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Být velký, slavný, štastný, tvořit, miti, 
být bojovník či mluvčí národa.
To byly hvězdy, jež v sny mládí svítí 
v dnech kouzelných, kdy zítřek všechno dá.

Tak jako tehdy den se připozdívá, 
zřím jako tehdy hvězdy zářící.
Z těch hrdých tužeb jediná mi zbýtá: 
bez hanby jiti pražskou ulicí.

VIKTOR DYK
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Proč vznomínat?

Svých let jsem nikdy nepočítal. Můj život byl příliš rušný a 
vyplněn prací, jež mne zajímala a kterou jsem měl rád.Kdýbych měl 
znova začínat od začátku,patrně bych ledacos dělal jinak.Ničemu ji
nému bych se však nevěnoval, než čemu jsem se oddal.V práci mí míjel 
čas, aniž bych tomu býval věnoval nějakou pozornost. Nepsal jsem si 
také deník,ač jsem občas zaznamenával pro příští potřebu nejdůleži
tější věci nebo události. Za mnohem důležitější jsem považoval účast- > 

nit se aktivně života, než zapisovat vlastní příhody, nálady, osudy 
a názary. Noviny pohltí ostatně tolik rukopisů,že se žádnému novináři 

nechce psát něco, co zůstane ležet nevytištěno po mnoho let a snad 
navždy.

Teprve když na mna přišla šedesátka začal jsem si pojednou uvědo
movat, jak čas prchá a že se blíží konec.Ne snad, že bych byl s®m po
zoroval nějaké příznaky stárnutí, ale bytokraté v Britském rozhlasu 
mne začali upozorňovat,že jsem překročil věkovou hranici a že bych 
se tedy měl odebrat na odpočinek.Dokud jsem si doma platil na novi
nářskou pensi snil jsem ovšem o době, kdy budu na odpočinku psát 
jen o tom co mne zajímá a baví, kdy budu do redakce docházet jen 
jako přispěvatel a nebudu kolečkem v soukolí, jež se pohybuje tak 
rychle a neúnavně. AI e|iovinářská pense zmizela, jako tolik jiných 

dobrých a důležitějších věcí.A tak tu byla jen připomínka,že nadešel 

čas dokončit co jsem kdy začal a vykonat, co se již odkládat nedá.

Proto jsem se také pustil do psaní těchto upomínek na to,co 
bylo.Chtěl bych zachránit před zapomenutím co by snadno mohlo zmizet 
pod nánosem propagandy, záměrně falšující naši národní minulost.Žil 

jsem v době mnoha převratů a změn & novinařina mne svedla s mnoha
v 

lidmi,kteří zasluhují alespoň letmou vzpomínku.
Doba od r.1938 znamená přervání našeho národního vývoje,zá

hubu mnoha lidi a zánik mnoha institucí, pokřivení páteří a pokrou- 
cení našich národních tradic, stejně jako ztrátu mnoha cenných 
kulturních hodnot a pramenů k nim. Historik, který se bude zabývat
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naší minulostí i dnešní přítomností, nebude mít úkol hodný závidění. 
Bude postrádat materiál spolehlivý a bude se brodit v záplavě polopravd, 
nepravd a záměrných lží. Proto mohou tedy mít snad jakousi cenu vzpomín
ky účastníka doby již zaniklé,účastníka, jenž i když ne ve všem, tedy 

alespoň v mnohém byl typickým příslušníkem své generace,nebo alespoň 
té její části, jež vyrostla z určité společenské třídy a byla postiže
na v podstatě stejnými osudy.

Jistě by bylo účelnější a záslužnější se pokusit o soustavné a ná
ležitě doložené vylíčení kulturních,politických a společenských dějů 
oné doby.To by však vyžadovalo mnoho materiálu, dnes naprosto nedostup
ného i těm, kteří žijí ve vlasti, hodně času a také jakési hospodářské 
zajištění.Bez toho by nemohlo vzniknout dílo náležitě vyvážené.V nej
lepším případě by podávalo jen půl pravdy,jež je obvykle celou lží. 
Proto je lépe volit formu vzpomínek více méně souvislých. Zaznamenávám 
jen na co si vzpomínám a jak si to pamatuji.

Tyto vzpomínky jsou nutně subjektivní.Musím zde občas mluvit o so
bě,ač chci především mluvit o jiných.Snažil jsem se nevysunovat do po
předí svou osobu.Nepíši o sobě a o svých osudech, ale nemohu se vyhnout 
zmínkám o sobě.

Histort^nalezne patrně v těchto vzpomínkách různé omyly a nepřes

nosti. Nejsou úmyslné. Po letech lidská pamět nutně selhává a je také 

možné, že jsem ledacos nevěděl přesně, nebo že jsem si to vykládal 
chybně. Doma bý se bylo dalo všechno prověřit- ale doma bych patrně ne
psal tyto upomíhky,protože by jich nebylo zapotřebí.

I když si však tyto upomínky nečiní nároku na to,aby se je přijí

malo za přesný obraz doby a osob, mohou být přece jen prospěšnou při
pomínkou doby pro toho, kdo ji nepoznal a vzpomínkou na lidi,kteří v 
ní žili a ji utvářeli. Ta doba měla mnoho vad a nedostatků - kolik z 
nich jsem vášnivě kritisoval v době svého aktivního novinaření!Někdy 

jsem měl pravdu, často jsem se mýlil a na ledacos se dnes dívám docela 
jinak než tehdy, ale nikdy jsem si nečinil nárok na neomylnost a jistě 
nejsem jediný, kdo se kdy mýlil.Ale cokoliv jsem napsal, psal jsem z 
hlubokého přesvědčení. Mou pýchou je, že jsem byl vždy věrný tradici, 
podle níž má novinář sloužit svému přesvědčení,at mu to přijde sebe 

dráže.Někdy mi to přišlo opravdu hodně draho.Nenaříkám nad tím, ani 

i.
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se tím nechlubím. Byla to povinnost, jíž se český novinář nikdy ne
směl uhnout.A pokud jde o tu naši minulost, dnes tak špiněnou,musím 
vyznat,že při všech svých chybách a nedostatcích byla mnohem lepší 
žalostné dnešní přítomnosti a, jak se obávám,na dlouho i budoucnosti 
našeho národa. Snad je příznakem stárnutí, chválín-li staré časy.Neči
ním tak jistě nekritic^jale nemá};;rozpaků vzpomínat na minulost, jako 

na ztracený ráj. Ovšem, možná, že diktatura, duchovní uniformita a 
nivelisace jsou opravdu pokrokem, k němuž všichni spějeme. Není to 
však pokrok, jaký mívala na mysli má generace a jemuž jsem oddaně a 
nadšeně sloužil.

V Londýně, v lednu i960
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Doba plná změn

Dětství a mládí jsem prožil v době pronikavého ruchu národního 

života.Národní sebevědomí se vystupňovalo vzrůstem náx politické»kul

turní a hospodářské síly našeho lidu.Mladočešství tehdy již zvítězilo 
na celé čáře a do naprosté bezvýznamnosti zatlačilo staročeskou stranu 
a s ní spojenou šlechtu a církevní kruhy. Dr.F. L. Rieger, nedávno ještě 
pznávaný a uctívaný vůdce národa byl pojednou považován za zrádce,který 
"prodal národ za štamprli koňaku". Dav, který mu kdysi s nadšením vy-
přahal koně u jeho kočátu, mu nyní se stejným zanícením vytloukf okna 

jeho bytu.
Duch mladočešství převládal ^lás:nv politice, ale i v životě kultur

ním a společenském. Jak tomu však vždy je v životě,každý úspěch je žá

rovém počátkem upadání a hynutí. Mladočešství jako politickou stranu
/

i jako myšlenkový směr začíná ohrožo^vat jeho leví7a radikální křídlo, 
ono proslavené "pokrokové hnutí let devadesátých". Smritanx Pokrokové 
studentstvo a "Omladina" se vynořují jako mocný proud,uplatňující se 
v literatuře, umění,vědě, filosofii, politice a v celém našem životě. 
A hned od samého počátku se toto hnutí samo rozděluje v rozmanité 
proudy a směny^^xaiž pak následující desítiletí vykázala důležitou 

úlohu.V politice se objevují zárodky strany státoprávně pokrokové,jež 

vyrůstá z frakcí radikální a státoprávní, ze "Samostatnosti" dr. Ant. 
Hajna a "Kroniky" Karla Stanislava Sokola.V socialistickém dělnictvu 
se objevuje vliv skupiny Antonína Pravoslava Veselého,vznášející nové
ho ducha do zatuchle marxisticky dogmatické sociální demokracie,jež 
přes odpor Karla Steinera začíná do svých řad získávat také myslivěj- 
ší inteligenci, jako na př.F. V. Krejčího,Ob jevu je se také "národní děl
nictvo", z něhož pak vznikla strana národních a později československých 
socialistů. A je tu konečně realismus, jenž se po rozchodu svých zakla
datelů T. G. Masaryka, Josefa Kaizla a Kmxlx Karla Kramáře počíná mě
nit ve stranu lidovou,později nazvanou pokrokovou. Mezi zemědělci za
pouští xdz vždy hlubší kořeny hnutí agrární, jež již v posledních le

tech Rakouska svou početností i když ne svým vlivem na život veřejný 
a kulturní předstihlo národní stranu svobodomyslnou.

Nový ruch je také v literatuře a v celém kulturním životě.Vítěz

ství mladočeské generace dalo kulturnímu životu nebývalou vzpruhu, 
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ale hned se tu objevuje generace další,jež chce povalit to, čemu říká 
úpadkové mladočešství. Manifest "české moderny’’ sdružuje na chvíli osb- 

nostinm^mHmxmdmjmx nejrůznorodější, jež se však brzy rozcházejí vše
mi směry. Zpřísňuje se a zodbomuje literární a umělecká kritika.Vzniká 

"dekadentní" "Moderní revue", anarchistický "Nový kult", radikální a 
nacionalistické "Nové Čechy", pokrokové "Rozhledy", mladočeská 

"Česká revue",přísně revuální "Nová doba" a vědecké "Athenaeum". Ve stu
dentstvu nabývá vlivu "Časopis pokrokového studentstva", mezi vzdělaněj

ším dělnictvem"Akadémie". Literární "Máj" a "Zvon” jsou dosud na vrcho
lu, ale již je začínají vytlačovat "Lumír" a "Zlatá Praha". I tyto 
listy jsou však ihned vystaveny soutěži publikací mladších a moderněj
ších. "Volné směry" s knihovnou "Zlatoroh" razí nové cesty pod patronan- 
cí spolku výtvarných umělců Mánes a později vzniká ještě moderněji "Umě

lecký měsíčník". Katolická moderna vydává za řízení inž. Viléma Bittnara 
"Meditace" , jež docela zastiňují a zatlačují zatuchlou Škrdlovu "Vlast" 

a poněkud komický "Nový život" P. Aloise Dostála Lutinova. 0 hodně poz
ději, již na počátku tohoto století, přiohází Šaldova»Vodákova a Macha- 

rova "Novina". Národní divadlo přechází z rukou staročeského družstva 
do správy mladočeské a změna není jen osobní a politická, ale je to 
pronikavý otřes v divadelní kultuře. Vzniká Městské divadlo na Vino
hradech jako naše druhá plavní scéna. F. X. Salda, Arnošt Procházka,Jin

dřich Vodák, Josef Pelcl, Miloš Marten a jiní otřásají literárními, 
uměleokými a filosofickými autoritami. Ludvík Loštáé označuje básnické 

dílo Jaroslava Vrchlického za "papírovou pyramidu", což bude patrně 
jeho jediným nárokem na místo v dějinách literatury. J. S. Machar od- 
pravuje Hálka a jiné, píše své jedovaté "Boží bojovníky" a později 
"Jed z Judey" a "Řím".Rukopisný boj dosud trvá a hilsneriáda má do

sud své dozvuky.
Kvas a ruch lze pozorovat všude.Na universitě se objevuje na filo

sofické fakultě trojhvězdí MasarJ^Krejčí a Drtina. Začíná období vel

kých historiků jako je Goll a po něm Pekař, na ®aáni®nimk medicínské 
fakultě se objevují velicí lékaři,počínajíc Thomayerem, právnická 
fakulta má svého Zuckera,Randu, Kaizla, v jazykovědě dominuje Gebauer 

a na technice Wald. Výnočet by mohl býti nekonečný. Malířství rozkvétá
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a do grafiky vnáší Preissig, Brunner a Kysela nové prvky.

Nakladatel J. Otto zahajuje vydávaní svého Naučného slovníku,’’Svě
tové knihovny”,"Ruské knihovny" a "Anglické knihovny". 0 hodně později 
svěřuje Alois Hynek Knanuelu Lešehradovi redigování "Pestré knihovny", 
jež měla konkurovat "Světovce" a stala se jejím důležitým doplňkem.

z > » vAnarchistické hnutí, rozvětvené na českém severu, přejímá od S. K. Neu- 
manaa intelektuálsky ráz, jakousi kombinaci individualismu, l’art pour 
1’artismu a sociálního radikalismu. Kdo by byl tehdy tušil,že se týž 
Neumann na stará kolena stane komunistou čistě stálinského ražení a 
vyznavačem Marxe, jejž tak statečně tak dlouho potíral a vyvracel!Teh- 
dy však organisoval společná se svou první manželkou dvě edice,jež mě
ly značný vliv na náš kulturní vývoj, totiž "Knihy dobrých autorů" a 
"Knihy českých autorů". Je tu také Hajnův "Výběr" a jeho edice krásné 
literatury,jejíž jméno jsem bohužel zapomněl, Sokolova "Kronika" a s 
ní spojená "Vzdělávací bibliothéka" a "Osvětová bibliothéka". Hugo 
Kosterka zakládá "Symposion", K.H. Hilar řídí "Moderní bibliotéku" a 

ve Staré Říši na Moravě podivínský Josef Florián vydává pozoruhodnou 

edici "Studium theologie,umění a vědy",později přezvanou na "Nova et 
vetera". Pro lidovější vrstvy zde byl jijp z dřívějška "Český čtenář", 

Šimáčkova "Libuše" a "Matice osvěty" a ovšem bezpočet jiných edicí.
Nelze vypočítávat všechno, co se dělo v literatuře krásné a nauč

né. Je však potřebí připomenout usilovnou snahu o zvětšení lidového 
vzdělání, uplatňovanou v městech i na venkově,svépomocné kursy pro u- 
čitele, boj proti alkoholismu vedený s tak značným úspěchem,že tento 

mor byl jako národní nebezpečí docela potřen.Bylo tu zakládání čtenář
ských besed a veřejných i spolkových knihoven a to i v místech velmi 
odlehlých. A k tomu se družila soustavné péče o hospodářské posílení 
národa, sít dobrovolných družstev na vesnicích, lidových záložen, 
žvinostensko-řemeslnických záleožen v městech, spořitelen, bank,čes

kých obchodních a velkoobchodních i průmyslový«# podniků, rozvoj živ
ností a řemesel i odborného školství - odstrčený národ se již docela 
napřimil a uvědomoval si svou rostoucí sílu, jež jej činila nepřemo

žitelným.
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Samjmxrtndix Samorostlý padařovský filosof Alfons Štastný začíná 

otevřeně hlásatHxx nevěru a na universitě ji vědecky zdůvodňuje a 

obhajuje "papež positivismu" František Krejčí. Protiklerikalismus zve
dá hlavu.Vzniká Volná myšlenka se svými revuemi "Volná myšlenka","Vol
ná škola", týdeníkem "Neruda", měsíčníkem "Havlíček" a brožurkovými e- 
dicemi, jež pronikají mezi studetstvo a mladou inteligenci, zejména 
pak mezi učitelstvo. Ob jevuje se také "Svaz dělnických monistů". Jana 
Nepomuckého v národní tradici docela již zatlačuje Mistr Jan Hus.Ja
kub Arbes a po něm mnozí jiní zahajují tažení proti nepomocenské tra
dici, proti "rachejtlím", totiž ohňostrojům,^^Sx^město Praha každoroč

ně oslavovala jeho svátek. Proti mariánskému sloupu na Staroměstském 
náměstí se zvedá kampaň a mladočeský poslanec, vůdce sokolstva a pri
mátor hlavního města Prahy dr.Jan JJodlipný chce tento sloup nahradit 
pomníkem Mistra Jana Husa.

Proti sociální demokracii,jež se svým nepromyšleným prohlášením 
proti českému státnímu právu,předneseným v parlamentu, oddělila od po
litického zastoupení národa a pohoršila city celého národa,začíná ta

žení, jež tyto "lidi bez vlasti" z národa vylučuje.
Byla to opravdu doba kvasu, jehož dědictví a ovoce bylo podkladem 

našeho života v posledních letech existence Rakouska a v republikánském 

dvacetiletí.
A kolik čistě zevních událostí důležitosti docela mimořádné,jejichž 

dosah jsme si tehdy nemohli ani představit, zahrnuje ona dobalDo mého 

dětství spada jí války anglo-boerská a rusko-japonský jež obě zapůso
bily na naše dětské myšlení.Mnoho z toho, ce se tehdy dělo, nebylo 
známo nebo srozumitelno dítěti, jež teprve pomalu začínalo nabývat 
zájem o okolní svět, ale když později začalo číst,myslet a zvídat,bylo 
to ještě ve svěží paměti jeho okolí.A pak přišly dvě postřehnutelné 
již a s náruživým zanícením sledované války na -kB Balkáně, revoluce 

a politické otřesy v mnoha zemích světa, světová válka, pád Rakouska, 
Německa a Turecka, rozvrat Ruska, radostná doba republiky, bolestné
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chvíle Mnichova a okupace, útěku do zahraničí a druhé světové války, 

velikých nadějí a ještě většího zklamání a pak předlouhý exil s nový
mi půtkami, nadm^Bx nadějemi a zklamáními.Byla to opravdu doba veli
kých změn, jakých bylo málo v moderních dějinách, něco, co bychom 
právem mohli nazvat konixem věku liberálního a počátkem něčeho, co 
bychom stejným právem mohli označit za počátek nové doby temna.
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Mezi Prahou a venkovem

Narodil jsem se v Praze počátkem devadesátých let minulého stole
tí a ještě před koncem století jsem začal chodit do obecné školy,po
zdě ji zvané národní.Když vypukla první světová válka, bylo mi něco 
přes dvacet let.Poznal jsem tedy habsburský režim ještě v posledních 
fázích jeho působení v době míru.Válku jsem prožil částečně v Praze a 
na venkově, částečně v uniformě v Českých Budějovicích, na ruské

v 
frontě, v nemocnicích na Slovensku a v Cechách a pak na trvalé dovo
lené ze zdravotních důrvodů, jíž jsem prožil v Praze, kde mne také 
zastihlo osvobození.

Dům, v němž jsem se narodil byl již dávno zbořen a celá ulice 
změněna k nepoznání. Staré nízké domy ustoupily moderním novostavbám. 
Tam, kde jsem se narodil a prožil první dětství, bylo později minister
stvo zdravotnictví.Nebylo již ani stopy po "Kočičí uličce"- tak jsme 
jí alespoň říkali, ale nevím, měla-li tato uzoučká ulička, vedoucí 

na "náplavku" nějaké jiné jméno, či byla-li vůbec nějak pojmenována. 
Marně jsem ji hledal na plánech města z novějších dob. Beze stop 
zmizela i stará "fišpanka", strážnice zaniklé pražské městské hkisek 
policie, jež byla zrušena již za mého dětství. Jen emauzský klášter, 
který dominuje ulici do níž vedly z něho schody, zůstal p<b léta zevně 

beze změn.
Naše ulice změnila jméno během let několikrát,talt často,že je 

těžko tyto změny sledovat. Pokud se mohu upamatovat, jmenovala se 
Pod Slovany, Václavská, Podskalská a nyní je zase pod Slovany,jestli 

ovšem režim zase jednou nepozměnil.Vede od Moránfc, kde za mého 
dětství ukazovali "snědený krám", zvěčněný Ignátem Herrmannem.U1ice 
šla rovnoběžně s Podskalským, pozdějším Rašínovým nábřežím,jež dneá 

překřtili na "nábřeží Bedřicha Engelse".
Otec se do Prahy přistěhoval z Kostelce na černými lesy, někde 

u Orlíka. íáťýl jsem tam nikdy. V Podskalské ulici měl obchod, s 

nímž se později,když mi bylo asi deset let, přestěhoval do rušnější 
části města na Poříč.Bydleli jsme zprvu v Eliščině(pozdější Revoluční) 

třídě a pak v samém sousedství krámu ve starobylém domě "u zlatého 
bažanta" na Poříči, o němž mluví Jirásek ve svém E. L. Věkoví. První
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s 

dětství jsem tedy prožil v Podkalí a chodil tři roky do obecné školy
A

u sv.Vojtěcha v Pštrosově ulici a pak k sv.Petru na Petrském náměstí. 
Protože jsem v době předškolní dostal snad všechny dětské nemoce kro
mě záškrtu a byl i jinak jako dítě slabý a neduživý, strávil jsem 
značnou část doby předškolní a pak i prázdniny"nazdravém vzduchu" v 
Maršovicích, malém městysu u Neveklova v kraji benešovském, odkud 
pocházeli otec i Matka.

V mých vědomostech o Maršovicích a mých tamních příbuzných je 
hodné mezer- snad proto,že už je tomu tak dávno a ještě více snad,že 
jsem nikdy neměl mnoho zájmu ani o místo samé, ani o lidi tam žijící, 
ani mnoho příchylnosti k nim. Také jsem poměrně brzy přestal tam dojíž

dět.
Babička s matčiny strany byla v době, kdy ji pamatuji, již vdo

vou a vedla hospodářství s DtíuodšmxíňKK nejmladší dcerou, matčinou 
sestrou.Nepamatuji si, kdy zemřela. Jejího muže jsem nepoznal a ani 
HK na ni se mnoho nepamatuji. Teta však přežila svého muže i nejstar
šího syna a zemřela velmi krátce před Mnichovem. Na její svatbu se 
pamatuji jen neurčitě, jejího muže jsem však zařadil velmi brzy mezi 
své nejoblibenější strýce - z mnoha strýců, jimiž jsem oplýval jsem 
měl vlastně rád jen dva.Ten druhý byl vojenský lékař, jenž prožil 
většinu svého života v zapadlých haličských posádkách a teprve za re
publiky se usadil v Praze jako plukovník zdravotní služby. Maršovický 
strýc žil pořád ve svém zákoutí a až za republiky se přestěhoval do 
Nového Knína. Byl to prostý, veselý, povídavý mužík,který malého 
chlapce,morousfrvlíého a neohrabaného nepovažoval za obtiž,jako to či
nilo ostatní příbuzenstvu. Nesnažil se mne nikdy mentorovat a nikdy 
mi nerozkazoval.Raději vypravoval o svých zážitcích na vojně.Tři roky 
základní služby v Písku a "císařské manévry" někde na Šeskomoravské 

vysočině byly zřejmě největší událostí jeho pokojného života. Zůstali 
jsme přáteli až do jeho smrti.Ranila ho mrtvice, když jednou v letě 
seděl v Khíně na hrázi rybníka a viděl, jak se tam při koupání utopil 
jeho nejstarší syn Lev, můj dobrý kamarád.

Kdykoliv přijel do Prahy, zatáhl mne, tehdy již středoškoláka, do 

karlínského Varieté, jež mu bylo zřejmě vrcholným požitkem,jaký mu 

může poskytnout velkoměsto, za něž jsme tstdxy tehdy s pýchou povazó- 
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váli Prahu. Nevadilo mu ani, když mne dlouho před maturitou viděl kou
řit. Dokonce mi sám cigarety nosil.Všichni příbuzní se shodovali,že 
mne nebezpečně kazí.Když jsem začal psát do novin , kupoval si listy, 
do nichž jsem přispíval a dával si ode mne posílat mé knížky s patřič
ném věnováním. S mými názory obvykle naprosto nesouhlasil. Byl jsem mu 
příliš radikálním novotářem,ale to mu nevadilo, aby se pyšnil sousedům 
se svým synovcem. Vždy věřil,že to dotáhnu hodně daleko.Hodně dlouho 
byl v celém příbuzenstvu jediný, kdo se na mne nedíval jako na pošetil
ce, jenž popisováním papíru maří čas, jejž měl věnovat něčemu užitečněj

šímu.
Příbuzenstvo s maémiJ$ strany se nemělo valně rádo s příbuznými s 

matčiny strany. Z neznámých důvodů se považovali za něco lepšího. Snad 
vlivem tohoto antagonismu, jejž příbuzenstvo s matčiny strany splácelo 
s úroky, jsem nestál ani o jedny, ani o ty druhé.To, že ani oni o mne 

nestáli, situaci k oboustranné spokojenosti zjednodušovalo.
Když jsem dlel v Maršovicích bud na pr&zdninách nebo abych se zota

vil po nějaké nemoci, byllel jsem u dědečka s otcovy strany.Babička
v 

zemřela před mým narozením a nevím o ní více, než že se jmenovaly Zofie. 
Dědeček byl již tehdy hodně stáfc^a zemřel, když mu bylo hodně přes 
osmdesát, snad blízko devadesátce. S ním žil strýc Jakub, starý mláde
nec, také již obstarožní, zachmuřený nemluva a neprovdaná teta Hermína, 
také již ne nejmladší, jež pro svůj břitký jazýk se stala postrachem 
všech svých sourozenců i všech ostatních, kteří s ní přišli do styku.

V naší rodině převládali velcí a statní lidé (sám jsem mírou pod 
rodinný průměr),železného zdraví a dlouhověcí. Ale děd, strýc Jakub a 
teta Hermína byli všichni postiženi tělesnými defekty, jež se jinak v 
příbuzenstvu nevyskytovaly.Všichni tři byli hrbatí ^teta ovšem tvrdila, 

že u ní to nebylo vrozené,ale že ji jako maličkou chůva upustila). Děd 

a strýc kromě toho měli deformovanou nohu, takže na ni těžce napadali.
Dědeček měl v Maršovicích statek a kromě toho i obchod látkami a 

železným zbo tím. Byl hovorný a bodře humorný. Jeho poměr ke mně anebo 
k jiným dětem z nDxntJctxfflHÓk našeho rozvětveného příbuzenstva se ovšem 
v ničem nelišil od tehdy obvyklého způsobu přísné výchovy.Rád si zašel 
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do hostince na sklenici piva a posedel si tam na táckách s místní honora- 
cí, s panem starostou a Radními, pokladníkem Raifeisenky, velitelem 
kašx hasičského sboru a panem "rechtorem”, to jest řídicím učitelem. 
Nikdy jsem ho neviděl bez tmavého kabátu. Nosil vždy bíliu košili s 
jednoduchým stojatým límcem. Byl vždy pečlivě vyholen a nikdy nevyšel 
před dům s nepokrytou hlavou.

To jsem ostatnou dospělých lidí považoval za samozřejmé.Více mi va
dilo, že na rozdíl od ostatních kluků v místě ani já jsem nesměl vyjít 
na ulici oděn trochu nedbaleji, bez kabátu, bez klobouku a musel být 
také řádně obut.Ani na boso jsem nesměl chodit a všechny poukazy na óstat- 
ní chlapce odbyla teta přísnou připomínkou, že jsem z města.Být z Prahy 
znamenalo jakousi nepříjemnou povinnost chovat se jinak, než kdyby 
byl člověk z Maršovíc.

Častý a někdy dost prodloužený pobyt na venkově nedokázal ve mně 

vzbudit nejmenší zájem o přírodu a život mimo město. Snad bylo K&imimssi^ 
toho příčinou,že jsem škí na venkově musel chovat jako v městě a měl 
mnohem méně příležitostí k tomu, co činí život na venkově příjemným. 
Nesměl jsem chodit s ostatními chlapci do lesa.Taková výpravayhodně 
občasná - vyžadovala, aby jedna z tet šla se mnou a aby na mne dávala 
pozor a obě tety dovedly již svou pouhou přítomností zbavit takovou 
vycházku všgho, co by xík ji jinak udělalo dítěti příjemnou a zábavnou. 
Stal se z toho nudný a namáhavý obřad. Nesměl jsem se také koupat v ryb
níce s ostatními chlapci a když jsem tak někdy učinil bez dovolení,byl 
jsem vyplísněn, jako bych se byl dopustil velké nepřístojnosti.Isolo
ván od ostatních dětí příkazy dospělých i příliš formálním a nepohodl
ným oblečením, musel jsem pocitovat,že se ostatní děti isoluji zase 
ode mne.Protože jsem již od narození měl sklon k samotářství a byl ve 
společnosti rozpačitý a nesmělý, vystupňovalo xe to mamnšm ve mně 

tendenci stranit se lidi.To ve mně zůstalo po dnešní čas.
M^io to tak£* značný a snad rozhodující vliv na můj poměr k přírodě 

a k všemu, co s ni souviselo.Na venkově jsem se prostě nudil a botanika 
se mi stala později ve škole postrachem.Když jsem později měl již 
vlastní rodinu a jezdil s ní na letní byt, bylo to proto,že to rodina 
potřebovala a ne pro mou potěchu.Vždy jsem si brával s sebou knihy 
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a psací stroj.Rozdíl byl vlastně jen v tom,že jsem občas četl knihy 
a hoviny méně pohodlně v lese než v pokoji a že jsem noviny dostal 
opožděně - ne k snídaní, jak jsem byl zvyklý. Mimo Prahu jsem prostě ne
byl nikde doma.

Z vesnice jsem si však sriirmsml odnesl nejeden trvalý dojem.Ríkám 
vesnice,protože si nedovedu Maršovice jinak představit než jako vesni-

/ci, ač mne tamní pan starosta jednou velmi rázné- pokáral,když mne 
slyšel mluvit o"návsiľ

Takovou upomínkou je například alkoholismus äk a jeho zhoubný 
vliv. Opilství tehd^ ještě řádilo na českém venkově,ač již bylo na 
ústupu, dík úporné a soustavný/ vzdělávací práci mezi městským i ven
kovským lidem.Vedle dědečkova domu byl statek sedláka Nermuta (to jméno

1/ v « o ‘

mi utkv&Lo v paměti, protože celá vec na mne pusobtfla dojmem nezapome- 
nutelným) a jeho dům byl prodáván v dražbě,protože, jak jsem slyšel 
"Nermut propil svůj statek". !I?o bylo jaksi nad mou tehdejší chápavost. 
Nedovedl jsem pochopit, jak je možno propít celý statek.Byl to ovšem 
spíše technický problém věci a ne její pošetilost, co mne zajímalo.

Nx vesnici se tehdy pilo hodně."Lepší lidé" se ovšem již tehdy 
vyhýbali kořalce a likérům a pili pivo,obvykle s m^rou, ale chudší a 

menší xmncdŘ zemědělci, čeleď a podruhové pili dosud většinou hodně. 

Sekáči a oráči dostávali několikráte denně s jídlem také kořalku v 
plechové nádobě značné velikosti. (Myslím, že jí říkali žejdlík.) 

Zpravidla byla to žitná kořalka.Byl to docela normální doplněk depu
tátni strany, něco docela samozřejmého. A v obchodech, jež prodávaly 
lihové nápoje, se od rána do večera objevovali lidé, kteří si tam 
přišli na skleničku - říkali tomu "na štamprli" - žitné, jalovcové, 
rumu, čerta, nebo alaše, kdežto ženy chodily se napít kmínky nebo 
perlové.Při větších nákupech, často však i při docela malých,uctívali 
obchodníci kupující "štamprlí". Je zřejmé,že se nejeden muž nespokojil 
jednou sklenkou a měl jich někdy ůmkmimk tolik,že se opil, často i 
do němoty.Kromě těchto občasných a příležitostných obětí alkoholismu 
měla pomalu každá obec své pobudy a žebráky,kteří chodili po ulicích 
vrávoravým krokem a pronášeli řeči nevhodné pro dětský sluvh. To 

byli "ožralkové" , jejichž existenci ró jsem měl zakázáno vtat na 

vědomí a jimž se zdaleka vyhnout jsem měl přísně nařízeno.
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S jedním nestřízlivcem, který ovšem nepatřil do této kategorie, 

jsem přece přišel do občasného styku. Byl to místní pekař Mostecký,s 
jehož synem Konstantinem a dcerou Zdenkou jsem si občas hrával.Brávali 
mne někdy na pole, když za dozoru dospělých pásli husy, nebo dokonce 
i krávy. Starý Mostecký si na pití potrpěl a když byl v povznesené ná
ladě, bil své dě^^láSsMx za nejmenší provinění.

Konstantin, o několik le£mfeíffií mne, byl nadán velkou obrazotvor

ností. Vyrobil si primitivní loutkové divadlo a spolu jsme pak pro ně 
skládali hry.U svého otce se vyučil pekařství a šel pak na "vandr" do 
Německa. Nevrátil se již a o jeho dalších osudech nic nevím. Zdenka,ta
ké starší mne, se spřátelila s mou starší sestrou a přišla do Prahy ja
ko učednice a pak jako prodavačka do jednoho obchodu uměleckými pohled
nicemi v Celetné ulici, hned u Prašné brány. Později si sama otevřela 
obchod téhož druhu v Malé Karlově ulici.Když se u mne probudil zájem 
o malířství, chodil jsem k ní kupovat pohledy s reprodukcemi slavných 
malířů. Měl jsem jich nakonec velkou sbírku. Zdenka Mostecká psala také 
velmi sentimentální verše, jež jsem na její přání zanesl k posouzení

I 

prof.Jindřichu Ve selimu, jenž tehdy právě vydal almanach "Kniha mla

dých" a Vydával edici "Knihovna mladých autorů",Veselý byl později 
již znám jako "Loutkář Veselý",protože vydával časopis "Loutkář" a za 
republiky se značně zasloužil o rozmach českého loutkářství. Co se tx 
stalo se Zdenkou Mosteckou a jejími literárními ambicemi nevím.Život 

rozvál všechny druhy mého dětství do nejrůznějších míst.
Občasný pobyt v Maršovicích měl však po jedné stránce na mne vliv 

docela rohodující. Dědeček býval v mladších letech veliký čtenář a měl 
na Maršovice knihovnu opravdu nezvykle velikou. Nalezl jsem v ní sta
ré obrázkové časopisy, pečlivě svázané a několik dětských knih,jako 
o Kulihráškovi a později, když jsem jako "student" získal trochu 

větší důvěru u tety, jež vládla klíči, mohl jsem se podívat na tu 
knihovnu trochu důkladněji.Nalezl jsem tam poklady nepřeberné a neza
pomenutelné. To však patří do doby mnohem pozdější.
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Náš svět

V době mého dětství byly pro mne "Národní listy" dlouho synonymem 
pro noviny vůbec. Když jsem přišel na to, že jsou ještě jiné denní listy, 
byl jsem si vědom,že jako jsou rozdíly mezi nimi, jsou i rozdíly mezi 
jejich čtenáři a těmi,kdo čtou "Národní listy".V čem tv rozdíly jsou 
jsem ovšem nevěděl,ale bez uvažování jsem jako samozřejmost přijal 
přesvědčení, že tu jde o rozdíl jaksi druhový.Teprve když mi bylo již 
patnáct nebo šestnáct let, dostal jsem prvně do ruky realistický "Cas" 
a bylo mi ještě více, než jsem začal občas číst ten "čas" a jiné nobi- 

ny, jež mi náhodou padly do ruky.Ovšem, trvalo to hezktydloúho,než 
jsem mohl čisti i ty "Národní listy" samé tsxk a to zprvu ještě hodně 
pokradmu.Tehdy se totiž četba novin nepovažovala za něco vhodného pro 
děti a to i když šlo o list,jenž nikdy neholdoval sensacím a byl vydá
ván se zřetelem k tomutaby jej mohla číst celá rodina odběratelova. Tato 
tradice se dochovala i do posledních dob listu. Ještě v třicátých letech, 
když "Národní listy" zaznamenaly jednou na první stránce vraždu,jež z 
nějakých důvodů vzbudila v republice mimořádnou sensaci, ozval se hned 
ráno v telefonu přehluboký hlas dr. Karla Kramáře s přísným napomenutím: 
"Pane redaktore, v "Národních listech" vražda nepatří na první stranu!" 

Když jsem byl ještě malý chlapec, považovali moji rodiče - a ostat
ně he jen moji,protože stejně tomu bylo ve všech slušných rodinách -za

v v vvhodné a nutné bedlivě kontrolovat četbu svých dětí a vfiechno, co se 
jim zdálo závadným se před dětmi pečlivě schovalo. Te^dy děti vychovávali, 

to jest formovali, podle představ rodičů jak má vynadat řádný a slušný x 
člověk.0 tom, že by se mělo dětem dovolit, aby rostly podle svého,rovně 
nebo křivě, se tehdejší generaci ani nezdálo a kdyby byl náiodamkmKDiááixůoí 
přmžffii tehdy přišel k rodičům s výkladem, že se nemá potlačovat individu
alita dítěte, byli by se tomu vysmáli.Dítě nemá rozum - tak soudili - a 
proto je nutno vésti je k dobrým mravům a ctnostem ,po dobrém nebo 
po zlém a ostatně "metla vyhání děti z pekla".

"Národní listy" nebyly pro děti a vzít do ruky nějaké jiné noviny 
bylo docela závadné a nebezpečné.Noviny prostě nebyly pro mládež. Mohly 

by ji zkazit. Byly tyto obavy důvodné? 0 mnoho let později,když jsem 

byl již členem redakce "Národních listu ,pozadal jsem archiváře,aby
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mi půjčil staré vázané měsíčníky listu z doby mého dětství. Probíral 
jsem se listem velikého formátu, stranami s JuíSäá^titulky a hustým 

tiskem, předlouhými články, listem, v němž zprávy o xmxmáfaýíixrKxžtóKkx 
vraždách a jiných zločinech nebo nehodách byly odsunuty do rubriky 
’’různé zprávy”. Zde byly vysázeny malým písmem s nepatrnými a nenápad
nými titulky a odbyty několika suchými řádky. Měl jsem příležitost prohlí
žet také staré ročníky listů upravou i obsahem mnohem méně konservativ- 
ních a shledal jsem,že obavy rodičů byly poněkud přehnané, alespoň 
pokud se českého tisky týče. lÍ0Řlienějsi list z áaksjcx doby republiky 

vypadal sensačně vedle ”nejsensačního" listu z doby mého mládí. Pamatu
ji, kolik pohoršení vzbudilo, když státoprávní ’’Samostatnost” asi dva 
roky před vypuknutím první světové války přinesla zprávu o zatmění 
slunce a opatřila ji titulkem na dva sloupce na první straně. Snad byli 
tehdy lidé Ďříliš přísní a starostliví, snad jsme my příliš laxní a 
bezstarostní - zkoumat to sem nepatří. Omezme se jen na konstatování 

co bylo a jak to bylo.
Když jsem začal chodit do školy a vzdálil se tak nejbližšího oko

lí našeho bytu, viděl jsem ovšem ve výkladech trafik ještě jiné noviny. 
Můj zájem nejvíce Baštýřův "Pražský kurýr”, obrázkový to denní 
list, první pokus o noviny s obrázky v Praze. Ale, ač jsem se na vysta
vené obrázky díval se zájmem, zejména za anglo-boerské váikyx a rusko- 
japonské války, list sám se mi do rukou nedostal, leda až o mnoho let 

později.
Tehdy byly "Národní listy” nejen jakýmsi zřejmým a viditelným 

znakem příslušnosti k určitímu politickému a názorovému směru, ale ta
ké i příslušnosti k určité společenské vrstvě.U nás v domě byl domovník, 
jenž současně provozoval obuvnictví. Jmenoval se Sitner. Ten neodebíral 
’’Národní listy", coZ jsem však považoval za docela samozřejmé.Naproti 
tomu by mne bylo hrozně udivilo, kdyby byl na příklad náš rodinný lé
kař dr. Salfický četl níjco jiného. Ne zkoumal jsem příčiny tohoto zjevu - 
nebyl bych tehdy ostatně býval schopen to pochopit - ale nemohl jsem 
nevidět,že je rozdíl mezi trstvou lidí,kteří čtou "Národní listy" a 

těmi, kteří je neodebírají.
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Mezi námi a Šitnerovými byl zřejmě jakýsi rozdíl, jehož podstatu 

a důvody jsem neznal, ale o němž jsem také nepřemýšlel,protože jsem 
to považoval za něco daného. Měli dceru asi stejně starou jako jsem 
byl já.Hrávali jsme si spolu někdy a mezi námi nebylo rozdílu, moji 
rodiče jí však říkali Anežko a tykali jí. Šitnerovi mi však říkali 

"m3adý pane” a vykali mi nebo onikali. Můj otec,který o žádném známém 
nemluvil jinak,než že k jeho jménu připojil označení "pan" nebo "paní" 
a to i za jejich nepřítomnosti, oslovoval Šitnera. prostě "Šitnere", 
kdežto Šittier říkal otci "pane K. " a matce "milostpaní".(Někteří li

dé, jako na příklad naše služka, říkali otci dokonce "milostpane". ) 
Chápal jsem jaksi nejasně, že to souvisí s tím,že lidé patří do růz
ných tříd.Všichni lidé,kteří k nám chodili na návštěvu, nebo jež jsme 
my navštěvovali, patřili do téže kategorie, odebírali "Národní listy" 
a chodili do"Měštanské besedy" ve Vladislavově ulici.Patřilo to k nim 
stejně, jako že měli vždy pečlivě vyleštěné boty, nevyšli na ulici bez 
pokrývky na hlavě a bez pečlivě upraveného obleku. Nikdo z nich nebyl 
nikdy špinavý, neměl otřepané rukávy nebo nohavice nebo ošlapané pod- 
padky a ovšem za Boha by se nikdo z nich nedal vidět na ulici nebo v 
bytě před návštěvníkem bez kabátu, at bylo horko sebe větší. To všechno 
(a ovšem k ještě mnoho jiného) patřilo k znakům*podle nichž se poznali 
ti, jimž se říkalo "lepší lidé".

Nerad bych vzbudil dojem, že předstírám původ z bohaté rodiny.Ne
byli jsme bohatí.Byli jsme tím, čemu se dnes říká střední stav, ta drob
ná buržoasie, nad níž dnes kde kdo s takovou oblibou ohrnuje nos.Ne
poznali jsme nedostatek, měli jsme všechno, co jsme potřebovali,ale ne
znali jsme přepych, ani kdyby naň bylo.Patrně však nebylo. Otec byl 

šmtóx šetrný, stejně jako byla šetrná matka a oba obrátili každý ha- 
léjř dvakrát, než jej vydali. A jako byli šetrní a pracovití, tak jsme 

i my byli vedeni k šetrnosti a pracovitosti.Vydávat peníze za "zbyteč
nosti" bylo znakem rozmařilosti a ta byla vedle lenosti podle tehdejších 
představ počátkem všech neřestí.Za mého mládí neznali ještě slavný 
"komplex méněcennosti", vznikající tím, že bylo něčí pmámí přání a 
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tužby potlačovány. LiáLé nevěřili, že nejlepší metodou výchovy je nechat 
dítě at si dělá co chce, jako ani nevěřili, že jsou na světě jen proto, 
aby se měli dobře. Snad byli trochu úzkoprsí,ale mívali smysl pro rodinu, 
povinnost a čest. Jistě i na ně doléhala stejná pokušení jako na nás, 
ale dovedli je překonat.Možná, že se úřadů a snad i Boha báli méně,než 
ostracismu vlastní společenské vrstvy, neúprosné v odsuzování těch,kteří 
se odchýlili od jejích norem mravnosti a slušnosti. V době dospívání 
jsem tyto lidi považoval za směšné sosáky. Dnes se mi stýská po době 
bosáků.Nebyla ideální, ale to, co přišlo později a co ještě slibuje 

přijití, je ideálnosti ještě vzdálenější.
Otec byl členem "Měštanské besedy" ve Vladislavově ulici. Chddil 

tam jednou týdně a hrál se svými známými taroky a dardu.Jiné karetní 
hry považoval za hazardní a proto člověka deklasující.Také hrát o ví
ce než o pakatel stačilo, aby člověka přivedlo do špatné pověsti kar
baníka. V "Besedě" otec sedával s lidmi jako byl knihtiskař in/nakla
datel Beaufort, velkoobchodník Simek, jehož syn, o hodně starší mne, 

se později stal nrhn velmi drahým přítelem.Před nedávném jsem četl ,že 
v zbolševisované vlasti zemřel v kruté bídě. Jako ruský legionář byl 
jedním z nejpřednijších pracovníků Nezávislé jednoty československých 
legionářů a jako člen správní rady Pražské akciové tiskárny mi proká
zal mnohou úsluhu, na kterou nedovedu zapomenout.Nakonec jako předseda 
správní rady Slovanského úvěrního ústavu učinil za německé okupace po
kus zachránit co jsem musel zanechat v Československu a nebýt příchodu 

"lidové demokracie" bylo by se to podařilo.0 tom však v jiné souvislosti. 

Pamatuji dosud dům na Moráni, kolem něhož jsem chodil do školy k sv. 
Vojtěchu.Na něm měl starý pan Šimek jako reklamu namalovaný obrovský 
obraz Slavie, (deklamující k junákům i děvám v národních krojích a 

představujících jednotlivé slovanské národy:"Slované, váš důmysl, 

obsáhniž obchod a průmysl!"'.
Do "Besedy", jak jsem slýchal od otce, docházel také poslanec dr. 

Samek a jiní®, sami mladočeši. Všichni vyznávali a uctívali dr. Julia a 
dr. Edvarda G-régra a po nich dr. Karla. Kramáře. K otcovým známým patřil 

také pražský primátor dr. Podlipný, do jehož rodin” jsem asi dvakrát 
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zašel.A mnozí jiní, na něž jsem "bud zapomněl, nebo jejichž jména jsou 
mi známější z jejioh veřejné činnosti než z případných - někdy hodně 
letmých - styků s naší rodinou.

Jediného známého naší rodiny, jenž později hrál velmi důležitou 
úlohu v mém životě, ovšem ani zde vynechat nemohu. Znali jsme se dosti 

povrchně s J. S. Macharem, který do Akademického gymanftsia chodil s mým 
strýcem, ^pozdějším vojenským lékařem.Machar byl pro mne v dětství ja
ko spisovatel obecně uznávaný polobohem, osobou nesmírně povznesenou 
nad obyčejné smrtelníky.Za studentských dob, když jsem začal čisti 

jeho spisy, jsem ho zbožňoval, ale,ač jsem ho znal osobně letmo,nemohl 
jsem s ním přijití do nějakého bližšího styku.Žil ve Vídni a byl zde 

rozdíl ve věku a postavení. Jeho návštěvy Prahy byly jen občasné a naše 
známost s ním byla více méně nepřímá, prostřednictvím strýce,jenž však 
většinu své vojenské služby prožil ve vzdálených posádkách, většinou 

v Haliči. Naše vzájemné styky začaly až za republiky, když Machar pře
stal už být generálním inspektorem čs. bráněných sil a vrátil se znova 1 
literární své činnosti a já už byl novinářem z povolání.

Pamatuji se, že v době potyček "Národních listů" s dr.Kramářem 
otec v rozhorlení na čas "Národní listy" vypověděl a odebíral místi) 
nich "Den", který byl přímým majetkem dr.Kramáře a vycházel až do 
převzetí "Národních listů" Pražskou akciovou tiskárnou od Prokopa 

Grégra. Otec to kxxx bez "Národních listů" vydržel tak asi měsíc.Pak 
odebíral oba deníky - na tehdejší dobu veliký přepych - ale nakonec 

f ß y znova *
"Národní listy" u něho jqckh své výlučné postavení, byl jsem
Ws tehdy příliš mlád, abych znal podrobnosti oněch sporů z přímé
ho poznání. Teprve později jsem\poznal retrospektivně z četblj^a upo

mínek kolegů, kteří se půtek ve straně aktivně účastnili v tom či onom 
táboře.Ani tehdy sensační proces Machar-Žďárský, ač neu áel docela mé 

pozornosti, mne přílišně nezajímal a co o něm vím, jsem se dozvěděl 
hlavně z brožurky, jíž o něco později vydal o této věci Machar. K 
procesu došlo proto,že jakmile se vyskytly zprávy,že Prokop Grégr 
prodal "Národní listy" dr.Kramářovi, Machar napsal do "času", že
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kdyby měl peníze, koupil by si "Nérodní listy" a nařídil jejich redakto
rům, aby jeden druhému na Václavském náměstí v pravé poledne naplival do 
obličeje. Žďárský Machara ýaloval pro urážku na cti,ale porota,jak už 

to bylo tradicí českých porot v tiskových sporech,Machara osvobodila.
Úctu k dr. Kramářovi a příslušenství k národní straně svobodomyslné 

jsem od svého mládí považoval za věc docela samozřejmou. Po letech,když 
jsem se dostal do emigrace v Anglii,jsem se dozvěděl, že v jedné komické 
opeře G-ilberta a Sullivana je popěvek, v němž se praví, že každý malý 
hocft a každé malé děvčátko, jež se tam narodí,je buď malý liberál nebo 

malý konservativec. Velmi podobně tomu bylo u nás. Lidé se rodili jako 
mladočeši a do mladočeské strany.Národní strana svobodomyslná nebyla 
stranou třídní nebo stavovskou a usilovala soustředit ve svých řadách 
příslušníky všech tříd a stavů. To však nemění nic na skutéčnosti,že je
jím jádrem byla jedna společenská vrstva,jejímž byla vyjádřením a kte
rou organisovala v té či oné formě skoro bezvýhradně.Za svého života 
jsem se potkal s mnoha příslušníky strany,kteří pocházeli z jiných

/ 
vrstev a ve straně úplně zakotvili, ale většina mých známých se do ní 

stejně jako já narodila.
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Dědí se názor na svět

Dítě nepřemýšlí o politice a filosofii a nehloubá o příčinách dění. 
Hledá ovšem vysvětlení mnoha okolních z jevů,ale přejímá je od svého o- 
kolí a bez valných rozpaků přebírá náxa jeho názory a přesvědčení.Po
chybnosti a konflikty přicházejí až ji,když dítě dospívajíc začíná 
myslet na vlastní pěst a dostává se k popření názoru,že všechno má být 
takové, jaké to je.Ale nejdříve je zde stadium,že dítě bere prostě na 
vědomí,že co existuje, je proto a takové,protože to nemůže být jiné.

Nebyl jsem v tom výjimkou. Úcta k dr. Kramářovi a náklonnost k národ

ní straně svobodomyslné a k jejím zásadám jsem si odnesl z dětství sko
ro nepozorovaně, stejně jako všechny ostatní představy a zvyky, v nichž 
jsem byl vychován.Některých jsem se zhostil, jiné mi zůstaly.

Každý, kdo by to chtěl považovat za snobství nebo kastovnictví naší 
rodiny nebo společenské vrstvy, k ní/patřila, byl by na omylu. Především 
to nebylo záměrné a neplynulo z nějaké úvahy.Respektování určitých spole

čenských koKsm předpisů, jak se chovat, jak mluvit a s kým se stýkat, 
bylo samozřejmým příkazem doby.Od dětství jsme byli vedeni k přesvědče
ní, že řádný a slušný človek má i všechny zevní znaky řádného a slušného 

člověka.Že se to jeví v jeho vystupování, způsobu a obsahu řeči, v jeho 

oblékání a prostě ve všem. Lidé slušní a dobře vychovaní nechodili do vý
čepů nebo do podobných místností, pili s mírou, mluvili slušně a\ příliš 
hlasitě, nikomu neubližovali, byli ku každému zdvořilí, za každých okol
ností dostáli svému slovu, nelhali, nedotkli se cizího majetku a měli 
vzorný rodinný život. Nevěra a rozvod bylo něčím, o čem se mluvilo 
šeptem, aby to děti nezaslechly, něčím, co člověka vylučovalo ze slušné 
společnosti a co vrhalo hanbu na všechno příbuzenstvo.Bylo ostudné nesta
rat se o děti a zanedbávat je, hanbou byla neúcta k rodičům a nevděk 
za jejich péči. A slušný a řádný člověk miloval také svůj národ a podle 
svých možností podporoval vlastenecké a dobročinné spolky a podniky.

Takových lidí bylo tehdy mnoho - vlastně jsem v mládí jiné nepo-
✓ „

znal - a jenom takoví lidé mžli přístup do "Měštanské besedy' a do 
některých jiných místností, jejichž jména jsem tehdy neznal, a do něk
terých kaváren se spoustou novin. Členství "Měštanské besedy” bylo samo
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sebou již jakýmsi osvědčením, že někdo patří mezi slušné lidi,protože 
výbor "Besedy" se náležitě informoval, než někoho přijal za člena.A 
ani pak to ještě nebylo snadné si jen tak přisednout k stolu se sta
rými členy.Nový člen musel být njiŔým uveden,představen, což znamenalo, 
že se nžk za něho někdo musel zaručit. q

Mí ti řádný příjem nebo dokonce zbohatnout nebylo v oné době hfr.•<**', 
ale zásluhou a V&Jtně samozřejmou povinností.Nemíti jej - pokud to ne

bylo zaviněno nemocí,úrazem nebo zvláštním nezaviněným neštěstím - teh

dy hanbou bylo. Nasvědčovalo tayx to tomu, že se člověk nepřičinuje a 
nedbá, nebo že je neschopný.Komu se dobře dařilo neměl se vypínat nad 
toho, komu se dařilo méně dobře, protože nebylo slušné se vynášet,vy
chloubat a jiné ponižovat. Samochvála smrdí, se říkalo hodně důsledně. 
Za stejně špatné se považovala marnotratnost jako skrblictví^*šetrnost 
však byla uznávána za jednu ze základních ctností.

Národní strana svobodomyslná,jež za mého dětství byla na vrcholu 
své slávy a moci a byla vlastně hlavní představitelkou národa a to 
ne jen na poli politickém, měla jistě řádný program, jako jiné strany. 
Pro většinu těch, kteří se nezabývali přílišně politikou,poněvadž měli 
jiné zájmy a starosti a jejichž politická aktivnost se vět
šinou na účast na občasných volbách, byla však tato strana především 
skupenstvím iřdry vyjadřujícím jejich společenské názory,zvyky a tradi

ce,pře svědčení i předsudky. Pro^ně^byla prostě xmmstóHdnmmx soustředěním 
řádných a pracovitých lidí, vpdanwáítúíjcci^/ slušnosti, rozumu a střízli

vosti ve veřejném životě.Tato kategorie lidí, jimjř se později dostalo 
pohrdavého názvu šosáků a maloměštáků, byla, jak jsem o tom dnes více 
než kdy před tím přesvědčen, zdravým jádrem národa.

Mluvčím a orakulem této vrstvy byly "Národní listy". Národní strana 
svobodomyslná i její tisk se stali samozřejmým znakem toho nejlepšího 
co tehdy bylo v našem národním životě.Patřili k této vrstvě stejně ne- 

odlučitelně, jako kravata k tvrdému stojatému límci, bez něhož se ne
slušelo vyjít na ulici,ba ani chodit po bytě, tlověk se mohl rozejiti 

se stranou a jejím tiskem v některé otázce,nebo ji docela opustit,ale 
nikdy se nemohl odtrhnouti od kořenů, z nichž vyrostl.Když jsem se 

po první světové válce zapletl do různých politických šarvátek a dostal 

se do půtky i s "Národními listy", pan prof.Kaael Juda, tehdy jémxm 
úvodníkář poledníku "Národní demokracie" mne jednoho dne slavnostně 
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vyloučil z národa. Přesto však jsem se s "Národními listy" nemohl roze
jiti nadobro.At byl náš vzájemný poměr jakýkoliv - a někdy byl opravdu 
špatný -"Národní listy'^hodily do mé domácnosti stále.Nemohl jsem se 

bez nich obejiti, jako neodkáž^přijiti k snídaní neoholený, sedět tře
ba v nejpamějším letě bez kabátu v něčí společnosti - třeba to byli i 
jen členové mé rodiny - a jako se rozpakuji vyjít na ulici bez rukavic,

v
když ne na ruce, tedy alespoň v ruce nebo v kapse. Staré zvyky se těžko 
mění, stávají se druhou přirozeností. A snad je příznakem stárnutí,že 
se mi je ani měnit nechce.

Většina mých vrstevníků ve straně se stala mladočechy aniž o tom val
ně přemýšleli.To neznamená, že se naše generace vyhýbala nebo xynmtia 
vyhnula nárazu jiných politických idejí - jako studenti jsme narazili 
na radikální, realistické, socialistické a volnomyšlenkářské hnutí,a- 
bych vyjmenoval jen některé z nich. Ostatně, ani mé dětství samo nebylo 
uzavřeno docela vlivům stansdiaznačně odlišným od těch, v nichž jsem byl 
vychován.V našem domě byl domovník a obuvník Šitner,jenž měl na mne vliv 

mnohem větší, než jsem si tehdy uvědomoval a než by bylo vhod naší ro-
v

dine, kdyby o tom byla věděla. Sitner byl náruživý písmák, horlivý čte
nář, skálopevný socialista a rozhodný nepřítel všech církví a každého 
náboženství.Ve svém sklepním bytě,který byl také jeho dílnou, měl na 
stěně viset obraz vousáče, o němž jsem teprve později zjistil,že to byl 
Karl Marx. Odebíral tiskoviny, o nichž jsem se neodvažoval mluvit se 
svými rodiči. Vyprávěl ni pohádky, příběhy z "vandru", ale pověděl mi 

také takové zajímavosti, jako že lidé povstali z opice.Měl o tom dokon

ce knížku, na jejíž obálce byl namalován člověk s torsem ocasu,jako 
přechodný článek vývoje. (Koupil jsem si ji o mnoho let pozdě ji,když 
js&U ji jednou náhodou shlédl v jednom antikvariátu. Jmenovala se 
"Mojžíš či Darwin" a byl to překlad z angličtiny, vydaný sociálně de
mokratickým nakladatelstvím.) To všechno a mnoho jiného "nesporně pro
kázala věda", k níž měl nábožnou úctu nestudovaného člověka.Někdy 

mi také vypravoval, jak bude vypadat svět,až si budou všichni lidé 
rovni,až si budou navzájem bratry a nebude panovníků, šlechticů,kně- 
ží a vydřidušských kapitalistů, ale všechen majetek bude spravedlivě 
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rozdělen a každý bude pracovat podle svých schopností a dostane 
všechno podle svých potřeb, až budou lidé konat všechno z lásky k 
práci a ne pro peníze, jež budou odstraněny, či pro jiný osobní prospěch. 
Měl knihy - o těch nemohu nic říci, protože jsem je nečetl a jejich 
názvy, pokud jsem je tehdy snad znal, jsem docela zapomněl - ale ode
bíral také časopisy, z nichž mne zajímaly ty obrázkové.Byla to brněn
ská ’’Matice svobody" a satirické "Kopřivy" .(Možná,že to byl "Jblc^t". ) 

Tam jsem prvně shlédl obrázky obtloustlých kapitalistických vykořis
ťovatelů, kteří mívali na hlavách cylindry,kouřili obrovské a tlusté 
doutníky (obyčejně s páskou na nich), vyhazovali na dlažbu , z práce 
a z bytu vychrtlé dělníky, ač otrhané a zbědované dělnické ženy před 
nimi klečely na kolenou a prosily o slitování.Jinak pili jen šampan
ské a chovali při tom na klín$ slečny nedostatečně oblečené.Kromě 

těchto kapitalistů tam bývali zobrazováni také kněží.Byli dvojího 
druhu.Jedni byli tlustí na prasknutí, druzí zase hubení a vyčouhlí. 
Tento poslední druh míval na hlavě klobouk zvlášthího druhu, z něhož 

bylé patrno,že to jsou jesuité.Všichni byli ovšem stejně odporní.V 
pana Šitnera jsem se začal učit protiklerikalismu a načichl jím více 

než důkladně.
Doma jsem ovšem nedostal noviny do rukou.Ostatně noviny bez 

obrázků mne hodně dlouho nezajímaly. Měli jsme ánnax však,kromě "Světo- 
zora", jehož obrázky jsem miloval, také "Humoristické listy" a 
"Šípy", jejichž obrázky jsem rád prohlížel, když jsem je mohl na chvil
ku nepozorovaně sebrat_. Tam byly zase jiné typy, rakouští úi&dníci - 

zásadně se jim tak říkalo byrokraté - nadutí a v uniformách, dále 
přiblblí a suroví Němci - každý z nich měl na hlavě buď Michlovu 

noční čepici s cípkem, nebo"piklhaubnu", to jest helmici s bodcem 
na tepemi. Byli tam zobrazeni také socialističtí agitátoři se širákem 
na hlavě, vlající kravatou a bujnou kšticí.V ruce mívali buď láhev 

rumu, nebo petroleje, či vitriolu.Někdy měli v ruce doutnající pumu. 
Měl jsem je všechny srdečně nerad.

0 mnoho let qxkdix později jsme ve studentské ogganisaci národní 
strany svobodmyslné zpytovali v přátelském rozhovoru,jak se|(do z nás 
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dostal do organisace a jak jsme přišli k našemu názoru na svět. Nířekli 
jsme si to tak naplno, ale v podstatě jsme si navzájem doznali,že jsme 
se do strany jaksi narodili.Na všechny z nás působily stejné vlivy, 
rostli jsme v přibližně stejném prostředí a politicky jsme začali 
myslet,když jsme se již skoro automaticky dostali tam, kam nás vedla

v

výchova z dětství. Jen toho pana Sitnera neměl jako korektiv nikdo z 
mých tehdejších druhů, kromě Vojtěcha Holečka, jehož otcem byl dělník, 
jejž na mladočeskou víru obrátila jeho manželka, dcera ze statku,jež 
v této víře také vychovala svého syna.Ta by se byla divila, kdyby ho 
viděla po druhé světové válce jako přisluhovače komunistů.

Pan Šitner mne jistě npobrátil na socialismus,ale působil značnou 

měrou jako korektiv na z domova a na vliv kamarádů. Ani pod je
ho vlivem jsem neuvěřil na rozmařilé kapitalisty.Za svého života jsem 
jich poznal dost, abych věděl, jakým to šíleným nesmyslem krmili socia
listé své prostoduché věřící. Měl jsem a dosud mám k těm tak ostouzeným 

a dnes tak krůtě pronásledovaným fabrikantům, velkoobchodníkům a malo
obchodníkům, statkářům a řemeslníkům hlubokou úctu pro jejich pracovi
tost,podnikavost, důmysl, odvahu a vytrvalost, pro jejich smysl pro 
čest a slušnost, pro jejich zpravidla vzorný rodinný život a pro jejich 
vlastenectví. Ji st£z byli i mezi nimi lidé jiného druhu, ale není spole
čenské vrstvy, jež by neměla své prašivé ovce. Ale jako jsem nepodlehl 
suggesci socialistů, nepodléhal jsem ani suggescím opačným.Neuvěřil 
jsem v existenci socialistického agitátora s lahví petroleje, rumu ne
bo vitriolu v ruce. Poznal jsem mnoho socialistických pracovníků,jichž 
jsem si musel vážit, i když jsem nedovedl sdílet jejich názory.Pan 
Šitner, který za mého dětství nakrátko prošel mým životem a jejž jsem 

pak docela ztratil z obzoru, je jedním z lidí, jimž jsem za mnoho zavá
zán vděčností.Probudil u mne zájem o chudého člověka a o socialistic
kou literaturu.0 socialismu mluvíval jako o vědě.Myslím však,že mu 
socialismus byl spíše náboženstvím.V něm jsem poznal socialistu onoho 
prvotního druhu, jenž zakládal své nauky spíše na lásce k lidem,než na 

nenávisti k odpůrcům,který se obracel k lepším citům a ne k záští a
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závisti, kterýs chtěl budovat a ne bořit, který chtěl lidem dávat a 
ne jim brát,a který nenáviděl každé násilí a útisk,každé tmářství ,kaž

dé pronásledování a poutání ducha. Již v jeho době se však socialisté 
rozhodli opustit své "utopistické"předky ve prospěch šarlatánů ’’vědec
kosti". & mmEsnžmim mne už nikdy socialista nebude, ale kdybych měl 
někdy volit,jistě bych se rodiodl pro ty "utopistické" socialisty.Ti 
"vědečtí" svou nevědeckou pověrou napáchali na světě více zla,než to 
dokázal kdo jiný v moderních dobách.Pan Sitner, který se tak zbožně 
díval na® obraz Karla Marxe, by se jistě zhrozil, kdyby se byl dožil 
toho, aby mohl vidět, co se všechno napáchalo a ještě páše ve jíněnu 

tmiuha tohoto falešného proroka,povýšeného na poloboha.
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Začal jsem teprve chodit do školy, když vypukla válka anglo-boerská. 
Vpechno, co o ní vím, pochází ovšem z doby mnohem pozdější,kdy jsem 
četl mnoho knih o ní pojednávajících a tato četba pochopitelně opravila 
nejednu mou původní představu.Tehdy se nám však, mladým i starým,věc je
vila docela jasně a jednoduše. Mocná Anglie zlovolně a zákeřně přepadla 
malý národ, jenž se nám tak podobal láskou k svobodě a nezávislosti. Po
stup Angličané proti Boerům - říkali jsme jim ovšem Bůrové - se nám 

zdál docela stejný, jako postup Němců proti nám a jiným slovanským náro
dům. Představa,že Angličané jsou Germáni je nám Němcům ještě více při
družovala. 0 tom, že také Boeři patří do téže etnické skupiny jako Angli
čané, jsme nevěděli. A je to snad jediný případ, kdy na naše instinktivní 
stanovisko nezapůsobila okolnost,že také naši Němci byli proti Angliča
nům, ovšem z docela jiných důvodů než my. Za normálních okolností by "bylo 
ovšem stačilo,že jsou Němci proti někomu, abychom byli okamžitě na je
ho straně.

Všechny zprávy o válce v českém tisku oznamovaly, jak statečně se 
Boeři brání a jak Angličany porážejí na hlavu. Všichni jsme toužili 
Boerům nějak pomoci.V trafikách, jež byly tehdy hlavními prodejnami no
vin,býval vyvěšen "Pražský kurýr", jenž přinášel zpravidla na první 
stránce( jinou jsme ostatně nikdy neviděli) veliké obrázky z bojů a bo
jiště, namalované ovšem kreslířem v Praze, který jižní Afriku v životě 
neviděl. Viděli jsme tu, jak stateční Boeři porážejí Angličany a zaháně
jí je na zmatený útěk.Věřili jsme tomu víc než evangeliu. Jméno Kitche-

Wr , 
ner bylo pro nás ztělesněním veškeré ukrutnosti na světě. Starý president

'n áymv/ 
Krueger,generálové Vronje, Botha a hlavně De Wett byli paggö' polobohy. 
Koncentrační tábory, zřízené Angličany, vzbuzovaly v nás pocit nezměr
né hrůzy a odporu, mnohem větší, než budí dnes na západě poněkud spoleh
livější informace o nesrovnatelně horších koncentračních táborech v 
zemích za Železnou oponou.Ovšem, tehdejší doba byla mnohem citlivější 

a vnímavější a když válka skončila porážkou Boerů a likvidací obou 
jejich států, zdálo se nám, že ve světě zvítězilo hrozné bezpráví.V 
jejich porážce jsme viděli i porážku naší věci, porážku spravedlnosti 

a svobody. Zdálo se nám docela nepochopitelným,že svět muže nečinně 

a netečně přihlížet k něčemu podobnému.

Válkv našeho mládí
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My školáci jsme ovšem nečetli noviny a naše informace o válce byly 

jen z druhé ruky - ne-li z desáté. Většinou jsme věděli jen to, co jsme 
se doslechli od dospělých, nebo co jsme jeden druhému s náležitým při
barvením pověděli.Později se pak začaly objevovat knihy o Boerech a o 
jejich válce, zejména pak dobrodružné romány pro mládež.Dosud si živě 
vzpomínám na dojem, jímž na mne působila Assolantova knížka "Bůrští ju
náci". Všichni jsme ji četli se zatajeným dechem a ve všech nás posílila 
lásku a obdiv k Boerům a nechut k Angličanům. Tato válka byla jistě jed
nou z hlavních příčin, proč u nás nikdy nebyla nějaká zvláštní záliba v 
Angličanech,ba ani zvláštní zájem o ně a že se u nás anglofilství vždy 
považovalo za jakýsi druh výstředního podivínskví.

Druhá válka, jež upoutala pozornost nás, školáků i dospělých a jež 
měla na nás pronikavý vliv, byla nám zájmem ještě bližší.Byla to válka 
rusko-japohská, jež v nás probudila horoucí lásku k Rusům, o jejichž 
hrdinství a jistém vítězství nikdo nepochyboval.Věřil v to český tisk, 
naši rodiče i učitelé. Opovrhovali jsme Japonci, jež jsme považovali 

za o málo lepší než žluté opice. Němci u nás, v ostatním Rakousku a v 
Říši s Japonci nadšeně sympatisovali a to samo v nás posílilo vědomí, 

že musíme držet palec našim ruským bratřím.
Zase se začaly rojit knihy o nepřemožitelné ruské armádě a loďstvu 

a hltali jsme je, stejně jako vyprávění o tom, jak Rusové na potkání 
Japonce porážejí a jak Japoncům pomáhají všichni nepřátelé Ruska s Slo
vanů, jako na příklad Němci a Angličané. A zase vyrukoval "Pražský kurýr" 
s celostránkovými obrazy bitev - nikdo z nás nevěděl,že se zrodily v 
bujné fantasii kreslíře,který nevytáhl paty z Prahy.

Bohužel, také tentokráte dostalo naše nadšení častou studenou sprchu. 
Začaly se objevovat zprávy o ruském ústunu a o některých nezdarech a ne- 

úspěších ruské armády a o zničení ruského válečného lodštva. Utěšovali 
jsme se navzájem, že je to jen počátek a že nakonec převládne nevyčer
patelná a nepřemožitelná síla Ruska,jakmile jen bude možno na vzdálené 
východní bojiště dopravit potřebné posily z evropského Ruska.

Ruští generálové, zejména Stesl,který velel v obleženém Port Arturu, 
Kondratěnko a jiní, jejichž jména jsem zapomněl, byli našimi miláčky a 
hrdiny. Se zvláštní zálibou jsme zpívali - myslím,že tak činili tehdy 

všichni školáci i dospělí - posměšnou odrhovačku, z níž si dosud pamatuji 
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slova: " Z Port Arturu vezou fůru, vezou na ní Kanimuru... ” Název Kani- 
můra, jméno vysokého vojenského velitele na čas dokonce zakotvilo v 
češtině jako posměšná přezdívka.

Tehdy jsem také slyšel a ovšem i skálopevně věřil,že americký pre
sident Theodor Roosevelt svolal do Spojených států mírovou konferenci, 
aby Japonce zachránil od konečné porážky a naprostého zničení.

Bohužel, ani v této válce nezvítězil náš oblíbenec.Utěšovali jsme se 
tím, že Rusko neprohrálo na bojišti,ale bylo zrazeno lidmi, kteří na vyso
kých místech ve státním a vojenském aparátu sloužili Německu, úhlavnímu 
nepříteli Ruska a všech Slovanů vůbec. Od nejňtlejšího dětství jsme si 

navykli věřit, že kdykoliv se ve světě stane něco špatného, mají v tom 
prsty Němci. Bylo to jistě hodně naivně primitivní zjednodušování toho, 
co se ve světě dělo a děje,ale komšnš nebylo to konečně pravdy tak 
vzdáleno, jak by se mohlo zdát na první pohled. Od té doby jsme zažili 
ledacos, co naši dětskou představu jenom potvrdilo.

Do mého dětství, vlastně již do dospívání přišlý také dvě balkánské 
války, o nichž imiuxmiinaii zase jen mohu mluvit podle nadšené nálady v 

českých zemích. Války začaly vlastně anexí Bosny a Hercegoviny Rakouskem. 
Tato anexe vystupňovala na Balkáně napětí , jež pak vedlo k tvrdému ne
přátelství mezi Rakousko-Uherskem a Srbskem i černou horou,tehdy ještě

v 
samostatným státem. První válka balkánská, vedená Srbskem,Černou horou, 
Bulharskem a Řeckem proti Turecku skončila velikým vítězstvím spojených 

malých států, ale toto vítězství bylo promarněno zásahem Rakouska a Ně
mecka na záchranu Turecka. Druhá válka pak byla mezi spojenými balkánskými 
státy a Bulharskem, protože se tyto státy nepohodly o získané území. 
Rakousko a Německo stáli na straně Bulharska - to snad vysvětluje, proč 
ze všech slovanských států a národů se Bulharsko u nás těšilo nejmenším 
sympatiím.Ovšem, sváděli jsme to na německost bulharské dynastie.

Za obou balkánských válek bylo mezi českým lidem veliké nadšení 
pro slovanské balkánské státy.K veliké nelibosti vlády a německých poli
tických a novinářských kruhů byly mezi českým lidem podniknuty veliké
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sbírky a do Srbska zejména byly poslány nejen zásoby léčiv* a oděvů, 
ale i lékařské výpravy.

Mluvím-li o válkách, jež se dotýkaly našich citů, měl bych připo- 
mnnout ještě jednu událost v Srbsku, jež působila na naši obrazotvor
nost,ač všechno, co o tom xím jsem tehdy věděl, bylo zase jen z dosle
chu a obrázku na první straně "Pražského kurýra". Srbští důstojníci za
vraždili krále Alexandra z rodu Obrenovičů i s jeho milostenkou Dragou 
Mašinovou a nastolili krále Petra z rodu Karadorděvičů. Alexandr byl 
v podezření,že byl přítelem Němců a Rakušanů a z povyku, který se 
strhnul v Němedcu a Rakousku by se dalo soudit, že na tom něco bylo. 
A pochopitelně, my jsme ihned přilnuli ku králi Petru.

Srbsko bylo nějaký čas v karanténě - Evropa tehdy byla samé monarchie a 
monarchové viděli neradi, když někdo z jejich cechu byl odstraněn a 

dokonce zabit. Ale Srbsko to překonalo.
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Byl jsem malý školák, když v Praze vypukly bnršácké nepokoje. Ne
měl jsem na nich pochopitelně nejmenšího podílu. Moji rodiče, jako 
ostatně všichni dospělí vůbec, dbali pečlivě, abychom se do toho neplet
li a nepřišli k úrazu. Nemyslím,že někdo z nás školáků tuto péči ocenil, 

jak toho zasluhovala. Spíše jsme měli pocit,že nám dospělí nic nepřejí, 
že jsou národně vlažní a že nám překážejí projevífnárodní city činem.

Buršáci, to slovo je odvozeno z německého "Burschen", byli stu
denti pražské německé university a členové krojovaných spolků, tak 
zvaných "Bursehenschaftů".Vedle nmsda těchto spolků byly ještě tak zvané 
"Corps", stejně uniformované, ale pro Pražany byl každý německý student, 
který nosil kroj, nebo alespoň stjrhy svého spolku buršákem.Všichni bez 
rozdílu byli předmětem obecné lidové nechuti a nevole a nelze tvrdit,že 
to bylo nezasloužené. Přičinili se o to jak jen mohli.

Jako v Německu, odkud byly tyto organi sace přeneseny do Rakouska 
a do Čech, tak i v Praze měli tito krojovaní studenti ve zvyk# konat 
každou neděli k polednímu na "korse" procházku v plném lesku svých 
krojů, opatřených velkoněmeckými stuhami. Říkalo se tomu "buml" a ko
nalo se to zpravidla na Příkopech.Vyšli bud z Německého domu (kasina)

M
na Příkopech, nebo ze Studetenheimu, studentského domova v ulici,jez

A

se za republiky nazývala Hoeverovou. Kromě toho pořádali hlučné pitky 
v hospodě na Lišce, kterou nazývali "ßchipkapass". Zde také konali 
své povinné souboje, tak zvané mensury.Ale "Liška" byla hodně stranou 
a většina pražského obyvatelstva o existenci buršácké hospody nevěděla.

Pražské obyvatelstvo nemělo Němce nikdy rádo a nelibě snášelo 
příliš hlasitý německý hovor.Nicméně, tato nechut byla celkem pasivní 
a nevedla k nepokojům.Vystupovaní studentů se však obecně považovalo 
za provokaci. Uniformy a neomalenost studentů,kteří si razili při 
svém bumlu cestu bezohledně, jakoby jim patřila celá Praha, nebo 
alespoň celé bž Příkopy,dráždili horkokrevnější Pražany. Ostatně, 
nikdo nemá rád, když ho někdo hrubě strčí s chodníku do jízdní dráhy. 
Tak začaly drobné rozmíšky, jež se ustavičně stupňovaly kxžje až přešly v 

nepokoje.

Buršáci a pražští Němci
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Lidé se nejprve přestávali vyhýbat studentům na korse a uvolňovat 
jim cestu.Začali jim v promenádě překážet. Docházelo k výměně slov,pak 
k drobným potyčkám, jež se postupně množily a nakonec byla vytlučena 
okna v Kasinu a ve Shots Studentském domově.Demonstrace proti Němcům se 
množily.Nálada byla vždy vzrušenější, tím spíše,že německý tisk v Praze 
i jinde spustil povyk, jakoby byli němečtí studenti v Praze vyvražďovaní 

a český tisk svými odpovědmi upozornil na buršáky všechny své čtenáře, 
z nichž ne každý vynikal dobrými mravy a ohleduplnými způsoby. Horkokrev
nější studenti z českých vysokých škol začali chodit také na Příkopy a 
k nim se brzy přidali i středoškoláci,protože tehdy by se bylo muselo 
hledat s lucernou studenta, který by nebyl vlastenecký a především 
protiněmecký. Svaz českého studentva zavedl na čas pro studenty barety 
se stuhami podle fakult, aby se vidělo, že vedle krojovanvch studentů 

jsou zde také studenti čeští.Nebyl to právě štastný nápad, a barety měly 
krátký život k velkému zármutku nás školáků,kteří jsme doufali,že se 
také jednou ozdobíme tímto savxp odznakem českého studenta. Příčina he- 
úspěchu baretů byla však celkem prostá. Čeští studenti neměli tehdy nej- 

menší zálibu v něčem, co by se nějak podobalo uniformě a tak se u 
většiny z nich barety nikdy neujaly. Naproti tomu si baret a stuhu 
mohl pořídit každý, kdo chtěl a také si je pořídil mnohý,kdo nejen že 
nikdy nezavadil o vysokou školu, ale neměl ani těch nižších škol mnoho. 

A tito studentsky uniformovaní nestudenti studentské a národní věci mno
ho cti nepřidali. Zásluhou těchto živlů vyústily rozmíšky,zprvu jen 

malé, ve značné nepokoje, jež vedly k mnohým zákrokům policie.Ta byla 
tehdy lidem krajně neoblíbena. Být policistou v Praze znamenalo být sko
ro páriou.Slýchal jsem, že mnozí majitelé domů dávali za takových 
příležitostí, jako byly buršácké nepokoje, nebo jiné případy policej
ních zákroků proti lidu, policistům výpovědi z bytů a že se jim lidé 
začínali vyhýbat a přerušovat s nimi společenské styky.

Pro nás, školáky, byly ovšem protiburšácké demonstrace velikou 
věcí.Ač jsme nmkdymax se nikdy na Příkopy nedostali a zejména jsme 
tam nepřišli v době demonstrací samých a nemohli tak dostát s^é převeliké
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tužbě hodit alespoň jeden kámen do oken Kasina, nejeden z nás se docela 
nepravdomluvně vychloubal svými hrdinskými činy v tomto směru. Když jsme 
nemohli jinak dát průchod svému nadšení, začali jsme nosit do školy 
veliké stuhy v národních barvách, nebo slovanské trikolóry. Školní u- 
řady to brzy zakázaly, ale učitelé oznamovali zákaz takovým způsobem, 
že jsme snadno poznali,že jim není ani trochu po chuti.Nosili jsme te-

I 
dy stuhy pod kabáty přes vesty a ačitelá je neviděli,protože je nechtě
li vidět.Kdo by byl chodil bez stuhy, byl by u spolužáků považován za 

zrádce a Rakušáka, což bylo jen o maličko méně špatné, než být považo
ván za Němce. Ifyslím, že i učitelé sami by byli v duchu k jeho jménu 
připojili nepříjemnou poznámku.Za ta leta, co jsem dhodil do nejrůzněj
ších škol, měl jsem učitelů a profesorů slušnou řádku.Nemohu říci,že

v 
jsem všechny ctil a miloval - některé jsem opravdu nenáviděl- ale at 
byl ná^ vzájemný poměr jakýkoliv, vždy jsme ntyx měli my žáci spolehli

vý pocit,že přes rozdíl ve věku a postavení všichni z nich patří k nám, 
protože v hlavních věcech mysleli v podstatě stejně jako my a my zase 
stejně jako oni.Milovali jsme a nenáviděli stejné věci.Ify jsme tak či
nili citově a bez přemýšlení, oni věděli proč,ale nakonec si to přišlo 
na stejné. Ovšem, mnoho z těhž našich lásek a nenávistí nám vštípili 

právě naši učitelé.
Buršácké,vlastně protiburšácké demonstrace byly jen kratinkou a 

celkem nevýznamnou episodou v napjatém vzájemném poměru mezi českým a

německým obyvatelstvem Prahy,nesporně však přispěly k prohloubení 
propasti mezi Čechy a Němci.Vytvořily se zde dva od sebe naprosto od
dělené světy.Ve škole jsme se sice učili německy - ne příliš nadšeně 
a svědomitě,protože ani naši učitelé na nás v tomto směru nepožadovali 
tolik píle, jako pro jiný učební předmět - ale nepamatuji se,že bych 
byl v prvních dvaceti letech svého života hovořil s nějakým Němcem. 
Pomyšlení,že by mohl být nějaký vzájemný styk, že by dokonce mohlo 
být nějaké přátelství mezi Čechem a Němcem, bylo něčím, co v našich 

myslích ani nevzklíčilo.Nemyslím, že tomu bylo jinak i na německé 
straně.Do německého "Kasina’' jsem vstoupil prvně a naposledy až za 
republiky, když jsem jako novinář si přijel poslechnout Konrada
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Henleina, jenž se přišel Praze představit a obalamutit každého,kdo se jím 
napálit dal.Prvního Němce, kterého jsem poznal blíže a s nímž jsem se 
spřátelil, jsem potkal až v Berlíně, nějaké dva nebo tři roky před vy
puknutím první světové války. A první Němce z Cech jsem poznal z přímého 
styku až za první světové války, když jsem narukoval k osmému zeměbranec- 
kému pluku a byl s několika kamarády přeložen k šestému zeměbraneckému 
pluku,jehož doplňovacím okresem byl Cheb.Zde jsem nalezl první německé 

známé z Čech.Nemyslím, že jsem byl po této stránce nějakou výjimkou, leda 
snad v tom, že jsem jako dvacetiletý navštívil Berlín a poznal zde některé 
Němce a měl dokonce některé přátele v Říši.Většina příslušníků mé genera-

v 
ce Němce ani nepoznala ,ani se s ždÉrisnra žádným nespřátelila.Češi a

v 
Němci prostě žili od sebe odděleně.Češi neměli Němce rádi - a neměli 
také žádného důvodu je milovat - a Němci za každým krokem dávali na jevo 
svou povýšenost i své opovrhování Cechy.Duch Momsenův ovládal německé 
vzdělance a ještě více i německé polovzdělance iaxns: a nevzdělance.
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Krátce před mým narozením se konala v Praze Jubilejní výstava a po 
ní pak následovala r. 1895 kármimax Národopisná výstava. 0 obou nevím 
ovšem z přímého poznání nic, ale slýchal jsem o nich od účasthíků a 
návštěvníku a hlavně jsem o nich ledacos četl. Pamatuji si,že o Národo
pisné výstavě vyšla knížečka, vyličující povídkovým způsobem příhody 
návštěvníků Prahy v oné době.Četl jsem ji, hrozně se mi líbila,ale dnes 

už si nepamatuji nic z děje samotného.Otě výstavy však zapůsobily mocným 

dojmem na národní sebevědomí a generace, i když urarprir neprožila výstavy 
přímo a nezúčastnila se jejich slavnostních dnů, byla jejich účinky posi

lována a povzbuzována.
Za jedné z těchto slavností zahynula pí. í^izlová, vdova po slavném 

českém politiku. Dr. Josef Kaizl byl universitní profesor, jenž společně 
s dr.Kramářem a dr.Masarykem založili: realistické hnutí a s oběma svými 
druhy vstoupil do reorganisované mladočeské strany.Za stranu se stal, do
konce rakouským ministrem financí.Na neštěstí však předčasně zemřel. Paní 
Kaizlová jela v květinovém korsu kočárem, koně se splašily a ond/při tom 

ztratila život.Její osud nevzbudil však mnoho xsm soucitu ve veřejnosti. 
Česká veřejnost nesla nelibě,že vdoVá po vynikajícím českém politikovi 
jela v kočáře společně s rakouským důstojníkem.

Poněkud živější íjsou mé upomínky na demonstrace za všeobecné právo 
hlasovací. Demonstrace byly rozháněny jsonimtóiBmx policií, jíž přišlo na 
pomoc vojsko.Jednoho z mých strýců lehce zranila na boltci ucha slepá

< 
patrassH patrona, vystřelená policí^do vzduchu. Jak jsem byl pyšný na tohoto 
strýce, který se stal obětí Rakouska! A jak mi ho xrainmžm spolužáci závi
děli!

V době, kdy jsme ještě bydleli v Podskalí, přijel do Prahy na návště
vu císař František Josef.Císaře jsem neviděl,protože mne otec nepustil 
na ulici v blízkosti jeho cesty, částečně z obavy, aby se mi v návalu 
nic nestalo, ale také proto,že ač se dosud nedal na republikánskou víru, 
měl přece jen Franze Josefa a všechny Habsburky srdečně nerad. Také mne 
ani příliš nebolelo,že jsem o tuto podívanou přišel.Nepamatuji se,že by 

se z mých spolužáků někdo honosil ,že císaře viděl.Nikdo se nechtěl 

vystavit odiu rakušáctví. Děti kyim by byly v oné době takové podezření

Rozmanité příhody a události
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nesly opravdu těžce a měly by také od svých druhů hodně nepříjemné 
časý.

Tehdy přinesl otec z "Měštanské besedy" vtip,který se v onu dobu 
jako bleskem rozletěl po českých zemích. V některém ilustrovaném časo
pisu, snad "Světozoru", snad v "Zlaté Praze", otiskli obrázek císaře, 
jak jde po jednom pražském mos^tě a opatřili jej titulkem: "Procházka 
na mostě". Celý národ začal mu rázem říkat František Procházka. V 
naší generaci ho nikdo jinak nepojmenoval.

K ^Yi»iirar«ana te/hdejší doby patří také kuriosita, jíž otec přecho- 
/

vával jako velikou vzácnost, totiž aršík klosetovťho papíru, na němž 
byl xyfcmxtŘn přetištěn císařský reskrtíLt z 12. září 1871. Tímto slav
nostním prohlášením se František Josef zavázal,dát se korunovat na 
českého krále, aby tak potvrdil práva českého království.Slibu ne
dostál a "Národní politika" uspořádala toto urážlivě posměšné vydá
ní, Aby tak dala na jevo, jakou cenu mají císařské sliby a k čemu 
se hodí.

Pro mou generaci bylo samozřejmostí považovat rakouského císaře 
za lháře, věrolomníka a úhlavního nepřítele českého lidu.Všichni 

jsme ho nenáviděli a opovrhovali jím. Měli jsme jeho obraz v čítan
kách, na jeho narozeniny jsme museli do kostela, kde jsme zpívali 
raKouskou hymnu s textem mírně upraveným podle našeho vkusu. Místo 
"Hospodine" jsme zpívali "hospodyně" a slova: "čeho nabyl občan 
pilnými vojín zbraní zastávej..." zněla v našem podání: "Čehona 
byl občan pilný... " Čehona nebyl ovšem naším vynálezem.Toto označení 

bylo všeobecně používáno.Dávno před tím, než jsem začal chodit do 
školy a patrn^Rnez jsem se narodil, znamenal čehona Rakušáka, směš-

ného šosáka s příliš ohebným hřbetem.
Opovržení, jež jsme chovali k rakouskému císaři přešlo nejen 

na celý jeho rod, ale i na instituci monarchie vůbec.V mé generaci 
nebylo již monarchistů. V životě jsem se setkal s lidmi nejrůznějších 
politických směrů, ale za celý svůj život jsem nenarazil na českého 
monarchistu.Teprve po druhé světové válce jsem potkal několik našich 
lidí,kteří s monarchismem koketovali. Republikánství bylo mezi mládeží^ 
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-zejména studentskou a dělnickou- od let devadesátých něčím tak samo
zřejmým,že se o tom vůbec nediskutovalo.A studentské schůzky dovedly 
přece vášnivě diskutovat o všem na světě a vidět problémy i tam,kde je 
naši otcové rozhodně neviděli a kde také často ani nebyly. Eepůblika - 

a pro nás všechny to byla ovšem republika francouzského typu - byla v 
našich očích i v očích našich starších bratrů nejdokonalejší a vlastně 
jedinou přijatelnou státní formou.Naši otcové nebyli «hamimiž většinou 
ještě republikány. Docela ochotně by se byli smířili s českým králem, 
ale i jejich představa království se již velmi blížila představám re
publikánským. Je jich odpor, stejně jako naší generace, byl namířen 
proti Habsburkům a hlavně proti panujícímu císaři, jemuž se vyčítalo 
jeho němectví, jeho nedbání daného slova a jeho pravidelné zásahy do 
ústavního života.Paragraf čtrnáctý ústavního zákona dával císaři právo 

upravovat nařízením věci, jež jinak vyžadovaly schválení parlamentem 
a na ten paragraf i na to, že ústava byla naoktrojována,jsem slýchal 

od dětství stížnosti.V neoblíbenosti soutěžil císaři jen následník 
trůnu Franz Ferdinand ďEste, jemuž nic nepomohlo,že se oženil s 
”0eskou" hraběnkou Chotkovou.

Devadesátá leta přinesla počátky bojovného konfliktu s katolickou 
církví a růst protiklerikalismu. Sokolstvo se dostalo do sporu s hierar
chií,protože odenřelo dát si světit prapory a pro xmHsnhu.x nás všechny 
byl Sokol věcí přímo posvátnou. Oživl kult Husův a Karel Tůma,redaktor 
"Národních listů" a autor povídek"E českých mlýnů" (ale také knih 

Karel Havlíček Borovský a Garribaldi, bohatýr svobody - obě jsem mi
loval v době svého dospívání) napsal text proslavené písně "Hranice 
vzplála...". Zpívali jsme ji u hranic, zapalovaných na Husovu počest 
ještě v posledních letech republiky. Protiklerikalismus byl živen hlav
ně tím,že za Rakouska a za první světové války se katolický klérus , 
hlavně ovšem vysoký klérus, stavěl za monarchii a za Rakousko.

Do mého dětství snadá také Omladina a bouře, spojené s pádem vlády 
Badeniho.Vliv těchto událostí na náš politický život v posledních fázích
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existence Rakouska byl značný a přímý poměr k němu měli i ti z nás, 
kteří byli příliš mladí, když k nim došlo, nebo se narodili až po 

nich.Věkový rozdíl mezi námi a přímými účastníky nebyl tak značný a 

za každým krokem jsme narazili na přímé pamětníky nebo dokonce účastní
ky. Bratr PtAvoslava Veselého, socialistického novináře a jednoho z hlav
ních odsouzených v procesu s ©mladinou, Josef Veselý, také socialistic
ký novinář a také odsouzenec v onom procesu, byl později mým velmi 
dobrým přítelem a pomáhal jsem mu V^přípravě jeho knížky o Omladině. 

Syn zmíněného již Karla Tůmy (Madharova "Krvavého Tůny") Ladislav, 
dlouholetý odpovědný redaktor "Národních listů", známý veřejnosti více 
jako "Zevloun", rád o minulých dobách vypravovával a doplňoval mi osbb- 

ními vzpomínkami to, co jsem vyčetl v knihách a starých novinách.
I když před námi rodiče zavírali noviny a dbali,abychom se nic ne

dověděli o zločinech, některé z těchto případů byly přece jen tak sen- 
sační,že i k nám pronikly informace, ovšem kusé, hodně zkreslené a nám 
často nesrozumitelné. Vím na příklad, že jednou otec před námi asi týden 
pečlivě schovával noviny a nesměl je čisti ani starší bratr, který se jinak 
těšil již této výsadě.Doslechl jsem se jen, že přinášely referáty o ja
kémsi velikém skandálu ve Vídni, jež byla v jakési souvislostijs ne

věstinci. Nevěděli jsme ovšem co je to nevěstinec.
Mnohem více jsme se dozvěděli o vraždě, jíž spáchal jakýsi Valeš 

v Krči.Jeho jméno znal každý. Podrobnosti jsem se dozvěděl až hodně 
později, když mi je se zálibou vykládal kolega Josef Vejvara,tehdy již 

novinářský pensista.Vejvara chodil jako pensista do "Národních listů" 
řídit tamní archiv, což činil se svéráznýn a někdy humorným lajdáctvím. 
Rád vzpomínal na to, jak společně s radou Vaňáskem, tehdy ovšem policejním 

koncipistou, vraha odhalili.Jeho zvláštní pýchou bylo, že vraha zjis
til dříve než policie a že v Krči čekal před vrahovým domem na poli
cii. Kdykoliv telefonoval s Vaňáskem, tehdy již přednostou/kriminál- 
ní policie, neopomenul mu připomenout,že on je lepší detektiv než celá 
bezpečnostní policie dohromady.

Další sensační proces, který prorazil "železnou oponou" zřízenou 

dospělými, byl mnohem pozdější již proces s nadporučíkem rakouského 
generálního štábu Hofrichterem, jenž se pokusil otrávit několik

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 41



M
důstojníků, kteří byli před ním v pořadí,aby se dostal od pluku nazpět 
do generálního štábu.0 případu se vedly v tisku rozhořčené polemiky. 
Hofrichtera se na příklad vášnivě xastával vídeňský deník sociální de

mokracie "Arbeiterzeitung1'. Hofrichtera zavřeli,ale za války mu se do
stal na svobodu a dokonce mu vrátili důstojnickou hodnost.Nám ovšem ne
záleželo na tom, byl-li Hofrichter vrahem nebo ne.Viděli jsme v jeho 
případu jen další důkaz zpuchřelosti monarchie a zlotřilosti důstojnické 
kasty. z

Poměrní/málo jsme se dozvěděli o aféře plukovníka Rédla, ale příči
nou toho nebyla již censura rodičů, ale censura rakouského státu.Plk.Rédl, 
který byl zpravodajským důstojníkem 8. armádního sboru a před tím pů
sobil v centrální zpravodajské službě, byl současně i placeným vyzvěda- 
čem pro carské Rusko.Peníze dostával poštou na poste restante ve Vídni a 
tak byl odhalen. Aby se Rakousko vyhnulo velké ostudě, navštívili ho

Z 
v hotelu dva důstojníci a dali mu do ruky nabitý revolver. Rédl spáchal 
sebevraždu a Rakousko se snažilo věc ututlat.Tehdejší člen redakce 
“Prager Tagblattu" Egon Ervin Kisch, později známý jako komunista, se 
nějak dopátral podrobností a uveřejnil je někde v Mnichově a odtud se 
dostaly do Prahy, ovšem náležitě censurované.Všechny podrobnosti jsou 
známy až z doby poválečné, kdy Kisch celou věc zevrubně popsal.

Měl bych se zmínit zde také o Hilsnerově aféře a o vystoupení prof. 
Masaryka na Hilsnerovu obranu,ale mé upomínky na celou věc jsou nejasné.
Vědřl jsem o věci - v té době každý slyšel o Anežce Hrůzové a o Hils- 
nerovi, jenž byl obžalován z její vraždy -ale bylo to mimo můj dětský 

zájem. Snad nejzajímavější na věci bylo tvrzení některých pomatenců - 
mezi nimiž na předním místě stál dr.Karel Baxa, který r.1911 opustil 
stranu státoprávně pokrokovou, aby hledal svou kariéru u národních 
socialistů a stal se pak za republiky dokonce primátorem pražským - že 
tu šlo o rituální vraždu,protože židé potřebují do'’macesů’’, to jest 
do nekvašených placek, jež o jedněch svátcích jedí místo chleba,křes
ťanskou krev.Teprve o mnoho později jsem četl Masarykovu brožurku 
"Nutnost revidovat proces polenský". Byla celkem hodně rozšířena mezi 
studenty a pokrokovou mládeží, ais at již s Masarykem sympatisující, 
nebo ne.Ale jak hilsneriáda, tak i rukopisné boje byly věci příliš
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vzdálené naýen zájmu mé generace. Zájem o tyto sporné věci se probu

dil v nás až v době mnohem pozdější.
Velkou sensací mého mládí byl úpadek "Svatováclavské záložny" a 

proces s jejím hlavním činovníkem Msgr.Drozdem. RfflfexátyxnxnřniáffleKX

xfixmtoeEmšmxmx Drozd 
a jeho kuchařka Madla byli rázem známi kdekomu. TatodymxBxmtimKiaK Referáty 
o přecení jsem ovšem nečetl a dodnes nevím,v čem spočívala Drozdova 

vina, zda opravdu kradl, či zda se provinil jen nedbalostí. Tehdy se 
však obecně říkalo "Madla-kradla" a ještě jiné přůpovídky, jež mi však 

vypadly z paměti.
Nejblíže k zločinu jsem se dostal, když můj kamarád Pavel Kisch, 

bratranec pozdějšího česko-německého komunistického spisovatele a no
vináře Egona Ervína Kische ztratil otce. Starý pan Kisch měl na Poříčí 
malou směnárnu a prodejnu losů, tak zvaný "bankovní dům".A právě na 
Štědrý večer byl v krámě zavražděn a oloupen. Kdo byl vrahem a co se s 

ním stalo jsem nikdy nezvěděl.Rodinná censura fungovala v tomto smeru 
dokonale. S Egonem Ervínem jsem se znal od Pavla, aí^Bližšího styku 

jsem s ním přijel až mnohem později.

A nakonec ještě historku, jež opravdu zasluhuje, aby byla uchována 
před zapomenutím. Jeden pan rada pražského policejního ředitelství, o němž 
jeho okolí vědělo, že podpisuje nečteně co se mu dá k podpisu,zvěčnil 
svůj podpis na zatykači, vystavenéflj/na jméno "Kaiser Wilhelm". Popis 

se plně hodil na německého císaře Viléma IL i tím,že jako zvláštní 
znak uváděl jeho mnohomluvnost a zálibu v přestrojování.Pan rada ne

četl co podepsal a měl svou ostudičku,protože zatykač vyšel tiskem 
spolu s ostatními zatykači a vyhláškami.Praha se tím znamenitě pobavila.
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Knihy mého mládí

Knihy byly vášní, štěstím a snad i kletbou mého života.Žil jsem 

od samého dětství s nimi,pro ně,jimi a utápěl jsem se v nich.Zatlači
ly všechny mé ostatní zájmy.

Nevzpomínám již na obrázkové knihy prvního dětství.Vím jen,že když 
jsem zmohl záhady abecedy - uměl jsem číst, než jsem šel do školy- ode
bíral otec pro mne “Malé noviny pro děti,které se právě naučily čisti". 
Vydával je K Bačkovský.Potom mi otec kupoval Vilímkova "ľfelého čtenáře", 
wWrnne i ten list neomrzel.V jednom ročníku jsem nalezl zajímavé Jirás
kovo vyprávění "Za vokalistu", s nímž jsem se později ku své radosti 
setkal v F. L. Věku. Na obecné škole kolportoval učitel knížku o Palečkovi, 
jež vycházela v sešitech.žetl jsem ji s vřelým zájmem, stejně jako o 

trochu později "Dobrodružství ctrčka houslisty", což byl patrně první 
překlad z francouzštiny,který jsem měl v ruce, dávno ještě před Asso- 
lantovými "Burskými junáky".

Velmi brzy jsem četl také "Srdce" od Edmonda d’Amicis. "Národní 
pohádky" od J.K. z Radostova jsem znal z předčítání rodičů a sourozenců. 
Později jsem je četl opětovně sám, než jsem "vyrostl" z pohádek.Pohád
ky Boženy Němcové jsem četl mnohem později jako literaturu,uloženou 
školou.Snad proto jsem k nim tak nepřilnul. Právě tak "Babička" přišla 
ke mně nejdříve jako školní četba a proto jsem v ní nalezl zálibu až 
mnohem později. Ještě na obecné škole jsem přelouskal Dostálovu knihu 
"Za slávy otců" a "Jiráskovy"Staré pověsti české".Na obecné škole 
jsem četl také "Chatrč strýce Torna" a zanevřel na Američany.V poiled- 
ním roce na obecné škole jsem se prokousal "Obrázkovými dějinami národu 
českého"od Dolenského a Rezka. Po této stránce byla má literární prů
prava asi stejná, jako mých spolužáků, až na ty ovšem, kteří nečetli 
nic a tSch bylo celkem dost.

Přechod na střední školu znamenal další pomalý vývoj v četbě a vku>u. 
Musím však oddělit etapu vyšší střední školy od nižší a omezit se jen 
na to první období. "Student", i když ve stavu ješts zárodečném,začal 
pohrdavě přehlížet, co právem či neprávem považoval za četbu vhodnou 
"jen pro děti". Mezi spolužáky panovala veliká záliba ve Verneovi,jež 
pak, k nelibosti profesorů, byla vystřídána vášnivou zálibou v 
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dr.Karlu Mayovi, jenž byl u profesorů v krajní neoblibě. Dokonce byl v 
platnosti ustálený směnný kurs na půjčování knih. Kdo si chtěl vypůjčit 
Mayovku, musil za ni půjčit jinou, nebo dvě Verneovky. V té době začal 
také zájem o "indiánky", hlavně o Buffalo Billa a také o detektivky.Na
kladatel Stýblo v Karlině vydával v malých sešitkách s černobílou obál
kou dobrodružství chicagského detektiva Leona Cliftona. K tomu se pak 
přidružil^/méně již oblíbené detektivky stejné úpravy,ale v modrobílé 

obálce - jméno detektiva ,jemuž byly věnovány, jsem však již zapomněl. 
Pak vycházely ve velkém formátu, stejného jako Buffalo Bill (byl to 
formát pozdějších Rodokapsů) dobrodružství detektiva Nick Cartera a jeho 
pomocníků. Všechny měly děj v Americe, i když některé byly patrně vyrobeny 
v Pr aze. Mnohem později jsem slyšel, že Cliftonky psal dosti známý spiso
vatel A.B.Štastný a také o Karlu Drzkovi, anarchistovi a redaktoru "Ka
cířských epištol, jenž, později zapadl, když byl obviněn,že je policejním 

špiclem, jsem slyšel, že vyráběl detektivky pod nejrůznějšími pseudony
my. Teprve Sherlock Holmes v nás probudil zájem o detektivky vyššího 
typu a s dějem v Británii. Conan Doyle byl sice velmi populární, ale 
nebyl nám dostupný cenou.Vilímek prodával jednotlivá dobrodružství ve 
svazčecích po padesáti haléřích - za to se však tehdy dostal již oběd 
v malé restauraci - a romány byly ještě dražší. To bylo rozhodně nad na
še prostředky, protože ani nejtolerantnější rodiče nebyli ochotni dáti 
peníze na detektivky,jež "kazí mládež".

Tato horečka trvala u mne do kvarty, kdy jsem začínal pomalu číst 

také jiné věci. Mám dojem, že i moji spolužáci z karlínského Sokola 
( chodil jsem do Sokola od samého dětství,ač jsem ve cvičení nikdy ne- 
vynikl, ale červená košile a čapka s červeným dýnkem byla něčím,bez 
čeho nemohl být chlapec, který se nechtěl hanbit před ostatními) se 
asi ve stejném věku nabažili tohoto druhu literatury. Jedni se zamilovali 
do sportu,druzí zase do knih docela jiného druhu a na všechny z nás 
přišla "politická" horečka. To ovšem neznamená,že jsem se zabývali poli
tickými teoriemi a četli o nich. Začínali jsme ptostě zaujímat hněvné 
stanovisko proti Rakousku, Němcům a xmxrnxmámixw všem zrádcům národa, 
jako socialistům a kleriÄ^&M- Také studium začínalo pomalu hrát v našich 

myslích jakousi ulohu, Naše řady řídly rok od roku přísným výběrem a
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tak odpadli ti, kteří doufali projít bez námahy nebo bez nadaní.Většinu

%*
z nás začínaly zajímat alespoň některé předměty víc, než kolik nakazova
la nutnost proklouznout při zkoušení. Začínali jsme dokonce mluvit o tom, 
čím budeme a škola tak nabývala jakousi souvislost s naší budoucností. 
Špatné známky a vyhoštění ze školy stálo nad námi jako stálá hrozba. 
Každý z nás měl od rddičů slíbeno, co se s ním stane, nebude-li se řádně 
učit.S naprostým nedostatkem originálnosti rodiče pro nás vybrali pro 
tento případ ševcovinu.Jen Štěpán Hradecký,který mne v tercii naučil 

kouřit - nemyslím, že mu za to dluhuji mnoho vděku,ale kdyby to nebyl 
býval on, byl by to o něco později ijistě někdo jiný - měl přislíben o- 
sud ještě horší.Jeho«tec, hodinář v Karlině a přísný státoprávní pokro- 
kář, od něhož jsem s hrůzou slýchal takové rouhání,jako že dr. Kramář 
je hanebný rakouský lokaj, vyhrožoval svému synu,že propadne-li,pošle ho 
bez milosti do kadetky, to jest do školy pro výchovu rakouských důstoj
níků z povolání. Krutá to hrozba pro chlapce tak pečlivě vychovávaného 
v protirakouském smýšlení! A v pozdějších letech se mi někteří spolu
žáci svěřili, že v případě školního neúspěchu je čeká seminář, kde se 

budou "učit na pátera". Ani to nevypadalo lákavě.
Detektivky, verneovky a podobné knihy nám poskytovaly nejen potěše

ní a vyražení -"escapismus" nebyl tehdy ještě tak zavrhován jako dnes - 
ale poskytovaly nám také představu o světě, ne sice správnou, ale 
ochotně přijímanou. Jules Verne a Pavel ďlvoy v nás vzbudili před
stavu, že Francouzi jsou vyvolený národ a že Němci a také Angličané 
jsou nepříjemní a směšní lidé a brutální utiskovatelé. Věřili jsme to
mu jako evan-'geliu.Na Němce jsme byli stejně ochotni věřit vždy to nej
horší a dojmy anglo-boerské války nás snadno přiměly sympatisovat s 
Indy a Iry a nemilovat Angličany.Karl May byl ovšem Němec, dokonce 
velmi vlastenecký, není divu,že se do něho zamiloval Adolf Hitler, ale 
jemu jsme byli ochotni zapomenout jeho němectví, snad proto,že všechny 
jeho knihy,jež jsme znali, jednaly o Americe nebo o středním východu a 
zde Karl May vystupoval v úloze Old Shatterhanda a mluvil anglicky, 
nebo jako Kara Ben Nemsi, jenž mluvil arabsky a turecky.

T^o knihy nebyly ovšem ijou jedinou četbou.Ve škole nám půjčovali 
knihy, ale^rětšišnu z nich se napamatuji.Vzpomínám jen na hrozně 
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směšné knihy od Nieritze, v nichž ve špatném překladu z němčiny vystupova
li hodní Frýdolínové a zlí Dětřichové. Doma jsem se k mnaha knihám nedo
stal. Otec měl přísnou zásadu,že děti - a dětství tehdy všude trvalo hod
ně dlouho - mají číst jen knihy pro ně speciálně psané.Proto nedovolil ni
komu z nás přístup do své knihovny.Měl tehdy asi 100 knih a teprve později 
se ta knihovna pořádně rozrostla. I ty "Obrázkové dějiny" jsem na něm vylou-

I
dil nepravdivým předstíráním, že nám pan učitel nařídil, abychom si je 
někde sehnali a doma přečetli. Hlavním dobrodincem v oboru četby byl pro 
mne dědeček v Maršovicích.

Jezdil jsem k němu pravidelně na prázdniny nebo na zotavenou po některé 
z mých častých nemocí. Dědeček měl k četbě docela odlišné stanovisko od 
svých vrstevníků. Tehdy se mi zdál býti zvláštním originálem a teprve poz
ději jsem v něm poznal typ lidí,kteří v mém dětství počínali již mizet.Byl 
to starý mladoČech nepřísnějšího ražení. Karel Adámek a Karel Sladkovský 
byli pro něho vyvrcholením veškeré nnnudjanxk politické moudrosti a všichni, 
kteří přišli po nich, byli jen nedochůdčata.Byl jsem příliš mlád, abych si 
pamatoval důkladněji co jsem od něho slyšel - aáksmkdymxijxHxmxmxmBoadtn^m 
tehdy ostatně nebylo zvykem mluvit s dětmi po politice a o politických teo
riích - ale když jsem se později začal zabývat historii české politiky,vzpo-<*/
mínal jsem na jeho řeči při čtení Adámkových Tůmových knih.Viděl jsem 
znova postavu pravoverného českého liberála nejčistšího ražení.Byl to nepří
mý vliv, jímž na mne působil, ale mám dojem, že ten vliv byl mocnější,než 
jsem si dlouho dovedl uvědomit.

Mnohem přímějším a bezprostřednějším vlivem působila na mne jeho kni
hovna. Dědeček měl knih hodně, ač b posledních letech knihy již nečetl. 
Zemřel hodně stály. Bylo mu skoro devadesát a mně tehdy nebylo ani osmnáct. 
Byl hodně neduživý, nemluvě ani o jeho tělesném defektu.Knihy mělM uloženy 
v pokoji v prvním patře nádvorní budovy, jež sloužila také za stodolu a 
skladiště. Do patra bylo potřebí se vyšplhat po srázných, úzkých schodech, 

vedoucích ze dvora. Podobaly se spíše žebříku než schodům. Ve šplhat se nahoru 

bylo pro něho obtížné a později to již ani nedokázal.Když viděl, že sf kni
hami zacházím šetrně, dal mi klíče a nechal mne slídit v knihovně,jež 
byla také skladištěm starého nábytku, šatů, motyk, rýčů, kos a po

dobného zařízení. Byl jsem tam často zahrabán celé dny, pokud mne nevyhnal
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strýc, abych šel na sluníčko, nebo teda, abych se šel najíst, četbu mi 

dědeček necensuroval. Byl přesvědčen, že má v knihovně dobré knihy a "dobrá 
kniha ještě nikoho nezkazila".

Dědeček byl při vší své svobodomyslnosti ve síáří velmi konservativní. 

Nenáviděl novoty a o knihách se vyjadřoval,že "dnes už ti lidé nedovedou 
nic kloudného napsat". Jeho knihovna byla,až na nečetné výjimky, slušně 
zastaralá.Dědečkovi sbírka z dřívějších let docela stačila a strýc a teta 
o knihy valně nestálý Jim doctla stačily noviny.Byly to ovšem "Národní 
listy", snad jediné, jež tehdy chodily do Maršovic.Kromě toho odebírali 
Najmanovy "Obchodnické zájmy".

Ponechán v knihovně bez dozoru četl jsem vez výběru na co jsem při
šel. Nikdo mi neradil a tak jsem četl ledacos, čemu jsem nerozuměl,nebo 
rozuměl špatně. Patrně jsem také přehlédl nejednu knihu, kterou bych byl 
mohl čisti s větším prospěchem. Když jsem později začal mít přehled a po
čal se zajímat o krjihy,jež se svým stářím stávaly vzácné,nebo alespoň ne

snadno dftstupné, bylo již pozdě. Dědeček umřel a strýc před ním - "velmi 
mladý", protože mu bylo hodně přes šedesát, ale v naší rodině žil každý 
víc než osmdesát let - a teta, jež všechno zdědila, pro ty "staré krámy" 
neměla smyslu.Prodala všechno, důfli, pole, zařízení i s knihami, za něž 
patrně nic nedostala a přestěhovala se do Prahy, kde byla postrachem 
všeho příbuzenstva. Nebyla zlá, jen hubatá.Dožila se republiky a zemře
la, když také překročila obvyklou osmdesátku. V posledních letech života 
byla dokonce i někdy přívětivá.

Několik knih mi poskytlo dojem nezapomenutelný. Jako jednaj později 
jsem zjistil, že to byl Karla Tůny "Garribaldi- bohatýr svobody" - 
mi dala představu velikána, jenž bojoval za svobodu Itálie proti Rakousku 

a proti papeži.Obojí jsfnm mu plně schvaloval. Jiná vyličovala krutou 
persekuci evangelíků po Bílé hoře. Na tu jsem již v pozdější četbě ne
přišel. Pamatuji se také na jednu temperamentně protirakouskou knihu - když 
jsem po letech koupil Arbesův "Pláč zemí komíny české", sešel jsem s 
tímto starým drahým známým_Mnohým věcem jsem z četby nerozuměl, ale 

dojem z ní zůstal a s ním i zaujetí proti monarchiím a monarchům,všem 
utiskovatelům, RakouskuyRxmi a Římu, o Německu samém ani nemluvě.
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4
Byly zde však knihy, jez byly obsahem i formou přístupnější a jež 

na mne působily dojmem nezapomenutelným. Tak tu byla na příklad ilustro- 
vabá kniha "Záhuba polabských Slovanů". Autora jsem si nezapamatoval a 
nikdy se mi nepodařilo zjistit jeho jméno.Musím ostatníuvésti,že větši

na autorských jmen, jež zde uvádím, se mi vynořila v paměti teprve,když 
jsem po letech na knihu přišel znova.V době, o které píši, nemělo jméno 
autora pro mne nejmenší důležitost.

S velkým zájmem jsem četl také "Templáře v Cechách". Rubeš mne nudil, 
také Jan z Hvězdy na mne nijak nezapusobil.Nepamatuji se alespoň na nic, 
než že jeho knihy v knihovně byly a že jsem je patrně četl a proto se 
jim v dalším životě vyhýbal.Velkým pokladem byla však pro mne "Zlatá 
Praha", kterou vedle "Světozora" dědeček odebíral od samého počátku po 
mnoho let a dával pečlivě vázat do původních desek. Ve "Zlaté Praze" jsem 
nalezl Jiráskovo "Bratrstvo", četl jsem je se zatajeným dechem a chodil 

jako opilý.
Tehdy jsem také začal čisti první verše^ s nevalným zájmem® a poro

zuměním ovšem. Kolárova FSlávy dcera" ijne nudila, nedočetl jsem ji,ani v 
mládí, ani později. Pak tu byly Boleslava Jablonského,které na
mne ani trochu nezapůsobily. Za to mne docela strhl Jan Erazim Vocel.Četl 

jsem jeho epickou báseň "Meč a kalich" a pak tu druhou velkou epickou 
skladbu, v níž vystupuje Čech Jan Kutenský, který vynalezl knihtisk a 

o nšmž se nyní neprávem tvrdí, že se jmenoval G-uttenberg. (To říká ovšem 
Vocel a ne já.) Když jsem o mnoho let později vzal ty knihy znova do 
ruky, divil jsem se, co se mi na nich tehdy líbilo. Snad to bylo,že chlap-

v
ce zajímal více děj než myšlenky, city a forma a že epická báseň byla je
ho chápání bližší než lyrika.

Tehdy jsem také četl jednu zajímavou báseň, také výpravnou.Pojecbtiá- 
vá o poutníku,který se někde na poli setká s Kozonohem. V mrazivém 
počasí si dýchá na ruce, aby je zahřál a když mu Koznoh nabídne ope
čený bramhor, fouká na něj, aby jej ochladil.Když své počínání vysvětlil 
Koznohu, vystavil se jeho přísnému pokárání:^Ten kdo studené i horké
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fouká z jedné huby, jed má mezi zuby". Tento oitát jsem si zapamatoval. 
Občas jsem jej použil jako zvláště přiléhavý v různých novinářských 
polemikách, ale docela jsem zapomněl, jak se jmenoval autor i dílo, 
z něhož je báseň vzata. Musel to být autor méně známý, z| kategorie "zapadlých 

vlastenců", protože jsem se marně vyptával lidí, kteří se krásnou li
teraturou obírali systematičtěji než já. Vím jen, Že je |jo parafráze 
prastaré bajky, ale ta je mnohem stručnější a nemá Kozonoha.

Tento výpočet knih si nečiní ovšem nároku na úplnost. Od té doby, 

co jsem se naučil čisti, četl jsem všechno, co mi padlo do ruky. Shltal 
jsem toho mnoho a velmi mnoho z toho, co jsem četl, jsem blaženě za

pomněl.
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Škola, zábavy a záliby školního věku

Jako žák jsem nikdy nevynikal pílí a ani v tom jsem se valně nelišil 
od většiny svých spolužáků. Školu jsem neměl rád.Nudila mne, nicméně 
prospíval jsem celkem dobře,ač jsem nikdy nebyl na prvním místě.Být pre
miantem mne nevábilo,ale procházel jsem celkem bez obtíží. Nebylo to mou 
zásluhou. Míval jsem vždy dobrou pamět a nepůsobilo mi valných potíží si 

zapamatovat , co jsem ve školejslyšel, nebo se rychle naučit co bylo ulože
no jako úko^í Snad to bylo mým štěstí,protože jsem o "dření” nikdy neměl 

zájmu.Učil jsem se nebo psal úkoly až na poslední chvíli a ve škole jsem 

lelkoval,pokud to nebylo při hodině něčeho, izsmEaoxijxmac o co jsem měl bez
prostřední zájem. Zprvu to byla historie.Později se zájem rozšířil na 
literaturu a pak na přírodní vědy, s výjimkou botaniky, z níž dosud nic 
nevím. Byl jsem celkem špatný počtář a dlouho jsem zápasil s násobilkou 
a základními početními úkony. Proto jsem byl mile překvapen,když jsem 

zjistil,že mi jde snadno algebra a že mi ani geometrie nepůsobila zvlášt
ních potíží.Snadno jsem se učil řečím, ač slovo "učil" je poněkud nadsáz
kou. Nesnažil jsem se valně, snad proto,že první řečí,kterou nám vštěpovali 
od třetí nebo čtvrté třídy obecné (později národní) školy,byla němčina. 
Nedovedl jsem pochopit proč &/k čemu bych m®. umět německy. Spolužáci by

li většinou stejného názoru.Ostatně ani učitelé nebyli xmiáxihž nijak
zvláště zaníceni pro tento povinný předmět a přílišný šplhoun v tomto 
předmětu by si stěží u nich získal takovou oblibu, jako dříč v některém 

jiném předmětu. S učiteli a později s profesory jsem vycházel celkem dobře. 
Nebyl jsem ani jejich zvláštním oblíbencem,ani předmětem jejich hkéh hněvu. 
Nikdo z nich mi k srdci nepřirostl a nikdo z nich neměl také přílišného 
vlivu na můj duševní vývoj.Pokud měl, nejsem si toho dnes vědom.

Ovšem, škola nezůstala bez vlivu na můj mimoškolní a pozdější život.
Byla to škola, s níž jsem šel prvně v životě do divadla. V Piště^ově divadle 

na Smíchově jsem viděl pohádkovou hru "Sůl nad zlato" a byl okouzlen.
i

Později jsem byl tak& v "Aréně , nevím již při jaké příležitosti na/ 
hudební hře "Zvonky Cornevillské", jíž jsem nerozuměl a která »es^proto 

hrozně nudila. Zřejmě nebyla pro můj věk.Jinak jsem se do divadla dlouho 
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nedostal, až když jsem dorostl do kategorie"dospívající mládeže"-Naše 
rodina nebyla právě divadelní a teprve když moji starší sourozenci probu
dili v sobě zájem o divadlo, přiměli otce a matku, abiy'si občas zašli do 

divadla. U mne to byli moji přátelé,kteří u mne probudili zájem o divadlo 
a ještě více ovšem kmihy, jež jsem četl. Dodnes však divadelní hry raději 
čtu, než je vidím na jevišti.

Se školou jsem byl několikráte na vycházce v Náprstkově museu "u Ha- 
^ánků". Nemohu tvrdit, že mne vystavené předměty příliš zajímaly.Buď jsem 

byl na to příliš mladý nebo hloupý.V Museu měli také čítárnu a tam jsem 
kvapně přečetli- byl jsem již od dětství rychločtenář - dvě knížky, jež 
mne zajímaly mnohem více, než vystaveni/sbírky.Jedna byla od Emila Sokola 

a jednala o ostrově, na němž všichni obyvatelé vyhráli v loterii hlavní 
výhru a nechtěli pracovat a jak to s nimi dopadlo. Druhá, patrně od téhož 
autora, se jmenovala tak nějak jako "Pohádky pro děti proletářů". Připomína
lo mi to pana Šitnera, jejž jsem tehdy již docela ztratil z obzoru.Nebydle

li jsme již v Podskalí.
Se školou jsem byl také v Zemském museu,kde mne ze všeho nejvíce za

jímala kostra velryby. Se školou «I pak několikráte s rodiči jsem navští
vil i Městské museum na PojM/w.Hlavní atrakcí tam pro mne byla mučírna,jíž 
jsem obdivoval docela sadisticky.Jinak jsem si z musejí valného poučení 
neodnesl.

Mnohem větším dojmem na mne působila výprava do "Topičova salonu", 
který byl tehdy právě otevřen na Ferdinandově(pozdější Národní) třídě v 
budově Topičova knihkupectví a nakladatelství.Pamatuji se,že to byla 
první výstava, jež se tam konala a že ji oznamovaly plakáty,opatřené 
obrazem bílého jelena. Náš profesor - po tolikak letech si nevzpomínám 
na víc, než že byl velmi mladý,že nás učil češtinu a to jen na vťími krát

kou dobu, snad byl výpomocný - nám vyložil,proč je ten jelen bílý.Bílý 
jelen je v přírodě vzácnost a umění je zase vzácností v životě a je po
třebí ja hledat tohoto bílého jelena. Zavedl nás náhonu výstavu a vykladal 

nám o obrazech věci,které byly nám všem novinkou.Na výstavu se ovšem 
dnes již nepamatuji, ale na jeho výklad o významu umění a bílého jelena 
jsem nezapomněl. Výstava vzbudila u mne a u některých spolužáků z^jem o 

výtvarné umění.Ten profesor měl na nás ostatně vliv ještě po jiné
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ü 
stránce. Když byl s námi spokojen, předčítal nám kousky z "Knihy džunglí", 
"Pohádek" a "Kima". Tak nás prvně seznámil s Kiplingem. Je pravda, sotva 
kdo z nás by byl unikl kultu Kiplinga, který byl u nás již tehdy dosti

v

silný a ustavičně se stupňoval, ale v našem případě to byl on, komu za to 
musíme být vděčni.

Příchod na střední školu mne uvedl - na kratičký čas- také do světa 
sportu.Náš profesor tělocviku zastával na svou dobu kacířský názor,že tělo
cvična je hlavně pro zimu a dny nepohody a že nám v letě docela stačí tě
locvik v Sokole. Nikomu totiž ani ve snu nenapadlo,že by mohl být někdo, 
kdo do Sokola nechodí.Jakmile bylo tedy jen trochu snesitelné počasí,hnal

v

nás na hřiště, bud Spolku pro pěstování her školní mládeže na Letné,nebo 
karlínské "Cechie". Hrávali jsme indický hockey a kopanou.Byl jsem mi
zerný hockeyista, tak mizerný,že jsem často nebyl vzat do mužstva a musel 
se dívat, jak jiní honí hůlkou míč po hřišti, což mne ani trochu nemrzelo. 
Jako footbalista jsem nebyl o mnoho lepší.Ale návštěva hřiště měla svou 
pří jemnou stránku. Profesor tělocviku byl muž tolerantní, nevymáhal 
přísnou kázeň a zásadne neviděl, když jsme si v ústraní zapálili zakáza

nou cigaretu, Také bruslit jsem se naučil velmi nedokonale,protože neochot
ně. Nikdy jsem nedovedl pochopit,proč lidé chodí mrznout na led a ještě za 
to platí, když mohou pohodlně sedět doma v teple a číst.

Jako všichni kamarádi jsem se ovšem chodil dívat na kopanou.Nikdo z 
nás neměl na vstupné. Tehdy se takové věci považovaly za hříšné vyhazování 
peněz a i v rodinách dobře situovaných se šetřilo. Na zbytečnosti se prostě 
dětem peníze nedaly. Dávat peníze na něco jiného než na školní potřeby, 
housku na přesnídávku a občasnou, ale ne příliš častou mlsku,nebo na knížku 
či občasné divadlo, se považovalo za nejlepší způsob, jak učit děti marno
tratnosti a tak je zkazit. Proto jsme se museli dívat na kopanou skulina
mi v oplocení. Slavia, jež nás okouzlovala jménem i dresem, měla hřiště

I

mnohem dkm dokonaleji oploceni, než ostatní kluby, takže vyhlídky*shlédnout 
naše hrdmny byly nepatrné. Sparta naproti tomu, jako klub chudší,měla na 
svém původním hřišti, jež o mnoho let později opustila,aby se nastěhovala
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na veliké a krásně ohrazené hřiště, oplocení velmi špatné. Bylo v nem mno
ho skulin a v ochozech s^álo také mnohem méně lidí, takže jsme zde mohli 
vidět mnohem více. Na jedné straně drátěného oplocení byla veliká díra, 
kterou se dalo prolézti a tak jsem se tam chodil dívat častěji a pochopi
telně začal více sympatisovat se Spartou, než s jinými kluby.

Nemyslím, že můj zájem o Spartu zašel kdy do náruživého zaujetí pro 
ni, jako se to stalo u některých jiných,kteří zuřivě "fandili" klubu, jejž 
vlastně ani neznali z přímého poznání. V jednom jsme se však shodovali 
všichni, neght jsme byli jakéhokoliv footbalového vyznání. Dívali jsme 
se nepřátelsky na D. F. C. ( Deutscher Fussball dub), jemuž jsme zásadně říka
li "deficit". Nemělo to ovšem nic společného se sportem, nebo klubem sa
motným. Byli to Němci a to nám stačilo.

V prvním desítiletí života jsem také prvně navštívil biograf,tehdy 
ještě velikou novinku. Byl to biograf "Ponrepo" v domě lX/Zlaté štiky v 
Karlově ulici.Program sestával z asi osmi krátkých dobrodružných nebo hu
morných filmů. Je zajímavé, že již tehdy byly české filmy, humorné snímky s 
Josefem Švábem Malostranským, s nímž jsem se osobně seznámil až ty* byl 

již na odpočinku a své knihkupectví a nakladatelství v Malostranské ulici 
odevzdal svému synu Karlovi, s nímž jsem se spřátelil vyjHUEkx a v mnoha

v 
věcech spolupracoval v posledních letech republiky. Josef Šváb zemřel spo
kojeně na posteli, Karla Němci popravili za účast na zednářáké akci za o- 

kupace.S ním zahynulo mnoho jíftých mých milých přátel.
Vratme se však k biografu "Ponrepo". Majitel, biografu hrával při pomí- 

tání na klavír, vyvolával názvy filmů a podával při tom i jiná vysvětlení. 
Bylo to zábavné a zajímavé, ale trvalo hodně dlouho, než jsem do biografů 
začal chodit pravidelněji. Dlouho jsem na vstunné neměl peníze a když 
jsem se později vzmohl na pravidelný příjem, měl jsem zájmy docela jiné. 
Prožíval jsem tehdy horečku přehnaného estétství a l’art pour 1’artismu a 
na biottfcaf jsem se díval jako na příliš lidovou zábavu, nedůstojnou kulti
vovaného člověka, za jakého jsem se začal poněkud domýšlivě považovat. 
Když je člověk blízko maturity,nebo bezprostředně po ní, bývá domýšlivý 
jako filmová hvězda, nebo profesionální politik.Potřebuje slušně dlouhou 
dobu, než k vysvědčení dospělosti dostane ještě trochu rozumu.Ani po 
této stránce jsem se nelišil od valně od svých kamarádů.
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Snad^iebude neskromné předeslat vzpomínkám na dobu také několik slov 

o naší rodině. Několik jejích členů bylo za okupace zavražděno Němci. Patří 
tedy mezi oběti doby a zasluhují, ne snad nějaký pomník, ale alespoň struč
nou připomínku, že žili a trpěli společně s národem.

Otec|. matka pocházeli z malého městyse Maršovice u Neveklova v kraji 
benešovském. Otec byl velký a stmý. Chodil vzpřímen až do své osmdesátky - 
tak jsem ho alespoň viděl, když jsem se s ním posledně loučil před svým 
odchcdeir. do emigrace, z níž jsem se nevrátil.0 tom, jak se mu dařilo za 
okupace nevím nic,KKXx co stručně praví telegram, který mi po navázání 
poštovního styku s Prahou poslal do Londýna můj nyní již také zesnulý 
švakr,profesor Husovy evangelické fakulty dr. Slavomír Daněk:"Rodina Kopec

kých zmizela beze stopy". Protože rodina Bankových udržovala s naší rodinou 
stálé styky, i když to bylo nebezpečné, byl by švakr věděl,kdyby byl otec 
zemřel přirozenou smrtí.Ani můj strýc, plukovník zdravotní služby ve vý
službě, otcův bratr a Macharův spolužák, jeden z mála příbuzných,kteří o- 
kupaci přečkali, nemohl mi podat žádné informace.

V rodinném albu jsme měli doma fotografii otce z doby, když se vrátil 
z vojny a oženil se.Bylo mu tehdy málo přes 22». let a měl mohutný knír a 
bradku.Ta bradka zmizela,knír se zmenšoval,až nabyl formy kartáčku,je
muž jsme říkávali "anglický knír", Matka, drobnější postavy, tttlá a v 
posledních letech svého života hodně neduživá, zemřela dva roky před Mni
chovem. Byla konservativnější než otec,alespoň pokud se zvyků a kroje týče. 
Měla na příklad nedůvěru ku konservám anebo těstovinám továrně vyrobeným 
a vařila, jak se v mládí naučila. Nové pokrmy pojala do svého jídelníčku 
jen docela výjimečná a to ještě v posledních letech svého života,když už 
sestry začínaly mít vliv na vedení domácnosti.Módě v oblékání však činila 
ústupky jen docela pranepatrné. Do posledních svých dnů nosila šaty 
a blůzy s vysokým stojatým krajkovým límcem a jakousi krajkovou náprsen
kou - nemýlím-li se, říkalo se tomu "fichů" - a česala se se ve stáří 
stejně jako kdysi za mlada, jak o tom svědčily staré fotografie.Měla 
všechny vlastnosti typické české hospodyně.Vstávala první a nešla si ve
čer lehnout, dokud nebylo všechno uklizeno, dveře pečlivě uzamčeny a 

plyn zatažen a všechna světla shasnuta.Na mazlení s námi dětmi času ne-

Naše rodina
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měla - ani otec 5i na mazlení nepotrpěl - ale starayše o nás přepečlivě a 
měla o nás více strachu než zapotřebí a než jsme oceňovali.Ale to byla už 
vlastnost všech dobrých matek.

Z prvních dob dětství se pamatuji, že poměr rodičů k nám dětem ( bylo 
nás pět na živu a tři zemřely před mým narozením) byl přísné autority - 
jiná metoda se tehdy ani nepovažovala za správnou.Byli jsme vedeni kx 
slušnosti a zflfeořilosti,pracovitosti a šetrnosti a vůbec k dobrým mravům. 

Dostali jsme všechno, co jsme potřebovali,ale ne více.Nebylo to ani z nou
ze (naši nebyli bohatí, ale otec, ač nebyl obchodním geniem, vydělal ve 
svém obchodě lahůdkami tolil^, abychom mohli žiti klidně a bez strádání), 
ani ze skrblictví. Byl to prostě zvyk vrstvy, jejímiž byli typickými pří
slušníky. Teprve když jsme dospívali, začali moji rodiče podléhat novým 
zvykům. Někdy si trochu více dopřáli a zmírnili svůj poměr dospělých k 
malým dětem.A když se objevila vnoučata ( má dcera Jarmila byla První) ro
diče docela roztáli a vynaložili všechno úsilí mou dcerku rozmazlit.

Změny doby se jevily v mnoha věcech. Otec ve věku značně pokročilém 
přestal kouřit dýmkjtf/a doutníky a dal se na cigáry, jejichž Otření mi tak 

dlouho zazlíval. I nadále chodil pravidelně jednou týdně na večerní pose
zení do Měšťanské besedy, ale jako jeho pravidelná společnost vymírala, 
začal dávat přednost kavárnám.Zprvu to byla kavárna Merkur na rohu Elišči
ny (pozdější Revoluční) třídy na rohu Josefského náměstí (pozdějšího Ná
městí republiky), později <ip kavárnj/na Mírovém náměstí na Vinohradech. 
(Myslím, že se jmenovala Royal.) Zde sedával pravidelně s panem Polívkou, 

obchodníkem obuví ze Žitné ulice, otcem mého spolužáka a dlouholetého 

přítele Vladimíra, klavírního virtuosa a později profesora na konservatoři 
a po druhé světové válce i člena Akademie umění.

Ani otec ani matka nebyli na nějaké cestování, ba ani ne pro nějaké 
výlety.Matka občas navštívila příbuzné na benešovsku a sedlčansku,ale za 
svého života nebyla v žádném z větších měst Cech.Také otcovy cesty se 
omezily jen na zájezdy k některým příbuzným(Maršovice,Benešov, Votice, 
Janovice, S|edlčany a Čechtice),ale jednou byl za mnou v Liberci, když 
jsem tam na krátký čas byl poslán reorganisovat "Severočeský deník". Osud 

ho však jako mladého muže zanesl nepochopitelhou hrou náhody na krátkou 

dobu do končin Jaderského a Středozemního moře.Nikdy jsem nevěděl,jak se 
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stalo,že místo u armády sloužil u vojenského námořnictva a že se tak do
stal nejen do Pulje a Terstu, ale také do Alexandrie a Port Saidu.Vzpo- 
mínky na vojenskou službu v prostředí,jež nikdo z nás nebo z jeho osob
ních přátel neznal, byly u něho stále živé a všichni jsme dovedli nazpa- 
mět co prožil, když byl poddůstojníkem v rakouském válečném námořnictvu.

Otec i matka byli věrnými mladočechy. Otec měl více politického zájmu - 
i když ne právě mnoho - než matka, což nepřekvapí, uvážíme-li,že až do 
vzniku republiky ženy neměly hlasovací právo a že proto byl pro ně poli
tický zájem věcí docela výjimečnou. Všechny úsudky o veřejných záleži
tostech a o okolním světě čerpali rodiče z "Národních listů". A po mladočeské 
straně věřil otec skálopevně na státoprávní demokracii a pak na národní de
mokracii, jen to národní sjednocení - a to již hodně pod mým vlivem- viděl 
nerad a horlivě schvaloval mou /až účast na snahách přimět staré národní 

demokraty k rozchodu s ligisty.Protože se připojil k straně dřive,než 
jsem se narodil, věřil na bratry G-régry stejně intensivně, jako na dr. 
KjMtmáře. Matka čítala také "Národní listy" - jiné noviny k nám do rodiny 
ostatně nepřišly - ale politiky si odpcfetěla. Jejími zamilovanými pisate

li byli Ypsilon( Ignát Hermann) a Zevloun ( Ladislav Tůma) a když někte
rý z nich vynechal svou pravidelnou rubriku, byl jsem podroben přísnému 
výslechu a dostal příkaz je napomenout k větší píli.

Otec dosti četl,ač nebyl čtenář náruživý. Znal Třebízkého, Jiráska, 
Machara ( s nímž naprosto nesouhlasil) a několik jiných autorů, jako 
Herrmanna,Kronbauera,Hladíka,Klostermana,Raise,Karla Tůmu a pod. Knihy

v 
zásadně kupoval a vypůjčování knih považoval za zlowyk,at to bylo od 
soukromníků, nebo z některé veřejné či komerční knihovny.Moderním auto
rům nerozuměl a neměl s nimi trpělivosti.Když mohl Jirásek psát srozumitel
ně, zajímavě a slušně, proč by to nemohli dělat i ti druzí? Teprve v 
posledních letech se u něho probudil zájem o detektivky, jichž měl nakonec 
velikou sbírku. Myslím, že měl všechno, co bylo přeloženo do češtiny z 

Hdgara Wallace.
Také matčin zAjranm literární vkus byl, jak by řekla dnešní doba,do

cela šosácký. Milovala solidní české autory. Zvláštní její oblibě se těšil 

Hájův "Kája Mařík", Popelky Biliánové "Do panského stavu" a knihy od 
Herrmanna, zejména *Í(ondelík". Z cizích literatur milovala a oplakala 

"Sirotka lowoodského", "Dva sirotky"( napsal je nějaký francouzský autor,
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fyr
jehož jméno jsem docela zapomněl,ač jsem míval tu knížku doma

a viděl i film podle ní vyrobený), dále Deepingúv ’’Sorell a syn".Někdy 
kolem první světové války začali ro diS? chodit i do divadla a do bio

grafů. Otec dával přednost operetám a veselým filmům, matka milovala 
opery, truchlohry a filmy hodně uplakané. Hrozně se jí líbil Shawv 
"Pygmalion" a "Čokoládový vojáček".

Rodiče se snažili nás vést k praktickému povolání a proto se dívali 
celkem nevlídně na mé literární pokusy.Mé rozhodnutí vstoupit do novin 
přijali s krajní nelibostí - každý novinář byl pro ně hodně dlouho jen 
zběhlým studentem a zkrachovanou esistencí.Věc ještě zhoršovalo,že jsem 
s novinařením nezačal právě v "Národních listechľ Ani má novinářská drá
ha, ani knihy,^jež jsem vydal, nezměnily jejich názor,že bloudím saximtmjriáě 
existenčně i politicky a teprve když kol.Antonín Pimpr napsal do "Národ
ních listů" velmi přátelský referát o mé knížce "Noviny a novináři" (vě
noval ji kursivu na posledním sloupci první strany) začali soudit,že ze 
mne snad přece jen něco bude. Ale trppve když jsem vstoupil do "Národních 
listů" a v jejich sloupcích a dokonce i na místě vyhraženém pro úvodníky 
se začalo objevovat moje jméno, vzali moji rodiče na vědomí, že nejsem 
ztracenou existencí.

Starší můj bratr, nejstarší z nás dětí, se věnoval obchodu a měl nako
nec tielmi dobře prosperující výrobu ozdobného peří a umělých květin. V 
mládí měl také literární aspirace a stýkal se některými méně významnými 
literá/ty socialistického zaměření, jež jsem poznal jeho prostřednictvím. Do
konce občas něco napsal do soc. demľZáŕe" a byl i nějaký čas organisovaným 
členem soc. dem. strany. Pak vystřízlivěl a volil řádně národně demokra
ticky, stejně jako jeho manželka. Oba dva i jejich synek Jirka zapadli 
beze stopy. Starší sestra, neprovaiáná, byla náruživou čtenářkou s vytří
beným literárním vkusem a pravidelnou návštěvnicí divadel a koncertů. Pra
covala v kanceláři,nevím však již kde, jako nevím, kdy a jak zahynula 
za německé okupace a nesporně německým proviněním, jako tolik jiných 
českých lidí.

Mladší bratr byl také obchodník.Oženil sé s neteří spisovatele Vojtěcha 
Rakouse a měl dvě děti,Puntu (jinak jsme mu neříkali,ale jmenoval se 
Jaromír) a Janičku. Bratr prodával obuv a protože se do obchodu přiženil, 

vyučil se ševcovině. Byl velmi aktivní v národní demokracii,kde stál 
mnohem více na pravo než já a byl velkým přítelem s kolegou Josefem
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Joštem, jejž jsem měl vždy velmi rád a kterého také Němci popravili. 
Bratr pracoval také horlivě v zednářské loži, do níž jsem ho uvedl s kam 
on zase přivedl Karla Švába, také obět nacismu. Se Švábem se znal ze skau- 
tingu, jehož horlivým činovníkem byZstejně jako bratr, i bratrova manželka 

s níž se tam seznámil. Z celé té rodiny zůstala na živu po okupaci jen 
švakrová, sestra bratrovy manželky.

Mladší sestra, nejmladší člen naší rodiny, studovala na umělecko-prů- 
myslové škole a chodila s dr. Kratochvílem, jenž se po skončení německé o- 
kupace stal jedním z lékařských magipiátů komunistického režimu. Jedna ses

třina spolužačka mi po r. 1945 napsala,že u tohoto dr.Kratochvíla si sestra 
uložila šperky, cizí valuty a pod. a radila mi, abych si o to napsal. Když 
jsem tak učinil - a šlo mi mnohem více o informace a o rodinné památky, 
než o cennosti - odpověděl mi dr.Kratochvíl, abych si k němu zajel,že se 
mnou nebude poštou jednat a že také nic nepošle. V^děl dobře,že do komunis

tického státu nepojedu.
Všichni členové naší rodiny zapadli někde v německém koncentráku 

nebo snad na popravišti.Nikdo neví, jak to bylo.Mamě jsem sháněl o nich 
zprávy. Bnad jsem k jejich smutnému osudu přispěl svou činnosti v zahraničí 
snad se stali obětí msty za zednářskou akci, jež přivedla do záhuby tolik 
mých přátel - nevím a patrně se již nikdy nedovím, fbmnúqt Hroby nevydá

vají svá tajemství.
Snad je tato vzpomínka příliš suchá,ale nechci být osobní.Nemyslím, 

že by mohlo kx čtenáře těchto upomínek zajímat, co pocituji ještě po le
tech. Nepustil jsem se ostatně do psaní t^h^to upomínek, abych mluvil 

přílišně o sobě a svých drahých. Nemohl jsem však vynechat své rodiče a 
sourozence, zejména, když jejich osud byl částí osudu, který- postihl 

celý národ.
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Na prvním přelomu

Někde na rozhraní mezi nižší a vyšší střední školou začínají už 
mladí lidé si tvořit vlastní názor na svět, jenž doplňuje, mění nebo do

konce zavrhuje názory, v nichž jako děti rostli. U mne nastal tento myšlen
kový přelom někdy v kvartě. Znamenal především změnu zálib v četbě a roz
šíření zájmů a současně také prudké a čflsté střídání názorů na všechny 
věci, jež jsem až dosud bez přemýšlení přijímal.jako dobré nebo špatná. 
Nevyvíjel jsem se soustavně a jedním směrem a roJ^Odně ne docela samo-

i

statně. Jako moji spolužáci přecházel jsem z extrému do extrému a stejně 
jako oni jsem Hmääánix podléhal nejrůznějším a nedprotichůdnějším vlivům. 
U všech nás tomu bylo podobně. Jedni z nás se začali měnit duchovně dří
ve, jiní později, v některých směrech byla naše cesta společná a v jiných 

jsme se xmĚšii začali sobě odcizovat. Stargt přátelství rychle ustupovala 
novým a měnila se v netečnost a někdy i nevraživost. Do té doby jsme vlast
ně mnoho nediskutovali. Od kvarty jsme se však začali příti o nejrůznější 

věci, od náboženství k politice, od předností jednoho spisovatele k to
mu, je-li lepší umět zpívat nebo hrát kopanou.Naše vědomostí byly nevalné 
a naše schopnosti usuzovací byly ještě menší. Každou dočasnou změnu orien
tace jsme přijali citově,ale skálopevně, alespoň do doby, kdy jsme ji 
najednou změnili v pravý opak. Naše diskuse byly proto vždy vzrušené a 

hlasité.Nebyli jsme schopni uznat argumenty toho druhého, nebo o nich 
alespoň uvažovat, či připustit,že se můžeme mýlit. Naše víra tehdy byla 
"černé -bílé,ano- ne". Všechno bylo pro nás buď naprosto dobré nebo 

naprosto špatné, 'hozí z nás se nikdy nezbavili tohoto primitivismu, 
ostatně tak rozšířeného mezi lidmi vzdělanými i nevzdělanými.

Stávali jsme se fanatiky, zaslepenými vírou v to, v co jsme dočasně 
uvěřili.StiaBodfcafcHk Nedostatek argumentů jsme nahrazovali silou slov a 
někdy i pěsti.Sráželi jsme se často, ne již ze skotačení, jako dříve, 
nebo pro drobné rozmíšky denního života ve škole nebo mimo školu,na něž 
se za chvíli zapomnělo, ale zlobně " pro světový názor". Kdysi byli 
někteří z nás ochotni se servat o to, jednal-li správně Baumruk,když 

společně s Koškem odešel ze Sparty do Slavie.Nyní to bylo o politickou 
nebo jinou frázi,špatně pochopenou a strávenou.
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Politické problémy se nám jevily celkem jednoduše.Kdo nebyl našeho 

názoru, byl buď hlupák nebo darebák a pro osoby a směry, na něž jsme za

nevřeli, aniž jsme zpravidla dobře věděli proč, jsme měli nejošklivější 
slova našeho slovníku, nebo hanlivou přezdívku,kterou jsme přebrali od 
starších. Sociální demokraté byli pro většinu z nás hanebnými zrádci náro
da, kteří nosili "Adlerovo očko" £ tak se přezdívalo malému červenému 
odznaku, na němž byl obrázek Karla Marxe), národní dělníci (pozdější ná
rodní a pak českoslovenští socialisté) byli pro mnohé "žlntí" nebo"národ- 
ní chasníci". Se smutkem jsem musel vyslechnout,že mladočeši jsou jen ra
kouští lokajové nebo posluhové fabrikantů. V jednom jsme se však celkem 
všichni shodli: všichni jsme byli proti katolické straně národní a proti 
klerikálvn. Ti byli pro nás flandáci, nebeské kozy a pod.

Na tento kvas měla vliv především škola, jež však v nižších ročnících 
působila na nás jen nepřímo. Až do kvarty jsme se celkem učili jen proto, 
abychom nepropadli a obstá-li s rodiči, učiteli nebo profesory a abychom 
nezpůsobili, že by rodiče museli platit 2a nás školní plat.
Učili jsme se pro vysvědčení a nebýt toho karabáče nad námi, sotva kdo z 
nás by se byl zvlášt namáhal. Ve kvartě se začal, ne sice u všech, ale u 
mnoha projevovat zájem o studium pro vědění samo. Xáigmy se začaly prohlu
bovat a specialisovat.Částečně to bylo také proto, že jsme byli již dů

kladně proseti - do jednotné již kvarty nás přišla z někdejší primy B sotva 
polovička. Dříve jsme o našem příštím povolání mnoho neuvažovali a pokud 
jsme "věděli" čím budeme, bylo to prostě opakování toho, co pro nás vy

brali naši rodiče nebo příbuzní, nebo co se nám líbilo xhíxk z důvodů 
spíše citových než rozumových. K tomu povolání bylo potřebí učitého vy
svědčení, jehož se dalo nabýt jen celkem nepříjemnou návštěvou určitého 
počtu tříd a složením určitého počtu zkoušek.Pomalu se nám však začalo 
rozbřeskovat na mysli,že vedle vysvědčení je potřebí mít ještě určité 
vědomosti a že co se učíme není zbytečností, kterou si pro naše trápení 
vymyslili autoři školních učebnic a profesoři. Nejeden z nás začal revi
dovat plány do budoucnosti a našel zájem odlišný od svého původního 
plánu.Někdo se zabral do učební látky tak, že v ní hledal poučení i 
mimo Školu.U někoho začal upadat zájem o spoM*,u rrxkoižxx zmizel docela, 
kdežto jiní zase sportu propadli úplné. Sám jsem patřil k těm, u nichž
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se postupně vyvíjel sklon pečlivě se vyhýbat veškeré tělesné námaze a 
považovat sportovce za lili nižšího typu» Pro ně jsme ovšem byli pecivá
ly a knihomoly.

Obecný byl útěk od "dětských " knih.Všem nám, at jsme se dávali kte

roukoliv cestou, akxažnnx strašně záleželo na tom, abychom byli uznáváni 
za studenty a ne za děti a školáky. Na "děti" jsme shlíželi s patra a 
také,proč to nedoznat, na ty, kteří nestudovali. Myslím, že se těžko na
leznou bytosti domýšlivější, než jsou studenti od kvarty do maturity, s 
výjimkou ovšem politiků a umělecké dráhy.

Náš žaŠThimjiá češtinář měl zvláštní smysl pro naši nezralou touhu po 
vyspělosti a dospělosti a neopomínal apelovat na naši vyspělost,aby tak 
dosáhp výsledků, jez byly odepřeny těm, kteří spoléhali na pouhou ke*<en. 
Byl oblíben u celého ročníku a na několik z nás měl vliv docela mimořádný, 
ař jsme ho měli jen krátkou dobu.Po leta již si marně lámu hlavu snahou 
vzpomenout jak se jmenoval. Velký vliv měl na nás i profesor přírodopisu. 
K vůli němu jsftu/se mírně snažil získat jakési vědomosti z botaniky,ale 

nebylo to mnoho platné.
Náš češtinář měl ve zvyku předčítat nebo předčítat úryvky z knih, 

jež nepatřily právě do předepsané školní četby,ale které považoval za pro
spěšné pro náš duševní vývoj. Bylo to moudré,protože zakořeněná tehdy me
toda provádět slovní a větný rozbor a psát stručné obsahy předepsaných 
literárních výtvorů dokázala u nás vyhladit všechen zájem o literaturu 
vůbec, nebo alespoň nám zprotivit právě ty výtvory, s nimiž jsme se sešli 

ve škole.Má mnoho let trvající nechut na př.k Erbenově Kytici pocházela 
z oněch dob a dala se těžko překonat. A dodnes rramobni nedovedu číst 
"Vězně na Bezděze","Romanci o Karlu IV.", "Byl jednou jeden kouzelník", 
úvod^ k "Slávy dceři" a pod. bez vzpomínky na školní dobu a posměch,jež 
u nás vyvolaly tyto básně, zasluhující lepšího osudu.

Velkým otřesem byla ztráta víry v Boha, jež u nás nastala celkem 
kolektivně. Četl jsem později mnoho knih, v nichž jejich autoři obšírně 

vyličují těžké duševní zápasy, jimiž prošli oni nebo jejich hrdinové, 
když se jich zmocnily pochybnosti, než ztratili víru, nebo ji znova na
lezli. Ma zkušenost, stejně jako většiny mých přátel, byla docela jiná. 
Přišli jsme o víru celkem nepozorovaně, jako bychom byli ztratili násadku 

s pérem a tu jsme pohřešovali mnohem více. Snad toho příčinou bylo,
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že skoro u všech nás bylo náboženské přesvědčení velmi povrchní a forma_- 
listní. Mladý profesor»který učil geologii, rozdrtil u skoro všech nás víru 
jediným výrokem.Vykládal o stáří země a o vrstvách, v nichž se nalezly do
klady pro různé fáze země a života na ní. Přítel Štěpán Hradecký,jehož 

studium skončilo v kvartě a který nevynechal jediné příležitosti,jež se 
mohla naskytnouti, aby uvedl profesory v rozpaky, se přihlásil k dotazu. 
Pan katecheta tvrdil,že BÍh stvořil zemi a všechno co je na ní za šest dnů 

a že se tak stalo čtyři tisíce let před narozením Krista £ána. Jak tedy 
mohla vzniknout země před mnoha miliony let? Profesor na to odpověděl s 
ledovým klidem: "To je docela jednoduché.V náboženství byl svět stvořen 
za šest dní.To je náboženství a tomu já nevyučuji, z toho nezkouším a do 
toho se nepletu.Já učím geologii a podle té země vznikla před mnoha sty 
milionů let.Z geologie zkouším já a mně budete odpovídat co učí geolo
gie. Neplette si vědu a náboženství a nebudete mít potíže ani u pana ka
techety ,ani u mne."

To stačilo.Když se pak Hradecký profesora náboženství zlomyslně 
zeptal na rozpor mezi biblickou dějepravou a geologií, byl zapsán do 
třídní knihy , dostal censuru a nakonec i sníženou známku z mravů. ( V 
zájmu spravedlnosti musím doznat,že to nebyl jediný důvod těchto trestů.) 
Katecheta ho odkázal na učebnici, zvanou "apologetika". A tím to prohrál 

náboženství u drtivé většiny z nás. Shodli jsme se,že nedovede uspo
kojivě odpovědět na dotaz a že apologetika sama je jen sbírkou nesmyslné- 
hos blábolení. Někteří spolužáci,kteří se již dříve zajímali o podobné 
věci nás ujistili,že je tam samé vykrucování a nepřesné nebo falšované 
citáty. A tak jsme se začali dívat se soucitným pohrdáním na všechny 
kněze a na ty nečetné spolužáky,kteří dobrovolně chodili do kostela a 
hájili víru. Skoro všichni jsme rázem odhodili náboženství jako povídačku 
pro malé děti a nevzdělance, něco podobného pohádkám o Krakonoši nebo 

polednici.
Začali jsme dávat pozor na profesory a na jejich slova a brzy jsme 

viděli,že nejen geologie, ale i zoologie věří na vývoj druhů a že neje
den z profesorů se neopatrně podřekl způsobem, z něhož bylo patrno,že

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 63



61
jeho víra není tak pevná, jak by se bylo na první pohled, zdál© A jednoho 
dne přinesl spolužák, jehož bratr byl funkcionářem "Dělnické akademie" do 
školu brožurku "Mojžíš či Darwin" (poznal jsem v ní k svému potěšení sta
rého známého z dětských iafcx besed s panem Šitnerem), kterou vydalo na

kladatelství sociální demokracie. Brožurka,přeložená z angličtiny,vyklá
dala polemicky a suggestivně nejprimitivnější versi vvvojové teorie - 
člověk vznikl z opice. Nám stačily již obrázky a výklad o jejím obsahu. 

Někteří z nás si ji vypůjčili a stali se horlivými apoštoly nového nábožen
ství neomylné vědy.Na tuto víru jsem přešel plně a po mnoho let jsem zaní
ceně a skálopevně vyznával a propagoval přesvědčení,že věda je ámxnný 
jediným prostředkem poznání. Náboženství jsme odkázali do říše pověr a 
připustili jen platnost mravouky,ač mnozí z nás již tehdy soudili,že by mrav-

v
nost nemusela být zdůvodňována pohádkami pro děti a omezence a že ostatně 
není všechno nemravné, co za nemravnost náboženství omezuje.

Náš ústav nebyl nikterak ojedinělý,jako ani my jsme nebyli nějakou oje
dinělou skupinkou v ustavu , nebo ve své generaci.Tehdy nebylo sice v mó

dě vystupovat z církve - vyžadovalo to ostatně hodně odvahy,protože to 
člověku zavíralo emxéh přístup k mnoha zaměstnáním a vystavovalo ho to 
mnoha úředním ústrkům - ale faktických nevěrců byla v národe již většina, 

zejména v mladší generaci. Bojovný atheismus k nám ovšem přišel až později. 
Charakteristickým znakem doby byl obecný nezájem o náboženství, nevíra v 
jeho poučky a přímá nechut ku římsko katolické církvi, hlavně ovšem z dů-

v
vodů národnostních. Seznam katolických provinění proti národu -at skuteč
ných,aí předpokládaných - byl celkem jednoznačný: církev dala upáliti Husa, 
podporovala Zikmunda proti Cechům a organisovala proti českému národu 
křižácké výpravy, zavinila bělohorskou pohromu a po ní následující pro
následování evangelíků, českého národa , gemanisaci.Konyáš pálil české 
knihy. Církev byla nesnášelivá k jinověrcům (odtud naše sympatie k evange
líkům a náboženským sektám všech druhů)»podporovala habsburskou monarchii 
a byla vůbec překážkou pokroku.Nechut ku katolictví a zejména jeho uplat
ňování se ve veřejném životě se zračila všude. MLadočeši,kteří byli tehdy 
rozhodujícím činitelem v národě,stáli pod vlivem bratří Grégrů, Sladkovského, 
Adámka a dr.Herolda ( který stál Brožíkovi modelem k jeho Husovi ve slavném 
obrazu "Hus před koncilem kostnickým'^ a byli tedy odpůrci klerikalismu 

do všech důsledků. Pokrokové hnutí let devadesátých, jehož vliv

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 64



62
určoval myšlení mladší gmrmEmxx inteligence v oné době, bylo nejen proti- 
kletikální, ale již protináboženský. Sokol - a tehdy každý z nás chodil do 

Sokola, nebo tam alespoň chtěl chodit - byl již v konfliktu s katolickou 
církví a pojal později do stanov,že se členem nemůže stát žádný "klerikál". 
Později se k nám dostaly dvě revue "Volná myšlenka" a "Volná škola" a 
tu a tam jsme narazili na týdeník Volné myšlenky"ineruda" a krejcarový 
měsíčník "Havlíček". Začaly se objevovat krejoarové( dvouhaléřové) týdeníky 
jako soc. dem."Zář", anarchistický "Chuďas" a malé brožurky knižnice 
"Kacířské epištoly", redigované svěže Karlem Brzkou.Věda, obvykle velmi 
popularisovaná, zjednodušená a často chybně chápaná, ničila víru.Oficiální 
politika národa soustavně odsunovala církev do áxtxx ústraní.Hus,Komenský, 
Havlíček Borovský, to byly modly mládeže a tyto modly stály proti Římu - 

jaký div,že má generace odložila náboženství se snadností, jež dnes 

překvapuje.
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Knihy přelomu

Sotva jsem se naučil číst, stala se mi četba víc než nejmilejší zálibou. 
Byla to potřeba, vášeň, jíž jsem docela podlehl.četl jsem horlivě a v 

každé volné chvilce a vždy bez výběru, všechno, co mi padlo do rukou. 
Mnoho z toho za čtení nestálo, mnohému jsem nerozuměl, nebo rozuměl vel- 
mi špatně.A bylo toho* tolik, ze by bylo směĎné, kdybych se pka pbkoušel 
zaznamenat co jsem četl a v jakém pořádku. Mohu si vzpomenout jen na někte
ré knihy časného mládí, přecházejícího v despívání, jež pro mne znamenaly 
důležitou etapu v mém myšlenkovém vývoji, jež mi otevřely nové obzory.
Jistě jsem zapomněl na díla, jež mne ovlivnila nepřímo, jímž vděč^díV'za 
velmi mnohé, ale vzpomenout mohu jen na to, co přímo a bezprostředně, 
přímo K^e^^^asáhlo do mého života.

Na některé z těchto knih je upomínka živá i po více než padesáti 
letech.Patří sem na příklad román - první,který nepatřil ani do dětské, 
ani do dobrodružné, ani do historické,ani do školní četby - Gustava 
Pflegra Moravského "Z malého světa". Byla to první kniha,jež ke mně mlu
vila o sociálních problémech.Zůstala mi nezapomenutelnou, i když nemohu 
tvrdit,že bych se k ní v pozdějších letech vracel příliš často.

Později jsem četl i jiné knihy téhož autora,ale ty již neměly pro 
mne takovou důležitost. Dojmem mocným, ale ani zdaleka se nerovajícím 
Pflegrovu románu, na mne působila kniha Josefa Uhr« xžeíkxjíkíx "Bratránci", 
stejně jako Merhautova "černá pole”.

Asi stejně mocně jako Pfleger zapůsobil na mne Machar svými "Kniha
mi feuilletonů" a zejména ovšem "Konfesemi literáta", jež mne prvně u- 
ved&y do světa mi neznámého a také mi podaly obraz duševního vývoje 

muže, jejž jsem tehdy znal z osobního styku jen povrchně a k němuž 
jsem vzhlížel s nezměrnou úctou ctitele knih vůči spisovateli, jenž 

knihy s úspěchem psal. "Konfeie literáta" mi ho přiblížily lidsky a doj

my z této četby mi daly podklad k veliké lásce, jíž jsem lnul k tomuto 
básníku a pa mému pozdějšímu velkému příznivci i v době, kdy jeho 
tvorba na mne již nepůsobila tak, jako za mého mládí, četl jsem Machara 

soustavně -ale to již patří do poněkud pozdější etapy, kdy jeho ‘V 

záři helenského slunce" a pak "Řím" pomáhaly formovat můj názor na 
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svět. Snad bych měl uvésti,že ’’Rim" byl pro naši generaci přímo zjevením. 
Měl sensační úspěch - v kratičké době sedm vydání. Něco takového se ne
přihodilo v české literatuře od doby, kdy Svatopluk Cech vydal své 
"Písně otroka", jejichž asi třicet vydání do vypuknutí války bylo nepře
konatelným rekordem nejen pro knihu básní, ale i pro českou knihu vůbec. 
Na četbu "Říma" jsem musel čekat dost dlouho,až na asi sedmé vydání, jež 
bylo "lidové", to jest za sníženoujcenu.

V tu dobu - bylo mi asi patnáct let, jsem se pustil do četby básní- 
jiných ovšem, než jakými nás krmili ve škole. Na počátku byl mým nejmi
lejším básníkem Jiří Karásek ze Lvovic.Miloval jsem jeho "Sídymion" a 
"Hovory se smrtí", stejně jako Hlaváčkovu "Mstivou kantilénu". Četl 
jsem také mnoho překladů, hlavně od Vrchlického. Zamiloval jsem si pama- 
sisty (Leconte de Lisle) a romantiky.Tehdy začala má dosud neuhasnuvší 

láska k Viktoru Hugovi, básníku, dramatiku a romanopisci. Obstála ve 
všech mých prudkých změnách vkusu a výkyvech v názorech.Rostandův "Cyra
no z Bergeracu"( četl jsem j^Jve "Světovce" a viděl na Národním divadle 
s Vojanem jako Cyranem), VUldeova "Balada o žaláři v Readingu"(tu jsem 
četl v poněkud toporném překladu Arnošta Procházky a na krásný překlad 
Klášterského jsem přišel až mnohem později), "Trofeje" od José Maria 
de Heredia a Corneille ("Cid"), to byly velké lásky mách patnácti a 
XX šestnácti let. Rychle pak násled/ovaly další překlady ve "Světovce" 
a pak i původní básnická díla. Brzy jsem si zamiloval -ale to bylo o 
něco později - Viktora Dýka. První jeho knihou, na níž jsem přišel, 
byla "Milá sedmi loupežníků".

Další výpočet by už byl straš^bCr kusý,at by šlo o české nebo cizí auto
ry. Uvedl jsem jen ty, s nimiž jsem se setkal na své cestě do vážnější 
literatury, když jsem si začínal vytvářet sympatie a antipatie, z nichž 

mnohé přetrvaly léta. Dodnes na příklad nesnesu Snila Zolu.
Z nebeletristické literatury, jíž jsem se tehdy pomalu začínal za

bývat, dvě knihy zapůsobily na mne\ tak/éilně,že i dnes je musím po
važovat za vůdčí světla celé mé životní dráhy. Byly to "Paměti" Henri 
de Rocheforta a "Boj ia»/prévo" od Rudolfa von Iheringa.

Henri de Rochefort, francouzský novinář z doby Napoleona IIL a 

počátků "Třetí republiky", přítel Victora Huga a redaktor "L* Intrasigeant" 
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a "iianterne" se stal mou modlou. Jeho paměti byly pro mne mnohej více 
než vylíčením části života tohoto velikého novináře a statečného bo
jovníka proti reakci a despotismu a uvedením do kusu dějin oné epochy. 
Okouzlily mne svým stylem, usečnou formulací vět a kousavostí vtipu, 
stejně jako názory, jež hlásaly. Musím doznat,že když jsem se stal no- 
ninářem, záměrně jsem imitoval tento styl, jenž ostatně zřejmě zapů

sobil na Býka v jeho prose, jako ostatně k je na jeho poesii vidět 
příklad Tristana Corbiéra. Zaimponovala mi ováem také jeho přímočarost a 

když jsem se sám vrhl do politického zápolení, snažil jsem se řídit je
ho příkladem. Lituji-li pravidelně ztráty své veliké a pracně nastřáda
né knihovny, lituji tohok dvojnásob, když si vzpomenu,že již nikdy ne
seženu -ač jsem se o to tolik snažil - tuto knihu, abych v ní znova 
nalezl posilu a potěchu.

Iheringova kniha "Boj za právo" byla do češtiny přeložena opětovně. 
Překlad, který jsem měl ve své knihovně, vyšel v knihovničce Pelclových 
"Rozhledů", ale v "British Museum" jsem po mnoha letech náhodou přiíel 

na ještě starší český překlad. Zřejmě jsem nebyl sám, kdo byl stržen 
touto knížkou,jíž by se po mém názoru měl naučit nazpamět každý člověk, 
který to myslí dobře se svým národem a především ovšem každý novinář a 
veřejný pracovník.

Ihering začíná svůj spisek rozborem Shakespearova "Kupce benátského" 
a jaksi v rozporu s ctiteli Shakespeara označuje hru zsjnemravnou a rozsu
dek Porcie za výsměch všemu právnímu citu. Vykládá, že smlouva lichváře a 
dlužníka o libře masa janiJÉx být soudem označena za neplatnou,protože je 

nemravná, ale uzná~li se její platnost, nemohl soudce požadovat,aby 
lichvář splnil podmínky, jež mu znemožňují vzít si onu libru masa.Ihe- 

ring soudí,že glorifikace bezpráví je nebezpečím pro obecnou mravnosý a 
volá lidstvo k boji proti každému bezpráví.Kdo strpí bez odmluvy a 
odporu křivdu sebe malichernější,at byla l^KxanSana něm či na komkoliv 

jiném, razí cestu velkým křivdám a bezprávím. Proto je potřebí se po
stavit důrazně proti každému přehmatu lidí, majících moc, úřadů,vlád, 

kohokoliv jiného.Boj za právo je svátou povinností každého člověka, 
povinností, jíž se nikdo nesmí zpronevěřit.Kompromis se zlem, třeba s 
maličkým a malicherným zlem je proviněním,protože velké zlo pronikne 
každou malou skulinou,jež byla otevřena netečností a nedbalostí.
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Nemohu se chlubit,že jsem za svého života skutečně potřel mnoho zla, 

ale mohu říci s pýchou,že jsem se vždy snažil jednat podle Iheringovy 
doktríny, jež se stala vůdčí maximou mého působeni v novinách a ve ve
řejném životě.Nepřipravilo mi to klidný život.Právě naopak.Zapletl jsem 

se do mnoha bojů, kde mi moudřejší lidé radili, abych nehasil, co mne 
nepálí, abych přivřel oči tam, kde jde o prospěch našeho tábora a škodu 
našich nepřátel. Získal jsem si mnoho nepřátel, nejednoho i v táboře k 
němuž jsem se hlásil,protože jsem byl ’nespolehlivý” a neměl smysl pro 
"solidaritu” a stranickou kázeň. Ale od dob, kdy jsem četl Iheringův 

traktát jsem přesvědčen, že nesmím mlčet k bezpráví a nesprávnosti jen 
proto,že je to pácháno s naší strany a mými přáteli na těch druhých a 
mých nepřátelích, protože to prospívá nám a škodí jim. Z tohoto přesvědčení 
vyplynulo také poznání, že náš tábor nikdy nesnědl všechnu moudrost a ne
ní vtělením všech ctností, že odpůrci nejsou vždy pošetilí a nečestní. 
Po letech, když se dívám s odstupem a nevášnivě na všechny své staré 
kampaně, z nichž nejedna byla kampaní prohranou, neodvažuji se tvrdit, 
že jsem ve všech těch kampaních měl vždy pravdu a že jsem vždy jednal 
moudře.Ale jsem si jist,že jsem se vždy snažil mít pravdu a stát na 
straně práva a spravedlnosti.Snad i v tom jsem se někdy mýlil a neviděl 
vždy docela správně kde bylo právo a spravedlnost,ale nebyl jsem nadán 
neomylností.Všechny nepříjemnosti a nezdary, jež jsem v tomto snažení 
prožil, mne již přebolely.Ale ty staré $oje dávají mému svědomí klid. 

Kdybych mohl začít svůj život znova,snad bych v mnohém jednal moudřeji, 
ale šel bych stejnou cestou.A tu cestu mi vytýčily knihy, s nimiž jsem 
se setkal na samém počátku dráhy,jež se kvapně již blíží svému konci.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 69



67
Arne Laurin

S Arne Laurinem jsem se prvně sešel, když mi bylo něco málo přes 
patnáct let a stýkal jsem se s ním s různými přestávkami až do Mnichova. 
Byly doby,kdy jsme se vídali pravidelně, jindy zase s velkými přestávka
mi a ač náš věkový rozdíl i odlišnost našich sklonů a názorů byly překáž
kou toho, abychom se stali přáteli, byli jsme alespoň dobrými známými. A 
v tomto dloholetém styku jsem se stal jeho velkým dlužníkem. Je málo li
dí, jimž jsem tak zavázán vděčností, jako jemu.

V době, kdy jsem se seznámil s Laurinem, podlehl jsem již plně li
terární horečce, četl jsem všechno, co mi padlo do ruky, dobré i špatné 

a pomalu jsem propadával zálibě v dekadentní a symbolické poesii.A za

čal jsem spisovat - na štěstí pod pseudonymem, který dnes už nikdo nezná. 
A sotva jsem přičichl k literatuře, již jsem se začal považovat za jejího 
velkého znalce a také všeho ostatního umění a díval se velmi pohrdavě na 
všechny naše obecně uznávané spisovatele.A protože jsem věřil,jako tak 
mnozí jiní, že podivínství a afektace jsou nezbytným znakem geniálnosti, 
pořídil jsem si fialový inkoust a rozhodl se pro písmo velmi ozdobné,je
hož prac^nost a pomalost nijak nestačila kvapně se rojícím nápadům, z 
nichž každý, jak jsem pevně věřil, by sám stačil zajistit mou nesmrtel
nost a proto nesměl být ztracen. Snažil jsem se proto napsat co nejrychle
ji co možná největší počet básní.Kdo to neprožil, neodovede si představiti, 
jakou touhu má domýšlivý začátečník zahájit svou činnost hned svými sebra
nými spisy a jaký má strach, když již v mládí, jež u něho končí někde 
po dvaceti letech, nemá za sebou již fůru knih. Bombardoval jsem redakce 
zásilkami,jež některé zdvořile vracely obratem pošty a jiné je jednoduše 
hodily do koše.A snažil jsem se dostat do styku se spisovateli, známými 
i neznámými,protože se mi to zdálo být prvním krokem k uznání, že pa
třím do cechu.Byl jsem prostě dětinsky naivní pošetilec, ale nemyslím, 
že jsem byl v tomto směru nějakou výjimkou ve své době nebo později.Když 
jsem se stal novinářem a kromě toho i redaktorem v jednom nakladatel
ství, poznal jsem k svému překvapení,že když jsem sám odlojil pošetilosti 
mládi', byla zde za mne vždy víc než postačitelná náhrada.
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Arne Laurin byl jedním z prvních literátů,jež jsem poznal a byl to 

také on, kdo měl hlavní zásluhu na tom,že jsem poměrně brzy vystřízlivěl 
a dostal rozum snad o trochu dříve, než někteří jiní. Jak před první svě
tovou válkou, tak i později, měl na můj duševní vývoj vliv docela mimo
řádný. Ne tím,že bych byl převzal jeho názory - politicky i jinak jsme 
skoro vždy stáli na opačných pólech - ale tím, že mne svou jízlivou kri
tikou často polil studenou sprchou.Ta účinkovala, i když mne hned ne

odvedla od mých literárních ambicíix. Laurin mne naučil trochu myslet a 
když jsem se po válce stal novinářem,byl to zase on, u koho jsem se psak- 
ticky učil novinářské technice,‘'řemeslu” a byl to také on, kdo mi vští
pil některZ* zásady, bez jejichž respektování nemůže nikdo doufat,že z 

něho bude alespoň obsto.iný novinář.
Laurin se HMSSiiäx narodil v Kopidlně u Jičína. Jeho pravým jméhem bylo 

Arnošt Lustig. V Praze studovalCxaSaiix, ale brzy toho zanechal. Jeho bo

hémské sklony a jeho zájem o literaturu a výtvarné umění byly překážkou 
v jeho studiu,jež pro něho zřejmě vybrali jeho rodiče a ne jeho zájem. 
Poznal jsem ho na večírku, pořádaném Akademickým kroužkem Jugmann v 
Akademickém domě ve Spálené ulici. František Langer, tehdy mladý a neznámý 
literát,předčítal tam úryvky ze své dosud nepublikované "Zlaté Venuše". Arne 

Laurin četbu svým obvyklým jízlivým vtipem komentoval a okouzlil mne, 
protože jsem nikdy před tím nikoho neslyšel mluvit takovým stylem.Pak 
dal k lepšímu některé ze svých překladů ze Schnitzlera a Altenberga.

x v
Laurin tehdy nebyl již studentem, ale úředníkem pojištovny Assicu_ 

razione Generali di Sicurtá, jejíž vrchní ředitel poskytl ne právě dobře 
placená zaměstnání několika mladým českým literátům. ( Z důvodů mně ne
známých bývalo ve správní radě několik mladočeských notáblů. Positivně to 
vím o poslanci dr.Funkovi. )Laurinův plat byl nepatrný a proto žil v 

poměrech hodně stísněných, čemuž ostatně napomáhalo,že neměl smyslu pro 
peníze a žil bezstarostně ze dne na den.Byl jsem několikráte v jeho 
nuzném a hodně neuspořádaném pokojíčku v Perlové ulici, kde lil v 
podnájmu a viděl prvně "bohému",jež na mne působila značným dojmem hlavně 
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proto,že jsem až dosud, znal jen pečlivě uspořádané a4M&inone byty buržoas- 
ních rodin. Mezi námi byVznačný věkový rozdíl - osm až deset let je v mlá

dí velikou přehradou, mnohem větší než v letech pozdějších, kdy desítile
tí již celkem nic neznamená. Proto také nevím skoro nic o jeho soukromých 
záležitostech. Laurin nebyl z těch,kteří se kdekomu zpovídali a si stěžo
vali a já se stejně nikdy neptal někoho na jeho soukromé věci, pokud s tím 
nezačal sám. Vím jen, že nikdy, a to ani později jako dobře? placený novi
nář po válce, neměl peníze a že vždy žil z dluhů, jež ho nikdy nepřivedly 
z míry. I jako šéfredaktor "Prager Presse" zůstal bohémem a nikdy nepodlehl 
vlivu svého postavení vysokého hodnostáře naší úřední propagandy.Pamatuji se, 

že mi v prvních dobách naší známosti prodal soubor Váchalových leptů za 
5 korun.Před válkou to bylo hodně peněz -alespoň pro mne- ale za ty lepty 
to bylo málo.Váchal je Laurinovi daroval z přátelství a loučil-li se 
Laurin s nimi, musel peníze velmi nutně potřebovat.

V době, kdy jsem se s Laurinem začal stýkat, těšil se pověsti velmi 
úspěšného mystifikátora. Tak, jako kdysi Artur Breiský napálil "Moderní 
revui" a jejího neomylného , nebo za neomylného sejpovažujícího redaktora 
Arnošta Procházku svým "překladem" ze Stendhala, jenž byl ovšem jeho vlast
ním výplodem,tak také Arne Laurin oblažil "Národní politiku" takovým 
"překladem", nevím už zda z neexistujícího vůbec autora, či neexistujícím 
výtvořem autora skutečně existujícího. Tehdy se to považovalo obecně za 
dobrý vtip."Národní politika" byla v letech před první světovou válkou 
listem velmi rozšířeným, byla vlastně naším nejrozšířenějším deníkem,ale ve 
vzdělanějších kruJích měla pověst velmi špatnou pro svůj hodně přízemní 
pohled na všechno dění a pro svou zálibu v krvavých románech,jež tam vy

cházely na vystřihování.
Laurin nebyl krasavec, spíše byl jeho opakem. Byl nazrzlý a jeho obli

čej, zdobený ustavičným pošklebkem mel vzhled obličeje Satyra,nebo škle
bící se opice.Vzpomínám, že když jsem po první světové válce zašel se 
svou pozdější manželkou na večeři do restaurace "u zlatého klasu" ve 
Spálené ulici, vybuchla mi tam najednou v prudký smích a ukazovala na 
popelníček na stole.Ten popelník byl ozdoben hlavou šklebící se opice, 
jež tak připomínala Laurina, že nikdo, kdo ten popelník viděl a Laurina 

znal, se neubránil dojmu,že je to jeho portrét.
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Laurin měl jízlivý a velmi pronikavý vtip a liboval si v něm. Dovedl 

instinktivně vidět chyby v argumentaci, postřehnout podstatu každého pro
blému, proniifkaždým falešným pathosem, každou nedomyšleností a neitaMpeko 

val se na chybu okamžitě ukázat. Jeho nikdo "neopil rohlíkem",jak rád 
říkával. Svým vtipem tal hluboko, ale ne zlomyslně. Proto jeho ironie a 
persifláž tak účinkovala.Jeho vliv na mne byl proto tím větší, než kdyby 

mne byl jen mentoroval.se o mne - a také o mnoho jiných lidí, 
kteří se dostali do jeho blízkosti - tím,že byl vždy ochoten doporučovat 
dobré knihy, fcřW/bych bud nebyl přišel, nebo je poznal až mnohem později. 
A také tím, že ustavičně připomínal nutnost vidět - i když ne třeba uznat- 
druhou stránku problému»Myslím,že je nebo bylo v Cechách hodně lidí,kteří 
dluhují Laurinovi více, než si jsou nebo byli vědomi.Mezi novináři bylo 
několik jeho žáků a odchovanců,kteří mu vděčí za všechno. Dr. Jiří He jda 
a Luděk Stránský byli na příklad kromě mne jeho vyučenci, ale to už patří 
do doby mnohem pozdější. Také Ferdinand Peroutka se vlastně u Laurina učil 
dělat noviny.Zda se naučil, nevím.

V době před první světovou válkou psával Laurin do různých krajin
ských listů literární a výtvarné kritiky, bystré, svěží a hlavně vtipné. 
Nemyslím,že byly světoborné,ale je škoda,že je nikdo nesebral a nevydal 

alespoň jejich výbor. Stejně zapadly i různé články, jež uveřejňoval ve 
studentských časopisech a v listech anarchistického tenkí hnutí, s nímž 
dlouho sympatisoval. A zapadly také jeho pozdější a často pozoruhodné 
články v poválečné "Tribuně" a v "Prager Presse”. Laurin hodně věděl. 
Patřil k onomu typu českého novináře,který ustavičně čte všechno a snaží 
se všechno vědět, i když ne důkladně, tedy alespoň částečně,aby to stačilo 
pro jeho potřebu. Je velká škoda,že po tomto bystrém muži a znamenitém 
novináři nezbylo nic, co by zachovalo jeho památku pro lepší doby. Snad 
k tomu přispělo to, že pro jeho éru v "Prager Presse" česká veřejnost dosud 
přehlíží,že jde o českého novináře a literáta.K jeho jménu se budu musit 

v těchto upomínkách ještě častěji vracet.
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Michal Mareš

Hodně dlouho jsem nevěděl, je-li Michal Mareš na svobodě,živoří-li 
někde v koncentračním táboře nebo ve vězení, či zda již dávno zahynul. 
Teprve před nedávném ( v r. 19^5) i se objevil v "Lidové demokracii" Mare

šův článek , z něhož je patrno nejen že žije, ale že byl asi sedm let 
v koncentračním táboře strany, pro níž byl kdysi tak nadšen. Ale Mareš ne
ní jediný, kdo krůtě doplatil na komunismus a kdo byl zklamán svou nad
šenou kdysi vírou ve "vítězství proletariátu" a jeho revolucí.

Marně si lámi lámu hlavu zpomínáním, kde jsem Michala Mareše vlast
ně prvně potkal a kdy to asi bylo.Vím jen,že to bylo někdy v době,kdy 
mi bylo více než 15 let a kdy u mne nastal přechod k literatuře a mírnému 
zájmu o veřejné záležitosti.Zrzavý, nehezký, neupravený, jízlivý a rva- 
vý, to byl Michal Mareš, který přes svůj čistě "árijský" původ již teh
dy vypadal jako nefalšovaný polský žid z Rélinkových karikatur. Na tom 
se mnoho nezměnilo ani v pozdějších letech - Mareš si na osobní vzhled a 
úpravnost nikdy nepotrpěl. Když vycházela "Tribuna" a Mareš v ní práško

val, vytknul mu jednou Arne Laurin, také žádný krasavec a elegán,že se 
neholí a neupraví a vyslovil obavu,že shledne-li někdo Mareše,"Tribuna"

v 
přijde o posledního křestanského abonenta. Marešem to nehnulo. Začal vy
kládat, že se vlastně jmenuje Markeles, stejně jako Peroutka je vlastně 
Pereles.Peroutka se ovšem nikdy nejmenoval Pereles a Mareš sám pooházel 
z nežidovské dělnické rodiny. Jeho otec byl Němec, nebo byla Němka jeho 
matka - nevím už přesně jak to bylo - zkrátka, Mareš dovedl již v mládí

I

německy velmi dobře.Tvrdilo se, že chodil do německé obedni/školy. Když se 
rozešel s "Tribunou" pracoval nějaký řas pro "Prager Tagblatt", kde se

v 
nemuseli ani trochu obávat,ze přijdou o posledního křestanského abo
nenta,protože tohle se jim přihodilo již dávno.Snad opravdu věřili,že 
Mareš je Markeles. Ale Mareš, jak jsem ho znal, nebyl ani žid, ani 
křestan, ale tvrdý a výbojný atheista,jenž v době,kdy jsem se s ním 
seznámil,byl nadšeným stoupencem anarchismu. Tehdy jsem o anarchistech 
ajp.narchismu nevěděl nic, než že házejí pumy a zabíjejí krále.K panovní

kům jsem nikdy neměl nejmenších sympatií a republikánem jsem byl od 
nejútlejšího dětství ale neměl jsem rád a dosud nemám rád prolévání 

krve. To jaksi podstatně omezovalo mé sympatie k anarchistickému hnutí.
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Mareš mi ovšem nemohl podat valné poučeni o anarchistických doktri- 
nách,protože sám o nich mnoho nevěděl. Zdůrazňoval jen, že je pro anarchis
mus komunistický a ne pro individualistický neho kolektivistický. Jeho 
anarchismus byl citový a ne rozumový. Myslím ostatně,že po celý svůj život 
volil svou politickou i jinou orientaci citově a ne rozumově. Byl prostě 
typem muže, o němž František Gellner napsal v jedné básničce, že "k té 
straně, kde byl větší kmasiámi kravál vždy s nadšením se honem dával". Ro
dilý radikál, miloval velká gesta a anarchismus mu přirostl k srdci,pro
tože to byla nejradikálnější ze všech doktrín, na něž mohl při jiti. A talc 
byl Michal Mareš ve styku s pražskými anarchisty a zavedl mne mezi ně.

’fusím doznat, že jsem se tehdy také nestaral o anarchistické teorie. 
Trvalo ostatně dost dlouho, než jsem se začal zajímat o politické nebo 
sociální teorie vůbec.Mé sklonv byly čistě literární a na svět jsem se dí
val hlavně svými city a předsudky v tomto směru.Ale "Nový kult" St.K. 
Neumanna a "Moderní revue" byly na čas spojitými nádobami, stejně jako 
"Knihy dobrých autorů" a "Knihy českých autorů" pěstovaly nxxn alespoň 
na nějaký čas ssk současně anarchismus a dekadenci (Paul Adam,Verheeren 
a Leonid Andre jev na straně jedné a Karásek ze Lvovic, Miloš Marten , 
Arnošt Procházka a Paul Claudel na straně druhé) a tak se zanícenci 
pro dekadentní poesii snadno sešli s anarchisty. I ten aristokratický 
Jiří Karásek ze Lvovic přednášel anarchistickým horníkům v Mostě a disku- 
tovals nimi o NieVzcheovu "Antikristu". Ale, zje chci mluvit o Mare
šovi a ne o anarchistickém hnutí, ač mu musím být vděčen,že mne uvedl 
do prostředí, do něhož bych se jinak nebyl patrně doxtxdix nikdy dostal 
a za četné podněty, jež jsem tam získal.

Mareš na mne nepůsobil jako ■L1aurin, aby přímo ovlibnoval moje mysle
ní. Byl to docela jiný, mnohem menší formát.Jeho vliv na mne byl hlavně 
v tom, že mne sváděl s lidmi, k nimž bych se jinak nebyl dostal. Mareš 
byl všudybj^ který netrpěl ani rozpaky, ani ostýchavostí a protože jsem 

sám těmito defekty trpěl po celý svůj život,hodilo se mi docela,že 
mne za sebou tahal jako psíka.Chcdil jsem tam, kam chodil Marmx on a 
stýkal se s lidmi, s nimiž on kamarádil- a Mareš znal opravdu pomalu 

kdekoho a koho neznal, s tím se docela snadno seznámil.
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Jedním z lidí, jež jsem poznal jeho prostřednictvím byl na příklad 

Igor Kouša, syn tehdy dost známeho sociálně demokratického pohlavára. Byl 
to krasavec s mimořádným úspěchem u děvčat a byl na to také dost domýšli

vý. Kouša mne naučil hrát kulečník, ne práVě dobře, ale přece jen trošku. 
Později mi zmizel z obzoru, aniž bych ho byl nějak postrádal. Byl to proto
typ toho, čemu se později posměšně říkalo zlatá mládež a byl živým důkazem, 
že nejen synkové kapitalistických nabobů, ale také synkové socialistických 
politiků mohou zapadnout do této kategorie.

Mareš mne také svedl s kandidátem inženýrství Vlastou Bořkem,který 
byl mnohem starší nás a těšil se naší úctě jako autor božurek o Frances- 

cu Ferrerovi a také tím,že mluvíval již na schůzích a psal do anarchis
tických časopisů. Bořek se po druhé světové válce stal komunistickým 
hodnostářem. Mareš se také stýkal s MUDr.Vrbenským, s^také jedním z anar
chistických velikánů, ale s tím jsem se znal jen nepatrně.Mnohem větší 
význam mělo pro mne, když mne zavedl k Michaelu Káchovi, pozoruhodnému

I 

vydavateli tehdy již zaniklé lidové revue ’’Práce” a i jinak zajímavému 
písmáku. Jednou mne také Mareš xaiáhäx také zatáhl do "Kravína" na Vino
hradech - do té restaurace jsem o mnoho let později chodil se xmisraša 

společností docila jiného druhu - kde seděl otylý muž, totiž Jaroslav 
Hašek, k němuž Mareš vzhlížel s učtou přímo nábožnou.Tou mne nenakazil, 
Jaroslav Hašek byl jedním z lidí, jež jsem měl instinktive nerad. Na tom 
nic nezměnily jeho pozdější literární úspěchy. Spíše tu nechut jen pro

hloubily.
Mnohem důležitějším byl pro mne styk s dalším Marešovým kamarádem V. J. 

Randou,malířem a kočovným hercem.Randa feyl veliký, štíhlý krasavec, uhla
zených mravů, jenž se protloukal dosti obtížně životem jako malíř a čas 

od času se živil cestováním po Čechách s různými kočovnými hereckými 

společnostmi.Hrával zpravidla druhého, někdy i prvního milovníka, maloval 
kulisy a se znamenitým úspěchem prodával vstupenky. Zůstali jsme ve 
styku hodně dlouho i v republice. Když byl zase jednou v krisi, podařilo 
se mi dostat/$o živnostenské "Reformy"(poz«iději se jmenovala "Národ

ní střed") jako redaktora.Jako novinář nevvnikl,ale "Reforma" stejně nemě
la velkých nárhků na schopnosti svých redaktorů.
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Bylo to už za války, když Randa byl odveden a společně s Marešem jsme 

to šli zapít. Všichni tři jsme měli trochu v hlavě, když jsme se dostali 
na Ferdinandovu, pozdější Národní třídu. Randa měl podle zvyku odvedenců v 
knoflíkové dírce ’’jablíčko", to jest odznak na vojenskou čepici s monogra
mem "F. J. I". Mareš, který nikdy neodvažoval svá slova na lékárnických 
vážkách a neohlížel se na své okolí, začal hlasitě provolávat, ukazuje 
na ’’jablíčko": " Víte co to je F. J. I. ? To je: Franta je idiot". Marně 
jsme se snažili ho^zkrotit, až tu k nám najednou přišel strážník a řekl: 

"Mladí páni, musíte mluvit tak nahlas? Někdo by vás mohl slyéfej^ a Hěli 

byste z toho polizanici". Ani to na Mareše nezapůsobilo. Nezkrotný bouř- 
livák se obrátil na policistu:"Vid ,že mám pravdu! Franta je idiot!" 
Milý policejní strážník se dal zrovna na útěk a my jsme s krajní námahou 

Mareše zatáhli do postranní uličky.A dlouho se pyšnil,jak dokázal zahnat 
na útěk rakouského policistu. Ten úspěch však měl jen proto,že ten poli

cista byl víc Čech než policajt.

Brzy na to jsem šel na vojnu já i já a s Marešem jsem se setkal,až kyá 
když jsem byl zase v Praze na zdravotní dovolené v posledních měsících 
války.Vlastně to bylo Marešovou nedobrovolnou zásluhou,že jsem se dostal 
do novin a že se můj život bral cestou, na kterou jsem nikdy před tím 

nepomýšlel.
#♦*
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Čeští anarchisté

Anarchistické hnutí v Cechách kvetlo - snad, by bylo přesnější říci 
živořilo - od. samých počátků socialistického hnutí v českých zemích.Za
kotvilo hlavně na peském severu mezi horníky a textilními dělníky.Byla 

to podivná směs socialistickéhojradikalismu a individualismu, značně pro
sycená prvky nacionalistickými a intelektuálskymi. V podstatě to byly 
pozůstatky "utopistického socialismu", protikladu to ^socialismu vědec
kému", marxistickému. Karl Marx byl v jejich očích horší, než v očích 
nesocialistických kritiků marxismu. Ve sporu mezi Marxem a Bakuninem, 
který v socialistické literatuře oné doby patřil již k pomalu zapomínané 
minulosti, se stavěli s naprostou rozhodností na stranu romantického 
ruského revolucionáře a s přesností až překvapující předpovídali,co se 

přihodí,příjde-li marxismus někde k moci. Později, když jsem xe poznal 
poještědské spiritisty, tyto "blouznivce našich hor", měl jsem dojem, 

že jsem přišel mezi lidi stejného typu, tytéž blouznivce, hledače pravdy, 
písmáky a idealisty, kteří se snažili žiti jako hrdinové utopistických 
románů o lepší společnosti ve vysněné budoucnosti. Byla jich vždy jen 
hrstka^ač se mezi nimi občasně vyskytl některý obratnější organisátor, 

jemuž se podařilo dočasně vytvořit něktftMft/početnější organisaci, 
nikdy to nebylo na trvalo a nikdy to nebylo na prospěch kvality jejich 
hnutí.Vlastně to nebylo ani tak politické nebo sociální hnutí,jako sekta 
skoro náboženská.

Do této společnosti mne zavedl Michal Mareš, alePp^^Mt sám byl spíše 

bojovným práčetem s nepatrným zájmem o teorie,mnoho o jejich naukách ne
věděl. Šel jsem mezi ně se značnými rozpaky. 0 anarchismu jsem nevěděl 
vlastně nic^a anarchisté byli pro mne především lidmi,kteří házeli pumy 
a jinými ještě prostředky oJpravovali své odpůrce.To jsem však zamítal. 

Nikdy jsem nenalezl zalíbení ve směrech, odstraňujících své odpůrce 
násilím.

Mareš měl zásluhu, že jsem se sešel se skupinou anarchistů,ale byl 
to Arne Laurin, jenž korigoval mé názory a uvedl mne do spleti anarchis
tických doktrín. Laurin byl svým okolím ode dávna podezříván,že je anarchista 
nejen proto, že žil bohémsky, ale ještě spíše proto,Že se jeho jízlivý 
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vtip nezastavil před autoritami, i když byly třeba označovány za pokroko
vé. Při jedné rozmluvě s ním přišla řeč nějak na anarchismus a když jsem 
projevil své názory,jež považoval za hloupé, JÍekl mi svým obvyklým štipla

vým způsobem,že bych si měl než začnu o něčem mlttltit opatřil o tom nále

žité vědomosti. A ze své knihovny mi zapůjčil Hammonovu knížku "Ihševní 
povaha anarchisty”.Vyšla v knihovničce "Rozhledů”, zaniklé již tehdy 
revue Pelclovy, jež mála svého času měla značný vliv na českou lifcermtuKS 
inteligenci.Jméno překladatelovo si dnes již nepamatuji.

Hammonova knížka, parádní kousek sociální psychologie je dnes zapo-
v

menuta, jako tak mnoho jiných dobrých knih, jež ovlivňovaly a formovaly 
myšlení mé generace. Ha-nmon provádí psychologický rozbor anarchisty. 
Soudí, že tu jde o určitý druh lidí,předurčených svou povahou stát se 
anarchisty, vyhráněných individualistů, kteří nesnesou tlak autority, 
bouři se proti utisku a nespravedlnosti a chtějí nastolit svět, v němž 
by byl "pořádek bez vlády”. Mám dojem,že Hammon si anarchisty trochu i- 
dealisoval, ale tehdy jsem nebyl tak kritický a proto mne jeho thése 
okouzlila. Má liberalistická a individualistická výchova mi představila 

anarchismus jako jakousi radikální odrůdu liberalismu. Od dětství jsem 
měl ksajní nechut k autoritám a svobodářské tendence, vyličované Hammonem, 
byly docela ve shodě s mým celkovým založením.Zvláštní ráz českého anar
chismu, tohoto písmáckého hnutí se zvláštním důrazem na avantgardní 
literaturu mi docela zastínil duchovní primitivitu tohoto hnutí v zemích, 
v nichž bylo značně rozšířeno, jako ve Francii a ve Španělsku. Tento 
intelektuálský raľž\anarchismu způsoboval,že jsem neviděl hned ani rozpor 
mezi svým "buržoasním" nazíráním a sociálním a jiným radikalismem svých 

nových známých.
Právě v tu dobu jsem dostal do rukou, zase Laurinovou zásluhou, knížku, 

jež snad ze všech, jež jsem kdy četl, měla na mne největší vliv a sta
la se mým vodítkem pro celý život.Byla to Bm Iheringova studie "Boj 
za právo”, hlásající povinnost kažýdého občana se postavit proti kaž
dém křivdě a bezpráví. Ihering byl rakouský státovědec a jistě ne anar
chista, nesporně však typ liberála.Jeho doktrína byla však v naprostém
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souladu s tím,co jsem sám do té doby neurčitě pocitoval a co hlásali 
miji noví známí mezi anarchisty.

Tak se ve mně probudil zájem o anarchistickou literaturu,tehd^ cel
kem nesnadno dostupnou, tím spíše,že jsem neznal jiné ěsšm řeči než čes
kou. Má němčina stačila sotva na školní úkoly a to mnoho nevyžadovalo a má 
francouzština byla dosud ve stavu docela embryonálním,ač jsem se dal 
zapsat na soukromé hodiny k prof. Poppardovi,který učil podle Berlitzovy

/
metody,v Praze tehdy velkiw novinky Ale Laurin mi půjčil ještě další 
knihu,jež mi poskytla potřebné poučení. Byl to Kulczyckého "Současný 

anarhhismus", jež vyšla v Hajnově "Výběru poučných spisů". Byla to cel
kem přísná kritika anarchismu s hlediska sociologického. Kulczycki ne
byl anarchista, jako jím nebyl vydavatel překladu.Kniha byla však tak 
objektivní a informativní, že dokázala toliko posílit můj zájem o hnu
tí a jeho doktrínu.

Od Laurina jsem se dozvěděl' také o románech, jednajících o anarchistech 
poněkud seriosněji, než činily sensační hanopisy. Byly to především 
J. H.Rosnyho "Ztracené duše", román o fsancouzském anarchistovi,jenž po
jednou pocítil nepochopitelnou potřebu hodit ve francouzské sněmovně 
pumu.Toto nutkání jsem nedovedl pochopit, ale autora sáného jsem si 
oblíbil a četl pak všechno, co od něho bylo přeloženo do češtiny.Ve 
"Světové knihovně" vyšly také dvě knížky Johna Henryho Mackaye (ale 
nebyl to Angličan,nýbrž Němec, který si dal anglický pseudonym). Jedna 
se jmenovala "Alberta Schnella zaniknuti" a nás n<*azev druhé si nevzpo-

✓
minám. Obgz jednaly o anarchistech a to velmi sympaticky.

Tehdy jsem již čítával "Moderní revui" v městské čítárně, než jsem 
si mohl dovolit ji odebírat.V m”stské knihovně jsem nalezl staré, vázané 
ročníky, jež jsem si vypůjčoval, stejně jako ročníky "Nového kultu" 
St.K. Neumanna. "Nový kult" tehdy již živořil a měnil ustavičně formát 
a snažil se zachránit svou existenci tím, že zlidověl poněkud svůj 
obsah. Sledoval jsem "Nový kult" od prvních fází jeho dekadentní Éry 
anarchistické éry až výbojnému radikalismu posledních let jeho existence, 
kdy se již Neumann stavěl proti svým někdejší^ dekadentním druhům. Později 
se mi podařilo sehnat v antikvariátech různé ročníky "Nového kultu" a 
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"Šibeniček", jež byly jakýmsi jeho sat^iristickým doplňkem. Sehnal jsem 

také Těsnohlídkovy ’’Nové obzory". Je až překvapující, jak silné kořeny 
v našem literárním životě mělo anarchistické hnutí.Vedle Neumanna sem 
patřili František Geliner,Brána Šrámek, Boh. Polán,Josef Mach, Josef Bláha, 
Rudolf Těsnohlídek, J. R. Hradecký,Josef Rosenzv/f^-Hóir, Hugo Sonnenschein 

(ten psal česky i německy)Adolf Racek,Vítěz slav Valenta-Roštínský,Josef 

Poláček a mnoho jiných, jejich jména»*! mi vypadla z paměti. I Viktor 
Dyk uveřejnil několik básniček v "Novém kultu".

Z četby "Nového kultu" jsem se dozvěděl o Maxu Stirnerovi,autoru 
knížky "Der Einzige und sein Eigentum". Koupil jsem si ji,protože jsem 
četl,že je to jakési evangelium individualismu. Našel jsem ji ve vydání 
"Reclams Universal Bibliothek" a se svou školáckou němčinou jsem se 
pomocí slovníku pustil do četby knihy obtížné i tomu, kdo dovede němec
ky znamenitě,protože Stirner patřil mezi autory, jimž byl právem udělen 
titul prznitele řeči. Dalo mi to hrozně práce, než jsem se prokousal 
vůbec předmluvou, jejíž vyhráněný individualismus mne tak strhnul,že 
jsem ji okamžitě přeložil, velmi kostrbatě a nedokonale,ale s náležitou 
dávkou námahy. Snažil jsem se všemožne HÉÉmtm udat tento svůj neumělý 

překladatelský pokus.Na štěstí tehdy nikdo nestál ani o Stimera,ani o 
můj pracnýjale místy patrně i hodně nesprávný překlad,ale hodně dlouho 
byl tento nezdařený literární pokus mou velikou chloubou.

Individualismus anarchismu mne sbližoval s těmito novými známými, 
ale soustavná četba mne od nich odváděla. Dekadence a symbolismus i sociál
ně radikální poesie byla pro mne fáze jen velmi přechodná.Anarchistická 

společnost se mi zdála jen zajímavou kuriositou a nakonec mi z celé této 
epochy zůstala jen známost s několika lidmi a slušná řádka knih v mé 
knihovně. Dobu mravního rozkladu anarchistického hnutí,kterou přivodil 
Karel Vohryzek a pašerácká podnikavost Františka Sauera a jeho druhů, 

znám již jen z vyprávění Františka Sauera,Michala Mareše a jiných. 
Sauer toto období zvěčnil docela neostýchavě ve své knize "Ehšeráci". 
Ale o tom v jiné souvislosti.

**#
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Paní Kamila Neumannová

Na samém konci Žižkova, v bezprostřední blízkosti hřbitovů je ulice, 
jež bývala nazvána "Na Olšanech”. Marně bychom ji hledali na moderních 
plánech dnešní Prahy.Zřejmě ji přejmenovali a protože její okolí je za
staveno,nemohu dnes zjistit, jak se nyní jmenuje. Před první světovou 
válkou st.ál tam v zahradě, obehnané vysokou zdi, dům č. 45. Byl to vysoký, 
patricijský dim a v něm žila paní Kamila Neumannová se svým nakladatel
stvím, jež mělo docela mimořádný vliv na generaci žijící a vyvíjející se 
před první světovou válkou.Nelze zapomenout na její překladovou edici 
"Knihy dobrých autorů”, jež do naší literatury uvedla mnoho cizích auto
rů, o nifthž bychom se jinak stěží byli doslechli. Je jí průkopnická práce 
v tomto smíru předčila sván význame*» nejen Kosterkův "Symposion",ale i 
Hillarovu "Moderni, bibliothéku",dvě sbírky na něž se dnes také neprávem 
zapomíná. Paní iseumannová měla kromě toho ještě jednu další edici,věno
vanou tvorbě původní, totiž "Knihy českých autorů",jež však vycházela 
mnohem nepravidelnosti a publikovala jen několik svazků. íTyšlo v ní však 
několik pozoruhodných děl, jako na příklad Býkova "Milá sedmi loupežní
ků", básně a romány Jiřího Karáska ze Lvovic, dramata Jaroslava Marie 
a pod.

Nakladatelství paní Kamily založil vlastně její manžel Stanislav 
Kostka Neumann a za své anarchistické éry to byl on, kdo určoval redak
ční výběr.První hmotnou podporu poskytly také anarchistické skupinky, 
roztroušené po českém severu.Anarchisté hodně četli a z "Nového kultu" 
byli navyklí na těžkou četbu. Mezi jiirýmm sebou a jinými kolportovali 
horlivě publikace paní Kamily.Její nakladatelství považovali za své a 
setrvali v této víře^ i v době, kdy se paní Kamila již dávno obrátila 
k anarchismu zády - jestliže se ovšem vůbec kdy považovala za přísluš
nici nebo alespoň příznivkyni tohoto hnutí.Protože však anarchisté byli 
sloupem její nakladatelské činnosti, ukazovala jim vždy přívětivou tvář. 
Prodej prostřednictvím kolportérů z řad anarchistických skupin byl také 

rychlejší a lacinější, než prostřednictvím knihkupců,kteří se většinou 
příliš nesnažili prodávat publikace t.zv. soukromých nakladatelů ,to jest 
takových,kteří neměli nakladatelskou koncesi a nemohli se proto stát 

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 82



80
členy Spolku knihkupců a nak^ladatelů a kteří příslušné živnostenské před
pisy obcházeli tím,že své edice vydávali jako"periodické tiskoviny", ne
podléhající koncesnímu řízení.

Na knihy, vydávané paní Neumannovou jsem byl upozorněn hned při prvním 
styku s karlínskými anarchisty, kteří "Knihy dobrých autorů" velmi horli
vě kolportovali.Velmi brzy jsem se dostal i k paní Kamile samotné.Měl 
jsem mnohem více volného času než moji anarchističtí známi,kteří byli vět
šinou zaměstnáni od rána do večera a měli pro sebe jen večery a neděle. 
Proto mne požádali, abych použil volného odpoledne a donesl jí stržené 

peníze a přinesl další knihy. Byl jsem přijat velmi přívětivě a proto jsem 
rád přijímal další pochůzky tohoto druhu. Paní Kamila měla opravdový ta
lent mluvit přátelsky s každým a získat si jeho důvěru. Imponovala mi 
svou znalostí link literatury a zejména autorů, o nichž jsem tehdy nevě
děl nic nebo skoro nic. N ní jsem se seznámil s Jiřím Karáskem ze Lvovic 
a Milošem Martenem, jednou jsem tam také viděl Arnošta Procházku.

Již tehdy jsem měl ve zvyku při sestavování rozpočtu dát nákup knih 
na první místo a všechno ostatní muselo počkat,až jestli na to zbude. 
Kniha však měla u mne vždy přednost i před obědem. A mezi knihami měly 

po nějaký čas přednost "Knihy dobrých autorů",jež jsem začal skupovat 
systematicky od prvního svazku prvního ročníku.(Vycházely měsíčně. ) Od 

té doby se ovšem můj vkus podstatně změnil,ale nemyslím,že jsem jednal 
pošetile,protože se mi tu otevřel svět opravdu nový.A i když některé 
partie tohoto světa již k těm, v nichž bych chtil duchovně žít,

v 
všechny zasluhovaly alespoň abych je poznal.Edici zahajoval utopistický 
román Paul Adama ? Listy z Mala jska". Vyličuje dokonalou anarchistickou 
společnost, usadivší se někde hluboko v malajské džungli.Mezi prvními 
svazky byl Nietische^o "Antikrist", Verhaerenovo " Sví tání", Andre jevův 

"Červený smích" , dále díla od André G-ida, Sologuba - dnes si věru ne
mohu již vzpomenout na všechno co vyšlo a v které době. Když jsem začal 
odebírat "Knihy dobrých autorů" bylo na trhu již nějakých šedesát svazků. 
Zde jsem také prvně narazil na Paula Claudela,jehož "Polední úděl" 

byl nejen jeho první knihou přeloženou do češtiny,ale také jeho prvním 
dílem přeloženým do cizí řeči vůbec. Paul Claudel by tehdy francouzským 
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konsulem v Praze a naučil se dost obstojně česky.Viděl jsem ho jednou u 
paní Kamily a byl nezměrně polichocen, když ke mně pronesl několik vět 
češtinou celkem správnou,ovšem s mocným francouzským přízvukem.

Paul Claudel patří ovšem do mnohem pozdější epochy vývoje "Knih 

dobrých autorů. Stanislav Kostka Neumann se odstěhoval od manželky do 
Bílovic u Brna a později do Řečkovic (možná, že to pořadí bylo obrácené) 

a vzbudil v miste značnou nelibost,že tam žil "na divoko", to jest ne- 
oddán se svou novou družicou. Parna tu ji se, že to vzbudilo jakýsi rozruch 
a polemiky ve veřejnosti, když ho obec vyhostila, že pohoršuje svou 
nemravností. Tehdy se takové věci nebraly u nás tak na lehkou váhu jako 
nyní pomalu na celém světě. Když jsem se^Neumannem za republiky občas 
stýkal, měl již zase jinou družku, Kristu Špačkovou,jež ho přežila. 

Neumannovo místo redaktora převzali stoupenci dekadentní poesie jako 
Arnošt Procházka, Miloš Marten a Jiří Karásek ze Lvovio.Po "Novém 
kultu" dominovala jim "Moderní revue". Paní Kamila se oddala kultu lite
rárního katolictví, dekadence a symbolismu - to bylo již období, v němž 
jsem se s ní seznámil. Rozvrat jejího manželství byl snad její osobní 
tragedií,ale pro naši národní kulturu byl přímo požehnáním.Jako anarchis
tická edice,úzce vázaná na revoluční literaturu,příliš tendenční a jedno

strannou, by edice paní Kamily Neumannové neměly nikdy ten vliv na náš 
kulturní život a vývoj, jaký jim později připadl. I když za nové redakce 
měly její edice profil hodně vyhráněný a rát také poněkud jednostranný, 
přece jen jejich směr nebyl zúžen takovou měrou,jako tomu bylo na počátku. 

Prospěšnost jejích edic by se byla vyčerpala po dvou nebo třech letech, 
takhle však byla zachována na dlouhou dobu. I paní Neumannová pomáhala 
ve své době výdatně otevírat okna do Evropy.

Paní Kamila pokračovala ve své nakladatelské činnosti i za republiky 

a patřila vždy k našim elitním nakladatelům. Její publikační činnost ne
měla již onen vliv, jaký měla dříve.Přibyly jiné knižní edice,jež plnily 
stejný úkol a její vkus - či vkus jejích literárních poradců - zůstal 

nezměněn,ač v našem literárním světě a s ním i v čtenářské obci byla již 
plně překonána éra dekadence a symbolismu. Nakladatelství, stojící kdysi 
v popředí vývojových tendencí se za vývojem jaksi opožďovalo.Na jeho 

významu a důležitosti pro národní kulturu to nic nemění.
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Paní Kamila se dožila vysokého věku. Dožila se i toho, že její syn 

Stanislav se stal za komunistické éry "národním umělcem".Neznám ho 
jako herce, pamatuji jej jako malého chlapce.Komunistický režim nedo
volil ovšem, aby pokračovala ve vydáváni ^hi^protože to bylo vyhraženo 

jen institucím a korporacím poHříeným komunisty a "soukromá nakladatelství" 

nejsou trpěna. Ale když slavila životni jubileum (nevím již zda osmdesát
ku či pět a osmdesátku) páni, kteří dali najindex její autory a jejich 

díla, alespoň nezabránili některým listům přinést vlídné připomínky je

jí záslužné činnosti. Kulturní historik svobodné doby bude muset věno
vat jí velmi mnoho pozornosti plně zasloužené.
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Klub mladých a karlínští anarchisté

Styk s anarchisty mne přivedl také do prvního nedobrovolného styku 
s rakouskými státními úřady. Statní zastupitelství v Praze zavedlo proti 

mně "předběžné řízení" pro několik deliktů, označených v rakouském trest
ním zákoníku jako velezrada, tajné spolčování, pobuřování a rozšiřování 
nepravdivých zprýv. Byla to situace nepříjemná, zhoršovaná tím,že kromě 
na svobodě mi hrozilo vyloučení ze všech škol, což bylo tehdy nerozlučně 
spojeno s každým konfliktem s c.k. úřady.Dnes, po letech, bych se snad 

měl honosit,že jsem již v mládí byl považovania rebela a bourače Rakouska, 
ale byla by to chvála nezasloužená. Přišel jsem ke všemu jako Pilát do 
Kréda.

Persekhce,kterou zahájil^ rakouské úřady proti anarchistům, jejichž 
Českou anarchistickou federaci a českou federaci všech odboru rozpustily, 

měla za následek,že se stoupenci anarchistického hnutí začali stahovat 
do různých krycích organisací.Bylo to právě V době, kdy jsem se s nimi 
prvně dostal do styku.Někdejší sekretář anarchistických odborů Antonín 
Řehož na Žižkově, začal organisovat "stranu federalistických socialistů" 

a vydával asi dva nebo tři roky týdeník "Zádruha",který se od dřívějších 
anarchistických publikací lišil hlavně tím, že měl podstatně nižší úro
veň. Jinou takovou organisací, maličkou a nenáročnou - a nutno dodat i 

neškodnou - byl "KLub mladých" v Karlíhě. Původně to byl "KLub mladé ge
nerace národně sociální", docela zapomenutý a žijící jen na papíře. 
Scházel s^jen o valných hromadách, svolávaných především proto,že poli

cie měla právo rozpustit bez dalších řečí každý spolek, který nehlásil 
pravidelně konání výročních valných hromad a jména svých funkcionářů. 
V Karlíne" byla hrstka stoupenců anarchismu a někdo z nich objevil tento 

skomírající klub.Několik nadšenců vstoupilo honem do této organisace a 
na valné hromadě přehlasovali nepočetné zbylé členy. Nový výbor byl zvo
len ze samých anarchistů a jméno změněno na "Klub mladých",společenský 
a vzdělávací spolek. A aby kamufláž byla by ještě dokonalejší, byl při 
klubu zřízen ještě odbor tamburašů.Nikdo se ovšem nenaučil hrát,sotva 
kdo to také uměl a nikdo na nějaké hužteéní vystoupení ve veřejnosti nebo 

i v soukromí nepomýšlel.Odbor měl několik svazečků not, jež si členové 
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mezi sebou rozebrali, aby v případě potřeby mohli vykázat,že to s tím 
hraním myslí vážně.

Do tohoto klubu mne zavedl Josef Kupr, s nímž mne svedl Mareš,již 
tehdy veliký bouřlivák, jímž zůstal až do doby, kdy ho komunisté posla
li do koncentráku jako všechny slušné lidi,kteří se nějak dostali do je
jich řad. Všichni členové, jako na příklad uhlíř Bedřich Sojka,jeho 
nevlastní bratr Nedbal, holič Jansa a horník Linhart( ten tehdy právě 
sloužil u dragounů v Karlině a na schůzky chodil xmanxísmcž kurážně v 
uniformě, čím patrně náležitě přispěl k odhalení celého podniku) přijali 
mne uradásnž docela nadšeně jako studenta a příslušníka z nedělnických 
Xbrstev.Anarchisté, jako ostatně všichni socialisté, měli přehnanou a do
cela nedůváinou úctu k školskému vzdělání. Marxisté nakazili i nemar- 
xisty svou pověrečnou úctou k ’’vědě".

Na schůzkzách se nedělo nic světoborného. Byly tu nekonečné a hodně 
nudné diskuse o rozdílu mezi anarchismem individualistickým,komunistic- 
kýmicxknKX a kolektivistickým, jakož i o principech syndikalismu a chy
bách marxismu. Za celý svůj život jsem nečetl tak pronikavou,přesvědči
vou a při tom tak stručnou kritiku marxismu, jako od jednoho ruského auto
ra, jehož jméno jsem bohužel zapomněl a jehož brožurku vydalo jedno 
anarchistické nakladatelství.Klub sám měl malou knihovničku a zde jsem 
přišel na Kropotkinovy "Buřičovy řeči" a "Solidaritu" (myslím,že se 
tak ixk ta kniha jmenovala,ale stejně dobře to mohl být "Pořádek bez 
vlády") na "Dějiny socialismu" od Demely Nieuvenhuise, na "Velikou 
^ávku"od Siegfrieds Nachta a na brožurky od Ivetota a Gustava Hervého.

Schůzky v resturaci vedle karlínské Sokolovny se nedaly na dlouho 
utajovat.Policie jednoho dne klub rozpustila a proti všem íleriůii, jež 
nalezla v seznamu členů, zavedla trestní řízení a pro jistotu vypočetla 
všechny možné paragrafy, z nichž ani jeden k činnosti správně nepřiléhal.

Tak se stalo, že jsem byl jednoho dne předvolán před vyšetřujícího 
soudce.Byl jím dr.Formánek, pozdější mladočeský poslanec, který se v 
tomto případu- a jsem pře svědčen, že i v mnoha jxsni jiných - ukázal být 
dobrým a rozumným člověkem.%hxiiix Vyslechl mne otcovsky o tom, co se v 
klubu dělo a když jsem se pokusil obhajovat pr#vo každého člověka diskutovat 

o čem chce a s kým chcepez povolení úřadů, nechal mne vymluvit a pak
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mi řekl přívětivým, ale pevným hlasem: "studente, takhle se dostanete 
do kriminálu, vyhodějí vás ze školy a co z vás bude a co z toho budete 
mít? Já sem zavolám písaře a nadiktuji protokol a vy to podepíšete a 
nelezte tam, kam nepatříte."

Písaře zavolal a nadiktoval protokol,že jsem se chodil učit hrát na 
brač,ae se o politiku nestarám a že jí nerozumím,amŽBXfflMhiHmxníKsiím že jsem 
se neúčastnil žádných politických xmtóxmk porad a schůzek a že vůbec 

nevím,že by se byly nějaké kdy konaly,že ostatní členy považuji za hodné 
a pořádné lidi a že ani nevěřím, že by mohli být anarchisty.

Tak to dr.Formánek nadiktoval.Udělal ze mne prostáčka,který hledá 
zrním záminku jak se dostat do hospody ,aby to kantoři neviděli a který 
se z pouhé neopatrnosti a všetečnosti dostal do těchto potíží.Musím říci, 
že se mi to tehdy dvakrát nelíbilo. Byl bych raději dělal hrdinu,ale 
musel jsem uznat, že dr.Formánek má pravdu. Podepsal jsem a odešel prová
zen napomenutím, abych raději studoval a nechal všechno ostatní až na 
čas po maturity, nebo po doktorátu. A ten protokol opravdu docela stačil. 
Jednoho dne jsem dostal úřední sdělení,že trestní řízení proti mně bylo 

zastaveno a nebyl jsem ani volán za svědka.
Všichni postižení nevyvázli ovšem stejně lehce. Holič Jansa byl po 

soudním řízení osvobozen a mohl se oženit s dívkou,jež také chodila na
v 

schůzky.Později jsem mu opatřil místo zřízence v jedné pojištovně,což 
považoval za něco lepšího, než holičství.Vlivem své manželky nechal 
anarchismus anarchismem a přestal se starat o politiku.Náhradu našel 
ve fanouškování Spartě.

Bedřich Sojka a jeho mladší krraitrx nevlastní bratr Nezval dostali 
každý dva roky. Setkal jsem s nimi znova až několik let po první 
světové válce, když jsem byl jednou pozván na přednášku v jedné bezvě- 
recké skupině v Karlíhě. Sojka byl jejím předsedou a mile mne přijal, 
ale skupina se přidala k Svazu proletárskych bezvěrců, takže jsem s ním 

již nebyl ve styku. Sojka, který se původně dal s Vrbenským k národním 
socialistům, šel s ním pak celou jeho bludnou cestu přes nezávislou
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socialistickou stranu ke komunistům. Při jednom náhodném setkáni mi tvrdil, 
že celý proces zavinil Kupr, jejž měl v podezřeni,že to byl policejní 
špicl, nastrčený do anarchistického hnutí. Nemyslím,že toto podezření 
bylo správné. Kupr tenkráte dostal 4 roky
vězení a nebylo rakouským zvykem zavírat policejní špicly za jejich 
činnost. Jak jsem slyšel, byl potom odveden a za války padl někde na ital
ské frontě.

Také Ferdinand Linhart byl odsouzen, ale vojenským soudem.Po odpyká
ní trestu musel dosluhovat svou presenční službu. Setkal jsem se s ním 
po mnoha letech, když jsem jako člen vedení Volné Myšlenky mluvil na 
schůzi v Ervinicich a byl pozván na hornický bál. Linhart byl funkcionářem 
místní^družení Volné myšlenky a politicky zžrotvil u národních socialistů, 

v jejichž místní organisaci měl také nějakou funkci.S Vrbenským ku 
komunistům nejel. Zůstala mu vášnivá nenávist všech původních anarchistů 

k marxismu a jeho pověrám.
Bylo to velmi milé setkáni.Hostil mne a nutil pít pivo, jež nemám 

rád a dobře nesnáším. Na připomínku,že vydělám mnohem více než on a že 
proto bych měl platit já a ne on, se docela rozkati/" a já za tebe 

platím, ty neřáde, protože tě mám rád". Za svého veřejného působení jsem 
ěintnaimyxfoyii--Řxxtmxaímnmtm byl kromě hany často zahrnut pochvalou, 

ale málo jich bylo tak vřelých a dojemných, jako tato.
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Několik zapomenutých jmen

Literární historie zaznamenává autory,kteří svým dílem dosáhli ales
poň částečného úspěchu. Ale na každého, koho pří pojme do svých záznamů, 

připadá slušný počet jiných,kteří žijí jen v obšírných bibliografiích a 
někdy asi snad ani tam ne. Mnoho je těch,kteří se pracně plouží po 
strmné cestičce, vedoucí na Olymp a pro nedostatek talentu a někdy i 
příležitosti se tam nedostanou. Již v mládí jsem potkal několik těchto 
zklamaných a zapomenutých lidí a později jako novinář jsem měl příleži
tost jich vidět mnohem více. Ale zatím jen o těch, jež jsem pegnal v 
prvních dobách svých snah vyšplhat se na literární výšiny.

Prvním literátem, jejž jsem poznal, byl Arne Laurin,ale ten se stal 
novinářem a jako takový si získal frnénóý. Nepatří proto plně do této 

kategorie.U něho jsem však poznal jeho přítele Josefa Bláhu,který otisko
val různé verše v Neumannově "Novém kultu" a pak v Těsnohlídkových 
"Nových obzorech". Nemyslím,že z jeho
díla něco zůstalo. Osobně jsem ho měl velmi rád, mnoho se však na něho 
již nepamatuji.Nepamatuji se ani na jeho básně.Patrně za mnoho nestály.

Stejně nepatrné jsou moje upomínky na Božu Poláka,přítele mého
✓

staršího bratra.Polák se v kruzích svých přátel těšil pověsti veliké 
literární naděje. Byl velkým ctitelem Goethea a jeho velikou a často 
vyslovovanou bolestí bylo,že Faust byl už napsán a že tedy básnici ne
mají naděje překonat, co bylo již vykonáno.Mnoho nepublikoval.íůasyšbai 
Myslím, že nevydal ani jednu knížku a tak jeho jméno nebude patrně 
ani v žádné bibliografii.Listy, do nichž přispíval, zapadly stejně 

jako on.
U profesora Jindřicha Veselého,později známého jako "loutkář Veselý", 

jsem se seznámil s Juliem Wienerem Karneolským.Veselý teÄtfy již vydal 

almanach "Knihu mladých"a několik svazků své"knihovny mladých autorů", 
v níž debutoval na př. Mirko Rutte Havelský,později známý jako dr. 
Miroslav Kutte. Veselý hodlal ve vydávání pokračovat,ale tato naděje 
se nesplnila a žádný z autorů, docházejících k Veselému, nevydal již 
knížky v edici,jež Veselého stála více peněz, než si mohl dovolit.

v
Wiener-Kameolský byl fotograf z povolání a bydlel někde na Zižkově. 

Vysoký, štíhlý, s knírkem pod nosem a halou bradkou, shlé/dl se na
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Svatopluku Čechovi, jehož styl nápodobil s naprostou dokonalosti.Napsal a 

vlastním nákladem vydal jednu dlouhou epickou hxxx básén. Napamatuji se 
již jak se jmenovala a o čem jednala,ač jsem ji kdysi měl ve své knihov
ně s velmi srdečným věnováním.Rychle jsme se spřátelili a chodívali spo
lu do sadů a uvažovali, jak prorazit nechutí nakladatelů.Oba jsme soudi
li, že by bylo nejlepší, kdybychom si a^Lžili vlastní nakladatelství a

vydávali knihy a měsíční revui. Často jsme počítali, jak bychom mohli 

prodávat knihy a revui, kolik by bylo potřebí do začátku,aby se vydávání 
vyplatilo.Naše výpočty nám vždy ukázaly, jak ohromné jsou zisky naklada
telů, protože z naší kalkulace vypadlo nejen každé pomyšlení na režii, 
ale i na to, že by nakladatelství mohly zůstat na skladě vydané knihy a 
že by se tedy teoretický zisk mohl změnit ve velmi skutečnou a hmatatel
nou ztrátu.Wienera-Kameolského nedeprimovala ani jeho vlastní naklada
telská zkušenost, že totiž neprodal snad ani jediný výtisk své knihy, 
kromě těch,jež mu odkoupili jeho osobní známí.Věřil,že vina je jen na 
knihkupcích, kteří zásadně odmítají nabízet knihy,vydané vlastním nákla

dem autora a na novinářských kxxtixk kriticích,kteří píší jen o knihách, 
jež vydali velcí nakladatelé a konečně i na publiku,jež nehledá dobré 
věci. Vše bude jiné,až si zřídíme vlastní nakladatelství a ovšem,až si 
k tomu zřídíme ještě literární a umělecký spolek,který zastíní
takové "zatuchlé" instituce, jako Společk českých spisovatelů Máj a 

Uměleckou besedu.
Všechny tyto zbožné sny zůstaly ovšem jen ve stadiu plánu,hlavně 

proto,že se !Ujw nepodařilo sehnat onen nezbytný finanční podklad,jenž 
by nám byl dovolil pustit se do podniku tak dobrodružného. Bylo to zřejmě 
naše veliké štěstí -ač jsme to tniffiy tehdy tak nehodnotili - protože 
bychom se s našimi nezralými duševními plody a obchodní nezkušeností 
hmotně tak zakrváceli,že bychom se z toho nikdy nevybrali.

Jiným neuznaným geniem byl Stanislav Mráz,jenž vydával vlastním 
nákladem tenké sešitky poesie a poetických dramat.Jeho edice byla 
velkého kvartového formátu v tenkých namodralých obálkách.Každý spisek 
byl označen jako "livraison č... z dílipyStanislava Mráze". Obsah byl 

nesrozumitelný svým symbolismem, podivínskými výrazy a obraty a 

nadměrným množství1'*cizích slov. Myslím, že Stanislav Mráz byl polo-
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blázen a ten dojem jsem měl již tehdy.Vydržovala ho jeho matka, pradlena, 
jež netoliko pečovala o svého syna, jejž považovala za genia,ale ze 
svých krvavých mozolů - a myslím, že toto označení není nadsazené- pla- 
tila dokonce i tiskárenské účty za plody nezdravbho ducha svého syna. 
S Mrázem jsem se několikráte potkal v kavárně "Union", jež byla tradiční 
kavárnou všech velikášů. Chodili tam všichni budoucí velicí spisovatelé, 

malíři, hudebníci a pod. , a někteří to opravdu někam dotáhli ve svém 
oboru,ač většina z nich zapadla beze stopy.

Michal Mareš mne zavedl k Jindřichu Koblicovi, který si jako literát 
říkal Louis ßrleth.Také Arleth byl jedním z těch, jež bludička literární 

slávy zavedla do bídy a hrubého zanedbávání své rodiny.Vydával knihy 
vlastním nákladem.Pokud se mohu upamatovat, jedna měla název "Poesie", 
druhá "Z podivných dum bardovy harfy" a třetí "Písně Miriaminy". Dobro
srdečný Mareš,který všude vlezl a znal každý literární klep, přiměl mne, 

v 
abych s ním společně zašel za Arlethem do jeho sklepního bytu na Zin
kově a koupil právě ony "Písně Miriaminy".Návštěva u Arl&tha měla na 
mne po jedné stránce dobrý vliv.Uvědomil jsem si bídu,spojenou s vegeto
vaním na okraji liihxrámnm literatury- pochybuji ostatně, vydělal-li 
Arleth do roka na jediný oběd pro svou rodinu- a na nebezpečí plynoucí 
z toho,že člověk přecení bud své možnosti a schopnosti, nebo příleži

tost je uplatnit, stejně jako přecení zájem veřejnosti o velmi exklusiv
ní umění.Tato myxdxn návštěva mne smířila s myšlenkou,že se má člověk

v 
živit nějakým občanským zaměstnáním alespoň po tak dlouho, pokud nedo
sáhne vrchol« ve svém vyvoleném "vyšším" oboru.

Mezi anarchisty? volnými mysliteli a socialisty se pohyboval 
s pochmurnou vážností Julius Poláček, básník a recitátorpovoláním 
korektor v tiskárně. Jako básník má sotva naději na trvalou pamět.četl 

jsem hrstku jeho výtvorů v "Rudých květech", jež redigoval vousatý a na
hluchlý Antonínf?) Macek, milý socialistický podivín, jenž neměl srdce 
někomu něco odmítnout a proto také často vyplňoval svůj list slohovými 
úkoly lidí, kteří to lépe mysleli,než dovedli.

Poláčkovy básně se objevovaly také v brněnské "Matici svobody", 
jejímž redaktorem, vydavatelem a majitelem byl obuvník a samoucký 
novinář Jan Opletal, rozhodný nepřítel všeho náboženství a anarchista 
tak individualistický,že ani s ostatními anarchisty nechtěl mít nic 

společného a proto byl s nimi v ustavičných sporech. "Jfetice svobody"
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obrázky, kreslířsky velmi chatrné a pro svůj protiklerikalismus,jenž se 
nevyhýbal šťavnatým farským historkám. Dokud měli anarchisté "Komunu” a 

"Novou Omladinu", jež vydával a redigoval Karel Vohryzek, měl Poláček 
příležitost tisknout své verše i tam. Karel Vohryzek, bývalý horník, 
byl znamenitý organisátor a suggestivní řečník.Neměl však literárních 
aspirací,jako S.K. Neumann a Michael Káoha a nelpěl také ani tak na ú- 

rovni svých listů, jez však celkem měli^ úroveň velmi slušnou,ale dbal, 
aby byly svižné a zajímavé.PsáH mu do nich pravidelně Ladislav Knotek, 
jenž zděsil anarchisty tím,že nakonec přešel k agrárníkům, Prána Šrámek, 

František Gellner, o méně známých, jako byli Josef Mach,Bosenzweig a jiní 
ani nemluvě. Vohryzek skončil svou kariéru v kriminále pro krádež novi
nářských známek a pro účast na pašeráckych aférách, jež později zvěčnil 

František Sauer ve svých "Pašerácích”.
Poláček byl mnohem známější a lepší jako recitátor. Měl hluboký hlas 

a dramatický přednes. Jeho repertoire tvořily hlavně básně Macharovy 
(Jed z Judey, V záři hellenského slunce, Tristium Vindobona a pod.), 
Šrámek ( zejména Raport a jiné verše z Modrá a rudá, Ada Minka a Marta), 
St. K. Neumanna: a jiní socialističtí a radikální básníci lidovějšího ty
pu, ač jsem ho jednou slyšel recitovat i úryvky z Verhaerenova "Svítání". 

Jako většina jeho druhů byl i Poláček podivím, což se jevilo především 
v jeho krůji.Dlouhé vlasy a širák, vlající kravata, "císařský kabát” 
(dlouhý jako svrchník) s kytičkou v knoflíkové dírce, jinak ho nikdo na 

veřejnosti neviděl.
Neznámá náhoda mne svedla s Adolfem Rackem, dekadentním básníkem, vol

ným myslitelem a anarchistou. Přispíval Jcstdj hojně do ’’Volné myšlenky” a 
do "Nerudy” ( týdeníku Volné myšlenky) i do "Havlíčka”(dvouhajátrového 
lidového listu Volné myšlenky) a vlastním nákladem vydával svou poesii. 
V bibliografii jsem po letech z jistil, že napsal a vlstrm vlastník ná
kladem vydal tyto knihy: "De profundis",
"Snivá moudrost",Srdcové eso","Šáblova sonáta”, "lyrikův pád" a " U

v V ' , ,
základů”. Pamatuji se alespoň na dv& z nich, obě v dlóhhém úzkém formátu, 
který se nikterak nehodil do knihovny. Obě bylljz těžce srozumitelné. Měl 
jsem je te&dy rád, ale když jsem je po návratu z první světové války
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znova vzal do ruky, odložil jsem je zklamán a nechal tlít v regálech.Racek 
sám hyl zvláštní směsicí podivínského intelektuála a taaäž bodrého roz
šafného občana. Chodil vždy v černém, se širokým černým kloboukem a vla
jící vázankou a měl mohutný knír a ještě mohutnější plnovous. Dovedl zají
mavě mluvit a potrpěl si na^/Sdivovat a zarážet posluchače, zejména mla

dé. Hlásal volnou lásku,ale - jak jsem později sly/el- byl štastně ženat 

a měl děti, o něž vzorně pečoval a v soukromém životě byl docela bužoasně 
mravný.

Racek byl zaměstnán v Pražské obchodní komoře, tehdy ještě baště mla- 
dočešství, ale netajil se tam svými radikálními názory.Jak jsem slyšel, 
jeho nadřízení se dívali na jeho radikalismus jako na neškodný WEhmi 
vrtoch,asi jako rybaření, hru v šachy nebo sbírání známek.

Tento nesrozumitelný básník - tehdy jsem ovšem čítal jeho verše se záli
bou a byl jsem přesvědčen, že rozumím jejich hlubšímu smyslu - byl zna
menitý řečník. Slyšel jsem jednu jeho přednášku a byl okouzlen, snad ještě 
více formou a přednesen, než obsahem.Mluvil o budoucí lidské společnosti, 
jak ji dovede vysnít jen intelektuál dobrého srdce. Společnost bez pánů a 

otroků, boháčů i hkh nuzáků,bez vlády a bez zločinu a sobectví,žijící 
jen pro umění, krásu, poznání pravdy; mravnou, protože se lidé zbaví 
všeho, co kazilo lidské povaha proto nebudou hřešit. Tehdy jsem právě 

četl Rousseaua a Diderota a "Nová Heloisa" a "Snil" se mi zdáli ukazovat 
správnou cestu.

Má známost s Rackem byla celkem krátká. V posledních letech před 
první světovou válkou jsem byl horlivěji činný ve studentské organisaci 
národní strany svobodomyslné a také studium mi zabralo trochu času.Tak se 
stalo,že mi xkiík sešel docela s očí. Po válce jsem o něm již neslyšel 
Vlastně jsem zqpomněl, že existoval.

V době, o které píši, jsem se sešel ještě s jinými dstxjlliteráíý, ale 
ti všichni mají jakési místečko v literárních dějinách.Ovšem, za dneš- 

nich poměrů jsou i oni zanomínáni, ale vzpomíhky na ně lze mnohem snáze 
vyvolat a proto nepatři do této kapitoly, věnované jen těm docela zapo

menutým.
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Ztracená duše

S Ladislavem Srosmanem jsem chodil do obecné školy. Jeden čas jsem 
s ním seděl v jedné lavici a protože jsme oba bydleli na Sočíci,chodí
val jsem s ním obvykle ze školy domů. Měl jsem ho od samého počátku rád, 
protože to byl tichý, jemný a zakřiknutý hoch, jenž trpěl tím, čemu se 
později začalo říkat komplex méněcennosti.Měl dosti příčin k plachosti 
a samotářství. Především byl silně nazrzlý a zrzavé vlasy byly hodně 
směšné chlapcům^pe schopným pochopit WBxmymkmx ani nesmyslnost,ani ktutost 
svého předsudku,jejž projevovali až příliš hdunstBjc hlasitě.Ve škole zažil 
Ladislav mnoho hloupých úsměšků od spolužáků. Snad nás právě to sblížilo, 

že neměl ve třídě žádných přátel a já jich mnoho neměl -ale u mne to 
bylo hlavně proto,že jsem o kamarády valně nestál a neměl pro ně čas. 
Jejich skotačeni mne nudilo. Spěchal jsem vždy ze školy, abych četl, co mi 
padlo do ruky, dobré i špatné, docela bez výběru.

Ladislav měl ovšem mnoho dalších důvodů k zasmušilosti a zatrpklosti. 
Neměl již matku a jeho otec,malíř pokojů nevalně prosperující, byl bru
tální opilec a tak jsme často viděli Ladislava ve škole s modřinami a 
krevními podlitinami. Myslím, že se ani mnoho nenajedl. Jeho otec mnoho ne
vydělával a co vydělal, spotřeboval především pro sebe.^a děti nezbylo. 
Ladislav, ač nadaný, nemohl studovat. Sel na měštanku a pak na zinkogra- 
fii k Šimánovi v Mariánské, pozdější Lfitzovově ulici.Ač toužil po 
návštěvě malířské akademie nebo umělecko-průmyslové školy,jediné škole
ní odborné, jehož se mu dostalo, byla povinná večerní pokračovací škola 
grafického průmyslu, jež ovšem učila hlavně řemeslnýcm Jechnikám oboru. 
Zde však vzbudil pozornost některých učitelů,kteří mu pak věnovali zvláštní 
pozornost a snažili se ho zasvětit do základních principů grafického umě
ní. Když se vyučil zinkografem,věnoval každou volnou chvíli dekorativnímu 
kreslení a prof. Bukovac mu poskytl několik be platných hodin v malování 
figurálním a krajinářském. Bukovac byl tehdy velm^ v módě a věnoVal-li 

někomu pozornost tohoto druhu, bylo to samo důkazem, že věřil v jeho 

nadání.
Asi v tu dobu jsme se náhodně znova potkali na ulici po delším odlou

čení a obnovili známost a přátelství, tentokráte na základě společného 
zájmu o výtvarné umění. Můj hlavní zájem byla ovšem literatura a byl 

jsem v zajetí dekadence a symbolismu.Ale četba "Moderní revue" a "Nového 
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kultu” probudila sa. ve mně také zájem o malířství, ovšem druhu favorisova- 
ného "Moderní revuí/ľ Bylo to ovšem tak zvané "literární malířství". 

Felicien Rops, Aubrey Beardsley a - to zase byl vliv "Nového kultu"- Jossot 
a Kupka, byli mými oblíbenci a"čisté malířství", totiž takové,jež se spo
léhalo jen na čistě výtvarné pnErakmEdky výrazové prostředky se mi zdálo 
šosáckým a zbytečně konkurujícím fotografii,jftž,jak jsem tehdy autorita
tivně usoudil,může podávat krajiny a figury mnohem přesněji, i když stejně 
neideově, jak malířství jen malířské.

Do tohoto mého přesvědčení, naivního sice, ale zastávaného s fanatis
mem, jakého je schopno jen mládí ve své nevědomosti,přesvědčené že 
všechno ví a všemu rozumí, učinil Ladislav značný průlom.Hádali jsme se 
často. Grosman byl přecitlivělý a nesl fcžjÉK těžce,že je dělníkem v zinko- 
grafickém závodě a proto s ním bývala těžká diskuse. Styděl se za to čím 
je a ustavičně hledal v každém slově, jež se dotklo jeho postavění a auto
rity umělce a zhalce výtvarného umění brutální poukaz na to,že je jen 
dělníkem.Ne jednou jsme srazili velmi nepřijemně,když jsem bezmyšlenkovitě 
řekl něco, v čem spatřoval narážku na jeho sociální postavení,nebo baga- 
telisování jeho schopností jako výtvarníka. Byl přehnaně citlivý a pokud 
jde o mne,nemyšlím,že jsem tehdy vynikal zvláštním taktem. Tr/řvalo dost 
dlouho, než náš poměr nabyl zase takové srdečnosti, aby nebylo zlo pro 

každé slovíčko.
Ladislav srdečně opovrhoval mými malířskými modlami a netajil se tím. 

Jeho bohem byl Bukovac, ač se při vlastní ívorbě omezoval na tužku, uhel, 
pastelky a vodové barvy. Ze starých zbožňoval Williama Morrise a z nových 
gmKmxmgac’ Preissiga,jenž tehdy začal dorůstat do slávy.Zavedl mne do 
čítárny Dmělecko-průmyšlového musea proti Rudolfinu,kde jsme společně 
z knih a uměleckých časopisů studovali grafické výtvory, druhy uměleckého 
písma a pod. Protože jsem se tehdy již pokoušel o veršování, svěřoval jsem 
se Grosmanovi se svými pokusy a on mi zase ukazoval k ocenění své deko
rativní grafické pokusy. Po tolika letech je dost nesnadno pronášet usudek 
o něčem, co člověk viděl v mládí dost nekritickém, ale dosud myslím,že 
Ladislav Grosman měl grafický talent, jenž by se byl mohl znamenitě uplat
nit za okolností jen trochu pmrmamxmsh příznivějších, nebo, kdyby byl 
nadán povahou poněkud méně přecitlivěnu a schopnější zápasit. Tohle 

Grosmanovi prostě nebylo dáno.
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Poslední leta před válkou se mé zájmy počínaly ubírat zase jiným smě

rem. Poznal jsem jiné výtvarníky, stýkal se s různými &t eráíý a začal jsem 

se zajímat hodně o politiku a dokonce i\$t vlastní studium, jež jsem -záslu
hou KeHermannova "Tunelu" - začínal bráti vážně. Naše schůzky byly tedy 
méně časté, protože i Ladislav měl méně času než dříve. Dal se zapsat 
do různých xslkkuxeIi večerních a nedělních kursů,aby dohnal to, co nemohl 
studovat v normálním běhu. Pustil se také do umělecké fotografie a se 
svou bedničkou běhal po přírodě, o niž jsem nikdy neměl zájem.

Pak přišla válka, jež převrátila docela můj život, jako mnoha milionů 
jiných.Po celou dobu války jsem ho neviděl a uplynulo hezky let od její
ho skončení, než jsem ho znova náhodou potkal na ulici.

Byl to zase ten tichý, zakřiknutý a bojácný hoch, nyní již s podiv
ným knírkem pod nosem. Byl ženat a měl dvě děti a bídu, velikou bídu. 
Ukázal mi některé své kresba,jež se mi znova zdály dokazovat jeho nadání. 
Tehdy jsem byl již členem předsednictva Volné myšlenky a stalým spolu

pracovníkem jejích časopisů a nakladatelství.Nakladatelství vedl Jaroslav 
Motyčka, který jako někdejší typograf se zálibou fušoval do grafiky a 
kreslil obálky na knihy, jež Volný myšlenka vydávala.Upozornil jsem ho 
na G-rosmana a Motyčka, vždy dobromyslný a ochotný pomoci každému,kdo po
moci potřeboval, nabídl,že by Grosman mohl nakreslit některé obálky na 
knihy a přislíbil kromě toho, že o něm promluví s ještě některými jinými 

nakladateli.
Měl jsem radost,že budu takto moci pomoci příteli z dětství , v jehož 

talent a budoucnost jsem věřil.Motyčku jsem znal dost# dobře, abych věděl, 
že nemluví na piano. Tento tvrdý protiklerikální harcovník měl srdce 
plné něhy talí^cde se potkal s nouzí - v tomto směru byl jedním ze zedná
řů,kteří své sliby brali smrtelně vážně. Ale všechno dopadlo jinak. G-r o smán

v 
vzal zálohu na honorář a jiz se neobjevil.N“štastné dětství, smutné mládí 
a bída mužného věku, to všechno bylo příliš mnoho na tuto měkkou a sla
bou povahu. Neměl smsmxníKX energii odpracovat si poměrně maličkou zálohu 
a otevřít si tak cestu k dalším zakázkám a lepší budoucnosti.Zavřel si 
cestu k Motyčkovi a ze studu patrně i ke mně.Nikdy jsem ho již nespatřil 
a jen čjřrou náhodou jsem se mnohem později doslechl,že pije a že docela 

ztroskotal.Vzdal se všech pokusů se vypracovat a pozvednout se z toho,
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co nenáviděl,totiž svého postavení dělníka ve štočkárně. Utonul právě 
ve chvíli, kdy se mu naskytla naděje,že by přece jen mohl dospět k cíli. 
Býval to hodný hoch, nadaný, ale slabý. Osobně mu musím být vděčen xx 
nejen za přátelství, ale i za to,že mi otevřel oči k některým stránkám 
výtvarného umění, jež jsem do té doby přezíral.Vzpomínám na něho se smutkem.
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Bohumil Kubišta, hlasatel nových směrů

Pravidelná návštěva knihovny a čítárny Umělecko průmyslového musea msot 
mne přivedla k soustavnější četbě o výtvarném umění.Nalezl jsem tam mnoho 
uměleckých časopisů v různých řečích, jimž jsem sice nerozuměl,ale obrázky 
často nahradily znalost řeči.Později jsem si předplatil "Volné směry" a k 
narozeninám jsem dostal Mutherovy "Dějiny malířství", v českém překladu. 
Bylo to sice ono menší, nepatrně ilustrované vydání a ne ono přepychové s 
množstvím celostránkových a příloh,ale i tak to byl pro mne vel
mi důležitý a prospěšný dar. Přednáška Gustava Baroše(Gammy) v Umělecké be

sedě mne uvedla na stopu Ruskina, jemuž jsem na čas docela propadl.Tato 
četba mne poněkud odvedla od exklusivních směrů, zastávaných "Moderní 
revui". Z vlivu této revue jsem se postupně uvolňoval a návštěva výstav a 
obrazových galerií působila vždy rušivěji na duševní nadvládu,jíž nade 

mnou vykonávala. Náhodná návštěva jedné z malých výstav měla pak na mne vliv 

docela mimořádný.
V jednom prázdném krámu v Králodvorské ulici,přechodně změněném na 

výstavní místnost, byla uspořádána výstava "Nezávislých", skupiny asi pěti 
malířů směru,novinami označeného za výstřední a některými za bláznivý, 
nebo alespoň směšný.Nepamatuji si ijdá. dnes jména všech výstavujících,ale 
pokud si mohu vzpomenout,kromě Bohumila Kubišty tam měl obrazy také Snil 
Filla.Byl to však Kubišta, s nímž jsem se na této výstavě seznámil a s 
nímž jsem se pak po nějaký čas stýkal.

Obrazy, kubistické a expressionistické, byly první předzvěstí nového 

směru v českém malířství a nebyly přijaty vlídně ani tiskem, ani publikem. 
Doznávám, že jsem stál udiveně a bez pochopení před obrazy,postrádájícími 
linii,jíž jsem stejně jako většina veřejnosti považoval za nutný základ 
každého řádného obrazu.Linii nahražovala barva a té bylo na většině obra
zů hojně, snad až nadbytek. Díval jsem se bez porozumění na jeden obraz- 
bylo to právě jedno Kubištovo zátiší - sk a snažil jsem se zoufalýái 
domyslit, co je na tom dobrého, když ke mně přistoupil neznámý mladý muž 
a ptal se mne,zda tomu rozumím a co o tom soudím.Odpověděl jsem, že tomu 

nerozumím a že hledám myšlenku za tímto obrazem. Snad to bylo příliš odmíta
vé,ale na výstavě,na níž se lidé obrazům hlasitě smáli a na níž šli mnozí jen 

aby se pobavili podíváním na novou výstřednost lidí,kteří si po jejich 
názoru chtějí hrát na malíře,ač malovat nedovedou, to bylo asi tím nej- 
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přísnivějším posudkem, jaký kdo z vystavujících slyšel od jiných,než od 
nejužšího kroužku svých přívrženců. Neznámý mužM-byl to Bohumil Kubišta- 
se chopil příležitosti přesvědčit nevěřícího. Začal vysvětlovat a když viděl 
můj velký zájem o malířství nabídl mi,že se se mnou sejde.A tak jsme se po 
nějaký čas dosti pravidelně scházeli v kavárně Louvre na Národní třídě, 
tehdy ovšem ještě Ferdinandově.

Bohumil Kubišta byl tehdy zaměstnancem "KLubu za starou Prahu” a toto 
zaměstnání mnoho neneslo.V každém případě však byl příjem z ímkSám® místa 

větší, než kolik by byl vyzískal jako malíř.Veřejnosti ,jež měla peníze 
a obrazy kupovala, byly .jeho obrazy dlouho k smíchu.Malováním by se nebyl 
uživil.

Mezili námi byl značný věkový rozdíl a tak se naše známost nikdy nezmě
nila v nějaké bližší osobní přátelství.0 soukromých věcech jsme spolu nik
dy nemluvili a všechny našeho hovory se točily okolo dvou thémat, totiž o 
literatuře a malířství. A vždy byl náš vzájemný poměr dán tím,že Kubišta 
byl starší a již uznaný umělec - uznaný alespoň svou skupinou- kdežto já byl 
nic neznamenající mladíček.Byl to v podstatě poměr učitele a žáka.

Poučky, jež mi Kubišta přednesl o malířství a nové škole,kterou zastá
val,lze stručně shrnout takto: malířství má tři výrazové prostředky,to
tiž linii, světlo a stín a btMtW. Tyto tři základní směry se střídají,každý 

přijde s něčím novým ,má svůj rozkvět a ustrne v klasicismu a stane se 
řemesiným. Pak přijde čas, kdy nový směr musí vystřídat směr starý a proto
že musí začínat od začátku,musí se uchylovat k jakémusi primitivismu,než 
dospěje k svém jt/vyvr oholení. Naše doba je dobou doznívání a dohasínaní 
impresionismu, spoléhajícícho na světlo a stín a proto se nutně rodí expre
sionismus, škola pracujícíjprostřednictvím barvy. A protože začíná znova od 

samého počátku, nemůže navazovat na své impresionistické předchůdce.Musí 
se vrátit k primitivismu, tedy je to "novo-primitivismuO? Rozbitím forem 

se dojde k formám novým, dokonalejším a pravdivějším těch,jež byly zavrženy.
Kubišta byl suggestivní vykladač a rázem mne obrátil na svou víru,ač 

musím doznat,že vrozený ve mně šosák zůstal i nadále nakloněn zavrhova
ným líbivým obrazům minulosti.Uznal jsem rozumově,že ’’literární malířství" 
je nevýtvarné,jako je "zvukomalba” špatnou věcí v hudbě,ale citově se mi to 
nepřestalo líbit.Kubištovi jsem se ovšem tímto rozporem nepochlubil.

Pod Kubištovým vlivem jsem četl horlivě o malířství a brzy jsem dovedl
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mluvit odbornou hantýrkou,aniž bych se proto byl stal nějakým skutečným 
znalcem malířství. Je už mým osudem,že přes všechny záchvaty modernosti 
v literatuře, hudbě a malířství jsem měl soukromně ( a dosud má»)J mnohem 

blíže k těm "starým*' než k těm "novým" směrům. Me Kubi.šta mne mnoho naučil 
a za to mu musím býti vděčen.Nejvíce ovšem za to,že mi věnoval tolik času.

Tento výbojný raxminEX malířský revolucionář byl dvorný,zdvořilý a 
neobyčejně taktní muž, od něhož prvního jsem poznal,že vývoj umění a 
ostatně všeho roste z nejstarších nx kořenů. Expresionismus,tento tehdy 
"nejmodernější" směr kořenil ve svátých obrazech primitivů kostelního ma
lířství. Kubišta mi daroval několik svých malých obrázků. Zůstaly v bytě, 
když jsem musil před Němci uprchnout do ciziny .Co se s nimi stalo nemohu 
zjistit.

Ke Kubistovi jsem zavedl Jana Zrzavého a Viléma Gaertnera, dva mladé za
čátečníky v malířství.Protože byli malíři, stali se mu mnohem bližšími než 
já a pochopitelně se s ním stýkali ž mnohem častěji. Mne ostatně vedly jiné 
zájmy k jiným lidem a ponechávaly mi vždy méně času k návštěvě Louvru,jež 
byla oblíbenou kavárnou Kubistovou.

První světová válka naše styky definitivně ukončila. Kubišta narukoval 
jako záložní důstojník na vojnu ^ned, jakmile byla válka vyhlášena.Já šel 

mnohem později,jako odvedený nováček.Již jsme se nesešli.Po válce jsem sly
šel, že sloužil v Pulji u pevnostního dělostřelectva a podle jedné verse 
potopil střelbou francouzskou ponorku.A slušel jsem, že na vojně zahynul. 
Nevím již zda na zranění, či na nemoc.

Myslím, že Kubišta byl spírře talent kritický a vychovatelský než čistě 

malířský a že by si byl získal mnohem větší jméno jako kritik a teoretik 
malířství, než svými obrazy.Ovšem, mohu se mýlit. Osud stejně rozhodl jinak a 
Kubištovo jméno zůstane v dějinách českého malířství jako jedné nesplněné 
naděje, jako průkopníka nových směrů, který padl, než došel vytouženého 
cíle.Je zbytečné se dohadovat,kam by byl dospěl, co všechno by byl vykonal 
a co by znamenal pro naši uměleckou kulturu,kdyby osud k němu byl příznivější. 
Cesta naší a ne jen naší civilisace vede přes nespočetné hroby těch,kteří 
z cizí nebo vlastní viny nedošli cíle.Protože jsem ho měl rád liíuji,že 

také jemu nebylo dopřáno dojiti cíle.Jistě však nepadl z vlastní viny.A 
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útěchou muže býti, že stejně jen nepatrné procento lidi dojde,ale že ti, 
kteří nedošli vytčeného cíle nebyli zde také zbytečně.Z jejich úsilí, 

někdy správného a jindy omylného prýští proud,který dává ráz civilisaci. 
I jejich omyly mají cenu,protože někomu poskytnou poučoi í.Prostě, i zde 
bychom mohli opakovat heslo, jež moderním olympijským hrám dal do 
vinicu jejich zakladatel: není tak důležité zvítěziti, jako je důležité 

se snažit.
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Dva mladí malíři

Při jedné ze svých návštěv u Jiřího Karáska ze Lvovic jsem zastihl 
Jana Zrzavého, jejž jsem do té doby neznal. Zrzavý přišel ku Karáskovi, 
aby mu ukázal některé ze svých kreseb.Byly to nasládlé pastelové kresby 
unylých postav a obličejů, kreslířsky až příliš stylisovaně uhlazené a 

hodící se docela do světa '’literárního malířství", symbolismu a dekaden
ce,který představovala tehdy "Moderní revue". V tu dobu se okruh "Moderní 
revue" už povážlivě zúžil.Kriticky v ní vládli Arnošt Procházka a Miloš 

Marten; Jiří Karásek ze Lvovic byl hlavním přispěvatelem básní a prosy a 
jen občas se -kromě cizích autorů v překladech - objevilo jiné jméno, jako 
na př. Artura Breiského a Miloše Kliomana. Ale čím méně bylo přispěvatelů, 
tím exklusivnější se "Moderní revue" stávala, tím papežštější bylo její 
gesto při vynášení soudů nad uměním všeho druhu a tím bylo také nesnáše- 
livější její stanovisko k jiným uměleckým směrům a proudům.

Byl jsem velmi zaujat obrazy, jež Zrzavý přinesl ku Karáskovi.Bylo to 
přesně to, co jsem měl v oblibě. Pozdě ji si tento druh malby získal posměš
né označení "obrázků na cikorku". Otázkou je,zda to, co vystřídalo tento 
druh nasládlé malby,jemuž jiní říkali posměšně "ženské ruční práce", bylo 

dokonalejší než to, co bylo zavrženo ve jménu modernosti. Obojí,no mém 
názoru, bylo jen modou a ne zdravým hx uměním -ale nechci si zde hrát na 
kritika výtvarného umění a jeho znalce.Uěl jsem výtvarné umění vždy rád,

j
ale nikdy jsem nepřekonal čistJ& subjektivní stanovisko a osobní záliby. 
Vážil jsem si toho, o čem jsem slyšel nebo četl, že je to "velké umění"a 
při tom se mi líbívalo často něco docela jiného, hhžx co moji učenější 
přátelé označili za hanebný "kýč".

Odešli jsme společně se Srxxx Zrzavým zřejmě k velké radosti Karás
kově, jejž tyto návštěvy jeho mladistýých ctitelů musely nudit,nehledě 
ani k tomu,že jej vyrušovaly v práci a překážely mu.Karásek se těšil 
velké přízni a ochraně prof.Albína Bráfa,jednoho z posledních sloupů sta- 
ročešství a tato protekce mu značně usnadňovala život. Spisovatelství 

však před válkou neuživilo mnoho lidí a Karáskova tvorba nebyla toho 
druhu,aby se k nim mohl počítat. Karásek byl zaměstnán na poště a ani 
Bráfova přízeň nestačila, aby si tam chodil jen pro plat.Musel úřadovat 

a spisovat mohl jen ve svém volném čase.
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/ 3 s m© z xz > v»Od Karáska ýsse se Zrzavým odešli do kavárny a sdruženi společnými 

sympatiemi a názory na umění jsme navázali přátelství, jež potrvalo skoro 
až do samého vypuknutí xmifay první světové války.

Jan Zrzavý pocházel odkudsi z venkova a do Prahy ho poslal jeho otec, 
malý živnostníček, aby zde chodil do dvouleté obchodní školy, myslím že 
na Sní<h ově. Synovi dával měsíčně malou částku, z níž mohl nuzně žiti,ale 
hmotné potíže nebyly jpzks největší bolestí^Jana Zrzavého.Chtěl se věnovat 
malířství, ale nemohl si dopřát návštěvu žádné umělecké školy. Stejně si 
musel leda^ß^ odříci, aby si mohl koupit potřebný materiál na malování, 
papír a pastelky. Bylo to sice laciné,mnohem levnější, než plátno a ole
jové barvy, ale pro Zrzavého i to málo bylo mnoho, tím spíše,že měl tuž
bu se pustit do nákladnějšího malování na plátně. Ne jeden z mých přátel me
zi malíři musel uvažovat, může-li si dopřát nejskromž^jší oběd -řekněme

buřta a kus chleba - a současně si koupit také tubu barvy. Což teprve 
plýtno a všechno, čeho bylo zapotřebí! U Zrzavého byla ještě ta kompli
kace, že mu škola zabrala mnoho času a kromě toho sama návštěva obchodní 
školy byla pro něho značným utrpením. Zrzavý neměl nejmenšího zájmu o 
předněty tam vyučované.Některé prostě nedovedl pochopit, jako na příklad 
účetnictví a obchodní počtářství. Ke všemu měl ještě nechut a pohrdání 
k všemu, co souviselo s praýktickým životem a obchodem zvlášt.

Jeho ne jvěrrnějším druhem byl Vilém Gaertner,také mladičký malíř, 
který absolvoval jakýsi krátký malířský kurs a byl zásadně věrný plátnu 
a oleji,když se mu ovšem podařilo někde sehnat kus plátna a když všechny 
jeho barvy nebyly vypotřebovány.Proti snivému Zrzavému představoval typ 
dravější a méně komplikovaný.Zatím, co Zrzavý dumal o teoriích a hledal 
literární náměty, Sesame Gaertner se o literaturu vůbec nestaral a neza
jímal. Miloval barvu a linii,kdežto Zrzavý dával přednost stylisacím a 
barvám hodně utlumeným.

Ve svých počátcích byl Zrzavý,při vší své lásce k teoriím, velmi 
neznalý historie malířství. Jednou přišel na schůzku s vítězoslavným 
vzezřením na tváři a po mnoha dotazech a když nás zavázal k přísné mlče- 
livosti k všem cizím, nám prozradil, že objevil tajemství starých velkých 
mistrů komposice, totiž ’’zlatý řez”. Byl konsternován,když slyšel, že 

tento komposiční princip je znám dobře i v dnešní době,že je popsán 
v mnoha knihách o malířství a že je ostatně znám i z geometrie,odkud
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jej malíři převzali. Tato událost ho přiměla,že se poněkud méně spoléhal 
již na to, co sám vydumal,a že se pustil do soustavnější četby odborné li
teratury. Zrzavý četl také horlivě básně (Karásek a Brezina byli jeho modla
mi) a xisck také bibli. Ke zimnými známými byl jediným kdo bibli četl a do

konce vlastnil. A tak mu nezbylo mnoho času pro školu,kterou zanedbával 
jak jen mohl.

Jak Zrzavý tak i Gaertner měli dlouho záporný pome? k expresionismu, 
který si v tu dobu začínal již získávat půdu v časti mladé malířské gene
race. Nakonec zvítězila jejich zvědarost.Fba žili docela isolováni od umě
leckého světa a setkání s opravdovým malířem bylo pro ně životní potřebou. 
Tak jsem je svedl s Bohumilem Kubistou.Ten je rázem okouzlil a obrátil na 
svou víru.Oba se stali jeho pokornými a oddanými žáky,ač i zde byl mezi 
nimi značný rozdíl. Zrzavý ihned opustil nasládlou uhlazenost svých pastelů 
SÄacnaDnxBidacnxBxpiBŠmÉaxpxniiffiktiixmxmHmx a vrhl sep plně do primitivismu. Je
ho obrazy fcázem nabyly ^ormy,jež se pro něho stala po celý jeho život ty

pickou a jeho sklon k literárnímu malířství se ještě více prohloubil,ač to 
bylo právě to,před čím Kubišta tak vášnivě varoval. Gaertner ,který vždy 
miloval barvu, přidal k níx ještě více žáru. Jeho barvy se staly ještě vý
razně jšimi,ale ani nemaloval symbolické nebo literární náměty,ani nerozbijel 

formu. Zjednodušil jen trochu své tvary,ale snažil se zachovat jejich linii 
a tím i podobu. V Kubisty, velkého znalce dějin malířství a všech estetic
kých teorií hledal poučení, ne však výhradní vzor.Ne sporně byl mnohem samo
statnější než Zrzavý,ale nikdy nedosáhl takového uspěchu, jako tento jeho 

druh.
Válka ukončila naše styky.0 Zrzavém jsem čítal v novinách,jeho kresby 

jsem v pozdějších letech viděl reprodukovány.Nikdy jsem se s ním však již 
nesešel.Pobýval ostatně velmi dlouho v Paříži a když přijel do Prahy,každý 
z nás žil již v docela jiném prostředí. Gaertner mi z obzoru zmizel docela. 
Nevím ani přežil-li válku a co se s ním stalo. Válka byla velkým mezníkem 
v životě nás všech - i v mém,protože jí skončila léta mého hledání a ko
lísání. Zakotvil jsem v žurnalismu.Neměl jsem to v úmyslu a na počátku jsem 

to považoval za něco jen docela přechodného, do čeho jsem se dostal jen 
náhodou. Ale to patří už do doby mnohem pozdější.
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Dekadentní družina

Mé osobní literární aspirace se nesplnily.Nestal jsem se uznávaným 
básníkem a spisovatelem a k tomu, co jsem v oboru básnění a prosy napáchal, 
se nijak nehlásím.Jsem rád, že jsem používal pseudonymu,jejž dnes nikdo 
nezná. Svého nezdaru ani trochu nelituji.Jako Henri de Rochefort jsem dospěl 
k názoru,že se pro mne lépe hodí zabývat se ve své tvorbě něčím jiným,než 
osudy a city jednotlivců.

Mé šplhání se na Olymp literární slávy mne však svedlo s nejrfiznější- 
mi literáty, uznávanými a ještě častěji neuznávanými, většinou stoupenců 
dekadence a symbolismu.Převážná většina tehdejších mých známých zapadla 
stejně jako já a jen někteří z nich jsou zaznamenáni c literární historii. 
Někteří se však do ní zapsali důkladněji.0 některých zapomenutých jsem se 
zmínil.Mnozí z těch,kteří nebyli zapomenuti, patří spíše do kapitol poz
dějších, protože se mé známosti v tomto směru značně rozšířily a prohlou
bily, když jsem nechal básnění a dal se na novinařinu.A tak zde jen o něko
lika, s nimiž jsem se seznámil přes handikap, jímž bylo mé zelené mládí.

Na prvním místě časově i významem pro národ aot a konečně i pro mne by 
sem patřil J. S. Machar,ale vzpomínky na tohoto velkého,pozoruhodného a velmi 
svérázného muže patří přece jen do dob pozdějších, kdy jsem s ním byl 
v pravidelnějším styku a těšil se jeho přízni a ochraně opravdu otcovské 
a to ? i po té stránce,že si přisoudil právo rodičů mne přísně napomínat a 
někdy i velmi důrazně vypeskovat za všechno,1 co jsem napsal a s čím ne

souhlasil. Jednou si mne dokonce pozval do bytu,pokáral mne a požádal,abych 
zmizel a již se neukázal.Tento trest trval skoro čtyři měsíce.

Nevím už přesně, jak jsem se dostal k Jiřímu Karáskovi ze Lvovic.
Zřejmě to bylo nějakým prostřednictvím paní Kamily Neumannové, k níž jsem 
v tu dobu docházel dosti pravidelně.Vidím Karáska i po letech docela zře
telně ve své mysli.Vysoký, štíhlý, obličeje unylého -at od přírody či od 
afektace - pečlivě vyholený, napudrovaný, vlasy uprostřed pečlivě rozděle
né pěšinkou a náležitě uhlazené.Karásek se ze všech sil snažil vzbudit 
dojem zženštilosti, myslím,že mu dokonce spíše lahodily než vadily špinavé 
klepy, o něm šířené,že je pederast. Svou literární tvorbou i svým vystupová

ním na venek se spíše snažil tyto pmxžii pověsti podepřít.Nepochybuji však 

ani v nejmenším,že to byly klepy jeho odpůrců - jichž nebylo málo - a že 

jeho předstíraný zájem o pederastii byl estetickou afektací, jez byla
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zhačnou částí jeho bytosti i jeho literární tvorby. Z téhož důvodu nevěřil 
jsem a nevěřím obvinění,proti němu přednesenému - ovšem tak opatrně,aby 
to nebylo žalovatelné -že byl pisatelem oplzlých anonymních dopisů, jimiž 
byla postižena spisovatelka Růžena Svobodová a některé jiné osobnosti 
z jejího okruhu..

Karásek ve starém, omšelém domě č. 3 v Palackého ulici na Smícho
vě. Vchod do jeho bytu v prvním či snad v druhém patře vedl přes staroby
lou pavlač, ale byt sám byl uvnitř značným kontrastem se vzhledem domu. 
Všude byly koberce, na stěnách obrazy malířů uctívaných skupinou "Moderní 
revue", nějaké malé sošky a okna byla zakryta dost hustými záclonami,takže 
tam bylo pološero. Nábytek byl hodně starožitný.Všesku vzbuzovalo dojem 
skoro kostelní.

Pochybuji, že Karásek měl zvláštní radost z návštěv takovvch ctitelů, 
jako jsem byl já, nebo Zrzavý. Olupovali jsme ho o jeho čas a museli jsme 
ho nudit svou nezralostí. Ale vždy k nám byl přívětivě zdvořilý. Ochotně nás 
poučoval o řom, co číst a jaké autory sledovat.Věděl o mně,že jsem pravi
delným a. nadšeným čtenářem "Moderní revue". K tomu mi doporučoval "Nouvelle 
Revue do France"( nebofrangaise?) a "Mercure de France", českých autorů a 

revui^ si až na nečetné výjimky valně nevážil.
Několikráte mne vzal s sebou do kavárny "U Holubů" na Smíchojwě a 

jednou jsem s ním šel do sadů na kopci nad Smíchovem, odkud byl krásný po

hled na Prahu a odkud bylo na příklad vidět zlacenou sochu sv. Ignáce z 
Loyolly na jesuitském klášteru a kostelu na rohu Karlova náměstí a Ječné 
ulice.Kárá sek pe při tom rozhovořil o sporu,který o tuto gloriolu měl je
suitský řád s církevními autoritami,protože obyčejný světec neměl nárok 
na tak velikou svatozář. Tehdy jsem ttVU dal otázku, jak může spojit svou zá
libu v antice a pohanství,tak často pr^ikřestanskou, se svým kultem kato

lictví a dostal od něho odpověď,pro něho typickou, že je totiž "inteligent

ním katolíkem".Katolictví mu bylo jen estetickou inspirací.Miloval spíše 
gotiku a barok,ale jen pro jejich citové stránky a ne pro to, co bylo 
jejich věroučným podkladem,Po této stránce feyl docela typický pro svou 
literární skupinu, jíž dominoval svým Jrýznamem a talentem.

Dokud jsem žil doma, uchovával jsem jako veliký poklad několiká 

dopisů od něho. Psával na ručním nebo na holandském papíru,písmem kresleným 
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a jednotlivtá písmena byla vysoká skoro jeden Centimetr a přiměřeně širo
ká- Každý jeho knižní rukopis měl mnoho set stránek,protože na stránku dostal i 
tak nejvýše dvanáct až patnáct řádku a na^dé řádce bylo šest až sedm slov.

Nepřekvapí,že používal fialového inkoustu. Psacím strojem opovrhoval a 
považoval ho za nevhodný pro spisovatele. Soudil,že je to nástroj pro 
pohodlí a potřebu kšeftařů a ne intelektuálů.

U Karáska ze Lvovic jsem se seznámil - velmi povrchně ovšem- s Milo
šem Martenem, jenž byl vedle Arnošta Procházky hlavním teoretikem a ek 
recensentem "Moderní revue". Byl jedním z veleknězů české dekadence. Sešel 
jsem se s ním jen asi dvakráte nebo třikráte a moje vzpomínky nan jsou 
proto mnohem mlhavější, než na Karáska.Nezapomenutelnou mi však zůstala 
afektovanost jeho mluvy. Dokázal mluvit velmi šroubovanou češtinou a to 
uplnX bez českého přízvisku, pokud se nesnažil mluvit česky s tvrdým a těž

kým přízvukem francouzským.Pamatuji se,že na jednom večírku spolku 
Vinohradských akademiků, na němž recitovali Karáskovy básně a sehráli 
jeho hru "Apolonimy z Tyanny", Miloš Marten pronesl úvodní přednášku,jež 

byla těžko srozumitelná nejen pro složitost vět pečlivě vybroušených,ale 
i pro bezpřízvučnost přednášejícího.

Z okruhu "Moderní revue" jsem poznal Jarmila Krecara a Miloše KLic- 

mana.Asi dvakrát nebo třikrát jsem mluvil s Jaroslavem Mariem který tehdy 
psal docela jinak, než jak psal po válce, ale s ním jsem se také seznámil 
důkladněji až po válce.Ku všem těmto vzorům , jež jsem hodlal ^mimxmím^6, 

jsem choval velikou učtu,ale k jednomu příslušníku tohoto okruhu jsem 
měl instinktivní nechut. Byl to neštastný Artur Breiský,jehož pozoruhodná 
knižní prvotina vyšla v "Moderní bibliotéce".Nepamatuji se již jak se 
jmenovala, ale s určitostí mohu říci,že měla černou obálku a červený 
nápis. Britský byl nesporně jedním z nejnadanějších příslušníků dekadent
ní skupiny družiny.Jako všichni její příslušníci měl sklon k mystifikacím a 
podařilo se mu dokonce ošálit Arnošta Procházku,jemuž dodal několik 
"překladů" Stenhalových povídek, jež byly ovšem jeho vlastním výrobkem. 
Breiský předčii)\vsechny příslušníky okruhu "Moderní revue" svou afektací 

a svými divokými báchorkami, jimiž se snažil udivit své okolí.Na neštěstí 
pro sebe i pro literaturu podlehl sám těmto fantasiím a žil ve svém
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vysněném světě, v němž fikci považoval za skutečnost. Proto to s ním nakonec 
špatně dopadlo. V soukromém životě byl úředníkem nějakého státního uřadu 
ve zněmčeném území severozápadních Čech ( nevím už, byl-li to berní či 

celní úřad) a zpronevěřil nějaké peníze.Když byl odhalen uprchl do Ame— 
riky,kde žalostně živořil a bídně zahynul úrazem v podřízeném postavení.

Poznal jsem i věrného rädaktora "Moderní revue" Arnošta Probházku , 
ale tento přísný glasatel dekadence a symbolismu byl příliš povznesen nac 
zájem o mladíka, u něhož hned rozpoznal,že do literatury nepatři.Tehdy 
mne to bolelo, dnes to u mne posiluje učtu k jeho prozíravosti.Procházka 
činil dojem muže žijícího úplně isolovaně od denního života a jeho 

všedního hemžení, opovrhujícího politikou a tím po jeho názflňw největším 
hříchem na světě, totiž tendenční a politickou literaturou.Proto jsem 
byl po válce velmi překvapen, když mi padly do ruky kášnivě protiněmecké 
knihy Paula Dumura (’’Nach Paris","Defaitisté" a "Rezník Verdunský") a 

zjistil, že je přeložil Arnošt Procházka. Když mi pak padly do ruky 
úvahy,jež Arnošt Procházka vydal krátce po válce, nalezl jsem vysvětlení. 
I tento fanatický nepřítel politické literatury probudil v sobě za války 
vášnivé vlastenectví.Válka byla pro něho přelomem, jako pro většinu z 
nás.A snad stojí za připomenutí,že i Arnošt Procházka dospěl od anacio- 
nalismu k nacionalismu docela vášnivému. Jeho vychovatelem byli Němci, 
kteří ostatně tím, že nás chtěli odnárodnit, učili nás velmi důkladně 

vlastenectví.
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Jaroslav Vrchlický

Je tomu opravdu ťtelmi dávno. Šel jsem po Václavském náměstí s příte

lem,který mne pojednou zastavil a řekl:"podivej se, tady jde Jaroslav 
Vrchlický!" Podíval jsem se a viděl nevábného muže, nedb^ale a skoro 
ošuměle oděného v černošedé pláštěnce, se širokým kloboukem, pod nímž 
bylo vidět dlouhý, neurovnaný a snad i nečesaný vlas. Obličej fect unaveně 
povadlý, snad svědčící o nemoci,byl vrouben mocným a divoce rozcuchaným 
vousem. Celkový dojem byl skličující.Jako bych byl potkal bohéma ve sta
diu jeho největšího úpadku. Tehdy jsem ovšem nevěděl nic o soukromém ži

votě Vrchlického,o tom, jak chátral již po leta a upadal.Teprve mnohem 
později jsem slyšel a četl o rozvratu jeho manželství a jeho hlubokém 
úpadku mravním a fysickém. Pro mne však byl tehdy jen obecně uznávaným 
básníkem, generálním tajemníkem Čtvrté třídy Akademie věd a umění,členem 

Panské sněmovny a podobně, prostě velmožem na českém Olympu. Očekával jsem 
spíše,že uvidím "pána",představitele toho, čemu se u nás říkalo lepší třída.

Musím doznat,že na mne toto náhodné setkání působilo dojmem otřesným. 
Vrchlického zjev a zejména jeho obličej mi dlouho strašil v mysli. Nedovedl 
jsem si vysvětlit tento rozpor jeho tragického vzhledu s jeho dilem a s 
jeho postavením ve společnosti.A znova mi to zatanulo na mysli,když o 
několik měsíců později Vrchlický zemřel a jeho úmrtí se stalo signálem k 
národnímu smutku. Celá Praha a s ní celé Cechy mu vypravili pohřeb přímo 
královský. Noviny byly plné smutečních nekrologů a každý z literárních 
kritiků se snažil zhodnotit co mejvystižn^ji jeho dílo i jeho význam pro 
náš kulturní život. Zapomenuty byly staré spory. Na jednou byly objeveny jen 
klady u muže, jenž áošíhxmH byl ještě krátce před tím mnohými prudce napa
dán, někdy dokonce přezírán a zlehčován.

Vrchlického smrt přiměla mnohého, aby revidoval svůj poměr k němu a k 
jeho dílu. Jako většina příslušníků mé generace jsem měl k němu až dosud 
poměr hodně povrchní a spíše odmítavý. Loštákova fxxžza fráze "papírová 
pyramida" zapůsobila na mnohé z nás. Zdála se nám vhodným označením díla

v 
básníka tak plodného a tak nekriticky uveřejňujícího všechno, co napsal.

/ v-
Polemické útoky Macharovy,Saldovy,Procházkovy, Martenovy a Karáskovy i 
jiných způsobily,že jsme poněkud lehkomyslně zavírali oči před velkými 
klady jeho básnické tvorby, v níž ovšem nadbytek průměrnosti zastíral 

díla opravdu mimořádné tvůrčí hodnoty.A ku všemu, v každé čítance, snad 

již od třetí třídy obecné školy, jsme nalézali básně od Vrchlického, musili 
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se učit jim nazpamět, psát jejich stručný obsah a někdy dokonce na nich 
provádět slovní a větný rozbor. Nikdo nedovede zabit nějakého autora a 
jeho dílo tak dokonale jako škola- dodnes nesnesu básně jako "Byl jednou 
jeden kouzelník","Oldřich a Božena","Vězen na Bezděze", "Slávy dcera" a 
pod. »protože jsem byl jimi otravován ve škole.Autor,jehož dílo bylo pře
depsáno jako povinná školní četba tím nic nezískal, než nevážnost,jež 
se'jpak přenesla i do pozdějších let.

Nápor na Vrchlického v literárním světě byla věc nespravedlivá,ale při
rozená. Nebyl to jen rozpor generací, ač je již tradicí,že každá generace 
se zálibou popře^ršechny klady generaoe předchozí a buduje si své vlastní 

modly, na něž čeká stejný osud. jťebyl v tom také jen komplex méněcennosti 

lidí»kteří si teprve začínali razit cestu v literárním světě, vůči muži, 
který tam byl již pevně zakotven. Byla to také přirozená revolta proti ne
změrnému úspěchu, který z něho vytvořil přímo drtící autoritu.Žádný český 

autor neměl, kromě dávno již mrtvého Vítězslava Hálka, úspěch tak rychlý 

a pronikavý a také tak trvalý,jako Vrchlický.V tomto směru s ním nemohl 
soutěžit ani Svatopluk Čech, jehož "Písně otroka" měly v několika letech 

třicet vydání - což se ani před tím, ani potom nepřihodilo žádné básnické 
knize, ba ani žádnému románu a jehož "Nevěřme nikomu na světě širém..." se 
stalo básní tak tóxmsH běžnou,jako c^Leta později Kiplingova " Když..." a 

Dvkova " Země mluví". Ani J. S. Machar, na kterého jako čtyřidvacetiletého 
sbírali "národní dar" a který se přibližně v faášexdshx témže věku stal 
členem Akademie, se nemohl pochlubit úspěchem tak kvapným a pronikavým. 
Jaroslav Vrchlický se vynořil jako meteor a od té doby až do své smrti do
minoval české literatuře jako samovládné kníže. Jaký div,že narazil na zá- 
vistivce, nedůvěřivce a odpůrce,kteří všichni záměrně nebo instinktivně 

popírali jeho nadřaděnost?
V tomto sporu o Vrchlického a jeho poesii jsme všichni dlouho nevděč

ně přehlíželi, co mu dluhujeme jako překladateli. Uvědomil jsem si během 
let s jakýmsi pocitem hanby, že mu ve skutečnosti dluhuji mnohem více,než 
jsem si dovedl představit.Kiipovával jsem náruživě svazečky "Světové 
knihovny" s překlady básní různých světových autorů, i "Sborníky světové 

poesie" i různé anthologie cizí poesie, zejména ovšem francouzské.A na

jednou jsem si uvědomil,že většina těchto překladů je od Vrchlického a že
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to byl on, kdo mně a tisícům jiných otevřel oči k jejich kráse. Staroskot- 
ské balady,Burftó, Shelley, Longfellov, Tennyson,Tasso,Walt Whitman, 
Corneille ,Racine, Leconte de Lisle, Victor Hugo -který se pro mne stal 
vášnivou láskou, jíž mi vštípil stejně vášnivě pro Huga zanícený Vrchlický -, 
Carducci, Annie Vivanti, Mckiewicz a bůhví kdo ještě. Rostandův "Cyrano 
z Bergeracu" y/e Vrchlického překladu byl sensací mého unažd mládí -četl 
jsem tu hru ve "Světovce" a viděl ji na Národním divadle s Vojanem - to 
všechno a mnoho jiného nám přesadil do naší literatury Jaroslav Vrchlický.

Od pro^Haškovce, velkého znalce románských literatur jsem slyšel, 

že Vrchlického překlady jsou mnohdy básnicky krásnější a dokonalejší než 
původní díla.Nemohl jsem to zjistovat, ale faktem zůstává,ze v době,kdy 
jsme horečně otevírali okna do Evropy,Jaroslav Vrchlický byl jedním z těch, 
kteří talc činili nejhorlivěji a nejúspěšněji.

Básníci, jejichž díla Vrchlický k nám uvedl, rozšířili náš obzor a 
ovlivnili naše myšlení a cítění.Bez Vrchlického bychom mnohého z nich 
sotva poznali, nebo až mnohem později a jejich vliv na naši generaci by 
nebyl snad již takový, jaký byl.Pozdější generace, vyrostlá pod jinými 
vlivy, by je snad nebyla přijala tak, jako my,protože každ#/ generace reaguje 
jinak a na jiné vlivy a pppudy.Ledacos by bylo jiné v naší kultuře, nebýt 
Vrchlického překladatelské práce.A tak byl Jaroslav Vrchlický -překladatel- 
jedním z velkých kulturních činitelů doby předválečné,Všichni jsme ijeho 
velikými dlužníky za jeho původní tvorbu, k níž jsme se dopracovali 
později a z níž jsme dlouho dovedli přijímat jen něco.Ale i to, co by 
zůstalo po kritických škrtech, by ospravedlnilo veliké úspěchy Vrchlického 

jako básníka.Jeho překlady však zůstávají všechny a tvoří zvláštní velikou 
jeho zásluhu.

Ještě jednu věc xämmz je potřebí připomenout. Jaroslav VrZchlický - a 
to jsme si hodně pomalu uvědomovali až dodatečně - je vlastně jedním z 
hlavních tvůrců moderní pružné a bohaté české básnické řeči.Kdo se ve 
škole učil důkladněji české literatuře a musil čisti starší české 
autory z doby před Vrchlickým, musil se divit topornosti a nepružnosti 
jejich výrazových prostředků. Bylo nám to divné proto,že jsme již vyrostli
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ve znalosti řeči, jíž právě Vrchlický dal ono výrazové bohatství,jež v 
ní je, svou básnickou tvorbou a svými přklady.Žádný z velkých a slavných 

básníků,kteří předcházeli jeho působení, nebo kteří s ním jako současníci 
soutěžili, neovlivnil naši řeč tak mocnil, jak on.Zásluhou Vrchlického se 
dostaly do češtiny i nesprávnosti, jez/nám ve školách mamě snažili vy
tlouci z hlavy. Marně nám říkali na příklad,že slovo "leč" může znamenati 
toliko "leda", nikdy však "ale". Jaroslav Vrchlický - a po něm pomalu 
všichni básníci, spisovatelé, novüifea a řečníci - používal "leč" ve smyslu 

"ale" a tak to již zůstalo. Nejsem filolog a nemohu posoudit, je-li 
to veliká chyba, ale nejsem nijak zarmoucen, vyhrál-li to Vrchlický pro
ti gramatikům.Uvádím to jen jako doklad, jak mocný byl jeho vliv na 
moderní spisovanou češtinu.

Tělo Vrchlického odpočívá na Slavíně a jeho veliké dílo trouJniví v 

knihovnách.Dusí je množství nekriticky je obklopujících prostředností.Na 
kritický výběr z jeho díla si hodně dlouho počkáme, zejména za dnešních

v
poměrů ve vlasti.Také jeho překlady jsou tam pomalu vyřadovány.Jsou na
hrazovány novými a modernějšími.Nemohu posoudit zda^Lepšími. Zdá se,že se 

pomalu začíná zapomínat na velikou úlohu,kterou hrál Vchlický v našem kul
turním vývoji a dnešní režim v Československu má zájem na tomuto podporovat. 

Vrchlický byl přece náš veliký západník,prototyp českého liberála a osví
cence, který by ku komunistickému tmářství měl jen pohrdání a nenávist.
Snad bude proto dobře připomenout, že bez Jaroslava Vrchlického,jeho 

díla původního a překladového si vůbec nemůžeme představit českou 
literaturu moderní doby a že bez něho by česká kultura byla mnohem chudší.
Vrchlický byl pro národ a jeho kulturu důležitější,než všichni ti pisál
kové, kteří si říkají básníci a mají na provozování této živnosti úřední 
povolení komunistického režimu.
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Velký český nakladatel

Neznal jsem osobne nakladatele J. OttW, ale jako každý jiný jsem vě
děl o jeho celkem zastrčeném krámu na Karlově náměstí,který nijak nelá
kal kolemjdoucí.Ale nikdo nepotřeboval vejiti do místností tohoto knih
kupectví a nakladatelství, aby věděl o něm a také znal, čím je celá čes
ká kultura zavázána firmě J. Otto.

Jako nebylo v českém národě nikdy novinářství považováno za obyčej
né výdělečné zaměstnání, ale za veřejnou službu, tak také nikdo nepova
žoval nakladatelství za obyčejný obchod,ale za službu národu.Dal-li čes
kým novinářům jejich tradici Karel Havlíček Borovský, byl zakladatelem 
nakladatelské tradice Václav Matěj Kramerius,který, ne náhodou,byl novi
nářem a nakladatelem.Jistě byli u nás novináři,kteří nedbali tradice a se 
jí zpronevěřili. Byli také nakladatelé,pro něž tradice nic neznamenala. Ale 
zpronevěřilí novináři a nakladatelé j sou Xf^omenuti,kdežto jména věrných 
služebníků národa zasluhují, aby žila trvala v paměti národa.

Mezi nakladateli jsme měli několik velkých mužů, jejichž místo v dějinách 
naší literatury a^cultury je trvale zajištěno.Je v tom kus nevděku a ne

spravedlivého přehlížení,že se tak důsledně dnes zapomíná na J. OWu.
V mnoha knihách nalezneme záznam, že prof.T.G.Masaryk navrhl vydávání 
naučného slovníku a že vypracoval jeho první redakční program,že byl ur
čen jeho redaktorem,ale že pro politické a kulturní spory, do nichž byl 
zapleten, se musel redaktorství vzá^C. Zásluha na tom, že jsme měli Nauč

ný slovník, na jaký se nevzmohl mnohý početnější národ, se připisuje 
především jemu.Nebylo by jistě správné ubírat Masarykovi zásluhy,jež mu 
patří.Ale v tomto případě je potřebí si položit otázku: neměla by se 
především hodnotit zásluha J. Otty, který slovník vydával a riskoval znač
né peníze? Jistě ten slovník nese jeho jméno plným právem.

$ttův slonník naučný i s doplňky je dnesZzxsx£®3$t a nedostupný , 

stejně jako jeho ámpMffx pokračování Ottův naučný slovník nové doby,kte
rý byl novým a samostatným pořadím doplňků. Dnešní režim,který nedovede 

dát národu do rukou encyklopedii tohoto druhu a takové jakosti, nemůže 
připustit, aby toto veliké dílo svědčilo o kulturní síle národa^již za 
dob habsburské monarchie.Ale těch přibližně A-0 obsažných svazků je pomníkem 
národnímu snažení, právě tak jako nakladatelství,s jehož jménem jsou 

spojeny. Za republiky byl učiněn pokus vydat novou encyklopedii, ale jak 
chudý a maličký byl "MaSarykův slovník naučný", vydaný nakladatelstvím
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"Kompas" u srovnání se slovníkem Ottovým!

Pravda, naše poměry dedovolily, aby Ottův slovník měl několik přepra
covaných vydání, ale v kterém národě o početnosti českého, mají vůbec 
takovou encyklopedii? Ottův slovník naučný obstoji čestně vedle Brock- 
hausova a Mayerova slovníku německého, vedle velkého slovníku Larouseova 
a vedle velké anglické Encyclopedia Britannica ( kterou ůž dávno nevydá
vají v Británii, ale v Americe). Kromě Angličanů,Francouzů a Němců se jen 
Češi odvážili na takové dílo v západním světě a ve střední Evropě. Žádný 

nesamostatný národ o něčem podobném ani nesnil.
To,že vydal Naučný slovník by samojstačilo Ottovi zajistit na věčné 

časy čestné místo v dějinách naší kultury,ale je přímo úžasné,že tento 

nakladatel, zanícený pro službu národu a jeho literatuře, by hyi i bez 
tohoto velikého díla stál na prvním místě mezi všemi,kdož kladli základy 

k naší kulturní stavbě, tak přehlíženi i Cechy,kteří o ní nic nevědí. V 
éře"otevírání oken do Evropy", vydával Otto"Anglickou knihovnu", v níž 
naši otcové, stejně jako příslušníci mé generace , nalezli nejdůležitější 
autory anglické a americké.A vydával "Ruskou knihovnu", jež nás seznámi
la s nejdůležitějšími zjevy ruské literatury.

Pro Českou akademii věd a umění vydával Otto "Sborník světové 
poesie", soustavnou sbírku básnické tvorby nejrůznějších národů, ve zna
menitých překladech Vrchlického,Sládka, Klášterského a mnoha jiných.Sotva 
se v Evropě vyskytl básník jakéhosi významu,aby nebyl v této sbírce 
zastoupen alespoň jedním svazkem.Na básních nakladatelé nebohátnou.Nebylo 
nakladatele,který by jich vydal tolik svazků,jako J. Otto.

Stejné byly jeho zásluhy o tvorbu českou.Ve "Staročeské knihovně" 
byly pro veřejnost zachovány poklady starého věku české literatury, v 
"Novočeské knihovně" byla zpřístupněna díla doby probuzenecké a po ní 
bezprostředně následující, zpravidla jinak nedostupná-. Vedle těchto 
pravidelných edicí vydával ovšem Otto i díla jednotlivých autorů. U něho 

souborný vycházel Vrchlický, Hejduk,Krásnohorská,Jiráskk,Zikmund Winter 
a jiní. Zde vyšel také úplný soubor dokonalých překladů $hakespeara.A 

ovšem kmzmEBeĚE bezpočet jiných spisů. Jednou z knih, jež mne v mládí nej
více okouzlily, byl Hugův román "Bídníci". V překladu Emanuela rytíře 
z Čeňkova vyšel tento rumán v osmi svazcích,stejně jako několik svazků 

anthologie Hugovy a moderní francouzské poesie.
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Vedle beletrie a poesie vydávalo Ottovo nakladatelství mnoho naučných 

knih nejvyšší úrovně, stejně jako přednášky našich největších odborníků., 
proslovených v "universitních extensích". Z časopisů, jež Otto vydával, 
uvádím jen "Zlatou Prahu","Lumír" a "Obzor národohospodářský",tři listy, 
jež nelze odmyslit od našeho života.

Naučný slovník dává Ottovi jeden nárok na nesmrtelnost.Jeho ostatní 
nakladatelská činnost mu dává další samostatný nárok na věčnou pamět. Ale 
co říci o ještě dalším nároku, k±Hmý^.hwrdinm:miEih3ii o němž bychom mohli 
říci,že je prvním,že všechny ostatní zdaleka zastiňuje? Otto vydával 
"Svatovou knihovnu", sbírku původních i přeložených spisů,poesie,prosy, 
divadla i knih naučných. Tuto sbírku redigoval Jaroslav Kvapil,jrax jenž 
za tuto svou činnost zásluhuje,aby se mu zapomněly všechny jeho četné 
osobní i veřejné hříčky.

"Světová knihovna" vycházela ještě za republiky,ale její hlavní 
význam spadá do doby před první světovou válkou.Nejen proto, he že přístup 
Československa k mezinárodní konvenci o autorském právu znemožnil dotis- 
kování mnoha rozebraných svazků a ztížil výběr dalších knih,ale také 
proto,že za republiky s rozvojem všeho našehc^kulturního života, bylo zde 

Více konkurencera snad i hybnosti, než v tomto podniku a jeho redakci,na 

nichž se již projevily příznaky únavy a stáří.Ottova "Světová knihovna" 
zůstala přebohatou pokladnicí,neměla však již ono průkopnické postavení, 
jaké zaujímala dříve. Skutečností však zůstávalo,že J. Otto byl první,kdo 
svými oranžovými svazečky kapesního formátu dal přiklad a razil cestu. 
Pravda,"Světová knihovna" byla patrně inspirována vzorem německé 
"Reclames Universal Bibliothek",jejíž svazeček se v té době prodával za 
20 pfenigů,kdežto svazešek ||Světovky " byl za 20 haléřů, tedy o něco 
levněji,než německý vzor, frčený pro mnohem větší odbytišť'.

Pro mou generaci byla "Světovka" něčím docela nezapomenutelným. 
Zde bylo soustředěno celé bohatství světové literární tvorby, od klasické 
až k moderní, jíž bychom bez této edice prostě nepoznali.Nezúžená üfcax 

rimí nějakým literárním nebo filosofickým názorem, měla tato knihovna 
jen jedno měřítko: kvalitu a význam díla. Zde vyšly básně a romány,po
vídky i dramata, úvahy filosofické,historické, sociální a jiné.Budoucí 

historik bude musit hodně důkladně prostudovat seznam děl, vyšlých v
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v této knihovně, aby pochopil jak hlubokou brázdu vyoral její nakladatel 
a s nimi i její redaktor v našem národním životě. A bude musit prostudo
vat celý ediční program tohoto nakladatelství, aby si uvědomil,že J.Otto 
nebyl obchodní podnik,ale důležitá národní instituce, bez niž by byl náš 

národní život tak ochuzen,že by nebyl tím, čím se stal, ärnytwimimicdmexm 
Zpytujeme-li eines svá svědomí, musíme do znát, že značnou část toho, co 
jsme poznali z knih, vděčíme nakladateli,ypro něhož ani veřejnost,ani 
republika neměla pocty a uznání.Rakousko, jež nemělo zájmu o českou kul
turu, dalo muifity: členství panské sněmovny za Naučný slovník.českosloven

ský republika mu neposkytla nic.Byl to nezájem o kulturu? Nebo bylo toho 
příčinou,že Ottovo nakladatelství patřilo názorově do oblasti, jež se 
net&šila oficiální přízni a oblibě?

K ediční činnosti Ottov? nakladatelství patřila také jedna politická 
knihovna.Byl to "Sborník spisů politických a národohospodářských",který 
vycházel péčí "Klubu národní strany svobodomyslné",předchůdkyně to národ

ní demokracie.Mnoho se toho namluvilo a napsalo o jalovosti a nekultúr
nosti toho talc zvaného úpadkového mladočešství,jež však ve skutečnosti 

dalo národu a jeho kultuře více,než všichni jeho kritikové dohromady. 
Možná,že kdyby J. Otto a jeho nakladatelství nepatřili do mladočeské éry 
a sféry, kdyby se byli klaněli u vrbček a kdyby nebyli vydali za repub
liky některé knihy kritického nazírání na hradní kruhy a jejich legendy, 
byla by se k nim oficiální veřejnost patrně chovala lépe a přátelštěji. 
Ale oficiósové jsou pryč a již se nevrátí.Dílo Ottova nakladatelství zů

stává, i když je nyní potlačeno komunistickým režimem,protože mnoho z 
toho, co vykonalo 'i z myšlenek,jež zaneslo do českých myslí, zůstává 
trvale v duších dobrých českých lidí.Legendy mívají krátký život a pravda 
musí nakonec vyjít na světlo denní,jako musí jednou\ pominout dnešní doba 
temna. Přijde den, kdy si český národ vděčně připomene, co dluhuje 
J. Ottovi a jeho nakladatelství.
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Mladočeští studenti

Roku 1910 se konal v Pardubicích velký sjezd mládeže národní strany 
, jenž se stal mezníkem v jejím vývoji.Krátce po tomto sjez

du,několik měsíců před posledními vmihsmx všeobecnými volbami do rakouské 
říšské rady, jež se konaly r. 1911,jsem se stal členem studentské organisace 
strany. Organisace měla stálé místnosti ve druhém patře budovy "Národních 
listů", nalevo od schodů.V těchto místnostech býko později insertní oddě
lení "Národních listů", jejichž redakce také zabrala větší druhou část 
patra na pravo^/^chodů. V době, o které mluvím, tam býval sekretariát ná

rodní strany svobodomyslné,který se po válce přestěhoval do paláce "Národ" 
na Václavském náměstí.

Místnosti studentské organisace byly jakousi klubovnou, v níž 
se scházeli kdykoliv jsme měli čas.Formální schůze nebyly časté.V klubov
ně jsem býval často, mnohdy jsem tu proseděl celé dny a uzavřel tam -noh' 
přátelství, jež v některých případech přetrvala leta.V organisaci jsem 
nebyl valně činný.Nebyl jsem ani členem výboru,ale my jsme si na formali
ty a na obřadné schůzování nepotrpěli a dohodovali se mezi sebou docela 
neformálně.Mezi členy výboru a řadovými členy nebylo rozdílu.Všichni jsme 
byli přáteli a až na některé nečetné výjimky, všichni jsme trpěli stejným 
nedostatkem peněz,který nás však nijak netrápil. Studenti "kapitalistické" 
strany, i když někdy z rodin dobře situovaných,velmi často však z rodin 
opravdu chudých, žili mnohem šetrněji,než chudí studenti dob pozdějších. 
Vyplývalo to jaksi z tehdejšího názoru na svět,Stáli jsme své rodiče i 
tak dost peněz a pokud jsme sami nevydělali na to, co nebylo nezbytné, 
neměli jsme na to.

Na schůzích jsme politisovali, ale hlavně jsmí/se přeli vzrušeně,ač 
přátelsky, o literaturu, umění a filosofii.Nebyl to jen mladistvý tempe
rament, ale také nezkušenost, neobratnost ve vyjadřování a zřejmě i tréma, 
co nás, Manile jsme začali mluvit k většímu fóru, vedlo k nepřirozenému xsqtóE 

zvyšování hlasu, dogmatickým formulacím a zatvrzelému lpění na maličkostech. 
Kdp někdy prožil diskuse mladých studentů,kteří jsou asi na celém světě 
a za všech dob stejní, dovede si snadno učiniti představu o formě a 

úrovni našich debat.Po jedné stránce však náš "buržoasní" původ ovlivnil naše 

vyjadřování: nestrpěli jsme vulgárnost,slang a nešLušnosti vůbec.
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Nemohu dnes říci, jakou zevní činnost vyvinovala naše organisace. Ne
myslím, že toho bylo mnoho, pokud nešlo o forum čistě studentské, o fakult
ní spolky a pod. Pamatuji se jen na přednášky, jež jsme pořádali v učňovských 

besídkách, na vydávání našeho listu "Snaha”,na náš protestní zákrok u dr. 
Kramáře proti dohodě s národními socialisty, na doplňovací volbu do čes

kého zemského sněmu v Mladé Boleslavi, při níž byla zvolena paní Božena 
Viková Kunětická, jako první žena v Rakousku a konečně na naši agitační 
Činnost při volbách 1911.Snad toho bylo více,jiní kolegové se jistě zúčast
nili většího počtu akcí. Sám jsem tehdy nebyl spolkař a nepamatuji se,že 
bych se byl účastnil něčeho jiného.

Ty "učňovské besídky" organisoval vytrvalý a zasloužilý živnostenský 

pracovník strany pan Bejlek, majitel obuvnického závodu někde v Husově 
nebo Liliové ulici na Starém městě. Pan Bejlek byl předsedou Řemeslnicko- 

živnostenské besedy, jež měla spolkové místnosti v Karlově ulici na Sta
rém městě, někde vedle bioggafu Ponrepo.V tom domě se konali^ učňovské 
besídky, je jichž účelem bylo pohkytnouti učňům ve dnu volna pobavení a 

poučení a uchránit je tak od toulek a snad i upadnutí ve zlozvyky.Pan 
Bejlek nemohl sehnat dost vhodných přednášečů a obrátil se proto na stu- 
dítatskou organisaci, jež mu s ochotou vyhověla, ač je otázkou,zda přednáše- 
či a zejména jimi zvolená témata se hodila pro o en účel.

Pamatuji se,že první přednášku našeho cyklu měl dr.Amerling o životo
správě. Sám jsem byl jedním z těch, kteří z učňů, získaných pro tyto be
sídky, učinili své pokusné králíky. Přednášel jsem jim o francouzských 
impresionistech a pochybuji velmi vážně,že posluchači měli z mé před

nášky radost, nebo že z ní získali nějaké poučení pro život.Nebyla to 
ovšem jejich chyba, ale moje a ještě více pana Bejlka,který měl vědět, 
co se pro jeho učně hodí a co ne. Ale konec konců, oni to ve zdraví 
přečkali a dnes jsou ti, kteří přišli na jxEkx jejich místo, krmeni ne
smysly mnohem většími a škodlivějšími.

Studentská organisace vydávala měsíčník "Snaha”, jejíž úroveň byla, 

pokud mohu po tak dlouhé době podle vzpomínek usuzovat, velmi slušná.Nevím 
už, kdo "Snahu "redigoval, ale vzpomínám,že jsme jednou měli v kavárně 
"Union" schůzi, naró níž jsme volili nového redaktora.Měl jím být - a 

také se jím stal - dr. Jan Reichman, jenž tehdy právě přestoupil od 

národních socialistů k naší straně.Na mne pmsmbmi působil velmi špatným
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dojmem a nebyl jsem sám, kdo měl takovéto pocity.Ještě po letech,když 
jsem četl o jeho podílu na Perglerově aféře ( to už byl dr. Reichman zno
va národním socialistou) jsem měl libé uspokojení ze vzpomínky,že jsem 
byl tehdy jedním z těch, kteří proti Reichmanovi hlasovali.Rozhodnutí 
dopadlo v jeho prospěch hlavně proto,že se za něho přimlouval dr.František 
Stašek a František měl na nás všechny veliký vliv nejen jako předseda orga- 
nisace, ale jako moudrý a milý kolega. Stašek v tomto případě vyhovoval 
přání generálního tajemníka strany Františka Síse, kter|i měl na Reichmano

vi zájem, ale sám se po schůzi vyslovil,že se mu Reichman valně nelíbí a 
že ho považuje za oportunistu a kariéristu,který k nám přešel v naději,že 
mu to přinese prospěch.Ve svém hodnocení se Stašek ani trochu nemýlil.

Ještě před Reichmanovou érou íx ve "Snaze" jsem tak otiskl pod pseudo
nymem ( a jsem rád,že to byl pseudonym), několik básniček přísně dekadent
ního ražení. Také Lev Narcis Zvěřina debutoval ve "Snaze" několika pokusy. 
Zvěřina po převratu přesídlil na Slovensko a jeho jméno se objevovalo již 
ne v národně demokratickém tisku, ale v "Lidových novinách". Od dob stu
dentské organisace jsem ho neviděl ani jsem s ním nebyl ve styku,ač jsme 
tehdy byli velmi přátelští.

Předsedou a nesporným vidcem studentské organisace a mladé generace 
národní strany svobodomyslné byl dr.František Stašek, jenž byl za války 
tajemníkem Maffie a potom to dotáhl na ministerského radu v
Wkxjžkx předsednictva ministerské rady.Náš styk potrval skoro až do Mni
chova, ač po válce nebyl již tak častý, jako před válkou. Nebyl však méně 
srdečný. Za války byl mně a mnoha jiným František Stašek velikou posilou, 

když z bojiště chodily deprimující zprávy o vojenských úspěších tak zva
ných ústředních mocností. Při náhodných schůzkách šířil František vždy 
optimismus a měl vždy nějakou "zaručenou" dobrou zprávu, jež se však někdy 
ukázala docela nezaručenou.Vždy věděl, že se něco stane, co "rázem změní 

situaci". Neptal jsem se ho nikdy naix pramen jeho zpráv.Věřil jsem,proto- 
že jsem mu důvěřoval a ostatně také proto,že jsem chtěl věřit.

Jen jednou mezi námi nastal chlad.Týlo to v prvních měsících války, 
když jsem ho zastihl s Vojtou Holečkem ve vinárně u Suterů.Neviděl jsem 
oba delší dobu - studentská organisace se od války pravidelně nescházela, 

už proto,že mnozí, jako na příklad Vojtěch Holeček narukovali na vojnu
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a já byl ostatně proti zvyku zaměstnán studiem. Bylo to naše první setkání 
od počátku války. Seděli jsme spolu, popíjeli a mluvili,ale pořád jsem měl 
pocit jakési cizoty. Byl jsem vždy až chorobná citlivý a od dětství jsem 

trpěl pocitem,že moji známí o mne vlastni nestojí a že mne ve své společ

nosti trpí jen ze zdvořilosti. Ne jednomu známému jsem se zdál upjatým, zatím 
co jsem se obával, abych se nevtíral.Chystal jsem se tedy pod nějakou zá
minkou zmizet,ale pak přišla řeč na Belgii a já se pochlubil,že jsem napsal 
o ní a o jejím napadení Německem básničku.Vytáhl jsem ji z kapsy a Stašek 
mne vyzval, abych ji přečetl.Nepamatuji se již na její obsah a nepochybu
ji, že byla stejně nedoucká, jaké všechny ostatní mé básnické Výplody.Umělec
kou nedokonalost proválela však štavnatost protínámeckých výrazů, jež by 
mi byla snadno mohla způsobit mnohé nepřijemnosti.Na mé druhy však působi
la příznivě. Vyjadřovala i jejich nenávist k Němcům a Rakušanům.Stašek 
mi řekl rovnou, abych se nezlobil, ale že musel být opatrný.I mezi naši
mi druhy se objevili rakušáci a že nevěděl jak je to se mnou, zejména,když 
jsem se mezi nimi tak dlouho neukázal. Od té doby náš poměr zůstal nezkalen.
Oi osudech Staškových za druhé světové války nevím nic, s Vojtěchem Holeč
kem jsem se rozešel až po druhé světové válce, když opustil všechno, nač 
jsme věřili a dal se do služeb komunistických držitelů moci.

Má básnička, jež na štěstí upadla v zapomenutí,jako všechny ostatní 
mé básnické pokusy, mi vynesla jediný honorář,kter?'r jsem v životě dostal 
za pokusy o básnění.četl jsem ji v mladistvé bezstarostnosti dosti nahlas 

aby ji mohli zaslechnouti i u jiných stolů, A najednou se u nás objevil 
číšník a přinesl každému z nás po čtvrtce vína, bez objednávky a bez pla
ceních jednal je pro nás nějaký pan rada,který právě odešel a nám vzkázal 
po číšníkovi, že je potěšen našimi city,ale že nám radí,abychom byli o- 
patrnčjší,protože lumpové jsou všude. Nevím, kdo byl ten pan rada,ale 

nebylo to prvně ani posledně,že jsem poznal sílu anonymní národní soli

darity.
Staškovi i mně byl nejblíže Vojtěch Holeček, syn dělníka ze Smíchova 

a selské dcerky, jež svého syna vychovala v mladočešstvi a rusofilství. 

Stašek Holečka vždy označovaly za předurčeného vůdce mladé generace a 
jednou snad i důstojného nástupce Kramářova.Byl to snad největší Staškův 
omyl. Dlouho se ovšem zdálo,že se Staškova předpověď splní. Holeček upad.l 

do ruského zajetí, vstoupil do legií, dosáhl hodnosti majorftý byl
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v Osvitové oodbočce Vojenské správy Odbočky národní rady na Rusi a členem 
redakce ?Ceskoslovenského deníku",který vydávaly legie na Sibiři. Po návrátu 
do vlasti byl nějaký čas pobočníkem J. S.Machara, tehdy generálního inspek
tora čs. branné moci, vstoupil pak do redakce "Národních listů" a po re- 

signaci Adolfa Pimpra na šéfredaktorství se stal jeho nástupcem. 0 volbách 
r. 1935 byl zvolen poslancem za ZUPU na místě dr.Fran

tiška Hodáče. 0 tom, jak skončila tato slibná kariéra po jeho návratu z 
koncentračního tábora v Buchenwaldu, budu mluvit ještě při jiné příleži
tosti,protože Vojtěch Holeček byl mi ze všech členů studentské organisace 
nejmilejší a měl jsem s ním také nejvíce styků.

V naší organisaci byl také inž. Dvořáček,který to dotáhl na vyslance, 
byl jeden čas poslancem a pak se stal jedním z vedoucích ředitelů "Živno

stenské banky". Byl tam také inž. Šafář,který později přešel k agrárníkům. 
Inž.Odon Pára se za republiky stal konsulem v Terstu. Z Hradce Králové 
(nebo z jeho nejbližšího okolí) byli oba bratří Kyselové, s nimiž jsem 
byl r. 1911 agitovat v Hradci pro dr. Frantu(jenž byl zvolen) proti prof.
Drtinoví. Pak tam byl Jrí^maasžxx, jenž se později stal ředitelem tisko

vé služby v ministerstvu národní obrany a s nímž jsem se občas sešel v 
tisícových záležitostech. Společné zájmy o malířství jsem měl s kol. Maydlem 
z Karlina a hodně jsem se přátelil se synem malostransk^stavitele Kváči 
a s kol.Herinkem z Pohořelce.

Velmi blízké styky jsem měl s Jiřím He jdou, který byl však o něco mlad
ší mne. Byl to syn slavného soudničkáře "Národní politiky" a synovec Hugo 
Kostěrky,překladatele ze severských jazyků a vydavatele pozoruhodné 
sbírky moderních knih "Sýmposion". Jiří He jda vstoupil po válce asi šest 
měsíců po mně do redakce "Tribuny". Měl znamenit/ý talent kreslířský a 
namaloval jednou velikou nástěnnou karikaturu "patriciis et misera plebs", 
v níž patriciové, velcí páni v redakci stojí, pokukují a baví se,kdežto 
"misera plebs" He jda a Bedřich Weiner (pozdější švakr Peroutkův*) ryjí 

nosem do papíru.Pak se He jda najednou rozhodl opustit Prahu a hledal 
místo v některém jiném městě.V tu dobu mi právě posl.Mlčoch, tehdejší 
předseda živnostenské strany a majitel "Československého deníku" v 

Olomouci, nabízel místo v onom listě.Nechtělo se mi z Prahy a tak jsem 
mu dohodil He jdu, který tam zůstal až do jednoho Sylvestra,kdy společně 

s ještě jiným členem redakce "zpestřil1 obsah československého deníku
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takovými zprávami, jako že dr.Kramář byl zvolen ruským carem a že sv. 

Josef vstoupil do živnostenské strany,protože byl tesař a pod-Byl z toho 
vyhazov a He jda se uchýlil do "Českého slova", odkud odešel do průmyslu 
(myslím, že do Českomoravské akc.spol.) a stal se jedním z velkých ředi

telů a průmyslových magnátů. Po tak zvanéft^osvobození byl komunistickým 
režimem odsouzen jako nepřítel republiky.

Ve studenské organisaci jsme měli tři chudé šlechtice.S Janem z Pur- 
kynů jsme zakládali, ale nezaložili literární časopis. Jeho matka, paní

V ft'
Eliška z Purkynů, horlivá pracovnice v ženském hnutí, byla zaměstnána 
v ústředním sekretariátu strany. Kol. Květon z Lindenheimu chodil,stejně 

jako Karel rytíř z Rosenfeldu , v uniformě Strakovy akademie,jež byla 
tehdy pensionátem pro xtatdiiEáx studující mládež z českých šlechtických 
rodů. Květon, který byl stejné postavy se mnou, půjčil mi jednou svou 
reservní uniformu a prošli jsme pak spoustu zábavních místností, kde 
jsme budili dojem námořních kadetů. Od první svatové války o něm však již 
nic nevím.Karel Locher,který jiz od mládí jevil znaky chorobné tlouštky, 
se stal prvním čs. konsulem v Polsku. Po rozchod«? s ministerstvem za
hraničí pěstoval politiku a žurnalismus a byl vždy na krajní pravici 
národní demokracie, kdežto já byl vždy na její levici.Nějaký čas před 
posledními volbami do parlamentu,myšlím, že to bylo hned po brněnském 
sjezdu strany, jenž přinesl vítězství skupině Hodáčově, od něhož jsme 
si tolik slibovali, Locher se odtrhl od ná.rodní demokracie a společně 
s prof. Marešem budovali "Národní frontu".(To ovšem nebyla ta dnešní 
komunistická organisace, ale krajně pravicová.) Když .^všechny nacio

nalistické drobečky nalepily zase na národní demokracii ve formě tak 
zvaného "Národního sjednocení", kandidoval Locher za tento slepenec 
někde na Jihlavsku.Pokud jde o mne,byl jsem v oposici proti tomuto nebla
hému xmkmxmx podniku a účastnil jsem se horlivě snah odloučit národní 

demokracii od této podivné společnosti,nedůstojné její minulosti.Nepoda
řilo se íb ,protože Hodáč, na nějž jsem tak dlouho věřil a s nímž jsem 
tak dlouho spolupracoval, ukázal se být třtinou větrem se klátící. S 

Lochrem jsem se sešel až za druhé světové války v Londýně,kde r. 1959 
zemřel. 0 t£ch válečných a poválečných stycích na jiném miste.
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Vypočetl jsem níkolik jmen z mnoha, s nimiž jsem se stýkal v jedné 

z nejkrásnějších dob svého života, kdy budoucnost byla plná nadějí. Stu
dentská organisace národní strany svobodomyslné je dnes zapomenuta,jako 

je zapomínána - pokud není ostouzena - strana sama a na živu je dnes již 
jen velmi málo z těch,kteří prošli jejími řadami. Nebude dlouho trvat 
a zemře poslední z nás. Pamětník onžeffiíi dob, snah a nadějí má proto po

vinnost ji připomenout.Byli jsme družinou mladých lidí, různých povah a 
nadání, velmi protichůdných zálib a temperamentů, ale nebylo mezi námi 
nikoho, kdo by byl aspirantem na koncesovanou politickou živnost.Všichni 
jsme byli vřele oddáni národu, svobodomyslnosti a pokroku,všichni jsme 
byli ochotni sloužit,protože jsme to považovali za nejvyšší povinnost, 
jíž je nutno plnit ochotně a do všech důsledků. Nikdo z nás nešel do 
organisace v naději,že tam položí základy své kariéry, jež by mu umož
ňovala komandovat národ a mít se dobře na útraty veřejnosti. Zajisté, i mezi 

námi se nalezli lidé,kteří potom šli docela jinou cestou.Rozhodně to 
nebyly nejlepší povahy,jež si později vyšlapaly cestičku k velkmi krátko
dobé a málo čestné "kariéře" tím, že se obrátili zády k víře a nadějím 

mládí.
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Karel Horký, miláček mého mládí

S Karlem Horkým jsem se seznámil a sblížil dosti pozdě za republi
ky, ale srdečný vztah kmnmraa a obdiv k němu jsem měl už dávno před tím. 
Karel Horký se už za rakouských dob náhle vynořil na našem obzoru jako 
zářivý a oslnivý ihs^wwx. Rázem si získal vliv docela mimořádný na stu

dentstvo a na mladší inteligenci. Od prvního dne, kdy jsem přišel na to, 
že Karel Horký existuje, podléhal jsem velmi značně jeho vlivu.

Hodně psxä dodatečně jsem se dozvěděl, že do Prahy přišel z rokycan- 
ského týdeníku "Kramerius", jejž redifgoval s mimořádným úspěchem,ahy 

převzal redakci "Národního obzoru", týdeníku, jejž vydával nakladatel 
Bedřich Kočí, muž velmi podnikavý a nadaný smyslem pro reklamu, jež se 
nám tehdy zdála barnumskou a nevhodnou pro nakladatelskou činnost.Kočí na 
příklad vydával laciná vydání Palackého dě$in a každému,kdo si je koupil 
za 5 K, přidal zdarma stereoskopické kukátko s obrázky. To se tehdy v na
šem nakladatelském světě nedělalo.

Ještě před txím, než jsem začal pravidelně číst "Národní obzor" padla 
mi do ruku Horkého sbírka básní "Paličovy sloky". Později, když jsem byl 
již čtenářem "Národního obzoru", četl jsem jeho další sbírku básní "Když 

vesla vypadnou", jejíž erotičnost byla poněkud nad moji tehdejší chá
pavost a vkus.Ale v Národním divadle jsem viděl jedno z nečetných před
stavení, jež byla dopřána Horkého hře "Vodopád G-iesbach" a byl jsem jím 
stržen.Ze všeho, co jsem četl z díla Horkého,na mne však nejvíce působily 
dvs jeho drobné publikace,jež on patrně nepovažoval za vyvrcholení své 
tvorby.Jednou bvl jím redigovaný útlý svazeček vzpomínek na zesnulou 

herečku Hannu Kvapilovou (ih memoriam Hanny Kvapilové), v němž jeho 
příspěvek byl nejpůsobivější. Druhou byla jeho suggestivně protikatolická 
brožurka "Sedm dní v Lourdech", jež docela vyhovovala nejen mým proti- 
klerikálním sklonům, ale i mé nevíře v zázraky a nechuti k obchodu s 
nimi.Touto brožurkou mi Horký prostě "přišel do noty", jako jí ostatně 
zapůsobil na veliký počet mladých i lidí.Myslím, že vedle Macha-
rova "Říma" to byla nejúčinnější protikatolická publikace z doby před

vznikem republiky_
Těžko bych dnes vzpomínal na to, co mne zaujalo v "Národním obzoru"
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a co mi tento list činilo přitažlivým. Jistě to byla osobnost Karla 
Horkého, pozoruhodná svěžest xiiy stylu a pronikavost myšlení,ale zřej
mě tu bylo ještě něco více, co způsobilo,že jsme na "Národní obzor" 
přísahali a že jsme ztotožňovali redaktora a jeho list.Když se Horký 
z důvodů, o nichž se kradnĚma tehdy hodně psalo, ale'něž se dnes prostě 
nepamatuji, rozešel s nakladatelem a redaktorem se po něm stal A.Kraus, 
ztratil pro mne "Národní obzor" všechnu dřívější přitažlivost, čítával 

jsem jej i nadále v Městské čítárně, už proto, abych věděl, co se stalo 
s listem kdysi tak vřele milovaným, ale neměl jsem němu již ten osob
ní vztah, jako za dob, kdy jej redigoval Karel Horký.Pamatuji se však, 
že i za nového vedení byl "Národní obzor", i když ne tak průbojný,přece 
jen pořád dobrý ,střízlivý a pokrokový list, který opravdu rozšiřoval 
obzor i rozhled svých čtenářů. Neudržel se však příliš dlouho,protože 
skoro ihned po svém odchodu z "Národního obzoru" Karel Horlý založil 
nový list pod názvem "Horkého týdeník". Byl ještě svěžejší,ještě indi
viduálnější a ještě průbojnější Horký byl nejen redaktorem, ale i 
vydavatelem a nic už HB®nxaä nebrzdilo jeho bojovnost.

"Horkého týdeníku", jejž jsem začal čisti hned od jeho prvního 
číslapcŠKXxYXxís do posledního, jež vyšlo,vděčím, stejně jako "Národnímu 
obzoru" za velmi mnoho.Bylo tam ledacos, co na mne působilo nepříjemně, 
nejedna autorita, jíž jsem vyznával a uctívaly byla tam zlehčována a 
drsně napadána, ale obvykle se však můj úsudek docela shodoval s úsudky 

Horkého, či lépe řečeno, se jim přizpůsoboval. Myslím,že to byl především 
Horký,kdo mne naučil stát pevně za vlastním přesvědčením,ale který 
mne také poučil,že přesvědčení je potřebí podepřít solidním věděním a 
přesným myšlením a také snahou poznat názory toho druhého, i když s ni
mi člověk nesouhlasí.Tehdy jsem ještě netušil, že se jednou stanu novi

nářem a že od Horkého již předem čerpám první poučení, jak mám jako 
novinář psát a jednat.Od Horkého jsem sense naučil mnoho, i tu ochotu 
pouštět se do půtek, jež jinak není v mé ostýchavé povaze.

"Horkého týdeník" měl zvláštní přílohu, věnovanou mladým autorům - 
začátečníkům, kteří dosud nikde netiskli.Tuto přílohu jsem bombardoval 

příspěvky velmi nezralými,ač jsem byl ovšem přesvědčen o jejich dokona- 
lo st i. Protože jsem přikládal známky na i odpověď, dostal jsem je vždy
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nazpět. Jednoho dne však byl k té zásilce přiložen dopis, abych do redak
ce přišel.Nechal jsem všeho a spěchal do redakce,kde jsem prvně v životě 
uviděl Karla Horkého. Přijal mne vlídni, vyptával se mne na stáří, vzdělání 

školní i mimoškolní a poradil mi, abych hodně četl a pilně se vzdělával, 
abych poznal svět a lidi, a abych si uvědomil,že budu moci vvtvořit něco 
hodnotnějšího^ teprve až vyzraji.

Hovor trval asi pul hodiny a i když jsem s Horkým ve všem nesouhla

sil - konec konců i on byl pro mne tehdy již příslušníkem starší generace, 
jíž jsem podezíral z neschopnosti pochopit mládí- byl jsem mu přece ne
změrně vděčen za to, že mi věnoval svůj čas.Alespoň po jedné stránce 
jsem nmsiiKdsiai následoval jeho rady:četl jsem autory, jež mi doporučil. I 
když je pravděpodobné, že bych na ně, nebo alespoň na jejich většinu, 
během času přišel sám, jsem mu za to dlužníkem.

"Horkého týdeník" zaikl a Horký pokračoval potom se svou polorebuál- 
ní "Stopou".Ta již neměla bojovnost svého předchůdce, ale její úroveň 

byla ještě v~ršší. V tehdejších malých našich poměrech se neudržela.Vy
cházela jen asi tři nebo čtyři roky. Horký ji musel zastavit a hosto
vat v jiných listech.O jeho dalším tehdejším životě nic nevím.

Za války byl Horký v zahraničí a hned v prvních dobách po válce jsme 
zvěděli, že se dostal do příkrého konfliktu s vedením našeho zahraniční
ho odboje.Překvapovalo to, protože jsme se na zahraniční odboj dlouho 
dévali brýlemi mámení a protože Horký byl znám jako veliký odpůrce Ra
kouska a Habsburků a názorově byl vždy velmi blízko realistům a bíx k 
Masarykovi choval v&lé city, i když xaxxp ani před válkou nepatřil k 

těm, kteří se před ním plazili po břiše.Teprve později jsme zvěděli něco 
o pozadí sporu a poznali,že značnou viny na tom měl konflikt Masaryk- 
Dflrych. Důrych, agrární poslanec, vyslaný českými politiky do Ruska, aby 
tam vedl akci, byl vedením prvního odboje skandálně ostouzen a odkop
nut. Tehdy jsme neznali skandální historii odboje a trvalo hodně dlou
ho, než byla slyšena i druhá strana. Pořádně vyslechnuta nebyla 

dodnes.
0 sporu Horký-Písecký, do kterého jsem zasáhl a svých stycích s 

ním píši na jiném místě.Z československých komunistických listů jsem 

viděl,že Karel Horký zemřel v září 19^0 ve věku 74 let.Do poslední 
chvíle psal a z toho co uveřejnil bylo zřejmé,že se nerozhodl hrbit se
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a přisluhovat.Ani pod komunistickým terorem neztratil odvahu vzpomínat 
na lepší minulost a kritisovat, pokud je ovšem v komunistickém Českoslo
vensku kritika možná. Ovšem, s podvázaným křídlem se špatně létá a v 
komunistickém protektoráte se může jen naznačovat a šeptat. Kflrß(- Horký 
neinohl tehdy již strhovat své čtenáře, ale ani tak nebylo jeho dílo za 
komunistické okupace zbytečné. Ovšem, i za republiky,kdy Horký nejen svou 
literární tvorbou,ale také svou "Frontou" působil na veřejné mÁnění, 

jeho vliv,ač dosud velmi značný,se nemohl ani zdaleka rovnat tomu, jímž 
vládl v době mého mádí, v posledním desítiletí před válkou.Kdg> tehdy 
žil,nezapomene nikdy na "Národní obzor", "Horkého týdeník" a na "Stopu" 
a jBxmilKinponiyxlerixy tomu je milé pomyšlení,že miláček jeho mládí i 
když spoután, nenaplival na svoji krásnou minulost a nezradil, i když 
tolik jiných zradilo.
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Volba Boženy Vikové Kunětické

Volba spisovatelky Boženy Vikové Kunětické do zemského sněmu králov
ství Českého byla první příležitostí, při níž jsem skromným způsobem 

mohl zatáhnout do politického dění. Vzpomínám na to, ne abych se chlubil 
svým nepatrným podílem na této veliké věci, ale proto,že chci ukázat,že 
i maličkost může někdy prospět.A hlavně ovšem, abych ukázal,že zatím co 
v mnoha zemích, vychloubajících se svou politickou vyspělostí a přehlíže
jících soucitně nebo pohrdavě malé národy, považovali bezprávnost žen za 
něco samozřejmého, češi tiše a klidně je daleko předstihli.A zásluha na 
tom patří té neprávem tak zlehčované a ostouzené národní straně svobodo
myslné.

Staré Rakousko nebylo nijak nakloněno rovnoprávnosti žen a ženy byly 
po všech stránkách odstrkovány.Nebrali je na střední školy, ani na uni
versity a Rakousko také samozřejmě odmítalo jim poskytovat innohá občan
ská práva, jako na příklad členství v politických spolcích a ovšem také 
právo volit a býti volenu.Je stejně ku cti českého národa i národní stra
ny svobodomyslné,že v Praze byla zřízena péčí Ženského výrobního spolku, 

jenž pečoval o vyšší vzdělání žen a vznikl jako ne stranická instituce úsi

lím členek a členů národní strany svobodomyslné,nejprve "Vyšší dívčí 
škola" a potom i první střední škola pro dívky "Minerva". Tato škola 
byla potom pře jmótlíhlmtoi na "Krásnohorská", po jedné ze zakladatelek 
a hlavních pracovnic spolku, spisovatelce Elišce Krásnohorské.Až do 
vzniku Československé republiky byla to škola soukromá a neměla právo ve
řejnosti, to jest, její vysvědčení neměla úřední platnosti a nemohla také 

provádět maturitní zkoušky.Její studentky se musely dát zapsat na nějakou 
chlapeckou střední školu jako "extemistky" a maturovat na ní,pokud ovšem 
nějakáí střední škola byla ochotna k nelibosti c.k. takouské školské 

správy tak učinit. Ku cti českých profesorů ntftno dosvědčit,že "Minervě" 
a jejím studentkám pomáhali jak jen mohli. Vím to z přímé zkušen osti,pro
tože má mladší sestra Zdenka na "Minervě" studovala. Také pražská univer
sita přijala na lékařskou fakultu studentky( obě české vystíké školy 
v Praze byly v důslednézodporu proti c.k. rakouskému reakcionářství) 

a dr. Honzáková byla první promovanou doktorkou medicíny nejen na
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Karlově universitě, ale i v celém Rakousku.

Snaha o rovnoprávnost žen byla odedávna na čelném místě v českém 
svobodomyslném programu a kde to bylo matné možné,jako ve školských věcech, 
byl program ten plněn svépomocí. Uplatnit rovnoprávnost žsn tam, kde šío o 

aktivní a pasivní volební právo žen nebylo tak snadné - ale zase to byla 
národní strana svobodomyslná, jež provedla tento průlom do rakouské 
zaostalosti.

v

R. 1912 se konala ve volebním okresu Mladá Boleslav doplňovací volba 
do českého zemského sněmu.Rakousko neznalo poměrné zastoupení, při němž 
by po odstoupení nebo úmrtí poslance nastoupil ten, kdo byl naÝ kandidát

ní listině na nejbližším místě. Bylo potřebí vždy vypsat novou volbu.Tak 
se stalo i v Mladé Boleslavi.V tomto případě se považoaralo za samozřejmé, 
že za stranu bude kandidován MgPh. Dlabola, vynikající její místní pracov- 

1/
nik.Vedení strany však docela nečekaný navrhlo místní organisaci národní 
strany svobodomyslné v Mladé Boleslavi kandidáta docela nečekaného:slavnou 
českou spisovatelku paní Boženu Vikovou Kunětickou.

Právní odborník strany, myslím, že to byl dr.Václav Škarda,předseda 
poslaneckého klubu nárÄl/ní strany svobodomyslné na zemském sněmu českém, 

přišel totiž při zevrubném přezkoumání zákon#/o volbách do zemského sněmu 

na zajímavou mezeru v jeho ustanoveních.Volební zákon totiž přesně vypočí- 
x/ ÜL6D12L v vtal na jednom místě, kdo xx právo volit a uvedl tam výslovně ženy.Na jiném 

místě stejně podrobně vypočetl kdo nemůže být zvolen a nedopatřením záko
nodárce tam ženy uvedeny nebyly a protože v zákoně nikde nebylo řečeno, 
že pasivní volební právo je vázáno na právo aktivní»vyvodil z toho dr. 
Škarda, že lze kandidovat ženu a vynutit,aby její mandát by], sněmem 

uznán za platný.
Dr.Kramář, tehdy uznávaný a milovaný vůdce strany byl vždy rozhodným 

stoupencem rovnoprávnosti žen a proto s důrazem a nadšeně podporoval návrh 
klubu poslanců zemského sněmu.Akční výbor strany, jemuž ve věci přísluše
lo rozhodné slovo, nozhodl se nabídnout paní^ Boženě Vikové Kunětické, 
aby kandidovala. S odvahou a obětavostí vlastní tato horlivá pra

covnice v hnutí pro epancipaci žen kandidaturu přijala.
Místní organisace strany v Mladé Boleslavi byla pro kandidaturu ženy 

poněkud méně nadšena, než ostatní strana. Mí stní vlivy mají při takových 

volbách vždy velikou váhu a MgPh. Dlabola se právem těšil veliké přízni 

a oblibě místního voličstva.A nejeden pracovník strany si nebyl jist, 
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zda mužští voliči budou ochotni volit ženu, byt i sebe slavnější a zaslou
žilejší. A tak se stalo, že ač byla paní Božena Viková Kunětická přijata 
za oficiální kandidátku strany, MgPh.Dlabola ohlásil samostatnou kandida
turu a těšil se dosti značné podpoře některých činovníků místní orgnnisa- 
ce.Výsledek volby se stal poněkud pochybným, tím spíše, že ostatní politic
ké strany také ohlásily své kandidáty.Vyskytlo se nebezpečí,že bude zvo
len buď neoficiální kandidát strany, nebo že mandát bude vůbec pro stranu 
ztracen. Ostát ní strany sice kaceřovaly národní stranu svobodomyslnou pro 
její "obojetnost”, jež se jevila v tom,že proti oficiální kandidatuře 
byl zde ještě neoficiální kandidát, ale ani jim nenapadlo usnadnit volbu ženy 
a učinit ji tak kandidátkou celonárodní. Neodvolaly své kandidatury ve 
volebním okresu tradičně mladočeském, kde neměly valné naděje na úspěch. 

Posledních čtrnáct dnů před volbou se množily zprávy,že paní Božena Viková 
Kunětická je deprimována neochotou některých místních pracovníků,že se 
chce kandidatury vzdát. Jednoho dne přišla do sekretariátu strany v budově 
"Národních listů”,kde přes chodbu byly také místnosti studentské rganisa- 
ce strany, učitelka Marie Tůmová, horlivá pracovnice strany státoprávně

v 
pokrokové a mnoha nestrannických ženských organisací.Sla navštívit tehdej
šího generálního tajemníka strany Františka Síse, aby mu připomněla,že je 
potřebí, aby se celý amamámt aparát strany postavil s krajním důrazem a 
energií za kandidaturu, jež měla důležitost pro celé ženské hnutí a pro 
všechny pokrokové lidi, ba i pro celý národ. Sis měl pnrávižnýsnsíhšnnsm 
právě návštěvu a když už musela čekat, zašla si slečna Tůmová do míst
ností studentské organisace.V této místnosti nás vždy bývalo několik, 
četli jsme tam noviny, diskutovali, někdy také četli přednášky nebo psali. 
STečna Tůmová byla na nás přísná.Proč sedíme v Praze, místo abychom byli 
v Boleslavi a agitovali tam pro naši kandidátku.Naše odpověd byla prostá. 
Nikdo z nás si nemohl dovolit výlet do Mladé Boleslavi, tím spíše pak 
zůstat tam nějaký čas. Studentské kapsy nic takového nedovolovaly.Slečnu 
Tůmovou to neodradilo. Pokračovala ne svém výkladu,že Božena Viková 
Kunětická je deprimována a že je nebezpečí,že by se vzdala kandidatur^/ 
a jaká to bude ostuda pro našixfcx stranu a pro celý národ.
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Mluvili jsme o tom xxk ledacos a tu jsem měl nápad: což abychom 

jí poslali telegram, aby se nevzdávala boje,že s ní sympatisujeme a že 
stojíme za ní.Slečna Tůmová tuto myšlenku nadšeně pochválila a vydala se 
k Sísoví. My jsme za±x se zatím pustili do stylisování telegramu.Napsal 
jsem jej společně s dr.Františkem Staškem, tehdejším předsedou stu
dentské organisace a pozdějším tajemníkem Maffie.Zněl, pokud se dnes 
ještě mohu upamatovat, asi takto: "Výfcvrjaqjfcx Vytrvejte'.Studentská 
organisace národní strany svobodomyslné stojí za Vámi!"

Napsat telegram nebylo nesnadné, ale odeslat jej bylo již mnohem 
obtížnější.Telegram stál něco mezi šedesáti haléři a jednou korunou 
(rakouskou ovšem) a takováto částka nebyla v kapsách nás všech dohro
mady. Organisace sama neměla ani haléře.Tehdy si totiž strany ještě ne- 
vydržovaly své studentské organisace z prostředků záhadně nabytých. 
Každá organisace měla co si vybrala na členských příspěvcích a funkcio+ 
nářství nic nevynášelo.Ostatně by se bylo považovalo za krajně nemravné 
na něco podobného i jen pomýšlet.A tak jsem šel s dr. Staškem do sekre- 
tariátu prosit o pomoc. Pan uče»^( myslím, že se jmenoval Sikl, nám do
dal, co se nám nedostávalo a poslal hned zřízence s telegramem na poš
tu. Společně se Staškem jsme šli rozradostněně k Františku Sísovi,abychom 
mu ukázali telegram.Vrazili jsme k němu, lqjyž se právě chladně loučil 
se slečnou Tůmovou, jíž její bojovný temperament nečinil právě nejvhod
nější vyýffldnsnwgnhRfhkmw vyjednavačkou. Těžko říci, jakou radost Sis měl 
z našeho počinu, ale slečna Tůmová měla.Rychle si opsala znění telegramu 

a hned následujícího dne jsme mohli čisti v "Samostatnosti", deníku 
státoprávně pokrokové strany nejen plné znění telegramu, ale také nadše
nou pochvalu našeho stanoviska a poněkud nadsazenou informaci, že na 
poslední dny kampaně se celá studentská organisace vrhne na Mladou Bole
slav, aby prosadila zvolení ženské kandidátky své strany.Bylo to nadsaze
né proto, poněvadž ač bychom byli rádi šli agitovat,naše kapsy nic po
dobného nedovolovaly a sekretariát na financování podobné akce také 
nepomýšlel. Tvrdilo se, snad právem, snad neprávem, že by aparát strany 
viděl ve sněmu raději Dlabolu, než Kunětickou.Ale, i kdyby tomu tak 
nebylo, za rakouských dob se volby vedly s krajní úsporností.Strany
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tehdy neoplývaly peněžními prostředky a vždy se očekávalo,že většinu 
práce vykonají místní neplacení pracovníci.

Zatím však došel od paní Vikové Kunětické odpovědní telegram :" S 
Vámi až do poslední chvíle!" Snad i ona přecenila na
še možnosti, ale vytrvala a zvítězila. Byla zvolena jako první žena do 
zemského sněmu v celé rakousko-uherské monarchii. Bylo to ku cti českého 
národa i národní strany svobodomyslné, jejíž byla zasloužilou a věr
nou členkou.

0 její mandát byly ovšem veliké tahačky a juristé popsali mnoho pa
píru svými posudky. Sněm sám nemohl rozhodnout,protože byl německou obstruk- 
cí odsouzen k naprosté nečinnosti.Ale nebylo důležité, zda mařila čas 
ve sněmovně.Důležité bylo, že byla zvolena a že český národ demo^troval 

svou politickou vyspělost a pochopení pro rovnoprávnost žen.
Po volb^Hpřišla paní Kunětická poděkovat. Je jí stisk ruky byl admsrn 

nám odměnou, spolu s vědomím,že jsme drobný/^způsobem přispěli k něčemu,co 

stálo za to, aby to bylo vykonáno. Mně dala svou knihu "Cop" s věnováním. 
Hlavní zásluha na této světlé episodě našich politických dějin patří 
ovšem jí, těm,kteří ji proti všem předsudkům navrhli a ovšem i voličům, 

kteří ji zvolili.
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Některé ^obné aféry předválečné doby

Zaznamenávám několik veřejných af@r, ne snad ve snaze psát skandální
v

kroniku doby, ale chci-li ajhespon částečně zachytit ovzduší posledních
v

let před xmiksH zánikem Rakouska, nemohu přehlížet co onu dobu ovlivňo
valo. A tak musím připomenout i to, na co se pomalu zapomnělo a čeho 
jsem nebyl ani přímým a bezprostředním účastníkem. I když jsem se od 

r.I9II ometal okolo ’’Národních listů", byl jsem až do konce první světo
vé války pořád jenom divákem, přihlížejícím k tomu, co se dělo ve veřej- 
nostiy mnohdy velmi nepozorně. Tehdy mne zajímalo mnoho jiných věcí než 
politika a veřejný život a byl bych se každému vysmál, kdo by mi byl před
pověděl,že se stanu novinářem a to dokonce novinářem politickým.Nemohl 
jsem však docela přehlédnout afáry,jež rozvířily náš veřejný život a na 
nějaký čas byly sensací, o níž každý mluvil. Ale protože jsem měl jiné 
zájmy jsou mé vědomosti o nich a také upomínky po tolika letech telmi 
povrchní.

Bo doby mého dětství spadají tři, jež jsou dnes více méně zapomenuty 
a žijí jen v narážkách v literatuře z oné doby. Jedním z těchto případů 
je záležiUst mladočeského člena pražského obecního zastupitelstva,radi

kálního politika a povoláním rukavičkářejBřeznovského. Tvrdívalo se o 
něm, že o volbách, v nichž kandidoval za obvod Vyšehrad,k němuž, myslím, 
patřila i na-ks ulice, v níž jsem prožil první mládí, hostíval své vo
liče gulášem a pivem a že jednou přijal jako úplatek krabičku, v níž 
bylo asi sto doutníků. Kolik je na tom pnmlidmý Játgétdy nevím.Můj otec 

však měl Březnovského velmi rád a na obvinění proti němu přednášená ne
dal. Namítal proti němu jen, že je "veliká huba". Ale tato aféra,zazna
menaná hlavně k vůli úplnosti, stojí za zmínku už proto,že ukazuje, 

jak jsme "pokročili" v politických mravech.Krabička doutníků by se dnes 
už nepovažovala za úplatek. Dnešní korupčníci berou bezostyšně mnohem 

více a s takovou maličkostí by vás vyhodili. A lidí,kteří jsou kdykoliv 
ochotni se zaprodati a prodati třeba i vlastní národ, je dnes tolik,že 
je ne&e spočítat.Bohužel, jsou i mezi námi.

V Macharových "Božích bojovnících",knize nesrozumitelné již dnešní 
generaci, je narážka na mladočeského poslance dr.Herolda, po němž jsou 

nebo byly pojmenovány sady na pokraji Vršovic.Dr.Herold byl jedním z 
význačných vůdců národní strany svobodomyslné, vynikající řečník a
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bystrý politilský myslitel. Brožíkovi stál modelem k Husově postavě v je
ho slavném obrazu "Mistr Jan před koncilem kostnickým". Heroldovo jméno 
se vyskytuje také v pamětích vynikajícího britského konservativního mi
nistra L. S. Ameryho,který za své návštěvy Prahy v době před první světo
vou válkou mluvil tam s Heroldem a dr.Kramářem. Amery mluví o obou s ve
likým uznáním. Tohoto Herolda prohnali novinářskou uličkou,protože prý 
požadoval, nevím dnes už zda pro svou osobu nebo jako advokát pro své 
klienty, na někom šestiprocentní úrok na nějakou pohledávku. Také po 
této stránce jsme udělali znatelný "pokrok". Dnes byVXHrÍ®nas±: takováto 

věc ani trochu nevzrušila.
0 aféře svatováclavské záložny jsem se zmínil v jiné souvislosti. 

Případ vzrušil na hodně dlouho všechnu veřejnost a byl ještě dlouho 
připomínán, nejen proto, že vina dolehla na jejího předsedu Msgr. Drozda, 
s nímž Machar míval půtky ve svém mládí a na jeho kuchařku Madlu,ale 
také proto,že tato záložna byla "zapsaným společenstvem s ručením ne- 
obmezeným", to jest, všichni její členové - a většinou to byli dlužníci- 
ručili za schodky celým svým jměním. A tak pádem tohoto ústavu byli 

postiženi nejen vkladatelé, ale i podílníci a počet zničených existen
cí byl proto mnohem větší, než v jiných případech. Případ sám měl dva 
prospěšné důsledky. Byl podstatně zpřísněn dohled na lidové peněžnictví 
a všechna společenstva s ručením neobmezeným se kvapně měnila na spole
čenstva s ručením obmezeným, to jest taková, v nichž podílníci ručili jen 
částkou přesně stanovenou, zpravidla podílem a další částkou, rovnající 
se obvykle hodnotě jejich podílů.Nemyslím,že by se bylo v posledních 
letech před válkou nalezlo již v českých zemích i jen jediné společen

stvo starého typu.
Později,když jsem už čítal pravidelně noviny a začal se trochu za

jímat o veřejný život, přišly aféry, o nichž už toho vím trochu více. 
Jednou z nich byla aféra anonymních dopisů, jež se hluboce dotkla naší 
kulturní veřejnosti a byla pwbsxEky polemicky vybojovávána hlavně v 
týdeníóh a měsíčnících, věnovaných kulturním a literárním zájmům. Denní 
tifc&pokud se mohu upamatovat, věci mnoho pozornosti nevěnoval. Někdy 

kolem 1907( mohlo to být ovšem o rok dříve nebo později), rozšířila 
se v literárních kruzích pověst,že některé známější osobnosti in 

literárního a uměleckého světa dostávají anonymní dopisy urážlivého,
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sprostého, ba oplzlého obsahu. Mezi postiženými byli hlavně Růžena Svo
bodová a F.X. Salda. Z autorství byl nařčen poštovní oficiál Josef Karásek, 
známý literárnímu světu i širší veřejnosti jako Jiří Karásek ze Lvovic. 
Bylo z toho mnoho polemík v literárních časopisech ( Chalupného "Přehled" 

vedl na příklad proti Karáskovi velké tažení a F. X. Salda řádil jak a 
kde jen mohl),ale pak se věc nějak záhadně zapatlala.Snad to bylo zá
sluhou prof.Albína Bráfa,který byl velkým Karáskovým protektorem,snad 
došel dech lidem Karáska prohánějícính,prostě nevím. Později jsem se 
s Karáskem seznámil a docházel k němu,ale ovšem, nemohl jsem se ho ptát 
na podstatu věci. Případ však usnul tak dokonale,že později nikdo ani 
náznakem Karáskovi jeho provinění,at již bylo skutečné nebo jen domnělé, 
v ničem nepředhazoval. Z toho i z osobního dojmu ze styku s Karáskem 
soudím,že se mu tehdy křivdilo. Jeho nepřátelé nebyli andělé a veřej
né polemiky a to ne jen v politice, ale i v literatuře se tehdy řídily 
zásadou,že slovo není sekera a nikoho neutkne.Polemiky se nevedly v 
rukavičkách, leda že to byly rukavice boxerské.

Aférou docela jiného druhu, jež zůstala celkem nepovšimnuta širokou 
veřejností, ale která značně pobavila interesované a zejména studentské 
kruhy, byla kampaň, vedená Shalupného Přehledem , proti prof.Novotnému, 
přednostovi geodetického ústavu Karlovy university.Rakouský státní geo
detický ústav ve Ví dni provedl tehdy nová měření na území monarchie a 

publikoval jeho výsledky.Prof.Novotný označil měření za nesprávná a u- 
vedl, že na příklad zeměpisná poloha Prahy je udána chybně.Nevím už o 
jaký zlomeček šlo. Učená polemika mezi Prahou a Vídní zuřila v odbor
ném tisíců, který jsem nesledoval ani já, ani neodborná veřejnost,k 
níž jsem patřil.Ale "Přehled",který byl tehdy velmi rozšířen mezi 
inteligencí a studentstvem a měl na ně veliký vliv,otiskl článek ře
ditele vídeňského geodetického ústavu,polemisující s prof. Novotným a 

doprovodil jej článkem ( nemýlím-li se, byl od prof.Nušla),jenž dovo

zoval, že chyba prof. Novotného spočívá v tom, že ve svých výpočtech 
zapomněl na to,že je země kulatá.To se nám zdálo příliš dobrým vtipem, 
abychom o něm stá-le nemluvili. Měli jsme z toho zlomyslnou radost.

Když původně vypukla $féra sirotčích peněz, týkající se Masarykova 

deníku "Čas" a jeho šéfredaktora dr.Jana Herbena, ušla docela mé
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pozornosti.Ale dr.Emanuel Chalupný, který se někdy kolem kolem r.1910 
rozešel s Masarykem a jeho pokrokovou stranou, oživil celý případ, svou 
brožurkou "Vznik české strany pokrokové", kterou k volbám z r. 1911 
vydala v obrovském nákladu národní strana svobodomyslná.Tvrdilo se, 
nevím ovšem zda právem, že to bylo 100.000 výtisků. Bylo jich jistě 
hodně,protože sám jsem jich měl na rozdání několik tuctů. Chalupný 
tam vykládal se svým obvyklým elánem podstatu tohoto případy, stejně 
jako giných věcí, jež se mu na realistech nelíbily.Nepolemickjr zazname-

v 
náno šlo asi o toto: někde na severu Cech, patrně na Mostecku, došlo 
k velké důlní katastrofě a kdekdo sbíral na pozůstalé po zahynuvších

v v
hornících.Sbíral také "Čas", ale částka, kterou sebral a veřejná vykázal, 
nebyla dlouho odváděna. Když se lidé začali o věc zajímat - šlo o asi 
Ó00 rakouských korun - přišlo se na to, že šéfredaktor a vydavatel 
"Času" dr. Jan Herben peníze neukládal na zvláštní vkladní knížky, jak 
se to tehdy dělalo, ale dal je do pokladny"Casu." 0 "Času" bylo tehdy 
obecně známo, že žije z ruky do huby a že z finančních potíži nevychá
zí.V Praze se tehdy zpívala posměšná písnička,že když si chce někdo 
uložit bezpečně peníze, má je dát do pokladny "času",protože tam je 
žádný zloděj nenalezne. Když byl ičas"urgován, aby vydal sbírku, mohla 

tak HmMmtmx učinit jen s velkými potížemi. Na onu dobu to byla částka 
hodně veliká a na poměry "Času" byla závratná.Ve veřejnosti z toho by

la ostuda. "Čas" nebyl ve veřejnosti oblíben,protože si se zvláštní 
zálibou hrál na úředně oprávněného mravokárce, jenž napomínal kde ko

ho a v pokrokové straně byla z toho dokonce veliká krise. Mluvilo se 
o vyloučení dr.Herbena ze strany a vyhození z "času". Výkonný výbor 
strany se dokonce za Masarykovy nepřítomnosti na tom usnesl,ale 

Masaryk svou autoritou Herbena zachránil před jeho kritiky, mezi nimiž 
byl dr.Chalupný jedním z nejbojovn^jších."čas" sirotčí peníze odvedl, 
ale až do vypuknutí války je měl při každé příležitosti znova na 

talíři.
Jinou aférou, tentokráte plně probojovanou v denním tisku byla 

dodávka rour na potrubí nového pražského vodovodu. Vodovod sám hýx byl 
předmětem nekonečných polemik jež předcházely jeho stavbě.Pražská

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 137



13^

obec,kterou tehdy ovládali mladočeši,rozhodla se postaviti pro Prahu 
vodovod z Káraného, jenž měl městu zajistit dostatek zdravé pitné vody. 
Nejprve byly však spory o to, rná-li být vodovod jednotný, to jest jen 
tvrdá pitná voda pro všechny účely, nebo dvojitý, to jest pitná i u- 

žitková voda zvláště.Rozhodnutí padlo z důvodů uspornýoh i hvgieniokých 
(aby se zabránilo pití říční vody) pro vodovod jednotný. Byla to jedna 

z velkých zásluh mladočeské obecní správy, z níž má dosud obyvatelstvo 
Prahy a někdejších předměstí značný prospěch. Botva však utuchly tyto 
spory, objevily se nové. Došlo k zadáni ob jednávky. Roury pro potrubí na
bízel rakouský kartel, jemuž v čele stál/ ředitel Ke stránek. Byly tu 

ovšem i nabídky firem zahraničních. Pražská obec zadala dodávku fran- 
couzskému syndikátu, jejž v Praze zastupovala firma Anyž ( majitel, 
myslím, měl křestní jméno František a nemýlím-li se,byl bratrem šéf
redaktora "Národních listů" Josefa Anýže. ) Rakouský kartel zahájil v 
tisíců zuřivou kampaň, v níž se tvrdilo, že továrna v Pont- a- Mousson 
dala někomu na radnici úplatek. Ze jména "Čas" obvinoval pražskou radnici 

z korupce, ale důkazy nebyly mikdy předneseny a patrně neexistovaly.Ne
myslím, že tu vůbec xííh šlo o nějakou korupci. Mnohem spíše tu byla pro
vedena politická demonstrace,protože rakouské firmy,o něž šlo,nepro
jevovaly nikdy valné přátelství k Čechům a zejména ředitel Kestránek 

byl znám jako velmi rozhodný germanisátor,který se nerozpakoval použít 
nejhoršího nátlaku. A tak zadání rour pro pražský vodovod poskytlo praž
ské radnici příležitost dát lekci lidem,kteří sice stáli o české peníze, 
ale nestáli ani trochu o nás.Ovšfcn,poskytlo ta také vítanou příležitost 
lidem,kteří nemysleli pomalu na nic jiného, než jak strčit psí hlavu 

na pražskou radnici a na všechny Mladočechy.
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J. S. Machar před pražskou porotou

Polemickým sporem, který se dostal před pražskou porotu bylo utkání 
redaktora ’'Národních listů" Cyrila Žďárského s básníkem J. S, Macharem. 

Byl to spor,který po několik týdnů upoutával obecnou pozornost veřejnosti 
politicky interesované, ale dnes je zapomenut,aí je zajímavý nejen tím oč 
šlo, ale také tím,že je ukázkou mravů doby i tehdejších novinářských a 
politických polemik.

Po smrti dr.Julia G-régra (žil od r. 1831 do 1897) se "Národní!listy" 

dostávaly často do sporu s oficiální politikou národní strany svobodo
myslné, v níž se vždy zřetelněji do popředí a k moci dostával dr.Karel 
Kramář. "Národní listy" byly vždy listem nezávislým a nikdy nepatřily stra
ně, jíž založily a podporovaly a tato nezávislost vedla nakonec k prudkým 
bojům mezi nimi a vedením strany.Zašlo to až tak daleko,že dr.Kramář za
ložil proti "Národním listům" vlastní denní list "Den". (Moravský list 
téhož jména, podporující stranu lidovou, neměl s tím ovšem nic společné
ho. ) Nešlo tu ani tak o spor o zásady,jako o taktiku. Proti Kramářově 
umírněnosti a jeho koncepci střízlivé "positivní politiky" zastávaly za- 
časté "Národní listy" radikalismus mnohdy hodně nerozumný. Tím se dostá
valy do rozporu se strantfjale i s tím, co původně doporučovali jejich 
zakladatelé d době, kdy mladočeské hnutí vstupovalo v život a kvapně vy
růstalo ve vůdčí sílu národa v politice i v kultuře. A temperament a silná 
slova byla často náhradou argumentů, takže se mnohdy zdálo,jakoby v 
"Národních listech" pero bylo nahraženo klackem.Tímto obdobím začíná také 
ústup "Národních listů" z jejich do té doby posice výlučného listu vzděla

ných lidí a mluvčího celého národa. A je to také počátek jejich stálého 

kolísání mezi nejvyššími ambicemi, jež jim dal do vinicu jejich zaklada
tel a občasným bolestným úpadkem.

Tato situace, stejně poškozující "Národní listy" a jejich pověst, 
jako stranu mladočeskou, byla dočasně vyřešena, když syn a dědic dr. 
G-régra Prokop, jenž celkem neschopně po nějaký čas dirigoval politiku 
listu, se dal přemluvit, aby je prodal "Pražské akcioné tiskárně", zalo
žené dr.Karlem Kramářem a jeho politickými přáteli. "Národní listy" se 
ani tehdy nestaly majetkem strany a zůstaly nezávislé.V redakci byly 

ovšem provedeny určité nutné změny. Abych předešel chybným domněnkám,že 

byla zahájena persekuce proti odp^.^ politiky strany a dr.Kramáře/- 
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zvlášt, musím uvésti, že nikdo nebyl vyhozen na dlažbu.Nikdo také nebyl 
žádán,aby psal proti svému přesvědčení - svoboda projevu bývala v "Národ
ních listech" až do doby, kdy jsem v nich o mnoho let později působil, 
mnohem větší, než ve většině tak zvaných nezávislých listů. Jenom lidé, 
kteří byli příliš vázáni na starou politickou linii, byli přesazeni do 
jiných rubrik. Na příklad Karel Matěj Čapek-Chod, který nejbrutálnějším 
způsobem napadal dr.Kramáře, byl z politické rubriky přeložen na Řízení 

feuilletonu. Dr. Kramář, když se mluvilo o čapkově osudu, řekl svým ty

pickým způsobem:" když je spisovatel, tak at spisuje". Bylo to rozhodnutí 
velmi blahodárné. K. M, Čapek-Chod, jako novinář nevýznamný a do té doby 

spisovatel ne právě kvalitní, přestal se tříštit nraÜKhsmjnQxtoaix malicher- 
nými polemikami a z hašteřivého novináře se stal velikým spisovatelem,v 
nějž vyzrál právě po přeměně "Národních listů" a když už sám překročil 
padesátku. Stačí jen porovnat "Nejzápadnějšího Slovana" a "Vondrejce".

Česká veřejnost bývala ovšem vždy velmi podežíravá,když šlo o nějakou 
změnu v novinách, zejména když šlo o změnu majitele.Tradice, vytvořená 
Havlíčkem,vedla k velmi přísnému nazírání na všechno, co se dělo v tisku. 
Noviny byly veřejným úřadem a ne průmyslovým a obchodním podnikem.Veřej
nost byla vždy ochotna se postaviti za novináře, na něhož někdo vykonává 
nátlak,at již to byly úřady, zaměstnavatelé, či kdokoliv jiný. Bylo proto 
jen pochopitelné,že nikdo nepovažoval za soukromou záležitost zúčastněných 

co se stane s"Národními listy". Psalo se o tom hodně a všelijak a korunu 

všemu nasadil J. S. Machar.
J. S.Machar, tehdy na vrlfl^olu své slávy, byl nejen veliký básník,ale 

také veliký rváč.Nebylo pomalu veřejného sporu, v němž by se nebyl omo
čil a s horlivostí často hodnou lepší věci, se pouštíval do boje se všemi 
skutečnými nebo jen domnělými zlořády.Také Machar holdoval zásadě,že 
slovo není sekera a že silnější slovo je vždy lepší,než slabé.A změny 
v "Národních listechnkomentoval svým svérázným způsobem. Do "času", kam 
psával týdenní feullleton pod značkou"-by" napsal,že kdyby miá. peníze, 

koupil by si "Národní listy" a postavil jejich redaktory v pravé poledne 
na Václavském námWtí do dvou řad proti sobě a nařídil jim,aby si 

navzájem naplivali do obličeje.
Bylo to opravdu hodně ostré,ale nebylo to tak kromobyčejné,jak by se 

4nes zdálo. Za rakouských dob se v^eském tisku často polemisovalo a
V .

někdy i velmi ostře, občas i brutálně, zato však ne potouchle,a za- 
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lučině, jak se v některých listech stalo později zvýkem. Za republiky i 
později připomínali s oblibou ctitelé a velebitelé T. &. Ma saryka,že o něm 
napsal jakýsi list,že "teberodila lidská matka,ale litá saň",aby tak 

dokázali, jak hrubě byl T.&. Masaryk napadán.Byl. Ale za oněch ’dob se v 
v i
českem tisku na slovíčko nehledělo a ani Masaryk sám ve svých polemikách 
nečinil výjimku.Noblesních lidí xmšaxtaÉa s jemným taktem a zdvořilými 
metodami bylo za všech časů málo a také česká veřejnost jimi neoplývala.
Ani básníci - viz Elišku Krásnohorskou, jež dávala jak přijala - slavní 
estéti a kritikové - viz F. X. Saldu a Arnošta Procházku - nebrali při pole
mikách slova na lékárnické vážky. Salda nebyl o nic méně hrubý a neurvalý 
než K. M. Čapek-Chod, Herben ( až na to, že byl potouchlejší) si nezadal 

v ničem s "krvavým" Tůmou.Choc, který proslul svým projevem "pár facek a 
xáxK žádná polemika" nebyl o nich horší, než Josef Florián,který v literár
ní polemice se stejně katoÓčkou revul "Vlast" usoudil,že "jakási stará 

kráva Škrdlova zabučela". "Tatíček" Horský, farář od sv. Matěje a úvodní- 
kář Kotrbova ultrakatolického "Čecha" se nelišil ani trochu od svého ne- 
věreckého protějšku "padařovského filosofa" Alfonse Štastného.Taková 

Arbesova kniha "Hrabě František Thun", nebo Macharova groteska "Boží bo
jovníci" jsou typickými ukázkami tehdejších polemických mravu.A tak, co 
napsal J. S. Machar o "Národních listech" nezpůsobilo takovou sensaci,jak 
bychom dnes mysleli, nebo, jakoví o vzbudilo, kdyby dnes někdo napsal 

něco podobného.Zůstalo by to jen zachováno v jeho sebraných spisech (jež 

dnes stejně neexistují), hned vedle jeho slavného a často nesprávně ci
tovaného volání po "půl milionu šibeniček pro půl milionu vlasteneckých 
hrdel,těch řvoucích vlasteneckých hrdel", nebo vedle jeho výpočtu,kolik 

půllitrů piva vypil při kartách P. Alois Dostál-Lutinov. Aféru z věoi udě
lal a to celkem čřocela zbytečně, člen redakce "Národních listů" Žďárský.

Žďárský byl mladý muž, působící v zahraniční rubrice listu a s věcí 
proto neměl vlastně docela nic společného.Na českého novináře měl však 
truchu přehnanou citlivost.Vzpomněl si,že je rakouským záložním důstojníkem 
a že také Machar je bývalým rakouským důstojníkem.A tak,jak se mezi ra
kouskými oficíry slušelo a patřilo, vyzval Machara na souboj.Machar, jakv
se dalo čekat, odbyl to výsměchem a i nám, kteří jsme nelibťznesli 
Macharovy útoky na "Národní listy", na Kramáře a národní stranu svobodo
myslnou, to bylo k smíJuUNa novinářský útok se odpovědělo v novinách a 

tím to končilo.
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Žlárský, aby ještě více prokázaly jak je nezkušený,zažaloval Machara 

pro urážku na cti, spáchanou tiskem.Vztahoval Macharovy útoky na redakci 
"Národních listů’na sehe, jako člena redakčního kolektivu a tak se stalo, 

že celá věc přišla před porotu. Za Rakouska totiž všechny tiskové spory 
byly řešeny porotou.

v
Tiskové procesy za rakouských dob -alespoň v českých zemích- byly 

věc velmi ošidná a kdo jen mohl,Vlhnul se jim jako čett kříži.Tiskové su- 
dičství se objevilo až v předmnichovské republice, jez tiskové spory odňa
la porotám. Od slavné kutnohorské poroty,jež osvobodila Karla Havlíčka Bo~ 
rovA^ého, považovala totiž kaýdá česká porota za věc své lidské a národní 

cti osvobodit každého novináře a publicistu,který byl před ni pohnán,po
kud ovšem nešlo o tisk pokoutní.Ani v takovém případě nebylo však na po
rotu valného spolehnutí. Zvláštností tiskových procesů bylo, že se žalobce

l * v v

velmjF rychle ocitl v úloze obžalovaného a že mu proces zpravidla natropil 
větší ostudu než článek, pro který žaloval. Ždárského věc byla proto bez

nadějná od samého počátku. Patrně by byl vyhrál o mnoho let později před 
tiskovým senátem, jaké zavedla republika, ale před porotou hrál smutnou 
úlohu muže, jenž se docela zbytečně vystavil Macharovým invektivám.Poro
ta Machara osvobodila všemi dvanácti hlasy a Machar o celém procesu vy
dal brožurku, v níž celý případ ještě jednou náležitě rozmazal.

Neuplynulo mnoho let a Machar seděl v těch "Národních listech",jež 
po dlouhá leta napadal a do nichž svým celým založením patřil. Když jsem 
k jeho sedmdesátce psal pro Nezávislou jednotu československých nnxiná 
legionářů oslavnou brožurku "J. S. Machar, básník národního svědomí",za
býval jsem se v ní otázkou, jak to přišlo, že tento typický představi
tel i produkt české svobodomyslnosti byl ustavičně na štíru s mladočes- 
kým hnutím. Bylo to hlavnfc proto, že byl temperamentnější, doktrinářštěj- 
ší a méně snášelivý, než ti, kteří hnutí vedli a na jejich bedrech 
spočívala odpovědnost poněkud větší, než jaká doléhá na úvodnikáře nebo 

feuilletonis^u.
Neříkám to proto, abych Machara nějak zlehčoval nebo kritisoval.Je 

málo lidí, jež jsem měl osobně tak rád jako jeho, stejně jako je málo 
lidí,jimž bych byl za tak mnoho osobně zavázán.Vedle Viktora Dýka to 
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byl nejstatečnější muž, jenž od dob Karla Havlíčka Borovského vešel do 

naší literatury a našeho tisku. I když někdy křivdil, nebylo to záměrné 
a záludné, rval se vždy ne za osobní prospěch, ale za věc, jíž považoval 
za dobrou a správnou. Měl pravdu, když napsal ve své brožurce, ře redaktor 
Žďárský vejde do dějin jen proto, že měl tento spor s níftíZatím však 
z celé této aféry zůstává jen dávno zapadlá brožurka, jež vyšla v kni
hovničce "Času”.
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Tři velké pražské spory

Pražský veřejný život rozrušovaly zpravidla spory a problémy celoná
rodní. Občas se však stalo, že k polemikám, někdy velmi prudkým,došlo pro 
čistě pražské záležitosti,jako na příklad o pražský vodovod,ohňostroje 
na sv.Jana Nepomuckého, Husův pomník a pod. Také tři pražské stavby, jež 
dosýld stojí na svrrn místě, vyvolaly mnoho sporů a nenávistných politických 
a osobních polemik.Slo o Obecní dim královského hlavního města Prahy,ho- 
tel||Zlatá Husa a Kramářovu vilu na Mariánské baště.

V prostoru, vedle Prašné brány, mezi Příkopy,Josefským náměstím,Krá
lodvorskou ulicí a Celetnou ulicí, stávaly ještě za mého dětství nízké 
xtavCTix staré budovy na místě, kde kdysi stával králův dvůr,oblíbené to 
sídlo Václava IV. , jehož zálibám dům v městě vyhovoval mnohem lépe, než 
pyšné sídlo na Hradě pražském.Nízké, nepěkné domy, jež jsem jednou nebo 
dvakrát shlédl jeXtě za svého dětství, volaly přímo po zboření. R. 1903 je 

také pražská obec dala strhnout a postavila tam Obecní dům.
Pražané, kteří později chodili do restaurace, kavárny nebo ninárny, 

navštěvovali koncerty České filharmonie a jiné hud>4ní produkce ve Sme

tanově síni, nebo v menším sále Sladkovského, či se účastnili různých 
celonárodních slavnostních podniků tam pořádaných,považovali existenci 
této budovy za samozřejmost obecně prospěšnou.VmtxiMaxijiáxnfflnsmsti Větši-

✓ 
nou již nepamatovali,že se Obecní dům stal v dobfe' svého vzniku středem 
rozhořčených sporů, zmítajících pražskou veřejností až do samého počátku 
první světové války. Dnes, kdy vzpomínáme,že Smetanovou síní "kráče iy 
dějiny", se zdá nesmyslným a směšným, že mohly vůbec být nějaké námitky 
proti stavbě budovy, jíž Praha nezbytně potřebovala. Ale politická zašle-

*
penost a nenávist vedla mnohé,že neviděli ani na špičku nosu.

Praha nutně potřebovala společenské středisko a současně i misto^f pro 
bohatě se rozvíjející její hudební život, jenž byl vždy chloubou Prahy 
a jemuž nestačilo Rudolfinum a Národní domy na Smíchově a na Královských 
Vinohradech.Postrádala representativních místností,jež by se hodily,aby 
se cizizemským delegací^/návštěvujícím vždy častěji pražskou obec nebo 

český národ, dostalo náležitého pohoštění ve vhodném prostředí.Praha 
potřebovala místo, kde by se mohly konat sjezdy s mezinárodní účastí, 

nebo velkých korporací celonárodního významu.Kdo poznal Obecní dům 
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královského hlavního města Prahy a ulohu, jíž hrál v našem veřejném živo
tě, může se jen divit, že Praha mohla bez něho tak dlouho existovat.A ješ-

* 
tě více se ovšem bude divit,že proti této stavbě mohly býti vůbec nit jaké 
námitky.Ty však byly a to tak hlučné,že jsem o nich věděl již jako desí
tiletý chlapec,který se o veřejné záležitosti tehdy ani trochu nezajímal. 
Slyšel jsem o nich i v době svého dospívání.

Stavba Obecního domu je jednou z velkých a zapomínaných i soustavně 
zatajovaných zásluh mladočelské éry na radnici o hlavní město království, 
jež se stalo hlavním městem republiky.Původně se budova měla jmenovat 
"Representační dům královského smxitx hlavního města Prahy" a v lidové 

mluvě byla vždy "Repre". Ale kterýsi "důvtipný" odpůrce stavby zašel ve 
své veřejné polemice tak daleko, že naznačil, že název Pražský represen- 
taění dům" by mohl míti zkratku, složenou z jeho počátečních písmen,což 
by prý bylo pro tento dům vhodným označením.A tak městská rada raději u- 
pustila od původně zamýŠIeného názvu a rozhodla se pro označení skrom

nější.
Námitky byly především proti myšlence samé. Na co se potřebuje Praha 

representovat a na co potřebuje representaňní budovu? Socialisté^obojího 
ražení ( jedni si pořídili palác Kinskýoh v Hybernské ulici a ti druzí 
Zlatou husu a když o ni přišli, tedy palác Melantricha, obojí na Vác
lavském náměstí) vedli za pomoci realistů rozhořčenou kampaň proti to
muto "přepychu". Po válce byla záměrně rozšiřována legenda,že pražská 
radnice za mladočeské správy byla copařská, nepodnikavá a Prahu zanedbá
vající a že to byli realisté,kteří jediní (vedle socialistů ovšem) přišli 

s pokrokovými myšlenkami a mají proto všechny zásluhy o pokrok, jejž 
Praha učinilfl^ač jejich zastoupení v pražském obecním zastupitelstvu bylo 

pranepatrné.Je to legenda docela nmpnxMidxá nepravdivá,protože naopak, 
at šlo o cokoli^ o pražský vodovod nebo Obecní dům, či jakýkoliv jiný 
prospěšný projekt, orgán realistů "Čas" ve své chorobné nenávisti k všemu, 

co přicházelo od mladoČechů, vedl zuřivé tažení proti tomu. Kdyby bylo 
toto taženi mělo úspěch, bylo by zadrželo pokrok a poškodilo rozvoj 

Prahy. Na štěstí, před první světovou válkou mívali pražští voliči více 

rozumu než po válce.
Námitky byly ovšem také proti arhhitektuře,ač stavbu projektovali 

dva čelní čeští architekti Ant. Balšánek a Osvald Polívka a na vvzdobě
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zevní i vnitřní , jež byla také zatracována, pracovali takoví umělci,jako 
Ladislav Šaloun, Karel Spilar,Karel Novák,čeněk Vosmík,J. Mařatka,Fr. Ůprka , 
Alfons Mucha, J. Panuška, J. Jansa,Myslbek, Max Švabinský a mnoho jiných. 

Mnozí se pohoršovali nad tím, že v budově bude kavárna,restaurace a vi
nárna, jiné zase bolelo,že byly vyhraženy místnosti pro jediný tehdy český 
společenský klub, totiž pro Pánský klub.Někoho zase rozčilovalo,že živ
nost hostinská v onom domě byla dána do nájmu,jakoby obec sama byla schop
na takovou živnost úspěšně provozovat.Kdyby tak byla činila,byly by jistě 
námitky, že se plete do něčeho co nedovede.Na. jemné, jež pražská obec po
žadovala, bylo podle jedněch směšně nízké, takže nájemce na něm zbohatne 
na úkor poplatníků, podle druhých přehnaně vysoké,takže bude mííset z pod

niku utéci a podnik zůstane obci na krku. Prostě, na Obecním domě bylo 
všechno špatné po tak dlouho, pokud nepřišla válka a s ní jiné starosti. 
Pak, kdijž se Obecní dům za divadelních slavností a národní přísahy stal 
střediskem národního života, lidé považovali jeho existenci za něco samo
zřejmého. Nanejvýše se divili, že nebyl postaven dříve.Nikomu však ani ve 
snu nenapadlo,že by měl odvolat své nájezdy proti této budově a jejím 
iniciátorům.

Jinou stavbou, jež vzbudila mnoho zájmu v Praze, byl hotel u.jZlaté 
hjrsy^na Václavském náměstí. Nüötaxax Nikdo ovšem nenamítal nic proti 

hotelu samotnému,nebo proti jeho architektuře,protože každý si byl vědom, 

že Praha může potřebovat další moderní hotel, jichž opravdu neměla nazbyt. 
Jenom vznik této budovy a její další osudy vzbuzovaly poněkud posměšné 
komentáře. "Zlatá husa? byla soukromým podnikem Václava Jaroslava Klofá- 
če, někdy člena redakce "Národních listů",jenž od mladočeských fabri-

V 
kantů, jimž jinak nemohl při jiti na jméno, plži jal peníze abjr se osamostat
nil a založil národně děfcickou, později národně sociální stranu.Těch 
mladočeských peně^ovedl podnikavý Václav Jaroslav Klofáč vymámit tolik, 

že si na ně mohl pořídit nejen politickou stranu, ale také hotel "Zlatá/ 

husa" a v jeho budově i tiskárnu pro svou stranu.Klofáč za rakouských dob 
nebyl ještě bodrým staříkem z Dobříkova,který se rád napil vína a do 
posledních let svého života viděl rád hezká děvčata a hlubokomyslně mlu

vil o záhadách náboženství a o doktrínách Swendeborga. Tehdy to byl 
bouřlivák s vlající kravatou, bez níž jsme si za Hakouska nedovedli 
představit národního sociála.Ve svém podnikání měl úspěch jen částečný.
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Zkrachovala mu - na neštěstí pro národ he jeho strana - ale "Zlatá 
husa" a tiskárna a musel obojí prodat. Byla to první velká aféra a 
ostuda národně sociální strany , jež se od samého počátku těšila pro 
svou neurvalost nevalné pověsti. Již proto ^H^ftojí za zannamenání »poněvadž 

je to skromný počátek nekonečné přímo skandální kroniky této strany 
hrobařů republiky.

Třetí budovou, jež se stala předmětem nenávistných a nechutných novi
nářských polemik,byla vila, jíž si postavil na Mariánské baště dr.Karel 
KftkMbčáx Kramář, vůdce národní strany svobodmyslné a pozdější první mini
sterský předseda Československé republiky. Stavební místo»položené vyso

ko^ nad Prahou a jí dominující, bylo původně určeno pro budoucí represen- 
tační sídlo pražských primátorů -až bude jednou postaveno- ale tehdy ještě 
šetrná pražská obecní správa nepovažovala takovou stavbu za svůj nejne- 
léhavě jší úkol. Místo proto zůstávalo nezastaveno. Dr.Kramář od obce poze

mek odkoupil a sftluvně jí vyhradil předkupní právo. Obecně se vědělo,že 
dr.Kramář je bezdětný a že má v úmyslu odkázat obci víku tuto vilu,takže 

by obec byla dostala sídlo pro primátory docela zadarmo. Dr. Kramář nemohl 
ovšem vědět, že v nezištné službě národu přijde^o zdraví,ale i o majetek, 
ale to tehdy nemohl tušit ani nikdo jiný.

Tato transakce vzbudilsjmnoho zlé krve u všech socialistických a rea
listických nenávistníků. Než dovolit, aby si dr.Kramář postavil na Marián
ské baště vilu, byla patrně lepší nechat stavební místo ležet ladem. Tvrdilo 
se,že stavba znemožní postavit sídlo pro primátory.Lidé,kteří by byli povy
kovali jako zběsilí, kdyby Praha začala se stavbou primátorského sídla, 
protestovali nyní,že tak Praha nebude moci učinit.Nebyl to Kocourkov,ale 
zlá vůle a smutné na tom bylo, že se kampaně sm účastnili lidé,kteří do 

značné míry vděčili za své veřejné postavení dr.Kramářovi a jeho penězům.
Sotva skončila tato kampaň, začala jiná. Dr.Kramář dal plány na vilu 

vypracovat architektu Bedřichu Ohmannnovi a mezinárodní sociální demokraté 
a proti "národnímu šovinismu" zaujatí realisté objevili v sobě najednou 
fanatický český nacionalismus.Zjistili, nebo jen usoudili,že Ohrnann je

v
Němec a společná s národními sociály a státoptávníky prohnali Kramáře 
uličkou jako "zrádce národa". Nevím, byl-li Ohrnann opravdu Němec,ale vím, 

že několik velmi známých a význačných budov v Praze, jako na příklad divadlo
v

Varieté v Karlině, hotel Central v Hybernské ulici a palác pojistovny
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Assicurazzioni Generali di Sieurtk na Václavském náměstí jsou jeho dílem. 

Kramářova vila měla ještě jednu nepříjemnou a nechutnou dohru několik 
let po první, světové válce. Dr.Kramář přišel o veliký majetek v Rusku,mnoho 
ztratil v krisi textilního průmyslu ( továrna, jejíž správu přenechal jiným, 
bývala hlavním zdrojem jeho příjmů) a zakrvácel se nerozumnou stavbou palá- 

>/ p
ce ve Vysokém nad Jizerou, do níM fjo vehnala jeho manželka, jež se do 
skrmirójimj skromnějších českých poměrů nikdy nevžila. Potřeboval půjčky a 
nejdříve musil zastavit své akcie Pražské akciové tiskárny a pak musil 
shánět hypotéku na svou vilu.Žádný peněžní ústav nebyl však ochoten půjčit 

na hmfcnnaymmx budovu a pozemek, na něž měla pražská obec předkupní právo. 
Dr.Kramář/ musel istáy proto žádat obec, aby se tohoto práva vzdala. Tehdy 
již nikdo nepomýšlel na sídlo primátorů, ale když kyxx žádosifpřišla do 

městské rady a do obecního zastupitelstva, všichni staří i noví závistníci 
a nenávistníci vyvstali jako jeden muž, aby si schladili žáhu na muži,který 
byl Rakouskem odsouzen k smrti, jako představitel celého národa.Poplivali 
muže, který se stal symbolem národního odboje, jenž ve službě národu schudl, 
ač tolik jiných veřejných pracovní}^ zbohatlo a to docela nepřiměřeně.Zne
uctili jen sebe samy a současně zostudili i národ,který projevil tolik 
nevděku, nebo jej strpěl. Byla to opravdu ošklivá a zahanbující afértf&ý
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Nacionálni počátky kulturního boje

Mariánský sloup na Staroměstském náměstí v Praze byl po dlouhá desíti
letí předmětem vzrušených sporů české a zejména hx pražské veřejnosti.Pa
novalo obecné přesvědčení, že to byl pomník vítězství na Bílé hoře a pro
tireformace, (Ve skutečnosti byl postaven Ferdinandem IL r. 1650 na sslavu 
Westfálského míru, jenž ovšem protireformaci v českých zemích potvrdil 
přijetím zásady,že lid musí ořijmout víru svého panovníka.)

Před první světovou válkou byl český národ skoro totálně katolický. 
Jinověrců byla hrstka a být bez vyznání bylo talc obtížné a tak poškozují- 
cí,že bylo rozhodni pohodlnější zůstat v církvi aa papíře a nestarat se o 
ni.Ačkoliv se tehdy dalo označit Cechy za katolické alespoň na papíře,i 
lidé chodící občas do kostela se dívali nevlídně na Mariánský sloup,proto
že v něm viděli památník národní porážky.Postavil jej Habsburk a co horší
ho Ferdinand a od doby Ferdinanda IL byl nenáviděn každý Habsburk a Fer
dinand, ař teprve František Josef připojil své jméno do seznamu nejnenávi- 
děnífjších Habsburků.

Mariánský Sloup byl kamenem úrazu v českých očích a to ne proto,že byl 

zasvěcen Panně Marii, ale že veřejnost v něm spatřovala symbol ne nábožen
ský, ale politický. Proto s myšlenkou odstranění tohoto sloupu souhlasili a 
aktivně podporovali i lidé, kteří se jinak vystříhali aktivních činů proti 
církvi. Pražský primátor dr. Jan Podlipný, jeden z předních vůdců Sokola 
a národní strany svobodomyslné, byl také jedním z nejhorliv"jšíoh zastán
ců odstranění tohoto pomníku a nahražení jeho pomníkem Husovým.Když to 
nešlo, bylo^ro Husův pomník nalezeno místo proti sloupu a základní kámen 

byl položen r. 1905. Pomník sám byl postaven až za války, r. 1915, jako sym
bol národního odboje.

Katolické kruhy ovšem vždy popíraly, že Mariánský sloup byl postaven 
na oslavu Bílé hory a tvrdily, že byl postaven na pamět překonání morové 
epidemie. Tato argumentace však nezapůsobila. Ostatně v národě skoro bezvý

hradně zapsaném v katolických matrikách,se jen nepatrná menšina namáhala 
číst katolický tisk, nebo navštěvovat katolické schůze.Katolíků byla vět
šina, dokonce drtivá většina, ale ve veřejném životě jakoby jich vůbec 

nebylo.Katolickou posici zhoršovalo, že hierarchie byla oddána Rakousku 

a Habsburkům a že z náboženských důvodů se rozcházela v oceňování českého 
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povstátní a třicetileté války, stejně jako předchozího husitství^, s ostatním 
nájrodem. Pro katolickou církev nebyla bitva na Bílé hoře národní pohromou, 
ale spíše spásou národa. Protože však národ obecně považoval husitskou dobu 
za nejslavnější období českých dějin a odpor proti Habsburkům za národní 
povinnost, dostala se po této stránce katolická církev do zjevného a pří
krého rozporu s českým veřejným míněním. Je ovšem potřebí zdůraznit,že pod
stata sporu českého národa s katolickou církví před první světovou válkou a 
do značné míry i potom za republiky, byla především národní a ne náboženská.

Spor o Mariánský sloup nebyl vyřešen za Rakouska, Pamatuji z$e ještě 
z dětství, jak tento pomník dominoval prázdnému Staroměstskému náměstí, 
viděl jsem^ jak na sklonku války Šalounův pomník Jana Husa ,jak zastiňoval 

sloup.teprve po převratu skupina lidí, vedených Františkem Sauerem, sloup 
bez dalšího svrhla. Stalo se tak bez souhlasu osobností představujících ná
rodní myšlení - odstranění sloupu by se bylo patrně stalo způsobem mnohem 
šetrnějším, kdyby do sporu nebyl zasáhl svou iniciativou muž,jehož jediným 
nárokem na pochybnou trvalou pamět je právě tento jeho čin.Svržením sloupu 
dal signál k vzplanutí prudkého kulturního boje, jenž potvrval po skoro 
celou dobu trvání svobodné republiky, ač kyi ovšem v mírných mezích se 
kulturní zápas vedl od samého počátku národního probuzení, s přiostřením 
v letech devadesátých a po rozhodnutí katolických kruhů organisovat proti 

Sokolu orelskou organisaci.
Postavení Husova poinníku na Staroměstském náměstí bylo ovšem jen logic

kým projevem národního cítění. Staroměstské náměstí bylo dějištěm popravy 
dvacetisedmi českých pánů, účastnících se povstání proti Ferdinandovi II. 

Jejich památka byla uctěna pamětní deskou a místo, na němž byli popraveni, 
bylo vyznačeno v dlažbě náměstí před radnicí. Staroměstské náměstí bylo 
tak předurčeno pro národní demostraci proti Habsburkům,Rakoušku a kato

lické církvi.
Musím zhova zdůraznit,Že protikatolické kampaně oněch dob neměly ani 

zdaleka pozdější proticírkevní a protináboženský ráz,Katoličtí publicisté 
měli poněkud pravdu, když tvrdili, že by Hus a husité nechtěli mít nic 
společného se svými horlivými ctiteli a oslavovači v devatenáctém a 
dvacátém století.Ctitelé Husa, husitů, táboritů i pozdějších evangelíků 

se zpravidla ani trochu nezajímali o jejich věroučné názory a jistě by 

je také ani nesdíleli, kdyby je byli znali.Tehdy jsme všichni chápali
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Husa,husity a tábority nacionálne a na Husově sporu s církví nezajímalo 
nás ani to^ která strana učila a která nauka byla správná, ale Husovo 

odpírání podřídit se církevní autoritě slepě,jeho požadování, aby mu 
byl jeho omyl dokázán. To, že raději zemřel, než aby se podrobil slepě 
autoritě, učinilo nám Husa velikým.?&lovali jsme ho, že ve své době za-

v
stával ideu,jež dominovala -alespoň na papíře - století devatenáctému a 
dvacátému.A proto jsme také ja^fci přezíravě shlíželi na Jeronýma Pražsk 

ho,poněvadž odvolal a jen to, že se později odřekl svého odvolání a byl 
také upálen, mu v našich očích zajistilo jakési podružnější místo vedle 
Husa. Když jsem po letech četl spis amerického historika H. C. Lea o 
inkvisici ve středověku, v níž věnuje dvě kapitoly českému kacířství a 
staví Jeronýma nad Husa, byl jsem udiven jeho argumenty, jež byly docela 
neznámy u nás a jichž také nikdy nebyl/použito.Ale, jak jsem uvedl, nás 

na Husovi a jeho stoupencích nezajímalo nic, než mravní a národní strán
ka jejich počínání.

Náš tehdejší spor s katolickou církví -až na Volnou myšlenku a její 
stoupence a poměrně nečetné také skupiny evangelické - nebyl prostě spo
rem náboženským. Ne jen dr. Podlipný, ale mnoho jiných protikatolických har
covníků se oddávalo víře,že "jsou lepšími katolíky než papež". Proti 
katolickému učení neměli mnoho námitek, nestarali se o ně valně a za 
podstatu náboženství považovali hlavně mravouku, několik obřadů a jakousi 

neurčitou představu jakéhosi mlhavého Boha. Proto také byli snadno přesvěd
čeni, že Hus byl mnohem lepší katolík, než kxxkkE ti, kteří ho odsou
dili a že spor o Husa by se dal snadno vyřídit tím,že by církev uznala 
svůj omyl a Husovi a tím i českému národu dala sátisfakci.Tím,že církev 
na nic podobného nepomýšlela a že se je jí vůdcové stavěli na stranu Ra
kouska, dostala se do rozporu s obecným smýšlením národa.

Radikalisace českého národa, datující se v podstatě od r. 184?, se 
projevila zvláště zřetelně po smetení jednotné národni(staročeské)strany 

a jejím nahrazením stranou svobodomyslnou.Vzestup mladočešství znamfiná 
zýroveň vyřadění katolické strany národní z veřejného životi,stejně jako 
české šlechty, české spíše inkolátem než národním smyšlením. Nakonec 
kněžský kolárek byl stejnou překážkou ve veřejném životě jako šlechtický 

titul.
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Ze stejných pramenů a pohnutek vyrůstala tažení proti Janu Nepomucké- 
mu, jehož socha na Karlově mostě byla solí v očích značné části veřejnosti, 
stejně jako ohňostroj, vypalovaný každoročně na jeho počet pro potěchu nx 
návštěvníků Hospodářské výstavy. Nikomu nevadilo, že to byl katolický 

svátý - ani největší pokrokáři nevytáhli do boje proti svátému Václav^ 
sv.Prokopu, sv.Ludmile a jiným českým nebo cizím světcům. Podkladem kam
paně proti kultu sv.Jana Nepomuckého bylo obecné přesvědčení,že tento 
kult jednoho Jana měl a má sloužit k zatlačení kultu jiného Jana,že Jan
Nepomucký má prostě zastínit Jana Husa. Toto podeyření mělo mnoho vážných 
podkladů. V době protireformace se kultu Jana Nepomuckého skutečně použilo 
k tomu, aby se zastínila památka Jana Husa a teprve od dob josefínských se 
také začala obnovovat vzpomínka na Husa. Teprve s vybojováním jakýchsi 
ústavních svobod v Rakousku se mohl kult Husův rozvinout a zatlačovat 
úctu k Janu Nepomuckému. At už to bylo záměrné nebo náhodné, faktem bylo, 
že si tito dva Janové navzájem překáželi a konkurovali.

Protože byl Jan Hus národním světcem, bylo všechno co stálo proti němu 
v našich očích protinárodní. Svatý Jan Nepomucký se tak stal stejně proti- 
národním symbolem, jako Mariánský sloup. Historikové, kteří nalezli něk
teré nepřesnosti a rozpory ve svatojánské legendě, podepřeli přesvědčení 
veřejnosti, že tu jde o záměrný pokus zastřít husovskou tradici.Názory 
historiků a hlavně jejich pochybnosti,žil-li Jan Nepomucký vůbec, byly 

velmi rychle popularisovány a protože byly celkem ve shodě s veřejným 
nazíráním, byly kvapně přijaty za nezvratnou pravdu.Diskuse o tom, žil-li 
či nežil sv. Jan Nepomucký nebyla ovšem ani tak diktována zájmem o histo
rickou pravdu podle zásady "padni komu padni", hlásané Palackým, ale 
snahou dokázat čemu diskutující věřili.Je pochopitelné, že katolíci, 
na jejichž argumentaci sotva kdo dal, již proto, že se o ni sotva kdo 
zajímal, hájili existenci svého světce.Ale majorita českého národa o- 
chotně přijímala thesi,že svátý Jan Nepomucký není než kusem jesuitského 
podvodu. Josef Pekař, jehož "Tři kapitolky o sv.Janu Nepomuckám" jsou 
z neznámých důvodů považovány za obhajobu existence tohoto světce - 
Pekař však jen považoval za ochuzení národní tradice, jestliže se 
tohoto světce odříkáme - se netají názorem,že sv.Jan Nepmucký není 

o nic více nebo méně vymyšlený, než jiný katolický světec.Ale proti-
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církevním harcovníkům ( za republiky jsem k nim patřil), jako na přiklad 
Jakubu Arbesovi, jenž pokud vím, je prvním kdo napsal brožurku dokazující, 
že Jan Nepomucký nikdy nežil, nezáleželo ani trochu na tom, jsou-li Si 
nejsou někteří katoličtí světci nepraví. Taková věc patřila až do pozděj
ší fáze protikatolického boje. Tehdy se však o jiné světce a jejich pravost 
či nepravost nestarali a širokou veřejnost to zajímalo ještě m^nš. Zbožné 
lidi nezajímala diskuse o tom, žil-li či nežil nějaký světec,protože věři
li v jeho pravost a těm ostatním to bylo celkem jedno. Ale Jan Nepomucký 
nebyl obyčejný katolický světec. Jako Mariánský sloup byl pro nás symbo
lem pmsibiihH: protireformace a pokoření českého národa.A proto proti němu 
ten hlučný odpor.

Někteří politisující historikové se snaží počátek kulturního boje, 
jenž zmítal republikou po skoro celou dobu jejího trvání, klást do strže
ní Mariánského sloupu. Ale to je omyl.Kulturní boj začal hned od samého 
vydání tolerančního patentu, od prvních vlivů francouzských encyklope- 
distů a němedkého "Aufklärung". Byl to zprvu bpor plynoucí z neochoty 
církve, jež podržela výsadní postavení, uznat právo jiných názorů a vyzná
ní na existenci, na svobodu myslet odlišně od jejího učení.Tlak budí 
protitlak a proti církvi, jež se snažila odstranit náboženskou toleranci, 
nebo ji alespoň značně omezit, začaly se šikovat malé pozůstatky někdej
ších evangelických a protestantských církví, jež nové přívržence a pří
zeň veřejnosti získávaly spíše připomínkami slavných dob českého krá
lovství než náboženskými argumenty. A začínal také konflikt církve s inte
ligencí, jež se dostávala pod vliv francouzských encyklopedistů a němec
kých osvícenců. Rakouské úřady byly vždy ochotny dusit svobodu nábožen

skou i svobodu myšlení - slovo svoboda nebylo v rakouských oficiálních 
kruzích ani trochu oblíbeno - a kritikové a odpůrci církve i jinověrci 
byli nuceni k velké opatrnosti,protože nevěcci a jinověrci byli vylou
čeni z mnoha veřejných služeb. Tak na příklad učitel musel být stejného 
náboženského vyznání jako většina žáků, což znamenalo, že učitelem mohl 
být jen katolík. Co znamenalo rozejít se s církví veřejně, dokazuje nej
lépe případ profesora filosofie na pražské universitě, kněze Augustina 
Smetany, jenž byl vyobcován z církve a přišel o profesuru. A ještě za 

mého dospívání došlo k případu prof. Wahrmunda, vyštvaného z inšprucké
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university pro celkem nevinnou kritiku katolického učení.

Přes všechny snahy Volné myšlenky, jejíž publikace jsem tehdy zrovna 
hltal, přes usilování soc. dem. Svazu dělnických monistů a podobných orga- 
nisací a přes úsilí různých evangelických a protestantských církvi, ani 
v posledních letech před válkou protjJtatolická diskuse nevěnovala valnou 
pozornost otázkám věrouky.Lidé, kteří se postavili proti katolické církvi 
proto,že zavrhli bud náboženství vůbec, nebo rozhodli se pro náboženství 
jiné, bylo velmi málo. Většina lidí byla bez zájmu o podrobnosti nábožen-

✓
ského vyznání. Jejich stanovisko vyjádřil nejvystizOigji mladočeský posla
nec dr. Samek, jenž dotázán na schůzi na jaiojEn Mělníce, jak to vlastně 
bylo s těmi kališníky a katolíky, odpověděl:" Jedni chtějí přijímat pod 
jednou a druzí pod obojí a proto mezi sebou válčili. Osli byli obojí." Je 
to skoro zdvořilejší formulací slavného Havlíčkova epigramu "proč byly 
husitské rvačky". Protireformace dokázala jedna jen jedno: z dobrých 
evangelíků nadělala špatné katolíky. Kulturní boj byl v době před válkou 
skoro výhradně projevem nacionalismu.

I když v Čechách mocně zapůsobilo na příklad Strossmayerovo stanovisko 
proti dogmatu o papežské neomylnosti - bylo by jistě zajímavé znát počet 
Strossmayerových náměstí a ulic v českých zemích - hlavním argumentem bylo 
upálení Mistra Jana, křižácké výpravy proti Čechům, popravy na staroměst-

/
ském náměstí, protireformace, Koniáš s jesuity a pod. A ovšem spojení 
církve s Habsburky. Válka pak přidala ještě další zápalnou látku - ještě 
v červenci 1918, když už každý mohl vidět, jak to dopadne a kdy už pro
mluvili nejen čeští spisovatelé,ale také čeští poslanci, kmfajUkms 
katolicko- národní strana, vedená profesorem a pozdějším pražským arci
biskupem Kordáčem, poslala ze svého sjezdu v Hradci Králové holdovací 
telegram císaři a rakouské vládě.

Když pak za republiky zahájil svou velikou kampaň proti katolictví 
Jaroslav Motyčka, tento neobratnější a nejúčinnější organisátor 

hromadného vystupování z církve, dal jí ráz svou brožurkou:"Habsburko
vé, Řím a národ český". Žádná věrouka, filosofie nebo věda. Nacionalismus.
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To byla podstata našeho kulturního boje a ovšem, tuto podstatu měl již od 
dob předválečných.Pozdější doby přidaly jen další nacionálni argumenty, 
přidaly i argumenty filosofické, vědecké i pavědecké. Nacionálni ráz 
však převládal až do poslední chvíle u drtivé většiny těch,kteří se sta
věli proti katolické církvi. Že nmky boj nabyl forem tak příkrých, ne

bylo ovšem vinou jen odpůrců církve, ale také církevních vůdců,kteří 
nebyli schopni pochopit, že se církev politicky dostala do situace, v níž 
ji národ musel nebo alespoň moh^ považovat za svého nepřítele.
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Universitního profesora dr. T. G. Ma sarjtka, vůdce české strany pokroko- 
✓

vé a jejího jediného poslance na radě říšské jsem osobný neznal.Věděl
jsem ovšem o něm - bylo ostatně hodně nesnadné o něm nevědět. Nepatřil 
jsem nikdy k jeho nekritickým vyznavačům a zbožňovatělům, ale nemohl 

jsem jej přehlížet a nedbat. Nikdo nemohl tak činit, ani jeho největší 
odpůrci ne.Nemyslím, že kdy patřil k mým nenávistem.

Masarykův yliv na český veřejný život a zejména ^kulturní život byl 
zaela ' ” jeho společenskému a úřednímu postavení.Na universitě 
i v politickém životě byl v menšině a často se zdálo, že je docela osamo
cen a dokonce i vyřízen. Nikdy však nebyl bez významu. A byla to vždy jeho 
osobnost a ne jeho skutečné postavení, co mu dodávalo význam a váhu.

V národě, jenž přikládal takovou důležitost vzdělání a kultúře,za
ujímali universitní profesoři vždy význačné postavení.Ač stáli vysoko, 
přece jen nebyli automaticky na nejvyšším stupínku společenské hierar
chie. Někteří z nich byli ovšem, dík svému mimořádnému vědeckému významu, 
autoritami obecně uznávanými i mimo vlastní obor, ale Masaryk nebyl ani 
ve vlastním vědním oboru považován za zvláštní autoritu - leda snad u 
svých ne jpravovšmě jších vyznavači». Po stránce čistě odborné byl v troj- 
hvězdí Křejčí,Drtina,Masaryk na místě posledním, ač byl ovšem širší veřej
nosti nejznámější.

Také poslanci, jako političtí vůdci patřili k elitě společenské,ač 
poslanaeký mandát sám o sobě nezajištoval ještě místo > nejpřednější a 
nejeden poslanec se zaslouženě netěšil docela žádné vážnosti. I političtí 
publicisté byli od dob Havlíčkových považováni za osoby zastávající 
mimořádně důležitý úřad v národě a často měli větší vliv, než kdo jiný. 

Ale také zde pouhý fakt,že někdo měl tribunu, z níž mohl autoritativně 
pronášet úsudky o politice národa a o jiných věcech nijak nestačil,aby 

někomu zajistil místo v samém popředí národního života.K tomu bylo po
třebí víc, než být universitním profesorem,poslancem nebo politickým 
publicistou.Masaryk patřil do všech těchto tří kategorií a v každé z 
nich zaujímal místo nejnápadnější a docela nepřehlédnutelné. Stoupenci
i odpůrci - a až do doby, kdy se stal prvním presidentem republiky bylo 
těch odpůrců vždy vies mnohem více, než stoupenců - považovali každé

jeho slovo za dost důležité, aby se o něm myslilo, diskutovalo,p~elo,
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aby se je velebilo nebo zatratilo.

Těžko říci, kdy a jak jsem prvně narazil na jeho jméno.Patrně to bylo 
z polemik mezi "Národními listy" a "Časem" a to v době, kdy jsem noviny 

nečetl a jen se doslechl o tom, co v nich bylo. Důkladněji se objevil na 
mém obzoru, když mi bylo nějakých 15 ist nebo 16 let a učili jsme se o Ru^p 
pisech. Zvěděli jsme při tom,že byly falšovány a že to byl Masaryk,jenž do
kázal jejich nepravoät. Byl bych vzal s klidem na vědomí toto poučení,jako 
tolik jiných věcí, jež jsem slyšel ve škole, nebýt toho, že mnoho starších 
lidí mluvilo zcela opačně. Od těch jsem zase zvěděl - a jejich laskavostí 
jsem dostal do ruky různé brožurky a později knihy - že Rukopisy jsou pra
vé a také největším pokladem naší literatury. Kampaň proti nim - tak jsem 
slyšel - organisovala xxjžži vídenská vláda, jež chtěla tak Čechy zákeřně 
připravilo jejich veliký kulturní klenot a o doklad jejich staré vzdělá- 

nosti a tímto způsobem ochromit vzrůstající sebevědomí národa.A Masaryk, 
jak jsem slýchal a četl, byl v této věci a mnoha jiných jenom nástrojem 
Ví dně.

Tehdy jsem měl ve zvyku věřit bez přemýšlení každé špatnosti, z níž 
byla viněna vídeňská vláda a Němci. Po letech vidím, poučen jsa zkušenostmi, 
že tato víra,ač naivně primi||ÍHHí, nebyla tak docela pochybená, jak by se 

mohlo zdát na první pohled. Rozhodně jsem byl velmi přístupen této argu
mentaci a nemyslím, že jsem byl nějakou výjimkou ve své generaci. Přečetl 
jsem si Rukopisy a zahořel pro ně.Přál jsem si z plna srdce, aby jejich 
pravost byla co nejdříve prokázána a proto jsem s obránci Rukopisů sympa- 
tisoval.čím více jsem dospíval a o věci četl, tím více slabin jsem viděl 

v jejich argumentaci, ale současně jsem také viděl vády větší množství 
slabin v argumentaci odpůrců Rukopisů.Nakonec jsem usoudil,že věc je spor
ná a že konečný důkaz tím či oním směrem musí přijíti teprve v budoucnosti.

Ze všech argumentů proti pravosti Rukopisů se mi nejsměšnějším zdálo 
tvrzení, že básně složil Hanka.Přečetl jsem si několik Hankových "básní" 

a usoudil,že je naprostým nesmyslem Hankovi přisuzovat autorství.Neuvě
řil jsem ani na Lindovo autorství,protože by to znamenalo,že by se pod
vodu účastnili hned dva čeští spisovatelé a snad i větší skupina lidí. 

Naoroti tomu na mne tehdy z argumentů proti Rukopisům působily vývody 

G-ebaueroyy. A tak jsem kolísal- jako ostatně tak mnozí v národě,kromě 
fanatiků ovšem,kteří věřili tím či oním způsobem a nenamáhali se klidně 
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uvažovat. Mnohem později jsem se seznámil a sblížil s prof. Andrlíkem, kte
rý vyučoval chemii na státní průmyslové škole a byl mužem velmi střízlivým, 
nepodléhajícím ve svém oboru ilusím a předsudkům a poctivým dost,aby sám 
nikoho nešidil, jako se nedal ve svém oboru ošidit. Andrlík dokazoval,že 
po stránce chemické Rukopisy reagují tak,jak staré rukopisy reagovat mají.

Ale nemám kvalifikaci do sporu zasahovat.Za svého života jsem se zamí
chal do mnoha sporů, někdy i v případech po nichž mi nic nebylo a jimž 
jsem snad dobře nerozuměl -ač jjxaxmx toho jsem si nebyl vědom - ale do 
rukopisné války jsem se nikdy nepletl.Soudil jsem, že obě strany značně 
přestřelují a že by to měly nechat odborníkům, k nimž jsem v tomto přípa
dě Masaryka nikdy nepočítal a dosud nepočítám. Jeho ’’sociologický důkaz” 
se mi již tehdy zdál směšný a dokonce oslabující argumentaci odpůrců Ru
kopisů. Nedovedl jsem ostatně ani trochu pochopit rozhořčenost boje proti 
Rukopisům,! kdyby byly falšované. Poměrně brzy jsem přišel na "Zpěvy 
Os sianovyt”( ]jejich překlad vyšel ve "Světové knihovně") a když si Macpher- 

sonův falsifikát mohl uchovat čestfté místo v literatuře, nechápal jsem, 
jaké neštěstí by se bylo stalo, kdyby v naší literatuře zůstaly Rukopisy. 
Byli lidé, kteří si Masaryka zamilovali pro jeho boj proti Rukopisům. 
Nepatřil jsem k nim.

Nebyl jsem o mnoho starší, když jsem někde přišel na Masarykovu 
brožurku "Nutnost revidovati proces polenský". Líbila se mi Masarykova 
odvaha postavit se na obranu člověka, jenž po jeho názoru byl neprávem 
obžalován z vraždy a byl odsouzen, jak Masaryk věřil, neprávem. Souhlasil 
jsem plně s jeho kampaní proti pošetilé víře v rituální vraždu,protože 
jsem věděl, že židovské náboženství, plné zastaralých předsudků a pověr, 
zakazuje požívání krve a že krev šz v očích pravoverných zneřistuje 

každý pokrm a činí jej nepoživatelným.
Ač jsem dlouho nevěděl nic o tom, jak se mají vésti trestní procesy, 

nebo jak se mají vyšetřovat zločiny, měl jsem již tehdy dosti značně vy
vinutý smysl pro logiku a argumenty, jimiž Masaryk operoval ve své snaze 
dokázat Hilsnerovu nevinu, se ini nezdály dost průkazné.Byl jsem ochoten 

uvěřit,že Hilsner Anežku Hrúzovou nezabil, ale nakonec se mi tato otázka 
zdála podružnou vedle otázky "rituální vraždy". Tuto legendu, tak horlivě 

podporovanou dr.Karlem Baxou, pozdějším národně sociálním primátorem 

města Prahy ( dr. Baxa se dal k národním sociálům,když viděl,že u
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státoprávních pokrokářů kariéru neudělá) a různými klerikálními časopisy, 

jsem považoval za hloupý a darebný výmysl. Vážil jsem si Masaryka,že měl 
odvahu se postavit proti bezpráví- at již bylo skutečně spácháno, či jen 
domněle - a proti ostudné hlouposti, jež našemu národu zbytečně ubírala 
na vážnosti, na níž měl nárok.Už tehdy jsem však měl dojem,který mi poz
dější návrat k celé věci potvrdil- že totiž Masaryk přehání i tam, kde 
má v podstatě pravdu a hlavně, že si se zálibou vybírá a upravuje fakta, 
aby se hodila jeho Msék thési.

Na Masaryka jsem se tedy původně díval se sympatiemi. Měl jsem vždy 
úctu k lidem, kteří stáli pevně za svým přesvědčeném. Měl jsem však vždy 
v jeho případě pnůsmrmní také podezření, že ve své polemičnosti zachází 
zbýfečně dále, než je zapotřebí, že jeho úsudky nejsou vždy oprávněné nebo 

spravedlivé.První hlubokou aversi proti němu jsem pocítil, když jsem za
čal sledovat jeho zarputilý a často hodně nespravedlivý boj proti národní 
straně svobodomyslné a dr. Kramářovi zvlášt.Nikdy jsem nebyl fanatickým 
stoupencem mladočeské strany a nikdy jsem také nezbožňoval dr.Kramáře 
tak, abych neviděl,že tento veliký muž má také své slabiny a nedostatky. 
Věděl jsem však,že většina výtek proti straně a dr.Kramářovi je nespráv
ná a nedůvodná.Věděl jsem také,že to byla národní strana svobodomyslná, 
jež Masarykovi dala prvně mandát do rakouského parlamentu a umožnila mu 
tak icskK jeho vstup do praktické politiky.Věděl jsem také,že to byl dr. 
Kramář, bez jehož peněz a redakční práce by se týdeník Cas , jenž Masary
kovi vůbec otevřel cestu do veřejného života a tak i k prvnímu mandátu, nikdy 
V0V\ře nebyl dostal přes několik prvních čísel, jež mohly být spíše hro
bem Masarykovy slávy.Ovšem, tehdy jsem ještě nečítal pravidelně xŠxxx 

deník "Čas", ale stýkal jsem se hodně s realistickými studenty, vyzná
vajícími Masaryka jako neomylného boha. Jejich nesnášelivě domýšlivé 
pře svědčení,že mají pravdu v čepici a že kdo není jejich názoru je bud 
hlupák nebo darebák, mne i mnoho jiných zel o proti nim i proti modle, 
jíž se oháněli za každým slovem a při každé příležitosti. Byla to reakce 

docela instinktivní. Kdyby mladočeští studenti bývali/dělali z Kramáře 
"bí A slona” nebo “Pastýře", byl bych býval - a ostatně i mnoho jiných- 

ku Kramářovi mnohem kritičtější a skeptičtější, než jsem kdy byl a dosud 
jsem.Je poněkud komické, že nejvřelejšími ctiteli a vyznavači 'íasaryka, 

jenž hlásal kritičnost, byli lidé nekritičtí až běda.Tehdejší usudek o

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 159



15Í
tom a o Masarykově sektě nejlépe charakterisuje Dykův ’’epitaf” z oné 
doby i posměšná písnička,kterou jsme zpívali se zálibou "u Fleků”, u 
"sv.Tomáše" a jinde, kdekoliv jsme shlédli realistické studenty.Býkův 
’’epitaf" začíná takto:

"Hrobeček zde vidíš paha Masaryka,
jenž naučil mládež frázím několika...."

Z té naší písničky o realistech (zpívané na nápěv "Na císařské 
silnici” si pamatuji první tři sloky:

V Jungmannově ulici,
kde se tiskne "čásek", 
hádali se doktoři, 
kantoři, 
o pár samohlásek.
Sotva "i" "a" nalezli, 
veľký pokřik zvedli 
a volali do světa 
osvěta, 
je v puntíku nad "i”.
Pan profesor Masaryk 
do Kolína klusá, 
bude on tam v hospodě, 
při vodě, 
ujasňovat Husa.

Mezi studenty a mládeží soupeřících a navzájem se potírajících poli
tických stran nebylo mnoho vzájemné lásky, ale skytk styky mezi mladočes- 
kými a státoprávnickými studenty byly celkem intimní - programové rozdíly

v
byly pranepatrné. Také realisté, jako na př.Evžén Stern, tehdy jeden z 
^ejpřednějších studentských vůdců realistických, který se po válce dal k 
sociálním demokratům, se snažili sblížit tyto skupiny se svou. Zvali nás 
na své debatní schůzky o nejrůznějších námětech, jež se konaly v za
niklém hotelu "Viktoria” v Jungmannov? ulici ( šikmo proti Beaufortově 
tiskárně "kde se tiskne’Čásek”'). Ten hotel byl po válce zabrán pro nějaký 

úřad, myslím, že pro ministerstvo zemědělství.Diskuse se také konaly v 
místnostech v prvním patře nad průhhodem do Malého náměstí na Starém 
městě. Na tyto schůzky se někdy dostavil i T.G.Masaryk a tam nám poskytl 
nový a hodně nezvyklý pohled na politického vůdce. Ač uctíván a přímo ne
rozumně zbožňován svými stoupenci, mčljsvy^ kjvěřícím poměr hodně odlišný 

od ostatních politických veličin, nebo vysokoškolských profesorů " k nezralému 

mládí”. Diskutoval a odpovídal spíše jako zkušenější krafcx starší bratr
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než jako poslanec a universitní profesor. Působil tím přesvědčivěji, 
než kdyby se byl oháněl svou autoritou a svým postavením i svým stářím.

Myslím, že v tom byl především klíč k Masarykově velikému vlivu na 
značnou část studentstva a mladé inteligence. Přesvědčoval a když po

učoval a káral, dbal, aby to vypadalo jako přesvědčování a ne jako poučo
vání a káránnix kázání. Nemyslím, že do našeho mládí vnesl mnoho nového. 
Aě na to, že hodně mluvil o Bohu a náboženství, což definoval však hodně 
neurčitě, k poslucháčstvu většinou k náboěenstvíZ§aÍ»K indiferentnímu; že 

v prostředí zásadně frankofilském a rusofilském akcentoval svou zálibu v 
anglo-americké kultuře, jež nám byla naprosto cizí, ve svých zásadách se 
nelišil podstatně od toho, čemu nás učili jiní. Spíše se odlišoval v odhadu 
dané situace a v praktickém uplatňování zásad, ale nejúčinnější byla jeho 

metoda hlásání toho,za čím stál. Nestrhl mne, ale naplnil mne pocitem 
úcty a vážnosti k jeho osobě.

Některé z jeho politických názorů ovšem provokovaly, jako na příklad 
jeho poměr k českému státnímu právu, jež pro mne a pro mnoho ijých vrstev
níků bylo jakýmsi zkušebním kamenem vlastenectví. Nerozuměl jsem také- a 
ani v tom jsem nebyl nikterak sám - jeho zanícení pro náboženství,ze jmé
na, když bylo spojeno s důslednou spoluprací s Volnou myšlenkou,jež pro 
náboženství, nebyla nijak nadšena. Nemile na mne také působilo^jeho 
vystoupení na obranu Švihy - tehdy po Masarykovu boku stáli jen národní 
sociálové a ovšem jeho realisté - naproti tomu celá česká veřejnost bez 
rozdílu vřele schvalovala jeho tažení proti rakouskému ministru zahrani
čí Aerenthalovi a jeho velkému "expertu" prof.Friedjungovi, když organi- 
sovali svůj podvodný fcelezrádný proces proti Jihoslovanům.

Měl jsem tedy, jako ostatně většina české veřejnosti, k Masarykovi 
poměr hodně kolísavý a neurčitý.Neměl jsem ho zvláště rád, ale nemohu 
ani tvrdit, že bych jej býval měl nějak zvláště nerad. Snad rozhodující 
vliv na můj poněkud skeptický poměr k němu měla Dykova knížka "Příhody", 
kde povídka "Herode sova sláva a pád"( tak nějak se jmenovala) ironisovala 

protiklady v Masarykově působení, jeho boj proti Rukopisům, spolupráci 
s Volnou myšlenkou a pod. Ale přes všechny pochybnosti a často i námitky 
nikdo nemohl bagatelisovat Majarykův vliv na náš politický,veřejný a 

kulturní život. Nebylo všechno dobré, co k nám přinesl, ale nedalo se 
to přehlížet. Ma saryk měl na příklad velký vliv na Laxj^terovo naklada
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telství a jen kdo žil před první světovou válkou ví, co pro nás všechny 
znamenala ’’Naše doba", revue, jíž redigoval Masaryk a knižní edice "Otázky 
a názory". Nemnozí z nás četli "čas" - já mezi pravidelnými čtenáři nebyl - 
ale pomalu každý znal "Knihovničku Času", sbírku brožurek,pojednávajících 

nabádavě i když ne vždy správně a netendenčně o nejrůznějších časových 
problémech.A jedním ze svazečků bylo slavné "Slezské číslo", tak brzy 
rozebraný soubor Bezručových básní, jež jsltó zoufale sháněli a opisova
li,protože nové vydání Bezručových básní nevycházelo k zármutku všech, 
kteří je chtěli čisti a pokud možná i mít.

mnohým, s čím přicházel Masaryk a jeho skupina jsme nemuseli sou
hlasit a velmi často jsme ani nemohli. Nicméně, povzbuzovalo to k myšle

ní, i když někdy směrem docela jiným, než Masaryk se svými stoupenci a 
vyznavači zamýšlel.Masaryk jistě nebyl jedinou štikou v našem rybníku, 
jak se snažili a dosud snaží namluvit jeho někdejší ctitelé a ten rybník 
nebyl ani zdaleka tak bahnitý a zatuchlý, jak se také se zálibou nepravdivě 
tvrdíválo a snad i dosud tvrdí.Ale stojatých vod bylo u nás dost - jako 
ostatně všude jinde - a štik bylo velmi zapořebí. I když pak nebyl Masa
ryk štikou jedinou, byl jednou z nich a to je jeho zásluhou,jako i rea
lismu sammíná samého, jenž také nebyl jediným kritickým hnutím u nás. 
Ovšem,z původního triumvirátu realistů dva šli docela jinou cestou než 

T.G. Masaryk. Protože nezaložili sektu,ale ovlivnili vmtšimH většinu náro- 
da, zdá se,že byli realisty nejopravdovfjšími,opravdovějšími, než ti, 
kteří si tento název chlubně přikládali jako nějaké vyznamenání. Střízli
vosti učil již Havlíček a přišel-li Masaryk s "drobnou prací", hlásal a 
prakticky prováděl Kramář "positivní politiku", Národ tím, čím byl, neudě- 
lal jeden muz, ani jen jedno hnutí. Na Vflimyn, un1 ě významu to neubírá,snažíme-li 
se jej alespoň nyní umístit do správné perspektivy.
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Vídeňský parlament

Rakouská polovina habsburské říše měla ve Vídni parlament,jehož oficiál
ním názvem byla "říšská rada". Tento parlament měl dvě komory, sněmovnu po
slaneckou a sněmovnu panskou, ale nás může zajímat jen ta poslanecká.0 té 
panské jsme s výjimkou politiků a publicistů nevěděli víc, než že existuje.

Do poslanecké sněmbvny se^ia počátku ústavního života v Rakousku voli

lo nepřímo. Pak, když centralistická ústava zavedla přímé volby, byli vo
liči rozděleni podle majetku a daní , jež platili, do čtyř voličských kurií, 
z ni; hž každá volila určitý počet poslanců. (Podobné %ylo ovšem i v obcích, 

okresech a zemích. ) Když se již nedalo upírat lidovým vrstvám zastoupení, 
zavedlo Rakousko zvláštní všeobecnou "pátou kurii", v níž mohl, volit kaž
dý plnoletý muž.Ženy hlasovacího práva neměly.Teprve r. 190? bylo uzákoně

no všeobecné právo hlasovací, ale ani tentokráte nebylo ženám přiznáno 
volební právo.Na to si musely počkat až do republiky.

Poměr českého lidu k rakouskému parlamentu byl od počátku odmítavý a 
za všech dob nedůvěřivý.Na počátku českého politického usilování zastáva
la česká politika názor, že by společný rakouský parlament měl být obesí
lán jen zástupci, volenými zemskými sněmy, jimž by byla ponechána plná 
kompetence ve všech vnitřních záležitostech těchto sfeefrfsfá: státoprávních 
jednotek. Jen věci společného zájmu měly být projednávány ve Vídni. Proti 
všem císařským slibům zavedla však císařem naoktrojovaná ústava přísný 

®antEsxn centralismus a značné omezení samosprávy zemí a jejich sněmů. 
Po jednu dobu se čeští poslanci úplně stranili jednání říšské rady a ne- 

obesílali ji a když byli pro svou absenci zbaveni mandátů,byli všichni 
demonstrativně znova zvoleni v tak zvaných deklarantských volbách. Když 

pak čeští poslanci znova vstoupili na říšskou radu, učinili tak s výhradou, 
že tak činí bez újmy právům království českého a jeho sněmu. Toto "státo

právní ohražení" opakovali až do posledních let Rakouska všichni čeští 
poslanci z historických zemí, s výjimkou sociálních demokratůjsmSm&n 
Mx-mxrxtaxx kteří dokonce učinili protistátoprávní ohražení a T. G-. Masary
ka. Česká delegace, v níž dlouho měli mladočeši dominující postavení,než 
je přerostla strana agrární, soustavně usilovala o umxksmEmšmx uzákonění 
všeobecného práva hlasovacího a to i pro ženy. Mladočeši se také dožadovali 
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poměrného zastoupení, jež propagoval již Karel Sladkovský, jeden ze zakla

datelů strany.
Odmítaný poměr české veřejnosti k rakouskému parlamentu a k tomu, 

cojse v něm dělo, jaJnffižxixpmširaiýxmEaÉiÍB|tmšl několikeré důvody. Především 

zde bylo celým národem více nebo méně důrazně zastávané státoprávní sta
novisko,že záležitosti KEské zemí české koruny mají být rozhodovány v 
Praze a ne ve Vídni a že tudíž všechny snahy musí směřovat k tomu,aby 
byla obnovena moc českého sněmu.Říšská rada se tudíž považovala pře

devším za platformu pro národní zápas, vedený na cizí půdě, kde se má vy
bojovat české státní právo.

Sněm království Českého byl při vší své_ubohosti parlamentem, k němuž 

se upínaly všechny naděje a pochopitelně byla bolestně pocitována jeho 
bezmocnost.Zde stála česká politika před podivným rozporem.Je jí demokra
tické tendence a oddanost myšlence^parlamentarismu požadovaly posílení 

parlamentu v celé říši, ale každé posílení parlamentu vídenského mělo 
nutně za následek oslabení posice sněmu českého.Tento sněm byl v posledních 
letech před válkou zcela ochromen německou obstrukcí, jež znemožňovala 
veškerou jeho činnost.Také to neposilovalo vůli k nějaké spolupráci s Němci 
na vídenské půdě.

v 
Byly zde ještě jiné věci, jež popuzovaly českou veřejnost proti víden

skému parlamentu. Především tu byl nedemokratický volební řád a když ten 
byl poněkud demokratisován, došlo k nespravedlivému rozdělení volebních 
okresů, aby se Němcům dostalo za každou cenu zastoupení většího,než jim 
podle práva a spravedlnosti patřilo. Uměle vyrobená vládní většina,opí
rá jící se především o Němce a některé skupiny s nimi spolupracující,se 
důsledně stavěla proti každému českému národnímu požadavku?.A nalezla-li 
se v Rakousku vláda, jež by se byla pokusila měřit Cedhům trochu spra
vedlivěji, byla okamžitě smetena německou oposicí. A tak bylo například 
marné všechno usilování o zřízení české university na Moravě. Němci, 
zejména Němci v českých zemích, považovali za ohrožení své národní 
existence, kdyby česká většina v historických zemích měla dvě university, 
jichž potřebovala, měla-li být nějaká vědecká soutěž a uchována patřičná 
akademická úroveň. Němce ostatně "ohrožovala" každá česká škola.Každý

český kulturní nebo hospodářský požadavek narazil na německý odpor a 
když česká delegace chtíla něco pro národ získat, musila platit

velkými ústůpky za to, na co měli Češi plné právo.
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Také Vídeň byla pro Cechy místem velmi nehostinným.Německý tisk do

sud oplývá nářky našich někdejších německých krajanů, jak byli "utisková

ni” v Československé republice. Měli by porovnat, jak se nám dařilo je
jich zásluhou v Rakousku.Ve Vídni na příklad, byla česká menšina vždy 
mnohem početnější, než za republiky menšina německá v Praze. Cechů bylo 

r
ve Vídni tolik, že jsme ji právem občas nazývali největším českým městem, 
aniž bychom měli a v umyslu si ji přisvojovat, jako to činili a dosud 
činí Němci s Prahou. Jeden čas tam bylo Cechů více, než kolik měla Pra
ha sama obyvatel. Ale v tomto hlavním městě monarchie, kde vycházely pra
videlně dva a někdy i tři české denní listy, nebyla pro české děti ani 
jedna veřejná česká škola.Všechno školství, včetně jedné české střední 
školy, bylo zřízeno a udržováno soukromou obětavostí českého lidu. Za tím 
účelem vznikl spolek "Komenský", který stejně jako "Ústřední matice 

školská" ve zněmčených krajích historických zemí, musel financovat všech
no české školství ve Vídni.Tato nespravedlnost šla tak daleko,že studenti 
na české střední škole ve Vídni, vydržované ze soukromých sbírek českého 
lidu, nemohli na tomto ustavu skládat maturitní zkoušky, ale musili se 
jako privatisté podrobit zkouškám na ústavech v českých zemích, aby je
jich vysvědčení měla úřední platnost.

To jistě nemohlo zvyšovat nevajné již sympatie českého lidu k stře
disku monarchie a k tomu, co v něm bylo. Vídeň nám dávala při každé 
příležitosti jasně na jevo,že jsme občany druhého řádu. K tomu se ještě 
pojila okolnost,že Češi neměli celkem mnoho společného s ostatními ná

rody monarchie. Záležitosti oněch zemí jim byly cizí a protože nechtěli, 
aby jiní mluvili do českých v&cí, nehodlali sami zasahovat do záleži
tostí druhých národů. Orientováni kulturně na Francii a citově na Rusko, 
považovali Paříž za hlavní město světa ( kulturně jím tehdy nesporně 
byla) a Vídeň jim byla cizí, pokud nebyla jimi přímo nenáviděna. Pojem 
"širší vlast", tak horlivě jim vštěpovaný rakouskými vládami a úřady, 

byl jim prostě nepřijatelný. Zásluhu na tom mají rakouské vlády^kNěmci.
Rakouský parlament sám nedovedl také vzbudit v českém lidu nejmenších 

sympatií.Oficiálně byl sice nadán veškerými právy,ale ve skutečnosti 
byl loutkou v rukou vlád, jež se mohly s klidem přenésti přes jeho vůli, 
pokud se ovšem těšily důvěře císaře a jeho dvora. Podle 14. paragrafů 
naoktrojované ústavy, mohla vláda vydávat císařským nařízením i zákony a
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obstarávat všechny státní záležitosti, včetně ukládáni daní, když parla
ment nezasedal. A kdy zasedal, rozhodla zase jen vláda a ne parlament. 
Byla-li někdy v poslanecké sněmovně oposice příliš mocná, vláda parlament 
jednoduše poslala na prázdniny .Poslanci šli dům domů a paragraf 14-. vy
řizoval všechny záležitosti, pokud se poslanci "neumoudřili".

Aby se"umoudřili" měla vláda v rukou donucovací prostředek. Poslanci 
neměli měsíční plat, jako tomu bylo později za republiky, ale dostávali 
diety, to jest za každou schůzi, jíž byli přítomni, měli nárok na 20 K. 
Ovšem, ono stačilo zapsat se jen do seznamu přítomných a jít domů. Popla
tek sám byl na onu dobu celkem slušný, ale jen v tom případě,že se schůze 
konaly pravidelně a po nijaké delší období. Ztráta diet byla bolestná pro 

poslance na ně odkázané,kteří neměli vlastní jmění anebo jiný zajištěný 
příjem a zejména pak pro ty,kteří byli ze vzdálenějších končin monarchie.
Náhlé odročení parlamentu krůtě postihlo vždy mnohé z nich.A tak lze po
chopit humornou historku, jež se přihodila sociálně demokratickému mixx

*
rriixt poslanci a za repúbliky mnohonásobnému ministru Rudolfu Bechynovi a brněn-* 
šitému soc. dem. deníku '’Rovnost". Bechyně byl/ jako poslanec také parlamentním 
zpravodajem "Rovnosti" a denně telefonoval redakci co se děje.PM jednom 
nečekaném odročení parlamentu zakončil svůj telefonický referát slovy: 
"A diety jsou v......... ". Stenograf to pečlivě zaznamenala přepsal,nepo
zorný redaktofc to poslal do tiskány, sazeč to vysadil a nedbalý korektor 
to přehlédl a tak následujícího dne četli čtenáři "Rovnosti" a po nich i 
mnozí jiní,kteří jinak "Rovnost" nesledovali, tento klasický povzdech 
Bechynův naplno vypsaný.

Ačkoliv rakouský parlament byl ustavičně zmítán národnostní^zápasem 
i bojem proti všem pokusům obnovit absolutismus, přece jen se občas musil 
zabývat i věcmi méně politickými a zde se znamenitě uplatnila seriosnost 
a odborná znalost mnoha českých poslanců. To bývalo občas v české veřej
nosti přehlíženo,protože národnostní zápas a veliké politické otázky byly 
jejím hlavním zájmem. Ale v politických věcech jsme byli vždy v nevýhodné 
situaci, protože skoro vždy šli Poláci z Haliče s Němci v jednom šiku za 
to, že jim Nšm^ci ponechali volnou ruku v jejich nepěknéj^zacházení s ukra
jinským obyvatelstvem východní Haliče. Polskou politiku definoval jeden 

polský politický vůdce, když mu čeští poslanci vyčítali spojenectví s Němci,
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jako "nie honorówo,ale zdrówo" ( není to čestné, actaxi ale je to prospěšné}.

Mnoho lidí považovalo za takovýchto okolností účast českých poslanců 

ve vídeňském parlamentu za zbytečnou a často se ozývaly hlasy, doporuču
jící novou absenci. Ale, i když se nedalo ve Vídni vybojovat to hlavní, 
mnohému se dalo zabránit a ’’drobečková politika”, jak to odpůrci klidné

/
a tiché práce nazývali, přinesla mnohí7 ovoce, především tím, že se poda
řilo dostat mnoho lidí do ústředních úřadů a získat tak kádry pro schop

nou administrativu státu po jeho obnovení. Také mnoho drobných,ale důle
žitých výhod hospodářských i kulturních bylo vybojováno,někdy draho vykou
peno, ale v každém případě byl národ posílen do té míry, že dosažení 
státní samostatnosti bylo již jen věcí času,at by bylo došlo k válce nebo 
ne.Účast na rakouském parlamentu poskytla českým politikům školení, jež 

jim bylo na prospěch v republice. Všude, kde šlo o věci praktické a odbor
né se naši zástupci znamenitě uplatňovali. Dr. Bráf, dr. Kramář, dr. Kaizl, 
dr.Engel, dr. Masaryk, dr.Funk, dr.Fiedler a mnozí jiní byli vždy vyslech
nuti sněmovnou s pozorností a úctou. Dr.Kaizl byl na přiklad jedním z nej

lepších ministrů financí, jaké Rakousko kdy mělo.
V posledních desítiletích bývali češi zastouceni v různých vládách 

jedním nebo dvěma ministry. Obvykle měli jednoho ministra bez resortu,či 
jak se říkalo bez portefeuille, nebo ještě lidověji "ministra krajana”. 
Někdy měli ministerstvo odborné, jako na př. financí(Kaizl)»veřejných 
prací (Trnka), obchodu (Fiedler) a pod. Nikdy jim však nesvěřili nějaké 
ministerstvo čistě politické, jako vnitro, vojenství, zahraničí nebo 
školství.Ta ministerstva býla vždy jen pro Němce a někdy snad také pro 

germanofilské Poláky.
Stejným způsobem jako s Čechy xx zacházelo Rakousko i s ostatními 

neněmeckými národy. Jen Poláci se měli podstatně lépe. Nevraživost mezi 
Čechy a Poláky, jež se tak škodlivě projevila v dobách republiky, měla 
do značné míry svůj původ v postupu Poláků,kteří, když byl jejich původ
ní stát rozdělen mezi Rusko, Německo a Rakousko, považovali Rakousko za 
nejmenší zlo a za lepší ochranu své národní existence, než Německo nebo 
Rusko. B^i také jediným z neněmeckých národů Rakouska, který organisoval 
dobrovolníky ( legie®, pod vedením Pilsudského) k boji po boku Rakouska
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a Německa za první světové války, kdežto polské legie gen. Haliera, slože
né z Rgiáx Poláku v západních zemích, bojovaly po boku Francie, Británie, 
Spojených států a ovšem i - hsdnx poněkud hodně neochotně snad-Ruska.

*Jaký byl skutečný význam parlamentu v rakouském politické''! státním 
životě? Celkem nepatrný. To je nejlépe vidět z toho, že se jej nikdo 
neptal, má-li se Rakousko pustit do své lehkomyslné a sebevražedné války 
nebo ne. Poslanci byli svoláni, aby odhlasovali vládě zmocnění a potřebné 
peníze na války, až když začala. Němci a Poláci to učinili s nadšením. 
Pak byli poslanci posláni na dovolenou a ti nepohodlní byli jednoduše 
zbaveni mandátů a zavřeni. Teprve kdýsy^ačinalo jítx s Rakouskem s kopce 
a vláda potřebovala pomoci těch, jimiž pohrdala a jež pronášíedova/a k/ 

věznila, byl parlament znova svolán.A to již bylo pozdě.
0 panské sněmovně škoda slov. Její existence byla tak nechvalná,že dala 

u nás vzniknout instinktivní nechuti k systému dvou komor, jež byla u 
našich socialistů tak xakmřenmHx hluboko zakořeněna,že svými předsudky 
zmařili skoro úplně užitečnou funkci senátu, když byl uzákoněn v republice.
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Císař František Josef I.

Stařecky zvetšela Rakousko-uherská monarchie spočívala na několika 
sloupech. Hlavním z nich byla dynastie se stařičkým monarchou v čele. Kolem 
dynastie a dvora se šikovala šlechta, vysoký klérus, armáda a úřední apar«t. 

Byla tu ovšem také vláda a parlament,ale na těch už tolik nezáleželo. A 
ovšem, byl tu i finanční a průmyslový kapitál, přisluhující Němcům a byli 
zde rakouští Němci, kteří hlučně mluvili o své věrnosti k panovníku a je

ho státu, a jiným národům vyčítali neloyálnost, ale při tom sami nepře
tržitě šilhali do Říše.

Dynastie měla všechny výhody rodu, panujícího již po několik staletí 
a císař,který seděl na trůny již od r. 1848 se stal také již trvalou insti
tucí. Patina a tradice hodně znamenaly. Mnozí, zejména v cizině, měli úctu 
k jeho hodnosti, stáří a osudu, který ho postihoval. Jeho manželka Alžběta, 
z rodu dědičně zatíženého Šílenstvím, putovala bez něho po xs±x světě a 
byla ve Švýcarsku zavražděna. Jeho syn a dědic, korunní princ Rudolf,spáchal 

společně se svou milenkou hraběnkou Vecserovou sebevraždu a jeho případ, 
znám;/ jako tragedie z Meyerlingu , je dosud opředen tajemstvím a legendami, 
většinou hodně nepravdivými. Nástupce^se pak měl státi arcivévoda František 
Ferdinand d’Este, ale ten se dopustil v Rakousku neodpustitelného zločinu, 
že se oženil s "obyčejnou” hraběnkou, čímž patrně snížil vznešenost rodu 
někdejších hrabat,pocházejících ze Švýcarska. Také několik jiných členů 

panovnické rodiny obohatilo skandální kmHnikiHmÜHikinta kroniku Habsburků a 
jeden z nich se docela nerozpačitě vzdal všech rodových výsad a jako 
obyčejný pan Ort se z Rakouska vystěhoval a ve světě záhadně zahynul.

Císař byl přirozeným pojítkem mezi národy monarchie, jež jinak k sobě 
ani trochu nelnuly. Bylo to však pojítko velmi chabé a někdy i spíše dě

lí tko. Mezi Cechy pak měl František Josef I. již za mého dětství ctitelů 
pramálo. "Křivopřísežník, špatný otec a špatný manžel", jak ho za války 
přiléhavě nazval Ernest Denis, netěšil se sympatiím českého lidu.Toho 
špatného manžela a špatného otce byli bychom mu již odpustili,ale křivo- 
přisežnictví ne,protože se týkalo nás.František Josef manipuloval slavnost
ními sliby, jež dal při nastoupení na trůn, jako manipuloval "neodvolatel
nými” ústavními zákony, jež pak odvolal. Ne splnil slib, že bude respektovat 
práva českého království a že se dá korunovat za českého krále a místo
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toho naoktrojoval ústavu přímo namířenou proti právům Českého království, 
jež tak slavnostně slíbil zachovávat. To způsobilo,že češi SmsmtmxtaKmäiDsmŽaĽdE 

Františkem Josefem I. zprvu pohrdali a později mu posměšně říkali František 
Procházka. Pak jej nenáviděli. Generací let devadesátých počínajíc nabýva- 
la vrchu nenávist k s/tatfář, jenž byl ztělesněním germanisace, absolutismu, 
klerikalismu a militarismu.

SmamiaK František Josef byl typickým představitelem oné kategorie vyhy
nuvších již absolutních panovníků, kteří se nedovedli vpravit do doby, kdy 
lid počínal zvedat hlavu a ýádat alespoň spolurozhodování tam,kde šlo o 
jeho osudy. Císařův poměie k lidu Rakouska byl poměrem feudálního pána k 
jeho nevolníkům, majitele panství k jeho latifundii. Všedhno bylo jeho.Po
žadavky demokratisace byly v jeho očích pokusem omezovat jeho posvátná prá
va. I když musil někdy povolit, činil tak neochotně, s výhradami a v naději, 
že bude moci zase uchvátit nazpět, co mu bylo vyrváno.Na rozdíl od německé
ho Viléma II., také absolutist^/z přesvědčení, ale chápajícího,že alespoň 

na oko musí hrát na lidovou strunu, František Josef kráčel životem s názo
ry v podstatě stejnými, jako před ůím nejnenáviděnějšího Habsburka Ferdi
nanda II. Neměl prs pochopení pro to, co ovlivňovalo myšlení a cítění 
"jeho” národů,neměl ani zájmu ani uznání pro jejich národní aspirace. On byl 
císař a oni poddaní.Ten poměr byl pro něho trvalý a neměnitelný.Určoval 

všechny jeho činy.
František Josef byl mužem zbožným a katolická církev ho pohazovala 

za svou důležitou oporu. Ale tento zbožný katolík nebyl ochoten uznat ani 
ve věcech církevních nadřaděnost, ba ani nezávislost papežskou. Zasahoval 
do voleb papežů, neohlížeje se ani trochu na teorii,že je to sám Duch 
Svatý,který kardinálům vnukne koho mají volit.Více než na Ducha Svatého 
spoléhal na svoje veto. Církev podporoval pokud mu sloužila a všechna 
místa v církevní hierarchii byla jen pro lidi, jimž důvěřoval a od nichž 
očekával, že budou sloužit jemu a jen jemu.

František Josef se často označoval za Němce a podporoval germanisaci 
jako nástroj své politiky.fcff&ýbuji však,že měl nějaké německéjřsítění.Vy

cházel z dynastických a ne národnostních zřetelů, byl pánem a ne přísluší
v 

níkem ný nějakého celku.V germanisaci viděl prostředek k upevňování a 

udržování jednoty státu. Ze všech panovnických rodů světa byli Habsburkové 
vždy nejvíce anacionální. ”Dům rakouský” byl jen domem habsburským.Rakousko
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"bylo pro HabJúrky toliko státem habsburského rofíu a ne organickým útvarem. 
Rodový pýcha a. rodový zájem byl základem všeho jeho počínání.Muž,který se 

narodil v devatenáctém století a zemřel až ve dvacátém, žil duchovně 
někde v dobách Ludvíka XIV, nebo Ferdinanda IL I on by dovedl říci:"stát 
jsem já". Byl majitelem státu a ani ve snu mu nenapadlo,že by se měl stát 
vůdcem lidu.

František-^tosef žil v nevůli se svými předurčenými nástupci. Nebyla to 

jen nevraživost panovníka vůči tomu, kdo má jednou zaujmout jeho místo.By
la to nechut k všemu, co se mu zdálo koketováním s poddanými a ústupkem 
z "posvátných" práv panovnických. Korunní princ Rudolf budil u něho mnoho 
nelibosti. Nebyl to jen jeho soukromý život,protože ani císař nebyl svátý 
nebo puritán.Rudolf se však stýkal s vídenskými liberálními politiky a 
novináři a to bylo v očích panovníkových proviněním skoro neodpustitelným. 
Nejen panovník, ale i následník trůnu a každý člen panovnického rodu měl 
být povznesen nad lid, ba i nad šlechtu. A koketovat s politikou bylo zasa
hováním do práv panovníkových, jenž jediný směl určovat linii státní po
litiky. Nic nenasvědčuje,že by byla tragická smrt následníkova vzbudila 
mnoho zármutku u jeho otce, Spíše tu byl pocit úlevy, spojený se starostí, 
jak zabránit veřejnému skandálu. Tajnůstkářství ovšem skandál neututlalo.

Ani nový následník nepřirostl císaři k srdci.A zase nebyl to jen 
ten "nerovnorodý" sňatek, jenž mezi nimi vytvořil chladný ba nevraživý 
přímo poměr.František Ferdinand viděl, jak monarchie chátrá a nechtěl če 
kat s reformami, až na něho přijde řada. Snažil se vynutit některé reformy 
již za svého nástupnictví.Na rozdíl od Rudolfa nekoketoval s liberalismem 
a v zásadách byl velmi blízek císaři samému.Ale byl mladší, duchovně žil

✓
v jiné době a s císařem se rozcházel v názorech na metody. Pokoušel se 
proto zasahovat do věcí, jež císař se stařeckou gmíněností vyhražoval 

1/
jen pro sebe.Pletl se mu do zahraniční politiky, což v císaltových očích 
bylo skoro velezradou. I František Josef I. pěstoval spojenectví s Německem, 
ale činil tak celkem nerad a protože musel.Nemohl zapomenout,že německá 
císařská koruna kdysi patřila Habsburkům,že tedy je jeho plnoprávným 
majetkem,že byl vytlačen ze Severoněmeckého hnán bundu Hohenzollernskými 
povýšelci. ELetl-li se mu do toho František Ferdinand, bylo to od něho 
špatné a dvojnásob špatné bylo, že byl v až příliš dobrém poměru s

Vilémem« II. , jenž v očích Františka Josefa byl hanebným demagogem,který 
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svým vystupováním znevažuje důstojnost panovníka z milosti Boží. Na to se 

císař áxxac se svým okolím dívali nevraživě a podezíravě.
Jistě horší bylo, že se František ferdinxmiH Ferdinand ďEste vměšoval 

do vojenských věcí, jež císař také považoval za svou výlučnou doménu. Za 
svého dospívání císař sloužil na chvíli v armádě po boku polního maršála 
hraběte Radeckého, jednoho z mála rakouských vojevůdců, o nichž se nedá 
říci,že založili svou slávu tím,že prohráli každou bitvu a každou válku. 
Tyto zkušenosti stačily císaři na celý život. Nepotřeboval, aby ho někdo 
učil vojenskému řemeslu.Armáda byla "jeho", vojáci měli na kokardě čapky 
jeho monogram, nosili "císařův kabát" a byli jemu a ne nikomu jinému zavá
záni přísahou věrnosti.Každý cizí zásah byl tudíž zločinem proti majestátu.

Ovšem1, bylo docela v potóôétý) že arcivévodové zastávali nejvyšší gene- 

rálské hodnosti. Císař také chodil jen v uniformě. To bylo v zájmu monarchie 
a nemohlo to škodit.František Josef nepřeceňoval však vojenské vědomosti 
svých příbuzných a nepodceňoval odbornictví, i když hodně starožitné. Na 
rozdíl ód Viléma H. , který námitky ’.'oltkeho mladšího,když mu bylo na
bídnuto náčelníctví štábu, že na to nestačí, odbyl pový'eným:" V míru najto 

stačíte a za války vám pomrhu já",František Josef usoudil,že xdjpfccamEmhms 
žádný arcivévodský generál nemůže nic zkazit, bude-li mít dobrého náčel
níka štábu. Velitel musí být vysoce urozený, náčelník štábu musí být od
borník. A aby nebyl příliš domýšlivý,je zde arcivévoda,který ho může zkro
tit. Proto také císař za války s naprostým klidem jmenoval svého bratrance 
arcivévodu Bedřicha, neblaze proslulého’markýze Géra" vrchním velitelem 
armády.Neměl při tom nejmenších ilusí o Bedřichových vojenských schop - 
nostech a vědomostech. ( Ku cti Bedřichově sluší doznat,že ani on sám 
se takovým ilusím neoddával. Hned po svém jmenování ujistil náčelníka ge
nerálního štábu Frange Conrada von Boetzend.orfa,že se mu nebude pWst do 

ničeho.)
František Ferdinand d*Este nechtěl však pouze nosit generálskou uni

formu a odmítal si na vojáka jen hrát. Chtěl reformovat armádu,jež toho 
nutně potřebovala a chtěl tak učinit hned a podle svého. Srazil se s teh
dejším náčelníkem generálního štábu baronem Beckem a přednostou císařovy 
vojenské kanceláře generálem Bardolfem. A ovšem také s císařem. Císař 
viděl, že v něčem musí ustoupit energickému nástupci trůnu,kolem něhož 

se již počala šikovat kamarila, jež si přisadila na přízeň vycházejícího
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slunce. Povolil mu tedy,aby se ministrem války stal generál Auffenberg. Když 
však František Ferdinand začal vymáhat,aby se na místě stařičkého generála 
Bečka stal náčelníkem generálního štábu poměrně mladý ještě generálmajor 
von Hoetzendorf,postavil si císař hlavu.Prohlásil,že si František Ferdinand 
musí vybrat.Bud bude mít ministra války nebo náčelníka generálního štábu, 
ale ne oba.Císař mu celou armádu do rukou n>flá.A tak musel Auffenberg ode
jít z úřadu ministra války,aby měl František Ferdinand "svého” náčelníka ge

nerálního štábu.Když se však svého protěžovaného generála nabažil,protože 
nebyl dost poslušný a chtěl se ho tedy zbavit,postavil se císař se svými 
poradci na odpor. Hoetzendorf zůstal ve své funkci,až když zase v druhé po
lovině války odstranil císař Karel generála nedostatečně dvořanského a na
hradil jej mužem ohebnější páteře.

Rakousko použilo sarajevského atentátu k pokusu vyřídit si účty se 

Srbskem a likvidovat vzrůstající neklid, mezi jižními Slovany. Byla to však 
jen vítaná záminka. Zpráva o atentátu byla v dvorních kruzích přijata zprvu 
s pocitem úlevy.Bylo to patrno i z toho^jak kvapnýma v poměru k španělskému 

ceremonielu panujícímu u dvora chudobný^byl arcivévodův pohřeb,stejně jako 

z toho, jak kvapně mizeli v propadlišti všichni milci a důvěrníci zahynuv
šího následníka trůnu.Ne jeden muž na odpovědném místě si oddechl,že bylo 
odstraněno nebezpečí dobrodružství, ohrožujících existenci Rakouska. Ironií 
osudu bylo,že se pak Rakousko slepě vřítilo do největšího dobrodružství 
svých dějin, jež nutně znamenalo jeho konec.

František Josef neměl nikdy mnoho důvěrníků a sotva komu byl opravdu 
přátelsky nakloněn.Ministři pro císaře nic neznamenali.Byli to jeho slu
žebníci. Jen o hrstce lidí je známo, že k nim měl poměr lidštější,než k 
o statním. Je dním byl stařičký generál Beck, s nímž se císař nechtěl rozlou- 
čit.Pak to byl císařův komorník, starý osobní sluha,jenž se těšil mimořád
né císařově přízni a důvěře.Dále herečka Kateřina Schrattová, s níž 
František Josef udržoval důvěrné styky docela veřejně až do své smrti a jež 
měla zřejmě více moci, než všichni ministerští předsedové,jak po sobě 
následovali. A konečně tu byl starý obhroublý generál Galgoczy,jenž z 
neznámých důvodů přirostl císaři k srdci, snad proto,že se nepletl do 
politiky a nesnažil se reformovat nic, ani armádu,a který dovedl císaře 

pobavit.
Tento generál jízdy se těšil přízni docela mimořádné. Kdysi měl potí

že s vyúčtováním peněz za nějaké stavby v Bosne a ministerstvo na nem
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ustavičně požadovalo přesné vyúčtováni.Na dotazy odpovědět* drsně:"Dostal 

jsem tolik a tolik, vydal tolik a tolik a kdo tomu nevěří je vůl. "Ministr 
pohorjčeně předložil amsařk toto vyjádření axs^^který s byrokratickou 

vytrvalostí úřadoval ve své pracovně od časného rána do pozdního večera. 

Císař na to prohlásil,že urážka, na níž si ministr stěžuje se jeho netýká, 
protože Galgoczymu věří a zlomyslně se ptal ministra: " a kdo mu nevěří?". 
Věc byla pohřbena. Císař mohl být k svému oblíbenci štědře velkomyslný. 
Zaplatil to rakouský poplatník a ne on.

Ještě okatějším dokladem císařovy přízně byla událost,k níž došlo při 
^císařských manévrech" v Haliči, tehdy ještě rakouské.Jeden polský aristo
krat měl na svém zámku hostit® velitele manévrů, jímž byl Galgoczy a pa£ 

na den nebo na dva i císaře.Galgoczy si vzal s sebou manželku,jež uroze
nému knížeti nebyla dost urozená- patrně nebyla "urozená" vůbec a byla 
jako její manžel mravů poněkud drsných. Vznešený pán to dal generálovi dost 

okatě na jevo a generál, se prostě odstěhoval do nouzové stavby,kterou si 
dal postavit vojáky.A když na manévry přibyl císař se svým doprovodem, 
ubytoval ho Galgocyy u sebe. Císař odmítl pozvání polského aristokrata, 
protože urážku svého generála - a to ještě od Poláka - považoval za urážku 

vlastní osoby.
Dvorní propagandmsté šířili ov'-em mnoho historek,jež měly císaře po- 

stavit do světla dobrého a laskavého muže. rSkolní čítanky byly jich plny 
a všechny byly stejnetnepravděpodobné,že sestály zdrojem vyraženi pro 

všechny, jimž byly vnucovány.Ve skutečnosti byl František Josef Lego- 
centrik, jenž i když někdy vykonal něco dobrého, činil tak především proto, 
že to sloužilo jemu a jeho zájmům a který nesnesl,aby někdo rozhodoval 

tam, kde se měla uplatnit jeho svrchovaná vůle. Malí i velcí,všichni 
byli jen jeho poddanými.On byl přece z milosti Boží a pomazaný Páně. 
Všdchno byl jen on, jeho dům, jeho rod.A jeho pýše,aamolibostdŕ4xm!Siä]aBBm 

a rodové sobeckosti bylo u něho podřízeno všechno, zájem státu,jeho ná
rodů, jeho rodiny i osobní čest.Jeho tragedií bylo, že se narodil a zemřel 
nejůéně o sto let pozdě. Bylo to tragedií i těch nespočetných obětí války, 
kterou lehkomyslně rozpoutal.
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Dvůr a šlechta v Habsburkově monarchii.

Panovník, jenž nenáviděl parlamentní demokracii i v její velmi omezené 
míýe,povolené Rakouskem, musil se nutně obklopit dvorní kamarilou,našepta- 
vačijpochlebníky a prisluhovači. Ministři nebyli jeho důvěrníky,ani je nepo
važoval za služebníky státu.Pro něho byli služebníky jeho vznešené osoby i 
jeho vznešeného rodu a jejich povinností bylo pečovat,aby se stala přede
vším jeho vůle a aby politikové nezasahovali příliš troufaKeXjeho ’’posvát

ných"pcKX prerogativ. Ovšem, ministři musili být často vybráni s ohledem na 
parlament,aby v něm měli potřebnou většinu, nebo aby je parlament nesmetl 
v nevoli.To je panovníku nepřibližovalo a neměl k nim vřelejší poměr,zej
ména pak ne k těm, jejichž funkce byla ústupkem parlamentu. Ministři byli 
"jeho", ale ne zcela jeho, i když se zpravidla horlivě snažili plnit jeho 
vůli.Někdy však přece musili panovníku připomenout,že parlament to či ono 
nesnese, nebo že na něčem trvá. "Společní, ministři",kteří neodpovídali par
lamentu a záviseli mnohem více na jeho vůli,byli jím ovšem svobodně vybí
ráni a ne náhodou byli skoro vždy z nejvyšší aristokracie německé a pol
ské.

Rakousko bylo jedním z mála států,které si uchovaly starobylé výsady 
rodové šlechty, zejména té vysoké.Ne nadarmo se tehdy říkalo,že jako v

v
Německu člověk začíná oficíreiji, v Rakousku začíná baronem. Šlechta obsadila 
věedhny dvorské úřady a hodnostáři dvora byli obvykle mnohem mocnější a 
vlivnější, než ministři a jiní státní činitelé. Kde to bylo jen trochu možné 
a kde nebylo potřebí zvláštní odborné kvalifikace, jíž rakouská šlechta 
nikdy nevynikala, i vysoké státní úřady připadly šlechticům.A šlechta byla 

skoro bezvýhradně německá.Jenom v HalicŽ/roioho příslušníků nejen nižší,ale 
i vysoké šlechty s vřelým polským národním cítěním. Naproti tomu české 
šlechty bylo pořídku, ač zde bylo mnoho šlechticů,jejichž titul pocházel 
od českého království a měli tudíž tak zvaný český inkolát. Znavná. část 

jich byli potomci cizí šlechty,jíž v dobách pobělohorských do českých zemí 
natahal Ferdinand II. a obdařil statky,zabavenými šlechtě odbojné,nebo 
alespoň neochvějně protestantské.V mnoha případech však šlo o potomky 
starých českých rodů v době germanisace nebo protireformace poněfflčených. 
Češi - myslím opravdoví Češi- se tu a tam ještě nalezli mezi drobftö/u Šlechtou, 

nehledající dvorní přízně,ale od barona výše se vyskytl český šlechtic s vře
lým národním cítěním jen docela výjimečně.
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Bylo by zajímavé prozkoumat proč a jak se stalo,že vývoj národnostní 
orientace šlechty byl právě opačný vývoje, jímž prošel střední stav.Měst
ský střední stav, silně germanisovaný za dolg jesefínských, se kvapně vra
cel k českému národnímu cítění, kdežto u šlechty se odcizování národu stá
le stupňovalo. Ještě do r. 1848 bylo mezi šlechtou mnoho vlastenců, alespoň 
územně vlasteneckých. Hrabě Josef Thun, strýc pozdějšího místodržitele 
království Českého, jenž proslul svým výrokem "Cech je buď hulvát nebo lí
bá ruku", mluvil ve stavovském ještě zemském sněmu království Českého o 

sobě a svých přátelích "wir Böhmen" a v německé řeči velebil slávu králov
ství a hlásal zemské vlastenectví. V tom byl ovšem kus pýchy,že český šlech
tický titul,protože byl z království, platil mnohem více, než mnohý jiný, 
na p?říklad německý, nebo dokonce z rakouského císařství,protože ten byl 
mladš/í.Teritoriální vlastenectví však rychle vyprchalo - Vídeň je viděla 

nerada a šlechta se přizpůsobila. Stala se skoro bezvýhradně rakušanskou, 
nebo dokonce německo nacionálni.

To se ovšem nutně projevilo v postavení šlechty v českém národním živo- 
tě.Na počátku českého politického života hrála česká -územně i národnostně 
česká- šlechta významnou politickou úlohu v národníj^žibotě a v jeho politic

kém uplatňování. Brzy se však rozešla s národním hnutím a toto hnutí s ní. 
Bylo jí příliš nacionálni, příliš demokratické,příliš pokrokové a příliš 
málo dbalo vůle panovníkovy. Už staročeši se šlechtě občas zdáli přílišnými 
radikály a když je smetli mladočeši,postavila se šlechta docela mimo usi
lování národa a proti němu. Pro ně, jako pro císaře byli mladočeši "eine 
sonderbare Gesellschaft", podivná společnost.Národní strana svobodomyslná, 
jež na čas začala dominovat české politice, šlechtě oplácela plnou měrou. 
V letech devadesátých nebyl už mezi českými politiky a významnými kulíutními 

a veřejnými pracovníky ani jeden šlechtic rodem.Teprve poslední leta před 
válkou přinesly nepatrnou změnu k lepšímu. Bylo však již pozdě,aby se něco 
změnilo ďczfío stavení rárnda^ktemýixaxrjgákm.^roxarmffliikaiisnxHiirj^taniiÉHx 

šlechty v národním životě a na poměru,který se ještě víc radikálisoval,k ní. 
Šlechta se prostě rozešla s národem a národ se šlechtou.

Šlechta přilnula k dynastii a tou měrou, jakou se národ začal odcizovat 
dynastii a panovníkovi, prohlubovala se propast mezi ni a lidem. Celkem 
nepromyšlené a zbytečné ustanovení republikánské ústavy,jež rušila staré 

šlechtické tituly a zakázala jejich používání, bylo jen důsledkem tohoto
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taihwifro stavu.Ani lidé, kteří měli jinak jemný smysl pro spravedlnost a 

dovedli jinak postřehnout každou křivdu,si nelámali hlavu pochybeností to
hoto opatření. Na počátku českého politického života byl hrabě Clam Marti- 

nic jedním z vůdců české politiky a každý dbal pečlivě co řekl a co chtěl. 
Později národ neměl již pro šlechtu použiýí a nestálo mu ani za to, aby se 
zamyslel nad opatřením, jež někdo nepromyšleně navrhl. Sleohta neměla za- 
stánců a nikdo se oAneza jímal* Svůj osud v národe si ovšem pripravila sama.

z*Rakouska šlechta byla pozemkbvá, vojenská a byrokratická.Veliké pozem
ky byly většinou v rukou šlechty. Kníže Schwarzenberg na příkladj" nekoru
novaný král český" vlastnil asi pětinu půdy v Cechách a jeho doménou byla 
převážná část jižních Cech. Pozemky byly většinou vázány majorátem, to jest 
byly nezcizitelné a nedělitelné a dědictvím připadly vždy "hlavě rodu"majo- 
rátnímu pánu. Za jediné přípustné zaměstnání považovala šlechta službu v 
armádě, nebo ve státních úřadech, či ještě lépe ve dvorních úřadech nebo v 

diplomacii. Velcí páni zasedali ovšam také v Panské sněmovně,kde dvoru 
ochotně pomáhali dusit vůli sněmovny poslanecké. Do Panské sněmovny se do
stalo také několik neurozených jednotlivců z různých národů, většinou 
význačných činitelů kulturních a vědeckých, či známých mecenášů. Z Čechů 

to byli na př. Jaroslav Vrchlický, architekt Hlávka, nakladatel J. Otto a 
několik málo jiných. Byli celkem zbytečnou příkrasou.

Šlechta se neisolovala jen od věci národa, ale sádxá oddálila se také 
od prostého lidu.Rakousko bylo jednou z mála zemí, kde xaradxni: dosud 
platil pojem rovnorodosti. Nestačilo být šlechticem, ale bylo potřebí se 
narodit jako šlechtic a to ještě mít neporušený pÄnaämxB šlechtický pů
vod se strany otce i matky po tři generace. Platily zde jakési norimberské 
zákony. Rod nesměl být "pokažen" nerovnorodým sňatkem s někým neurozeným, 
či jen částečně urozeným. A jako byly nevhodné sňatky s obyčejnými lidmi, 
tak ani společenský skyk s prostým lidem nelákal.V průmyslu,peněžnictví a 
velkoobchodu se zpravidla uplatňovala jen ta část šlechty, jež byla docela 
nová, totiž lidé, kteří si získali v hospodářském životě tak význačné 
postavení,že byli poctěni šlechtickým titulem.Zpravidla to bylo jen prosté 
šlechtictví nebo rytířství a jen tu a tam se někomu dostalo co bylo vyhrazeno 
pro nejvyšší státní hodnostáře a zvláště poslušné ministry, totiž hodnosti 
barona.Kasta byla uzavřená.Přístup do ní byl obtížný, většinou jen přes 

státní službu nebo armádu a pak ještě nováček dlouho pocitoval,jaký je
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rozdíl mezi "urozeností" získanou narozením a tou, jež byla získána záslu
hami, i když často hodně pochybnými.

Jakýmsi nepsaným zákonem bylo, že každý plukovník o/každý vysoký stát
ní úředník, když šel do výslužby, dostal "osobni", to jest nedědičné 
šlechtictví. Mohl se psát "von" a přibrat si k tomu ještě nějaké další 
jméno, tak zvaný predikát. Generálové a zvlášt vysocí hodnostáři,pokud 
již sami nebyli příslušníky kasty, dostávalixstóňtxíct šlechtictví dědičné,
TniitóktB®Ém-<pEmpaám>dcffigBŠtóxiÍEÍQEmEHx nebo se dostávali do stavu rytířského^ 
v některých případech dokonce i ještě výše.Svou výlučností připomínala 
rakouská šlechta francouzskou predrevoluční šlechtickou společnost a v 
ničem se nepodobala ustavičně se obnovující šlechtě anglické. Jako ta 
francouzská degenerovala i ona a její vliv na život národů byl minimální 
(výjimkou zde byla ovšemx značná část šlechty polské), i když jí zůstala 
značná moc ve státním a zejména vojenském aparátu a v diplomacii. Občanský 
"kaz" na čistotě rodu hledala stejně přísně,jako později nacistické 
norimberské^. zákony vyčmuchávaly každou stopu "nearijského" původu.Jen 
tak lze pochopiti případ Františka Ferdinanda,jenž se dopustil "mesaliance", 
protože se oženil s "pouhou "hraběnkou. I když ta hraběnka byla ze starého 
rodu, jenž si svým stářím nezadal s rodem Habsburků, její děti nemohly 
mít nárok na trůn.V Anglii nevadilo, že se pozdější král Jiří VL oženil 
s dcerou hraběte,jež jako vdova dosud nese titul královny matky a jejíž 
dcera je dnes panující královnou.Ale,kdyby nebyla ze šlechtického rodu, 
bylo by to stejné.Rakousko by něco podobného nebylo n sneslo.

V německém táboře se ovšem šW^ta, nižší i vyšší vyskytovala a úplat- 

novala mnohem hojněji a aktivněji. Uplatňovala se většinou ve smyslu vy-
/ v

hovujícím záměrům dvora ,to jest úmyslům panovníkovým. Jen Poláci a Mada- 

ři se mohli chlubit,že mají šlechtu opravdu národní.
Ovšem i mezi šlechtou se vytvářely skupiny, z nichž některé předsta

vovaly jakousi oposici.Jako všude, kde příliš mnoho závisí na držiteli 
moci, jedni slepě a otrocky přisluhovali panovníkovi a druzí si přisadí' 
li na budoucnost a nalepili se na, jak mysleli, vycházející slunce, na 
příštího panovníka, o němž doufali,že bude v nedaleké budoucnosti rozdá
vat svým oblíbencům úřady a hodnosti. laková skupina se vytvořila již 
kolem korunního prince Rudolfa a po jeho smrti žalostně zapadlasprotože 

vsadila na kartu, jež nevyšla. Pak se taková kamarila vytvořila okolo 
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né 

Františka Ferdinanda ďEste a tou měrou,jak císař stárnul a jeho konec se 
zdál vždy více přibližovat, se tato skupina rozrůstala. I tato skupina za
padla, jekmile výstřely v Sarajevu učinily konec jejím nadějím.Lidé s ambi
cemi se začali honem seskupovat kolem arcivévody Karla a jeho ctižádostivé 
manželky Zity, jež měla více rozumu, než celý habsburský rod dohromady, 
snad proto,že z něho nepocházela. A když Karel nastoupil na trůn, musila 
ovšem zmizet skoro úplně zpýsluní kamarila obklopující Františka Josefa.

Pád monarchie učinil konec šlechtickým výsadám, i když zákon, rušící 
a zakazující šlechtické tituly,přijatý u nás, byl nemoudrý a nespravedlivý. 
Musím doznat, že v době, kdy byl u nás tento zákon přijat, jsem tak nesou
dil, Jako většinu, jiných mne osud šlechty ani trochu nezajímal.Co se s ní 

Atane bylo pro mne, jako px pro většinu našich lidí věcí víc než podružnou 
a docela bezvýznamnou. Dnes se ovšem na mnoho věcí dívám docela jinak než 
tehdy.Nemyslím,že nás toto opatření nějak poškodilo,protože národ,který 
se dovedl obejít bez šlechty ve svém zápasu o svobodu a holou národní exis
tenci, protože se bez ní obejít musel, mohl být bez ní docela dobře ,když 
svůj zápas vyhrál.Když se však snažím obhájit českou minulost před nespra
vedlivými výtkami, musím doznat,kde jsou výtky oprávněné a kde byly omyly 
nebo i křivdy opravdu spáchány. I omyly, jež národu jako celku neškodí,je 
nutno zavrhnout, poškozují-li nespravedlivě část náwda, třeba nejméně cennou. 
Rylo správné a moudré,že jsme zrušili privilegia kasty a rodiodli se 
šlechtické tituly již neudělovat.Ale těm, kteří je měli, měli jsme je po
nechat, jako to učinila svého času Francie.Byli jsme malicherní a tím i 
nespravedliví.Ani jednotlivá, ani národy se nemají dopuštět nespravedlností 

a to ani na svých odpůrcích 4ae a ani v malichernostech.
Nikdy jsem neměl zálibu v hraběti Vojtěchu Šternbergovi.Považoval 

jsem ho vždy za zábavného, i když někdy xnigániž nechutně vulgárního 
šaška,jenž se podivným poblouzněním voličů jednoho volebního okresu xk 
severovýchodních Čech dostal do parlamentu starého Rakouska a zde pak 
budil krajní nelibost císařovu svými nájezdy na armádu a dynastii.Ale když 

jsem četl jeho poválečnou visitku "Adalbert, aus dem G-e schlecht der Grafen 
Sternberg, Äeade^t vom Karl dem G-ros sen und entadelt vom Karl Renner"
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(Adalbert, z rodu hrabat Sternbergů, pošlechtěných Karlem Velikým a 
odšlechtěných Karlem Rennerem), měl jsem dojem, že tento urozený komediant 

zesměšnil nejen rakouskou republiku, jež vydala stejně 3« nejapný zákon 
jako my, ale že tím postihl i naši republiku. Neměl jsem nikdy rád, když 
někdo zesměšňoval republiku. Tím méně příjemné mi bylo, měl-li jsem dů

vodný pocit,že toto zesměšnění bylo zasloužené.
♦**
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Vojenská kasta v monarchii

0 rakousko uherské monarchii se tvrdívalo,že ji drží pohromadě kropáč 
a šavle.Šavle hýla jistě oporou mnohem mocnější, než ten kropáč.Vojenská 
kasta byla totiž činitelem významu docela mimořádného již proto,že byla 
jedinou národnostně nerozdělenou složkou státu mnoha národností, v níž se 
podařilo slít lidi různého pmxoxH národního původu v pomyslný rakouský ná
rod. Všichni ostatní obyvatelé Rakouska se považovali za Cechy,Poláky, Rusí- 
ny, Italy a pod. , dcHkonce i Němci se hlésívali víc k němectví než k 8aku- 
šanství.Jen ti vojáci z povolání byli skutečnými s nefalšovanými Rakušany.

V rakouské armádě- o té maďarské netřeba mluvit,protože jsme s ní před 

válkou nepřišli vůbec do styku a mnoho o ní nevěděli- sloužilo v míru sta
tisíce igužů, ale když se^iluvilo o armádě, nemyslelo se na ně.Armádou se 

rozuměla důstojnická kasta, sama v sobě rozdělená na několik těžko pro
niknutelných skupin.Především zde byl rozdíl mezi záložníky,"reservisty" 
a důstojníky z povolání"aktivními". Opovržení,jež měla důstojnická kasta 
k civilistům - naočkovaly jí je již ve věku skoro dětském kadetní školy, 
jež je separovali^od všeho civilního obyvatelstva - se přenášelo také na 

dočasné důstojníky.Přehlížet civilisty bylo prostě tradicí kasty.Ani císař 
se jinak neukázal na veřejnosti než v důstojnické uniformě.Nesnížil se, 
aby chodil jako "civil". To samozřejmě posilovalo sebevědomí lidí,oděných 
do "dvojího sukna".

Ale i mezi aktivními důstojníky byly značné rozdíly společenské. Od 
sebe se odlišovali důstojnici "zbraní", to jest přímých bojových složek 
a "služeb", to jest nekombatantních jednotek, jež v očích kasty byly jen 
uniformovanými civilisty. A ovšem, i mezi jednotlivými stavovskými skupina
mi "zbraní" byly rozdíly velmi značné. Shodovali se toliko v opovržení 
civilisty a těmi, kteří sice nosili uniformu jako oni, a jichž armáda

Z V Z v Opotřebovala, ale které bylo potřebí trpět v důstojnickém kasinu jen proto, 
že je nešlo vyhodit.

Lékaři byli na příklad předmětem ustavičného zlehčování. Mohli to 
dotáhnout na plukovníky (jako jeden z mých strýců) a dokonce i na gene- 
rály( což dokázal jeden z mých vzdálených příbuzných) a měli celkem 

rychlejší a snadnější postup než řadový důstojník, ale jejich obvykle 

nevojenský postoj a jejich zájem o něco jiného, než vojančení, je docela 
deklasovalo. Kdo mohl očekávat od vojenského lékaře říznost,když se 
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jeho vojenský výcvik v podstatě omezoval na to, že ho naučili chodit v
uniformě a nedělat ostudu tím,že nedovede vojensky zdravit nebo děkovat 
za pozdrav a že nezakopl o Nechut, kterou kasta chovala k lékařem, 
kteří SKXHH ovšem byli nepostradatelní, byla příčinou, že armáda trpěla 
ustavičným nedostatkem lékařů a musela mladým posluchačům medicíny finan
covat jejich studium za závazek,že za každý rok financovaného studia zů
stanou určitý počet let na vojně. (Můj strýc, jejž převzala republika do 
svých služeb jako plukovníka zdravotní služby, tak vystudoval. Kdyby mu ne
byla rakouská vojenská správa zaplatila lékařské studium, nebyl by vůbec 
mohl jít na universitu.)

Ještě hůře na tom byli veterináři.Rakouská armáda si potrpěla na koně 
a na jezdectvo, ale že by veterináři patřili k armádě, byli důležití a mě
li nárok na rovnoprávné» společenské postavení,páni důstojníci nedovedli 

pochopit.
Stejně přezíráni, ale přece jen poněkud lépe společensky hodnoceni byli 

ti, kteří ač nekombatanti, měli už přímější styk se životem vojska.Důstoj- 
níci remontní služby, kancelářští důstojníci doplňovacích velitelství, 
justiční služby a polní kuráti, nebo zásobovací služby byli přece jen 
považováni za něco lepšího, než lékaři nebo veterináři.

0 rakouském vojáku se říkalo, že nosí ve své torbě maršálskou hůl,ale 
to je nutno přijímat se značnou výhradou.Především se to netýkalo "mužstva”, 
to jest prostých vojáků bez maturity,kteří to mohli v nejlepším případě, 
zůstali-li na vojně jako poddůstojníci z povolání, dotáhnout na šikovatele, 
čili jak se obecně říkalo ,na feldvébla.Ovšem, někteří se stali kancelář
skými důstojníky, ale výše, než na poručíky nebo nadporučíky se do konce 
života nedostali. Přechod z řad mužstva do kategorie důstojníků byl otevřen 
jen tak zvaným jednoročním dobrovolníkům, t.j. maturantům,kteří sloužili 
ve zvláštních oddílech výcvikových, než byli zafiad^ni do normálních set- 
nin a stali se záložními důstojníky.Za určitých okolností se mohli dát 
"aktivovat", lidově řečeno "nalejt”. To učinil na čas na př. J. S. Machar, 
ktérý se všakisx brzy vojenské kariéry vzdal a z někdejšího poručíka mysliv
ců se za republiky stal generálním inspektorem branné moci v hodnosti 

plukovníka.
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Ostatně ani obyčejní důstojníci nenosili v tornistře maršáUskou 
hůl. Jen některé kategorie měly totiž opravdovou vyhlídku dosáhnout vyš
ších hodností.Všechno záleželo na tom, ku které kategorii kdo patřil.Na 

prvním místě byla aristokracie armády, jízda. Huláni, dragouni, husaři,to 
byla elita rakouské armády. Důstojnické hodnosti v těchto plucích byly pře
devším pro šlechtice a pro lidi velmi bohaté- život u kavalerie byl 
opravdu hodné drahý. Do některých jezdeckých pluků se nešlechtíc vůbec ne
dostal. Pak zde byla pěchota, jež ve vážnosti pokulhávala daleko za jízdou, 
ale ani zde nebyl pěší pluk jako pěší pluk.Některé byly "elitní”, jako na 
př. vídeňský pěší pluk č. 1. , zvaný "Hoch und Deutsbhmeister". Byl veliký 

rozdíl mezi pluky, jejichž sídlo bylo ve velkých městech a těmi, jež byly 
zastrčeny do Haliče, nebo do malých, zapadlých měst.Pak byly pluky docela 
přezírané a kthšmxpatxmiaxMxmjralOTama^Km&itmxmx k těm patřila především 
"zeměbrana". Toto rozlišování shora bylo vštěpováno i mužstvu a není di
vu,že pěšáci zdravili zeměbrance posměšným popěvkem:"utíkejte landweráci, 
černá koza jde". A pak tu bylo dělostřelectvo,jehož hlavní závadou bylo, 
že jeho důstojníci musili mít trochu obsažnější a důkladnější školní 
vzdělání než ostatní příslušníci kasty a že i£ jejich vojenské řemeslo 
bylo odbornější a vyžadovalo více myšlení.A za těmito kategoriemi po
kulhávali ovšem sapéři a syx pionýři, také plní techniky a školních vě
domostí, vozatajci, eldorádo to bohaté mládeže, jež chtěla nosit ostruhy 
a jezdecké kalhoty, ale nemohla nebo nechtěla mezi jezdeckou aristokracii.

Ovšem, i ty nejprivilegovanější skupiny stály pozadu za skupinou ze 
všech nejpovzne^enější, za důstojníky generálního štábu, absolventy Válečné 
školy ve Vídni. Ti měli zaručený mnohem rychlejší postup než všichni ostat
ní, ti jediní mžli jistotu,že neuváznou na hranici, jež asi pro polovinu 
všech aktivních důistojníků byla konečnou mezí kariéry.Na vojně byl postup 
dílem automatický, dílem výběrový, ale při každém vyšším stupni se zvětšo
valo procento míst vyhrazených výběru.U vyšších hodností postup závisel 
už jen na výběru, podle dobrého popisu nadřízených a ocenění v ministerstvu

v 
a v generálním štábu.Komu se podařilo poskočit výběrem alespoň jednou a 
měl alespoň jeden mimořádný postup, mohl se oddávat naději,že se dostane 
přes první hranici do druhé skupiny, za jejíž hranicí kynula teprve frpŕvť’íA-- 

dová vysoká kariéře. "Pořadí" byla věc důležitá a schematismus, to jest 

důstojníků s určením jejich pořadí, byl studován mnohem pečlivěji, 
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než vojenské příručky.Nikdo neobviňoval důstojníky,že by byli četli mnoho 

jiného.
Asi polovina příslušníků důstojnického ztxnm sboru šla do výslužby v 

hodnosti setníka, to jest velitele roty(setniny). Této hodnosti dosáhl 
snadno každý,kdo se nějak hrubě neprovinil a nebyl z vojny vyhozen,něko
lik let před odchodem do výslužby. Kdo se stal setníkem dříve, než v 
předepsané době, mohl doufat,že to dotáhne na majora, podplukovníka nebo 
dokonce na plukovníka, ale jisté to neměl.V této skupině "štábních" 
důstojníků, jak se říkalo důstojníkům od majora do plukovníka, byla pen- 
sijní úmrtnost největší, "modrý arch" ustavičně hrozil. Spolehlivé vyhlíd

ky dospět ku kra jní metě této skupiny měli jen důst<jníci generálního štá
bu,kteří službu u štábu nastupovali jako mladí nadporučíci a rychle se 
stali setníky a měli i pak mimořádně hladký a rychlý postup. Kromě toho 
měli tuto vyhlídku ještě někteří mimořádně schopní, štastní, nebo zvlášt
ní protekci se těšící důstojníci.V této skupině byli důstojníci již obla
žováni nižšími řády a vyznamenáními, jako na příklad Vojenským záslužným 
křížem (za války k tomuto jednostupňovému vyznamenání přidali první a 
druhou třídu a dosvadní nositelé se musili spokojit s tím,že mají jen 
třetí třídu), nebo dokonce řádem Železné koruny v nižších třídách a pod. 
A kdo šel do pense jako podplukovník, mohl doufat,že na rozloučenou do
stane titulární hodnost plukovníka a plukovník mohl spoléhat už na osobní 
šlechtictví jako přídavek k pensi.

Vrcholná kariéra byla ov"em jen pro toho, kdo dovedl přeskočit i tuto 
hráz a rychlým postupem se dostat mezi ^fcelence, to mezi mezi generalitu

Generálmajor,polní podmáršálek, generál jízdy,pěchoty newu dělostřelec
tva polní zbrojmistr, to byly ony vysněné xsmnoxtx hodnosti,jež koruno

valy kariéru a přinášely vysoké řády, dědičné šlechtictví nebo u šlech
tice zvýšení titulu. (Vyšších hodností Rakousko v míru neznalo.) Šlech

tic se stal kxxmssx rytířem, rytí» baronem a náčelník generálního štábu 
baron Conrad von Hoetzendorf se po svém odstranění z vojenské stužby stal 
dokonce hrabětem, aby to tak nekřičelo, že dostal posměšnou hodnost "kápí 

tána všech gard", což byla planá, dvorní a ne vojenský funkce.Rakousko 
nemělo gardové pluky a "garda" byla jen hrstka hradních zřízenců v 
starobylých uniformách a vyzbrojených halapartňami a podobnými ozdobnými 

zbraněmi z musea.
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Mezi důstojníky platil nepsaný zákon, že si stejné hodnosti tykají 

(aktivní důstojníky to stálo značné přemáhání, aby tuto formu zachovali ve 
styku se záložními kolegy) a že vyšší podřízeným tykali,kdežto ti jim 

uctivě vykali. Nad chováním se mimo službu bděli jejich velitelé a čestné 
soudy, jež nemilosrdně trestaly vyhazovem ze stavu za takové provinění,jako 
když někdo nezaplatil čestný dluh z karet do čtyřiadvaceti hodin. Dluh 
ševci nebo krejčímu nebyl ovšem čestný dluh.Kdo neplatil obyčejné dluhy, 
dostal od velitele vynadáno a pluk mu půjčil na zaplacení.Neplatit 
"šxlsix’dluh" byl však zločin ňeodpustitelný.

Také jinak byla důstojnická morálka poněkud odlišná od té obyčejné, 
civilistické.Na příklad souboje byly přísně zakázány zákonem i vojenskými 

z
předpisy, a kdo by se zúčastnil souboje, byl trestán čestným vezením,jež 
mu však v postupu nepřekáželo a bylo zřejmě jen formálním ústupkem nazí
rání civilistů,že souboje nepatří do moderní doby.Ale kdyby důstojník 
odmítl vyzvání k souboji, nebo přijal urážku,aniž žádal zadostiučinění 
soubojem, byl by okamžitě z vojny vyhozen a stal by se pro své někdejší 
druhy mužem, s nímž styk poskvrňuje.

Aby důstojníci mohli žiti "podlít stavu", což bylo hodně nákladné,zej- 
ména u tak zvaných elitních pluků, musely jejich manželky míti "kauci". 
Nevěsta nejen musela vyhovovat názorům pluku a zejména jeho velitele na 
dobré chování, pověst svou i rodiny, ale musela mít také dost peněz,jež 
uloženy ve státních papírech vynášely na úrocích tolik,aby se plat důstoj

níka doplnil na částku,jež byla kastou považována za existenční minimum 
důstojnické rodiny, žijící přiměřeně podle "stavu".Je samozřejmé,že poručík 
musel mít vyšší kauci než nadporučík, ten zase než setník a pod. Teprve 
někde u podplukovníka to už šlo bez kauce. Saxba byla pevně stanovena a 
bez peněz - žádná svatba.Důstojník musel "representovat".Ani malý balí
ček nesměl nést po ulici.Od toho byl důstojnický sluha,který vykonával 
všechnu práci pro svého pána a pak i pro jeho rodinu.

Jako všichni duxtuijnmEi příslušníci armády přísahali také důstojníci 
císaři',' ale více než všichni ostatní vyrůstali od dětství v představě, 
že jsou příslušníky prvního stavu v říši, hlanní oporou a láskou císaře, 
jeho kabát nosí. Stali se tak opravdovými pretoriány r, ežimu,kteří,necht 
pocházeli z kteréhokoliv národa monarchie, cítili se Rakušany a ne
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příslušníky oněch národů, z nichž vzešli.V mnoha případech ovšem i jejich 
otvové hýli důstojníky a matky byly z důstojnickýoh rodin, takže pokračo
vali jen ve své staré tradici.

Důstojnický sbor pohrdal civilisty, civilisté pak, alespoň mezi Cechy 
se dívali s pohrdáním na důstojníky. Otcové hrozívali svým nedbalým synůáí, 
zanedbávajícím studium,že nepolepší-li se, půjdou docela určitě do kadetky - 
pokud ovšem nehrozili ševcovinou.A nejeden střéAškolský profesor se smi

loval nad studentem, jemuž hrozilo propadnutí, slíbil-li mu,že po prázdni
nách půjde docela určitě do kadetky, jako bral na vědomí sliby,že nedo
statečný student půjde po maturitě do semináře.A obecně se považovalo 
za pčímo Kaxnz neslučitelné s povinnostmi k národu, dát se na xhuhx 
vojnu a sloužit jako kombatantní důstojník z povolání. I to byla vina 
Rakouska a jeho yřtixdnáisk vládnoucích činitelů. Ještě r. 1856 šly pluky s 
českými branci a záložníky nadšeně a obětavě do boje prái Prušákům,jež 

doufali"utlouci čepicemi". Tehdy ještě čeští vojáci,pyšní na staré české 
vojenské tradice, byli ochotni v nich pokračovat v rakouských uniformách. 
Teprve později se začali dívat na vojančení jako nas otročení v cizích 
službách. Vládci Rakouska měli jedinečný talent popudit proti sobě 
národ, který chtěl a mohl být jeho nejspolehlivější oporou.
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Klerus a monarchie

Jednou z hlavních opor monarchie hyl katolický klérus. Je potřebí vy
mezit to trochu přesněji. Byla to především vysoká hierarchie,povznesená 
stejně nad nižším kněžstvem, jako nad iznssxm prostým lidem, jež monarchii 
sloužila do roztrhání za výsady, jež jí režim poskytoval.

Rakousko bylo i na konci devatenáctého a na počátku dvacátého století 
státem přísně katolickým.Habsburkové zachovávali tradici Ferdinanda IL ,jenž 
tvrdil, že by raději panoval nad pustinou, než nad kacíři. Doba byla ovšem 
trochu jiná a pobělohorský aCbfStém se již nedal plně uplatňovat.Ze jména 
v českách zemích to nešlo. Oficiálně byla v habsburském státě zavedena 

náboženská rovnoprávnost a snášelivost.Naoktrojovaná ústava "zaručovala" 

ledacos, co zůstalo ovšem jen na papíře, jako na př. svrchovanost parlamentu, 
rovnoprávnost všech národů, respektování jejich práv, politické svobody a

Z , , ,ovšem také svobodu náboženského vyznání.V posledním padesátiletí monarchie 
se občané mohli hlásit již k víře k jaké chtěli, nebo být dokonce bez vy
znání náboženského, ale byli postiženi mnohými nepříjemnými následky, 
jestliže se rozhodli pro jinou víru, než římsko katolickou. Měli potíže za 
každým krokem, zejména ve styku s úřady a hlavně, chtěli-li získat zaměst
nání ve veřejných službách.Tak na příklad nekatolík se nemohl stát učitelem, 
ač nikde nebylo psáno, že ne smí. Polské předpisy toliko vyžadovaly ,aby 

učitel byl stejného náboženského vyznání jako většina žá^ků. Protože skoro 
všude byla většina žáků katolická, nebylo proíte/ nekatolíka ve škole 
místa. PoťnnnýEhy Podobných, někdy míně okatých ustrků bylo více. V Ra
kousku prostě smrkám byla církev římsko katolická dominující a občané, 
kteří se s ní názorově rozešli, učinili tak obvykle potichu a před ve
řejností i úřady zůstali jejími příslušníky. Tak vznikl pojem "matrikového 

katolíka", nespočetného množství lidí k církvi Jlhostejných,nebo jí 
dokonce přímo nepřátelských, zachovávajících si však její členství, aby 
se vyhnuli zbytečným nepříjemnostem.

Je jen pochopitelné,že za tuto oficiální přízeň církev platila pod
porou státu a vídenského režimu,ač si nemohla činit ilusí,že by habsbur
ská přízeň byla diktována opravdovou zbožností a zájmem o prospěch církve 
a náboženství.Monarchie činila z církve státní instituci, jež měla a musila 

sloužit zájmům státu, to jest nápadům a vrtochům panovníka.František
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Josef si říkal “apoštolský*' král uherský,používal titulu “krále jerusa- 
léMského“ a vůbec vystupoval jako velký ochránce církve a víry. Ale neroz
pakoval se ani trochu zasahovat do církevních záležitostí způsobem obvyk
lým spíše v dobách velkého zápasu mezi mocí světskou a církevní, než za 
moderních časů. Když se na příklad při jedné volbě papeže zdálo,že bude 
zvolen kardinál, jenž nějakým způsobem vzbudil jeho nelibost,tu František 
Josef použil svého xmmrókmxprmca více než sporného práva veta a volbu 
zakázal.Byl zvolen jiný papež,Františku Josefovi přijatelnější.Protože 
římsko katoliU^A církev učí,že sbor kardinálů při volbě jedná podle vnuk

nutí Ducha svátého, vměšoval se císař do věcí Božích a dopustil se tak 
těžkého, snad smrtelného hříchu.Františka Josefa, vzorného katolíka, to 
nebolelo.Více by ho byl bolel papež,který by nejednal podle jeho vůle.

František Josef využíval také starého práva obsazovat samostatně a 
podle své vůle biskupské a arcibiskupské stolce a proto ani trochu ne
překvapí,že na nejvýš“ich místech církevních v monarchii byli jen lidé 
na něm plně závislí. Výnosné prebendy, prelátská místa, biskupství a 
arcibiskupství a dokonce i kardinálský purpur, to všechno rozděloval císař 
podle svého rozmaru v pečlivé snaze učniti církev a její hierarchii a 
fc její pomocí pak i nižší kde rus svým poslušným nástrojem.

Tak se stalo,že na všech vysokých místech církevních zasedali i v 
českých zemích lidé otrocky oddaní císaři a Rakousku a to pokud možná 
šlechtici, vždy důsledně germanisující své okolí.Takový opat Helmer v 
Teplé byl vzorným příkladem tvrdého a bezohledného germanisátora,jenž 
církvi opatřil více nepřátel mezi Cechy, než si kdo myslel. Stejně tak 
benediktinský opat Albán Schachleitner v k3iám®tK klášteře mnichů kdysi 
slovanského obřadu "na Qnauzích", jemuž se ze setrvačnosti dosud říkalo 
"na Slovanech". Také pražský arcibiskup Huyn proslul jako vytrvalý a 
bezohledný germanisátor.V Praze mu jinak neřekli než "arcibiskup Hnůj".

Bylo by ovšem docela nespravedlivé tvrdit,že všecko kižší kněžstvo 

bylo prodchnuto duchem rakušáctví a němectví.Kněží svou povahou i rázem 
povolání nebývají radikálové, ale řadové kněžství), i když zachovávalo 
loyalitu k Rakousku a monarchii, cítilo většinou česky a s lidem, z 
něhož vzešlo. Casto dávali své češství docela nepokrytě na jevo. Brou- 

movský mnich P. Sigismund Souška byl vynikajícím básníkem a P. Oldřich 
Novotný, mladý kněz, jejž jsem poznal prostřddnictvím inž. Viléma

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 188



18 é 

Bitnata, te&iiy vydavatele "Meditací" a pak kulturního redaktora "Lidových 

listů", hyl jednou z velikých nadějí české literatury.Tradice Václava Bene
še Třebízkého, Jablonského, Douchy, Pravdy, Kosmáka a mnoha jiných byla 
stále živá v nižším katolickém duchovenstvu. I to hnutí katolické moderny 

se svým podivným vůdcem P. Aloisem Dostálem Lutinovem svědčilo o hlubokém 
národním cítění značné části kněžstva.A tato katolická moderna se dokonce 
těšila i po nějaký čas podpoře olomouckého arcibiskupa dr. Theodora Kohna 
(o němž mluvím na jiném místě) a přišla o ni teprve,když se P. Dostál-Luti- 

nov zbytečně pustil do prudkých sporů se svým arcipastýřem.
V nižším kléru byli ovšem také tvrdí Rakušané, stejně jako bojovní 

političtí kohouti,kteří by byli nejraději zabránili každému pokroku.Nakla
datel Kotrba vydával v Praze deník "Čech" a v něm řádil učený,ale jinak 

zabedněný farář od sv. Naftěje "tatíček " Horský. Byla zde Skrdlova"Vlast", 
o níž hodně nevlídně, někdy hrubě, ale vtipně psával katolický ortodox 
Josef Florián ze Staré říše, jemuž i papežové byli málo pravoverní a kte
rý, stejně jako jeho spolupracovník a nástupce Stříž a P. A. Demi, měl tolik 
potíží s církevními vrchnostmi. Byli zde kaplani, jako jesuita Jiroušek, 
který organisoval v Čechách Katolické tovaryše,P.Šrámek, jenž na Moravě 
budoval křestansko sociální hnutí. V Čechál^ však byla oficiální katolicko 

národní strana, vegetující útvar bez vlivu na českou politiku.

Případů, kdy nesnášelivci v církevních řadách vzbudili mnoho zlé 
krve bylo víc než dost.Když na příklad jeden bojovný mladý kaplan 
(zvláštní náhodou to byl můj pozdější vzácný přítel Ladislav Kunte, jenž 
když vystoupil z církve se stal na čas redaktorem jJTolné myšlenky* a "času" 
a za republiky byl jeden čas šéfredaktorem "času") udal jednu učitelku, 

že si v pátek koupila k přesnídávce párek, nebo když potom velký počet 
kněží a katechetů pod vedením P. Jemelky podal žalobu na T. G. Masarýka a 
prohrál proces, zapůsobilo to na veřejnost mnohem více, než tichý ,klidný 
a cesto velmi užitečný život a působení mnoha slušných xx a vlasteneckých 
kněží.

Dlouho, velmi dlouho doznívaly ve veřejnosti dozmiky aféry "Svato
václavské záložny", jejíž dědic záložna "Důvěra" živořila v ústraní. 

Mnoho zlé krve vzbuzoval konflikt církevních hodnostářů se Sokolem a to 
pro příčinu celkem malichernou. Sokol, tehdy ještě většinou mladočeský, 

se z ohledu na své členy jiných názorů, než pravoverne katolických, rozhodl 
nedávat již světit xkk prapory svých jednot. Na to byl vyhlášen bojkot

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 189



18? 

"nevěreckého” Sokola a bojovní klerikálové začali organisovat bez 
zvláštního úspěchu proti Sokolu vlastní tělovýchovnou organisací pod. 

názvem "Orel". Protože u nás tehdy kaáátó každý považoval "Sokol” za 
národní instituci v plném smyslu toho slova,považovalo se to za čin pří
mo namířený proti národu. Socialisté přišli až později se svými stejně 
zbytečnými zvláštními tělocvičnými jednotami.

Vliv měly i jiné aféry, odehrávající se mimo české země.Tak byl z 
inšprucké university vyštván profesor Wahrmund pro "bezbožné přednášky", 
jež když vyšly tiskem, rakouská censura neprodlen" konfiskovala.Přednášky 
se staly předmětem parlamentní interpelace poslance T. G. Ma saryka a podle 
teHHejšího práva mohly pak bez překážek být znova vydány.četl jsem je 
tehdy a nemohl pochopit, co na nich bylo tak závadného,že bylo potřebí 
je úředně potlačovat a jejich autora pronásledovat.Ibhrmund se pak do

stal na jinou universitu a nakonec\na tohoto hrdinu krátké,prudké a zby
tečné aféry docela zapomněl&. Nezapomnělo sc- však na to,že tato aféra tu 
byla.

Od let devadesátých probíhala již v českých zemích soustavná proti- 
katolická kampaň, vedená skupinami pokrokového hnutí let devadesátých, 

jakož i socialisty, zejména však organisací Volné myšlenky a Svazu 
dělnických monistů.(Pro úplnost musím dodat,že také mezi Němci v Čechách 

bylo kromě hnutí volných myslitelů také silně nacionálni hnutí,jež 
hlásalo"Los von Rom”. ) Tento protiklerikalismus postupoval však velmi 
pomalu a nikdy by nebyl nabyl takových rozměrů, kdyby nebylo dvou čini
telů, jež zapůsobily mnohem více, než všechny vědecké nebo pseudovedecké 
argumenty proti katolickým dogmatům a věrouce.

Jedním z nich a do posledních let před válkou nejpůsobivějším byl 
stále se stupňující kult Mistra Jana Husa a husitství.Ačkoliv se české 
protestantské skupiny snažily akcentovat náboženskou stránku věci a získat 
pro sebe přívržence vystupováním jako dědici Husova odkazu, neměly s tím 
vallftého uspěchu a nevzbudily o sebe zájem. Drtivá většina národa se na 
věc dívala výlučně s hlediska národního. Mistr Jan Hus byl skoro všem pou
ze národním hrdinou, jehož odvahu všichni obdivovali a jeho hledání pravdy 

a odmítání se podrobit příkazům autority schvalovali.Nikoho celkem nezají
malo,kdo měl teologicky nebo filosoficky pravdu - o teologické a filoso

fické poučky byl zájem pranepatrný a v lidových vrstvách docela žádný.
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Alecent byl na mravní stránku a pak na stránku národní. Tím, že církev 
odsoudila a dala popravit! Husa, že proti českému národu vedla křižácké 

výpravy,postavila se do řad nepřátel českého národa.Tůmova píseň "Hranice 
vzplála"..., kterou za mého dětství a mládí znal každý, mluvila áaxnx 
docela jasně:"Hranice vzplála, tam na hřebích Rýna, na níž umírá věrný 
vlasti syn... A vy se ptáte, kdo v těch plamenech? To-' Mistr Jan, 

tot nejvěrnější Cech..." V'mý vlasti syn, nejvěrnější Cech - a k tomu 
ještě bojovník za svobodu přesvědčení - co více potřebovali Husovi ctite
lé? A přidejme k tomu věrolomství Zikmundovo, Ferdinanda IL a pozdějších 
Habsburků, pronásledování nekatolíků, Koniášovo pálení českých knih a 
němčící a rakušáckou vysokou hierarchii a víte, co stavělo proti sobě 
národ a církev. Nebylo ani potřebí Havlíčkova napomenutí:"Bratře Cechu 
shoď černou hazuku!"

Nebyli to jen zásadní a nesmiřitelní odpůrci katolictví a nábožen
ství jako Havlíček ("Není ^Uka císař nemá být")| Alfons Stastný anebo 

Jakub Arbes,kteří dávali tažení ráz. Mnohem více zapůsobili národovci a 
liberálové všech odstínů,kteří se sice formálně nerozešli s církví,ale 
šířením Husova kultu podlamovali úmyslně i neúmyslně posici cítkve,jako 

to činil na příklad Alois Jirásek a většina autorů historických románů. 
Česká literaturu pěstovala kult Husa a husitství od samých počátků ná
rodního probuzení.Jan Erazim Vocel, na příklad, jistě nebyl zavilým ne
přítelem katolictví^ přece napsal svůj "Meč a kalich".Václav Beneš 

Třebízký byl věřící katolický kněz, a přece ,kolik sympatií k husit
ství nalezneme v jeho knihách "V červ-'4UJ-ích kalicha" a "V záři kalicha"-' 
A jako poesie a historická beletrie, tak i odborné i populární dčjepisec- 
tví bylo zaníceno husitstvím, mravím obsahem Husova vzdoru proti autori
tám a odporem českého národa "proti všem".Hus a husitství jako hnutí 
nárolnzfr a náboženské, to bylo dělítko mezi národem a církví,protože se 
církev z důvodů věroučných a snad i jen prestýžních stavěla proti tomu, 
za čím stál lid z důvodů citových a národních. Nezájem lidu o věroučnou 
stránku vyj ádřil už 1844 Karel Havlíček Borovský ií svým epigramem:

Proč byly Husitské rvačky?
Dokázat se jimi mělo, 
má-li se jíst boží tělo 
s omáčkou neb bez *fh<lčky".
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Konflikt se prostě stal hluboce zakořeněnou národní tradicí,ale mohl 

být odstraněn pouze, kdyby církev byla ochotna k smíru s touto tradicí. 
Protože teologické názory Husovy nehrály nejmenší roli v národním 
cítění,byla tato dohoda snad možná.Mnoho katolíků bylo toho názoru a často 
se ozývaly hlasy,že by církev měla revidovat Husův proces.Za tím názorem 
nestáli však lidé dost vlivní,aby jejich úvahám Vatikán věnoval pozornost 
a sluch.Nikdo z vysoké hierarchie,jež jediná měla přístup k papežské 

stolici, se k této akci nepřidal.
Druhým a později ještě mocnějším činitelem býl poměr církve ,předsta

vované hierarchií, k Rakousku a monarchii.Až do počátky války,jež znamenala 
konec snah české politiky reformovat Rakousko a tím je zachovat, nevedlo 
rakušácké zanícení hierarchie v českých zemích k přímému a zjevnému 
konfliktu. Způsoboval o to chlad a vyřadění hierarchie a většiny kněžstva 
z národního života. Za války však, kdy se poměr českého národa k monar
chii vyhrotil ve zjevné nepřátelství, bylo ovšem jinak.Když se hierar
chie dala plně do služeb válčící monarchie,když hnala do tohoto přislu
hování všechno kněžstvo, když ještě r.1918 katolicko národní strana pod 
vedením profesora ( později arcibiskupa) dr.Kordáče poslala ze svého

v 
sjezdu v Hradci Králové holdovací telegram císaři, v němž jej ujištovala 
svou věrností a oddaností,ač již bylo po divadelních slavnostech,mani
festu českých spisovatelů a národ by již pevně sešikován proti Rakousku, 
docela nutně vypuklo mezi národem a církví zjevné nepřátelství.

Proti církvi se nepostavili jen její zásadní odpůrci,ale také jinak 
dosud věrní příslušníci, nebo lidé k náboženským sporům celkem neteční. 
Všude se jevil hněv a pobouřeni,že katolická hierarchie stojí na straně 
Vídně a ne po boku českých věřících.Reptat začali i velmi věrní jinak 
katolíci - a to ne teprve za války.Neklid v katolických řadách se jevil 
již dříve.

Boj tak zvané Katolické moderny proti olomouckému arcibiskupu dr. 
Theodoru Kohnovi -ač měl poněkud méně chvalitebné důvody- byl jedním 

takovým případem, kdy se kněží postavili proti svému ordinári. A když pak 
na příklad kníže arcibiskup pražský Lev Skrbenský z Hřiště k obecnému 
překvapení vyměnil pražský stolec za sice méně významný,ale mnohem vý

nosnější stolec olomoucký, protestoval proti tomu veřejně mladý tehdy 
studující medicíny,později jeden z našich největších katolických básníků,
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totiž Jaroslav Durych. Oavinil arcibiskupa,ze po|škozuje církev,protože 

dává špatný příklad, jímž opatřuje nepřátele církve zbraní proti ní. 
Na katolické straně,pokud se mohu upamatovat, sekundoval Durychovi Josef 
Florián,Ludvík Stříž,Jakub Demi a celá skupina staroříšská. Jak na to 
reagoval tisk církvi nepříznivý netřeba zde uvádět.

Vysoká hierarchie vsadila všechno na přízeň panovníka a domnívala se, 
že když ji má,může se docela dobře obejiti bez přízně a důvěry lidu. 
Nedbala ani reptání vlastního nižšího duchovenstva a šla cestou,jež nako
nec vyvolala v republice kulturní boj s důsledky tak zhoubnými pro církev. 
Opírajíc se o monarchii a ztotožňujíc se s ní, byla nutně stržena jejím 
pádem.A když stanula bez této opory, na níž se tolik spoléhala, viděla, 
že nemá o koho se opřít. Laikové se odvraceli od církve v počtu stále se 
zvětšujícím a v řadách katolického duchovenstva rsz. vzrůstalo "reformní** 

hnutí",jež nakonec dalo vznik církvi československé a pravoslavné.Vůdci 
katolictví v českých zemích si uvědomili příliš pozdě,že Habsburkové byli 
pro jejich církev neštěstím stejným, jako pro český národ a ostatně pro 

všechny národy, jimž panovali.
»**
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Byrokracie páteří státu

Lidé tíkali,že Rakousko drží pohromadě císař, kropáč a 
šavle. Bylo to správné jen částečně»protože životním nervem 
zvetšelé monarchie byl ve skutečnosti její úřednický aparát. 
Tehdy si to ovšem nikdo nechtěl uvědomovat a mnoho lidí se 
mylně domnívalo,že byrokracie je hrobařem Rakouska.Ale o 
pohřbení státu se přičinilo tolik jiných činitelů,že musíme 
rakouské byrokraty zprostit tohoto obvinění, nebo zásluhy.

O byrokratech se v Rakousku mluvilo s nevážností.Slovo 
byrokrat mělo hahlivý přízvuk a oposiční tisk,zejména český, 
kde jen mohl mlUttil o nich jako o lidech beeľu omezených a lí
ných, kteří se poníženě hrbí před svými nadřízenými,jsou 
nadutí k podřízeným a k občanstvu, s nímž přijdou služebně 
ve styk,že se honí za tituly a že pobírají nezasloužený plat. 
Bylo to sice v duchu doby a po některých stránkách i správné, 
ale nebylo to docela spravedlivé.Ze všech institucí rakouské
ho soustátí byl jeho úřední aparát při všech svých chybách - 
a těch bylo jistě hodně - tím nejlepším, co Rakousko kdy 
vytvořilo.

Rakouský úřední aparát vyrostl z administrativních refo
rem, jež za Marie Terezie a Josefa II. navrhl a provedl jejich 
velký a moudrý ministr hrabě Eounic. I když rakouská administra 
tiva byla hodně neochotná měnit své metody, takže se jí často 
vyčítalo,že žije dosud v dobách Marie Terezie, i když byla 
těžkopádná a pomalá,přece jen byla spolehlivá a celkem i 
objektivní, pokud jí ovšem nepřipadlo za úkol rozhodovat o ně- 
Čem, co mělo povahu politickou a kde se tudíž musila říditi 
pokyny "shora". Hlavně však byla neúplatná.Zdědili jsme ji po 
Rakousku a teprve pak jsme se naučili ji oceňovat.Že jsme 
dokázali po pádu Rakouska vytvořit nový stát bez nejmenších 
poruch a otřesu, nebylo jen zásluhou nesporné prozíravosti
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tehdejších našich politických vůdců, ale také zásluhou této 
byrokracie. Velkou zásluhou politiků českému náx-odu,zejména 
pak té tak ostouzené Kramářovy positivní politiky bylo,že 
český živel soustavné pronikal do úřadů, že čeští úředníci 
získávali zkušenosti v úřadech nejrozmanitějších druhů a typů, 
od nejnižších imstonxm instancí až k ústředním a že když se 
pak toho ukázala potřeba, měl obnovený stát k disposici dosta
tek vyškoleného,spolehlivého a státu oddaného úřednictva.Pře
chod z monarchie do republiky byl malý administrativní zázrak. 
Jeden den přicházely pokyny z Vídně, následujícího dne šly již 
z Prahy.Všechno běželo jako na drátkách, vyškolený úřednický 
aparát pracoval, jakoby se nic nebylo stalo, nechž před tím 
působil již od dřívějška v českých zemích, Či byl v den pře
vratu ještě mimo hranice republiky.

Od druhé poloviny minulého století musil vidět každý,jak 
Rakousko chátrá a mnoho lidí již dávno pochybovalo,zda a jak 
dlouho se dovede udržet při životě. Rakousko nikdy nedovedlo 
reformovat svůj politický systém bez otřesů a včas.Každá re
forma, když už k ní došlo po velikých bgjích, přišla vždy tak 
pozdě,že byla již zastaralá a překonanaýve chvíli svého usku

tečnění již nikomu nevyhovovala a sama potřebovala již novou 
reformu.Celý stát propadl stařecké senilnosti a malátnosti. 
Administrativa však pracovala za všech krisí a záchvatů. Na ní 
nebylo vidět,že trpí smrtícím neduhem.Něco podobného jsme 
mohli vidět po druhé světové válce ve Francii, kde se vlády 
střídaly tak rychle,že sotva si člověk zapamatoval jméno mi
nisterského předsedy, už byl v propadlišti a přišel někdo jiný. 
Vlády se nedovedly rozhodnout pro žádnou soustavnou a cílevě
domou politiku a parlament střídal své nálady skoro denně,ale 
stát žil,protože jeho administrativní aparát byl zdravý.Lidé 
začínali pomalu dospívat k názoru,ze to jde docel#/dobře i 
bez vlády a parlamentu.Podobné tomu bylo v Rakousku.Rakous
ké vlády protloukaly svůj život jak to jen šlo,ze dne na den, 
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bez cíle a plánu.Vytrvaly, pokud je držel panovník, a když 
padly,přišli jiní lidé stejně bez plánů nebo s plány neusku
tečnitelnými. Úřední aparát však v této mizérii pracoval, 
jakoby ve státní politice nebylo zvratů,jakoby nebylo národ
nostních svárů a nemohoucnosti vlád. Za Rakouska jsme ovšem 
viděli jen chyby tohoto aparátu, již proto,že musel provádět 
vládní politiku, obvykle nemoudrou a skoro vždy bezradnou a 
že byl nástrojem germanisace,jako všechno, co mělo nějakou 
souvislost s rakouským státem. Dodatečně však vidíme,že bez 
tohoto aparátu a jeho kvalit, bylo by se Rakousko zhroutilo 
samo od sebe již dávno před válkou.V proslaveném rakouském 
šlendriánu se úřední kolečka točila pomalu a těžkopádně,ale 
bez zastávky a poruchy.

Zdravý základ, na který postavily rakouskou administrativu 
reformy doby Marie Terezie a Josefa II.umožnil,že i pomalý 
pokrok jejího vývoje zaručil celkem bezvadný chod aparátu,jenž 
skřípadl a selhával jen na místech nejvyšších, jež přišly do 
přímého a bezprostředního styku s dynastií a vládou.Rakouské 
zákony a úřední předpisy byly žalostně zastaralé a vlády a 
parlament se nedutali k tomu je pozměnit»protože v Rakousku 
se zásadně odložilo na zítřek, co se mělo a mohlo vykonat dnesf 
Ale občan mohl od úřadu očekávat rozhodnutí podle zákonů a 
předpisů - často hodně zatuchlých- i když se tam zpravidla 
setkal s vrchnostenským nazíráním a někdy i nedostatkem zdvo
řilosti a když musel na vyřízení oéuykle hodně dlouho čekat. 
To platilo zejména o berních úřadech, zemských a ústředních 
úřadech, což styk s nimi činilo avwvťo lákavým. Úředník se ne
považoval za služebníka občanstva a díval se zpravidla hodně 
svrchu na "stranu/, to jest na občana, jehož záležitostí se 
zabýval. Jasto tak činil hodne ustrnule a zdlouhavé a kde jen 
mohl vyhnul se odpovědnosti a poslal věc ” výŠe".Po této 
stránce pokulhávala rakouská administrativa žalostně za dobou 
n jejími potrebami.Ale do značné míry to odcinovala její 
objektivnost a respektovaní zakona.A občan se konečně mohl
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vždy odbolat z administrativních rozhodnutí k instancím vyš
ším a nakonec i k Nejvyššímu správnímu soudu, jehož rozhodnutí 
se vždy považovala za zásadní a pro všechny úřady a pro všechny 
případy podobného druhu závazný takže úřady musely rozhodovat 
podle těchto nálezů. Nejvyšší správní soud se těšil největší 
vážnosti a úctě -raxiouské soudy byly ostatně opravdu nestran
né, i když soudily podle starožitných zákonů a byly hodně 
formalistické.Také tuto dobrou instituci jsme po Rakousku 
zdědili.

Co dávalo rakouské administrativě a jejím úředníkům tuto 
kvalitu^,, jíž musíme uznat, i když jinak souciíme,že bylo uobře, 
že Rakousko zmizelo,protože bylo neudržitelným přežitkem dob 
dávno minulých? především to byla hrdá tradice a duch kasty, 
duch pýchy na povolání,jež stavělo úředníka nad prostého 
"poddaného" občana. Neúplatnost a věcnost, i když ne ohledu
plnost, to byly vlastnosti, jež představení vštěpovali mladým 
adeptům a na nich je přísně vymáhali.Pak tu byla existenční 
jistota, nedostupná většině obyvatelstva. Rakouský úředník 
nebyl přeplacen - říkalo se trochu posměšně a trochu závistivě, 
i když ne docela správně,ze nemá nic, ale má to jisté - jen 
v nejvyšich kategoriích byly platy vysoké,ale každý úředník 
dostal po roce vytouženou "definitivu".Nemohl být zbaven svého 
místa, pokud se hrubě neprovinil proti zákonným a služebním 
předpisům a pak ještě o tom nerozhodoval jeho bezprostřední 
představený,ale zvláštní kárné komise, jež svým složením po
skytovaly záruku,že nebude vystaven libovůli svých představe
ných, nebo zevnímu nátlaku.A na none i služební doby, při níž 
mu byl zaručen alespoň mmniixáim: určitý minimální postup,Če
kalo na něho výslužné, jež mu zabezpečilo odpočinek a zajistilo 
také v případě jeho úmrtí jeho vdovu a děti po něm pozůstalé. 
Bylo to také společenské postavení, jež jej přes všechny 
politické a jiné útoky na byrokracii činilo váženým členem 
společnosti, b níž se pohyboval.A konečně zde bylo jednotné 
školní vzdělání, předepsané pro každou kategorii úřednictva.
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Rakouská úřední správa kladla velký důraz na formální vzdělá
ní, snad větší neŽ radno. Zbytečně přeceňovala školní vysvěd
čení a podceňovala praktické zkušenosti a nadání, stejně 
jako mimoškolní vzdělání.A kromě toho přeceňovala nesprávně 
vzdělání jednoho totiž právnické. Nicméně, u velkého
aparátu, jakým byla státní administrativa, snad i to bylo nutné

Rakouští státní a veřejní zaměstnanci Dy±yrrn byli rozdě
leni do mnoha kategorií podle školního vzdělání, Pomocné síly, 
konající někdy kancelářské práce, musily mít alespoň tři tří
dy měšťanské školy (později zvané občanské),aby se mohly zvát 
podúředníky.Cesto byla tato místa vyhrazena vyšším poddůstoj
níkům z povolání, když opustili vojenskou službu.I pro ne byla 
ovšem definitiva ani oni byli prodchnuti duchem kasty.Smysl 
pro to si ostatně přinesli už z vojenské služby.Opravdoví úřed
níci musili mít maturitu na některé střední škole. Konceptní 
úředníci, to jest kategorie jež opravdu rozhodovala a mohla 
dosáhnout vůdčích postavení, musili být doktory práv, nebo mít 
alespoň ukončené právnické studium na universitě.Cesto se ozý
valy stížnosti,že jsou přehlíženy jiné akademické hodnosti, 
plně uznávané xxmBkksx jen v některých odborných ministerstvech 
pro místa čistě odborná, ale i v takových ministerstvech měli 
vůdčí postavení právníci.Vytvářelo to mimořádný sklon k forma
lismu,ale všemu úřednímu počínání to vtiskovalo ráz opravdu 
zákonný. Úžedník, znalý zákona a jeho ducha, dbal obvykle lite
ry zákona víc než jeho ducha. Pro paragrafy často neviděl pod
statu věci a život, ale bylo to vždy lepší než libovůle nebo 
zvůle, KKx či úplatnost a protekcionářství.

Na koneci kariéry čekaly úspěšného úředníka ještě řády 
a tituly.Vysocí úředníci ministerstev nebo zemských úřadů ne- 
jn že se mohli stát ministerskými rady a sekčními Šéfy,což 
bylo označením jejich služebního postavení, evle mohli dostat 
take cestný titul vládního nebo dvorního rady a případech 
zněla výjimečných se stali "skutečnými tajnými rady". I
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šlechtické tituly, osobní nebo dokonce dědičné byly na dosah 
jejich ruky.Úředník měl tedy všechny důvody být hrd na vlastní 
postavení, na celý stav a na pověst svého úřadu. Veřejnosti 
se to občas zdálo směšným,ale na čem záleželo bylo,že ve 
státě, v němž se všechno soustřeďovalo okolo ’’vznešené" 
osoby císařovy, kde ministři byli služebníky panovníka a mohli 
vzdorovat parlamentu, zastupujícímu lid,kde armáda byla cí
sařovou armádou a často byla přímo nad zákonem a vždy byla 
chráněna před kritikou, kde i církev kolísala mezi poslušen
stvím Vatikánu a císaře, kde parlament byl bezmocný a bez
právný a kromě toho zmítán spory národností, byla tu alespoň 
administrativa jako jediné zařízení, jež sloužilo především 
státu.Bez ní by se bylo Rakousko nemohlo dožít dvacátého století. 
Byl to také jediný státní orgán,který ve chvíli, kdy se 
zhroutil rakouský politický systém, rozprchla se armáda a 
zmizela monarchie i s panovníkem, zůstal naprosto neporušený. 
Rakousko zmizelo beze stopy, ale jeho úřední aparát běžel dá
le, bez starého státu, pro který byl vytvořen a pro stát nový. 
Byla to jediná dobrá památka po státě, po němž jinak zbyly 
jen dluhy, bída a hlad, váleční invalidé, vdovy a si
rotci a mnoho jiných špatných a nenáviděných upomínek.

+++
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Pražské kavárny

Kavárny byly pro Pražany tím,čím jsou. Angličanu jeho 
kluby.Nebyly ovsem tak exklusivní a každý do nich mohl bez 
jakýchkoliv formalit,ale krom své obecné přístupnosti měla 
většina z nich zvláštní intimní ráz.Byly místem,kde si člo
vek mohl posedět,číst noviny, rozprávět se známými^ a Často 
i místem, kam se lidé přišli ohřát, psát dopisy,nebo dokon
ce spisovat či studovat.Při šálku kávy se dalo sedět skoro 
nekonečně a káva sama byla už tím posledním důvodem k náv
štěvě kavárny.

Kaváren bylo ovšem v Praze xxxkn několik druhů a to,co 
jsem předeslal,se týkalo jen jednoho z nich, toho, který nám 
vždy zatane nakysli,mluvíme-li o pražské kavárně.Byly zde 
ovšem přepychové koncertní kavárny,jichž bylo před první 
světovou válkou v Praze jen maličko, většinou německých.Ty 
se rozšířily až po válce a jejich klientela byla docela 
jiná, než těch, o nichž mluvím. A byly tu také tak zvané 
"noční kavárny", jež otevíralyx večer a zůstaly otevřeny až 
do rána, jako na příklad proslulá "Ruská kavárna" na Vinohra
dech, nebo ještě známější "Kaiserova" na rohu Václavského 
náměstí a uzoučké proluky , vedoucí na Jungmannovo náměstí 
a jejíž hlavní atrakcí byly oddělené pokojíčky "chambres 
separees$, v nichŽ se prý mohlo pít Šampaňské pochybné ja
kosti se "slečnami" pověsti ještě pochybnější.To však nepatřilo 
k pojmu typické pražské kavárny, jež byla neformálním klu
bem středního stavu a zejména studentstva a inteligence.

Praha měla před první světovou válkou jen hrstku klu
bů.Jedním z nich byl "Pánský klub" v Obecním domě, který za 
války proslul tím,Že se v něm hrály hazardní hry a že tam 
slavný tehdy detektiv Bubník pronikl přestrojen za číšníka 
a nachytal několik známých politiků, jako Stříbrného a 
Práska při hazardní hře.Ostatní české kluby byly spíše poli

tické nez cistě spolecejřnske, jako na pr. Klub národní strany 
svobodomyslné, Klub Omladinářů a Národní klub.Jiným známým 
společenským klubem bylo šlechtické "Kasino" v průchodním 
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domě z Celetné ulice, hned vedle známého obchodního domu "U 
města Paříže", zvěčněného jednou povídkou Ignáta Herrmanna. 
Snad byly ještě některé jiné, ale my jsme se o kluby nikdy 
valně nezajímali.Ani později, jako celkem dobře placený novi
nář jsem se nedal nalákat do nově zřizovaného "Společenského 
klubu",protože mi kavárna pro mou potřebu víc než postačova
la.Byla to ovšem kavárna čítárenského druhu.

-feyfrx Jedním z pmdmfcmfnýan nejnápadnějších znaků takové 
kavárny bylo,že ač tam mohl chodit kdo chtěl, doma se ex± 
tam cítil jen stálý host. Ten měl "svůj stůl" a u toho stolu 
"své místo" a vrchní Číšník pečlivě dbal, aby při svém pří
chodu nalezl prázdné místo v určitou dobu. I to bylo příznačné 
pro fo&žskou kavárnu,že stálí hosté se dostavovalijpravidelně 

a vždy ve svou obvyklou hodinu,že docházka do kavárny byla 
stejně pravidelná, jako do zaměstnání, pokud je měli.Jeden 
věděl o druhém kdy a do které kavárny chodí a mohl jej tam 
vyhledat najisto, nebo zavolat telefonem.

Obsluha v kavárnách byla jedinečná a byla také jednou 
z jejich hlsrtuéch atrakcí.Stálý host dostal bez říkání postup
né všechny noviny a časopisy, jakmile jen přisel.Vrchní číš
ník si pamatoval snad přesněji než host sám, co čítá pravidel
ně a co nečetl.Skutečný stálý host nemusel také nic objedná
vat.Byl obslouženjbez řečí. Sotva usedl, stál před ním ten 
druh kávy, jejž pravidelně pil - a pražská kavárna měla těch 
druhů kávy opravdu mnoho.To ho také udržovalo - kromě společ
nosti na kterou si navykl - v kavárně a zabraňovalo mu usadit 
se u konkurence. Tam byl jen náhodným návštěvníkem, kdežto ve 
"své" kavárně byl doma. Jak znamenitá byla paměš číšníků,uka
zuje maličkost, jež se mi přihodila, ovšem až za republiky. 
Měl jsem schůzku s někým v kavárně National v Revoluční 
třídě, celkem nedávno před tím otevřené, do níž jsem tehdy 
vkročil prvně v životČ.Usedl jsem k stolku a najednou stál 
přede mnou šálek kávy ,takové, jakou jsme vždy objednával. 
Přinesl jej číšník, který mne kdysi obsluhoval v jedné z ka- 

varen, do nichž jsem chodil pravidelně.Pamatoval si mé zvyky
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a to bylo propiskou kavárnu a kavárenského číšníka tyjhické. 
Vrchní|žíšníci, to jest číšníci,kteří vybírali peníze za útra
tu, byli třídou sami pro sebe, většinou fayiy byli nokmtmx 
mnohem bohatší než jejich hosté - jejich příjem ze zpropitného 
byl příslovečný - znali každého stálého hosta jménem, věděli 
co delá a Často i kde bydlí. Nejeden stálý host
byl u nich zadlužen a vrchní číšník nikdy o peníze nepřišel, 
protože nemožnost chodit do kavárny by byla pro dlužníka tres- 
tem příliš krutým.Jednou - to bylo ovšem už také po válce- 
jsem v kavárně Luxor, kde$ jsem býval denně, zjistil při 
placení,že jsem nechal všechny peníze doma.Vrchní číšník,ač 
věděl,že mám redakci právě za rohem a že k cestě kolem 
přesně šesti domů peněz nepotřebuji, mne nepustil z místnosti, 
dokud jsem od něho nepřijal půjčku,ač jsem ho ujišťoval,že v 
redakci si mohu docela snadno opatřit peníze. A dalo mi to 
hodně práce, než jsem ho přesvědčil,že mi tedy stačí dvaceti
koruna, protože mi vnucoval 100 KČ.

Do kaváren jsem začal chodil více méně pravidelně až v 
posledních dvou letech před válkou, ale nestal jsem se 
stálým hostem. To muselo počkat až na dobu po válce.Navště- 

Wval jsem kavárny nepravidelně z mnoha důvodů - finanční byly 
ty hlavní- a přecházel jsem z jedné do druhé, podle toho,kam 
šli kamarádi.Časopisy jsem stejně chodíval číst bezplatně do 
Městské čítárny při Městské knihovně ve Valentinské ulici a 
o denní tisk jsem tehdy neměl takový zájem, jako později.A 
jako nepravidelný návštěvník kaváren nemohu proto podat docela 
přesný obraz pražských kaváren před válkou.

Nejznámější a mezi studenty a umělci všeho dnuhu fMjfi 
nejoblíbenější byla jeanmsmkmk ovšem "Unionka".Kavárna "Union" 
byla v prvním patře na rohu Ferdinandovy,pozdější Národní 
třídy a Perštýna.Byla zastaralá, nemoderní a celkem ošumělá 
a ani ta káva nebyla nej lepší.Nicméně, patřilo jaksi k dobrému 
tonu občas tam zajit. Vzadu byla klubovna, v níz se scházel 
na příklad šachový klub Dobruský a v níž jsme jednou měli 
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schůzi studentské organisace národní strany svobodomyslné,na 
níž jsme jednali o chystaném volebním kartelu naší strany a 
národních sociálů pro všeobecné volby r,1911.V "Unionce" jsem 
byl někdy s Bohumilem Kubistou a Emilem Fillou,ale nezdomác- 
nšl jsem v ní.

Šikmí) naproti byla kavárna ’’Louvre”, na tehdejší dobu xsks 
velmi elegantní .židle byly polštářovány v modré barvě. ’’Louvre" 
byla Kubištova oblíbená kavárna a chodíval jsem tam za ním 
s Janem Zrzavým a Vilémem Gaertnerem.Od války jsem do ní 
nevkročil,až pak jednou, hodně jiŽ po válce, jsem tam byl 
na Sylvestra s rodinou tajemníka štěrby z československé obce 
dělnické, s nímž jsem se spřátelil na letním bytě v Pýše lích. 
Na toho Sylvestra pamatuji proto,že generální tajemník Česko
slovenské obce dělnické, poslanec a bývalý ministr Alois Tuč
ný, který měl sedět s námi, přišel až někdy po půlnoci.Čeka
li jsme tam na něho ( jeho tehdejší slečna tam čekala s námi), 
protože to bylo na samém počátku aféry Stříbrného a Tučný byl 
na ten večer pozván k ministru dr.Benešovi/na politický rozho
vor. Když Tučný přišel, mluvil hodné neuctivě o Benešovi 
(nazýval ho skrčkem) a když mu Štěrba domlouval, aby stal pev
ně za Stříbrným, prohlásili"Jakobych já mohl nechat Jirku na 
holičkách", Na holičkách ho nsaznxl za několik dnů nechal, ale 
to je,jak říká Kipling, už jiná historie.

0 kousek dále na Národní tšídě, na téže straně jako 
"Unionka" byla tehdy "Národní kavárna/.Byl jsem tam za svého 
života jen jednou nebo dvakrát.Na samém rohu Ferdinandovy tří
dy a nábřeží, práve naproti Národnímu divadlu, byla kavárna 
"Slavie", také intelektuálská, plná herců a to nejen z Národ
ního divadla,ale ze všech ostatních stálýchx i kočovných di
vadel z českých zemí. Nechodil jsem tam často a když kavárnu 
zmodernisovali,vyhýbal jsem se jí stejně jako mnoho starých 
hostů.

Na nábřeží vedle nakladatelství Bedřicha Kočího bývala 
kavárna Bellevue, s okny vedoucími na řeku.Navštívil jsem 

ji několikráte a býval jsem tam častěji po valce s Karlem

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 203



Horkým, který měl v tom nebo ve vedlejším domě nějaký čas 
redakci ’’Fronty".

Příkopy byly plné kaváren, ale navštěvovali je hlavně 
Nemci a bohatší třída. Do těch jsem nechodil, ale na rohu 
Příkopů a Můstku byla v prvním patře kavárna"Edison",pojmenovaná 
tak proto,že Thomas Alva Edison za své návštěvy Prahy tam za
šel. "Edisonka" byla oblíbenou kavárnou inž.Viléma Bitnara, 
redaktora a vydavatele revue "Meditacř'a pozdějšího kultur
ního redaktora "Lidových listů".Chodil jsem tam za ním a se
známil se tam - velmi zběžně ovšem - s P.Sigismundem Bouškou a 
P. Oldřichem Novotným.

ha druhém konci příkopů byla kavárna Obecního domu,zná
má jako "Repre". AČ jsem chodíval na koncerty do Obecního 
domu, do kavárny jsem vkročil prvně až po válce.

Také na Václavském námestí bylo plno kaváren, ale nemyslím, 
že jsem se před válkou dostal do některé z nich, snad s výjim
kou "Zlaté husy". Naproti tomu jsem hodně chodil do "Akademic
ké kavárny" ve Vodičkově ulici, kde sídlívalo mnoho mých přá
tel a kde mne Igor Kouša, syn jednoho soc.dem.předáka, s ní^iž 
mne seznámil Michal Mareš, naučil hrát kulečník. "Akademická 
kavárna" byla vždy plná šachistů. Po válce tam byl (nevím, 
zda jiŽ ne před válkou) Dělnický klub šachistů, jehož jednoho 
turnaje jsem se zúčastnil s nevalným úspěchem a jednou jsem 
tam hrál za šachový klub Lasker v klubovním utkání o Dobruské- 
ho memorial.Další oblíbenou studentskou kavárnou byla " U Karla 
IV." v Žitné ulici ,kam chodilo mnoho mých přátel z okruhu 
"Přehledu", jenž míval místnosti nedaleko kavárny.Oblíbené 
studentské kavárny byéy také "Demínka" u samých Vinohrad a 
"Březinova" na Vinohradech,Ale Vinohrady, kde jsem bydlel 
po celou dobu po válce, byly před válkou pro mne vzdáleným 
předměstím.

S Vladimírem Polívkou, spolužákem, pak konservatořistou, 
klavírním virtuosem a komponistou jsem chodíval někdy ku 
"Karlu IV", ale pak Polívka objevil v Mikulášské,pozdějsi
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Pařížské ulici, "HolaAíískou kavárnu", jež , myslím, po válce 
již neexistovala. Byla to místnost hodne pochmurná,vyzdobená 
ve staroholandském stylu s obrovskými temnými obrazy na ste
nách, jež mely být imitací holandských mistrů. Polívka do 
této kavárny Hojíval Vančuru (nebo Vančura Polívku),ale pro
tože jsme se s Vančurou měli neradi ( nevím proč, ale byla to 
antipatie oboustranná) nechodil jsem tam často a brzy vůbec 
přestal.

Oblíbenou kavárnou mého staršího bratra byla kavárna 
"Areo" v Hybernské ulici.Chodil jsem tam nerad.Byla to hlučná 
kavárna, kam chodili hlavně obchodníci a já byl tehdy ještě 
dost veliký snob, pohrdající lidmi z praktických povolání, 
Ale za války jsem se tam seznámil s dvěma mladými muži, kteří 
hráli jakousi úlohu v mém životě, totiž s dr.Alfrédem Puchsem 
a Ferdinandem Peroutkou.

V Praze bylo ovšem kaváren mnohem více,ale kromě těch,jež 
jsem vypočítal, jsem žádnou neznal,leda podle jména.kxätyslím, 
že jsem za celou dobu do vypuknutí válk^vkročil jen jednou 
do cistě nemecke kavarny ( byla to "Continental na Prikopeci), 
když jsem měl někomu vyřídit nějaký vzkaz a že do ostatních 
^aŠ českých aŠ německých jsem se nedostal.Na pravidelné 

chození do kaváren nebyly peníze a když už člověk do kavárny 
zašel, vybral si tu,kde byli zrovna jeho známí.

Po válce padlo mnoho starých kaváren touze po modernosti 
a koncerní kavárna začala vytlačovat typickou pražskou kavárnu. 
Nemohla ji ovšem odstranit.Teprve "lidová demokracie" praž
skou kavárnu zničila. Není to její DMMHÍ/ani poslední pro
vinění na národu.

+++
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Kuřáci a kuřivo.

Do první světové války se u nás kouřilo mnohem méně,než 
později. 0 vzestup kuřácké vášně se zasloužila hlavně válka 
sama.Lidé potřebovali uklidnění nervů a protože byl kuřiva 
nedostatek,hledali je tím náruživěji.Válka ovšem změnila ta
ké podstatně kuřácké zvyky.Cigareta převládla nad doutní
kem a docela vyhladila tradiční dýmku s dlouhým troubelem. 
Její místo zaujala "lulka”.Ale v době, o níž chci mluvit, 
nebylo ještě potuchy o tom,že i zde dojde k podstatným 
změnám.

Kouření se oddávali především a skoro výhradně muži, 
žena,kterou by bylo vidět kouřit ve veřejnosti - že by mohla 
kouřit na ulici bylo už docela nepředstavitelné - by se jaksi 
automaticky vyloučila ze slušné společnosti, to jest normál
ní měščácké společnosti, jež nejdéle ze všech vrstev odolá
vala rovnoprávnosti žen v tomto směru.Stejně puritánské 
stanovisko zaujímal proletariát a snad ještě přísněji se na 
koulení žen díval venkov.Pouze umělecký svět nedbat těchto 
názorů a po nem následovala tak zvaná vyšší společnost,kte
rou tehdejší obecné puritánství považovala za rozmařilou 
a blízkou polosvětu, o němž se mluvilo jenom šeptem.U nás 
sice nikdy nepanovala královna Viktoria, ale Viktoriánské 
mravy byly u nás domovem,alespoň ve střední třídě a to i v 
době, kdy se Anglie od nich kvapně odvracela.

Sám jsem začal kouřit poměrně brzy, zásluhou spolužáka 
Hradeckého a holdoval jsem této vášni s náležitou opatrností, 
aby o ní nikdo nevěděl. Každý student až do maturity by to 
byl odnesl sníženou známkou z mravů, kdyby se to na neho 
doneslo přísným profesorským strážcům dobrého chování 
a dobrých zvyků. A doma by mi to také nebyli trpěli.Počáteč
ní žaludeční potíže»plynoucí ze zaučování se tomuto zlozvy
ku, jsem překonával heroicky proto,že to bylo zapověděné 
ovoce. Kdyby kouření bylo bývalo dovoleno, byl bych se mu 
oddal patrně o něco později.Sotva vsak bych byl tomu 
unikl.
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Jako později za republiky, tak i za Rakouska bylo kurivo 
státním monopolem, jehož prodej oostarávaly zvláštní pro
dejny, zvané "c.k.tabáční trafika". Tyto prodejny byly zadá
vány finančním ředitelstvím a to většinou vojenským vyslou
žilcům, jejich vdovám a Emnmám osobám telesne poškozeným. 
Byl v tom kus rozumné sociální politiky, jíŽ Rakousko jinak 
neholdovalo.Poskytnout lidem možnost se obživit je vždy 
lepší, než je odkazovat na veřejnou nebo soukromou dobročin
nost.V trafikách prodávali také poštovní známky a kolky,k 
jejichž prodeji bylo potřebí také úředního povolení a kro
mě toho i noviny.Kuřivo samo se prodávalo nejen v krabič
kách po desíti nebo dvaceti kusech, ale také jednotlivě. 
Člověk si mohl koupit jednu cigaretu.Nepamatuji se již dnes 
na ceny všech druhů cigaret a pokud jde o ty dražší, nepama
tuji si ani jejich jména,jež jsem znával jen z doslechu,pro
tože mi byly cenově nedostupné.Pokusím se však vylíčit,co se 
kouřilo běžně.

Nejlacinějšími cigaretami byly "uherky" a "dramky".To 
byly cigarety po jednom haléři, tenké, jako bývaly
za republiky"Zorka" nebo 'Vlasta". Byly z černého uherského 
tabáku, páchnoucí a škrábaly v krku.Za dva haléře bývala 
cigareta "Sport", snad nejrozšířenější a nejoblíbenější li
dová cigareta. V této ceně a ovsem také dráže se prodávaly 
cigaiity s náustkem, celkem málo rozšířené .Nekupoval jsem je 
mám na ně jen docela nejasné upomínky.Horečka cigaret s 
"filtrem" se objevila přece až po druhé světové válce.Sám 
jsem kouřil zásadně "sportjcy", pokud jsem si nemohl dopřát 
"menifisky",což tehdy nebylo často. Cigareta Memphis stála 
5 haléřů a to byly tehdy již značné peníze.Byla velmi 
oblíbena mezi lidmi lépe situovanými - po válce jsem ji 
pravidelně kupoval.- a kuřáci "sportek" si kupovali "men- 
fisky",když šli do společnosti, na níž jim záleželo.

"Eemfiska" byla nejdraŽší cigaretou ve volném prodej i,to 
jest ve všech trafikách.Dražší cigaréfcy byly skoro až do 
vypuknutí války na prodej jen ve zvláštních "prodejnách 
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specialit" ( jedna byla na Václavském náměstí, jedna na 
Perdi nandova třídě a nemýlím-li se, byla jedna na Malém 
rynku u Staroměstského náměstí.) "Egyptské cigarety",jež 
původně patřily mezi"speciality" a staly se později ciga
retou docela běžnou, se původně nazývaly "egyptské třetího 
dwí&AProc, nevím, Nikdy jsem neviděl egyptské prvního 

nebo druhého druhu.Později toto označení zmizelo bez vy
světlení. Egyptky stály před prvníx světovou válkou 6 halé
řů a iisi'ikai trafikanti je nechtěli prodávat volně, ale 
jen po dvacítkách.Teprve za republiky se objevilo desítkové 
jejich balení a dokonce je bylo možno koupit jednotlivé, 
nebalené. To už byly cigarety pro opravdu dobře situované 
osoby, nebo pro marnotratníky. Ještě více to platilo o 
cigaretách "Nil", jež se procávaly v plechových krabičkách 
o dvaceti kusech.Byly velmi lahodné, ale příliš drahé,aby 
je kupovali obyčejní lidé.někdy krátce před válkou se obje
vily na trhu cigarety "Fleur" s náústkem kornoutového druhy. 
Pro dámy byly miniaturní cigaréfey "Miriam" s fialovými 
náústky. Byly drahé a pochybuji,že měly velké rozšíření, 
alespoň mezi dámami ze středního stavu.Velké dámy jsem ne
znal a o jejich zvycích nemohu mluvit.

I k0yž jsme nekouřili mnoho, přece jen to stálo na naše 
poměry hodně peněz a protože jsme peněz nikdy mnoho neměli 
a potřebovali je na mnoho jiných věcí - gá na příklad na 
knihy, jimž jsem dával přednost i před jídlem - snažili jsme 
si zlevnit kouření tím,že jsme cigarety kroutili, nebo nac
pávali dutinky.Kupovali jsme cigaretový tabák v balíčkách, 
Nejlacinější byl - myslím- bulharský, pak bosenský a pxn 
potom turecký,který přišel na 60 haléřů.( Za 50 haléřů se 
mohlo dostat oběd v lidovém hostinci.) Turecký tabák a dražší 
druhy,jako na příklad pursican, prodávali také v krabicích o 
obsahu 100 gramů.Ale to už bylo mnoho peněz najednou.

Vazní a^usedli pani kouřili doutníky, alespoň ve společ
nosti,protože cigareta byla jen pro lidi méně vážné, mládež 
a osoby"poněkud do větru- a pak p0 nich dostal člověk podle
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tehdejšího přesvědčení docela nezbytně souchotiny.Cigarety 
prostě nebyly 'solidní kouření".Douftníků bylo mnoho druhú, 
ale nikdy jsem o ně nestál a dosud nestojím.Nejlidovějším 
a nejohavněji páchnoucím byl "krátký" a v
lepší společnosti se považovalo za opravdu značné nezpůsob 
přijít tam s "kračasem".Pak byl o ne mnoho lepší "dlouhý". 
0 něco výše stálo pxx již "portoriko","kuba" a "trabuko". 
(Hodnostní pořadí těchto doutníků může být ovšem docela jiné, 
já je nekouřil.) Za dobrý doutník, hodící se do společnosti, 
považovali za "britaniko". Pak byly ještě jiné druhy,ale 
jejich jména jsem ani nepoznal.Nikdo z mých známých je ne
kouřil a já se o doutníky nezajímal.Třídou pro sebe byly 
ovšem "viržinky", dlouhé tenké doutníky, jejichž tabák byl 
natočen kolem duté slámky, jejíž konec vyčníval, jako 
náústek cigarety.V této duté slámce byla ještě tenká slamka, 
kterou kuřák před zapálením vytáhl.Viržinkáři se považovali 
za aristokracii kuřáků a dívali se s velkým přezíráním na 
ostatní kuřáky,kteří se neodvážili pa tento vražedně silný 
doutník.Bylo zábavné je pozorovat, jak si v trafice vybírali 
svůj druh, protože někdo z nich přísahal na tmavé, jiný pak 
zase na světlejší kusy.Také zapalování bylo pro ně složitým 
obřadem.Za svého života jsem vykouřil tak asi deset virži- 
nek - zpravidla po větším požitku alkoholu - a myslím,že jich 
bylo o těch deset více, nez mi chutnalo a bylo zdrávo.Kromě 
normálních viržinek byly v prodeji mnohem méně rozšířené 
brazilské viržinky, jež byly trochu kratší a také nebyly 
tak silné.Pýchou xixx viržinkářů bylo,že je to "mužné" kouření 
a kromě toho,ze take císař pan kouři viržinky.Nevím, co kou
řil František Josef a zda vůbec kouřil, ale jestliže kouřil 
viržinky nebo ne, bylo mi docela jedno.Nebyl jsem monarchista.

Několik let před válkou zavedla rakouská tabáková režie 
malé a lehké doutníčky, zvané cigarilos.Když byly novinkou, 
zamiloval se do nich na nějaký čas Jan Zrzavý a každému 
3®* je doporučoval.Okusil jsem je a zůstal při cigaretách.

Usedlí páni kouřili doma dýmky.Labužníci přísahali na 
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dýmky s líjWuřW' tryskou., zvanou troubel, na níž byla nasazena 

hlavice bučí ze sádry ( kypsovka), ze dřeva, bílého nebo po
malovaného porcelánu,nebo dokonce z mořské pěny ( meršaumkaQ. 
Troubel býval až metr dlouhý a dala to práci takovou dýmku 
zapálit,ale čím delší troubel, tím lahodnější prý kouření. 
To bylo ovšem jen pro doma a p-o chvíli pohody.Tyto dýmky 
bývaly většinou zdobeny ještě střapecky nebo bambulkami. 
Více pohybu dovolovaly již dýmky s troubelem dlouhým asi 10 
až 15 cm, jaké jsou zvěčněny Ladou na jeho obrázcích "dobrého 
vojáka Švejka". Také dýmkaři měli svůj obřad, jímž bylo "zaku
rovaní" nové dýmky. Každý měl na to zvláštní neomylný návod.

Milovníci silného kuřiva sháněli "komisní tabák", to 
jest takový, jaký za nepatrný poplatek dostávali vojáci.Kej- 
lacinějším po "erárním" byl uherský, černý a náležitě páchnou
cí, plný stonků.Vybíravější kouřili "tříkrálový".Snad byly 
ještě dražší a lepší druhy/tabáku, ale neznám je, protože jsem 
je nikdy nekupoval, vím jen,že mnozí kuřáci dýmky tabáky 
míchali a měli všemožné návody, jež přímo vnucovali adeptům to
hoto umění.

Mezi mlacými lidmi se krátce před válkou začaly rozmáhat 
krátké dýmky, jaké jsou nyní běžné. Říkali jim "anglické* lul
ky" .V Geletné ulici byla jedna trafika, jež prodávala "Peterson 
ky", dýmky, dovážené přímo z Anglie.Kult Sherlocka Holmesa 
jim pomáhal k rozšíření. Dal jsem se svést a koupil také 
jednu a asi týden se s ní mořil. Pak jsem ji odložil a teprve

v . z V ✓
mn. hem později jsem podnikl novy, stejne nepodařeny pokus.
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Emanuel Chalupný

V pražském deníku "Lidová demokracie" jsem četl,že dne 
27.kvetná 1958 zemřel v Táboře ve věku sedmdesáti devíti let 
dr.Emanuel Chalupný.Narodil se v Táboře a prožil tam také 
větší část svého života. List přinesl krátký nekrolog,vypo
čítávající několik Cnajupného knih, ale vynechal - snad profo, 
že za komunistického režimu vynechat musil - čím se Chalupný 
zapsal nesmazatelně do vzpomínek všech,kteří mládí prožili 
bezprostředně před první světovou válkou. Po válce napsal 
Chalupný mnoho knih.Snad všechny jsem měl ve své knihovně a 
četl je, i když jsem mnohdy nemohl již souhlasit s jeho ná
zory .Kdykoliv si však připomenu jeho jméno, vynoří se mi 
především to, čím byl důležitý pro tak kvapně již vymírájící 
generaci posledního období Rakouska.Emanue1 Chalupný byl a
je pro mne především vůdčím činitelem týdeníku "Přehled". 
Myslím,že v tom byl jeho největší význam.

V našem národním životě hrálo významnou úlohu několik 
časppisů. jejichž jméno zůstane trvale spojeno s určitou 
epochou. Na počátku to byly na příklad"Krameriusovy c.kr. 
vlastenecké noviny", pak Havlíčkovy " Národní noviny” a 
" Slovan/. Později ještě? přišla doba "Národních listů" za 
Julia Grégra. Leta devadesátá ovládají Pelclovy "Rozhledy", 
Masarykův, Kaizlův a Kramářův "Čas” a poslední leta před 
válkou Karla Horkého "Národní obzor","Horkého týdeník" a 
"Stopa".Vedle nich byl i Chalupného "Přehled".Mezi mnoha 
důležitými puhlitacsmž periodickými publikacemi,jež politic
ký a kulturní historik nesmí přehlížet, patří k nejdůleži
tějším.Pro většinu dnešní generace jsou to zpravidla již 
jen jména nic neznamenající, nejsou-li jí dokonce již vůbec 
neznámá.Ale každý z těchto listů formoval po určitou dobu 
mínění a myšlení důležité složky národa, totiž jeho inteli
gence .

"Přehled" byl revuální týdeník, jakýsi předchůdce pozdější 
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Peroutkovy "Přítomnosti" a Horkého "Fronty". Obsahem i formou 
byl určen inteligenci a byl horlivě čten mezi studentstvem 
a vzdělanými lidmi.Byl to list, jak bychom dnes řekli, pokro
kový, ale ač vzešel z české strany pokrokové, jíž si veřej
nost navykla nazývat realistickou, nebyl jí nijak nk nakloněn. 
Chalupný, jenž byl zprvu považován za velikou naději realis
tů, se s touto stranou rozešel ve zlém po známé aféře 
"sirotčích penězna zasadil jí krutou ránu svou brožurkou 
"Vznik české strany pokrokové", o jejíž rozšíření se posta
rala národní strana svobodomyslná tím,že ji vydala a ve 
volbách z r.i§±Sx 1911 bezplatně rozdávala mezi voličstvem.

"Přehled" ovšem nebyl věnován výlučně, ba ani převážně 
politice.Jeho zájem se dotýkal všeho našeho života, stejně 
hospodářského jako kulturního a kolem listu se soustřeďovala 
mladá tvůrčí inteligence ze všech pborů umění a vědy, jako 
přispěvatelé a čtenáři. Do vzniku republiky jsme se neoddá
vali pošetilé víře,že se kolem nás točí svět a zabývali 
jsme se aoxiix proto přehorlivě tím, co jsme nazývali 
"otevíráním oken do Evropy", to jest pečlivým sledováním 
všeho, co se deje v umění, vědě a v kultuře vůbec v celém 
světě."přehled" se skutečně snažil otevřitjtoto okno naplno 
a mladá generace oné doby je mu více zavázána, než si kdy 
uvědomovala.Dr.Emanuel Chalupný byl vůdčím duchem listu a 
čtenáři ochotně uznávali toto jeho vůdčí postavení.Zejména 
tak činili ti,kteří se dostali do bezprostředního styku s 
"Přehledem".Byl nám autoritou, ne snad tak pevně zakotvenou, 
jako dr.Karel Kramář, dr.Antonín Hajn, K.St.Sokol a T.G. 
Masaryk,ale jako muž předurčený zaujmout jednou jedno z je
jich míst. Byl to námi uznávaný nápadník trůnu v českém 
veřejném a kulturním životě, od něhož jsme očekávali omlazení 
a prohloubení našeho národního života.

Na "Přehled " mne upozornili starší kolegové a zaČal 
jsem jej cist pravidelne v Městské ČítárnČ.Zaujal mne 
svou úrovní a strhl mne svými kampaněmi, z nichž si dnes 

vzpomínám jiz jen na dve - tech půtek a šarvátek v našem.
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veřejném životě bylo tolik,?e většina z nich je dnes bezna
dějně zapomenuta a docela vymizela i z mysli těch, kteří se 
jimi tehdy vzrušovali. Jednou z nich byla aféra anonymních 
dopisů, v níž spisovatel Jiří Karásek ze Lvovic byl obvi
něn z autorství anonymních dopisů hrubého a snad i oplzlého 
obsahu, poslaných zejména P.X.Šaldovi a Růženě Svobodové. 
DWiou bylo tažení proti universitnímu profesoru Novotnému, 
který prý ve svých výpočtech přehlédl,že je země kulatá. 
Matně si vzpomínám také,že ’’Přehled" vedl jakousi kampaň 
týkající se sochaře Bílka, ale po půl století si již nemo
hu vzpomenouti, zda to bylo pro něho nebo proti němu.Ale 
"Přehled", i když jsou jeho kampaně zapomenuty i těmi, kteří 
je sledovali s čilým zájmem, i když jsou jeho výtisky do
cela zapadlé (pokud se vůbec zachovaly), hrál důležitou 
úlohu štiky v rybníku, v němž bylo mnoho fužrinyE tučných 
a lenivých kaprů.

Byl jsem hodně zelený mladík, když jsem se dostal do sty
ku s "Přehledem' a poznal dr.Chalupného.Rozdíl ve věku a v 
postavení byl ovšem příliš značný, aby mezi námi mohlo vznik
nout nějaké přátelství.Sotva se dalo mluvit o nějaké bližší 
známosti a nemyslím,že by mne byl tehdy dr.Chalupný poznal, 
kdyby mne potkal na ulici.Rozhodně si mne nepamatoval, když 
jsme se seznámili o mnoho let později.Ale tehdy jsem byl na 
to velmi pyšný,že jsem ho znal.věril jsem v něj a v jeho 
budoucnost.

Okolo "přehledu" bylo seskupeno několik studentů.Přilá
kal je obsah listu a dr.Chalupný svou osobností, ale udržo
val je 44/listu jeho hospodářský vládce a Chalupného hlavní 
ctitel prokurista Zemské banky království Českého Ventura. 
Tento bodrý muž dovedl prakticky využít našeho nadšení pro 
list tím,že nás přiměl,abychom"PŤehledu" poskytli všechnu 
pracovní pomoc, jíž jsme byli schopni. Ne ovšem po stránce 
redakční. Naše působení bylo na úrovni mnohem méně vznešené.
V den, kdy měl "Přehled" vyjít, nahrnuli jsme se do kancelá-
V . z

re listu Zitne ulici, velmi blízko kavárny " U Karla IV." a 
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pod Venturovým vedením jsme list skládali, dávali do pásek 
s adreAami a lepili známky a pak odnesli na postu.A za tuto 
práci, vykonávanou nadšeně, dostali jsme od Ventury králov
skou odměnu -jedno číslo "přehledu” zdarma, (přehled" se pro
dával, pokudKse pamatuji správně, asi po dvaceti haléřích,) 

Každý list hraje svou významnou úlohu v dějinách svého 
národa (pokud ji ovšem vůbec kdy hraje) jen po určitou dobu 
a tak "Přehled" v poslední době před válkou ustoupil poně
kud do pozadí. Nevím ani, kdy přestal vycházet.Po válce ne
byl již obnoven.Prokurista Ventura věnoval po válce svůj 
hlavní zájem svobodnému zednářství a péci o propuštěné tres
tance a nakonec skončil smutně v ústavu pro choromyslné. 
G^alupný pak již nikdy nezaujal veřejné postavení, jaké mu 
slibovala jeho předválečná veřejná činnost. Marně se uchá
zel o profesuru sociologie v Praze a habilitoval se nakonec 
v Brně, ale ani nXuniversitě kariéru neudělal. V ovzduší 
prvních let po válce, v němž byla každá kritická zmínka o 
Masarykovi považována skoro za zločin, i když byla třeba pro
nesena před válkou, kdy Masaryk nejen že byl napadán, ale sám 
také jiné napadal a to nety vždy v rukavičkách, nebylo 
Ghalupného postavení snadné, tím spíše,že se neopřel o žád
nou politickou stranu.Veřejné ovzduší se ostatně také pod
statně změnilo. Politika nebyla již pouhým bojem o ideje,ale 
také, a to především, zápasem o moc ve státě, tvrdým a 
často naprosto bezohledným.Chalupný se veřejným polemikám 
a diskusím nevyhýbal, ale soustředil se na svou vědeckou 
práci a jeho publikační činnost byla i nadále v rozporu s 
Masarykovou.Jako sociolog pracoval v oboru, v němŽ se nej
snáze mohl dostat do rozporu s Masarykem a hlavně ovšem s 
jeho chaalořečníky. Jeho knížka o Havlíčkovi byla v přímém 
rozporu s tím, co o Havlíčkovi ve své knize napsal Masaryk. 
(Osobně považuji Chalupného hodnocení Havlíčka za správnější 
nez Masarykovo, ale dosud dávám ze všehfi přednost lidové 
štucii Karla Tůmy.)
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Chalupný, který nás v mládí elekbrisoval, nechal nás po 
válce chladným.Jeho knihy se ovsem četly, byly důležitým 
přínosem, vážne se o nich diskutovalo,ale nezaložily ’’školu”, 
jako kdysi "Přehled". Chalupného "Sociologie", největší 
české dílo Jboho druhu,snesla tolik materiálu,že se Ghalupný 
nedostal již k tomu, aby v ní vyslovil nějaké původní 
myšlenky a mnozí tvrdili,Že teprve na základě této "Socio
logie" by se dala napsat pořádná kniha o této disciplině. 
Jeho knížka o Žižkovi, temperamentní to polemika s prof. 
Pekařem, byla obhajobou muže, jenž v českém národě obrany 
nikdy nepotřeboval a na některých místech používala argumentů, 
jež od člověka tak vzdělaného a bystrého nemile překvapily. 
Chalupný prostě zklamal bolestně všechny, kteří od něho to
lik očekávali.Byla to zase jedna veliká naděje, jež se ne
splnila.

Tím ovšem nechci ani zdaleka tvrdit,že By Emanuel Chalupný 
byl po válce člověkem bezvýznamným.Docela jisté patřil k 
světlým a zasloužilým zjevům našeho národního života.Kdo ho 
neznal v době jeho počátků a posuzoval He ho jen podle jeho 
působení v republice, musil ho hodnotit xemhi velmi vysoko. 
Pro nás však, kteří jsme v něm za našeho mládí viděli jednoho 
z budoucích nejpřednějších vůdců národa, bylo bolestným 
zklamáním,že se po svém prvním a tak slibném rozletu zastavil 
a nedospěl tam, kam podle všech našich předpokladů měl dospět. 
Dnes však, při zprávě o jeho úmrtí vzpomínám s úctou a 
vděčností muže, který byl opravdu velký,ale mohl být ještě

V V / 
vetsi.

%%%
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Vojtěch Holeček

Nejmilejším mým přítelem ve studentské organisaci národní 
strany svobodomyslné byl Vojtěch Holeček. Studoval tehdy 
práva a byl zvláštním oblíbencem našeho tehdejšího předsedy 
dr.Františka Staška, jenž se za války stal tajemníkem Maffie 
a po válce byl ministerským radou nebo snad odborovým před
nostou v presidiu předsednictva ministerské rady.Stasek

x V “1 Q jQ

se nikdy netajil názorem,že Holečka považuje^za svého před
určeného nástupce ve funkci předsedy studentské organisace, 
ale že v něm vidí i příštího vůdce mládeže a nakonec i celé 
strany. Nikdo ovšem nepomýšlel na to odstraňovat dr.Kramáře, 
ale každý věděl,že ani on nebude žiti věčně.

Vojtech Holeček vyrostl z poměrů hodně nuzných.Jeho otec 
byl dělník, matka dcera ze statku,jeŽ se za svého muže provda
la proti vůli své rodiny.Od matky získal Holeček své názory 
i své velké zanícení pro slovanství a jak se zdá i citové za
ložení.Byla to povaha měkká a to mne s ním sbližovalo,ač 
jsem v pozdějších letech viděl,Že není z onoho materiálu, 
z něhoŽ se dělají vůdci.Jeho povaha by byla mnohem vhodnější 
pro ženu než pro muže, pro básníka nebo úředníka, než pro 
novináře a politika.Ale tehdy, před první světovou válkou 
nikdo nemohl předvídat, jak bude Holeček vypadat jako no
vinář, šéfredaktor "Národních listů" a poslanec Národního 
shromáždění.

Docházel jsem často na tácky a na schůze stuaentské 
orgaflisace a vedl nekonečné diskuse se svými přáteli a 
hlavne s Holečkem. Psal jsem tehdy špatné básně - dost dl ouho 
jsem si ovšem nedovedl uvědomiti jak jsou špatné- a Holeček 
byl jedním z mých přátel,kteří je buč doopravdy nebo z 
předstírání považovali za velmi dobré.Večer jsme bloudívali 
po městě a často, jestliže nám to dovolila naše kapsa, 
zašli jsme k uzenári Jiráskovi na Betlemskem náměstí,kde 
se pravidelně scházívali mladošeští studenti,kteří měli 

na večeři.Večeříváli jsme obyčejně tlačenku a když jsme 
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byli výjimečně dobře situováni, přikoupili jsme si ještě 
’’malé pivo",čtvrt litru, mnohdy pro dva z nás.

Kdysi za parného léta jsme zašli s Holečkem do hostince, 
měli jsme přesné na pul litru piva. Vypili jsme ten 
půllitr kvapne a než jsme sejnadáli, stál před námi druhý,na 
jehož zaplacení jsme neměli. Nevěděli jsme si máme počít, 
ale musili jsme něco podniknout.Tak jsme losovali, kdo má 
jít sehnat peníze a kdo má zůstat v hostinci jako rukojmí. 
Los padl na mne.Musil jsem jít shánět peníze,ale mel jsem 
stestí.u kousek dále jsem potkal kol.Kváču,který vždy mí
val nějaké peníze a tak mi umožnil Holečka vyplatit.

Stýkkli jsme se pravidelne až do vypuknutí válkyx a když 
byl odveden, sešel mi s ocí.Potkal jsem se s ním jednou u 
Šuterů, oblíbené to vinárně v Palack^&P ulici na Novém 
městě ( tehdy byl v Praze ještě nadbytek ulic se jménem 
Palackého), kam si zasel s Františkem Staškem.0 tomto set
kání vypravuji na jiném místě.Pak mi zase zmizel s obzoru
a teprve po válce jsem o něm znova slyšel.Padl do ruského 
zajetí, vstoupil do legií, v nichž to dotáhl na majora a 
po návratu do republiky byl nějaký čas pobočníkem J.S. 
Machara, tehdy generálního inspektora čs.branné moci.Od 
Machara odešel do "Národních listů",kde působil jako po
litický redaktor.Ještě než jsem s ním obnovil styky jsem 
slyšel,že je ženat s hrdinkou čs. legií na Rusi Boženkou 
Seidlovou, jejíž otec jako plukovník se stal velitelem 
hradní stráže.(Boženka Seidlová, dcera ruského Čecha, byla 
za války vypravena přes ruskou a rakouskou do Čech a
vrátila se zase se vzkazy přes frontu do Ruska. Byla vyzná, 
menána čs. válečným křížem a Revoluční medalií a myslím, 
že dirigovala Holečka.Rozhodně byla energičtější než on.)
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Holeček se stal později šéfredaktorem "národních listů", 

když milý, dobrý a skromný tehdejší šéfredaktor Antoním 
Pimpr se této funkce vzdal,protože mu nehovšla. Jako šéf
redaktor byl Holeček týž měkký muž, který nedovedl nikomu 
poručit. Za jeho vedení se "Národní listy" znamenitě mzstz 
k±zž±± rozkližovaly. Byl také jedním z vůdčích činitelů Ne
závislé jednoty čs. legionářů, ale ani tam se nedovedl uplat
nit vedle mnohem tvrdšího generálního tajemníka štábního 
kapitána ruských legií Františka Turka, místopředsedy majora 
Pastyříka a jiných. Myslím,Že byl velmi rád, když jsem se 
u příležitosti organisování Národní letecké sb.^rky, k níž 
jsem dal podnět článkem v "Národních listech" , zabral také 
do práce v Nezávislé jednotě samé, protože tak získal výmluvu, 
že "Národní listy" jsou již ve výboru zastoupeny a že tudíž 
do jeho schůzí nemusí docházet pravidelně. V bouřlivých 
volbách r.1935 zdědil Holeček mandát po Hodáčovi na Mlado
boleslavsku.Protože jsem měl v této župě hodně známých mezi 
příslušníky nebo přívrženci strany, jezdil jsem s ním po 
schůzích a zažili jsme nejédno nepříjemné dobrodružství.

Mnichov a okupace zase přervaly naše styKy.Odešel jsem do 
zahraničí po úřadě s ním a jinými přáteli a na poslední 
schůzce jsem dostal pokyny pro práci v zahraničí.Holeček 
mi dal také čisti Kahánkův referát Beranovi, abych se mohl 
Kahánkovi legitimovat,že Beran ví o mé cestě do zahraničí 
a schaaluje ji. S Kahánkem jsem žil dost dlouho v napjatém 
poměru, ale krátce před Mnichovem nás Machar usmířil ales
poň oficiálně.Holeček zastal ve vlasti a nic jsem o něm 
dlouho neslyšel.Teprve v posledních dnech války jsem dostal 
v Londýne do rukou seznam vězňů,osvobozených z koncentrač
ního tábora v Buchenwaldu.Byli tam kromě Holečka z mých 
přátel ještě Fr.Turek,Pastyřík, Vladimír Vicovský, někdy 
redaktor "Národních listů",jenž se v dobe krise v Národním 
sjednocení stal Šéfredaktorem Hodáčova deníku "Národní 
noviny’ .Poslal jsem Holečkovi prostřednictvím čs.úřadů v 
Londýne vzkaz, aby mi oznámil co potřebuje a co bych pro
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mohl vykonat. Dostal jsem odpověď,že úřady pečují o všechny, 
takže nic nepotřebují. Z Prahy mi pak Holeček poslal dopis, 
ale pak již na dopisy neodpovídal.Místo toho se mnou zahá
jil korespondenci Fr.Turek, jenž bydlel s Holečkem před 
válkou i nyní v jednom domě a pomalu si začal na Holečka 
stěžovat,že se mu odcizil a ječte více,že se odcizil našim 
ideálům.Podobné náznkky přisázely v dopisech od Vicovskéhp, 
který s několika známými vydával list svazu obchodních ko
mor "Rozmach” a vyzval mne k pravidelné spolupráci.Zprvu 
jsem psal pod svým jménem a když začalo přituhovat, po- 
angličil mi Vitfíirtký mé jméno.

Bylo mi lífcbjže to mezi starými přáteli neklape,ale ne
věděl jsem ®o v tom vězí.Teprve když někdy v listopadu 194-7 
mne navštívil v Londýne starý dobrý přítel továrník FraniŠek 
Ilk, majitel "Kovové huti" v Hostivaři, ruský legionář a 
činný účastník pražského povstání z r. 194-5, dEmxmžmx 
dozvěděl jsem se zarmucující podrobnosti,"národní listy" 
nebyly dovoleny - to jsem ovšem věděl a ostatně i předpoví
dal od chvíle,kdy jsem prvně četl košickou deklaraci,jak 
ji zachytila odposlouchávací služba v Londýně - a Holeček 
se stal redaktorem časopisu, vydávaného organisací osvo
bozených politických vězňů.Jako všechny podobné organisace 
byla i tato pod silným komunistickým vlivem, jestliže ne
byla Čistě komunistická. A v této funkci Holeček s komu
nistickým vedením statečně kolaboroval.Hmotné důvody k to
mu neměl,protože Ilk, muž krajně obetavý pro své přesvěd
čení a az nerozumně odvážný, mu nabízel skvěle placené za
městnání ve svém podniku, jež vsak nevyžadovalo žádnou prá
ci.Mělo to být jakési přechodné zajištění do doby, kdy 
budou "Národní listy" moci zase vycházet.( O této návště
vě se zmíním při jiné příležitosti, ale zde bych chtěl 
jen poznamenat,že mi Ilk nabízel stejné zajištění v pevné 
víře,že volby, připravované na r. 194-8 přinesou naprostý
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obrat v poměrech.Hechtěl věřit, když jsem jej nabádal ku 
skepsi a vystěhování se z Československa. Spoléhal na mnoho 
věcí, také na své zásluhy, ale ty mu nebyly nic platné. 
Hned v únoru 1948 byl zatčen a zbaven majetku.'^ Zrejme” tedy 
naiayx byl příčinou Holečkova postupu jeho slabošský opor- 
tunismus, snad to byl nátlak jeho manželky, jež doufala, 
že se vrátí dny séfredaktorské a poslanecké slávy.)

V V zNerad bych Vojtěchu Holečkovi krivdil.Obvykle pro stare 
přátele nacházím mnoho omljiv, jen abych je nemusil zatratit. 
Člověk nerad vrhá stín na milé vzpomínky z mládí.Ale Holeč
kovi jaksi nemohu odpustit. Byl jednou z našich nadějí.vě
řili jsme mu, měl odpovědné místo šéfredaktora ’’Národních 
listů” a byl xx také poslancem. V dobách, kdy se v Čechách 
vedly rozhořčené spory q intervenci a o zahraniční politiku, 
byl ze všech kramářovců nejpravověrnČjší a mne často káral 
a napomínal, když jsem se mu nezdál býti dost pravovČrný. 
Jistě jsem nikdy nebyl pravověrný, ale s komunisty jsem se 
nesblízil a také nesblížím. Dal-li jim Holeček přednost 
před svým starým přesvědčením a odkazem, jejž měl přecho
vávat, ale také před starými druhy, je to neodpustitelné. 
Vicovský, jejž jsem nemíval valně rád a o němž jsem pochy
boval (neprávem, jak nyní vidím), šel do komunistického 
koncentráku, když před tím okusil slasti koncentráku ně- 
meckéhOoha Holečkovi nikdo nežádal, aby šel znova do kon
centráku.Ale kolaborovat a obrátil se zády k starým druhům 
nemusil.Pro to na něho vzpomínám s trpkostí.

+++
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O novinách a novinářích

Před první světovou válkou vypadaly noviny docela jinak, 
než za války a hlavně po ní. Teprve válka a po ní následují
cí prudká změny ve světě jsou počátkem většího zájmu veřej
nosti o zprávy.A stupňovaný zájem o zprávy zvýšil také pod
statně rozšíření tisku.Pred válkou se noviny nečetly tak 
horlivě a soustavně. Mnoho lidí dokonce četlo noviny docela 
nepravidelně, nebo je vůbec nečetli. Náklad denních listů 
byl proto mnohem menší, než tomu bylo později.Také jejich 
obsah byl v podstatě jiný. I dobré noviny kladly mnohem 
méně důrazu na stránku zpravodajskou a mnohem větší na články, 
jichž bylo mnoho a často také hodně dlouhých. Jevilo se 
to také v zevní úpravě novin.Neparnatuji se,že bych byl do 
vypuknutí války Sfidel naktemýmimsk na některém listě titul 
přes celou stranu.Titulek na dva sloupce byl uznávaným 
maximem a to ještě jej mnozí viděli neradi.Parnatuji se,že 
státoprávně pokrokový deník ’’Samostatnost”,který si potrpěl 
na poněkud nápadnější úpravu než ostatní pražský tisk, měl 
jednou na první straně zprávu, nevím již ada o zatmění slunce, 
nebo o skvrnách na slunci a opatřil ji titulem přes dva 
sloupce. Ten den jsem slyšel od mnoha známých přísné odsudky 
"sensacechtivosti",pěstované "Samostatností”.Tak malicher
nou věc dát na první stránku a ještě ji opatřit tak velikým 
nadpisemJVýstřely v Sarajevě zahubily nejen rakousko-uherskou 
monarchii, ale zničily také určitý druh světa,jenž sice 
měl své vady, jako je má každá věc a každá doba, ale nebyl 
ve všem tak špatný, jak si mnozí myslili a snad dosud myslí.

Ačkoliv český tisk mel celkem omezené rozšíření, nebylo 
lze pozorovat nějaké přehnaně obchodní soutěžení mezi 
listy.Každý vydavatel se ovšem docela pochopitelně snažil 
zvýšit naklad a získat co mozna nejvíce obchodních inserátů, 
protože to zvětšilo jeho zisk, či spíše zmenšilo jeho pro
dělky,protože na novinách se obvykle nevydělávalo a sotva
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kdo z nich zbohatl.Ale obchodní stránka novinářského podni
kání,ač nebyla a nemohla oýti přehlížena, hrála vedlejší 
úlohu vedle stránky politické. Předválečná doba neznala po
jem "novinářského průmyslu", čisté obchodního vydávání no
vin.Noviny se nevydávaly pro zisk,ale aby hlásalj-j/urcité 
názory a proto veřejnost nemilovala listy, jež by se nebyly 
vázaly na nějaký politický nebo názorový směj.. Havlíčkovská 
tradice byla v českém tisku oné doby všemocná. To neznamená, 
že se v českém tisku vyskytovali sami Havlíčkové,ale zjevy 
prodejných nebo ohebných novinářů, kteří jednou psali tak a 
po druhé onak a řídili se příkazy toho, kdo platil a ne své
ho svědomí, byly velmi vzácné a zahrnuty obecným opovržením.

V období, o kterém píši, řádila v českém tisku dosud cen
sura, ale nebylo jiŽ staré persekuce, o níž mluvili 
starší pamětnic i.Když kolega Ladislav Tůma Vypravovával, 
jak se v dětství chodil dívat na redaktora “Národních listů" 
Vávru Haštalského, který byl vězněn dva roky "pod věží" na 
Karlově náměstí a měl na nohou okovy, byla to už jen legenda, 
vzpomínka na doby, o nichž jsme soudili,že se již nikdy ne
mohou vrátit. Kdo z nás tušil,že mohou nastat časy ještě 
horší? Český novinář nebyl jiz jednou nohou v kriminále, 
ale zpravidla byl chudý jako kostelní myš a byl velmi špat
ně placen. Některé noviny platily své redaktory opravdu zebrác 
ky a někdy i hodně nepravidelně, ale ani vydavatelé novin 
zpravidla z této činnosti nezbohatli.Spíše naopak.A ani ve 
své chudobě neprožívali již novináři takové situace,o ja
kých vypravovával s pohnutím Ladislav Tůma,který pamatoval, 
jak jeho otec Karel ("krvavý Tůma" Macharových "Božích bo
jovníků"), autor knih o Havlíčkovi a Garribaldim,ale také 
humoícesek "Z českých mlýnů", psal kdysi při svíčce humo
resku v pokoji, v němž ležela mrtvolka malého synka, aby 
mohl od nakladatele Vilímka dostat zálohu, jež by mu umož
nila koupit rakvičku pro malou mrtvolku.Novinář neblbna tom 

hmotně dobře,ale být novinářem a zejména polillk-ckým noviná

řem znamenalo tehdy zastavat důležitý národní a veřejný
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úřad.Činilo jej to příslušníkem vůdcovské garnitury národa. 
Tehdy nebylo významného politika,který by nebyl bua noviná
řem, nebo alespoň stálým spo/lupracovníkem některého listu.

Tisk byl chudý.hemohl si mnoho dovolit.Proto také nebylo 
zvykem vysílat zpravodaje do ciziny.Noviny mívaly většinou 
parlamentního zpravodaje ve Vídni,ale mnohé z nich z úsporných 
a praktických důvodů pověřily tímto úkolem poslance své 
strany.

Hlavním zdrojem zpravodajství ceských novin o tom, co se 
dělo v monarchii a v zahraničí, byla ckk. korespondenční 
kancelář "Korbyro’’, jež dodávala českým listům zprávy topor- 
ně z němčiny přeložené.Kromě toho mel každý list siř do
brovolných dopisovatelů v nejrůznějších místech českých ze
mí a někdy i v cizině, kteří sdělní/ vše důležité i nedůle
žité, co se v jejich místech přihodilo. Zejména ’’Národní 
politika" měla siř takovýchto zpxmvmkm^x domácích zpravoda
jů neob/yčejně rozvětvenou.Ale zprávy nebyly to hlavní.Žád
ný list nevycházel především pro zpravodajství a tak lze do
cela dobře pochopit, co vykládal pn kdysi po válce někdejší 
šéfredaktor Masarykova "Času" dr.Jan Herben novinářům,kteří 
si lámali hlavu, jak zajistit pro své noviny lepší zpravo
dajství, když na ně není. Dr.Herben řekl:"My jsme v "Čase" 
někdy neměli na "korbyro" a když jsme na ně neměli, tak jsme 
vycházeli bez něho a šlo to také." Po válce to vypadalo 
ovšem již hodně divoäe, protože se tgstk tehdy již noviny 
začaly předhánět ve zpravodajství, ale pro předválečné nazí
rání na zprávy jako na součást novin to bylo opravdu c harkte 
charakteristické. Ne nejnovější zpráva, ale nejlepší úvod
ník, to byla ctižádost tehdejšího žurnalismu.

Proto je také pochopitelné,že reportérů bylo poměrně málo 
a,že nebyli těmi nej váženějšími členy redakce. Reportérství 
bývalo zpravidla prvním stupínkem v novinářské kariéře.Jen 
někteří zůstali v tomto oboru z náklonnosti a mnozí tam 
HMXBiimxtaiEsmxm také uvázli z neschopnosti se dostati "výše".
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Zvláštní, za republiky docela vyhynulou kategorií regortéru 
byli ti,kteří chodili na veliké slavnosti, slavné pohřby, 
hostiny a bály a s podivuhodnou přesností zaznamenávali kdo 
tam byl a jak byla která dáma oblečena. Soudní síň bývala 
obyčejné zanedbávána. Jen velké sensační procesy upoutaly 
jakousi pozornost.Politické procesy se ovsem nepovažovaly za 
doménu soudních zpravodajů, ale patřily plné do sféry redak
torů politických. Ovšem, byli zde dva soudní spravodajové, 
kteří se tešili znamenité povesti, totiž Ignát Herrmann z 
"Národních listů" a Josef He jda z ".Národní politiky". Oba 
byli však uznávaní spisovatelé.

Mnohem menší úlohu hrávali tak zvaní lokálkáři,to jest 
reportéri,kteří získávali - hlavne na policejním ředitelství- 
zprávy o zločinech a nehodách a sleaovali míšení události 
menšího významu,jimž noviny poskytly velmi iálo místa a to 
ještě hodně zastrčené.Snad jediný významný z nich byl Josef 
Vejvara,jemuž se vsak v tehdejších "Národních listech" ne
dostalo mnoho příležitosti projevit mimořádné nadání,jež pro
kázal na příklad tím,že nalezl vraha Valeše v Krči dříve než 
policie.Jiný znamenitý reportér Bubník přešel dokonce do 
služeb policie jato detektiv a na konci války a v prvních 
letech republiky se těšil pověsti jakéhosi československé
ho Sherlocka Holmesa.Slyšel jsem &aké,že vynikajícím repor
térem byl také kol.Šebesta,který z "Národních listů" přešel 
do Kramářova "Dne" a pak se zase vrátil na nějaký čas odkud 
vyšel,ale s ním jsem se seznámil až po válce, kdy už docela 
sesel - pitím a bídou- a ometal se okolo poněkud pokoutních 
týdeníků.

I sport býval v českém tisku popelkou.Noviny znaly předev
ším telocvik a to ovšem jen sokolský, pokud ovšem z politických 
důvodů nebyl favorisován Orel nebo Dělnické tělocvičné jedno
ty .Průkopníkem sportovního ( na rozdíl tělovýchovného) žur-
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nalismu byl u nás Vilém Heinz,který v "Národních listech" 
kladl váhu především a skoro výhradne na "lepší" sport, 
jako na lehkou atletiku,šerm ,veslařství, cyklistiku a auto
mobilismus.Kopanou Heinz neměl nikdy rád. Díval se na ni 
pmhmdisiax: pohrdavě i v době, kdy jsem již byl v "Národních 
listech" a před válkou ji ostatně měla v neoblibe i vrchní 
jl^g^e^listu.Druhým velkým a důležitým propagátorem sportu 

a spoluzakladatelem sportovního redaktorství byl kol. Kalva 
z "Národní politiky".Sportovní horečka pronikla do novin až 
v době poválečné a to ještě některé listy jí odolávaly až 
do konce.

Zvláštní "ženská hlídka" byla v oné době ta$é velmi vzác
ná. 0 ženských věcech se psávalo ovšem v novinách hodne a 
psaly také ženy- do "Národních listů" psala na příklad paní 
Renáta Tyršová, Eliška Krásnohorská, Eliška z Purkyňů a 
mnoho jiných. První přímá "ženská hlídka" se vša^objevila 
v "Národní politice", řídila ji "Yvonna""(01ga Pastrová), 
jež byla také první českou novinářkou z povolání. Miloslava 
SÍsová,jež již před válkou ú působila v "Národních listech", 
Pavla Buzková z "Času", paní Ziegloserová a jiné, na něž si 
nevzpomínám, byly orientovány více politicky, než "odborně 
žensky". Také Marie Majerová,jež začala jako manželka Josefa 
Stivína psát do "Práva lidu"m měla již tehdy zájmy převážně 
literární.

Největší zájem věnoval český denní tisk před válkou poli
tice a úvodníkář byl proto nejvýznamnější a nejdůležitšjí 
ší osobou celého listu.Vedle politiky hrála velkou úlohu 
rubrika kulturní. Nebylo listu,který by nebyl přinášel pra
videlné zprávy z oboru literatury, výtvarného umění, íiudby, 
divadel, školství/ věd a kulturního života vůbec a který by 
nemel kromě toho ješte pravidelné rubriky, věnované jednot
livým oborům kulturního života. Kromě toho nebylo listu bez 
zvláštní nedělní přílohy, jejíž část byla věnována literár
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ní tvorbě ( někdy cistě zábavné) a (®,%txďsu.hi?k kritickým a 
poučným statím.

Některé listy měly také pravidelné odborné hlídky -zejména 
"čas" si potrpěl na toto rozškatulkování, ale, aČ jsem míval 
"Čas" pro jeho častou jízlivost a dogmatičnost nerad, musím 
při znát,že právě jeho "hlídky" bývaly mnohdy velmi cenné.

Také feuilleton byl od dob Nerudových něčím, co musil 
mit každý list.Nebyl to vždy feuilleton. v pravém slova 
smyslu a ne každý, kdo psal "pod čárou" to dobře dovedl.Snad 
nejznámějším, nejvlivnějším a nejprovokativnějším byl J.S. 
Machar, který psal do "Času" pod značkou "-by". Viktor 
Dyk psával do "samostatnosti",Zevloun (Ladislav Tůma) do 
"Národních listů" - po tolika letech si však Človětiftpomíná 
už jen na ty, s nimiž se znal a stýkal.

Charakteristickým znakem tehdejších novin byly romány na 
vystřihování, tištěné v knižní formě.Tyto romány byly velmi 
oblíbené, i když mnohdy nestály ani za ten špatný papír na 
němž byly vytištěny. Ále hovělo to době, v níž se noviny 
nekupovaly na ulici od kolportérů.Za Rakouska byla pouliční 
kolportáž zakázána a lidé stejně dávali obvykle přednost 
tomu, aby jim noviny byly doručeny roznáškou, takže je měli 
včas k snídaní.Listy věřily,že jim romány na pokračování 
předplatitele udržují.

Ranní noviny vycházely tehdy ve 4 hodiny ráno a ne jako 
později již v 8 hodin večer s dateftí následujícího dne.Něk
teré deníky měly ještě polední nebo večerní vydání, jako 
doplněk vydání hlavního. Večerníky jako samostatné listy 
nebyly tehdy zvykem a teprve krátce před válkou se objevily 
tři první listy tohoto nového typu. Neoviny se také tehdy 
neprodávaly všeobecně hluboko pod výrobní cenou. Tato 
zásada sice vadila jejich značnějšímu rozšíření, ale uchránila 
tisk před mnohými potížemi a nectnostmi, jimiž byl tisk 
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postižen později. 0 tom v&ak při jiné příležitosti. Zatím 
bych chtěl jen říci,Že jsem přesvědčen,že laciné noviny 
republikánské doby nám přišly příliš draho,protože při 
shonu po velikém nákladu nevěnovaly pozornost některým 
věcem, jimž pozornost věnovat měly a jež by tisku přss 
doby předválečné docela jistě neunikly.
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Denní listy před válkou

V posledním desítiletí před válkou byla "Národní politika" 
nejrozšířenějším deníkem a také nejbohatším.Mezi vzdělanými 
vrstvami nejvlivnějšími listy byly "Národní listy" a "čas”. 
"Národní listy"tehdy již ztratily mnoho ze své původní po
sice listu představujícího a formujícího veřejné mínění ná
roda.Iviladoěešství bylo již na ústupu a pomalu je zatlačovaly 
jiné myšlenkové a politické proudy.Stále hlasitěji se exxx 
ozývaly hlasy o "úpadkovém" mladoěeštví.Nicméně mladočešství 
mělo dosud postavení dominující a "Národní listy” byly po
řád nejpřednějším a největším českým deníkem.Mezi jejich 
spolupracovníky byli dosp:d nejvýznačnější představitelé 
českého myšlení politického, kulturního, vědeckého a hos
podářského, v jejich redakci dosud seděl výkvět českého žur
nalismu. Také Čtenářstvo" Národních listů" samo představova
lo výkvět národa, příslušníky svobodných povolání, vrstvy 
podnikatelské »úřednictvo, prostě vrstvy vzdělaní? a hmotně 
více méně slušně situovaná.

NejvážnějŠím oponentem a konkurentem "Národních listů" 
byl "Čas".Novinářským velmi neddwnalý a hmotné špatně situo
vaný, s malým počtem odběratelů a bez bohaté inserce,"Čas" 
pronikl velmi důkladně do řad učitelských a do určité míry 
i mezi středoškolské profesory a radikálnější inteligenci. 
Většímu jeho rozšíření vadila především hašteřivost a dog
matická jednostrannost, jež byla jeho typickým znakem.Pisa
telé v onom deník®«vypadali jako sbor kardinálů sekty,jeŽ 
vymáhala nejpřísnější pravověrnost.Realisté, když z původní 
trojice zakladatelů(Masaryk, Kaizl a Kramář) zůstal toliko 
Masaryk, byli opravdu politickou a kulturní sektou a Masa
ryk se ne nadarmo těšil v jejich řadách přezdívce Pastýř. 
Z každé řádky jejich časopisu čišelo staré realistické 
šmkrtaimz diktum:" kdo s tím nesouhlasí, je buš hlupák, nebo 
darebák."
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Kromě sektářství vadilo ’’Času” i jeho kolísavé stanovisko 
v otázkách národních,jež před válkou hrály u nás úlohu 
hlavní.Schauerův článek v prvním čísle "Času", v němž byla 
nadhozeI a otázka,zda by nebylo lépe se poněmčit, nablxma: 
nebyl zapomenut. Odpůrci "Času" a realistů se jistě pečli
vě snažili, aby se na ten článek nezapomnělo.Take odmíta
vé stanovisko k českému státnímu právu, jež bylo nahrazová
no vyznáváním jakéhosi neurčitého a nedefinovaného "práva 
přirozeného", nepůsobilo nijak příznivě na veřejnost, 
prodchnutou státoprávními tradicemi.Stejně vadilo,že "Čas" 
důsledně spojoval svůj protiklerikalismus s něčím, co by 
se dalo nazvat klerikalismem protestantským.česká veřejnost, 
jejíž nevlídný poměr ku katolické cÍA&ři/ byl diktován méně 
úvahami teologickými a filosofickými, ale skoro výlučně 
hledisky národními a politickými, nebyla ochotna odstraňo
vat nadvládu jedné církve, aby nastolovala nadvládu církve 
jiné.Kromě to^j protestantské církve u nás - až na malé vý
jimky - nebyly pokračovatelkami husitství a Českobratrství, 
ale vyrostly z idejí Luthera a Kalnína.Byly nám proto ještě 
cizejší. Podpora, jíž jim poskytoval "Gustav Adolf Verein" 
vzbuzovala podezření,Že tu jde o "práci pro krále pruského". 
K tomu se pojilo ještě to,že český čtenář očekával od svých 
novin informaci a poučení a chtěl číst jejich názor,ale 
nesnášel dobře kantorský a karatelský tón, jímž se "Čas" 
vyznačoval. Není proto divu,že se listu dařilo špatně, do
konce velmi špatně,ale na určitou část veřejnosti a zejmé
na na studentstvo měl vliv docela neúměrný.Čtenářů neby
lo mnoho, ale ti, kteří byli,zpravidla na "Čas" přisahali 
a četli jej jako evangelium.A měrou celkem značnou ovliv
ňovali své okolí.

Žádný z ostatních listů se ani zdaleka nemohl měřit 
svým významem s těmito Oběma hlavními^isty českých vzdě
laných vrstev.Pokusím se nyní podat všeobecný přehled 
českého denního tisku, jak se na to pamatuji po více než
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padesáti letech plných převratů a změn.
"Národní listy" měly jako jedni český list veliký for

mát, který pro ně vybral dr.Julius Grégr, jenž mel úmysl 
vytvořit české "Times".Kromě ranních "Národních listů" vy
cházelo ještě večerní vydání v mnohem menším formátu, my
slím, že to byla tehdy přesná polovina formátu ranního listu. 
Ranní list vycházel - jako všechny ostatní deníky - ve 4 
hodiny ráno a ne, jak se stalo za republiky špatným zvykem, 
již předchozíhoiátfca. dne.Šéfredaktorem byl Josef Anýž,po 
němž přišel Josef Hevera,který vedl list za války a byl pak 
odstraněn pro své rakušácké opatrnictví.

"Ča s"sixx měl tehdy malý formát,xtKKXxs který teprve za 
republiky ustoupil formátu většímu, tak zvanému středo
evropské mu. před válkou byl však tento malý formát obvyklý 
u všech listů.Pouze "Samostatnost" měla již tehdy středo
evropský formát. Typickým znakem "Sasu" byl úvodník bez 
nadpisu a podpisu, opatřený jen datem. Zabíral přesně první 
sloupec na straně a nikdy nepřecházel do jiných sloupců. 
Šéfredaktorem byl dr.Jan Herben. List se vyznačoval tím, 
že mě£ různé odborné irubriky, zvané "hlídky", z nichž každá 

vycházela v pravidelný den v týdnu.Stejně jako "Národní 
listy" věnoval i "Čas" značnou pozornost slovenským věcem, 
o něž se ostatní listy nestaraly s větší pravidelností.

Státoprávně pokroková "Samostatnost" hýla listem velmi 
svěžím a žurnalisticky mnohem lepším, než ostatní české 
deníky,ač si finančně valně nestála. Mezi spolupracovníky a 
redaktory měla mnoho vynikajících osobností.TČšila se odby
tu (ne právě velkému) mezi celkem málo počethou radikálně 
nacionálni inteligencí.Mezi redaktory "Samostatnosti/ byli 
Viktor Dyk,Dr.Antonín Hajn a dr.Lev Horský.

Nejrozšířenější a nejbohatší saská český list"Národní 
politika" vycházel ráno a v poledne. Jeho síla spočívala v 
jeho velkém rozšíření, za něž vděčil své bohaté reubrice 
denních zprav a drobných inseratů v Malém oznamovateli.
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226 
List si nepotrpěl ani na mnoho článků,ani na zvláštní zpra
vodajství z ciziny,měl však neobyčejně důkladná zpravodaj
ství z domova, jež se v rubrice ’’denní zprávy" objevovalo v 
podobá tak zvaných lokálek.Tam se našly zprávy i nejrůzněj- 
ších událostech dne,od jubilea některého ústavu nebo činov
níka až k zločinům, nehodám a neštěstím a to ne pouze v 
Praze a ve velkých městech,ale i z vesnic.V tehdejších pu
ritánských dobách se pro toto zprawdajství lidé dívali ne
příznivě na "Národní politiku", ač mnohem větší nepřízeň za
sluhoval e list pro svůj naprostý nezájem o kulturu a za ro
mány na vy střihování, jež až na nepatrné výjimky se dalo zařa
dit šmahem do kategorie ohavných ^krváků"."Národní politika" 
přes všechny své možnosti neznamenala docela nic pro naše 
politické myšlení a pro naši kulturu,ač měla nedělní zábav
nou přílohu s knižními recensemi, jež dobrácky nekriticky 
psával prof. Sekanina.( 0 tom šel xxkx po Praze vtip,že když 
zemřel, dovolával se u sv.Petra vpuštění do nebe poukazem, 
že nikdy nikoho nestrhá1.)zábavná příloha měla básničky a 
krátké povídky,krátký referát výtvarný a někdy i krátkou 
úvahu o vědě, ale bylo to jednou týdně a ne mnoho.Snad nej
lepší byly referáty o divadle,jež psal Engelmüller.Politicky 
byla "Národní politika" zatuchle konservätivní, jako posled
ní přežitek národní ( staročeské) strany.Její minulost byla 
ovšem lepší a v dřívějších dobách prošel tímto listem nejeden 
významný český spisovatel, jako na př.F.Hejda, Beneš-Sumavský, 
O.Fastr, jehož manželka OlgaFastrová se stala první českou 
profesionální novinářkou pod jménem Yvonna. V posledních 
letech před válkou se "Politička" těšila ve vzdělaných 
vrstvách obecné nevážnosti.Jinak se jí neřeklo než "Čubička." 

Dva další listy staročeské orientace vydával dr.Edvard 
Baštýř.Jeden se jmenoval "Hlas národa",obecně přezděný na 

"Hlas maroda". / tom liste zahájil svou novinářskou dráhu 
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můj pozdější švakr Oldřich Daněk,který zemřel před německou 
okupací jako zástupce šéfredaktora ’’Venkova".Vídeňským zpra
vodajem listu byl starý hodný pán jménem Längstein,otec ne
blaze proslulého Jiřího Hronka. Druhým listem byl "Kurýr". 
Oba deníky měly skoro stejný text, lišily se jen tím,že 
"Kurýr" měl obrázkovou obálku.V poslední dobe před první 
světovou válkou oba listy již vegetovaly.Pro českou veřej
nost byly nejen příliš zatuchle konservativní, ale také pří
liš rakusácké. Když xxx. vznikla Československá republika,oba 
listy zanikly,aniž by byla veřejnost postřehla jejich zmisení 

Vegetující stranu katolicko-národní bojovně obhajoval 
denní list nakladatele Kotrby "Čech",jenž se občas snažil 
získat větší odbyt tím,že měnil jméno, obvykle na "Katolické 
listy",ale pak se zase vrátil k starému názvu, s nímž pře
šel do republiky, kde však nepřežil konkurenci "Pražského 
večerníku" a pak "Lidových listů".Hlavní atrakcí listu by
ly úvodníky,jež psal P.dr.Horský, farář u sv.Matěje. "Tatíček 
Horský",jak mu obecně říkali i jeho odpůrci, byl všeobecně 
oblíben,ale bohužeí nutno doznat,že obliba, jíz se těšil u 

odpůrců,byla spíše přízní projevovanou dvornímu šaškovi.
Tento velmi učený muž psal totiž své úvahy vždy tak obšírně, 
rozvláčně a pohněvaně, tak nekompromisně dogmaticky,řeší 
tak zastaralou a tak přeplněnou citáty,že jeho články pří
liš často vypadaly spíše jako parodie, než jako vážně míně
né.Tímto dojmem působil alespoň na zlomyslnější odpůrce.Když 
po válce nakladatelství Kotrbovo vydalo knižně výběr z 
těchto článků v několika svazečcích, kupovali je pro poba
vení mnozí nevěrci ( byl jsem jedním z nich) a Scheinost z 
"Lidových listů" mi jednou při víně rozhon?lenš|dokazoval, 
že "tatíček Horský" byl vlastně velikým škůdcem katolkiého 
hnutí, protože odpůrcům umožnil, aby si z katolictví dělali
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legraci. Trochu pravdy na tom bylo ,ale byl v tom kus nevděku. 
Scheinost jistě dovedl lépe organisovat noviny lidové strany 
a obratněji hájit zájmy katolické strany,ale "Čech” a inks 
"tatíček" Horský musili plavat proti proudu mnohem silnějšímu, 
než pozdější lidová strana a její tisk.

Národně sociální strana měla "Českou demokracii",kterou 
později překřtila na "České slovo".Tehdy se as nikomu ani ve 
snyi nezdálo,že to bude jednou podnik tak bohatý a tak prospe 
rující."Večerní České slovo”,jež se po válce stalo nejroz
šířenějším ze všech večerníků,které všechny nákladem před
stihly raníky ( před válkou tomu bylo opačně) vzniklo až 
v posledních letech před válkou.AŠ už "České slovo" patři
lo přímo Klofáčovi nebo straně a pak "Melantrichu", nikdy se 
mu před válkou nedařilo příliš dobře. Jako strana,tak i její 
orgán si potrpěl na hrubosti a Skandalisování politických 
odpůrců.Masaryk- s výjimkou několika týdnů Švihový aféry-byl 
v "Českém slově" ve zvláštní neoblibě.Nemohli mu tam přijíti 
na jméno.

List sociální demokracie "Právo lidu" byl tehdy ještě o 
mnoho těžkopádnější a koženější, než po válce.Tento sucho
párný, ale obvykle slušný list byl čten v lepších skupinách 
dělnictva a trochu mezi' studentstvem a inteligencí.Na někte
ré působil již tehdy přitažlivě marxismus a jeho vědecké prý 
nároky,ale většímu rozšíření vadilo právě dogmatické lpění 
na doktrínách, jež nikdy xxp nezapustily hluboké kořeny v 
myslích českého lidu a zejména pak stanovisko proti českému 
státnímu právu.Naproti tomu mnoho zájemnů získával F.V.Krejčí, 
jenž řídil kulturní rubriku listu a dovedl veřejnosti před
kládat socialismus lidsky a snad utopisticky.Nebyl jsem sám, 
kdo četl se zájmem Krejčího studii o Máchovi (Zrození básníka) 
a jeho vidinu "Sen nové kultury". Rozšíření "Práva lidu” 
jako ostatne cele sociální demokracii vadila take závislost 
na rakouské sociální demokracii a jejím vídeišském vedení. 
"Právo lidu" začalo vydávat večerník , když s tím před tím
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začalo"Č-eské slovo”, ale mnoho úspěchu s tímto podnikem ne
měl o. Soudruzi tehdy nedovedli ještě pěstovat šarlatánství, 
jako to dovedli bratří od první chvíle svého výskytu.

Agrární strana měla "Venkov", ale ten nebyl znám širší 
veřejnosti^- zejména ne v městech.Pochybuji,že jsem jej měl 
před válkou vůbec někdy v ruce.Nevím také,začal-li laciný 
"Lidový deník”, talwz agrarni, vycházet v Praze jiz za Ra
kouska, ěi až po válce. Dokud jsem se nestal novinářem z po
volání, nedostal jsem jej vůbec do ruioy.Naproti tomu agrární 
večerník " Večer” jsem dobře znal.Byl určen pro Prahu a jiná 
větší města a svou svižností stál na prvním místě v tomto 
novém druhu žurnalismu. Teprve po válce byl předstižen "Ve
černím Českým slovem”.

Pro vysoce loyální publikum vydávala v Praze c.k.vláda 
deník pod jménem "Pražské noviny",jež ovšem neměly s kix 
havlíčkovskou tradicí docela nic společného.Tu a tam jsem ty 
"Pražská noviny” dostal do ruky,ale nenamáhal jsem se valně 
je důkladně pročíst. Byl to list tak bezbarvý a nudný a při 
tom z něho rakouské vlastenectví přímo kapalo.Kdo nemusel je 
odebírat, nečinil tak.Vláda vydávala v Praze také německy 
psaný list, zvaný "Prager Abendblatt".vídal jsem jej někdy 
v kavárnách, ale nemyslím,že jse^i/jej kdy vzal do ruky.Po
chybuji ostatně,Že jej četli Němci. Ti měli své noviny, ale 
o těch z oné doby nemohu mnoho říci.Parnatuji se,že v Panské 
ulici vycházel "Prager Tagblatt", ne právě nakloněný českým 
snahám.Jak jsem slýchal, měl list již tehdy vysokou úroveň a 
jeho redaktoři, stejně jako jeho čtenáři, se většinou rekruto 
váli z kruhů německo-židovských.Čaistš německgr a hystericky 
německo nacionálni byla "tetka z Arménské ulice”, totiž 
"Bohemia",jež této tradici zůstala věrna až do konce druhé 
světové války.Za republiky mne "Bohemia” žalovala pro urážku 
na cti,protože jsem ji obvinil (právem) ze styků s Hitlerem, 

nebo jeho poskoky.0 tom procesu se zmíním později.
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V Beuafortově nakladatelství v Jungmannově tiskárně vy

cházel Český,ale německy psaný list "^olitik",později přezvaný 
na "Union".(Možná,že to bylo opačně - já ten list nečetl,jen 
vídal vyvěšený v kavárně.)Byl to list hodně konservativní 
obsahem i úpravou, založený již za staročeské éry - jedním 
z jeho redaktorů byl nešťastný Čkrejšovský - ale podle to
ho, co jsem slyšel, dobře informoval cizinu o českém životě 
a českých snahách.Vládní "Prager Presse",jež za republiky 
převzala tento úkol, byla mnohem bohatší, mnohem novinářsky 
dokonalejší, ale sotva účinnější a léptfe sloužící zájmům 
národa .N

Mimopražský tisk do Prahy málo pc *©•1 a hlavní zájem 
o něj měli ovšem lidé z oněch krajů, ale pražský tisk byl 
již tehdy celonárodní.Některé krajinské deníky měly vŠak teh
dy velmi dobrou pověst a je škoda,že je po válce pražský tisk 
docela zatlačil a mnohé existenčně zničil. Byl tu především 
"Český deník" dr.Lukavského ,zastávající mladočeské názory, 
stejně jako"Moravsko-slezský>»deník" v Ostravě,jenž měl fi
liální redakci v "Národních listech", od nichž přejímal 
zpravodajství. Brněnské "Lidové noviny" měly tehdy dx hodně 
daleko do svého pozdějšího rozšíření a vlivu.Četlo se je 
skoro výhradně na Moravě. V době potyček dr.Adolfa Stránské
ho ("starého Stránského" pro mou generaci) se stranou mlado- 
českou, byly mnohem "pokrokovější" a "protiklerikálnější" 
než "Národní lis ty".Teprve za války, když byly "Národní 
listy" rakouskou persekucí zakázány, začínaly "lidovky" zís
kávat odběratele a vliv v království.Jejich rozkvět nastal 
však až po válce, kdy se začaly těŠit morální i hmotné 
podpoře Hradu.

Velmi dobrým a slušným listem byla i soc.dem. "Nová doba" 
v Plzni, stejně jako moravsko-slezský "Duch času". V Brně 
kromě "Jidovek” vycházela velmi konservativní "Moravská 
orlice",jež však byla už na plném ústupu ze své někdejší 

slávy.Působil v ni otec mého svakra Antoni^' Mnohoslav Daněk
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Trochu více se v Praze četl olomoucký "Našinec”»protože vzdě
lanější katolické kruhy mu právem dávaly přednost pře^ikť "Čechem”. 
Z Brna docházela do Prahy také soc.dem."Rovnost”, jež byla 
marxisticky pravovernejŠí a ještě více na IU£ousko orientovaná 
a mluvila za křídlo centralist^,t.j. vídeňskému vedení věr
ných sexuálních démona tú, pro ti pražským autonomistům, to 
jest soudruhům,kteří chtěli plnou samostatnost své strany.V 
době krise v sociální demokracii,jež nastala za války»předsta
vovala krajní levici a po válce statečně bojovala za bolsevic- 
tví.Značnou zásluhu na tom měl Doležal,kdysi můj přítel z 
mládí, který do mne cpal Jaurésa, Guesda,ale také Hervého. 
S chudákem Doležalem to nakonec špatně dopadlo. Z bolševictví 
se dal na fašismus.

Tento výpočet není ovsem ani zdaleka úplnou nebo přibližně 
přesnou bibliografií českého tiskuj^v posledních letech před 
válkou. Nechce jí ani být. před válkou jsem prostě neměl ani 
čas ani zájem sledovat pokorně denní i jiný tisk a všechno,
co jsem četl, bylo jen pro mé soukromé poučení a pobavení a
pochopitelně jsem četl jen to, co mne zajímalo a z toho ještě 
jen to, co mi bylo dostupné.Neměl jsem ani zájem ani příleži
tost sledovat tisk tak, jak jsem činil po válce, když jsem
seděl v redakci a noviny všeho druhu mi přišly jaksi automa
ticky na stůl.

Závěrem bych chtěl říci,- pokud může mít nějakou cenu 
úsudek nedoložený soustavnějším studiem tisku z doby Rakouska - 
že naše tehdejší noviny,až dobré či špatné, byly především po
litické.To, co jsme za republiky nazývali tiskem boullevardním 
by se te«4y nebylo udrželo.Veřejnost by to nebyla strpěla. Za 
republiky byly noviny nesporně technicky dokonalejší,jejich 
obsah bohatší a jejich polemické půtky snad umírněnější a 
formou uhlazenější, ale sotva lze říci,že by se byl tisk jako 
celek více přiblížil Havlíčkově tradici, než tomu bylo za 

Rakouska.I za repuoliky byla Havlíčkova tradice závazným záí<oiií>H
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ale mnoho listů, zejména večerníků, se začínalo jí již vy
mykat a se {jí protivit .Noviny byly bohatší, ale některé 
chtěly příliš zbohatnoi^a to za každou cenů.

+++
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C.k. rakouská tisková "svoboda".

Důležitýma. nástrojem rakouské státní politiky byl přísný 
dozor na vydávání, tisk a rozšiřování knih a časopisů,prová
děný jednaj tiskovými živnostenskými předpisy, jednak pravidel
nou censurou všeho, co bylo tiskem rozmoženo.Státní správa se 
snažila tím zabránit šíření zpráv a názorů, jež se jí nelíbily. 
Gensura však nikdy nedokázala docela překazit,aby se v kni
hách a časopisech nezjevily názory a informace, jež si přála 
zatajit nebo potlačit. Státní zákrok zpravidla vzbudil jen zá
jem o to, co bylo zatajeno a tak nakonec přispíval - alespoň 
v českých zemích - k rozšíření tiskových publikací,jeŽ jinak 
takového úspěchu neměly. Rakousko nepochopila do konce svých 
dnů,že opatřeními, jimiž omezuje svobodu tisku, způsobilo po
stiženým jen zbytečné potíže a hmotné ztráty,ale že nelze se 
světa sprovodit nespokojenost a myšlenkový kvas tím,že se za
káže jejich vyjádření tiskem.

Periodický tisk byl od samého svého vzniku solí v očích 
vládců Rakouska a jejich ministrů.Kdyby byli mohli, byli by 
zamezili,aby vůbec nějaké noviny vycházely, a když to nešlo, 
snažili se jak jen mohli, aby volnou cestu měl jen tisk vlád
ní, nebo vládě nakloněný a jí zpravidla i subvencovaný.Na po
čátku panování Františka Josefa I. a ješte dlouho po jeho na
stoupení, bylo k vydávání novin potřebí získat úřední povolení. 
Noviny musily býti koncesovány, jako prodejny jedů a léků,

v v
hostince nebos nevestince. Jeste v prosinci 1860 musil dr.
Julius Grégr podstoupit hotovou křížovou cestu, než se mu po
dařilo vymoci koncesi vydávat "Národní listy".Dostal ji jen 
proto,že jako mladý advokátní koncipient nebyl dosud v sezna
mu "podezřelých. " A az ůo posledních dnů monarchie musil 
každý, kdo chtěl vydávat nějaký list pravidelně vycházející - 
i kdyby to byl jen časopis věnovaný pěstování králíků nebo 

filatelii — ohlásit tento úmysl jednak na policii, jednak na 
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státním zastupitelství. V posledních desítiletích ovšem už 
stačilo ohlásit toliko úmyxi tento úmysl, jejž úrady hodne 
neochotně vzaly na vědomí,kdežto před tím bylo potřebí vý
slovného úředního povolení, jež žadatel dostal nebo častěji 
jeste nedostal podle "volného uvážení" úřadu, to jest skoro 
vždy podle pokynů vládních činitelů.

Dlouho bylo také dalším ztížením pokusů vydávat noviny to 
že vydavatel musil složit předem "kauci", to jest deponovat u 
příslušného úřadu částku peněz jako zánuku na pokuty,jimiž 
oblaží v budoucnu úřady list za porušení přísných a složitých 
předpisů,zpravidla ovšem jako pokutu,že list projevil názory, 
jež se nelíbily příslušnému dohlédacímu úřadu.A aby se noVtny 
příliš nerozmohly, musel každý jejich výtisk býtjopatřen novi
novým kolkem, jejž vydavatel musil zaplatit a započítat do 
ceny novin, jež se tím zdražily, ač byly již tak dost dra^é. 

Kolek i kauce zmizely po mnoha tuhých bojích, je/tě než jsem 
začal Čisti noviny.

Nebyl to ovšem jen denní tisk, jejž postihoval tento 
druh rakouské "tiskové svobody".Tiskový zákon ve svých živno
stenských ustanoveních, ve své podstatě nezměněných až do 
posledních dnů monarchie, omezoval nejen vydávání a prodej 
novin, ale také vydávání a proaej publikací knižních.Noviny 
se směly prodávat jen v knihkupectvích a prodejnách,jež k 
tomu získaly zvláštní oprávnění od úřadů.Prodej na ulitf-ích, 
tak běžný ve svobodných státech světa a přípustný i za re
publiky, byl zakázán a trestný.Zákaz kolportáže se ovšem 
obcházel, zpravidla to šlo však jen u publikací méně často 
vycházejících, než byly deníky .Obvykle tomu tak bylo u tisíců 
socialistického a odborářského, který se mohl opřít o síž 
důvěrníků.Tento tisk spoléhal,že při neveřejnosti této čin
nosti nebude kolportáž postřehnuta úřady a třestána.Neúřed
ních osob,jež by byly pestoval^udavačstvá ve prospěch ra
kouských úřadů bylo mezi Čechy vždy pomálu. Kolportéři se 
ovšem vždy vystavovali nebezpečí trestu, který by byl 
ovšem postihl také vydavatele oné periodické publikace.
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Ani knihy, ani gmxráxníH jiné, neperiodické publikace(za periodickou 

tiskovinu považoval rakouský zákon každou, jež vycházela nejméně čtyři
krát do roka) nesměl prodávat a vydávat kdo chtěl. Nakladatel štvi a knih
kupectví byly živnosti koncesované.Kdo chtěl koncesi, musil, být především 
vyučeným knihkupcem, ale normální zjmkbx průkaz způsobilosti sám o sobě 
nestačil. Musil žádat příslušný úřad o koncesi a tu mohl, ale nemusil 

dostat.Zase to bylo na "volném uvážení", při čemž odborná zdatnost ža
datelova nebyla právě tím rozhodujícím.

Rakousko si tak zajištovalo,že všechny publikace, jež se dostanou na 
trh knižní nebo časopisecký, budou pocházet od přesně známých jednotliv
ců nebo korporací, zapsaných v úředním seznamu, takže důsledná a účinná 

kontrola byla docela snadná.Korporace, jež získaly knihkupeckou a nakla
datelskou koncesi, jako na příklad Spolek českých spisovatelů "Máj", 
nebo Česká grafická unie, musily mít "živnostenského náměstka", který 

před úřady osobně odpovídal za všechna možná provinění podniku. Koncese 

knihkupecká pak měla za jistit,že obchod tiskovinamif tak to nazýval 
rakouský zákon) byl soustředěn do registrovaných místností pod dozorem 
koncesovaných osobností, takže nebylo nijak nesnadné zachytit policejně 
každou publikaci, jejímuž rozšiřováni chtěly úřady zabránit.

Stejně přísná opatření platila i pro tiskařské podniky.Také knihtis

kárny musilý mít koncesi a kdo se pokusil rozmnožit něco bez takového po
volení, vystavoval se přísným trestům.Všechno, co bylo vytištěno, muselo 
mít nejen jméno vydavatele (u peridických tiskovin ještě odpovědného re
daktora) ale také tiskaře na nápadném místě, aby úřady nemusely pachate
le dlouho hledat. Za každé provinění odpovídal tedy nejen objednatel, tedy 
nakladatel, jeho redaktor a ovšem i autor, ale také tiskař, jenž tedy 
měl ve vlastním zájmu neúředně censurovat co mu bylo svěřeno k vytiště

ní, aí již to byly noviny, nebo snad jen obchodní plakát.
0 Rakousku se vždy říkalo, že v něm je absolutismus mírněn šlendriánem. 

To se také jevilo tam, kde šlo o uplatnění předpisů o nakladatelských 
koncesích nebo censuře. Když zmizel novinový kolek a padl předpis,že 
na každou periodickou tiskovinu je potřebí získat úřední povolení a 

skládat kauci,objevil se na knižním trhu velký počet "periodických tis

kovin". Byly to periddické publikace docela nového druhu,totiž edice 

předstírající,že jsou periodickými publikacemi,jež najednou nepotřebovaly
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ani koncesi, ani živnostenskou způsobilost.Oznámit vydávání periodické 
publikace se najednou stalo snadnějším, než získání nakladatelské koncese, 
jejichž počet byl přísně omezován.A tak jednotlivci,kteří chtěli vydávat 
knihy jako tak zvaní "soukromí nakladatelé", začali vydávat knihy jako jed
notlivá čísla pravidených edici.Do této kategorie patřily na příklad "Knihy 
dobrých autorů" a "Knihy českých autorů" paní Kamily Neumannové; 2Moderní 
bibliotéka" K.H. Hilara, "Symposium" Hugo Kosterky,"Studium theologie, 
umění a vědy" a později "Nova et vetera" Josefa Floriána a pak Ludvíka 
Stříže, "Nová edice" Antonína Boučka, Simáčkova "Libuše" a "Matice 
osvěty" i "Český čtenář" Pražské akciové tiskárny a mnoho jiných. Byly 

ovšem i edice, jež vycházely stejným způsobem, ale vydávali je koncesovaní 
nakladatelé.Toto obcházení, či lépe řečeno využití zákona dalo vznik mnoha 
edicím nezměrné důležitosti pro náš kulturní život a umožnilo vydání mnoha 
knih, jež by se jinak nikdy nebyly objevily na knižním trhu. Jistě nijak ne
umenšuje zásluhy tak zvaných oficiálních nakladatelů připomenem-li si ve
likou úlohu, jíž hráli v našm kulturním vývoji a rozvoji tito soukromí nakla

datelé, jejichž existenci umožnila toliko tato skulinka v tiskových záko- 
nech. Forma periodické publikace měla totiž ještě i hmotné výhody. Čtenáře 
se dalo snáze získat ku koupi knihy neznámého autora, vyšla-li ve známé mu 
edici.Proto této formy používali i nakladatelé koncesovaní. A na periodickou 
tiskovinu se dalo mxsIxkí získat povolení používat "novinářských známek", 
zlejměnéhi poštovného.periodi cke<

Jčxjrioiiáahca publikace byly však i po pádu koncesí a odstraněni kaucí a 
✓ 

novinového kolku podrobeny mnoha omezujícím pořádkovým předpisům.Každá 
musela mít odpovědného redaktora, občana plnoletéeho (v Rakousku nastáva
la plnoletost dokončeným čtyřiadvacátým rokem), zachovalého, to jest soudně 

netrestaného, jehož jméno i s jeho plnou adresou bylo potřebí hlásit pří
slušným úřadům.Stejně bylo potřebí hlásit jména majitele a vydavatele ( byl- 
li vydavatel odlišný od majitele), zase A adresou bytu a provozovny.Musil 
být hlášen i tiskař a u časopisů bylo nutno úřadům oznámit, co bude jejich 

obsahem (politika, umění, věda,hospodářství, technika a pod.), jak často a 
v kter^ dny a denní dobu budou vycházet. Jméno odpovědného redaktora,vy

davatele, nakladatele a tiskaře i adresa provozovny nesměVchybět na žádném 
výtisku periodické publikace.
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Vkxke Všechny tyto údaje bylo potřebí hlásit jak policii, tak i státnímu 

zastupitelství, jemuž před zahájením rozšiřování musil být dodán censurní 
výtisk, jejž přečetl příslušný "funkcionář státního zastupitelství",aby 
zjistil, není-li tam nic závadného.K censuře se nemusely ihned při počátku 
rozšiřování předložit takové publikace, jejichž rozsah převyšoval 4 archy, 
to jest 64 stran.Bylo typicky rakouské,že nezáleželo na velikosti formátu, 
takže 64 stran kapesního formátu platilo ste jiě, jako o4 stran velkého 
formátu.Vydavatelé "závadných " publikací na to rychle přišli a volili proto 
menší velikosti archů, jež vydaly víoe stran.Takové publikace byly censurová- 
ny až dodatečně, ale obvykle je censoři četli až když přišel rozkaz od vyš
ších úředních instancí, nebo objevila-li se nějaká denunciace.

Normální periffdfrdté publikace (deníky, týdeníky a pod. ) byly ovšem 

vždy pod Ô4 stran a proto byly podrobeny cesóuře okamžité, jež byla nejen 
velmi nedůtklivá, ale také hodně vrtošivá a nedůsledná. Usoudil-li censor, 
že něco je závadnéta - a to činil podle svého osobního uvážení a někdy 
také podle pokynů shora - označil škrtem modrou tužkou místa,jejichž roz
šiřování zakázal a policie si přišla do novin zabrat celý náklad postižené 
publikace.Taková konfiskace postihla občas i knihy,je jichž celý náklad 
byl policií zabaven a stejně jako novin, úředně zničen.Vydavatelstvo pak 

uspořádalo "po konfiskaci druhé, opravené vydání", jak znělo vždy oznáme
ní tučným písmem nad záhlavím publikace. Závadná místa zůstala prázdná,jen 
uprostřed bílé plochy bývalo napsáno "zabaveno", někdy s udáním počtu 
postižených řádků. Radikálnější noviny bílou plochu ozdobovaly rakouským 
orlíčkem, nebo karikaturami, jako na př. oslí hlavou ozdobenou úřednickou 

čapskou, nebo také hodně štavnatými výroky o censuře a censorach, pochá- 
zejíoími zpravidla z parlamentní řeči některého poslance (národní sociá
lové Fresl a Choc bývali nepřeberným zdrojem takových urážlivých výroků. ) 

By 1-1 i však takový citát opatřen jménem autora a poznámkou,že to řekl v 
říšské radě, nedalo se to již zabavit.

Konfiskace způsobila pochopitelně postiženému podniku značnou hmotnou 
ztrátu,ale prestýž listu to pozvedávalo a byla to znamenitá reklama.Výtisky, 
jež se podivuhodnou náhodou uchovaly nezabavené ( a to se obvykle stávalo 
s přímým strpěním policisty,který se zpravidla spokojil s tolika výtisky, 
kolik mu jich dali a nesnažil se hledat, co se schovalo pod stůl) kolovaly 
pod rukou a prodávaly se vždy za cenu značné zvýšenou. Bylo to ovšem trestné.
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Proti oensurní svévoli - a ta byla opravdu velmi značná - brAnily 
se noviny rozmanitým způsobem. Především se novináři naučili "psáti mezi 
řádky”, to jest sdělovati informace a vyslovovat názory a úsudky,jež by 

mohly vzbudit censorovu nelibost, takovým způsobem,aby si čtenář domyslil 
ct chtěli říci, ale aby na to nemohl censor,který zpravidla bral všechno 
doslovně.V tisku se během let vyškolili někteří opravodví virtuosové. Kx 
klasickou ukázkou takového mistrovství je na příklad Arbesova kniha 
"Hrabě František Thun", pojednávající o tehdejším nenáviděném pražském 
místodržiteli, později knížeti Thunovi, jenž se HtnamiavmimxM smutně 
proslavil svým výrokem "Čech je bud. hulvát, nebo líbá niku". Arbesova 

kniha je přímo učebnicí českého polemického umění a invektívy,nepřekonanou 
ani Macharem a Dykem.flrbes vyličuje kariéru hraběte Františka Thuna a do

provází ji různými výrhky jeho strýce, hraběte Josefa Thuna, německy to 
mluvícího tvrdého zastánce českého státního práva a zemského vlastnectví. 
Výroky jsou vybrány tak, aby kriticky přiléhaly k činůmac a výrokům 
kritisovaného a protože hrabě Josef si nikdy ani trochu nepotrpěl na 

jemnost a zdvořilost mluvy, použil Arbes jeho výroků z českého zemské
ho sněmu, aby nenáviděného místodržitele nazval lumpem, darebákem, ni
čemou a hlupákem a pod. , aniž by to mělo pro něho a jeho knihu nějaké 

následky.Kniha se prodávala - a dobře prodávala. íhdla mi do ruky až 
mnoho let po jejím vydání. Historie tehdejšího ffhunova působení byla již 
jen zkazkou minulých let - tehdy jsme byli již"oblaženi" stejně nepří
jemným hrabětem Coudenl^pvem, ale přece jen jsem byl okouzlen obratností 

Arbesovou. Dovedl napsat a dát vytisknout, co by censor, kdyby to 
nebylo tak dovedně a obratně sestaveno, nejen zabavil, ale co by mělo za 
nutný následek i jeho trestní stihání.

Druhým opatřením, k němuž sahaly listy, hlavně menší a chudší,ale 
také některé zvláště boQácné - i když se na venek ývářily hodně radi
kálně - bylo,že když list dokončil "lámání" sazby ( to jest její 
uspořádání ve stránky) a to pokud možná dříve, než by to bylo jinak 
zapotřebí,byl censuře doručen "kartáčový" otisk, to jest ruční otisk 
sazby zařáděné již do hotových stránek. List pak počkal s tiskem,až 

se dozvěděl, co tomu řekne censor. Zabavil-li censor něco, vyndalo se 

to ze sazby a teprve pak se začalo s tiskem "po konfiskaci druhého, 
opraveného vydání". List si tak shxjžkh lacino opatřil pověst statečného 

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 243



borce proti Rakousku a pronásledované oběti policejní zvůle. Tato praxe 
se ovšem příčila zákonům, ale v tomto případě zase šlendMán, mírnící 
rakouský absolutismus to trpěl. A že to trpěl, bylo veřejným tajemstvím. 
Tento protizákonný šlendrián se pěstoval také v československé republice 

a je dojemné si vzpomenout,že to byli komunisté,kteří na této praxi 
nejvíce lpěli. Když jednou tropili velký povyk,že jsou obští persekuce 
a že jejich tisk je podroben předběžné censuře, jež se příčí ústavě,na
řídilo ministerstvo spravedlnosti státním zastupitelstvím,aby to okamži
tě přestalo.A komunističtí novináři přišli honem s nářkem do Syndikátu 
čs. novinářů a vyprosili, aby Syndikát vyslal k ministerstvu deputaci, 
aby se komunistům obnovila jejich výsada.Syndikát dokonce zakročil i u 
pražského censumího úřadu, aby při výkonu censury začal vždy nejdříve 

s četbou komunistických publikací, aby na jeho nález komunističtí hrdinové 
nemuseli dlouho čekat.

Rakouští ceflsoři bývali hodně nedůtkliví, zejména tam, kde se novinář 
dotkl,často neúmyslně a hodně nevinně, císaře pána a jeho rodiny, armády 

a katolické církve. Nikdo nevěděl přesně, co se censoru znelíbí, či jaké 
má právě předpisy. Co bylo nezávadné v jednom městě bylo závadné v jiném 
a co hladce prošlo v jednom časopisu, bylo nepřípustné v jinóxk A co 

nevadilo®* jednomu censoru, pobouřilo krajní měrou toho druhého.Ani nej
větší odborníci nemohli říci s plnou jistotou, co se smí a co se nesmí. 
A ovšem, ne každý list se při svém psaní řídil uvahou zda to censor do
volí. Řádné listy ( a těch byla tehdy drtivá většina) psaly co si myslely, 
bez ohledu na to, zda se to úřadům nebo komukoliv jinému líbí nebo nelíbí.

Proti censurnám zákrokům bylo ovšem možno podati u soudu námitky,ale 
námitkové řízení bylo vždy jen trapnou a planou formalitou.Není pamětníka, 
že by příslušný senát zrušil i tu nejsvévolnějši konfiskaci. Jednání bylo 
vždy neve/ňkjné a námitky se obvykle podávaly jen proto,že to novináři 
považovali jaklsi za věc prestýže a činili tak také, aby si censoři ne
myslili,že s jejich názorem souhlasí.A konečně,přidělávalo to censorům 

i cefcftMAwímu senátu u soudu práci.
Noviny se ovšem mohly vždy obtátit na některého poslance a požádat 

ho, aby v nejbližší schůzi říšské* rady podal interpelaci o censurní praxi 
a na doklad její nesmyslnosti? přečetl doslovně co bylo v listě zabaveno.
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241. 
Interpelace byla zaznamenána doslovně v sněmovním protokolu a co v něm vyšlo, 
mohlo bvt nezávadně přetištěno, pokud bylo opatřeno označením, že jde o 
interpelaci poslance toho a to a ze dne toho a toho.(Někdy byly tak ■immnni- 
sovány i knihy, jejichž části byly zabaveny.) A tak celý efekt censury byl, 
že byla sieťovinám způsobena škoda, ale že si čtenáři přečetli se zvlášt

ním zájmem co by jinak třeba přehlédli, nebo co by je jinak ani zvláště ne
zajímalo. Sluší doznat,že po této stránce bylo Rakousko do války liberálnější 
Československé republiky. Interpelace zábavných míst byly za republiky vy- 

škrtávány ze sněmovních protolů a nedalo se jich tedy použít.A censura byla 
skoro stejně stupidní jako ta rakouská.

Noviny napadaly příkře censuru a o censorech vůbec psaly urážlivě.To se 
však nekonfiskovalo. Censura byla hodně nepříjemnou přítěží,byla však přece 
jen jakýmsi pokrokem proti dřívějším dobám, kdy novináře čekal kriminál 
nebo internace. V oněch vzácných případech, kdy Rakousko v posledníoh 
desítiletích své existence uvěznilo novináře za politický delikt, spáchaný 
tiskem, poskytlo mu privilegované postavení "politického vězně" s mnoha 
výsadami. To byla také jedna z máía dobrých věcí, jež po Rakousku republika 

nepři jala.
Pravda, novinář dostal při konfiskaci nález, v němž mu bylo oznámeno, 

jakých přestupků,přečinů nebo dokonce zločinů se dopustil,ale rakouské úřa

dy se nenamáhaly "provinilého" novináře pohnat před soud, i když třeba z 
demonstračních důvodů to ustavičně požadoval. Nečinily to ovšem z nějaké 
liberálnosti, ale prostě proto,že na porotu nebylo v tiskových věcech spo
lehnutí. Tiskové delikty patřily před porotu a co se stalo v českých ze
mích musilo přijít před českou porotu.A od slavné kutnohorské poroty,jež 
osvobodila Karla Havlíčka Borovského, považovala každá česká porota za svou 
mravní i národní povinnost osvobodit novináře, který byl před ni postaven. 
Od vyhlášeného procesu Jakuba Ärbesa, který byl jako odpovědný redaktor 
"Národních listů" žalován pro prozrazování vojenských tajemství, když 
popsal novou pušku pro rakouskou armádu a při přelíčení požadoval k pobavení 
poroty, aby s ním spoluobžalován byl jako spoluvinník státní zástupce, jenž 

"Národní listy"včas nezabavil a tak umožnil rozšiřování inkriminované 
zprávy, se úřady procesům proti novinářům vyhýbaly jak jen mohly.f Arbes 
v onom procesu vyvázl jen s malou pořádkovou pokutou pro urážku úřední 

osoby, t. j. státního zástupce. Jinak byl v hlavní věci osvobozen.)
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A tak se rakouské úřady důsledně spokojovaly tím,že v konfiskačním 
nálezu novináře obvinily z deliktů, velmi vážných, na něž byly opravdu 
tuhé tresty,ale nedoslýchaly, požadoval-li novinář, aby byl postaven 

před soud.
Censurn^aparát při vší své nepříjemnosti a hmotných škodách,způso

bovaných tisku by stejně neúčinný, jako pomalu všechno, co si zřídila 

habsburská monarchie.Na věci je smutné jen to, že jsme po převratu docela 
zapomněli, jak jsme soudívali o rakouské censure a přenesli ji v plné 
její slávě, stupídnosti a malichernosti do nové republiky, kde působila 
stejně nejapně a nepěkně jako za Rakouska.Při ’’odrakouštování’’ jsme 
nfckdy zahodili věc opravdu dobrou, jež zasluhovala zachování,ale v 
některých případech jsme docela zbytečně zachovali věc špatnou, jeý 

zasluhovala jen slavnostní pohřeb.
♦**
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Zaniklá Praha.

Narodil jsem se v Praze a prožil v ní nejštastnější leta svého života 
a práce a mám jedinou, bohužel nesplnitelnou touhu se tam ještě jednou 
vrátit a tam v pokiji zemřít. Docela dobře chápu jednoho svého zesnulé
ho přítele z lepších dob, někdejšího bankovního prokuristu Fischla,s nímž 
jsem se seznámil v jedné německé zednářské loži v Praze, který o sobě 
zásadně říkal:" Já nejsem ani Sech ani Němec, ale Pražák". A když jsem 

jako novinář jsx jezdíval do Německa, setkal jsem se tam s mnoha němec
kými novináři původem z Prahy,nebo alespoň z českých zemí,často velmi 
nacionalistickými a protičeskými, pro něž však Praha byla stejnou láskou, 
jako pro öme.Ale, nebudu Prahu opěvat.To obstarali lépe básníci, staří 
i noví. Pokusím se jen stručně a střízlivě vylíčit, o čem nspixí se ne
píší ani H®3naxmxmžaiámkx básně, ani oslavné články, totiž, jak vypadala 
Praha, jež zanikla během mého života v ní.A od dob, co jsem odešel z 
Praky, abych se do ní již nikdy nevrátil-ač to jistě nebylo v
mém úmyslu - toho zaniklo docela jistě ještě více.

Pražané a ostatní obyvatelé království bývali pyšni na to,že Praha 
je velkoměsto, ale velkoměstskost Prahy byla spíše zbožným přáním a 
naivním sebeklamem než skutečností. Praha byla před první světovou válkou 
velkoměstem opravdu xmliwiji hodně malým, i když se snad svou kulturní 

úrovní a bohatstvím kulturních podniků mohla rovnat mnoha opravdovým 
velikánům mezi městy. Ale nad celým společenským životem panoval jakýsi 
nádech provincialismu, jenž nedovoloval to,čemu se říkalo "noční život" 

ve větší míře, nebo věci tomu podobné. Praha byla, jako ostatně celý český 
národ, poněkud puritánská, viktoriánská.A jistě nebylo k jejímu prospě
chu, když to odložila a přestala být "šosácky maloměstskou".

Praha měla před válkou asi půl milionu obyvatel a byla sevřena před
městími, žárlivě střežícími svou nezávislost a odlišnost. Teprve pře
vrat z r.1918 odstranil tyto překážky růstu Prahy,Předměstí s Prahou 
splynula a hlavní město se přes ně rozběhlo nesmyslně daleko. Počet 
obyvatel dosáhl jednoho milionu.Pýše Pražanů to lichotilo,ale nebylo 
to ani moudré, ani zdravé.

V době před první světovou válkou byla Praha nejen sevřena věncem 
předmostí, ale oddělena od nich také "akcisem", čili, jak s^ úředně
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nazývalo ’’čárou potraváudaně’’. Na všech přístupech do vlastní Prahy se vy
bírala potravní daň. Pro cestující, kteří přijížděli do Prahy, byla potrav
ní daň velikou potíží, asi takovou, jako je dnes celní prohlídka na hra

nicích států. Uniformovaní výběrčí potravní daně zastavovali lidi,nesou
cí kufry nebo zavazadla a někdy požadovali jejich otevření. Občas prováděli

v
své prohlídky docela bezohledně. Potravní dan byla zrušena až za republiky.

Jinou kocourkovštinou bylo xmtóxání vybírání mostného, to jest poplatku 
dvou haléřů za cestu po pražských mostech. Jenom Karlův most byl z nezná
mých mi důvodů bezplatný.Tam, kde se mostné vybíralo, bylo oblíbeným 
sportem mládeže proběhnout bez placení kolem výběrčího. Výběrčím se ří
kalo "lumíři”, snad podle sochy Lumíra, zdobící most Palackého .Také 
mostné zmizelo až za republiky.

Hlavním dopravním prostředkem v městě byly elektrické dráhy,ale z dět
ství se ještě pamatuji na pouliční dráhy,tažené koňmi. Bylo to právě za

■v f
mého dětství, když došlo k přeměně koňská dráhy na elektrickou. První 
trat elektrické dráhy byla soukromým podnikem.Postavil ji na vlastní 
útraty inž.František Křižík, jeden z velkých českých vynálezců.Vedla 
z Florence do Karlina a tyla později známa jako trat č.6.Elektrický 
proud byl veden visutými drány, odkud byl veden do elektromotorů,pohá
nějících tuto elektrickou dráhu přes tyéř, nahoře ukončenou kladkou, jež 

se často z drátů vyšinula a tak vůz zastavila. Jenom na Karlově mostě byl 
e estetických důvodů učiněn pokus věsti proud spodem, pomocí kovových 
kotoučů v dlažbě, ale pokud se mohu upamatovat, toto vedení nebylo spo
lehlivé. Autobusy se v Praze objevily až po válce.

Parníčky na Vltavg/ se nedalo považovat za blžné dopravní prostředky. 
Většinou složily výletní dopravě, k cestám do odlehlejších míst na řece. 
Byly dvojího dmhu.Malé, šroubové, jež jezdily hodně často a byly také 
původně soukromým podnikem. Myslím, že patřily firmě Goldman. Později 
je převzala Pražská paroplavební společnost, jež měla také velké kole
sové parníky.Ty však jezdily mnohem méně často, než parníčky malé. Jeden 
z nich”primátor Dittrich”, pojmenovaný po jednom zesnulém pražském pri
mátoru, byl postižen katastrofou, na níž se v Praze vzpomínalo po léta. 
Vybuchl mu kotel a několik lidí bylo zraněno, snad i zabito.Podrobnosti 

nevím, byl jamx jsem příliš malý, když se to stalo.
Qvsxt Osvětlení na ulicích bylo většinou plynové, ale později začala
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Praha přecházet na elektrické světlo. Zřizovaly se obláMcové uhlíkové lampy, 
konstruované inž.Křižíkem, který byl jakýmsi českým Edisonem a naší národ
ní chloubou.V domácnostech se za mého dětství svítilo většinou petrolejem, 
ale plyn petrolej rychle zatlačoval.Pamatuji se z dětství, kolik opatr
nosti bylo potřebí, aby se při prvním zapálení opálila "punčoška" hořáku 
a jak snadno se zničila otřesem nebo jinou neopatrností.Elektrické světlo 
bylo za mého dětství ještě dosti vzácné, ale kvapně se šířilo.Plynárnu 
zřídila zprvu jedna belgická společnost a později vznikla městská plynár
na, jež belgickou společnost vykoupila. Elektrárna byla městská, částečně 
na páru a částečně na vodní turbiny. Krátce před válkou byla elektrárna 
vybavena parními turbinami,o něž byl velký spor v tisku,protože Praha 
je nechtěla koupit od Rakouské turbinové společnosti v Brně a zadala 
objednávku jednomu pražskému podniku, který až dosud tak velkou objed
návku nevyřizoval.Pozadí sporu bylo asi stejné jako s pražským vodovo-dansx 
dem- Praha, kde mohla, tam se vyhnula objednávce u germanisujících podniků.

Automobilů bylo za mého dětství jen málo a začaly se množit na ulicích 
někdy kolem 1910. Vedle několika cizích značek byly zde tříkolky firmy 
Walter v Jinonicích a "Laurinky", auta firmy Laurin a Klement. Motocyklů 
bylo více a velmi mnoho jich zase bylo od firmy Laurin a Klement, jež 
byla také jedním z podniků, na ně.ž jsme byli pyšni. Úlohu ámstmsÄEh dnešních 
autodrožek zastávaly koňmi tažené drožky a fiakry,V pnxixdjimxia posledním 

desítiletí byly jejich kovové obruče nahrabovány plnými pásy gumovými. 
Cena jízdného v takových povozech se odhadovala od oka, taxametry ještě 
nebyly.

Pražská dlažba nevynikala dokonalosti. Byly to velké kamenné kostky, 
většinou žulové, na nichž povozy drkotaly a hlomozily, ale tento druh 
dlažby měl tu výhodu,že byl trvanlivým. Chodníky byly dlážděny drobnými 
kostkami. Stará kanalisace, nehygienická a v létě náležitě zapáchající, 
byla již od počátku století nahražována novou. Do vypuknutí války byla 
Praha již zásobena rsintax vodou z ftmxmnmsic®x Káraného novým jednotným 
vodovodem, který odstranil potřebu starých studní a kašen,většinou 
hodně nehygienických.

Ulice byíýSúzké,ale celkem postačovaly mírné dosud dopravě. Nicméně, 
již po léta se volalo po jejich rozšíření a také po zboření starých a h 

hygienicky závadných domů."Klub za starou Prahu" stál sice na stráži,
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aby ochránil každou stavbu,at již stála za to nebo ne,jen když byla 
stará, ale i když se někdy objevily záchvaty vandalství,staré památky 
byly opravdu pietně Hrnková opatrovány. Pražská městská správa bývala vy

stavena ustavičné kritice, někdy docela oprávněné, ale celkem lze říci, 
že byla osvícená a pro Prahu vykonala velmi mnoho,jistě všechno, co 
mohla,protože nebyla všemohoucí. Zbourání některých závadných čtvrtí, 
jako na příklad většin^/Josefova("židovského města"), někdejšího to 
gheta a postavení na jeho místě úplně moderní čtvrti se širokými ulice

mi, je trvalým pomníkem tehdejší radnici -poslední to mladočeské sprá
vy Prahy.Problém úzkých ulic a jejich rozšíření tam, kde se nedalo 

prostě všechno rázem strhnout, byl řešen opravdu originálně. Byla stano
vena tak zvaná regulační čára, vyznačující, o kolik musí ustoupit před
ní fronta každé novostavby a každý, kdo zboural důrn^ a chtěl na jeho 
místě postavit nový, byl nucen, vyžadoval-li toho regulační plán,ustoupit 
s domem nazpět o přesně stanovenou míru.Některé ulice vypadaly hezky 
dlouho hodně zubatě, ale postupem doby se to vyrovnalo a město tak 
získalo rozšíření ulic, aniž by to poplatníka nějak zatěžovalo.

Čištění ulic obstarávali metaři, ne prXvě nejdokonaleji.Teprve krát

ce před válkou se v Praze objevily vozy, táhnoutí válcové smetáky a vedle 
nich kropící elektriky.Tam, kde nejezdila elektrika, bylo potřebí nasa
dit hadici k pouličnímu hydrantu a kropit ulice tímto způsobem,k neli
bosti chodců, ale k velké radosti dětí. Popel a smetí odváželi "popeláři", 
kteří denně objížděli ulice a příjezd oznamoVali ručním zvoncem.Odpadky 
a popel vynesly ^hospodyňky v bedničkách a jiných nádobách na ulici 
před domy a nasypaly pak do otevřených vozů.Teprve později byly zavedeny 
moderní zavřené vozy na popel a odpadky, jez z nádob prach a popel 
odsály. V posledních letech před válkou byla postavena spalovna odpad
ků, jež dodávala páru elektrickou sílu některými blokům domů.

Posílky, nošení zavazadel a doručování balíčků po městě- pokud 
balíčky nebyly poslány poštou - obstarávali "veřejní posluhové",zvaní 
obecně "dýnstmani"»Měli zvláštní červené čepice s označením a číslem, 
jež jim vydal příslušný úřad, protože to byla také živnost koncesovaná. 

Krátce před válkou zařídil jeden podnikavec podnik, jenž měl konkuro
vat těmto úředně oprávněným jednotlivcům. Zřádil sbor "červených cyklistů", 

poslíčků, kteří v červených uniformách na červených jízdních vroxask 
kolech byli k službám veřejnosti,jež je mohla přivolati telefonem-
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věci to dosud hodně valenou - místo aby šla za nimi na stanoviště,jako 

toho bylo zapotřebí u "veřejných posluhů". Ale Praha byla tehdy ještě 
příliš malá na takovou novinku a podnik se neujal.

Telefony byly v Rakousku před válkou poměrně málo rozšířeny a také 
v Praze jich nebylo mnoho. Přibývalo jich ovšem rychle, rozhodně 
rychleji, než v ostatních urž zemích monarchie, ale většinou byly v 
obchodech a kancelářích.Nepamatuji se,že bych byl před válkou viděl te
lefon v některém bytě - jistě však byli již tehdy jednotlivci, kteří si 

telefon do bytu pořídili.
Stará Praha byla tiché město, jež se za republiky změnilo k nepozná

ní. Ale bylo to a dosud je krásné město a při vzpomínce na ně i člověk 
tak nenávidě jící sentimentalitu jako já, pocituje bolestná stesk,jejž 

sotva dovede překonat^.
***
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Rakouská policie

Rakousko bylo policejním státem, ovšem ne v dnešním moderním a mnohem 
horším slova smyslu.Tehdy jsme ovšem byli pře svědčeni,že je třetím nejhor
ším státem na světě, pod čímž jsme ovšem rozuměli Evropu. Za horší jsme po
važovali už jen Tureoko a pak carské Rusko. Byl to odhad docela správný, 
ale dnes, kdyby to staré Rakousko mohlo vstát se všemi svými chybami a 
neřestmi, patřilo by pomalu k lepším státům dnešního světa, časy se změni

ly a států, jež byly lepší Rakouska/ubylo.Přibylo však těch horších a špat
nějších. Československo bylo jistě nejlepším ze států,jež nahradily starou 
monarchii.0 tom, jak vypadá dnes škoda mluvit.

Bezpečnostní službu v Rakousku - a pojem bezpečnosti tam byl hodně ši
roký- obstarávala v městech policie a na venkově četnictvo.četnictvo, 
lidově zvané zandarmerie, bylo ozbrojeným, skoro vojenským útvarem,jemuž 
v čele stál generál četnictva.četníci byli vyzbrojeni pnxkxmjqř puškou, 
k níž měli bodák a kromě toho šavli. Omezovali se jen na pořádkovou službu. 

Policie měla šavle a revolvery.Je jí úkoly byly rozmanité. Také ona měla 
na starosti veřejnou bezpečnost, boj se zločinem a ochranu osob a majetku 
občanů a proti této činnosti nebylo námitek zásadních,ač bylo mnoho ná
mitek proti způsobu, jímž svůj úkol plnila.Kromě kriminální policie,jež 
měla na starosti normální úkoly policie ve svobodných státech světa,byla 
zde i mravnostní policie, tak zvané čtvrté oddělení, jehož hlavním úko

lem bylo sledovat a kontrolovat prostituci a prostitutky. Prostituce byla 
v Rakousku reglementována a prostitutky byly na policii zapsány a musily 
si op/atřliTod ní jakési povolení, to jest "policejní knížku", do níž 

byly zapisovány výsledky povinné lékařdké prohlídky policejním lékařem. 
Většina prostitutek dlela v nevěstincích, jež byly úředně koncesovány. 

Tyto koncese udělovala zase policie a jak se tvrdíválo- nevím ovšem zda 
právem - udělovala je hlavně policejním konfidentům, to jest pravidelným 
udavačům, nebo Vysloužilým policistům či jejich vdovám.Kdyby se byla 
policie omezila jen na tyto a jim podobné úkoly, nebyla by bývala tak 

nenáviděna a opovrhována, jak tomu tehdy bylo.
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Státní správa používala však policie také k"udržování veřejného po
řádku", to jest k rozhánění veřejných projevů a demonstrací a metody, 
jichž se při tom používalo byly tak bezohledné, že to veřejnost proti 
policii popuzovalo.

Policie byla i jinak činitelem velmi důležitýma: a poddaný- v Rakousku 
byli poddaní a ne občané - na ni narážel při pomalu každém kroku. Když 
se stěhoval, musil tuto změnu bytu hlásit do tří dnů na policii. Chtěl-li 
založit spolek, musil na policii předložit stanovy a žádat o jejich schvá
lení. Ka ždoročně musel policii hlásit valnou hromadu spolku a oznámit 
jména zvolených činovníků a jejich adresy.Neučinil-li tak, byl spolek 
jednoduše rozpuštěn.(Na štěstí byla policie tak byrokratická,že na takové 
opomenutí zřXdka kdy přišla a tak bylo v Praze mnoho spolků,jež bez val
né hromady a jiné činnosti vyčkávaly dobu,kdy se jich zase někdo ujme. ) 
Policie měla právo vyslat na valnou hromadu svého zástupce. Také každou 
jinou schůzi bylo potřebí hlásit policii nejméně tři dny předem a dosta

vil-! i se zástupce policie, musil být usazen v předsednictvu,kde si mohl 
pořizovat zápisky, napomínat řečníka a případně i schůzi rozpustit. Tábor 
lidu, to jest shromáždění pod širým nebem na nějakém veřejné® prostranství 
nestačilo hlásit.Bylo potřebí si na policii vyžádat výslovné povolení. 
Policie nepotřebovala sdělit důvody, z nichž toto povolení odepřela. Zá
viselo na to na jejím volném uvážení.A byl-li někdo tak neopatrný,že 
ohlásil místo schůze přednášku,mohla policie požadovat doslovný text 
toho, co bude přednášející říkat.Také óohotnioké představení divadelní 
vyžadovalo policejního povolení.

Ustanovení spolčovacího a shromaždovacího zákona se obcházela tím,že 
většina organisací existovala jen jako tak zvané volné organisace,to 
jest,že právně vůbec neexistovaly.Nemohly ovšem mít majetek na své 
jméno a byly jen trpěny. Policie mohla vždy jejich činovníky a členy 
stíhat pro tajné spolčování.V této formě existovaly na příklad všechny 
politické strany.Zákon dovoloval jen "politické kluby", k jejichž za
ložení bylo potřebí zvláštního povolení policie.Jejich členy směli 
být jen muži od 24 let věku výše a ženy členkami být nesměly. Ne jen 
činovníci, ale všichni jejioh členové museli být hlášeni policii s 

plnými adresami.
Kmiůte policie zasahovala také do svobody tisku-Chtěl-li někdo
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vydávat časopis -úředně se tomu říkalo periodická tiskovina- vycházející 
nejméně čtyřikrát do roka, musil to také oznámit na polici a státnímu 
zastupitelství.Státní zastupitelství provádělo censuru a policie prová
děla zákrok, když bylo něco zabaveno. V hlášení na policii bylo zase po
třebí uvésti jméno majitele, vydavatele,odpovědného redaktora a tiskaře, 
dale adresu kanceláře listu.Bylo také potřebí udat jakého druhu list bu
de, to jest, zda se bude zabývat politikou, hospodářstvím,literaturou 
a pod., jak často a kdy bude vycházet.

Policie vydávala také cestovní pasy, k jejichž získání bylo potřebí 
spousty dokumentů, mezi nimi i vysvědčeni zachovalisti, to jest úředního 

potvrzení, že člověk nebyl trestán. Ale pasová agenda byla celkem nepatr
ná. S výjimkou Anglie, Turecka a Ruska mohl tehdy každý jeti kam chtěl 
bez cestovního pasu. Alespoň v Evropě. Ovšem do zámoří byly pasy potřebné, 

ale tam jezdili většinou jen vystěhovalci.Cestovní ruch byl celkem ne
patrný a kdo cestoval do ciziny, mohl si pas obstarat celkem snadno. Po

✓ 
této stránce byl režim liberálnější, než po první svatové válce.Ač se 
úřady snažily mít všechny lidi náležitě registrované,přece jen státní

v 
dozor nez8cházel do takových krajností, sby zabraňoval lidem ve svobod
ném výjezdu ze země a návratu do ní. (Ostatně ani Rusko nečinilo překá
žek lidem,kteří chtěli odejeti, dočasný, nebo na trvalo.)Také devisová 

povolení byla tehdy věcí docela neznámou.Peníze platily všude ,dalo se 
je snadno vyměnit a každý si se svými penězi mohl dělat co chce.

Policie vystavovala také zvláštní občanské legitimace pro obchodní 
cestující,ale nemohu říci, zda těch legitimací bylo vystaveno mnoho a 
zda byly nezbytné.

Bůležitým dokumentem, jejž potřeboval člověk, když se ucházel o 
místo ve státních nebo veřejných službách, bylo policejní potvrzení,že 
majitel dokumentu není zapsán v rejstříku osob soudně trestaných.

Nejnenáviděnejším oborem policie,proti němuž se soustředily hněv 
českého lidu, byla policie politická, to jest ono oddělení, jež sledo
valo politický život a snižovalo se často k nízkému šáhnutá špehování a 
kíxk udavačství. Toto oddělení bylo pochopitelně v ť^sném styku s oddě

lením spolkovým a tiskovým a získávalo udavače v řadách zkrachovaných 

existencí.Takovými byli kdysi Sabina,Mrva,Karel Brzká a také
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národně sociální poslanec a c.k. soudce Karel Švihá.

Rakouská policie byla v Prase státní ( v německých městech v sever
ních Cechách byla městská a byla postátněna až za republiky) a do jejích 
řad byli přijímáni především vysloužili vojáci, pokud možná, bývalí 
poddůstojníci.Uniformovaná stráž byla vyzbrojena šavlí a revolverem a na 
hlavě měla (alespoň v Praze) helmicovitý klobouk s peříflt^ docela jako mí
vali příslušníci rakouských elitních vojenských útvarů, tak zvaní mysliv

ci. (V německých končinách Rakouska měli policisté helmici,jež na temeni 
vyAétila v bodec, jako německá armáda a četníci.Proč měla Praha tuto 

zvláštnost nevím.) Podle pokrývky hlavy měli pražští policisté posměš
nou přezdívku ’'chocholatí”.

Policie byla ve veliké neoblibě nejen proto, že byla rakouská,ale také 
pAot<3»,že skoro nepřetržitě zasahovala do našeho života. Považovali jsme ji 

za cizorodé těleso v národním společenství, ale v tomto zaujetí jsme 
byli trochu nespravedliví k jejím prostým příslušníkům a ostatně i k něk
terým vyšším úředníkům. Prostý policista byl zpravidla slušný člověk a 

nemohl za příkazy, jež dostával a snad byl proto nezaslouženě bojkotován a 
společensky isolován.Za první světové války se ukázalo,že většina poli
cistů má dobré české srdce a také mnozí policejní úředníci,jako na příklad 

Bienert, k němuž se republika nezachovala právě dobře a kterého tak krůtě 
postihla ta tak zvaná lidová demokracie, byli dobří Češi a také dobří 

lidéOpravdoví nepřátelé byli v tak zvané tajné státní policii xrajmijiíx, 
kmHifiidsmtmxBisiiyaixmxmx to jest v policii politické. Její neuniformovaní 
příslušníci a její konfidenti nebyli ovšem širší veřejnosti známi.

Že vinu nesl režim a systém a ne prostí policisté, dokázalo nejlépe 
to, jak rychle se po válce podařilo Bienrtovi, jako pražskému policejní
mu presidentu přeměnit pražskou policii v jeden z nejlepších a nejsluš
nějších policžejních útvarů světa. Bienert si vzal za vzor policii anglickou. 
Co má dnes komunistický režim v Československu čerpalo ovšem svou 

inspiraci ze sovětských vzorů a proto také tak vypadá.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 255



Mezi hudebníky

S Vladimírem Polívkou, hudebním skladatelem a klavírním 
virtuosem jsem chodil krátký čas ’do školy.Již tam jsme se 
sblížili a zůstali vernými přáteli až do doby, kdy jsem za 
německé okupace musil opustit Československo.Do školy jsme 
spolu dlouho nechodili»protože Vladimír přešel na konserva
toř, kde studoval komposici a klavírní hru. Potom byl s Ko
ciánem na jeho turné po Americe jako klavírní doprovázeč a 
přivezl si odtamtud manželku.Po druhé světové válce se stal 
profesorem na konservatoři a jak jsem se později doslechl, 
dotáhl to BS i na člena Akademie umění. Jaké byly jeho další 
osudy za komunistického režimu nevím.marně jsem se na to 
vyptával.S Vladimírem mne pepojí jen vzpomínky na mládí,ale 
byl to on, kdo mne uvedl do světa hudebníků.

Polívkovi bydleli v Žitné ulici, hned vedle domu, v němž 
až do své násilné smrti bydlel dr.Alois Rašín. V žitné ulici 
byl také zavražděn.Polívkův otec měl tam obchod obuví a byt 
v prvním patře.My jsme tehdy bydleli v nedaleké Hopfenštokově, 
dnes Navrátilově ulici.Naši otcové se dobře znali, často se 
stýkali a občas sedávali spolu v kavárně Royal na Mírovém 
náměstí na Vinohradech.Starý pan Polívka byl neoblomný mlado- 
čech,později národní demokrat, stálý a věrný odběratel "Národ
ních listů",jež mu byly ve všem neomylným orakulem.S ním jsem 
se příliš neznal.Rozdíl ve věku byl přílišný a teprve po 
první světové válce, když jsem již působil v novinách,pova
žoval za vhodné se mnou vyměnit někdy několik slov.

Mnohem lépe jsem se znal s paní Polívkovou.Byla velmi 
bystrá, mnohem přístupnější, hodně četla a měla veliký zájem 
o umění.Myslím,že pan Polívka, muž praktický a střízlivý, 
nebyl právě nadšen pomyšlením,že z jeho syna bude muzikknt 
a že to byla především matka,jež vybojovala, aby Vladimír 
směl na konservatoř. Paní Polívková byla velmi pyšná na to, 
ze Vladimír je umělec a skládala do jeho budoucnosti velké
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naděje.Pamatuji se, jak se v době, kdy Vladimír byl v Ame
rice, netajila obavami, aby se nedal svésti přechodnými úspě
chy, neustrnul na rutině a aby ho klavírní doprovázení neod
vádělo od samostatného vystupování na koncertech a komponování.

Vladimír měl mladšího bratra Jana, jenž studoval na obchod 
ní akademii.Otec ho určil za bankovního úředníka.Jan tím ne
byl nijak nadšen.Chtěl se věnovat malířství, ale panu Polív
kovi jeden umělec v rodině stačil/a nepovolil.Na dva jeho 
tolerance nestačila.Jan tedy pěstoval malířství jen amatérsky 
a trpce si stěžoval,že nemůže navštěvovat Žádnou uměleckou 
školu.Jeho pravidelným druhem byl stejně aspirující a stejně 
ve svých snahách potlačený syn zubního lékaře dr.Folprechta 
z Krakovské ulice, nebo ze Smeček (dnes si už přesně adresu 
nepamatuji.Byl jsem tam ostatně jen jednou v ordinaci se zá
nětem okostice.) a protože jsem se zajímal o malířství,bý
val jsem s oběma v častém styku,ač byli o hodně mladší.

Velkým Polívkovým přítelem byl Vladimír Vančura, jenž 
tehdy ještě kolísal mezi tím, kx stane-li se malířem nebo 
spisovatelem.Již tehdy byl silně holohlavý,věc to u mladého 
člověka neobvyklá. Pamatuji se,že Vladimír měl ve svém poko
ji zarámovanou velkou Vančurovu perokresbu Richarda Wagnera, 
velmi tvrdou a amatérskou.Nemyslím,že by se Vančura byl kdy 
stal velkým malířem.Vladimír se snažil nás oba sblížit, ale 
nějak to mezi námi neklapalo.Vančura nestál o mne a já zase 
o něho.Nebyla to jen osobní animosita.Ani v pasisa pozdějších 
letech jsem Vančurově tvorbě nemohl nijak přijít na chuř.

Prostřednictvím Vladimíra Polívky jsem poznal několik 
mladých hudebních začátečníků.S některými jsem se seznámil 
před válkou, s jinými, jako s V.V.Sakem,pozdějším majitelem 
a dirigentem Sakový Filharmonie" jsem se sblížil až na po
čátku války.S Bohumilem Spidrou, dirigentem českých madri- 
galistů a V.Černým, violistou Pražského kvarteta až po 
válce.Ale ti nejen z časových, ale i z jiných důvodů nepa
tří do této kapitoly.

Jedním z velkých Polívkových přátel byl Bednář, jenž
*

Si později získal jméno jako dirigent.Pro mne však mnohem
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důležitější bylo seznámení se s Arnoštem Pikartem (možná,že se 
psal Pikhart). Byl to syn Školníka na ústavu pro vzdělání 
učitelek na námestíčku proti Rudolfinu.Pikart tehdy ještě 
studoval na konservatoři. Byl to štíhlý krasavec s bujným 
kudrnatým vlasem, typu poněkud jižního.Děvčata« se na něho 
lepila a on se jim ani trochu nevyhýbal.Jeho zvláštním zájmem 
byla hudební teorie, o níž se Polívka nikdy valně nestaral. 
Pikart hodně četl o tantíSEx hudbě a kde komu vykládal co se o 
hudbě a hudební estetice dočetl,nebo co si o tom vyxuxxx 
vydumal.Frotože jsem byl po táto stránce naprostým ignorantem, 
nalezl ve mne ochotného posluchače, jejž zásobil papírovými 
vědomostmi vetší měrou, než snad bylo potřebné.

Nechci ovšem předstírat,že si z těchto výkladů něco pa
rna tu ji, nebo že jsem,či někdy byl i v jen nepatrné míře znal
cem hudby.Nejsem nadán hudebním sluchem a hodiny zpěvu ve 
škole bývaly pro mne mukou.Nedovedl jsem a nedovedu dosud 
správne zazpívat nejjednodušší nápev, těžko si pamatuji nejakou 
melodii a ač jsem se pod přísným dozorem Karla Wintra učil 
hrát na klavír - a to mne stálo mnoho potu - nedostal jsem se 
dál než za prstoklady.Pokud jsem se pracně naučil číst trochu 
noty, i tato vědomost během času docela vymizela.Při tom jsem 
měl a mám dosud rád hudbu, ale,jak vždy soudíváli moji přáte
lé z řad hudebních znalců,nerozumím jí ani za mák a můj 
vkus je zastaralý a vůbec šosácký.Ani v době, kdy jsem se 
pohyboval v kruzích krajně modernistických tomu nebylo jinak, 
až na to,že jsem tehdy neměl odvahu to doznat.Mou útěchou je, 
že co bylo v době mého mládí hudební dernier cri, je v očích 
dnešní avantgardy stejně zaostalé, jako to, co se mi opravdu 
líbilo.Ovšem, pod vlivem svých přátel, zejména pak Pikarta, 
jsem se snažil poznal všechny estetické teorie,uznávané 
hudební modernou, jako jsem tehdy sháněl a polykal tehdy 
nejmodernější teorie o literature ,malířství a sochařství.

Pikart se věnoval úkolu změnit mne \ hudebního ignoran
ta na znalce se svou obvyklou horlivostí.Pověděl mi toho to-
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lik,že jsem snadno mohl v hudební společnosti účastnit se ho
voru o věcech, o nichž jsem v podstatě neměl ani ponětí.Znal
jsem však všechny správné fráze, věděl jsem kolik vět má
symfonie a co je to fuga, mohl jsem mluvit o Schönebergovi a 
jiných průkopnících moderní komposice,ač jsem jejich výtvory 
neznal a vlastně ani o ně ani trochu nestál. Mluvil jsem, jako 
moji přátelé, s patřičnou dávkou úcty a obdivu o Richardu 
Straussoivi a neměl odvahu doznati,že se mi líbí více ten dru
hý, totiž Johann.Považoval jsem to za jakýsi defekt mé hudeb
ní výchovy a doufal pevně,že další "studium" mne oprostí 
těchto nedostatků a že budu moci jednou ohrnovat nos nad 
"kýči" z plného přesvědčení a nepředstírat jen,že jsem je 
schopen rozeznat od "opravdového umění ',prostě, že svůj vkus 
uvedu v soulad se svými "vědomostmi-'.Do toho stadii jsem se 
nikdy nedostal.Tehdy mne to rmoutilo a zahanbovalo.Dnes je 
mi to všechno jen k smíchu.

Na Pikartovo doporučení jsem pravidelně čítal hudební 
časopis "Smetana", redigovaný profesorem Zdeňkem Nejedlým a 
čerpal zde další pochybnou moudrost, sdílenou všemi mými hu- 
debnickými přáteli.Naučil jsem se dívat se shovívavým a někdy 
neshovívavým přezíráním na a pohrdáním na tehdejšího dirigenta 
České filharmonie Zemánka, na hudebního ředitele Národního 
divadla Kovařovice, na ředitele konservatoře Jindřicha,šlechti
ce z Kaanů a na hudební kritiky, jako na prof.Silhana z "Ná
rodních listů" a pod.Jaksi samozřejmě jsem uznal,že Antonín 
Dvořák byl jen žalostný kýčař, kdežto hlavní hvězdou na hu
debním nebi je Bedřich Smetana a po něm pak přijde hned dosud 
neuznaná moderna.V soukromí jsem ovšem měl Dvořákovu hudbu 
rád a můj "nevkusľ šel tak daleko,že jsem stál dokonce i o 
Kmocha.Ještě dobře,že na to nepřišel žádný z přátel doby mého 
pošetilého mládí.

S Pikantem jsem se stýkal ještě nějaký čas po vypuknu
tí války.Pak jsem šel na vojnu a po válce jsem na něho již 
nenarazil.Mé styky s hudebníky se omezily na okruh mnohem 
menší.Zapomněl jsem na něj docela,i na mnoho jiných přátel
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z oné doby a z této skupiny,jako na Berku, syna faktora z 
ti 3kárný ’’Unie”, waÝfaarihmri^aimringur.i ta! a Karla Nálevku a mno- 
ho jinyych, o nichž si dnes už mnoho nepamatuji,leda to,že 
se šplhali na hudební Olymp a že jsme spolu strávili hodné 
času a že nás pojilo opravdové přátelství.Ale je už souzeno 
přátelství mladých lidí,že nepretrvá obyčejně změny,jeŽ 
přináší dospívání.Kromě toho válka sama byla velikým mezní
kem, jenž rozdělil, co by se jinak nebylo tak snadno a tak 
rychle rozdělilo.

Pikart mne svedl s Karlem Wintrem, o němž jsem sy slyšel 
již od Polívky.Winter zemřel za války na souchotiny, jimiž 
trpěl již tehdy,když jsem se s axmx ním prvně setkal.Jsem 
přesvědčen,že v něm zemřela jedna z velkých hudebních nadě
jí, ale ovšem, nejsem kvalifikován to dokazovat.V něm mi 
však zemřel opravdový přítel, který měl na mne větší a trva
lejší vliv, než většina mých ostatních přátel a známých z 
oné doby.

Karel byl jediným synem a okem v hlavě dvou starých 
poctivých a udřených lidí»pracujících v Pickově ohradě 
(obchodu dřevem) v líichli. Starý Winter byl nočním hlídačem 
a paní Winterová posluhovala kde se dalo. Tito dva již nemla- 
dí lidé s minimálním školním vzděláním byli naplněni typicky 
českou úctou k školám a vzdělání a obětovali všechno,aby se 
jejich jedináček Karel stal pánem a to hodně velikým pánem. 
Životem, jenž by byl pro ně za jejich poměrů bědný dost se 
protloukali ještě odříkavěji,jen aby Karel mohl chodit na 
konservatoř.Ze žebráckých příjmů mu koupili klavír, housle a 
basu a aby mohl v klidu a pohodlí studovat a hrát,najali 
mu vedle svého skoro sklepního bytu pokoj v novostavbě.Na 
ně a na jejich poměry to byl přepych skoro šílený.Jeden 
čas (bylo to v prvních měsících války),jsem jfem za babku 
bydlel s Karlem, ale paní Winterová mne tam vzala ne pro 
ty pemze, ale aby Karel měl společníka, který je mu příjemný.

Karel Winter byl žákem prof.Černého a učil se hrát na 

kontrabas a nesl dost těžce,že nemohl chodit do školy
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klavírní hry ani na mistrovskou školu na komposici.Nevím 
proč - snad tam byl přílišný nával uchazečů, když dělal při
jímací zkoušku.Občas v depresi považoval kontrabas za nástroj 
nižší než klavír nebo housle, jindy se zase snažil přesvěd
čit všechny svá známá, že je to dosud neprávem zneuznávaný 
nástroj solový,který jednou bude mít stejně významné posta
vení, jako ostatní solová nástroje.

Tam, kde šlo o hudební teorii, byl Karel ještě větším dogma
tikem než Pikart a všechny svá názory zastával co nejvášnivě- 
ji.Vtloůkal mi do hlavy svá sympatie a antipatie a protože 
jsem to všecko znal jen teoreticky, přistupoval jsem mu na 
VŠechno^co řekl.Byl jsem si ovšem vědom,že jsem bez praktických 
vědomostí a rozhodl se tedy učit krát na klavír.Karel mne 
vzal s nadšením za žáka,ale vymohl si,že se od něho odplatou 
naučím hrát šachy. Naučil mne základům šachové hry a pak jsme 
spolu studovali teorii a probrali ji rychleji,než základní 
školu hry na klavír. Koupil jsem si učebnici Důras-Zmatlík a 
hrávali jsme denně, často dlouho do noci. V šachu jsem po
kročil, ale ne ve hře na klavír. Patrně jsem měl pro šachy 
jakési nadání,jež mi pro hudbu docela chybělo.Brnkal jsem 
mechanicky jako automat, ale nedostatek hudebního sluchu 
jsem si uvědomil teprve mnohem později.

Winter byl si vědom,že jeho budoucnost ohrožuje jeho 
chatrná zdraví,ale věřil,že to překoná. Snil o tom,že se 
jednou ožení se svou sestřenicí z Blatná, do níŽ byl zamilo
váni a o níž tvrdil,že je dost bohatá, aby nemusil mít exis
tenční starosti a” že potom bude žiti na venkově a bude kom
ponovat symfonie a opery ( pro ty si se mnou sjednal,že mu 
budu psát libreta) ale také solová skladby pro kontrabas,aby 
tento nás troj rehabilitovali

a učinil slavným.
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Chudák se toho nedočkal.Mne povolali na vojnu a když 

jsem mu psal z nemocnice v Košicích, přišla odpověd ne od 
něho, ale od papírníka Smolíka v Michli, k němuž jsme s Karlem 
občas TgtowriÝřhi- chodívali na tácky.Sdělil mi,že Karel zemřel 
ve spánku krátce po mém odchodu na vojnji.Po válce jsem šel 
navštívit jeho rodiče.Bydleli dosud ve svém brlohu a bylo 
to bolestné setkání.Karlovou smrtí zmizel jejich smysl života. 
Doma jsem mel jeho fotografii a některé jeho dopisy, ale to 
všechno zmizelo ve smršti způsobené Mnichovem a tím, co pak 
následovaly.Zbyla jen vzpomínka na hodného hocha, jejž smrt 
oloupila o možnost néco vykonat,ale snad uchránila před 
mnoha bolestmi a nejedním zklamáním. Človek opravdu neví, má-li 
litovat druhů,kteří předčasně odešli na věčnost, či má-li 
jim závidět.
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"Loutkář" Veselý, protektor mladých autorů

V Mostecké ulici na Malé straně bydlíval u ředitele 
Bosáka mladý středoškolský profesor>Josef Veselý.Možná,že 
tehdy byl gen suplentem - nevím kde učil a co učil a ani o 
jeho soukromém životě nevím docela nic.Pofetavou to byl obr, 
vysoký, rozložitý s hustým ale pečlivě přistřiženým a uprave
ným plnovousem, jenž ho dělal mnohem starším, než ve skuteč
nosti byl.Za republiky byl znám obecně jako "loutkář" Veselý, 
protože byl jedním z nejpřednějších oživovatelů tehdy pomalu 
již hynoucí, ale kvapně vzkříšené staré a slavné české tradi
ce loutkářské.Jeho časopis "Loutkář" patří k velmi důležitým 
kulturním činům republikánské epochy.Na tomto poli si Veselý 
xmsai získal značných zásluh a měl zde také zasloužený úspěch. 
Ale před první světovou válkou nikdo netušil,že sejprof .Vese
lý dá touto cestou.Možná, že ani sám o tom tehdy nesnil. Je
ho průkopnické snahy se tehdy braly docela jiným směrem. Byl 
propagátorem a podporovatelem mladé literatury a velkým po
mocníkem začátečníkům. .

, , v <^0/ v

Btth ví, kde na to vzal pemze,protože se mu/ jisté nemohlo 
vyplácet, ale vydal překrásný, mohl bych říci přepychově 
vybavený almanach "Kniha mladých", bohatě ilustrovaný s barev
nou přílohou od V.H.Brunnera.Mezi přispěvateli byli na př. 
Mirko Rutte Havelský, později významný divadelní a literární 
kbitik "Národních listů11 dr.Miroslav Rutte, J.R.Hradecký,kte
rý si tehdy ponalu získával již jméno jako autor lidových po
vídek a románů a kromě toho jiní - nepamatuji si dnes již 
kdo všechno.Almanach měl vycházet v pravidelných, snad každo
ročních lhůtách, ale vyšel jen jednou.Kromě této publikace 
velkého a trochu neskladného formátu vydával Veselý ještě 
ve skorém kapesním formátu "Knihovnu mladých autorů",jež 
mela razit cestu do literatury mladým začátečníkům.

Vyšlo v ní celkem asi šest nebo sedm svazků.Měl jsem 
je všechny ve své knihovně, kterou jsem musil opustit před 
Nemci,ale marně vzpomínám co všechno v této edici vyšlo.
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Prvním svazkem, to vím docela určitě, byla knížka "In memoriam Jana Votavy", 
áfflkníymx jakýsi pmmfartm památník předčasně na souchotiny zemřelého mladého 
básníka a národně sociálního novináře.

Knížka byla opatřena obrazem Jana Votavy, mladého muže s bujnou kšticí 
a rozevlátou kravatou, jakou tehdy nosili bohémští básníci, malíři a jiní 
umělci a hlavni ovšem národně sociální agitátoři,Nikdy jsem neměl dojem, 
že by Votavova předčasná smrt byla pro českou literaturu tak bolestnou 
ranou,jako předčasný skon Karla Hynka Machy,Josefa Uhra nebo iJamsifiacTiiÖiam 
Karla Hlaváčka, ale mohu se mýlit.Rozhodně to byl dojemný kus literární 

piety.
Hned dalším svazkem byly povídky Maryši B. Šárecké-myslím, že se ta 

knížka jmenovala "Proudy duše". Byl to pokus o psychologickou pitvu popiso
vaných osob.Pokud se mohu upamatovat- je tomu přece více než padesát let 
a já tu knížku četl jen jednou a pak ji\již nikdy nevzal do ruky -kniha 

se mi ani trochu nelíbila.Ovšem, těžko se spoléhat na staré úsudky a je 
docela možné,že autorce křivdím.Pokud však vím, za republiky Šárecká pěsto

vala docela jiný druh literatury a tak se možná na své literární počátky 
dívala stejně,jak jsem činil já.

Z dalších svazků, jež mi docela vypadly z paměti, byl jeden sbírkou 
básní Kamila Berdycha a jiný básní Františka Taufera. 0 tom už nemohu říci 
docela nic. Velmi mne však upoutal poslední svazek edice,tenoučký a doce
la odlišný svým rázem.Byla to symbolická básen"Maří Magdaléna",je jímž auto
rem byl Mirko Rutte Havelský. Tehdy se mi velmi líbila, ale když jsem již 
působil v "Národních listech" a připomněl ji dr.Ruttemu, přijal to dosti 
nevlídně a řekl mi drsně,že sice rozumím politice, ale nemám ponětí o li
teratuře. Rutte neměl rád, připomenul-li mu někdo jeho "básnický hříšek" z 
mládí.Respektoval jsem to, protože jsem měl za sebou také takový "básnický" 

hříšek a hrozně nerad viděl, když mi na to vzpomínal šéfredaktor Vojta 
Holeček,který byl jedním z mála lidí»pamatujících mé pokusy o básnickou 

slávu.
Rutteovou knížkou edice fakticky skončila. Profesoru Veselému nedošla 

sice trpělivost ani obětavost a nadšení, ale vyčerpal zřejmě své peníze. 

Dlouho však věřil, že bude moci pokračovat ve vydávání a sbíral dokonce 

rukopisné příspěvky pro druhý svazek "Knihy mladých".
Na Veselého a jeho podniky jsem přišel prostřednictvím Josefa Kupra,
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přítele Michala Mareše.Josef Kupr hrál později jakousi podivnou úlr>hn v 

procesu proti karlínským anarchistům,obviněným z velezrady,antimilitarismu, 
pobuřování, šíření nepravdivých zpráv, urážky Jeho Veličenstva císaře a 
tajného spolčování. Tehdy ještě Kupr kolportoval mimo jiné za malou pro
visi Veselého edici a já byl jedním z jeho odběratelů.Kupr mne jednou 
zavedl k Veselému, který měl vždy přívětivé slovo a dobrou radu pro 
mladé začátečníky- a já měl tehdy vášnivou touhu se stát velkým spisovate
lem. Přinesl jsem mu několik svých začátečnických pokusů a Veselý mne 
neodbyl posměchem,jako to na příklad činíval Laurin -dnes ovšem musím 
doznat,že docela zaslouženým -ale dal mi mnohá dobrá poučení, jejichž 
cenu jsem však uznal teprve,když už jsem definitivně pochopil,že krásná 
literatura není mým oborem a že na této galéře marně plýtvám časem svým 
i jiných.

Je jisté veliká škoda,že prof.Veselý nemohl pokračovat ve své vydavatel
ské Ěmjmaaiix a redaktorské činnosti,protože tak mohl usnadnit cestu mnohé
mu talentu a hlavně mohl mnohému mladému muži,jenž slepě tápal,dát nejed

nu dobrou radu a ukázat správnou cestu.Veselý nebyl jen obětavý nadšenec, 
ale byl to také vzdělaný, moudrý a soudný muž.Nepřekvapí proto,že se tak 
znamenitě uplatnil později v loutkářdtví.

U Veselého bylo pozoruhodná,že ač propagoval mladou literaturu,sám 
se nepokoušel psát a vydávat vlastní věci,ba ani neorganisoval nějakou 
koterii, jíž by vévodil jako kritik a literární teoretik.Svou osobu stavěl 
do pozadí a to činí jeho ediční pokus ještě záslužnější.A je potřebí si 
připomenout,že mladí profesoři neměli tehdy právě na růžích ustláno a že 
jejich příjmy byly opravdu malé.

U Veselého jsem se seznámil s J. R. Hradeckým, jenž se mne trochu pro- 
tektorsky ujal. Přečetl jsem mu některé své literární pokusy a jako zku
šený mladý autor mne nabádal, abych nechal prosu na dobu pozdější a věno
val se psaní básní, jež se podle něho dají vyrábět mnohem snáze. Dal jsem 
si říci a vyrobil značné množství rýmovaček- n“kdy také nerýmovaných,pro
tože to bylo modernější -jež však nebyly o nic lepší, než mé prosaické 
pokusy.Možná, že byly ještě horší.Bombardoval jsem těmito stylistickými 
cvičeními nejrůznější redakce -pochopitelně ty nejvyběravější- a zásobil 

tak výdatně redakční koše. Nicméně,básnění mělo přece jen jednu praktickou 
výhodu před prosou:protože básně byly podstatně kratší,nalez/o se pro 

ně x spíše místo v listech méně kritických, než bys se bylo podařilo 
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s příspěvky mnohem delšími.Tak se stalo,že některé mé duševní výplody se 
objevily v listu mladoěeských studentů "Snaha” a v některých podobných 

listech,dnes už docela zapomenutých. Na štěstí to bylo vždy pod pseudo
nymem,který dnes už nikdo nezná a tak mne nikdo nemůže přivádět do xoxx 
pxkK trapných rozpaků připomínkou těchto naivních hříšků mládí.

S profeserem Veselým jsem se stýkal vlastně jen velmi krátký čas. 
Ještě před vypuknutím války mi docela sešel s očí.Po válce, kdy se již 
všechen jeho zájem soustředil na loutkářství a můj na žurnalistiku,se

šel jsem se s ním při různých příležitostech,Vždy jsem dbal,aby "Loutkář" 
měl přívětivé zmínky v listech, na něž jsem měl jakýs vliv, stejně jako 
jsem se snažil pomoci jeho úsilí pokud to bylo možné,ale nemohu si zde 

připisovat žádnou zásluhu,protože Veselého loutkářská činnost byla obecně 
uznávána a nepotřebovala žádné protekce.A tak, co jsem v těmto směru 
podnikal nebylo splacení velkého dluhu muži,který mi v mém zeleném 

mládí dal mnoho dobrých rad,ani nějaká úsluha,ale jen spravedlivé ocenění 

dobré a prospěšné práce. Protože jsem se v novinách věnoval vždy více 
politice, nemohl jsem stejně v tomto směru mnoho vykonat.Jsou to docela 
jiní,kteří mají zásluhy o podporu a popularisaci jeho díla -ale je na 
čase připomenout,že "loutkář" Veselý ve svém mládí oral hlubokou brázdu 

ještě na jiném ranimž. poli.
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26
Zápas o školství

Za rakbuských dob bylo školství národní a občanské(prvního a druhého 

stupně) ponecháno péčí obcí,ač učitelé byli placeni zeměmi.Obce zřizova-
I

ly místní školní výbory, jimž příslušela piče o školy,ačkoliv tyto výbory 
byly podřízeny okresním školním radám,jež obsazovaly většinou učitelská

v

místa a měly zejména dozor nad jejich odbornou stránkou. Školství střední 
podléhalo zemské školní radě. Je pochopitelné, že praxe míst
ních školních výborů nebyla právě jednotná,žžxitx že některé obce své po
vinnosti zanedbávaly,protože se docela snadno dalo školské zákony obcházet. 
Ostatně ani okresní školní rady nebyly stejné.Všechno záviselo obvykle na 
kvalitě jejich hlavního odborného činitele, totiž okresního školního 
inspektora.

Obce s českou správou věnovaly skoro bezvýhradně školství pozornost pří
mo vzornou. Tam, kde by se byly vyhýbaly tomuto úkolu, stačil tlak veřej

ného mínění -obvykle projevený tiskem - aby se stala rychlá náprava. Rozvoj 
politického myšlení v českém národě přispěl k tomu,že politické strany 

zasahovaly vždy větší měrou do záležitostí čistě místních a nebylo u nás 
politické strany- s výjimkou snad klerikální- jež by nebyla kladla vzdě
lání lidu na první místo.V městech bylo školství již od prvních počátků 
mladočeských úspěchů věnována péče docela mimořádná a později výskyt ra

dikálnějších a socialistických směrů zájem o xpxkn školu podporoval a stup
ňoval. Na venkově, proti městům pochopitelně zaostalejším, se plně uplat
ňoval vliv agrárního hnutí, jehož zásluhy o povznesení českého venkova po 
stránce kulturní by zasluhovaly ocenění mnohem většího,než jakého se jim 
dostává dnes.Nikdy jsem nebyl příslušníkem agrární»později republikánské 
strany a nemám zájmu zastávat se její ostouzené minulosti,ale vím dobře 
z přímé^p bezprostřední zkušenosti, co v tomto směru vykonalo agrární 
hnutí.Zřizovalo čtenářské besedy,jež ovšem vznikaly již dříve na českém 
venkově^ od samých dob probuzeneckých,staralo se o rozvoj vesnického 
školství, organisovalo ochotnická divadelní představení»přednášky a vedlo 
urputný boj proti alkoholismu,který byl tak dlouho kletbou venkova. Po 
stránce hospodářské tu bylo organisování odborných kursů a škol pro 
zemědělskou mlá.dež, šíření odborné literatury,zřizování hospodářských 

družstev,Kampeliček a záložen- to všechno by si vyžádalo zhodnecení 
obšírného a zevrubného,jež však nepatří do těchto upomínek. Myslím, že 
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je ostudné,že se zjtófný z agrárních exulantů o to nepostaral v době,kdy ko

munistický režim ve vlasti zejména na jejich hnutí strká psí hlavu.
Je jen pochopitelné,že při velkém zájmu českých obcí,zejména pak měst

ských o rozvoj školství, došlo k zřizování značného počtu odborných a spe
cialisovaných škol péčí těchto obcí, nebo za jejich patronance svépomocí 
občanstva.Takovým podnikem byla na příklad "Vyšší dívčí škola" v Praze, 
jakési lyceum v době, kdy se o vyšší školské vzdělání žen v Rakousku nikdo 
nestaral, později vznikla "Minerva", jež byla pak přejmenována na "Krásno
horská", první to dívčí gymnasium v našich zemích a snad i v celé monar
chii, jakož i "České učení pro vědy politické".

Okolnost,že základní školství bylo ponecháno pážmxtntax na starosti 
obcí,přenesla velmi brzy národnostní z£pas také na půdu obecní samosprávy. 
Probíhal vedle složitého a urputného zápolení s ústředními orgány státu 

o universitu -až do konce první světové války se nepodařilo vymoci zříze
ní druhé české universi ty,ač Němci jich měli několik a mnohem více,než 
jim patřilo podle národnostního klíče. I to dřívější rozdělení na čas ná
silně poněmčené pražské university na českou a němedkou si přece vyžádalo 
dlouholetých politických bojů a Němci si ostatně dosud činí na Karlovu 
universitu nárok jako na německou universitu.Za Rakouska měl jen panský 
německý národ právo na vysokoškolské vzdělání ve své "samospasitelné" ře
či, jak jsme tehdy němčině říkali a ústupky národům "méněcenným" byly 

činěny neochotně a vždy jen když již nebylo jiného zbytí. Slováci byli na 
tom v Uhrách ovšem ještě mnohem hůře.Maďaři jim prostě nedali docela 

žádné školství a všechno, co na Slovensku vzniklo až do Mnichova, mají 
od té republiky, jíž přemnozí z nich tak nevděčně spílají.

Velmi obtížná byla situace školství středního a odborného, ale proto
že střední a odborné školy a^ybýt zřizovány z pochopitelných důvodů 

pro celou oblast ve větších městech, mohla česká města svépomocí přispět 
k jejich zřizování. Ovšem, v místech s německou většinou nebylo ani 
českých středních škol, ani nižších, základních.Nebyly na příklad ve 
Vídni, kde bylo Čechů mnohem více, než Němců v kterémkoliv poněmčehém 

městě českých zemí,kteří z vládní přízně měli ovšem školství přebohaté.
Pokud jde o základní školství prvního a druhého stupně( za Rakouska 
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jsme jim říkali školy obecné a měštanské) byl celkový stav v českých obcích, 
at malých či velkých docela uspokojivý.V Rakousku začalo soustavné zřizová
ní škol již v době, kdy tuhý germanisující absolutismus a později Němcům 
zvláště příznivý kuriový volební řád umožňoval německou správu » obcí s 
většinou českého obyvatelstva.Takové obecní správy nepřály zřizování čes
kých škol a dokud byly u moci, mohly tomu zabránit.Se vzrůstem politické 
a hospodářské síly českého lidu se však situace českého školství kvapně 
lepšila.Obce získávaly postupně českou správu, začaly zřizovat»rozšiřovat 
a zvelebovat české školy.V mnoha z nich byly z dřívějška školy německé, 
obvykle velmi nedostatečně navštěvované, ale nikdo je nerušil. Český živel, 
pokud dlel v kompaktním českém území, neměl již na počátku tohoto století 

žádných zvláštních školských požadavků, pokud ovšem nešlo o školství vy
soké, střední »odborné a ženské.

Docela jiná však byla situace v místech, jež měly dosud většinu
v

německého obyvatelštva,nebo alespoň německou správu.Německé školní výbory se 
důsledně vzpíraly zřizování českých škol a to i v místech, kde byl značný 
počet českých obyvatel,mnohdy podstatně větší,než jaký stačil německým 
menšinám na řádné školství v obcích s českou většinou.Německá zaujatost 
byla tak značná a neoblomná,že bylo potřebí zřizovat v českých žernách sou
kromé >ákoly pro české obyvatelstvo, neměla-li mládež propadnout germanisa- 

ci.Tak vznikla Ústřední matice školská, jež spolu s Národními jednotami 
(severočeskoujpošumavskou a obdobnými organisacemi na Moravě a ve Slezsku) 
zřizovaly české školy pro české děti v poněmčeném území. Spolek"Komenský” 

pak vydržoval české školy ve Vídni,protože hlavní město monarchie dokazo
valo svou lásku k nám tím,že jsme tam nemyli jedinou veřejnou školu a jen 

soukromé, zřizované a vydržované obětavostí českého lidu. A pak se divili, 
že jsme nenáviděli Vídeň!

Zaujatost Němců proti českému školství se nespokojila tím,ze si Češi 
musili vydržovat školy vlastní obětavostí. Organisace jako "Schulverein" a 

"G-ustav Adolf Verein" vynakládaly všemožné úsilí, aby hmotným nátlakem a 

někdy i fysitkým terorem přinutily české rodiče posílat do německých škol 
a zřizovaly německé školy v čistě českých obcích,kde německých žáků neby
lo. Takovým školám jsme říkali "přelejvárny". Našli se ovšem rodiče,kteří 

podlehli lákadlu hmotné odměny, nebo ještě častěji hrozbám,že budou
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vyhozeni z práce a z bytu a kteří posílali dvé své děti do těchto odnárod- 
ňujících škol,jejichž výsledkem byli ti podivní ®ranowe,Czysarzowe,Swobo- 
dowe,Wetwits^kowe,Howork owe a pod.

Úspěch "přelejváren" byl však nepatrný v poměru k úsilí a hmotným ná

kladům německého nacionalismu,protože národní uvědomění sílilo a čeští 
lidé byli ochotni obětovat všechno, aby se jejich dětem dostalo výchovy v 
jejich mateřské řeči.Němečtí podnikateli-a bylo mezi nimi přemnoho němec
kých židů, jež z vděku za jejich německé vlastenectví jejich němečtí 
"arijští" spolupatrioti nejprve hromadně vyvlastnili a pak stejně hromad
ně vyvraždili - používali své hospodářské moc^aby své české zaměstnance 
přinutili posílat děti do německých škol.Kdo vzdoroval, poznal německou 
mstu.Lidé byli vypovídáni z práce a bytu,živnostníci byli bojkotováni. 
Obrovské školské stávky horníků v Ervěnicích, Bilíně, Bělé a pod. byly 

typické pro tehdejší dobu.
Dhes se ovšem toho mnoho namluví, jak krásným a dokonalým státem prý 

bylo Rakousko a jak pošetilí byli Češi,že prý nedbali o jeho zachování. 

Rakousko však nebylo státem spravedlivým k Cechům a také to nebyli Češi, 
kdo rozbil Rakousko. Hrobaři habsburského mocnářství byli, kromě dynastie 
ovšem, Němci, zejména Němci z českých zemí,kteří se bezohledně snažili po
němčit celou monarchii a všem ostatním národům upírali všěfc&na práva.často 

slýcháme výtky,že prý republika neměřila spravedlivě národnostním menšinám, 
zejména pak Němcům.Při tom se obvykle operuje docela ®exprmsMdäxvý|pieprav- 
divými statistikami,ze jména školskými.Na to se dá říci toli^qže kdyby nám 

byli měřili Němci ve školství tak, jak jsme činili my jim,když po válce 
správa našich věcí přešla do našich rukou, byli bychom bývali docela spo
kojeni. Národnostní zápas v českých zemích nemusil nabýt forem tak nenávist
ných a záhubných,do jakých se rozrostl během let.češi jistě nebyli andělé 

a jejich postup nebyl vždy a ve všem správný a bez chyb.Němci však jsou 
ti poslední,kteří nám mají co vyčítat.Nikdy jsme se nesnažili je počeštit, 
ale oni o naše poněmčení a vyhlazení se pokoušeli až do poslední chvíle. 
Existuje-li dosud český národy je to jen proto,že se jeho zničení

Němcům nepodařilo. 
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Před nedávném jsem v jednom listě,psaném český a tudíž patrně pro 
Čechy určeném,nalezl žalostný nářek,že bylo rozbito Rakousko. Podobný stesk 
by mne nepřekvapily listě Němců, odsunutých z Česko slovenská, protože lze 

pochopit,že se jim stýská po jejich privilegovaném postavení,jež měli v 
Rakousku.Ale i u nicht by to bylo pokrytectvím,protože každý,kdo pamatuje 

ony doby,ví velmi dobře,jak právě ti největší vlastenci toužili po tom, 
aby Říše "kázně a dobrých mravů" pohltila Rakousko. U Čecha to ovšem u- 

divuje a zaráží. Ale konečně,proč by neměli být mezi námi lidé,kteří ne
vědí nebo nechtějí vědět,jak to za Rakouska bylo?

Znakem rakousko uherské monarchie býl dvouhlavý orel. 0 tom se říkalo 
posměšně,že mu Rakousko pořídilo sice dvě hlavy,ale zapomnělo na mozek do 
nich.Kus pravdy na tom byl.Rakouské vlády přece dokázaly,že národy,jež 
tento stát zprvu považovaly za ochranu své existence,musily nakonec do- 
spěti k názoru,že tento sttft je největším ohrožením jejich bytí.A proto, 

když přišla chvíle krise, stát se rozsypal jako domeček z karet,protože 
o jeho zachování nikdo nestál.Ani ti Němci ne,kteří jej dnes oplakávají, 
ale tehdy jej vehnali především do záhuby svou panovačností a svým šilhá
ním přes hranice do Říše.

Pilířem zvetšelé monarchie byla její armáda, jíž,stejně jako zahranič
ní politiku považoval dávno již senilriSstí postižený císař za svou vlastní 
doménu, do níž se mu nikdo nesměl plást.Rakousko uherská monarchie byla 
dualistická a také ta armáda byla dvojí,či vlastně trojí. V době,kdy se 
tak rádo zapomíná na minulost, bude snad účelné o tom říci několik slov.

Až do nastoupení Františka I. byla monarchie více méně
volným skupenstvím různých států, jež měly své sněmy a byly navzájem 
spojeny především osobou panovníkovou.Ústřední úřady byly spíše pojítkem 

mezi panovníkem a úřady jednotlivých zemí, jako na příklad starého českého 

státu,jehož královská dvorská kancelář,české to ministerstvo, byla dlou
ho v Praze,než byla přenesena do Vídně,protože tam sídlil panovník. (Byly 
ostatně doby, kdy vládci monarchie Sídlili v Praze.)

Při nastoupení na trůn se František Josef slavnostně zavázal šetřit 
práv všech zemí, sdružených pod jeho žezlem a přislíbil opětovně,že se 

dá korunovat na krále českého, aby tak slavnostní korunovační přísahou-

Státní a vojenská organisace Rakouska

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 271



posvěcenou věky- to ještě slavnostněji xžxx zdůraznil. Františku Josefovi 
ovšem nikdy nepůsobilo Kmxpakxra žádné rozpaky utéci od svých slibů a jednat 
právě opačně, než jak nakazovaly jeho sliby,přísáhy a závazky. Místo respekto
vání práv jednotlivých národních států nastblil tuhý centralismus, místo 
ústavnosti se pokusil vládnouti absolutisticky.Ústava, vnucená národům Ra

kouska bez ohledu na jejich vůli a císařské sliby, snažila se změnit monar
chii v něco, čím nikdy nebyla, totiž v jednotný stát, v němž by se všechna 
moc vládní i správní soustředila na jediném místě. Státy,tvořící panství ro
du habsburského byly degradovány na pouhé provincie s velmi omezenou samo
správou a český stát byl na příklad rozdělen na tři sobě úplně Jtfvné celky, 
totiž Čechy,Moravu a Slezsko. Je jich tradiční státoprávní svazek byl uměle 

pře rván.
Tento unitářský centralismus ovšem dlouho nevydržel ve své p/vodní 

strohosti,Maúaři si vynutili revolucí státní odlišnost v rámci monarchie. 
Češi o pds podobné postavení usilovali a kdyby ve Vídni byli měli rozum, 
mohlo se rakouské soustátí uchovat.Takto však byl nastolen dualismus.Mo
narchie se rozdělila na dvě části. Jedna byla spravována z Vídně a druhá z 
Budapešti.Pro jednu polovinu byl zvolen poněkud komický oficiální název 
’’země na radě říšské zastoupené", nebo také "Předlitavsko", č± "Cislajtánie". 

Druhou polovinou bylo království Hmratóx Uherské,nebo-li ZalMavsko , či 
"Translajtánie". Normálně se bušem říkalo Rakousko a Uhry. Obě pbloviny měly 
své parlamenty, Rakousko sněmovnu poslaneckou a sněmovnu panskou, Uhry 
pak sněmovnu poslaneckou a sněmovnu magnátů. Kromě toho zde byl jakýsi 
společný parlament, $terý jednou zasedal na krátký čas v roce ve Vídni a po

druhé na krátký čas v Budapešti. Zval se "delegace"protože to bylo shromáž
dění delegátů, jež každý parlament volil každoročně. Obě poloviny měly zde 
paritní zastoupení. Monarchie měla různé společné centrální úřady,jako na 
př. ministerstvo císařského domu, zahraničí, války a financí. Tato ministerstva 
nebyla však odpovědna žádnému z parlamentů obou polovin říji a ani delegace 

je nemohly odstraniti. Deleg^ace astatnž sanry ostatně mnoho moci neměly. 
Jejich kompetence se vyčerpávala hlavně stanovením kvóty/jíž každá polo

vina říše přispěla Ba společné výdaje.Kromě toho diskutovaly o finanční 
politice říše- ale obě poloviny měly vžak vlastní ministerstva financí a 
vlastní finanční a hospodářskou politiku - o obraně a zahraniční politice 

říše, což obojí se dělo k velké nelibosti eísařově. Císař však na žeči a 
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x vůli deleg^ací mnoho nedal a jeho ministři také ne.Pokud se těšili přízni 
panovníkově, mohl i přehlížet každou kritiku. Po této stránce postavení ’’spo
lečných ministrů” bylo mnohem pevnější, než ministrů jednotlivých polovin 
říše,jež přece jen někdy se podařilo v parlamentě porazit a odstranit. Slu
ší ještě zaznamenat,že společnými ministry byli vždy Němci a Uhři, někdy 
však také Poláci.Žádný z ostatních národů monarchie nebyl poctěn takovou 

funkcí.
Vnitřní správa "’onarchie běžela, jak se říkalo, na dvojí koleji. Byla 

zde soustava státních úřadů, místních^obvykle okresních a krajšikých,zem
ských a ústředních.Vedle ní byla soustava samosprávy, obecní(místní), okresní, 
krajské a zemské.Ze všech rakouských institucí byla místní samospráva nej
demokratičtější,ač volební řády demokratické nebyly.Pro Cechy byla místní 
samospráva požehnáním největším,protože odchovala bezpočet odborníků,kteří 
se znamenitě uplatnili, když jich potřebovala samostatná republika. Místní 
samospráva,jež umožnila veřejné působení mnoha tisícům obětavých pracovní
ků, stala se znamenitou školou veřejné práce. Měla ovšem defekty,plynoucí 
z nedostateční- svobody a tím,že zájem veřejnosti byl soustředěn na vnitř
ní problémy,protože to byla jediná možnost uplatnění se,způsobila,že 
jsme spravovali sice dokonale svobodný stát,ale přehlíželi jsme k vlastní 
škodě záležitosti zahraniční.

Armáda monarchie byla organisována podle dvojdílné struktury monarchie. 
Byla zde především společná armáda, podléhající ministerstvu války ve 
Vídni. Tato armáda nesla titul ’’císařská a královská". Pak zde byla armáda 
rakouské poloviny říše,označovaná jako"císařská královská”. Oficiálním 
názvem jejím byla zeměbrana a podléhala ministerstvu zemské obrany ve
Vídni.Uherská armáda se zvala xfilmaBc a podléhala ministerstvu hroxnádK 
honvédů v Budapešti. Je jím označením bylo "frálovská".

V obou polovinách monarchie byla uzákoněna všeobecná branná povinnost. 
Mladí muži ve věku 21 let šli každoročně k odvodu a ti,kteří odvedeni
ihned,to jest "v první třídě", šli k odvodu následujícího roku ve "druhé 
třídě" a případně ještě ymxdšjx o rok později ve "třetí třídě". Ve společ
né armádě trvala v míru vojenská služba tři roky, v zeměbraně dva roky. 
Pro lidi s maturitou zde byla výsada,že sloužili jen jeden rok jako tak 
zvaní"jednoroční dobrovolníci",jež lidový vtip překřtil na"jednoroční 

nedoberovblníky" a za války pak na "mnjtohoroční ne dobrovolníky1,’ Jaěnovčn oi,
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Jednoročáci, jak se jim lidově říkalo,sloužili nejprve ve zvláštních útvarech

při plucích - zpravidla podle jejich volby- jež byly vlastně školami pro 
výchovu záložních důstojníků a pak byli vráceni ke svým útvarům jako de

sátníci a četaři.Již za výcviku a pak až do dosažení důxtia jsnaiteé důstojnic- 
lé hodnosti měli na rukávech černožlutý prýmek. Po skončené presenční služ- 
bě( dnes se jí říká základní) byli branci přeloženi do zálohy,povinné něko
lika vojenskými ciičeními. Jednoroční dobrovolníci bývali obvykle povýšeni 
na "kadety aspiranty", což byla v podstatě hodnost šikovatele (rotmistra), 
stále ještě s dohmsms jednoročné dobrovolnickými pásky na rukávech,jež 
zmizely teprve po dosažení nejnižší důstojnické hodnosti, t. j. práporčíka 
(fShnricha, našeho podporučíka). Přesně řečeno, práporčík byl něčím mezi 
skutečným důstojníkem a poddůstojníkem, ale měl již většinu důstojnických 
výsad.Jeho oficiální zařádění bylo "gažista mimo hodnostní třídu". Této 
hodnosti však dosáhli teprve když prošli alespoň jedním vojenským cviče
ním jako záložníci. Za války byl pochopitelně postup mnohem xpndajBŽmxmnim
rychlejší.

V armádě byla úřední řečí v rakouské polovině němčina a v uherské ma

ďarština. Ačkoliv převážná většina branců byla nejen neněmecká,ale německy 
řádně nedovedla (začasté nedovedla německy ani trochu),vojenská správa 
trvala neoblomně na tom, že všechny povedly, musí býti německé a že také 

všechna úřední hlášení, písemná i ústní,musí být v německé řeči.To půso

bilo ustavičné potíže, jež se stále zvětšovaly,až nakonec vojenští páni 
přišli na řešení, jímž se měl vlk nažrat a koza zůstat celá.Připustili, 
aby u českého pluku byla ústní hlášení česká,pokud alespoň uvozovací 

formúl, e byla v němčině.
Musím ovšem vysvětlit, co se rozumělo pod pojmem "český pluk". Všech

ny vojenské útvary společné armády i zeraěbrany, měly stálé sídlo,stejně 

jako armádní sbory,je jichž byly součástí. Praha byla na příklad sídlem 
osmfho armádního sboru.A každý pluk se doplňoval z přesně pro něj sta

novených oblastí, takže branci z tó určitého kraje narukovali vždy k 
témuž pluku pěchoty, jezdectva nebo dělostřelectva. A tak měly pluky stejný 

krajový původ a byly také jazykově více méně jednotné. Branci z pražského 
kraje xbemí sloužili u 28. pěšího pluku( "pražské děti") nebo u 8. země-

v 
braneckého, z benesovfska u 102. , z písecká u 11. a z plzenská u 35» 
pěšího pluku, stejně jako klatovští, brandýsští a pardubičtí dragouni
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měli brance skoro výhradně z českého venkova oněch kra jů. Je jen pochopitel
né,že branci z českých okresů buď vůbec nedovedli německy, nebo jen velmi 

málo a jak se v posledních letech stávalo vždy častěji, nechtěli ani doznat, 
že německy dovedou.Tak bylo potřebí zavěsti pro ně via facti jakousi dvoj

jazyčnost. Poddůstojníci u ’’českých pluků” byli skoro bezvýhradně Češi a ta
ké důstojníci u těchto pluků obvykle česky dovedli, někdy ovšem hodně lá

maně. Ale k výkonu služby a nadávání to docela stačilo. I Cech se teprve na 
vojně naučil těm nejštavnatějším německým a českým nadávkám, jež zkrášlo
valy vojenskou mluvu.

Také výchova důstojníků z povolání se prováděla celkem na teritoriální 
základn".Kandidáti důstojnické hodnosti, zvaní kadeti,přešli ze třetí 
třídy střední školy na internátní čtyřtřídní vojenskou školu, zvanou ka
detku. Pc ební látka byla ovšem zaačně omezena ve prospěch vojenského výcvi
ku a školení ve vojenských naukách. Taková "kadetka” byla ve všech důleži
tých střediscích Rakouska a také v Praze byla jedna, takže její chovanci, 
i když bylo mezi nimi celkem málo Čechů, dovedli česky alespoň částečně. 

Ve Vídeňském Novém městě byla ještě "Vojenská akademie”, v níž školení trvalo 
o rok déle.Z kadetky vycházeli absolventi v hodnosti praporčíků a teprve 
po jednoleté službě u pluku se stali poručíky. Z Vojenské akademie bývali 
vyřaďováni její absolventi rovnou jako poručíci.

Musím zde vzpomenout ještě jedné důležité vojensko výchovné instituce, 
totiž tak zvané "švindlkursy", to jest přípravné kursy pro nastávající 
brance, kteří z těch či oněch dKxáxx důvodů neměli maturitu,ale přece 
jen chtěli být jednoročáhý. Šli tedy do kursu,který je připravil na zkoušku, 

jež pro armádu nahradila maturitní vysvědčení,ač nestačila pro civilní 
úřady a university.Takový kurs,jak se pamatuji,spojený s vojenskou porad
nou, měl v Praze na Josefském náměstí(později náměstí republiky) setník 
Janouškertsec«Chodil jsem tak často kolem domu, na němž byla vyvěšena jeho 
veliká firma,že si jeho podnik pamatuji. Patrně však jich bylo v Praze 

více.
Zvláštní laskavostí vojenských úřadů bylo zařádění do tak zvané ná

hradní reservy,jež sloužila presenčně jen dva měsíce.Většinou se tato 
výhoda povolovala jen učitelům a kromě toho ovšem lidem,kteří se těšili 
mimořádné přízni a protekci.Vysoko kým studentům býval povolován 

odklad služby na dobu, kdy dokončí studium.
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Vratme se však k služební řeči. Na rakouské vojenské správě by bylo 
bývalo příliš žádáno,aby vzala na vědomí skutečnosti a povolila u pluků 

s českými branci českou služební řeč.Vojenská správa musila přece zuby 
nehty br^nxkt německý ráz Rakouska a tak pomáhat kopat jeho hrcXlíováček 

se musil učit nejen všem povelům v nesrozumitelné mu řeči,ale musil také 
hlásit -na příklad ze nastoupil nebo skončil nějakou službu- či přednášet 
své žádosti a stížnosti německy.Když s tím byly velké potíže,byl zvolen 
tento kompromis: voják se dostavil formálnímu hlášení, zvanému raport a 
spustil "Herr ( a nyní uvedl hodnost osloveného důstojníka,ovšem že ně

mecky) melde gehorsamst..." nebo "... bitte gehorsamst..." načež pokra
čoval česky.Rakousko a slávu němčiny to patrně zachránilo.

Sermanisační zatvrzelost rakouské vojenské správy si nedala pokoj ani 
tam, kde šlo o záložníky. Po mnoho let bylo v Rakousku zvykem pořádat v 
pravidelných lhůtách tak zvaná kontrolní shromáždění záložníků. Záložníci, 

to jest občané,kteří si odbyli základní službu a byli povinni se dostavit 
na občasná vojenská cvičení, bývali svoláváni na shromáždění, na nichž by
la přečtena jejich jména, načež byli posláni domů. Tímto důvtipným způ
sobem si Rakousko z jištoválo,zda jsou tito záložníci dosud na živu.Tento 
směšný kousek byrokratismu vyvrcholil však v politickou aféru,protože kaž- 
dtjjkdyž bylo přečtěno jeho jméno, musil se přihlásit. A protože to byla 

"vojenská věc", musil zvolat "hier". Záložníci však začínali postupně po
užívat zvolání "zde" a to čím dále tím častěji.Tím patrně nebezpečně ohro
žovali existenci státu. Začali je za to zaárat,ale protože tlak budí vždy 
protitlak,záložníků,kteří se hlásili česky místo německy kvapně přibýva

lo. A mezi těmi,kteří se tak dostali do konfliktu, byli i dva čeští poslan
ci na říšské radě, oba agrárníci.

Agrární poslanec Zázvorka ze Šlapanic byl jedním z nich.Zanesl věc do 

parlamentu a protože byl jedním ze záložníků.,kteří volali "zde" místo 
"hier"z£skal na čas slávu národního mučedníka - marně si vzpomínám, čím 
jiným poslanec Zázvorka vynikly a zasloužil se o národ.Ale na čas měl 
zajištěno místo v lidové oblibě a v dějinách.Pak se k věci přidal stejně 
postižený poslanec Prášek ze Řivna, pozdější ministr jak za Rakouska, 

tak i za republiky, jenž se však potom rozešel ve zlém s republikánskou 

stranou.
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Rakouská vojenská správa tu stála před obtížným problémem.Byla by 

musila dátýkaždoročně nejprve desítky,pak stovky a snad i tisíce českých 
záložníků. Mohla sice uznat jejich právo hlásit se česky, tím spíše, že 
byli civilisty a ne na vojně, ale to nechtěla -ostatně by se byli vzbouři
li Němci,kdyby jim někdo sáhl na jejich posvátné právo nutit ostatní ná
rodnosti mluvit německy. Ä tak šalamounsky raflěji zrušila kontrolní shro

máždění záložníků a měla pokoj, alespoň na čas.Pochopit však,že když 
chce na Češích,aby v případě potřeby za Rakousko bojovali a nasazovali 
své životy, musí se k nim také slušně chovat a respektovat jejich národní 
city a dovolit jim česky mluvit, to bylo příliš mnoho ýádáno na inteligen
ci c.k. rakouské vojenské správy.Bylo to i nad chápavost rakouských vlád 
a německých politiků v Rakousku, zejména pak těch z českých zemí.A tak 
není divu,že to s Rakouskem dopadlo tak, jak to dopadlo.Udivuje jen, 
že se dosud najdou Češi,kteří Rakousko oplakávají.
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Z pražské skandální kroniky

Před první světovou válkou byla Praha tichým, klidným a poměrně ma
lým městem,ač jsme ji tehdy považovali za rušné velkoměsto a byli na to 
pyšni. Ale hxk± patrně byl tehdy život všude a na celém světě klidnější a 
pomalejší než dnes a naše domněnka nebyla snad tak docela pošetilá.V každém 
případ^ však se náš tehdejší denní tisk zásadně vyhýbal sensacím toho dru

hu, jaké dnes nalezneme v novinách pomalu na celém světě a vzrušil-li se - 
což se stávalo dost často- příčina byla politická, kulturní, nebo všeobec
ně národní. Sensace, jež jsou dnes pomalu denním chlebem žurnalistiky a 
často zatlačují do pozadí i vážné záležitosti veřejné, byly u nás tehdy velkou 
vzácností a vážní čtenáři, tvořící většinu předplatitelů novin, je viděli 
velmi neradi.A veřejnost ochotně vynesla káravý usudek o listu,který by 
byl příliš nakloněn pěstovat sensace.

Někdy se však přece jen vyskytly a noviny,jež podobné případy trakto
valy jen na nejzastrčenějších místech a velmi stručně, byly nuceny věnovat 

jim více místa a poněkud nápadnějšího.Pamatuji se na příklad,že někdy 
před válkou hledala policie nějaké kasaře a stopa vedla na Žižkov,předrněstí, 
jež se tehdy těšilo hodně nechvalné pověsti. 0 Žižkově se říkalo,že ruč 
na jedněch velkých hodinách na ulici jsou jediné na Žižkově,jež nekřadou.

Došlo k přestřelce při pokusu lupiče zatknout a xxahx'^fä^xxža^rah Boček 

se zatarasil v domě a bránil se střelbou. Prostře zlil, nebo snad dokonce 
zastřelil - dnes už opravdu nevím jak to bylo - nějakého policistu a jeho 
jméno se stalo příslovečným.Naši otcové porovnávali nejhorší zločince s 
Bmhmnakým banditou Babinským, jenž byl pro nás již jen legendou.jsme 
mluvili o Bočkovi, nebo o Valešovi, který niekoho zavražil a pohřbil v 
Krči.

Ani ve společnosti ani ve veřejnosti se nemluvilo mnoho o soukromých 
záležitostech jiných lidí a ze .jména ne o jejich milostných aférkách. Praha 
iyix po této stránce ani trochu nelišila od ostatních měst, v nichž pano

valy stejné mravy. Byla viktoriánská v době, kdy královna Viktoria a její 
názory začínali vycházet z módy i v její vlasti a kdy se přísné mravy za

čínaly už považovat za neklamný znak směšné šosácké zaostalosti a zpátečnictví. 
České společenské mravy nebývaly přespříliš uhlazené. Spíše byly poněkud 

drsné a to platilo také pro veřejný tisk,ale byly vždy puritánské.Někde
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na periferii veřejného života vycházely různé obskurní tiskoviny,jako 
"Nájemník", nebo dokonce i docela špinavé, jako "Pikantní svět" a "Zapo
vězené ovoce", ale tisk jako celek se vyhýbal na sto honům těmto para ši
tům značně omezené tiskové svobody.Veřejnost se jim vyhýbala také. Snad každý 
z nás dostal občas do ruky takovou tiskovinu,ale nikdo z nás se nepochlu- 
bil svým známým,že ji četl, protože by to na něho vrhalo špatné světlo. 
Harně si vzpomínám, kdo z mých přátel nebo známých, z nichž nikdo nebyl 
světcem a ani se za světce nevydával,by mohl být pravidelným čtenářem podob
ných xkxáx škvárů. Čtenáři tu jistě byli,protože jinak by takové tiskoviny 

nevycházely,ale nebvlo je vidět.
Pražský tisk dovedl být hodně obhroublý a někdy i neurvalý ve svých po

lemikách o věcech veřejného zájmu, ale pečlivě se vyhýbal všemu, co by vy
padalo jako strkání nosu do xroMkEmmýxfax soukromí, nau něž měl každý právo. 
Jistě byli u nás lidé, kteří si potrpěli na klepaření,ale ti to xafcnzpidxnx 
msmxjjcěx tropili neveřejně a každý by se byl urazil,kdyby byl za klepaře 
označen. Do tisku se však soukromé klepy nedostaly. Tehdy u nás ještě nenastala 
doba -vlastně u nás nikdy nenastala - kdy by noviny pečlivě zaznamenávaly 
tělesné rozměry hereček, zpěvaček a dam z polosv“ta, kdy by reforovaly o 
každém rozvodu se zamťftoityjako by to byl nějaký nárok na slávu. Tehdy byl 
u nás rozvod spíše něčím, za co se příbuzenstvo postižených stydělo. Roz
hodně to nebylo považováno za důvod k zaznamenávání rekordů, dosažených v 
tomto směru,ale nemyslím,že byli vůbec lidé dvakrát nebo třikrát rozvedení. 
Jednou už docela stačilo na ostudu.

Ovšem i tak se do novin dostaly různé milostné historky,jež vedle toho, 

co můžeme dnes čisti ve světovém tisku,vypadají jako směšná limonáda. Tehdy 
to však byly sensace. Patrně jich byli mnohem více, než nakolik si dovedu 

vzpomenout,ale nebyl jsem nikdy sběratelem senací a zaznamenávám-li tyf jež 
jsem nenohl přehlédnouti, ilustruji tím zároveň, co bylo tehdy považováno 

za velikou sensaci.
V době, následující bezprostředně po balkánských válkách, přibyl do

v
Prahy muž,který si říkal vojvoda PLamenac. Balkánské války vystupňovaly v 
českém lidu přímo vášnivé zaníceni pro balkánské Slovany, zejména Srby 
a Černohorce.Rakousko a s ním Němci v rakouských a českých zemích s±oc 
sympatisovali s Tureckem a když se rozpadla balkánská aliance, sázeli
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všechno na Bulharsko.Všechna pomoc, jíž mohl poskytnout nesvobodný národ 
národu, majícímu již vlastní stát, byla dána ochotně, nadšeně a ovšem dobro
volně a štědře. Zvláště důležitý byla výprava lékařů, v níž kromě lékařů 
zvučného jména byl i ošetřovatelský personál a ovšem i zásoby léčiv a ji
ných potřeb.

Do tohoto nadšení, jež nepohaslo ani po obou balkánských válkách,přibyl 
do Prahy jihoslovanský junák, válečný hrdina a dokonce i vojvoda.Štíhlý 

a osmahlý, vypadal jakoby vypadl z Čermákových obrazů Černohorců a stal se 
rázem miláčkem pražské společnosti, jeho ho oslavovala jak jen mohla. Snad

v 
mohla být jakousi výstrahou jeho ochota se dát oslavovat,ale Češi, když 
se pro něco zanítí, nevynikají kritickou opatrností. A tak se stalo,že 
hrdinský vojvoda okouzlil mimo jiné i jednu bohatou vdovu.Nevím už,zda si 
ho vzala a poznala smutnou frtavdu,až když už bylo pozdě,či byl-li demasko-

. v
ván jiz před sňatkem, ale jednoho dne zmizel z Prahy a s ním i jakési 
šperky a peníze.Zůstaly po něm jen dluhy a snad i zlomená srdce.Pan voj
voda Plamenac byl docela obyčejný podvodník a více jsme o něm neslyšeli.

Snatkové pddfcodtj/byly, bohužel, docela běžná věc. Tento druh pod

vodníků řádil zejména na venkově a noviny tiskly pravidelné výstrahy -či
nili jsme tak i za republiky, ale mamě. Důvěřivost venkovanů byla po této 

stránce bezmezná.
Docela jiného druhu je následující historka. Jeden mladý inženýr sezná

mil se na technickém plesu a mladou hezkou dívkou a zamiloval se do ní. 
Chodili spolu, navštěvovali taneční zábavy v dobré společnosti a všechno 
bylo dlouho v pořádku,Mladý inženýr dostal potom dobré místo a usoudil,že 
by se mohl oženit. Dívenka proti tomu nic neměla, ale její matka se pojednou 
postavila proti celé známosti a jako v nějaké románu dceru tajně odvezla 
z Prahy.A pak najednou propukl skandálek,protože mladý inženýr hledal svou 
snoubenku, od níž nechtěl upustit a při tom vyšlo na jevo,kdo je pani 
matka a proč se tomu sňatku vzpírá.Paní matka byla totiž majitelkou kon
cesovaného nevěstince, což byla živnost neobyčejně xýmxtná výnosná. Plným 
právem se obávala,že kdyby se její dcera provdala mezi slušné lidi, musila 
by z ohledu na ni a na zetě vzdát se své nekalé živnosti. A protože jí zále
želo víc na špinavých penězích než na dceři, postavila se na odpor.

Jakmile^tohle dostalo na světlo denní, začala aféra až dosud xmidnKimxáx
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docela soukromá,nabývat forem,jež nemohly předvídat sváře jící se strany. 
Na plesy a do#lepších tanečních zábav nemohl tehdy přijít jen tak kdo
chtěl,ze jména pak ne dáma.Dámám se vstupenky prodávaly výhradně na pozván
ku, vystavenou na jejich jméno a takovou pozvánku dostala dáma a také 

její doprovod -’’gardedáma"- protože bez doprovodu nějaké starší dámy 
nesměla neprovdaná dívka na tanec do slušné společnosti -jen na písemnou 
žádost někoho, tak zvanou reklamaci, kdo se zaručil za ni i za její do
provod. Taková pozvánka byla společenským ohodnocením, průkazem, že někdo 
XH patří do společnosti a je zřejmé,že se při vydávání takovýchto pozvánek 
přihlíželo nejen k pověsti zvané dámy,ale i celé její rodiny. A tak pořa
datelé elitních plesů, jakým býl na příklad ples inženýrů a architektů, 
začali starostlivě zjištovat, jak to bylo možné,že ona slečna dostala 
pozvánku,když se její matka svou koncesovanou živností vyloučila ze sluš

né společnosti, což pak postihovalo i její doeru.
A tak z toho byl značný poplach a mnoho nepříjemností na různých 

místech.Také inženýrovo příbuzenstvo vyrukovalo se svým odporem proti 
tomu, aby se jim do rodiny dostali takoví příbuzní. Ale případ měl sVůj 
"happy end". Inženýr vytrval,jeho slečna také.Nějak se vymanila z matčina 
dozoru a noviny dokonce zaznamenaly svatbu.Sluší podotknout,že nikde ne
bylo uveřejněno jméno inženýrovo ani oné slečny,takže křis kromě přímo 
zasvěcených je nikdo neznal. Tisk věděl tehdy kdy má mlčet.

Několik let před válkou si v Libni založila v divadelním sále "u 
Deutschů." vlastní operetní divadlo Varie Xieglerová, tehdý již poněkud 
obstarožnější hvězda operetní scény. "Divadlo Marie Zieglerové" si rázem 
přilákalo všechny ctitele operet, v nichž věčně mladá Mařenka hrála a 
zpívala všechny hlavní úlohy. Obnovená sláva této subrety a nyní ředi
telky a majitelky divadla a jeho hlavní hvězdy,oživila také vzpomínky 
na staré aférky, spojené s jejím jménem.

Nejznámější z nich, za jejíž pravdivost se ovšem nemohu zaručit,ač 
jsem jí tehdy věřil a není na ní nic neuvěřitelného, se týkala někdejšího 
intimního přátel stvísaitas tehdy ještě hodně mladé,ale již dobře známé 
Mařenky s knížetem Windischgraetzem, spřízněným nějak s císařským rodem 
a potomkem onoho neblaze proslulého muže, jenž v revolučních bouřích 
r.1848 dal v Praze střílet do lidu a jehož manželka byla zabita zblou

dilou střelou. Také v této milostné historce se střílelo. Paní kněžna,
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když ns to přišla, přepadla dvojici.Nevím již,zda postřelila svého manže
la, nebo jen jeho krásnou přítelkyni. Ututlání skandálu stálo prý hodně 
peněz,jež šly většinou do kapsy subrety, oplývající stejně krásou a hlasem, 
jako obchodním nadáním.Pověsti o tom kolovaly v Praze ustavičně, ale pros
peritě "Divadla Marie Zieglerové" to neškodilo.Na soukromý život herců 
a hereček tehdejší česká společnost nekladla měřítko tak přísné, jako na 
soukromý život jiných občanů. Buržoasní společnost je ráda viděla na je
višti, ale nesoudila, že by patřili do společnosti.V tom jim často křivdi
la, ale ochraňovala se tak před nákazou,jež v mnoha zemích docela rozložila 

vrstvuji jež měla být národu příkladem.
***
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Politická kuriosa W

Politický život českého lidu hyl již za Rakouska usměrňován a řízen 

jeho politickými stranami a jejich vzájemným zápolením. Vliv stranických 
organisací nedostoupil ovšem ani zdaleka stupně, k jakému dospěl za repub
liky. Tisk míval zpravidla mnohem větší vliv než stranický aparát, skoro vždy

Z 
tehdy ještě velmi chudý a nedostatečný.Vlastni jen sociální demokraté měli 
tehdy poměrně dokonale vybudovanou organisaění sít.Protože poslanci na říš
skou radu nebo do zemského sněmu byli voleni jednotlivě za své osoby,i když 
na doporučení politické strany, měla jejich osobnost větší význam,než tomu 
bylo později.I poslanec,který by byl za pozdějších dob docela zapadl, mohl 
se tehdy nadít větší známosti ve veře jnosti, ačkoli v se to iíasto stávalo pro 
jeho negativní stránky.

Získala-li si ve svobodné republice strana československých národních 
socialistů smutnou pověst aférami, do nichž byla namočena £tak,že se až ve 
špíně topila, již za rakouských dob nechvalně proslula obhroublostí a ne- 
urvalostí svých vyšších i nižších pře dttsrvi telí”. To ovšem neznamená, že by 
alespoň tehdy měla čisté ruce a nevěděla co je to špinavá aféra.Vůdce a za

kladatel strany Václav Jaroslav KLofáč,muž podnikavého obchodního nadání, 
dal již od samého počátku základ korupční tradici své strany aférou ’’Zlaté 
husy”. Nejeden z jeho pobočníků se řídil jeho příkladem a vzorem. Švihová 

aféra byla pak jaksi vyvrcholením všeho, co strana hanebného natropila před 
v á_lkou. Bohužel po válce zůstala strana věrna těmto tradicím a předstihla tak

v
všechny české a snad i mezinárodní rekordy.Ale, vratme se k době předválečné.

'ínozí z KLofáčových podvůdců nevyspeli tak dálko, jako pozdější ctitel 
Svíendenborga. Po slanci Choc,Presl,Žemlička a jiní vnesli do našeho politic

kého života hodně obhroublostí, ale byli to celkem poctiví lidé. Po Chocovi 
zůstal jeho proslulý výrok " pár facek a žádná polemika".Chudák Choc za
padl, stejně jako Fresl a Zemlička.Po převratu ho ze strany vyhodili,pro
tože se nedovedl smířit s bolševisující náladou,proniknuvší do strany v 
dobách poválečných,kdy národní socialisté- tehdy se pro změnu jmEnsocxii 
nazývali československými socialisty - přijali do strany svého středu 
anarchisty, vedené dr. Vrbenským a v sociálních a některých politických 
otázkách byli někdy ještě radikálnější, než statečně bolševisující sociální 
demokraté dr.Šmerala a soudruhů. Hl ásili se do druhé internacionály,kterou 

před válkou zavrhovali a hanobili jak jen mohli a když je tam nepřijali,
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snažili se dostat se do vídenské internacionály,organisované dr. Pritzem 
Adlerem, nabývané obecně dvaapůltou internacionálou,protože chtěla být 
někde mezi druhou ( sociálně demokratickou) a třetí ( komunistickou).Když 
se ani to nepovedlo, chtěli se nalepit na francouzské "radical socialist", 
kteří byli stranou občanskou a v hospodářských a sociálních otázkdl/o^ slu6~ 

ně konservativní,ale národním socialistům na jemnostech programu nikdy ne
záleželo. átaří národní socialisté,kteří české vlastenectví kladli vždy 

na první, místo a nenáviděli pojmy, jako "třídní boj", neměli mnoho smyslu 
pro tuto pružnost.Pro ně válka a zejména doba poválečná byla dobou přelo
mu. Svou stranu prostě nepoznávali.

Vedle V. J. Klofáče byl nejvýznamnějším vůdcem strany v době předváleč
né poslanec Jiří Stříbrný. Mnozí v něm viděli předurčeného příštího vůdce 
strany.Na sklonku války a v prvních letech republiky se opravdu zdálo,že 
vývoj půjde tímto směrem a že Stříbrný skutečně předstihne Klofáče a Tučné
ho, tehdy vládce nár.soc. odborů. Dopadlo to ovšem docela jinak,protože 
se vyskytl ještě jiný konkurent, jenž mu dokázal nohy. Ale tato
aféra patří do skandální kroniky republiky.Nicméně, pozdější republikán
ská aféra měla již dlouho před válkou svůj nechutný počátek a
antedatovaný Trýbův lékařský nález měl svůj původ v klepu doby předváleč- 
né.Nemohu posoudit, kolik na něm bylo pravdy.Věc jsem nevyšetřoval,jako 
ostatně Trýb Stříbrného neprohlížel.A protože nejsem Trýb, nehodlám vy- 
dávati křivé svědectví.Uvedu jen to, co jsem četl a slyšel o tbkií této 
věci, i když jsem tomu tehdy nevěnoval valnou pozornost.

Někdy kolem posledních voleb do rakouského parlamentu,jež se konaly 
I9II,přinesl český sociálně demokratický deník ve Vídni (myslím,že se 
jmenoval Dělnické listy) několik článků, namířených proti nejmenovanému 
národně sociálnímu poslanci. Ač nebylo uvedeno žádné jméno, stylisace nazna
čovala, že se to týká Jiřího Stříbrného, jenž již tehdy byl solí v očích 
sociálních demokratů. Zaěalo to vyprávěním,že jakýsi iactínr darebný národně 
sociální poslanec svedl ve Vídni chudobnou služebnou dívku a nechal ji 
pak na holičkách a nestaral se o ni.Pokračovalo to uslzeným vyprávěním, 
do jaké bídy se tato dívka dostala a vyvrcholilo to sdělením,že pan posla
nec ji nejen přivedl do jiného stavu,ale dokonce i nakazil příjicí.

Ačkoliv každý věděl z náznaků, že je to namířeno proti Stříbrnému, 
Stříbrný nemohl nic podnikat, at již byla historka pravdivá či nepravdivá.
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Tiskové procesy bývaly za Bakouska pro žalobce velmi riskantní a kdo mohl, 
vyhnul se jim, i když měl právo na své straně. Pražský tisk věc ignoroval - 
možná ovšem,že někde ^vla na zastrčeném místě o tom zmínka - ale mezi lidmi 

se o tom mluvilo. Nikdo to nebral příliš vážně. Považovalo se to obecně za 
další ukázku surových metod boje,panu jícího mezi oběma stranami. Abych ne
křivdil sociálním demokratům musím uvésti,že se také národní sociálové ani 
trochu nerozmýšleli, měli-li vymyslit na své odpůrce to nejhorší. Byli to

v 
konečně oni,kteří drsnost politického zápolení vystupňovali az ve vrcholnou 
brutální neurvalost.

Tato aférka ve své podstatě zapadla a teprve po válce ji vyhrabali ne
přátelé Stříbrného,aby mu zlomili vaz.Když aféra vypukla, nalezl jsem v 
redakčním archivu staré výstřižky,z nichž bylo patrno,kde sluší hledat pů
vodní inspiraci Trýbova nálezu. Řekl jsem již,že aféra Stříbrného patří do 

doby předmnichovské republiky,ale myslím, že bude na místě říci alespoň 
něco o Trýbovu nálezu,o němž jsem se opětovně zmínil.Universitní profesor 
MUDr. A. Trýb dal odpůrcům Stříbrného k disposici potvrzení, že u něho 
zjistil syfilidu a počátky paralysy.Později se ukázalo, že Trýb Stříbrného 
nikdy neprohlížel a že jeho lékařský posudek byl jen špinavým politickým 
trikem.K naší hanbě sluší doznat,že Trýba,když se to zjistilo,ani nezbavili 
profesury, ani práva provozovat lékařskou praxi,jak by se mu bylo stalo bez 

velkých caviků na příklad v Anglii.0 té aféře se amíním jindy.Znám trošku 

z jejího pozadí.
Zajímavou figurkou mezi poslanci, kteří prosluli mnoha jinými věcmi,než 

politickým věhlasem, byl hrabě Vojtěch xáx Sternberg, zvolený do rakouského 
parlamentu 1907 jako nezávislý kandidát.Jeho kandidatura - myslím, že to 
bylo ve venkovském okresu Hradce Králové - budila zprvu posměch,pak udiv,

v 
zejména, když byl zvolen proti všem předpovědím znalců. Proti Sterribbrgovi 
mluvilo všechno: byl šlechtic, nestala za ním žádná politická strana a on 
se ani nesnažil nějak přesvědčovat své voliče,že je lepším demokratem,nebo 
vlast<e»cem, než jeho odpůrci, ’eho vvhodou bylo, že byl působivým řečníkem. 
Poslucháčstvu neimponoval nějakou hloubku svých myžlenea4.,nebo krásou 

přednesu a také se o to nepokoušel. Působil na ně svou originálností,shtananMiHBih: 
obhroublostí a tím,že své řeči zpestřoval drsnými a někdy opravdu vulgár

ními vtipy.Jeho schůze byly vždy rušné a jeho odpůrci mu je chodili rušit.
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Štern^fct)^ se nedal. Při jedné příležitosti se obrátil k rušitelům zády,uká

zal jim holou zadnici a pronesl k nim výzvu,jež se nepronáší ve slušné spo
lečnosti. Hodně sympatií získal tento podivný kandidát tím,že mluvil velmi 
neuctivě o panovníku a dynastii.To snad hlavně rozhodlo v jeho prospěch. 
Tak velikého nepřítele dynastie neměl onen okres dosud nikdy za kandidáta.

V parlamentu hrabě Šternberk nijak nevynikl,leda tím,že se hned od po- 
částku dostal do prudkých polemik s ministry. Byl dědičným dvorským hodno
stářem - myslím, že byl dvorním komořím - což mp dávalo právo navštěvovat 

dvůr při slavnostních příležitostech a vystupovat tam jako hodnostář dvora. 
Bylo mu dáno na jevo,že jeho vystupování při jeho kandidatuře a v posla
necké sněmovně ho činí nevítaným hostem ve vznešené společnosti a Stern- 

berk to oplácel dalšími útoky na dynastii,dvorní kamarilu, důstojnickou 
kastu a vůbec všechno, co bylo základnou Rakouska. Jiří Stříbrný - ač oba 
muži neměli politicky nic společného - se s ním hodně stýkal. Oba si potr
pěli na kartičky. A ještě za republiky Stříbrný při víně rád vzpomínal na 
Šternberka a jeho jízlivé vtipy o sloppech Rakouska.

V jedné fázi života jsem se musil stýkat dosti často se Stříbrným a 
tak jsem vyslechl mnoho humorných anekdot o Stemberkovi. Zapomněl jsem je, 
protože jsem se scházel se Stříbrným právě v době,kdy se národní demokracie 
žalostně kompromitovala spojenectvím s jeho Ligou a kdy jsem byl vlastně 
jeho roztrpčeným odpůrcem. Můj zájem se tezjsMxbrsi’imm tedy bral jiným 
směrem a o Šternberka jsem se tehdy tak nezajímal,jak bych snad z histo
rických důvodů ixž měl. Ale, když se dělá historie, nemájf člověk mnoho 

zájmu o historické záznamy.
Jakousi popularitu spíše negativního druhu si zžskal agrární poslanec 

a ministr Prášek,který^ než se stal rakouským ministrem, vystupoval velmi 
energicky protirakousky v tak zvané aféře "zde", to jest ve věci kontrol- 
nich shromáždění rakouských záložníků. 0 tom mlutíím napínám místě. Prášek 
se pak stal za agrární stranu ministrem a když jím přestal být,vymohl 
si zvýšení pense z císařská milosti.Rakouští ministři dostávali doživot
ní pensi, i když sloužili třeba jen 24 hodin,jako se to stalo v případu 
knížete Hohenloheho,jenž byl ministerským předsedou přesně jeden den. 
Pense byla slušně vysoká,ale byla ovšem nižší, než než plný mxi ministerský 

plat.Pro zvláště zasloužilé, nebo spíše zvláště ponížené a oblíbené měl 
císař dal v podobě doživotního plného platu.Ministr nebyl propuštěn ze

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 286



služby,ale "dán k disposici". Neúřadoval,ale plný plat šel mu KxäxxxxmaDÄám 

iá i nadále, jako jakési čekatelné.To se stalo v případě Práškově.Hodně .
mu to ublížilo na jeho popularitě a za pozdějšího jeho konfliktu v

s Masarykem mu toto odhalení oslabilo jeho posici.Ovšem, tato zaniklá 
jíž pense by sama nebyla stačila, aby byl poražen. V kampani, jež se opí

rala o jeho skutečné, či snad jen vymyšlené kořistnictví, mu však vzpomín
ka na tuto věc nebylapijak ku prospěchu.

Politickou kariéru si tehdy začal připravovat muž,jenž to za republi
ky opravdu dotáhl na vůdce nové strany a na ministra, totiž Josef Václav 
Najman. Byl to muž nad jiné podnikavý. Začal jako kočovný skx obchodní 
cestující,kýerý jeádil po Cechách a po Moravě a zákazníkům prodané zboží 
rovnou dodal.Při jedné příležitosti v záchvatu obchodní zdatnosti prodal 
také vůz a koně, patřící firmě, jež ho zaměstnávala a pgníze šly do jeho 
kapsy a ne do pokladny zaměstnavatelovy.Za tuto podnikávost byl pohnán 
před soud a odpykal si trest ve vězení. Po válce mu to noviny občas předha
zovaly,ale protože vyčítat někomu odpykaný trest bylo trestné,stala se ta
to polemická praxe riskantní a když Na jnan rostl vlivem a významem,začalo 
se na to zapomínat. Jen komunistický tisk se občas pokoušel to připomenout. 
Jeho strana se zase snažila celou věc popřít, ale viděl jsem faksimile 
stránky předválečných novin, na níž se referovalo o tomto soudním případu.

J.V.Najman si po své aféře a než se stal politikem,zařídil na Králov
ských Vinohradech zasilatelský dům, který obchodníkům na venkově prodával 
různé věci, zejména francovku "Bělku" a "kouzelné obálky",obojí Najmanovy 
vlastní výroby."Kouzelné obálky" se prodávaly dětem i dospělým dětského 
rozumu za 2 haléře a obsahovaly různé předměty, někdy o maličko cennější 
dvou haléřů, ale obvykle tretky docela bezcenné. Najman ovšem nebyl jedi
ným výrobcem těchto obálek,jež obchodníkům prodával za cenu značně sníže
nou. "Kouzelné obálky" byly v době mého dětství velmi oblíbené,protože byly 
nejlacinější a dětem dostupnou loterií.Kupoval jsem je náruživě jako malý 

kluk.Nemohu ovšem říci, byly-li to ty Najmanovy.
Najman se velmi brzy snažil organisovat obchodníky a živnostníky v 

politické hnytí,ale před válkou to bylo ovšem zcela beznadějné.Vydával 
týdeník "Obchodnické zájmy", na nějž jsem přišel při svýoh návštěvách & 
štix iUflrtöU v Maršovících.List obsahoval,pokud se mohu upamatovat,obchodní 

a právní poradnu pro malé podnikatele, což jsem pochopitelně nečetl a 
také zábavnou část,kterou jsem čítal.Kromě toho tam bývaly inseráty,
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hlavně Najmanova velkoobchodu. Jeden z nich si parnatuji,protože mu sedl na 
lep dědeček, muž jinak ne právě lehkověrný. Inserát nabízel za směšně níz

kou cenu "zlaté hodinky a 99 užitečných předmětů k tomu". Dědeček neměl 
zlaté hodiny a tak si je ob jednal.Byly lehce pozlacené a jak šly nevím. 
Pamatuji se však, jak dědeček soptil,když viděl,že těch "99 užitečných 
předmětů " byly špendlíky, obyčejné nebo ozdobné s barevnými hlavičkami, 

zavírací, jehly různých velikostí »náprstky a podobně. Byl to dobrý vtip, 
ale dědeček pro tento druh humoru smysl neměl,už proto,že to byl vtip 
na jeho účet. Po letech však fráze "zlaté hodinky a 99 užitečných předmětů 
k tomu" docela zdomácněla, tak že je zřejmé,že podobnou zkušenost udolalo 
i mnoho jiných.

Redaktory "Obchodnických zájmů" byli dva moji pozdější milí přátelé, 
Ladislav Hajek a Otakar Zdeněk, s nimiž oběma jsem se seznámil ovšem 
až za republiky.Oba mají místo v mých vzpomínkách z oné doby.

Až do prvních parlamentních voleb v Československu,kdy byl prvně zvo

len do Národního shromáždění, byl Najman se svou snahou vybudovat 
obchodnicko-živnostenskou stranu považován za směšnou figurku. Nic nezname
nal. Když dodící se živnostenská strana dostala ve jmenovaném Revolučním 
národním shromáždění jednoho zástupce, nebyl jím on,»ale tehdejší předse
da zárodku oné strany Rudolf Mlčífoch z Olomouce. (Mlčoch se tehdy stal 
hospitantem poslaneckého klubu sociálně demokratické strany.) Nikdo tehdy 
netušil,že živnostenská strana vzroste a že Najman Mlčocha úplně zatlačí 

a stane se neomezeným pánem politické strany,jež s výjimkou prvních let 
republiky, byla zastoupena ve všech vládách.
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Poměrně brzy v mládí jsem byl ovlivním tím,čemu se tehdy říkávalo 
"rozpory mezi náboženstvím a vědou" a ztratil jsem úplně víru v Boha. Ani o 

vědě ani o náboženství jsem tehdy toho mnoho nevěděl a důkladněji jsem se 
těmito problémy začal zabývat až mnohem později,ale mně to, co jsem nedo
statečně věděl,tenkráte docela stačilo.Mládí nepotřebuje mnoho k skálopev
nému přesvědčení,že snědlo všechen rozum.

Stejně brzy jsem zanevřel krutě na katolickou církev. I zde bylo roz
hodnutí celkem snadné.Hus,španělská inkvisice,protireformace,Koniáš a při

sluhování Habsburkům, to byly hlavní argumenty, jež stačily mně i mému oko
lí. Havlíčkovo "Bratře Čechu shoď černou hazuku!" doplnil po válce můj po
zdější přítel Jaroslav Motyčka svým slavným "Habsburkové, Řím a národ český" 

a to na světový názor v té věci docela stačilo.
Ač atheista nikdy jsem nebyl materialista a měl jsem vždy značný,i když 

obvykle negativní zájem o náboženství. Způsobila to literatura a jakési sil
né citové založení. Můj zájem byl však zprvu zaměřen k exotickým věrám. 
Četl jsem- z literárních zájmů ovšem-"Světlo Asie" od Edwina Arnolda,jež 
mne přivedlo k zájmu o budhismus.Když jsem náhodou nalezl v antikvariátu 
ušmudlaný výtisk dávno již rozebraného Čuprova "Učení staroindického",pro

budil se ve mně zájem o Védy a indické náboženství. Odtud byl už jen krok k 
theosofii a okultním naukám. Zvláštní náhodou první poučení o theosofii 
jsem čerpal z pravověrně katolické knížky Čihákovy, jíž vydalo ne méně pra- 
vověrné nakladatelství Kotrbovo. Dílo bylo sice zaměřeno proti theoso/ii, 

ale proti zvyku většiny katolických autorů bylo psáno tak objektivně a 

informativně,že se je dalo považovat za nejlepší poučení o této doktríně. 
Theosofická společnost měla tehdy velmi pěkně zařízené místnosti v paláci 
"Lucerna" a pořádala tam pravidelné přednášky, jimž dominoval předseda 
této společnosti pan Bedrníček. Brzy jsem narazil také na skupinu vyznava
čů doktríny dr.Rudolfa Steinera,jež se odtrhla od původní theosofické 
společnosti, založené H. P. Blavatskou a Annie Besanteovou a mající proroka 
(či Messiáše) v podobě p.Krišnamurty. Steinerovi rozkolnici si založili 
vlastní organisaci pod názvem antroposofické společnosti a zřejmě dosud 
existují.Alespoň jsem v exilu zjistil v Londýně různé jejich místnosti, 

v nichž jsem se účastnil schůzí,jež ovšem neměly nic společného s 
jejich naukami.

"Meditace’’ a skupina Staré říše.
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V Prostějově (nebo to bylo v Přerově?)vydával A.Griese okultní knihy, 
zejména jednu publikaci,zvanou "Vysoká škola okultních nauk". Zahloubal jsem 
se do těchto knih a zkoumal tajemství ma^ie,jež vykládal Eliphas Levy,taro- 
ku a podobných věcí .TJměl jsem nazpamět "Tabela Smaragdina" od Hermese Tris- 

megista a znal mnoho jiných více méně pošetilých nauk. Četl jsem také knihy 

o spiritismu,jež se mi již tehdy zdály být přehnaně lehkověrné.V mnoha 

svých názorech jsem však byl knihou anglického fysika Lodgea o pa- 
rapsychických zjevech.

Touto cestou jsem se brzy dostal i zájmu o náboženskou mystiku a je jen 
pochopitelno,že jsem se zajímal především o mystiku katolickou.K tomu 

ovšem přispěl značně styk s paní Kamilou Neumannovou,jež prožívala tehdy 
své zaníceně katolické období,což ovšem neznamenalo,že by byla chodila do 
kostela nebo dokonce ku zpovědi.Když jsem u ní koupil Claudelův”Polední 
úděl", předčítala mi dokonce z něho úryvky a pověděla mi o Florianových edi- 

sích.Také Jiří Karásek ze Lvovic, k němuž jsem tehdy docházíval,intensivně 
pěstoval "literární katolictví",jež bylo ovšem v naprostém rozporu s teo
riemi, jež zastával na příklad ve svém "Apolonyu z Tyanny" a jiných knihách. 
Ptal jsem se jednou,jak muže věřit na každou katolickou pověru a dostal 
poučení,že je dvojí náboženství.Jedno je pro hloupý a nevzdělaný lid a pro 
ty,kteří si jako kněží a pod. z toho udělali výnosnou živnost,kdežto druhé 
je pro kategorii,jíž nazval "inteligentními katolíky". Pro ty druhé jsou 
legendy,obřad, krása liturgie, batolt, gotika a umění vyrůstající z nábožen
ství zdrojem inspirace.Poukazoval na Zeyerovy "Tři legendy o kricifixu”, 
jež čerpaly svůj z estetické a citové stránky náboženství a ne z
věrouky a jež Zeyerovi ani trochu nepřekážely vyslovovat jinde názory do

cela nekatolické a přejímat inspirace jiného druhu.
K tomuto myšlenkovému proudu patřil také Otakar Březina i sochař Fran

tišek Bílek. Vyštika ostatně, i když čerpala z inspirací čistě náboženských, 
byla vždy církvi samé hodně podezřelá.

V národě silně protikatolickém byl tedy zájem o určitý druh nábožen
ského umění,ač sám pojem katolické literatury byl v hluboké nevážnosti. 
Pod tím pojmem se tttiž rozuměly zatuchlé knihy obskurních autorů,jejichž 

nadšení pro náboženství a církev zdaleka převyšovalo jejich obvykle mikro
skopický tal ent.Niüäo ovšem nepočítal ku "katolické.-^' literatuře "národní 

autory,jako Václava Beneše Třebízkého,Boleslava Jablonského,P. Douchu,nebi 
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vůbec autory,kteří byli oddanými příslušníky katolické církve."Katolická* 
literatura" to byly primitivně tendenční knihy autorů, jejichž jména člověk 
zapomněl, sotva na ně přišel.Než jsem objevil něco odlišného, sdílel jsem 
obecné opovržení k tomuto druhu literatury.Ani "katolická moderna" mé ná
zory nezměnila. Spíše je utvrdila.V městské knihovně a čítárně jsem přišel 
na "Nový život", redigovaný P. Aloisem Dostálem-Lutinovem. "Moderna", repre
sentovaná tímto listem to jistě myslila dobře,ale mnoho nedovedla.

Nějak jsem se dozvěděl o "Meditacích", revui, jíž v Praze vydával inž. 

Vilém Bitnar, jenž se po válce stal kulturním redaktorem "Lidových listů". 
Tehdy byl zaměstnán - nemýlím-li se- u pražského magistrátu.Kdosi mi řekl 
o této nedávno založené revui a že k prvnímu číslu byla přiložena několika- 
stránková serie Bílkových litografií. Pro tyto litografie jsem si "Meditace" 
objednal a nalezl v nich ledacos nového a za jímavého. "Meditace "měly úro
veň podstatně vyšší, než všechno, co se u nás tehdy hlásilo ku katolictví 

v literatuře.
Inž.Bitnar chodíval pravidelně do kavárny "Sxám Edison" na rohu Příko

pů a Můstku.Byla to kavárna většinou německá, jež k sv'imu jménu přišla tím, 
že Thomas Alva Edison za své návštěvy Prahy do ní zašel a majiteli se pode- 
psal na kusu papíru,který pak zarámován visel na stěně. Jak se imenovala 
dříve nevím.Rozhodně to nebyla jedna z literárních kaváren, al®< snad proto 
tam Bitnar chodil.Nebyl vyrušován mnoha lidmi a české revue dostal do rukou 
dříve, než jinde, kde byla po nich poptávka mnohem větší.Bitnar, s nímž jsem se 
tam na jeho pozvání sešel, byl muž velmi jemný a vzdělaný a rozhodně neči
nil dojem bigotního aaslepence. Ovšem, věkový rozdíl mezi námi byl příliš 
značný.Proto nemohlo dojít k nějakému zvláštnímu sblížení a důvěrnosti.

"Medi táce" vydaly několik knížek. Mezi nimi byl na příklad "Poutník 
cherubínský" od Angela Silesia,psaný v alexandrinech a překrásně přeložený, 
dále "Výkřiky svaté Terezie".Tfyslím, že v této edici vyšly ještě některé 
jiné knížky,ale, ač jsem kupoval všechno, co tam vyšlo, na názvy si již 
nevzpomínám."Meditace "ostatně nevycházely dále než tři nebo čtyři roky. 
Pro pravoverné katolíky byly příliš inteligentní a snad i málo bigotní a 
pro českou veřejnost byly příliš katolická a tudíž mimo širší zájem. A 

ostatně brzy přišla válka, jež zničila mnoho dobrých revui.
Docela mix stranou pozornosti širší veřejnosti vycházela edice "Stu

dium theologie,umění a vědy", jež byla pak později přezvána na "Nova et 
vetera". Vycházela ve Staré říši na Moravě a vydával ji, řídil a'financ oval

Z

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 291



28^ 

Josef Florián.Neviděl jsem ho nikdy v životě a jeho adresu jsem dostal od 
pani Kamily Neumannové,jež byla jeho velkou ctitelkou.Vyměnili jsme spolu 
několik dopisů a z nich a z jeho redaktorské a vydavatelské činnosti jsem 

viděl, jaký to byl podivný originál.
Dopisy psával Florián na ručním nebo holandském papíru,písmem překrásně 

kresleným, jež jsem se jeden čas snažil nápodobit,bohužel bez velkého úspě

chu. Ale z tohoto pokusu jsem měl přece jen jakýsi prospěch. Do té doby jsem 
totiž věřil,že jakýmsi znakem vmimkmstši velikosti intelektu je písmo hodně 
nečitelné.Svým tištěným písmem mne Florián přivedl k názoru docela
aíMpačnému a tak mám od té doby alespoň čitelný rukopis, jímž jsem si získal 
v době svého novinářského působení značnou oblibu u sazečů.

Vydavatelství nebylo žkoodm Floriánovi ani předmětem obživy,ani zisku 
a na jeho publikacích nebyla nikdy udána cena.Zeptat se,jako jsem to učinil 
na samém počátku našich písemnýýh styků, znamenalo ho urazit. Odpověděl roz
hořčeně, že literární dílo a moudrost nejsou a nemohou být předmětem obchodu- 
du a nemají cenu, jež by se dala vyjádřit penězi.Je to dar mezi přáteli,kte
ří zase mají přispět na další vydávání takovou částkou,jakou mohou postrá
dat. Proto má každý poslat tolik,kolik může a jak vysoko si onu publikaci 
oceňuje.Floriánovy publikace se neprodávaly u knihkupců. Sfyslím,že se mu 

při této metodě valně nedařilo a v posledních letech před válkou i Florián 
kapituloval před tvrdými životními skutečnostmi. Dal své publikace do prode
je Topičovu nakladatelství, ale i nadále posílal svým pravidelným odběrate
lům všechno co vydal.Někdy v několika výtiscích. Jednou jsem na příklad sxfcKi 
dostal celý balík brožurek "Za*jevení v La Salette" a ’'Proroctví pastýřky 

Melanie" a nevěděl co s tím.
Nezvyklá byla úprava jeho publikací, většinou sborníků.Každý příspěvek 

byl tištěn na jiném papíře, jinými typy a někdy i v poněkud odlišném for - 
mátu, takže se stati daly docela snadno od sebe sdixžxk oddělit. Vypadalo 
to jako dohromady slepená sbírka maličkých brožurek a letáků. Týpografická 
úprava byla vždy vzorná a každá tisková chyba iyla Floriánem kaligraficky 

opravena v každém výtisku.
Kromě sborníků vydával Florián různé brožurky a knihy,ze jména díla 

Leona Bloye.Pamatuji se na román "Chudá žena", z níž si dnes vzpomínám na 
originálně silácké šácáky první řádky začátku. Ste jně mám v paměti neobyčejně 

temperamentní knihu téhož autora "Obviňuji se...", jež začíná prohlášením:
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"Obvinuji se,že jsem považoval pana Emila Zolu za velkého spisovatele*’. Kni-
I

ha zuřivě Zolu napadá. Jakým způsobem, ukazuje tento citátx z ní. Jeden velký 
ctitel Zolův vzal svého malého synka,aby mu ukázal tohoto velikána.Když 
přišli k Zolovu domu, viděli jednoho pána, jak bez kabátu a ve šlích 
stojí na pavlači, nakloněn přes zábradlí a neostýchavě vrhne ( v knize je 
ovšem použit výraz poněkud triviálnější).Chlapeček se ptá udivěně:"Tatínku, 

kdo je to prase?? A otec odpovídá:" To je pan Emil Zola, velký spisovatel." 
To snad postačí jako ukázka Bloyova slohu.

Florián nejen že miloval Bloye, ale shlédl Ae docela na jeho slohu, 
jejž napodoboval ve svých polemikách, kde jen mohl.Když jednou taits 
katolická revue "VIast",kterou řídil P. Škrdle,příkře kritisovala vydání 
románu "Ženatý kněz" od B»rbey d’Ayrevillyho,vykasal si Florián rukávy 
a svou po/éfljiku zahájil slovy: "Jakási stará kráva Skrdlova zabučela do 

listopadového pokoje neb^ožtíků, mezi nimiž je na čestném místě Barbey 
ďAuretilly... "

& církevními autoritami byl tento bojovný katolík ustavičně na štíru.

0 nic lépe na tom nebyli jeho spolupracovníci a nástupci. Zejména P. Berní 
měl velké opletačky s církevními úřady. Po Floriánovi převzal řízení edice 
P. (Ludvík qí Antonín?)Stříž,který se však přece stal nakonec spirituálem 
kláštera Bominikánů. Edice Staré říše bývaly totiž papežštějšími než sám pa
pež a kritisovaly kdekoho,včetně papežů,protože v jejích očích nebyli dost 
pravoverní.Jedním z deliktů hierarchie v očích skupiny Staré říše bylo, že 
církev nespěchala uznat zjevení v La Sailette,na něž oni horoucně věřili.

Také mladý medik Jaroslav Burych,později velmi známý katolický spisova
tel získal si své první polemické ostruhy svými útoky na arcibiskupa Lva 

Skrbenského z Hřiště,když vyměnil pražský stolec za onen v Olomouci a vzbudil 
tak obecné pohoršení.

Osudy skupiny ve Stare říši jsem sledoval skoro až do samého vypuknutí 
války.Po válce jsem s ní styky již nenavázal a o jejich dalších osudech ne
vím již docela nic.Všechny mé zájmy se braly jinou cestou a také jsem četl 
docela jiného druhu publikace knižní a periodické.Novinářské zaměstnání je 
pán velmi nemilosrdný a vyžaduje,aby se mu člověk věnoval plně a vzdal se 
všech zájmů a zálib,jež s profesí přímo nesouvisí.
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Počátky a konce českého anarchismu

Zmínil jsem se několikráte o karlínských a jiných anarchistech,a nimiž 
mne svedla náhoda, pravým jménem Michal Mareš.Je na čase říci něco všeobecně 
o této radikální skupině. Kolem anarchistického praporu byla kdysi seskupe
na hezká řádka literátů, některých významných,jiných méně významných a 
vliv anarchismu na českou literaturu nelze přehlížet. Snad je proto na místě 
říci něco o celkových osudech tohoto hnutí, již proto,že se nedovedu upa- 
matovat,že by se byl o to pokusil někdo jiný.Nejsem ovšem povolán psát his
torii anarchistického hnutí v českých zemích,protože jsem se tím odborně 
nezabývaly vím jen na co jsem přišel při četbě anarchistických publikací o/ 

stycích s příslušníky tohoto hnutí, jež trvaly jen poměrně krátkou dobu.
Myslím,že jenom starý sociálně demokratický pracovník Josef Hýbeš věno

val anarchistickému hnutí poněkud větší, i k<^yž ne právě vlídnou pozornost 
ve svých"Zajímavých vzpomínkách”, z nichž jsem se dozvěděl ledacos o počát
cích tohoto hnutí.Anarchisté, nebo také stoupenci Bakunina, se objevili v 
českých zemích hned na samém počátku socialistického hnutí a hned od prv
ních dnů byli v krajně nepřátelském poměru k sociálním demokratům.Naši 
prvotní sožHřální demokraté byli pravoverní marxisté, nadšenci pro socialis
tickou ’’vědu” a dívali se s hrozným opovržením na "utopisty",kteří nechtě

li přijmout marxistické doktríny jako neomylné evangelium a nechtěli uznat 
Karla Marxe»Friedricha Engelse, Liebknechta a Bebela za neomylné autority. 

Podle Hybeše přišel popud k založení anarchisticlcých skupin ze Spojených 
států a prvním evangelistou anarchismu byl u nás podle Hybeše americký Ně
mec jménem Most.Ovšem, Hýbeš není právě autorem, jehož každé slovo je po
třebí bráti doslovně. Byl příliš tendenční, stranický a zaujatý,nepsal jako 
historik, ale jako propagátor. Je možné,že be se v socialistické literatuře 
naleznou ještě jiné a snad historicky cennější zmínky,ale nevím o nich - 
socialismus, aí již"utopistický" nebo "vědecký" mne nikdy nezajímal do té 
míry,aby jeho historii věnoval příliš mnoho času a péče. Teorie této poše
tilé církve a její současná pxsx praxe mi docela stačily.

V době, kdy jsem se seznámil s anarchisty, skládalo se toto hnutí v 
Čechách ze dvou celkem nesourodých skupin.Na jedné straně byla hrstka 
intelektuálů, většinou spisovatelů, jíž dominoval S.K. Neumann. Byla to 

ona,jež upoutala můj zájem.Na druhé straně bylo několik set - v dobách 
největšího xazkxxfc rozmachu tohoto hnutí několik tisíc - prostých přísluš-
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níkůčtx dělnické třídy, většinou horníků a textilních dělníků ze severních 
Čech.Ti byli soustředěni v okolí Liberce, Horní a Dolní Růžodol,Rochlice 
i Františkov byly jejich hlavní bašty. Horníci pak byli soustředěni zese 
v okolí Mostu. S.K, Neumann hrál v době své politické aktivity úlohu jakéhosi 

anarchistického papeže, ale jeho čistě intelektuálské a krajně individua
listické stanovisko nenapomáhalo vybudování řádn^ organisovaného hnutí, 

třeba malého. Je ovšem otázkou, zda by anarchistická mentalita byla snesla 
řádnou organisaci s jakousi dávkou discipliny. I ve svých řadách anarchisté 
věřili na "pořádek 1»ez vlády".

Narazil jsem ostatně jen na trosky anarchistického hnutí,protože an®^- 
chistické organisace byly již policejně rozehnány, časopisy přestaly vy- 

cházet-až na tři, méně důležité- a hnutí trapně vegetovalo. Bylo by živo
řilo i bez úředního zákroku.Několik let před tím, než jsem na toto hnutí 

přišel, mělo ještě několik celkem volných a občas i zuřivě mezi sebou se 
sváře jících organisaci. Jednou z nich byla "Česká federace všech odborů", 

jakýsi pokus o syndikalistickou odborovou ústřednu,d.poru®ující jako univer-
v

sální všelék generální stávku,přesně podle doktrín Švýcara Siegfrieds 
Nachta, Francouze G-eorgesa Yvetota a Španěla Malatesty. Tuto "Českou fede

raci všech odborů" vedl intelektuálně i organisačně bývalý horník Karel 
Vohryzek, úspěšný žzx řečník, dovedný organisátor a obratný novinář. Nej

silnější složkou této federace byl "Svaz horníků", vedený Draxlem. Draxla 
jsem nikdy neviděl a z toho, co jsem o něm slyšel ,jsem usoudil,že byl 
dobrým sekretářem odborové organisace,ale ne vůdcem hnutí. S Karlem 
Vohryzkem jsem se náhodou potkal asi dvakrát,ale to bylo již v době,kdy 
pohasla již jeho sláva i mezi anarchisty a před aférou, jež definitivně 
učinila konec jeho veřejnému působení.

Druhou rámcovou organisaci, také již zaniklou, byla "česká anarchistic

ký fexást federace", vedená Mxxxkx Michaelem Káchou. Byla to organisace mno
hem menší, než odborová organisace, mnohem hůře finančně situovaná a měla 
představovat jakousi ideovou organisaci hnutí. Její úroveň byla proto po
chopitelně vyšší než odborového hnutí -ale co vím o obou arganisacích 
není již z přímého poznání,protože obě byly rozehnány policií,než jsem 
se mohl o ně za jímat. Mé informace jsou z doslechu a z dodatečné četby 
jejich tiskových orgánů, iýto orgány měly na jednotlivé přívržence hnutí 
mnohem větší vliv než organisace samy.Anarchisté se seskupovali kolem
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svých listů, jež postupně vznikaly na různých místech a po krátkém čase zase 
zanikaly.

Snad nejstaršim, nejrozšířenějším a hmotně nejlépe zajištěným a také
nejhoršíra anarchistickým listem vůbec byla Opletalova "Matice svobody", 
vycházející v Brně. Opletal byl povoláním obuvník, písmák,který kromě anar
chismu pěstoval zuřivý antiklerikalismus a snad, to byla tato stránka jeho 
programu,jež jeho listu zajištovala dosti dlouhý život a slušný odbyt. 
Opletal se o teorii mnoho nezajímal.Mnohem větší zájem měl o "farské historky", 
zpestřované primitními sice, ale říznými kresbami.

Persekuci, jež rozehnala anarchistické hnutí, přežil poměrně snadno 
liberecký "Proletář", redigovaný Šírkem. Se Šírkem jsem se jednou sešel u 

Ame Laurina a potom jsem nějaký čas dostával "Proletáře" poštou. Byl to 
typický vehkovsky dělnicky list,ač se Sirek s nevalným uspěchem\získat spo
lupracovníky z řad inteligence. Četli jej hlavně textilní dělníci.

Větší rozšíření, význam a vliv měly Draxlovy "Hornické listy", jejichž 
několik ročníků jsem kdysi nalezl v antikvariátu F. Bačkovského,kde jsem 
přišel na přímo nepřeberné bohatství starých politických publikací a pla
til za ně o málo více, než kolik činila cena makulaturý. "Hornické listy" 

byly především zájmovan listem "Svazu horníků", měly však podstatně vyšší 
úroveň než sociálně demokratické a národně sociální listy pro horníky a 

jiné dělnické skupiny. "Hornické listy" byly přísně syndikalistické a sle
dovaly zejména působnost francouzské Všeobecné konfederace práce a španělského 
a italského syndikalistického hnutí. Vydaly také několik syndikalistických 
brožurek.

Nejdůležitější a úrovní nejvyšší byly ovšem pražské anarchistické listy, 

jež všechny zaniklý již v době, o které mluvím. Po zániku Neumannova "Nového 
kultu" a Těsnohlídkových "Nových obzorů" vycházela toliko Řehořova "Zádruha", 

jež byla náhradou docela nedostatečnou.
Káchova "Práce", jejíž několik ročníků jsem sehnal mnohem později, byla 

celkem odrazem intelektuální stránky českého anarchismu.Nebyla ani zdaleka 
tak exklusivní, jako Neumannův "Nový kult" v jeho prvních ročnících - 
pozdější ročníky byly ovšem už mnohem lidovější,ač nikdy nehlesly pod urči
tou celkem vysokou úroveň. "Práce " byla jakýmsi pokusem o lidovou revui,o 
list, ňxÍaxxxixi1p"'ístupnou formou o zásadních problémech.Na sloupcích 

"Práce" jsem přišel na jméno Jean Grave, samouckého to autora milých 
pohádek a na podivínského francouzského vševěda a všeuměla Parafa Javala,
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jenž psal o všem možném, počínajíc politikou, filosofií, historii qiifk ne- 

euklidské geometrii,o níž, jako o všem jiném, měl velmi samorostlé a ne 
vždy přesné a spolehlivé názory. 0 mnoho let později jsem se s ním sešel v 
Paříži, při návštěvě jedné zednářské lože, patřící pod svrchovanost G-rand 
Lo$ge de Prance. Oblažil mne výtiskem jedné ze svých knih, v níž k velkému 
pohoršení přemnohá Francouzů dokazoval,že Panna Orleánska nebyla upálena, 

ale že ji zachránil jakýsi Angličan, za kterého se pak provdala. Paraf Javal 
byl veselý stařík, jenž si potrpěl na šprýmy toho druhu, jako že na oltáři 
lože, jíž předseda^ byla místo předepsané bible vyložena ozdobná krabice, 

vypadající jako přepychově vázaná bible.Když se však krabice otevřela,byl 
v ní tabák do dýmky.

’’Práce'' vydala několik zajímavých brožurek a knížek, z nichž největší 
pozornost upoutala "Dolánka" od Pavla Suly. S Pavlem Sulou, jenž se jmenoval 
v civilu Sulík, jsem se potkal po letech ve Volné myšlence. Pan učitel Su- 
lík byl funkcionářem brněnského kraje Volné myšlenky,zuřivým komunistou a 
opětovně jsme se prudce srazili,až k mé radosti z Volné myšlenky odešel.

Největší rozšíření měly listy vydávané Karlem Vohryzkem,totiž "Komuna", 
"Omladina", "Nová Omladina" a krejcarák "Chuďas".Vohryzek byl jediný anar

chistický vydavatel novin,který v tomto podnikání nalezl postažitelnou obži
vu a mohl dokonce zaměstnávat a platit (ovšem nevalně) nejen administrační 
personál,ale i redaktory.Fráňa Šrámek,František Gellner, Josef Mach (kteiý 

se dal pak k sociálním demokratům a anarchisty kde mohl zesměšňoval)»La
dislav Knotek, jenž přešel později do agrárního tisku a mnozí jiní, na je
jichž jména nevzpomínám, byli u něho redaktory,protože "Nová Omladina" vy

cházela jeden čas dvakráte do týdne a pak i nakrátko dokoncd třikráte týdně. 
Kdo má jen trochu ponětí o novinářské technice ví dobře,že je podstatný roz
díl v pracovních metodách jednotlivých typů novin a že zkušenosti ustálily 
jako nejvhodnější typy listů deník, týdeník, čtrnáctideník, měsíčník a 
čtvrtletník.Každý z těchto typů vyžaduje docela jiný způsob redakční prá
ce a kdo se rozhodne pro kteroukoliv z těchto forem, nalezne cestičku již 
celkem vyšlapanou a vzory dobré i špatné,mezi nimiž si může vybrat a od 
nichž se může učit.Kdo však volí formu neobvyklou,musí překonávat nezměrné 
technické potíže,plynoucí právě z toho,že jeho list nedbá poučeni, vyplýva
jících ze zkušeností. Osobně považuji list vycházející třikrát do týdne za
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monstrum, protože na týdeník vychází příliš často a na deník ne dost často. 
Je to nejnesnadnější novinářský forma- nikdy bych si netroufal redigovat ta
kový list.Ale, když jsem,už jako novinář, sehnal staré ročníky Vohryzkových 
listů, vycházejících dvakrát a třikrát do týdne, musil jsem se obdivovat obrat
nosti, s níž redakce dovedla překonávat potíže nevhodně vybrané formy a 
jak dokázala dát čtenářům do rukou list informativní a obsahově bohatý.Uká
zalo se,že se Vohryzek mohl stát velkým vydavatelem novin, nebo znamenitým 
šéfredaktorem, a že nemusil skončit v kriminálu, jako se mu stalo.

Vohryzkovy listy vydávaly knihovnu, v níž vyšly na příklad Krapotkino- 
vy ’’Buřičovy řeči*' a ’’Paměti", jakož i "Dějiny socialismu" od holandského 

"pátera vyklouza" Domely Nieuvenhuise.
Policejní persekuce rozehnala anarchistické hnutí, ale smrtelnou ránu 

mu zadaly jeho tři hlavní sloupy: St. K.Neumann, paní Neumannová a Karel 
Vohryzek.St.K. Neumann přesídlil na Moravu, věnoval se plně literatuře a za
čal psát do "Lidových novin". Do osudů anarchistického hnutí již nezasahoval. 
S ním hnutí ztratilo skoro celou svou literární a uměleckou garnituru. Ne 
dost na tom. Neumannův odchod z Prahy byl také jeho definitivním rozchodem 
s jeho manželkou a její nakladatelství kvapně změnilo celou svou orientaci. 
I to znamenalo ztrátu v řadách inteligence.

Nejkrutější ránu však zasadil celému hnutí Karel Vohryzek, jenž teorii 
o "přímé akci" převedl v praxi a jednoho dne "vyvlastnil" na kterémsi poštov
ním úřadu větší zásobu jnámek, jež odprodal paní Neumannové, neznámo zda se 
slevou.Byly mezi nimi i tak zvané novinové známky, jež rakouské poštovní ú- 

řady prodávala^registrovaným vydavatelům periodickýoh tiskovin, jimž byla 
povolena snížena poštovní sazba. Paní Neumannová koupila známky,obyčejné i 
novinové v přesvědčení,že je to zbytek zásoby,jíž měl Vohryzek v době,kdy 
vydával noviny. Sama jich mohla dobře použít,protože i pravidelně vycházející 
knižní edice byla za Rakouska považována za periodickou tiskovinu a měla 
nárok na levnější dopravu při použití novinových známek.Byly to však právě 
tyto novinové známky,jež způsobily celou pohromu.Poště bylo nápadné,že paní 
Neumannová najednou nekupuje novinové známky,ač s nimi zásilky expeduje - 
o odběru těchto známek se vedly na poštách přesné záznamy a prodávaly se 

jen na předložení zvlýštní odběrní knížky, do níž se každý nákup zapsal. 
Pošta začala tedy věc vyšetřovat a tak se Vohryzek dostal před soud a do 

kriminálu«
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Jeho odsouzení demoralisovalo zbytky anarchistického hnutí.část přísluš

níků se věnovala, jak to zajíkavě vylíčil jeden z posledních Mohykánů hnutí 
František Sauer ve své knížce "Pašeráci" výnosnému, ale nelegálnímu převá-

v
žení cukerínu z Bavor a Saska do Cech.äpxijí Zprvu to byl jakýsi sport a také 
snaha podpořit anarchistické hnutí získáním hmotných prostředků,ale brzy se 
^o změnilo v docela obyčejné i když znamenitá organisované pašování,jež 

nejednoho anarchistu a jeho neanarchistického pomahače přivedlo do vězení. 
V toihto pašeráctví anarchistické hnutí nakonec utonulo.Nebyl to konec ni
jak povznášející.

Za války se anarchisté přidali skoro bezvýhradně k národním xm&iimsbx 
socialistům, kam je zavedli dr.Vrbenský a inž. Vlasta Bořek. S oběma pak šli 
k tak zvaným nezávislým socialistům, kteří společně s Brodeckého a Charvá
tovými nezávislými sociálními demokraty tvořili v prvních letech republi
ky tak zvané "centristy" v období poválečného radikalisujícího rozkladu 
socialistického hnutí.část se jich přidala již před tím k St.K.Neumannovi, 
jenž odešel od národních socialistů, aby kolem "června" budoval první českou 

komunistickou stranu,jež však nebyla přijata do Třetí internacionály.Moskva 
totiž dávala přednost Šmeralově levici v sociální demokracii. A tak se tito 

nezávislí zapojili na marxistickou levici a s ní kolÍMW mezi pravicí 
a levicí.Přemnozí zapadli docela mezi komunisty.Hnutí,jež začalo bojem 
proti marxismu utonulo v ne jstupidnějším arsmi-Tento konec byl ještě 

trapnější a smutnější, než ostudné pašeráctví.
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Zábavy maloměstské Prahy

Před první světovou válkou byla Praha převážně městem drobné buršoasie,
I

střízlivé a pracovitft Tato buržoasie ve většině případů byla městskou v 
první, druhé nebo třetí generaci. Přišla z venkova a mnoho venkovského na 
ní zůstalo.Říkalo se o nás, že nám sláma čouhá z dřeváků, ale bylo nám to 
spíše ku cti než k hanbě.Každý z nás měl blízké příbuzné na ve snících,nebo 
v malých venkovských městech a poměr k půdě byl u nás všech silnější, než 
tam^kde městské obyvatelstvo po mnoho generací je odtrženo od vesnice a to
ho, co vesnice znamená pro národní život.Vliv venkova se zračil ve všem. V 
puritánství i ve střízlivosti Pražana.

Pražský občan se jistě nevyhýbal zábavám a vyražení,ale o táto stránce 
pražského života jsem poněkud méně informován, než o mnoha jiných věcech. 
Dokud žila předválečná Praha svým tyoickým klidným životem provinčního 

města, byl jsem příliš mlád, abych poznal zábavy dospělých z přímého poznaá- 
ní.Bylo mi 21 let, když vypukla válka,jež učinila konec jedné epoše.Ale pře
ce jen jsem ledacos shlédl, ledacos zaslechl a o ledačems četl. A protože 
čas vyhladil všechny vzpomíny na onu dobu, může šw snad i tato celkem po
vrchní vzpomínka mít jakousi cenu.

Pracovitý pražský občan se rád s mírou povyrazil a důraz patří na slovo 
”s mírou”. Zábavy "usedlých lidí" byly ovšem poněkud jiné, než nás,"nezralé 
mládeže". Návštěvy na footbalových hřištích byly mnohem menší než za časů 
republiky a také proslavené kluby ustavičně zápasily se značnými hmotnými 
potížemi, i když sport sám byl dosud amatérský, či přesněji řečeno poloama- 
térský.Změna nebyla způsobena anx ovšem ani tak dosažením samostatnosti, 
nebo republikánskou ^ormou státu,ale prostě tím,že dospěla generace, mající 
k sportu jiný poměr, než její otcové.

Aktivní účast na sportu byla minimální.Snad nejrozšířenějším sportem 

staré generace - ale nikterak všeobecným - byla jízda na kole. I můj otec, 
jejž by nikdo nedostal na footbalové hřiš<tě, aby se díval na ty "kopáče", 

jezdil občas ve "Stromovce", jak se tehdy obedně říkalo Královské oboře ,nebo 
v jednom cyklist*ckém klubu na Štvanici.fenix Tennis byl jen pro bohaté - 

a ovšem pro vysokoškolskou mládež, stejně jako veslařství. Šerm a jízdu na 

koni pěstovalo několik málo známých klubů a ovšem i Sokol, ale to všechno 

bylo jen pro hrstku nadšenců. Být členem Sbkola bylo ovšem národní povinností,
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ale počet cvičenou značně pokulhával za počtem členstva - tělocvična byla 
také především pro mládež a pak pro některé nadšence.

Zimu ? Pražan prožil většinou u kamen. Na lyže jezdili jen nemnozí a zase 
jen většinou zámožní lidé, nebo mládež.Kluziště byla také především pro 
mládež a dospělý Pražan tam šel hlavně,aby na děti dával pozor. Výlety v zi
mě nebyly v oblibě,ač byli i takoví nadšenci. Starý cyklistický závodník 
Nikodém- tehdy ovšem ne tak starý - p/st oval také plavec tví a měl odvahu 

plavat každoročně přes šířku Vltavy na Nový rok a pokračoval v tom až do 
vysokého stáří.Nalezl několik následovníku.Můj mladší bratr Bmil plaval jed
nou - to však bylo až za republiky- s hloučkem Nikodémových stoupenců při 
takové příležitosti.

Leto učinilo Pražana pohyblivějším. Především znamenalo nával na plovár
nách uprostřed města. Nemýlím-li se,byly všechny na levém břehu Vltavy. Ne
bylo to ovšem nějaké pěstování plavec tví jako sportu. Usedlí páni(ženy neměly 
na tyto plovárny pří stupu,alespon ne sxa do oddělení pro pány} se většinou 
trochu namočili ve vodě, usedli ±a chládku nebo na mírnémfslunci,pokuřovali, 
popíjeli pivo a rozprávěli, nebo hráli karty.Několik zvláštních nadšenců se 

odvážilo dále od is plovárny- třeba ha lodičkách, nebo prováděli tóxmámxfcHSp: 
s mírné výšky skoky do vody, ale většina návštěvníků plovárny se přišla o~ 
svěžit, odpočinout si a pobavit se.Můj otec ( a v tom nebyl sám), nikdy 
nedovedl pochopiti,proč,když jsou v městě plovárny, plahočím se až do 
Bráníka,Hodkoviček a podobně, kde na "MLejnku’' nebo na březích řeky, bez 
restaurací^ií na něž jsme stejně neměli) a šaten, jež nahražovaly často 

jen vrbičky, mládež holdovala slunění se a to ještě ve společnosti dívek, 
které tam přišly bez gardedám.

Pražané celkem milovali výlety, ale i to konali s mírou.Nešli a nejeli 
nikam daleko a zpravidla,když urazili malý kousek cesty,zapadli do zahrad
ní restaurace, kde ve společnosti si poseděli až do večera při pivu,slaných 
preclíoích a smažených vltavských rybách. Chtěli si pohovět, ne jako blázni 

se honit dlouhými pochody,jako jsme činívali my.(Musím ovšem doznat,že já 
jsem byl po této stránce příliš líný, abych takové věci podnikal často^Když 
jsem se prvně s několika kamarády vydal na pěší pout po Cechách,vrtěli 
nad tím hlavou všichni moji starší známí.Chápali mou touhu poznat Cechy, 
vidět Blaník a Říp,Tábor a Karlův Týn, ale nechápali tu metodu.Proč nejet 

vlakem až tam, kam by mne zavezl ,proč se plahočit po silnicích v parnu a
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proč spát někde ve venkovské hospodě? To byl už prostě rozdíl v nazírání 
mezi dvěma generacemi.

Pro nás mladé a pro značnou část starší generace byla kavárna hlavním 
společenským střediskem.Pro generaci starší, včetně značné části inteligence, 
byla společenským střediskem začasté restaurace. "Hospoda" a "hostinec" nebyly 
pro "lepší lidi", leda snad když byli na výletě® na venkově.Pro dobrou spo
lečnost byla "restaurace".Některé z nich získaly proslulost a jejich jména 
jsou dokonce zaznamenána v literatuře- někdy to ovšem nejsou ty nejlepší, 
jejichž jména jsou uchována.Nebyl jsem tehdy dost stár a neměl také nikdy 
zálibu v pivu,abych do takových místností pravidelně chodil,ale přece jen 
jsem občas ve společnosti zabrousil tam, kdxx kam chodili "solidní" návštěv
níci těchto lokálů, jako na př. k "Ježíškovi", k "Pinkasovům", k "Schnellům", 
do Měštanské besedy, do Národního domu na Král.Vinohradech a na Smíchově. V 
těchto místnostech pražská honorace vypila dva nebo tři půllitry piva při 
večeři, hosté vykouřili za večer jeden nebo dva doutníky a povídali si,nebo 
hráli karty o sázky víc než nepatrné.

Lidovější již známé místnosti,ale celkem navštěvované i tAou tak zvanou 
lepší třídou, byly staropražské pivovary,jako "Černý pivovar", "u Fleků", 

"u sv.Tomáše", "ve Zlaté studni", kam se hrnuli také studenti, stejně jako 
trochu méně pro honoraci, ale vždy plné studentů a nižšího středního stavu, 

"u Bachorů" nebo "u Senfloků".

V letě ovšem kvetly zahradní restaurace, ale ani ty nevylidnily míst
nosti, v nichž, stejně jako v kavárnách, měl stálý host své vysezené místo 
a kde u každého skoro stolu sedala přísně uzavřená společnost.Nejoblíbeněj- 
šími zahradními restauracemi byly "u Fleků","u sv. Tomáše", v "Černém pivo
varu", v o&ou Národních domech, v Měštanské besedě a ovšem na Žofíně (poz

dějším Slovanském ostrovu), na Střeleckém ostrově a také ottšem vzdálenější 
restaurace v Královské oboře nebo u "Zlaté studny" nebo u Hanavského pavi- 
lonu.V těchto střediscích středního stavu se pilo vždy s rozumem a kdyby se 
tam někdo opil, znamenalo by to vážné poškození jeho pověsti,ale také res
taurace samé, jejíž personál dával proto na host^ pozor. Lidé, kteří pili 

přes míru, chodívali jinam.
Usedlí pražští občané nechůdívali právě náruživě na knsnxt koncerty,ač 

umění milovného publika nebyl v Praze nikdy nedostatek.Postavení Obecního 

domu s jeho Smetanovou síní umělecké koncerty rozmnožilo -ale koncerty, 
divadla a. výstavy normální Pražan nepovažoval za zábavu a vyražení. To byla
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kultura, jíž si hluboce vážil,ale kterou pečlivě odlišoval od záhavy. Lidovéx 
koncerty v zahradních restauracích byly velmi oblíbené všemi vrstvami praž
ské společnosti.Ve většivtlA zahradních restaurací byly pravidelné koncerty, 
jakosti ovšem velmi rozmanité.

Kromě divadel, věnovaných umělecké tvorbě, byla zde divadla,jež čino
hru a zpěvohru pěstovala spíše pro pobavení návštěvníků.Urania a Arena, 
stejně jako Švandovo divadlo mívaly programy zábavnější,ač každé z nich mě
lo ctižádost přijít alespoň občas s nějakým uměleckým výkonem.Zejména 
Švandovo divadlo,později Intimní, stálo hodně na rozhrání mezi čistou zá
bavou a opravdovým uměním.Viděl jsem tam Rostand.ovy Romantiky, hry od 
Wedekinda a jiných vážných autorů.

Velmi oblíbená byla opereta. I Vinohradské divadlo považovalo za nutné 
vypravit občas operetu a v Libni bylo divadlo Marie Zieglerové,tahdy již 
slušně obstarožní slavné kdysi subrety,jež se specialisovalo na vídenské 
operety, v nichž se ’fe rie Zieglerová slunila ve zbytcích své kdysi oprav
du mimořádné slávy a popularity.

Zvláštností, jež za republiky docela zanikla a byla nahražena moderním 
kabaretem, byla pražská zpěvní síň. Byla, jako "music hall" na celém svě

tě, směsí humoru -začasté hodně drsného - a sentimentality a v posledních 
letech před válkou upadala již hodně často do vulgárnosti. Pamatuji 
zpěvní síň "u Rozvařilů", a "u Bucků", obojí na Poříčí, v nichž jsem byl 

za doprovodu svého strýce z Maršovic, vídal jsem reklamy "Bílé labuti" a 
z doslechu vím o zjqst zpěvní síni v Typografické besedě ve Smečkách 
(zvěčnil ji v jedné ze svých básní Františel kellner). Jména jako Waltner, 
Šmíd -autor Bataliónu- Kohn, byla za mého mládí obecně známa. Po letech 
vysílal pražský rozhlas ukázky z populárních čísel staré zpěvní sině - 
ledacos bylo i po tak dlouhé době lepší, než čím nás krmily různé moder
ní kabarety, ale výběr není ovšem spolehlivou ukázkou, jak vypadal nor
mální program.Walther,kdysi velikán české zpěvní síně,zařídil krátce 
před válkou ve své kavárně Montmartre,jež byla předzvěstí pozdějšího 
vkusu, první moderní kabaret v Praze.Ferenc Futurista ^Franti'ek Fiala) 

začínal v zapadlém sálečku na Vinohradech a Vlasta Burian začal sklízet 
první triumfy,ale oba, stejně jako Revoluční scéna a Červená sedma patří
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plně do pozdější epochy. Začátky jejich popularity byly u studentské mládeže.
Podnikem svého druhu bylo karlínské Varieté. Bylo věnováno spíše cirkuso

vému druhu dovednosti. Zlatým hřebem bývaly řecko-římské zápasy, v nichž 
vystupovali také dva čeští favorité, Smejkal a Prýštěnský.Až do války se 
tomuto divadlu dařilo dobře.Vystupovali zde artisté z celého světa a Eduard 
Bass je zvěčnil ve svém románu Cirkus Humberto. Po válce ztratilo mnoho na 
své přitažlivosti.

fexx Biografy byly tehdy v samých nesmělých začátcích a ač se jim dařilo 
dobře, jejich konjunktura se dostavila až za vozíky a vyvrcholila po válce 
"seriály".

Velkou přitažlivost měly dvě letní lidové oslavy, totiž hranice, zapalo
vané na paměí Mistra Jana Husa, při níž jsme hromadně zpívali tradiční pí
seň "Hranice vzplála" a druhou pak byl ohňostroj, v lidové mluvě "rachejtle", 
na počest sv.Jana Nepomuckého. 0 tento ohňostroj se vedl již po leta rozhoř

čený spor, který nebyl nikdy definitivně ukončen. Odpůrci sv.Jana Nepomuckého - 
prvním významným z nich byl Jakub Arbes-vedli tažení proti obecní správě, 
že oslavuje světce vymydleného,aby zatlačil památku Mistra Jana Husa. 
Pražská obec však, přes svůj obecně chladný poměr ku katolické církvi 
ohňostroj udržela až do války s ohledem na množství venkovanů,kteří do Prahy 
přijížděli na výroční Hospodářskou výstavu a naa ohňostroj se těšili. Myslím, 

že jednala velmi správně. Od svých šestnácti let jsem sice byl přesvědčen, 
že Jan Nepomucký nežil a sdílel přesvědčení,že si ho njymyslili jesuité, 
na něž jsem byl ochoten věřit všechno špatné a zlobil se proto na pražskou 
obec,že ohňostroj vypaluje.Ale byl jsem nedůsledný dost,abych se na ohňo

stroj chodil dívat.
Pražané vodívali své děti na Petřín, aby se podívali na"bludiště " a na 

Li£bscherovo diorama "Studenti brání Prahu proti Švédům". Diorama bylo čás
tečně malbou, částečně Ituiwraděním kamení,halaparten a jiných zbraní a půso

bilo dojmem neobyčejně plastickým. Někdy se vyšplhali na pražskou kopii 
Eifellovy věže, totiž na rozhlftiM^ nebo zavedli děti na Nebozízek,odkud byl 
pohled na okolní krajinu. A ukázali jim ovšem "hladovou zed. To ovšem byly 
již spíše zábavy dětí,stejně jako občasné návštěva cirkusu a ne dospělých, 
kteří se obětovali, protože pro ně to zábava nebyla. A protože sami zábav a 
vyražení užívali s mírou, dbali,aby i děcka zachovávala míru. Příliš mnoho 

dobrého škodí, to byla zásada, jež měla tehdy plnou platnost.
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Zábavv a vyražení mladého věku
✓

Vypsal jsem hodné povšechně zábavy a vyražení usHiý usedlých Pražanů.
Měl bych tedy ještě říci něco o tom, jak se bavili jejich synové. (Nepsal 
jsem o dámách a nemohu psát ani o jejich dcerách, nebot o tom nevím nic, 
nebo alespoň skoro nic.) féniatxmxmx Protože jsem byl vždy hodně nespolečen

ský a ostýchavý a kromě toho knihomol, nejsem svědkem ne jin^ormovaně jším. 
Nicméně, povšechné upomínky přece jen mám, jež alespoň částečně nastíní 
obraz oné doby.

Není pochyby,že mladá generace doby před první světovou válkou se díva
la na svět po mnoha stránkách jinak, než její otcové. Vládi je vždy pohybli

vější a zvídavější a také podnikavější a náladovější. Ü nás začalo viktorián
ské puritánství otců, i když hluboce vštípeno výchovou, ustupovat,či spise 
se zmírňovat.Nelze však tvrdit,že by po stránce morální byl mezi námi a 
našimi rodiči podstatný rozdíl.Také my soudili přísně provinilce a milovali

v
slova jako povinnost, obět, odříkání a pod. Nicméně,ač jsme byli mnohem 
méně snášeliví - zejména k odpůrcům a lidem jiných názorů -byli jsme začas- 
té poněkud shovívavější v otázkách mravních, i když to začasté bylo jen 
teoretické.Holdovali jsme nejedné moderní teorii,ale ta byla jen povrchní 
plášt.Pod ní bylo ukryto, co nám v dětství bylo vtlučeno do hlav. V čem snad ýx 
jsme se nejvíce rozcházeli s rodiči byl názor,že člověk má právo na vyraže
ní. I to byla spíše teorie než praxe. Rodiče nás drželi nau uzdě, at jsme 
bydleli doma, nebo byli někde na bytě a ještě více nás držeíi tím,že nám 

nedali mnoho peněz.Vydělat si nějaké neiflu vždy snadné a vždy to šlo na 

úkor volného času, oddechu a vyražení.
Siova odlišuji návštěvu divadel, koncertů a výstav, četbu knih a pod. 

od zábav a vyražení, i když to pro mnohého z nás zábavou a potěchou bylo. Je 
jen přirozené,že v národě, který klad^tak veliký důraz na věci kulturní, 

mladí lidé žili ve své značné části ještě intensivnějším kulturním životem 
než jejich otcové, stojící v praktickém životě a mající mnoho povinností, 
jež na nás dosud nedolehly. Ale zde chci mlutfit o jiných kratochvílích.

i
Zna<"ná část mládeže a studentů věnovala dosud hodně času Sokolu,ač 

mám dojem,že po této stránce byla návštěva tělocvičen již méně horlivá, 
než byla před maturitou. V Sokolu panovala přirozeně kázeň dosti tvrdá a 

ta sice vyhovovala v době středoškolské a také později, když už pominulo 
první opojení z akademické svobody,ale přechod z dorostu do členství známe- 
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nal přeorientaci, jež se ne vždy dařila snadno. Značně tu také soutěžily 
nelze tvrdit,že by příliš značná část studentstva sportu aktiv

ně holdovala.Ze všech sportů byla nesporně negoblíbenéjší kopaná a něk
teré kluby, jež si získaly povést klubů studentských( mnotóy to byl jen 

studentský původ v dobách ááxw hodně již vzdálených a pomalu zapomenu
tých) jako na př. Slavia,Smíchov, karlínská Čechie,žižkovský Slavoj a pod. 

byli zvláštními oblíbenci.
V posledních letebh před válkou kvapně začal do mody přicházet kanad

ský (lední) hokej, jenž kvapně zatlačil do hxíxk ústrani hokej xaxd 

indický( pozemní). Ten se ostatně nikdy netušil zvláštní ohlibě,ač byl 
pilně pěstován nižším školstvím. Možná, že právě proto. Přeborníkem v 

kanadském hokeji a Xtfláštním miláčkem studentstva byl L. T. C. f Lawn 

Tennis Club.). Můj milý kolega, inž.Reisenzahn,později majitel slévárny 
někde v Praze VII. byl jednou z jeho hvězd.

Tennis byl pěstován poměrně malou částí studentstva,stejně jako veslař- 
ství.Těžký atletika, jako zápasnictví ( řecko-římské) ,box a pod. se ne
těšily skoro žádné oblibě u studentů. Šerm byl jen pro úzký tikruh zájemců.

Naproti tomu lehká atletika, zejména běh na krátké vzdálenosti, vábila 
mnohé.Cyklistů bylo mezi studenty málo, snad proto, že jízdní kolo stálo 
dost peněz. 0 automobilismu se nedalo dosud mluvit jako o populárním 
sportu ani mezi lidmi lépe situovanými, než byli studenti.

Poměnně značný počet studentů pěstoval šachy,ale nemnoho jich vstu
povalo do šachových klubů.Ti, kteří tak činili, dávali především před
nost šachovému klubu Dobruský,který sídlil v kavárně Union, jež stejně byla 
zaplněna vždy studenty. Dosti značné oblibě se těšil kulečník v kavárních. 

Karty byly v nemilosti.
Turistika, jež se později stala tak oblíbenou, byla dosud v plénkách. 

Překážkou byl iraáasAxtHfcxmxmxqixBix nejen nedostatek času,ale i peněz a jen 
v 

malé skupinky studentů podnikaly o prázdninách toulky po Cechách.
Nelze tvrdit, že by studentská mládež byla ve svém celku abstinentní 

ze zásaltyNěkteří dokonce hodně pni pili, ale celkem lze říci,že za mé ge
nerace studenti, jací jsou líčeni v Pohádce máje nebo ve Vondrejcovi byli 
již spíše výjimkou než pravidlem.Většina studentů,jež jsem znal a ovšem, 
mé znalosti se omezovaly plavně na ty,kteří byli členy studentských spolků,
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nebo s nimiž jsem se seznámil na přednáškách, mnoho nepili.Nejen proto,že 
na to nebyly peníze, ale také že to nepovažovali za vhodné.Kavárna měla 
vždy přednost před hostincem. A i v hostincích se studenti zpravidla vyhý
bali nápojům silnějším než je pivo ( víno bylo považováno za nápoj velmi 
civilisovaný,ale za značný přepych). Výchova z domova působila vlivem 
opravdu mocným.A k povinnostem studentů z venkova a také mnohých městských 
přímo patřilo pomáhat v kampani proti alkoholismu,jehož zhoubnos^ jim byla 

známa.
Veslařství pěstovalo několik klubů, ale nikdy nebylo valně rozšířené. 

0 popularitě,jaké se těší na př.v Anglii se našim veslařům ani nesnilo. 
Vodní sporty byly u nás v onu dobu v plenkách. Plavectví začalo se teprve 
pracně uplatňovat a student se sice naučil plavat- ne vždy a obvykle velmi 
nedokonale - ale dával přednost koupat se a slunit. Někdy kolem r. 1910 
přišla k nám opalovací horečka. Opalovali jsme se- mnozí to odstonali,než 
nalezli správnou míru- a činili jsme tak většinou na populárních březích 
v Hodkovičkách, Bráníku a pod. Výlety do těchto xmjcdsdiKjnxsk tehdy 
"vzdálených’' míst byly podnikány ve skupinkách a ovšem ve spsss společnosti 
dívek, jež přišly velmi přechodně do našich životů. Protože jsem byl 
lenoch, nechodil jsem tam často, ale jaksi jsem přece jen shládl,co se 
tam dělo a jak vypadal ten, po názoru starších,příliš volný život. Rozhod
ně to nebylo tak nemravné,jak si myslili.

Část studentů pěstovala náruživě tanec.Tanec naši rodiče považovali 
za něco, co patří k společenské výchově a tak jsme byli,at nás to bavilo 
nebo ne, hnáni do "tanečních hodin". Ty byly rozlišovány podle své 
společenské úrovni a nákladnosti - což bylo v přímém vzájemném poměru 

a ty "slušné", jež studentům poskytovaly značnou slevu, byly náležitě 
upjaté. Mladí návštěvníci musili míti černý společenský íkzxs± úbor, 

jemuž se na západě říká dinner jacket a jejž jsme z neznámých důvodů 
nazývali smokingem, pokud nebyl ovšem požadován oblek ještě obřadnější, 
zvaný frak- na západě "tails".K tomu patřily ovšem docela nezbytně 
lakové boty a bílé rukavice. Ne každý student si to mohl dovolit -nejeden 
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si vypůjčil svůj ’’smoking" aby semohl dát zvěčnit na maturitní fotografii 
celé třídy a od té doby jej na sebe nevzal.

Mnoho studentů dalo přednost mnohem liberálnějším ( po stránce oblékání 
i společenských forem) levným tanečním hodinám, do nichž mohl každý bez 
pozvání. Přešli z vybraných tanečních hodin, jež se nelišily v ničem od for
málních "věnečků" a měly hodně podobného s plesy, do lidových tančíren, 
z nichž některé byly docela slušné a jiné joaxiHmHiá skoro až neslušné. 
Kamarádi,kteří mne naučili velmi primitivním základům taneční dovednosti, 
zatáhli mne do některých z těchto místností a opatřili mi dokonce taneč
nice, pro něž hych nikdy nebyl měl odvahu si sám zajít.

Jednou z takových oblíbených místností byl Vinohradský pivovar, v němž 
se tančilo každou sobotu a neděli odpoledne.Byla to místnost celkem slušná, 
děvčata byla většinou švadlenky, prodavačky z obchodů a někdy i služebná 
děvčata^a "fabrický".Mužská společnost byla hodně promíchaná,ale studentů 

tam bývalo vždy hodně.
Poněkud nižší úroveň měla tančíma "u stromečků" , někde na samém 

konci Vinohrad směrem k Strašnicím. Zaslouženě špatné pověsti se těšilo 
äájnniús vinohradské "Apollo",ale vrcholem všeho, co jsem shlédl, byla 
"dupárna" ve Smečkách, nazvaná " u města Slaného". Byla to zakouřená míst
nost, ozdobená přísnými nápisy, jak se mají návštěvníci chovat. Pamatuji 
si dosud jeden z těbhto předpisů, zakazující "brát dámy z kola a jiné 

nepřístojnosti činiti".
V letě bývaly oblíbené výpravy do Záběhlic, kde se tančilo v restau

raci! "na Růžovém ostrově". Byl-li to ostrov ojravdu nevíijb
Mluvím-li o tanci musím uvésti,že v lidových tančírnách se považovalo 

za přímo nutné tančit "na levo", to jest obracet se do leva, kdežto ve 
slušné společnosti to bylo považováno za neslušné a příkaz otáčet se do 
prava. Nejoblíbenějším tancem v lidových tančírnách byl "vršovák", někdy 
také "na šest" zvaný, také nedovolený v lepší společnosti. Byl to klou

zavý tanec, při němž zpravidla oba tančící měli těsně hlavu u hlavy. 
V určitých fázích tance prováděli společně hluboké úklony. Tento tanec 

měl tu výhodu,že se jej dalo použít stejně při polce jako při valčíku.
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Proto to byl jediný tanec, jejž jsem se naučil trochu lépe než ostatní,ale 
stejně nedokonale.

Poměr k dívkám byl všeobecně poněkud volnější, než u generace starší, 
ale dosud se přísně rozlišovalo mezi "slečnami" a "děvčaty". Mladíci nemy
slili na ženění, fcadx lidé se tehdy ženili v mnohem vyšším věku než se stalo 
zvykem později a až když měli po studiích a zajištěné postavení.Mezi mladý
mi módou tvrdit,že se nebudou protože, "jak by k 

tomu přišli, aby živili dceru cizího člověka". Nikdo však nepochyboval,že 
až pomine toto trochu divadelní stanovisko, budou hledat manželky mezi 
"slečnami", i když měřítko nebylo již tak docela přísné,pokud šlo o spole
čenské postavení jejich rodičů.Nejedno "děvče" kvalifikovalo bez valných 
nesnází na "slečnu". Ale bezúhonnost byla dosud přísně vyžadovanou ptfámín- 

kou. Zásada,že "nikdo nejí olízané vdolky" byla v obecné platnosti."Děvčata" 
byla jen přechodnými společnicemi, s nimiž se chodilo tančit do lidových 
místností - ne však do místností jako jsou kavárny, kam chodili kamarádi - 
a na výlety.Někdy z toho byla svatba, někdy, ale hodně výjimečně,nemanželské 
dítě.Ale sexuální volnost byla obvykle teoretická i u těch,kteří jinak mluvili 
o volné lásce.Po této stráce byla má generace viktoriánská,což platilo 
nejen o "slečnách", ale i o "děvčatech". Rozklad mravů, jejich uvolnění, 
změna nazírání, to všechno přicházelo z nejvyšší vrstvy buržoasie a velmi 

pomalu to pronikalo do vlastního středního stavu a do vrstev lidových.
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Banky a peněžní ústavy rakouské dobv

Někdy kolem doby, kdy jsem začal chodit do obecné školy,provedlo Rakous
ko reformu své měny. Rakousko-uherská banka za dobu své působnosti provedla 
těchto reforem tolik,že studium její měnové politiky je znamenitým úvodem 
do finanční vědy a dokumentací, jak se to nemá dělat.Tato banka vyzkouše
la celkem všechny teorie - hlavně ty pochybené- a Silinova kniga o tom 
by ještě dnes mohla s prospěchem sloužit za zdroj poučení a výstrahy ministrům 

financí a politikům,kdyby ovšem měli zájem na zdravé a pevné měně a ne na 
opaku a kdyby byli přístupni poučení. Protože jim však jde jen o hlasy a 

o moc, dávají přednosí manipulacím,jež bychom mohli plným právem nazvat 

penězokazectvím. Důsledky jsou pro jejich národy katastrofální,ale když 
si to nechají líbit, dostává se jim jen čeho zasluhují a oč si řekli.

Na rozdíl od předchozích měnových reforem v monarchii ta,k níž došlo 
za mého dětství, nebyla státním bankrotem.Lidé o nic nepřišli, což za Ra
kouska bylo opravdu divém.Naopak, snad po prvé za vlády Habsburků, monar

chie si dala na krátký čas své finance do pořádku.
Dosavadní měnovou jednotkou byl "zlatý", lidově zvaný zlatka nebo zlat

ník. Byl to velký stříbmv peníz s obrazem císaře pána. D=lil se na 100 
krejcarů, jejichž jméno bylo vyvozeno z křížku, jímž byly tyto mince pů
vodně opatřeny.Pak zde byl menší peníz v ceně půl krejcaru, zvaný oficiál
ně haléř, ale jemuž se jinak neřekl než troník.Obvyklá almužna žebrákům 
byla právě troník. D''le tu byla velká měděná mince, platící čtyři krejcary, 
zvaná čtyrák.Deset krejcarů platila niklová mince, zvaná oficiálně deset
ník, ale v lidové mluvě šesták,protože nahradila kdysi dávno před mým 
narozením šestikrejcar. Pět krejcarů platil pětník.

Novou reformou byla za měnovou jednotku ustanovena koruna o stu haléřích.
f

Platila přesně polovinu někdejší zlatky.Haliři zůstalo ovšem dlouho lidové 
označení troník, stejně jako se dvouhaléři říkalo ještě za republiky - 
alespoň starší lidé tak činili - křejcar.Desetihaléř byl hodně dlouho 
pětníkem a také dvacetihaléři dlouho nikdo neřekl jinak než šesták. A dvou- 

koruna zůstala ovšem zlatkou hodně dlouho do republikánských dob. I ten 

čtyrák,jejž už nikdo nikdy neviděl se udržel alespoň ve rčení otočí se 
na čtyráku" o lidech,kteří dovedou měnit své názory rychleji než košile.
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Papírové peníze jsem v dětství neznal,ale později jsem viděl,že za
čínají desetikorunou, jíž se lidově říkalo pořád ’’pětka Pak tu byla dva
cetikoruna. Vyšší hodnoty jsem neznal, snad jen pádesátiKokunu nebo dokonce 
i stokorunu jsem někdy shlédl,ale to už byly bankovky < na onu dobu oprav
du veliké.Rakouská koruna platila totiž asi desetkrát íólik, jako česko

slovenská koruna po Rašínově měnové reformě a před devaluací.Životná, úroveň 

byla před válkou nižší a také hospodářská čísla byla mnohem nižší.Za haléř 
jsme mohli koupit jednu nejlacinější cigaretu, za dva haléře byla houska 
a za padesát haléřů oběd v lidové restauraci.

V oběhu byly xhak také zlaté mince, platící deset a dvacet korun,ale 
netěšily se žádné zvláštní oblibě.Na rozdíl od Německa, kde lidé milova-

✓

li zlaté mince, v Rakousku lidé dávali obecni přednost bankovkám,protože 
je považovali za pohodlnější. Chtěl-li někdo zlaté mince|$ostal je v každé 

bance na požádání,protože Rakousko-uherská banka tehdy ještě honorovala 
slib,natištěný na jejích bankovkách.I dnes mají podobná sliby na papírových 
penězích různých zemí,ale zkuste to, aby jim emisní ústav dostál.Tehdy 

také nebyla docela žádná devisová omezení a kdo chtěl cizí peníze,mohl 
je bez shánění nějakého povolení získat v takovém množství,jaké chtěl. 
Každý také mohl vyvézti peníze bez dotazů a žádostí a mohl také v cizině 
měnit rakouské peníze za měnu, jíž potřeboval, nebo chtěl mít. Ovšem,tehdy 
se také dalo cestovat bez pasu a jiných formalit.Jízdní lístek stačil. 
Jen Turecko,Rusko a Španělsko požadovali cestovní pasy.Protesty do zámoří 

bylo ovšem nutné míti pas.
Směnný kurs peněz byl stálý.Nepatrné výkyvy,jež se projevovaly při bur- 

sovních transakcích ve velkém měřítku,neměly pro normální občany nejmenší- 
ho významu.Rakouská koruna byla plně kryta zlatém,devisami a obchodními 
směnkami a cedulová banka musila za každou bankovku,jíž vydala nad přesně 
stanovené množství, odvádět státu poplatek.Toto velmi prospěšné a zdravé 
opatření bylo opuštěno již za první světové války a již nikdy a nikde v 
Evropě, snad s výjimkou Švýcarska a Švédka, nebylo obnoveno. Měna Ceskoslo' 

venské republiky byla ovšem dr.Rašínem postavena na stejně zdravý základ, 
jaký měla rakouská měna od poslední reformy až do válečné inflace.Rakous

ká koruna platila něco více, než měnová jednotka latinské měnové unia.
Za 98 haléřů se dostal frank(lhostejno zda francouzský,belgický ľuoomtfrowyj 

lira,platná v Itálii. Německá marka platila 1K 20 hal. a britská libra

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 311



30ff 
šterlinků 24 korun. Americký dolar a ruský rubl byly přibližně za 4 koruny. I 

Peníze se ukládaly v záložnách a spořitelnách, jekož i cenných papí
rech. Nejoblíbenějšími cennými papíry byly hypoteční dluhopisy Hypoteční ban
ky království Českého,dluhopisy Zemské banky království českého a dluho

pisy českých měst. Xkcie drobný střádal nekupoval.Nejoblíbenějším způsobem 
šetření bylo ukládat peníze na vkladní knížky. Lidové peněžní ústavy dáva

ly ochotně vkladatelům pokladničky, do nichž schráněli drobné peníze,jež 
se pak hromadně připsaly na vkladní knížku.Velmi oblíbená byla poštovní 
spořitelna,organisovaná podobně, jako pozdější československá poštovní 
spořitelna.Tato spořitelna, jejímiž sběrnami byly všechny poštovní úřady, 
ulehčovala spoření nejdrobnějším střádalům, zejména pak dětem, vydáváním 
úsporných lístků., na něž se lepily desítihaléřové poštovní známky.Když 

byl lístek plně polepen, odnesl se na poštu, kde vkladateli vydali vkladní 
knížku a za každý lístek připsali itu k dobru 1 korunu. Kdo chtěl peníze 
vybrati,musil vyplnit ve výplatní knížce, kterou dostal současně s xixí 
vkladní knížkou, formulář podobný šeku. Po straně měl tento formulář šmxáiimx 

číslice od jednotky do nuly v rubrikách pro jednotky, desítky a stovky a 
vkladatel musil odstřihnout nebo přeškrtnout číslici,převyšující částku, 
jíž požadoval.Znemožňovalo to podvody a stejný systém platil i pro šeky 
poštovního úřadu šekového.

Záložny byly jednak soukromé peněžní ústavy na základě zákona o zapsa

ných společenstvech s ručením obmezeným ( po aféře Svatováclavské zálož- 
nyjn^ÉBXVjnnizely záložny s ručením neomezeným), jednak podniky živnosten

ských společenstev a samosprávných svazků. Svým členům poskytovaly půjčky 
na dobrou záruku a na směnky a jejich důležitost spočívala hlavně v tom, 
že Živnostníkům poskytovaly zálohy na účty,jejichž inkaso převzaly-Na 

venkově plnily tuto funkci hlavně Raifeisenky,jež zemědělcům umožňovaly 
nákup strojů a jiných dražších potřeb a financovaly také prodej plodin. 
Pracovaly ve spojitosti s dobrovolnými hospodářskými družstvy.

Spořitelny byly skoro bezvýhradně veřejné ústavy, za něž svým majet

kem ručila města nebo okresy.Ve spořitelnách se směly ukládat sirotčí pe
níze, svěřené nondy, kauce, vadia a pod.Největšími spořitelnami v Praze 
byla Pražská městská spořitelna na Staroměstském náměstí,a "česká spoři

telna" na Ferdinandově,pozdější Národní třídě, jež však přes své jméno
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"byla podnikem převážně německým a počeštila se až po převratu.
Banky neměly takovou funkci jako na západě, kde i soukromníci mají 

bankovní konto a provádějí všechny finanční transakce jejich prostřednic
tvím. Jejich působení se omezovalo na větší finanční transakce průmyslu a 
velkoobchodu, na financování velkého podnikání a na transakce kursovní a 
na mezinárodní patbu.Konto v bance měly podniky opravdu veliké.

Největší českou bankou byla Živnostenská banka, jež z maličkých počát

ků jako banka českých záložen vyrostla již před první světovou válkou h jed 
nu z největších a nejzdravějších banka monarchie,jež se neomezovala na 
obchodování v českých zemích a v ostatním Rakousku, ale zasahovala již do 
mezinárodního finančního trhu.Další velkou českou bankou, jež také přesa
hovala svou působností hraničené ských zemí, byla Ústřední banka českých 

spořitelen. Vedle ní byla pak Agrární banka, jež se opírala hlavně o země
dělská družstva, tehdy ještě vpravdě dobrovolná. Převážně české byly Zemská 
banka království Českého,a Hypoteční banka, jež byla také zemským podnikem. 
Na pozdější ulici 2P. října byla Pražská úvěrní banka.Rakousko-uherská banka

v 
měla v Praze filiálku,ale tu nelze ovšem přičítat k českým bankám.České 
banky, menší ovšem, byly také na Moravě,ale k své hanbě musím říci,že o 

nich nic nevím.
Německých bank bylo v Praze hodně.Na Příkopech byla "česká banka 

Union", na níž nebylo kromě jména nic českého, dále "česká průmyslová 

banka" a "Česká eskomptní banka", o nichž platí totéž.Na Josefském náměstí 
(pozdějším náměstí republiky) byla filiálka "Banky pro země rakouské", 

mx obecně zvaná "Lfínderbanka". V Hybernské ulici byla "Anglo-rakouská 
banka", známá tehdy i po převratu jako "Anglobanka". Také ta byla tehdy 
převážně německá.Po převratu se stala nejvážnějším konkurentem a soupeřem 
Živnobanky,protože se dostala pod ochranu dr.Bngliše a ovšem i Hradu. Na 
Příkopech byla ještě "Česká komerční banka", stejně německá, jako ty ostat

ní.
Většina prostých finančních operací, to jest platů, se děla prostřed

nictvím pošty.Metoda tohoto styj^i zůstala v republice nezměněna.Peníze se 

posílaly buď peněžními dopisy, poštovními poukázkami nebo složenkami.
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PoHovní poukázka byl formulář, na němž se vyplnilo kdo, komu a kolik po
sílá. Peníze se složily na poště, odesílatel dostal potvrzení stejného dru
hu, jako na doporučený dopis a adresátovi donesl poštovní doručovatel pe
níze do bytu nebo do obchodu, kde je vyplatil na hotovosti a nechal mu 
ústřižek «xa s adresou odesílatele a případně jeho krátkým sdělením.

V pbchodním styku převládal levnější a pohodlnější prostředek.K účtům 
přikládali obchodníci složenku poštovního úřadu šekového, na níž bylo vy

tištěno jméno majitele konta a jeho číslo.Formulář byl trojdílný a plátce 
jej odnesl vyplněný s penězi na poštufpokud ovšem nebyl sám majitelem poš
tovního konta a neplatil převodem z něho). Plátce dostal jednu část formu
láře jako potvrzený druhá část ( s případným krátkým sdělením na zadní 

straně) šla k majiteli konta a třetí zůstala v účtárně uřadu.Všechna ko

respondence mezi majiteli kont a úřadem byla prosta poštovného. Myslím,že 
rakouský poštovní šekový úřad ( a po něm československý) byl mnohem doko
nalejší všeho, oč se v tomto směru pokusily jiné země.

Proti poštovnímu úřadu šekovému jsme měli dvě námitky. Jednou z nich 

byla jeho centralisace. Sídlil ve Vídni a všechno musilo jiti tam a zpět, 
takže dosti často nastaly značné průtahy. Druhou námitkou bylo,že jako ve 
všem v Rakousku, tak i zde měla němčina přednost před ostatními řečmi. Ně
mečtí účastníci dostali všechny tiskopisy německé, neněmečtí pak dvojjazyč
né, tedy německo -české.Rok nebo dva roky před vypuknutím války se pokusila 
Ústřední banka českých spořitelen vybudovat konkurenci šekovému uřadu. Opí
rajíc se o sít český^spořitelen a x záložen, založila vlastní šekové říze

ní, jež bylo přesnou imitací rakouského poštovníljo šekového uřadu.Vplatní 
lístky byly bíločervené a ovšem jen české.Všechny české peněžní ústavy, 

malé i velké, byly získány, aby působily jako platebny tohoto podniku.Válka 
však učinila tomuto nadějnému pokusu konec.Po válce jej již nebylo zapotřebí.

Společným úsilím českých bank byla v Praze zřízena peněžní bursa,jež 

však až do převratu celkem vegetovala. Původně byla v malých místnostech, 
jež pro ni uvolnila ve Vodičkově ulici Ústřední banka českých spořitelen, 

pak přesídlila do Nekázanky,kde zůstala až do postavení vlastní budovy,což se 
stalo ovšem až za republiky. Ale v r. 1920, když jsem jako bursovní zprávo-
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voda j chodil po několik měsíců na peněžní bursu, docházel jsem ještě do 
Nekázanky. Můj pobyt v národohospodářské rubrice byl velmi krátký a nemohu 
říci přesně, kdy bursa odešla z Nekázanky.Naproti tomu již dříve vznikla a 
znamenitě prosperovala Plodinová bursa na Senovážňíip, pozdějším Havlíčkově 
náměstí.

V Praze bylo několik českých pojištoven a hodně cizích.Pražané a češi 

vůbec bývali šetrní a rádi pamatovali na zadní kolečka.Největší životní 
(a také požární,proti vloupání a pod.) byla Pražská městská pojištovna, 
Banka SlaVia, Česká vzájemná pojištovna, Moravská zemská pojištovna a 

myslím, že již tehdy byla Hasičská pojištovna. Z cizích ústavů bych uvedl 

dvě italské: Assicurazzioni Generali di SicurtK a Riunioni Generali a dvě 
americké The Mutual Life Insurance Company a The Gresham Life Insurance 
Company.Kromě toho zde byl bezpočet německých pojištoven z různých částí 
Rakouska a Německa. Nepamatuji si jejich jména® a velmi vážně pochybuji,že 
bych je byl dovedl i tehdy vypočítat. Pro Cechy existovaly samozřejmě jen 
podniky české a když už se někteiý Čech z nějakého důvodu rozhodl pro pojiš- 
tovny cizí, pak to byla italská nebo americká, či jakákoliv jiná, ,jen ne 
německá. Meii Čechy a Němci byla i v tomto směru neviditelná sice,ale témeě 

neproniknutelná přehrada.
***
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Technické intermezzo.

Kellermannův román "Tunel”,který vzbudil u nás při svém 
vyjití neobyčejnou sensaci, vyvolal i u mne na nijaký čas 
horečný přímo zájem o techniku a její vymoženosti.Do té doby 
mne zajímala mnohem více teorie exaktních věd, zejména pak 
vysoká matematika,ale pod vlivem této knihy jsem zahořel nad
šením pro romantiku moderní techniky.A byly to ovšem dva teh
dy docela moderní doprabní prostředky,jež upoutaly mou mimo
řádnou pozornost.

Letectví bylo ješte v samých počátcích a pro většinu 
lidstva spíše dobrodružným snem a podivínskou zálibou,než 
vážným podnikáním.Spor mezi vzducholoděmi, lehčími vzduchu 
a letadly, těžšími vzduchu, nebyl ještě ani zdaleka rozhodnut. 
Učené mínění se většinou přiklánělo na stranu vzducholodí - 
jistě pod vlivem německého nadšení pro Zeppeliny.Pamatuji 
se,že Uhlands Ingenieur Kalender, vážená to odborná příručka, 
plná formulek pro techniky, ještě ve svém vydání na rok 1914 
ujišťovala,že letadla těžší vzduchu nemají budoucnosti,pro
tože ta patří jen a jen řiditelným vzducholodím.

Dva moji přátelé, Milos Hajn, synx státoprávně pokroko
vého vůdce dr.Antonína Hajna a Pavel Beneš - oba pozdější 
konstruktéři farmy Avia - byli opačného názoru.Věřili na 
letadla těžší vzduchu a pod jejich vlivem jsem se plně při
klonil k jejich názoru,zejména, když jsem viděl exhibici 
francouzského letce Pegouda,jež byla u nás naprostou sensaci. 
Pegoud byl velkým a slavným průkopníkem letecké akrobacie a 
patovedl na jednom pražském footbalovém hřišti na Letné své 
slavné ”loopingy”.Byl to veliký pokrok od pokusil zapomínaného 
českého průkopníka letectví inž.Kašpara z Pardubic, jenž před
váděl krátké vzlety,jež však spíše zasluhovaly názvu skoků 
ve vzduchu než letů.Ale byl to počátek a na ten by se nemělo 
zapomínat.

Hajn i Beneš si pořídili Lilienthalovu knížku (vyšlax v 
českem prekladu u Šimáčka) o bezmotorovém letu a rozhodli se
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podnikat pokusy s kluzáky.V dílné inž.Steinhilbera na Slupi 
(byl to zadní trakt emauzského kláštera) jsme všichni tři v 
potu tváře vyrobili takovéi letadélko a podnikali s ním na 
různých kopcích za Prahou pokusy vznésti se do vzduchu.Hajn 
i Beneš W několikráte potloukli a opětovně jsme musili letad
lo, vyrobené zix latěk, znova dávat dohromady.Byli jsme si 
ovšem vědomi,že to je jen počátek a že letadlo musí mít spo
lehlivý motor,jehož poměr síly k váze by byl příznivější,než 

tomu bylo u motorů dosavadních.A tak, zatím co Benes a 
Hajn náruživě studovali aerodynamiku a dospívali k názoru,že 
primitivní dvojplošník, který tehdy obecně převládal,bude mu
sit ustoupit jednoplošníku^a v tom m|li docela pravdu, jak 
dokázal pozdější vývoj letectví - můj zájem se obrátil k vý
bušným motorům.

Znal jsem dokonale teorii naftových, dieselových i ben
zinových motorů - ty konečnzě u nás vyráběli dhkonce i větší 
strojní zámečníci na venkově - a snažil jsem se objevit prin
cip motoru, který by vyhovoval nezbytné potřebě nevážit mno
ho, ale vyvinout značnou sílu.Od počátku jsme věděli, že v 
úvahu nepřicházejí ani tehdy celkem již velmi dokonalé die
selový motory, ani hodně primitivní dosud naLgtrEmámnrmkm-ryi 
obyčejné naftové motory, ale jen motory benzinové a to ne nor
mální, jakých se u nás začínalo používat v zemědělství a prů
myslu,ale nějaká odvozenina motorů automobilových.A tak jsem 
se dostal k automobilismu,tehdy také ještě nevalně pokroči
lému.

Tehdy jsme měli již velmi vyspělý průmysl motorových kol, 
jež vyráběla především firma Laurin a Klement v Mladé Bolesla
vi - také jedna ukázka podnikavosti,přičinlivosti a schopnosti 
dvou drobných českých lidí,kteří dovedli zničeho vytvořit! 
xávod schopný konkurovat evropským soupeřům a předstihnout je 
jakostí výrobků.Firma Walter v Jinonicích začala tehdy vyrá
bět sve tříkolky, vozidla na onu dobu opravdu znamenitá. Když 
jsem se později připravoval na zkoušku pro vůdčí list a v 
automobilové škole mne nechali jezdit různými typy vozidel,
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abych si na všechny zvykl,něl jsem ze všech xax vozů,jež tam 
měli, nejraději stařičký Walterův automobil -nástupce to tří
kolky- který měl ještě brzdy na straně karoserie a ne uvnitř, 
jako vozy moderní.Dával jsem tomu stařečku automobilu přednost 
před tehdy moderním fcickem, na němž jsem potom dělal zkoušku.

Aut tehdy v Praze mnoho nejezdilo, ale protone tehdejší 
vozy měly časté poruchy, objevovaly se již správkárny automo
bilů.Do jedné z nich, patřící Ant.Trhlínovi na Kozím náměstí 
v Praze V. jsem docházel dosti pravidelný a uČil se tam růz
ným praktickým věcem, spojeným s opatrováním a opravovaná] mo
torů.Pomýšlel jsem tehdy velmi vážně vykonstruovat IgúmxigýmmmK 
tem dokonalý letecký motor,který by se plně hodil do letounu, 
jejž zkonstruují moji přátelé Beneš a Hajn a na konci války, 
když jsem zvláštní náhodou ležel s Pavlem Benešem ve vojenské 
nemocnici v Brandýse nad Labem, přišla na mne tato horečka 
ještě jednou a nudu nemocničního pobytu jsme oba ubíjeli neko
nečnými diskusemi o budoucnosti letadla, jímž se později stalo 
letadlo Avie-ovšem docela bez mého přičinění,ač ještě po válce 
jsem s Ani. Kopřivou, Hajném,Benešem a Husníkem (který se poz
ději stal konstruktérem isitxaiy letecké továrny AeroÄ ) pomá
hal při zřizování dvou odborných technických časopisů $ "Stro
jírna" a "Letectví".

Trhlin a především jeho hlavní montér Jiskra mne nechali 
si pohrávat s auty jak jsem chtěl.Jako kompensaci jsem jim 
krasopisně psal jejich různé obchodní dopisy a účty.Oba měli 
těžkou ruku a psací stroj byl tehdy neslýchaným přepychem pro 
malého podnikatele nebo soukromníka.Kromě toho, stroje byly 
tehdy většinou "slepé", to jest, nebylo vidět co se píše,jako 
je tomu u dnešních strojů, ale kdo chtěl vidět co napsal, 
musil nadzvednout válec, na němž se točil papír.Ovšem, tehdy 
se již začaly objevovat stroje nového typu,ale ty dosud ne
pře vládaly.

S Jiskrou jsem si dokonce mohl občas vyjeti na opravených 
autech, aby se poznalo, jsou-li v pořádku a chvílemi jsem směl
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i řídit. Nebylo to nesnadné,ač to bylo spojeno se značným ri- 
sikem.Ulice nebyly jistě tak zatlučeny auty,jako dnes, ale 
jízda byla dost nebezpečná nejen proto,že chodci nebyli dosud 
na auta zvyklí,ale hlavne proto,že dosud jezdilo mnoho povozů 
s koňským potahem a koně rozhodně automobilovou dopravu nemi
lovali. Povinností každého automobilisty bylo dávat při každé 
příležitosti hodne hlučné signály houkačkou,ale koně a ostatně 
i chodce houkačka přivedla snadno do stavu paniky.

Mé návštěvy u Trhlina a přátelství s Jiskrou měly za ná
sledek, že se v novinách objevil prvně můj "obrázek".Bylo to 
ovŠetal/bez uvedení mého jména a na tom obrázku by mne nikdo nik
dy nepoznal.Nebyl bych se ani poznal sám.Stalo se totiž,že na 
jednoho Sýlvestra jsem s dvěma přáteli a panem Jiskrou podnik
li okružní cestu po různých zábavních místnostech,jak to bylo 
v ten den zvykem.Abychom se nemusili příliš namáhat a poznali 
toho hodně, vzal pan Jiskra pro své i naše pohodlí masivní auto
mobil, jejž práv^ opravil a s tímto vozidlem jsme jako lordi 
popojížděli od jedné místnosti k druhé.Krátce před půlnocí jsme 
se rozhodli podívat se ještě do Sokolovny v Nuslích.Pan Jiskra, 
zřejmě pod dojmem toho, co vypil, jel na zatáče tehdejší 
Havlíčkovy (pozdější Bělehradské) třídy rovně, místo aby odbočil 
do zatáčky a tak,místo aby se dostal pod Nuselské schody,dostal 
se rovnou na ně.Nevšimli jsme si toho -také naše pozorovací 
schopnost byla již značně omezena - a poznali jsme to teprve, 
až když auto začalo po schodech skákat.0 solidnosti tehdejších 
vozů a o řidičském umění Jiskrově svědčilo,že jsme dolů dojeli 
bez úrazu a že se také vozidlu nic nestalo.Dole nás chytil 
strážník, který stál před nádražím a zapsal to do své knížky. 
Tak se stalo,že o tomto KKSKxánž cestování byla zmínka v novi- 
nác^/a že "Kurýr" měl na první stránce obrázek, na němž se naŠe 

auto řítí dolů po schodech a my zděšené máváme rukama.Dá se dů
vodně předpokládat,že i kreslíř byl ještě pod vlivem Sylvestra. 
Jeho obrazotvornost byla dokonalá, dokonalejší než jeho kresba 
i jeho informace. kmkd®mxmnáxmiiaxiš:si Nikoho z nás neviděl,ani
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tehdy,ani potom, ale Nakreslil nás,naše auto i naši jízdu 
jak si myslil,že to mělo vypadat.Skoda,že nebyl s námi.Byl 
by viděl,že jsme nemávali zděšeně rukama, ne proto,že jsme 
byli hrdiny,ale proto,že jsme si uvědomili plně v čem jsme, 
až když jsme se dole zastavili a byli v naprostém haxníHmxiaiřm 
bezpečí.Naše vnímavost byla také jaksi otupěna.Svou lekci 
jsme dostali.Ale Sokolovnu jsme přece jen navštívili.

+++
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"Kartelové volby"

Roku 1911 se konaly v Rakousku poslední všeobecné volby do 
parlamentu. Byly první,o něž jsem měl přímý zájem,ač jsem jrehdy 
ještě neměl volební právo.Když jsem se stal voličem, Rakouska 
již nebylo.

Rakouský volební řád byl velmi jednoduchý.Předlitavská 
pn~| nvina monarchie byla rozdělena ve volební okresy, z nichž 
každý volil přímou volbou jednoho poslance.K zvolení bylo po
třebí více než poloviny odevzdaných hlasů,jinak se musila ko
nat užší volba.Za poslance, kteří zemřeli nebo se vzdali man
dátu, se konala vždy volba doplňovací podle téfeož principu. 
Tento volební řád vyhovoval zhruba požadavkům spravedlnosti, 
až na to,že rozdělení okresů bylo provedeno tak, aby Němcům 
zajistilo více mandátů, než na kolik měli nárok podle své po
četnosti. Os ta tni národnosti byly tak ošizeny.Česká politika se 
již od dob Sladkovského a hlavně jeho působením, dožadovala 
poměrného zastoupení.

Volební kampaň byla vedena, jak se ostatné samo sebou ro
zumí, s české strany především proti centralisujícímu vídeň
skému režimu.Proto se tu objevila o oněch volbách snaha vyslat 
do parlamentu poslaneckou delegaci, jež by při všech rozdílech 
politického nazírání byla jednotná v zastávání národních záj
mů.Sociální demokraté, kteří se nejen svou protistátoprávní 
deklarací, ale i jinak isolovali od české delegace, byli obec
ně považováni za národně nespolehlivé.Za stejne nespolehlivou 
byla pro svou rézfrz hlubokou úctu k mnairir dynastii považována 
i katolicko-národní strana, vedená pro^Kordáčem (pozdějším 
pražským arcibiskupem), ale ta byla tak bezvýznamná,že na ní 
valne nezáleželo.Jediné posicem měla na venkově, kde ji kvapné 
vytlačovala rychle rostoucí strana agrární, jež nakonec byla 
na venkově téměř samovládnou.

Ve snaze zmenšit sociálně žsebi demokratické zastoupení 
v parlamentě na míru co možná nejmenší, dohodli se vůdci obou
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hlavních městských stran, dr.Karel Kramář za národní stranu ' 
svobodomyslnou a V.J.^lofáč za stranu národně sociální, na 
odstranění volební soutěže tím,že si obě strany mezi sebou 
rozdělily všechny městská volební okresy.Staročechům,jejichž 
nepatrné zbytečky dosud existovaly, byl nabídnut jeden okres 
a podobná nabídka(nevím již kolika okresů) učiněna i straně 
státoprávně pokrokovéxä±axmŽBxmxpň±ga:ai±m a pokrokové (realis
tické). StaročeŠi přijali, státoprávníci a realisté odmítli^ 
a šli do voleb samostatně;

Tehdy jsem politické dění sledoval ještě celkem nepozor
ně a zejména jsem se nazajímal ani trochu o spory mezi jedno
tlivými stranami, pokud tu nešlo ovšem o otázky, týkající se 
velkých národních zájmů.Ale zájem o kartel, jak se dohodě han
livě xmka±E obecně říkalo, ve mně probudila schůze studentské 
organisace mladočeské strany,konaná v kavárně ”Union".Dr.Fran
tišek Stašek, předseda organisace, vyložil nám docela neutrál
ně podstatu dohody, co mluví pro ni a co proti ní a požádal 
nás,abychom jeden po druhém řekli své stanovisko,aby se 
mohly dát direktivy našim dvěma delegátům pro schůzi Akčního 
výboru strany, na níž se bude o kkmma dohodě jednat.

Mezi námi nebylo nikoho, kdo by býval dohodou nadšen,ba 
i s ní alespoň souhlasil.Tehdy jsem také pronesl svou první 
politickou řeč v životě, lze-li ovšem za řeč považovat něko
lik rozčílených a nesouvislých vět.Nebyl jsem zvyklý mluvit 
veřejně, ani na malé schůzi a za přítomnosti přátel a tak 
jsem s řečnickou trémou pojil i řečnické rozčílení.Ale pro
tože jsem říkal v podstatě co říkali kolegové přede mnou a 
po mne a co bylo cítením cele schůze, měj jsem stejný úspěch 
jako oni.Byl jsem prot4/ kartelu,protože jsem soudil,že v záj
mu národa mají být do parlamentu zvoleni jen mladočeši a 
proto že mají všude kandidovat.Proti kartelu jsem bylx také 
proto,že jsem měl nerad národní sociály pro jejich obecnou
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nízkou politickou a společenskou úroveň.Sociální demokraté byli 
naši odpůrci a zřejmí nepřátelé národa, ale národní sociálové 
byli něčím, čeho se člověk štítil asi tak, jako později ligi- 
stů a pak národních frontistů s komunisty i bez nich.

Na schůzi jsme zvolili delegaci, aby navštívila dr.Kra
máře a tlumočila mu stanovisko studentské organisace.Neparnatu
ji se přesně, kdo všechno byl v této delegaci.Hlavou její 
byl ovšem dr.František Stašek a docela určitě v ní byl Voj
těch Holeček.Myslím,že v delegaci byl také kol. Alexandras: 
(jenž o mnoho let později byl ředitelem tiskové služby mini
sterstva národní obrany) a inž Odon Fára,pozdější generální 
konsul republiky v Terstu.Také já jsem byl pojat do delegace 
a měl tak prvně v životě příležitost mluvit s dr.Karlem Kra
mářem.

Dr.Kramář byl tehdy váženým a milovaným vůdcems strany a 
nemél již souperů.Vlastně již od samého příchodu do strany 
byl přímo předurčen k pozdějšímu svému vůdčímu postavení, 
jehož se mu dostalo ne proto,že by byl snad na toto postavení 
vynesen or^anisačním aparátem ( v mladočeské straně vždy vel
mi slabým a nevlivným), ale tím,že byl zjevem tak pozoruhod
ným, že se jej nedalo přehlížet.Od chvíle, kdy se dr.Julius 
Grégr dohodl s realistickou trojicí o jejím vstupu do strany, 
každý věděl,že do strany přišel muž, na něhož spadne plaší 
vůdce.Návštěva u neho byla pro nás všechny svátkem a velikou 
poctou, na níž jsme byli hrdi a kterou nám mnozí naši druhové 
záviděli.

Dr.Kramář nás vlídně přijal - bydlil tehdy ve světy domě 
na nábřeží vedle Hlaholu - pohovořil s každým z náá chvilku a 
pak, když vyslechl naše názory a námitky, vyložil nám,proč 
dohodu sjednal a proČ ji považuje za důležitou a užitečnou. 
Očekával zvláště těžké časy a v těch je potřebí, aby národ 
byl zastoupen rozhodnými stoupenci českého státního práva a 
ne jeho odpůrci a internacionalisty.Proto ta dohoda.Touto 
argumentací nás přesvědčil, šli jsme k němu jako rozhodní 
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odpůrci kartelu a vraceli jsme se jako jeho zastánci.U nikoho 
bylo to obrácení trvalé, u jiných, jako u mne, jen dočasné.0 
vystřízlivění se plně postarali naši národně sociální spo
jenci .

Před r.l911 se v Rakousku ovšem konaly různé volby do 
parlamentu,ale o těch vím jen tolik,ze se konaly.Nemohu proto 
z vlastní zkušenosti porovnávat, ale byl jsem ochoten uvěřit, 
když jsem slyšel,že svou nízkostí a surovostí volby z r.1911 
překonaly všechno,co se u nás kdy vyskytlo.ha mne volební zá
pas,první, jehož jsem se v životě účastnil, působil deprimují
cím dojmem a značně posílil mou nechuš k politice i mé opo
vržení k většině politiků a novinářů.zásluhu na tom měli ovšem 
především národní sociálové,kteří svým hulvátstvím a nízkostí 
své volební agitace vzbuzovali nelibé rozpaky a pohoršení u 
všech,kteří s nimi přišli do bližšího styku. Kromě pocitu,že se 
brodíme docela zbytečně v bahně, jsem,jako mnoho mých druhů 
nesl hodne těžce, že zatím co podporujeme národní sociály
stavíme se proti státoprávním pokrokářům, programem nám blíz
kým a intelektuálně rozhodně příbuznějším.Volit Choce,Fresla, 
Vojnu a Žemličku a odstraňovat dr.Antonína Hajna,Karla Stani
slava Sokola a Viktora Dýka, s tím se žiManšk člověk opravdu 
těžko smiřoval.

Byl jsem přítomen oné památné schůzi voličů v Národním 
domě na Královských Vinohradech,na níž Viktor Dyk pronesl 
svou slavnou řeč, otištěnou později v jeho knížce "Prohrané 
kampaně".Tou řečí nemohl ovšem zapůsobit na -iřrá"1 idnvá shro
máždění, jež čekalo něco mnohem obyčejnějšího a jež ostatně 
nestálo o básníka,protože dávalo přednost politfcisujícímu 
tlučhubovi.Na mne však Dykova řeč působila dojmem opravdu str
hujícím, jak svým stylem a obsahem, tak i způsobem přednesu 
i statečností, s níž čelil povyku nemyslícího davu.Mel jsem 

pocit hlubokého studu za naše spojenectví s národníků sociály. 
A stejně jako ostatní moji přátelé jsem si oddechl,když 
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velmi brzy po volbách národní sociálové začali zase hanobit 
a ostouzet mladočechy.Ukončili tak spojenec tví,jez bylo mla- 
dočeské straně stejně k necti, jako bylo později k necti ná
rodní demokracie její volební spojenectví s ligisty.

K těmto volbám vyšly některé zajímavé publikace.Sociální 
demokraté vydali vzletné voleoní provolání, jehož autorem byl 
dr.František Soukup, proslulý pozdější "knoflíkovou aférou”, 
neblaze proslulý jako neschopný ministr spravedlnosti a poz
ději předseda senátu a nakonec umučený Němci,Pro voláni obsa
hovalo toto proroctví ^Nebude papežů ani £rálů a všichni used

neme za prostřený stůl přírody".Tato vidina potřebovala k své
mu uskutečnění toliko, aby lidé volili sociálně demokraticky.

Na Kladně, kde dr.Soukup kandidoval, pronesl dr.Kramář 
velikou řeč, jež neprodlené vyšla nákladem strany jako bro
žurka. Róze bral v ní Soukupovy fantasie tak důkladné^a proni
kavě, že soudruzi,kteří jinak mnoho nedali na kritiku,pronese
nou se strany "buržoustů", vydali honem nové volební provolá
ní, z něhož vyškrtli ty nejkřiklavéjší nadsázky.

Db.Emanuel Chalupný, který se tehdy již docela rozešel 
s Masarykovou pokrokovou stranou, napsal brožurku "Vznik 
české strany pokrokové", kterou mu v obrovském nákladu vydala 
národní strana svobodomyslná.0 realistech jsem četl iadanams 
ledacos nechvalného,ale ani před tím ani potom jsem nepřišel 
na nic tak jedovatého a tak přesvědčivého. Realistům ta 
brožurka zasadila krutou ránu.Kandidovali ve dvou okresech, 
V Čechách se o zvolení neúspěšně ucházel universitní profe
sor dr.Drtina v Hradci Králové,kdežto Masarykovi vyhradil 
mandat na Moravském Slovácku dr.Adolf Stránský,vůdce moravské 
strany lidovopokrokové, pozdější ministr obchodu za stranu 
státoprávně demokratickou.Lidovo pokroková strana byla vlast
ně odštěpkem moravského křídla mladočechů,kteří se s? v posled
ních letech před válkou úsilovné snažili obnovit na Moravě 
svou ztracenou organisační síš.

Sam jsem se zúčastnil voleb prací ve volební kanceláři 
strany v Hradci Králové, kde za stranu kandidoval rada zemského
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výboru dr.Franta.Byla také zvolen.Sekretariát strany mne tam 
poslal společně s bratry Syselovými,kteří byli z Hradce nebo 
od Hradce.Bydleli jsme v hotelu Markur a dostali královskou 
odměnu K 20 a ovsem zaplacen044/cestu.Protože tamní mladočeši 
za nás platili hotel a také i jinak nás hostili a zásobovali 
cigaretami, zbyly nám skoro všechny peníze. A dvacet korun 
bylo opravdu veliké bohatství pro studenty,kteří dvacetikoru
nu viděli jen o veliké svátky.ÄBqjutaaxmxx. Nejeden z nás neměl 
na celý měsíc o mnoho více.

V Hradci kmálsnixtax Králové jsem se prvně sešel s úřední
kem Živnostenské banky Jarkovským,na něhož jsem pak o mnoho 
let později po první světové válce narazil v Liberci.To již 
byl dirigentem tamní filiálky živnobanky.Agitaci nám v Bradci 
dirigoval tajemník František Pechar,který k nám přešel krátce 
před volbami od národních sociálů a projevoval čilost,napros
to nezvyklou u našich tajemníků.Tehdy jsme se na něho dívali 
trochu skrz prsty,protože se nám zdálo,že se k nám dal jenom 
proto,aby se měl lépe, než u národních sociálů.(To jsme ovšem 
nevěděli, jak mizerně platí naše strana své tajemníky a jak 
těžký a nepříjemný mají u nás život.) Ale Pechar k nám při
šel z přesvědčení a zůstal straně, a co více, jejímxXsadán 
věrný až do svého pensionování rok nebo dva před Mnichovem. 
Po celou dobu svého působení v národní straně svobodomyslné, 
státoprávní demokracii a pak národní demokracii byl jedním 
z nejschopnějších a také nejzásadovějších čdenů sekretariá
tu.Mel jsem ho rád a velmi jsme se sblížilipv době vnitřních 

sporů hx ve straně^ stál rozhodně po boku odpůrců "národního 
sjednocení".

0 těchto volbách jsem se také sešel s dvěma politiky, s 
nimiž mne pak osud svedl častěji.Byli to dr.Zdeněk Tobolka 
a dr.Alois Rašín. Tobolka se tehdy těšil velibé oblibě mezi 
mladočeskými studenty,kteří ho považovali za jednu z velkých 
nadějí strany.všichni jsme se radovali,když byl zvolen jako 
nejmladší poslanec říšské rady- rozdíl několika dnů by byl 
stačil, aby nebyl ještě volitelný.Dr.RaŠín přišel do strany

P merne krátkou dobou od státoprávních pokrokářů 
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a netěšil se dosud, své pozdější popularite a bblibě.Byl 
drsný a někdy vybuchl docela zbytečně. Nicméně těšil se ne 
sice lásce a oblibě, ale vážnosti pro svou omladinářskou mi- 
nulost(Rašín byl za procesu s Omladinou žalářován a zbaven 
doktorátu a musil znova promovat),pro svou ráfinost,otevřenost 
a přímost a také pro své pokrokové smýšlení.Rašín na př. 
přeložil z angličtiny traktát fabiánských socialistů o osmi
hodinové době pracovní.Brožurka vyšla nákladem Pelclových 
"Rozhledů".

Jak Tobolka, tak Rašín zahájili těmito volbami poslanec
kou kariéru, jež každého z nich vedla jinou cestou.Rašín byl 
za války znova uvězněn, odsouzen k smrti a ještě jednou zbaven 
doktorátu.Pak -mu osud uštědřil slávu národního hrdiny»získal 
mu mezinárodní pověst tvůrce československé měny v době,kdy 
byl ministrem financí mladé republiky a nakonec mu uchyhtal 
vraždící kulku komunistického popletence ze skupiny pana pro
fesora Zdeňka Nejedlého. Tobolka šel cestou máa ne méně drama
tickou, ale pohodlnější. Za války se uctivě přikrčil a s po
slanci Maštálkou a Čechem a tehdejším šéfredaktorem "Národ ní r.h 
listů" Heverou pěstoval rakušáckou politiku,jež nezabráni Ta 
ani persekuci strany,ani zastavení"Národních listů" rakous
kými úřady.Když se vrátili Kramář,Rašín a jiní jejich druzi z 
kriminálu,byli všichni tito oportunisté ze strany vytlačeni.Hevetoi 
se stal Šéfredaktorem vládního Časopisu "Československá re
publika", náhražky to za někdejší "Pražské noviny".Tobolka se 
dal k sociálním demokratům,kteří mu sice nedali nikdy mandát, 
ale opatřili mu místo ředitele parlamentní knihovny.Maštálkovi 
zbyla jeho továrna na marmeládu,Čechovi jeho velkoobchod.Z 
politiky byli vyhoštěni, i když se pokoušeli neúspěšné o návrat 
Čechovým týdeníkem "Česká svoboda", ihned lidovým vtipem pře- 
křtěným na " c.k.svoboda".

Roku I9II bylo ovšem tohle všechno ve hvězdách. Netuši
li jsme to a ahi jsme si nelámali hlavy budoucností. V den 
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voleb jsme se vrátili do Prahy rozjařeni a redaktor Hevera, 
tehdy ještě ne šéfredaktor, si pro nás došel do místnosti 
studentské organisace (byla ve druhém patře budovy "Národních 
listů") a odvedl nás k Flekům, abychom to náležitě oslavili. 
Koupil nám "štěně", to jest malý soudek piva a když jsme 
to vypili, měli jsme všeho dost.Voleb i piva.
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Fond Julia Zeyera pro mladé spisovatele.

Několik let před vypuknutím první světové války zahájila v Praze svou 

činnost instituce, M^^dmkrnxmxn^xmxinxmxmxmxmxnixmx jíž podobnou bychom 
ježte nyní mamě hledali po světě. Byl to Zeyerův fond při české akademii 

věd a umění.Zase jeden příklad, jak malý, dosud poměrně chudý národ bez 
státní samostatnosti dovedl v mnoha směrech a zejména v p/či o kulturu 

předstihnouti národy mnohem početnější, mnohem bohatší a těšící se odedáv
na potěšení vlastního státu.

Jako všude jinde tak i v českých zemích se za oněoh dob těžko k uznání 
probíjel spisovatel-začátečník. V malvch dosud našich poměrech se nakladate
lé často rozpakovali vydávat prvotiny neznámých dosud autorů. Platilo to 
zejména o knihách básní.To ovšem neznamená,že začátečníci musili překoná
vat potíže opravdu nepřekonatelné.Vedle oficiálních nakladatelů,kteří za- 
časté hradili schodky svého někdy velmi idealistického podnikání naklada
telského ze zisků svých knihkupectví, bylo u nás vždy mnoho tak zvaných 
soukromých nakladatelů,kteří s nezměrným optimismem a docela mimořádnou 
obětavostí vydávali prvotiny autorů dosyd neznámých,kteří pak někdy došli 
a jindy nedošli uznání veřejnosti.Nezapadl-leda vlastní vinou nebo shodou 
opravdu neblahých okolností- žádný skutečný talent a také žádné hodnotné 
dílo neleželo po dlouhá leta v zásuvkách stolů autorů. Na knižní trh pro
niklo dokonce mnohem více zbytečných novotin,než bylo potřebí a užitečno. 
Ovšem, živit se literaturou imhyimxmxhávxhnmnmxaicaáiiáx bylo tehdy hodně 
nesnadné a podařilo se jen několika málo autorům.Ale publikovat nebylo 
nemožné.Nicméně,i když překážky, jež se stavěly v cestu mladým autorům ne
byly nepřekonatelné, byly zde a byly dost značné.Zde měl pomoci a také 

pomáhal fodřL Julia Zeyera.
Vodňanský samotář Julius Zeyer byl vlastně ten poslední, od něhož by

»
se bylo dalo očekávat založení takového fondu. Na sklonku svéh£ života do
sáhl Zeyer zaslouženého uznání a slávy,ale po celý svůj život se pečlivě 
stranil toho, čemu se říkalo "literární společnost". Nepřidal se k žádné 
skupině ani klice, nepletl se do literárních a jiných sporů a spíše vzbu
zoval dojem muže aristokraticky přezírá jící ^hemžení shon všedního života, jemuž 

ve svých dílech nevyhradil ani nejmenší místo. I jeho dílo plné exotických 

námětů se zdálo přece wjadřovat naprostý nezájem o všední Život,ač na 

příklad jeho "Radůz a Mahulena","Jan Maria Plojhar" a "Tři legendy o 
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krucifixu" ukázaly, kolik vřelé českosti je v muži,jenž se česky naučil 
od své chůvy a ne od svých internacionálních rodičů. Tento zamlklý sarotář 
svou závětí ukázal,jak mu na kkkx srdci leží rozvoj české literatury a 
jaké má pochopení pro potíže těch,kteří se vydali na strmnou stezku,vedou
cí někdy k slávě a jindy k zapomenutí.

Julius Zeyer odkázal na hotovosti 12.000 ( to jest více než 120.000
Kč předmnichovských) a autorská práva na své knihy »ustavičně vydávané v 
nových vydáních Čtvrté(ixtsrxxxHX literární) třídě České Akademie věd 

a umění,aby je opatrovala tak dlouho,až se nahromadí částka»postačující 
k zřízení fondu na vydávání prvotin českých spisovatelů.Závět byla přija
ta x s áxfaxmxxx rozpaky.Nevěřilo se,že by autorská práva k dílu Julia 
Zeyera vynesla dost,aby se podnik dal realisovajt. Ale obliba Zeyerových spi
sů se ustavičně zvětšovala. Jeho knihy nezmizely z knižního trhu a honorá
řů v pokladně Akademie přibývalo,ač Zeyerův nakladatel nepatřil právě k 
těm,kteří dovedli zaplavit knižní trh. Zeyer zemřel 1901 a v polovině r. 
1907 činil výtěžek z jeho spisů již 70.000 K, to jest více než 700.000 
Kč. předmnichovských. A někdy kolem r. 1910 bylo cíle dosaženo a Fond Julia 
Zeyera pro mladé spisovatele vstoupil v život.

Fond měl některá pozoruhodná organisační ustanovení^docela neobvyklá 
u institucí tohoto druhu.Každoročně se měla vypsati soutěž,jíž se měli 
účastnit ti literáti,kteří dosud nic nevydali knižně v oboru, v němž sou

těžili. Autor prosatókého díla nebyl tedy vyloučen ze soutěže v oboru poe
zie nebo dramatu,protože něco ve svém oboru vydal, stejně jako nebyl vy
loučen autor vydané knihy básní nebo dramatu.Všechna odvětví literatury 
byla prostě rozdělena do tří skupin a každý mohl konkurovat ve skupině,v 
níž dosud nic nepublikoval knižně. Jeden autor mohl tedy vydat nákladem 
fondu i tři knihy, pokud to bylo v různých oborech. Ovšem,kdo získal jednu 
cenu, nalezl jistě již nakladatele pro knihy další.

Úspěšná díla fljfšla nákladem fondu a autor dostal honorář podle obvyklých 
norem Akademie. Snad jedinou závadou bylo,že knihy vydané byly opatřeny 

příliš uniformní obálkou s obrazem Julia Zeyera a že Akademie knihu nejen 
vydala, ale také prodávala prostřednictvím svého komisionáře, firmy Buršík 
a Kohout.Bylo to nakladatelství velmi solidní,ale snad až příliš solidní a 

těžkopádné.Beletrie nikdy mnoho neprodalo,protože se specialisovalo na
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32jf 
literaturu vědeckou.A tak knihy, vydané fondem, zůstávaly hodně dlouho le

žet na skladě.Snad by byla správa fondu učinila lépe,kdyby byla zaplatila 
některému obchodněji vedenému nakladatelství vydání knihy,ale dá se chápat, 
že když knihu financoval Zeyerův fond, mělo to být na knize uvedeno a že 
měla vyjít v uniformní edici.

Aby se zaručila naprostá objektivnost, nebylo rozhodování svěřeno obvyk
lým pmrota porotám, složeným jen z akademiků, ale soutěžící byli každoroč
ně svoláni, aby na schůze, konané pod patronancí Akademie,si zvolili zá
stupce do poroty.Byla to novinka až překvapující,ale protože všechen český 
život byl proniknut zásadami demokracie a ne pozdější lidové demokracie, 
považovalo se to za věc slušnou a správnou. Překvapovalo jen zase,že si tak 
vedl právě Zeyerův fond,když to od Zeyera a jeho aristokratického poměru k 
životu nikdo nečekal.

Fond existoval jen poměrně krátkou dobu a tak se jeho blahodárné účin

ky na českou literaturu nemohly plně projevit.Nesledoval jsem ostatně jeho 
osudy tak,jak by si toho fond ten byl zasluhoval a proto nemohu dnes po pa- 
měrí uvést! ani jména těch spisovatelů, jimž pomohl proklestit cestu do 
literatury.Vím jen s určitostí,že jedním z poctěných byl Josef Hora - měl 
jsem totiž doma s věnováním jeho první knížku básní »kterou mu vydal Fond 
Julia Zeyera.Marně si vzpomínám na další jména.Vím však,že mezi poctěnými 
bylo několik mých známých, jejichž prvotiny jsem měl ve své knihovně,o 
kterou jsem přišel, když jsem musil opustit vlast.

Jednou z našich národních nectností je,že se rádi díváme přezíravě na 
naši minulost.Rádi bagatelisujeme co národ vykonal.My se však opravdu ne
musíme krčit ani před těmi největšími a nekulturnějšími národy světa.Posta
vili jsme si na příklad z národní obětavosti Národní divadlo -dokonce dva
krát po sobě- a to v době,kdy se o tom na příklad Angličanům ani nezdálo. 
Ostatně ani nyní, kdy to píši (i960) nemají pro své národní divadlo víc 
než pozemek v Londýně,ktrarx který leží ladem a bude ještě hodně dlouho 

ladem ležet. 0 tom,že by se mělo začít se statfbov, se mluví jen čas od 
času a to hodně ostýchavě.čeká se, až se stát rozhoupá,aby na to dal pení- 

ze. Ze by se to dalo findnlmnn-hi ze soukromé obětavosti jim smimnanB^md jeste 
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nenapadlo. Také nějakou obdobu Zeyerova fondu nemají nikde jinde -úspešní 

autoři jiných národu mají pro své peníze docela jiné použití. A ostatně, 
což i ta Česká akademie věd a umění nevznikla, jako to Národní divadlo a 
Zeyerův fond svépomocí?( Založil ji architekt JSiámkx Josef Hlávka,který 
ji nadal potřebnými fondy.)Nemá jistě smyslu se vypínat a nadnášet - máme 
chyb a nedostatků víc než dost.Ale opravdu není také potřebí,abychom se 
hrbili a schovávali někde v koutku.

***
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O knihkupcích a antikvářích

Knihkupci a antikváři byli stejně důležitým činitelem našeho kultur
ního života, jako Tvořili zvláště vzdělanou vrstvu a nemohlo
se je počítat k normálním obchodníkům.Sotva kdo z nás mladých prohlížel 
výkladní skříně obchodních podniků,pokud neměl přímo v úmyslu něco koupit 
a protože mladí lidé nemívají mnoho peněz -a za mých mladých let i mladíci 
z rodin velmi dobře ssÖss^Seh mívali prázdné kapsy- nebylo to často.Ale 
hýkladní skříbě knihkupců a antikvářů nás přitahovaly přímo magneticky a 
studovali jsme je se zájmem docela mimořádným. Mnozí z kíx nich (jako na 
př.Alois Srdce ve Spálené ulici) vystavovali pravidelně novinky a tak jsme 
se dozvěděli co je nového v literatuře z výkladů mnohem spíše než z novin, 
jež jsme většinou nečetli pravidelně. A v odděleních pro knihy antikvárni 
jsme se snažili zjistit,kdy se tam objeví kniha, po níž jsme toužili ,ale 
ktérá za cenu nového výtisku nám byla nedostupná.

Knihkupci a antikváři patřili k elitě nejen proto,že prodávali knihy, 
ale také,že byli koncesováni jako na příklad lékárníci a že jejich dorost 
dostával velmi důkladné odborné vzdělání ve zvláštních pokračovacích ško
lách,na nichž se zvláštní pozornost věnovala dějinám literatury. Proto 
jsme byli zvyklí čekat od nich znalost literatury při nejmenším stejně do
konalou, jako byla naše.Pamatuji se, jak jsem byl jednou pohoršen,když 
jsem u jedné slečny, zaměstnané v knihkupectví Grossmann a Svoboda na Ker- 

v 
dinandově,pozdější Národní třídě, narazil na překvapující nevědomost. Sel 
jsem tam koupit "Písně Bilitiny" od Pierre Louise a slečna je marně hleda
la v regálech. Chtěl jsem jí pomoci a připomenul jí,že knížka vyšla v "Mo
derní bibliotéce". K mému údivu se probírala knihami velkého formátu,ač 

"Moderní bibliotéka" měla formát kapesní, což po mém názoru měl vědět 
každý knihkupecký účetní,jak zněl oficiální titul vyučených zaměstnanců 

knihkupectví.
Takový případ byl ovšem docela výjimečný - proto si jej pamatuji.Knih

kupec a antikvář,at majitel nebo zaměstnanec, věděl zpravidla o knihých 
mnohem více, než normální zákazník a dovedl poradit a také vždy byl ocho
ten přispět radou a to někdy docela neocenitelnou.Ze jména tam,kde šlo o 
knihy odborné byl knihkupec brán často v potaz a jeho rada zpravidla 

prospěla kupujícímu.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 333



Do první světové války byly mé prostředky celkem omezené,ač jsem již 
iřehdy knihy kupoval náruživě a měl celkem slušnou knihovnu. Nemohl jsem 
jich však kupovat tolik, jako v době pozdější,kdy jsem měl již pravidelný 
příjem a mohl jeho část vyhradit nákupu knih.Zatím jsem kupoval většinou 
"Světovou knihovnu" a jiné levné edice a dražší knihy jsem hledal sr anti
kvariátech. Nenavštěvoval jsem knihkupce tehdy často a neznal se s nimi,jako 
tomu bylo v pozdějších dobách.Nicméně, již tehdy jsem se seznámil t někte
rými z nich.

Prvním knihkupce^,s nímž jsem přišel do osobního styku byl Rudolf 
Ifyšavý,který měl krám na PoříČi, nejdříve mezi hotelem "U císaře rakous
kého" a budovou Úrazové po jištovny,právě proti domu "U zlatého bažanta", 

v němž jsme tehdy bydleli.Později přestěhoval svůj krám na protější stranu 
ulice, asi dva domy od našeho domu^e«°jsme již na Poříčí nebydleli.V 

knihkupectví pracoval jeho mladší bratr, který se se mnou často bavil a 
když jsem u něho objednával sešitová vydání spisů dr.Karla Maye a Pavla 
ďlvoi mi připomenul,že jsem dost stár,abych začal kupovat něco lepšího. 
Poradil mi několik levných dobrých knih (hlavně mi doporučil Světovku,jejíž 
seznam mi dal) a tak schodné zasloužil o to, že jsem se začal zabývat 

knihami výžnějšími, než do té doby.
Jfyšavý byl vlastně také první nakladatel, s nímž jsem se seznámil,ač 

jse^s majitelem firmy ovšem mnoho neznal.Vydal dvě publikace,jež mu ne

mohly vynést peníze.Spíše na nich hodně prodělal. Jednou byla velká mono
grafie o Juliu Mařákovi s mnoha ilustracemi, z nichž některé byly i barev
né. Měl jsem ji zvláště rád^proto,že byla první z mé sbírky knih o výtvar
ném umění.Druhou knížkou byl soubor obrázků Karla Štroffa»představující 

tohoto rutinéra celkem hodně Šablonovitého jako malíře docela jiných 
kaalit a mnohem lepšího typu,neý jak jsme ho znali z jeho tehdejší velko- 
produkce, publikované zejména v "Humoristických listech".

Při znamenité organisaci SaJmcaknižního trhu,kdy spojení mezi knih-

kupci a nakladateli obrstarávali komisionári, jako Hejda a Tuček,Kobr a ji
ní a zejména pak Družstvo knihkupců a nakladatelů, mohl každý knihkupec 
v Praze dodat během několika hodin každou požadovanou knihu, i když ji 
neměl na skladě,nikdo z nás se nevázal na určitého knihkupce a knihy se 
kupovaly buď podle předchozího výběru u nejbližšího z nich,nebo podle 

výběru z výkladní skříně. S antikvárními knihami to bylo ovšem jiné. Byli 
antikváři,kteří kupovali a prodávali jen docela běžné knihy,zejména 
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romány poněkud staršího nebo lidovějšího druhu a byly zase antikvariáty, 
jež měly na skladě literaturu exklusivnější a často knihy docela zapadlé, 
nebo beznadějně rozebrané.Kdo sháněl takové knihy, musil obíhat antikvariá
ty takto specialisované, nebo tak velké,že se v nich nalezlo všechno, nebo 
chodit krám od krámu a studovat výkladní skříně.

Starou literaturu politickou, historickou a filosofickou jsme nalezli 
u Bačkovského,Špringera nebo Štoroha. Byly to velké antikvariáty,jejichž 

největší vadou bylo,že neměly samy dost dobrý přehled o tom, co mají na 
skladě. Pokud jde o odbornou literaturu předčily je tři německé firmy,do 
nichž jsem před válkou nevkročil,ale kde jsem po válce nalezl ledacos,na 
čem mi záleželo. Byli to André u Prašné brány na Příkopech, Calva na Malém 
náměstí a Taussig a Taussig v Rytířské ulici. Moderní literaturu jsme nalez
li hlavně u Aloise Srdce ve Spálené ulici a především ovšem u starého 
Karla Sturze v Karlově ulici u samého Karlova mostu.

Karel Sturz byl originál a podiví#, připomínající Živě knihkupce z 
’’Traktéru u královny Redauky" od Anatola Prance. Starý,vysoký a poněkud 
nahrbený, s rozcuchaným vlasem a plnovousem, se nijak nesnažil být obchod
ně zdvořilý a úslužný. Ve výkladě měl většinu toho, čemu říkal brak,protože 

"člověk musí být z něčeho živ", ale kdo si přišel koupit ten "brak" nemohl 
doufat,že mu prodávající bude nějak vděčný.V malé ^eho výkladní skříni 
byl však kouteček vyhražen velmi moderní a exklusivní literatuře a tak se 
stalo, že jsem tam zabrousil a koupil takové knihy, jako Těsnohlídkovu 
"Dva mezi ostatními" a podobné.

Několik návštěv u Sturze způsobilo, že mne vzal na vědomí jako odběra
tele knih, jež nebyly po jeho názoru brakem.Jakmile z jistil,že sháním 
knihy,jež on rád prodává, začal vytahovat z pod pultu knížky, jež nedával 
do výlohy, stejně jako mi dovolil, aby si prohlédl regály, v nichž byla 
literatura docela moderní.Byly tam poklady ňepřebemé, ale mé tehdejší 
hmotné poměry nedovolily, abych této příležitosti plně využil.Hodně 
jsem však kořistil z jeho vyprávění a jeho rad co čisti. Sturz mne upozor- 
nil na různé autory, z nichž někteří mi opravdu alespoň na čas přirostli 

k srdci.
Nebyla to jen výsada individuální, protože podobné pmxiiaa povolení 

i podobné rady Sturz poksytoval všem zákazníkům,jež považoval za hodné 
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tohoto uznání.Mnozí z nich strávili v jeho krámku hodná Sasu, i když 

nekupovali a krámeček se pak měnil v jakýsi diskusní klub. Sturze v jeho 
krámku občas zastupovala jeho dcera, veliká rozložitá blondýna s milým 
úsměvem a poněkud obchodnějšími mravy. Byla provdána za inž.Ve jšiokého, 
profesora na Vyšší státní průmyslové škole na Smíchově, s nímž jsem se 

také ve St«ftzově krámu seznámil. Inž.Ve jšický mne zatáhl, do Technického 
musea a snažil se mne přimět,abych svému studiu věnoval trochu více času 
a pozor/hosti.S výjimkou krátkého období, kdy jsem byl okouzlen Keller- 
mannovým "Tunelem’' mnoho štěstí s tím neměl.

Po válce se ovsem mé styky s knihkupci, nakladateli a antikváři znač 
ně prohloubily.iyl jsem nejen mnohem větším zákazníkem, ale psal jsem do 

novin a to někdy i o knihách, sám jsem knihy psal a vydával a dokonce 
jako funkcionář organisace, vlastnící knihkupeckou,nakladatelskou
a knihtiskařskou koncesi/jsem se na čas stal i jedním z nich. Ale to už 

je docela jiná kapitola.
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Před, první xvxrhmx světovou válkou jsem se pochopitelně zajímal především 
o knihy určitého typu, kdo je napsal a výtvarně upravil a mnohem méně o to, 
kdo je vydal.Pokud jsem soustavně sledoval činnost některých nakladatelství, 
byli to nakladatelé soukromí a ne oficiální.Chtěl jsem vždy vědět co je no
vého v edicích paní Kamily Neumannové, dr.Ant. Hajna,K. St. Sokola, v Koster- 
kově Symposionu, Hillarově Moderní bibliothéce,BouKkově Nové edici,Bitnaro- 
vě knihovně Meditací, Ř-oriánově a Střížově Studiu Theologie,umění a vědy a 

Nova et vetera.A byly tu ještě edice Káchovy Práce,Neumannova Nového kul
tu, Těsnohlídkových Nových obzorů,a "Zlatoroh" spolku výtvarných umělců Mánes. 
Na soustavné sledování ediční činnosti profesionálních nakladatelů nebylo 
času. Stačilo vědět, kdy vydali knihu, B^xáx o níž jdem měl zájem se svým teh
dejším vkusem.

Nicméně, nakladatelé byli důležitým činitelem našeho kulturního života, 
tak důležitým,že se je nedalo přehlížet a nemohu je ani vynechat v těchto 
upomínkách, i když jsem si vědom, že podám obrázek jen hodně kusý.A snad 
bych mel na tomto místě,ze mluvím-li pouze o nakladatelích praž
ských neznamená to, že bych nevěděl,že byli také nakladatelé mimopražští, 
z nichž někteří si získali značných zásluh o naši kulturu.

V posledních letech před válkou byly patrny značné přesuny v hierarchii 
nakladatelů. Staré, dávno zavedené a někdy i velmi proslavené firmy ustupo
valy do pozadí a jiné zaujímaly jejich místo.Pospíšil,který kdysi otevřel 
cestu do literatury Boženě Němcové, byl znám už jako knihkupec.Šimáček,

kdysi vydavatel Světozora a Mahharových prvotin ustupoval do pozadíjač dosud 
vydával kromě různých odborných časopisů dvě důležité a dnes neprávem zapo
mínané sbírky lidové četby», románovou "Libuši" a naučnou "Matici osvěty". 
Eduard Beaufort,přítel mého otce, vydával už jen knihy o spiritismu a para- 
psychických zjevech a ani těch už nebylo mnoho. Eýlnt spíše jen knihtiskař 
a vydavatel "Politik", německy psaného českého deníku,než nakladatel.
J.Knhrnr Kobr,nakladatel kdysi smxvní velmi slavný, se soustředil na knihy 
o technice a zemědělství.A o J. R. Vilímkovi se mluvilo,že je ve finanční 
tísni,ač toto zavedené nakladatelství^se opíralo o oblíbené autory,dosud 

vyvinovalo horlivou vydavatelskou činnost.
Ze starých, renomovaných nakladatelství stálo ovšem na prvním místě

Čeští nakladatelé
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nakladatelství J. Otto, jehož postavení v našem kulturním životě bylo tako
vé, že jsem mu musil věnovat kapitolu samostatnou.Vynechávám je proto v 
této stati úplně.

Vedle J. Otty hrálo i Vilímkovo nakladatelství ulohu docela mimořádnou
v naší národní minulosti.Jako Ottovo bylo i toto nakladatelství výlučně 
a výxrazně mladočeské a sloužilo oddaně a velmi nebojácně svobodomyslnému 
hnutí a národní věoi.Kdo poznal "Humoristické listy" v době jejich žalost
ného úpadku, jenž začal již slušně let před válkou,sotva bude věřit,že to 
byl kdysi list značného politického vlivu, krůtě pronásledovaný rakouskými 
úřady pro svou svobodomyslnou, demokratickou a národně protirakouskou a 
protiněmeckou orientaci a s ním i přemnozí z jeho spolupracovníků.

Za mého mládí nebylo již nakladatelství Vilímkovo podnikem výbojným 
a průkopnickým.Neexperimentovalo, ale opíralo se o solidní a vážené autory 
domácí i cizí.I to byl velký přínos,protože mezi Vilímkovy autory nebyli
jen Jules Verne a dr.Karel May, ale také Honoré de Balzac,Alexander Dumas, 
Charles Dickens, H. G. We 11s,Emile Zola a mnoho jiných. U Vilímka také 
vycházela pozo^eruhodná sbírka "Tisíc nekrásnějších novel", vybraných 
z nejrůznějších literatur.Vilímek vydal také několikasvazkovou antholo- 
gií básní "Česká poesie devatenáctého století", redigovanou Jaroslavem 
Vrchlickým.Pravda, Vilímek pamatoval i na lehkou četbu. U něho vycházela 
nekonečná přímo serie humoresek Karla Tůmy "Z českých mlýnů". Ale vyšly 
tu také Tůmovy knihy o Havlíčkovi a Garribaldim, Jiráskovy "Staré pověsti 
české" s ilustracemi Věnceslava černého, Dolenského a Rezka "Dějiny národu 

českého","Devatenácté století slovem a obrazem" a pod. Bylo to prostě so
lidní nakladatelství,obrace jící se xtsx k stejně solidní střední vrstvě 
českého národa a jeho místcjv české kulturní historii je nepřehlédnutelné.

Značně upadalo po smrti svého aakladatele i nakladatelství F.Topiče, 
jež kdysi vydávalo Čechovy spisy a mezi nimi i jeho "Písně otroka" a 
vydávalo je znova a znova až třicáté vydání -jaká to sensace v našem 
literárním světě!- bylo faksimilní. Topič kromě sebraných spisů Svatopluka 
|ífecha vydával i sebrané spisy Ignáta Herrmanna a ovšem i Jana'Nerudy. 

Tyto spisy vydával však hodně pomalu a ani do konce československé 
samostatnosti nebyl vydán Neruda celý - ale to už "F. Topič" bylo jen 
jméno, patřící i s celým podnikem hodně levicovému nakladatelství Borového,
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jež zase patřilo hradním "Lidovým novinám" a rodině Stránských. Několik let 
před válkou začalo Topičovo nakladatelství vydávat pečlivě upravenou sbírku 
četby pro mládež pod názvem "Osení".

Hodně opomíjeným a přehlíženým nakladatelstvím bylo ono Aloise Hynka, 
jež si v dřívějších dobách zaslotiženě získalo Bělmi nechvanou pověst vydá
váním kolportážních románu nejhoršího druhu. Četl jsem jeden z nich,hodně 

potajmu,aby to neviděli rodiče nebo sourozenci.Vystupovali tam cikáni,kte
ří byli spojeni s tajnou společností zločinců, jež vystupovala v maskách a 
měla hodně složitý a hrůzný obřad. Tito bandité své oběti mučili a pamatu
ji se docela přesně,že někoho strčili do vany,pověšené mezi dvěma stromy. 
P@d vanou byl rozdělán oheň a v rozpáleném oleji byl kdosi škvařen,protože 
nechtěl prozraditi tajemství, na něž se již nepamatuji. Takovéto romány pro
dávali kolportéri v sešitech. Chodili dům od domu a slyšel jsem, že byli 
lidé,kteří poctivě týden co týden kupovali pokračování,až měli sta takových 
šmejdů®, z nichž každý vycházel více než půl roku.Byla doba, kdy označení 
"Hynkovy romány" bylo synonymem pro literární šmejd tohoto druhu. Ale něja
kých deset let před válkou vjel do Hynkova nakladatelství nový, moderní 
duch.Začalo vydávat v pěkné úpravě soubor spisů Šelmy LagerlSfové a za 
redakce Enannela Leěehrada "Pestrou knihovnu", jejíž zelené svazečky byly 

konkurencí oranžovým svazečkům Ottovy "Světové knihovny".
Poměrně málo známým nakladatelstvím bylo Hejda<Tuček, ale to neznamená, 

že nebylo důležité. Vydá vale na příklad ve líni pěkně upravený soteÚOr Kiplin- 

gových spisů.
Důležitým a v^kruirsh inteligence velmi známým nakladatelstvím byl 

Jan Laichter,jeden ze sloupů realistické(pokrokové) stran^L českého evan- 

gelictví.Vyšlo tu poměrně málo beletrie a pokud nějakou vydal, byla to dí
la s nádechem viktoriánství a evangelictví. Význam tohoto nakladatelství 
byl však v oboru filosofické a politické literatury. Jeho sbírka "Otázky a 
názory" byla přímo nepostradatelnou pro každého mladého příslušníka inte
ligence a podstatnou měrou přispěla k vývoji xrra našeho filosofického a 
politického myšlení. Značně je ovlivnila. Laichter také vydával revui "Naše 
doba", kterou redigoval T. G. Masaryk. 0 té z oné doby nemohu mnoho říci- 
nečítal jsem ji pravidelně a ostatně jsem (lával přednost mladočeské "České 

revui" a státoprávnickým "Novým Čechám".
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Pozoruhodným zjevem mezi nakladateli byl František Kočí. Jeho podnik se 
vyznačoval jakousi mírou nesolidnosti a dryáčnictví. Kočí vydával Tolstého, 
Vemea a jiné autory v edicích neobyčejně levných. Svazeček byl za idž 50 
haléřů. Formát byl skoro revuální a text byl na stránce rozvržen do dvou 
sloupečků velmi drobného písma.Nebylo to hezké, ale bylo to velmi laciné. 
Kočí vydal ve stejně mizerné úpravě Palackého "Dějiny”,ale byly za 5 K a 

k tomu dostal kupující ještě stereoskopické kukátko a obrázky nádavkem. 
Kočí vydal také sbírku Jansových obrazů Prahy, dále vydával Arbesovy spisy.

Rašínovo učitelské nakladatelství vydávalo knihy, o něž jsem neměl 
zájem a nemohu o něm mnoho říci, kiomě toho,že vydávalo hodně cestopisů, 
zejména Vrázových. Odběratele mělo, pochopitelně, především v řadách učitelských.

Značnou posici si získávalo nakladatelství České grafické Unie, v němž 
vycházely především sebrané spisy Julia Zeyera.Vydalo také, v několika vy
dáních, anthologii moderní české poesie "česká lyra".

Divadelní hry, většinou pro ochotníky, vycházely u Stýbla a u Knappa. 
Obě tato nakladatelství byla v Karlině.

Staré a z dřívějších dob velmi dobře zavedené nakladatelství Frant. 
Bačkovského, jež kdysi vydávalo takové knihy, jako Arbesův "Pláč zemí koru
ny České" a Bílkovy "Dějiny konfiskací" se v posledních letech před válkou 
omezovalo již jen na vydávání jazykových učebnic profesora Františka Vyma
zala "...snadno a rychle". Bylo až úžasné, kolik knih tohoto druhu starý 

Vymazal sepsal a kolika řečmi se zabýval.Nevím,zda se někdo z jeho učebnic 
něčemu naučil, ale knížky byly velmi oblíbené a hodně se prodávaly.Pokud 
jde o mne, soudím, že nejlepší Vvmazalovou knížkou byl jeho soubor zlomysl
ných vtipů "Poslancem snadno a rychle", ale tato maličká knížečka nevyšla 
u Bačkovského, ale u Prombergera v Olomouci. Škoda,že docela zapadla.

Dělnické nakladatelství Antonín Svěcený vydáxvalo hlavně politickou 
a agitační literaturu, dále lidovou sbírku"Lidová knihovna",jež přinášela 
drobnou beletrii rozmanité ceny. Celková literární úroveň byla nevalná,ale 

značně převyšovala úroveň národně sociálního nakladatelství"’'eäantrich",jež 

se tehdy specialisovalo na brak.
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Nakladatelství Grossmann a Svoboda vydávalo spisy T. G. Masaryka a ně
kolik let před válkou začalo vydávat literární revui"Novina",kterou re
digovali F. X. Salda, J. Vodák a J. S. Machar.

Knihy vydávala ovšem i nakladatelství spolku českých spisovatelů "Máj" 
Alois Srdce, Bíttsík a Kohout, Řivnáč a E. Weinfurter,Kotrba a mnoho jiných. 

Ale o všech těch mnoho ~íci nemohu.Leda to,že nakladatel, který by byl 
myslil jen na svůj zisk a ne na službu národu, byl mezi všemi, známými i 
zapomenutými bílou vranou.Každý z ňich se svým způsobem zasloužil o národ 
a jeho kulturu.
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33l
České politické strany před válkou

S+alo se zvykem naříkat,že jsme v republice podlehli stranictví a že no
vé politické strany vznikaly pomalu každý den. Pravda to nebyla a politický 
život v republice byl ve své podstatě jen pokračováním stranického života 
předválečného.Je až překvapující, jak málo změn přinesl v tomto směru ži
vot republiky.

Nejstarší českou politickou stranou byla straná národní, jíž se všeo
becně říkalo staročeská. V posledních letech před válkou žila již jen na 
papíře,ač tiskově ji zastávala "Národní politika",nejrozšířenější, i když 
ne nejvlivnější český deník, Baštýřův tisk (Hlas národa a Kurýr) a na Mo
ravě "Moravská orlice" a snad i jiné listy.Tu a tam seděl nějaký staročech 
v obecním nebo městském zastupitelstvu, nebo v jiných samosprávných insti
tucích. Byla to strana hodně konservativní,programu velmi širbkého,jenž do
voloval, aby v ní byli lidé značně rozdílných názorů. Během let svého upa
dání se stávala vždy kostnatější. Nikdy neměla žádnou pevnou organisaci 
(občanské strany byly po této stránce všechny daleko pozadu za stranami 
socialistickými a to i po válce) a zaměstnanecký personál byl pranepatrný 
i v době její největší slávy. Oporou strany bývali místní významní činitelé. 
Ti přijímali navržené jim kandidáty a dokud se volby konalv v kuriích (jak 

jsem jinde vyložil), bývali tito kandidáti skoro bez výjimky zvoleni, dokud 
ovšem čeští voliči volili staročesky. Doporučení vůdců strany, zejména 

Riegrovo, docela stačilo.
Vedle strany národní hrála v prvních dobách českého politického života 

významnou úlohu utrakvistický/"strana ústavověrného velkostatku",jež se v 

důsledku národní i politické radikalisace českého voličstva a převládnutí 
demokratických názorů docela rozešla s českou veřejností.V době, o níž pí

ši, o ní nebylo ani slyšet.
Národní strana byla v době své slávy totální,ale ne totalitní organi

saci českého živlu, ale velmi brzy v došlo k rozporům.Byly tu spory o po-
v 

stup, má-li se obesílat vídenský parlament, či má-li česká delegace holdo
vat pasivnímu odporu a neúčastnit se jeho jednání. Byly i spory o otázky 
zásadní povahy.V řadách národní strany se začala formovat skupina radikál
nějších a pokrokovějších poslanců ( mladočeská sedmička),jež se nakonec 

od jednotné strany odloučila a založila národní stranu svobodomyslnou,
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obecně nazývanou mladočeskou. 0 tom se nalezne plné poučení v každých dobrých 
dějinách české politiky.

Mladočeská strana ve volbách krátce po svém vzniku stranu staročeskou 
rázem smetla a v době, kdy jsem se narodil, byla dostd totální representací 
národa, ale tehdy jí právě začínala vyrůstat konkurence na mnoha místech 
na pravici i na levici. Vznikla strana katolicko-národní(jíž na Moravě za
čínala však brzy vyrůstat konkurence ve straně křestansko sociální,v níž 
svou politickou kariéru zahájil pozdější Msgr. Šrámek), rozhodně rakušácká, 

jež ještě v červenci 1919 issdcsia: poslala ze svého sjezdu v Hradci Králové 
holdovací telegram císaři Karlu tím svou isolaci v národním životě dovrši
la. Rakušácké stanovisko politického katolicismu bylo hlavním původem knit 
kulturního boje, jenž panoval v prvním desítiletí československé republiky.

Významnějším kokurentem na pravici byla pomalu a soustavně sílící stra
na agrární, jež v republice pokračovala pod názvem republikánské strany česko
slovenského venkova a Domoviny.Je jím apoštolem byl Alfons Štastný "padařov- 

ský filosof”, jenž kromě agrarismu hlásal soustavně ímxmřiz nevěru.Mezi 
hlavními vůdci agrární strany byli tehdy poslanci Prášek, jenž se za Rakous
ka stal ministrem,jímž byl ovšem také za republiky, Zázvorka, Staněk, Kubr 
a Švehla.Agrární strana svou početností nakonec předčila stranu svobodomysl
nou, jejíž zastoupení v zákonodárných sborech se stále zmenšovalo,ale svým 
vlivem na veřejný život a zejména na vzdělané vrstvy se agrární strana nikdy 
nemohla -ani za republiky ne- vyrovnat vlivu strany mladočeské.

Národní strana svobodomyslná již v době mého dětství pozvolna upadala, 
ač v dr.Kramářovi, dr.Kaizlovi , dr. Heroldovi a jiných měla vůdce,kteří se 
plně vyrovnali velkým zakladatelům strany. Byla vystavena náporu nejen zprava, 
ale i zleva a v tomto koncentrovaném útoku na ni, jako na stranu nesoucí 

w
odpovědnost za politiku celého národa, začala nebezpečně kolísat.Přítěří 
jí byla její "positivní politika", nazývaná posměšně dxs politikou drobeč
kovou. Její odpůrci ji označovali za oportůnisrnus,ač prospěšnost tohoto postu
pu pozvolného dobývání posic byla zřejmá,ve všech oborech našeho národního 
života.

Nápor z levice byl veden na straně jedné ve jménu pokroku a na druhé 
straně ve jménu protirakouského radikalismu.Ve jménu pokroku se proti 
straně postavilo její moravské křídlo, vedené dr.Adolfem Stránským,majitelem 
a vydavatelem "lidových novin?. Byly v tom ovšem i otázky osobní ctižádosti a

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 343



kromě toho tu byl značný vliv dosud silného moravského partikularismu.Toto 
křídlo se asaatHxfcxtni docela osamostatnilo a ustavilo jako samostatná strana 
lidovo pokroková, jejíž činnost se však docela omezila na Moravu.Teprve v 
posledních měsících války se tato strana znova sloučila se stranou mateřskou 
ve státoprávní demokracii.

Další pokrokovou oposicí proti "úpadkovému mladočešstvi" a to tentokráte 
převážně v Čechách, bylo realistické hnutí. Ač všichni tři vůdci a zaklada

telé realistického hnutí, T. Cř. Masaryk, J. Kxüxxx Kaizl a Karel Kramář vstou
pili do mladočeské strany při její reorganisaci a dostali od ní poslanecké 
mandáty, účast na praktické politice vedla velmi brzy k rozlomu tohoto hnu

tí. Kramář s Kaizlera zůstali v mladočeské straně na vůdčích místech, ale 
Masaryk ze strany vystoupil a založil si vlastní lidovou stranu,jež se poz

ději přejmenovala na pokrokovou. Secese moravského křídla ubrala mladočeské 
straně značný počet voličů a ysátstiapodstatně «menšila její parlamentní de
legaci, ale strana pokroková ubrala mladočechi'm sice poměrně málo voličů, 
zato však značný počet mladé inteligence, zejména z řad učitelstva,čehož 
následky se projevily značněji za dob republikánských, než před válkou.

Na křídle národně radikálním se objevily skupiny, jež vyrostly z tak 
zvaného "pokrokového hnutí let devadesátých".V devadesátých letech,jež 
přinesly značný kvas politický a kulturní,předstoupilo na veřejnost něko
lik skupin, jež se pak rozešly dvěma směry.Jedním bylo radikálně nacionálni 
státoprávní hnutí, druhou pak mladá socialistická inteligence, ovlivňovaná 

Pravoslavem Veselým , F. V. Krejčím a jinými příslušníky inteligence,kteří 
podlehli socialistickým teoriím.

Radikální křídlo,představované především jmény dr. $nt. Hajn,Karel Stani
slav Sokol,Antonín Kalina,Emanuel čapek a pod., vytvořilo několik frakcí, 

jež se však v době, kdy jsem se začal zajímat o politiku, slily ve stranu 
státoprávně pokrokovou.Tato strana vydávala v Praze deník "Samostatnost", v 
němž hrál- stejně jako ve straně - velikou ulohu nejnárodnější český básník 
Viktor Dyk.(Laskavosti Dykovou jsem v "Samostatnosti" otiskl několik feuille- 
tonv a Viktor Dyk napsal do ní jedinou příznivou kritiku o knížce básní,jíž 
jsem vydal pod pseudonymem, jenž je na štěstí stejně zapomenut,jako ona 
knížka.Všude jinde mne zepsuli,ač také prof. Sekanina v "Národní politice" 
byl milosrdný.) Také státoprávně pokroková strana,stejně jako strana pokroková 

se sloučila s mladočeskou na konci války ve státoprávní demokracii.
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Socialistické dělnické hnutí, vzniklé působením dělnických ctitelů 
teorií Marxovýoh ( Hybše,Astera,Němce a jiných) za celkem naprosté neúčasti 
inteligence (vůdce strany Karel Steiner měl nerad studované lidi a tvrdíval, 
že každého inteligenta je potřebí dvakrát vykopnout a příjmoúího teprve, 

když se přihlásí po třetí) bylo při svém vzniku přijato celkem příznivě 

českou veřejností.Toto stanovisko se však změnilo, když česká sociální de- 
moracie, jež byla tehdy jen odbočkou rakouské sociálně demokratické stra- 
nv, vedené z Vídně, se počala oddělovat od národa zakládáním vlastních
Dělnických tělocvičných jednot proti pod., zejména pak svým proti-
státoprávním prohlášením. Čeští poslanci na říšské radě totiž při každém 

zahájení vídenského parlamentu učinili slavnostní prohlášení,že se jednání 
účastní s tou výhradou,že to nepřejudikuje českému státnímu právu a právům 

českého sněmu.Sociálně demokratičtí poslanci proti tomuto tradičnímu pro
hlášení vydali projev, v němž odmítají české státní právo,protože jsou pro 
"právo přirozené", jež však nikdy přesněji nedefinovali.Tak se objevila 
myšlenka organisovat národně smýšlející dělnictvo a za pomoci mladočeských 
peněz se tohoto úkolu ujal mladý člen redakce "Národních listů" Václav Ja
roslav Klofáč, jenž založil stranu národních dělníků, později národních 
sociálů. (Strana se označovala za sociální a ne za socialistickou.) Tato 
strana vedla zuřivý boj proti sociálním demokratům a později i proti svým 
chlebodárcům, jako ostatně proti každému českém národním životě,kdo s ni
mi v něčem nesouhlasil.Již za oněch dob smutně proslula stejně svou hrubostí 
a neurvalostí, jako svými špinavými aférami. Této tradici zůstala věrna za 
dob svobody i £ po Mnichovu.Je jí skandální kronika čeká dosud na nestran
ného historika.

V posledních letech před válkou poznala však sociální demokracie,že 
je jen přílepkem vídeňského vedení a nakonec převládly v ní na čas nacio
nálni city řadového členstva.České vedení se osamostatnilo a bylo vystaveno 

urputným nepřátelským útokům vídenských vůdců,kteří českým sociálním demokra

tům, přijavším jméno českoslovanských, znemožnili jejich přijetí do socia
listické internacionály. Nacionálni šovinismus -kladený za vinu každému,kdo 
se nehrbil před Vídní- byl stejně domovem u rakouských sociálních demokra
tů, jako u všech ostatních rakouských stran.Vedlo to dokonce k rozlo|jpu/ 

československé strany.Proti odbojným "autonomistům" byli Vídní organisováni 
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"centralisté", kteří až do pádu Rakouska zachovali podřízenost Vídni a své 
české soudruhy napadali příkřeji,než to činily strany občanské.Je jich nej
silnější posice byly na Moravě a po válce se tito centralisté stali mocnou 
podporou komunistické frakce v sociální demokracii a skoro bezv,ýhradně přešli 
do rodící se komunistické strany československá.

Vinohradský obchodník J. V. Najman, za republiky mnohonásobný ministr,se 

již tehdy pokoušel organisovat živnostensko obchodnickou stranu,ale dosud 
bez valného tispěchu. Anarchistické hnutí, jež se objevilo hned na samýoh po

čátcích socialistického hnutí v Cechách, do politického dění nezasahovalo 
a za politickou stranu se nepovažovalo. Nepatři préto do tohoto výpočtu po
litických stran, jichž v podstatě nebylo méně, než za republiky.
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Ve snaze vylíčit, jak jsme žili v době, předcházející první světovou 
válku, jsem se opětovně zmínil o našem poměru k okolnímu světu.Učinil jsem 
$ak jen letmo.Je na čase se vrátit k tomuto tématu soustavněji,ač tak mohu 

učinit jen povšechně.
Naše politické myšlení rát oné doby bylo charakterisováno jednosměrným 

zájmem o národní zápas, jenž nás vedl k tomu,že jsme se soustředili na problé
my, dotýkající se nás přímo a bezprostředně.Nebylo to sobecké přehlížení okol
ního světa, ale poznání, že národ, ohrožený nemilosrdným a bezohledným ne
přítelem nemá čas na něco jjného, než na boj o sebezáchovu. Snaha vytvořit 
politickou, hospodářskou a kulturní sílu našeho náxaá lidu, aby mohl odo
lat všem nepřátelským Báporůn a aby mohl získat ono postavení v habsburské 
monarchii, na něž měl nárok, vedla nás přirozeně k tomu, že jsme přehlíželi 
co se nás přímo a bezprostředně nedotýkalo.Zahraniční politiku pěstovala 
jen hrstka politiků a novinářů a to jen ve velmi omezeném rozsahu. Byla to 
politika národa a ne státu, jejž jsme dosud neměli. Sledovali jsme proto, co 
se ve světě dějo především s hlediska, zda to podporuje nebo ohrožuje naše 
přímé a bezprostřední národní zájmy a potřeby. A ovšem, sledovali jsme zahra
niční politiku Rakouska,protože se nás dotýkala, stejně jako Německa,proto- 
ře ovlivňovala nebezpečně politiku rakouskou.

Mnoho z neštěstí, dolehnuvších později na republiku, vyplynulo z toho, 
že jsme neznali svět a především neznali síly,jež se uplatňují v mezinárod- 

r
ní politice. Profesor Goll, v jedné'ze svých obdivuhodných knih nás «pamx 
zoxqwkí ovšem upozorňoval,že v "zahraniční politice nerozhodují ideologie, 

ale interesy" ,ale zdá se,že Gollovu knihu nečetli právě politické a lido
vé vrstvy.A kdo na Gollovo poučení přišel, nevěřil mu. Až do poslední chví
le blaženého republikánského života a ještě později, jsme se oddávali ilu- 
sím,že ideologie a programy a ne zájmy jsou hybnou silou státní politiky.

Ovšem, nedá se tvrdit,že jsme nesledovali co se ve světě děje. "Oteví
rali jsme okna do Evropy", jak zněla tehdy oblíbená fráze. Sledovali jsme 
vásoiray všechen kulturní pokrok, zejména ve Francii, dtejně jako vývoj po
litických teorií a ovšem i xý pokrok techniky a obchodu. Ale obvykle jsme 
tomu všemu dávali chybný,protože jednostranně zanícený výklad,zbarvený 
slovanskou idao logií a naivním frankofilstvím.Obojí nám bylo vštěpováno 
od dětství.

My a okolní svět
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Od počátku našeho moderního politického života jsme sledovali myšlenku 
slovanské solidarity, j£Ž se zračila předěvším v našem rusofilství,které 
ovšem nebylo tak nekritické,jak se jeho ojedinělí odpůrci snažili tvrdit. 
Ale bylo zaslepené dost,stejně jako všechno naše slavjanofilství.Účastni

li jsme se všech slovanských kongresů a manifestací- přemnohé z nich měly 
svůjj původ v naší iniciativě- a zastávali horlivě myšlenku slovanské soli
darity. Ta se však prakticky projevila jen v kulturních stycích.Po stránce 
politické bylo zde více dobré vůle s naší strany, než praktických úspěchů.
Nepodařilo se odstranit,Si jen zmírnit átatý a ustavičně více se prohlubují

cí rozpor mezi Poláky a Rusy.NedovedLi jsme sblížit Srby a Bulhary,rozvadě
né od dob druhé balkánské války. Nemihli jsme sblížit ani tři slovanské náro
dy, jež později vytvořily Království Srbů,Chorvaťů a Dalmatinců, stejně jako 
SIovinců. Ostatně ani náš poměr s Poláky v Haliči nebyl nejlepší a spíše se 
zhoršoval,přes všechny snahy v tomto směru vyvinované.

Na ostatní svět jsme se dívali brýlemi mámení,jež nám svět ukazovaly 
takový, jaký by měl být a ne jaký je.V Rusku - k jehož carskému absolutismu 
jsme již od dob Havlíčkových míli kritický i když ne nepřátelský poměr- 
jsme přes jeho politickou a hospodářskou zaostalost viděli přirozeného 
ochránce Slovanů.Proto jsme také bolestně nesli všechno, co je oslabovalo. 
Byli jsme Vášnivě na straně Ruska za války rusko-japonské a byli jsme hlu
boce zarmouceni,když válka skončila vítězstvím Japonců,jež se nám dlouho 
zdálo nepředstavitelným. Mnohem více ovšem, než strata několika provincií 
na Dálném Východě, jejichž důležitost pro Rusko jsme nijak zvláště neoceňo
vali, se nás dotýkalo,že byla odhalena velmi jasně slabost Ruska.

S jaksi rozdvojenými city jsme se dívali na revoluční vření v Rsfca Rusku, 
jež se pmsjKBBMxi projevilo za rusko-japonské války a po ní.Obávali jsme se, 
že oslabí Rusko,, ač jsme toužili po jeho demokratisaci a nadšeně vítali 
svolání Dumy.Pokusem o Parlamentarismus v Rusku jsme byli zklamáni,ač jsme 
si přáli jeho zdaru , či spíše protože jsme si přáli,ž a^y byl úspěšný. Na

šemu západnictví a empirickému myšlení se příčila ideologie nihilismu a ma- 
ximalismu, stejně jako ruský sklon k mnohomluvnosti a nedostatku střízli
vosti. Navyklí dobývat posic krok za krokem nesli jsme nelibě snahy přesko
čit vývoj,jejž mohou jen ztěžovat a zabrzdit, nebo dokonce znemožnit. Nebyli 
to jen ruští radikálové,kteří příliš "filosofovali’’, tam kde měli střízlivě 
pracovat. Byli to také x ruští Poláci, jež tak příkře kritisoval velký^íÁ
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Vincenc Červinka, když v Dumě oslavovali Japonce za jejich vítězství nad 
Ruskem a svým postupem znemožňovali sblíženi všech živlu v ruské politice, 

usilujících změnit Rusko ve stát modernější, demokratičtější a národnostně 
spravedlivější.

Nicméně rusofilství,ač národu prakticky neprospělo, nebylo mu ani na 
škodu.Nebylo zdravé,protože podporovalo iluse, ale bylo alespoň po jedné 
stránce prospěšné.Podpíralo, alespoň v době, kdy český národ nedospěl ješ

tě síly,jakou měl v posledním desítiletí před válkou,důvěru lidu v jeho 
budoucnost. Oficiální česká politika,jež se snažila přimět Rakousko, aby se 
vyhnulo válečným konfliktům - a to především s Ruskem - byla docela správná. 
Ale, i když jsme nadšeně zpívali ’’Rus je s námi, kdo proti nám, toho Fran
couz směte”, bylit to ne Rusové, ale Francouzi, od nichž jsme především o- 

čekávali aktivní pomoc. T v tom byl kus tradice, jež se dědila od generace 
ku generaci.

Již v dobách probuzeneckých pronikaly k nám ideje,přicházející z Fran
cie.Frankofilství se stalo základním znakem naší kulturní a v podstatě i 
politické orientace.Od Francie jsme se učili všemu v kultuře i v politice, 
ale o Francii jsme ledacos nevěděli, co jsme měli vědět.Francie byla pro 
nás zemí,jež žila v našich představách, ne zemí,jaká byla ve skutečnosti. 
"Sladká Francie” byla protikladem Francie skutečné. Marně nás varoval Machar: 
”A zatím naděje ten plný Západ/vzduch vlastní sob^ vyčistí/ v kolébce Revolu
ce slova chápat/ se začli velkohubí frázisti”. Idealisovali jsme Francii. 
Byli jsme pyšni na to,že zemský sněm český protestoval proti anexi Alsaska 
a Lotrinska Německem. Spoléhali jsme na Francii nejen proto, že byla v na
šich představách ideální a prodchnuta ideami lásky k demokracii a spravedl
nosti,ale také proto,že ohrožena Německem musí se postaviti do protiněmecké 
fronty, v níž stojíme také my.Naše víra ve Francii, posílená vítězným vý~ 
sledkem pozdější války, byla tak značná,že jsme neviděli a v některých pří
padech ani nechtěli vidět výstražná znamení, nasvědčující,že cesta k mnichov
ské zradě nebyla ničím tak překvapujícím.

Politicky nás^t končil Rakouskem,Německem,Ruskem, Francii a snad i Bal

kánem. To ostatní se nám nezdálo důležitým proto, že to nezasahovalo jiřímo do 
našich osudů nebo nadějí.0 Velké Británii jsme toho mnoho nevěděli,ač jistě 
průměrný Čech věděl více o Anglii a zejména její literatuře,než velmi
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vzdělaný Angličan o nás. K Británii jsme měli ne lásku,ale obdiv,ale at už 
šlo o její válku v Jižní Africe, o její panství v Indii či í v Irsku,stáli 
jsme nekriticky, vedeni citovými úvahami,proti ní a nesnažili jsme se vidět 

že pravda je poněkud komplikovanější, než se nám zdálo.Amerika pak byla 
hrozně daleko.Obdivovali jsme její technický pokrok,oceňovali válku Seve
ru proti Jihu, aniž bychom věděli více o jejích skutečných příčinách.Ro
mán "Chaloupka strýce Torna" od Harriet Beecher Stoweové nám stačil.

Také náš zájem o Itálii - krčmě zájmu o antiku a kulturní její vývoj 
a literaturu - byl pranepatrný. Sympatisovali jsme s utiskovanou italskou 

menšinou v okolí '^'erstu, ale vadil nám konflikt této menšiny se stejně u- 
tiskovaným slovanským obyvatelstvem v jejím dířÓsedství. A Itálie nám byla 

ovšem spojencem Německa a Rakouska.
Také náš poměr k slovanským národům Balkánu byl především citový. Zde 

jsme byli v příjemné situaci,že ač oni měli vlastní státy,my,ač nesamostat 
ni, jsme mohli pomáhat jim a činili to ze všech sil. Černohorci žili v na

šich představách jak je vylíčil Josef Holeček.Obdivovali jsme a milovali 
Srby, jejichž tvrdý zápas o národní existenci,vedený proti tureckému ú- 

tisku, se nám zdál podobný našemu.Když důstojnické spiknutí odstranilo 
Německu a Rakousku přisluhujícího krále Alexandra Obrenoviče a zavraždilo 
jej, spolu s jeho milos^erikou Dragou Mašinovou, byli jsme patrně jediní 
na celém světě, k&ří to přijali se sympatiemi. Srbsko, kde nastoupila 
králem Petrem dynastie Karaúorděvičů/bylo po hodně dlo’ho bojkotováno 

©státními mocnostmi a trvalo to dlohho, než byl král Petr přijat do vzne
šené společnosti evropských monarchů.

Velmi vlažný byl náš poměr k Bulharům. xüimnktn Mnoho Bulharů studovalo 
již před válkou v Braze a zdálo se,že mnohem spíše to byli Bulhaři než 
my, kdo pěstoval smxvamsBiaii zde slovanskou vzájemnost.Nám však vadila 
germanofilská a Rakousku přátelská politika panujícího rodu Koburků, 
stejně jako nás pohoršilo,že v druhé balkánské válce byjo Bulharsko 
podporováno Rkkouskem a Německem proti Srbsku a Řecku.Ani zde jsme si 

ovšem dobře neuvědomili, jaké byly příčiny tohoto konfliktu a že hlavní 
vinu na něm nesli Němci a Rakušané, kteří se snažili ze všech sil oslabit 
Srbsko, jehož posílení považovali za ohrožení.Jižní Slované v Habsburské 
monarchii - Chorvaté,Bosňáci a Dalmatínci a v mnohem menší míře ovšem 
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i Slovinci, měli pochopitelný sklon k svým jižním a samostatným bratřím a 
mohli porovnávat útisk se strany rakouské i maďarské poloviny monarchie s 

nezávislostí a národní svobodou slovanských států na Balkáně.
Souhrnem lze říci,že naše znalosti mezinárodní politiky byly obecně 

tak nepatrné,že se je dalo označit za neexistující. V době před první svě
tovou válkou to nebylo tak škodlivé.Neměli jsme dosjrd možnosti pěstovat 
samostatnou zahraniční politiku. Za války pak jsme neměli výběru. Musili 
jsme vsadit na kartu Dohody, jež nám blaženě vyšla.Ale nedostatek tradice 
ve zkoumání mezinárodní politiky se projevil katastrofálně v době,kdy v 
opojení ze státní a národní samostatnosti jsme myslili,že vystačíme s tím, 
co nám stačilo, když jsme byli v rakouském područí.

*♦*
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Uhry a jejich vliv na politiku monarchie

Maďarům se podařilo, oč ostatní národy monarchie marně usilovaly a co 
by bylo zachránilo habsburské soustátí,kdyby jeho vládcové měli rozum. Re
voluční akcí si vynutili, aby monarchie byla rozdělena ve dvě sobě rovné 
poloviny.Na jedné straně bylo Předlitavsko, to jest "země na radě říšské 
zastoupené" a na druhé straně království Uherské,jež zahrnovalo vlastní 
Uhry,Slovensko, Sedmihradsko a částečně samosprávné Chorvatsko.Každá z 
těchto polovin se těšila naprosté nezávislosti na té druhé ve své vnitřní 
správě.Maďaři měli vlastní vládu i parlament v Budapešti,mnoho zákonů pod
statně odlišných od zákonů, platných v rakouské polovině říše.To znamenalo, 
že jsme s nimi prakticky nepřišli do styku. Politický styk se děl jen v tak 
zvaných delegacích, to jest ve výboru zástupců obou parlamentů,jejichž úko

lem bylo rozhodovat o společných záležitostech obou polovin monarchie. De
legace zasedaly jednou ve Vídni a po druhé v Budapešti.

Kromě vlád obou polovin, na sobě icexáxixäiýiafcjxmž docela ne závislých,byla 
vláda společná, jíž tvořili ministr zahraničí,ministr války a ministr fi
nancí. Ti byli vybíráni z Němců, Maďarů a někdy Poláků.

Ač obě poloviny žily nezávisle na sobě,přece jen se v mnoha směrech ovliv
ňovaly. Ho spodářsky mnohem vyspělejší země rakouské poloviny (především čes
ké země a do určité mífcy i Horní a Dolní Rakousy) doplácely daňově nejen 
na méně pokročilé země rakouské poloviny flialič a axkadtnx alpské země, jako 

Týroly,Korutany ,Kraňsko a pod. ) ale také na celou maďarskou polovinu. V 

tuhých potyčkách, jež se vedly každoročně v delegacích, Maďaři vždy doká

zali vymoci pro sebe zvláště příznivou - to jest nepřiměřeně nízkou-kvotu 
příspěvku na společné záležitosti. A dovedli vždy vymoci i přehnané ústupky 

v celkové hospodářské politice monarchie. I když značná část rakouské polo
viny byla dosud hospodářsky a průmyslově hodně zaostalá,přece jen se dalo 
tuto polovinu považovat za průmyslově vyspělou.české země měly čtyři pěti

ny všeho průmyslu celé monarbhie a byly pochopitelně odkázány na vývoz. 
Uhry naproti tomu, měly dosud jen zárodky průmyslu a byly zemí převážně 
zemědělskou,při čemž jejich zemědělství se ani zdaleka nemohlo měřit vy
spělostí se zemědělstvím Čech a Moravy. Je jen pochopitelné,že se prudce 

srážely zájmy končin průmyslových a zemědělských.Madaři dokázali monarchii 

■vnutit hospodářskou politiku podle svých potřeb, i když to poškozovalo
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zájmy hospodářství předlitavské poloviny říše a vzbuzovalo to mezinárodní po
tíže, zejména pokud šlo o země balkánské.

Konflikty mezi habsburskou monarchií a balkánskými státy nevyplývaly jen 
z německé expansivnosti a nevraživosti vůči drobným státům na Balkáně. Byla 
to hospodářská politika monarchie, diktovaná Madary,jež napětí přiostřovala, 
až docházelo k přímému nepřátelství, jež nakonec vedlo k válečnému dobro
družství,které monarchii docela zahubilo. Balkánské státy, zejména pak Srbsko, 
potřebovaly vyvážet zemědělské produkty,ze jména pak vepřový dobytek. Rakouská 

polovina monarchie mohla docela dobře tento dovoz potřebovat,ale madarský 
odpor to znemožnil. V oněch dobách mražení masa a jeho konservování bylo 
ještě v plénkách a Srbsko nemělo možnosti hledat odbytiště v dálce. Hospodář
ská válka, vedená monarchií na madarský nátlak proti Srbsku/,vedla k politic
ké nevraživosti na obou stranách a nakonec byla jednou z příčin neodvratné
ho konfliktu.Zavraždění Františka Ferdinanda ďEste bylo jen záminkou.

Po stránce vnitřního zákonodárství bylo Maďarsko,či jak se tehdy nazý

valo ,Uhry, podstatně pokročilejší, než zatuchlá předlitavská polovina.Tisk 
(ovšem maďarsky psaný) se těšil větší svobodě než v rakouské polovině říše, 
občanský zákoník byl modernější a na papíře byly Uhry státem mnohem liberál
ně jším,než země spravované z Vídně. Ovšem v praxi moc byla v rukou vysoké 
šlechty, velkostatkářů a vrstev velmi zámožných.Školství bylo velmi nedo

statečné.
Jako se Němci snažili vtisknout! předlitavské polovině monarchie ráz 

docela německý, tak se Maďaři snažili vzbudit dojem,že jejich království je 
státem národnostně jednolitým. Maďarisační politika byla ještě důslednější a 

brutálnější, než germanisace v rakouské polovině říše.Útisk Slováků, Rumunů 

a Chorvatů byl krutý a jevil se nejen ix v drsných policejních opatřeních 
proti národnostním menšinám, ale především v otázkách školských,kde Slová
kům, stejně jako Rumunům bylo odepřeno všedhno střední xksĚhxtxí a vysoké 
školství.A i školství základní bylo do značné míry madarské.Nepočetné ško
ly, na nichž bylo áo^voleno vyučování v jazyku slovenském,mohly věnovat 
výuce v mateřském jazyku jen část vyučovací doby.Některé předměty bylo 
nutno učit maďarsky. Účelem i tohoto školství bylo odnárodnit Slováky a Ru
muny. Důsledky toho se projevily po válce, kdy Slováci byli téměř úplně bez 

školské inteligence a kdy bylo nutno budovat školství od samého začátku a 
pomocí českých učitelů a středoškolských a vysokoškolských profesorů,kdy 

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 353



úřednický aparát musel být přivolán z českých zemí,protože nebylo slovenských 
úředníků, ba ani poduředníků v potřebním množství.

Maďarisace postihovala ovšem i poměrně silnou německou menšinu. Maďaři^na 

své německé spojence ani trochu neohlíželi.Několik let po válce doznal bra-
v

tislavský Grenzbote,že vytvoření Československé republiky zachránilo němec
ký živel na území Slovenska před utonutím v maďarské záplavě.

Protože jsme s Maďary prakticky nepřišli do styku/ nelrěděli jsem o nich 

mnoho a neměli o ně valný zájem.Jejich revoluční akce vzbuzovaly sympatie 
u národa,který stejně jako onájnusil vyvinouti všechno úsilí,aby se uchránil 

totální germanisace. Jejich hospodářská politika,jež poškozovala naše hospo
dářské zájmy dusila každé pomyšlení najjřátelství, jejich nevraživá politika 

proti balkánským Slovanům a zavilé nepřátelství k Rusům bylo ovšem v napros
tém rozporu s našimi zájmy.A jejich útisk národnostních menšin, zejména pak 

Slováků v nás vzbuzoval city docela nepřátelské. Byl to český spisovatel Leda 
(dr. Lederer),jenž upozornil na to slavného norského spisovatele Bj&rnstjerne 
BjSrnsona.Byli to také Češi,kteří na slovenská utrpení upozornili prof.Setona 

Watsoha (Scotus Viator) a na české upozornění věnoval pařížský satirický 
list Lassiete au beure Slovákům a jejich zápasu zvláštní číslo. A krvepro
lití v Černové v r. 1907, k němuž došlo, když kostel v čemové měl vysvětit 

rodák z Čemové a farář v Ružomberku Andrej Hlinka, v zbudilo celosvětovou 

sensaci.
V posledních letech před válkou se vláda snažila čelit národnostnímu 

ruchu omezováním politických práv. Tak na příklad byl zaveden nový voletní 
řád s veřejným hlasováním.

Viděli jsme,že se Rakousko zahubilo samo.Maďarsko přispělo svou národ

nostní politikou k záhubě monarchie i vlastní.
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Volná myšlenka před válkou

Poměrně brzy v dospívání jsem se začal zajímat o hnutí Volné myšlenky, 
i když jsem s ní před válkou nenavázal přímé styky.Rozhodně jsem netušil, 

že budu jednou psát do jejích časopisů, redigovat je i její nakladatelství 
a že dokonce budu po nějaký čas i jejím předsedou a nesporným vůdcem.

Nýslím,že to byla především četba Macharových knih,jež mBe přivedla do 
sféry tohoto hnutí, i když má ostatní četba tomu hodně napomáhala.Macharo- 
va knihu "V záři helenského xäuäMmx slunce” mi dala o antice představu do
cela odlišnou od té, jíž jsem nabýval ve škole. Tam to byl předmět někdy za
jímavý, někdy nudný, ale vždy podávaný tak,že nechal člověka chladným. Byla 
to prostě učební látka, jíž bylo potřebí věnovat pozornost»protože z ní by
ly známky.U Machara to bylo docela jiné.Přiblížil antiku,oživil a rozehřál 
ji, dal jí význam a smysl i důležitost a zaujal tak mne i jiné proti všemu, 
co bylo s ní v rozporu nebo ji dokonce ohrožovalo. "Jed z Judey" nebyl méně 
suggestivní,ale jen podepřel toto myšlení, jež po stránce poněkud objektiv
nější,-! když ne zcela objektivně- vštěpovala Draperova kniha "Dějiny kon
fliktů mezi náboženstvím a vědou". "Řím" pak tomu ^šemu dal už poslední 

pečet.
Na Volnou myšlenku jako organisaci mne však upozornily dvě jiné publi

kace, Je dnou z nich byla příkře protiklerikální a protikatolická brožurka 
Karla Horkého: "Sedm dní v Lourdech",ferKkisHxpxkxhy3ismtaHŽHrkBXÍíacnÍBix#?Häijm±m 
jež měla všechny znaky břitkého pera autora, jejž jsem vždy ctil a obdivo
val. Druhou pak byla brožurka Karla Pelanta, dnes již také zapomínaného zna
menitého českého novináře "Listy z kongresu Volné myšlenky v Římě". Byla to 

velmi svižně napsaná reportáž, jež mne zaujala svým obsahem a při tom mi 
připomenul a,že také v Čechách působí organisace, zastávající názory,velmi 

shodné s těmi, jež jsem choval. Byl jsem ovšem tehdy ještě přespříliš v 
zajetí čistě literárních zájmů a aspirací a podlé/hal 1’ art pour 1* artismu 
abych x sví£ zájem projevil nějakým přidružením se k amgmnnixBEi oné organisa
ci. Nebyl j sem ještě spolkařem a studentská organisace mladočeska. byla maxi
mem toho, co jsem po této stránce snesl. Byl jsem ostatně příliš mlád,aby 
Volná myšlenka měla již tehdy zájem o mou osobičku. Tehdy jí dominovali 
vážní páni, z nichž každý měl již určité společenské postavení a jméno 

ve veřejném životě. Byli to dr. Theodor Bartošek,pozdější komunista, 
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slav Weingartner, který redigoval její časopisy,Julius Ifyslík, tehdy redak- 
to "Práva lidu" a také spoluredaktor jejího tisku, Jaroslav Motyčka,pozdější 
pokladník a hodně dlouho spiritus Mjt&r její organisace, Karel Pelant a mno
ho jiných,S mnohými z nich se setkáme v líčení historie tohoto hnutí po vál
ce. A kromě toho byl zde značný okruh spolupracovníků a příznivců,jako na 
př. čestný předseda Volné myšlenky a "papež positivismu" univ.prof. dr.Franti

šek Krejčí, další čestný předseda J. S. Machar, dále univ. prof. dr. T. &. MxÄmt 
Masaryk, univ.prof. dr.F. Drtina, Vojta Beneš a jeho bratr Eduard,který pro 
"Knihovnu Volné myšlenky" přeložil Volneyovu knížku "Zříceniny", dosud na 
římském indexu knih zakázaných, dále dva kněží, vystouplí z EÍxkxE církve, 
Ladislav Kunte a dr. Loskot a bezpočet jiných významných osobností našeho 
národního života.Volná myšlenka nebyla tehdy hromadnou organisaci, jíž se 
stala později, ale spíše jakýmsi volným kmxmtákibEix komitétem kftitimx 
kulturních pracovníků. Teprve po válce začal Jaroslav Motyčka budovat organi
saci hodně početnou.

Vliv Volné myšlenky byl značný, hlavně v důsledku její intensivní publi
kační činnosti. Vydávala dvě revue. Jednou z nich byla "Volná myšlenka" a dmi- 
hou "Volná škola".V posledních letech před válkou přibyl k těmto měsíčníků»^ 
revuálního rázu týdeník jBSMmnMxmf novinové formy "Neruda" a dvouhaléřový 
lidový list "Havlíček", jímž se hnutí pokoušelo proniknout do nejlidovějších 
vrstev národa. Kromě toho tu vycházely levné a celkem lidově, psané knížky. 

Vzpomínám na knížku o Augítstinu Smetanovi,o Konrádu Waldhauserovi - musely 
být ovšem ještě jiné, ale po tolika letech nejsem si již tak docela jist 
co jsem přečetl před válkou a co až po ní.

Kanceláře Volné mvšlenky byly na Král. Vinohradech v Korunní třídě v do
mě knihtiskárny Koníčkovy, v níž se tiskly její publikace.Zdá se,že se 
jí tehdy hmotně dařilo docela dobře,ač její činnost byla podlamována a ztě
žována rakouskou censurou, jež často zabavovala její časopisy nebo i knižní 
publikace.Kromě toho, být volným myslitelem nebylo za rakouských dob nikomu 
na prospěch.Katolická církev měla v habsburské monarchii dominující postavení 
a úřady se snažily církvi přisluhovat,stejně jako ona přisluhovala režimu 
a dynastii. Toto spojení církve a státu přišlo církvi hmdxš velmi draho, 

když nastal rozchod s Rakouskem a Habsburky.
Volná myšlenka z ohledu na panující pohěry nepožadovala také před vál

kou na svých členech, aby vystoupili z církve. Být bez vyznáni náboženského 
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vystavovalo rakouského občana mnoha nepříjemnostem se strany úřadů a zejména 
to znemožňovalo nekonfesnim věnovat se některým zaměstnáním. Počet lidí bez 

vyznání náboženského byl tehdy proto velmi malý, rozhodně nepatrný v poměru 
k počtu osob, jež se niterně rozešli s církví a formálně to provedli až po 
převratu,kdy padly všechny úřední i jiné překážky.

Mírnější formou rozchodu s katolickou církví byl přechod do některá z čet
ných evangelických církví.Ani evangelíci nebyli ovšem docela rovnoprávníma 

na př. pro učitele bylo stejně beznadějné být evangelíkem,jako bezvěrcem, 
protože nedostal místo.Ale protože evangelické církve byly utiskovány,byl 
jejich poměr k Volné myšlence celkem dobrý a vedl na čas k spolupráci,jež 
přestala až několik let po převratu ,kdy se někdejší přátelství změnilo v 
chlad a zjevnou nevraživost.

Již tenkráte se ve Volné myšlence objevovaly zárodky pozdějších ideových 
sporů, jež později toto hnutí nebezpečně ochromovaly a s nimiž jsem musil 
zápolit po celou dobu svého aktivního funkcionářství ve hnutí po válce. Na 
jedné straně zde byl rozpor v názorech na náboženství samo. Rozhodní odmíta- 
či každého náboženství a všech církví a zastánci důsledného atheismu nebo 
alespoň agnosticismu byli dosud v menšině.Většina stoupenců - d(o značné míry 

pod vlivem Masarykovým - byla ochotna připustit existenci náboženství nedog
matického a jejich odpor byl zaměřen proti katolické církvi a jen proti ní. 
Všechny publikace se zabývaly totto církví,jejimi dogmaty a její nesnášeli- 
vostí.A byli i další, kteří se okazovali na protiklerikalismus, na odmítání 
zásahů církve do veřejného života.Tento rozpor vedl později k vnitřní 
explosi.

Druhým rozporem,který po válce vedl k přímé a nebezpečné krisi a nako
nec i k roztržce ve hnutí, bylo rozdělení mezi liberály a pokrokové lidi 
na straně jedné a na socialisty na straně druhé. Těžko říci,kterých byla 
většina ve hnutí»protože již tehdy se sociální demokraté alespoň oficiálně 
snažili separovat se od hnutí,jež nebyla výlučně sociálně demokratická a 
proti Volné myšlence začali budovat vlastní Svaz dělnických monistů. Nicméně, 
přes všechny opačné fermany vedení sociální demokracie, ve Volné myšlence 
bylo socialistů hodně -oba Benešové, Myslík, Weingaertner jsou toho
příklady - a to zejména sociálně demokratických intelektuálů.
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Nelze ovšem tvrdit,že názorový rozdíl mezi socialisty a nesocialisty 
působil v oněch dobách nějaké zjevné potíže ( o vnitřních jako neúčastník 

nemohu nic vědět) a že se daly předvídat pozdější kříse z toho plynoucí. 
P/ted válkou totiž vypadal u nás i všude jinde socialismus docela jinak než 
po válce.Přes všechen přímo náboženský kult Marxe a Engelse, přes všechno 
holdování myšlence proletářské revoluce, dikatatůře proletariátu a pod. , 
socialistické hnutí mělo ráx. výiazně svobodářský a demokratický.Domnívalo 
se,že marxismus,jejž tehdy ovšem mohl vykládat každý podle svého,hlavně 
jako "vědecký socialismus" povede k vytvoření společnosti nejen sociálně 
spravedlivé, ale i opravdu svobodné, demokratické, osvícené a především 
■órtúšelivé. Po této stránce se ideály tehdejších socialisti značně kryly s 

představami těch volných myslitelů,kteří nevsadili všechno na socialistic
kou kartu. Teprve po bolševické revoluci v Rusku, jež infikovala i naše so
cialistické hnutí totalitními bacily, nastal pronikavý rozpor mezi oběma 
složkami hnutí Volné myšlenky. Tento rozpor je ochromoval v prvních letech 
po válce,až vedl k přímé roztržce na pardubickém sjezdu r.1925, na němž 
jsem prvně vystoupil jako delegát a byl také prvně zvolen do ústředního 

výboru na protisocialistickou kandidátku,! na níž byla ovšem celá řada 
starých socialistů.To však patří už do docela jiné doby.Ale protože hnutí 
Vólné myšlenky hrálo důležitou úlohu v mém životě i v životě našeho národa, 

je potřebí uvésti tuto předhistorii.
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Poslanec Šviha policejním agentem

Švihová aféra vypukla v r.1914 a byla to největší národní ostuda od do

by Sabinovy, na jehož aféru dnes vzpomínají už jen literární historikové. 
Také Švihová aféra je dnes celkem zapomenuta.Tato aféra byla ojedinelá tím, 
že tu šlo o politika, jenž klesl ještě níže,než také již zapomenutý novi
nář Škrejšovský,jenž sloužil rakouské vládě proti svému národu,nebo talen

tovaný sice, ale bídou zničený mladý anarchistický novinář Karel Drzka»kte
rý se stal policejním konfidentem.Švihová aféra se také nmsmxKX neomezila 

na úzký okruh zájemců, ale zabýval se jí ve své době všechen český tisk, 
mluvilo se o ní všude, na soukromých schůzkách i na veřejných schůzích.Po 
měsíce, předcházející vypuknutí první světové válkytzaměstnávala plně veřej
ný zájem a byla zatlačena ftsx do pozadí teprve slávou sokolského sletu v 
Brně, následujícím sarajevským atentátem a pak počátkem války. Byla to první 
veřejná aféra,kterou jsem sledoval od samého jejího sjínmkmaix počátku se 
zatajeným dechem a zájmem docela mimořádným.

Její podstata je tato: úřednice pražského policejního ředitelství pí. 

Voldánová dodala vedení národní strany svobodomyslné materiál, dokazující 
nezvzratně,že dr.Karel Švihá, c.k. okresní soudce a poslanec na radě říšské 

za stranu národně sociální a předseda jejího poslaneckého klubu,je placeným 
policejním konfidentem.Vypadalo to neuvěřítělně,ale byla to hrozná pravda.

Vůdci mladočeské strany si byli vědomi,,jaká národní ostuda propukne, 
příjde-li věc na veřejnost, stejně jako věděli, že Sviha nemůže nadále zůstat 
ve veřejném životě.Mezi mladočechy a národními sociály panovalo tehdy zuři
vé nepřátelství,ač necelé tři roky před tím šly obě strany do voleb ve spo
lečné dohodě, v tak zvaném ’’volebním kartelu", jímž si rozdísfily volební 

okresy a jedna proti druhé nestavěla kandidáty. Bylo nesnadné navázat styky 
a varovat odpovědné činitele před ostudou,hrozící vypuknout.Věc äe proto 
protahovala.

Stalo se však, čeho se mnozí obávali.Zatím, co předáci národní strany 
svobodomyslné se radili mezi sebou a zároveň i s některými obecně váženými 
osobnostmi, jako byli na př.Karel Mattuš a prof.Albín Bráf, pokračovaly a 
stále se stupňovaly polemiky mezi národně sociálním"českým slovem" a "Národ
ními listy".V příběhu těchto polemik vyrukovalo "České slovo" s obviněním 

nejmenovaných mladočeských politiků z nepoctivosti. Marně si dnes vzpomínám
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co to vlastně bylo, ale protože se ani tehdy "České slovo" netěšilo pověsti 
listu pravdomluvného, nemyslím,že by bylo potřebí si tím přílišně lámat 
hlavu.

Za republiky bylo zvykem běžet pro každou maličkost k soudu a žalovat pro 
poškození na cti tiskem. Za Rakouska se k soudu chodívalo jen v případech do
cela mimořádných. Takové věci se zpravidla vyřizovaly polemikami a v každé 
redakci byli na to specialisté,kteří vedli tyto potyčky s gustem a odborně. 
Někteří tím získalif&hpétaípst, jako na př. dr. Jan Herben v "času", Kat K.M. 

Capek-Chod a Karel Tůma v "Národních listech". Byli ještě jiní mezi novi
náři a literáty - jako na př. Jakub Arbes a J. S. Machar byli opravdovými 
hvězdami mezi autory polemi^ - ale vypočítávat je by bylo zbytečným odbočením.

A tak nikdo nežaloval, ale polemiky se rozvíjely a byly vždy ostřejší a pří
křejší. A jednoho dne, nevím zda se souhlasem vedení strany nebo bez něho,což 
se mi zdá pravděpodobnějším, šéfredaktor "Národních listu" Anýž uveřejnil 
článek jím podepsaný, v němž oznámil, že jeden národně sociální poslanec je 
placeným policejním špiclem.

Člá nek účinkoval jako puma. A když už Anýž napověděl, musil dopovědět a 
tak přišlo na veřejnost jméno Švihovo. V české veřejnosti nebylo po dlou

há leta takového vzrušení a národ se kvapně rozestoupil ve dva tábory.Národ
ní sociálové nemoudře obhajovali Švi^u a hlásali jeho nevinu a na jejich stra

nu se přidal tehdejší profesor a poslanec T.G-. Masaryk se svým "časem". Jinak 
Švihá ochránců a stoupenců nenalezl. Všichni uvěřili našeho vinu hned a na 

příklad sociální demokraté šli proti Svihovi velmi rozhodně. A šli také 

proti jeho obhájci Masarykovi.Těžko dnes říci,kolik v bylo pohoršení 
nad poslancem, který se zaprodal rakouské policii a kolik v tom bylo touhy 
zasadit národním sociálům ránu co Ití^krutější. Sociální demokraté se s národ
ními sociály milovali jako pes a kočka a tak stanovisko sociálních demokratů 
ovlivňovaly patrně oba ohledy.

Brzy však bylo zřejmé,že se věc tak vážná nedá vyřešit novinářskými kam
paněmi. "Národní listy" nabídly,že doklady o Švihově vině předloží zvláštnímu 

čestnému soudu, sestavenému z osobností obecně vážených a na sporu nezúčast

něných, jako byli Karel Mattuš,prof. Albín Bráf a jiní. To byl ostatně způsob, 
jímž byl před mnoha lety v bytě F. L. Čelakovského souzen a odsouzen za podobný 
delikt Karel Sabina. Tento sbor sejtaké sešel,prozkoumal doklady, vyslechl

v
svědky a vinu Švihovú potvrdil. Spory však neustaly,ani když se Sviha
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pod nátlakem veřejného míněni vzdal poslaneckého mandátu i veškeré politic
ké činnosti a dal se jako soudee přeložit z Čech- myslím, že do Bosny,kde 

také zemřel.Prof.Masaryk pokračoval v obhajobě Švihy a zastával se jeho ne
viny v tisku a na veřejných schůzích. Napadal ostře Švihový odpůrce,zlehčoval 
doklady o Švihově vině a celkem nezdvořile, ba neslušně mluvil a psal o paní 

Voldánové,jež tyto doklady sehnala a plněním své národní povinnosti přišla 
o zajištěnou úřednickou existenci. Byl jsem sám na jedné takové schůzi a sly

šel na vlastni uši, jak ji Masaryk důsledně nazýval "Voldánka’’, což se v 
kruzích, do nichž patřila stejně paní Voldánová jako prof.Masaryk, považova
lo za hrubě urážlivou vulgárnost.Masaryk tím přiostřil svůj poměr se stranou 
svobodomyslnou a zbytky strany staročeské(národní), ale dostal se také do 
rozporu i s ostatními skupinami národa.Zejména sociální demokraté,jejichž 
oblibě se do té doby těšil, se s ním příkře rozešli a až do konce války k 
němu měli poměr hodně nevraživý. Nyní se ovšem tvrdívá, že sociální demokra
té a Ma sa byli vždy v přátelském poměru. Je to ovšem legenda docela neprav
divá. V roce 1932». byl T.G.Masaryk pro soudruhy jen "hašteřivým profesorem". 

Všechny tuto veřejné tahačky byly zbytečné. Švihová vina byla prokázána 

a nemohlo být o ní nejmenších pochybností a Masaryk sám doznal po válce,že 
se mý$il a že Švihá policejním konfidentem byl. ío ho^avedlo k tomu,že on, 

soudce a politik v čelném postavení policii sloužil, veřejnosti nikdy sděle
no nebylo a zůstává nevysvětlitelnou záhadou. Pokud jde o Masaryka je jeho 
tehdejší stanovisko pochopitelnější. Dd svého vystoupení z národní strany 
svobodomyslné, jež mu dala první poslanecký mandát, Masaryk mladočechy a 

"Národní listy" nenáviděl až chorobně.V zájmu spravedlnosti je potřebí do
znat, že než vstoupil do mladočeské strany, uvažoval o vstupu do strany sta
ročeská a byl by býval dal přednost tomuto řešení, kdyby ho byli staročeši 
chtěli a kdyby jeho druh(ří$Kramář a Kaizl nebyli rozhodně po vstup do stra
ny mladočeské.Jeho nevraživost byla také namířena proti dr.Kramářovi, bez 
jehož pomoci a hmotné podpory by nikdy nebyl mohl založit a udržet původní 
"čas".Masaryk vůbec rád věříval,že pravda je^to,co si přál a svou zaujatostí
se dal často svést ku kampaním odsouzeným. Jeho kampaň ve Švihově 
aféře byla dokonce velmi škodlivá.Nikomu neprospěla,ale nebezpečně rozdvojila 
národ v osudových měsících, předcházejících první světové válce a ztížila 
opětné sblížení politických xtexn skupin a vůdců, než na ně dolehla 
první válečná persekuce. Švihová aféra, do značné míry jeho vinou,vrhala 
hodně dlouho své stíny na českou politiku v době,kdy více než kdy jindy 
bylib potřebí naprosté jednoty.
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Českožidovské hnutí

V českém národě nezapustily nikdy kořeny rasistické názory a také ne 
prudký a nenávistný antisemitismus.Liberální ideje, jež byly v národě domo

vem, nevedly nikdy k předsudkům a rasové povýšenostia a nadradenosti,jaké 
se vyskytovaly u našich Němců. Protižidovské pocity se ovšem snažilo u nás 
vy^ičovat jak jen mohlo pouze klerikální hnutí,a snad také proto s neúspě

chem,protože klerikalismus byl u nás v nevážnosti a co zmxíávxfcižyÉ0 auto

maticky masou národa považováno za špatné. Již Jan Neruda ve svých feuille- 
tonech zesměšnil''poesii” kanovníka Kuldy a jiných klerikálnich autorů a 
jejich acnxtxm antisemitské názory.A Foltýn( Josef Stivín) ve své sbírce 
básní, vydané před válkou, zesměšňuje pokusy o protižidovské štvanice takto:

”Pryč se Židy!Vyžeňte je
až do Palestýny!
Nač živit cizí ničen#
když vlastní doma máme ! "

Určitou protižidovskou nevraživost budily ovšem v českých vrstvách mo
menty nacionálni a sociální. Židovský živel v českých zemích za panování Jo

sefa II. úplně podlehl germanisaci a zůstal poněmčen,ač "arijští” Němci zů
stali hodně upjatí vůči svým židovským spoluobčanům a pěstovali "árijský" 
para&rafľ kde jen mohli. Hospodářská síla židovského živlu byla vlastním 
podkladem německých posic, snad ještě více, než stálá a okatě prokazovaná 
vládní přízeň.Německé továrny, patřící židovským podnikatelům, byly snad 
hlavním nositelem germanisace a brutálního hospodářského nátlaku odnárod- 
ňovacího na české dělnictvo.Pražské kasino(Německý dům) na Příkopech a pražské 
německé banky byly ukazatelem této židovské oddanosti němectví, právě tak 
jako obě německá divadla v Praze (Stavovské a Nové německé) hospodářsky 

závisela na podpoře židovského publika. I německý tisk byl do značné míry 
v židovských rukou, závisel na židovské inserci a v tom ps tisku působil 
značný počet německo-židovských novinářů.Nejpřednější německý list "Prager 
Tagblatt" měl redaktory, abonenty a inserenty skoro výhradně židovské.Také 
německá literatura v českých zemích byla skoro bezvýhradně židovská.

Je jen pochopitelné,že na^«(fouho byly mezi Šechy pojmy žid a Němec to

tožné. Ale již od dob Havlíčkových se objevovaly první nesmělé náznaky 
české orientace mezi židovským obyvatelstvem českých zemí. První český 

básník židovského původu Siegfried Kapper básnil také německy a byl^přijat 
a hodnocen Karlem Hailíčkem Borovským velmi nevlídně, nejen pro jahc/přehnanou
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sentimentalitu, ale i pro šóýb utrakvismus. Přísný a střízlivý realista 

Havlíček si patrně neuvědomil,že je to příznak nóŽBkoxdýihx a počátek něčeho 
důležitého pro český národ, totiž židovské asimilace.

Národní probuzeni českého živlu nezůstalo bez vlivu na škxX židovské 
občany v českých zemích. Xejména na venkově a v malých městech se tamní drob- 
ní židovští obchodnici přizpůsobovat svému okolí a s nim splývali.
Židovští žáci se počínali objevovat v českých obecných (později zvaných ná

rodních) školách a pomalu se vyskytovali na českých středních a dokonce i 
na vysokých školách.

Pod vlivem mladočešství, jež svým liberalismem bylo přitažlivější než 
předchozí staroěešství, vznikalo a pomalu sílilo organisovaně’českožidovské 
hnutí, jehož cílem bylo provésti asimilaci židovského živlu,prolomit jeho 

isolacionismus a odčinit výsledky předchozí germanisace. Toto hnutí sílilo 
zprvu hodně pomalu a jak se rozrostlo, rozštěpilo se pod vlitfem poměrů v 
českém táboře na dva* směry. Jeden, čistě nacionálni a konservativnější byl 
zcela přidružen k národní straně svobodomyslné.Jeho organisací byla Národní 
jednota českožidovská s orgánem "českožidovské listy". Druhý směr, blízký 

Masarykově pokrokové straně a také straně sociálně demokratické, se orga- 
nisoval ve Svazu českých pokrokových židů a jeho orgánem byl týdeník Rozvoj, 
redigovaný až do první světové války redaktorem "času" Ottou Fischerem, s 
jehož jménem se ještě setkáme.v těchto vzpomínkách. (Fischer po záW&i "času" 

p^eišel do mladočeského tisku, byl redaktorem pmieroii poledníku "Národní 
demokracie", odkud přešel do obnoveného "Času" poválečného a s jeho zánikem 

do "Národního osvobozeni") Seznámil jsem se s nim až po válce.
Vzájemný poměr těchto dvou skupin nebyl právě nejlepší a velmi často 

dosházelo mezi nimi k polemickým půtkám. !*Pokrokoví" židé z Masarykova tá
bora byli stejně sqgxaxsK agresivní jako jejich křestanští drulji,stejně 
nesnášelivě neomylní,jako všichni příslušníci sekty,jež se seskupila kolem 
Masaryka a Jana Herbena.

Společnou půdou obou těchto skupin byl každoročně vycházející "Ceskoži- 
dovský kalendář", který byl jakýmsi literárním almanachem celého hnutí. 
Redigoval jej původně Karel Fischer (nevím, zda byl nějak příbuzný s 
Ottou Fischerem) a po něm Vítězslav Markus, autor velmi tuctových divadelních 
her.Většina příspěvků pocházela od židovských autorů,ač se tam pravidelně
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vyskytovaly příspěvky Jaroslava Vrchlického a některých jiných českých 
autorů více méně známých. Příspěvky bývaly,pokud mohu usuzovat ot několik#/ 
svazků, jež mi padly dorn ruky, přůměrné, či spíše podprůměrné. Pamatuji 
se,že tam bývaly příspěvky od Ledy (shoe J. Lederera), dr.E. Ledererc«y*J'á^) 
Rosenzweiga-Moira, Rudolfa lilového, R.Brumlíka a jiných, dnes již docela 
zapomenutých aspirantů literární slávy. Zlatým hřebem, kromě příspěvků 
Vrchlického, byly humorné povídky ze života drobných českých venkovských 
židů od Vojty Rakouse, s jehož neteří se po válce oženil můj mladší bratr 
Snil.Vojta Rakous, s nímž jsem se seznámil teprve při této příležitosti, 
byl tvrdý mladočeoh.

Nelze říci, že by českožidovské hnutí jako tácové naši kulturu nějak 
zvláště obohatilo.Příliv židovské inteligence rozmnožoval velmi pomalu 
českou inteligenci- před válkou bychom spočítali české novináře židovského 
původu na prstech jedné ruky- a také mezi českými průmyslníky a finančníky 
se také zvolna, ale postupně vyskytovali židovští příslušníci českého ná
roda. Ale čeští židé nebyli v českém životě tak nápadní,jako v táboře němec
kém,protože jich bylo poměrné i nepoměrně mnohem méně, než v táboře němec
kém a také proto,že když už se asimilovali, učinili tak důkladně.Když se 
počeštili podlehli také plně české náboženské vlažnosti,ač v Praze byla 

(myslím,že na Ferdinandově,pozdější Národní třídě) židovská modlitebna,v 
níž se mluvilo výlučně česky i při bohoslužbách a jež byla yrčena právě 
pro české židy.Myslím, že žalostně živořila,protože české ovzduXí nebylo 

obzvláště příznivé náboženským snahám a to ani židovským ne.
Česká veřejnost sice vřele oceňovala snahy českožidovského hnutí,ale 

dívala se při tom s jakýmsi podezíen^n na jeho organisační formu.česká ve

řejnost neměla ráda konfesijní organisace a viděla nerada,když se židé se
parovali podle náboženského vyznání. Viděla v tom klerikalismus a nechtě

la ku klerikalismu katolickému podporovat ještě něco, co vypadalo jako 
kleiikalismus židovský.A jestliže tyto organisace nejsou konfesijní - tu zněl 
obvyklý český argument;^'Když jsou Češi tak jsou češi a na co potřebují 

ježte odlišnou organisaci".
0 této věci bývalo celkem hodně polemik v českém tisku. J. S. Machar, 

který také patřil k příznivcům a^blibencism českožidovského hnutí,byl 

jednou vyznán,aby se vyjádřil v anketě, organisovanC tímto hnutím,jak by
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měli čeští židé nejlépe postupovat ,aby jejich snaha měla největší úspěch. 
Dal jim typicky macharovskou radu. Doporučil jim, aby se všichni dali 
pokřtít a pak aby honem vystoupili z církve.Tím bude jejich asimilace ánxx 
kjonmHwacx dokonána.

Tato jeho rada byla přijata českými židy celkem nevlídně a na nějaký 
čas byl Machar v nemilosti i u nich,když již před tím si získal krajní ne- 
oblibu katolických i evangelických hodnostář^. Ale Machar byl pro své cti
tele příliš důležitou osobností, aby se na něj mohli dlouho hněvat.

Význam českožidovského hnutí se projevil náležitě teprve v posledních 
letech před válkou a pak v republice, kdy se již značný počet židů hlásil 
k české národnosti. U mnohých to byl ovšem jen čirý oportunismus, u mnohých 
důsledek návštěvy českých škol a také ovšem fanatický antisemitismus mezi 
československými Němci,který nezačal, jak se obvykle tvrdívá,teprve přícho
dem Adolfa Hitlera k moci v německé říši. Hodně dlouho však dominovala ně
mecká národnost mezi židy v Československu a teprve v posledních letech 

počal jí konkurovat sionismus,který však ve své propagandě ks hojně pou
žíval němčiny a do jehož řad se uchýlilo mnoho židů,kteří tím jen maskova
li své vřelé německé city.

I když nebylo českožidovskému hnutí dopřáno přispěti větší měrou k roz
voji českého národního života, jednu jeho zásluhu musíme zde zaznamenatt. 
Spisovatel Leda (' J. Lederer) měl pravidelné stijky se slavným norským spi
sovatelem Björnstjörne Björnsonem a upozornil ho na krutý útisk Slováků v 

tehdejších Uhrách.Björnson vylíčil světu utrpení Slováků a toto líčení, 
podepřené autoritou slavného a na celém světě známého muže,zapůsobilo 
mocně všude.Přispělo k poznání, že v rakousko-uherské monarchii nejsou 
věci v pořádku. Vzpomínky na to pak měly velký vliv, když se za první svě

tové války uvažovalo o tom, co se má stát se zvetšelou a ku svým národům 

nespravedlivou monarchií.
***
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Zvěsti z "říše kázně a dobrých mravů" 

Tisícileté nepřátelství mezi Cechy a Němci způsobilo, že jsme se dívali 
podezíravě a nedůvěřivě na německou říši a jej&ho mnohomluvného panovníka,jmažx: 
jejž tak znamenitě zesměšnil Hugo Vavris(Vavrečka) ve své humorné knížce 
"František Lelíček* ve služnách Sherlocka Holmesa". A proto jsme přijímali 

se škodolibostí každou aféru dokážující,že "říše kázně a dobrých mravů", 
jejíž obyvatelé se "obávají jen Boha a nikoho jiného" , vypadá docela ji
nak,než za jakou ji vydávají její velebitelé z řad našich německých kraja
nů,kteří ve svém zanícení pro Říši byli němečtější než všichni říšští

Němci.
Než jsem začal soustavně sledovat noviny, objevily se dvě aféry,o jejichž 

■pmásiatš existenci jsem se dozvěděl, ale jejichž podstatu přede mnou dos
pělí pečlivě tajili.První byly jakési potíže v manželství jedné saské 
princezny-Oddnes nevím, co to bylo, ale v době, kdy jsam měl již k novinám 

přístup, mne to už dost nezajímalo, abych si dodatečně opatřil vědomost co 
to vlastně bylo. Druhá se týkala případu Maxe Hardena a knížete Eulenburga. 
Ta měla pozadí tak politické,že jsem si později o ní přečetl co se přečíst 
dalo,protože měla ustavičně dozvuky a vrhala zajímavé světlo na chvastou- 
na na německém trtnu.

Max Harden, významný německý publicista vydával týdeník "Die Zukunft" 
v sešítkové, skoro kapesní formě. Byl to onen typ publikací, jenž vděčí za 
svůj vznik příkladu, jejž dal svou "Lanterne" v době nmiaeEitamfmKmsmiasfaém 
před německo-francouzskou válkou v 1870-71 Henri de Rochefort a který v po
sledních letech p^ed válkou proslavil ve Vídni Karl Kraus svou "Fackel".U 
nás takový list vydával Karel Horký - ale jeho "Stopa" se nikdy nedomohla 
takového rozšíření a vlivu, jako její zahraniční vzory.Harden ve svém listě 
obvinil dost nezastřeně velkého milce Viléma IL knížete Eulenburga z 

homosexuality.Eulenburg žaloval Hardena pro utrhání na cti,ale proces pro
hrál a Vilém nechal svého milce zbaběle na holičkách.Do procesu byli zaple
teni nějací gardoví důstojníci a na pruské gardě stín homosexuality již 
zůstal.Každý zahraniční karikaturista se na tom po leta priživoval.

Kruté pronásledování Poláků v Německu smutně proslulou Hakatou budilo 
u nás i ve světě mnoho pohoršení. Pařížský satirický list "Ľ assiette au 
beurre" vydal zvláštní číslo, věnované Slovanům, v němž byla kresba Prušáka 
na koni, stojícího před dvěma poÁ.kými dětmi a k tomu na posměch nápis* 

"my Němci se bojíme jen Boha - a polských dětí".

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 366



'in oh o humorné pozornosti vzbudil u nás případ profesora L. Quiddea,jenž
napsal knížku"§ílenství césarů". Qůidde v ní vyličuje, jak zbožnění césa 

jejich O&lím dalo u nich vznik velikášství a celé řadě duševních defektů,

jež Quidde definuje jako "šílenství césarůjAč všechny příklady uváděné v

této studii jsou čerpány z Říma césarů, čtenáři v tom obecně viděli analy

su duševního stavu současného německého císaře Viléma II,o němž se tvrdí-
valo posměšně,že "Bůh ví všechno, ale císař Vilém ví všechno lépe". Německé
úřady se pokusily zakročit proti knize i autoru,ale protože nemohlo proká
zat, že Quidde myslil Vikéma IL, knížka mohla vyjít a být nerušeně prodá
vána v Bavorsku, majícím ZMčnou míru samosprávy. Bavorsko, na rozdíl od 
dob po první světové válce, bylo střediskem osvícené oposice proti pruské 
reakci.Svoboda tisku zde byla mnohem větší, než v ostatní Říši. Zde vyšla 

proplavená Meyrinekova knížka "Des Deutschen Spiessers Wunderhorn" (v 
českém poválečném překlade "Sosákův rozhlas?) jež byla zakázána v Rakousku, 
protože zesměšňovala mimo jiné císaře Františka Josefa a rakouské vlády, 

stejně jako zde byla uveřejněna rakouskou censurou potlačovaná xwá zprá
va, že plukovník Redl byl odhalen jako ruský vyzvědač a spáchal sebevraž
du. Zprávu o tom dodal pražský novinář Egon Ervin Kisch,který ji nemohl 
udat v Praze.Po válce si to Bavorsko ovšem vynahradilo a stalo se středis
kem tak černé nacionalistické reakce, že Prusko vypadalo vedle něho jako 
ohnisko osvíceného radikalismu.Quiddeova knížka vyšla také v českém
překladu.

Velkou pozornost vzbudil také p'rípad Saver^es, xím alsaského města, v

němž německé vojsko nastolilo teror proti tamnímu obyvatelstvu.Ale o 
té aféře mluvím v jiné souvislosti. Jestliže tato aféra vzbudila na celém 
světě odpor proti německému militarismu, aféra falešného setníka Voigta 
německou armádu a vojenskou kastu docela zesměšnila.

Komická historie ševče z Kopníku ( Köpenick- berlínské předměstí) se 

rozletěla celým světem. Bodrý obuvník Voigt,jenž nikdy nesloužil na voj
ně, koupil si u nějakého vetešníka uniformu setníka (hejtmana,kapitána), 

oblékl se do ní a na ulici zastavil malý vojenský oddíl, vedený poddůstoj
níkem. Ffc&ešný hejtman se ujal velení tohoto malého útvaru, dopochodoval 

s ním až do radnice KSpenicku. Zde si vyhledal místního starostu, velko- 

pansky mu oznámil,že je zatčen a poslal ho pod vojenským doprovodem na 
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nějaké velitelství, kde si s ním nevěděli rady a po delším otálení ho po
slali domů, když pan setník,který ho zatkl, se do úřadu nedostavil.Pan 

setník zatím zabavil městskou pokladnu a vytratil se s ní. Policie ho ovšem 
našla- německá policie byla vždy velmi důkladná a výkonná.Voigt byl postaven 
před soud a odsouzen. Zavřeli ho, ale ostudu a posměch mělo Německo jako 
stát v němž je vojenská uniforma tak uctívaná,že se nikdo neodvažuje zkou
mat, kdo je v té uniformě a má-li právo zatýkat lidi bez důvodů a bez za
tykače. Směšnost tohoto případu zastínila až po válce historie falešného 
prince Domely, o níž později.

U příležitosti boxerského povstání v čině poslalo Německo do činy vojen

skou výpravu pod velením hraběte Waldersea, jejž Vilém při této příležitosti 
jmenoval polním maršálem, aby měl vyšší hodnost, než všichni ostatní veli- 
telé různých evropských utvaru, do Cíny vyslaných. Při odjezdu těchto 
vojsk, jež na štěstí neměla příležitost se nějak uplatnit, pronesl Vilém IL 
řeč, v níž prohlásil,že jako kdysi vůdce Hunů Attila byl postrachem světa, 
tak je potřebí se postarat,aby se každý bál jména Němců.Svět si tuto řeč 
zapamatoval a za první světové války byli Němci obecně označováni za Huny. 
Za tuto přezdévku musí děkovat svému mnohomluvnému panovníků, jenž řinčel 
šavlí při každé možné i nemožné příležitosti.

Vilém II. , umělec v převlékání a mnohomluvný diletant se pletl do 
všeho na světě - chlubil se na příklad, že za angio-boerské války vypraco
val pro Brity válečný plán, na jehož základě vyhráli válku,ač současně 
vyslovoval všemožné sympatie s Boery - měl chorobou touhu se nějak odli
šit od ostatních smrtelníků. Z toho vyplynul nadbytek jeho nejrozmanitěj
ších uniforem a také zvláštní knír, jemuž se říkalo "es ist erreicht". 
Byl to knír pečlivě navoskovaný a nahoru vyčesný pod zvláštní páskou a 
zvláštním hřebínkem.Této módě holdovali zejména pruští důstojníci. V oné 
době žádná karikatura říšského Němce H^yla myslitelná bez tohoto knírku.
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V politickém závětří

Ačkoliv jsem již na jiném místě vyložil -hodně povšechně ovšem- náš po
někud primitivní pohled na ostatní svět a z toho vyplývající naprostou ne
znalost sil, jež ovlivňují mezinárodní děje, musím se k tomuto námětu vrá

tit ještě jednou, i když se budu místy opakovat. Ale chyby minulosti se 
mstí a tyto chyby se mstily na nás velmi krůtě. Je potřebí proto věnovat jim 
zvláštní pozornost ,protože přes bolestné zkušenosti jsme ustavičně v po
kušení je opakovat a tak připravovat katastrofy další.

wí za dob svobodné republiky a ještě více po mnichovské katastrofě bu
dila často údiv jntatn podivná nezralost politicky jinak vyspělého našeho 

lidu tam , kde šlo o zahraniční politiku. Bylo to tím divnější,že jsme pře
ce po dlouhá desítiletí bedlivě sledovali vnitřní život cizích zemí a ná
rodů. Nic nám neuniklo z kulturního a zejména uměleckého ruchu za hranice- 
mi.Každá móda, někdy i hodně pošetilá, byla k nám neprodleně přenesena. 

Ani ve vědách jsme nežili v duchovní isolaci a nepokulhávali za cizinou. 
Naši technikové a výrobci se horlivě učili z cizích příkladů a někdy u- 
čili i cizinu.Také politické idejje, pokud byly v jakési shodě s našimi 
národními tradicemi ( a někdy i když byly v rozporu s nimi) jsme horlivě 
přejímali z ciziny. Otevírali jsme náruživě okna do Evropy,jež byla tehdy 
pro nás celým svatem, ale těmito otevřenými okny zřejmě HBgüEmiinxäiHrninhK 
pronikalo jen to,co nás zajímalo. Problémy mezinárodní politiky to nebyly 
a tato tradice pocházela právě ze zvláštní struktury Rakouska.V Rakousku 
jsme žili, alespoň pokud šlo o mezistátní poměry a problémy - v jakémsi 
politickém závětří.^hraniční politika - to jest politika habsburské mo
narchie, na XHX rozdíl od mezinárodní politiky národa,jenž nemaje vlast
ního státu nemohl v tomto směru mnoho konat - byla tehdy doménou jen něko
lika málo politiků a novinářů,kteří se věnovali těmto problémům k značné 
nelibosti reýimu.Zahraniční politika byla tehdy považována za výhradní 
doménu císaře a lid se do ní neměl plésti.Přizpůsobili jsme se tornu ne 
z nějaké úcty a obdivu k císaři,ale z neschopnosti politiku tu ovlivnit 

a z toho vyplývajícího nezájmu o něco,co je mbytečným mařením energie. 
Ovšem, vůdci politickýoh stran se o zahraniční politiku starali,protože 
věděli, že vyhlídky na reformu Rakouska jsou obsaženy v tom, že se monarchie 

omezí na vlastní vnitřní pmsbimnrá problémy a bude žiti v míru s celým 
světem a vyhne se všem dobrodružstvím. I tak byla tato zahraničně politická 
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koncepce negativní. Palacký a Rieger a později Kramář,Klofáč,Masaryk,
v

dr.Ant.Hajn,K. St. Sokol, právě tak jako mezi publicisty Vincenc Červinka, 
dr.Nikolau,dr.Borský projevovali docela nepokrytě své názory,jež bychom 
mohli nazvat zahraniční politikou vyhnutí se zahraniční politice. ifeixmKátiŘxrtixm 
tsranBkyimxmxňMHdxmBmímxírixmx Žít a nechit žít bylo základní maximou naší po

litiky. Na neštěstí to nebylo a dosud není základní maximou mezinárodní 

politiky.
Pokud jde o mne,až do vypuknutí války jsem věnoval politice vůbec po

zornost jen omezenou na věci národní a také na záležitosti národní strany 
svobodomyslné.Jako všichni ostatní jsem ovšem věděl - někdy hodně povrchně 
a třeba i nesprávně - o hlavních událostech ve světě,jako byla na příklad 
válka v Jižní Africe, rusko-japonská,revoluční hnutí v Rusku a zrádná čin
nost popa Gapona, nebo poprava Prancesco Ferrera. Z novin, jež jsem čítal 
nepravidelně, jsem se dozvěděl ještě o jiných událostech,ale jaké jsou 
proudy a tendence mezinárodní politiky jednotlivých států jsem nevěděl,jako 
to tehdy i pak za republiky nevěděla nejen převážná většina našeho lidu,ale 
dokonce i většina mých novinářských kolegů a politiků. Pro všechno, co se 
dělo v zahraničí jsme měli několik ustálených formulek, ne vždy docela 
správných v oné době a docela ošidných tím,že jsme je považovali za ustále
né a nezměnitelné.Rozdělovali jsme státy na sympatické a nesympatické,na 
demokratické a absolutistické, pokrokové a reakční a předpokládali jejich 

seskupení podle těchto a podobných dělítek. Ani nám nenapadlo zkoumat,jak 
je možné,že radikální republikánská Francie se spojuje s konštituční 
monarchií britskou a aňsmimtmí absolutistickou monarchií ruskou,že se 

protestantské Německo spojilo s katolickým Rakouskem a mohamedánským Tu
reckem a pod.Nechci dodatečně vzbuzovat dojem muže,který tohle všechno vě
děl a tomu rozměl.K tomuto poznání jsem se pracně dostal mnohem později.

Viděli jsme, jak se na obzoru ukazují příznaky konfliktu mezi ”Troj- 
spolkem", t.j.Rakouskem,Německem a Itálií a "Trojdohodou”, t.j.Francií , 
Británií a Ruskem. Sympatisovali jsme s Trojdohoxdou,protože stála proti 
Německu a Rakousku,ale je potřebí doznat,že jsme na vypuknutí velké 
války nevěřili.Jako v pozdějších dobách, tak i tehdy jsme byli současně 

strašeni i chlácholeni předpovědmi o tom, že moderní válka bude tak 
hrozná,že je vyloučeno, aby k ní došlo.Vojenští oďbbrníci zjistili,
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že palebná síla moderních zbraní je tak značná,že by jejich použití při
neslo obecnou zhoubu.A národohospodáři,kteří bývají ještě horšími proroky 
než vojáci, nás slavnostně ujistili,že mezinárodní hospodářství je tak 
vzájemně spjaté a je tak složité,že každá válka mezi dvěma skupinami vel
mocí musí nutně během šesti měsíců vésti k naprostému hospodářskému shrou- 

cení celého civilisovaného světa.
Zde ovšem nebylo nazírání národa docela jednotné.Slušně velká část ná

roda byla přesvědčena, spíše citovýnež rozumově, že jednoho dne vypukne 

válka mezi velmocemi, v níž bude Rakousko poraženo na hlavu, zanikne a 
bude obnoven starý český stát,at již v rámci nějakého nového xmuBfaát volného 
soustátí, či mimo ně.Tento názor zastávala hlavně malá státoprávně-pokroko- 
vá strana a dosti značná část příslušníků národní strany svobodomyslné, 
zejména její mládež a studentsvo. Zmínil jsem se již,že jsme byli po stránce 
státoprávního radikalismu pod značným vlivem našich přátel ze strany stá
toprávně pokrokové. Tomuto názoru na budoucnost se obecně říkalo "astaťkata- 
strofální politika".Ne snad proto,že by většina jejích odpůrců považovala ji 
za nějakou katatsrofu,ale proto,že spočívala ve spoléhání se na příchod 
katastrofý.Většina ji nepovažovala za nevyhnutelnou.Věřila,že Rakousko bu
de možno reformovat tím,že se podaří je oddělit od německé říše a jejího 

vlivu.
Je na místě říci něco o našem poměru k Němcům v říši, na rozdíl od po

měru k Němcům v Rakousku. K říšským Němcům jsme měli poměr ne nenávistný, 
ale nedůvěřivý a plný ostražitosti.Tisíc let války mezi českým státem a 
jeho německými sousedy bylo výstražným napomenutím,jež přešlo do krve. 
Viděli jsme dále,že Říše je hlavní oporou bezohledných germanisačních 
snah rakouských Němců a že sama podlehla již úplně duchu imperialismu, 

jehož mnohomluvným hlasatelem byl císař Vilém ILTento imperialismus 
vtlačoval Nšdqck Rakousko do postavení vazala Říše a ohrožoval stejně nás, 

jako ostatní slovanské národy a ostatně i národy neslovanské,stojící v 
cestě německému "Drang nach Osten", výbojnému tlaku na východ. K Německu 
jsme prostě chovali podezření,měli je neradi, ale nebyla to nenávist. 
Ta se zrodila až mnohem později,když RakNěmecko první světovou válkou a 
pak nacismem ukázalo světu,čeho je schopno.Obecný poměr k němu byl v
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oněch dobách vyjádřen tužbou,aby nám Němci dali pokoj.Naším ideálem byl 
poměr ani přátelský ani nepřátelský, ale chladné a korektní sousedství.

Můj osobní poměr k Německu a Němcům z Říše byl poněkud komplikovaněj

ší. Zatím, co jsem až do vypuknutí války nevkročil ani na den do některé 
nečeské části monarchie, prožil jsem v Německu skoro plný jeden rok.Vídeň 
jsem prvně a to ještě jen na chvilku^ shlédl xmxMáfhkiy až za války,\ale 
Berlín jsem znal dosti dobře a navštívil také Hamburk, Hannover, 
Düsseldorf,Es sen, Remscheid, G-evelsberg, Mnichov, Norimberk,Dráždany, 
Lipsko a Frankfurt. Do války jsem se neznal pořádně s jedním Němcem z Pra
hy, tím méně pak z ostatních rakouských zemí, ale znal jsem slušný počet 
mladých lidí z Říše.Znal jsem také ledacos z německé literatury a to ne 

jen staré klasiky.V mé generaci vymizela již záliba v německé literatuře 
krásné i naučné a docela vyprchala závislost na ní, ták silná v době pro

buzení, ale pořád ještě jsem nebyl výjimkou tím, že jsem četl německé 
ki^ihv, i když jsem, jako všichni ostatní, dával přednost jiným litera
turám, zejména francouzská.

Některé německé autory jsem měl opravdu velmi rád a třem německým 
knižním edicím vděčím za více, než mohu kdy oplatit."Reclams Universal 
Bibliothek”, jež byla nesporní^ vzorem a příkladem naší "Světové knihovně” 

a pozdější "Pestré knihovně","Sammlung GoeschenE, sbírka odborné literatu
ry v kapesním formátu a pak jkh a především "Meinerts Philosophische žmfeix 
Bibliothek", jež mne seznámila s nejdůležitějšími filosofy všech dob a 
národů a s jejichž dílem, to jsou edice, jež mi mnoho daly a jimž jsem 
dosud vděčen.

Měl jsem nupamoDC hlubokou úctu k německým kulturním výkonům, ze jména 

v oboru vědy a její popularisace. Obdivoval jsem jejich technické pokroky.
Ale nenáviděl jsem jejich imperialismus, militarismus, jejich domýšlivost 

a jejich opovrhování jénými národy.Právě za svého pobytu v Berlíně jsem 
si koupil v antikvariátu Freytagův román "Soll und Haben".Nemohl jsem se 
od tohoto slabného díla odpoutat. Četl jsem je vždy dlouho do noci a trvalo 

mi skoro týden, než jsem tuto přetlustou knihu v pravém slova smyslu 
zhltal.Před několika lety jsem ten román náhodou našel v jednom londýn
ském antikvariátu. Četl jsem jej znova a s celkem stejnými dojmy. Uchváti

lo mne vypravovatelské umění autorovo a znova mne zarazilo jeho povýše
necké opovrhování jinými národy,ze jména Poláky. Duch "panského národa"
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mluví z každé řádky této knihy,jež ukazuje, že setba nacismu začala klíčit 
mnohem dříve, než se vůbec narodil Adolf Hitler. Národní arogance,jejímž 

mluvčím byl také Gustav Freytag, mi až příliš připomínala naše Němce a 
vysvětlovala mi již tehdy, čemu jsem dobře nerozuměl.

Při svém celkovém nezájmu o politiku jsem ani po pob^tj^/v Německu ne

věděl skoro nic o celkových cílech německé politiky, ale základní tenden
ce musil vidět i slepý. Za každým krokem jsem narážel na německý pocit nad
radenosti a povýšenosti nad ostatními národy, včetně Rakušanů a N-mců z 

českých zemí.Každý musil narazit na domýšlivou německou představu o vzne
šeném německém poslání ve světě "am deutschen Wesen wird die Welt noch 
einmal genesen" (německá bytost uzjÖmvi jednou svět), na ono chorobné 
sebezbožnění, jež způsobilo tolik neštěstí nám, světu a ostatně i Němcům 
samotný.Viděl jsem, že je jakási zvláštní německá pravda, německé právo, 
německá spravedlnost, německá čest a německá mravnost.Nikdo to u nád 
necharakterisoval tak krásně a vystižně, jako za války Viktor Ryk ve své 

"Apostrofě".
Obraz, jejž jsem nabyl z četby německé mi doplnila literatura cizí. 

Doma jsem četl o Hakatě, organisací na vyvlastnování Poláku na Poznansku 
a na poněmčování oněch krajů.Viděl jsem, jak u nás poněmčuje "Bund der 
Deutschen", ft Schulverein" a "Gustav Adolf Verein", za účinné pomoci ne

jen německých a německo-židovslých fabrikantů z Rakouska, ale i z Německa. 
Zejména "Gustav Adolf Verein" se svou propagandou protestantismu ovliv
ňoval evangelické církve, jež byly často viněny z "práce pro pruského 

krále"..
Dvě francouzské knihy na mne v té době zapůsobily dojmen docele nezapo

menutelným a autoritŕdivním pro můj poměr k Německu a Němcům. Maurice 

Barrés,jejž jsem miloval a ctil pro všechna jeho díla , tlumočil mi hlu
boký rozdíl mezi těmi, kteří nechtěli vidět skutečnosti a žili v naiv
ních představách,že Německo je jiné, než ve skutečnosti je a těmi,kteří 
chtěli zůstat na stráži. Kniha "Pů^, zbavení "(Les íkkxkíhx deracinés) 

vyšla čě/sky u K. St.Sokola v jeho "Ovvětové knihovně". A pak tu byl 
suggestivní román René Bazina "Elsaský román" (Les Oberlés), vydaný česky 
také K. St. Sokolem. V něm je líčen útisk Alsasanů pod německým panstvím a 

jejich nenávist k Němcům a Německu, i lásku k Francii a všemu francouz

skému. Z těchto a podobných knih jsem čerpal svůj názor na Němce a nemyslím,
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že jsem se nějak mýlil.Byli sice i jiní Němci - některé z nich jsem znal 
a po válce jsem četl předválečný román Marcela Prévosta "Pan a paní 
Molochovi",jaaxm jenž ukazuje postaveni těchto druhých Němců a konflikt 

dvou světů v německém životě i slabost tohoto lepšího Německa. Na neštěstí 
tito lepší Němci byli okrasou a ne vůdci a řediteli německé politiky a němec
kého života.Hölderlin byl jistě vyšší typ myslitele než Momsen,ale nebvl 
to Hölderlin, na kterého Němci dali.Válka, k níž došlo zanedlouho, mi 
Němce ukázala ve světle mnohem horším, než do jakého je stavěli jejich 

odpůrci. Ale i tehdy jsme se na všechno dívali hodně povrchně a dávali 
vinu Bismarckovi a jeho nástupcům, Vilémj(/a jeho ministrům a generálům a 
nebyli jsme dost prozíraví, abychom pochopili,že oni nebyli původci,ale 
jen zjevnými příznaky otravy,jež se vstřebala do německé krve.

Jako všichni Češi jsem považoval zábor Alsaska-Lotrinska za hanebnou 

křivdu, spáchanou na Francii. S pýchou jsem vždy vzpomínal,že český zemský 
sněm jako jediné zákonodárné shromáždění na světě protestoval proti této 
loupeži. A i kdybych i byl snad býval měl nějaké pochybnosti - a já je 
opravdu neměl - byla by mi stačila aféra, k níž došlo v alsaském městě 
Savernes (Němci mu říkali Zabern),aby x je docela odstranila. Byla tak 
nápadná a tak hlučná,že ji nikdo nemohl tehdy přehlédnout.

V alsaském a ryze francouzském městečku Savernes se chovali němečtí 
vojáci jako v okupované zemi, jíž ostatně Alsasko bylo. Drzostí a neomale
ností vynikl zejmé>na jakýsi poručík Forster,jemuž jeden z obyvatel dal 
zasloužených pár facek, když kolemjdoucí Francouze odstrkoval z chodníků, 
do jíttílrt' dráhy,protože ty byly jen pro důstojníky "panského národa" O/ti 
druzí měli chodit v jízdní dráze a měli se panstvu vyhnout. Velitel pana 
poručíka poslal ze Štrasburku do Savernes vojenské posily,aby se fran

couzské místní obyvatelstvo naučilo náležitě ctít německé vojákv.Tisk 
celého světa se o tom rozepsal- ne právě pochvalně - a německý korunní 
princ,který stejně jako jeho žvanivý otec se musil plésti do všeho co se 
dělo, poslal veliteli posádky von Deimlimgovi tele-Tam:"Immer feste druf!" 
(Jen rázně do toho!). I to vzbudilo veřejnou sensaci na celém áfrětě, ne 
právě Německu příznivou.Potrvalo hezky dlouho,než pominulo vzrušení, 

vzíbizené touto aférou,ale ve Francii a jinde na ni nezapomněli.
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(Mimochodem řečeno- s generálem von Deimlingem jsem se seznámil jako 

novinář koncem dvacátých let.Byl tehdy generále/utnantem ve výslužbě, roz
hodným a upřímným pacifistou, jejž bolela a zahanbovala každá vzpomínka 
na tuto událost.)

Válka a vznik republiky vystupňovali ovšem zájem o politiku u valné 

většiny lidu.Já jsem se novinařením politice upsal.Hex Ne neštěstí nezájem 
o zahraniční politiku ( na rozdíl od pouhého zpravodajství o událostech v 
cizích zemích) zůstal nejen mezi lidem, ale i mezi politiky a novináři.Po 
několik let jsem působil jako redaktor projzahraniční politiku a utekl z to

hoto oboru,když jsem viděl,že tato rubrika je považována spíše za nezbytnou 
sice,ale zbytečnou dekorativní okrasu listu,než za jednu z jeho životně dů- 
leitých součástí.Značná část naší národní katastrofy byla zar iněna právě tím, 
že jsme omezili svůj zájem jen na půdu domácí a nestarali se vážně o okol
ní svět.Proto jsme neviděli, když se schylovalo k bouři a začaly povolovat 
hráze, na něž jsme spoléhali.Tak sex stalo,že jsme zanedbali potřebná 
opatření.Zatím, co jsme žárlivě střežili své právo rozhodovat o tom, co 
se stane v některých Makotřasech, péči o osud státu a národa jsme xk s ne
tečným nezájmem vložili do rukou zahraničně politických odborníků - skuteč
ných nebo jen domnělých. Bylo by to bývalo špatné a neprozíravé i kdyby 
bylo šlo o odborníky skutečné. Že to byli domýšlivýma nepoučitelní diletanti 

naši pohromu jen urychlilo a učinilo nevyhnutelnou.
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Následník rakouského trůnu František Ferdinand ďEste podnikl se svou 
manželku cestu po jižních končinách monarchie, zejména po Bosně a Hercego
vině. V Sarajevu byl učiněn pokus o atentát, načež následoval druhý - 
úspěšný. Jak Franz Ferdinand, tak i jeho manželka kněžna z Hohenbergu za- 

i 

hynuli.Atentát byl zřejmě umožněn nebo alespoň podstatně usnadněn naprostém 
selháním všech bezpečnostních opatření, podniknutých rakouskými policej
ními i vojenskými ýřady.Při napjatém, ba přímo nenávistném poměru mezi 
monarchií a jižními Slovany, zejména pak Srby, nikoho nepřekvapil obrov-

I

ský rozsah těchto opatřen«Co překvapilo bylo, že ač úřady dokázaly způ
sobit mnoho potíží normálnímu životu, byly docela neschopné zabránit 
atentátu dokonce i když atentátu úspěšnému předcházel nezdařený pokus.

Atentát v Sarajevu se stal počátkem konců jedné epochy.Nemusil jím být. 
Ještě na této křižovatce mohlo Rakousko zvolit jinou cestu.Ale koho chtě
jí bohové zahubit, toho raní slepotou a tak v Sarajevu nezahynul pouze 
neoblíbený následník trůnu se svou stejně neoblíbenou manželkou,ale také 
Rakousko nastoupilo cestu vedoucí do nevyhnutelné záhuby.A v tom, co násle
dovalo, zanikl starý svět a s ním mnoho krásných nadějí lidstva,ač se nám 
hodně dlouho zdálo,že hyne jen to špatné a že záhubou a utrpením milionů 
se otevírá cesta lepší a radostnější budoucnosti lidstva. Otevřela se však 
cesta komunismu, fašismu, nacismu ,stejně jako dnešnímu duchovnímu a po
litickému úpadku západního světa a jeho mravnímu rozkladu.Je docela možné, 

že dnes stojíme na samám počátku nového věku temna, jaký nastal po rozko

tání a pádu římského imperia.
Ovšem, když se za parného leta 1914 přišla pivní zpráva o sarajevském 

atentátu, sotva kdo se oddával takovýmto úvahám,jež se docela nutně vnu

cují dnes po tolika letech a po tolika smutných zkušenostech a zklamáních. 
Ani politikové na odpovědných místech netušili kam povede cesta.Viděl-li 
někdo lépe nevím.Já to rozhodně nebyl a byl bych se vysmál tehdy každému, 
kdo by mi byl přišel s takovou předpovědí.Po této stránce jsem reagoval 
na události stejně,jako celá naše generace.Všichni jsme věděli,že se sta
la věc velmi důležitá.Nikdo z nás však ji nepovažoval za to nejdůležitěj
ší, co se přihodilo a dělo v oněch dnech.V Brně se konal sokolský slet, 
jenž svou velikostí a slávou předčil všechn^předchozí.V Praze doznívala 
ještě aféra Švihová a to ,spolu s překrásným počasím zajímalo většinu z 
nás menohem více,než co bude a co se stalo s arcivévodou Františkem
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Ferdinandem ď'íste a jeho manželkou, rozenou hraběnkou Chotkovou. Nikdy 
jsem neschvaloval a dosud neschvaluji žádnou vraždu,ani politickou ne,ale 
případ Františka Ferdinanda mne nevyrušil z klidu. Soudil jsem,že je to ri- 
siko panovnického povolání. A opravdu jsem neviděl,stejně jako nikdo z mých 
přátelymrmĚmmni a známých,proč nad ním ronit slzy. Když jsem četl v novi
nách povinně loyální články,měl jsem dojem,jako jej měli mnozí jiní,že 
tu šlo o předepsaná slohová cvičení, jimž se pistalé nemohli vyhnout.

Arcivévoda František Ferdinand byl nepopulární již proto,že byl Habs
burk. Dovedl si však op/atřit kromě rodové neobliby ještě neoblibu vlastní. 
Ani jeho sňatek s "českou" šlechtičnou mu nějakou oblibu u Šechů nezískal, 

protože se na českost té±a tak zvané české šlechty nikde nevěřilo. Těch 
několik bílých vran mezi šlechtou byla opravdová kuriosita.0 češství něk

dejší hraběnky Chotkové nikdo nic spolehlivého nevěděl.Nebyla veřejnosti 
známa ,ale co se o ní vědělo, nečinilo ji oblíbencem veřejnosti.Navštívi
la Lourdy a z nich přivezla zásobu lourdské vody, jíž obětavě nabídla lé
kařům v okresní nemocnici v Benešově u Prahy, jako neomylný léčebný pro
středek. Přivedlo ji to do konfliktu s lékaři,kteří věřili více na latin- 
skou^cuchyni, než na lourdskou vodu. V české veřejnosti to vzbudilo údiv a 

posměch.
0 Františku Ferdinandovi jsme tehdy toho věděli mnohem méně, než kolik 

jsme se mohli později dočisti v knihách, ale co jsme věděli docela postači
lo. Věděli jsme,že je pevným a neoblomným zastáncem panovnické autority a 
že se od něho dá stěží očekávat,že by umožnil demokratisaci říše.Věděli 
jsme,že je proti Maďarům, ale ne proto, že by mu Maďaři byli příliš ne

spravedliví k svým národním menšinám,ale proto, že omezovali panovnickou 
svévoli.Neměli jsme Madary rádi,ale v tomto směru jsme nepovazovali za 
nutné nebo za vhodné se stavět proti nim,protože jsme zde měli shodné ná
zory. Věděli jsme dále,že je tuhý Němec, od něhož se nedalo očekávat,že by 
podporoval české snahy po zrovnoprávnění,nebo se alespoň proti nim nestavěl. 
Bylo také známo, že je velkým přítelem, dův/rníkem a oblíbencem německého 
císaře Viléma IL , což nutně vzbuzovalo obavy,že je nxk&H nakloněn dobro
družné politice tohoto mluvky a že nebude schopen pochopit nutnost nové 
orientace rakouské zahraniční politiky směrem k přátelskému soužití se 
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všemi sousedy.Věděli jsme také,že je horlivý militarists a to vzbuzovalo 
ještě větší obavy.

V Rakousku neměl parlament ani tolik moci,jako měl v Německu Říšský 

sněm.Vláda,pokud se těšila přízni a důvěře panovníkově,mohla na základě 
paragrafu 1A. ústavního zákona vydávat nařízení s platností zákona a mohla 

se tudíž na dlouhou dobu obejiti bez parlamentu.Panská sněmovna byla už 
vůbec jen sborem kývalů a skuteční češi v ní měli zastoupení docela ne

patrné. Kromě několika šlechticů, jež nikdo nepovažoval za mluvčí českého 
národa, byli tam Jaroslav Vrchlický, nakladatel J. Otto, architekt Hlávka, 
vídeňský český chirurg prof. J. Albert - nevím už zda ještě někdo jiný. 
Ale na té sněmovně valně nezáleželo.Věci vojenské a zahraničně politické 
se pak považovaly za výhradní doménu panovníka a jeho služebníků a poslan
cům se sice strpělo, aby o nich mluvili, at již ve sněmovně nebo v dele-

v 
gacích - to jest ve společném výboru rakouského a madarského parlamentu - 
ale na událostech a na směru politiky se nedalo nic měnit. Císař pán si 
všecko rozhodl podle svého se svými oblíbenci.

Za této situace, jejíž nebezpečnost částečně mírnila stařeckost tupo
hlavě umíněného,ale smutnými zkušenostmi alespoň k opatrnosti přivedené
ho Františka Josefa I. , se lidé právem dívali spíše a <BiÄjna3%ež nadějemi 

na dobu, kdy senilní vládce byde vystřídán mužem poměrně mladým, energie-
v

kým a názorů stejně autoritářských a českým snahám nepříznivým. Žádný 
český politik nebo český politický směr od něho nic dobrého nečekal a když 
zahynul, nebyl v Čechách docela žádný smutek.V Čechách neměl přátel,ale 

Srbsko je mělo.České sympatie k Srbům a ostatním jižním Slovanům byly 

hodně starého data a projevily se prakticky za balkánských válek.Ani 
čeští politikové se netajili nijak svými sympatiemi k Srbsku a k jeho 
národním aspiracím.To nebylo omezeno jen na tradičně slovanské mladočechy 
a na zbytečky staročeské strany. Také vůdce národních sociálů J.V. Klofáč 

jezdil do Srbska a pronášel tam demostrativně zápalné řeči.Dokonce i 
prof.T. G. Masaryk,který jinak pro slovanskou solidaritu neměl dobrého 
slova, se svým sporem s rakouským ministrem zahraničí Aerenthalem postavil 
na stranu Jihoslovanů,když demaskoval Friedjungovy falsifikáty. Snad jen 
sociální demokraté byli v tomto směru oficiálně zdrželivější,ale i oni 
odmítali rakouskou a zejména maďarskou politiku proti slovanským národům 
v monarchii a proti balkánským státům.
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Je ovšem pravda,že česká politika učinila kdysi jedno gesto,jež se dalo 
vykládati jako přátelské Františku Ferdinandovi a jeho rodině,kdyby ovšem 
nebyla známa jeho pravá podstata.Když se následník trůnu rozhodl, oženit se 
s hraběnkou, jež nebyla "rovnorodá" a jíž byl také přiznán jen titul 
vévodkyně z Hohenbergu, musil se vzdáti za dvé dosud nenarozené potomky 
nároku na trůn. Nic by jim chudákům nebylo platné,že jejich otec byl císař, 
když jejich matka byla obyčejnou vé<fea<j(kyní. Tuto renunciaci schválil ra

kouský parlament, ale český zemský sněm učinil slavnostní prohlášení,že 
renunciace není platná a závazná pro země koruny svatováclavské,pokud 
nebude schválena jejich generálním sněmem.To se ovšem nestala proto,aby 
český sněm - či lépe řečeno jeho česká většina - zajistil dětem Františka 
Ferdinanda pr«vo na rakouský nebo alespoň na český trůn. Sněm tím hájil 

jen vlastní právo rozhodovat o nástupnictví- ne v Rakousku-ale v českých 
zeraích.Byla to protihabsburská demonstrace pro české státní právo,jež 
František Josef I, kdysi slavnostně uznal a pak porušoval a ne pro fen 
Františka Ferdinanda d*Este. Český sněm, stejně jako český národ, neměl 
k němu nejmenších sympatií.

František Ferdinand ovšem o sympatie a přízeň lidu ani trochu nestál. 
Nejvíce přímé nenávisti vzbuzoval právě tam, kde sídlil, totiž na benešov- 
sku.Patřil mu zámek Konopiště,jejž změnil v přímo začarované sídlo,zasa
zená do pohádkového rámce překrásného sadu, uzavřeného před obyčejnými 
smrtelníky četníky, hlídači a plotem - na některých místech pak vysokou 
zdí.Blízkému městu Benešovu a okolním vesnicím byl špatným a velmi nesnýše- 
livým sousedem.Aby zaokrouhlil své panství, použil všech možných prostřed
ků aby pozemky, po nichž toužil, dostal do svého vlastnictví a nedbal záj
mů jejich majitelů.Železnice se musily vyhnout Konopišti hodně zdaleka , 

silnice musely býti vedeny Efaimknu značnou oklikou,což působilo mnohé po

tíže, ztrátu peněz a času postiženému obyvatelstvu.
Četnické stanice měly plné ruce práce se stížnostmi z Konopiště,že se 

lidé odvažují hledat kratší cestu přes isolovaný ostrůvek,který si Franti
šek Ferdinand vytvořil uzavřením svého panství. Arcivévoda se však vměšoval 
také do obecních voleb xxfeKsxErrž ve vesnicích i v městě Benešově a na své 
zaměstnance vykonával docela pepřípustné náboženský a politický nátlak.Není 
divu,že mu v Benešově zvolili nepřátelskou městskou radu a že se město

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 379



bránilo zuby nehty postavení nových kasáren, do nichž mži přijít další 
pluk vojska.V Benešově byl již čistě český pluk (102) a František Ferdinand 
tam chtěl dostat posádkou další vojenský útvar poněkud jiného národnostní

ho složení.Město Benešov se však tomu bránilo a ubránilo,ač obvykle města 
o posádky stála,protože posádky znamenaly hospodářský zisk pro mnoho živ
ností. Ale Benešov se raději vzdal tohoto prospěchu,než mít německou nebo 
maäarskou posádku.

Během let vyprchala popularita Františka Ferdinanda i tam, kde byla 
původně největší, totiž v armádě. Rakouská armáda nebyla nikdy v dobrém 
stavu a zejména v posledních desítiletích před válkou to s ní bylo velmi 
špatné,hlavně proto, že náčelníkem generálního štábu byl gen.Beck,ještě 
starší než císař František Josef I. a že generalita,zejména ta nejvyXší, 

byla stará věkově a duševně zcela neschopná pochopit moderní vojenské dok
tríny. František Ferdinand pomohl částečné modernisaci tím, fe přímo vynu-

/
til, aby se po Beckovi, jejž c4sař hrozně nerad pustil do výslužby, stal 
náčelníkem generálního štábu baron Conrää von Hoetzendorf.Baron Conrad 
byl velkou nadějí a modlou důstojnického sboru,protože byl jedním z mála 
vojenských teoretiků rakouské armády.( Po válce jsem četl v různých odbor
ných knihách, že byl jedním z největších stratégů první světové války a 
také jeho Paměti,jež se mi dostaly do ruky až po válce, se mi zdají nasvěd
čovat, že byl inteligentní a svého řemesla znalý. )^dyž se však baron Conrad 

oženil s rozvedenou paní, byl konec přátelství arcivévody k mladému 
generálovi, jenž jeho přízní tak rychle postupoval.Tím se ovšem arcivévoda 
rozešel se stále mohutnící skupinou Conradovou v armádě. Konflikt pak vyvr
cholil v přímé nepřátelství za velkých, tak zvaných císařských manévrů, 
konaných v Čechách krátce před osudnou cestou Františka Ferdinanda do Sa
ra jeva. Manévry byly až do té doby prováděny jako na cvičišti.Nepřítel byl 
"suponován”, to jest toliko myšlen a armáda proti němu postupovala jen 
podle povelů z velitelství manévrů, jež tuto nákladnou hru ukončilo vždy 
mohutným útokem nahromaděné jízdy.

Manévry, jež Conrad organisoval podle vzorů z jiných armád, jako váleč

nou hru, spočívaly v tom, že dvě vojenské skupiny postupovaly proti sobě 
samostatně a že velitelství manévrů přihlíželo k jejich moudrým i nemoudrým 

činům a hodnotilo je podle svého. Tento druh manévrů byl pro šéfa generálního 
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štábu pracnější, než parádní cvičení. A tak se stalo,že v neděli dopoledne 
seděl Conrad ve svém velitelském stanu a nešel na mši,jako jeho vznešený 
"vojenský pán". František Ferdinand mu to vytkl a na jeho námitky,že neměl 
čas, odpověděl pohněvaně:" Když mohu jít do kostela já, můžete tak jiti 
také vy." Zastavil válečnou hru a nařídil parádní hromadný jezdecký útok 
do prázdna.Conrad z Hoetzendorfu na to nabídl demisi,kterou František 
Ferdinand na místě přijal.Protože se však věc dostala do novin,byla demi
se popřena a Conradovo odstoupení odloženo na dobu,až se na věc zapomene. 
František Ferdinand měl již vybraného nástupce,ale po sarajevském atentátu

v 
už jeho protekce neplatila, jako už nemohlas nikomu škodit jeho nepřízeň. 

Spíše naopak:ač šlo Rakousko pomstít arcivévodu, všichni jeho oblíbecni 
zmizeli v propadlišti. Vedle císařovy kamarily byla tu už nová kamarila 
nového nástupce trůnu.Za Hoetzendor^a se postavila generalita, včetně 

arcivévody Bedřicha (Bezručova markýze Géra^ a pozdějšího vrchního veli
tele rakousko-uherských armád na počátku války) a tak zůstal ve své funkci, 
až byl odstraněn císařem Karlem, jemuž se také nehodil tento sebevědomý 

muž.
Tohle všechno jsme tehdy více méně přesně věděli a později jsme se 

dozvěděli toho ještě mnohem více.A to stačilo,abychom se na sarajevský 
atentát nedívali nijak tragicky.Více než arcivévodův skon nás rmoutil náhlý 
konec sokolského sletu v Brně.Nikdo z nás neměl tehdy tušení,že dojde k vál
ce a co bude po ní následovat.Nepředvídala to ani žádná z evropských vlád. 
Této ilusi jsme se mohli oddávat ještě po několik týdnů,protože zákulisní 
intriky ve Vídni a v Berlíně byly ve^mi pečlivě střeženým tajemstvím a ple
ticháni se snažili ze všech sil zaplašit každé podezření,jež by bylo mohlo 
vzniknout.A tak bezprostředním dojmem českého člověka, když slyšel zprá
vu ze Sarajeva, bylo:"Čert ho vzal", nebo "proč tam lezl". Zájem se točil 

jiným směrem.Teprve poslední týdny vzbudily neklid »starosti a obavy,ale 
do poslední chvíle se rakouská a německá, oficiální propaganda snažila vahnxmxy 

vzbuzovat dojem, že se nic neděje.
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Závěrečná poznámka

Výstřely v Sarajevu jsou koncem jedné epochy.Všechno co následovalo 
patří již do epochy jiné.Končím proto zde své upomínky z doby předválečné. 
Psal jsem je ne jako souvislou knihu,ale jako jednotlivé upomínky. Obávám 
se,že jsem ledacos vynechal co sem patřilo,ale byl jsem tehdy příliš 
mlád a bez valného zájmu o veřejné záležitosti a tak jsem ledacos nevě
děl p na ledacos jsem si nevzpomněl po uplynutí mnoha desítiletí.Obávám 
se,ýe^při formě,kterou jsem zvolil pro tyto upomínky,se někdy nutně opakuji. 

Pečlivá redakce celého díla mohla toto opakování odstranit,ale k tomu 
jsem neměl čas.Ve snaze zachytit co nejvíce ze svých vzpomínek jsem se 
nemohl vracet znova a znova k tomu, co jsem dříve napsal.
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Počátek nové epochy

Výstřely v Sarajevu nezahubily toliko neoblíbeného 

následníka rakouského trůnu a jeho manželku. Zničily také 

habsburskou monarchii, carské Rusko, miliony lidí a učini

ly konec epoše,kterou bychom mohli nazvat plným právem 

liberálním věkem. Od Sarajeva se lidstvo šinulo* zprvu 

pomalu a pak tempem ustavičně se zrychlujícím, do války a s 

ní pak do nového věku temna, i když se chvílemi zdálo,že 

naopak mu začíná svítat nová, jasnější a lepší budoucnost. 

Shlédli jsme nejisté, ale svůdné záblesky nového dne a 

nepostřehli jsme,že v pozadí číhá dlouhá, hluboká a krutá 

noc, jež dosud neskončila.

Ve dne^ch sarajevského atentátu a v měsících a letech 

bezprostředně následujících byla Evropa dosud středem 

světa, všude rozhodovala její civilisace, politika, hospo

dářství i vojenská síla. Evropa oné doby byla nepochybně 

hodně daleka dokonalosti, ale vývoj století předcházejí

cího nové katastrofě naplňoval každého důvodným optimis

mem. Kevyřešené problémy - a bylo jich opravdu mnoho - se 

postupným vývojem počínaly upravovat. Byla opodstatněná 

naděje,Že se všechny otázky vyřeší pokojně a ve prospěch 

větší svobody a solidarity lidstva. VŠichni jsme věřili 

v nezadržitelně vítězný postup pokroku, humanity a vyšší 

civilisace. Politické systémy všech zemí se přes všechny 
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své odlišnosti a různosti přibližovaly tomu, co jsme teh

dy považovali za osvícenou demokracii. Kebylo již v Evropě 

země, v níž by nepanoval pevný právní řád, i když někde 

byl hodně zaostalý. V nejedné evropské zemi se dosud pro

jevoval zastřený absolutismus, ale i v carském Rusku a v 

Turecku, dvou zemích, jež nejvíce zaostaly na cestě k 

svobodě a demokracii, byla všemocnost panovníků omezena 

ústavami a do určité míry i parlamenty, dosud slabými, ale 

majícími naději zvětšit svá práva i svůj podíl na rozhodo

vání o osudech státu a jeho obyvatelstva.

Hlas lidových vrstev se všude ozýval vždy zvučněji 

a sebevědoměji, i když nelze tvrdit,ze by byl ve všech 

státech Evropy již plně respektován. I samo slovo absolu

tismus bylo v obecné nevážnosti a také v zemích, jejichž 

vládní kruhy nenáviděly ze srdce demokracii a parlamentní 

omezování panovnické mcci, ss. a výsad privilegovaných vrstev, 

se každý již rozpakoval projevovat veřejně nechuř k právu 

lidu rozhodovat o vlastních osudech. Dokonce i Vilém II., 

který se svou nerozvážnou mnohomluvností spojoval pevnou 

víru v božské poslání panovníků, omezoval své úšklebky 

proti demokracii na okruh svých nejbližších služebníků, 

rádců, pochlebníků a milců a na přípisky k úředním doku

mentům, jež mu byly picsdkažE předloženy. I tento jinak
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nepoučitelný muŽ se Xučil z pohoršení, jež ve veřejnosti

německé i zahraničný vyvolaly některé výroky jeho i stej

ně nerozvážného Kronprinze. A také turecký sultán se mu

sel sklonit před silou mladotureckého hnutí, usilujícího 

o záchranu "mrtvého muže nad Bosporem". Samovládný ruský 

car povolil - neochotně- zákonodárnou dumu.

Ale i tam, kde byla demokracie dosud a

bolestně a namáhavě zápasila o uplatnění, byl pojdm dik

tatury v její moderní poválečné formě docela neznám a ne

představitelný. Nikdo si také nedovedl již představit mož

nost totality a duchovního smarrarm usměrňování ve veřejném

a kulturním životě. Od skončení velkých náboženských vá

lek a od renaissance se Evropa soustavně vyvíjela od 

vynucované uniformity ducha k jeho rozkvětu v rozmanitosti, 

ku kritickému myšlení, k svobodě svědomí, myšlení 

projevu a badání. Ani carské Rusko, jež obvykle -ač do 

značné míry neprávem - vyvstane v lidských myslích, když 

se mluví o politickém a kulturním útisku, nebylo v tomto 

směru výjimkou. Kdo zná ruskou literaturu, krásnou, filo

sofickou i politickou z doby před první světovou válkou a 

to mnohdy i z časů, kdy absolutismus nebyl ani trochu 

ptřesen, může s údivem a také se steskem vzpomínat,kolik 

faktické svobody bylo v zemi, jeŽ byla tehdy považována za 

názorný příklad nesvobody a zaostalosti.

Zastřený a polovičatý absolutismus, žijící v nejistém 

kompromisu s parlamentní demokracií a ústavností, nebyl
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ovsem docela mrtev. Nejen v Rusku a Turecku, ale také v 

Rakousku, Německu, Portugalsku a Španělsku byly posice 

parlamentů slabší, než by se zdálo podle ústavních lis

tin oněch státu a vliv vlád byl mnohem větší, než by jim 

příslušelo. láká volební řady v mnoha zemích byly neuspo

kojivé a haapravedlivé. Ale změna k lepšímu byla všude 

již jen otázkou času. Nikde, v žádné z těchto zemí neusi

lovaly ani ty nejreakčnější vlády o návrat ku koncepci 

westfálského míru, k právu předpisovat poddaným co mají

věřit a vyznávat, jakým ideám a názorům se oddávat.Univer

sity Evropy, včetně zemí, v nichž politickéx svobody byly 

podstatně omezeny, byly svobodny a byly nositelkami nových 

idejí, správných i nesprávných, prospěšných i škodlivých, 

moudrých či pošetilých. Nikdo také neomezoval umění, nikdo 

nepřekážel filosofii a nikdo ve jménu státní doktriny a je

diné samospasitelné teorie nebrzdil vědu. Všude také pano

vala jakási míra svobody tisku. Tehdy se nám ©óšem zdálo, 

že v mnoha zemích - v Rusku, v Rakousku, v Turecku a 

mnohde jinde« byla tato svoboda zle omezena. U srovnání 

s dnešní dobou byly však ony časy skoro zlatým vekem svo

body tisku. Ani největší absolutista nepřišel $ehdy na ná

pad, že by tisk měl psát jen jedním způsobem a v jednom 

smyslu, že by právo vydávat noviny, časopisy a knihy mělo 

býti vyhraženo toliko vládě a že jediným úkolem každé 

publikační Činnosti je velebit vládu, obhajovat její činy 

a že kritika je zločinem, vyžadujícím nejpřísnější potrestání.
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Nikde také nepovažovali oposici za zločin proti stá

tu, vyžadující nepřísnějších trestu. V nejedné zemi se na 

ni dívali nevlídně a oposičník zažil někde mnohou nepříjem

nost, ale snad nejcharakterističtějším znakem doby, jež 

zmizela, byl pojem politického provinilce jako provinilce 

jaksi čestného druhu. Také naše doba zná pojem politického 

provinilce v celé jeho dnešní zlověstnosti. Kdežto za našich 

dob je v mnoha zemích politický provinilec považován za něco 

podstatně horšího než je sprostý zločinec, tehdy to bylo 

právě opačné. Ve všech zemích, včetně carského Ruska, po

jem provinilce politického znamenal provinilce privilegované

ho. Ve všech zemích kontinentální Evropy ( nemohu zde mluvit 

ovšem s určitostí o Turecku, jež patrně bylo v tomto směru 

výjimkou) se političtí provinilci těšili výsadám, o nichž 

se jim ani nesmí zdát v zemích ’’lidové demokracie" nebo 

’’socialismu". V Rakousku na příklad občan, odsouzený pro 

politický delikt ( a sem patřily ovšem také všechny delikty 

spáchané tiskem ) nesměl být uvázne!/ společně s provinilci 

jiného typu. Měl právo na samovazbu, přál-li si toho, nebo 

na pobyt v cele s jinými provinilci stejné kategorie.Směl 

si ponechat vlastní oděv, nesměl být nucen k práci jako 

ostatní trestanci, mohl přijímat návštěvy, psát neomezeně
ZÍM Mb

dopisy komu a kolik jich frfcta® a dostávat dopisy,trá

vit svůj čas podle libosti, číst nebo se oddávat svým zá

libám ( dr.Rasín, odsouzený za války pro velezradu psal 

hospodářské úvahy, Dyk a Machar psali verše a otiskovali 

je v časopisech - i ta proslulá "Země mluví" byla napsána 
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v kriminále), stravovat se na vlastní útraty, kouřit podle 

libosti a pod. Už starý Karel Tůma, kteiý pamatoval časy 

opravdu ošklivé, doby nezastřeného absolutismu Bachova, 

prohlašoval,ze si chodí do kriminálu odpočinout a aby

měl čas napsat novou humoresku.

Když jsme po válce čítali, jak žili v kriminále odsou

zení '’velezrádci" jako Kramář, Rašín, Klofáč, Machar, Dyk,

Červinka a jiní - a za rakouské války byl politický krimi

nál už mnohem horší než před válkou a ostatne každé vě

zení je zlá věc - bývali jsme hluboce dojati a pohoršeni 

proti Rakousku. Kdo vsak srovná takováto líčení s tím, co 

je za dnešních dnů smutným osudem skutečných či jen domně

lých politických provinilců v "lidových demokraciích",® 

"zemích socialism/u " a v některých jiných státech nově

"svobodných", pochopí ten značný úpadek lidské společnosti 

a uvědomí si, jak daleko jsme se vrátili zase do doby 

temna. Go bylo tehdy utrpením - a jisté jím v oněch po

měrech bylo - zdálo by se dnes nezměrným zlepšením toho, 

co bohužel je. Jak bychom byli ščastni, kdyby političtí 

odpůrci dnešních režimů byli na tom tak, jako tomu tehdy 

bývalo zvykem 1

V mnoha zemích byl za oněch časů tisk podrobem úřed
ní censuře a to byla špatná a zlá věc. Za války se pocho

pitelně začala rakouská censurní praxe zhoršovat - v mno

ha jiných zemích to bylo stejné. V Rakousku pomalu denně 
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přituhovala svůj šroub a s tím přibývalo i policejní zvů

le v omezování svobody spolčování a shromažáování. Naříka

li jsme si - a jisté právem - že svobodný projev názorů je 

ztěžován skoro až k znemožnění, ale kdo opravdu chtěl a 

měl odvahu se vystavit nepříjemnostem někdy velmi znaČným- 

ale v poměru k těm, s nimiž by se setkal nyní docela mali- 

chernýnqž - mohl s patřičnou dávkou obratnosti své názory 

přece jen plně projeviti. Často musel volit formu velmi 

opatrnou, někdy se musel utáci k jinotajům, nebo "mluvit 

mezi řádky" a spokojit se s náznaky, ale censura vychova

la lidi, kteří dovedli napsat i to"nejzávadnější" nezávad

ně a nikdo nebyl umlčen docela a hlavně, nikdo nebyl nucen 

říkat co se mu protivilo. ( V posledních letech války ra

kouská censura dovedla ovšem vnutit listům články, vyro

bené policejními pisálky, ale nenutila alespoň novináře je 

pro ni vyrábět a je podpisovat.) Ještě nebyly Žádné před

pisy kdo smí a kdo nesmí psát a vydávat knihy a Časopisy, 

kdo smí a kdo nesmí pmátaxaxnz^ám&tKknmfay zakládat spolky^/ 

organisace, kdo smí a kdo nesmí svolávat schůze a na nich 

mluvit. To teprve přišlo.

Naříkali jsme na tehdejší poměry a to jistě plným 

právem. Nikdo však tenkráte ani zdaleka netušil,že hlav

ní nebezpečí pro svobodu lidstva teprve vyvstane a že 
toíifc příčinou bude smrtonosný jed, naočkovaný císařským 

Německem do žil ruského národa, odkud se otrava v nejrůz

nějších formách bude šířit do celého světa. Z mnoha věcí
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jsme právem podezírali Německo a jeho režim, ale ani nej-

sie si nemohla představit tento jeho největ

ší zločin na lidstvu. Obávali jsme se německého imperialis

mu a militarismu. Když vypukla válka, hrozili jsme se 

lehokomyslnosti, s níž uvrhlo svět do tohoto hromadného 

kmsgmnimfcmx krveprolití. Netušili jsme,že ve snaze odvrá

tit svou porážku pokusí se strhnout do propasti celý svět 

a zahubit jeho civilisaci. Netušili jsme,protože jsme si 

nedovedli představiti hrůzy, jež číhají v pozadí válečné 

katastrofy. A nikdo si ovšem nemohl představit,že k rudému 

moru, který německou zásluhou nejprve zachvátil Rusko a 

pak i jiné zeme, se připojí jeste mor cerny ajhnedy a kdo 

ví jaký ještě jiný.

kdo

zahraničí,že v Evropě shasla svetla. Ivlěl plnou pravdu, 

i když ani on netušil co všechno přijde po válce. NJjy jsme 

si to neuvědomovali ani za války, ani hodně dlouho po ní. 

Sarajevo bylo prostě osudovým bodem obratu v dějinách, 

mezníkem vyznačujícím počátek cesty do propasti, po níž 

lidstvo dosud kráčí. Není dosud vidět příznaku,že by cesta 

začínala zase vésti ven a vzhůru. Patrně cesta do hlub-in 

a do tmy bude ještě pokračovat.
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Tápání do katastrofy

Od 28. června 1914, kdy byl výstřely v Sarajevu zabit 

arcivévoda František Ferdinand ď Este se svou manželkou, 

svět se počal potácivě šinout do katastrofy. Ve své knihov

ně mám soubor úředních publikací všech zúčastněných «lád, 

v nichž svým občanům a světové veřejnosti vykládají, jak 

moudře a čestně jednaly v těchto osudových chvílích a jak 

všechna nemoudrost a špatnost byla jen na těch druhých. A 

četl jsem mnoho knih, snažících se z nejrůznějších stano

visek vysvětlit, jak se svět dostal do války. Mohu si tedj, 

jako každý jiný,koho to zajímá, učinit docela dobrou před

stavu o tom, jak došlo k tomu k čemu došlo. Tehdy však, 

když se odehrávala předehra k tragedii, byly tyto věci ve 

většině zemí přísně střeženým státním tajemstvím. Zejména 

tomu tak bylo v Rakousku.všechno jsme tehdy viděli brýlemi 

mámení, jež nám nasazovala úřední propaganda a tisk, někdy 

prolhaný a někdy neinformovaný a především podrobený úřední

mu nátlaku. A tak, vzpomínáme-li co bylo po Sarajevu, po

třebujeme zapomenout, co jsme se dozvěděli později a vrá

tit se myslí do oné doby a její nevědomosti.

Především bylo překrásné léto, když přišla zpráva 

ze Sarajeva, jež sotva koho mezi námi zarmoutila. Nikdo z 

nás o Františka Ferdinanda nestál a nikdo pro něho netruch

lil. J/ebyli jsme ani valně znepokojeni. Ne snad,že bychom 
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byli přeceňovali moudrost»prozíravost a mírumilovnost 

vlád habsburské monarchie, nebo že bychom věřili v moudrost 

a mínamllovnost německého spojence Rakouska, zejména, když 

mnohomluvný císař Vilém II. se všemožně svými bojovnými 

řečmi a gesty snažil připomenouti světli,že touží ze vše

ho nejvíce po vojenské slávě. Nikdo však nevěřil,že by 

vládci Rakouska a Německa byli tak zaslepení,aby se pusti

li do války, o jejíž lokalisaci si nemohli činit nejmenších 

nadějí. Bylo také obecně známo,že dvorské kruhy ve Vídni 

nemilovaly ani Františka Ferdinanda a jeho manželku a že 

si u dvora mnozí z hluboká oddechli, když jim vypravili

pohřeb.

Ve skutečnosti také Vídeň před veřejností domácí i 

zahraniční, včetně té diplomatická a státnické, zahájila 

ošidnou hru předstírání, jež měla zaplašit každé zneklid

nění a všechny na světě ukolébat v klidný spánek. Od zabi

tí arcivévody až do doručení rakouského ultimat# Srbsku 

dne 25« července uplynul skoro celý měsíc, vyplněný taj

nými diplomatickými akcemi, o nichž veřejnost nevěděla sko

ro nic, ale také veřejným ujišťováním,že tato krise nepo

vede k válce a že Rakousko a Německo nemají jiné tužby, 

než zachovat a upevnit mír v Bvropě. Noviny byly plné 

mírových projevů odpovědných státníků a návrhů na pokoj

né řešení krise a je zřejmé,že i lidé kteří mohli a měli 

být lépe infona ováni, tomu sedli na lep. Tak na příklad

president francouzské republiky Poincaré byl na dávno před 

tím sjednané státní návštěvě v Eusku a byl 
f v v Vtudíž spolecM
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s ministerským předsedou a ministrem zahraničí mimo Francii, 

když se vážně rozhodovalo o míru a válce. Taká císař Vilám 

se vydal na zábavní cestu po moři - tehdy jsme ovšem nevě

děli,že tak učinil, aby ošálil svět a že rakouští a němečtí 

diplomatá v Petrohradě měli rozkaz hlásit, kdy francouzský 

president s ministry opustí Ruskú, aby se Srbsku mohlo po

dat ultimatum ve chvíli, kdy jsou na cestě - tehdy ještě 

nebyla letecká doprava - aby se nedostali do Paříže než 

projde lhůta ultimata a aby se nemohli včas poradit se zmýmk 

HĽláäffiEim svou vládou a se svými spojenci.

Tohle všechno a mnoho jináho jsme nevěděli. Tato elsxbx 

nevědomost vysvětluje, proč se národy spoláhaly,že z tohoto 

mračna nebude dášř a proč političtí zástupci postižených 

národů Rakouska nemohli včas protestovat proti záměrům vlá

dy a generálního štábu, ač je ovšem pochybná, byla-li by 

rakouská vláda a Rakouská generalita na tc^J brala ohled. 

Panstvo se nechtělo^ dát ničím připravit o svou válku, 

kysleli jsmextehdy,že je to jen jedna z obvyklých mezinárod

ních krisí, jež se vyřeší slovními potyčkami jako ty před

chozí.

Na co jsme se spoláhali, když jsme neměli ilusí o mou

drosti a mírumilovnosti Vídně a Berlína?

Především nám bylo jasno,že je docela vyloučena malá 
válka, omezená jen na Srbsko a Rakousko-Uhers^ aniž by do 

toho byly zataženy všechny evropská mocnosti. Od let již 

proti "trojspolku”, totiž Rakousku, Německu a Itálii, stála 

"trojdohoda”, totiž Francie, Rusko a Británie. Snad
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jsme si nebyli docela jisti solidaritou Anglie s Ruskem 

a Francií, ale neměli jsme nejmenších pochybností o tom, 

že Rusko nenechá Srbsko na holičkách a stejně jsme nepo

chybovali o tom,že Francie eo okamžitě prispěcná na po

moc Rusku. A äč jsme tehdy ještě nevěděli,že rakouský 

generální štáb po leta již navrhoval preventivní válku 

proti spojenecké Itálii, kazdy, kdo mel oci k viděni a 

uši k slyšenď/mohl vědět, jakou nenávist mají k Itálii 

všichni pravoverní Rakušané a jak jí opovrhují zejména 

všichni rakouští profesionální vojáci. "Katzelmacher" by

la obecná hanlivá přezdívka pro Italy, věděli jsme také 

o krutém útisku Italů v Rakousku a proto se nám nezdálo 

pravděpodobným,že by se Itálie hrnula do války pro čistě 

rakouské zájmy.

Také po stránce čistě vojenské se n^femrnezdála válka 

pravděpodobnou. Neoceňovali jsme dostatečně zdatnost ně

mecké vojenské mašiny a obecně jsme přeceňovali možnosti 

ruského "parního válce", který, jak jsme mysleli, se pře

valí nezadržitelně přes nepřítele a zdAtá každý odpor 

svou početní převahou. Nikdo si nedovedl ani představil 

že by Rakousko dokázalo vyhrát nějakou válku. Od napoleon

ských válek bylo vždy a všude poráženo a to i soupeři po

četně mnohem slabšími. Tato tradice porážek se nám zdála 

přesvědčivou. 0 zdatnosti rakousko-uherské armády jsme

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 398



ho sboru byla ku všemu ještě náležitě otřesena dvěma afé

rami, případem nadporučíka Hofrichtera, který otravoval

důstojníky stojící mu v cestě, aby se dostal do generáaií- 

ho štábu a plukovníka generálního štábu Redla, jenž byl 

demaskován jako placený nástroj ruské zpravodajské služby. 

Mnohonárodní armáda byla většinou složena z branců, kteří

pádech stát i jeho vládu nenáviděli a mnohem spíše sympa- 

tisovali s Rusy a Srby, než s vídeňským panstvem a s Ber

línem. Rakousko bylo tehdy již státem chátrajícím a stařec

ky neduživým, rozervaným národnostními spory. Mohlo existovat 

jen v míru a shodě se všemi sousedy, kxxxx všichni odpověd

ní če§tí vůdci, od Palackého ku Kramářovi to viděli a pro

to varovali před válečnými dobrodružstvími a výbojnou ža

li však nás a nedovedli jsme si představit,že Vídeň na je

jich slova docela nic nedá.

Kdo čítal noviny v posledních letech před válkou, 

mohl se dozvědět,že palebná síla moderního dělostřelectva 

je tak značná,že to vylučuje každou válku,protože by obě 

strany byly zakrátko zničeny, ^e zajímavé, jak houževnatě 

se udržuje tato víra, jíž, pokud mohu zjistit,prvně vyhlá

sil baron Kobel, když vynalezl dynamit, věřil,že jeho vy

nález odstranil války,protože by byly příliš hrozné. Po 

první světové válce se tohle tvrdilo o leteckém bombardo

vání a bojových chemických látkách, po druhé světově 
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slýcháme totéž o atomových a vodíkových zbraních. Ukáza

lo se však,že hrůznost a účinnost zbraní vzniku válek ne

překáží a všechny naděje tohoto druhu jen připomínájí,že

již 11J9 vyhlásil druhý lateránský koncil samostříl za 

zbraň příliš hroznou, aby se jí používalo proti křesťan

ským národům« Samostřílu se ovšem používalo, pokud nebyl 

vytlačen zbraněmi mnohem účinnějšími a žádné morální roz

hořčení Nezabránilo^. použití žádné nové zbraně a hrůznost 

zbraní byla spíše doporučením než odstrašením. Ale tehdy 

jsme si toho nebyli dobře vědomi.

Také národohospodářští odborníci vypočítali, že válka 

je podnikem tak nákladným a současně tak rozvracejícím 

moderní složitý hospodářský život,že by se prostě nedalo 

ji dlouho financovat. Hospodářství nejen válčících stran, 

ale i celého světa, bys se nutně zhroutilo. Tehdy se ovšem 

nevědělo^ o nucené práci a o tom,že by vlády mohly mani

pulovat penězi způsobem nejpodvodnějším a^Lnflací okrádat 

vlastní i cizí státní občany. Moderní národohospodářská 

"věda" a zejména ňlodemí "finanční věda" sankcionují pe- 

nězokazectví prováděné vládami a mnoho jiných věcí, jez 

byly nepředstavitelné yrw nejen pro národohospodáře, ale 

i p&o veřejnost dřívějších dob.

Žili jsme prostě v představách, v nichŽ jsme byli vy

chováni a proto jsme se dali zatáhnouti do katastrofy,aniž 

bychom byli měli potuchu, do čeho se řítíme, ba že se vů

bec do něčeho řítíme. Bylo zde# ovŠem jedno výstražné zna

mení, jež nás mělo znepokojit a varovat. V Rakousku za-
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čal okamžitě - zprvu pomalu, ale pak tempem ustavičné se

zrychlujícím - přituhovat policejní režim a měnit se v 

krutý teror. Zatím to bylo především v územích osídlených 

Jihoslovany nebo Rusíny, takže jsme o tom mnoho nevěděli. 

Nicméně také v českých zemích bylo patrno přiostření 

policejní bdělosti. A pak tu byl německý tisk, ve Vídni a 

všech ostatních německých městech Rakouska, stejně jako v 

Praze, Plzni a Brně. Ten hxx volal rozběsněně po srbské 

krvi, po pomstě a po válce, jsme ovšem německé noviny 

nečítali. Nepamatuji se,že bych byl v době předcházející 

válce vzal někdy do rukou ’’Prager Tagblatt", nebo dokonce 

"Bohemii". V našich řadách byli ovšem lidé,jako novináři

a politikové, jejichž nezávidění hodným úkolem bylo číst 

německý tisk. Ti však věděli,že německé noviny jso^ vždy 

plné nenávisti k všem Slovanům a zejména k Srbům a že se

zvláštní zálibou řinčí šavlí. A tak, navyklí na heroické

výkony oficiósního "Fremdenblattu", "Neue Freie Presse", 

"Kronenzeitung", "Bohemie" a podobně, nebrali je tak váž

ně, jak snad měli. A pokud postřehli nebezpečí a chtěli 

dát výstrahu, postarala se censura, aby to znemožnila. 

Německý tisk v Říši byl až do vypuknutí války celkem mno

hem zdrželivější,ač i zde byly nechvalné výjimky. Těžko 

ovšem říci,zda se tak dělo na pokyn vlády, nebo proto,že 

se v Německu vůbec dívali na Rakousko a Rakušany hodně 

přezíravě. Němci z Čech se pak tam těšili pověsti nejhor

ší. Ani Češi nebyli tam v takové nevážnosti, jako oni. V 
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Berlíně nezpívali posměšnou, píseň na Čechy '‘Servus 

Bscheschina” jako to činili se zálibou ve Vídni.

Tak se nám tedy opravdu zdálo,že z tohoto mračna ne

bude dášŠA Užívali jsme léta a zájem o denní tisk, vystup

ňovaný Švihovou aférou a sarajevským atentátem začal za

se opadávat. AŽ zase poslední dny července a první dny srp

na s ultima tem, mobilisací, vyhlášenou na den MAnny, 

a ohromující přímo seri^ií vypovědění válek, přinesly 

hrůzné překvapení. Byli jsme, jakoby nás někdo praštil 

palicí po hlavě. A když jsme se probrali z prvního ohro

mení, bylo již pozdě něčemuvzabránit. Otázkou ovšem je, 
njčgmu

zda by se bylo dalo vůbec wzsczKmí zahranit, když si Ví

deň umíněně postavila hlavu a byla při tom podporována 

Berlínem. A když jsme si počali uvědomovat co se stalo, 

počali jsme se také probouzet z představy,že by se Ra

kousko dalo zachránit a uchavat nějakou reformou. Jakmile 

vypukla válka, začala soustavná a stále stupňovaná perse- 

kuce českého lidu a bezohledná germanisace. Naši němečtí 

spoluobčané, kteří nikdy nevynikali taktem a ohledupl

ností, odložili všachny ohledy. Zdálo se jim,že nadešel 

jejich čas. IBěOlí nejen proti Srbům, Rusům, Francouzům a 

Britům, ale také proti všem neněmeckým a zejména slovanským 

národům Rakouska. Nám při tom vyhradili přední místo.Roz

hodli se nás přimáčknout do úlohy služebného národa,pokud 

by nám ovšem dovolili vůbec existovat. A pak se divili, 

když jejich tlak vzbudil protitlak, jenŽ se stupňoval 
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tou měrou, jakou vzrůstal jejich nátlak. Rakouští Němci 

vehnali Rakousko do hazardní války, jez vyvrcholila svě

tovým konfliktem,ami V této krisi mohlo snad Rakousko 

jakž takž obstát za podpory všech svých národů, ale jen 

s touto pomocí a jen z# jejich dobrovolné vůle. Zásluhou 

Němců z Rakouska a zvláště těch z Čech si k této své vál

ce přibrala habsburská monarchie ještě válku se všemi 

svými neněmeckými národy, zejména pak s Čechy. Není divu, 

že obojí válku musela prohrát a že svou prohru zaplatila 

svým životem.
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První kroky do záhuby 18

Rakouských národů se nikdo neptal, chce-li se jim 

do války se Srbskem a v důsledku toho také s Ruskem, 

Francií, Británií a pak i s ostatními státy, jež se po

stupně přidaly k Trojdohodě. Rozhodl to císař se svým 

okolím a lid zde byl jen proto, aby to platil, strádal 

a co hůře, proléval krev. V Rakousku byla už hezky dlouho 

zakázána Meyrinkova satira " Dobytí Sarajeva",jež skoro 

prorocky vyličuje, jak se jednou Rakousku pustí lehko

myslně dox války a jak ji pak packalsky povede. Četl jsem 

Meyrinkovu knížku ( německy "Des Deutschen Spieeseri Wun

derhorn", český překlad "Šosákův rozhlas") až po válce a 

divil se, že Meyrinck znal Rakousko a jeho vládnoucí kastu 

lépe, než mnozí"odborní" znalci Rakouska a jeho politiky.

Od Palackého " "Ideje státu rakouského" až k posled

ní Kramářově řeči v delegacích před válkou se táhne ne

přetržitý řetěz výstrah, jimiž neskrblili odpovědní a roz- 
myslní vůdcové čes&Ôýô národa, varující Rakousko před vše

mi válečnými dobrodružstvími a neshodami se sousedy. Bylo 

to ovšem, jakoby hrách na stěnu házel. Rakouští a zejména 

pak čeští Němci toto volání po rozvážné a solidní mírové 

politice soužití s ostatníta světem označovali za panslavis 

mus, protirakouskou orientaci a za přímou zradu. Jejich 

koncepcí bylo, aby Rakousko, jež předstírali tak vřele 

milovat, otrocky přisluhovalo německému imperialismu,pan- 

germánství a proslulému "Drang nach Osten", výboji Německa 
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vedenému na východ/. Někdejší nacionalistický poslanec 

německý z Čech Wichtel vydal po válce knížku, v níž do

kazoval, že to byl dr.Karel Kramář, který vyvolal válku, 

aby rozbil a zničil Rakousko. Byli mnozí hlupáci,ovšem 

jen mezi Němci, kteří tomu uvěřili. Ve skutečnosti to však 

byli páni Knirsch, Krebs,Lodgmann,Wolf a spol,,kteří 

společně se svými druhy z německých zemí Rakouska vehna

li monarchii do katastrofy, jež pohřbila i je i ty,kte

ří jim věřili a svěřili se jich vedení.

Do války,jež měla rozhodnout o její existenci, se 

habsburská monarchie vypravila jako na výlet. Nebyla ná

ležitě připravena ani vojensky, ani politicky, ač na armá

du vynakládala částky, jichž by byla mnohem lépe použila 

jinak. Protože to bylo Rakousko, kde se všechno dělalo 

obráceně, režim zahájil vojenské akce pDöti Srbsku a Rus

ku, jakož i politickou akci na získání přízně obyvatel

stva tak pochybeně, jak jen možno. Vídeňští páni buč nic 

nevěděli o psychologii, nebo poddanými tak pohrdali,že 

se ani nenamáhali uvažovat o tom, co o jejich dobrodružství 

budou soudit ti,kteří ponesou jeho přímé důsledky a násled

ky a bez jejichž oddané součinnosti musí celá akce skon

čit hroznou katastrofou.

Kdo znal jen trochu smýšlení a city obyvatelstva růz

ných zemí monarchie, mohl bez námahy povědět, kam které 

pluky neradno poslat, češi byli celkem bez zájmu o Itá

lii a Italy, ale měli srdečný poměr k Rusům a vřelou lásku 
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k Srbům, jíž projevili tak důrazně za obou balkánských 

válek. Poláci naproti tomu byli zase lhostejní k Srbům 

a Husy zuřivě nenáviděli. Macíaři byli stejně proti 

Srbům i Rusům a i/ěmci ovšem nenáviděli každého, kdo ne

byl Němec a také opovrhovali každým, zejména pak Slova

ny. Potom v jejich opovrhování a nenávisti následovali 

Italové. Kdyby byli v generálním štábu měli dostat rozumu, 

aby pochopili,že voják není automat, ale člověk s lidský

mi city a že nezmění své názory, přddsudky, sympatie a 

antipatie tím,že oblékne uniformu, byli by nástupní plán 

pro válku, kterou připravovali s takovou dychtivostí , 

vypracovali tak,aby pluky každé národnosti přišly na tako

vou frontu, kde by jim jejich národní cítění nejméně 

překáželo plnit vnucenou jim nepříjemnou povinnost k 

monarchii.

Veleduchové v rakouském generálním štábu byli však 

patrně přesvědčeni,že voják je voják a že se musí řídit 

starorakouskou zásadou "Maul halten and weiterdienen'' 

(hubu držet a dále sloužit) a že musí přijmout každou uráž

ku svého národního cítění s poslušnou ponížeností. Ostat

ně, proč jsme měli chtít na rakouských důstojnících 

generálního štábu psychologii, když neznali dobře ani 

vlastní řemeslo? Pro isolovanou válku se Srbskem vypra
covali Kezky dávno před jejím vypuknutím důvtipný nástup

ní plán, podle něhož hlavní složku expediční armády tvořil 
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osmý (pražský ) armádní sbor, složený z čistě českých 

pluků, jako z "pražských dětí", t.j. 28.pěšího pluku, 

102 pümkiE pěšího pluku z Benešova, 11. z Písku, 55. z 

glzně a pod. závadné to nebylo jen po stránce psycholo

gické, ale i čistě vojensky technické, protože v pří

padě války s Ruskem měl totiž podle stejně nepsycholo- 

gického plánu tento armádní sbor být poslán na frontu 

ruskou. Válka začala nejdříve se Srbskem, Ôsmý armádní 

sbor byl tedy podle plánu odeslán do Srbska. Výkvět 

rakouské armády si nedovedl uvědomit pošetilost toho, 

že z Čech, místa nejvzdálenějšího srbského bojiště, byl 

přes celou monarchii dirigován obrovský vo^nský útvar se 

všemi pomocnými službami až na samý jih Uher, kdežto 

mačarské vojsko bylo posláno zase jinam. Tento nesmysl 

se vymstil hned první týden války, protože když došlo 

také k válce s Ruskem, bylo potřebí nechat pluky z Čech 

dojeti podle nástupního plánu na srbskou frontu a pak 

je podle jiného nástupního plánu znova naložit do vago

nů a poslat od nejjižnějších hranic monarchie na nejse

vernější proti Rusům. Některé části armádního sboru 

byly však již zasazeny do bojů a nedalo se je vyprostit. 

V každém případě byl způsoben znamenitý zmatek na přetí

žených železnicích a ztracena tak výhoda dlouholetých 

příprav a plány prostě uvedeny v niveč. UŽ tato počáteč

ní nemoudrost vojenské kasty dokazovala, jak měli pravdu 

všichni,kteří radili, aby se Rakousko nikdy nepouštělo 
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do války a nechalo si vojáky jen pro parádu. Čistě vojen

ská stránka věci nás však nepotřebuje zaměstnávat. Tehdy 

jsme sice viděli choas,ale nevěděli,že byl pečlivě při

praven vojenskými odborníky samými. Od počátku jsme vide

li, že to někde neklape, ale až na profesionální vojáky a 

jejich chvalořečníky v německém táboře, nikdo nikdy od 

rakouské armády nic lepšího neočekával.

Mstily se chyby vojenské, ale ješte více chyby a omy

ly politické a psychologické. Nepřekvapí,že se českým vo

jákům nechtělo bojovat proti Srbům pro malichernou příči

nu, jež nebyla ničím, na čem by jim osobně nebo národně zá

leželo. Rakouská armáda, ač početná a lépe vyzbrojená než 

srbská, byla v Srbsku dlouho porážena a měla zlé časy. 

Srbové věděli proč a zač bojují - český voják V rakouské 

uniformě to nevěděl a kdyby byl věděl, nebyl by to důvod, 

který by ho byl přiměl bojovat s nadšením,Spíše by ho od
AČvvšak v v v

toho odraaoval. xxšak počáteční neúspěchy na srbské fron

te zavinila nechuč českých vojáků krvácet a umírat za ma

cešskou monarchii a jen proto, aby byl pomstěn arcivévo

da, na němž jim ani trochu nezáleželo, ač už to zavinila 

nechopnost tehdejšího hlavního velitele na srbské frontě 

polního zbrojmistra Potiorka (tehdejší náčelník rakouské

ho hlavního štábu Franz Baron Conrad von Hoetzendorf 

mluví ve svých pamětích o Potiorkovi velmi nechvalně a ozna

čuje ho za hlavní příčinu neúspěchů), Němci v Rakousku , 

politikové i novináři, si pospíšili svalit všechnu vinu 

na Čechy. České pluky prý za nic nestály, bojovaly prý s
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nechutí, ba prý se chovaly zrádně. A čím déle válka trva

la, tím více se množily stížnosti na české pluky -aasazené 

na srbské a později i na ruské frontě. Myslím,že alespoň 
v první době £o bylo nepi'ávem, pigfaa protože na počátku 

války měli Češi k válce jen nechuš a projevovali ji pasivi

tou. Nedospěli dosud k rozhodnutí postavit se proti wHitemtnaymy- 

habsburské říši aktivně.Nenávist k .Rakousku a rozhodnutí vsa

dit všechno na jinou kartu, přišlo až později a to právě 

zásluhou rakouských Němců, kteří odhodili poslední průhled

nou přetvářku.

Rakouští Němci a zejména Němci z Českých zemí se nik

dy nevyznačovali jemnocitem a ohledem k právům a citům čes

ké většiny v zemích koruny svatováclavské Válečné opojení

a radost z prvních úspěchů německé válečné mašiny je při

pravila o poslední špetku rozumu. Od samého počátku války 

se ozývaly německé hlasy, přislibující neněmeckým národům 
monarchie, jak s nimi, na jejichž obětí</závisí výsledek vá

lečného zápolení, naloží Němci, až jejich úsilím a jejich 

obětmi výhrajou svou válku. Jaký div,že neněmecké národy, 

ČeŠi a Italové, Rusíni i Rumuni o vítězství nestáli, ba 

se jej obávali.

+++
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Německo se ujímá vedení

Rakousko se pustálo do války, jíž měl býti pomstěn 

následník trůnu a jeho manželka a současně i vyrovnán 

účet se Srby, na než se každý rakouský Němec a Maěar 

díval s patra jako na pastevce vepřů. Rakouská vláda 

válku chtěla a marné bylo snažení ostatních mocností,jež 

chtěly urovnat tento spor a odvrátit nebezpečnou hru s 

ohněm, ohrožující celou Evropu a do značné míry i ostat

ní svět. Marná byla i ústupnost srbské vlády, jež na 

radu vlády ruské byla ochotna přijmout všemožná pokoře

ní a na rakouské ultimatum odpověděla s přímo poníženou 

úslužností. Rakouský velvyslanec v Bělehradě se však 

ani trochu nenamáhal prozkoumat bedlivěji srbskou odpo

věď na ultimatum a zjistit, do jak značné míry Srbsko 

vyhovělo rakouským přehnaným požadavkům, jež byly prá

vě proto tak přehnané, aby se zajistila neuspokojivost 

odpovědi. Protože si-bská vláda nepřijala rázem a bez

podmínečné všechny pokořující podmínky, označil ze své 

moci odpověě za naprosto nedostačující a oznámil přeru

šení diplomatických styků. Ihned také odejel z Bělehra

du. Nepotřeboval se na nic dotazovat své vlády.Měl pře

ce již předem rozkaz připravit válku za každou cenu a 

to i kdyby se srbská vláda pokořila sebe více.

Marné bylo také usilování ostatních mocností zabrá

nit, aby po přerušení diplomatických styků následovalo
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Ysrfrw ihned vypovědění války a přímé vojenské operace. Ví

deň, vědomá si podpory Berlína, byla neústupná a berlín

ská vláda důsledně a s důrazem odpírala všechny interven

ce mocností, usilujících uchovat mír a odpírala mírnit x 

svého spojence, jejž ostatně do vojenských akcí naštval 

císař Vilém II., který teprve v poslední chvíli, když již 

bylo pozdě, dostal strach z vlastní kuráže. Jakmile však 

došlo ku konfliktu zbraní, bylo to Němec ko, jež se ujalo 

přímé iniciativy, jež Rakousko a jeho válku se Srbskem 

zatlačila docela do pozadí, válka, oficiálně zahájená,aby 

Srbsko bylo potrestáno za atentát, spáchaný na arcivévodo

vi Františku Ferdinandovi, s£kvapně změnila v pokus usku

tečnit cíle německého snu o realisaci "Drang nach Osten". 

Než se kdo nadál, vsunulo se Německo do popředí a Rakous

ko vnuceno vojensky i politicky do podružného postavení 

vazala, za jakého je ostatně Německo vždy považovalo.

Němci si přispíšili, aby válku mezi Rakouskem a Srb

skem změnili ve válku celoevropskou. Kvapně pod nej^iůhled

ně jšími záminkami vypověděli válku knrrHinsniröx Rusku a Fran

cii a současně přepadli dvě neutrální země, Belgii a Lu

cembursko, ač na smlouvě, zaručující jejich neutralitu a 

nedotknutelnost, byl také německý podpis. Nemci se ovšem 

pokusili motivovat svůj vpád do těchto zemí tím,že jejicrdi 

neutralita byla ohrožena se strany Francie a že přišli 

toliko ochraňovat tuto neutralitu. S tímto pokrytectvím, 

jemuž ostatně nikdo nevěřil, dlouho neobstáli. Jelmi 

brzy sami doznali,že celá akce byla jen provedením slav- 
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neho a starého Schlieffenova nástupního plánu, který již 

několik let pred válkou počítal s přepadením Belgie a 

Lucemburska, aby se přes jejich území mohl provést obchvat- 

ný xiánx vpád do Francie. Německé vlády, jak šl^po sobě, 

schvalovaly Schlieffenův plán a současně ovšem slavnost

ně ujišťovaly při každé příležitosti Belgii a Lucembursko 

svou ochranou jejich neutrality, ač jim bylo známo,že při 

ptvní válečné příležitosti německé vojsko vpadne do obou 

zemí.

Na počátku války jsme slýchali s německé i rakouské 

strany mnoho pokryteckého údivu, jak může Anglie vstou

pit do války se všemi jejími hrůzami, pro pouhý čestný zá

vazek, pro "cár papí&u". Němci vždy hrozně rádi mluvili 

o cti, ale nikdy se ani trochu netajili tím,že německá 

čest je něčím docela jiným, než čest těch druhých a že 

čestný závazek nemůže býti překážkou, když se jim naskyt

ne příležitost jeho porušením podniknout surový a chamti

vý výboj.

Útok na Belgii a Lucembursko nebyl jen otřesem a vý

strahou neutrálnímu svétu.Působil také hrozným dojmem na 

neněmecké obyvatelstvo habsburské monarchie, jež si uvě

domilo, že tímto činem ztrácí spojenectví Německa a Rakous

ka poslední morální oprávnění k teestní akci proti Srbsku 

a že tu ve skutečnosti jde jen o záminku k pokusu podívá

ni t si Evropu. Rakouští Němci byli ovšem nadšeni.Několik 

desítiletí vlády Františka Josefa (panoval asi 60 let) je
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již docela utvrdilo ve víře,že panovnické sliby dané ji

ným národům nemají docela žádné ceny. Německá vojska, 

vpadnuvší zákeřně do Belgie a Lucemburska, měla pocho

pitelně obrovské úspěchy proti těmto dvěma nepřipraveným 

a nic netušícím státům a pronikla hodně hlubhko do 

Francie^na místě, kde francouzská armáda útok neočeká

vala. Francouzské vojenské velení znalo ovšem Schlieffe- 

nův nástupní plán, který byl gakýmsi veřejným tajemstvím 

v evropských vojenských kruzích, ale z nepochopitelné

stupidnosti se na tento vpád prostě nepřipravilo, věřilo 

v samospasitelnou ofensivu a nebralo na vědomí,že nesta
čí mít vlastní plány, ale že je potřebí irát v úkahu 

také plány nepřítele. Francouzské vlády pak, jež neměly 

dost odvahy se dívat svým vojákům na prsty, nebyly patr

ně ps přes všechny zkušenosti historie ochotny uvěřit, 

že slavnostní německý slib a nic jsou si rovni. V tom

byla krutá vina francouzského politického vedení,jež mě

lo vědět,že na takové maličkosti, jako je porušení slav

nostních závazků^ ani říšským ani našim Němcům nezáleže

lo. Němci nemuseli čekat až na Hitlera a jeho smečku, aby

se .zanícením přijali a horlivě prováděli názor, že všech

ny smlouvy platí jen když jsou výhodné po,o Německo a^e

je to zvláštní německá čest a německá morálka, jež stano

ví, že dobré a spravedlivé je jen to, co prospívá Německu.

Středověk soudil,že kacířům netřeba dostát v slovu.Moder- 
f N$mci usoudili v v

ni Itettooko uooudirlo, ze jiným národům netreba stát víslovu.
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Neněmeckým národům Rakouska se však dostalo připomín

ky, jasné a nepřehlédnutelné - pokud ji ovšem ještě potře

bovaly - jakou cenu mají německé sliby, jak Němci dove

dou všechno, i čestné závazky, podřizovat svým imperia

listickým aílům a záměrům a jak bezohledně přes mrtvo

ly jsou Němci připraveni jiti, jen aby dosáhli nakmataBi 

uskutečnění svých přání. Lidové vrstvy dokonce mnohem 

rychleji než jejich vůdci se začaly instinktivně obávat 

co by se stalo, kdyby Nemecko s Rakouskem vyhráli svou 

válku.

Nemecké a rakouské válečné cíle byly ovšem v prvních 

dnech války zahalovány mnohým pokrytectvím. Kdo však v 

oněch dnech četl pečlivě noviny, nalezl již v prvních 
chvílích války náznaky dobyvačných ane^čních plánů, jež 

byly později vyhlašovány docela nepokrytě a jež neněmec- 

ké národy monarchie musely ještě více znepokojovat a odpu

zovat. První vojenské úspěchy německých armád zbavily 

okamžitě naše tehdejší německé spoluobčany poslední 

špetky rozvahy, rozumu a ohledů. Rázem se pustili do roz

dělování světa a v této nové úpravě Evropy a světa se

proslavené rakouské vlastenectví rakouských Němců kvap

ně měnilo v nezastírané všeněmectví Rakouští Němci p©

dlouhá leta obviňovali neněmecké národy habsburské mo

narchie a zejména Čechy z nedostatečné oddanosti k to

muto soustátí.Němci z českých zemí byli s těmito stíž

nostmi nejhlučnější. Sami však najednou začali se vždy
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náruživěji přiklánět na stranu Berlína proti Vídni a

netajili se svou snahou ponarchii, jíž předstírali 

udržovat, podřídit německé říši. Kdyby nebyli Němci 

prohráli svou válku, bylo by iíakousko také přestalo 

existovat jako nezávislý stát. Byla by je byla pohlti

la Říše za aktivní pomoci rakouských Němců a zejména 

ovšem těch z českých zemí. Á v tomto novém systému by 

byl úděl neněmeckých národů přežalostný.

Od té chvíle, kdy padl první výstřel ve válce,jež 

měla následky tak osudové, Německo převzalo politicky 

i vojensky vůdci úlohu, k netajenému zneklidnění poli

tických i vojenských vůdčích činitelů monarchie. Ra

kousko poslalo první vypovědění války v pošetilé nadě

ji,že mu svět dovolí rozdrtit malou zemi. Bylo to však

Německo,jež se ujalo iniciativy v rozšiřování válečné

ho konfliktu a Vídeň za Berlínem jen poslušné pokulhá

vala. Berlín chtěl také vykoupit pomoc Itálie - jež 

odmítala jít do války, jež byla rozpoutána bez porady s 

ní a bez jejího souhlasu - odstoupením italských území 

monarchie, stejně jako později měla být získána pomoc 

Poláků z Ruska tím,že Halič, polské území Rakouska, mě

la být dána Polákům jako základ jejich obnoveného, ale 

podstatně umenšeného státu, který by byl ve vazalském 

poměru k Německu. Rakouská válka se prostě změnila v 

nemeckou válku.Nemecko se z pomocníka a spojence rychle 

přeměnilo ve vůdce a velitele a rozhodující byly ne již

rakouské, ale německé zájmy.
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Také vojensky se Německo rychle ujalo iniciativy, jež 

kvapně zastínila rakouské vojenské výkony. V zájmu spravedl

nosti nutno doznat, že byly nevalné, jak se dalo ostatně 

čekat. V Srbsku narazila rakouská vojska na tuhý odpor, 

jejž nedokázala překonat dokud Bulharsko z boku neprepadlo 

na německý pokyn svého souseda. YmBridaaxm^xaLXiiKidxiimimkyBí 

ftisry Na ruské frontě po několika počátečních úspěších byla 

zastavena rakouská ofensiva a místo ní probíhala úspěšně 

ruská ofensiva, jež pronikla do Bukoviny a Haliče a za

plavila české země množstvím uprchlíků z oněch částí mo

narchie. Němci však měli naproti tomu dlouho jen úspěchy. 

Přepadení nepřipravené Belgie a Lucemburska jim otevřelo 

cestu hl-uíioko do Francie, až byla ohrožena Paříž. Denně 

nám oznamovala úřední propaganda, o kolik kilometrů se

přiblížila německá vojska k hlavnímu městu Francie, až 

jednoho dne došlo k jejich "přeskupení”, k oné slavné bitvě 

na Marně, o níž jsme se brzy doslechli z nezaručených po

věstí, jež k nám pronikaly ze záhadných pramenů, ale které 

byly přesnější, než se dalo tušit. Němci měli také obrov

ské úspěchy na ruské fronte. Rusové jejichž těžkopádný

vojenský aparát potřeboval k úplné mobilisaci dobu mnohem

delší, než tomu bylo u jiných armád, jimž působilo

potíže vyzbrojení jejich vojsk a provedení plánovaného 

nástupu, myseli se nakvap pustit do špatně pmipraumám 

připravené a vedené ofensivy ve Východním Prusku, aby u- 

lehčili svému vážně ohroženému francouzskému spojenci. U

Tannenbergu a mazurských jezer byli poraženi na hlavu a
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celé jejich armády byly rozprášeny a Němci zajali obrov

ské množství ruských vojáků. Hrozné byly jejich ztráty 

na životech a na nenahraditelném válečném materiálu. Při 

této příležitosti zaslechl svět prvně jména Hindenburg a 

Ludendorff, jež se rázem stala modlami Němců v Síši i v

Rakousku.
Byly to dny rozjásán/*'radosti pro Nemce a ohromení i 

zármutku pro Čechy. Nicméně, i nadále jsme věřili v 

ruský "parní válec", v nepřemožitelnou sílu ruského obra 

na východě, v hrdinství Francie,kterou tehdy každý z nás 

z plna srdce miloval a v nezlomnou houževnatost mocné Bri

tánie, kterou každý z nás obdivoval. Nechtěli jsme věřit, 

že by mohlo býti poraženo právo a spravedlnost. Nikdo z 

nás nebyl ani na chvíli na pochybách,že právo a spravedl
nost jsou na straně Dohody a že Dohoda nakonec s/avně zví

tězí nad 1?rojspolkem. Mezi českými politiky byli ovšem něk

teří, kteří zakolísali, a ač netoužili po rakouském a ně

meckém vítězství obávali se jej a považovali je za samo

zřejmé. Z nestatečnosti, osobního oportunismu, či z oprav

dová obavy o osud národa v době poválečné snažili se být 

zadobře s vítězem. V tom se rozešli s národem,který instink
tivně odepřel věřit vlastním očím a rozhodl se věřit jen 
svému srdci a proto nad Rakouskem zlomil hůl dřívej než 
bylo likvidováno na bojištích. Národ měl pravdu. Ukázalo 
se,že velmi často (dovede,'TnstinktYlépe a přesněji odhad
nout budoucnost, než chladná rozumová vypočítavost.
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Iluse a skutečnost

První dny války přinesly mnohý otřes do našeho mysle

ní, do té dohy až příliš xmoa zaměřeného na naše domácí 

záležitosti. Nejedna naše představa, povazovaná do té do

by za neotřesitelnou, se pojednou zhroutila pod nárazem 

kvapne se vyvíjejích událostí.

Začleněni $0 dlouhou dobu do habsburské monarchie, 

jež určovala a prováděla bez nás svou zahraniční politi

ku, neměli jsme přímého a bezprostředního styku s meziná

rodními skutečnostmi, jenž by byl korektivem představ,jež 

jsme si vytvořili o zevním světě. 5řá±kx válečná vichřice 

rozmetala naše představy o poměrji světových sil e i o 

tendencích mezinárodní politiky.Především: došlo k vál

ce, o niž jsme soudili ( s výjimkou t.zv.katastrofál

ních politiků, seskupených ve straně státoprávně pokro

kové), že je nemyslitelná. Také počáteční průběh kon

fliktu byl docela jiný, neŽ jsme si představovali.

Protože jsme povšechně věřili v nezměrnou sílu car

ského Ruska, počítali jsme s rychlým vítězstvím tohoto 

slovanského obra, zejména, když byl podporován Francií 

a Británií. Rusko-japonská válka nám jistě ukázala mno

hé slabiny, vojenské, politické i společenské carského 

Ruska, ale věřili jsme,že reformy, k nimž došlo, všech

no změnily. V tom nás podporovalo i tvrzení našich Něm

ců,kteří vyhlašovali , že je nutné účtovat s Ruskem nyní, 

protože 1915 by byly již dokončeny plně ruské vojenské
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reformy a pak že by bylo již pozdě. Rozdíl jednoho roku 

se nám nezdál ničím zvláště důležitým.

V těchto představách jsme očekávali,že se Rusové do

stanou velmi rychle do našich zemí, přemnozí čekali je 

v Praze již na svatováclavská posvícení a na venkově se 
z V z 

již chystali péci pro ně husy a koláče, kmvnÉ V ceských 

zemích se objevily letáky, podepsaná velkoknížetem Niko

lajem Nikolajevičem, vrchním velitelem ruských armád.ne- 

táky slibovaly jménem cara českému národu osvobození 

z rakouského jařma. Letáky kolovaly v nespočetných opi

sech po českých zemích, ač rakouské úřady po nich bedli

vě pátraly a každého jich šiřitele krůtě trestaly jako 

velezrádce.

Velké potěšení nám způsobila zpráva, že bulharský 

generál Radko Dimirievič, populární u nás již z první 

balkánské války, se na protest proti gexmianofilské poli

tick bulharské vlády vzdal své hodnosti v bulharské ar

mádě a vstoupil do ruských služeb, kde byl pověřen vyso

kým velením.

Vedl<zRHska tu byla Francií^ k níž jsme všichni cho

vali nekritickou lásku, jež nám nedovolovala vidět její 

chyby a nedostatky a která zveličovala její přednosti. 

Její armádu jsme považovali za dědičku napoleonských 

tradic a jako jsme věřili,že ruská armáda je největší a 

nejstatečnější, tak jsme soudili,že francouzská armáda 

je nejlépe vyzbrojená, nejdokonaleji vycvičená a nej

odborněji vedená.
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A konečně tu bylo Srbsko, k němuž jsme měli odedávna 

vřelá ^ymp^tie, jež se za první i druhé balkánské války 

vystupňovaly přímo v lásku. Za proti Turecku bylo

Srbsko vůdčím činitelem tehdejší koalice. Nepochybovali 

jsme,že v hornatém terénu jeho armáda,vyzkoušená ve dvou 

válkách a naplněná vlasteneckým nadšením, dokáže snadno 

odrazit útočníka, i když má přesilu. Koalice, jež^ se 

postavila proti Německu a Rakousku se nám zdála tak moc

nou, že jsme nedovedli chápat šílenství Vídně a Berlína, 

že si to neuvědomují a že se pustili do války, po našem 

názoru pro&ran&r ještě než padl první výstřel.

Troj spolek byl kromě toho ještě oslaben hned první 

den neutralitou Itálie. Netušili jsme,že se Itálie dokon

ce jednoho dne postaví vojensky proti svým oběma dosavad

ním spojencům. Ale i tak, proti třem velmocem prvního řá

du a několika menším zemím, stálo jen Rakousko a Německo. 

Jestliže Turecko a Bulharsko projevili hned na počátku 

sympatie s "ústředními mocnostmi", jež je pak vedly k to

mu, aby po jejich boku vstoupili do války a pak do koneč

né porážky, bylo tu zase Japonsko, jež hned na počátku 

sporu dalo jasné na jevo,že stojí na straně Británie a že 

se nepostaví proti Rusku.

Bojové schopnosti rakouské armády jsme nehodnotili 

vysoko. Národnostní její nesourodost se nám zdála ji do

konale ochromovat a schopnosti jejího důstojnického sboru 

a zejména generality, jsme podceňovali jaksi tradičný. Tak
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se stalo,že jako jsme přecenili schopnosti a možnosti

m

Ruska a jeho armády, nehodnotili jsme správně sílu habs

burská monarchie. Ještě více jsme však podcenili sílu Ně-

armády, zejména pak německého dů- 

ovšem nesoudil,že by Německo 

Věděli jsme,že se Německo od
v . v . v* /

mecka a schopnosti jeho 

stojnického sboru.Nikdo 

lo připraveno na válku, 

již připravuje na výboj a Že je nejmilitarističtejší 

světa. Netušili jsme však - a v tom jsme nebyli sami 

dokonale je připraveno, že je silou, jíž s krajní námahou 

dokázala zlomit koalice mnohem větší, než byla ta,jež v 

prvních dnech války vytáhla proti němu do pole.

První dny války přinesly krutá zklamání, 

ší,že všechny naše naděje byly až přílišně a 

vystupňovány. Bylo to tím tíživější, protože 

jásali příliš nadšeně a považujíce válku již 

aávali všemi svými projevy a činy na jevo,že 

za neomezené pány Evropy a zejména ovšem národů v jejich 

područí. Útěchu jsme nalezli v pevné víře, jež odepřela 

vžiti na vědomí dočasné skutečnosti. Tato víra

čerpala posilu stejně ze svých tužeb a horoucích přání, 

jako z nezměrného množství pověstí, jež se rojily

neby

le t

zemí

- jak

tím krůtěj- 

nekriticky 

naši Němci

za vyhranou, 

se považují

jako houby po dešti. Některé pronikly bůhví jak z ciziny 

a kolovaly po českých zemích zveličeny až k nepoznání, 

jiné byly vyrobeny lidmi nadanými mmamxáámým mimořádnou 

fantasií, ale všechny tyto pověsti o nových armádách, o 

nových zbraních a nových spojenecích, o úspěších dohodo

vých armád, jež nám byly zatajovány úřady, sloužily jen
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zdrojem byla stupňující se arogance našich i říšských Něm

ců a stále přituhující persekuce. Rakouské úřady se jistě 

přičinily plnou měrou,aby zbavily český lid posledních 

zbytků loyálnosti k státu a aby změnily staré sympatie 

českého národa k mocnostem Dohody ve vřelou tužbu, aby ty

to mocnosti zvítězily.Byly to rakouské úřady, plnící pří

kazy nerozumné vlády, jež vnutily národu přesvědčení,že 

jedinou záchranou jeho další existence je porážka Rakouska 

a jeho úplné zničení, protože vítězství Rakouska a Německa 

by bylo pro národ pohromou ještě větší, než neblahá po

rážka na Bílé hoře.

abychom si opatřili větší a správnější znalost sil, půso

bících v mezinárodní politice stáou. Neuvědomovali jsme 

si Gollovu thési, že v mezinárodní politice ’’nerozhoduje 

ideologie ale interesy". Protože to byl lid\ a ne jeho 

političtí vůdci, kdo v oněch dnech určoval orientaci ná

roda jako kolektivu, létalo se,že se národ méně řídil ro

zumem a spolehl se plně na svůj instinkt. Instinkt pak 

vedl k tomu,že jsme všechno vsadili na jednu kartu. Byla 

to, na štěstí, správná karta. A protože se instihkt uká

zal správnějším než rozumové úvahy opatrníků, založené 

ovšem na nedokonalé indukci, byl národ posílen v nebez

pečné víře,že je radno se spoléhat i v budoucnosti a to 

i v samostatném státu, na tradiční sympatie a že lze 

přehlížet střízlivý odhad skutečností a nmxmx.it že lze 
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beztrestně zanedbávat úkol opatřovat si opravdovou znalost 

situace. Pozdější katastrofa republiky byla do značné 

míry zaviněna tím,že i naši političtí vůdci se skoro bez 

výjimky spolehli na metody,^mgm«m jež nás jednou vedly 

k vítězství. Za války jsme vsadili na správnou kartu,ale 

nepochopili jsme,že jsme stejně neměli jiné volby a že 

národ, který jednou vyhrál kx hlavní výhru v hazardní hře, 

nemá svůj osud a svou budoucnost ještě jednou sázet na 

jedinou kartu, ale že se má vyhnout všemu hazardu, proto

že ví co je v sázce. Za rakouské války ^sme neměli volby, 

za dob republikánských jsme se mohli připravit»abychom 

mohli čelit nebezpečím, jež aakjnža porážkou Německa byla 

zažehnána jen na krátký čas. Místo toho Jsme se zase spo

léhali na někdejší spojence, zapomínajíce Yaycnmám-KiliTOPBrm 

nejen na poučení velkého českého histo

rika i na varování velikého českého básníka"nevěřme niko

mu na světě širém, nemáme jednoho přítele tam...”

Je tragické,že politikové, kteří seüaaäxxmxm většinou 

selhali za války, selhali znova po válce.
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Železná opona se představuje

Označení "železná opona ” zdomácnělo teprve po druhé 

světově valce jako ?nnrojjií uplne odříznuti nektere 

země od všeho styku s okolním světem. Již první světová 

válka však přinesla národům habsburské monarchie jakousi 

předběžnou ukázku toho, co na ně čeká ve vzdálené dosud 

budoucnosti.

Rakouský tisk se\tešil svobodě jen omezené. Byl po

droben censuře, jež však, ač přísná, byla dost stupidni, 

aby jí proniklo velmi mnoho z toho, co si panstvo u moci 

přálo zatajit. Vypuknutí války znamenalo však nezměrné 
zpřísnění censury a příslušní úřadníci, když byl^ na roz

pacích co propustit a co zabavit, rozhodli se vždy pro 

zákaz. Vládní censura tak potlačila všechny zprávy z ci

ziny - i velmi neškodné -, jež nebyly přímo stranické 

"centrálním mocnostem" a policejní opatření také znemožni

ly veškerý styk s neutrálním světem. Cestování do ciziny 

bylo ztíženo devisovými a pasovými předpisy a muži ve 

věku brannou službou povinném, nebo osoby

považované za ne dost spolehlivé, se do ciziny vůbec ne

dostali. Samozřejmě, že bylo zcela vyloučeno cestování 

do zemí, s nimiž Rakousko bylo ve stavu válečném, nebo 

ne právě přátelském. Ale do zemi oficiálně dosud přá

telských, jako Itálie, nebo do zetní neutrálních, jako 

Švýcarsko, se dostaly jen osoby zvláště privilegované, mi

mořádně spolehlivé, to jest režimu plně oddané a také
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lidé,těšícÍE se vělmi vlivné projekci. A docela samo

zřejmě ani obyvatelé oněch zemí nesměli jezdit do habs- 
biXMJ^é monarchie, pokud neměli buš zvláštní protekci,ú- 

řední poslání, nebo nebyli známi jako vřelí a vlivní 

stoupenci vídeňského režimu.

Tato isolace postihla ovšem poměrně málo lidí,proto

že se tehdy ještě tolik necestovalo,jako v dobách pozděj

ších. Vážnější však a mnohem větší okruh lidí postihují

cí /byl zákaz dovozu novin a knih ze zahraničí, jakož i 

censura dopisů. V Praze fejyiüo moznoX čisti francouzské 

noviny ve všech lepších kavárnách, v některých byly také 

noviny anglické, každé lepší knihkupectví Elnxadia obstara

lo rychle cizojazyčné revue a knihy a bylo zde dokonce 

i velmi čilé francouzské knihkupectví (iňyslím,že ve 

Valentinské ulici poblíže Pražské městské knihovny), 

v němž se mohla dostat nejen všechna standardní díla fra- 

couzské literatury, ale také všechny knižní novinky. 

Mezi inteligencí byl odběr cizojazyčných knih a revuíZ 

( zejména h|ouvelle Revue Franpaise a Mercure de France) 
li

francouzsk/ych a ruských dosti značný.díato náhlá isola

ce duchovní byla zlá, ale ještě horší bylo naprosté 

odříznutí od všech zpráv ze světa. 0 tom, co se děje 

nejen na bojištích, ale i v zahraničí, jak probíhá 

válka vojensky.*! politicky a diplomaticky, jak postup 

Rakouska a jeho spojenců hodnotí nezaujatá světová ve

řejnost, se Česká veřejnost nesměla dozvědět, leda to, 

co úřady považovaly za vhodné sdělit. Byli jsme odkázá-
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ni jen na rakouskou a německou propagandu, jejíž prolha

nost byla na štěstí tak očividná,že nikoho nezmátla.Nic

méně nevěřit rakouské propagandě byla jedna’věc. Vědět, 

jak se věci ve skutečnosti měly byla věc jiná. Lidé nevě

řili obvykle ani pravdivým zprávám z vídeňského a berlín

ského pramene. Nevedlli však, jak se ve skutečnosti věci 

mají.

Škodlivost této isolace se projevila vlastně až mno

hem později, když již válka skončila. Veřejnost, neinfor

movaná o tom, co se ve skutečnosti děje ve světa, jaký 
byl opravdový vojenský^a^průběh války a jaké ideje se 

střetávají v zemích, od nás odříznutých frontami a censu- 

rou, mohla všechno poznat až po válce, kdy už její zájem 

byl zaměřen méně k bezprostřední minulosti, ale k naléha

vému úkolu budování státu a jeho demokratického zřízení. 

Nejedná- nesprávná představa zůstala nekorigovaná a pou

čení, jež mohla mít nezměrnou důležitost pro náš další vý

voj a pro směr naší politiky, zejména zahraniční, minula 

tak docela nepovšimnuta.

Zákaz novin a Časopisů z Ruska, Srbska, Francie a Bri

tánie ovšem nepřekvapí a dal se konečně zdůvodnit. Censu

ra však byla přísná i na noviny z ostatního světa a ze 

zemí neutrálních. Ze Švýcarska, jehož tisk nám byl jazy

kově nejdostupnější, směly do habsburské monarchie jen 

noviny docela přátelsky makmi nakloněné "Trojspolku”,tehdy 

již jen o dvou Členech. Byl to zejména "Bund” z Bernu,kte

rý slynul gepmanofilstvím a do jehož redakce se podařilo 
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německé a rakouské propagandě nasadit vlastní zaměst

nance a přisluhovače. Typickým byl případ vídeňského 

novináře Eugena Lenhoffa, jenž vyráběl ve Švýcarsku pro

pagandisticky zbarvené články/, otiskoval je v tamním 

tisku a pak neprodleně dodal do Vídně, jež je rozšířila 

jako "projevy neutrálního švýcarského tisku". Propaganda, 

prováděná xmxaxmuiskK ve Švýcarsku, sloužila tedy dvojímu 

účelu. Ne dost na tom,že mátla švýcarskou veřejnost, ale 

měla másti také veřejnost rakouskou a německou.

Tato isolace, ač zlá a postihující širokou veřejnost, 

nabyla ovšem ani zdaleka tak důkladná a úspěšná, jako 

"železná opona", jež na národy střední, východní a jižní 

Evropy dolehla po druhé světové válce. Tehdy sice ještě 

nebyl rozhlas, který "železnou oponou"proniká, ale přece 

jen byly ještě skulinky, jimiž z ciziny pronikaly infor

mace, někdy přesné, jindy nepřesné, pravdivé i zcela ne

pravdivé. Zejména přes Švýcarsko se do Čech dostávaly 

pokoutně jiné noviny, než ty, jež fanaticky stranily Něm

cům a Kakušanůmx a mnozí političtí pracovníci měli mož

nost čisti italský tisk, což až do vstupu Itálie do vál

ky po boku Dohody, zprostředkovávali zejména italský no

vinář Ugo Dadone - pozdější italský konsul v českosloven

ské republice - a tehdgjěí italský konsul Sabetta, jenž 

českým politikům kromě vlastních informací dodával ital

ské a faancouzské časopisy. Dr.Kramář byl na příklad zat

čen po schůzce s tímto konsulem a byl u něho nalezen výtisk 

francouzský psaného českého časopisu z Paříže.
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Značnou úlohu v prolamování této železné opony hráli 

různí kurýři, většinou krajané z neutrální tehdy ještě 

Ameriky a z jiných států do války dosud nezapletených.Ti 

se značným často risikem přivážel#/xz důvěrné zprávy něk

terým politickým činitelům, o nichž jednotlivé zahranič

ní akce předpokládaly,že jsou protihabsburští. Zahranič

ní činitelé se někdy značně mýlili ve svých odhadech,jak 

o tom svědčí případ Čechoameričana, jenž měl doručit 

vzkaz sociálně demokratickému poslanci dr.Františku Sou

kupovi. Soukup, veliký řečník, byl sdělením překvapen a 

šel se radit s ultrarakušákem a pozdějším vůdcem českých 

komunistů dr.Bohumírem šmeralem. Čmeral přiměl dr.Sou

kupa, aby posla udal rakouské policii. ( Tak zvaná knoflí

ková aféra.) Obvykle však zprávy došly na správné místo, 

i když se to někdy stalo způsobem tak dobrodružným, jako 

když/'acera profesora telocviku v Rusku a později plukovní

ka a pak i velitele hradní stráže Seidla přešle^

přestrojení rusko-rakousko frontu, vyřídila své vzkazy 
y v , z v *

zděT Ruska legiím. Boženka Seidlova byla vyznamenaná cs.

válečným křížem a provdala se pak za mého přítele Vojtěcha 

Holečka, majora ruských legií, gak doma (pobočníka Macharo- 

va, když byl Machar generálním inspektorem čs.branných 

sil a nakonec šéfredaktora "Národních listů" a od r.1935 

poslance Národního shromáždění.( Vojtěch Holeček se záli

bou vypravovával, jak když se prvně sešli v Rusku, po 

jejím návratu z výpravy do ftahy, se jí ptal jak se měla 

při této výpravě a ona, jež neznala jeho jméno, mu odpo-
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věděla:’’ Inu holečku, to nebyla žádná legrace...” a divi

la se smíchu přítomných.)

Od politických činitelů se pak potichu Jtsx šeptanou
v Z V zpropagandou šířily inf oí^ace\lidW' a rozšiřováním nic 

neztratily na svá důkladnosti. Spíše naopak. Čím dále od 

původního pramene, tím nabývaly na rozsahu. Přibývaly nej

různější a nejfantastičtější podrobnosti a byly také vždy 

intensivněji přibarveny ve smyslu, hodícím s^ šiřitelům 

a jejich věřícím posluchačům, kteří si přispíšili je dá- 

ti dále. Jako český lid zásadně nevěřil ničemu, co při

cházelo z Vídně a Berlína, tak nekriticky a nadšeně vě

řil všemu, co přišlo z neznámých mu a ne vždy spolehlivých 

pramenů protirakouských a protiněmeckých. Fantasie se 

však nespokojovala doplňováním a okrašlováním těchto zpráv, 

jež měly alespoň částečně reálný? podklad. Velmi často by

la jejich přímou výrobkyni. Kdo pamatuje onu válku ví, jak 

často k němu přišel některý jeho známý - a velmi často to 

byl také člověk docela neznámý - který mu pod pečetí mlče- 

livosti svěřil hluboká tajemství a”zaručené zprávy” o těž

kých porážkách Německa a Rakouska, o válečných plánech Do

hody, o nových státech, jez se co nejdříve postaví se zbra

ní v ruce proti ’’centrálním mocnostem” , o nových zbraních 

netušené účinnosti, jež rozdrtí Německo a Rakousko, o 

revoltách v armádě a úmsmxiskm ve vzdálených konči nác-h 

obou statu, o tom,ze si ve Vídni a v Berlíně již nevědí ra

dy a že musí co nejdříve kápitulováti a podobně. Každá 
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taková zpráva byla ovšem ze "zaručeně spolehlivého prame

ne" a sotva se našel někdo, kdo o ní pochyboval.

Tyto informace, zpravidla velmi pochybné hodnoty, 

měly tu cenu,že vzpružovaly zkleslé mysl-®'a značnou měrou 

posilovaly vůli národa vytrvat v zápasu. Měly však tu 

špatnou a nebezpečnou stránku , jež se ovšem projevila až 

v dobách mnohem pozdějších, že vzpomínky na tyto pověsti 

v lidových myslích převládaly nad správnými vědomostmi o 

válce. Když na příklad na sklonku války uveřejnil úředník 

administrace "Národních listů" Horák xjhhmx pod neproniknu

telným tehdy pseudonymem svou suggestivní báseň " Na 

Chemin des Dames hotovo k boji dvacet tisíc jich stojí..."^ 

jež tak okouzlila a uchvátila každého z nás v dnech pře

vratových (herec Štěpánek ji nrteáždix deklamoval při jednom 

představení v divadle a fascinoval tak posluchače), všich

ni jsme mysleli,že tato báseň byla propašována z Francie 

a vyličuje opravdovou událost. Každý z nás věřil - a jak 

příjemné to bylo považovat to za pravdivé I- že v jedné 

těžké chvíli čeští legionáři zachránili Francii a Že jim

Francie přislíbila věčnou vděčnost, přecenili jsme leda- 

co^s,zejména naši důležitost pro spojence a z toho vyply

nul i kus našeho velikášství za svobodné republiky. Na to, 

i na nedostatek informací, jako na příklad o vzpourách 

ve francouzské armádě a o válečné únavě Francie, jsme po

zději velmi krůtě doplatili. Kus viny na tom má železná 

opona, jiz nás od sveta oddelila habsburská monarchie. Kus 
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viny je pak na nášich státnících, politicích a noviná

řích, že jsme se zdrcující většinou neodvažovali posta
ta v

vit se ptoti legendám, hsíe že jsme se nesnažili poznat^ 

že to, co jsme považovali za historickou pravdu, byly 

jen legendy. Z čehož plyne poučení,že každý národ dří

ve nebo později doplatí na zločinné snažení svých vlád

ců zabránit mu v poznání pravdy, plné pravdy a to nejen 

příjemné, ale i nepříjemné a na nedbalost nebo ne stateč

nost těch, kteří mohli a měli si získat informace^,tyto 

informace xcteihEmafrx si opatřit a sdělovat lidu, i když 

by to bylo sebe nepopulárnější a snad i spojeno s mnoha 

nepříjemnostmi. Následky "železné opony ” se pocičují 

zpravidla hodně dlouho po tom, když byla již odstraněna.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 431



46

První zprávy o zahraniční akci

Policejní režim habsburské monarchie se přičinil ze 

všech sil, aby znemožnil styky s cizinou a zejména pronik

nutí zpráv, nepříznivých režimu. Síť však nebyla docela 

neproniknutelná, ”fehdejší autokracie nebyla ještě tak 

dovedná, jako ty, jez přišly později. Mnozí čeští poli

tičtí činitelé dokázali navázati nebo udržeti styky s po

litickými či krajanskými kruhy v zahraničí, někteří do

konce i s tak zvanou nepřátelskou cizinou. Nejedna zprá

va, kolující po českých zemích, měla tedy podklad docela 

reálný.

Vzpomínám, jak někdejší předseda studentské organisa

ce národní strany svobodomyslné dr.František Stašek (za 

republiky by^přednostou presidia předsednictva minister

ské rady), jenž se stal tajemníkem Národního výboru, již 

ve dnech, kdy se německé armády řítily nezadržitelně přes

Belgu a severní Francii az k skoro same a kdy

rakouské armády chvílemi pronikaly hluboko do Ruska, měl 

pro každého ze svých přátel utěšující zprávy, jež v jeho 

podání vypadaly seriosněji, než to, co šířila prostá 

šeptaná propaganda. Od něho jsem také zaslechl první ná

znaky, že se něco děje v zahraničí v náš prospěch a že 

naši krajané v Rusku a ve Francii nezahálejí, ale pama

tují na národ a jeho věc.

Dr.Stašek, napojený od samého počátku na Maffii,o 

jejíž existenci širší veřejnost ovšem neměla ar i potuchy 4/
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doslechla se o ní až po válce, nebyl ovšem ani zdaleka 

jediný, kdo měl přístup k informacím více méně spolehli

vým a od koho se pak šířily přes značný okruh známých bez 

udání pramene. (Sluší snad zaznamenat,že ač zprávy kolo

valy po celém národě, nikdo nepovažoval za svou povi&nost 

informovat úřady. Mezi Čechy nebylo udavačů a dokonce i 

čeští příslušníci policejních služeb pamatovali,že jejich 

povinnost je k národu a ne k utiskovatelskému režimu.) Ve-
f V S z vdem některých politických/udrz ovalR/kontakty s cizinou, 

často pomocí nebo prostřednictvím osobností hospodářského 

života, jejichž styk s cizinou byl snad ze všech nejsnad- 

nějŠí a také nejméně nápadný. Živnostenská banka stála zde 

na předním místě. Tato banka zašla tak daleko,že se zba- 

vovala na mezi národním (trhu rakouských korun a cenných pa

pírů a investovala v zahraničních měnách a cenných papí

rech, stejně ve snaze poškodit Rakousko, jako uchránit 

sebe, sve akcionáře a české hospodářství před inflací,jež 

začínala a státním bankrotem, jejž předvídala.

(Poroces se Živnostenskou bankou a jejím generálním ředite-
Preissem

lem ar.Jaroslavem který začal svou kariéru jako

člen redakce ’’Národních listů’’y je o tom přesvědčivým dů

kazem.) Mnozí se tak dostali do přímého nebo nepřímého 

styku s organisátory zahraničních akcí a věděli, co se v 
zahraničí děje a podniká. Ještě před odh^odem dr.T.G. 

Masaryka a dr.Edvarda Beneše do zahraničí se odebral v do

hodě mezi Antonínem Švehlou a dr. Kar lem Kramářem
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agxacgmxm agrární poslanec Josef Dtlrych do Paříže a odtud 

pak do Puska. Do zahraničí unikla také hrstka radikálně 

nacionálních novinářů , většinou z okruhu strany státo

právně pokrokové - mezi nimi i později neblaze proslulý 

dr.Lev Sychravá, jenž ve Švýcarsku na samých hranicích 

Francie vydával propagandistický časopis.

Poměrně brzy pronikly tedy do veřejnosti zprávy o 

tom, že zahraniční krajané zahájili akci proti Rakousku. 

Snad první,jež se k nám dostala byla zpráva z vídeňského 

pramene. Vídeň rozhořčeně oznámila,že Rusko vydalo le

táky, vybízející český lid k velezradě a snažící se vzbu

dit ’’plané naděje". Byla to tedy rakouská propaganda,jež 

si první získala zásluhu o to,že i nejsirší kruhy byly 

zpraveny o tom,že se v Rusku něco děje v náš prospěch a 

že ka akcí stojí dokonce i ruská vláda. Letáky,podepsané 

vrchním velitelem ruských armád velkoníŽetem Nikolajem
v

Nikolajevicem se dostaly ve velikém množství až na Mora-
fy

vu a přes všechna policejní opjŕa tření přísné tresty za 

jejich přechovávání a rozšiřování, rozletěly se do Čech 

v mnoha opisech a šly® od ruky k ruce. Ačkoliv jsem v 

oné době měl poměrně málo známých , xžx skoro výhradně 

mezi mladočeskými a státoprávně pokrokovými studenty,

jsem tedy - a jistě jsem nepatřil k nejlépe informovaným 

lidem ve vlasti -že se v Rusku rozvíjí akce, jež slibuje 

nám xíJôExákáai osvobození od Rakouska a státní samostat

nost
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O některých akcích, rozvíjejících se dosud nejednot

ně, se nalezla stručná zmínka v německy psaných švýcar

ských novinách, jež držely palec Rakousku a Německu a pro

to docházely v několika exemplářích do různých redakcí, 

odkud se zprávy sířily dále. Velmi důležitým zdrojem 

informací - i když po mnoha stránkách předpojatým a hodně 

nespolehlivým - byl také říšsko německý tisk, který se 

těšil mnohem větší svobodě než tisk rakouský - dnes to 

vypadá jako xxnx pohádka vzpomínat,že to bylo právě Ba

vorsko, kde bylo poměrně nejvíce svobody a kde tisk byl 

nejméně závislý na režimu - a ostatně také vídenské no

viny a částečně i německý tisk z Prahy, který některé 

akce zaznamenával s pohoršením a jako doklad vele zrádnosti 

Čechů a nesvědniaitosti dohodových vlád, jež takovéto akce 

tppí a dokonce i podporují. Žádnému Čechu ovšem ani trochu 

nevadilo,jestliže se "Neue Freie Presse","Fremdenblatt", 

"Kronenzeitung" a jiné vídeňské listy v doprovodu "Prager 

Tagblattu" a "Bohemie" horší na velezrádnost Čechů doma 

i v zahraničí. Každý takový útok byl nám jen potvrzením, 

že se v zahraničí opravdu něco podniká v náš prospěch a 

že to má aážný význam, protože to Nemce tolik zlobí a

rozčiluje. A čím více se německý tisk zlobil 

žitější se nám zdála kmxitkiox kritisovaná akce 

tím důle

Lidová

fantasie si pak přispíšila tyto zprávy okrášlit a zveli

čit k nepoznání.

česká akce v Americe začala později, než akce v

Rusku a ve Francii, ale protože v Americe byl český
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živel mnohem početnější než ve všech ostatních zahraničních 

zemích měl také ze všech nejrozvětvenější siř organisač- 

ní a tiskovou. Naši američtí krajané pochopitelně chtěli 

vědět jak to vypadá ve válečných Čechách a nehodlali se 

spokojit s tím, co jim o tom sdělovala rakouská propagan

da. Mnozí z nich se dostali do Čech na krátkou návštěvu, 

stejně jako^ nemohla rakouská vláda vyhostit všechny ame

rické novináře, z nichž někteří k její nelibosti referovia

li poctivě o stupňovaných germanisačních snahách a o počát

cích persekuce. Tyto zprávy a to, co krajané v českých ze

mích na vlastní oči shlédl-^ povzbuzovalo jen národní žma 

živly v jejich nové vlasti k energické akci ve ppospěch 

staré vlasti. Viděli také, jak se mnohem méně početné a 

mnohem nedostatečněji organisováné krajanské kolonie v Rusku 

a ve Francii postavily po bok národu ve vlasti a proti 

habsburské monarchii. Videli také, jak vídeňská vláda a 

rakouští Němci vedou vyhlazovací boj proti českému národu.

Nutně se rozhodli přiložit ruku k dílu. A zatím, co se 

česká akce v Americe pomalu rozvíjela, postarala se rakous

ká propaganda bedlivým zaznamenáním všeho, co protinárodní 

skupin^/lškova polemicky vyhlásila proti národní akci, aby 

se český lid dozvěděl,že se také ěó*ká Amerika počíná hýbat.

Je pochopitelné,že většina zpráv, jež pronikly k české 

veřejnosti byla kusá, nepřesná a mnohdy nesprávná ,takže

si česká veřejnost činila o naší zahraniční akci, jejích
problémech, potížích, metodách její práce a o jejích nedo-
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statcích představy nepřesné a pokřivené, někdy docela

nesprávné. Nejen že zde nebyla náležitá vědomost o tom, 

co se delo na frontách, ale skoro nic nebylo známo o 

politickém a diplomatickém zápolení, jež připravovalo 

nové utváření světa. Znalost zahraniční politiky byla 

ostatně vždy naší slabinou a za války se jen vystupňova

la naše neznalost sil,jež určují tendence mezinárodní po

litiky jednotlivých států. Neznali jsme spolehlivě jejich 

pravé cíle a aspirace, dočasné zastřené potřebou jednotné 

akce proti německo-rakousko-tureckému nebezpečí a brali 

jsme proto za bernou minci hesla, jimiž se více nebo také

méně upřímně oháněli dohodoví státníci a jimž ostatně kaž

dý z nich rozuměl trochu jinak. Viděli jsme je růžovém 

světle. Pro nás byli naši spojenci bez chyb a nedostatků 

a tyto nespránné představy se vtiskly hluboce do vědomí

i podvědomí nejen širokých vrstev, ale i politických vůd

ců a podvůdců. To snad vysvětluje, proč byla naše zahra

niční akce i za dob svobodné republiky obestřena tolika 

legendami, z nichž mnohá neměla docela žádný reálný pod

klad.
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Jobovy zprávy z bojišť

Myslím,že bylo naším velikým štěstím,že jsme nevě
řili v z v v

Vídni a Berlínu a že jsme také nic nevěděli o ne

schopnosti generality Francie a Británie. Kdybychom by

li věděli, jak jsou neschopní, jak packalsky obětují 

výkvět svého národa podnikáním zbytečných a předem k ne

zdaru odsouzených frontálních útoků, byli bychom patrně 

ztratili nejen všechnu důvěru, kterou jsme v ně skládali, 

ale také všechny naděje na konečné vítězství a také 

všecnnu odvahu vytrvat v odporu až do konce. Oportunis- 

té by byli získali větší pporu v národní veřejnosti a 

snad by byli nakonec převládli v české politice. Dnes 

je potřebí uznat,ze měli po jedne strance pravdu:

vítězství Dohody bylo dlouho na vážkách a bylo docíleno 

nakonec ne vojenskou dovedností vysokých generálů,ale 

nezměrnou obětavostí potravy pro děla, jíž vládli aypo- 

Četní převahou, jež Äxx dokázala nahradil všechny zby

tečné ztráty, kdežto tak zvané centrální mocnosti délkou 

’války vykrvácely. Doznávám,že když jsem po válce začal 

čisti knihy o jejím průběhu, šel mi někdy po zádech mráz 

při pomyšlení, jak neschopným lidem v uniformách gene

rálů svěřily dohodové státy své osudy a také životy mi

lionů, hnaných na jatka. ítacrx Generálové měli slávu, 

dostali řády a tituly, ale mám dojem,že slušná řádka 

jich měla skončit na šibenici nebo v kriminále.
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Tehdy jsme to nevěděli a kdyby byl někdo vyslovil po

chybnosti o schopnostech dohodových vojevůdců, byl by špat

ně pochodil. Byl by označen za rakušáka a špatného Čecha. 

Vyhráli jsme válku, ^otože jsme vsadili všechno na Dohodu 

a slepě jí věřili. Naše karta vyšla,ale pozdější katastro

fa přišla, protože jsme v tomto hazardu pokračovali.

Zatím však šeptaná propaganda udržovala a podpírala 

fanatickou přímo víru Českého lidu ve vítězství Dohody,ale 

v prvních dvou letech války bylo opravdu potřebí veliká, ví

ry, a^y naděje nezakolísaly a nebyly vystřídány nejčerněj

ším pesimismem a největšími obavami do budoucnosti. Neby

ly to jen veliké počáteční úspěchy "centrálních mocností" 

v Belgii a Lucembursku, ve Francii a v Sušku, jež se daly 

vysvětlit nepřipraveností mírumilovných států a jejich zá

keřným přepadením. Co následovalo bylo ještě horší, proto

že jsme pro to nemohli nalézti otnlpvu a vysvětlení.

Stabilisace fronty ve Francii, i když nepřinesla oče

kávané rychlé vítězství spojených anglo-francouzských armád 

zaplašila první nejhorší obavy. VÍra,že postupný růst spo

jeneckých vojsk a jejich stále se zlepšující výzbroj při

nesou toto vítězství, dostala novou posilu vytvořením t^vou 

soustav zákopů podél celé fronty. Německý postup byl zasta

ven a mohli jsme počítati,že co nejdříve přejdou Spojenci 

k protiofensivě,jež Německo rozdrtí, ha západní frontě se 

nám situace nezdála špatnou od chvíle, kdy minulo nebezpe- 
v f
Cl, hrozící Paříži. Ale z ruského bojiště docházely stále
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neutěšené zprávy, i když jsme nebyli ochotni věřit tomu,

co úředně a poloúředně hlásila Vídeň s Berlínem. Nicméně

z fronty samé proskakovaly zprávy, jež do určité míry po

tvrzovaly ledacos X toho, co sdělovala vojenská a politic

ká propaganda obou monarchií.

Ruské armády byly na ústupu a kdykoliv podnikly ofen- 

sivu,jeŽ vždy vzbudila naše nejpřehnanější naděje, nemohli^ 

udržet počáteční úspěchy. Brzy jsme se dozvěděli proč 

je tomu tak. Hlásila to s radostí vojenská propaganda a 

se smutkem to potvrdili očití svědci- xmnanará zranění ne

bo nemocní vojáci z ruské fronty, kteří se dostali do ne

mocnic v českých zemích -ruská armáda, snad nejlepší, jakou 

kdy Rusko postavilo do boje, statečností a obětavostí svých 

příslušníků, zdaleka předstihující jiné, měla nejen špatnou 

výzbroj, ale vlastně byla skoro úplně neozbrojena. Nedo

stávalo se jí pomalu všeho. Vojáci byli špatně stravováni, 

mizerně oblečeni a ještě hůře obuti, neměli dost děl a mo

derních zbraní a velmi brzy postrádali i pušek. Znělo to 

neuvěřitelně, ale byla to bohužel pravda. Ruská vojenská 

správa nedokázala v míru nahromadit potřebné zásoby pro 

vystrojení a vyzbrojení četných milionů, povalaných za 

války k vojenské službě. Mnoho vojenských sk]adišš, nero

zumně umístěných poblíže hranic, padlo hned v prvních mě

sících války do rukou nepřítele. Ruský průmysl nestačil 
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nahradit ztráty a doplnit potřeby armády a tak poměrně 

brzy nastala situace, v níž za ofensivy měla jen první 

vlna zbraně a další vlny čekaly na to,až někdo před nimi 

padne, aby se mohli nevyzbrojení vojáci ujmout jeho pušky 

a nábojů. Rakouská a německá propaganda nad tím jásala, 

nás to však naplňovalo bolestným zármutkem. Nedovedli 

jsme si to vysvětlit jinak, než zradou vládních činitelů, 

o nichž jsme předpokláaali,že záměrně slouží nepříteli.Ne

dovedli jsme ovšem také pochopiti, proč průmyslově vyspě

lí západní spojenci Ruska se nepričinili, aby z vlastních 

prostředků odstranili tyto nedostatky. Nevěděli jsme - a 

jistě bylo tehdy dobře,že jsme to nevěděli -že i jejich 

armády byly godně dlouho v porovnání s armádami německými 

a rakouskými nedostatečně vyzbrojeny - ač ovšem ani zdale

ka ne tak žalostně jako ruská - a že teprve v druhé polo

vině války po mnoha vládních krisích a vnitrních půtkách 

došlo na vedoucích místech k nápravě a nedostatky byly ne

jen odčiněny, ale že tyto armády pak svým vyzbrojením a ji 

ným vybavením zdaleka předstihly vojska "ústředních moc

ností". A pak ovšem, když bylo zbraní a střeliva dost, vy- 

plýtvali je stupidní generálová útoky na nejopevněnější 

západní fron& jíž zatvrzelý označovali za "hlavní".Jen 

gimssK generálsky mozek mohl přijíti na nápad útočit na ng 

nejsilnější body fronty nepřítele a ne na jeho body nej- 

slabsi. Zapadni generálove mají značný podíl v inyivm vr i k nnrfa n 

na smutná zásluze o ruská vojenská neúspěchy,a pak i na 

jeho konečném zhroucení.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 441



56

Vstup Turecka do války, uvítaný ve Vídni a mezi na

šimi Nemci s nezmerným nadšením, jsme nebrali príliš váž

ne. Turecko nikdo z nás nepovažoval za nějakáu zvláštni 

prekážku konečného vítězství Dohody, ale nezdar agglo-

francouzského pokusu dobýt Gallipoli a navázat tak přímý 

kontakt s ruskou frontou, se nás dotkl velmi bolestně. 

Snad bylo zase naším štěstím,ze jsme nevěděli, jak si 

tento neúspěch zavinili spojenci sami.

Zvláště bolestná však byla pro nás katastrofa Srbska, 

k němuž jsme všichni měli nezměrně vřelé city.Po počáteč

ních porážkách rakouských vojsk pod velením polního zbroj- 

mistra Potiorka ( hodnost polního zbrojmistra odpovídala 

hodnosti generála jízdy nebo pěchoty a byla udělována 

dělostřelcúm), napadla Srbsko ze severu spojená rakousko- 

německá vojska pod velením Mackensena a z boku vojska bul

harská. Vstup Bulharska do války po boku "centrálních

mocností" byl celkem obecně očekáván ,ač u nás vzbudil

mnoho pohoršení. Naše někdejší sym^pttie k Bulharsku jako 
k slovanskému státu byly m značně otřeseny druhou 04^- 

Aikánskou válkou a chápali jsme,že se Bulharsko chce pomstít

za svoji tehdejší porážku, věděli jsme,že tehdejší bul

harský car Ferdinand je Němec z rodu Koburků a zahrnuli 

jsme jej nenávistí, jíž jen částečně zasluhoval.Nevěděli

jsme tehdy - a zase bylo dobře,že jsme o tom neměli ani 

potuchy - že byla možnost získat Bulharsko pro Dohodu a 

že tato šance byla krátkozrace promarněna.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 442



57

Baše radost z rumunského vstupu do války měl«/jen kra

tičké trvání. Německo-rakouská vojenská mašina Rumunsko 

rozdrtila v čase přímo rekordním a Rumunsko muselo pokor

ně kapitulovat! před přesilou. Nedostalo se mu pomoci ani 

od Sečka,jehož vláda opatrně seděla na dvou židlích, ani 

od Dohody, jež i nadále plýtvala nejen válečným materiá

lem, ale i imňmxmxmimniáxix lidskými životy šílenými fron

tálními útokiyna francouzské frontě. Fascinováni událostmi 

na této frontě jsme i my ji považovali za hlavní a rozhod

nou. Neměli jsme potuchy,že se válku dalo snadno a s mno

hem menšími obětmi vyhrát přenesením těžiště na fronty ji

né, ač nás nezdary na těchto frontách bolely.

Značnou posilou našich nadějí byla italská neutrali

ta. Itálie, třetí člen Trojspolku, oznámila na počátku vál- 

ky, ze nepovažuje za svou povinnost jít na pomoc svým/spo- 

jencům, protože válka byla rozpoutána bez porady s ní a 

bez jejího souhlasu. Čím větší bylo nad tím pohoršení v 

rakouských a nemeckých politických kruzích a ve "vlaste

neckém” tisku, tím větší radost jsme měli# z tohoto roz

hodnutí. A iffikmx ta se stupňovala, když se Itálie nakonec 

rozhodla vstoupit do války po boku Dohody a vytvořit tak 

novou frontu, na níž musel© Rakousko vyslat mnoho vojska, 

což značně odlehčilo frontě ruské, bohužel však příliš 
pozdě pro Rusko. Tato nová fronta byla voják^krajně neob

líbená a značně obávaná. Boje na ní byly krutější a ztrá

ty mnohem větší než na frontě ruské, jež v důsledku nedo

statečné bojeschopnosgi ruské armády mohla být považována 
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za jakési závětří. Kdo mohl, snažil se vyhnout odeslání 

na italskou frontu.

Vstup Itálie do války však nepřinesl zatím žádnou 

pronikavou a zjevnou změnu ve válečné situaci. Italským 

vojákům, o jejichž kvalitě se vyjadřovala rakouská viáleč- 

ná propaganda hodně posměšně, se nepodařilo proniknout 

rakouskot^obranou. válka se vedla v horách a to jsme po

važovali celkem právem za vysvětlení a omluvu. Konečně 

nám stačilo,že rakouská vojska byla zaměstnána na této 

frontě^ což(jak jsme doufali, mělo a mohlo odlehčit rus

ké frontě, jejíž rozklad byl až příliš zřejmý a působil 

nám veliké starosti a obavy. Ve víře v nepřemožitelnost 

obrovského ruského státu jsme se ovšem utěšovali naděje

mi,že je to stav jen přechodný. Nikdo neví, kde se vza

la v českých zemích obecně rozšířená pověst,že obrovská 

a dobře xzy vyzbrojená a vycvičená ruská armáda, tvořící 

prý plnou polovinu rušných sm±x ozbrojených sil, byla 

postavena na Sibiři pro případ,že by došlo ku konfliktu 

s Japonskem. A protože nejen nehrozí válka s Japonskem, 

ale Japonsko dokonce se přidalo na stranu Dohody, je nyní 

tato armáda a její výzbroj pomalu přesunována na evropské 

bojiště, kde až zasáhne, způsobí /frozhodný obrat v situaci. 

Jako mnoho jiných nadějí byla i tato jen zbožným přáním, 

ilusí, jez byla klamná, ale přece jen prospěšná tím,že 

posilovala víru a háději v dobách nejsmutnějších.
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Zklamáním bylo pro nás ovšem také Japonsko samo, všich

ni jsme doufali,že se japonská vojska objeví co nejdříve 

na bojištích, ale Japonsko se rozhodlo zabrání#- ně

meckých držav v Asii.Ale i v tom jsme viděli jakýsi pří

nos k moci Dohody, stejně jako ve vyhlášení války se stra

ny různých jihoamerických republik,ač její vojenskou 

moc nijak nezvětšily. Účast britských dominií a kolonií 

na válce jsme povazovali ovšem za néco docela samozřejmé

ho. Shrnovali jsme je pod pojem Anglie a těšili se ales-✓ 
poň z toho, že jejich Sm úplně likvidoval německou kolo

niální říši. Neměli jsme však nejmenší potuchy o jejich 

vojenském a jiném potenciálu. Viděli jsme jen,že Dohoda, 

neschopná zatím poraziti "centrální mocnosti", se může o- 

pírat o ustavičné se světšující lidské kádry a zdroje 

průmyslové a surovinové.

V p^wwách dvou letech byly tedy zprávy z bojišš větši

nou špatné a zmalomyslňující. K tomu se družily zprávy, 

jež jsme ovšem nemohli nijak kontrolovat, ale nemohli 

také popřít , o neomezené ponorkové války,ve

dené proti Anglii, jejíž úplné vyhladovění bylo nám poma

lu denně přislibováno. Nemohli jsme zjistit, kolik je 

na tom pravdy, ale viděli jsme naproti tomu účinky bloká

dy, vyhlášené Dohodou. Ta vytvářela na domácí frontě nej

prve nedostatky a pak opravdový hlagp a bídu. Nebyli jsme 

si jisti, zda vyhladovění nenastane dříve na druhé straně.
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Věřili jsme však skálopevně, hlavně proto,že jsme si to

ho přáli,že Anglie ponorkovou válku vítězně překoná - což 

nebyla královnou moří?Což nebylo o Anglii známo,že prohrá

vá vždy své první bitvy, ale vždy vyhraje tu poslední? 

Nebylo pověry, k níž bychom se nebyli utekli»abychom 

podepřeli víru,že se splní to, po čem toužíme.

Když se pa& zásluhou této ponorkové války k válce 

po boku Dohodu přidaly ještě Spojené státy, naše víra se 

změnila v jistotu. I nadále chodily z front smutné a udi

vující zprávy, ale ty již na nás nepůsobily otřesným a 

zmalomyslňujícím dojmem. Uaksi jsme přijali naivní thési 

dohodových generálů o "udrolovací váice". Viděli jsme, 

co od poloviny války musel vidět každý, kdo nebyl tak 

slepý jako vládci ve Vídni a v Berlíně,že vítězství je 

již jen otázkou času,že jsme vsadili na správnou kartu. 

Pomalu to začínali pociťovat i někteří z Němců,ač význam 

ameriáké účasti na válce soustavně bagatelisovali a ze

směšňovali.

i
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Pražský protiválečný humor

Pražan má zvláštní povahový rys. V nejtěžších situa

cích, kdy nemůže veřejně činem nebo alespoň slovem proje

vit své pravé cítění, ulevuje své bezmocnosti vtipem,jímž

půdu svémPnepříteli a ±k utužuje sebe i své 

okolí ve vzdoru. Válka habsburská monarchie se stala ho

tovým semeništěm tohoto šibeničního humoru. Vtipy, bůhví 

kým vymyšlené, šly od osoby k osobě a tato šeptaná propa

ganda připravovala půdu k pozdějším veřejným akcím. Jimi 
si občané ulevovali, ale také se navzájem ujistili,že i 

bez pokynů od svých vůdců a svého tisku - v mnoha přípa

dech dokonce i proti nim- všichni myslí stejně a všich

ni táhnou za jeden provaz.

Ješte válka ani nevypukla a Praha byla již plná po

směšných a uštěpačných vtipů o císaři, jeho okolí, vlá

dě a generalite. Nepamatuji si dnes ani nepatrnou jejich 

část. Některé však přece utkvěli//v mé paměti:

Oblíbeným terčem lidového vtipu byl neoblíbený ba 

i nenáviděný císař, o němž se obecně soudilo,že je už 

tak starý,že neví co dělá. Jeho pokrytecké sdělení o 

smfcti arcivévody Františka Ferdinana, jejž, jak všeobecně 

měl srdečně nerad a zejména jeho formulace "ničeho 

jsem nebyl ušetřen", lidový vtip ironisoval mnoha způ

soby.

Zaznamenávám některé z pražských vtipů oné doby:
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Františku Josefovi oznámili,že dědic trůnu byl zabit 

v Sarajevě. Stařičký mocnář se zhluboka zamyslel a pak 

řekl udiveně: " A co tam pro Krista pána dělal? Já My

slel, že přece bydlí na Konopišti".

Konaly se přípravy na pmkinž slavnostní pohřeb Fran

tiška Ferdinaiü&a dvorní funkcionáři přišli k císaři s 

dotazem, jak mají pohřbít arcivévodovu manželku,kněžnu 

Hohenbergovou.(Rakouský ceremoniál jí nepovolil titul 

arcivévodkyně, protože se chudák narodila "jen" jako 

hraběnka Chotková.) František Josef se ozval rozhořčeně: 

" A to je pěkná věc, to on se dal rozvést s tou hraběn

kou Ohötkovou? A mně to nikdo neřekl, já bych přece pic 

takového v našem rodu4$ nedovolil."

Když vypukla válka, rozhodli se ministři,že je potře

bí sdělit to také jehé Veličenstvu. Ministr zahraničních 

věcí se tedy odebral do Schönbrunnu a poníženě hlásil, 

že Rakousko má novou válku. František Josef se zachmuřil 

a pak vybuchl: " já vám to pořád říkal,že nás ti zatra

cení Prajzi nenechají na pokoji a vy jste mi to nechtě

li věřit".

František Josef měl svátek a byl zaplaven dary.Nej

větší radost měl z kapesníků, jež mu věnovala jeho malá 

vnučka. "To jsem rád, to jsem rád", řekl dojatě. " leč 

budu mít alespoň něco, do čeho mi dovolí strčit nos".

Přehojné byly vtipy o armádě a generalite. Vojáci, 

odesílaní na frontu, dostali nejen nové uniformy, ale 
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také novou obuv. Boty byly nenatřené, žluté a vojáci si 

je museli nejdříve natřít tehdy používaným a celkem hodně 

primitivním leštidlem, zvaným "wichs”, v pražské výslov

nosti " viks". Pražané z tohoto vybavení vyvodili,že 

vojáci dostanou od Rakouska boty, ale od Rusů nákmEpctn 

viks, neboli nátěr. A hodně dlouho V pražské mluvě ±gdt 

xytkm viks a nátěr byly synonymy.

Za první ruské ofensivy v Haliči se ve válečných bu- 

letinech objevila zpráva, jež v rakouské češtině zněla: 

"Přemysl ( opevněné měfcto v Haliči") jest dosud námi 

držen". Pražané se zdravili sdělením,že "Vídeň jest do

sud námi držena".

Když se ve válečných buletinech prvně objevilo slo

vo "odpoutání" od nepřítele, zmocnil se toho okamžitě 

pražský vtip. U uzenářů začali zákazníci okamžitě po

žadovat "odpoutání", když chtěli nakoupit siažsx nakrá

jenou směs různých salámů, jíž se obecně říkalo ’'nářez". 

Taká mářfflx1:! odpoutání" se stalo bežným názvem fvic 
porážku, výprask a pod., jako náhražka slova "nářez".

Vrchním velitelem rakousko-uherských armád v poli byl 

jmenován arcivévoda Bedřich, známý jako hrubý a násil

ný germanisátor a feezručův "markýz Gáro". Válečná ko

muniké vydával "generální ubytovatel" generálmajor von 

Höfer^. Ani jeden ani druhý nebyli ovšem v operačním 

hlavním stanu, kde panoval neomezenější náčelník ge

nerálního štábu generál Franz baron Gonrad von Hoetzen-

dorf, jehož panování učinil kon^ až císař Karel po
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smrti Františka Josefa. Arcivévody Bedřicha se přišli 

zeptat, jak pokračuje válka. Odpověděl:"Počkejte, já si 

musím přečíst, co o tom napíše Höfer". Šli tedy na Höfera 

a ten odpověděl:" já o tom nic nevím, já to jen podpi

suji".

Hodné lidového posměchu bylo nahrnuto na vlastenecké 

nadšence, většinou z kruhů pražské německo židovaké mlá

deže, kteří se hlásili sice dobrovolně na vojnu, ale ne 

k frontovým útvarům, ale k různým pomocným sbolům.Jedním 

z nich byl sbor dobrovolných vojenských cyklistů,který si 

pořídil zvláště parádní uniformy, jež pro tuto zlatou ně

meckou mládež navrhl a ušil známý pražský krejčí na jckxk 

Příkopech, pan Metzeles. Pan Metzeles se tehdy jmenoval 

již Meißens, ale pro veřejnost zůstal Metzelesem a cy

klisté se jmenovali "černožlutí cyklisté" na rozdíl od 

obecných poslíčků, zvaných červení cyklisté. Nekteří je 

ziamimxmism nazývali Metzelesovými cyklisty.

Příval uprchlíků z Haliče, který hned v prvních dnech 

války zaplavil Prahu a jiná česká města, dal podnět k 

líčení, jak se tito uprchlíci dívali s údivem a obdivem 

na vysoké vojenské pány v obřadných pokrývkách hlavy s 

vlajícím peřím. Ptali se: "kdo jsou tito pánové"? a do

stali odpověě:" To jsou přece vojevůdci". "Vojevůdci? 

Tak to jsou ti, kteří nás sem dovedli?!/

Zeptal-li se někdo ozvěny:"Jak je ti Rakousko?", do

stal odpověě " ouzko".
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Ve Francii začali říkat Němcům "Boche", ^etrvalo ani 

měsíc a každý v Praze jim říkal stejně. Stejně bylo po 

Praze rozšířeno tvrzení, že ve Francii přestali říkat 
"Les Allemands sdOt les Autrichiens" (Němci a Rakušané) 

a že místo toho mají označení "Les Allemands aoat les 

autres chiens" (Nemci a jiní psi..)

Ve válečném štvaní byla na čelném místě vídeňská

"Neue Freie Presse", nejvlivnšjší německý denní list mo

narchie, známý svou zavilostí proti všemu českému a slo

vanskému. 0 jeho šéfredaktoru Moritzi Benediktovi se 

tvrdilo,že když četl vojenská komuniké rakouského hlavní

ho stanu, dostal žloutenku ze závisti, že vojáci dovedou 

ještě lépe lhát než on a jeho pisálkové.

Pražský vtip nezapomněl ani na císaře Viléma II.

Krátce před válkou vydal Hugo Vavris svou humoresku"Fran

tišek Lelíček ve službách Sherlocka Holmesa", v níž 
líčí, jak všichni panovníci s výjimkou anglického krále 

mají dvojníka, který za ně vystupuje před veřejností, aby 

vznešení monarchové nebyli vystaveni nebezpečí se strany 

svých milujících je poddaných. Viléma II. zastupoval 

bodrý a prostořeký Podskalák Vendelín Nebeský,který do 

zástupnického árnsmlm řemesla zaučoval Františka Lelícka, 

jehož úkolem bylo zastupovat španělského krále Alfonse. 

Knížka neměla do té doby valnéhona rozšíření ale za války 

bylo označení Vendelín Nebeský hodně populární pro Viléma. 

0 Vilémovi se ýaké tvrí/ilo,že Pánbůh ví všechno, ale Vilém 

ví všechno lépe.
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Rakouský ministerský předseda jel navštívit úředně 

svého maďarského kolegu. Aby pmxapmmraž pozapomněl na své 

množící se starosti, zajel si do jedné vesnice na lov. 

Dostal se do rozhovoru s maďarským hajným a ptal se ho, 

jsou-li ve vesnici všichni vlastenci. "Všichni ,Sxcelence!', 

odpověál mp hajný svou tvrdou němčinou. "Jen ten náš 

starosta je takové ničemné černožluté prase."

Ptali se rakouského ministerského předsedy, je-li si 

jist,že Rakousko vyjde z války vítězně. Zamyslel se a 

řekl,že sice nemůže zaručit vítězství, protože Rakousko 

nemá ve zvyku vyhrávat, ale může alespoň zaručit,že se 

Rakousku opravdu nic nes tane, xprsrtmx Ode dávna je přece 

známo,že Rakouskú zůstane vždy na světě poslední.

Byli náruživí sběratelé takovýchto vtipů - Michal 

Mareš mi jednou ukazoval sešit, v němž jich měl zazna

menáno na pět set. škoda,že je nikdo nesebral a nevydal. 

Byly by zajímavým úkazem spontánní lidové tvorby i lido

vého cítění. Jimi se projevoval zřetelně instinktivní 

odpor k válce a k Rakousku.

+++
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Začíná persekuce

Rakouský generální štáb nedovedl pochopiti, jak ne

moudré je posílat české pluky proti Srbům a Rusům. Vojá

ci měli ovšem omluvu. Také odpovědní politikové rakouští 

nebyli schopni si uvědomit, jak nejapné a sebevražedné je 

pro ně a pro Rakousko vyhlašovat program ryze a bezohled

ně německého Rakouska a současně požadovat aa neněmeckých 

národech habsburské monarchie oběti na životech, aby se 

tento program, proti nim namířený, dal prix plně provést 

a uskutečnit. Rakouští Němci a především ovšem Němci z

Šech a Moravy se ani na chvíli nerozpakovali prohlašovat, 

Že až skončí válka, zatočí důkladně s ostatními národy 

monarchie a že válkä sama je vhodnou příležitostí aby se 

s tím začalo a aby se jim ukázalo, kdo je v Rakousku pá

nem. V propagandě našich německých spoluobčanů, vyhoště

ných Benešovým režimem z Československa po druhé světové 

válce, hrála a dosud hraje velikou úlohu stížnost,že po 

převratu Češi mluvili o státním národě československém.

Ale koncepci státního národa vymysleli právě Němci z 

Čech a naočkovali ji Čechům, kteří až do té doby mluvili 

jen o rovnoprávnosti obou národů.Češi ovšem nikdy, ani 

ve chvíli vítězství, nezašli do oněch krajností,do nichž 

ochotně zacházeli Němci. Také pan dr.Lodgman von Auen 

podepsal projev, nadšeně pochvalující Dobernigovu pole

miku v rakouských delegacích s řečí dr.Karla Kramáře, 

požadující rovnoprávnost pro všechny národy Rakouska.
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Poslanec Dobernig prohlásil tehdy za nadšeného souhlasu 

svých soukmenovců,že poněvadž jsou Němci v Rakousku men

šinou, musí se těšit zvýšené ochraně a mít zvláštní po

stavení jako státní národ. Němci pod tím rozuměli "pan

ský národ".

Dr.Dobernig to říkal už v míru. Za války rakouští 
Remci, jimž narostl hřebínek nadšením z počátečních vo

jenských úspěchů, místo aby uznali,že vehnali monarchii 

do sebevražedného dobrodružství a že tedy potřebují smír 

a součinnost se svými jinonárodnímá krajany, aby mohli 

vyjít z války bez pohromy, usoudili naopak,že sevjim na- 
v vv , ŕdefinitivněj

skytla jedinečná příležitost tyto národy[žátlačPt do slu

žebného a podřízeného postavení. Vedle hysterické přímo 

nenávisti k Srbům a Rusům, o nichž mluvili způsobem,jejž 

překonal už jen nebožtík Adolf Hitler, ostatně také ra

kouský Němec ,»adle zavilého nepřátelství k Francouzům a

Britům, začali honem dávat na jevo hrubé opovržení k ostat

ním nároM&m monarchie. Štvali peoti nim úřady, jež ovšem 

mnoho pobízení se strany panského národy nepotřebovaly - 

byly ostatně zcela v jeho rukou. Neminulo ani šest měsí

ců od vyhlášení války a český národ viděl již, co jej če

ká v budoucnosti. Censura tisku byla čím dále tím přísněj

ší a zacházela do stupidností dnes prostě neuvěřitelných. 

Několik listů bylo nakvap policejně zakázáno a na další 

se dostalo později. Schůze spolků a jejich činnost se 

stávala vždy obtížnější, organisace všeho druhu byly poli

cií rozpouštěny a jejich majetek zabavován. Sokolovny
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byly zabírány a sokolské jednoty jedna po druhé rozháně

ny, až nakonec byla rozpuštěna i česká obec sokolská,je- 

giímuž vzniku ostatně úřady předlouho kladly překážky.A 

první generální útok byl podniknut na české školy. Již 

v prvních měsících r.1915 byla provedena generální čistka 

v učebnicích a to dokonce i v takových, jež vydal " c.k. 

školní knihosklad", to jest rakouské státní nakladatelství 

šžolskjych učebnic, ha soukromé nakladatelské podnikání 

byla ovšem přísnost ještě-ttětší.

Nakladatelství J.Otto, jehož majitel byl členem rakous

ké panské sněmovny, bylo zakázáno 41 učebnic, jež všechny 

před tím získal^ předepsané schválení rakouského minister

stva školství. Některých z nich se na školách používalo 

již od r.18981 Mezi zakázanými byla na příklad Síhosa 

učebnice němčiny, používaná plných osmnáct let.
v* *

Snad ješte zajímavější bude stručný výpočet co všech

no bylo najednou závadné. Neobstál na příklad úryvek 

z Palackého Dějin národu Českého, pojednávající o bitvě 

u Domažlic, k níž došlo r.l4Jl. závadná byla také Palac

kého řeč, proslovená při^kladení základního kamene Národ

ního divadla, dne 16.května 1&58. Protistátní byla báseň 

F.L.Čelakovského "Veliká panichida" z "Ohlasu písní rus

kých". Nepřípustný byl článek Karla Havlíčka Borovského 

"Směle ku předu". Rakousko stejně nebezpečně ohrožovala 

báseň Svatopluka Čecha "Husita na Baltu". Zvláštním ne

bezpečím pro stát byl patrně výňatek z románu Aloise 

Jiráska"?.L.Věk", nazvaný " Mladý Věk na studiích". A za
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těchto okolností ani trochu nepřekvapí,že bylo potřebí 

zakázat taká píseň "Kdož jste Boží bojovníci...",nebo že 

Rakousko do smrtelného nebezpečí uvácfela Macharova báseň 

"Tři prsteny". A kdyby honem nebyli zabavili Havlíčkovo 

prohlášení " Vyhrožujte si mně..." bylo by Rakousko zahy

nulo patrně mnohem dříve, než se ve skutečnosti stalo.

Státu nebezpečná byla dokonce i Božena Němcová. Její
     

"Babička" ohrožovala Rakousko hned na dvou mistech. Jedním 

z nich byla část, jež líčí, jak babička učila děti milo

vat svou vlast a jiným pak líčení života českých dětí v 

německá škole.

Taká Karel Kálal svou básní o slovenská řeči ohrozil 

zdárné vedení války. A jen tak mimochodem je potřebí u- 

vásti,že v.zájmu bezpečnosti habsburská monarchie nesměli 

čeští studenti a školáci čisti již Puškinova "Evžána One

gina."

aaxtoěažiÉiKfflEkBi Po uvedeném nemůže ani trochu překvapit, 

že za tohoto šíleného režimu přišel na index také Miroslav

Tyrš. Jiráskovi,který byl vůbec solí v očích c.k. rakous

kých censorů, vyhodili některé části z jeho divadelní hry 

Jan Ži^ka* Také Karolina Světlá se posmrtně stala vážným 

nebezpečím habsburské říši. Censura postihla ovšem ještě 

mnoho St jiných autorůf vyskytujících se po dlouhá leta ix 

i v úředně schválených čítánkách a učebnicích. Věru, nikdy

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 456



71

jsme netušili,že je mezi námi tolik a tak nebezpečných 

rebelantů.

Seznam zakázaných básní, próz a divadelních her by 

byl velmi zajímavý, kdyby se dal sestavit bez pomůcek. Ale 

nemám jich po ruce a nehodlám ostatně psát ani dějiny ně

mecké persekuce českého národa za války. Snad to jednou u- 

dělá někdo, kdo se dostane k pramenům, jež jsou mi v exilu 

nedostupný. Uvedl jsem jen těch několik dokladů,jež jsem 

si mohl ověřit, abych ukázal, jak soustavně začalo Rakous

ko provádět zlovolnou persekuci Čechů a přesvědčilo tak i 

ty nejumírněnější,že není opravdw/nejmenší naděje na refor

mu monarchie a že její vítězství ve válce nejaa že by neby

lo v zájmu neněmeckých národů, ale naopak,přímým ohrožením 

jejich holé existence. Rakouští Němci nepochopili,Že sami 

podkopávají ^mämxtesknxmamHmkHim základy, na nichž stojí 

jejich stavba,Že uřezávají větev na které sedí. Zapálili
V

lehkomyslně ohníček a pečlive jej živili a pak se divili, 

že se změnil v obrovský požár. Zaslepeni pýchou a nesnáše- 

livostí nechtěli vidět co přivolávají. Interpelace němec

kých poslanců v rakouském parlamentě, opatřená osmdesáti 

třemi podpisy, plná denunciací českého lidu se zmiňuje o 

censurních akcích, jež jsem ve stručnosti nastínil, velmi 

pochvalně a má jen jednu stížnost,že by totiž ta# censura 

měla být jeste přísnější a bezohlednější. Pak se divili a 

pak naříkali a dosud naříkají ( včetně některých,kteří 

podepsali denunciační a persekuci pochvalující interpela

ci), že se stalo co oni přivolali.
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Öe ši ovšem nebyli jediní, na něž dolehla zvůle úřadů 

ve službách pangermanismu. Rakousko sice nebylo na počát
ku války ve stavu válečném s Itálií a dokonce bylo oficiál

ně s ní spojeno, ale pronásledování italského lidu v oko

lí Terstu a Tridentu se vystupňovalo měrou přímo šílenou. 

Ovšem, toto pronásledování bylo tvrdé/ybrutální^ již v 

době míru a bylo jednou z příčin, proč poměr mezi Itálií 

a Rakouskem byl přes všechny spojenecké smlouvy již dávno 

napjatý. Bezohledně postupovalo Rakousko také proti "Rus- 

ňákům", to jest obyvatelstvu východní Haliče a Bukoviny, 

kterouj/jsme později znali jako Podkarpatskou Rus. V maďar

ské polovině říše pak byl plnou měrou vystupňován brutální 

útisk Slováků, jimž se ostatně špatně dařilo již před tím, 

p&otože "Tót nem ember" (Slovák není člověk'), jak soudili 

maňarští"patrioti".Tvrdá byla persekuce Chorvatů, Bosňáků 
a Dalmatinců, stejně jako rumunského fr&yvatelstva tak zva

ného Sedmihradska, všude to začalo hromadným zavíráním a 

končilo to smksumKBxmamx&c šibenicemi na všech stranách.

Habsburská monarchie se snažila ze všech sil přesvěd

čit své neněmecké a nemaďarské obyvatelstvo,že hrůza,kte

rou na ně uvalila válka a válečná persekuce, je jen přede

hrou toho, co přijde, až Rakousko vyhraje /6vou válku. A 

pak se páni ve Vídni a v Budapešti divili,že se tyto náro
dy vítězství monarchie obávaly a rozhodly/^nu*ve vlastním 

zájmu zabránit. Rakousku nestačilo,že přivolalo katastro-
v

fu, ale vřítilo se do ní střemhlav a spálilo všechny mosty 

k záchrane.
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Pozdní legendy na straně německé a také i českosloven

ské, vzniklé po válce, důsledně přehlížejí tento vývoj.AČ 

někteří Češi a Slováci, žijící v zahraničí a zejména v do

hodových zemích, vyhlásili Rakousku válku ihned, národtf do

ma, ohromený náhle propuknuvší válečnou vichřicí v prvních 

měsících trpně vyčkával. Vyčkával už proto,že jeho vůdci 

byli uftlčeni odročením parlamentu a náhubkem, ximaknmbým 

vnuceným tisku. Persekuce prvního roku války, spolu se šo

vinistickým běsněním rakouských Němců a zejména ovšem Něm

ců z českých zemí, probudila vzdor, který nakonec musel 

vést k rozchodu s Rakouskem a k boji proti němu. Signálem 

a důležitým svědectvím je článek,který do velikonočního 

čísla "Národních listů" napsal 1915 dr.Karel Kramář, jímž 

se tento představitel positivní a austroslavistické poli

tiky loučí se svou snahou přeměniti Rakousko v domov rov

noprávných národů. Jako kdysi Palacký, tak i Kramář na kon

ci českého politického uplatňování se v habsburské monarchii 

se vzdává víry v možnost jejího uchování, protože pozbyla 

schopnosti a možnosti plnit svůj pravý úkol. Následující 

vystupňování persekuce, zatčení a pak i odsouzení Kramáře, 

Rašína, Scheinera, Klofáče,Červinky, Machara, Dyka,Preisse 

a mnoha jiných vystupňovalo jen rozčarování lidu, jeho od

hodlání se bránit a přešlo pak v otevřenou nenávist k stá

tu a zahnalo celý márod do boje proti mocnářství i dynastii. 
Byly doby, kdy česká politika usi^řvala o to, aby Franti

šek Josef I. splnil svůj slavnostní slib a dal se koruno- 

vat za krále českého. Když však jeho nástupce ptojevil 
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ochotu tak učinit, bylo již pozdě. Nikdo nestál už o habs

burského krále, o další život v habsburském soustátí. Jeho 

předchůaci, jak Šli po sobě, od Ferdinanda II. až k Františ

ku Josefovitvykopali propast,kterou už nic nemohlo překle

nout.

Tento vývoj mohu registrovat, protože jsem jím sám pro

šel. Jestliže jsem, stejně jako moji přátelé ze studenské 

organisace mladočeské strany věřil,že lze české statní prá

vo uskutečnit v rámci soustátí, stejně jako většina z nich 

jsem v den vypuknutí války ztratil tuto víru a přiklonil 

se docela ku thési "katastrofální politiky",kterou zastáva

li moji přátelé ze státoprávně pokrokové mládeže. Mládí ne

potrebovalo ani rok persekuce k naprostému odmítnutí Ra^« 

koueeksaa Nemyslím,že nekdo z nás uvažoval o tomto zvratu 

názorů. Někteří z našich známych a přátel to v prvních 

týdnech války považovali za nerozumnouiíévapenost. Na jaře 

1915 přeipnozí z nich byli již stejně radikální, ba snad 

ješte radikálnější. Rakousko sklízelo co zaselo. Bylo tQ 

samozřejmé a bylo to jen spravedlivé. Nikdo nezahubil 
Rakousko, Zahubilo se samo.
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České politické strany na počátku války (I)

Na samém počátku svého lehkomyslného válečného dobro

družství podvázala rakouská vláda všechen veřejný život v 

monarchii a docela jej utlumila a znemožnila v českých ze

mích. Parlament byl svolán, aby povolil vládě potřebné úvě

ry a poskytl jí potřebná zmocnění. Když to německá a pol- 

' ská většina ve sněmovně poslušně odkývala, byl parlament 

poslán na předlouhou dovolenou. V činnosti zůstala jen ko

mise pro kontrolu státního dluhu, jejíž členové byli spoleh

livými prisluhovači režimu. Následky odstranění parlament

ní činnosti se pak projevily v ochromení života politických 

stran, pokud jejich život nebyl zcela znemožněn. Omezení 

dopadla přeaevším a snad výhradně na politická hnutí neně- 

meckých národů a to zejména těch, od nichž se dal očekávat 

méně nadšený nebo dokonce £pela nenadšený poměr k válce 

a germanisujícímu režimu.

České politické strany zastavily nechtěně téměř všech

nu svou normální činnost mezi lidem a jejich vnitřní život 

byl přidušen. Organisace se sice nerozešly,ač i v mnoha 

místech k tomu došlo z místních důvodů, ale jejich veřejná 

a mnohdy i vnitřní činnost ustaťa. Na venek se uplatňovaly 

a faktickými stranami byly jen ústřední Orgány a poslanec

ké kluby. Mnoho radových členů a nižších funkcionářů bylo 

povoláno k vojenské službě a ztížení spolčovací a shromaz- 

ěovací činnosti spolu s obtížnými životními podmínkami pů
sobilo také i^-zdivě na každý případný pokus obnoviti ně ja-
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kou činnost. Také censura tisku, který právě v Českém ve

řejném životě hrál vždy úlohu mimořádně důležitou a pod

statně převyšující i význam vlastní organisační sítě stran, 

se hned na počátku války neobyčejně zpřísnila. Tisk se 

musel vyhýbat všem nebezpečným thématům a za války bylo 

každé théma choulostivé. Nevyhnuk-li se, byl článek zaba

ven, redaktoři soudně stíháni, list pak měl značnou hmot

nou ztrátu a vystavil se skutečnému nebezpečí policejního 

zákazu dalšího vycházení.

Politické strany se tak ocitly v jakémsi vzduchopráadném 

prostoru. Ztratily docela půd«/pod nohami, zastavení pří

mé a bezprostřední činnosti mezi voličstvem - jehož znač

ná a nejaktivnější část byla v uniformách - a omezenť sty

ku se zbývajícím členstvem, potíže snah ovlivňovat anebo 

alespoň je informovat tiskem, který dostal náhubek, to 

všechno znamenalo přerušení styku s lidem. Tento styk bý

val obapolnýí Vedení strany ovlivňovalo své stoupence,ale 

ti zase naopak ovlivňovali své vůdce. Jakmile byl ztracen 

tento pravidelný kontakt, začaly se strany, 

svými ústředními orgány a poslanci, ocitat v nesouladu s 

veřejným míněním, jež bylo mnohem méněznež kdy před tím 

ovlivňováno pokyny shora, ale naopak, instinktivními 
pocity a úsudky se vyvíd^o samostatně a to zpravidla odliš

ným směrem. Událostmi bylo veřejné mínění popoháněno tak 

rychle,že daleko předběhlo pomalu se vyv£^$ýcí novou kon

cepci vedení stran, jež pokulhávaly daleko za národem.
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Pod vlivem válečných událostí ztráceli přívrženci jed

notlivých stran zájem o své strany, i když se jich neodří- 

kali a je neopouštěli. Ale stranické spory ztratily pojed

nou na významu. Lid chápal s jasnozřivostí až udivující,že 

v sázce byl najednou osud celého národa a tento zájem kladl 

nad zájem stran a zájmových skupin. Jedinci mohli zůstat 

sobečtí, ale národní celek ztratil smysl pro sobecké dílčí 

zájmy. A tak ve válečné vichřici a v rozvíjející se perse- 

kuci lidé přestávKLi myslet na to, co je dosud rozdělovalo 

a hledali co je spojuje. P£o národ to bylo dobré, ^ylo to 

vlastně jeho záchranou. Pro politické strany ve zmatku,hle

dající teprve odpověa na nové problémy, to bylo jen vystup

ňováním jejich krise.

Vedení stran ztratila také ku všemu půdu, na níž by se 

diskusí mohla vytříbit jejich politické linie. Tisk jako 

nástiej otevřené politické diskuse byl vyřáděn - ač nejeden 

list se zasloužil o vytříbení názorů, nebo se o to ales

poň pokusil . Veřejná diskuse v lidu nebyla možná a i o 

parlamentní forum strany přišly. Stranám zbyly jen malič

ké skupinky vůdčích orgánů, ne vždy v náležitém styku s 

národním životem a v takové situaci jim bylo obtížné a sko

ro nemožné znova promyslet svůj postup, přezkoumat své 

zásady i záměry ve změněných poměrech a nalézti vůdčí 

směrnice pro budoucnost, o níž nikdo nevěděl jaká bude. Ne

předvídaná situace zatarasila cestu, jíž se politické stra

ny dosud braly a£jiz take získávaly smernice pro svůj vývoj.
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AŽ na stranu státoprávně pokrokovou všechny naše poli

tické strany oné doby, až již stály na půdě historického 

českého státního práva, nebo je zavrhovaly jako romantické 

či reakcionářské blouznění, počítaly s budoucností národa 

v rámci monarchie, většina těchto stran ovšem požadovala 

reformu a přeměnu. Válka rázem nadhodila velmi důrazným 

způsobem otázku, je-li tato orientace dosud Správná a plat

ná. Zjevy pak, jako stupňovaná germanisace, přituhující po

licejní režim, spojený s omezováním osobních práv občanských 

a politických a státe zřejmější návrat k neústavnímu abso

lutismu, to všechno dávalo těmto úvahám naléhavost docela 

mimořádnou. Strany si musely zodpovědět otázku jak se za

chovat v dané situaci, jak čelit zřejmému náporu němectví/ 

hÄtfzícímu vzít národu všechno, čeho si dobyl tak pracně a 

s takovými obČtmi během dlouhých desítiletí, ale také,lze-li 

v budoucnosti pokračovat se starou koncepcí. Otázka byla: 

má se česká politika vzdát toho, co bylo od samého počát- 

ku moderního ceskeho politického života jeho vůdci maxi

mou a jestliže ani, čím ji nahradit?

Dvou politických stran se ovšem toto základní zpytová

ní svědomí nepotřebovalo dotknouti,protože válka neotřásla 

ničím ze základních zásad jejich politické orientace.Stra

na katolicko-národní i strana státoprávně pokroková mohly 

danou pmx±EĚxtom±mp:mx:a situaci považovat jen za příležitost 

uplatňovat zásady dosavadní. Doba měla ovšem vliv na meto

dy jejich práce, ne však na základní orientaci.
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Strana katolicko-národní byla již dávno před válkou za

tlačena docela na periferii národního života, kde vegetovala 

celkem bezmocně. Její posice byly hlavně již jen v odlehlých 

vesnicích a městečkách jižních Čech a některých končin Mora

vy - kde flimnirrorax vystupovala jako strana křesčansko-sociál- 

ní - ac i z Wtolťa venkovských mesteček ji soustavné vytla

čovala ustavičně sílící strana ggránní. Ale strana se těši

la přízni vlády - pokud/nějaká česká strana mohla nějaké 

vládní přízni těšit - a okolnost,že se mohla opřít o kněž

stvo a že v každém místě byla fara jakýmsi neoficiálním je

jím sekretariátem, činila z ní přece jen jakousi politickou 

instituci. Její pražský deník "Čech” vycházel skoro s vy

loučením veřejnosti, ale olomoucký "Našinec" měl přece jaké

si rozšíření i politický vliv. Mezi inteligencí měla přitaž

livost jen nepatrnou.

Pro vedeHÍ strany - i když ne pro všechny řadové Členy- 

byla situaéýdocela jasná. Nutno "dát císaři což jeho jest".

věrnost Rakousku a dynastii byla základním bodem jejího 

programu,stejně jako nechuž k všemu politickému a jinému 

pokroku. Proto byla až do poslední chvíle loyální k monar

chii a ještě v červenci 1918, když už byl celý národ, 

včetně své dlouho kolísajícíma váhající poslanecké garni

tury sjednocen k odboji proti Rakousku, poslala katolicko- 
národní strana na podnět profř.^ozději arcibiskupa Kordáče 

ze svého sjezdu v Hradci káx Králové holdovací tefegram 

císaři Karlovi. Okolnost,že velký počet katolických kněží - 

aŠ jiz dobrovolně, čí z povinnosti - sloužil jako vojenští 
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duchovní ("feldkuráti") v uniforme na vojně, stranu v 

nyslích národa s Rakouskem ještě více sdružoval, získala 

tak odium strany nečeské - což nebylo ovšem tak docela 

správné - a dostala se 1áái</do isolace, z níž se jen velmi 

obtížně za republiky prodírala její dědička, strana lidová, 

vzniklá až po válce pod vedením Msgr. Šrámka, vůdce křes

ťansko- sociální strany na Moravě.

Také jpro straftu státoprávně pokrokovou nepřinesla vál

ka žádný problém, který by se byl dotýkal jejího programu. 

Válka jen potvrdila ji v přesvědčení,že celá její orienta

ce byla správná, kdežto ti ostatní že byli na omylu. Od 

svého vzniku v kvasu pokrokového hnutí let devadesátých za

ujímala tato skupina stanovisko důsledně protirakouské a 

protidynastické. Požadovala nejen obnovení českého státu v 

jeho historických hranicích, ale také jeho naprostou a 

úplnou nezávislost na každém jiném širším útvaru.Strana 

tak důsledně předpovídala,že nadejde kastrofa,*ež Rakousko 

zahubí,že v tom, co se stalo, spatřovala plným právem jen 

potvrzení své "katastrofální politiky", jak to nazývali je

jí odpůrci. Maličkost strany, soustřeďující hlavne radikál

ní inteligenci, ji zbavovala povinnosti myslet příliš na 

bezprostřední praktické problémy, jež přinesla válečná do

ba. Mohla se soustředit a také se soustředila na boj proti 

Rakousku a na šíření touhy po úplné státní samostatnosti 

mezi českým lidem. Mohla také myslet na akci v zahraničí 

a také na ni myslela. Podporovala všechny akce, vedoucí k 
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k sjednocení českého lidu, ale dovedla se také bez rozpaků 

a otálení postaviti nebojácně proti všem pokusům zavést 

českou politiku na půdu oportunismu. Její přední vůdci,dr. 

Antonín Hajn, Karel Stanislav Sokol, poslanci Prunar a Kali

na, publicisté a novináři jako Viktor Dyk a dr.Borský, si 

získali v tomto počínání zásluhy, na něž by jen totálně ne

vděčný národ mohl někdy zapomenout.

A jako doma držela pevně prapor odboje, tak také ne

prodleně vyslala do zahraničí některé své příslušný&z,Dnes 

je těžko si představit,že mezi nimi byl také dr.Lev Sychra

vá,který si doma získal tak smutnou proslulost jako Benešův 

panoš a skončil jako kolaborant s komunismem. Dykův odchod 

do ciziny se nezdařil,poněvadž dr.Beneš, s nímž měl cestu 

smluvenu, bez upozornění do ciziny odešel sámX a Dýka ne

chal, aby šel do rakouského kriminálu.

Obě strany, o nichž zde píši byly malé strany, bez 

přímého vlivu na osudy české politiky, alespoň pokud jde 

o první měsíce války. Ostatní strany, malé jako větší a s 

větší odpovědností za oficiální českou politiku, musely,ař 
již byla jejich počáteční politická orientace jakákoliv, 

zpytovat svědomí jinak a důkladněji. Pro každou z nich se 

problém jevil trochu^jinak, každá musela svým způsobem hle-
, se §mýšl<^ním $ároda, 

dat svůj smír ísinnarmdmxmxmymkmKmKiiji jež se projevilo, ostat

ně ne poprvé v českém životě, ústy spisovatelů a kulturních 

pracovníků.
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České politické strany na počátku války (II)

Viděli jsme,že pro katolicko-národní stranu a pro stra

nu státoprávně pokrokovou nepřinesla válka problémy,jež by 

se dotýkaly základní linie jejich postupu. Katolicko-národ

ní strana, aČ nepochybně po&tivě česká, pokulhávala za ná

rodem,až s ním docela ztratila kontakt a po válce celé ka

tolické politické hnutí doplácelo na omyl svých vůdců.Stej

ně pak byla za omyly politických katolíků postižena církev

• římsko-katolická.

Strana státoprávně pokroková pak národ předbíhala,šla 

cestou, jíž se bral postupně národní vývoj.Pro svou malost 

však nemohla vésti a nemohla také realisovat přímo svou před

vídavost. Spojením s mladočeskou stranou, lidovo-pokrokovou 

a staročeskou ve státoprávní (později národní) demokracii 

mohla alespoň ukončit své samostatné působení u vědomí,že 

celý národ přijal nakonec její program a vyplnil i provedl 

jej v jeho nejzákladnějších bodech. Její úkol byl splněn a 

nemůže být Čestnějšího nekrologu této strany nad toto kon

statování.

Pro tři další malé strany však válka znamenala značné 

problémy. Trosky někdy mocné strany národní (staročeské), 

pamatující doby, kdy tato strana representovala celý národ 

a kdy dnes mocné strany byly jen malými frakcemi v jejím 

rámci, existovaly vlastně již jen ve vůdcfcvské skupině ,i 

tak značně prořídlé a v tisku, který byl nepoměrně silný. 

Do staročeské sféry patřil na příklad tehdy nejrozšířenější,
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i když ne právě politicky nejvlivnější pražský deník "Ná

rodní politika" a kromě toho i málo rozšířený tisk Baštý- 

řův ( Hlas národa", jemuž j^a války lidový vtip uštědřil 

název "Hlas maroda" a "Kurýr"). V tomto tisku začal svou 

novinářskou dráhu můj pozdější švakr Oldřich Daněk. Na 

Moravě staročeskou orientaci zastávala "Moravská orlice". 

V tomto listě novinařil Oldřichův otec Antonín Mnohoslav 

Daněk.

Kartelové volby z r.1911 ponechaly staročechům jediný 

mandát do vídeňského parlamentu, ač bylo zřejmé,že by sa

mi o sobě nezískali ani tohoto mandátu. Jejich posice však 

v různých institucích samosprávných, jako na příklad v 

Zemské bance království Českého, v obchodních a průmyslo

vých komorách, byly podstatně větší neŽ v lidovém voličstvu, 

ač i zde byli vytlačováni mladočechy. Také ve vědeckých 

a literárních kruzích měla strana dosud jakési posice, i 

když nebyly dominující a ustavičně se zmenšovaly. I ně

mecky psaný, ale česky orientovaný pražský list "Politik" 
se dal připočísti do její sféry. Celkem byit^om mohli říci, 

že strana představovala poslední zbytky nejpřísnějšího 

konservativ!srnu. Jako taková, nehodlala strana holdovati 

nějakému, třeba sebe mírnějšími radikalismu. Z obavy o ná

rodní věc, či z oportunismu, staročeši hodlali uchránit 

národ pred pohromou prikrčením se a přisluhováním Vídni. 

Obávali se,že v konfliktu sil mohl by být český národ 

rozdrcen, kdyby se postavil v cestu po jejich ng&zoru 

nepřemožitelné síle Vídně a Berlína.
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Spásu národa viděli v jednotě celého národa v jednotné 

straně moudře opatrné, věřili,že je možno postrčit nazpět 

ručičku na hodinách dějin. Těžká a nebezpečná situace vzbu

dila v troskách vegetující strany národní (staročeské) víru 

i naději,že bude možný návrat k jednotné české politické 

straně, pod vedením staročeských vůdců, kteří vždy volali 

více po svornosti než po zásadách,po opatrnosti než po odva

ze, Byli to zejména prof. Albín Bráf a dr.Karel Mattuš, 

těší&é/óbecné osobní úctě, kteří aspirovali na 

funkci nepolitických politických vůdců národa. Tato nová 

národní strana, o jejíž založení se začalo jednat zarn^mx 

zejména v době, kdy ostatní politické strany byly ochrome

ny zatčením svých nejpřednějších vůdců, konservativnější 

než byl národ ve svém průměru a oportunistická ve svém po

měru k Vídni, měla znamenat návrat do doby, jež již dávno 

a nenávratně minula. Ale o tom později na jiném místě. Za

tím jen tolik,že tato vegetující strana nemohla již ovliv

nit politický vývoj národa^ a provést "zjednodušení stra

nických poměrů" pod staročeským vedením. Národ nejen že 

zapomněl na to,že má ve svém středu také KThremgřŤí zbytky 

staročeské strany, ale, ač nadšený pro politickou jednotu, 

názorové se docela již rozešel se staročeskou koncepcí. 

Národ chtěl jednotu, ne/tíby pěstovala politiku opatr- 

nictví, ale aby vedla v boji. A tak akce staročeské stra

ny mohla na chvíli zapůsobit jen na bezradné politické 

kruhy, jež se pokušely nahradit uvězněné vůdce, ale které 

ztratily jak vůdce, tak i kontakts s národem. Odpor zejména
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státoprávně pokroková strany jakož i česká tvůrčí inteli

gence proti této koncepci působil na široké vrstvy mnohem 

více, než osobní prestýž posledních staročeských Mohykánů.

Problematika docela jiného druhu dolehla na českou

stranu pokrokovou ( realistickou). Vedena Masarykem k odlí

tání vlasteneckého "romantismu” a víry ve "staré pergameny 

jež ohlodaly myši", stejně jako proti vymáhání českého 

státního právej místo jakéhosi nedefinovaného "práva přiro- 
f

zeného" a stojící v příkrém úpamx odporu proti "úpadkové

mu mladočešství", byli členové této strany vlastně před

určeni, aby šli stejnou cestou, jako staročeši, nebo stra

na katolicko národní. Ale oni nebyli tak isolováni od lidu 

a jeho cítění jako knězi a staročeští notáblové. UČiteléy 

středoškolští profesoři a příslušníci svobodných povolání, 

tvořící hlavní kádr jejich nepočetných řad, žili mezi li

dem a nacionálni radikalisaci pod

léhali stejnou wěrou, jako jejich okolí. A konečně i sám 

vůdce strany, neomylný "Pastýř", jak mu sami obecně říkali 

a "bílý slon", jak mu přezdívali jeho i jejich odpůrci, 

odešel nečekaně za hranice, aby se zapojil na protirakous- 

kou zahraniční akci a dokonce se pak ujal jejího vedení. 

Bylo zřejmé,že je potřebí následovat jeho příkladu, ale by

lo to v naprostém Rozporu se vším, čemu je před tím ušily 

a co oni s takovým důrazem hlásali lidu. To nezbytně půso

bilo otřesně a praktickým důsledkem bylo,že se strana roz

lomila na dve frakce. U jedne převládl nacionalismus, u 
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druhé soaialismus.Ta první skupina, tvořící majoritu, šla po

zději do státoprávní demokracie,kde se však mnoho z těchto 

realistů necítilo doma. Mnozí z nich šli pak po episodě ná

rodní strany práce cestou, jíž se brala již za války men

šina strany, to jest do strany národně socialistické.Jakým 

myŠlenkpvým zlomem byl Masarykův odklon od předválečné je

ho politiky k jeho politice válečné, vystihuje nejlépe bro

žurka mladého tehdy státoprávně pokrokového historika "Od 

České otázky k Nové Evropě”’1, vydaná bezprostředně po vál

ce. Její autor, dr.J.Werštadt byl jedním z mála státopráv- 

níků, kteří se necítili doma v národní demokracii a pozdě

ji se stal hradním apologetou a nerad vzpomínal na svou ra

dikální minulost.
Velkým^ideologickým problémem jiného druhu se stala 

válka pro poměrně malou socialistickou frakci, jež si říka

la "Česká xtaaEa sociálně demokratická strana dělnická" na 

rozdíl od vlastní " Českoslovanské sociálně demokratické 

strany dělnické'.' Tato malá strana bývala obyčejně označo

vána jako "centralisté" na rozdíl od "autonomistů". Vyložil 

jsem již na jiném místě jak doŠlo k tomu rozdělení na čes

kou odbočku rakouské sociální demokracie a na samostatnou 

českoslovanskou stranu.

Gentralisté, jejichž hlavní posice byly na Moravě, se 

ochotnesaeär aa jmu jednoty dělnického hnutí" podřizovali 

vůdcovství dr.Viktora Adlera, hlavy to rakouské, to jest 

německo-rakouské sociální demokracie. Proti "autonomistům" 
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byli marxisty velmi pravovernými a zavrhovali jako největ

ší buržoasní hřích nacionalismus - ovšem jen český naciona

lismus. "Autonomistům" trpce vyčítali,že zradili " vědecký 

socialismus" a podlehli českému nacionalismu,ač "autonomis

té", alespoň ve svém vedení měli tehdy ještě daleko do "re- 

visionismu" a na nacionalismus strkaližpsí hlavu, ač jejich

Členstvo měrou stále se stupňující podléhalo těmto kacířstvím.

Ale protože "autonomisté" měli za sebou opravdu mocné orga- 

nisace a značný počet voličů, nemohli se ani jejich vůdci 

ubránit vlivu lidových vrstev a když z vedení počali mizet 

dogmatikové a jejich místo zaujímali Habrmanové, Bechyňové, 

xuxá Modráčkové a jiní a v tisku se uplatňoval nezapomenutel

ný F.V.Krejčí, strana, jako později vyložím, vyhýbala se 

provokování národa. Začínala zprvu s rozpaky a pak bez roz

paků chápat,že patří k národu.

"Centralis té"se ovšem mohli od národa separevat a také 

tak činili. Jejich marxistická orientace je vedla nejen k 

nepřátelství vůči nacionalismu - alespoň pokud glo o nacio

nalismus český - ale také proti válkám, buržoasii, kapita

listům, byrokratům, církvi, dvoru ,armádě a každému vůbec, 

kde nebyl pravověrný marxista. Byli proti válce, ale jejich 

rakouští soudruzi, k nimž si chodili pro rozum, byli nadše

ni pro válku, částečně z nenávisti k reakcionářskému car

skému Rusku,částečně z# marxistické víry,že válka skončí 

Marxem předpověděný^ zbídačením proletariátu, jež pak bude 

mít za následek vítěznou revoluci s nastolením diktatury
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proletariátu,částečně ovšem z německo-rakouského vlastenec

tví, jež u těchto rakouských internacionalistu bylo mimořád

ně silné. Následovali tak příkladu svých soudruhů z 

říše,kteří při vypuknutí války slavnostně spálili své rudé 

prapory. A tak v myslích našich centralistů nastal žalostný 

zmatek, pracně zastíraný marxistickou hantýrkou.Stupňoval 

se, když Bedřich Adler, syn Viktora,zastřelil rakouského 

ministerského předsedu. Podléhali vždy více víře v neomyl

nost "vědeckého socialismu" a pak i obdivu bolševické revolu

ce. Když pak došlo k budování"socialistické levice" v sjed

nocené již sociální demokracii za republiky, přidali se k 

ní centralis té skoro jako jeden muž a stejně skoro všichni 

šli pak s tou levicí do Komunistické strany Československa. 

Než však došlo k pádu Rakouska, -óloužili mu až do roztrhání.

Je potřebí se v této souvislosti zmínit o troskách de- 

moralisováného a naprosto rozloženého anarchistického hnu

tí. Těžko je nazvat politickou stranou- anarchisté se vždy 

ohražovali,že nejsou politickým ale revolučním hnutím - ale 

na českém severu měli mezi hj^níky a textilními dělníky vliv, 

kteiý neplynul z jejich nepatrného počtu,ale z jejich vyšší 

vzdělanostní úrovně. Na námluvy sociálních demokratů za 

války reagovali většinou velmi nevlídně,ač na ně dolehla per- 

sekuce tak krutá,že nemohli samostXaime vyví je ti vůbec ně

jakou činnost.Všechny jejich organisace byly rázem rozehná

ny. Ale jejich zaujetí proti Marxovi §ako osobě a marxismu 

jako doktrině bylo zrovna článkem jejich víry a bylo tradičně 

mocnější, než proti buržoasii samé. S pozdější ruskou révo- 
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luci sympatisovali jen do té doby, dokud se nezměnila v 

bolševickou. Jejich sympatie se přikláněly k esserům (stra

ně socialistických revolucionářů) a ne k bolševikům, u nichž 

se jim protivil jejich marxistický základ. Kromě toho,x přes 

všechen svůj programový internacionalismus byli silně na- 

cionalističiv( im£x i S.K.Neumann tomu na čas podlehl, jak 

patrno z je£<Ď sbírky básní "České zpěvy"), při nejmenším 

protiněmečtí a protirakouští a důsledně antimilitarističtí. 

Proto ani trochu nemůže překvapit,že ochotně následovali 

príkladu dvou svých vůdcích osobností dr.Vrbenského a inž. 

Borka a zakotvili u národních socialistů, k nimž se ostatně 
na čas přidal i další vlivný hrudce . i St.K.Neumann.

Ale Neumann to dlouho u národních socialistu nevydržel a 

pokusil se - ovšem již za republiky - založit společně s 

někdejším anarchistou B.Polaném vlastní komunistickou stra

nu, jež však nebyWuznána Komunistickou internacionálou. 

Neumann se tedy se svou hrstkou dal k oficiálním komunistům, 

Vrbenský a Bořek přes nezávislé národní socialisty,kteří 

se odtrhli od národně socialistické strany a společně s 

"nezávislými Sociálními demokraty" Brodeckého,Kříže a společ 

níků vytvořili skupinu, jež dospěla nakonec do komunistic

ké strany. Hrstka anarchistů je pak následovala, ale větši

na zůstala u národních socialistů, kteří na počátku republi

kánské éry byli velmi radikálně socialistickou stranou. Zde 

takéyětšina anarchistů zůstala.
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České politické strany na počátku války (III)

Malé politické strany mohly o válce a jejíc^ násled

cích i jejich vlivu na jejich programy a na praktický postup 

uvazovat více méně teoreticky. Nebylo na nich, aby své ná

zory a rozhodnutí uplatňovaly ve větším měřítku a bezpro

středně. Docela jinak tomu bylo však s hlavními politický

mi stranami,jež ve vídeňském parlamentu měly zastoupení 

větší než symbolické a jez měly značné mocenské posice ve 

správě velkých i malých obcí a měst, okresních,krajských a 

zemských výborech a v důležitých hospodářských a kulturních 

institucích. Úkol schvalovat nebo zamítat, navrhovat Či po- 

změňovat, podporovat nebo opatření, týkající se

bezprostředně denního života vrstev jež zastupovaly, ba i 

celého národa,mluvit za sebe, své stranické příslušníky a 

přívržence do určité míry také za celý národ o válce a o 

opatřeních k jejímu vedení, dolehl na ně hied prvního dne. 

Musely jednat, aniž měly potřebný čas promyslet věci a pře

hodnotit. Na to musí pamatovat každý kritik jejich postupu 

v počátečních fázích války.

Sociální demokraté a národní socialisté měli ku všemu 

ještě dobře organisovaná odborová hnutí, na jehož zájmy nu- 

seli pamatovat, mladočeši a lidoví pokrokovci byli mocně 

zastoupeni ve správě bank a peněžních ústavů všeho druhu, 

v kruzích prumyslnictaých a obchodnických a jejich organi

zacích a institucích, agrárníci měli v rukou mocnou síš 

lidového peněžnictví a hospodářských družstev na veiíkově a 
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rozhodující vliv v Zemědělských radách. Exponenti těchto 

stran byli okamžitě a denně stavěni před praktické úkoly, 

vyžadující; aby oni i jejich strany zaujali jasné stanovisko.

Také nejvlivnější a nejrozšířenější tisk byl v přímé 

nebo nepřímé sféře těchto hlavních stran. Tisku v našem ná

rodním životě vždy příslušela vůdčí úloha. České neviny ne

byly vydávány pro zisk a nikdy nepovažovaly zpravodajství 

za svůj výlučný úkol. Považovaly se za hlasatele určitých

idejí a čtenáři od nich také očekávali komentáre jako dopl- 

něk zpráv. Také tisk byl postaven před úkol den

ně •'autoritativně o událostech, aniž měli jeho redaktoři mož

nost a čas zamyslet se nad tím, co znamená přelom, jejž při

nesla válka, ±±sk Tlak doby byl zlý a zpřísněná censura a 

odtržení od ostatního světa úkol jen ztěžovali.

Válečná krise nastala nepředvídaně a proto ani strany, 

ani jejich tisk, ani jednotliví vůdčí činitelé veřejného xxx 

Kxxx života nebyli na ni připraveni, všichni zakolísali ax 

začali tápavě hledat novou orientaci. Obecná byla předsta

va, že válka je nemožností za nynějšího stavu vojenské tech

niky a zhoubnosti moderních zbraní,za složitosti moderního 

hospodářského života. Žádný program politický nepočítal s 

válkou a její možností - zejména takových rozměrů, jakých 
válka kvapně nabyla - a proto se nikdo nemohl opříti o pro

myšlený a předem pripravený program, který by jim řekl,co 

činit a co nečinit v této situaci.

A tak politické strany, nesoucí značnou odpovědnost.
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nucené jednat dříve, než mohly promyslet co mají činit a 

jaké důsledky nejen pro ně a jejich příslušníky a stoupen

ce, ale i pro celý národ budou míti jejich činy, nebo to 

co neučiní »stály zde bezradně a jejich bezradnost se stup

ňovala tou měrou, jakou persekuce začala odstraňovat všech

ny vůdčí činitele, kteří by mohli být vládě tím či oním

způsobem nepohodlní. Policejní režim znemožnil i poradu se 

členstvem, získání dalšího pověření a zjištění nálady 

širší veřejnosti.

Protože myslely na národjnemohly automaticky přitakat 

ke všemu, co přicházelo z Vídně, jako to?cinila strana ka

tolicko národní. Protože byly zatíženy svou velikou odpověd

ností, vyplývající z toho,že zaujímaly mocenské posice, 

nemohly také automaticky zaujmout stanovisko negativní a re

voluční, jako strana státoprávně pokroková. Jejich progra

my počítaly s Rakouskem, přeměněným ovšem a reformovaným 

potami podle jejich koncepcí, od sebe se různících. Otázka 

byla: mají jít s Rakouskem i tam,kde se to očividně příčí 

bezprostředním zájmům a citům národa a doufat v Hejlepší? 

či se mají postavit proti Rakousku v době nebezpečné eex 

pro národ a dát se cestou, jíž až do té doby označovaly 

za nerozmyslnou a národ ohrožující?

Každá z velikých stran hledala pracně svou odpověď. 

Všechny ji nalezly až xmämhm^mkmyniißi v druhé polovině války, 

když už bylo docela zřejmé,že co bylo do 1914 již nikdy 

nebude,že není možný návrat do poměrů doby předválečné a
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kyd když lid'jasně a důrazně oznámil svým vůdcům, co je 

jeho názorem. Česká veřejnost nikdy nemívala ve zvyky při

jímat slepě a bez odmluvy pokyny svých vůdců. Dovedla je

jich rozhodnutí měnit a vůdce sesazovat. Pravi ielne se
Qjvlivňovat

snažila) vůdce a to i ty, jichž si plně vážila a jejichž 

úsudek respektovala, V polovině války však lid plně odsu

nul celou vůdcovskou garnituru - zmenšenou ovšem o vůdce 

uvězněná - a jasně a zřetelně jí připomenul,ze rozhodová

ní patří lidu a ne jí , že je na vůdcích, aby se podřídili 

vůli lidu, nebo aby se vzdali svých postavení.

Ztt&im, co strany hledaly pracně východisko, nalezl 

je národ bez nich. Ale to bylo až v druhé polovině války. 

V první polovině války byla oficiální česká politika bez

radná a snad poněkud nespravedlivě jsme ji z toho vinili 

jak za války, tak i po válce. Postavení těch, kteří nesli 

odpovědnost bylo obtížnější, než jsme byli tehdy ochotni 

pg)KhľKpi±x nebo schopni pochopit. A ze všech hlavních stran 

nejobtížnější byla situace česko slovanské xiinanyxaslx 

sociálne demokratické strany dělnické.
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České politické strany na počátku války (IV)

Ze všech stran, jimž válka uložila zpytování svědomí 

a hledání nových cest, nejnesnadnější a nejobtížnější úkol 

měla Československá xkx&xa sociálně demokratická strana 

dělnická(autonomistická). Byla to strana oficiálně marxis

tická, i když její víra ve '‘vědecký socialismus” a jeho ne

omylnou pravdivost, byla již otřesena reformistickými idea

mi, plynoucími ze střízlivosti řadového členstva a z hlu

bokého nacionálního cítění nejširších lidových vrstev.Stra

na se sice i nadále oficiálně stavěla proti nacionalismu 

jako"reakcionářskému šovinismu”, ale zkušenosti s rakouský

mi soudruhy a jejich nesporným šovinismem, stejně jakTs tím 

co denně zažívali její přívrženci ve styku s německými pod

nikateli a zaměstnavateli, podstatně mírnily tento pochyb

ný internacionalismus. Ještě r.1911 opakovali její poslanci 

při vstupu na vídeňskou říšskou radu své protistátoppávní 
prohlášení, ale kdežto původní projev, jenž přivedl stranu 

na dlouho do isoláce v národě, byl bojovný,tentokráte pro

hlášení bylo učiněno již jen ze &vyku a přemnozí z jejíchx 

vůdců je viděli giž neradi.

Praktické úkoly, jako na příklad péče o rodiny povo

laných záložníků, mzdové poměry dělnictva, povolaného k vá

lečným úkonům i toho, jež zůstalo na xrtraých starých praco

vištích, nebo propadlo místní nezaměstnanosti,problémy zá

sobovací , to všechno nutilo stranu k spolupráci - často 

hodně polemické - s rakouskými úřady, ale také s ostatními
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stranami a institucemi jimi ovládanými. NechuČ k válce,po

chopitelná nejen z důvodu národních, ale i z± tradičního pa

cifismu a ántimilitarismu, nutila stranu hledat lepší po

měr k ostatním stranám a složkám národa, od nichžx se ao- 

sud důsledně separovala,jako se snažila separovat i své 

členstvo formováním nejen vlastních tělocvičných jednot, 

abstinentních kroužků, nevěrců, ba i šachistů. V jejích řa

dách, stmelených až dosud přísnou kázní, se pomalu, ale vi

ditelně začaly fnmmamatax utvářet frakce velmi protichůdných 

názorů.Na jedne strane byli ti, jez ovlivňovalo především 

jejich češství, jako tomu bylo u Habrmana, Modráčka, Hudc^, 

Bechyněho a jiných,na druhé straně pak byli ti, kteří hle

dali útočiště ve zpřísnění socialistického cítění a v evan

geliu Karla Marxe.A byla tu ovšem mocná skupina opatrníků 

a oportunistů, zvláště silná ve vedení strany a jejím byro

kratickém aparátu,kteří chtěli především zachránit stranu, 

její mocenské posice, tisk a majetek tehdy již velmi znač

ný a kteří se teprve, když na konci války a po válce krise 

strany plně vyzrála, postavili buš na stranu národní,nebo 

vytvořili zárodek sociálně demokratické levice, z níž se 

zrodila pozdější komunistická strana. Vývoj v lidu posilo

val obě tendence. Bída hnala určité vrstvy k sociálnímu ra

dikalismu,ač i ten měl své nacionálni spodní pmgiagy tóny, 

Mechuš k válce a válečným cílům centrálních mocností,poli

cejnímu režimu a bezohledné germanisaci pak hnala značnou 

část sociálně demokratického členstva a voličstva k radikál
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ní mu nacionalismu. Protože byl znemožněn normální vnitro

stranický život, který by diskusí umožnil nejakou synthé- 

su, vyrůstaly tak v rámci jednotné dosud strany počátky dvou 

navzájem se potírajících stran, zárodek pozdějšího rozště

pení sociální demokracie bylo možno pozorovati již v prvních 

měsících války. K rozštěpení by bylo nutně došlo, i kdyby 

nebylo ruské bolševické revoluce a snahy Třetí internacio

nály zapustit kořeny i u nás.

Ačkoliv iiáimáx mezi řadovým členstvem a voličstvem 

byla mocná nacionálni nálada a zřejmě převládala, ač je 

ovšem těžko mluvit zde s nějakou určitostí, když nebylo pří

ležitostí a možností zjistit nějaký vzájemný početní poměr* 

nejakým hlasováním - ve vedení převládali oportunisté a 

dogmatičtí marxisté. Jim v čele stál dr.Bohumír šmeral,jenž 

se velmi brzy stal pro národ prototypem Rakušáka a který, 

ač vyhlášený oportunista, se přidal na stranu krajní levi

ce. Tisk strany psát, zejména v prvních letech války, ve 

smyslu vyloženě rakouském a političtí vůdci strany se v pře

vážné většině také svými veřejnými projevy stavěli docela 

nerozpačitě a nedvojsmyslně na stranu Rakouska. Socialistic

ká víra v plánované hospodářství, vyžadující velkých hospo

dářských celků, stejně jako myšlenková závislost na říškko- 

německých sociálních demokratech, kteří na počátku války 

slavnostně spálili sve rudé prapory, socialistické zaujetí 

proti carskému Rusku ( vůdce německých sociálních demokraty
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August Bebel se přece proslavil svým výrokem,že kdyby došlo 

k válce s Ruskem sám by vzal pušku na rameno a šel by bojo

vat), to všechno zahánělo stranu do rakouského tábora. Ně

mečtí - říšští i rakouští - soudruzi byli mnohým vůdcům 

českoslovanské sociální demokracie skoro až do posledních 

fází války mnohem bližší, než jiné strany vlastního národa. 

Přes odpor "nacionalistických úchylkářů", z nichž mnozí byli 

vedením strany a někdy i místním aparátem hodně dlouho zatla

čováni do pozadí a v některých případech i pronásledováni, 

strana si ve veřejnosti získala nechvalnou pověst xadatHinx 

zatvrzelých fiakušáků a po obnovení politického života a také 

v Československé republice trpěla tímto odiem dosti dlouho. 

Tuto nechvalnou pověst se mnozí vůdci snažili překonat stup

ňováním socialistického radikalismu. Sem patří na příklad i 

zřízení "Socialistické rady", sdružující sociální demokra

ty a národní socialisty,ač obě strany byly jiŽ členy českého 

poslaneckého klubu a Národního výboru. Vyvrcholením činnostj 

této"Social4stické rady" byl pošetilý a národní věc poškozu

jící nejapný pokus vyhlásit 14.října I9I8 československou so

cialistickou republiku jménem této Rady.při nejmenším to byi 

lo hrubé porušení národní solidarity.

přes všechna opačná tvrzení historiků soc.dem. strany 

vedení této strany za války nešlo s národem.Kráčelo důsledně 

vedlevněho a často i proti němu. Staré tradice austDO-smcialis- 
mu tezko umíraly a teprve po rozbití strany a odchodu bol
ševického krídla se československá strana sociálně demokra
tická stala opravdu stranou československou.
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České politické strany na počátku války(V.)

Česká strana agrární na počátku války dáíno již odrostla 

svá malá počátky a byla na nejlepší cestě státi se nejmocněj

ší z našich politických stran. Tehdy však ještě nikdo netu

šil, že jednou bude rozhodným způsobem dominovat česká a pak 

československá politice. Veřejný život se dosud soustřeďoval

v městech, zejména v Praze, a agrární strana, ač měla znač

ný počet přívrženců, neměla ještě podstatnější kádry v měs

tech a taká politickou váhu v měřítku celonárodním.Veřejné 

mínění ji zpravidla přehlíželo.

Toto přehlížení bylo do značné míry způsobeno tím,že

strana, vznikla na stavovských základech, se podobala tehdy 

ještě spíše politisující zájmové organisaci venkova,než sku

tečné celonárodní strane. Pravda, měla program, pečlivě vy

pracovaný a vydaný tiskem, ale ten byl snůškou isolovaných 

požadavku zemědělského stavu a postrádal jednotný filoso

fický základ,jaký býval tehdy požadován na politických stra

nách a jejich programech.Těžko sě tu dalo mluvit o povšech

ném agrárním "názoru na svět". Také její vůdcovská garni- 

toa činila spíše dojem odborových nebo stavovských pracov

níků, kteří se ocitli v politické aréně, než politiků a 

národních vůdců. Strana neměla dosud osobností.celonárodní

ho významu, jako byli Palacký,Rieger, Bráf, Sladkovský, 

dr.Herold, dr.Kramář, T.G.Masaryk nebo i KlofáČ. Byli to 

praktikové, ne političtí teoretikové. Inteligence měla ve 

svýcji řadách dosud pomálu a její hlas byl slyšen zpra- 
vidlei/rkdyž šlo o přísné zájmy venkova. Tam, kde šlo o vel-
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ké zájmy celonárodní nebo o otázky názorové, byly to jiné 

strany, jejichž stanovisko ovlivňovalo verejné mínění, sou

středěné dosud v městech, protože venkov se ještě nedoká

zal plně uplatnit. Dosud se také nedalo mluvit o nějaké pro«
pracované agrární ideologii,ač počínajíc Alfonsem Slastným 

se o ni různí agrární pracovníci pokoušeli. Zatím jí posta

čovalo heslo "venkov jedna rodina". Vedle stran "všenárod- 

ních" byla ještě dlouho úzce stavovská.

Agrární strana ée vyznačovala zvláštní směsí konserva- 

tivismu a radikalismu. Venkovan je vždy poněkud konservativ 

ní a agrární strana se vyznačovala nedůvěrou k politickým 

teoriím, zejména k těm modernějším. Byla nacionálni - a to 

hodně v původním staročeském smyslu,kteréžto straně byla 

mnohem bližší, než si sama uvědomovala. Ve své hospodářské
v zM zalespoň>

politice byla prísne ochranárska, soteifpokud slo o zeměděl

ství, jehož zájem stavěla proti zájmům měst, o něž tehdy 

nedbala. Neměla také valného smyslu pro sociální politiku, 

zejména pokud se dotýkala měst.

Naproti tomu byla velmi moderní - mohli bychom 

říci pokroková - ve 4vé péči p povznesení všetečného a od

borného vzdělání venkova a budování sítě lidových peněžních 

ústavů i v malých vesnicích a svépomocných hospodářských 

družstev, jakož i čtenářských besed s knihovnami a hasič-
Z ^X

skych jednot. Protože na vesnici socialismus dosud nepro

nikl, zaujetí venkova proti městům snadno zlomilo posice 

ostatních občanských stran, jako národní strany svobodomysl 

né a na Moravě strany lidovo-pokroková, jež stejně měly
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přitažlivost jen pro vzdělanější nebo zámožnější vrstvy 

na venkově. Jejím hlavním soupeřem byly obě katolické stra

ny, v Čechách strana katolicko-národní, na Moravě strana 

křesťansko sociální. S nimi sváděla tuhý a vítězný zápas 

a stala se tak jedním z důležitých pilířů protiklerikálního 

hnutí.

Ještě více než socialistické strany věnovala tato stra

na svou hlavní pozornost otázkám hospodářským i za válkyg# 

a měla dlouho sklon odsunovat ostatní věci do pozadí a pří

padně se přizpůsobovat postupu ostatních stran.Problémů 

hospodářských nebylo ovšem málo. Povolání záložníků a stále 

se opakující nové odvody zbavovaly zemědělství pracovních 

sil, při čemž povinnost stupňovat dodávky potravin pro měs

ta a armádu kladla na zemědělce zvýšenú-úkoly.

Ovšem, ani agrární strana, jež věnovala dosud nepatrnou 

pozornost "vysoké politice" , jíž přenechávala jiným stranám, 
a V W Vnevyhnula se problémům, pred nez byly postaveny všechny 

ostatní strany,protože dolehly na celý národ a tím i na její

příslušníky a přívržence. Agrární strana bývala již po 
dlouhou dobu
mkrnimkrnimi; zastoupena nejen ve vídeňské říšské radě, ale i 

v různých vládách - když byla česká delegace na čas ve vlád

ní koalici - a nejvýznačnějŠím z agrárních představitelů 

byl tehdy poslanec Prášek, velký statkář z JŽivna,který i za 

republiky byl jeden čas ministrem. Kolem něho byla skupina 

poslanců, kteří právě proto,že byli členy říšské rady,práci 

na této půdě přikládali zvláštní důležitost.Naproti této 

skupině stáli pracovníci strany, jako na př.Švehla,kteří 
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do Vídně nešli a nalezli si hlavní působiště v zemském sně

mu, okresních a městských zastupitelstvech, nebo jiných insti

tucích, působících na domácí půdě.Tyto instituce a také jejich 

členové byli mnohem xmsaxdix blíže lidu a také byli mnohemx sná 

ze jeho náladou ovlivněni. Brzy se objevil rozpor mezi křídlem 

domácím a vídenským, jež příliš podléhalo tamnímu ovzduší. 

Domácí křídlo mělo hlavní kontakt s lidem, vídeňské ( a to 

ne jen agrární) bylo hlavně ve styku s ostatními politiky mo

narchie. V tom je vysvětlení, proč se tak snadno u všech 

stran lišilo hledisko politiků doma od těch, kteří působili 

ve Vídni.

• Jako většina českých stran vstoupila strana do válkyjy

ve znamení opatrného oportunismu a hodně dlouho, jako ostat

ní strany, na této cestě setrvala. Neznamená to,že by se byla 

vzdala svého nacionalismu, věřila však,že národu prospěje, 

jestliže se přikrčí on i jeho poslanecká delegace. V jednotném 

poslaneckém klubu českých stran ’’Českém svazu", zejména, když 

byla česká politika zbavena vůdčích hlav persekucí a zatýká

ním vůdců, kteří svým všeobecným i politickým naděláním,nadá

ním, rozhledem a zkušenostmi byli předurčeni udávat ráz a 

směr, agrární politikové, vedení posl,Stánkem,kolísali a tá

pali, stejně jako převážná většina politiků jiných stran. 

Agrární delegace ve VÍdnijýtaké ochotně,snad aŽ přeochotně 

podporovala pokusy zbytečků staročeské strany vytvořiti jed

notnou národní stranu, jež by ve své fcpdstate nebyla ničím, 

než vzkříšením staročeské strany.
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Jako v případě jiných stran celková změna v agrární 

politice diktovaná vlivem událostí, postupující radikali-

sací národa a převládnutí domácího křídla, jež vedl Anto

nín švehla, to všechno přišlo až v pozdějších fázích války, 

kdy již byla definitivně pohřbena myšlenka opo&tunisticke 

"národní strany" pod staročeským vedením. Agrární strana 

se pak aerozpacitě a s plnou rozhodností postavila po bok 

národu. Dosud nevedla,ale svou početností zaujímala důle

žité místo, jež již naznačovalo její příští důležitost . 

Její tisk, v němž významnou úlohu hrál největší agrární no- 

vinář a jeden z největších Českých novinářů,"Josef Vraný, 

obstál čestně ve zkoušce.(Vraný vedl Čestně agrární tisk 

za republiky, kdy byl Členem senátu Národního shromáždění. 

Seznámil jsem se s ním až když jsem se sám stal novinářem.

Ngpětí^ mezi skupinou, zastávající opatrnický oportu- 

nismus a skupinou, jež se rozhodla pro nesmlouvavý boj, vy

ústilo pak za republiky ve veliký konflikt mezi většinou 

strany jdoucí pod pevným vedením Švehlovým a skupinou, jíž 
vedl bývalý ministr Prášek. Ale to již patří do historie 

předmnichovské republiky.
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České politické strany na počátku války (VI)

Poměrně prostě a snadno vypadala situaci pro stranu 

národně sociální. Vznikla přece jako skoro spontánní reak

ce české veřejnosti na sociálně demokratické prohlášení pro

ti českému státnímu právu a na přehnaný internacionalismus 

vůdců oné strany. Národně dělnická^ později národně xnuxmaam 

imstaxmkáx sociální Ýnncfc-gawmxyRnpxmxřtefipxraxjisfirnemoriiiTMitiŤm-kihcrkiú-^rn 

strana kladla váhu na to,že je sociální a ne socialistická 

a od svého vzniku byla hlavní představitelkou nejradikál

nějšího nacionalismu, zabíhajícího velmi často do nerozumu. 

Zprvu byla hmotně podporována mladočechy, spolupracovala se 

státoprávními skupinami a vedla urputný a nevybíravý boj 

proti xmEmaiimm sociálním demokratům( kteří to ovšem oplá

celi stejnou mincí) a socialismu vůbec. Křiklavý antimili- 

tarismus, protiklerikalismus,stejně jako protiněmecká , 

protirakouská a do určité míry také zřejmě antisemitská o- 

rientacejbyla charakteristickým znakem této strany, jež z ne

patrných počátků rychle sílila a se zvětšovala. Při své Čas-

to neurvalé vulgárnosti zaplňovala mezeru v politické struk 

túře národa, protože sbírala do svých řad kromě dělnictva, 

o něž zápasila se sociální demokracií, také drobné řemesl

níky a živnostníky, kteří se necítili doma v národní stra

ně svobodmyslné většinou z důvodů společenských, a kteří 

pro svůj nacionalismus a protiklerikalismus nemohli zakot

vit u trosek staročechů nebo politických katolíků, pyla to 
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vpravdě strana drobného českého člověka, se všemi jeho před

nostmi a vadami.

Nejvýznačnějším vůdcem stMny byl její zakladatel Václav 

Jaroslav Klofáč,který začal svou politickou dráhu jako Člen 

redakce ’’Národních listů". Klofáč byl typem málo odpovědného 

bouřliváka, jenž dovedl razit suggestivní, i když málo lo

gické fráze, jako "raději žalář a okovy, než volnost otroka", 

nebo " k lidu blíž a s lidem výš". Krasavec s mohutnou 

kšticí a vlající černou kravatou,jež se stala skoro znakem 

národně socialistického agitátora, jezdil po českých zemích 

a pronášel vznětlivé řeči. Neomezoval se jen na domácí pů

du, ale se zálibou navštěvoval také slovanské země na Balká

ně, kde jeho řeči byly ještě temperamentnější než ty, jež 

proslovil na domácí půdě. Viktor Dyk, tehdy příslušník stra

ny státoprávně pokrokové, hodně blízké orientací, i když ne 

mravy, udělil vtipně Klofáčove politickému hnutí název 

"strana bujarého šlendriánu" a Klofáče samotného nazval 

"krásnou maskou z maškarního plesu".

Strana měla ovšem jakýsi vytištěný program, ale byla 

to v podstatě jen snůška nabubřelých frází. K růstu strany 

však postačil. Chvíle, kdy by strana jej měla realisovat a 

přebírat odpovědnost za činj své i za budoucnost národa a 

jeho státu, byly ještě daleko. A kdyŽ udeřila chvíle zkoušky 

neměla strana nic, než svou negaci, jež však byla v soula

du s myšlením širokých vrstev lidových, jimž nedávala nic, 

nez citové íraze, jez za daných poměrů bylo krajně nebezpeč

né veřejně projevovat. Persekuce řádila zvláště krůtě mezi
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řadovými příslušníky strany, protože je brali vážně.Také 

mezi českýthi vojákykteří když padli do Válečného zajetí 
tvorili v

přešli do legií, m&ž procent© opravdu cestné.

Vůdcovská ganni tura strany naproti tomu zakolísala, ja

ko ostatně zakolísala poslanecká a jiná vůdčí garnitura 

ostatních stran. Václav Jaroslav Klofáč byl řečník, ale ne 

politický myslitel^ nebo opravdový vůdce o AČ dovedl horovat 

pro mučednictví a je velebit, sám po mučednické koruně ne

toužil a ji nevyhledával, již proto ne,že miloval příjemnosti 

života. Jeho politická dráha se jiz vyznačovala různými ne

pěknými aférami, z nichž případ hotelu ’’Zlatá husa" - jeho 

nezdařená obchodní spekulace - byl tehdy nejznámější. Jeho 

zatčení a odsouzení za vystupňované persekuce bylo trochu 

nezasloužené, ale uchránilo jeho prestýž i na první doby 

republikánského života. Ostatní pmimkmžifcxmxx vůdci strany 

však, až na Jiřího Stříbrněno, který svými schopnostmi i 
kromě

odvahou začal pomalu zastiňovat Klofáče,a adbaaa střízlivé
ho odborářAloise Tučného, mnoho neznamenali. Choc,který 

proslul svým výrokem "pár facek a žádná polemika", Žemlička, 

Fresl a jiní, byli bodří, dryáčničtí a obhroublí agitátoři, 

kteří patrně věřili tomu, co říkali nadšenému poslucháč

stvu, ale nebyli vůdci. "Plechová huba" nebyla a nemohla 

být náhradou za vzdělání a politický rozhled. Vzdělanců 

mela tehdy strana málo, i ve své vůdcovské skupině»protože 

celým svým ustrojením inteligenci spíše odpuzovala než 

přitahovala. Teprve mocenský vzestup strany přivedl do je

jích řad některé příslušníky z řad inteligence, ale strana

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 491



ioé> 

jimi mnoho nezískala. Nejeden z nich byl kariérista, jako 

na př. dr.Baxa, pozdější pražský primátor, smutně proslu-
Vetšinou přišli 

lý z Hilsnerovy aféry, dr.HUbschmann a pod. kžsixinsKxhyli 

od státoprávních pokrokářů, kteří měli inteligence hodně, 

ale málo možností opatřit jí politický vzestup, příliv od 

realistů nastal až na konci války a ještě více za dob re

publikánských.

Krátce před válkou byl předseda poslaneckého klubu 

strany dr.Karel Sviha demaskován jako rakouský policejní 

špicl. To stranu uvedlo v obecnou nevážnost a vzbudilo mno

ho zmatků ve vůacovské skupině.

Vrtkavý Václav Jaroslav Klofáě nedovedl dát s$®aně 

pevnou a jasnou linii- protože ji sám neměl- ani před svým 

zatčením. Po jeho uvěznění byla strana docela bez hlavy a 

bezradná- ale členstvo jednalo na vlastní pěst.Předváleč

ná agitace, jíž se vybíjela její činnost,byla vyloučena 

policejním dozorem a persekucí a tak pomalu každý z vůdců 

i podvůdců šel vlastní cestou. Jako na sociální demokra

cii, tak i na stranu národně sociální, jako představitelku 

drobných vrstev lidových a těsně sdruženou s vlastní odbo

rovou ústřednou ’’Českou obcí dělnickou”, dolehlo mnoho prak

tických úkolů hned po vypuknutí války, jimž se nemohli vy

hnout ani lidé jinak zásadně protirakouští. Mnozí z vůdců 

a podvůdců se však dali zastrašit, nebo získat hmotnými vý

hodami.Za tím, co řadoví členové strany byli povoláváni na 

vojnu, nebo k válečným úkonům, nebo také zavíráni do vězení - 

často jen z trestu za to^iže nerozpačite dávali průchod
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svým protiválečným, protirakouským a protiněmeckým citům, 

nejeden z funkcionářů strany nalezl teplé místečko v "ústřed

nách” a pod., kde se uchránil před vojenskou povinností a 

nalezl pohodlnou obživu a mnohdy i příležitost se uchránit 

obecného strádání a třeba i se obohatit. Poslanec Vojna,který 

se uchýlil do jedné z těchto rakouských "ústředen" a byl po 

válce zapleten do nepěkného korupčního případu s dovezenými 

tuky, byl Bkřirx obviňován - nevím dnes zda právem či neprá

vem- že udával "nespolehlivé"lidi,kteří pak byli odvedenia:
V prvních

a posláni na frontu. ířakdymkEm letech republiky pak kolo

val vtip,že národně sociální strana má zvláštní zásluhy o 

legie»protože Vojna posílal lidi na frontu a David (poslanec 

a nyní velký kolaborant s komunisty) je v ruském zajetí zí

skával pro legie.

Do strany, jež až dosud proslula toliko obhroublostí 

a nevybíravostí svých politických mefiod, začala postupně 

pronikat korupce, jíž tak nasákla,že v prvním desítiletí 

republiky vzbuzovala mezi slušnými lidmi štítivý přímo odpor.
Teprve radikální přeíom v české politice, který nastal 

zejména po smrti Františka Josefa I. a po nastoupení císa

ře Karla, po manifestu Českých spisovatelů, divadelních 

slavnostech a národní přísaze,jakož i po návratu vůdčích 

českých politiků z vezení a v důsledku jejich zásahu vytla

čení oportunistů z vůdčích rn^st,začíná také v národně sociál

ní strane obrat. Zacina se vsak take objevovat nový zárodek
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zmatků,jež se za času republiky projevily značnými otřesy. 
Strana, jež svým složením vyhovovala především deviným ře

meslníkům a živnostníkům a hodně dlouho měla poměrně málo 

továrního dělnictva, dostala pojednou značný příliv dělní

ků, znechucených rakouský orientovanou politikou sociální 

demokracie. Pod vedením dr.Vrbenského a inž.Borka se do 

strany nahrnuly zbytky anarchistického hnutí. Obě skupiny 

vnesly do strany značný sociální radikalismus, který vedl 

k tomu,že strana zaměnila označení "sociální" za"socialis- 

tické". Dosud však oficiálně zavrhovala marxismus. Nastal 

také příval oportunistů všeho druhu, zejména z kruhů inte

ligence a polointeligence. Mezi nimi bylo mnoho takových, 

kteří se nemohli z těch či oněch důvodů uplatnit v ostat

ních městských stranách.Ale důsledky toho patří již do re

publikánského dvacetiletí.

Souhrnem lze říci,že strana národně sociální jako ta

ková udážala celkem nepatrný ráz v české politice první 

poloviny váůý. Chaotické poměry v její vůdčí garnituře a 

naprostá neujasněnost cílů ji z vůdčího postavení vylučo

valy, ač její řadové členstvo bylo jednou z důležitých slo

žek národně orientovaného spontánního postupu lidových vrstev. 

Všechna tíha usměrňování české politiky dolehla proto na 

národní stranu svobodysinou, od let vůdčí sílu české poli

tiky,ayní však již ve značném^úpadku a na malou státopráv
ně pokrokovou stranu. Jeste více však - zejména v době,kdy
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nejpřednější političtí vůdci byli umlčeni tím,že byli u- 

všzněni a jejich místa zaujaly druhé garnitury, ne právě 

nejlépe kvalifikované věsti národ v jeho nejtežších a nej

osudovějších dobách, připadl tento úkol nepolitikům, jako 

na příklad spisovatelské radě a v ní jednotlivcům, jako 
byli dr.Antonín Hajn, proslav Kvapil,Alois Jirásek,Viktor 

Dyk, J.S. Machar, dr.Jan Heidler ,Antal Stašek a mnozí ji

ní. Oni mluvili za národ v době, kdy politikové nemohli 

mnozí z nich ani nechtěli.
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České politické strany na počátku války (VII) 

Ani národní strana svobodomyslná (mladočeská) nebyla 

náležitě připravená na zkoušku státníkovu,jiz byla váleč

ná krise. Její úpadek, jen dočasne zastavený reorganisací, 

kterou několik let před válkou provedl dr.Karel Kramář,po
kračoval již od let devadesátku Ze strany, jež byla kdy

si bezvýhradným mluvčím národa a skoro výlučným jeho před

stavitelem v zákonodárných sborech, vůči vídeňské vládě a 

okolnímu světu, se stala strana upadající, početne slabá- 

ač dosud jedna z největších - a rychle doháněná a předsti

hovaná stranami mladšími. Oslabena odtržením svých organi- 

sací, jež se změnily ve stranylidovo pokrokovou, ztrátou 

svých posic na venkově, jichž se zmocňovala strana agrární, 
oýkožována ztrátou části inteligence, získávané stranou .Átá

✓ v*
topravne pokrokovou na pravici a stranou pokrokovou (realis 

tickou ) na levici, musela si strana, jež byla kdysi totál

ní organisací národa přivykat na myšlenku, |e je již jen 

jednou z mnoha. Dosud však soustřeďovala skoro úplně vrstvy 

podnikatelské, zámožnější střední stav, úřednictvo, značnou 

část učitelstva, profesorů středních a vyshkých škol,pří

slušníků tvůrčího kulturního světa a svobodných povolání.

Na rozdíl od ostatních stran měla přímo nadbytek vynikajíč

cích osobností ve svých řadách a v její vůdcovské garnitu

ře několik nejpřednějších osobností českého národního ži

vota. Neměla ani nedostatek dorostu.Vedle mocných organisa

cí odborových či zájmových, soustřeďujících skoro úplně 
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hodně pozdě, až když poznala nezdar svého pokusu se stranou 

národně dělnickou, i organisacá dělnických (hárodní sdru

žení odhodových organisací), měla značné posice mezi stu

dentstvem a hodně slabší mezi mládeží nestudentskou. Do její 

sféry patřilo několik významných nakladatelství ( J.Otto, 

^.R. Vilímek, F.Simáček,Topič,ňivnáč a j.nejdůležitější 

české listy, mezi nimiž na prvním místě stál nejpřednějšx/ 

a dosud nejvlivnější deník"llárodní listy”. Strana měla do

konce ve svých rukou i ’’České učení projí vědy politické”, jež 

členové strany zřídili k oslavě narozenin dr.Kramáře. A tak 

z tradice a pro kvalitu členstva a vedení zaujímala strana 

dosud postavení mnohem vlivnější, než by jí bylo příslušelo 

podle její početnosti v národě i ve společném klubu poslanců 

na radě říšké. Dr.Kramář pak, poslední zh jejích velikých 

vůdců yváhou své osobnosti zastiňoval da&eteo všechny ostatní 

vůdce druhých politických stran. Ve své straně neměl soupeře.

Za těchťo okolností se dalo očekávat,že alespoň tato 

strana, se značnými styky za hranicemi, ve světě slovanském, 

ve Francii a ve Velké BräKnii, bude schopna ujmout se pevné

ho a cílevědomého vedení.Avšak ani mladočeská strana nedoká

zala automaticky zaujmouti nedvojsmyslné stanovisko a říci 

národu jasně jakou cestou se brát. I pro ni byly první měsí

ce dobou osudového zpytování svědomí, válka jistě byla proti 

jejímu slovanskému a zahraničně politickému program#; ale 

problém sám byl mnohem hlubší a složitější. Nakolik desíti

letí před touto katastrofou opustila strana politiku pasivního
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odporu a neobesílání vídeňského parlamentu a rozhodla se 

pro politiku "positivní" (odpůrci ji přezděli na "drobeč

kovou"), to jest pro vymáhání jednotlivých praktických po

žadavků českého národa, vedoucích k jeho posílení kultur

nímu a hospodářskému.. Pěchovala o budo^vání,r oziio j a zdo

konalení Školství odborného i všeobecného, o hospodářský 

rozmach národa a jeho vymanění z vlivu vídenských a praž

ských německých bank a velkoprůmyslu, o posílení samospráv- 

nych instituci, o proniknuti ceskeho živlu do uradú a to 

od nejnižších instancí až do ministerstev. 0 uskutečnění 

českého státního práva, v něž pevně věřila, usilovala ces

tou evoluční v pevném přesvědčení,že tou měrou, jakou bu

de národ sílit, tím více se přiblíží k uskutečnění tohoto 

cíle. Nechtěla rozbíjet Rakousko, ale refoiinovat je. Byl 

to v podstatě návrat k starému programu Palackého,Že kdy

by nebylo Rakouska, museli bychom se snažit o jeho vytvo

ření. Z této koncepce vycházela celá vnitřní i zahraniční 

politiKa strany, její austroslavismus, její snaha porazit 

převládající němečkův vliv solidaritou neněmeckých a pře

devším slovanských národů monarchie. Národu tato politika 

přinesla nesporný prospěch, ale byla hlavní příčinou úpad

ku strany a její posice mezi voličstvem. Radikálním skupi

nám se tento postup zdál příliš pomalým - ale i skupiny 

jež odmítaly české státní právo změnily "drobečkovou"poli- 

tiku ve své agitaci v něco hmotařsky nezásadního.Strana,
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jež macionalistům byla příliš málo nacionálni a internacio- 

nalistům příliš nacionalistická, stoupencům materialismu 

příliš ideologická a ideologům příliš materialistická, ra

dikálním pokrokářům příliš xpápam zpátečnická a konservativ

er příliš pokroková, Jjyla vystaaena soustředěnému útoku 

se všech stran. Neudržela krok se stupňující se radikalisa- 

cí českého veřejného života, jež vyplývalo stejně ze vzrů
stajícího sebevědomí národa,získaného pocitem zvětšující se 

síly, i ze stupidnosti vídeňských vlád, jež nepromeškaly 

jediné příležitosti ukázat Čechům, že v Rakousku je panským 

národem jen národ německý. Nyní, když nastala pohroma,před 

níž strana tak důrazně a soustavně varovala, objevila se 

nezbytně otázka: lze pokračovati v dosavadní linii, stano

vené za docela jiných poměrů? Má strana opustit svou slo

vanskou koncepci nebo sv€u koncepci rakouskou? AŽ do vy

puknutí války byly obě koncepce vzájemně slučitelné.Nyní 

se srazily na bojištích. Co opustit a ěeiio se přidržet? 

Není na čase odejít od mladšího Pulakkého k staršímu Palac- 

kému, který také zlomil hůl nad Rakouskem a prohlásil,že 

jsme byli před ním a budeme i po něm?

Podvázání veřejného Života v monarchii a zejména v 

českých zemích policejními a ce&iurními opatřeními znemožni

lo nutnou veřejnou diskusi, ale národní strana svobodomysl

ná byla první z českých stran, postavených před nutnost 

nového promyšlení dosavadních progamů a koncepcí, která 

tak učinila a promluvila jasným způsobe^ Již o velikono

cích 1915. uveřejnil dr.Karel Kramář v "Národních listech"
Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 499



nt 

úvodník,$ němž ohlašoval zmenu politiky své strany a její 

i celého národa rozchod s habsburskou monarchií. Ale již 

21.května 1915 byl dr.Kramář na rozkaz rakouského hlavní

ho vojenského stanu zatčen a po něm zatčen i dr.Alois Rašín, 

který do strany přišel od státoprávních pokrokářů a svou 
nezlomnou energií doplňoval poněkud měkkou a ohleduplnou 

osobnost dr.Kramáře. (Rr. Rašín byl uvězněn před válkou za 

svou účast na Omladině a zbaven doktorátu, jejž pak znova 

získal. Za války byl znova zbaven doktorátu a odsouzen k 

smrti, ale společně s dr.Kramářem omilostněn amnestií,vy

danou císařem Karlem po smrti císaře Františka Josefa.) S 

nimi zatčeni byl^: yincenc Červinka, jeden z nejpřednějších 

redaktorů "Národních listů",který se specialisoval na slo

vanské otázky,starosta České obce sokolské dr.Scheiner a 

někdejší redaktor "Národních listů" generální ředitel živno

stenské banky dr.Jaroslav Preiss. Strana byla tak zbavena 

svých nejpřednějších vůdců a vedení se dočasně zmocnili opor 
tunisté, jako bývalí ministři dr.Fořt a dr.Fie&iüer a poslan

ci Maštálka a dr.Zdeněk Tobolka. "Národní listy" pak padly 

do rukou stejně oportůnistického redákt/ora Josefa Hevery. 

Jako u jiných stran, tak i tato vůdčí garnitura,jež přišla 
nečekaně k moci, ztratila doc&^J/kontakt s národem i řado

vými stoupenci strany.

Vítězství oportunistů však nebylo v tomto případě úpl

né. Stranický aparát jim nepadl do rukou. Generální ta jamník 

František SÍs ( bratr mého milého přítele Vladimíra),spolu 

s některými jinými pracovníky vedli tuhý boj pro t4z opor tu-
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nistům a postupně je vytlačovali z jejich posic. V "Národ- 

nch listech” vedl odpovědný redaktor listu Ladislav Tůma 

s většinou redaktorů důrazný boj proti rakouské orientaci 

a rakouské úřady šalamounsky vyřešily situaci zákazem "Na- 

rodních listů". Vznikl novy deník "Marod" (pamemum preme

nou malého a skoro neznámého týdeníku), týdeník "Gesta",
*■

zprvu jen literární,jakož satyrický "Nebojsa", jako mluv

čí nekompromisní národní orientace strany. Krajinský tisk 

strany, zejména Lukavského "Český deník" v Plzni, scejně 

jako celé plzeňské křídlo strany, zastávali radikální orien

taci. Proces pak, vedený ve Vídni proti dr.Kramářovi a spo

lečníkům, radikalisoval stranu již docela a isoloval sku

pinu oportunistu. Proces ostatně působil radikalisujícím 

vlivem na celý národ. Mel jej zastrašit, ale nedokázal to. 

Veřejnost prostě pochopila - a německý tisk v českých ze

mích se již postaral, aby to pochopili i ti nejméně chápa

vější -jaký je účel tohoto procesu »namířeného ne proti 

jednotlivcům, ale proti celému národu. Každý xiiáiymEmxm 

si uvědomoval,že v osobě dr.Kramáře a jeho druhů je souzen 

celý národ a že rezsudek, proti nim vynesený, je namířen 

proti celému národu. A tak se stalo,že /dr.Kramář tfQ/átal 

národním hrdinou, za nímž stál každý, bez rozdílu dřívější 

i nynější politické orientace.

KdyŽ pak po nastoupení císaře Karla došlo k jakémusi 

obnovení politického života a dr.Kramář a dr.Rašín se spo

lu s ostatními politickými odsouzeni^/ vrátili do českých 

zemí, byl obrat ve straně a ostatně i v celém národě docela 
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dovršen. Rakouští oportunisté byli definitivně zatlačeni 

do ústraní a jejich posledním útočištěm byl tisk politické

ho katolicismu a tisk BaŠtýřuv. Likvidace oportunistu byla
V Z z zprovedena ve všech ostatních stranách - s výjimkou sinam 

marňjwm ovšem katolicko národní strany,sociálně demokratických 

"centrálistú" a částečně i oficiální strany sociálně demo

kratické. Mladočeské straně pak se zdála kynout lepší bu

doucnost .Padla myšlenka jednotné národní strany pods vede
ním staročeským a luhačovické porady se zdály být předzvěstí 

sjednocení českých nesocialistických stran pod vedením mlá

tí očeský<ÄVÍ To však patří již do pozdějších fází války.
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Válečné půjčky a inflace

Do své lehkomyslné války vstoupilo Rakousko nepřipra

veno politicky, špatné připraveno vojensky a docela bez

myšlenkovitě tam, kde šlo o otázky hospodářské a finanční.

Nepostaralo se ani o náležité zajištění potřeb, bez nichž 

musí hospodářský život se dostat do slepé uličky, ani 

se nepostaralo o vyřešení kimaitixyEfi finančních problémů, 

jež přinese s sebou válečný konflikt.(Vjetoda vytloukat 

klín klínem, jež byla starobylou maximou rakouské vnitř

ní politiky, byla uplatněna také tan, kde šlo o financo

vání války.Pochopi tělně to muselo selhat,zejména, když 

místo aby byla kratičkou vojensko-policejní procházkou 

Srbskem, jak se pošetile domnívali ředitelé rakouské za- 

hraniem politiky, zstala celosvetovým konfliktem, 

trvajícím plné čtyři roky. Ve Vídni si zřejmě nikdo ne

lámal hlavu takovou malicherností.

Rakousko-uherská banka se v posledních dvaceti ne

bo třiceti letech před válkou konečně vyprostila ze slo- 

zvyků předchozích dob, kdy byla zrovna Školským příkladem, 

jak se nemá spravovat měna. ( Ruský národohospodář Silin 

o tom vydal překrásnou knihu pod názvem "Rakousko-Uherská 

banka”. Její český překlad byl znamenitým úvodem do fi

nanční vědy.) Snad po prvé v moderních dobách byla ra

kouská měna postavena na zdravý základ. Cedulová banka 

byla nezávislá na státu a vládách a zákon jí zakazoval 

půjčovat státu peníze na nekrytý úvěr. Banfovky pak, jež 4
Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 503



11$ 

zákonitým platidlem, směla vydávat jen do míry stanovené 

zákonem, to jest musely mít náležité krytí.Krytí muselo 

být z části zlatém, z části hodnotnými devisami a valuta

mi, částečně pak obchodními směnkami, garantovanými ban

kami, jež je předložily. Vzájemný poměr těchto různých 

druhů krytí byl také stanoven zákonem. Obeživo, jež pře

výšilo určitou stanovenou míru- to jest, kde procento 

krytí směnkami bylo vyšší než stanoveno zákonem - bylo 

podrobeno zdanění, takže banka měla na zachování solidní 

měny přímý hmotný zájem. AŽ do vypuknutí války byla tedy 

rakouská měna pevná a plně směnitelná za měny jiné. Ovšem, 

tehdy byla pevná a snadno směnitelná měna všech civiliso- 

vaných států. To je také kus minulosti, kterg/zmizela , 

aby se již nevrátila.

Jakmile vypukla válka, postaíala se však vídeňská 

vláda, aby zničila 4vou měnu, následovala tak zářného pří

kladu svého německého spojence, který se dal na stejně 

šikmou plochu, i když svou měnou manipuloval poněkud obrat

něji. Oběhá bankovek ustavičně stoupal a to bez řádného 

krytí, ač Rakousko válkou nebíhatlo, ale chudlo. Aby se 

obesel zákaz, překážející cedulové bance půjčovat státu na 

nekrytý úvěr vydáním bankovek ničím nepodložených, vymyšle

ny byly válečné půjčky. Tyto půjčky byly předkládány ve

řejnosti nejen jako prostředek, jímž mohou vlastenečtí 

občané investovat do války a zaručit tak její zdárný výsle

dek, ale také jako způsob, jak zachránit pevnost měny a
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zabráMft inflaci. Rakouská finanční správa se netajila 

poznáním,že se počet obeživa povážlivě zvětšuje a že 

vzhledem k stupňujícímu se nedostatku spotřebních a inves

tičních statků toto oběživo vykonává velmi nebezpečný in

flační tlak na cenovou hladinu. Každá válečná půjčka,pra

vila oficiální teorie, vykonává blahodárný vliv tím,že od

čerpává nadbytečné oběživo a přispívá tak blahodárně k sta- 

bilisaci měny i cenové hladiny.

V teorii to bylo správné a bylo by to správné i vxxx 

praxi, kdyby oběživo, získané válečnými půjčkami šlo na

zpět do cedulové banky a tak zmenšen oběh nekrytých banko

vek. Na neštěstí však se tak nestalo. Protože nebylo odva

hy pronikavým zdaněním postihnout obyvatelstvo a připome

nout mu tak,že válka není výlet, ale spor nejen nebezpečný, 

ale i velmi nákladný, nebyly válečné výdaje financovány 

ani z podstatné míry státními příjmy, všechno ponecháno 

tisku bankovek a válečným půjčkám, jež nestačily odčerpat 

nadbytečné oběživo, jež sotva došlo v podobě výtěžku váleč

ných půjček do státní pokladny,ihned se vrátilo do oběhu, 

takže výsledkem válečných půjček nebylo zmenšení

oběživa, ale jen zvětšení státních dluhů.

Protože va/lecne půjčky nestačily financovat valkjv, jež 

se den ze dne stávala nákladnější ( částečně také v důsled

ku postupující inflace), povolila vláda bankám, aby k zvět

šení výnosu jednotlivých emisí půjček podporovaly toto upi

sování tím,že by upisovatelům poskytly půjčky na tyto dluho 

pisy. Lidé tedy mohli kupovat válečné půjčky na dluh, nebo,
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jestliže je koupili za hotové, mohli si na ně vypůjčit 

peníze, takže obeživo, od nich "odčerpané", se okamžitě 

vrátilo k jejich volnému použití.Aby pak ani peněžní ústa

vy všeho druhu, jež byly největšími upisovateli,protože 

upisovat musely, nezůstaly bez hotových prostředků,po

volila rakouská finanční správa Rakousko-uherské bance, 

aby válečné půjčky lombardovala, to jest poskytovala na 

ně půjčky, takže malí i velcí upisovatelé dostali ihned 

nazpět peníze, jež půjčili státu. A aby se to mohlo stát, 

vydávala Rakousko-uherská banka nové bankovky "kryté"

těmito válečnými půjčkami, takže každá válečná půjčka zna

menala ne omezení oběživa, ale jeho podstatné zvětšení. 
Peníze upsané na válečné půjčky se vrátily do oběhu »"s^vje*^ 

vydal stát na úhradu svých potřeb a současně

upisovatelé dostali své peníze nazpět jako půjčku, na níž 

cedulová banka vydala nové oběžito. válečné půjčky měly 

tudíž přímo lavinový vliv na vzrůst inflace.
Rakouští a němečtí oficiální nárító&ospodáři napsali 

mnoho učených úvah, jimiž měly být umlčeny pochybnosti li

dí, vychovaných v "konservativních” poučkách finanční ve-
dy. Oficiósávé dovolávali se hlavně teorií prof. dr.Kappa. 

Praktický výsledek ukázal však,že "konservative!" měli 

pravdu. Měnová situace se ustavičně horšila.

Prodej válečných půjček aa dluh - a často vynucovaný 

uíaredním nátlakem - měl ještě jeden smutný výsledek, ze jmé
na mezi německým obyvatelstvem monarchie. Lidé^upisovali
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nad své poměry a jejich majetek - stejně jako mnoha bank a 

pojišťoven - byl immobilisován v cenných papírech,jejichž 
■re_alná J v v
(Hodnota klesala úměrně s pokleäem meny. Češke obyvatelstvo - 

až na fondy a majetky spravované soudy, nebo pod dozorem ú- 

ředních činitelů - bylo zde postiženo mnohem méně. Češi byli 

méně ochotni upisotoat válečné půjčky.Nečinili tak z nějaké 

hospodářské moudrosti a prozíravosti, ale z nechuti k Rakous

ku a k jeho válce. Kdo se z Čechů nemohl vyhnout upéání vá

lečné půjčky, prodal ji při první naskytnuvší se příleži

tosti a uchránil se tak finanční pohromy. Jedním z důleži

tých bodů obžaloby proti dr.Jaroslavu Preissovi,generální

mu řediteli Živnostenské banky bylo^přece, že Živnostenská 

banka okamžite prodala německým bankám všechny válečné půjč

ky, jež museWupsat a současně odkupovala od těchto bank 

akcie průmyslových podniků, jež se tak dostávaly z němec

kých rukou do rukou českých. Živnostenská banka také docela 

nezakrytě svým klientům doporučovala stejný postup a ochot

ně jejich prodejní akce prováděla. Ovsem, ani sebe větší 

zdrželivost vůči válečným půjčkám nemohla nikoho uchránit 

před škodami, vzniklými poklesem kupní hodnoty peněz a prud

kým stoupáním cen. Mnoho lidí bylo ochuzeno ba ožebračeno. 

Úspoiy byly znehodnoceny a gažisté a pensi sté krůtě posti

ženi.

V každé válce dochází ve všech válčících zemích k 

inflaci určitých rozměrů a k nemírnému stoupání cen. Ani 

nejprozíravější finanční politika nedokázala dosud tomu
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zcela zabránit. Rakousko-uherská finanční politika se 

však postarala,aby její inflace a drahota převýšila mí

ru nutného a aby se rakouské hospodářství hroutilo,až 

se zhroutilo docela. Válečné půjčky, na jejichž organi

zování a výsledky byli ředitelé rakousko-uherské finanč

ní politiky tak pyšni, byly jedním z hřebu do rakve 

monarchie. A protože po válce ve zbytku Rakouska a v 

Remecku v této pochybené finanční politice pokračovali, 

uvrhli vládní činitelé oba státy a jejich národy do

hrozné bídy a připravili příchod nacismu
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Zásobovací potíže

Sotva vypukla válka objevily se značné poruchy hospo

dářského života. Zejména zásobování neklapalo. Z krámů rá

zem zmizelo zboží, jehož tam býval nadbytek. Příčinou to

ho nebylo jenom to,že ustal dovoz z ciziny, nebo že pře

mnozí jednotlivci začali hromadit zásoby. Vázla železnič

ní doprava,kterou vojenská správa dirigovala k vlastním 

účelům a tak, ještě než nastal skutečný nedostatek v ce-

lém štábě, objevily se nedostatky místní. Povolání značné

ho množství mužů na vojnu a odvrácení normální výrobní 

činnosti v průmyslu a zemědělství k válečné produkci, způ

sobilo značnou dislokaci ve výrobě průmyslové a zemědělské 

a ovšem také v distribuci. Později pak působil zhoubně 

obecný pokles produktivity. Objevily se i finanční nesná

ze a hned při vypovědění války bylo nutno vyhlásit dočas

né moratorium na platy, aby se zabránilo mnoha finančním

katastrofám.

Počáteční potíže byly sice jakž takž překonány,ale 
normální stav nebyl již obnoven, protože dodávka vždy 

vázla a nikdy nevyhovovala ani omezené spotřebě. Dokud zde 

byly zásoby hotového průmyslového zboží v obchodech a u

odběratelů, nebylo tak zle. Než obyvatelstvo donosilo 

své obleky a obuv a jiné potřeby, nakoupené dři^ve, mohly 

postačit nedostatečné dodávky, ale čím déle tím více se
v v v

zvětšoval nedostatek pomalu všeho. Na průmyslu a obchodu

nebylo již doplnit jen normální spotřebu, ale bylo zapotře-
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bí nahradit to, co chátralo, protože sffixtuaruaffläax to nebylo 
včas nahrazeno. Zatím, co/produkce &ř zmenšovala a s ní 

i nabídka, poptávka se stupňovala, zvětšoval se také ne

dostatek surovin a oděvní látky byly doplňovány tkáněmi 

z kopřiv a jiných náhražkových surovin.Slovo náhraž

ka si získalo velmi rychle velmi špatný zvuk. Také kůže 

na obuv byl brzy nedostatek - armáda odsála všechny kva

litní kůže - a poměrně brzy klapaly na dlažbě měst dřevě

né podrážky. Nedostatek dobrého zboží zvětšovalo také,že 

kořistníci skoppili co se skoupit dalo a prodávali pod 

rukou za ceny přehnaně zvýšené. Zboží prošlo několika ru

kama,než se dostalo k spotřebiteli a Němci pro to nalez

li hanlivé slovo "Kettenhandel”, řetězový obchod. Do češ

tiny tak pranitoamm proniklo nové slovo "kečas", jež do

cela zdomácnělo a teprve za druhé světové války bylo vy

tlačeno slovem "šmelinář".

Ještě povážlivější a všeho obyvatelstva se ještě 

více dotýkající byl ovšem nedostatek potravin, který 

se objevil již v prvních měsících války a stupňoval se 

takovou měrou,že v posledních fázích války ve velkých 
městech mnozí hladověli a značná^ást obyvatelstva byla 

nedoživená a podléhala snadno epidemiím a nemocem.Zhoub- 

nost t.zv. španělské chřipky, jež za války postihla ra

kouské země, lze do značné míry přičíst podvýživě i ne

dostatku uhlí k otopu.

Tento smutný stav nezavinila jen okolnost,že pole 

byla nedostatečně obdělána a že nebylo na ve^nmově dost 
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pracovních sil, aby se rádně pěstovaly obilniny a dobytek 

na maso. Stejně nebylo pro dobytek dost krmiva.Mnoho zavi

nila mizerná administrativa, do níž rychle pronikla korup

ce, jež značné množství potravin odsunula do pokoutního 

obchodu, jenž za lichvářské ceny dodával osobám dobře si- 

tuovanym všechno, co zmizelo z normálních obchodů a nedalo 

se koupit za normální ceny. Pokud jde o české země přispě

lo k tomu,že tyto kraje s moderním a výkonným zemědělstvím
V v z za celkem soběstačně v produkci potravin, musely zasobovati 

pasivní zeme alpské , armádu a částečně i Německo, při 

čemž zemědělsky ještě lépe postavené Uhry docela sobecky 

uzavřely své hranice vývozu potravin, takže rozdíl mezi 

zásobováním v Uhrách a v rakouské polovině říše byl velmi 

nápadný.

Ještě než jsem byl povolán k vojenské službě, byl 

již v Praze naprostý nedostatek mouky, chleba, masa,bram

bor, mléka, másla a dokonce i cukru a lidé stáli po

dlouhé hodiny,často od časných hodin ranních ve frontách 

před pekařstvím^ než se otevrou, aby si koupili bochník 

chleba, pokud se ovšem na ně opravdu dostalo. Na koho se 

nedostalo, zůstal bez chleba. Rakouské ministerstvo záso

bování oblažilo sice obyvatelstvo odběrnými lístky a obchod

níci měli prodávat jen na ně, ale vadná organisace, spoje

ná s kořistnictvím na straně jedné a korupcí zásobovacích 

úřadů na straně druhé způsobila, že lidé měli lístky,ale 

velmi často nedostali na ně zboží,jež xaimxmžacstax až příliš 

casto nedošlo vůbec do obchodů, na né čekaly. Jen nepatr
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12&
ná část obchodů v drobaém si na tuto zásobovací lichvu 
(fuoadriq^Vet^ina obchodů, velkých i malých, se snažila ob

sloužit své zákazníky, ale těžko prodávat, když zboží nedo

cházelo včas nebo vůbec, protože bylo začachrováno někde 

mezi výrobcem a distribucí, začaste zásluhou ústředen,jež 

měly na stjOosti rozdělování. Zaměstnanci ústředen mohli 

být vyreklamováni, to jest, na žádost ústředny nemuseli na

rukovat a nejeden c.k. rakouský křiklavý vlastnec se scho

val do ústředny a posílal jiné lidi na frontu a při tom 
bohatl válečnou lichvou.

Chléb, pro nás tak důležitá potravina, se jakostí u- 

stavičně zhoršoval. Do pšeničné a žitné moukjp-', z nichž se 

obvykle chléb pekl, přimíchávali mouku z bramborů nebo z 

kukuřice ( to způsobilo mnoho nepříjemných vyrážek) a bílá 

ků^ka chleba, jež bývala podsypáváná moukou, buč docela 

zmizela, nebo byla podsypána něčím, co se chutí i vzhledem 

až příliš podobalo rozemletým pilinám. Po Praze 4e alespoň 

důsledně tvrdilo,že to jsou p<Hiny a tak vznikl neuctivý 

popěvek, namířený proti největší pražské velkopekárně 

Odkolek. Ka^dý to znal:

’’Odkolek, pacholek, 
pece chleba z prkýnek’’.

Zlý byl také nedostatek brambor, cukru, tuků a masa,
s* v v* f v v v z sac těmito poživatinami naše zeme vždy oplývaly a rolnici 

si často s jejich nadbytkem nevěděli rady. Cukr sám byl
, , v jejž

vývozním produktem Cech a Moravy, se jiz za Rakouska

prodávalo do ciziny za sníženou cenu, aby se odpomohlo nad- 

produkci. Ovšem,tentokráte musel zásobovat nejen ostatníRudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 512



země monarchie, ale i Německo a další pmimkirm přidružené 

země centrálních mocností a také ovšem jiné země, aby mo

narchie získala devisy, jichž naléhavě potřebovala,proto

že v důsledku války a nerozumné finanční politiky se ra

kouská mena hroutila a spěla k šílené inflaci.

Pokles ceny peněz, provázený prudkým a nepřetržitým 

vzestupem cen, který byl toho důsledkem, byl příčinou stup

ňující se bídy. Bezohlední lidé bohatli.Každému se zdálo, 

že jeho příjmy značně stoupají ( to se ovšem netýkalo lidí, 

jejichž příjmy jako pense. smluvní platy, požitky a úrokjjfz 

cenných papírů a pod./Tale za|to, co kdo dostal, koupil 

mnohem méně než drosmaih dříve a to ještě s velkými nesná

zemi a v mizerné jakosti. Bohatli a měli se lépe jen ti, 

kteří měli? příležitost se přiživit na nedostatku a byli 

bezohlední dost, aby tak činili, většina lidu nedostatkem 

trpěla a kroma strádání chátrala i zdravotně, zásobovací 

krise byla také jednou z důležitých příčin konečné katastro

fy Rakouska a jeho spojence Německa, kde sice byl trochu 

lepší pořádek v zásobování širokých vrstev, ale nedostatek 
4yi také opravdu značný.Lidé, uvažující dnes o pádu habs

burské monarchie, jsou až příliš ochotni připisovat jej 

vlivu dohodové diplomacie a Wilsonových "Čtrnácti bodů". 

Ve skutečnosti však Rakousko se svými spojenci prohrálo 

vojnu vojensky,protože bylo poraženo na všech frontách.I 

německá fronta se počala hroutit.Prohrálo ji politicky,pro

tože pronásledované neněmecké národy se s monarchií rozešly
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a dokonce i rakouští Nemci se snažili ji likvidovat,aby 

její zeme začlenili nějak do své milované německé říše. 

Rakousko prohrálo svou válku také hospodářsky. V oboru 

zásobování byla monarchie v posledních měsících války již 

úplně rozvrácena. Monarchie si opravdu nevěděla rady a sa

hala k zoufalým prostředkům. Císař Karel dal pro Vídeň za

bavit zásoby, dopravované z Uher pro německou armádu a ris

koval raději konflikt se svým spojencem než revoluci z hla

du a bídy a ve svém hlavním městě« U nás nakonec železničá

ři odmítali dopravovat potraviny, vyvážené z českých zemí.

Lze říci plným právem, že i bez politických a vojenských 

pohrom by se Rakousko bylo zhroutilo pro neúspěch své 

hospodářské a zásobovací politiky. K tomuto nezdaru a k 

utrpení lidu v rakouské polovině říše přispěli značně Ma— 
Jař i svým sobectví«/. Uhry nechaly hladovět před^itavskou 

polovinu říše, aby nadále samy mohly žiti v dostatku, ba 

i v nadbytku. Když jsem byl v Košicích - tehdy ještě patří

cích Uhersku- ve vojenské nemocnici, viděl jsem na vlastní 

oči rozdíl mezi tím, co bylo v Uhrách ve volném prodeji a 

mezi tím, čím nás krmili v předlitavské polovině Monarchie. 

Také MaJaři mají svou zásluhu na pádu monarchie.
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C. k. hurá-patrioti

Mezi Čechy by se nesnadno bylo nalezlo nadšence pro 

válku. Ani ti, kteří z opatrnictví nebo z oportunismu za

ujali stanovisko vyčkávací a vyhýbali se zaujmout stanovis

ko protiválečné a protirakouské, nedovedli v sobe vybičovat 

nadšení pro dobrodružství, jej i ti nejumírněnejší posuzo- 

vatelé považovali za zbytečné. Docela jinak tomu bylo mezi 

našimi Němci, kteří okamžitě vzplanuli horečným zanícemím 

pro válku, vedenou, jak se domnívali, v jejich zájmu a pro 

jejich prospěch. Německý tisk toto zanícení vybičovával až 

do krajního nerozumu. Denně ujišťoval,že odpůrci jsou již 

poraženi a že jejich zhroucení je již jen otázkou kratičké

ho času, naČež nastane kruté účtování s nimi a také se 

všemi, kteří nedovjfc(&/nalézti předepsané nadšení pro tuto 

německou válku. Dohodové mocnosti jsou v posledním tažení 

vojensky i vnitropoliticky a budoucnost i svět patří jen 

Germánům a jejich tureckým a bulharským spojencům. A tak 

bylo po Praze vidět mnoho zanícených c.k.rakouských patrio

tů s černožlutými kokardami v knoflíkové dírce,že se člo

věk nutně divil, co hledají v pražských ulicích a pražských 

kavárnách a proč se raději neodeberou na froxirtiu, aby tam 

bojovali za stát, který předstírali tak vřele milovat.

Ovšem, byli mezi nimi dobrovolníci a někteří také 

oblékli uniformu bojových jednotek a případně i šli na fron

tu a poznali,jaká je to slast. Ale pražští němečtí hurá-pa- 

trioti se většinou na vojnu nehrnuli a z fronty měli zdravý
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strach. nich, když viděl,že se vojenské službě

nebude moci vyhnouti provoláváním slávy a vyvěšováním 

černo-žlutých praporů, hledal cestičku, jak se uhnout nepří

jemné povinnosti, kterou Čechům tak horlivě doporučoval. 

Tak se jich mnoho dalo k Metzelesovým cyklistům, nebo k vo

za ta jcům, kteří měli na starosti zásobování armády a jejichž 

uniformy vypadaly jako jezdecké a kteří dokonce směli nosit 

ostruhy. Jiní se zase hrnuli do nejrůznějších nebojových 

služeb. Platilo to zejména pro lidi s maturitou, nebo se 

"švindlkursem", kteří jako "jednoroční dobrovolníci" měli 

právo si vybrat út^V u něhož chtěli sloužit. Pro absolven

ty vysoké školy technické, kteří by byli ochotni nečekat 

až budou odvedeni, zřídila rakouská vojenská správa zvlášt

ní hodnost "vojenského inženýra" odpovídající hodnosti po

ručíka. Ale kdo se dal na to nachytat brzy na to doplatil, 

protože "vojenští inženýři" byli velmi brzy přeřazováni k 

dělostřelectvu v hodnosti ponučíků» Ale i to dělostřelectvo 

bylo na tom mnohem lépe, než pěchota v bite vlk linii a tak .46 

mnoho německých vlastenců gfc hrnulo kvapně do dělostřelectva. 

Z toho pak se největší oblibě těšilo dělostřelectvo pevnost

ní, protože zůstávalo v pevnostních posádkách, o nichž 

vlastenci, přesvědčení o neporazitelnosti Rakouska pevně 

věřili,že zůstanou trvale mimo bitevní čáru. I z^ přinesl 

průběh války mnohé zklamání faxing těm, kteří doufali se 

vyhnout nepříjemnému pobytu na frontě.

Velký byl naval do různých "reservovaných zaměstnáni"®, 

to jest takových, jež byla považována za rovnocenná vojenské
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službě 5 a kde bylo možno ''nepostradatelné" pracovníky 

vyreklamovat. Kromě některých továren, pracujících pro 

armádu, nebo jiné verejne státní služby, byly to především 

rozmanité ústředny, spravující zásobování veřejnosti hoto

vými produkty a potravinami, nebo přidělující průmyslu po

třebné suroviny, zásobování veřejnosti i průmyslu bylo v 

hrozném nepořádku, ale veliké množství nadšených rakous

kých vlastenců zde nalezlo útočiště před frontou.

Také ti vlastenci, kteří pro věk nebo z jiných důvodů 

nebyli nuceni podepřít se zbraní v ruce zvetselou habsbur

skou monarchii, mohli nejrůznějším způsobem dát průchod 

svým citům. Mohli na příklad udávat lidi méně, vlastenecké, 

zejména ovšem Čechy a v tom naši němečtí spoluobčané oprav

du vynikali. Udavačství neoylo omezeno jen na prosté c.k. 

rakouské vlastence, ale německý tisk jim v tom předcházel 

zářným příkladem, Pražská "Bohemia" znamenitě soutěžila v 

uomto směru s tiskem vídeňským. Je docela pochopitelné,že 

ani páni poslanci německé národnosti - a zase především ti 

z českých zemí - nemohli zůstat ý pozadu. Jejich haaebný 

"Dotaz německých poslanců na říšské radě o chování se 

Českého národa" je nejostudnější denunciací, jakou si kdo 

mohl vymyslet a zůstane trvalým dokumentem hanby pánů,kteří
l

tento hanoptá vyrobili, podepsali, podali jako interpelanci 

na říšské radě a pák jej ještě pro širší potřebu

vydali tiskem. Mám ve své knihovně jeden výtisk a když 

jsem tento hanopis četl s odstupem skoro padesáti let,byl 

jsem stejně pohoršen, jako když jsem jej dostal po prvé 
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do <uky v českém vydání Tobolkově krátce po skončení války.

^Tobolka, jeden z rakušáckých poslanců národní strany svo

bodomyslné přešel tehdy k sociální oemokracii a stal se 

jejím vlivem ředitelem knihovny Národního shromáždění.)

Vřelost vlasteneckých citů se však dalo projevit způ

sobem méně závadným. Stačilo sáhnout do kapsy. Rakouský 

Červený kříž sbíral peníze a kdo přispěl, dostal zvláštní 

diplom, který si mohl vyvěsit ve svém bytě nebo ve své kan

celáři, aby tak každému mohl prokázat své c.k. rakouské 

vlastenectví. Pro ty, kteří mohli a také chtěli sáhnout 

hlmuběji do své kapsy, byly zvláštní medal iČerve

ného kříže, udělované arcivévodou Františkem (myslím) 

Salvátorem. Nemýlím-li se měly tyto medalie tři stupně, 

takže kdo měl hodně peněz na zby£ mohl si koupit medalii 

vyšší než ten, kdo jich měl méně, nebo jehož zanícení pro 

válku bylo trochu menší.
Také válečné půjčky byly předkládány veřejnosti jako 

vhodná příležitost projevit vlastenecké city. Veřejnost 

byla ujišťována,že kdo je koupí nejen že vykoná vlastnec- 

ky ájÉfcaufejp'ale udela i dobry obchod. Na ten "dobrý obchod" 

Němci krůtě doplatili a válečné půjčky se po válce staly 

zdrojem politických potíží mezi námi a našimi Němci. Neu- 

věflílMvalí jsme si dostatečně závažnost tohoto problému, 

protože Čechů, kteří upsali válečnou půjčku a měli ji 

ještě když Rakousko zahynulo ,bylo příliš málo, abychom 

byli nuceni si nad tím lámat hlavu. Protože nadšení nesta

čilo, byla půjčka vnucována. Tak na příklad kdo se chtěl
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dostal/ z vojenské služby na dovolenou mimo předepsaný po

řad, mohl získat dovolenou, jestliže udal za důvod své
r 

žádosti,že chce jeti domů, aby mohl upsat půjčku. Sám jsem4<^ 

jednou v nemocnici v Brandýse nad Labem i* vzal třídenní 

dovolenou, na kterou jsem nemel nárok, udávaje,že musím 

do Prahy, abych zařídil upsání válečné půjčky. Upsal jsem 

100 K a hned po návratu do Brandýsa j&řm úpis prodal se 

slevou příteli, který po návratu z dovolené úpis prodal 

dále. Za l$0 K úpisu bylo asi patnáct dovolených a ten po

slední, který nemohl již úpis prodat v namoaniEx nemocni

ci, odprodal jej bance. Protože to byla česká banka, byl 

úpis pak promptně prodán nekiépé z německých bank.

Oblíbeným prostředkem, jak vymámit z lidí drobnější 

příspěvky, byl "železný Hindenburg”. Vymysleli to v Německu, 

kde se od vítězství u Tannenbergu stal starý Hindenburg 

polobohem, jemuž po boku stál jeho nerozlučný druh Luden

dorff .V Německý/přišli na nápad,Že by se na vlasteneckém 

obyvatelstvu daly vymámit peníze tím,že by se na náměstích 

postavily dřevěné figuriny s podobou Hin-denburga a že by 

každý vlastenec, který by si za to zaplatil, směl vtlouci 

do Hindenburga hřebík, ’’železného Hindenburga" měli v Ří

ši v každé obci a Rakousko se důsledně po Říši opičilo. 

Brzy nebylo obce, v níž byl značnější počet německého oby

vatelstva, kde by nebyla figurina tohoto německého veliká

na. Pro to že rakouští Němci před válkou i za války ustavičně 

vyčítali neněmeckým národnostem,že nejsou dost vlasteneckými

Hakušany, překvapilo poněkud,že si pro tyto účely nenalezli
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žádnou rakouskou válečnickou figuru. Ani arcivévoda Bedřich, 

ani Franz Baron Gonrad von Hoetzendorf, ani generálové 

Auffenberg, Bruderman, KrobatiW, Boroevič, Potiorek a jak 

se všichni tikvojenští velikáni jmenovali, nikdo z nich ne

byl uznán za hodna figurovat jako atrakce jarmarecního za

tloukání hřebíků. Jen chlouba německé říše (ttolenburg , ale 

každý pj^ece věděl,že rakouští Němci jsou ve své značné vět

šině jen pátou kolonou Síše v habsburské monarchii.

Nejlacinějším prostředkem jak progěvit rakouské vlaste

nectví bylo ovšem vyvěšování rakouských a německých prapo

rů na domech, když byla hlášena veliká německá nebo rakous

ká vítězství, někdy skutečná, jindy jen vybájená. Na počát

ku války bylo těch praporů všude hojně, ale během času se 

opotřebovaly a bylo těžko je nahradit a také těch vítězství
v*

bylo vždy méně a méně. Přibývalo porážek a ubývalo prapo

rů. Bylo méně příležitostí projevovat nadšení a také bez- 

pečnost pobytu v podnicích, do nichž se uchylovali vlasten

ci, jimž se nechtělo na frontu, na níž posílali jiné, se 

ustavičně zmenšovala. Lidský"materiál", jak zněla ta krásná 

nelidská formule, byl vyčerpáván ustavičnými ztrátami na 

frontách a nemoenice, úřady, ústředny a nebojové služby i 

"reservovaná zaměstnání" postihly ustavičné čistky, aby se 

dalo doplnit početní stavy bojových jednotek. Po každé tako

vé čistce se nejejfc**élovní rakouský vlastenec ocitl tam, 

kam tak horlivě posílal jiné a vlastenecké^ nadšení jeho
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134
i jeho okolí, stejným osudem ohroženého,kvapne vyprcháva

lo. Čím více se ukazovalo,že válka není jen slavnostní 

procházkou po Srbsku, výletem do Ruska a do Itálie, tím 

více ochabovaly vlastenecké city i mezi Němci a jejich 

nadšení pro válku se kvapně xkkx začalo zmenšovat. Není 

divu - jejich ztráty byly mnohem horší než u Čechů, proto

že nedostatek c.k. rakouského vlastenectví činil Čechy o- 

patrnějšími. Našich ztrát bylo stejně víc než prospěšno, 

Nebylo potřebí je zvětšovat přehnanou horlivostí pro válku, 

jež byla vedena proti našim zájmům.
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Počátky popularity Jiřího Stříbrného

G.k. rakouská vláda začala hezky brzy s odstraňová

ním všech českých vůdčích osobností, o nichž usoudila,že 

by jí mohli býti nepohodlní.Mnohé z nich vrhla do vězení 
a pokud byli-členy parlamentu zbavila jejjejich poslanecké

ho mandátu, který zajištoval jejich immunitu. Nijak se 

těmito činy netajila. Uvězněním dr.Kramáře, dr.Rašína a

Klofáče, stejně jako dr.Jaroslava Preisse, J.S. Machara, 

Viktora Dýka, red.červinky a jiných známých osobností poli

tického, kulturního a hospodářského života doufala zastra

šit národ, nebo alespoň jeho méně významné vůdce. Přepočí

tala se však převelice. Podařilo s^jí poděsit zakřiknuté 

a oportunistické dušičky, na neštěstí velmi početné v české 

poslanecké delegaci, ale lid jen utvrdila jeho odporu a 

i ty kolísající přesvědčila,že není jiného východiska,než 

postavit se proti Rakousku. Národ chápal,že co dolehlo na 

jeho vůdce, je namířeno především proti němu,že jde o jeho 

bytí a nebytí.

Vedle významných politických osobností, jež veřejně 

zapadly v rakouských žalářích a vedle popravených lidí, 

jako byl na příklad nešťastný Kudrna, zmizel v různých kri

minálech bezpočet osob, aniž by o tom věděl někdo kromě je

jich bezprostředního okolí. 0 tom, jak se jim dařilo také 

nikdo nevěděl. Rakouské úřady se nenamáhaly povědět, jak 

špatně s nimi zacházely. Stejně se také nepochlubily se 
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zřizováním koncentračních táborů, z nichž onen v Thalerho- 

fu si později získal největší proslulost.

Široká veřejnost se o tomto koncentračním táboře nedo

věděla, pokud po smrti císaře Františka Josefa I. neuznal 

jeho nástupce Karel za nutná svolat parlament. Rakousku se 

tehdy již dařilo na všech frontách velmi špatně, hospodářsky 

snad ještě hůře a politicky se monarchie již docela roz- 

kližovala. zásobování bylo docela rozvrácené a hlad potla

čil poslední zbytky schopnosti monarchie odolávat ustavič

ně sílícímu náporu dohodových vojsk. Nespokojenost se neome

zovala již jen na neněmecké země, jež kromě válečného strá

dání a ustavičně se zvětšujích obětech na životech, byly 

vážně postiženy a proto zneklidněny vývojem vnitřní politi

ky státu a rostoucí německou rozpínavostí. Reptání se po

čínalo vždy hlasitěji ozývat i v německých končinách monar

chie, zejména mezi dělnictvem. Byl to konečně německý so

ciální demokrat Fritz Adler, který zastřelil rakouského 

ministerského předsedu. Císař Karel se svou vládou usoudil, 

že je potřebí svolat parlament, který František Josef po

slal na prázdniny, aby nepřekážel a nemluvil mu do toho, 

co stařecký císař povazoval za svous soukromou záležitost. 

Od obnovení jakési ústavnosti očekávali,že se jim podaří 

získat podporu u lidu, na který se nikdo neohlížel před 

tím po tak dlouho a jejž se nikdo neptal, když byla vyhlá

šena válka.
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Tento výpočet byl chybný, protože přišel príliš poz

dě.Kdyby byly přišly Karlovy pokusy r.1915, mohla jeho vlá

da, pokud by byla ovšem ochotna vyslechnout názory zástup

ců neněmeckých národů a jimi se řídit, získat snad od par

lamentu spolupráci ve snaze zastavit další zbytečné prolé

vání krve a zachránit Rakousko jeho reformou. R.1917 bylo 

však již příliš pozdě. Nejen rakouská vláda, ale i většina 

poslanců ztratila již půdu pod nohama. I když byla česká 

delegace oslabena odstraněním vůdčích politiků, kteří se 

ani po amnestování nemohli vrátit do parlamentu,ppotože by

li zbaveni mandátů, bylo tam přece jen několik^, statečných 

poslanců, kteří se neobávali říci jasně a nepokrytě, jak 

smýšlí český lid. Byli to oni a ne bojácná a bezradná vět

šina "Českého klubu", t.j. sdružení českých poslanců na 
radě říšské,kteří mluvili za drtivou většinu národa, "Ĺz&zý

V v z
se uz docela rozesel nejen s Rakouskem, ale i se svými 

poslanci. Tak na příklad řekl státoprávně pokrokový posla

nec Kalina v parlamentu docela otevřeně,že národy, s ni

miž je monarchie ve válečném stavu, nejsou pro český národ 

žádnými nepřáteli.

Ze všech českých poslanců v oné době nejstatečněji 

mluvil a nejvíce německé nenávisti vzbuzoval národně socia

listický poslanec Jiří Stříbrný, pozdější mnohonásobný mi

nistr republiky a velký soupeř dr.Edvarda Beneše v zápase 

a vůdcovství strany československých socialistů» V tomto
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zápasu Stříbrný, jak známo, podlehl a jeho prohra byla po

čátkem jeho pádu. "Lidová demokracie" dr.Edvarda Beneše a 

Klementa Gottaalda jej poslala do kriminálu. Neměl jsem ho 

osobně rád a měl s ním mnohou půtku, ale musím doznat,že by

la doba, kdy Jiří Stříbrný mluvil důstojně za celý národ, 

když oátatní vůdci byli umlčeni a národu byl dán náhubek. 

A odstranění Jiřího Stříbrného, provedené způsobem zákeřným 

a nečestným, republice ani trochu neprospělo. To však všech-
v

no bylo ve vzdálené ještě a neznámé budoucnosti/-Za války 

mluvil Stříbrný nebojácně za celý národ a v jeho duchu.

přímo hysterické rozčílení vzbudil v parlamentu Stříbr

ný, když na denunciace německých poslanců,že české pluky 

nechtějí bojovat na ruské frontě za Rakousko a že se Ru

sům vzdávají za boje, prohlásil^dne 18.října 1917,že vojá

ci, kteří zvedli ruka nad hlavu a přešli na druhou stranu, 

jednali správně a dobře. Pan opat Helmer, proslulý germawAtk»^- 

z Teplé, se zrovna zajíkal rozhořčením, když si 

27. října téhož roku stěžoval v panské sněmovně,jejímž 

byl členem, že se Stříbrnému po takovéto provokaci docela 

nic nestalo, to jest,že ho nevyhodili ze sněmovny a neza

vřeli. Ale habsburská monarchie,jeŽ by se ještě rok před 

tím na nic neohlížela a byla by Stříbrného uvěznila, začína

la již poctšovatjže se blíži tragický konec a že by každá 

nová politický persekuce mohla tento konec jen urychlit. 

Monarchie neměla sílu pokračovat v persekuci, jako však 

neměla ani dost odvahy a síly vyhovět oprávněným požadav

kům neněmeckých národů a zachránit se tím,že by vyřešila
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rozumně a spravedlivě své vnitřní problémy. Rakousko bylo 

však až příliš závislé na německé říši, jejímž vazalem se 

stalo v první den války a nemohlo ani postupovat proti 

svým Němcům,kteří tehdy ještě nemluvili o právu na sebeur- 

čení, ale skládali všechnu svou naději na své dvě modly, 

Hindenburga a Ludendorffa.

Největší sensací tohoto sněmovního zasedání byla však 

veliká řeč Jiřího Stříbrného, vyličující hrozné poměry, 

panující v rakouském koncentračním táboře v Thalerhofu. 

Stříbrný se neomezil na líčení brutalit rakouského policej

ního režimu, ale pi'omluvil také o pronásledování českého 

národa vůbec a vyslovil také docela nezastřeně názory čes

kého lidu. Jeho řeč byla neprodleně potlačena rakouskou 

censurou a vyňata ze sněmovního protokolu, ale přes to a 

snad právě proto kolovala ve veřejnosti v nespočetných opi

sech. Kdo ji dostal do ruky opsal si ji přepečlivě jako do

kument doby i jako vzácnou památku na chvíli, kdy Český 

národ ústy Českého poslance mluví nepokrytě# a nebojácně 

k vládcům. Kdo se dostal k psacímu stroji opsal ji hned s 

několika kopiemi a tak zakrátko pomalu každý ji četl, věděl 

o ní a mluvil o ní s nadšením.

Stříbrného řeč posílila český vzdor a nenávist k Ra

kousku a podkopala docela vratké již posice oportunistu ve
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vedení "Českého svazu". Posílila jistě vůli k odporu.A ovšem, 

založila i nezměrnou popularitu Jiřího Stříbrného, jenž až 

do té doby byl vlastně znám jen v řadách vlastních přísluš

níků strany národně sociální. Od té doby začal Jiří Stříbr

ný zastiňovat někdejší nezměrnou popularitu Václava Jarosla

va Klofáče mezi příslušníky národně sociální strany.Později 

ji docela zastínil. Václav Jaroslav Klofáč svou úlohu poma

lu ale jistě dohrával. Tento bojovný řečník se nehodil k 

úkolům, jež doba kladla na politické vůdce. Tešil-li se 

Klofác za republiky titulární hodnosti vůdce a byl s tím 

spokojen - také proto,že se na stará kolena dal na swende- 

borgiánství - byl Stříbrný vůdcem faktickým. K podkopání 

jeho posice- bylo potřebí mnoha/intrik a záškodnictví.Ale, 

to už je jiná a hodně pozdější historie. Pokud však jde o 

dobu první světové války, tu je potřebí poctivě vyznat,že 

Stříbrný byl jedním z opravdových a nejzasloužilejších 

mluvci národa v době nesvobody, kdy tolik jiných poslanců 

mlčelo, nebo mluvilo velmi hloupě. Jiří Stříbrný měl nepo

chybně své vady - bylo jich hodně a některé docela nepěkné. 

Mel však také mnohé přednosti a nesporné veliké zásluhy.ha 

to byfee v zájmu spravedlnosti nemělo zapomínat.Svá provině

ní si odpykal,snad krutěji, než zasloužil. Je tedy na čase 

připomenout, čím národu posloužil.Bylo toho hodně.
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Zmařený odkaz arcibiskupa Kohna

Ve druhé#) roku války se na zachmuřeném obzoru objevil 

na chvilku záblesk naděje,že by se opravdu naskytla možnost 

uskutečnit jednu ze starých tužeb národa a uvésti ve sku

tek jeden z našich důležitých národních požadavků, totiž 

zříaení druhé české university. Tento požadavek sekneomezo- 

val jen na kruhy universitní a na inteligenci.Za ním

stál pevně celý národ. Političtí a kulturní představitelé 

národa se po dlouhá desítiletí domáhali souhlasu vlády k 

zřízení české university v Brně, všechno naše úsilí bylo 

však marné a bezvýsledné. Vídeň neměla nikdy ani nejmenší 

pochopení p£o české tužby a potřeby. Teprve svobodná repub

lika zřídila českou ijniversitu v Brně a připojila k ní také 

universitu v Bratislavě.

Potřeba druhé české university byla zřejmá každému, 

kdo byl ochoten o veci uvažovat věcně a nepředpojatě. Neby

la to věc malicherné prestýže nebo nerozumného národního 

velikášství. Bez soutěže dxuhé university byla jediná česká 

universita,Karlova (tehdy nazývaná Karlo-Ferdinandovou) vy

stavena nebezpečí,že zakrní v malicherném provincialismu. 

Vědecká činnost vyžaduje ustavičnou kritickou soutěž, ji

nak nezbytně zakrní a snadno zabloudí do omylůr Universit

ní a jiní vědečtí pracovníci mohou bez soutěže zpohodlnět 

a zastavit se ve svém snažení, propadnout škodlivému auto- 

ritářství. Může se i velmi snadno rozbujét-protekce. Oprav
dový vědecký a kuí^Min^ ruch není myslitelný bez diskuse
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a začasté i konfliktu názorů. Nejen demokracie, ale každá 

duševní činnost spočívá především na svobodné a důsledné 

výměně názorů, na Tyršově věčném ruchu. A to mohla poskyt

nout jen druhá česká universita. Něm/ci, ve svém průměru 

mnohem méně vzdělaní než Češi, měli/pomalu < každé zemi 

předlitavské poloviny říše po jedné universitě ( o vysokých 

školách technických nemluvě) a jejich učitelský sbor mohl 

být kromě toho snadno doplňován ještě z německé říše, i když 

to nebylo vždy ku prospěchu těchto universit a jejich poslu

chačů. Česká universita v Praze museWzůstat osamocená. Je 

opravdu s podivem,že i za těchto okolností mohla dosáhnout 

své vysoké úrovně , udržet ji a po dosažení státní a národ

ní svobody byla dokonce schopna umožnit zřízení dalších dvou 

universit a vybavit je učitelským sborem, aniž by byla ně

co slevila ze své tradičně vysoké úrovně.

Odpor rakouských vlád, jak šly po sobě,proti splnění 
peského v

oprávněného^EESkž® požadavku - Češi na Morave, mnohem počet

nější než Němci v Čechách, nebo na Moravě,universitu nemě

li, ale Němci ji měli stejně v Čechách jako na Moravě - 

nevyplýval jen ze zaujatosti proti českému národu a jeho 

kulturním potřebám. Do značné a zřejmě snad hlavní míry 

příčinou toho byly obavy rakouských vlád z německého šovi

nismu, jenž považoval za poškození vlastních národních záj

mů, jestliže se Čechům dostalo něčeho, co Němci sami již 

dávno měli a to i tehdy, když to nešlo na německý úkor.

Druhá česká universita neměla zmenšit počet německých vyso

kých škol a jen ten, kdo zná německou mentalitu múze
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pochopit, proč se Nemci stavěli tak zatvrzele proti jejímu 

zřízení. Idea panského národa se nezrodila až v hlave Hitle

rově. Již dávno jeho narozením byla představa o národě
X Z V Z Z z vpanů a národech služebných a podřízených zakořeněna tak 

pevně a tak hluboce mezi Němci v Rakousku a zejména pak v 

českých zemích,že považovali automaticky za křivdu na nich 

spáchanou, bylo-li neněmeckým národům poskytnuto cokoliv, 

i když to nešlo z jejich a i když sami toho měli nepřiměře

ný nadbytek.

V roce I9I6 se však najednou objevila možnost usku

tečnit starý český požadavek a zřídit universitu v Brně a 

to ne z laskavosti vídeňské vlády a Němců, ale ze štědrého 

daru obetavého jednotlivce. Nebylo by to ovšem po prvé,kdy 

si národ pomohl sám k něčemu z vlastní obětavosti. Stačí 

připomenout postavení Národního divadla a zřízení České 

akademie věd a umění, kterou fondy dotoval vlastenecký 

architekt Hlávka.(Vylíčil jsem na jiném místě zřízení 

Zeyerova fondu). Na neštěstí to bylo v době, kdy persekuce 

českého národa byla již velmi prudce vystupňována až k po

matenosti a kdy násilná germanisace se stala jižxoficiálním 

programem státu, požadujícím loyalitu a oběti na životech 

odz národa), k němuž sám nebyl loyálním a jehož se stal roz

hodným a zavilým nepřítelem. Český národ nemohl od vídeňské 

vlády čekat nic dobrého a také ani nečekal.Nemohl si však 

představit,že tato vláda půjde ve svém nepřátelství tak da

leko, že zpronevěří odkaz, který přišel tak nečekaně.
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Druhou českou universitu mel umožnit štědrý odkaz bý

valého olomouckého arcibiskupa dr.Theodora Kohna. Byl to 

odkaz opravdu udivující a pocházející od dárce, od něhož 

se to nikterak nečekalo. Za svého působení na arcibiskup

ském stolci olomouckém byl dr.Kohn opravdu neoblíben a to 

jak u lidu, tak i u kněžstva mu podřízeného.Začalo to na 

Moravě, ale jeho neoblíbenost pronikla velmi rychle do Čech 

protože bylo známo,že jeho vysoká hodnost vyplynula z 

přízně na vysokých místech círk<4&flhích ve Vídni. Dikdo ho 

nepovažoval za Čecha a tím méně za českého vlastence. Ten

to přísný uplatňovatel žx církevní kázně a současně i 
vzorné šetrnosti na nejbohatším stolci v českýc/Lzemích 

a snad i v celém Rakousku, vzbudil velmi brzy po své^nasto- 

lehí nelibost nejen u vrstev pokrokových, stejně proti cír

kvi zaujatých, jako mezi kněžstvem. Byla to zejména tak 

zvaná katolická moderna, literární ^umělecké hnutí kato

lických kněžíy a laiků, vedených velmi tuctovým básníkem 
farářem Dostálem Luti^neip. jež se zprvu před arbiskupem pří
mo ježila po břiše a pak ho začala ostouzet, až jej nakonec 

docela znemožnila. Arcibiskup dr.Kohn neměl smysl pro nád

heru a rozmařilost. Jeho šetrnost mu vynesla pověst hamiž

ného skrblíka. Tažení proti němu bylo tak sous tavné,že mu 

nepomohla přízeň jeho protektorů* Intrikou v zákulisí bj?l 

dr.Kohn po čase donucen vyměnit svou arcidiecési za jaké

si pomyslné arcibiskupství "in partibus infidelium", Odcho- 

dem z Wsa Solnohradu, kde žil v dobrovolném,či snad
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nedobrovolném exilu,upadl úplně v zapomenutí ještě před 

válkou. Sešel s očí, sešel z mysli. Na jeho místo přišel 

pražský arcibiskup Lev Skrbenský z Hřiště, jehož přechod z 

prestýžně nejvyššího xxx církevního úřadu v českých zemích 

na méně prestýžně vysoko postavený, ale mnohem lépe hmot

ně $oxtawnx dotovaný, vzbudil mnoho pohoršení mezi katolí

ky i nekatolíky, tentokráte docela bez rozdílu. Mladý tehdy 

medik - později známý český katolický xp®axaxmxg± spisova

tel dxx - Jaroslav DurychfSkrbenského prudce napadl tiskem 

a vznesl proti němu stížnost u církevních úřadů, ovšem doce
la bezvýsledně. Nebyl jsem tehdy ješte pravide/ným čtenářem 

katolického tisku a nevím, jak na celý případ reagoval,ale 

z literárního zájmu jsem odebíral publikace Floriánovy, 

Střížovy a později Demlovy (Studium theologie,umění a vědy, 

přejmenované později na Nova et vetera) a tam jsem četl 

prudké útoky Durychovy na arcipastýře, jemuž na penězích zá

leželo více než na pohoršení, jež to vzbudilo mezi jeho oveč

kami. V Fráze ovšem nikdo odchodu Skrbenského nelitoval. 

Každý v něm videi němčícího a rakouským vládám přisluhují

cího potomka starého českého Šlechtického rodu. Jrarcibis- 

kupovi Huynovi dostala Praha ovšewi náhradu ještě nepříjem

nější a neoblíbenější. Jinak mu v Praze neřekli než "arci

biskup Hnůj".
Vražme se však k ar<ř4i&$kupovi Kohnovi a jeho odkazu. 

R.I9I6 prišla pojednou zpráva,že tento zapomenutý již cír

kevní hodnostář zemřel v Solnotnadsku a Že ve své závěti 

zanechává na zřízení české niaiinarxmy university v Brně závrat-
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nou na tehdejší dobu částku 1,400.000 korun rakouských, to 

jest 14 milionů pozdějších korun Československých. Byla to 

zpráva sensační, ale aČ vzbudila mnoho radosti a osobou 

dárcovou i velikostí odkazu mnoho milého překvappní, nevzbu

dila mnoho nade jí,že by se dalo dosáhnouti zřízení universi

ty. AŽ na hrstku nepolepšite Iných optimistů věděl tehdy 

již každý,že se od vídeňské vlády nedá čekat nic dobrého.

A byli to pesimisté a ne optimisté,kteří měli pravdu.

Universita nebyla zřízena, ale vládě ne/tfe£ačilo,že ne

dbala poslední vůle zesnulého arcibiskupa.Chamtivě sáhla 

po odkázaných penězích a znemožnila výkon poslední vůle. 

Teprve po válce připadl m brněnské universitě odkaz v pe

nězích válečnou inflací docela znehodnocených. A ke všemu 

značná jejich část, 600.000 k, to jest více než 6 milionů 

korun poválečných, byla uložena ve zcela bezcennýcfe váleč

ných půjčkách. Peněz na zřízení české university vídeňská 

vláda prostě použila na financování německé války. Dopusti

la se tak znova kxřivdy na českém národě - ani xk zdaleka 

ne první a také ne poslední - ale i na zesnulém arcibisku

povi, jehož jméno je dnes zapomenuto, ale jemuž provedením 

jeho poslední vůle mohl být v českých myslích postaven 

trvalý pomník a jehož památka mohla být tak očištěna od 

hany a kalu, který na něj vrhali především odbojní páteříč- 

kové z družiny Dostála-Lutinova.

Naši Němci rádi mluví o křivdách, jež jsme prý na 

nich napáchali. Ovšem, nikdy si nevzpomínají no všechno na-
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páchali na nás a jak se bránili zřízení druhá česká univer

sity. I ta první jim Effitsdca ostatně ležela v žaludky a kde 

jen mohli, tam se snažili dokázat ( a činí tak ostatně do

sud), že patří jim a ne nám. A nevzpomínají, jak za jejich 

souhlasu a snad i z jejich iniciativy byly rakouskou vládou 

zpronevěřeny peníze, odkázaná nám tak velkomyslným způso

bem.

Jako mnoho jiných událostí je i tato episoda našeho 

národního života v Rakousku zapomenuta. Zasluhuje však 

připomenutí. Je příkazem spravedlnosti paznamenat a pamato

vat, že někdejší olomoucký arcibiskup dr.The odor Kohn se 

ve svá závěti osvědčil být dobrým českým vlastencem,jenž 

měl pochopení pro kulturní potřeby sváho lidu.A ovšeip. je

potřebí to připomenout taká jako ukázku n:-návistnáho sta- 
vídeňských z z v v

noviska xmkaxmýxk vlád a rakouských Němců k českému národu, 
^e to nutná i proto, poněvadž se s mnoha stran ozývají 
hlasy,že bylo chybou rozbít Rakousko.Rakousko ovšem neza- 
hubili Češi. Způsobili to Němci. Český rozchod s Rakous- 
kem^neplynul z nxs nějakáho zaslepeného nacionalistické
ho Š9vinismu, ale byl nezbytným důsledkem toho, jak 
českému národu měřily xmňmxmxkx^vídenské vlády a rakouští 
Němci.vNarod, jehož nejpřednejší politický vůdce soudil 
kdysi|,že Rakouska tak potřebujeme,že bychom je museli 
vytvořit, kdyby jej nebylo* musel se s Rakouskem rozejít, 
protože stát, jehoz/ichováni bylo po dlouhá desítiletí 
základním principem České politiky, oplácel věrnost a odda
nost zavilou nenávistí, ústrky a nakonec i brutální per- 
sekucí. Odkaz dr.Kohnava to, co se s ním stalo^bylgz 
jenvjednej z kapek, jež nakonec způsobily,že džbán české 
trpělivosti přetekl.
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"Naše řeč"

Ve chvílích vrcholného ohrožení národa válkou a ra

kouským policejním režimem, se docela pochopitelně vy

stupňoval a zvroucnil obecný zájem o všechno, co pomá

halo udržovat a posilovat národná vědomí. Národ, jenž 

si zdravým instinktem uvědomil mnohem dříve než poliiďč- 
nebezpečí , 

tí profesionálové nejen politické nakexpEooÉÍ, jež mu 

nastalo, ale i to,že vystupňovaná germanisace a centra- 

lisace jsou přímým útokem na jeho bytí,upnul stejně in

stinktivně svůj zájem, svou péči a svou lásku k nejdůle

žitějším národním statkům, k své národní kultuře a k své 

řeči. Knihy typicky české, nebo prosycené národním du

chem , šly pojednou na odbyt jako nikdy před tím. Divadla 

a koncerty byly přeplněny,že bylo nesnadno se na ně do

stat. A na knižním trhu se objevil měsíčník "Naše řeč", 

opatřený podtitulem "listy pro vzdělání a tříbení jazyka 

českého".

Nebylo to po prvé, co se starost o českou řeč stala 

věcí nejpřednéjšího národního zájmu, péče o národní ja

zyk byla příznačná pro doby národního probuzení, kdy čes

ká řeč, zanedbávaná a dlouho nepostěná a nešlechtěná, 

byla v hlubokém úpadku. Buditelé věděli dobře,že uchová

ní národního jazyka, jeho očištění, zdokonalení, obohace

ní a zušlechtění,stejně jako přizpůsobení nové době a 

jejím potřebám je hlavním a snad jediným způsobem jak
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oživit národní svébytnost, vytvořit jeho svéráznou a jemu 

vlastní kulturu a civilisaci. Probuzelý národ kořistil z 

jejich snah, ale postupem doby se jeho starostí stávala 

více práva tohoto jazyka než jeho vlastní vývoj. Tato 

snaha o aiňwkOBalCTi jazyka pripadla jazykovědcům, spiso

vatelům a ovšem především školám, na nichž bylo šířit jazy

kové znalosti a opatrovat řeč před znesvařováním. Ale to 

byla samozřejmost, nic co by bylo vzrušovalo široké vrstvy 

lidové. Válka však, jež zvroucnila a posílila národní city, 

národu znova připomněla,že řeč je hlavním zdrojem národní 

síly, jeho největším pokladem a že bez ní národ proste ne

může existovat.

Péče o řeč, její kultivovanost, čistotu a bohatství 

patřila k znakům čěšství, i když v posledních dobách před 

válkou se zdálo,že již v tomto směru bylo vykonáno všechno 

potřebné. Jazykovědci a spisovatelé pracovali od samých po

čátků obnoveného národního snažení na utváření řeči v dů

stojný prostředek, jímž by.se projevovala duše národa.0- 

čiščovali ji od cizích vlivů a příměsků, vyhoščovali ne

správné vazby a pokažená slova, obohacovali ji novými forma 

mi i novými slovy. Již před první světovou válkou se sta

la čeština ze všech slovanských řečí jazykem nejvybrouše

nějším, nejryzejším a nejčistším. Odborné časopisy jazyko

vědné vycházely již od pivních dob obrození a soustavná 

póce jazykovědná se jevila nejen v počtu odborných a popu

lárních umEnýak pojednání, knih o gramatice, skladbě, pro-
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sodii ( o níž byl sveden hned v počátcích tuhý spor),ale 

také nejrozmanitějsích příruček správné češtiny a "brusů". 

Někdy tato péče zacházela až do směšných výstřelků,"oboha

cujících" řeč o slova nesmyslná, nebo ochuzujících o vžitá 

již slova nebo slovní obraty, ale výsledky těchto snah se 

znamenitě uplatnily v národě, v němž soustavná snaha vzdě

lávací nejen odstranila analfabetismus, ale probudila také 

v nejširsích vrstvách lidových zájem o knihu a o čtení.

Čech dnešní generace si nedovede učinit ani přibližnou 

představu o prudkém tempu a velikosti tohoto vývoje.Pomůže 

mu, přečte-li si českou prosu z doby před sto roky a porov

ná ji s prosou posledních let svobody, postaví-li proti so

bě řeč Líšní buditelů a zvonivé hudební jazyk Vrchlického, 

Březiny, Dýka, Sovy a jiných. Je to táž řeč - ale jak jiná 

je ta řeč

Jako vyvrcholení tohoto vývoje přichází ve chvílích 

nezměrných starostí a obav "Naše řeč".Vznikla r.1916 a 

vycházela redakcí Jaroslava Vlčka za spolupráce Václava 

Ertla, jenž se později stal jejím výlučným redaktorem."Na

še řeč" stála někde mezi čistě odbornou jazykovědnou revuí 

a lidovým návodem k správné češtině. Eřísně odborná pojed
nání byla psána lidově a přístupně a se Stálým zřetelem k 

praktickým účelům. Pro filologa, spisovatele»učitele, 

profesora i pro studenta, stejně jako pro příslušníka nej

širších vrstev lidových bez značnějšího Školského xmxmx 

vzdělání přinášela poučeni, jichž mohli ihned použiti. $é-

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 538



Neholdovala teoriím příliš odtažitým, ale věnovala pozor

nost jazykové praxi, poučovala, co je správné a proč a co 

je nesprávné a proč je to chybné.

"Naše řeč" měla hned od samého počátku úspěch přímo 

sensační. AČ nebyla právě nejlacinější, prodávala se mezi 

vsík lidem a dosáhla rozšíření, jakého nikdy před tím ne
dosáhla podobná publikace. Veřejnost plně chápa/klúležitost 

řeči pro existenci národa a v "Naší řeči" viděla plným prá

vem důležitý čin národní svépomoci. V popularitě této publi

kace, jež se znamenitou měrou zasloužila a zvýšení a zlep

šení jazykové úrovně lidových vrstev, jako o prohloubení a 

posílení národních citů, nebyla skryta jen protiněmecká a 

protirakouská demonstrace, ale jasné pochopení významu 

řeči pro národ a jeho samu existenci.

Po válce zájem o list začal upadati. Čtenářstvo se ome

zilo skoro výhradně na vrstvy vzdělanější. Těžko říci, zda 

to opravdu znamenalo omezení zájmu o jazykovou dokonalost. 

Spíše to vyplynulo z toho,že se národ spolehl na své škol

ství, jež nyní bylo již docela jeho, jakožto ochránce jazyka 

a že zmizel instinktivní popud, jenž za války hnal každého, 

aby řeči, jako pojítku mezi jednotlivými členy národa, vě

noval pozornost docela mimořádnou. Po obnovení státní sa

mostatnosti se zdálo,že zmizelo veškeré nebezpečí, hrozící 

národu a jeho řeči. Stát se mnohým zdál býti pojítkem i 

zajištěním postačitelným a zájem o věci duchovní upadal a 

ustupoval hrubému mat<t»£ismu.ívinohým se pak vlastenectví 

zdalo jen reakcionárskym přežitkem. V přehnaném optimismu 
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jsme se spolehli na to,že boj je již na trvalo vybojován 

a že všechno nebezpečí navždy zmizelo.

Z tohtto naivního snu a pošetilého opojení věcmi svět

skými jsme byli drsně probuzeni po necelých dvaceti letech 

svobody. Nebezpečí dosud trvá a je snad větší, než kdy před 

tím. Proto je na místě připomenout veliký a důležitý čin 

národní sebeobrany, jímž byla "Naše řeč” za první světové 

války. Jako antický hrdina nabýval nové síly^ kdykoliv se 

dotkl domácí půdy, tak se naše národní síla xžy množila, 

když jsiwfr se opřeli o to, co J;voří naši národní svébyt
nost, o řeč a tradici. Naš i<"Cte jně jako naši tradici 

kazí doma komunističtí"oprávci” a jejich přisluhovači. V 

exilu sax® naše jazyková vytváří žalostné jazykové 

nestvůry, jimiž se hemží stejně řeč exulantů, jako i val

né části jejich časopisů. I ten český rozhlas ze zahrani

čí mluví k domovu češtinou přežalostnou. Opravdu by bylo 

na čase věnovat naší řeči trochu více zájmu, péče a lásky.
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Divadla za války

Musím na sebe doznat,že jsem nebyl přílišným divadel

ním fanatikem, vždy jsem raději četl divadelní hry v kli

du a pohodlí, než abych se na ne chodil dívat v nepohodlí 

nekde na druhé galerii k s talií - na lepší místa dlouho 

jsem proste neměl peníze. A tak se u mne vyvinul větší zá

jem o autory než o herce. Nechodil jsem tak Často do di

vadla jako moji přátelé. Za války pak zde byla další pře

kážka: hodně dlouho jsem byl mimo Prahu a Čechy vůbec. 

Oblékli mne k mé převeliké nelibosti do vojenské uniformy 

a i když jsem se dostal později do některé z pražských vo

jenských nemocnic, nebyla to ani nechuč, ani nemoc, ale 

předpisy, jež byly překážkou trávení večerů mimo nemocni

ci.Za války pak byl opravdový nával do divadel, jež bývala 

vyprodána do posledního místečka,ze jména, když se hrálo 

něco, co bych byl rád viděl a slyšel.Platilo to zejména 

o Národním divadle a o Městském divadle na Královských 

Vinohradech, jež se tehdy těšily oblibě docela mimořádné 

jako opravdová střediska národního ducha a vlasteneckého 

cítění. Neaaohu se proto pokoušet podat obraz divadelní 

činnosti za války, protože by takové líčení bylo velmi ne

spolehlivé a zkreslující. Mohu tuto Činnost jen povšech

ně charakterisovat.

Bylo ku cti naším divadlům,že se právě za války neod

dávaly šíření laciné zábavy, že nepěstovaly "escapismus". 

Ze starého repertoiru byly rázem vyhrabány původní české
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hry, jež měly nějakým způsobem vztah k době,s náměty histo

rickými nebo vlasteneckými a jež tak pomáhaly vzroucňovat 

city diváků, kteří jim dobře rozuměli. Censura, jež byla 

vždy obtíží a přítěží/se projevovala dvojnásob nepříjemně 

za války, ale nemohla nic změnit na pevné linii všech čes

kých divadel.Uvedl jsem Národní a Vinohradské divadlo, ale 

ani ostatní divadla v Praze, co jich bylo,nevybočila v tom

to směru z řady.

Zlatým hřebem a zdrojem zvláštního povzbuzení byla pro 

nás poměrně častá představení "Libuše". Tato představení 

se stala slavnostní národní manifestací a věštba závěrečné

ho aktu,že český národ neskoná a všechny bědy slavně překo

ná,byla nám mnohem více než mocným a účinným finálem,ale 

proroctvím, jež dojímalo a přesvědčovalo, povzbuzovalo a 

posilňovalo stejně jako staré proroctví Komenského, jež 

bylo hluboce zakořeněno ve všech srdcích. Každé představe

ní "Libuše" se stalo zaníceným a vzrušeným projevem lásky 

k národu a víry v jeho lepší budoucnost.

nyla to právě doba války, jež u přemnohých, kteří až 

dosud vyznávali "čisté umění" a "timěni pro umění" si vy

nutila revisi názorů na Aloise jako autora a drama

tiku. Válečná censura, jež krůtě řádila zejména v jeho dra

matech, ač postihovala všechny divadelní hry, se mohla sna

žit jak chtěla, z Jiráska se všechno vlastenectví vyškrtat 

nedalo,protože všechno v jeho díle bylo vlastenecké. Jirásek 

dávno již oblíbenec nejširších vrstev lidových, přišel r.
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1915 svým pochmurným románem "Temno” právě vhod, protihabsbur

ské náladě v době, jež se tak mnohým zdála být novou dobou 

temna. A jako na zavolání začal pak v nejrozšířenějším teh

dy českém deníku "Národní politika" uveřejňovat na pokračo

vání svůj román "Husitský král", mluvící o zaniklé české 

síle a slávě. Za války Jiráskova popularita zaslouženě 

vzrostla měrou nebývalou a není proto divu,že dramatická tvor

ba tohoto nejnárodnějšího Českého spisovatele došla ocenění 

i tam, kde Jiráska dosud přehlíželi, jako autora příliš 

lidového.Každý hledal v jeho díle posilu a povzbuzení a když 

německý tisk českých zemí věnoval mu nevlídnou pozornost 

a rakouské úřady začaly jeho hry proškrtávat, každý v tom 

viděl více než úifakmx útok na dílo oblíbeného autora, ale 

předvším útok na českou minulost a tím i na českou přítom

nost a budoucnost.

Viděl jsem Jiráskova "Husa" a snad i jiné hry - ale 

těžko si po tak dlouhé době přesně vzpomenout, co jsem 

shlédl bezprostředně před válkou, co za války a co v době 

hned po ní, či co známjen z četby, vždy je k tomu potře

bí nějaké zvláštní okolnosti, jež by vzpomínku přesněji 

rozlišila a osvěžila. Naproti tomu si pamatuji docela přes

ně, že jsem viděl garirtanxa Šubrtova "Jana Výravu" a ještě 

více než dílem samým jsem byl stržen davovou suggestí.uiad- 

seni-^jjez se zmocnilo celeho a/ewM/éW.Doba byla uz fcakova, 

že strhovalo a vzněcovalo všechno, co bylo jakýmkoliv způ

sobem proti Němcům, Rakousku, Habsburkům, pánům a všem
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autoritám, protož® ti všichni byli cizí a byli proti nám. 

A my jsme byli tehdy automaticky proti každému, kdo nebyl 

s námi, z nás a náš.

Na dvě divadelní představení mám však zvláště živé u- 

pomínky, ač tu nebyla žádná přímá spojitost s válečnou tra

gedií a národním zápasem. Když jsem byl ve vojenské nemoc

nici v Brandýse nad Labem, navštívil jsem ochotnické před

stavení, uspořádané v onom městě. Hráli "Její pastorkyňu" 

od Gabriely Preissové a ač jsem si později vážil Janáčkovy 

opery, složené na tento text, nepřestal jsem nikdy litovat, 

že opera zabila drama, jež si zasluhovalo udržet si samostat

ný žj.vot. Ovšem, snad to byla doba, kdy všechno, co vyrů

stalo z domácí půdy a domácího života bylo poutavé a okou

zlující - nepovažuji se za dost odborného posuzovatele dra

matického a ostatně i jiného umění, abych o tom vynášel 

soud. Ale ten večer, kdy jsem seděl mezi brandýsjfkými obča

ny, kteří se přišli podívat na hru svých mladých lidí,zůr 

stal mi nezapomenutelný.

Později, když jsem se dostal zase do Prahy, jsem shlédl 

na Vinohradském divadle ikra Ibsenova "Peer Gynta".Ibsen 

patříval k mým oblíbeným autorům a "Peer Gynta " jsem znal 

z četby. Ha představení/§amo jsem šel s rozpaky,jež jsem 

xmyriyrnpmx vždy pociťoval, když jsem se Šel podívat na hru,
v zkterou jsemzznal z četby a mel rad. Tentokráte jsem vsak 

nebyl zklamán. Dojem byl nezapomenutelný a právě "Veliký 
Křivý" a ” Knoflíko^ijec", tyto symboly se mi zdály mluvit
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řečí až příliš jasnou a vážným napomenutím pro všechen 

příští život.

Laskavostí c.k. vojenské správy jsem dostal v dobe 

svého pobytu v nemocnicích lístky na několik německých 

operet a rakousko-vlasteneckých her v Praze i v Karlových 

Varecfei Tak se stalo,že jsem prvně v životě vkročil do ně

meckých divadel.Rakouského vlastence a milovníka německé 

operetní tvorby ze mne tyto návštěvy neučinily.Pokud se 

mohu upamatovat, byl jsem od té doby v německém divadle 

jen jednou v Berlíně a také jsem jednou za celý život byl 

v Berlíně v německém kabaretu.

Jednou jsem dostal lístek na Vágnerovy "Meistersinger” 

a byl tak prvně a posledně v životě v Novém německém divadle 

v Praze. Míval jsem kdysi hlavně zásluhou svých

hudebních přátel - velikou úctu k Wagnerovi, ale "Mistři 

pěvci norimberští” mi na leta «Vagnera zprotivili. Jistě je 

to jeho nejlíbivější opera a před válkou bych z ní měl patr

ně požitek, ale za války mne všechno, co mělo jen trochu 

germánský nádech, uráželo a hněvalo. A ve Wagnerovi bylo 

toho německého trochu víc než dost. V boji na život a na 

smrt nebylo času na estetické úvahy a válka definitivně 

pohřbila mou snobskou víru v "umění pro umění", v "umění 

povznesené nad všední život" a na umělcovu neutralitu k 

snažení a usilování prostých lidí. Pošetilý aristok.atismus, 

vštěpovaný hlavně "Moderní revuií" a podobně»^ publikací^'/ 

jež byly tak dlouho mou hlavní četbou, se rozplynul docela.
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Jako všichni ostatní jsem rázem pochopil,Že všechno lidské 

usilování, všechno umění, všechna kultura a literatura a 

všichni lidé vůbec musí sloužit ideám a národu.Politická 

píseň přestala mi býti "ošklnvou písní”, ale naopak, jedi

nou písní,kterou jsem tyl ochoten slyšet. V tom jsem nebyl 

žádnou výjimkou. I ten velekněz umělecké výlučnosti a aristo

kratického přezírání "všedního života” Arnošt Procházka z 

"Moderní revue" zaplaval najednou do tábora vlastenců a 

rozhorlených nepřátel všeho nemeckého.
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V. V. Šak
V prvních měsících války mne svedl můj přítel a někdej

ší spolužák Vladimír Polívka,později známý jako klavírní 

virtuos a hudební skladatel , s V.V.Sakem, také mladým hu

debníkem. Šakův otec byl bulharským konsulem v Praze, ne

vím ovšem, zda úřednickým ěi jen honorárním. Starého pana 

Saka jsem ostatně viděl jen jednou v životě a vyměnil s ním 

několik formálních zdvořilůstek, když jsem mu byl předsta

ven. AČ jsem do Šakovic bytu docházel poměrné často,ne

znal jsem z rodiny nikoho, kromě V.V. starší sestry, zaměst

nané v živnostenské bance a nesporně mnohem střízlivější 

než byl její bratr. Šakova rodina byla velmi dobře situova

ná. Pokud se mohu upa.iatovat, byla spřízněna s rodinou 

Haunerovou, jíž mimo jiné, patřil jeden z velkých hotelů 

na Václavském náměstí. Marie Haunerová-Votrubová, autorka 

různých knih, jez jsem nečetl a feďe-klatelkg ďAnnunciova 

nKo±ábu", který mne uchvátil, byla jeho teta.

V.V. byl zhýčkaným Benjaminem rodiny a již tehdy pů
sobil dojmem mladíka, podlehnuvšíma nebezpečnému velikáš

ství. Pravda, my všichni jsme tehdy měli veliké hrozinky 

v hlavě a mysleli si o sobě trochu více, než jsme měli, ale 

u V.V. to bylo až příliš nájtádné a přehnané. Vystudoval 

komposiční a dirigentskou školu pražské konservatoře a 

několikrát vystoupil jako pohostinský dirigent při různých 

příležitostech. Pokud se mohu upamatova^z, dirigoval nějaký 

koncert také v Drážďanech, nebo v jiném městě v Sasku.ha 
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stěnách jeho pokoje viselo několik věnců s příslušnými stu

hami, jež dostal za své působení a pamatuji se živé, jak na 

mne i jiné přátele poněkud komicky působila stuha,věnovaná 

” geniálnímu dirigentu". I pro zázračné dítě to byl trochu 
silný tabák. Mnoho W z chyb, jichž se ^ak později dopustil 

a jimiž nebezpečně ohrozil i Českou filharmonii, jíž každý 

z nás považoval za neocenitelný národní poklad, vyplynulo 

právě z nekritického obdivu, jímž ho zahrnovala^ již ve vel

mi mladém věku skoro celé jeho okolí,včetně jeho rodičů a 

příbuzenstva.

Osobně jsem měl V.V.Šaka docela rád, i kdyŽ mi vadila 

divná směs skoro dětinské naivnosti,přejemnélosti a samoli

bosti. Měl jsem vždy trapný dojem,že se tu setkávám s ně

kým, kdo ač mimořádně nadaný, nebezpečně přeceňuje své síly 

a schopnosti a myslí mnonem více na slávu, jíž si získá,než 

na dílo, jímž by si tuto slávu zasloužil. Neměl jsem ovšem 

proč pochybovat o Sakovu talentu. Již tehdy jsem si byl 

vědom,že ač se hodně stýkám s hudebníky a dovedu mluvit 

jejich odposlouchanou hantýrkou, přece jen nemám dost zna

lostí, abych sám mohl kriticky hudbu a hudebníky posuzovat 

a že se musím proto plně spolehnout na úsudky svých informo

vanějších přátel. A ti, i když jej dovedli ironisovat, o 

jeho nadání nepochybovali. Ale kadidlo, zapalované okolo 

Saka a jeho naprostá neschopnost vidět předčasnost této 

slávy ničím ješte nezískané a jeho krajní nedostatek skrom

nosti, to všechno ve mně budilo podezření,jež jeho pozděj

ší akce jen posílily.
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šakova rodina,ač zřejme velmi dobře situovaná, nevzbu

zovala dojem nabobů. V dobe, kdy jsem s ním dočasně přeru

šil styky,poněvadž si mne c.k. rakouská vláda povolala na 

vojnu, musela tu zře jme nastat nějaká pronikavá změna v 

jejich celkové hmotné situaci. Nevím již jak se stalo- myslím, 

že jsem to nikdy dobře nevěděl -že V.V.Sak vládl najednou 

větším množstvím peněz, než mu bylo zdrávo. Patrně zdědil 

veliké jmění, což mu umožnilo nejrůznější dobrodružné 

akce. Svých peněz se rozhodl použít k různým hodně samoli

bým podnikům v oboru hudby, dramatického umění a literatu

ry. Věnovat peníze na kulturní podniky je vždy dobrásĽzxx 

a záslužná věc. Na neštěfetí však V.V.Šak při tom myslel 

vždy především na vlastní slávu, což dával až příliš oka

tě na jevo. Jako jinak dobromyslný a naivní bohatý mladý 

muž byl velmi brzy obklopen kořistníky, kteří ho pochleb- 

nictvím a podkuřováním zaváděli ještě hlouběji na bludné 

cesty. Mel z toho jen mnoho nepřijemností,zbyéečně pošpi

něnou pověst a značné hmotné ztráty, ale mnoha lidem z je

ho okolí to ani trochu nevadilo, jen když z něho vymačkali 

co se vymačkat dalo.

UŽ v prvních dobách našich styků snil V.V. Šak o tom, 

jak jednoho dne vytvoří z ochotníků orkestr,který by pod 

jeho taktovkou a uměleckým řízením konkuroval '’zatuchlé” 

České filharmonii, jíž tehdy vedl Zemáteek, po válce z vede

ní odstraněný. Přál si založit spolek, který by pečoval o 

hudbu pořádáním koncertů, vydával uměleckou a literární 

revui a snad i knihy. To byly tehuy ovšem jen sny -
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tí/nebyl jistě sám, kdo se oddával takovým snům» Tehdy však 

neměl ještě prostředky k realisování podobných plánů a první 

měsíce/áebyly ani nikterak příznivé takovému podnikání. Ve

řejnost byla ještě jako ochromena a otupena náhle přikvačiv

ší válečnou katastrofou i nutností hledat pracné novou orien

taci v situaci,v níž se hroutila celá naše myšlenková stav

ba. Ale i tehdy bylo jiŽ nápadné,že ač si zajišťoval sou

činnost všech svých známých, bylo to poněkud protektorské 

získávání poslušných pomocníků a ne partnerů» Od samého po

čátku bylo zřejmé,že všechno se musí dít podle něho a po 

jeho vůli.

Odchodem na vojnu jsem na čas ztratil kontakt se vše

mi přáteli a teřrve když jsem se zase dostal do Prahy -za

tím ovšem do nemocnice, v níž jsem vyčkával udělení zdra

votní dovolené, jež se protáhla tak značně,že jsem na do

volené zastihl převrat - sešel jsem se znova s V.V.Šakem, 

který v tu dobu vládl již prostředky,jež se nám všem zdály 

téměř pohádkové. Ze svých plánů již ledacos uskutečnil. Za

ložil si již svůj "Umělecký klub", jenž měl najaté míst

nosti v prvním patře Ä-ohového domu v Dřevné ulici č.6 

u Palackého mostu. "Umělecký klub" vydával revui/, jež 

však měla kratičký život, chystal divadelní představení 

a měl také orkestr, sestavený z mladých hudebníků a pořá

dal menší koncerty v jednom sále na Smíchově (myslím,že 

to bylo v Národním domě). Hlavním činitelem "Uměleckého 

klubu"byl vedle předsedy Šaka placený tajemník L.V.Karel
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Tauš, spisovatel a typ který se přepečlivě

snažil, aby se k Šakovi nikdo přímo nedostal. Taus nesl 

velmi nelibě,£e na rozdíl od smečky pochlebníků, kteří se 

hrbili s náležitou ponížeností před blahobytným panem před

sedou a financiérem klubu, mluvím se Šakem familiárně jako 

se starým přítele^, na němž nikterak nezávisím a že jsem mu 

několikráte podniky klubu kritisoval. Zásluhou Taušovou, 

ale ovšem také Šakova slávomamu, někdejší okruh Sakových 

přátel z dřívějších dob hodně prořídl. Ti nejlepší z nich 

nesnesli Šakovo samolibé velikášství a Taušovo poditfné vy

stupování, plné intrikánství a donášečství. Sak ostatně 

tehdy již ani trochu netoužil po přátelství lidí, kteří se 

považovali za jemu rovné a snad mu mohli být v hudbě konku

renty. Snad jen proto zůstalo naša osobní přátelství ucho- 

váno hodně dlouho, aČ značně «ahimeiaó, protože jsem nebyl 

muzikant a nemohl mu konkurovat. A kromě toho jsem od něho 

nic nechtěl. Z mých aspirací - a bylo jich mnoho - ani 

Sak ani "Umělecký klub" nemohli nic splnit.

"Umělecký klub " se dlouho neudržel a TauŠ,který se 

zapletl do různých^padxx podivných finančních manipulací, 

přenesl své působiště na|Moravu, kde se nakonec dostal až 

před brněnský trestní soud, ale to všechno bylo již za 

republiky. Taušovo místo hlavních pochlebníků zaujali 
z , v v (hlavní v

noví příživníci, zejména když uskutečnil svujtzámer a 

otekestr "Uměleckého klubu" změnil v "Šakovu filharmonii".

Ti vytvořili kolem něho kruh téměř neproniknutelný a kdo 

nepatřil do jejich party se k šakovi prostě nedostal.
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Neměl jsem ani chuí ani zájem prorážet tuto hradbu se 

a scházel se s V.V. jen když mne pozval. Nebylo to právě cas

to t «tyky byly povrchnější a někdejší přátelství hodně for

mální. Trochu častější byly naše styky zase až mnohem pozdě

ji, když se V.V.Sak rozhodl vydávat umelecký deník,který by 

referoval o divadlech, koncertech a událostech uměleckého a 

kulturního života. Projekt vymyslel dr.^or, pozdější dramaturg 

Vinohradského divadla. Tehdy tam byl lektorem, či něčím po

dobným. TKhäyixgĽSffi Byl jsem již v novinách a Sak,či někdo z 

jeho okolí přišel na nápad,že by alespoň jeden člen redakce 

měl mít jakési technické vědomosti jak se vůbec denní list 

vyrábí.Sak si vzpomněl na mně,pozval na poradu a tak jsme 

se na čas zase začali stýkat. V.V. mi nabídl redaktorské 

místo.xmktíiimx Ačkoliv od první chvíle, kdy jsem zakotvil v 

žurnalistice jsem měl - jako snad každý jiný novinář -(vesti 

samostatně denní list, neměl jsem do toho nejmenší chuti.
4 

Byl jsem^nodne nezkušeny zacatecmk, ale začínal jsem W

mít ponětí o tom, že vydá/at denní list není zábava. Nevě

řil jsem, že by se takový list mohl udržet. Varoval jsem 

ho proto před tímto podnikem a privodil si tak nepřátelství 

dr.Bora,který snad rozuměl divadlu, ale neměl o složitosti 

novinářského podnikání ani potuchy^ a také ovšem nelibost 

Šákovu. V.V. žil tehdy už plně v bohorovném přesvědčení,že 

všechno zmůže a že všemu nejlépe rozumí. Nesnášel námitky 

sebe lépe míněné. Jak značná byla jeho nelibost jsem se 

dozvěděl od jeho sestry, jež k^lóž ho slyšela stěžovat si 
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na mou nepodnikavost, nedostatek představivosti a na neocho

tu podniknout něco tak prospěšného, zavolala mne telefonem, 

aby mi sdělila,že ji velmi těší, že se mezi jeho přáteli 

nalezl alespoň někdo, kdo z V.V. nechce tahat peníze a za

hánět ho do nerozumných akci.Na neštěstí ani mé varování, 
ani výstrahy jeho sestry nic nezmohly. Šak začal vydávat 

svůj denní list, Za jeho krátkou existenci v něm utratil 

více peněz, než bylo zdrávo jeho kapse. Kolik prospěšných 

věcí by se bylo dalo vykonat s prostředky, jež Šak proplýt- 

val na věci zbytečné a předem odsouzené k zániku,kolik 

slávy si mohl získat, kdyby se po ní byl méně pachtil a 

pochopil,že slávu lze získat jen zásluhami a výkony a že 

není na prodej a ku koupi!

Touto episodou skončily plně naše pravidelné styky a 

od té doby jsem se s Xxx V.V. již soukromne' nesešel.Sledo

val jsem ovšem i nadále jeho činnost z novinářských referá

tů a občas jsem dostal od něho dopisem několik volných 

lístků na některý z koncertů , jež dirigoval.fři takové 

příležitosti, když jstwíP se potkali, J$^miieZ--pfcořxwl několik 

blahosklonných slov. Ale i to pomalu přestalo. Zmizeli 

jsme jeden druhému z obzoru. Šak se honil za slávou a já 

jsem se začal utápět v politice, jíž jsem se tak dlouho 

vyhýbal.Umělecké aspirace jsem odložil, protože jsem poznal, 

že jsem určen k něčemu docela jinému.

"Šakova filharmonie", pře4 všechny chyby V.V. Šaka 

byla nesporně přínosem do našeho hudebního života a vzpru- 

žila Českou filharmonii, jako to ostatně blahodárně činí
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každá soutěž. Proto je nejen pošetilé ale přímo škodlivé 

zavrhovat nebo dokonce potlačovat soutěžení. Nevěřil jsem, 

že má česká filharmonie nárok na monopol a pokud jsem mohl 

snažil jsem se v wJPwžíl přesvědčovat sve trochu zaujatěj

ší kolegy, že český národ snese dvě filharmonie. Ale "Sa

ková filharmonie" byla od samého svého počátku handikapo- 

vána jménem svého zakladatele a majitele.Pomníky všeho 

druhu se staví lidem až ku sklonku jejich života, když už 

něco vykonali. Snaha stavět pomníky za slib,že se něco vy

koná, je směšné a Sak se zbytečně vystavil posměchu.Svou 

filharmonii zabil M svým odporem postavit ji na širší 

základnu a mvyrsg fo-pkiw var litre svým neodolatelným pudem stavět 

se do popředí. To vŠak nezmění nic na »mém přesvědčení,že 

V.V. Sak byl veliký talent, který za jiných okolností a 

pod pevnou rukou někoho střízlivějšího mohl dospět oprav

du hodně daleko a vykonat mnoho prospěšného. Je ironické, 

že zatím co tak mnozí ztroskotali, protože byli bez všech 

hmotných prostředků, jeho ztroskotání zavinilo,že těch pe

něz měl vždy příliš mnoho.
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Popěvkem a vtipem proti Rakousku

Rakouský policejní režim přidusil veřejné mínění a prakticky 

znemožnil spolkový a politický život v českých zemích. Schůze byly 

kontrolovány policejními orgány mnohem pečlivěji, než tomu bylo v 

době předválečné a ani malé schůze neunikly pozornosti úřadů. Tisk 

byl postižen zpřísněnou censurou, takže se novináři kvapně učili 

"psát mezi řádky", aby naznačili, co se otevřeně napsat nesmělo. Le

dacos, co nebylo zřejmé censorovi bylo jasně srozumitelné lidu,jenž 

se nejen naučil chápat, co pisatelé chtěli říci, ale jen opatrně na

značili, ale velmi často dokonce vkládat do projevů více, než v nich 

bylo nebo mělo býti. Každý hledal a velmi často nacházel v novinář

ském článku co by tam rád byl viděl a co tam někdy vložila jen jeho 

bujné fantisie a horot^íz zbožné přání.

Lidé se za této situace obraceli k literatuře, divadlu, koncer- 

(tni síni a také ku kabaretu. Tam, kde politikové bloudili a mluvili 

přitlumeně, kde tisk "létal s podvázaným křídlem", abych použil 

označení, jímž za jedné předchozí persekuce "Národní listy" charakte- 

risovaly svou situaci, tam na českou mysl púsbil písničkář a satirik 

obrazem a jinotajesuProtože vyšel z lidu a obracel se k němu,proto

že si nehrál na státníka, chápal lidové smýšlení jež plně sdílel a 

působil na ně pronikavě. Vedle divadel,koncertů a staré vlastenecké 

literatury - Alois Jirásek, vždy ImSajMin111 se za války stal opravdo

vým miláčkem celého národa a Dykova báseň "Země mluví" chytla lidové 

city tak, jako kdysi před tím Čechova "Nevěřme nikomu na světě širém..." 

to byli do té doby málo známí lidé,kteří popěvkem a vtipem "bourali 

Rakousko", ač se to Rakossko vlastně statečně bouralo samo.
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Mezi lidovými písničkáři byl nesporně na prvním místě Karel 

Hašler. Již před válkou si získal značnou oblibu svými "staropraž- 

skými" popěvky, nasládle sentimentálními a až přespříliš líbivými. 

Za války se jeho popularita prudce vystipnovala takovými písněmi 

jako 2 Bílý kvíteček", "Pětatřicátníci" a pod. V nich nebylo nic 

záměrně a bojovně protivojenského, protiválečného a protirakouské- 

ho, nebo i jen radikálně nacionálního, ale přece jen zapůsobily po

divným kouzlem právě v tomto smyslu na city všech,kteří je zpívali 

nebo slyšeli zpívat. Vzbuzovaly dojem shodný s náladou české veřej

nosti. Bylo to české a co bylo české se mocně dotýkalo pocitů lidu 

a posilovalo jej v jeho národním uvědomění. Co jsme považovali před 

válkou za vážný nedostatek Hašlerových skladek, jsme pojednou po- 

citovali za jejich docela mimořádnou přednost.

Stylem a metodou docela^odlišné byly "Letáky", malé čtyř až 

osmistránkové pamflety, redigované Eduardem Bassem. Formát měly skoro 

kapesní, obsah satirický, veršovaný nebo prosaický, doplňovaný kari- 

katurami Brunnera, Kysely,tepjlcy a jiných. Napadaly oportunistj,kořist- 

niky, a pokud to ovšem šlo i Rakousko samé a vídenskou i berlínskou 

vládu. Vzpomínám dosud, jak na příklad proháněly rakouského vlastence 

z českých řad, velkoprůmyslníka Cyrila Dobenína, který se za války 

stal rytířem z Dobenína. Bylo tu na příklad také rozkošné povídání 

o králi SrnknamkoiDvi p Pikrocholov\, jenž se dal na výboje.Bylo to 

vyňato z Rabelaise a všichni jsme v tom viděli posměšek na naše vládce. 

A dodnes si pamatuji úryvky z posměšné básničky Viktora Dýka na 

rakouskou sociálně demokratickou stranu. Začínala: "Byla jednou partaj, 

strana, sehr verwegen, odhodlaná, za každičké pohody, hájit Freiheit, 

svobody..." V poválečném vydání "letáků tato básnička už není,jako 
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tam chybí mnoho jiných, jež by se nehodily do krámu dnešním komunis

tickým držitelům moci. A "letáky”, kdysi dílo mnoha autorů,jsou redu

kovány jen na ty, jež napsal Eduard Bass, jenž byl z nepochopitel

ných důvodů vzat komunisty na milost. Ale protože jsem nebyl doma od 

počátků německé okupace, možná, že jsem přehlédl důvod,z něhož byl 

Bass omilostněn.

Nevím, jak značné bylo rozšíření "ietáků" v lidových vrstvách. 

Mezi inteligencí se těšily odbytu velmi značnému a odtud qgsqjiEk zná

most jejich obsahu pronikala do širších vrstev lidových. "Letáky" se 

udržely do prvních let republiky a pak zanikly. Po válce již neměly 

ani zlomek vlivu, jemuž se těšily za války.

Jaksi v těsné souvislosti s "letáky" byla scéna "červená sedma", 

jež působila v divadelním šálku na Václavském náměstí - myslím, že to 

bylo v hotelu Adria. Ssi členy"5ervené sedmy" byli Ruda Jílovský, 

Jiří Dréman, Hvížďálek, dr.Červený - ostatními jmény si nejsem jist, 

protože kabaret s politickým nátěrem pěstoval tehdy již František 

Fiala (známý jako Ferenc Futurista) a na obzoru se začal objovat naj- 

úspěšnější ze všech komiků naší doby, totiž Vlasta Burian. Snad 

jsem je oba viděl již v "Červené sedmě", ale nejsem si jist.

Repertoire "červené sedmy" byl rázně vlastenecký, namířený pro

ti ramenářství, byrokratismu, militarismu, klerikalismu a flaké proti 

Rakouskou a Německu, pokud to ovšem censura dovolila. Ale výhodou 
mohou

satiry a popěvku je,že náznakem můxs. suggestivně říci , co by nebylo 

dovoleno vyslovit ani přitlumeně prostou řečí. Linie "červené sedmy" 

byla hodně intelektuálská a samy malé rozměry jejího hlediště nečini

ly tuto scénu lidovou. Ale co radikálisovalo nacionálně jednu vrstvu
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radikalisovalo celý národ, a tak také "Červená sedma" přispěla znač

nou měrou k posílení národního sebevědomí a odhodlání.

Druhá polovina války přinesla nám nový satirický list velmi vy

soké úrovně, totiž "Nebojsu". Vydávala jej Pražská akciová tiskárna. 

V tom byl kus hospodářské svépomoci i bojobé akce. Když byly "Národní
•I *

listy zakázány rakouskými úřady, stála zde Pražská akciová tiskár

na, jejich majitelka a vydavatelka, s mnoha redaktory,kancelářským a 

tiskárenským personálem bez práce. Přemnozí čtenáři "Národních listů" 

projevili mimořádnou obětavost tím,že se uvolili platit i nadále před

platné, i když nebudou dostávat noviny, k nimž lnuli. To však nebylo

nic, na čem se dalo trvale spočívat. Protože nebylo dovoleno vydávat 

náhražkový deník (zrnina živnostenského listu "Národ" v lidový deník 

mohla být provedena až mnohem později), rozhodla se správní rada 

Pražské akciové tiskárny docela moudře, vydávat dva nové časopisy, 

oficiálně nepolitické. Byla to "Cesta"ij: , jež jako literární a bele

tristická revue vycházela po několik let ještě v republice a xdBOBKmK 

satirický bojovný list ,jehož jméno "Nebojsa" samo naznačovalo jeho 

poslání i směr, jímž se má brát. List soustředil na svých stránkách 

to nejlepší, co se dalo v české satirické tvorbě,at prosou, veršem 

či kresbou najit. Viktor Býk, J. S. Machar, bratří Čapkové a mnoho ji

ných potírali posměškem co národ nenáviděl a co mu bylo nebezpečné. 

Ani "Nebojsa" nepřežil příliš dlouho počáteční léta republiky.V po

klidných poměrech nebylo u nás nikdy mnoho vyhlídek pro satirický 

nebo i jen humoristický list. Tvrdí-li František Cellner ve své roz

košné básničce o"Besedě typografické, v níž bývají sjezdy sociálně 

demokratické", že "o dobrý humor nebývá v Čechách nouze", tu se tento 
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předčasně k naší škodě zahynuvší satirik ( zmizel někde na frontě 

a nezůstalo po něm stopy) dopustil značné nadsázky. Jím, Viktorem 

Dykem a J. S. Macharem zemřeli nám nejvýznamnější naši satirikové 

tohoto století a na náhradu si patrně ještě hodně dlouho počkáme.

Tomu, kdo neprožil onu dobu je dnes těžko vysvětlit co pro 

nás znamenaly Hašlerovy písničky, "Červená sedma", "Letáky" a "Ne

bojsa". To všechno je dnes zapomenuto ,jako jsou většinou zapomenuti 

i autoři článků, básniček a kreseb, stejně jako je zapomenut nejskvě

lejší socialistický novinář, pamfletář a satirický básník Foltýn, 

pravým jménem Josef Stivín, který si ovšem za války nezískal žád

ných zvláštních zásluh o národ.Nejprve plaval v rakouském oportu- 

nismu a pak se přiklonil k bolševisujícímu křídlu ve straně sociál

ně demokratické a teprve když za republiky došlo ku krisi ve straně, 

probudil se ze svých ilusí a odčinil své hříšky statečným a účinným 

bojem proti komunistické nákaze. "Létáky" mu věnovaly jedno číslo 

s posměšnou básničkou "Josef Stivín se točí". Tehdy se Stivín točil 

do leva. 0 jeho obratu do prava sluší mluvit až ve vzpomínkách na do

bu pozdější. Nejíze jej však vynechat když se mluví o české pole

mické a politické satiře. A tomuto kusu zapomínané národní minulosti
v

jistě sluší věnovat alespoň tuto povrchní vzpomínku.

A**
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Persekuce v plném proudu

O starém Rakousku se posměšně tvrdíválo,že v něm panu

je absolutismus, mírněný šlendriánem. Za války nepořádku 

ve státní správě neubylo,ale spíše přibylo, nicméně zvůle 

absolutismu tím nebyla nikterak zmírněna. Snad proto,že tu 

bylo tolik štváčů a udavačů, zejména z řad německých po

slanců z českých zemí, německého tisku a ovšem také vyso

kých vojenských pánů. Ti všichni se přepečlivě starali, 

aby nikdo neunikl persekuci.

Sokolské hnutí bylo od svého počátku terčem nemilosti 

rakouských úřadů a německých politiků a publicistů.Čím 

důležitějším pro národ se stávalo sokolské bratrstvo,tím 

větší k němu byla nenávist, válka poskytla habsburské mo

narchii vhdánou příležitost k tomu,aby sokolstvu ukázala, 

v jak značné je nemilosti. Za balkánských válek Sokol or- 
ganisoval lékařské výpravy"/^ i žním Slovanům. Za války pro

ti Jihoslovanům byl za to potrestán. Hned na počátku války 

zabraly vojenské úřady mnoho sokoloven na ubytování povo

laných branců a na pomocné vojenské nemocnice.Česká obec 

sokolská, jejíž zřízení rakouské úřady tak dlouho zabraňo

valy, byla rozpuštěna na přímou žádost rakouského vojenské

ho velení a její majetek zabrán. A patrně jako uznání,že 

sokolská tělesná výchova zabezpečila pro armádu tolik 

zdatných branců - i když o to tito branci ani trochu nestá

li - byl zatčen a před soud jako velezrádce postaven sta

rosta České obce sokolské dr.J.Scheiner,pozdější první 
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generální inspekto československé branné moci. Ovšem, dr. 

Scheiner nebyl jediný sokol, který byl uvězněn, ale jeho 

zatčení chápal každý jako ránu, namířenou přímo proti celé

mu sokolskému bratrstvu.

Jinou celonárodní nepolitickou organisací, na níž plně 

dolehla persekuce policejního státu, byla Volná myšlenka. 

Těžko říci, čím ohrožovala monarchii a úspěšné vedení zby

tečné války. Ovšem^habsburskou válku ze všech sil podporo

vala katolická hierarchie, jež se cítila velmi ohrožena

Volnou myšlenkou a vůbec každou pokrokovou a svobodomyslnou 

organisací a ideologií. Za věrná služby Habsburkům se jí 

muselo dostat patřičná odměny a tak byla Volná myš]enka 

rozpuštěna a její majetek zabaven. Zase je potřebí podot

knout, že Volná myšlenka byla jen jednou z mnoha českých 

organisací - velkých i malých,čélonárodních i místních - 

jeŽ rakouská policie na rozkaz Vídně potlačila. Někde bude 

jisté existovat podrobný aeaazamr spolků takto postižených. 

Slušný, i když naprosto neúplný výpočet se nalezne v "Do

tazu českých poslanců na říšská radě o persekuci českáho 

národa”. Zde mohu zaznamenat jen čím jsem byl jaksi osobně 

postižen. Členem Sokola jsem byl od dětství a s Volnou my

šlenkou jsem sympatisoval od mládí a po válce byl jejím 

vůdčím Činitelem.
Odročení parlamentů poskytlo vídenské vlade možnost 

účtovat s nepohodlnými českými politickými vůdci a trhnout 

je do vězení. Jejich poslanecká imunita je před žalářem
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a vojenským soudem neuchránila. A tak bylo inscenováno ně

kolik politických procesů, x nichž největší pozornost budi

lo přelíčení s předsedou národní strany svobodomyslné dr. 

Karlem Kramářem, pozdějším prvním předsedou vlády republi

ky a poslancem téže strany dr.Aloisem Rašínem, pozdějším 

ministrem financí republiky, zavražděným komunistickým 

mladíkem ze skupiny dr.Zdeňka Nejedlého. Dr.Rašín, mimocho

dem řečeno, vytvořil jakýsi rekord tím,že byl dvakrát 

vězněn (prvně za Omladiny) a že byl dvakrát soudné zbaven 

doktorátu práv. Jak Kramář tak Rašín byli odsouzeni k smrti 

a jejich majetek zabaven.

Proces proti Kramářovi vystupňoval a dovršil radikali- 

saci českého veřejného minění. Po něm již nebyl možný Žád- 

ny smír, protože kazdy, vcetne politických odpůrců dr. 

Kramáře věděl,že je to proces namířený pDbti celému čes

kému národu, který je v jeho osobě sousen a odsuzován.

Dr.Kramář nebyl nikdy protirakouským radikálem a svou 

"positivní politikou", za níž byl mnohými Českými odpůrci 

kritisován, ba dokonce ostouzen jako "rakouský lokaj", se 

ze vŠech sil snažil zachránit rak habsburské soustátí 

před zločinnou pošetilostí dynastie, vlád a rakouských Něm

ců. S Rakouskem se rozešel teprve, když viděl,že přes všech

ny jeho výstrahy se Rakousko rozhodlo pro sebevraždu. J.S. 

Machar, který byl ze svého vězení přivolán, aby v tomto 

procesu vypovídal,řekl odvážně, jak bylo jeho zvykem,že
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se hrozně diví, vidí-li Kramáře na lavici obžalovaných.

Po jeho názoru měl být Kramář ověšen všemi rakouskými řá 

dy. Rakouské panstvo však usoudilo jinak a odsoudilo k smrti 

muže, který se poctivě snažil Rakousko zachránit a snad je

diný by je byl dokázal zachránit. Ovšem, po zahájení váleč

ného dobrodružství bylo už pozdě.

S Kramářovým procesem byla spojena jedna zajímavá po

drobnost, neznámá širší veřejnosti. Když Kramáře odsoudili 

k smrti, zabavili i všechen jeho velmi značný majetek. 

Paní Naděžda Kramářově, trochu náročná a zhýčkaná Ruska, 

jeŽ se nikdy nesžila s našimi skromnějšími a střízlivější

mi poměry, se pojednou ocitla skoro bez haléře. Přátelé 

dr.Kramáře se obrátili na poslance Maštálku, majitele ve

liké továrny na marmeládu, aby jí peníze půjčil, ale Maš- 

tálka, k&erý se jako člen stálé parlamentní komise pro 

kontrolu státního dluhu těšil mimořádné ochraně před poli

cejní zvůlí, brysknš odmítl. Těžko říci, zda se bál o sebe 

nebo o své peníze, jež by půjčil. Tím, i svým ustavičným 

přisluhováním Vídni zničil svou politickou kariéru. Po 

převratu mu zůstala jeho marmeládovna, ale v politice se 

již nikdy neobjevilo jeho jméno. Zapadl s ostatními opor- 

tunisty.

Paní Kramářově však přece neměla bídu. 0 jejím pří

padu se dozvěděl mladočeský velkoprůmyslník L.G. Bondy, 

který manželce vůdce své strany peníze ochotně poskytl a 

upozornil ji, že kdykoliv bude něco potřebovat, má se
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jen obrátit na neho. Za svá služby Bondy nic nechtěl a 

celkem málo zasvěcených vědělo o jeho činu. Slyšel jsem o 

tom od dr.Kramáře, který na to vždy s vděčností a pohnutím 

vzpomínal.

Z politických vůdců byl dále zatčen předseda národně 

sociální strany Václav Jaroslav Klofáč. Ostatní politické 

strany nebyly sice postiženy ztrátou vůdců, ale řadových 

jejich členů hostila rakouská vězení víc než dost.Ze spiso- 
v tehdy

vatelů a novinářů sli do kriminálu J.S.Machar, velmi

blízký realistům, státoprávní pokrokář Viktor Dyk a mlado- 

český redaktor Vincenc červinka, známý svou péci o slovan

ské styky.

0 Macharově procesu jsem slyšel veřejnosti neznámou 

historku od svého přítele a bratra ze zednářské loŽe Jiřího

Hermana. Jako nadporučík v záloze byl nakom«Hadován, aby 
procesu v

při poasasu působil jako úřední překladatel a tlumočník.

Jedním z jeho úkolů bylp přeložit do němčiny některé Macha- 

rovy básně, jež byly považovány obžalobou za závadné.Přelo

žil je tak,že všechny závadnosti zmizely, ale Machar při 

řízení proti tomu protestoval a překlad opravil tak,že 

zmírněná místa zase náležitě priostril. Mluvil jsem o tom 

několikrát s Macharem, který sice uznával Hermanovu snahu 

mu ulehčit, ale trval na tom,že to byla docela neodpustitel- 

na BasMtów představovat ho soudcum jako autora nevinných 

básniček a zbavit ho tak úředního potvrzení,že je protira- 

kouským zločincem. Machar se ostatně nepjH>vinil jen svými 

básněmi a prosou z doby předválečná. Od Kovandy, sluhy 

rakouského ministerského předsedy Seidlera přebíral opisy
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důležitých úředních dopisů a dokumentů, jež dodával pak 

Maffii. Když byl zatčen, zůstala spousta tahových dokumentů 

pod koberci jeho bytu.

Z významných hospodářských činitelů byl zatčen vrchní 

ředitel Živnostenská banky dr.Jaroslav Preiss, o jehož pří

padu se zmíním zvláště, protože proti němu a živnostenské 

bance byla a je vedena tak nevybíravá komunistická ostouzeč- 

ská kampaň,že je potřebí se starat,aby se tomuto velkému 

vlastenci dostalo spravedlivého uznání. Je to mou povinností 

tím spíše,že mi dr.Preiss prokázal mnoho laskavostí. Zatím 

tedy jen tolik,že rakouská nanávist k Živnostenské bance ne

znala mezí. Hlavním důvodem bjlo,že neupisovala s nerozum

ným nadšením válečné půjčky a kx že investovala svůj kapi

tál do domácích hodnot.

ÚŽe dně byly zastaveno mnoho časopisů. Mezi nimi na 

předním místě byly "Národní listý". V ostatních řádila cen

sura s napnestou zběsilostí. Vybílená místa byla ovšem pře

svědčivým svědectvím,že list chtěl říci svým čtenářům něco, 

co mu nebylo dovoleno, fi tak bílé mezery mluvily řečí nad 

jiné výmluvnou. Obecně se říkalo,že pravda je to, co bylo 

vybíleno. Někdy v polovině války přišli mudrci ve Vídni na 

nápad, jak naočkovat českému tisku nefalšované rakouské 

vlastenectví. Úřední propaganda sesmolila české články,jež 

byly pak dodány různým listům s přísným příkazem je otisknout 

jako redakční čiásy, bez každé poznámky o jejich původu. 

Ostatní listy pak byly přinuceny takové článny citovat jako 

názor dotyčného listu, často byly i tyto komentáře a citace
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vypoceny rakouskou censurou. Ani tato taktika neměla však 

úspěchu, protože pisálkově rakouské pmxpa propagandy si 
neuvědomili,že každý list měl svůj sobě^sobní způsob psa

ní, jejž se nesnažili, nebo nedovedli nápodobit. Své člán

ky psali vždy tak stupidně nemotorně a tak špatnou češti

nou, že každý věděl odkud takový článek pochází, když z je

ho každé řádky rakouské vlastenectví jen kapalo. A tak se 

sotva kdo dal ošálit rakousko-vlasteneckými city článku, 

uveřejněného anonymně v novinách, jež pro protirakouské 

nebo alespoň nedostatečně rakouské smýšlení byly denně cen

surou krůtě postihovány.

Celá tato persekuce měla však jednu dobrou vlastnost.

přesvědčila každého,že se Vídeň nespokojí s válečným taže

ním na frontách, ale že se pustila také do války proti 

všem svým neněmeckým a nemaďarským národůw,Vídeň tak dala 

národu ( a to ne jen našemu) výstrahu, kterou mohl přehléd

nout jen ten, kdo byl slepý a hluchý. Takových lidí mnoho 

nebylo.

j
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Živnostenská banka před válkou i za války

Opětovně,Jsem se musel zmínit o Živnostenské bance 

a o akci, kterou proti ní podnikly rakouské úřady. Myslím 

piloto,že Je na čase, abych pověděl něco o této bance^ ne 

Jen Jako o oběti rakouské a později komunistické perse

kuce, ale Jako o příkladu národní svépomoci a soustavného 

růstu české hospodářské síly.

V moderním hospodářském systému přísluší peněžním 

ústavům, zejména těm, Jež se věnují financování průmyslo

vého a obchodního podnikání,místo mimořádně důležité. Bez 

nich vlastně není možný řádný rozkvět hospodářské činnosti 

ve větším měřítku. Az do založení živnostenské banky český 

živel v historických zemích se opíral jen o drobné svépomoc

né peněžní ústavy, jež na větší podniky ne stačily.Proto 

do výskytu se Živnostenské banky to byly německé banky a 

hlavně pak xnixažinkú vídeňské velkobanky, jež dominovaly čes

kému hospodářskému životu a místo aby jej podporovaly,ze 

všech sil jej dusily, nebo se alespoň snažily vtisknout 

mu německou pečeť. Bylo tedy naprostou nutností zřídit čes

kou banku, jež by věnovala zvláštní pozornost rozvoji 

českého průmyslu a obchodu, čehkého ne jen územně, ale i 

národně.

Živnostenská bankábyla založena r.1868 s počátečním
z z

kápi talemmilionťrakouskych korun (předmnichovská česko

slovenská koruna byla desetinou koruny rakouské) a rychle 

se stala rozhodujícím činitelem českého hospodářského živo-
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vota. Vedena s prozíravou obezřetelností, Jež se vyhýbala 

spekulacím, ale vyznačovala se klidnou podnikavostí, rostla 

ustavične. Brzy byl Její akciový kapitál zvýšen na 10 

milionů korun rakouských a její obrat před samou válkou 

činil 10 miliard rakouských korun, kapitál, jejž měla k 

disposici Činil 4Q)() milionů rakouských korun, akcioný 

kapitál doinstl Již částky 8$ milionů a Jen válka překazila 

Jeho zvýšení na 100 milionů korun, Heservní fondy přesa

hovaly Již částku 23 milionů korun. Živnostenská banka 

stála tak Již všedné řadě s vídeňskými velkobankami. 

Všechny ostatní banky Jak svým kapitálem, tak svým obratem 

a svými vklady Ji nedostihly, ani kdyby byly sečteny všech

ny dohromady.

živnostenská banka byla tedy finanční velmocí a 

každý ji považoval za solidně vedenou a neotřesitelnou 

žádnou krisí. Oba její vůdčí činitelé, zprvu dr.Živanský 

a pak dr.Jaroslav Preiss přišli do banky z národohospo

dářské rubriky "Národních listů" a banka sama byla pova

žována ze jeden ze sloupů národní strany svobodomyslné. Dr. 

Preiss byl ostatně až do posledních dnů "Národních listů" 

velmi vlivným velkoakcionářem Pražské akciové tiskárny, 

v jejíž správní radě byl zastoupen několika důvěrníky. 

Hlavním z nich byl dr. F.X.Hodáč - nemohu však zjistit,zda 

jiü/byl již za války. Je docela pravděpodobné,Že se dostal 

do popředí až ku konci dvacátých let, kdy na čas vedl 

pmpmnmEDľ opravdu svobodomyslné křídlo národní demokracie. 

Byl to dr.Jaroslav Preiss, Jehož doporučení vděčím rozhod-
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nutí dr.Hodáče dosadit mne na vlivné politické místo v 

tisku Pražské akciové tiskárny. To se stalo ovšem hezky 

dlouho po válce.

Živnostenská banka byla tudiž těsně spjata s mlado- 

českou stranou a zejména za éry dr.Karla Kramáře plnila 

hospodářské zásady strany a jejího velkého vůdce. Byl-li 

jí již do jejího xmakcc vínku dán úkol podporovat rozuoj 

českého podnikání, za éry Kramářovy ” positivní politiky”, 

či, jak to odpůrci pošetile nazývali ” drobečkové politi

ky", banka se věnovala velmi energicky a soustavně snaze 

převésti značnou část průmyslu a velkopbchodu z německých 
rukou do ruk českých , stejně jako financováníbudování 

českých průmyslových a velkoobchodních podniků všeho dru

hu. Mela v tom plný úspech a prospech z toho měli ne^jen 

její akcionári a podnikatelé, jimž se dostalo její podpo

ry, ale také celý národ. Dnes se používá ošidně slova 

"znárodnění" místo správného ozná- 

čení "socialisace" nebo"postátnění". Tehdy ovšem slovo 

znárodnění znamenalo přesně to, co má znamenat, totiž 

převedení podnikání do sféry národní, tedy počeštění. 

ÄŽ Živnostenská banka počeštovala, ne násilím, jako 

svou germanisaci prováděli Běmci, ale obratnou obchodní 

a finanční politikou. Skupovala německý majetek a převáděla 

jej do české správy, zachraňovala český majetkk, jemuž 

hrozilo nebezpečí, že by upadl do německých rukou. Úžadný 

přímo hospodářský rozmach českého národa od jejího vzniku 

není sice jen jejím díle^řale banka na něm měl svů| záslužný 
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Dnešní generace si nedovede představit úžasnost roz

machu českého živlu, který se z naproste bezmocnosti, v níž 

se zdálo,že národ vyhasne, soustavným úsilím pozvedl k sile 

zrovna nepremozitelne. Obvykle se prezira skutečnost,ze 

v době vypuknutí války jsme byli již tak silni,že by bylo 

stačilo ještě několik let a byli bychom si bez války a po

hrom, jež přinesla, vynutili na Rakousku všechno, co jsme 

chtěli a potřebovali. Hospodářský rozvoj šel ruku v ruce 

s rozvojem politickým a kulturním. Na tom měly zásluhu 

všechny složky národa. Mluvíme-li o peněžnictví, nesmíme 

zapomenouti rozsáhlé sítě bank menších sice než Živnosten

ská, ale ne méně podnikavých. Sluší tu uvésti na příklad 

Ústřední banku českých spořitelen, která krátce před vál

kou začala zasahovati i daleko za hranice českých zemí. 

Á ovšem tu byly spořitelny, patřící českým městům, zálož

ny, až již patřily samosprávným institucím či byly sokkro- 

mopodnikatelské a venkovské kampeličky, všechny tyto pod

niky se opíraly o píši a šetrnost českého lidu.

Vedlo by daleko vypočítávat velké i střední průmyslo

vé podniky, jež byly umožněny nejen odvahou a přičinlivostí 

svých zakladatelů, ale také podporou finančních ústavů. 

Stačí snad uvésti jména jako Křižík,českomoravská stro

jírna a slévárna, automobilky Laurin a Klement a Walter, 

Kudláček a pod. Byly zde velké textilní továrny a malý 

zlínský obuvník Bača se již připravoval k vybudování 

svého později celosvětového podniku.
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Nebyla-li tedy živnostenská banka jediným a výlučným 

zdrojem podpory českého podnikání, byla v tomto ruchu či

nitelem velmi důležitým. Do českého majetku převedla nebo 

svou podporou umožnila zřízení množství podniků, ou cukro

varů, papíren, oceláren, továren na stroje, textilních 

továren a mnoha jiných. Zakládala, nebo skupovávala peněž

ní ústavy a pojišťovny. Když přemonla německou konkurenci 

v českých zemích, začala důsledně zasahovat i do ostatních 

zemí monarchie. Ovládla i několik německých peněžních 

ústavů, včetně jedné banky ve Vídni, pronikla do Maěar- 

ska,Slovinska a Chorvatska, ba i do Kúska. A mě

la odbočky nebo agentury i v západním světě.

Dalo by se nadhodit otázku, zda tento rozmach nebyl 

jen na prospěch podnikatelských vrstev, aniž by prospěl 

nějak dělnictvu. Není jistě potřebí tvrdit,že všichni 

čeští podnikatelé byli andělé a že všechno jejich snažení 

platilo národní věci a ne jejich kapse. Mezi nimi, jako 

mezi podnikateli německými, francouzskými, anglickými a 

jakýmikoliv jinými byli lidé dobří i špatní, sociálně 

cítící, či docela bezohlední a také tací, kteří byli me

zí oběma extrémy. Není potřebí je idealisovat, jako se ne

sluší je hanobit,jak se dnes děje v zemi ovládané komunis

mem. AŽ byli jací byli,jednu velikou přednost měli před 

německými podnikateli. Nepokoušeli se odnárodňovat české

ho dělníka, který zejména v místech s německou většinou - 

často velmi umělou- musel těžce zápasit o právo posílat
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své děti do českých škol a ne do škol Schulvereinu.

Je jen pochopitelné,že německé peněžnictví, stejně 

jako německý průmysl a velkobchod nesli velmi nelibě tuto 

vzrůstající konkurenci a že obchodní zášť se změnila v zu

řivé nepřátelství, plynoucí z německé nenávisti k všemu 

českému, živnostenská banka, právě proto, že stála na čel

ném místě tohoto hospodářského pokraku, byla solí v němec

kých očích již před válkou. Válka však poskytla vytouženou 

příležitost zasáhnout nepříjemného konkurenta. A tak hned 

na samém počátku války byla Živnostenská banka přímo před

určena, aby se stala obětí persekuce, jakmile se jen naj

de záminka.

Tuto záminku banka sama/svým nepřátelům poskytla. 

Prozíraví vůdčí činitelé Živnostenské banky, generální ře

ditel dr.Jaroslav Preiss , ředitel Pilát a jiní viděli od 
samého v z , v .
xxxáén počátku válečného konfliktu pochybenost rakouské 

finanční politiky a jako rozumní a své odpovědnosti za 

svěřený kapitál si vědomí, chápali nebezpečí inflace,orga- 

nisované zaslepeně rakouskou finanční správou. Rakousko 

prožilo již nejeden finanční bankrot a na obzoru se do

cela zřetelně rýsoval nový. Tomu se chtěli vyhnout a uchrá

nit od pohromy banku a zároveň i akcionáře, vkladatele a 
všechny na její podpoře závislé. Obchodní zájem šel zde
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docela neodlučně ruku v ruce se zájmem celonárodním.

Vylíčil jsem již dříve, jak se Živnostenská banka 

snažila vyhnout jipisování válečných půjček a jak,když je 

byla donucena upsat, ihned je odprodala pražským německým 

bankám, jejichž nerozumné rakouské vlastenectví je vedlo 

k zanedbání povinné opatrnosti při správě majetku,který 

nepatřil jejich ředitelům a správním radům, ale akcioná

řům a vkládátelům.Živnobanka však nevěřila,že Rakousko 

válku přežije a snažila se proto zbavit nejen válečných 

půjček, ale všech státních dluhopisů vůbec.Německé banky 

nadšeně kupovaly, co Živnoóanka prodávala. Obrovských 

přebytků peněz, takto získaiiých banka použila k tomu, že 

na zahraničních trzích skupovala zlato a zahraniční ceni

ny.Především však kupovala dále akcie českých průmyslo

vých podniků, stejně jako německých podniků v českých ze

mích, dluhopisy zemí České a Moravské, českých měst a ji

ných samosprávných institucí.

I tím provedla značný kus znárodňovací práce.Není 

pochyby,že se tím provinila proti rakouským předpisům,že 

v jejím případě trestní opatřeni proti ní měla zákonitý 

podklad. Ale doba byla taková/, že Vídeň ze své války proti 
mocnostem fiohody udělala také válku p^btizvšem svým neně- 
meckým národům. A ve válke má ohroženy prá«o se bránit. 
Podle rakouských(zákonů a předpisů byly činy Zivnobanky 
trestné.S národního hlediska bylo by vsak bývalo zločinem, 
kdyby Zivnobanka nebyla jednala tak, jak jednala.
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V rakouské uniformě

Mé upomínky na domácí a mezinárodní záležitosti z 

doby první světové války jsou kusé a nesoustavné, plné 

mezek,jež jsem jen v některých případeca doplnil četbou. 

Příčinou toho je,že jsem značnou část oné doby prožil v 

rakouské uniformě. Najvojně jsem vždy neměl čas a příle

žitost číst noviny, české noviny se mi někdy po dlouhé 

týdny nedostaly do ruky a mnohdy jsem byl odkázán jen na 

noviny německé.Někdy jsem se nedostal ani k těm .Také 

jsem se vždy nemohl stýkat s našimi lidmi, protože jsem 

značnou část vojenské služby, jež podle propustního doku

mentu trvala J roky, 6 měsíců a 6 dnů, strávil na Sloven

sku, tehdy ještě pod maclarskou vládou, v Podkarpatské 

Rusi a v Haliči. Byl jsem ovšem dost dlouho v Čechách 

a dokonce i v Praze a zejména za pobytu v nemocnicích 

jsem měl dost času a příležitosti sledovat,co se u nás 

i jinde děje.Ledacos, jako na příklad divadelní slavnosti 

v Praze, jsem přímo prožil.

Nebudu vyličovat svou vojenskou kariéru, ani své 

zážitky na vojně. K některým poznatkům se vrátím pokud 

mají přímý vztah k všeobecnému dění. Zaznamenávám prostě, 

že jsem byl odreden k osmému zeměbraneckéinu pluku, jenž 

byl pak jako všechny zeměbranecké přejmenován na stře

lecký, ale když jsem narukoval do Brusky, byl jsem odeslán 

k šestému zeměbraneckému pluku, který s osmým,sedmým 

( rumburským) a dvacátým osmým zeměbraneckým plukem tvož

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 574



18fl 

řil 21. zeměbraneckou divisi, jíž jeden čas velel generál

major Podhajský, dobrý Čech a později generální inspektor 

čs. branné moci. Občas jsem jej vídal při svých návštěvách 

J.S. Machara, když i on byl ve výslužbě. Doplňovacím okre

sem šešitých ’’Landwehr” byl Cheb a tvořili jej původně Něm- 

ci z chebského a kaplického kraje. Tento čistě německý 

pluk byl v bojích značně pochroumán, snad proto,že vždy pro

jevoval urputnou německou bojechtivost, takže "železnou 

šestku”, jak si pyšně říkali, bylo potřebí doplnit od 

jiných pluků«

Byli jsme, sami Češi, odesláni do Českých Budějovic, 

tehdy ještě hodně německých. Naše skupinka byla zprvu uby

tována v hostinci Sarajevo, pak nás dali do České be4řdy. 

Zde jsem se roznemohl a byl v nemocnici, myslím že v Ně

meckém domě. Pak jsem se vrátil do Mariánských kasáren do 

školy jednoročních dobrovolníků, načež jsem se dostal do 

"RámovXky", to jest do zabrané továrny na rámy a lišty, v 

níž sídlily pochodové setniny, to jest útvary připravené 

k odeslání na frontu. Byl jsem na polním cvičení v Českém 

Krumlově, tehdy také městě s německým zevním nátěrem, na

čež jsme jeli do pole. Nejdříve jsme byli etapou v pozděj

ší Podkarpatské Rusi v Bačově, pak v Dobrůvce,kde byl 

pravoslavným farářem Vološin, pozdější ministerský před

seda Podkarpatské Rmstaxm Rusi. Zde jsem se znova roznemohl 

a byl v nemocnici v Mukačevě, odkud jsem se zase vrátil 

k pluku a šel s ním na frontu.
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Byli jsme zasazeni v Haliči, někde proti Stanislavovu- 

po válce jsem se potkal s jedním ruským emigrantem, který 

byl jako důstojník skoro přesně v té části ruských zákopů, 

proti nimž byly zákopy, v nichž jsem byl já. Na samém po

čátku Brusilovovy ofensivy jsem šel znova do neafmocnice

přes polní obvazište a polní nemocnici v Dolině do Košic, 

kde jsem byl zprvu v posádkové nemocnici a pak v nemocnici 

Cerveneho krize. (Mozna,ze to byla v opačném poradí.)Mel

jsem zvláštní štěstí, protože v tu dobu právě přesunovali
italskou

naši divisi na imxmkskmK frontu, jež byla mnohem horší než 

ta ruská. V košické nemocnici jsem ležel vedle jednoho Po

láka, s nímž jsem se po okupaci Československa se>-šel v

Krakove, kde působil jako odpovědný redaktor Glosu naroda.

Z domova mi poslali potvrzení,že pro mne bude místo 

v nemocnici v Praze a tak jsem si Vybojoval přeložení do 

Prahy, ač lékaři soudili,že je to zbyBčné»protože cestu ne

vydržím. Vydržel jsem ji a byl pak v nemocnici ve škole 

na Merotínově náměstí, kde nás léčil známý sociálně demo

kratický pracovník dr.Sachs tím,že nás nechal ležet v ne

mocnici dokud jsme to tam vydrželi.V nemocnici jsem dostal 

žloutenku a byl odeslán na speciální léčení do Karlových 

Varů, ač jsem o odeslání z Prahy ani trochu nestál. Musel 

jsem dm® do Karlových Varů, kde mi jako příslušníku "míst- 

ního"pluku chtěli mermomocí prokázat zvláštní laskavost a 

poslat mne do Vídně na zotavenou. Dalo mi dost práce, než 

jsem si vymohl odeslání do nemocnice v Praze, odkud jsem
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byl poslán pak Brandýsa nad Labem. Ani jsem nevěděl 

jaké terno jsem udělal. Brandýs nad Labem byl "fešácký" 

špitál, kde dr.Zítek nechával lidi od samého počátku války 

a kde vůbec panoval režim, za něhož si každý "pacient” dě

lal co chtěl, jen když byl v 10 hodin dopoledne při xm-fcmm 

Zítkově visitě. Zde jsem našel milého přítele Pavla Beneše 

a strávili jsme celé večery diskusí o letadlech, jež bude

me spolu konstruovat.

Také brandýsská idyla skončila, když na tu nemocnici 

se přijel podívat vrchní štábní lékař dr.Schwarz, jenž se 

trochu neprávem těšil pověsti druhého Halbhubera.Schwarz 

nemocnici rozmetal a mne poslal do barákové nemocnice v 
Praze, kde jsem již před tím se potloukal hodné dlouho. 

Tentokráte^ to však tak dlouho netrvalo a dostal jsem zdra

votní dovolenou, kterou prodlužovali tak dlouho,až se 

Rakousko rozsypalo.A civilistou jsem se stal vlastně až 

hodně pozdě za republiky, kdy mne předvolali, aby mi sdě

lili,že jsem již s vojančením docela skončil.

To je stručné vylíčení me vojenské kariéry, jež ovšem 

nemůže nikoho zajímat. Nemohu říci,že jsem o vojančení ně

jak stál a že jsem nelitoval času na/vojně stráveného.Ale 

poznal jsem tam některé věci, jež také patří do tohoto 

líčení co bylo.
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Vojenské dny (I)

Po odvedení k českému pluku byl jsem ihned odeslán se 

skupinou jiných k pluku nemeckému,prořídlému ztrátami na 

bojištích. Tak jsem měl prvně v životě příležitost poznat 

c.k. rakouský vojenský život a současně i dostat se neče

kaně do styku s Němci z pohraničních krajů Čech , stejně 

jako s rakouskými důstojníky německé národnosti a poznat 

jejich poměr k nám. Ovšem, armáda neholdovala politice - 

to bylo vyhrazeno jen generalitě a generálnímu štábu - a

pokud možné se snažila potlačit každé národnostní rozli- 
při

šování, píši zachování ovšem posvátné "služební ' německé 

řeči. Pro armádu jsme všichni byli Rakušany. Stýk s Něm

ci u pluku pmkmytaE poskytoval proto nutně obraz poněkud 

méně přesný, než by mohl tak činiti přímý styk s německým 

civilním obyvatelstvem.

Naše česká skupinka, přechodně ubytovaná v hostinci 

"Sarajevo" v českých Budějovicích vzbudila hned na počát

ku nelibost nadřízených, když jsme večer po příjezdu uspo

řádali mezi sebou sbírku na "Ústřední matici školskou" a 

protože nikdo z nás neznal přesnou její adresu, byly pe

níze - nebylo jich ovšem mnoho- poslány na "Národní poli

tiku". Dostali jsme přísné napomenutí, abychom upustili 

od "nacionalistických demonstrací" a styků s tiskem. Ji

ných následků to nemělo, než že každý z nás dostal nepříz

nivou poznámku do popisu, který s ním šel po celou dobu 

jeho voe^nftké služby.
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Šestý zemeteranecký pluk, původně německý, byl tehdy 

již tak prostoupen českým živlem - alespoň u náhradního 

pluku v Českých Budějovicích - že nám dovolili činit slu

žební hlásení česky, pokud jsme ovšem předeslali předep

sanou obřadnou formuli: " Herr Hauptmann melde gehorsamst..” 

nebo ” Herr Hauptman bitte gehorsamst..." Samozřejmě,že 
jsme na vyvolání naseje jména museli reagovat hlasitým "Hier" 

a každý rozkaz kvitovat poslušným:"Zu Befehl Herr..."

Nepamatuji se již, kdo z naší skupiny přišel na ducha

plný nápad,že kdybychom prohlásili,že nedovedeme německy, 

mohli bychom se vyhnout odeslání do školy jednoročních 

dobrovolníků, povýšení na "šarže" a dokonce pak na důstoj

níky a tím saxuiyh si nezmařit možnost dostat se z vojny. 

Vojenská správa si totiž hodnostáře a to i ty nejnižší 

držela zuby nehty, kdežto prostý vojín se při náležitém 

štěstí a odborném simulování z vojny přece jen dostat mohl. 

Několik z nás učinilo tento pokus, ale na neštěstí výsle

dek byl nevalný. Dostali jsme vynadáno a náš popis vzrostl 
nechaalnou

zase o jednu nsEtaranras poznámku. Když jsem po dokonaflém 

výcviku, již jako "jednoroční dobrovolník desátník, titu- 

lární četař", jak zněl můj složitý a vznešený titul, dora

zil až do etapy za frontou a byl tam zařaděh do polního 

pluku, byl jsem předvolán k veliteli brigády plukovníku 

Bergmannovi, jenž £e mne přísně vyptával na mou politickou 

orientaci. Když jsem mu sdělil,že jsem mladočech, řskiihx 

řekl mi - zárijm zřejmě v |»arafrázi slov císaře pána - 

"das ist auch eine sonderbare Gesellschaft" a napomenul
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mne,abych si pamatoval,že mne asi brzy potká Čest stát se 

c.k. důstojníkem a abych nezapomněl,že jsem přísahal 

císři pánu věrnost a poslušnost. Moudrý voják s nadřízený

mi nepolemisuje a já mu tedy nemohl říci,že mna se mne 

nikdo neptal na to, chci-li císaři pány přísahat věrnost 

a vůbec jiti na vojnu. Srazil jsem tedy podpatky a řekl: 

’’Jawohl, Herr Oberst!" a byl jsem rád, když jsem vypadl.

S tou přísahou císaři to bylo tak: človek dostal jed

noho dne předvolání k odvodu s připomínkou, aby se dosta

vil včas ” střízliv a čistě umyt". Kdyby se nedostavil, 

byl by policejně předveden. U odvodu ho prohlédli a usou

dili, zda je schopen vojenské služby nebo ne ( za války 

musel být člověk už opravdu mrzák, nebo velmi neduživý,aby 

ho nevzali) a pak musel odejít do vedlejší místnosti,kde 

všichni odvedenci čekali, střeženi policistou, na skonče

ní odvodní procedury. Když odvodní komise skončila svou

celodenní práci, museli, zase pod policejním dozorem, 

odpřísáhnout císaři věrnost a poslušnost.Teprve pak směli 

jít domů, opatřeni odvodním lístkem, který jim sděloval 

kdy a kam mají narukovat. Jednoroční xůx dobrovolníci 

museli žádat o přiznání táto kategorie a měli právo žá

dat o přidělení k určitá zbrani nebo pluku podle sváho 

výběru. V míru se na takováto žádosti bral ohled, za vál

ky rozhodovaly ovšem potřeby vojenské správy. Jedním ze 

směšných přežitků starých časů bylo,že jednoroční dobro

volníci museli žádat, aby směli sloužit "na státní útraty",
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ač uz dávno nikdo nesloužil "na vlastní útraty", škoda, 

že nikdo z nás nepřišel na nápad žádat o povolení slou
žit na vlastní útraty. Bylo by zábavná vědět, co by tomufy&/ 

řekla slavná odvodní komise a jak by se na frontě sloužilo 

na vlastní útraty.

Veda se tvrdit,že by Češi byli na vojně nějak záměr

ně pronásledováni. Alespoň u našeho pluku tomu tak nebylo, 

ač patrně na každého Čecha dávali mnohem větší pozor, než 

na Němce. Snad toho příčinou bylo,že aČ velení bylo ne

mecké, důstojníci a to zejména důstojníci z povolání, se 

cítili především Rakušany a ctili více císaře než nějakou 
národnost,/neměli rádi politiky a noviny. Byli kastou do 

sebe uzavřenou, na níž spory ostatního světa působily jen 

do té míry, pokud se dotýkaly potřeb a postavení kasty. 

Ti největší němečtí patrioti ostatně nebyli u setnin, ale 

byli v parlamentě, redakcích, obecních radách a reservova

ných zaměstnáních.

Také vojáci německé národnosti vypadali celkem lépe 

než jejich političtí představitelé. Jednotliví Němci, ostat

ně, byli vždy mnohem příjemnější než německý národ jako ce

lek. Mnoho přátelství mezi nimi a námi ovšem nebylo. Nemě

li nás rádi a my je - ostatně jsme špatně rozuměli jejich 

dialektu a němečtí jednoroční dobrovolníci ve škole byli 

mnohem racionálnější než prostí vojáci - a tak jsme se 

my drželi pohromadě, jako se pohromadě drželi i oni. bělilo 

nás mnoho,už sám poměr k vojančení, válce, monarchii a 

Rakousku. I když člověk z rozumné opatrnosti neříkal
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nap]/no co si myslel, rozdíl mezi jejich válečným nadšením 
a naším střízlivým chladem stačil, aby byl překážkou vzni

ku opravdového přátelství. Což teprve, kdyby byli znali 

naše smýšlení, jak jsme je projevovali, když jsme byli sa

mi mezi sebou Vlastně prvním jino^árodním přišlém, 

jejž jsem si na vojně udělal, byl jeden Ital z okolí, 

Terstu, který bůhví jak se k nám dostal a jehož nazírání 

na Rakousko se v ničem nelišilo od našeho. Jeho hodnost 

poručíka v záloze mu nebyla na překážku, aby Rakousko ne

náviděl stejně horoucně jako my.

Rakouská armáda se v éře Hoetzendorfově znamenitě re

formovala, ale modernisace nebyla dokončena a v organisa- 

ci a ^Býcích zůstala mnoho zajímavých ar^chaismů. Tak na 

příklad, když branec narukoval,dostal 2 K jako "handgeld”, 

zřejmě pozůstatek z doby, kdy verbíři chytali v hostincích 

nezkušené mladíky,vnutili jim závdavek, jímž se upsali 

na dlouholetou vojenskou službu. Dostali jsme také- nevím 

již kolik, ale byla to směšná částka - na "propriety”. 

Půdodně jsme měli dostat drobné potřeby in natura,ale je

jich cena stoupla a začínal jich býti nedostatek.A tak vo

jenská správa dftla každému kdo narukoval částku, za kterou 

tyto potřeby před mnoha lety nakupovala ve velkém. Za ty 

peníze jsme si měli opatřit kartáč a mazadlo na boty, ma

zadlo na pušku, leštidlo na knoflíky, kovovou destičku s 

výřezy na toto čistění (aby se neumazala látka uniformy 

při používání leštidla na knoflíky), šňůru na Čištění

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 582



pušky a pod. Každý dostal jednu uniformu a jedny boty a to 
tom

ještě po několikadenním čekání. Na ±h, aby to padlo, příliš 

nezáleželo a ovšem to nebylo ani nové. Teprve když nás ode

slali na frontu, dostali jsme všechno nové, ale v etapě nás 

z toho vysvlékli a vrátili nám to, až když jsme šli oprav

du do zákopů. Kdo na to měl,dál si uniformu u krejčího u- 

pravit a od nás se ostatně očekávalo,že si vycházkové oble

čení pořídíme na vlastní náklad.

Upomínkou na staré časy, kdy vojaci nedovedli číst a 

psát byl "raport", "rozkaz” a výplata žoldu. To všechno 

přešlo bezmyšlenkovitě do čs. vojenské organisace. "Raport" 

se konal obědem v posádce i v etapě, ale ne v poli, 

kde to nešlo, předvolaní nastoupili před velitelem v dlou

hé řadě. Na pravém křídle, kde obřad začínal, stálijti, kte

ří měli co hlásit, jako že nastupují nějakou službu,či že 

ji skončili, že se vrátili z dovolené,že byli přeloženi 

k pluku a pod. Pak přišli prosebníci ( o dovolenou a pod.) 

a " na levém křídle a poslední", abych citoval Fráňu Šrám

ka, který si to však ve své básni trochu popletl, byli ti, 

kteří byli "určeni k raportu", to jest předvoláni, aby se 

zodpovídali z nějakého provinění. Hlásili svůj delikt a 

velitel jim ihned vyměřil jejich trest.

Rozkaz byl vždy večer, když " končilo zaměstnání". 

Slavnostní formou se nastoupené setnině přečetla všachna 

oznámení, rozdělení služeb, podolení dovolených ,tresty 

uložené příslušníkům setniny a pod.

Tresty, jež mohl udělovat velitel setniny byly:
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"kasárník”, to jest zákaz vycházet z kasáren po skončení 

"zaměstnání”, obyčejná vazba, jež se těšila velké obli

bě, protože vězeň po dobu jejího trvání nic nedělal,zo

střená vazba, při níž postižený se musel účastnit veške

ré služební činnosti,ale po skončení musel do vazby a 

^špangle", to jest Afunťtání na několik hodin. Vím,že to 
několik.lidí postihlo^i neviděl jsem nikdy výkon tohoto 

trestu. Jak jsem slyšel nebylo to tak zlé, jak by se na 

první pohled zdálo. "Uvazování", barbarsky brjitální při

vázání provinilce k stromu nebo sloupy, při němž posti

žený napůl visel a dotýkal se země jen špičkami chodidel, 

se pěttovalo, pokud se mohu upamatovat, jen v etapě a na 

frontě. Kdo byl k tomu určen, musel být nejdříve prohléd

nut lékařem, jenž měl rozhodnout, zda to vydrží bez škod

livých následků pro jeho zdraví, ale ne každý lékař byl 

svědomitý a odvážný - těch svědomitých a nebojácných bylo 

rozhodně máne, než těch nedbalých a ustrašených. Viděl 

jsem několik chudáků, kteří po chvilce uvázání zmodrali 

v obličeji a omdleli. Praví se,že nikdo to nevydržel dé
le než čtvrt až půl hodiny. Tresty bývaly vša^ alespoň 

dvouhodinové. U lidumilnějších setnin omdlelé odvázali a 

dali jim pokoj, u brutálnějších je polili vodou, aby se 

vzpamatovali a trest si plně odpykali.všechno záleželo 

na veliteli setniny, ostatních důstojnících a ovšem také 
na poddůstojnících. U naší setniny desátník _ronhfl^er, 

veliký krasavec, jenž k nelibosti některých důstojníků
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šel i do pole ve vlastní velmi elegantní uniformě, si vy

myslel docela originální metodu, jak to zařídit, aby se 

vlk nažral a koza zůstala celá. Uvazoval delikventy tak, 

aby stáli na celém chodidle, ale udělil jim přísný roz

kaz, aby jakmile shlédnou někoho vyšší hodnosti, se zhrou

til^ vyráželi/bolestné zvyky a předstírali ebé± mdloby.

Když na trůn nastoupil císař Karel, zakázal zvláštním 

rozkazem tento obávaný trest, famatuji se,že jsem v plu

kovním rozkaze slyšel toto císařské nařízení, jež pak před

čítající důstojník doprovodil poznámkou: "Ale uvazovat se 

bude!". A také se & uvazovalo.

Žold , směšně nepatrná čáfetka, jež nestačila ani na 

cigaréfey , byl vyplácen každých deset dnů způsobem,jaký 

byl obvyklý za třicetileté války a dokonce již u husitských 

rot na Slovensku a patrně před tím v Čechách a jinde. 

Za tím účelem nastoupila celá setnina, byla ctěna jména 

jejích příslušníků a každý si před svědky sebral svou al

mužnu. To bylo opatření, aby nikdo nemohl tvrdit,že žold 

nedostat a také, aby si žádný velitel nemohl ponechat pe

níze pro sebe. Staré zVyky těžko umírají. Ještě za druhé 

světové války vypláceli tak peníze v čs. armádě v zahrani

čí, stejně jako tam pěstovali "raport" a " rozkaz"
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Snad nejnápadnějším zjevem vojirského života - kromě samozřej

mé kázně, uniformování, společného ubytování a vojenského výcviku - 

byla nízká úroveň společenských styků, jevící se především v ob- 

hroublosti ba přímo brutálnosti řeči. Hrubá, sprostá a oplzlá ml»- 

va byla jaksi zřejmě považována za nezbytný znak mužnosti a řeč uhla

zená a pečlivá se zdála směšnou a zženštilou.

Byl v tom zřejmě kus staré vojenské tradice z doby, kdy armády 

byly složeny ze žoldnéřů, kteří zůstávali ve zbrani po celý život, 

sloužili tomu^ kdo jim lépe zaplatil a jejichž hlavním zájmem v po

hnutém životě byl žold, lup a hýření, když se jim k tomu naskytla 

příležitost. Od nich se tyto mravy tradicí přenesly i na jejich ná

stupce a to i do dob, kdy vojáci z povolání - důstojníci i poddů

stojníci - byli již jen nepatrnou kapkou v ohromném moři civilistů, 

povolaných již v době míru odvodní povinností a ještě větší měrou 

za války, aby sloužili ve zbrani. Moderní armáda nebyla již solda

teskou zdivočelých námezdníků, ale příslušné autority považovaly 

snad mravy této soldatesky za vhodný prostředte^výchovy k vojenským 

ctnostem.

Z Prahy jsem jel do Českých Budějovic s jedním kadetem-aspi- 

rantem z Vršovic, který se k pluku vracel ze zdrarotní dovolené 

po zranění v poli. Byl to muž velmi vzdělaný, uhlazené mluvy a 

vybraných způsobů, se živým zájmem o umění. Ve vlaku jsme si dobře 

rozuměli. Ale jak jsem ustrhul, když jsem ho viděl druhý den v

uniformě a zaslechl ten nekonečný přímo proud hrubostí, sprostot a 

Vojenské dnv (2)
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oplzlostí, vychrlený na četu, jejímž velením byl potfeřen. A při 

tom nebylo nejmenšího důvodu k tomu, ani nebylo u něho pozorovat 

nějaké vzrušení, pohněvání, ani nebyl opilý. Byla to jen "vojensky 

řízná mluva", jíž mohl udivený vojenský nováček zaslechnout kam 

se jen obrátil. Nebyla to ovšem žádný výjimka. Negsurovější nadáv

ka nebyla ovšem obvykle míněna jako nadávka, jež měla pokojit, po

nížit a urazit. Chápalo se to jako něco docela samozřejmého,prostě 

jako normální "obcovací řeč" mužů v uniformě. Nadřízený pomalu nedo

vedl promluvit služebně k podřízeným bez obhroublostí. To platilo 

především o tak zvaných šaržích, to jest o instruktorech od svo- 

bodníka k šikovateli. Důstojníci, zejména vyšší, si již ukládali 

větší reservu a ti, kteří s "mužstvem" nepřicházeli do přímého sty_- 

ku, dovedli již i s podřízenými mluvit slušným způsobem.

Tento způsob mluvy působil ovdem nakažlivě i na vojáky bez 

hodnosti. I lidé celkem vzdělaní a v občanském životě dobrých mra-
v 

vů, propadli velmi kvapně této všeobecné obhroublostí a po několika

denním pobytu na vojně mluvili již způsobem, který by byl vzbudil 

krajní pohoršení v nejhorší civilistické špelunce.

Velmi názorně se to projevilo na příklad ve výběru pochodových 

písní, jež vojáci při pochodu povinně zpívali. V každé armádě světa 

se zpěv při pochodu považuje za prostředek k povznesení nálady vojáků 

často utýraných a unavených délkou pochodu a snad i předchozí bo

jovou akcí. Všude se velitelé snaží přimět vojáky po dobrém á někdy 

i po zlém, aby zpívali. Tak tomu bylo i v rakouské armádě a je 

potřebí doznat, äbs že alespoň v tomto případě se češi těšili u
v 

šestých Landwehr naprosté rovnoprávnosti s Němci. Velitelé alespoň
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v tomto ohledu brali na vědomí, že pluk již dávno není čistě němec

ký, ale je do značné míry složen s Cechů, A proto trvali na tom, 

aby po každé německé písničce přišla česká písnička, už také pro- 

to, že Češi německé písně prostě nezpívali. To nám vyčítat nemohli, 

i když to s naší strany byla často docela úmyslné. Ale když požado

vali, abychom se naučili německým povelům, nemohli důvodně chtít, 

abychom znali ještě i německé pochodové písně. Věděli dobře, jakou 

námahu působí mnoha brancům porozumění německým povelům.

Oblíbenou písní našich Němců - nebo lépe řečeno jejich velite

lů - byla " Ich hatte einen Kameraden... " a pak "In der Heimat... "
4

Ale přes všechno vlastenectví obou písní, jež se žádný Cech nesna

žil naučit, naši milí skopčáci, jak jsme jim mezi sebou říkali, 

dávali přednost náležitě obhrouble oplzlé:“Holdes Mariechelein 

wo gehst Du hin?" Tu jsme se naučili. Byla sice německá, jen co je 

pravda, ale nebylo v ní nic vlasteneckého. Němci ji zřejmě zdědili 

od staré soldatesky.

Pochodové pÍBně českých vojáků u německého pluku nebyly o nic 

lepší. Rozhodně nebyly salonní. Sokolské písně byly vrchností přísně 

zakázány a sotva by se také byly hodily pro muže v rakouské unifor

mě, určené bojovat proti národním zájmům. Také národní písně byly 

v nemilosti. Jen jednou, když ůž jsme šli po Českých Budějovicích 

jako pochodová setnina na nádraží, abychom odejeli na frontu, dovo

lili jsme si bez ohledu na autority - pro tuto příležitost ostehtativ 

ně slepé a hluchéT-zpívat^Červený šátečku s velezrádně podloženým 

textem ".... ray jdeme na Rusa, nevíme proč..." a " jen se mně můj 

milý dobře chovej, až přijdeš na frontu tak se schovej...". Jedi

nou nevinnou a nezávadnou českou písní, kterou jsem na vojně za 

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 588



2

pochodu slyšel, byla "Táta náš šel na houby...” Všechny ostatní -zřej

mě zděděné od předchozích generací vojáků, protože jsem je v civilu 

neslyšel ani před válkou ani po ní - byly dvojsmyslné, ale dokonce 

i sprosté a oplzlé.

Jedna z nich se nazývala "stodola, pumpa, bidloz válec... " Jiná 

byla: "Jede sedlák do mlýna...", její nesalonní, ale suggestivně 

rytmický refrén tak uchvátil naše německé druhy,že jej s nadšením zpí

vali s námi a pak i samostatně, i když neznali slova , jimž by stejně 

nebyli rozuměli. Takových písní bylo na české i na německé straně 

mnoho, ale nedovedu si již vzpomenout, co jsme všechno nepěkného zpí

vali, nebo slyšeli zpívat.

Za druhé světové války jsem měl znova příležitost sledovat v na

ší zahraniční armádě zpěvní repertoire našich vojáků. Zde bylo vidět, 

jak snačně se změnily poměry i vojenské mravy. Jistě ani za republi- 
nebyl

ky nebyl kasárenský dvůr salonem, stejně jako jím nsyix v zahranič
ní armádě. Ale tato armáda žila již z československých vojenských 
tradic a ani nejdrsnější mluva nemohla nijak konkurovat tomu, co se 
denně dalo zaslechnout v rakouské armádě. A také písně našich vojáků, 

někdy sentimentální, někdy bojechtivé, nenavazovaly v ničem na tradici 
první světové války.Nemohu posoudit, jakou měly uměleckou cenu,al£. 
zřejmě nebyly již určeny jen pro zvláště otužilý vojenský sluch. Mohly 
znít i na ulicích ,kde bylo civilní obyvatelstvo.Armáda, zejména za 
války není a nebude nikdy školou uhlazených mravů a místem,kde člo
věk získává popud k hlubokomyslnému přemýšlení. Ale československá 
armáda si přece jen může přičíst k dobru,že své příslušníky HsxtitSK 

nestrhovala do bláta a špíny, jako to činila armáda habsburské monar

chie.
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Vojenské dny (3)

Život na vojně charakterisovalo pečlivé odloučení branců od 

civilního života a jeho ruchu. I uprostřed poměrně velikého města 

jsme byli jako na samotě. Mezi námi a civilním obyvatelstvem byla 

přehrada, jíž pro nás ještě stupňoval uměly udržovaný německý ráz 

mmxrhasix Českých Budějovic. Němečtí příslušníci našeho pluku však 

měli sotva větší styky s místním obyvatelstvem než my. V míru,kdy 

pluky byly umístěny ve středisku krajů, z nichž jejich branci po- 

cházeli a zůstaly v nich po celou dobu vojenské služby, bylo to 

jistě trochu jiné, ale za války, kdv pobyt v posádce byl poměrně 

krátký a kdy pluky byly z neznámých mi důvodů poslány do vzdálených 

posádek, žili všichni v cizím prostředí. Dodnes jsem nepochopil 

důvody, z nichž pražský pěší pluk 28. byl za války posádkou v 

Madarsku a chebský 93» v Praze a neznám t<(ké důvody, z nichž cheb

ský 6.zeměbranecký byl v Českých Budějovicích. Život v posádce to 

nijak nezpříjemňovalo, ale nikdo nebyl volán na vojnu, aby měl 

příjemný život.

Prvních čtrnáct dnů po nastoupení/"vojenské služby nesměl no

váček vyjít na ulici, leda v pochodovém utvaru na cvičiště a z cvi

čiště zase do budovy, v níž byl ubytován. To bylo motivováno potře

bou, aby se nejdříve naučil chovat se jako voják, řádně vojensky 

zdravit a pod. Po čtrnácti dnech mohl každý vycházet po zaměstnání 

a po večeři, ale pokud si nevyžádal zvláštního povolení, musel být 

doma již v 9x hodin večer. Rakouský voják/ chodil brzy spát a časně ráno 

vstával. I to byl pozůstatek starých dob, kdy nebezpečí deserce 

vojáků, do armády často násilám nebo úskokem nahnaných bylo příliš 
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značné, takže aby si vojáky udrželi, museli je nahnat do tábora 

již před soumrakem. Dovolená přes čas byla udělována jen občasně 

a ne právě ochotně. Bylo potřebí o ni žádat u raportu a řádně ji 

zdůvodnit. Za takových okolností byly vycházky ve všední den omeze

ny na nějaké dvě nebo tři hodiny, v sobotu a v neděli na celé odpo

ledne až do večera. To také neusnadňovalo lidem, kteří neměli ná

hodou v posádce známé, aby navázali s někým pravidelné styky.

Jednoroční dobrovolníci měli ovšem tu výhodu, že povolení k 

vycházkám dostávali docela ochotně a bylo jim dovoleno i ubytovat 

se v soukromých bytech. Těch však nebylo dost a byly příliš drahé. 

Z vojenského žoldu se je nemohloIfcplatit a protože každý závisel 

na tom, co dostal z domova, aby se řádně oblékl a obul, pořídil 

slušné prádlo, doplnil svou stravu, koupil si cigarety a zašel
ýsoukromně ubytovaných/ 

občas do kavárny nebo do hostince, mnoho těch\g^Tfkiamý^yl»ytů. neby

lo.

Branec, který přišel do Českých Budějovic prvně v životě - a 

to byla drtivá většina, Cechů i Němců - neměl tam nikoho známého 

a žil tam jako kůl v plotě, tím spíše, že neměl mnoho volného času. 

A tak jsme žili většinou v malých skupinkách mezi sebou. Sám jsem 

na tom byl trochu lépe, než ostatní, protože jsem tam měl dva vzdá

lené příbuzné, s nimiž jsem se před svým příchodem do Budějovic 

nikdy nesetkal a o nichž bych asi nebyl věděl, kdyby se mi nebyli 

sami přihlásili, když jim rodiče o mém pobytu v Budějovicích napsali. 

Jeden měl velký papírnícký obchod, druhý byl obvodním lékařem. Něk

dy mne pozvali na večeři, dostával jsem od nich cigarety a někdy i 

peníze, ale nemohu tvrdit,že jsem se u nich cítil doma. Jinak jsem
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se za celou dobu svého pobytu v Budějovicích neseznámil s jedinou 

civilní osobou.

Nedostatek volného času, tělesná i duševní únava z vojenského 

výckiku a hromadnost ubytování, to všechno mělo vliv na četbu. V 

kasárnách noviny neviděli rádi a tak jsme se k nim dostávali velmi 

nepravidelně. Večer se české noviny v městě sehnaly již jen s obtí

žemi. Byla to hlavně "Národní politika", která k nám dost nepravidel

ně, ale nejčíjstěji zabloudila a "Národní politika" nebyla nikdy čet

bou nabáda jící k myšlení. Hlavním zdrojem mých ne vždy spolehlivých 

informací o tom, co se děje ve světě, na frontách a v monarchii 

byla "Budweiser Zeitung", lidt nadšeně čemožlutý a čechožroutský až 

běda. Než jsem nastoupil vojenskou službu nebylo dne, v němž bych
v

nebyl přečetl alespoň několik stránek nějaké knihy. K své hanbě mu

sím doznat, že jsem v českých Budějovicích nepřečetl ani jednu kni

hu, ba že jsem se o to ani nepokusil. Nebylo klidu, nebylo také ani 

koutečka, kde by se člověk do knihy zahloubal a konečně, nebylo ani 

knih. Na koupi

nebyly peníze, nebylo od koho si knihy vypůjčit a konečně nebylo ani 

kde je přechovávat. Voják měl všechen svůj majetek uložen iJ maličkém 

kufříku předepsané velikosti a brzy měl všeho víc, než se mu tam 

vešlo. Musel ustavičně se zbavovat věcí a ne je rozmnožovat.

I jinak byl společenský style ztížen omezením návštěvy veřejných 

místností. Do některých ( obvykle velmi nepěkných) hostinců nesměl 

vkročit žádný příslušník armády. Do jiných byl zakázán přístup 

příslušníkům určité zbraně nebo pluku. Tak na příklad žádný zeměbra- 

nec nesměl pod tře stem vstoupit do hostince "U zlatého vola", pro-
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tože si tento hostinec přivlastnili dělostřelci, kteří z neznámých 

důvodů nesnesli zeměbrance. Došlo k mnoha rvačkým, než vojenské úřa

dy zakáaali^tam zeměbrancům chodit. Delostrelci oplátkou nesměli 

zase do jiné hospody - zase to byla jakási prastará tradice, že se
(různých zbraní a pluků 1 

pluky a zbraně navzájem nenáviděli. I mezi důstojníky, panovala kastov

ní nevraživost, ač nikdy ovšem nehabyla forem , jakými-se vyznačoval 

vzájemný styk "mužstva”.

Prostý voják nesměl také do místností, do nichž chodívali 

důstojníci a protože mezi vodáky bylo mnoho lidí, kteří se necíti

li doma v přespříliš lidových místnostech, bylo to omezení velmi 

tíživé. Jednoroční dobrovolníci byli zde ovšem zase kastou privile

govanou. Směli jsme do místností vyhrazených pro důstojníky,ba 

naopak, vojenské autority viděly nerady, chodil-li někdo z nás tam, 

kde byli "obyčejní, vojáci", ale většina z nás se necítila doma v 

místnostech, kde bylo důstojníků mnoho, protože jsme měli dojem, 

že jsme pod stálým dozorem. Tak byl výběr našich místností hodně
v

omezený-, zejména pokud šlo o dobré kavárny, jichž v Českých Budějo

vicích nebyl nikdy nadbytek.

V etapě a v poli byla tato isolace pochopitelně ještě

více vystupňována. V etapě jsem však měl sám více příležitosti se 

stýkat s obyvatelstvem vesnic Bačovo a Dobrůvka, protože moji nad

řízení brzy zjistili, že se dovedu dorozumět s místními lidmi,je jichž 

řeč jim byla docela nesrozumitelná. Dodnes nemohu říci, mluvili-li 

malorusky, ukrajinsky, nebo rusínsky. Patrně to sami nevěděli a 

na můj dotaz po této stránce jsem dostával od nich stereotypní 

odpověď:"já jsem ruský člověk pravoslavný". Mezi ikonami měli 

zpravidla obraz cara Alexandra Osvoboditele. Nebylo však nesnadno 
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se s nimi dorozuměti,když si člověk dal pozor a osvojil si několik 

odlišných názvů. Tak jsem se stal jakýmsi neoficiálním tlumočníkem, 

jehož služeb používali důstojníci,kteří před odchodem na frontu se 

chtěli rozloučit se svými manželkami a potřebovali pro jejich návště

vu na několik dnů volnou místnost, jichž ovšem ani v Bačově ani v 

Dobrůvce nebylo mnoho. Vyzískal jsem z toho dobré oko na velitelství, 

povýšení, hodně volného času a samostatné ubytováni.

Než jsem se dostal do této končiny ,později známé jako Podkar

patská Rus, viděl jsem doma dost chudoby. Něco takového však, jako 

jsem poznal na Podkarpatské Rusi, jsem však prostě nikde neviděl a
v

ani si nedovedl představíti. Skoda, ze to neviděli ti, kteří v minu

losti a ještě nyní kritisují republiku za Podkarpatskou Rus. Lidé 

tam bydleli pohromadě, všichni v jedné místnosti,v níž spali namač

káni jako slanečci a kde volně pobíhala drůbež. Domky měly dvě míst

nosti, v jedné xjxxix žili obyvatelé a v druhé byla stáj s dobytkem. 

Ten byl vyhnán na dvorek a ve stájích na slámě spali vojáci. Všichni, 

obyvatelé i vojáci měli vši. A čtyřletý Míša mých domácích pil ko

řalku, kterou mu ochotně dávala jeho matka -vařili ji pokutně bůhví 

z čeho - a kouřil oharky od cigaret.
V ¥

V obci byla celkem moderní školní budova, Škola byla madarská, 

ač tam kromě učitele nežil ani jediný Maďar. Všichni mí domorodí zná

mí. se velmi divili, že ač ’’studovaný pán” nedovedu ani slovo madarskv. 

Sami také maďarsky nedovedli, ale maďarštinu považovali za znak vyšší
/

kasty, jež dovedla číst a psát a měla nárok na všeobecnou učtu,jako 

úředníci a jiní páni. Byli to hodní prostí lidé, jejichž obzor
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byl velmi úzký, vzdelanostní úroveň veškerá žádná a slovní poklad 

nepatrný - snad proto jsem tak snadno zvládl jejich řeč,že byla tak 

chudá. I kdybych byl dovedl mluvit jejich řečí mnohem lépe,než jsem 

dokázal, nebyl bych s nimi mohl mluvit o ničem, než o nejvšednějších 

věcech. 0 ničem jiném neměli ponětí. V Dobrůvce byl ovšem vzdělaný 

pravoslavný farář Vološin, pozdější předseda místní vlády Podkarpat

ské Rusi, ale ten bvl v krajní nemilosti u úřadů a v podezření,jako 

ostatně všichni pravoslavní kněží, že je pansláv a velezrádce. Myslím 

dokonce, že jej na čas zavřeli. Všichni vesničané byli pověrčivě ná

božní a pilně chodili do kostela. Jednou v neděli jsem si do kostela 

zašel, protože jsem byl zvědav, jak vypadá pravoslavný kostel. Oltář 

byl, podle pravoslavného zvyku, jediným osvětleným místem » kostele 

jinak zatemnělém.Ač to byl chudičký a hodně primitivní kostelyxjqs 

působil dojmem skoro pohádkovým. Za tuto výpravu jsem však byl dů

razně pokárán a napomenut, abych nechodil mezi tyto "velezrádce".

V místě byl jediný obchod, židodský, kde se dostalo kromě různých 

životních potřeb nevalné jakosti, hodně kořalky nejhoršího druhu. Od 

pátku večera ac do soboty večera byl obchod zavřel^ ale kdy» kupec vi

děl, že přichází o hodně peněz tím, že neprodává, našel si vojáky, 

kéěří pod jeho dozorem obsluhovali a peníze přijímali.

V etapě nebylo ovšem ani pohodlí číst, ani nebylo co číst.No

viny se tam neprodávaly - obyvatelé stejně číst nedovedli - poštou 

nedocházely , jen tu a tam se mezi Čechy objevilo nějak zabloudivší 

číslo "Venkova" nebo "Národní politiky". "Národní listy"v tu dobu 

již nevycházely, protože byly úředně zastaveny. Většinou se četla 

"Kronenzeitung" nebo"yremdenblatt" z Vidně, jež oďbírali někteří

důstojníci. Knihy nebyly vůbec žádné, jen jeden nadporučík si při
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vezl dvo jdíljiyromán ’’Armer Henner", který vyšel v Meggendorfer Bibliothek. 

Romám pojednával o jednom chudáku německém důstojníků, který se neštast- 

ně zamiloval a z dešperace pořádal o odeslání do Afriky, když měl 

zrovna být přeložen k velkému generálnímu štábu. I Africe ho zabili 

černoši, dívka jej oplakala a román skončil. Tu knihu mně - i jiným - 

laskavě zapůjčil. Byla to jediná kniha, kterou jsem četl, než jsem se 

dostal do nemocnice.

Na frontě se ovšem uz vůbec číst nedalo. Život v zákopech byl si

ce většinou velmi povalečný a času bylo víc než dosti, ale kromě občas 

tam zabloudivších německých novin nebylo tu docela nic ku čtení.Nebylo 

ostatně kam knihy dát. Na frontě neměl člověk ani ten maličký kufřík. 

Nebyl ani zájem. Člověk docela otupěl. Všichni ( důstojníci i vojáci) 

jsme měli vši a všichni jsme měli větší zájem se zbavit těchto pří

živníků, než číst.
*Samozřejmě, že ani rozhovory nebyly na nějaké intelektuální úrovni. 

Mluvili jsme o všedních událostech v našem úseku, vzpomíhali na domov 

a města ,jež jsme poznali před válkou i za dovolených, o rodinách a 

láskách, jakož i o možnostech si vyhodit z kopýtka. Hráli jsme nepřetr

žitě karty - po prvé v životě jsem vzal karty do rukou a hrál nerozpa- 

čitě hazardní hry, i když jsem neměl o ně valného zájmu. Když jsem 

prohrál nebolelo to, protože vždy zase přišel plat,který nebylo kde 

utratit a když jsem vyhrál tak to nevzrušilo,protože co s penězi, když 
se za ně nic nedostane. A tak člověk duševně upadal a když jsem pak 
v Praze v nemocnici se chtěl znova zahloubat do vážnější knihy,usnul 
jsem nad ní za malou chvilku. Trvalo hezky dlouho, než jsem si zase 
navyíZ-trochu číst a myslet.
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Vojenské dny (4)

Na vojnu jsem nešel dobrovolně, ale velmi neochotně a proto jsem 

také vojenské vědě, do nás soustavně vtloukané, nevěnoval více pozor

nosti, než jsem musel, abych se vyhnul zbytečným potížím. Proto také 

nemohu vystupovat jako spolehlivý a odborný svědek o rakouské armá

dě za války. Mohu jen zaznamenat několik povšechných poznatků,jež po 
mít

tak dlouhé době mohou ntóxt snad jakousi zajímavost.

Rakouský vojenský aparát byl po všech předchozích reformách dosud 

hodně těžkopádný a podstatně se lišil od moderní organisace, dávající 

přednost menším, smíšeným a velmi hybným útvarům. Jednotlivé zbraně 

byly od sebe přesně odlišeny a teprve někde v rámci brigád a ještě sýx

xk spíše divisí docházelo k jejich spolupráci. Ale i tak byly dosud 

pěší nebo jezdecké brigády a divise, složené z pluků příslušných zbra

ní. Pluk míval tři prapory, každý o čtyřech setninách a kromě toho byl 

vybaven různými službami. ( Za války měl ovšem každý pluk v poli svůj 

náhradní pluk/od něhož dostával posily a náhradu ztrát.I náhradní 

pluk byl organisován stejně jako polní pluk, byl snad jen ještě těžko

pádnější. ) Nevím již, jak dokonale byla tato armáda vyzbrojena a oble

čena, když prvně vytáhla do pole a mohla|)oužít všeho, co byla po léta 

připravováno a xshránš hromaděno. Když jsem narukoval 1915, byly záso

by zcela vyčerpány a výroba zřejmě nestačila ani zdaleka potřebě.

To se jevilo především v tom, že vojáci v zázemí byli zásadně 

oblékáni do starých, opotřebovaných uniforem a ani jejich obuvf nepo

hodlná tak zvaná bagančata) nebyla nová. Teprve při odchodu na frontu 

byli vojáci opatřeni novými uniformami a obuví, jejichž jakost se 

rychle zhoršovala. Někdy v tu dobu byly stojaté límce blůz polních 
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uniforem nahrazeny ležatými. Bylo to pohodlnější. Ovšem, zásobování 

příslušníků armády bylo mnohem lepší než civilního obyvatelstva, 

jež bylo nuceno uchylovat se k pokoutnímu obchodu, protože na legálním 

trhu byl nedostatek všeho vždy zřejmější.

I pokud jde o výživu byli na tom vojáci ( důstojníci se stravovali 

odděleně nejen v posádkách, ale i v poli a měli se pochopitelně mnohem 

lépe než mužstvo) podstatně lépe než civilisté, ač i jejich výživa se 
velmi znatelně

proti dobám míru pmásatmtiam zhoršila. V posádce dostal voják ráno 

černou kávu, slabou ale sladkou, nebo také čistou polévku,nevím již z 

čeho. V poledne dostal polévku, kus masa a brambory a večer bud čer

nou kávu nebo masité jídlo. K tomu bývalaxpKU zprvu půl bochníku chle

ba ( šiška, zvaná veka), později již jen čtvrt bochníku. Jakost chleba, 

”komisárku" byla zprvu znamenitá, ale horšila se příměsky mouky brambo

rové nebo kukuřičné, ale jakost vojenského chleba byla vždy lepší ja-
v

kosti chleba pro civilní obyvatelstvo. Alespoň tomu tak bylo v rakous

ké polovině říše. V někdejších Uhrách, jak jsem sám poznal, o těchto 

svízelích nevěděli. Někdy byli přídavky, t. zv. zubuse, sýra, slaniny 

a pod. , ale tyto přídavky se objevovaly spíše v etapě a na frontě, než 

ve vnitrozemských posádkách. Jejich hojnost a velikost závisela,stejně 

jako jakost normálního jídla a jeho množství, na bdělosti důstojníků 

a poctivosti kuchařů a zásobovacích poddůstojníků. ^Tam, kde ty/hž 

důstojníci bdělí se dalo snadno krást a zřejmě se obecně kradlo nále

žitě. V armádě se tvrdilo, že i císař pán byl přesvědčen,že nejlepším 

zaměstnáním v Rakousku je být zásobovacím šikovatelem.

V každém případe voják dostal více potravy než civilista,ale pro

tože jeho činnost vyžadovala stálou fysickou námahu a pobyt pod širým 

nebem, často za velmi nepříznivého počasí,velmi mnozí trpěli hladem,
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zejména nemohli-li si nic přikouptíý nebo nedostávali-li pravidelné
V v

balíčky z domova. Snížení přídělu chleba bylo pocitováno zvlášt bo

lestně a značně snižovalo tělesnou sílu vojáků i jejich odolnost 

námaze a nemocem.

V poli bylo zásobováni bohatší, ale nepravidelnější a v zákopech 

bylo často donášeno jen jednou denně a již docela vychladlé. Místo 

kávy dostávali vojáci v zákopech kostkové kávové konservy,které si 

často nemohli uvařit a snědli je jen tak. Na mnoha místech se nedalo 

ohřát ani hlavní jídlo ( zákopy byly sobě někdy velmi blízké) a tak 

zejména v zimě zůstali vojáci <NL$>0/5e2r teplého pokrmu.

Nemám možnost porovnávat rakouskou výzbroj s výzbrojí ostatních 

válčících mocností. Jak jsem slyšel, pojízdné dělostřelectvo předči

lo značně dělostřelectvo ostatních států a mám dojem,že ve druhé 

světové válce Poláci šli do pole se starými děly tohoto typu. Škodo

vy 35 cm hmoždíře byly tehdy divém světa a rozdrtily na prach belgic- 
v 

ké pevnosti, považované za vrchol opevnovací technik". Ale to jen 

jen z doslechu a četby z oné doby. Ručit za to nemohu.

Základní výzbrojí pěchoty byla puška, Manlicherova, model 1893, 

spolehlivá opakovačka,“ poněkud těžká a s dosti silným zpětným odra

zem. Tu dostal voják až před odchodem do pole, protože výcvik byl 

prováděn s modelem 1888, ještě těžším a delším. Viděl jsem však 

čety ’'vyzbrojené*' modelem ještě starším, který sloužil jen k nácvi

ku různých formálních posic pušky. Občas se ukázala také kratší a 

lehčí puška z 1913, blížící se již karabině, jíž používalo jezdectvo. 

Jak jsem slyšel, začali ji vyrábět pro Mexiko, ale než ji mohli- do

dat vypukla válka a tak zůstala na skLadě pro všechny případy. Těch

to pušek nebylo mnoho a nevím, byl-li jimi vybaven některý utvař.
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Také kulometů nebylo ani zdaleka tolik, jako za druhé světové vál- 

ly a zejména neexistovalo to, čemu se později říkalo lehký kulomet. 

Kulomety byla vybavena vždy jen jedna speciální setnina u pluku,KKX 

Na znamení své zvláštní důležitosti měli její příslušníci na výlož

kách jako odznak korunku. Rakouská armáda používala typu Schwarzloser, 

jenž, ač na svou dobu technitaky pokročilý, byl dosud hodně nespolehli

vý. Hlaveň se při palbě až příliš rozpálila a náboje byly na pásu,kte

rý se často vzpříčil a vynutil si zastavení palby a pečlivé nové ú- 

pravy pásu a to se přihodilo zpravidla když se to jeho obsluze nejméně 

hodilo. V poli se objevily pro použití v zákopech minomety a později, 

někdy 1917 i těžké lahve, z nichž se za příznivého větru způsobem 

velmi primitivním vypou$ž£y otravné plyny. Současně se objevily první 

velmi primitivní a nedostatečné plynové masky. Na italském bojišti, 

na něž jsem se ku své radosti nedostat, použili prvně hořčičného ply- 

nu, který způsoboval hrozné popáleniny.

Hodně pozdě se objevily také plameňomety, k jejichž obsluze by

lo potřebí dvou mužů. Jeden měl na zádech tank se zá^afeou směsní a

druhý řádil hadici, z níž látka stříkala. Z plamenometů měl každý strach,

největší xak ti, kteří je obsluhovali, než ti, proti nimž byly na

mířeny, protože jejich dostřik byl dosud nevalný a tomu, kdo plameňomet 

obsluhoval hrozilo mnohé nebezpečí, plynoucí z jejich nespolehlivosti.

K výzbroji pěchoty patřily ruční granáty, jež explodovaly na 

vznícení rozbušky, způsobené prudkým zatažením za kroužek,spojený z 

drátkem s rozbuškou. Byly dva druhy ručních granátů: kulovitý na 

trubičce a hroznovítý. Jejich nevýhodou bylo,že při neopatrném zachá

zení - jako na příklad při plazení se po zemi s granáty za opaskem - 
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snadno explodovaly samy a pohřbily svého nositele. Kulovité se dalo 

vystřelovat z pušky za pomoci zvláštní tyčinky,ale ač jsem viděl 

předvádění tohoto způsobu nedovedu se upamatovat, že bych byl pří

tomen jeho praktickému použití. Nebyl to ostatně způsob příliš spo

lehlivý.

Hodně pozornosti se věnovalo výcviku v boji bodákem a již v po

sádkách byl v tomto směru prováděn výcvik hodně intensivní. Nepozo

roval jsem, že by se byl tento druh boje těšil nějaké zvláštní obli-
v v

bě - po této stránce Němci měli k bodáku stejnou nechut jako Češi.

Každý se^irozil pomyšlení na útok bodákem, necht by inciativa vyšla s 

rakouské či ruské strany.

Střelecký výcvik byl v době, kdy jsem byl v armádě, hodně nedoko- 
2LX*Sí. cl^ <■ znalý, ač, jak jsem slyšel od xxraxxEH druhu, v míru se tomuto výcviku 

věnovala docela mimořádná pozornost. Ale za války bylo potřebí še- 

třiti náboji a proto, aby se ušetřilo střelivo v posádkách,stříleli 

v poli vojáci Pánubohu do oken, protože jinak nedovedli. Základní 

výcvik v posádce byl prováděn málorážovou puškou a pak na střelnici 

”ostrými"patronami. Tato střelba byla však spíše určena aby si vojá

ci zvykli na pušku, její mechanismus a hlavně na zpětný odraz, než aby 

se naučili střílet přesně na terč. Pochybuji,že jse© si z pušky vy

střelil na ostro víc než deset ran, než jsem byl odeslán do pole a 

jistě ti druzí toho také nenastřílli více.

Kázeň byla tuhá, často malicherná, ale celkem snesitelná. V eta

pě jsem měl příležitost vidět u sousední říšsko-německé divise, jak

sou cvičeni a\wbázni svých představených drženi vojáci německé říš£.
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Užasl jsem, jaké automaty se z nich snaží vytvořit tato stupnóatíuf' 

hrutální kázeň. Viděl jsem prvně o čem jsem dosud jen slýchal nebo 

četl, totiž slavný pruský "drill". Z hovorů s německými důstojníky
v

jsem poznal,ze rakouskou kázeň povazují za nedostatečnou, stejně jako 

náš výcvik za směšně ně nedokonalý - ale to již patřilo k říšským 

mravům, dívat se na Rakousko, jeho armádu, státní zřízení a vůbec 

všechno - ostatně i na celý svět spojenecký i nepřátelský - hodně s 

patra a s krajním opovržením. Možná, že Němcům tato disciplina vy

hovovala, ale nás děsila,protože i ta rakouská se nám zdála být zby

tečně přehnaná. Ani naši Němci, kteří jinak ustavičně do Německa šil-
v

hali, neměli pro německou kázeň nejmenší obliby. Nikdo z nich netou

žil dostat se do rukou německým důstojníkům a hlavně poddůstojníkům. 

Zcela se tomu ovšem nedalo vyhnout, protože od německé armády 

přičíněly různé novinky v taktickém výcviku, jako na př. "střelecký 

řetěz". Ani naši vysocí velitelá^ kteří do nás tyto novinky povinně 

cpali, nebyli pro ně zaníceni. Proto jsme také výcvikově za říšskými 

Němci značně pokulhávali.
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217

Značnou část své vojenské služby jsem strávil k svému velikému 

uspokojení ve vojenských nemocnicích. Protože na vojně každý považo

val onemocnění za to nejlepší co ho může postihnout, byl jsem předmě-
(sej vlastního

tem značné závisti, že jsem ’ták často a celkem snadno a bez vijatnífc® 

přičinění dostal do nemocnice, v níž byl pobyt mnohem pohodlnější 
setniny

a příjemnější než u sKkKiyxi v posádce a tím spíše pak v etapě a 

dokonce v poli. Již v posádce se snažil každý jak jen mohl předstírat 

všemožné neduhy a tělesné defekty, aby se dostal do civilu, nebo aby 

si alespoň na co možná nejdelší čas odpočinul od výkonu vojenské 

služby a oddálil hrozící odeslání do pole. Předstírání nemocí bylo 

celkem všeobecné,ač po pravdě musím doznat,že mezi našimi Němci bylo 

dost vzácné. Někteří příslušníci armády projevili v předstírání 

nemocí virtuositu docela mimořádnou. Ovšem, také převážná většina 

lékařů měla mimořádný talent poznat simulanta a raději vojáka oprav

du nemocného neuznali,než aby se dali ošálit nemocí předstíranou. By

li mezi nimi také takoví rakoyští vlastenci, že za svou povinnost 

považovali ne léčit, ale posílat lidi na frontu, id když snad opravdu 

patřili do nemocnice. Ovšem,všichni měli přísné rozkazy,aby vojáky 

přílišnou péčí nerozmazlovali. Fronta potřebovala každého, kdo jen 

mohl se udržeti na nohou. A tak byl mezi lékaři a pacienty, simulu

jícími i opravdovými, sváděn ustavičný zápas, v němž obětí byli lidé 

skutečně nemocní, kteří se nemohli vykázat hodně nápadnými a zjev

nými příznaky vážné nemoci. Nejeden "simulant" byl uznán nemocným,až 

když už byl v posledním tažení.

Ve vojenských nemocnicích (1)
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Sotva jsem nastppil vojenskou službu, vyhledal mne jeden voják 

s nabídkou,že za pět korun mohu mít petrolejovou injekci,která mne 

porazí a zajistí mi na dlouhé měsíce pobyt v nemocnici. To se mi 

zdálo riskantním a brzy jsem se dosledhl,že každý lékař pozná, že 

to bylo uměle přivoděno, protože západh petroleje zůstane hodně dlou

ho znatelný. Ale i bez této pomoci jsem se dostal na "maródku",to 

jest na nemocniční pokoj u pluku. Dostávali jsme povinné injekce 

proti tyfu a protože jsem nikdy nesnesl žádné očkování ani žádné 

injekce, omdlel jsem hned na místě a pobyl si v isolované místnosti 

s prudkými horečkami několik dnů. Zde jsem se setkal s několika odbor

nými simulanty, kteří s překvapující přímo otevřeností vyličovali nej

různější metody, jak se dostat do nemocnice a vyhnout se službě a 

pokud možná i odeslání do pole. Mé znalosti nemocí byly až do té do

by velmi omezené, ale tento krátký pobyt na "marodce" mne obohatí/vě

domostmi docela netušenými.

Zdravotní služba u pluku byla organisována celkem primitivně. Kdo 

se cýtil nemocen, ohlásil to ráno při vstávání službě , to jest pod

důstojníku na ten den pověřenému pořádkovou službou a šel pak k lé

kařské prohlídce, jíž prováděl - hodně zběžně- službu konající vo

jenský lékař. Těžké případy byly odeslány do nemocnice, což se dělo 

v případech velmi vzácných, hlavně při nebezpečných úrazech a nakaž-
I

livých nemocích. Jinak byl pacient poslán na "maródku", to jest ulo

žen ve zvláštním pokoji, vyhraženém pro nemocné, načež byl buď ode

slán do nemocnice, nebo vrácen k setnině jako uzdravený. Nejeden 

"uzdravený" putoval po svém "uzdravené" rovnou na hřbitov. Ještě

lehčím případům bylo dovoleno lehnout si do vlastní postele, jíž v
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mnoha případech hyl prostý slamník na zemi, nebo dostal na den nebo 

na dva služební volno. Kdo nebyl uznán nemocným musel honem za setni- 

nou na cvičiště a pak k raportu, kde dostal "kasárníka", to jest zá

kaz vycházek za trest, že nemoc předstíral a lékaře obtěžoval.

Do nemocnice jsem se dostal již v Českých Budějovicích a to do

cela nečekaně. Právě když jsem byl zařaděn do pochodové setniny, s níž 

jsem měl odejiti do pole a byl s ní ubytován hodně nehygienicky v 

"Rámovce", to jest v zabrané továrně na rámy, lišty a podobné dřevě

né věci, dostal jsem svědivou vyrážku, kterou plukovní lékař (lékař 

v hodnosti setníka), jenž se znal s mým strýcem, obvodním lékařem, 

označil vůči mně jako nic,ale úředně to klasifikoval jako svrab.Byl 

jsem tedy dodán na kožní oddělení vojenské nemocnice, kde se nijak 

nenamáhali mne již prohlížet. Když jsem měl v nálezu svrab, tedy 

jsem měl svrab a na ten jsem bylSftsmamx "léčen".

Nevím, jaká je správná metoda léčení svrabu a proto nemohu po

suzovat to, co se XK v tomto případě dělo se mnou. V kožním odděle

ní nemocnice, kde byli také "muzikanti", to jest nemocní s pohlavní

mi chorobami, měli pro nás smrdutou Bmrmamxmx místnost, kde nás jednou 

denně od krku až k nohám potřeli černou mastí velmi pronikavého zápa

chu. Pak nás posypali práškem, který měl absorbovat mastnotu.Lékař

ské prohlídky byly jen formilní.Ani lékaři se nechtěli špinit s ne

šťastníky, postiženými svraben. Mnoho pacientů bylo již dávno uzdra

veno, ale kořistili z tohoto nezájmu a dávali se dále mazat - za ošet

řovatele to stejně prováděli nemocní jako vzájemnou uslúhu - jen 

aby nemuseli k setnině. Mne to po několika dnech přestalo bavit a 

když jsem se zbavil svědění oznámil jsem,na vzdory výstrahám zkuše' 

nějších, že mne svědění přešlo. Vykoupali mne , dali do normálního
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pokoje a co nejrlphleji mne odeslali z nemocnice jako úplně vyléčeného.

Má pochodová setnina zatím již do pole odešla a tak jsem byl za

řáděn k další a musel s ní projít ještě jedním polním výcvikem. V této 

setnině byli dva čeští jednoroční dobrovolníci, Maloch a Riedel,oba 

studenti z Prahy. Cestou do etapy jsme se dohodli, že se pokusíme do

stat se z vojny tím, že si opatříme pořádnou nemoc. Jeden z mých dru

hů tvrdil,že má příbuzného ve Všeobecné nemocnici na Karlově náměstí 

v Praze a ten že mu slíbil poslaí* de etapy tyfové bacily. Slíbil,že 

se s námi o ně poctivě rozdělí. Právě v tu dobu jsme četli Rovinách 

vyprávění o člověku, který užíval chinin v převelikém množstí ä dostal 

z toho prudké horečky. Tak jsme si napsali také o ten chinin, který 

měl býti v sáčku, zašitém do polštářku na jehly.

Zásilky došly, ale ten chinin byl příliš hořký a tak když gx každý 

z nás tří spolkl dávky, jež by byl doma s pohoršení odmítl, měli 

jsme jen nepříjemnou chut v uštech, ale docela žádnou horečku.Patrně 

jsme toho spolkli příliš málo, nebo to, co jsme četli, byla jen báchor

ka. Tyfové bacily v lahvičce, označené jako slivovice, jsme dali do 

skleničky a každý vypil svou dávku. Smkmix Byli jsme tak přesvědčeni 

o zdárném uspěchu tohoto podnikání, že jsme na oslabu vypili celou lá

hev mizerného rumu, ale bul/ty bacily pomřely cestou, nebo v té ±ah±im 

láhvi nebyly anebo je ten rum zničil- tyfus jsme nedostali. Nsdostali 

jsme ani úplavici, jež začala právě řádit velmi krůtě mezi příslušníky 

našeho utvaru. Nevím už kdo z nás přišel na nápad, že bychom si mohli 

v noci lehnout nazí do sněhu, abychom dostali zápal plic. Zkusili jsme 

to. Bylo to hrozně nepříjemné, ale nedostali jsme ani rýmu.
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Už jsem se začal smiřovat s myšlenkou, že co nejdříve se ocit

nu v zákopech, když jsem pojednou pocítil lehkou horečku.Večer před 

tím jsme něco oslavovali a alkoholické nápoje mi nikdy nedělaly dobře. 

Sel jsem tedy k lékaři v naději,že z toho vytluču den odpočinku, ale na 

štěstí měl službu český lékař dr. Svátek, myslím, že z Karlina. Ten 

mi napsal všeobecné tělesné vyčerpání, podezření tuberkulosy a ode

slal mne rovQlí^do nemocnice v Mukačevu. Ujistil mne, že mi nic není a 

připomenul,že všechno ostatní závisí na mé obratnosti.

V nemocnici v Mukačevu mne především vykoupali ve skoro vařící 

vodě, ostříhali a oholili po celém těle a uložili do čisté postele, 

v jaké jsem nespal od HmhfljzdH odchodu z Budějovic. Ale

při prohlídce mi řekla ošetřující lékařka- obecně se tvrdilo, že to 

byla velmi rakouský vlastenecká Polka-, že mi docela nic není a že 

nechápe, jak mne mohl nějaký lékař uznat za nemocného. Co nejdříve 

že mne pošle zpátky. Skutečně také po několika dnech jsem byl před

veden k veliteli nemocnice, vrchnímu štábnímu lékaři ^irvní třídy 

(plúkovníku-lékaři), jenž měl všechny uzdravené přehlédnout, než budou 

EŮBftxám odesláni ku svým útvarům. Mne nechali nakonec a pak, když 

jsem byl zavolán, ptal se mne, zda si chci ještě nějaký čas odpoči

nout. Vděčně jsem přisvědčil a byl jako jediný vrácen na oddělení s 

poznámkou, že nejsem dosud uzdraven.( Nedovedl jsem si to vysvětlit 

a teprve po válce jsem se dozvěděl, že můj strýc, tehdy podp^ůkovník- 

lékař, spolužák Macharův , byl náhodou na dovolené v Praze ,když došel 

můj lístek,že jsem v nemocnici v Mukačevu. Dopsal ihned veliteli ne

mocnice, s nímž kdysi sloužil v jedné posádce v Haliči, že tam jsem 

a tato protekce účinkovala.) Nemohu tvrdit,že lékařka měla radost z 

mého návratu, ale protože viděla, že már. protekci, nemohla podniknout 
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nic jiného, než že se mne denně ironicky ptala, kdy už budu zdráv. 

Také ošetřovatelky, zřejmě stejně černožlutě vlastenecké jako ona, 

dávaly mi na jevo, že zbytečně zabírám místo v nemocnici a že se uhý

bám svaté povinnosti bojovat za císaře a jeho zemí/

Nebylo to příjemné ,ležet v posteli mne nudilo - pro pacienty 

nebylo nic, kromě toho ležení a hodně mizerné stravy v nedostatečném 

množství. Ani opravdu nemocné lidi, jichž byla v nemocnici asi polo

vina, zvláště neléěili. Viděl jsem, že se z této nemocnice nedostanu 

do Čech a tím méně pak, že bych se mohl zbavit nenáviděné uniformly. 

A tak jsem jednoho dne oznámi}.,že bych se chtěl vrátit k svému útva

ru. Byl jsem okamžitě odeslán, velitel nemocnice se mne zeptal, chci-li 

opravdu odejiti a když jsem dorazil k útvaru vzbudil jsem sensaci, 

protože každý myslel,že se u pluku již neobjevím. Ale bylo mi patr

ně souzeno podívat se nejdříve do zákopů, než jsem se dostal z vojny

doopravdy.
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Ve vojenských nemocnicích (2)

Enávě když byla naš^livise stahována ze zákopů na odpo

činek za frontou, dostal jsem se znova do nemocnice a to již 

na trvalo. Nejdříve mne poslali na divisní polní obvazistě, 

kde každý přírůstek dostal nejnutnější ošetření, načež byl 

odsunut do polní nemocnice v Doline. I ta ovšem mohla poskyt

nout jen jakési první ošetření a provést roztřídění nemoc

ných a zraněných na lehké případy, jež vrátila do pole, ne

bo na vážnější, jež odsunula do etapních nemocnic nebo dokon

ce do zázemí. O této nemocnici v Dolině nemohu nic říci,pro

tože jsem tam byl den nebo dva a většinu Času prospal. Pro

tože to bylo právě po velké ruské ofensive, poslední, kte

rou Rusko provedlo, byla nemocnice přeplněna raněnými a ne

mocnými a lékařský a ošetřovatelský? personál byl přetížen. 

V Dolině jsem si znova potvrdil starou zkušenost,že čím 

blíže frontě, tíu/ méně lékařů, ošetřovatelů a jiných po

třebných nekombatantů, i když jejich potřeba byla mnohem 

větší, než v pokojném zázemí. Ale k frontě se nikdo nedral, 

až kombatant či nekombatant a Čím déle válka trvala,tím to 

bylo znatelnější. Život v etapě byl bezpečnější a příjem

nější než v poli a v zázemí zase než v etapě»

Z Doliny jsem se dostal do Košic, jež jsem do té doby 

neznal. Po kratičkém pobytu v moderní nemocnici Červeného 

kříže jsem byl odsunut do starobylé a hodně nepohodlné po

sádkové nemocnice, kde jsem byl zahrnut přelaskavou péčí 

jeptišek, jež tam působily jako ošetřovatelky, Protože
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jsem kašlal krev, dostal jsem tuberkulínovou injekci,jež mi 

přivodila prudké horečky. Dozvěděl jsem se,že oddělení, na 

němŽ jsem ležel, se obecně nazývá umrlčím, protože tam by

ly posílány případy, jež podle prvního odhadu lékařů -obvyk

le hodně zběžného - neměly naději vydržet a uzdravit se. To 

snad vysvětlilo zvláštní pozornost ošetřujících řeholnic a 

vzorný nezájem lékařů, kteftí měli příliš mnoho práce, aby 

mařili čas s někým, kdo již asi nepůjde ani na frontu, ani 

do civilu.

Psal jsem ihned domů,že jsem v nemocnici a aby se poku

sili sehnat pro mne místo v některé pražské nemocnici.Podle 

tehdejších předpisů bylo možno přeložiti nemocného z jednoho 

města do druhého jen tehdy, mohl-li předložit písemné potvr

zení,že má v tamní nemocnici zajištěno lůžko. Brzy jsem do- 

stalx z domova potvrzení,že mne příjme nemocnicž' ve škole 

na Žerotínově náměstí na Žižkově. Předložil jsem žádost ve

litelství nemocnice, jež nemělo nejmenšího zájmu na tom držet 

mne v Košicích, protože v nemocnici byl naprostý nedostatek 

místa. Varovali mne však před cestou,protože podle lékařské

ho úsudku by bylo prom mne lepší zůstat kde jsem, neboř bylo 

nebezpečí,že cestu nevydržím. Když jsem na odeslání trval, 

povolení jsem dostal,protože, jak mi řekl jeden lékař,je to 

docela jedno, kde umřu. A protože jsem byl zařaděn do trans

portu, mohl jsem se pustit i na vycházky do města, což mi 

do té doby bylo s ohledem na můj zdravotní stav zakázáno. 

Prošel jsem se po Košicích a viděl« zase po předlouhé době 

nadbytek potravin a zejména bílý chléb a pečivo, což už
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dávno nebylo známo ani v poli, ani v Českých zemích.Sloven

sko bylo tehdy součástí Uher a Uhry, plné válečného nadšení, 

nehodlaly přinášeti oběti a utáhnout si opasek. Druhá polo

vina habsburské monarchie mohla hladovět, ale Uhry nepovažo

valy za nuiiné jí pomoci a uskrovnit se.

Gestu z Košic do Prahy jsem podnikl sám. Tak dlouhá 

cesta vlakem nebyla příjemná ani v době míru.Za války byla 

hotovým utrpením. Usnul jsem ve vlaku někde v Žilině a pro

budil se až u Kolína a první, co jsem spatřil, byla krásná 

červenohnědá kráva, pasoucí se na louce. V Haliči jediná 

zvířata, jež jsem viděl, byli ošklivě nacernalí vepři a tak 

mne ta kráva naladila docela sentimentálně, jako první po

zdrav domova. A nikdy jsem neí&šil, jak mám rád Prahu,jako 

když jsem vystoupil z vlaku a musel se nechat dovézti ambu

lancí do nemocnice. Nemohl jsem se^bčkat procházky po praž

ských ulicích a kdybych byl mohl, byl bych šel sám do nemoc

nice - náležitou oklikou ovšem. Ale na nádraží,když viděl^můj 

cestovní průkaz, naložili mne rovnou do ambulance a odvezli 

na Žižkov.

V nemocnici, umístěné ve škole na Žerotínově náměstí 

mne přesunuli do odbočky v Lupáčově ulici, kde pod shoví

vavým a rozhodně ne rakouský vlasteneckým režimem známého 

sociálně demokratického lékaře dr.Äsksa Sachse člověk rychle 

zapomínal na to,že byl ještě před nedávném na frontě a že
%

mu hrozí nebezpečí,že z nemocnice půjde tam znova. Dr.Sachs 

sice léčil případy, jež léčení vyžadovaly,ale jaksi nebyl
nikdy s výsledky svého úsilí spokojen a nesnažil se svých
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pacientů se zbavit. A tak bylo osazenstvo jeho nemocnice cel

kem stálé a staré a jeden starousedlík poučoval druhého o
této, 

nemocích a hlavně o jejich zevních příznacích. V bxnsciiadýigské 

nemocnici byl blažený život, člověk byl za větrem, nic ne

dělal a mohl denně vyjít a navštívit koho chce. Mohl jsem 

znova číst knihy a ovšem denně sledovat průběh války a jiné 

události v domově i v jsizině, z novin i z pověstí, pravdivých 

či nepravdivých, šířených po kavárnách. Kvapně jsem doháněl 

vědomosti, jež jsem v isolaci vojenské služby zanedbal.

V této příjemné a nezapomenutelné zotavované, jíž vlast

ně tato nemocnice byla, potkalo mne, co bych byl za jiných 

okolností považoval za veliké štěstí, ale v nemocnici za 

skutečnou pohromu. Dostal jsem žloutenku a dr.Sachs to ko

mentoval : "Človeče , ty máš ale smůlu dostat nemoc ,když už 

jseš v nemocnici. To sis to nemohl nechat na pozdější dobu, 

až to budešé zase potřebovat?" Byl to opravdu přepych, mít 

dvě nemoci najednou, kíe když by jedna byla postačila pro 

špitál.

Se žloutenkou mne poslali na speciální léčení do Kar

lových Varů, ač jsem se tomu bránil a dokazoval,že mi žlou

tenka ani trochu nevadí a že nepospíchám na vyléčení, před

pis se nedal obejít a protne toho, do nemocnice přišla visi

ta vysokých vojenských hodnostářů a pan generál-lékař si 

všiml mé žluté barvy a se, proč mne neposlali do K^r-
lových Varů. Musel jsem tedy se tam odebrat e/nemocnici,jež
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sídlila v židovském chudobinci, jsem se tesil pozornosti|do- 

cela mimořádné a zřejmě převyšující mé nároky pacienta,proto

že ta má žloutenka zmizela, než jsem do Karlových Varů dojel. 

Ale 6. střelecký pluk,jehož jsem byl dosud příslušníkem, se 

doplňoval z Chebu a okolních končin a v Karlových Varech by

lo v nemocnicích jen nepatrne příslušníků jejich "domácího" 

pluku, kdežto ošetřovatelský personál byl právě místní. A 

tak se místní vlastenci snažili prokázat všemožným způsobe^, 

jak jsou hrdi na svůj pluk, na "železnou šestku". I šéflékař 

nemocnice dr.Lang, námořní lékař, který zvláštní náhodou za

padl do Karlových Varů, byl ke mně mnohem vlídnější než k 

příslušníkům jiných pluků a byl to jeho nápad,že bych po 

uzdravení měl jít ještě do některé jiné nemocnice nebo ozdra

vovny, protože ještě z Košic jsem mel v popisu nález plieni 

choroby a co bylo v papírech platilo.

Jako zvláštní výhodu navrhoval Vídeň a byl velmi udiven, 

když jsem nejevil najmenší touhu se podívat do hlavního 

města monarchie, kam se jinak každý snažil dostat. Ale vyho

věl mi, když jsem žádal o Prahu a odeslal mne do barákové 

nemocnice na Letné. Chtěl mne původně poslat do posádkové ne

mocnice, ale tam řádil dr.Halbhuber,který za svou hlavní po

vinnost považoval ne léčit ,ale - jak říkala lidová mluva - 

posílat maso na frontu. Každý, kdo nebyl zjevný mrzák nebo 

ne v posledním tažení, byl v jeho očích ulejvákem a simu
lantem, přemnoho lidí, na něž si došlápl, byloSfů^jváky a 

simulanty, ale přemnoho jich také bylo opravdu nemocných a
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ty přivedl do hrobu Halbhuber svým rozhodnutím, že jim nic 

není a ze ostatne na fronte je lepši vzduch nez v meste a 

že se tam zotaví. Je ovsem pravda,že vojenská správa vyko

návala tvrdý nátlak na lékaře, aby vraceli nemocné a zraně

né co nejrychleji na frontu, protože početní stavy polních 

útvarů se povážlivě zmenšovaly. Ale Halbhuber proslul ne

jen tíuuji co sám dělal, ale také tím,Že sám vykonával tvrdý 

nátlak na lékaře mu podřízené. Stal se postrachem Prahy a 

okolí.

Baráková nemocnice na Letné pod Halbhubera nepatřila. 
To byla příčina, proč se do ní cpali každý, komu se poštěs

tilo dostat se do Prahy.

+++
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Ve vojenských nemocnicích (3)

Existence vojenské nemocnice an Letné byla pro mne zá

hadou. Od dětství jsem býval dost casto v oné části Letné, 

kde byla footbalová hřiště a nikdy jsem tam nevidel dřevěné 

baráky, jež tuto nemocnici hostily. Patrně je postavili na 

počátku války, snad pro uprchlíky z Haliče, snad pro zálož

níky a brance, povolané náhle k vojenské službě, pro než ne

stačily ani dosavadní kasárenské budovy, ani skolek tomuto 

účelu zabrané, zřejmě také nebyla určena za nemocnici nor

mální, ale byla spíše jakýmsi sběrným a třídícím střediskem, 

kam byli posíláni nemocní a ranení, kteří byli již nějaký 

čas v nemocnicích, aby se o nich rozhodlo co se s nimi dále 

stane. Z barákové nemocnice byli posíláni do dalších nemoc

nic nebo zotavoven, nebo postaveni před různé komm.se, jež 

se usnesly bud na jejich trvalém či dočasném propuštění z 

vojenské služby, nebo je vrátily k jejich útvarům, buč ja

ko zcela uzdravené, nebo se sníženou schopností pro strážní 

a pomocné útvary.

život v tomto táboře pacientů, z nichž valné části ne-
V f z vbylovmnoho, byl celkem prijemný, ac nemocnice byla primi

tivně zařízena a také ubytování bylo velmi primitivní.Ale 

denní lékařské prohlídky byly formalitou a lékaře zajímaly 

jen případy, vyžadující bezprostředního ošetření. Kázeň byla, 

proti nemocnicím, jež jsem do té doby poznal, docela minimál

ní, což bylo ostatně docela pochopitelné v táboře mnoha ba

ráků. Vycházky byly dovoleny nejen v normálním čase mezi 
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večeří a devátou hodinou, ale dalo se poměrně snadno získat 

povolení vycházet i mezi dnem. Hned po několika dnech jsem 

dostal takové povolení a to permanentně na každé odpoledne. 

Způsob, jímž jsem k tomu přišel byl typický pro život na 

vojně. Byl jsem na táckách na velitelství nemocnice,kde si 

mi jeden postarší důstojník, zřejmě vyhrabaný z výslužby, 

trpce stěžoval,že dostali rozkaz zbourat starou pekárnu,sto

jící samé ohrady tábora, ale že mají současně hlásit, ko

lik cihel se tím dá získat. To se mu zdálo směšné a nepro

veditelné. Jak se to má spočítat, když budova dosud stojí. 

Sekl jsem mu,že je to sice směšné obtěžování, ale není to 

nemožné zjistit, aby páni nahoře byli spokojeni.Změřením 

zdí se dá zjistit kubatura budovy a když se ta kubatura bu

de dělit kubaturou normální cihly, dostane se počet cihel, 

při čemž bude ovšem potřebí odpočítat několik procent na 

omítku a maltu a na rozbité cihly. Prostě je potřebí vyhoto

vit podrobné plány, zanést do nich rozměrný zjištěné měře

ním a pak uz to bude jen otázka násobeni a dělení. Musel 

jsem to několikrát opakovat než to pochopil, zřejmě to byl 

pro něho sensační objev. Prohlásil,že tohle musí oznámit 

veliteli tábora, který si s touto věcí dělá zbytečné staros

ti.

Sotva jsem usedl v baráku ku kartám, přiběhla za mnou 

udýchaná ordonance, abych přišel ihned k veliteli tábora - 

také postaršímu pánu a také zřejmě odvolanému z pense. 

Mile mne přivítal a tázal se, troufal-li bych si tento 

po jeho názoru velmi nesnadný úkol provést. Samozřejmě mi 
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přislíbil,že si mohu vybrat pomocníky.To se jaksi rozumělo 

samo sebou, protože na vojně každou maličkost dělalo vždy 

mnoho lidí a párali se s tím tak dlouho, jak to jen bylo 

možně. Kdo videi někdy kolik času potřebuje několik vojáků 

aby vyložili a uskladnili fůru uhlí, dovede si představit, 

jak rychlým tempem se na vojně pracuje. Vycházeje é. tohoto 

hlediska, přijal jsetynabídnutý mi úkol s podmínkou,že nalez

nu vhodně síly ze stavebnictví. A přislíbil jsem, že asi do 

čtrnácti dnů 4odám plány s podrobným propočtem. Dostal jsem 

ihned povolení přijmout dva pomocníky a současně i úřední 

potvrzení, že mám právo vycházet mezi dnem z nemocnice na 

’’služební cest^".

$ašel jsem si jednoho četaře, stavitelskěho kresliče z 

Vršovic a jednoho vojáka, zedníka povoláním a po ctrnáct 

dnů naše skupina předstírala velmi horlivě pilnou práci. 

Pekárna byla budova velmi primitivní a měli jsme ji přes

ně změřenu za jediné^odpoledne.Plány byly vyhotoveny za den 

a výpočty za dvě hodiny. Ale na vojně nikdy nikdo nepospí

chal se skončením práce a tak jsem teprve po třech fiýdnech 

slavnostně odevzdal pečlivě nakreslené plány, pro větší 

efekt v barvách a s výpočtem hodně od oka, ale podle moudré

ho vojenského zvyku s množstvím lichých čísel, aby byl tak
z vvzbuzenAnaproste přesnosti.

Na velitelství jsem si tak získal pověst muže mimořád

ně ochotného ( nemocný přece nebyl povinen něco dělat),do

vedného a důvtipného a měl z toho užitek. Pokud jsem byl 
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denne v 10 hodin dopoledne ve svém pokoji, když tam přišla 

visita, nikoho nezajímalo co celý den dělám a kde jsem.Ani 

spát jsem v nemocnici nemusel a také jsem zpravidla ani 

nespal. ProstŽ«, mohl jsem v uniformě žít skoro normálním 

občanským životem.
xZ

Ježte více než za pobytu v xmžmkxDxskffix žižkovské nemoc

nici jsem mohl sledovat život v Praze. Nebyl příjemný. Ne

dostatek všeho se zvětšoval a co nejhoršího, ani úřední pří

děly nikdo nedostal, pokud neměl u obchodníka docela mimo

řádnou protekci ( ale ten obchodník také často nedostával 

od úřadů co pro své zákazníky měl dostat), nebo pokud se ne

uchýlil k pokoutnímu obchodu, kde se za přehnané ceny dalo 

sehnat všechno. Pravda, poruchy v zásobování byly patrny 

již od samého počátku války, ale tehdy to bylo spíše z nepo

řádku a vadné organisace. Nyní však byl nedostatek všeho pa

trný kam se člověk podíval. Nedostatky se jevily i v oblé- 
lidé v v

kam a obuvi. Na počátku války měli l±dxu většinou po dvou 
oblecích, dvou párô^bot 4 mnozí toho měli ovšem ještě více) 

a hodně prádla, ale to se opotřebovalo a dalo se jen s kraj

ními potížemi nahradit!. Lidé tedy byli nejen špatně žive

ni, ale i chatrně oblečeni a obuti a to jedno s druhým zhor

šovalo náladu, jež stejně nebyla dobrá. Ztráty na bojištích 

zanechaly své stopy mezi postiženými rodinami a Praha, 
vždy nacionálne radikární, vřela již na plno. Koncem 191$
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a počátkem 191# bylo patrno,že k výbuchu není již daleko,že 

stačí dát signál a všechna nahromaděná nevole propukne plnou 

silou. Provokace s německé strany náladu v lidu jen zhoršo

valy.

Ačkoliv byl život v barákové nemocnici na Letné příjem

ný a za dané situace jsem se nemusel obávat,že mne někdo z 

nemocnice vypudí, musel jsem jednoho dne sám přijít se žádostí, 

abych byl z ní odeslán. Nemocnice se totiž dostala pojednou 

pod vrchní dozor vrchního štábního lékaře dr.Schwarze,jenž, 

ač neb,, 1 ani zdaleka druhým HalbhubeZfem, byl obáván jako muž 

velmi přísný, jejž nikdo neošálí předstíráním nemoci. Tento 

lékař navštívil již několik nemocnic a pročistil je od odbn±- 

ných marodů, kteří se v nich usadili na trvalo a hodlali zde 

ve zdraví vyčkat konce války. Je jen pochopitelné,že jeho 

návštěva byla očekávána s krajními obavami. Patřil jsem již 

dávno k těm, jejichž nemoc byla jenom na papíře a kteří se 

mohli udržet v nemocnici jen shovívavou přízní nemocničních 
autorit. Kdo mop^ snažil se dostat z nemocnice jinam , aby 

se vyhnul hrozícímu nebezpečnému setkání , jež muselo mít 

pro něho špatné následky. Je samozřejmé,že se ani mně nechtě

lo stát se obětí nějaké přísné prohlídky.

K pluku se mi nechtělo již také proto,že náš pluk 

opustil již poměrně klidnou ruskou frontu a byl poslán na 

frontu italskou, o níž docházely pověsti opravdu děsivé. 

Začal jsem zjišťovat, kde by se dal nalézti nějaký pokojný 

útulek, ne příliš daleko od Prahy, ale dost daleko, aby na
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novém místě nezasahoval ani dr.Schwarz, ani nenáviděný dr. 

Halbhuber. Odborníci, kteří prošli již všemožnými nemocni

cemi, mi všeobecné doporučovali Brandýs nad Labem,kde,jak 

mi tvrdili,je dobrý český lékař, shovídavý a ohleduplný . 

Zašel jsem si tedy na velitelství se žádostí,abych byl ode

slán do Brandýsa. Zde se mi dobře vyplatilo,že jsem si za

hrál na odborníka ve stavitelství. Dostal jsem pokyn,abych 

při příští visitě hlásil lékaři,Že se můj plieni neduh za

se horší. Učinil jsem tak a lékař, zřejmé náležité instru

ovaný, aniž by se namáhal mne prohlížet odpověděl:"Tak to 

musíš někam na zdravý venkovský vzduch.Poslu tě do Brandý

sa." Á už to bylo.

Brandýs nad Labem nebyl daleko od Prahy. Zdál se být 

ideálním místem, jak se zbavit setkání s dr.Schwarzem a 

jak pokračovat v bezpečném vyčkávání konce války. Z Prahy 

jsem odcházel ovšem nerad. Obnovil jsem již plně styky s 

přáteli, pokud ovšem je vojenská služba neodvedla z Pra

hy, chodil do divadel a na koncerty, ale Brandýs byla je

diná možnost za dané situace. Lenošil jsem tam skoro půl 

roku.

+++
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Ve vojenských nemocnicích (4)

Brandýs nad Labem byl ostrovem blažených, kde v nemoc

nici se sotva nalezlo někoho, kdo nebyl vyškoleným ulejva

kem, pro n^hož válka ve skutečnosti již dávno skončila.Té

to nemocnici, umístěné v zabrané škole, vládl postarší již 

a hudně obtloustlý dr.zítek, muž velmi dobromyslný,vlaste

necký Čech, který se vuoec ani trochu nenamáhal vyprázdnit 

svou nemocnici. Zásadně chodil v civilních šatech, jen s 

důstojnickou čapkou na hlavě a každodenní úřední prohlídky 

prováděl způsobem, který se stal předmětem stálých vtipů a 

soustavného nápodobování ße strany pacientů. Kolem 10.hodi

ny ranní otevřel dveře pokoje, vstrčil dovnitř hlavu a ptal- 

se stereotypně:” Má někdo nějaká přání, stížnost,nebo je 

mu hůře?**, načež, než se někdo mohl ozvat, zavřel dveře a 

pokračoval ve své obchůzce.

Administrativní správou nemocnice byl pověřen jeden 

starý záložní nadporučík, poněkud komisnější sice, ale dr. 

Zítek vládl špitálem podle svého a nedal se vyrušit ze své

ho klidu. Každý přírůstek při jeho příchodu pečlivě pro

hlédl a věděl dobře, že mu tam nikdo neumře a tak se nesna

žil nikoho léčit. Byl ostatně dost dobrý lékař aby věděl, 

že skoro nikdo léčení ani nepotřebuje. A věděl také,že 

kdo nějakou nemoc má, opatruje si ji přepečlivě a že by 

považoval za vrcholné neštěstí, kdyby se uzdravil, nebo 

kdyby byl/oficiálně známo,že mu nic vážného není.

Po ranní visitě se nemocnice kvapně vjíprázdnila.Vy-
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cházky byly sice dovoleny, jako všude jinde, jen večer,ale 

na to nikdo nebral ohled, tím spíše, že Brandýs nemel vojen

skou policii. Pacienti se rozběhli po Brandýse a vrátili 

se k obědu, odvážnější a podnikavější se hrnuli do Prahy.

Nejeden "těžký marod" šel do Prahy pěšky, nebo vystoupil 

na poslední stanici před Prahou, aby se uhnul vojenské poli

cii na nádražích a stejným způsobem se vracel do Brandýsa. 

V Brandýse však docela stačilo, aby byl každý na svém místě 
při ranní visitě. Ošetřovatelky, všechny Češky, nikoAo neu-

daly a dokonce, když se někdo xnáibxih ztratil na den nebo na 

dva, nikdo se o tom nedověděl.

V nemocnici jsem k svému velkému potěšení našel svého 

milého přítele ze studentských dob ^Pavla Beneše, pozdější

ho šéfkonstruktéra "Avie”. Ubytovali jsme se hned vedle se

be a denně v posteli diskutovali o aviatice a o letadlech, 

jež budeme spolu konstruovat.

V Brandýse jsem zase začal houně číst. Jeden zt 

zdravých nemocných měl tam soubor knih Maurice Jokaie,jejž 

jsem dosud neznal a tak jsem přečetl asi deset jeho románů. 

Ze zájezdů do Prahy jsem si přivezl spustu knih a četl,pokud 

jsem nespal, nechodil na procházky, nebo nediskutoval se 

znýmými a neznámými. V Brandýse jsem se také naučil hrát 

dardu - před válkou jsem karty neznal a v etapě a v poli 

jsem pochytil jen primitivní hazardní hry - ale dnes si už 

nepamatuji, jak se darda hraje. Jednou jsem šel také na 
ochotnické divadelní představení. Hráli "Její pastorkyňu” 

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 622



23?

od Gabriely Preissové. Čeho jsem si však, kromě osobního 

pohodlí a bezpečí nejvíce vážil, bylo,že jsem se dostal do 

přímého styku s lidmi z Brandýsava okolí. Tento styk s lidmi
prostředí , v

neznámými a z docela jiného prnakřgdxx , nez v jakém jsem
v byi v ,vyrostl a zil, xxe pro mne velmi poučný. Poznal jsem, jak 

značně pokročila radikalisace českého lidu i mimo Prahu a 

vrstvy politicky velmi interesované. Český venkov - Brandýs 

a Starou Boleslav lze snad považovat za venkov- netrpěl tak 

zásobovačmi potížemi jako města velikosti Prahy, alepoň po

kud šlo o potraviny.Stravování bylo i v malých městech ne

poměrně lepší než v městech průmyslových a místo nedostatku 

zde byl, když ne nadbytek, jako v Uhrách, tedy alespoň do

statek. Naproti tomu pokud šlo o průmyslové výrobky, jako o 

oděv ,obuv a pod., byl na tom venkov ještě hůře než Praha, 

ale skromnější nenkov ošumělost oblečení jaksi nepociťoval 

tak živě, jako ftaha. Hmotné podmínky zde nehrály takovou 

úlohu jako v Praze a$ jiných velkých městech,protože snad 

po prvé za mnoho let byl na venkově nadbytek peněz.Venkov 
však měl jednu velikou bolest: hrozný nedostatek pracovnách 

sil, odčerpaných k vojenské službě a do válečného průmyslu. 

Zemědělství pociťovalo ztrátu mladých mužů mnohem krůtěji, 

než průmysl a živnosti, kde se starší síly mohly mnohem lé

pe uplatnit jako náhrada, než na polích.

Venkov byl vždy tradičně konservativnější než průmyslo- 
z v

va strediska, ale tento konservativismus nebyl monarchistic

ký nebo rakušácký. Byl vlastenecký, rusofilský, mm proti- 

nemecký a protirakouský.Nabýval také» značné ostří protikle-
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klerikální. Mluvil jsem s mnoha lidmi,ale nikdo se ani 
trochu netajil se svou nechutí, ba dokonce nenávistí k vál
ce, Němcům, zejména našim a pak k těm říšským a odmítáním 

orientaci
monarchie. Bez ohledu na politickou nxxrtez každý zatraco

val tichošlápství českých poslanců na říšské radě a vede

ní Českého klubu, to jest jednotného klubu českých poslan

ců z Čech a Moravy.

Pražské kavárny byly semeništěm nejdivočejsích pověstí 

o válce, ale ukázalo se,že Brandýs nad Labem a Stará Boles

lav jsou také plny těchto pověstí a že Žádná z nich vzdále

ností od svého vzniku a svým stářím netratí na zajímavosti 

a bohatosti. Spíše naopak. Každá se zvětšovala jako lavina 

na svém běhu. Od lidí, jež jsem videi prvně v živote jsem 

se doslechl nejromatiČtějších "zaručených" zpráv o hrozných 

ztrátách a porážkách rakouských, německých a tureckých ar

mád, o velkých a slavných bojích českých - tehdy se mluvi

lo jen o českých a ne o československých - legií v Hušku, 

ve Francii a v Itálii. Každý věděl něoo nového a každý to x 

měl ovšem z plamene naprosto spolehlivého. A každý by byl 

považoval nejmenší pochybovačství o třeba nejdivočejší po

věsti za projev zrádného rakušáctví.

Politické procesy proti vůdčím českým politikům skon

čily již rozsudky smrti a všichni takto postižení a zejmé

na dr.Kramář se těšili vrcholné úctě, obdivu a lásce. Každý, 

komu jsem řekl,že jsem byl před několika lety jednou u dr. 

Kramáře v jeho bytě a mluvil s ním, zahrnoval mne otázkami, 

tak hojnými a podrobnými",že jsem na ně nestačil odpovědět
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Dr.Kramář se stal rázem i u svých někdejších politických od

půrců národním hrdinou a mučedníkem, jehož místďbylo hned 

vedle Husa,ŽiŽky a Havlíčka. Škoda, že po vítězství stranic

ká politika a zavilá závist některých osobností dokázala způ

sobit, že národ zapomněl,jak dr.Kramáře kdysi právem miloval 

a ctil. Kdyby byl býval národ i za republiky dal více na 

Kramářova slova, byl by na tom mnohem lépe , než když se dal 

svésti Kramářovými odpůrci a hanobiteli.

V Brandýse byla restaurace ”U Branžovských”, v níž mě

li důstojníci tamního dragounského pluku své kasino. U toho

to plukuE sloužil arcivévoda Karel, pozdější císař a k Bran- 

žovským chodil. Obyvatelé Brandýsa vzpomínali na něho i na 

jeho manželku Zitu. Ku Karlovi nelnuji nijakou láskou - 

dávno již minuly doby, kdy některý člen panovnického rodu 

vzbuzoval lásku, nebo alespoň oddanost a úctu - ale mluvili

o něm celkem jinak, než mluvívali obyvatelé Benešova, Kono

piště a okolí o jeho předchůdci v nástupnictví Františku
\by

Ferdinandovi. Obecný úsudek byl,že>to byl docela slušný

člověk, kdyby to nebyl Habsburk.

Kazda věc na svete ma svůj konec a tak i ta brandýsská 

/Úje j 'mela. Jednoho dne jsme se dozvěděli,že i Braůdýs byl

převeden pod vrchní dozor dr.Schwarze a hned druhý den se

tam objevil dr.Schwarz se svým doprovodem. Za dvě hodiny 

rozmetal celou nemocnici. Chudák dr.zítek tam měl několik
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VH7 

zdravých nemocných dokonce ještě z r.1914 a z nás ostatních 

měl každý za sebou několik měsíců pobytu v jeho špitále, 

jež sečtěny s pobytem v jiných nemocnicích dávaly číslici 

docela úctyhodnou. U mne tento součet činil něco přes 15 

měsíců. Slyšel jsem dr.Zítka, jak dobromyslně vykládal dr. 

Schwarzovi o jednom takovém pacientu,že ho chtěl nechat v 

nemocnici ještě čtrnáct dnů a pak ho poslat jako uzdrave

ného k jeho tělesu. Dr.Schwarz mu řekl suše:"Pane kolego, 

jestli si myslíte,že dostanete na frontu někoho, kdo měl 

dvouletou školu ulejváctví ve vašem špitále, tak js#e 

náramný optimista. Žádného z vašich pacientů již fronta ne

uvidí ."

pyl jsem mezi těmi, jež dr.Schwarz určil do Prahy na 

prohlídku, tak zvanou konsta/týrunk. přišel jsem znova do 

barákové nemocnice a k svému převelikému překvapení dostal 

zdravotní dovolenou na neurčito, v níž jsem se blaženě do

žil 28.října. Skončil jsem s c.k. vojančinou a byl velmi 

překvapen, když jsem byl jednoho dne za republiky znova 

povolán na vojnu, abych se podrobil superarbitraČnímu říze

ní.
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Čeští vojáci za války

Česká veřejnost měla ve svém celku již po desítiletí 

zásadně odmítavý poměr k rakouské armádě a vojančení vůoec. 

Byl to nejen důsledek stupňujícího se negativního poměru k 

dvojdílné monarchii, ale také odpor k organisaci samé,jež 

důsledně favorisovala němčinu a vymáhala ji i na těch,kte

ří ji neznali vůbec, nebo hodně nedostatečně a jimž působi

lo potíže se v ní dorozuměti. Vojenská organisace se také 

snažila v duchu protinárodním vychovávat k rakouskému vlaste

nectví, hlásala ideu "širší vlasti", stavěla dynastii nad 

lid a byla zřejmou oporou poloabsolutismu, v němž si ra

kouské režimy libovaly. Minuly doby, kdy zejména na venko

vě se odvedenci dívali pohrdavě na ty, kteří hebyli odvede

ni a byli "štátskryply". Lidé šli na vojnu neradi i v míru. 
Za války oÝšem odvedení nebo povolaní na vojnu považo

váno za kruté neštěstí, jemuž se každý, z osobních i národ

ních důvodů snažil se vyhnout jak jen mohl.

Tento odmítavý poměr k vojančině nemohl ovšem nikte

rak zastřít skutečnost,že národ byl přímo a bezprostředně 

v ustavičném styku s vojenským organismem , že značná část 

národa procházela pravidelně a na dosti dlouhou dobu jeho 

řadami. I když to bylo nedobrovolné, byla to skutečnost.

Rakousko-uherská monarchie měla všeobecnou brannou 
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povinnost. Každý mladý muž xxe ve věku 21 až 24 let se mu

sel dostaví ti k odvodu, který se konal nějaký čas před ná

stupním termínem. Kdo nebyl odveden při první přehlídce, 

to jest v ’’první třídě" musel se dostavit pe roce k další 

lékařské prohlídce a nebyl-li odveden, ještě jednou po 

dalším roce. Kdo byl odveden musel sloužit bud u společ

ného vojska ( c.a k.), nebo u zeměbrany (c.k.). U společ

ného vojska byla základní (presenční) služba tříletá, u 

zeměbrany dvouletá. Maturanti sloužili jako jednoroční 

dobrovolníci jeden rok a po čase se stali záložními důstoj

níky. učitelům byla poskytnuta další výhoda, mohli sloužit 

jako "náhradní reserva" asi šest týdnů, ale to znamenalo, 

že se nestanou záložními důstojníky, pokud by nebyli slou

žili raději jako jednoroční dobrovolníci, všichni, kteří 

si odsloužili svou základní služby, byli zařáděni do zá

lohy a museli se v pravidelných obdobích účastnit letních 

vojenských cvičení, "manévrů". Za války museli ovšem naru

kovat nejen všichni záložníci, ale kromě toho byly provádě

ny dodatečné odvody, takže nouzově byli odvedeni i ti,kte

ří již odvody prošli. Za války byla armáda také mnohem mé
ně vybíravá než v míru, gro veň předepsané tělesné zdatnos

ti byla podstatně snížena. Bylo prostě potřebí zaplnit me

zery, způsobené ustavičnými ztrátami v poli. Branná povin

nost trvala - nemýlím-li se - do padesáti let věku. Za vál
ky, kdy narukovalo mnoho záložníků, nemajících sice nárok uz'/
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výsady jednoročních dobrovolníků, ale zaujímajících v 

občanském životě význačná postavení, byla zavedena jeěté 

jedna kategorie branců a záložníků. Takovým osobám bylo 

dovoleno nosit tak zvaný "odznak inteligence" (Intelligenz 

Abzeichen) . Byl to černožlutý proužek,pddobný jednoročácké- 

mu, až na to,že byl jen poloviční šíře. Kolik to nositeli 

pomohlo nevím.

Ačkoliv nechuť k vojančení vůbec a k rakouské armádě 

zvlášť způsobila,že velmi nepatrný počet českých mladíků 

vstupoval do jejích služeb jako důstojníci z povolání 

(aktivní) byl počet českých branců a tím i záložníků velmi 

značný. Vyšší životní úroveň v českých zemích a s tím i 

spojená větší péče o zdravotnictví, hygienu, sport a tělo

cvik způsobovali,že poměrné procento Českých branců bylo 

větší, než u jiných národů monarchie. Vysoká vzdělanostní 

úroveň českého lidu, značně převyšující vzdělanostní úro

veň ostatních národů monarchie - včetně Němců- měla za 

následek,že velmi značné procento sboru záložních důstoj

níků bylo české národnosti ( a také mezi důstojníky zdra

votní služby tvořili čeští lékaři procento větší, než ko

lik by na český lid vůbec připadalo), kdežto mezi důstoj

níky z povolání měli přímo drtivou většinu Němci. Důstoj

níci z povolání, dík své výchově v kadetních školách i v 

důsledku tradic své kasty, byli skoro bezvýhradně anacio- 

nální, to jest oyli to německy mluvící Rakušané, bez poli-
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tických a národnostních zájmů - zpravidla také bez zájmů 

kulturních - a nepřikláněli se k žádnému národu monarchie. 

Byli to Rakušané, jejichž oddanost patřila císaři, dynastii 

a vládě. Na lidu zájmu neměli, záložní důstojníci všech ná

rodů však ku svým národnostem lnuli a to platilo stejně o 

českých, jako o německých záložních důstojnících. Protičes

kou orientaci na vojně zastávali právě nejrozhodnéji němeč

tí záložní důstojníci.

Teritoriální systém, na němž byla vybudována rakouská 

armáda a uplatňovaný důsledně v dobe míru, způsobil,že 

většina pluků pěchoty, jízdy i dělostřelectva měla buč úpl

ně nebo skoro úplně jednotné národnostní složení - alespoň 

pokud šlo o příslušníky bez hodnosti a nižší poddůstojníky. 

Teprve válečné ztráty způsobily,že mnohé útvary se staly 

národnostně smíšenými. Ačkoliv všechno vojsko sloužilo cí

saři, vládám a Rakousku, některé pluky byly téměř bezvý

hradně české, ne sice svýtn velitelským sborem, ale řadovým 

mužstvem, poddůstojníky a záložními důstojníky, jimž za 

války připadla většina nižších velitelských míst. Není di

vu, že národ nevraživost k armádně nepřenášel na tyto 

pluky^že jejich osudy sledoval se živým zájmem a nesl bo

lestně jejich ztráty v poli. Byly to přece ztráty na českých 

životech.

Takovým ryze českým plukem s radikálně nacionálními český

mi vojáky i v rakouské uniformě byl 28.pěší pluk, jehož 
příslušníci pocházeli z Prahy a jejího okolí. ’’Pražské dě

ti", jak se ten pluk obecně nazýval, byl také v míru posád- 
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kou v Praze a teprve za války bylo jeho sídlo přeloženo 

do Maěarska a do Prahy poslán mačarský pluk. Pluk byl pý- 

chou fPazanů a když v bojích na ruské fronte přesel i se 

svou hudbou na druhou stranu a dal se bez výstřelu zajmout, 

byl pak císařským rozkazem "na věčné časy" rozpuštěn a je

ho prapor s "hanbou" uložen do vojenského musea. Pražané 

ovšem nepociťovali zahanbení, ale byli ještě hrdější na 

svůj pluk. Češi nechtěli bojovat proti Rusům, ale, jak poz

ději dokázaly legie, šli ochotně a statečně bojovat po je

jich boku. Mně připadl trochu komický úkol překládat císař

ský rozkaz do Češtiny, když jej předčítali u našeho pluku. 

Dalo mi hodně přemáhání, abych nedal na jevo, jak málo 

jsem zarmoucen činem, který mne tak potěšil.

Jiným známým českým plukem byl 102., benešovský,kte

rý několik let před válkou vzbudil v celém Rakousku roz

ruch demonstrací docela neobyčejnou. Na "císařských manévrech" 
dorazil tento pluk do Českých Budějovic, kde mě^odpočinek.

Městská rada budějovická, tehdy dík nespravedlivému voleb

nímu řádu převážně německá v městě se značnou českou vět

šinou, se svým starostou Taschkem, nechvalně to proslulým 

germanisátcrem, se rozhodla vojáky pohostit. Na náměstí, 

kde vojáky odpočívali, přivezli sudy piva a párky. Ale vo

jáci, ač hladoví a žízniví, pohoštění od německé městské 

rady nepřijali. Pivo vylili, párky zhhodili na smetiště, 

jim za to tresty, ale vojenští páni, až dělali co 

dělali, nemohli ve vojenských předpisech nalézti žádné u

stanovení,že vojáci musí přijímat dary, i když o ne nestojí.
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A tak celá aféra skončila množstvím reci v rakouské říšské 

radě a polemikami v tisku.

Českým plukem byl také 11. písecký, 55» plzeňský,po-

pularisovaný Hašlerovou písničkou:"Pětatřicátníci, hoši

jako ktoět...", jejíž refrén " navražte se zpět", mluvil z 

duše všemu českému lidu. Čeští byli také pardubičtí,klatov

ští a brandýsští dragouni. Stejně české byly i zeměbranecké 

pluky jako 8.( pražský) a 7., který proslul za války svou 

nezdařenou vzpourou v Rumburku. Byly ovšem i jiné české 

pluky, ale po tolika letech si na jejich čísla i sídlo 

nemohu již vzpomenout.

Českost těchto vojenských útvarů byla solí v očích na

šich němců a jistě i vojenských úřadů.Již hodně dlouho před 

válkou byl německý tisk a to zejména z českých zemí, pln 

stížností na "rozmáhající se nacionálni šovinismus" mezi 

českými branci. Našim Němcům by|o hanebným šovinismem všech 

no, co překáželo jejich šovinismu, který se nemusel teprve 

rozvíjet. Na stavu věcí však tyto němecné stíŽnostx nemohly 

nic změnit. Územní organisace armády se nedala odstranit 

bez úplného ochromení vojenské zdatnosti celého aparátu.

Pro neněmecké brance bylo zlé dost,že jim byla vnucována 

německá služební řeč a že všechny povely byly v německé ře

či, valné většině z nich nazmrE nesrozumitelné. Kdyby 

by 1<J? rozmetáni do pluků, v nichž by se jim umánnam nemohlo 

dostat vysvětlení a poučení v jejich mateřské řeči a kde by 

se nemohli dohovořit se svými druhy, kdyby byli posádkou da 

leko od domova a v místech, kde by se nemohli dohovořit ani 
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ve volném čase s místním obyvatelstvem, v obchodech, hostin

cích a pod., byla by jejich služba ještě těžší a jejich ne

spokojenost by vzrostla ještě více, Rakouský režim valně 

nedbal, jsou-li vojáci spokojeni či nespokojeni, ale celý 

vojenský aparát by byl ochromen tím,že by sám vojenský vý

cvik byl ztížen až k nemožnosti. A tak se režim musel spo

kojit s německy mluvícím a rakouský i dynasticky smýšlejí

cím důstojnickým sborem a německou služební řečí a jinak 

doufat v to nejlepší.

DÍval-li se český lid nevraživě na armádu, jako na nástroj 

útisku a výb^ného rakouského imperialismu, nepřenášel tuto 

nechut na české brance, násilím nahnané do rakouských uni

forem. Věděl,že slouží Rakousku toliko z doxiucení'a že s 

krajní nechutí a nelibostí jdou do pole proti národům,jež 

Češi odedávna považovali za své bratry, přátele a spojence. 

Věděl,že se tito branci nebudou snažit získat si válečnou 

slávu horlivým bojem za něco, 00 by národu bylo jen

na škodu a proti jeho vlastním zájmům.

Toto odlišné postavení českých pluků v mysli a citech 

národa se také zřetelně projevilo ihned po vypuknutí války 

v separátní podpůrné akci. Rakouské úřady začaly organiso- 

vat za velikého nadšení německého obyvatelstva sbírky na 

rakouský Červený kříž, jemuž v čelo byl postaven arcivévo
da Salvátor. Sbírky měly obstarat nejen léčenou péči o 
nemocné a zraněné vojáky, ale také různé dárkové akce pro 
ne. V ceských zemích mezi českým obyvatelstvem neměly úspě- 
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cha. Češi, kteří s nadšení a obetavostí dávali přeštědře na

podpůrné akce pro jihoslovanské vojáky za balkánskych vá

lek, se chovali více než zdrželivě k sbírkovým akcím na 

rakouskou armádu. Dary, pokud opravdu přišly od Čechů, a 

to hlavně od samosprávných svazků a průmyslových, finanč

ních a obchodních podniků, byly skoro bezvýhradně poskyt

nuty neochotně a pod nátlakem úřadů. Německýfc tisk o tom 

psal veImipohnevaně a němečtí poslanci si na to stěžovali 

v říšské radě.

Česká veřejnost nechtěla však odepřít pomoc čes .ým vo

jákům v rakouské uniformě a proto byly rychle organisováry 
vlastní sbírnové akce na hmotné přilepšení českým vojákům. 
Lidé, kteří bojkotovali akce jako "zlato jsem dal za žele
zo" ( výměnu zlatých prstenů a jiných šperků za prsteny ze 
železa),kteří nezatloukali hřebíky do Hindeburga a nekupo
vali si záslužné medalie Červeného kříže, jež byly ve dvou 
stupních a jež za složení pevně stanovené částky uděloval 
arcivévoda Salvátor, horlivě podporovali sbírkové akce pro 
české vojáky. Vzpomínám překrásného a působivého plakátu 
Mikuláše Alše, vydaného k této příležitosti. Osamělý dra
goun na koni v nevlídné a zasněžené krajině mluvil dojíma
vé k srdci českého lidu, stejně jako prostý nápis ^’Vzpomeň
te svých milých v poli." Každý český voják byl národu mi
lý a drahý. A svou íásku k českým vojákům, kteří museli u- 
raírat v nenáviděné službě proti národním zájmům, projevil 
národ piny při každé naskytnuvší se příležitosti.
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Spodní proudy oportunismu

Ačkoliv úřední dokument, jímŽ jsem byl propuštěn z 

rakouské vojenské služby potvrzoval, že jsem císaři pánu
šest 

sloužil tři roky,šest měsíců a ss± dnů, má faktická vojen

ská služba byla mnohem kratší. Buš se páni spletli, nebo 

mi službu v poli a v etapě počítali několikráte a připo

četli k tomu i čas, kdy jsem byl v nemocnicích a na zdra

votní dovolené, závěrečná etapa mé vojenské služby vykazu

je nepřetržitých patnáct měsíců v nemocnici a z toho asi 

čtrnáct v Čechách a několik měsíců zdravotní dovolené,pro

žité v Praze, takže jsem skoro celou druhou polovinu váleč

né doby byl v Čechách a v náležitém pohodlí a skoro úplne 

svobodě mohl sledovat co se děje.

Hned po návratu do Čech jsem viděl, snad pronikavěji 

než ten, kdo domov nikdy neopustil, nápadný rozdíl mezi po

stupem české poslanecké delegace ve Vídni, politických 

kruhů a psaním některých českých novin na straně jedná a 

nazíráním nejširších vrstev lidových na straně druhé.Kon

cem druhého a počátkem třetího válečného roku byl ten roz

por již tak příkrý,že se zdálo docela nepochopitelným,jak 

mohou volení zástupci národa jít cestou docela jinou, než 

šlo jejich voličstvo a neuvědomovat si,že se tímto způso

bem dostávají do naprosté isolace od národa a že každé 
příští svobodné volby musí pro ně dopadnout docela kata
strofálně. Vysvětlení je však docela prosté: v osudových 
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a rozhodujících chvílích byli z veřejné činnosti docela vy

řáděni hlavní a nejvlivnčjší političtí vůdci a úkol mluvit 

za národ a jeho jménem připadl druhé garnituře,lidem,kte

ří k tomuto úkolů nebyli povoláni, k němu ani nedorostu a 

kteří by také za normálních okolností si nikdy nedovolili 

osobovat si vůdčí postavení. Bezradni v těžké situaci, na 

níž nebyli připraveni a jež přišla nečekaně, zastrašeni o- 

sudem svých vůdců, stejně jako ustavičně se tax horšící 

situací národa a institucí i organisací jím vybudovaných, 

snadno podlehli obavám o budoucnost národa.Současné podlehli 

i našeptávání lidí, kteří buč z vrozeného konservativismu , 

z oportunistu nebo prospěchářství skládali všechny naděje 

v dynastii a ne v národ, jemuž nedůvěřovali a jehož demo

kratických sklonů se .obávali.

České politické strany, jak jsem uvedl již na jiném 

místě, až na stranu státoprávní pokrokovou nesledovaly před 

válkou politiku, směřující k naprostému rozchodu s Rakouskom. 

Všechny se snažily Rakousko napravit a reformovat, všechny 

si také byly vědomy síly národa a neobávaly se na ni spolé

hat. Jejich programy byly do značné, snad do převážné míry 

prosáknuty ideami francouzské parlamentní demokracie. I ty 

jež byly ochotny se za určitých okolností smířit s 

monarchistickou státní formou, považovaly za jedině možnou 
monarchii nejen konštituční, ale i plně parlamentní, v níž 

by EanojmxtehyilixmamánxsxKiK-izmÄmnýmmxpxáixy všechna moc vychá

zela z lidu a byla uplatňována všemocným parlamentem, rřed- 

stava monarchie, v níž by panovník byl nadán značnými/ právy, 

kde by mohl paralysovat parlament a státu vnucovat svou 
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vůli, jim byla nejen cizí, ale dokonce nepřijatelná. Bu

doucnost monarchii si tudíž ^odstavovali jako stá v němž 

by moc panovníkova byla značně omezena ve prospěch parlamen

tu a jiných volených institucí.

Vedle této oficiální linie, podporované drtivou větši

nou národa, byly zde spodní proudy, jež se snažily o politic

ké uplatnění sledováním bludiček, jako je získání přízně 

dvora ä dvorských činitelů, když již nedokázali si získat 
přízeň a podporu voličstva. Někteří sázeli na následníka trů

nu. Arcivévoda František Ferdinand ďEste se již několik 

let před svou násilnou smrtí snažil získat některé politic

ké osobnosti národů monarchie pro své plány na přebudování 

státu. Okolo něho se seskupila řada osobností, hlavně němec

kých a především z řad vysoké šlechtu.Frantisek Ferdinand 

si získal pro svůj okruh i občanské příslušníky jiných ná- 

rodů. Ze Slováků patřil do jeho okruhu na příklad také dr. 

Milan Hodža, pozdější mnohonásobný ministr a jednu dobji ta

ké ministerský předseda Československé republiky. Jako slo

venský politik byl Hodža ovsem v situaci docela jiné než po

litikové čeští. Slováci byli Maáary tak kruté a soustavně 

utiskováni v tehdejších Uhrách,že museli považovat za veli

ký úspěch každé zmírnění útisku a každcu úlevu ve svém strá 

dání, nechž již to bylo získáno tím či oním způsobem. Nemohli 

se spolehnout na vlastní sílu, jako Češi, protože byli pří
liš slabí a bezmocní a protože své posice udržovali jen s 

největší námahou a jen s českou pomocí, hez níž by byli
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již dávno podlehli maáarisačními nátlaku. Museli proto hledat 

přízeň a ochranu kde ji mohli nalézti. Češi ochranu a přízeň 

nepotřebovali a také nehledali. Stačili si sami. Proto také 

v okruhu Františka Ferdinanda nebyl žádný význačnější český 

politik,ač se tvrdilo,že národně sociální poslanec dr.Karel 

Švihá, jehož kariéra skončila, když byl demaskován jako pla

cený policejní špicl,byl s Františkem Ferdinandem a jeho o- 

kolím ve stálém styku. Kdyby to bylo bývalo známo před vy

puknutím jeho aféry, byla by tato okolnost sama stačila,aby 

mú politicky zlomila vaz. národ nemiloval vůdců, kteří se 

příliš přibližovali k Habsburkům a František Ferdinand byl 

v národě snad tím nejneoblíbenějším ze všech členů panovnic

kého rodu.

Dohodování s Františkem Ferdinandem by ostatně nebylo 

vedlo k žádnému úspěchu, protože jeho plány byly Čechům ješ

tě nepřijatelnější, nežo donvadní rakouská koncepce.Franti

šek Ferdinau|,chtél zvětšil/práva panovníkova, omezit práva 

Iviadarů, ale nehodlal zvětšit právaVBarodů monarchie.Nemel 

nejmenšího pochopení pro tužby a# nároky českého lidu a ne

měl k nim ani nejmenších sympatií. Neměl také smyslu pro 

demokracii a Parlamentarismus a ve své aristokratické pový

šenosti neaoVedl ani odhadnout mocenské posice v českém ná- 

rodě. Dr.Hodža, který anal dobře české poměry, doporučoval 
mu,aby si promluvil s dr.Karlem Kramářem,jehož význam- 

né, ba dominující postavení v české politice neviděl jen 

slepý. Ale František Ferdinand prohlásil, jak vypravuje 

Hodža ve své knize Federation in Central Europe,že když
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bude potřebovat mluvit s nějakým Čechem, stačí mu jeho 

švakr. (František Ferdinand byl ženat s “českou” šlechtič

nou, rozenou hraběnkou Ghotkovou.) Proto s dr.Kramářem 

mluvit nepotřeboval. Nedovedl si prostě uvědomit,že česká 

šlechta, ač již česká smýšlením nebo jen rodem, dávno po- 

němčelým, má sice přístup k dvoru, ale dávno již ztratila 

všechen vliv na národ a jeho jrivot. všichni šlechtici 

dohromady nemohli vyvážiti individuální vliv na národ,jaký 

měli dr.Kramář,T.G.Masaryk,dr.Hajn, Klofáč, Stránský, 

Švehla, Nemec, Bechyně, Stříbrný a jiní.

František Ferdinand seskupil však okolo sebe různé 

šlechtice, považované za české, jakož i některé české osob

nosti, představující poslední trosky kdysi mocné a slavné 

staročeské strany. Tato strana ztratila po svém katastrofál

ním volebním zhroucení v r.1891 všechno voličstvo a vše

chen politický vliv. Zbyla jí vsak z někdejší její slávy 

vůdcovská garnitura, jež se ustavičně oddávala nadějím,že 

se národ znova vrátí k straně, jíž smetl hlasovacími líst

ky. Tito lidé, společensky dosud významní a politicky ži

jící v zašlé minulosti, právě pro to,že neměli možnost do

stat se k lidUjiomuto lidu nerozuměli abedůveřovali.Proto 

hledali cestičky k politickému uplatnění spoluprací s dvo

rem, panovníkem a následníkem. Nikdo z nich si nepoložil 

otázku, jakou naději na realisaci by mohly míti plány, vy

pracovane bez účasti a souhlasu skutečných vůdců českého 

naroaa a směrující ve sve podstatě proti zřejmým tužbám
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všeho českého lidu, nebo alespoň jeho drtivé majority.

Dokud nedošlo k válce, nemohly tyto zákulisní porady 

nijakým způsobem ovlivnit běh našeho politického života. V 

české politické veřejnosti, ač o nich byla neurčitě a vět

šinou nespolehlivými dohady a náznaky informována, nebudi

ly ani zvláštní pozornost^ Ve Vídni však a v Budapešti, v 

kruzícn spjatých s vládnoucí» režimem, vzbuzovaly mnoho zne

klidnění, protože ohrožovaly posice význačných činitelů, 

podepírajících daný stav věcí. Všechny tyto plány padly 

ovšem smrtí Františka Ferdinanda, ale naděje se začaly 

ihned upínat na nového následníka trůnu, arcivévoda Karla, 

pozdějšího posledního rakouského císaře. Již od£ chvíle, 

kdy František Ferdinand musel při svém sňatku s hraběnkou 

Ghotkovou podepsat revers,že jeho děti nebudou mít nárok 

na trůn, začala se vedle jeho kamarily vytvářet i kamarila 

okolo Karla a jeho Miohem bystřejší a politicky prozíravěj

ší manželky Zity z rodu Bourbonů. někteří horlivci objevi

li dokonc^e i rodokmen, podle něhož Zita pochází nějakým 

způsobem od Elišky Přemyslovny a učitel Vojta Beneš,pozděj- 

ší zemský školní inspektor, poslanec a pak senátor strany 

sociálně demokratické, bratr dr.Edvarda Beneše, působící 

tehdy v Brandýse nad Labem, kde Karel se *Zitou nějaký čas 

žili, sepsal na jejich uvítání dojemnou báseň, kterou mu 

pak v republice dlouho předhazovali. Také od Karla a Zity 

si kruhy, přeceňující svůj vliv v národě a odvahu dynastie 
postavit se proti němcům, slibovaly novou úpravu poměrů, 
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úpravu, kterou by panovník vnutil státu patrně vlastním 

rozhodnutím, bez ohledu na mocenské složení v říšské radě.

Teprve válečná persekuce, jež národ zbavila jeho sku

tečných a jím svobodně zvolených vůdců, poskytla této vel

mi různorodé skupině " císaři věrných" osobností příleži

tost zapůsobit na bezradné a postrašené politiky všech 

stran. Veliké počáteční vojenské úspěchy centrálních 

mocností, nezdary Dohody na všech frontách, zveličené ješ
tě prodanou propagandou Rakouska a Německa, tvrdost poli

cejního Režimu, měnící se v bezohlednou persekuci všeho 

českého, kvapný návrat monarchie v ničím nemírněný absolu

tismus, to všechno zapůsobilo na mnohé malověrné a malomysl- 

né poslance. Podlehli našeptávání okruhu vyjednavačů, kte- 

ří siusuxmim že národu poslouží jen poníženost a přislu

hování, že sebevědomý boj o to, co národu patří a čeho se 

nechce vzdát, je jen sebevražedným počínáním, věřili,že 

"centrální mocnosti" válku vyhrají a že pbtom bjidou jejich 

vlády moci diktovat Evropě, světu a ovšem svému lidu svou 

vůli. Čím déle se bude odkládat dohoda s Vídní, tím horší 

pro národ budou její podmínky.

Jenom tím ( ač v některých případech šlo ovšem o osob

ní zbabělost nebo cjhrubé, vypočítavé prospěchářství) lze 

vysvětlit kolísání poslanecké delegace z Čech a Moravy, 
zbavené svých přirozených vůdců. Tito delegace se nee^vá- 

sila zadne oposice, ani když na naafcod dolehla krutá a i" 
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stále se stupňující persekuce, oAfrožující jeho samu EKxmknx 

existenci. Čím hůře se národu dařilo, čím větší byla jeho 

tíseň, tím více se poddajností, jíž projevovali sami a 
kterou se snažili národu vštípí usilovali odvrátit od ná

roda konečnou pohromu, jež mu po jejich názoru hrozila a 

jíž považovali za neodvratnou, neuchrání-li národ přízeň 

a milost panovníkova a jeho okolí. Proto taká byli muži, 

zvolení národem, aby jej zastupovali, ochotni se podřídit 

vedení Staročechů nikým v národe nepoveřených,vytvořit 
vedením jednotnou

s nimi a pod jejich národní stranu,ač

samozvaní vůdci, do tá doby širokým vrstvám vlastne zcela 

neznámí,by do tohoto útvaru, znamenajícího naprostý zlom 

v politickém vývoji národa nepřinesli nic, než nezaručenou 

a hodně pochybnou přízeň dvorských kruhů. Za tuto přízeň - 

vlastně za naději na tuto přízeň teprve získanou hrbením 

se,mel národ zaplatit vzdáním se všech svých národních 

aspirací.

K těmto oportunistům patřily ovšem dvě politické sku

piny v národě z důvodů ,abychom tak řekli, zásadních.Ka

toličtí politikové - kteří se v tom za války docela roz

cházeli s náladou a smýšlením svých radových stoupenců - 

byli monarchii oddáni tradičně. Za války, stejně jako v 

míru lnuli ku "katolické dynastii", nepřihlížejíce k to
mu, že "katolictví" Františka Josefa mu nijak nepřekáželo 
zasahovat no církevních záležitostí, včetně do volby pape-
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že způsobem docela nekatolickým. Oportunistické křídlo so

ciálně demokratické strany dělnické nespoléhalo ovšem na 

dvůr a dynastii, ale bylo zase v myšlénkovém područí velmi 

nacionalistického vedení vídeňského, ale ježte více v zaje

tí omšelých socialistických teorií o nutnosti velkých hos

podářských celků. Ačkoliv převážná většina sociálně demo

kratického voličstva šla již důsledně v jednom siku s ostat 

ním národem a mnozí z vůdčích činitelů strany byli více 

Čechy než socialisty, do účtování se šmeralovským křídlem 

strany bylo ještě hodně daleko.

Bylo by jistě nespravedlivé nekonstatovat,že většina 

těchto oportunistických kolaborantů s Rakouskem a jeho vlá
dami to myslela dobře a poctivě. Nechápali však dobře a 
správně své povinnosti a neviděli do budoucna. Problémy 
habsburské monarchie nemohl již vyřešit žádný oktroj,žád
ná nakomandovaná ústava. Na poctivou úpravu poměru mezi 
národy habsburského soustátí bylo také již pozdě. Vhodných 
příležitostí k tomu bylo v minulosti jistě dost, ale když 
vypukla válka, bylo všemU/konec. všechny možnosti včasné 
dohody zmařila dynastie sama, Němci z českých zemí a válka 
německý šovinismus, nárnčivost a nesnášelivost jen vystup
ňovala. Rakousko nemohlo již nic, aocela nic zachránit. 
Kdyby bylo vyhrálo válku, byla by je pohltila řxx německá 
říše, nebo by z monarchie učinila svůj protektorát, jenž 
by nakonec stejně zanikl v Říši. Rakouští Němci by byli 
toto řešení napomáhali vynutit. Prohra pak musela nutně 
znamenat konec. A také znamenala.

++
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Český venkov

Sstxký Nikdy jsem nebyl přítelem nějaké tělesné námahy a tedy ani 

ne pěší turistiky. Rozený pecivál, rozpakoval jsem se vždy, když mne 

někdo zval na výlet a vyhověl takové výzvě jen když nebylo vyhnutí,ne

bo, když mne cesta z nějakého zvláštního důvodu opravdu lekala. Krásy 

přírody to však nikdy nebyly a o venkov jsem od svého dětství nikdy 

nestál. Dítě velkého města si nedovedlo představit život mimo velko

město.

Ale na jaře 1914 se některých mých přátel zmocnila turistická ho- 

rečka a ač se jim nepoštíp mne jí nakazit, dokázali alespoň mne vylá

kat, abych se zúčastnil některých jejich pěších toulek po Cechách.Po

znal jsem tak důkladně hlavně střední a jižní Cechy, většinou ovšem 

města důležitější svým historickým nebo jiným významem. Při tom však 

jsem nutno poznal i venkov, malé vesnice ba i některé sanoty. V těchto 

toulkých jsme občasně pokračovali i v prvních mědících války.

Naše metoda cestování byla celkem prostá a nenákladná. Vyjeli jsme
v 

vlakem do některého města nebo městečka a vydali se pak na pout po 

okolí pěšky. Někdy jsme se vrátili do původního východiště, jindy do

šli do jiného města, odkud jsme se vlakem vrátili do Prahy. Naše puto

vání trvalo někdy i několik dní - záleželo to na počasí, náladě a ovšem 

i na našich finančních prostředcích, jež i za nejpříznivějších okolností 

bývaly celkem hodně skromné. Trvala-li cesta déle, spávali jsme v hos

tincích, -jsdlrpkxl jedli kde se dalo, v hostincích,ale velmi často
opravdu 

u vesničanů, kteří opnvdw velmi ochotně hostili studenty z Frahy,k 

nimž dávali na jevo docela nepřiměřenou a ničím nezaslouženou učtu. 

To bylo ovšem příznačné pro českou společnost, jež oceňovala až přece

ňovala význam školního vzdělání a učenost těch, jimž se tohoto škole-
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ní dostalo. My jsme z toho měli ovšem veliký prospěch,protože hostince 

na venkově Nebyly zařízeny na podávání obědů a večeří - zejména ne obě

dů. Zemědělci by byli považovali za rozmařilost nejhoršího stupně chodit 

se najíst do hostince, když se mohli dosyta najíst doma. Venkov byl 

vždy šetrný, ale pohostinný a i když často chudý, míval vždy nadbytek 

potravin. I v bohatých obcích býval nedostatek hotových peněz a naturá

lie hrály v životě vesničanů ulohu mnohem větší než peníze.
v , v

V hostincích jsme mohli dostat krom£ piva jen chléb, sýr, buřty s 

cibulí a octem, tlačenku nebo jaternice domácí výroby - to byl tak asi 

celý jejich normální jídelníček. U zemědělců, kteří byli vždy ochotni 

nabídnout a poskytnout pohostinství lidem, jež nikdy před tím neviděli, 

nebyl nějak příliš pestrý, ale přece jen rozmanitější a i když byla 

strava v hostincích velmi levná - rozhodně levnější než v městech - bez

platnost pohostinství měla pro nás značnou důležitost.

Rozhovory s našimi hostiteli a jinými vesničany poskytly nám také 

příležitost nahlédnout trochu do způsobu života, problémů a myšlení
J , „ „ ,

venkovského lidu. Snadine jnápadně jším rysem těchto přátelských diskusí 

bylo poznání hluboké nedůvěry venkovského lidu k městům a jejich obyva

telům, zejména pak k tak zvaným pánům - to jest lidem, nepracujícím 

tělesně -,jejich přesvědčení, že obyvatelé měst mají život snadný a po

hodlný, že jsou lehkomyslní a rozmařilí a že venkovany pohrdavě přehlí

žejí. Z "Národní politiky", jež byla tehdy na venkově nejrozšířenějším 

deníkem, se dozvěděli o každé krádeži, podvodu a zločinu v městech a 

tento poznatek porovnávali pak se svým klidnějším životem, v němž zločin 

byl výjimkou velmi vzácnou. Města se jim jevila jako semeniště neřestí 

a rozmařilosti. Nedá se ovšem tvrdit,že by venkov byl býval bez hříchů - 
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ne venkově se dosud, hodně pilo,ač pivo vytlačovalo dříve všeobecně až
$

příliš rozšířenou kořalku. Opilství kvapně mizelo dík osvětové činnosti 

škol a učitelů, hasičských a sokolských jednot, čtenářských besed a 

organisací agrární strany. I tradičních rvaček o posvícenských taneč

ních zábavách ubývalo, ač ještě nezmizely. Hodně bylo rozšířeno pytláctví 

jež kromě postižených pomalu nikdo nepovažoval za provinění. Byly tu 

dosti časté krádeže drůbeže a žhářství, většinou zaviněné tuláky a 

cikány. Poměrně časté byly různé stupně ublížení na těle. Naproti tomu 

se však obyvatelé venkova stávali často obští podvodů, páchaných obyva

teli měst. Snatkoví podvodníci nacházeli velmi snadno oběti práv5É& na 

vesnicích a v malých venkovských městech. Nezkušená venkovská děvčata 

i jejich rodiče sedli s lehkostí na lep úlisným podvodníkům, ktei>á. je 

připravili o část jejich věna, nebo dokonce o celé _ ještě za republik 

ky jsme si mohli v novinách upsat ruce výstrahami před tímto druhem 

podvodu. A venkov byl také zaplaven neodbytnými a často úskočnými kočov

nými prodavači a agenty z měst,kteří chodili po vesnicích dům od domu a 

umluvili zemědělce - a ještě častěji za jejich nepřítomnos" i jejich dů^ 

věřivé manželky- aby koupili potřebné i nepotřebné věci pro domácnost, 

hospodářství nebo osobní okrasu a jejich sliby a vynájfe/ní bývaly často 

v podstatném rozporu s tím, co bylo napsáno v objednacím lístku a co 

kupující dostal. Mezi těmito lidmi bylo mnoho podvodníků a nejeden z nich 

vybral zálohu a již se neozval. Za války kvetl na příklad obchod odstře

divkami na mléko, jež se vyplatily větším zemědělcům,ne však malým 

a jejichž výkonnost byla často velmi nepatrná a rozhodně neúměrná k 

jejich ceně. Venkov, který dosud ktfcovával a prodával na podání ruky 

(plácnutí si), hyi nebyl nijak připraven na tento druh obchodního po-
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Sinání. A protože to přicházelo z měst, vrhalo to na ně a na jejich 

obyvatele světlo prašpatné.

Venkov žil prostě způsobem mnohem klidnějším a mravnějším než 

města a zachovával pečlivě konvenci co se sluší a co se nesluší - snad, 

také proto, že na vesnici znal jeden druhého a že se každá ostuda
> 

rychle roznesla po celém okolí. Proto si lidé ukládali mnohou ujmu 

ve svém počínáni. Byt ostracisován ?¥£pkoý# bylo mnohem krutějším 

tře stem na venkově, než v městech. V prostředí, kde se všichni dobře 

znali, bylo opravdovou pohromou stát se vyvrhelem.
nezapůsobila

Na venkov také nazapixiaxia talc zvaná moderní literatura a mo

derní proudy s módními názory nemravnost. Nazírání vesnice bylo hodně 

puritánské, i když nebylo pokrytecké a svatouškovské. Zatím, co v měs

tech začínaly padat přehrady, na venkově stgrly dosud pevně. Rozvody, 

opletačky se soudem, úpadek, prostě každé vybočení z toho, co se "slu

ší", vrhalo hanbu nejen na dotyčnou osobu, ale i na všechno její příbu

zenstvo.

V oněch dobách byl venkov dosud hluboce nábož^ný,ač s výjimkou 

některých končin dosud přísně katolických - většinou hodně chudých 

a kulturně i hospodářsky hodně zaostalých - tato zbožnost byla hodně 

nedogmatická. Mohli bychom říci, že byla nekonfesijní. Nevylučovala ani 

trochu sentimentální sympatie k evangelictví, zejména k českobratrství 

a vřelý kult Husův a husitství.

Nacionálni byl venkov do všech důsledků a zejména po vypuknutí 

války byl docela nekompromisní ve svém odporu k Vídni. Protože na 

vesnice nepronikl dosud kvas, který v městech počal rozkládat starou 

stranickou soustavu, venkov žil většinou ještě irdeově - i když už ne 

stranickým příslušenstvím, jež na venkově zřídka kdy vyústovali ve

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 647



fanatismus, nebo jen příliš příkré zaujetí - v ovzduší vlasteneckého 

svornostářství a jednotářství, v přísném panslávství a zejména ovšem 

v rusofilství.

Zjevným a každému, kdo zavítal na vesnici nápadným znakem toho byly 

na příklad obrazy, jimiž veřejné místnosti, jako na příklad hostince, 

ozdobovaly své stěny. Sfyslím, že by se byl těžko nalezl venkovský hosti

nec ( a pomalu také i soukromý byt), kde by na zdi nevisel Brožíkův o- 

braz Mistra Jana Husí/před koncilem kostnickým a jako protějšek obraz 

"Lešetínského kováme", ohrožovaného v jeho kovárn* rakouskými Setníky s 

nasazenými bodgcky. Všude bylo také vidět obraz Karla Havlíčka,před kut

nohorskou porotou, nebo jen jeho poprsí, stejně jako poprsí Husovo. Ta- 

ké Zižkuv obraz bylo lze spatřit skoro všude. Hus, Zizka, Havlíček by

li prostě národní svati a lešetínský kovář byl symbolem národního vzdo

ru. A k nim se pojily obrazy ^rše a Půgnera. A v bezpočtu místností 

visely na zdi nápisy s Havlíčkovým vzdorným:" Příslibujte si mně, vyhro

žujte si mně, přece zrádcem nebudu!”, nebo jeho "Moje barva červená a 

bílá, mofte heslo poctivost a síla”. Před válkou a ještě více za války to
málomluvný

plně platilo o českém venkovu. Ne demonštratívni, mmimmdiwjíý venkovan byl 

•tvrdý jako zmozolená ruka, neústupný a neoblomný. Jeho češství mu bylo 

vrozeno,vštěpováno rodiči i školou, utvrzeno jeho okolím. Národní soli

darita nebyla pro něho krásným heslem - venkov si na hesla nepotrpěl - 

ale něčím samozřejmým a přirozeným, český venkov se nám právě za války 

ukázal v pravém světle jako skutečná pevná a neohebná páteř národa.

#**
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Když začala válka, o jejíž vyvolání se tolik zasloužil, prohlásil 

německý císař Vilém II. , že už nezná žádných stran, ale jen Němce. Vlas

tenecké zanícení Němců neznalo tehdy žádných mezí. I ti internacionální 

prý a revoluční sociální demokraté se přidružili a na jednom z berlín- 
prapory.

ských náměstí slavnostně spálili své rudé jonraagt Hodně dlouho pak zá

vodili v šovinistickém imperialismu s nejextrémnějšími nacionalistický

mi skupinami, jimž do té doby nemohli přijít na jméno. A rozhodně si 

nevzpomínali na usnesení amsterodamské internacionály, jež sami k při

jetí doporučovali, že socialistické dělnictvo odpoví na každé vypově— 

dění války generální stávkou.

Český národ nepotřeboval takových divadelních gest,aby dokumento

val svou jednotu. Rázem a instinktivně stanul v jednotném šiku. Poli

tické strany se nerozešly, ale jednota národa byla mocnější politických 

dělítek, jež se stejně na dobu války staly bezvýznamnými a nečasovými, 

tím spíše, že strany byly zbaveny svých vůdců a na druhou garnituru je 

nahražující nikdo nic nedal. Na jedné straně se ocitli Češi, věrní své

mu národu a jeho snahám a na druhé straně byli Němci. Hrstka těch,kte-
V ří'přisluhováním Vídni ä« sami vyřadili z národní pospolitosti nic ne

znamenala. Byla nepočetná, ale byli tací lidé a kde se na ně přišlo, 

byli náležitě isolováni.

Boj mezi politickými stranami ustal docela automaticky, bez jakých

koliv formálních nebo slavnostních manifestů, ač právě posledních šest 

měsíců před vypuknutím války vyznačovaly půtky mezi stranami, vystup

ňované nebývalou měrou do přímo chorobné vzájemné nenávisti.Ozývaly 

se tu dosud dozvuky trapně malicherného sporu o Kramářovu vilu na

"České srdce", venkov a města
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Baště, ošklivé kampaně spojené se stavbou Pražského obecního lomu 

a sporu o pražský vodovod, útoků národních socialistů na mladočeské
v

poslance a ovšem hlavně tu byla neblahá aféra Švihová, jež rozdělila 

a rozeštvala národ měrou docela nebezpečnou. Válka však tomu všemu 

učinila rázem konec. Dokázala však ještě jedno: překonala tradiční nej; 

důvěru a nevraživost mezi městem a vesnicí a změnila ji v nerozbornou 

národní solidaritu, jež jednou pro vždy skoncovala s rozdíly v nazírá

ní na základní problémy mezi venkovským a městským společenstvím.

Ani venkov nebyl ušetřen strádání, jež všemu lidu přinesla válka, 

aduna byl však celkem uchráněn hrozných vyživovacích starostí, jež do

lehly na města, zejména velká města průmyslová. Venkov, produkující po

traviny, měl vždy co jíst a zůstávaly mu dokonce i jakési přebytky. Ze

mědělci začali brzy zásobovat potravinami své příbuzné a přátele v 

městech a čím více se horšilo úřední zásobování,tím častější a vět

ší byly výpravy městských obyvatel do okolních i vzdálenějších vesnic. 

Sháněli tam doplněk hubené a naprosto nedostačující výživy, jíž jim 

poskytovala úřední aprovisace. Za peníze i za zboží všech druhů naku

povali lidé mouku, vejce, máslo^, tuky a maso. Mnozí z nich dali za 

takto získané potraviny to poslední ze svého skromného majetku,aby se 

tak udrželi při zdraví a snad i při životě. Nejeden zemědělec se znač

ně obohatil. Hlavně ovšem bohatli podnikaví a nesvedomití příživníci, 

pěstující pokoutní obchod, kteří zaplavovali venkov, skupovali, co se 

skoupit dalo a prodávali pak za přehnané ceny strádajícímu obyvatel

stvu měst, co nemohlo sehnat samo v krámech.

Za normálních okolností by tento stav věcí docela pochopitelně 

vzbud.il prudkou nenávist městského obyvatelstva vůči obyvatelstvu
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vesnickému. Ale přes záplavu nakupovačů pokoutního obchodu a svůdnost 

snadných zikků, jednotlivec z města, který se vypravil na vesnici,do

stal zpravidla potřebné potraviny za mnohem levnější cenu, než od po

koutního kořistníka. Často je dostal od zemědělce levněji než kolik 

byl sán ochoten zaplatit příslušník pokoutního obchodu -tehdy se těm 

kořistníkům říkalo "ketasové"( odvozeho z německého Kettenhandel). Zá

sluhou prozíravých činitelů a zejména těch, kteří na vesnicích verili 

awŔární hnutí, se v tuto dobu rozvinuly akce národní solidarity,jež na
® vzbudily soucítění

venkově jcahaiämimyasiuxmxmx s trpícím městským obyvatelstem a vůli účin

ně pomoci.

Hodně dlouho před válkou vznikl v Čechách "Spolek pro feriální 

kolonie školní mládeže", jenž posílal na bezplatný prázdninový pobyt 

ve svých koloniích ve vesnicích školní mládež z měst, potřebující zo

tavení na zdravém vzduchu. Za války se potřeba této péče nejen zvětši

la, ale stala dokonce mnohem naléhavější. Kvapně vzrostl počet dětí, 

potřebujících nejen zdravý venkovský vzduch, ale ještě více snad řád

nou a dostatečnou stravu, jíž byl v městech již naprostý nedostatek. 

Městští činitelé se s důvěrou obrátili na zemědělskou veřejnost a ne

byli zklamáni. Jejich akci se dostalo všestranné pomoci a podpory.čes

ký venkov se ujal českých městských dětí a zachránil tak mnoho životů.

Pochopení venkova vedlo k další důležité akci, tak typické pro 

český smysl pro svépomoc. Z podnětu spisovatelky Růženy Svobodové se 

obrátili významní činitelé českého národního života k venkovské veřej

nosti s výzvou o soustavnou pomoc strádajícímu obyvatelstvu měst.Akce, 

příhodně nazvaná "České srdce", apelovala na lidské a národní city 

venkovského lidu, aby potravinami pomohli strádajícím dětem, nemocným, 

těhotným ženám a kojícím matkám, starcům a všem ostatním obyvatelům
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měst. Odezva byla jedinečná. Překvapila i největší optimisty. V akci 

’’České srdce" se projevilo zřetelně české srdce českého venkova. Nebýt 

jí a jejího přímo sensačního úspěchu, byla by v městech úmrtnost,zej- 

ména mezi dětmi a starci, vzrostla několikonásobně. I tak byla zlá,zx 

zvláště za epidemie "španělské chřipky", jejíž prudkost se pojila s 

oslabenou tělesnou odolností a působila velmi zhoubně.
v

Český venkov se před válkou neměl dobře. Životní úroveň na vesni-• V fmzsi
cích byla vždy podstatně msmxi než v městech, ač i po této stránce 

byl český venov na tom podstatně lépe, než zemědělci jiných národů 

monarchie a také mnoha jiných států. Zemědělská produkce nebyla chrá- 
bývaly

něna před soutěží a obilní trhy byly zaplaveny pšenicí 3 Ruska - dnes 

to vypadá jako pohádka,že před válkou mělo carské Rusko obrovské pře

bytky obilí a že teprve za bolševického režimu se přebytky změnily v 

trvalý nedostatek a že postavení Ruska jako hlavního vývozce obilí za- 

ujala Kanada t a. < Mndarskp. Zemědělství vynášelo málo, ale vyžadovalo 

mnoho těžké práce a úsilí. Bylo vlastně ve stavu ustavičné krise. Za

dluženost venkova, přes jeho odbornou vyspělost a pokročilost,přes 

pracovitost a šetrnost jeho příslušníků, vzbuzovala sýálé obavy odbor

ných národohospodářských kruhů.

Válka přinesla venkovu docela nečekanou konjunkturu, jakou již 

dávno nepoznal. Odpadla ruská konkurence, ale zmizela rázem také kon

kurence maďarská - Uhry najednou potřebovaly pro sebe i své přebytky. 

Poptávka převyšovala nabídku. Této konjuktury se ovšem nedalo plně vy

užít,protože výkonnost zemědělství byla podlomena povoláním na vojnu 

asi třiceti ročníků mužských pracovníků, takže přestárlí a nedorostlí 

pracovníci spolu se ženami, museli obdělávat pole a starat se o doby

tek a na tento úkol prostě plně nestačili. A z toho, co bylo za nej-
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svízelnějších podmínek produkováno a sklizeno, odebral stát lví podíl 

v podobě povinných dodávek, za něž v znehodnocené měně vyplácel úřed

ně stanovené ceny, jež za daných poměrů byly docela nereálné.

Přes to všechno měl venkov určité přebytky, jimiž mohl disponovat 

podle svého a jichž mohl použít k svému oddlužení a obohacení. Mnozí 

jich také k tomuto učelu použili a nelze se jim divit ani jim to zazlí

vat. Ale český venkov při tom jako celek plnil také svou národní povin

nost se vzornou obětavostí. SiKŽeOdřekl se značné části možných zisků 

a podporoval strádající městské obyvatelstvo potravinovými dary i 

prodejem za směšně nízké úřední ceny. Akce "České srdce" i chování se 

českého venkova za války jsou jasným a přesvědčivým svědectvím,že nejen 

venkov, ale i celý národ je jen jedna rodina. Válečná solidarita české

ho venkova s českými městy byla mu ku cti a zásluhuje,aby se na ni nik

dy nezapomnělo. Připomínku však také zasluhuje,že český venkov reago

val s nadšením na výzvu, kterou mu adresovala česká spisovatelka. Ne

vím, je-li na sv$tě ještě jedna země, jejíž zemědělci by poslechli hla-
v 

su spisovatele nebo spisovatelky jejich národa. Český venkov vždy kni

hy četl a jako ostatní národ své spisovatele ctil a na jejich slova 

dal.
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Dr. Bohumír Šmeral a"knoflíková" aféra.

Válečná kříse vynesla v českoslovflnské sociálně demokratické stra
v

ně dělnické na povrch dr.Bohumíra Smerala. Za jeho vedení se tato stra 

na vzdálila národu nejvíce ze všech’českých stran, s výjimkou ovšem do 

cela rakušácké katolické strany národní. Ovšem, je potřebí připomenout 

že za války politické strany existovaly více méně jen na papíře,proto

že nemohly vyvinovat ani žádnou organisační činnost, ani nemohly žít 

normálním vnitřním životem. Strany představoval^'mnohem více než kdy 
vůdcové

jindy jejich xmimsmxa a organisačni aparát a to způsobem, jaký by jim 

v dobách míru nebyl strpěn členstvem,navyklým uplatňovat svou vůli v 

nižších i vyšších instancích stranické struktury. Sociální demokracie 

pak se ze všech českých politických stran nejvíce přidržovala zásady 

"kolektivního vedení" a všemožně se vyhýbala kultu jedince a vládě 

jednoho silného funkcionáře. To vyplývalo nejen z jejího organisační- 

ho řádu a celkového nazírání na politickou činnost,jež nemilovalo ind: 

vidualismus, ale také z toho, že strana neměli/nikdy ve svých řadách 

osobnost tak dominující, jako kdysi měla strana národnífstaročeská)

v dr. Riegrovi, národní strana svobodomyslná (mladočeská) v dr. Juliu 

Grégrovi a později v dr.Karlu Kramářávi,strana agrární v Antonínu 

Bvehlovi a strana národně sociální ve Václavu Jaroslavu 5ckí Klofáčo-

vi - o postavení T. G. Masaryka ve straně pokrokové ani nemluvě. Sociál' 

ní demokracie měla předsedu - před válkou a za války jím byl Antonín 

Němec, měla generálního tajemníka, ale ti všichni podléhali ústřední

mu výboru. Strana neměla vůdce.
v

Teprve válečné ochromení politického života a zároveň i vnitřního
, v

života v politických straných vyneslo do popředí dr. Bohumíra Smerala. 
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Dr. Smeral byl nesporně jedním z politicky nejvzdělanějších a nejmysli- 

vějších pracovníků strany. Byl to muž založení naprosto neproletářské- 

ho a nerevolučního ,i když nikdy nepodlehl"r^visionistické" nákaze 

a nesnažil se nikdy zmírnit revoluciářskou fha^eogo^ii své strany. 

Dr. Šmerál se nestal ve svém srdci revolucionářem ani tehdy, když se 

stal vůdcem^ soiůálně demokratické levice za rozkolu ve straně a otcem
v

Komunistické strany Československa.

Br. Šmeral byl celým svým založením oportunistou a bylo to patrně 

jen věcí náhody, že se dal na socialismus a nestal se dvorním radou. 

Byl to muž střízlivého uvažování a nepodléhal citům a náladám, i když 

jeho střízlivá úvaha byla ve skutečnosti hodně nestřízlivá a i když se 

občas pokoušel demagogicky apelovat na naivní city svých stoupenců. Ne

zdá se také, že by byl býval oplýval statečností. Nebyl sám mezi lidmi, 

kteří zpívali "Rudý prapor", nebo jak "bourali to Rakousko spuchřelé" 

a dávali sijbedlivý pozor aby z toho neměli opletačky. Válečná penseku- 

ce zřejmě mocně zapůsobila na jeho mysl, i když se nezdá, že by jeho 

rakušácký postop byl diktován výlučně nebo především péčí o vlastní 

bezpečí. Spíše to byly obavy o stranu a její majetek. Sociálně demokra

tická strana, strana "proletářů" si do války zahospodařila velmi znač- 

ný majetek a byla rozhodně mnohem bohatší, než kteráko4á-^z našich tak 

zvaných kapitalistických stran. Měla jedinečnou tehdy organisační sít 

s množstvím mimopražských sekretariátů a hojností placeného personá

lu, mnoho místních časopisů, týdeníků a měsíčníků, nakladatelství a 

knihkupectví a pod. Před válkou si koupila dokonce palác na rohu 

Hybernské a Dlážděné ulice, přezvaný na "Lidový dům". V tomto domě 

kromě kanceláří strany byla i tiskárna, v níž se tisklo/'Právo lidu", 

jehož redakce a administrace tam sídlila, jakož i ostatní listy stra
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ny(alE také mnoho jiných periodických i neperiodických publikací pro 

nejrůznější zákazníky. Strana měla několik budov i mimo Prahu. Také odbo

rové organisace k ní přidružené, měly značné fondy a také nemovitý ma

jetek. V Praze byl na pHklad Odborový dům na Perštýně, patřící sociál

ně demokratickému Odborovému sdružení, to jest odborové ústředně soc.

dem. odborových organisací, alejjiných odborových organisací mělo také 

vlastní domy. Vedení strany, vylekané vládním persekučním zákrokem proti 

České obci sokolské, jejíž majetek byl zabaven a proti jiným organisacím 

stejně postiženým, se snažilo ze všech sil zabhrániti majetek tím,že se 

přikrčilo a mluvilo opatrně a hodně potichu.

Byly zde ovšem i důvody ideové. Marxistický program, vyznávaný vůd

ci sociální demokracie, uznával sice "přirozené právo národů na samostat

nost", ale vlastenectví^. nacionalismus byly ideje velmi podezřelé vedení 

strany, jejímž programem byl internacionalismus. Této internacionální 

koncepci mnohem spíše vyhovovala spolupráce s rakouskou sociální demokra

cií - od níž toho československá strana tolik vytrpěla - , nadšenou 

hodně dlouho pro válku, než s českými stranami. Sociální demokracie mě

la také velmi vřelý poměr knldniamsDnizi ku koncepci Rakouska. Pravda, 

všechny české strany - až na státoprávně pokrokovou- byly až do války 

pro udržení Rakouska, ale zatím co udržení reformovaného Rakouska jim 

bylo jen jedním ^prostředků k zabezpečení národa a udržení míru v 

■Evropě, pro válečné vedení sociální demokracie to byl článek víry.

Oddělení se sociální demokracie od myšlení a cítění národa vyplynu

lo také ze staré tendence isolovat se od "nevěřících a jinověrců". So

ciální demokracii nikdy nestačilo, jako jiným politickým stranám, že 

měla vlastní politické organisace a že měla vlastní odborové svazy.
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Snažila se jak jen mohla oddělit organisačně všechny své členy od ostat 

ního národa, snad ahy měla jistotu, že nezakolísají ve své víře ve "vě

decký socialismus". Trochu viny na tom jistě měla kampaň, vedená proti 

"vlastizrádným" socialistům, proti "lidem hez vlasti", jež začala,když 

po xx± vstupu prvních sociálně demokratických poslancůyse tito poslan

ci nejen nepřipojili k státoprávnímu ohražení českých poslanců, ale na

opak vyhlásili slavnostní deklaraci, namířenou proti tomuto xkx ohra-
v '

žení a českému státnímu právu. Kampaň, vedená/proti straně,je jíž ve

dení se nerozmyslné a provokativně postavilo proti celému národu,nebyla 

vedena v rukavičkách, ale socialisté si sami také na jemnost kampaní 

nepotrpěli, takže neměli mnoho důvodů k stížnostem. 4Ä-& Sampan,kterou 

svým počinem vyvo/ali, priostrili ještě tím, že proti Sokolu začali 

budovat svůj Svaz Dělnických tělocvičných jednot, proti Volné myšlence 

Svaz dělnických monistů, proti Osvětovému svazu svou Dělnickou akade

mii. Měli vlastní svaz dělnických cyklistů,vlastní Klub dělnických 

šachistů, vlastní abstinentní organisace, vlastní divadelní ochotníky 

a kdo ví co ještě jiného. Po dlouhá leta se strana snažila být docela 

samostatným,<odděleným a tak i cizím tělesem v národě a za války se to 

jejímu vedení dokonale podařilo.

Značnou úlohu zde hrálo také sociálně demokratické zanícení proti 

carismu, jež strana, nebo alespoň její vůdci, důsledně přenášeli na 

celé Rusko. Ostatní české strany byly rusofilské a dovedly odlišovat 

carismus, který u nás neměl obhájců, od ruského národa a jeho státu.
i

Sociálně demokratičtí vůdcové to nedovedli. Teprve revoluce v Rusku
v

přinesl a obrat, ale ne směrem k národu, ale k vystupňování marxistic

kého radikalismu. To se ovšem netýkalo značné části řadového členstva, 
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jež pod vedením Modráčka, Hudce, Habrmana, Bechyněho a několika jiných 

rozvážných příslušníků vůdčí garnitury stálo pevně v národních řadách. 

Smeralem ovládané vedení sociální demokracie, jež tak nadšeně koketova

lo s Vídní, přeneslo najednou své zanícení na ruskou bolševickou revo

luci. Rakouští oportunisté se rázem změnili v nejrudější revolucionáře, 

na štěstí jen revolucionáře hubou. Národ měl ovšem především zájem na 

národní samostatnosti a nestál o nastolení "dikatury proletariátu". Tak 

se svým levičáctvím vedení sociální demokracie za Smeralovy éry ještě 

více oddělilo od národa a jeho snah.

Z této Smeralovy éry pochází jedna nepříjemná aféra, jez mela do

hru ještě ve svobodné republice. Z ciziny docházely za války zprávy a 

pokyny prostřednictvím kurýrů, amatérských poslů, většinou příslušníků 

neutrálních národů. Tito poslové docházeli k různým politickým osob

nostem a ne každý z nich byl náležitě poučen jak a co má dělat. A tak 

se stalo, že jeden posel z Ameriky přišel Ä, dr.Františku Soukupovi, 

známému socialistickému poslanci, který se za republiky stal málo 

úspěšným ministrem spravedlnosti a potom předsedou senátu. Za německé 

okupace byl nacisty zavražděn. Ur. Soukup byl "lidový tribun", veliký 

táborový řečník, kéerý si potrpěl na pathetické řeči.Byl také spisova

tel, hodně bezvýznamný a každý "Májový list" strany přinesl od něho 

úvodní básničku, plnou socialismu a revolucionářství. Ale dr. Soukup, 

hodný a slušný člověk, byl také muž naivní a podivně nezkušený. Když 

se k němu dostavil posel a tvrdil,že má politickou zprávu zašitou v
v v

knoflíku u kabátu, polekal se a šel se poradit s dr.Smeralem. Smeralo- 

va rada byla, udat posla policii, protože to prý není posel, ale poli-
v 

cejní agent provokatér. Dr. Soukup uposlechl Smeralovy rady, posel 

byl zatčen , zpráva v knoflíku nalezena,protože to nebyl agent provo-
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katér, ale skutečný posel, jenž měl neštěstí, že se obrátil na nespráv

nou adresu a myslel, že revolucionářský řečník a básník svá slova myslí 

doopravdy. Tato knoflíková aféra byla dr. Soukupovi dlouho připomínána,
v

ale každý cítil,že hlavní odpovědnost nese dr. Smeral.

Šmeral, jejž jeho rakušácký oportunismus znemožnil nejen v národě, 

ale i v jeho vlastní straně, přesedlal -^/levici, jíž slavnostně dovedl 

až do Komunistické strany. Později však byl i pro komunistickou stranu 

přílišnou přítěží, nejen svou rakušáckou minulostí, ale svým oportunis- 

mem, jejž nedokázal zastřít rudým nátěrem. Nakoned přesídlil do Sovět

ského svazu, kde se stal důvěrníkem mužů v Kremlu a byl na politických 

misích/v Číně. V Sovětském svazu také zemřel, nikým doma nelitován - 

ani naši komunisté pro něho slzy neronili.
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Husův rok

Na rok 1915 připadlo pštisté výročí mučednické 

amrti Mistra Jana Husi. Valka, jež zničila tolik životů 

a zmařila tolik duchovních a hmotných statků, zasáhla ta

ké hluboce do dlouholetých již příprav jak důstojně osla

vit toto výročí,jež mělo rok 1915 změnit v rok Husův. 

Celý národ se na to chystal, protože pro nás, bez ohledu 

na to jakých jsme byli jinak názorů, byl Mistr Jan nedo

stižným a zářivým příkladem ctnosti, jíž jsme tehdy ješ

tě považovali za nejvysší a nejkrásnější, totiž odvahy 

milovat pravdu,hledat ji a obraňovat a bylo-li by toho 

i potřebí za ni i pro ni trpět a třeba i umírá t.fera-amďm 

Snad je to jedním ze světlých znaků našeho národa,že mi

loval více mučedníky než hrdiny. Pozdější doby, mnohem 

více nakloněné opatrnictví a mnohem méně milující neroz- 

pačitou obětavost, poctivou otevřenost a čestnost,pracně
Z Z Z ■>ve snaze nenarazit shledávaly jiné zásluhy Husovy, jim^ 

by se dalo ospravedlnit, co ospravedlnění nepotřebovalo, 

že se totiŽ vzdává čest památce muže, pro níž jejich před

kové šli s obdivuhodnou odvahou do boje s celou Nvropou. 

Ale,ač tyto zásluhy zde nesporně byly, neznamenají doce

la nic proti tomu, čím se Hus nesmazatelně vepsal do srdcí 
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všech generací, jak šly po sobě od jeho tragického skonu 
ve vzdálené zemi. Mudrci, kteří za republiky zbaběle vy
hlásili ’’pamětní den" oprávce českého pravopisu si nepo
ložili otázku, zda by byl býval český národ kdy ochoten 
riskovat svou holou existenci za pouhého oprávce pravopi
su, nebo proč ůe nemá oslavovat jiné pracovníky v jazyko
vědě, jichž u nás nebylo jistě málo a jejichž zásluhy v 
tomto směru se Husovým docela dobře mohou vyrovnat.

Ale v době před válkou a za války, než na nás 
dolehlo republikánské tichošlápství, nikdo si nelámal hla
vu Husovou zásluhou o český pravopis - velká většina ná
roda o nich stejně docela nic nevěděla- stejně jako niko
ho nezajímalo souhlasí-li a do jaké míry s Husovími názo
ry theologickými, filosofickými a sociálními, přemnozí z
nás se ani nenamáhali je poznat -jak často nám to přece 
vyčítali odpůrci Husova kultu, když se odvážili proti 
němu vystoupit! Ale nám opravdu nezáleželo na tom,
jak v kapli Betlémské a na universitě vykládal evangelia, 
ale na tom, čím na součastníky i na pozdější generace 
působil svým postojem v Kostnici. Vedle jeho zásluh o de
kret kutnohorský, jenž české universitě dal její oprav
du český ráz, vedle jeho snahy px o mravní očistu společ
nosti a především kléru, byl zde jeho požadavek,že každý 
má právo na vlastní přesvědčení, jež nemusí a nemá opustit 
jen proto,že jej nějaká autorita označí za chybné a vadné,
ale že je přípustné a jedine správné toliko přesvědčování 
a ze každý má povinnost stát za poznanou pravdou i když 
to může stát jeho život.

Nikdy nás ani přílišně nezajímalo, byl-li Hus 
opravdu kacířem nebo ne,ani jsme nezpytovali, jaký dosah 
by bylo mělo, kdyby byla obecně přijata jeho poučka (pře
vzatá ostatně z Wycliffa),že svátost udělená knězem v 
hříchu je neplatná. Nikoho nevzrušovala otázka, má-li se 
přijímat svátost pod jednou či pod obojí - zde České 
stanovisko moderní doby charakterisoval spíše Havlíčkův
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epigram a stejně proslulý výrok poslance Samka, kas nebo
lel, za našich dob již naprosto nečasový problém prodeje 
odpustků, ani jiné věci, jež byly předmětem jeho kázání 
a traktátů. Nezkoumali jsme ani,mmxäiKm±inkinKn±öixtemxmxiiixnöcji 
měl-li koncil pravdu s hlediska theelogického, nebo byl-li 
jeho postup přesně podle tehdejšího právního řádu, či byl-li 
jeho porušením. Pokud byli mezi námi obhájci koncilu - a 
byli, ač nebyli početní ani mezi katolíky - namáhali se 
docela marně,protože jsme šmahem odmítali dílo koncilu, 
stejně jako tehdejší právní řád jako věc nemravnou a ne
přijatelnou lidem devatenáctého a dvacátého století a ne
dbali , že jde o událost a ideje ze století patnáctého. Na 
Husův případ jsme se prostě dívali zrakem lidí ncskcnr od
chovaných moderními zásadami £ měřili jsme vlastní dobou 
dobu před pěti stoletími. Hus nám byl prostě prvním hla
satelem moderních zásad lidských práv, svobody svědomí 
a tolerance. Pro nás byl mužem, který za svým přesvědče
ním stál až do svého tragického konce. Úcta a láska k 
Husovi neplynou - jako patrně ani nikdy neplynuly - z ob
divu k jeho myšlení, ale z jeho příkladu, jak má žít,trpět 
a umírat poctivý člověk. Nedá se tvrdit,že by každý Čech 
byl ochoten položit život za vlastní přesvědčení - rame- 
nářů a obojetníků bylo u nás, jako i jinde, vždy více, 
než bylo a je národu prospěšné.Ale každý Čech, byť i sebe 
zbabělejší soudil ve své duši,že učinit tak je nejvyšší 
a nejkrásnější lidskou ctností. A toto přesvědčení všemi 
sdílené, i když ne všemi uplatňované, zušlechťovalo celý 
národ a činilo jej tak hodným lásky všech jeho příslušní
ků.

Musím doznat,že teprve několik let po válce,když 
mi padla do ruky pozoruhodná kniha slavného amerického
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historika H.C.Lea "The Story of the Inquisition in the 
Middle Ages", doplněnou výkladem význačného německého hi
storika prof.Hansena, jsem si uvedomil, jak zjednodušený 
byl náš pohled na celý případ Husův. Lea, jenž Husovi a 
husitství věnuje dvě kapitoly svého díla, nevychází z to
ho, co u nás vytvorilo kult Husův.Klidně a chladne analy- 
suje celý případ a dokonce ve svém hodnocení staví -zcela 
v rozporu s čekkým pojímáním - Jenonyma Pražského nad
Mistra Jana. Vidí v něm myslitele vzdělanějšího,původ
nějšího a pronikavějšího a především lépe znalého tehdej
šího církevního práva. Snad má po této stránce pravdu,ale 
nemyslím,že koho z nás kdy zajímalo, kdo z obou obětí 
kostnického koncilu byl myslitelem původnějším a bystřej
ším, čí dílo má vyšší úroveň a kdo z nich byl spíše v sou
ladu s tehdejším systémem. Viděl jsem v tom jen doklad, 
jak odlišně se jeví vzdálenému pozorovateli to, co je pod
statou tradice jiného národa, tradice zbarvující všechno 
jeho myšlení.

Právě proto,že jsme se dívali na celý Husův 
případ s hlediska mravního, oceňovali jsme především oběť, 
jíž přinesl Hus svému přesvědčení. Proto jsme také Husa 
vždy stavěli nad Jeronýma,jenž až znal sebe lépe právní 
řád své doby, jejž jsme iraxa neznali a pokud jsme jej zna
li tedy šmahem odmítali a zavrhovali jako nepřijatelný, 
byl pro nás mužem patnáctého století a ne doby moderní ja
ko Hus. Jeroným odvolal čemu učil- i když jak Lea píše, 
to byl jediný přípustný způsob obhajoby za tehdejšího řá
du, kdežto Husův požadavek,aby byl přesvědčen byl za teh
dejšího řádu docela nepřípustný. Vedle muže, jenž raději 
zemřel, než aby odvolal, stál zde muž, který odvolal čemu 
věřil, aby se vyhnul trestu. Tento trest byl nespravedli
vý s dnešního hlediska,smrt byla ukrutná, ale vedle zář
ného případu prax věrnosti přesvědčení se nám Jeroným je
vil jako bledý stín. Teprve když odvolal své kajícné od
volání a podstoupil také mučednickou smrt, získal si v

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 663



27$ 
našich očích nárok na jakési podružné místo po boku svého 
velikého druha. Dosud se nikdo nepokusil opravit nějak to
to nazírání národa,protože národ přijal doktrinu,že je po
třebí stát za vlastním přesvědčením do posledních důsled
ků, bez uhýbání a vytáčení se, bez chytrýtiky a obojet
nosti.

0 Husovi jsme prostě nemudrovali. Přijímali jsme 
jej jako jednu z nejskvělejších osobností našich dějin, za 
slávu a pýchu našeho národa. Proto jsme také brzy před 
válkou začali s plány, jak oslavit toto jedinečné výročí. 
Válka všechno zmařila. A hned se ukázalo, kolik z lidí, 
předstírajících úctu a obdiv k Husovi činí tak jen na oko. 
Hned v prvních měsících války přišly polekané dušičky - 
hlavně v naší nestatečné poslanecké delegaci - na pošeti
lý nápad,aby se oslavy odložily na dobu pozaější. Mepro- 
vokovat přesvědčením - to bylo heslem podivných obdivova
telů muže, jenž se nerozpakoval provokovat největší moc
nost své doby. Je ku cti národa,že nedal
na toto strašpytlovství. Mebyl jsem již v Praze, když se 
konaly oslavy a nechci vypisovat z knih jak probíhaly, 
četl jsem však mnoho projevů, odmítajících kašickování a 
uhýbání. Zejména dojemný a mohutný byl článek Viktora Dý
ka, který ještě před svým zatčením a uvězněním napsal p±?o- 
ti tomuto nedůstojnému opatrnictvi, tak ná
roda Husova, projev nejdůraznějsí.

Oslavy se tedy konaly v dobu původně stanovenou. 
Byly ve skromném měřítku, daleko toho, co bylo zamýšleno 
a připravováno a zejména bez účasti ciziny, jež by jinak 
byla přišla vzdát hold. Skoro se zdálo, jakoby to byly 
oslavy jen soulgromé, ale na tom nezáleželo. Byly neseny 
duchem, jímž měly být prodchnuty. Právě v době, kdy válka 
a habsburská persekuce drtili duši národa, oslavy muže 
který se nepodvolil^posílily národ v jeho odhodlání řídit 
se Husovým příkladem do posledních důsledků. A jistě ne
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ní náhodou,že T.G.Masaryk, jenž v tu dobu dlel již v za
hraničí, použil Husových oslav ve Švýcarsku k tomu,aby 
vyhlásil válku Rakousku a dal počátek akci k sjednocení 
jednotlivých ale dosud nesjednocených osvobozovacích kam
paní našich krajanů^ usedlých v různých zemích, válčících 
proti Trojspolku i v zemích neutrálních. A stejně není 
náhodou,že vojenské formace Čechů a Slováků, tvořící se 
v zemích Trojdohody, vepsaly jméno Husovo na svůj štít.

Hus a husitská tradice byly až do války mocnou 
posilou národa v jeho těžkýí^) zlých a nebezpečných dobách.

Za války, v době smrtelného ohrožení národa se tato tradi
ce znova osvědčila jako posila a napřímení páteře. Teprve 
nestatečná doba republiky se rozhodla zapomínat na mučed
níka pravdy a na národního hrdinu a uctívat toliko muže, 
zbaveného toho největšího co na něm bylo. Je pravda,Že 
to bylo spíše oficiální uhýbačství a že národ lnul k Husovi 
jako dříve. Ale je také pravda,že cesta k Mnichovu a všemu 
co po něm přišla, začala vštěpováním nechuti k pravdě, pří
mosti a statečné otevřenosti.
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C. K. rakouský válečný tiskový stan

Rakouská vojenská,správa^pěstovala docela náru
živě politiku a byla horlivým zastáncem nejbezohlednější 
germanisace. Za války se jí zdálo,že nadešla vhodná příle
žitost poněmčit Rakousko tak dokonale, jak jen lidsky 
možno a současně také odstranit poslední stopy beztak již 
omezené demokracie a parlamentári srnu. Nemůže být spo/j-u 
o tom,že se politika rakouské vojenské správy zasloužila 
plnou měrou o to,že se nakonec proti monarchii postavi
ly všechny rakouské neněmecké národy a že se dvojdílný 
stát rozsypal jako domeček z karet v prudkém závanu větru. 
Rakouská vojenská správa byla na příklad hlavní iniciátor
kou persekuce Ži^§fe°národa a procesů, vedených proti na
šim politikům.Po pravdě je ovšem potřebí vyznat,že šla 
stejně příkře proti Italům a Rusínům.

.ačkoliv vojenská kasta, jejíž představitelkou 
byla rakouská vojenská správa,neměla pro civilisty a je
jich mravy a názory nic než hluboké opovržení, přece jen 
je potřebovala jako potravu pro děla. Aktivní důstojníci 
a poddůstojníci z povolání na vedení války početně nesta
čili. Bylo pohřebí civilistů, oblečených do vnucených u- 
niforem a protože tito civilisté, i když byli vycvičeni 
ve vojenském řemesle, nebyli prodchnuti vojenskými tradi
cemi, musela se vojenská správa postarat o jejich "výcho
vu", to jest pěstovat mezi nimi propagandu. Za tím účelem 
byl za války zřízen"válečný tiskový stan," jehož účelem 
bylo zpracovávat civilistickou veřejnost v Rakousku^ 
jednak tím, že se všemu tisku dodávaly zprávy náležitě 
vlastenecky zbarvené, jednak vyrábět pro vojáky jiných ná- 
rodností nez německé»časopisy v jejich řečích. Nikdo ne
ví, který zapomenutý genius v Kriegspressekvartieru při
šel na to,že v Rakousku jsou mimo Němců ještě jiné ná

rody -kdyby na to byly přišly rakouské úřady před válkou, 
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je docela možné,že by tu dvojnílná monarchie dosud byla - 
ale vojenská správa,jež až dosud odmítala brát je na vě
domí, začala pro ně vydávat časopisy.

Sloužil jsem nedobrovolně císaři pánu (vlastně 
dvěma císařům) dosti dlouho, ale ,ač jsem se netajil svým 
češstvím a četl, co mi padlb do ruky, na česky psaný list, 
vydávaný tímto vojenským tiskovým stanem jsem za celou do
bu svého pobsttu v armádě nepřišel. Teprve po válce jsem 
se dozvěděl,že takový list skutečně vycházel a že se jme
noval "Domov’* a že na jeho výrobě pracovala celá skupina 
více méně známých osobností. Ani později jsem však nepři
šel na nikoho, kdo by byl onen list opravdu četl. Jen v 
redakci ’Večera" (oblíbeného agrárního večerníku) měli 
několikeřísel, bůhví jak získaných.zřejmě tedy "Domov" ne
byl mezi českými vojáky rozšířen a celý podnik byl jen ty
pickou ulej várnou, v níž se před pří
mou službou na frontě ukrylo několik lidí, těšících se ná
ležitě protekci vlivných lidí.

Myslím,že by se česká veřejnost nikdy nebyla 
dozvěděla o existenci tohoto česky psaného listu pro vo
jáky habsburské monarchie, hnané na frontu proti vlastním 
zájmům, nebýt toho,že se "Večer" rozhodl učinit z toho po 
válce aféru. Čeští členové redakce "Domova" byli přísně 
"Večerem" kritisováni,že sloužili rakouskému válečnému
úsilí jako propagandisté. Rakušáci byli v té době už vytla
čeni z politiky i z tisku - ne sice nějakým retribučním 
dekretem presidenta republiky nebo nějakým pomstychtivým 
zákonodárstvím, protože jsme tehdy v době obyčejné 
demokracie nedospěli ještě k finesám pozdější "lidové de
mokracie", ale prostě proto,že s nimi nikdo nechtěl mít 
nic společného. "Večer" proto docela logicky usuzoval,že 
když bylo špatné psát chvalozpěvy na Rakousko v "Kurýru" 
a v "Hlasu národa", bylo dvojnásob špatné sloužit novi
nářsky rakouské vojenské správě v jejím tiskovém stanu. 
Kampaň "Večera" byla namířena především proti Arne Lauri- 
novi, tehdy zástupci Šéfredaktora "Tribuny". Její největší
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28^ 
slabinou bylo,že byla zaměřena jen proti jedné osobě a že 
vynechávala jména ostatních členů české skupiny v rakous
ké vojenské propagandě.

Z informací, jež jsem tehdy získal, hlavně na 
schůzích výboru Syndikátu československých novinářů,jenž 
se touto věcí hodně dlouho zabýval, aniž by byl dospěl k 
nějakému závěru, vím,že aranžérem České skupiny byl praž
ský německý spisovatel Pavel Eisner, který překládal dí^z 
českých básníků do němčiny.Rakouská vláda jej jako němec
kého literáta považovala za dost spolehlivého,aby vybral 
vhodné české publicisty pro tuto službu. Nepamatuji si již 
jména všech českých členů této skupiny, vím jen,že kromě
Laurina tam byli také Jan Masaryk a dr.Jaroslav Stránský, 
jemuž jsme tehdy říkali obecně "mladý Stránský", abychom 
jej odlišili od jeho otce Adolfa, "starého Stránského". 
( Dr.Adolf Stránský byl až do koncem války vůdcem morav
ské strany lidovo pokrokové,jež vznikla odtržením se od 
národní strany svobodomyslné. Když pak na konci války 
vznikla státoprávní a později národní demokracie, byl 
Adolf Stránský, poslanec a majitel "Lidových novin" jedním 
z předáků stranyXz& národní demokracii se stal na čas 
ministrem obchodu v první vládě republiky."Mladý^Strán
ský “byl zprvu poslancem národní demokracie,pak se odtrhl 
a 1925 založil národní stranu práce, načež po volbách 
přešel k československým socialistům, za kteroužto stranu 
se stal poslancem a vedl hlavní tažení proti Jiřímu Stříbr- 
nému.V exilní londýnské vládě byl ministrem spravedlnosti, 
autorem teorie o presidentske právni kontinuite, <^rěši- 
dentských dekretů.Po skončení války byl členem vlád až 
do únorových událostí.)

Činnost české družiny v rakouském tiskovém váleč
ném stanu byla nesporně jen minimální. I.kdyby se byli je
jí členové namáhali sebe více, nebyli by nic dokázali.Per- 
sekuce českého národa znemožnila smír, o který poctivě u- 
silovali všichni odpovědní čeští politikové.Pochybuji také, 
ze někdo z nich sel do rakouského valecneho tiskového stanu

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 668



z opravdového rakušáctví a v pevném úmyslu sloužit monar
chii a její propagandě do roztrhání. Byla to prostě "ulejvka" 
jedna z četných ale velmi vyhledávaných příležitostí jak 
se vyhnout vojenské službě a zejména službě na některé 
bitevní frontě. Možná,že se čeští příslušníci rakouské 
vojenské propagandy zasloužili mnohem méně o rakouské vo
jenské úsilí, než ti, kteří se ukryli v nekteré z přehoj
ných válečných ústředen, kontrolujících zásobování a hos
podářský život, protože tam, i když se prací nepřetrhli, 
něco Rakousku prospěšného dělat museli. Možná také,že tím, 
že zabrali místa, na něž by jinak přišli větší horlivci, 
prokázali národu jakousi službu, ač jen nepatrnou.Takový 
genius totiž, který by za války dokázal naiScšnEut český 
lid a zejména české vojáky v rakouských uniformách nad
chnout pro válku, se prostě nenarodil. A tak tato zásluha, 
jestliže vůbec nejaká byla, byla velmi chatrná.

Všechny tyto a jiné argumenty byly předneseny v 
diskusích a tiskových polemikách o "Domovu” a účasti čes
kých literátů a politiků na rakouské válečné propagandě. 
Veřejnost neměla již mnoho chuti pokračovat v honičkách 
na rakušáky - J.S.Machar již před tím vyhlásil v "Národních 
listech" pro ně svou amnestii - ale pořád zde ještě zůstá
vala jakási nepříjemná vzpomínka. Ne snad proto,ze se mla
dí lidé vyhnuli frontě, to se konečně považovalo spíše za 
národní povinnost než za provinění.Vadilo však,že se v do
bě velkého konfliktu mezi národem a Monarchií dali někteří
čeští lidé, třeoa jen na oko, do služeb válečné propagůdy. 
V českém národě se na novináře a na veřejného pracovníka 
kladlo vždy měřítko mnohem přísnější, než na kohokoliv 
jiného. A proto i v tomto případě byla kritika zaměřena 
především proti těm, kteří se před frontou u-
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kryli v rakouském válečném tiskovém stanu a ne proti těm, 
kteří se přikrčili aby je nebylo vidět v různých ústřednách 
a podobných institucích, jež měly právo vyreklamovat své 
zaměstnance jako nepostradatelné.

Aféra, vyvolaná kampaní "Večera" vydržela něko
lik měsíců a pak docela zapadla. Objevily se nové aféry a 
Syndikát čs. novinářů byl rád, že může celý fascikl založit 
do svého archivu a na věc zapomenout.Obhajovat napadené ne
mohl a nechtěl, ale odsoudit je bylo nesnadné- rok 1919 byl 
dobou buržoasní demokracie a v ničem se nepodobal r.1945.A 
mezi napadenými byl i syn presidenta republiky a tehdy byla 
úcta k.T.G.Masarykovi tak obecná,že se nikdo neodvažoval vy
stupovat proti němu a jeho rodině ani nepřímo, tím méně pak 
přímo a otevřeně. Teprve pozdější léta přinesla stanovisko
kritičtější.^ unes už je v republice sotva někdo,kdo by si 

kdysi existoval c.k. rakouský tiskový válečný
stan a jeho vojenský list "Domov" a že jeho záhadná existen
ce, o níz nevěděli zejména ti, pro něž byl list určen,se 
stala předmetem kampaně "Večera". Ale zásluhou komunistů a 
jejich přisluhovačů sotva kdo uz v republice ví,že v Praze 
kdysi vycházel "Večer",svěží večerník agrární strany,jenž 
zejména v posledních letech války přinášel xpxáx tolik posi
ly a potěchy zarmouceným a sklíčeným českým myslím a srdcím. 
Můžeme snadno zapomenout,že byl kdysi c.k."Domov".Neměli by- 
chtízn/zapomínatjže byl kdysi ryze český" Večer".

(Když vyšla vt"Bohemii" tato vzpomínka,prohlásil 
v londýnském "Čechoslováku" dr.Jaroslav Stránský^ze nikdy 
nebyl cleném rakouského tiskového vojenského stanu.hernám 
po ruce prislusna crsla "Večeraj a mohu se spolehnout jen 
na svou pamoř pč" cTTčd-.':n;řcv jo ■□polehli”^ , ne-
............ id...... hi i.......... .. —Jcoíii trP joom-ae no mýlil'. )
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Umřel František Josef I.

V mrazivých listopadových dnech jsem se dozvěděl bezprostředně za 
frontou ve Východní Haliči,že zemřel (21.listopadu 1916) císař Franti
šek Josef I. a že máme nyní nového císaře Karla, jemuž® jsme neprodle
ně museli složit novou přísahu věrnosti a oddanosti. Vykonal jsem tento 
slavnostní slib se stejnými pocity, jako když jsem z donucení přísahal 
Františku Josefovi. Ku Karlovi jsem ovšem nechoval ani část oné osobní 
nenávisti, jakou měla většina z nás k jeho předchůdci,ale byl mi lhostej
ný a stejně nepřijatelný, jako každý jiný Habsburk. Z donucení jsem no

sil rakouskcwAiniformu, ale nepovažoval jsem se za Rakušana. Mou tužbou, 
v

jako mnoha jiných ve stejné situaci, bylo dostat se bud nazpět do 
Prahy a do civilního života, nebo uniknout na druhou stranu, do rus
kého zajetí a skončit tak s otročením státu, jejž jsem nenáviděl tím 
více, čím déle jsem byl na vojně a čím více jsem toho slyšel z nepra
videlných zpráv »docházejících z českých zemí^ň, o policejním režimu 
a stupňovaném utiskování a potlačování všeho českého.

Na frontě jsme byli všichni odtrženi od zázemí a jeho života a 
cítění. Jak reagovala česká Praha na císařovu smrt nemohu říci docela 
nic z vlastního bezprostředního poznání. Vím jen, co jsem zaslechl 
později a to již tato událost byla docela zastíněna jLalšími dramatic-

v
kými událostmi. V době, kdy jsem se zase vrátil do Cech, byl našimi 

lidmi František Josef už docela zapomenut. Dojmy, jež vzbudila jeho 
smrt jsem tedy načerpal z německého prostředí, v němž jsem tehdy žil. 
Dva, tři Češi, kteří byli v našem praporu a s nimiž jsem se stýkal, 

odbyli jeho smrt pokrčením ramen a vyslovením naděje,že to nyní s 
Rakouskem půjde s kopce ještě rychleji než dosud. Němci naproti to
mu reagovali na tuto zprávu docela jinak. Pro ně to byl obrovský otřes, 
pro většinu z nich to byla událost velmi bolestná a zarmucující. 
Zejména v důstojnickém s£oru panoval opravdový zármutek.Byly zde 
ovšem výjimky. Poručík Magnano, Ital od Terstu, se o Františku Jo
sefovi vyjadřoval slovy nepredukovatélnými a ptal se mne, zda se ve
čer opiji ze smutku nebo z radosti. Ale vmimiÉi velitel pluku,obstár- 
lý podplukovník ( myslím, že se jmenoval Bergman), o němž jsme sou

dili, že má srdce z kamene, se docela veřejně rozplakal a nemohl se
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dlouho utišit a uklidnit. Mnozí důstojnicí chodili jako zařezaní. Také 
poddůstojníci, zejména ti z povolání a ostatně i prostí vojáci od Kaplic 
a Chebu chodili jako zařezaní. Všude byl takový zármutek,že bylo obtíž- 
no tvářit se tak vážně,jak toho situace vyžadovala a dávat si pozor na 
řeč, aby člověk nedal nerozvážně na jevo, že pro Františka Josefa ne- 
truchlí.

Pro Čechy František Josef již dávno nic neznamenal. U většiny ztra
til všechnu vážnost a učtu a i ti nejoportunističtější, národně nejvlaž
nější a nejkonservativnější z Cechů měli k němu poměr docela lhostejný, 
jako k nějaké vzdálené instituci, jíž je nutno brát na vědomí,protože 
3BBmzx je zde a je vybavena mocí, jež vynucuje když ne lásku a úctu, 

tedy alespoň ohledy. Pro Němce v Rakousku byl však František Josef oso
bou posvátnou a legendární. Nám byly již v našem dětství směšné histor
ky čítánek o malém chlapečku, který oslovil vojáka, s^a^KX^na stráži 

a když voják, protože to předpisy zakazovaly, se ani nehnul a neodpově
děl, chlapeček, který se stal později císařem, strčil mu do brašny pe

níz. Němci v tom spatřovali dojemný přiklad dobroty srdce,projevované 
již v útlém dětství. Nás také ani trochu nedojalo vyprávění, jak si 

František Josef, když byl na námluvách v Bavorsku, vybral místo mu na
bízené nevěsty její mladší sestru Alžbětu,protože nás mnohem více zají

maly historky o herečce Kateřině Schrattové, jež měla na císaře mnohem 
větší vliv než jeho manželka, jeho ministři a vůbec každý jiný, kromě 

snad jeho komorníka. Běmcibvšem nemluvili o Kateřině, sie blouznili 
sentimentálně o romantickém příběhu lásky na první pohled, jenž jim 
zase lidsky přibližoval muže, jejž každý znal jen z obrazů, oděného

v /bud v obřadná roucha císařská, nebo v generálské uniformě. Nas také 
nezajímaly Alžbětiny toulky po světě, v nichž Němci viděli bolestnou 
rodinnou tragedii.Je dojímaly k slzám vzpomínky na to, že tato pomatená 
žena z rodiny dědičně zatížené, byla ve Švýcarsku zavražděna italským 

anarchistou Lucchenim. Mayerlingská tragedie -sebevražda dědice trůnu 
korunního prince Rudolfa s jeho milostehkou hraběnkou Vecserovou - byla 
pro nás jen pikantním příběhem z obsažné skandální kroniky habsburského 

rodu,pro Němce to byla věc převelice truchlivá. Dívali se na to sentimen
tálně, kdežto nás zajímaly spíše podrobnosti, úřední censurou přepečlivě 
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zatajované. A násilná smrt Františka Ferdinanda ďEste a jeho manželky 
kněžny Hohehbergové, pro níž František Josef vehnal své národy do války 
a Rakousko do záhuby, byla pro nás spíše úlevou než zármutkem,protože 

jsme ve Franzi Ferdinandovi spatřovali nepřítele ještě nebezpečnějšího, 
než ve starém sísaři,protože byl mladší a energičtější a byl v důvěrném 
poměru s císařem Vilémem II. Pro Němce v Rakousku to však bylajcrutá rá

na a nesporně veliká ztráta. Do Franze Ferdinanda skládali mnoho nadějí 
a litovali opravdově císaře, že byl postižen touto ztrátou,ač mohli vel
mi snadno vědět,že starý císař, který neměl skoro nikoho rád, svého ná
stupce měl srdečně nerad. Naši Němci si s pohnutím opakovali pokrytecká 
slova manifestu, jímž císař oznamoval,že se rozhodl pomstít svého před

určeného následníka krvavou válkou, "Mir bleibt nichtt Enxpa±tá erspart" 
(ničeho nejsem ušetřen), český předklad, jak koloval od jednoho Čecha k 

druhému, zněl poněkud jinak a mnohem xp posměšněji.
Je ovšem docela pochopitelné, že Němci lnuli k Františku Josefovi, 

pokud ovšem nebyli plně v zajetí všeněmecké ideologie a nešilhali rov

nou do Německa a k Hohenzollernům. V jeho životě nebylo nic, wo by je 
odpuzovalo od tohoto "vznešeného starce",jak ho se zálibou označovali. 
František Josef byl vychován jako Němec a nmmecky cítil a myslil.Není 
pochyby, že měl hodně nerad Hohenzollerny a pohrdal jimi, ale ne|?roto, 

že byli Němci a nositeli německého imperialismu, ale že tento rod,který 
nic neznanemal když nad habsburskými panstvími"slunce nezapadalo", tito 

maličtí povýšelci, jej a jeho rod vytlačili z Ríše a připravili je o 
něco, co jeho rodu patřilo božským právem. Jeho spojenectví s Vilémovým 
Německem bylo manželstvím z rozumu ( nebo spíše z nerozumu) a rozhodně 
ne z lásky. Za války s Pruskem r.íáxx 1866 ve svém manifestu k národům 
monarchie mluvil se zármutkem o"válce Němců s Němci", ač většina jeho 
poddaných i většina jeho vojáků hnaných na jatka tvořili ne Němci,ale 
právě příslušníci neněmeckých národů monarchie. A v tomto konfliktu to 
byly neněmecké národy a ne Němci, kdo podepřeli jeho kolísající se již 

trůn.
Zatím, co byl pro nás prostě cizincem, který nám panoval,který 

neměl nic společného s naším národem a který také neměl žádného zájmu 
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o naše práva, potřeby, aspirace a bolesti,který opětovně porušil slav

nostní sliby nám dané, pro Němce byl jedním z nich a byl také jejich, 
či oni jeho. Proto také byl jejich poměr k němu docela jiný než náš.
EÍtomu se pojilo,že čas obestřel císařovu postavu jakousi gloriolou 
patiny. František Josef přežil všechny své současníky, přežil skoro 

všechny pamětníky doby, kdy nebyl na rakouském trůnu on. Panoval plných 
68 let a tak jen lidé ještě mnohem starší mohli mít jakési nejasné u- 
pomínky na to,že před ním nesl císařskou korunu jeho strýc Ferdinand , 
jenž odstoupil v jeho prospěch. Délka jeho panování vytvořila tradici 
nenahraditelnosti a nepostradatelnosti, jež podpírala jeho postavení 
doma i v cizině. Nikdo si již nedovedl bez něho představit monarchii. 
Stal se jejím zosobněním.

Okolo jeho osoby vytvořili servilní chvalořečníci předivo legend, 
jimiž byla zastírána skutečnost. František Josef, křivopřísežník, špatný 
manžel a špatný otec, muž neschopný citů, ale neschopný také pochopit 
moderní dobu, byl veřejnosti představován jako muž vřelého srdce,rytíř
ských mravů, ušlechtilý a veliai moudrý. Mezi Němci nebylo ani odvahy, 
ani chuti postřehnout, jaký byl. Zejména vojáci, kteří nosili ’’jeho" 
kabát a na čapce kokardu s jeho monogramem, byli mu přehluboce oddáni - 
to platilo hlavně o Němcích a o vojácích z povolání- již proto,že ač 
neúspěšný vojevůdce, vojáky považoval za první stav ve státě a zásadně 

chodil v uniformě. Pro ně nezemřel jen císař, 9$^ panovník z Boží milosti 
a posvěcenec Boží, ale také nejvyšší vojenský pán. ( Oberster Kriegsherr. )

Vychováni v loyalitě k panovnickému domu a v poslušnosti k zříze
ným autoritám, sklonili se ovšem stejně přeuctivě před novým cssařem, 
široké veřejnosti do té doby skoro úplně neznámým arcivévodou Karlem. 

I on měl dědické právo, jež bylo posvěceno tradicí, i on měl církevní 
požehnání a pomazání. Ale v jejích myslích však postrádal patinu, jty 
jeho předchůdci poskytovala ptará a pevně zakotvená již tradice. Nebylo 
to nic specificky rakouského. Vždy, když zemře panovník,jenž vládl 
příliš dlouho, má jeho nástupce postavení hodně obtížné,pokud si již 
před tím nezískal popularitu docela mimořádnou. Je příliš nový,aby
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28;
v myslích poddaných mohl automaticky zaujmouti místí, jež tam měl 
jeho předchůdce, kolem něhož se po dlouhá desítiletí soustředily poci
ty loyálnosti a oddanosti, jež někdy "byly opravdu vroucné,jako tomu 
bylo v případě Františka Josefa. Byl-li František Josef nenáviděn ne- 
německýmiH národnostmi, byl milován, nebo alespoň ctěn německou menši
nou v taonarchii, jež byla vládnoucí. Karel byl pro ně příliš nový, než 
aby mohl v jejich srdcích zaujmout ihned místo, jež bylo vyhraženo je
ho předchůdci, tím spíše,že již první jeho gesta nesměle ,ale přece 
jen zřetelně naznačovala, že není tak zaslepen jako jeho předchůdce. 
I kdyby byl však býval prodchnut rozhodnutím pokračovat v sebevražed

ném počínání Františka Josefa, byl by býval potřeboval čas. K tomu 
však, aby rozumnými činy napravil omyly svého předchůdce a změnil 
špatný poměr neněmeckých národů k dynastii a státu, byl by potřeboval 
také hodně času a ještě více síly a odvahy. Je ovšem otázkou,zda by 
rakouští Němci, podporovaní stále xĎa±Kl|m®jimxMýmMínikmfflnHniKmxnrxílim

v
ši zjevněji a neostýchavěji svými soukmenovci v Ríši a dominující v 
ní vojenskou kastou, byli ochotni se podřídit jeho vůlí, jako je o~ 
tázkou,zda by si byl dokázal získat pro sebe neněmecké národy polovi
čatými ustupky. Čas, který mu byl vyhražen, byl prostě příliš krátký 

i pro ustupky opravdové, jež byly neuskutečnitelné, protože by je ne

byli připustili ani rakouští Němci, ani Vilémovo Německo. Karel Posled
ní přišel prostě na trůn příliš pozdě. František Josef panoval příliš 
dlouho. Přežil poslední příležitost zachránit Rakousko a změnil je ve 
spoke4«**ý domov spokojených národů. Jeho nástupce zdědil toliko 
ka nevyhnutelnou katastrofu.
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Počátky konců

Císař František Josef I. zemřel, neželen většinou svých poddaných, 
dne 21. listopadu 1916 a jeho úmrtím skončila jedna epocha v životě mo
narchie a začala se druhá, závěrečná a konečná. František Josef nastou
pil na trůn v revolučním roce 1948,který otřásl Evropu a trůny a zemřel 
v největším do té dohy otřesu moderních časů,po jehož skončení se mapa 
Evropy a její politická struktura změnila k nepoznání. Když nastoupil 
na trůn hýla monarchie vážně ohrožena nárazem moderních myšlenek konsti- 
tucionalismu a svobody, s nimiž se nedovedla vyrovnat. xxxšani®xá±xÍKt. K 
jeho Hxksk osobě se upínaly naděje,že říši vyvede z krise,jež ji hrozi
la zničit, že ji omladí a oživí. Když umíral, vypadalo to, jakoby po 
všech zklamáních se tato monarchie, nad níž již pomalu každý udělal 
kříž,náhle probudila ze svého senilního upadku a náhlým vzplanutím ener
gie a životních sil znova ocitla na vrcholu své sily a moci, že se veli
kou válkou, jíž tak lehkomyslně vyvolala, zázračně obrodila. Ni^ o ve 

Vídni a málokdo jinde si uvědomoval,že monarchie je opravdu smrtelně ne
mocná a že úmrtí císaře, který se dálkou svého panování stal vžitou 

institucí, je již jen poslední ranou, kterou monarchie nemůže překonat.
Chvalořečníci, kteří Františka Josefa , zlovolného starce a vězrolom- 

ného panovníka opředli nepravdivými legendami, tvrdili po léta,že císař 

je jediným poutem,jež váže k sobě nespokojené národy tohoto dvoudílné
ho soustátí. Přemnozí doufali, nebo se obávali,že smrt tohoto muže,jenž 
vládl monarchii 68 let, dobu tak dlouhou,že si již nikdo nedovedl tento 
stát představit bez tohoto muže, bude signálem k rozpadu habsburského 
panství. Když vypukla válka, před níž varovali všichni,kteří si přáli 
uchovat monarchii v nové a zlepšené formě, aby byla prospěšná svému li

du, zdálo se, že naděje jedněch a obavy druhých byly přehnány. Habsburská 

monarchie stála zdánlivě neotřeseně ve vichřici světové války.Bylo to 
však jen zdánlivé. Policie jní zvůlí a soustavnou persekucí se Vídni 
podařilo zatlačit kritiku a pak odpor do podzemí, kde vyčkával jen 
první příležitostí, aby vzplanul požárem neuhasitelným. Ale ti, kteří 
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doufali v rozpad monauchie nebo se jej obávali, nemohli nevidět,že v do
bě smrti Františka Josefa byly "centrální mocnosti" zdánlivě na vrcholu 
své vojenské moci. Německé armády obsadily hned v prvních dnech války 
Belgii, jejíž neutralitu také Německo slovenostně zaručilo a ani zdaleka 
se nezdálo, že^budou vypuzeny; z této země, nebo z Lucemburska, jež postihl 
stejný osud, ^wsí»J£íryístejnou věrolomností.A v prvních týdnech války 

pronikla německá vojska hluboko i do Francie a i když byla odražena od 
XmamsmKDíix Paříže, stála pevně v severní Francii, kde si spojenecká vojska 
rozbíjela hlavy o jejich zdánlivě neprorazitelnou síť zákopů. Německa' a 

rakousko-uherská vojska odvrátila původní ruské ofensivy a pronikla hod
ně hluboko do Ruska a 14.listopadu 1916, po dlouhém hašteření mezi Vídní, 
a Berlínem vyhlášeno obnovení polského státu z území odňatých ruskému 

státu,jehož zmenšení bylo ve válečných cílech "centrálních mocností". 
Ruský "parní válec" přestal být nebezpečím. Obrovské ztráty ruských ar
mád na lidech i na materiálu měly za následek,že proti armádám"centrál- 
ních"mocností stály špatně vyzbrojené, špatně vycvičené a špatně vedené 
ruské vojenské útvary, jejichž bojová hodnota se ustavičně zmenšovala a 
v jejichž řadách se počínalo vždy hlasitěji ozývat revoluční reptání,jež 
vedlo k výbuchu proti neschopné vládě v Petrohradu.

Pro"centrální mocnosti" vypadala zevně situace nadějně i na jiných 
frontách. Itálie, jíž habsburská monarchie považovala navzdor trojspol
kové smlouvě za svého hlavního nepřítele ( krátce po svém nastoupení 
funkce náčelníka generálního štábu navrhl přece generál Franz Conrad von 
Hoetzendorf, aby Rakousko podniklo preventivní válku proti Sál Itálii) 
se po období váhavé neutrality připojila k Dohodě a vypověděla válku 

svým oběma někdejším spojencům. Její ofensivy však žalostně selhaly. 
Rakouská a německá vojska překročila italské hranice a Itálie s» jen s 
krajní námahou a za francouzské a anglické pomoci dokázala zabránit,aby 

se vojska jejích někdejších spojenců nezmocnila nížin za horami,jež byly 
ochranou italského území. Srbsko, jež se stalo záminkou k válce, bylo již 

docela podmaněno za pomoci Bulharska. Rumunsko, jež se v srpnu 1916 při
dalo k Trojdohodě, bylo již v kratičkém tazen^tsäxlnxri§Oaahemeck3.,rakous

ká a bulharská vojska pronikala vždy hlouběji do rumunského území. I Tu

recko, jež se připojilo k Rakousku a Německu, odolávalo dosud úspěšně
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náporu dohodových armád. Kam se oko podívalo, všude bylo vidět válečné 
úspěchy ’’KffljsitiKminjáiisia centrálních mocností", jež se zdály nasvědčovat, 
že vítězství Trojsptfftrk/^e nevyhnutelné, stejně jako je neodvratná po-

z v
rážka Trojdohody. Válečné úspěchy zaslepily mnohé a zastiňovaly,že válka 
vyčerpává vnitřní síly monarchie a že přiostřuje rozpory uměle odsunované 
do pozadí a zastírané hesly a censurou.

František Josef I. zemřel tedy za situace,kdy se všechno zdálo 
přát mocnostem Trojsp#&tf< Jeho smrt proto nevyvolala žádný okamžitě zna

telný otřes. Jeho prasynovec Karel mohl tedy s klidem pokračovat tam,
v 

kde František Josef přestal, aniž by se byl tomu kdo opřel. Alespoň v 
prvních dnech jeho panování tomu tak bylo. Dokonce se mohlo zdát,že nová 
síla na trůnu, opírající se o starobylou tradiční autoritu, dodá monar
chii novou vzpruhu a umožní jí úspěšně dokončit dílo, zahájemé Františ
kem Josefem, když vsadil osud monarchie na válečnou kartu. Ale Karel a 
jeho nejbližší poradci měli bystřejší postřeh, než rádci senilního 
jeho předchůdce a než politická garnitura, jež dominovala soustátí. 
Viděli, že pod povrchem úspěchů se začínají objevovat příznaky katastrofy, 

před nimiž Vídeň, opojená vítězstvími na frontách , statečně zavírala 
oči, takže neviděla fronty před krámy. Proto se snažili mužové nového 
režimu ze všech sil odvrátit katastrofu a jí zabránit, ale ani oni si 
neuvědomili,že přišli k moci příliš pozdě a že nemají síly přesvědčit 
ty, kteří se oddávali přehnanému optimismu,že věci nejsou tak růžové,jak 
se jim zdálo,že není čas myslet na výboje, ale na ústupky, a že ústupek, 

který by byl Hmánxm dostatečný včera je nedostatečný dnes a směšný zítra.
Úkol, před který byl postaven nový císař se svými rádci byl ovšem 

nadlidský. Úspěchy trojspolkových armád ziavily německé politické kruhy 

v monarchii poslední špetky rozvahy a střízlivosti, jimiž xe± stejně 
nikdy neoplývali. Byli tak přesvědčeni o svém vítězství a tak zamilováni 
do myšlenky, že budou moci diktovat nejen poraženému nepříteli, ale i 
neněmeckým národům monarchie, že stát hnali do ještě nepřátelštějšího 
poměru k neněmecké většině. Mnohým z nich už nestačilo ani Rakousko 
zcela německé. Snažili se zapojit monarchii na sousední Ríši takovým 
způsobem,že by ji změnili v pouhého vazala Německa, v němž ovšem naděje

v f f v
byly také vystupňovány takovou měrou, že jeho válečné cíle vyúsťovaly 

přímo v šílené velikášství a kde každé slovo výstrahy bylo považováno 
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nejen za porazenectvi,ale přímo za vlastizradu. I kdyby byl měl Karel 
se svými poradci ještě více prozíravosti než měl, neměli dost síly a 
odvahy prosadit proti rakouským Němcům - a jejich polským spojencům z
Haliče- stejně jako proti jejich protektorům z německé říše taková opa
tření, jež by byla mohla zachránit monarchii. Okamžitý mír,okamžité pře
budování Rakouska ve federaci svobodných umsrnäx národních států, to 
bylo jediné řešení, jež koncem 1915 mělo jakousi naději na úspěch.Když 
Karel přišel r.1918 s touto nabídkou, bylo již pozdě.Bylo to již pří
liš málo. Co by bylo bývalo přijato s nadšením r.1913 a s rozpaky již
1915, nemělo docela žádnou lákavost 1918.

Příznaky blížící se katastrofy se začaly ukazovat již dávno na obzo
ru. Vojanských svých úspěchů docílily "ústřední mocnosti" jen s krajním

vypětím sil a za obrovských ztrátách nai lidských životech a materiálu. 
Následky se nutně projevily. V lidu a to ne jen neněmeckých národností 
se objevovala již značná únava z války, jež pak postupně přecházela v 
aktivní odpor proti válce. Na některých místech a v některých vrstvách 
byla nespokojenost a únava patrna i mezi německým obyvatelstvem monar
chie - ne každý Němec byl do poslední chvíle hurápatriot a ne každý 
Němec kořistil z války. Hlad byl v celé monarchii- s výjimkou vlastenec
kých Uher ovšem -, ale v některých průmyslových končinách s německým 
obyvatelstvem byl opravdu velmi zlý.

Ještě před smrtí Františka Josefa se ve Vídni rozlehl výstřel,který 
byl signálem blížícího se nebezpečí pro stát a který měl otevřít oči za- 

slepencům císařského režimu. Dne 21. října zastřelil dr.Bedřich Adler, 
syn starého vůdce rakouské sociální demokracie dr. Viktora Adlera, ra-
kouského mini strského předsedu* Byl to první politický
atentát v Rakousku ^0/dlouhá desítiletí. Situace pro nějakou revoluci 
vsak dosud nedozrála. Policejní a úřední aparát byl dosud neporušen a 

dovedl zákonnými i nezákonnými prostředky zabránit každému příliš ve
řejnému projevu nespokojenosti. Persekuce,jež vedla k soudnímu stíhání 
a k odsouzení k smrti předních vůdců národa ( jiné neněmecké národy, s 
výjimkou Poláků, na tom nebyly lépe, ba vlastně ještě mnohem hůře) do

kázala zbavit české veřejné mínění oprávněných a odpovědných mluvčí a
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za český národ mluvila dosud skupina politiků, kteří se již dávno ro-
✓

zešli s politickou vůlí národa a začali ji zdráhavý respektovat teprve 
až když národ, pobouřený jejich neprozíravostí a nestatečností,promluvil 
k nim ústy svých spisovatelů.

Úmrtí Františka Josefa monarchií zachvělo, ale zdálo se,že to byl 

jen dočasný záchvěv a ne otřes v základech. Mnoho lidí usoudilo,že zá
klady zůstaly nedotčené a že nebudou otřeseny ani v budoucnosti,protože 
od samého počátku bylo zřejmé, že císař Karel, zejména pod vlivem své 
manželky Zity Bourbonské, nehodlá pokračovat slepě na cestě, jíž po 
dlouhá desítiletí vedl František Josef monarchii do neodvratné záhuby. 
Ale byla to stejná iluse, jako představa, že válka je vlastně již vyhrá
na a že je potřebí jen vyčkat,až Dohoda pozná a donný svou porážku na 
bojištích. Tak, jako počáteční a vlastně dosud pokračující vítězství 

"centrálních mocností" na bojištích na západě i na výdhodě měla v sobě 
zárodky konečné porážky, tak i zdánlivá nová síla a životnost režimu 
pod novým vladařem, měla v sobě nebezpečné zárodky katastrofa, kterou 

nikdo nedokázal odčinit.
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Karel Poslední

Sluší se říci několik spravedlivých slov o posledním členu habsburského 
roku, jenž na krátký čas zasedl na trůn, aby se pak musel vzdát koruny 
a žit a umřít v exilu, opuštěn i těmi, kteří mu kdysi s nadšením přísa- 
hali vdeanoM a zapomenut světem.

Arcivévoda Karel, který po Františku Josefovi I. nastoupil na trůn 
měl jednu velikou přednost. Nebyl osobně zatížen omyly a zločiny svého 
předchůdce a patrně by se jich nebyl ani dopustil_ Proti němu se nesoustře
ďovala osobní nenávist a opovržení jeho poddaných. Byla to však jeho jedi
ná výhoda,vyvážená Í& převažovaná mnohými nevýhodami. Karel především zdě
dil situaci, kterou nezaviniv, stál před nevyhnutelnou katastrofou,kterou 

nijak nepřivolal a jíž odvrátit bylo již pssmxiK nad lidské síly.A posta
ven př&d odpovědné úkoly mohl se dovolávat toliko autority rodu a panov
nického postavení, jež byla dávno již otřesena ba dokonce i zničena nená
vistí všech neněmeckých národností státu ( s výjimkou Maďarů a Poláků) k 

rodu Jehož byl příslušníkem i koruně, kterou nesl. Nemohl spoléhat na 
autoritu vlastní,protože byl celkem neznám. Na úkol, který mu nečekaně 

připadl nebyl také nijak připraven. Zřídka kdy se stane,že panovník se 
postará, aby jeho předurčený následník mohl bez potíží přijít na jeho 
místo. František Josef kxni® nepatřil k těmto prozíravým panovníkům,my
slícím xpíšsrňKa více na kontinuitu vlády a dynastie, než na vlastní posta
vení a přivolil jen v pozdním věku a velmi nerad, aby následník trůnu se 
začal obírat státními záležitostmi.Ale Karel nebyl tímto následníkem. 
Žil na vedlejší koleji až do nečekané a nepředvídané změny, jež se stala 

počátkem konců rakousko uherské monarchie.
Až do sarajevského atentátu byl předpokládaným dědicem trůnu arcivé

voda František Ferdinand d’Este , jenž se obklopil kamarilou dvorskou, vo
jenskou a politickou a vedle císařského dvora budoval vlastní dvůr, soustře- 
V v v
dující všechny, kteří si předem zajistovali přízeň budoucího mocnáře. Karel 
byl naproti(Rd^samého počátku předurčen k stejnému osudu, jaký připadl 
ostatním členům panovnického rodu. SHtnáfh Formální-vo jenská služba, jež 
by rychle vedla k titulární generálské hodnosti s parádní uniformou,lesk
lými řády domácími i cizími a jinak vegetování ve stínu - nebo lesku-

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 681



» •

koruny, těšit se různým representačním funkcím bez oprávnění konat cokoliv 
užitečného nebo zbytečného bez výslovného povolení panovníkova,prostě, být 
stínem hlavy rodu, bez naděje stát se někdy něčím jinými.

Pravda,při svém sňatku s "nerovnorodou "hraběnkou,jež vnesla"plebej- 
skou ^krev" do rodu někdy švýcarských hrabat, František Ferdinand podepsal 

slavnostní závazek, jímž se jeho nenarozené dosud děti vzdávají všech ná

roků na následnictví. Ale ani to neměnilo skoro nic na Karlově posici. 
František Ferdinand byl n nejlepším věku a nemyslel na smrt a následnictví 
po nžm by stěží připadlo Karlovi, leda až po mnoha a mnoha letech. Spíše 
tu vyhlídku měly Karlovy také nenarozené ještě v tu dobu děti.Ale i to 
bylo hodně pochybné.

V Rakousku nebylo mnoho lidí,kteří by byli pochybovali,že jakmile 
se František Ferdinand dostane na trůn, roztrhá renunciační listinu,stej
ně jako sotva kdo byl na pochybnostech, že vynaloží veškeré úsilí,aby 
rakouskou ústavu hodil do koše. A tak Karel, malý důstojníček brandýských 

dragounů,přišel do nejhroznější krise monarchie bez přípravy a bez potuchy 
co na něho čeká a co na něm bude doba požadovat. Měl sklízet co nezasi}., 
hasit co nezapálil. Snad by byl stačil na to^ panovat v době klidu a míru. 
Na to, vyvěsti stát z válečné vichřice nebyl připraven ani výchovou,ani 
povahou a schopnostmi.

Ne dost na tom: k moci přišel příliš pozdě. Snad o deset let, nejmé
ně víak o pět let. Ještě r.1911 a snad dokonce 1914 před počátkem váleč
ného dobrodružství mohl Rakousko uherskou monarchii zachránit.Nebýt 
války byli by Němci bývali zatlačeni ze svého privilegovaného postavení 
tlakem národního a politického uvědomění národů monarchie,bez ohledu na 
to, jaké stanovisko by byly zaujímaly vídenské vlády. Za války však,když 

začaly u$ upadat síly Rakousko Uherska a Německa, bylo již příliš pozdě. 
Silný, bezohledný panovník a svého cíle si vědomý, muž velikého formátu, 
byl by snad i za takovéto situace dokázal nalézti východiská aby stát 
vyvedl z kris<&ez veliké pohromy. Karel Poslední nohyl však ani velký 
panovník, ani nebyl silný a bezohledný muž.Zřejmě byl prozíravější než 
jeho ministři a vojenští i političtí hodnostáři předchozího režimu - 
možná, že tato prozíravost nebyla jeho, ale jeho manželky Zity Bourbonské- 

ale nedovedl se uplatnit proti dvorní kamarile a proti všeněmeckým ten- 
denícm ve vládě a v rakousko německých politických kruzích. S rakouskými 
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Němci ( a zejména s Němci z českých zemí) byla vždy těžká řeč, tím obtíž

nější a vlastně nemožnější za války, kdy jejich šovinismus byl vystupňo

ván krajní měrou až k nepríčetnosti válečnými úspěchy a podporou,přichá
zející jim z Říše. Titoa převelicí rakouští vlastenci, ^teří ostatní 

národy monarchie ustavičně osočovali z nedostatku rakouského vlastenectví, 
sáměrně hnali monarchii do područí Německa a zejména po smrti Františka 
Josefa byli odstředivou silou, jež rozbíjela monarchii stejně jako odpor 
neněmeckých národů proti jejich germanisační činnosti.

Ačkoliv byl Karel slabý panovník, přece jen dal hned na samém počát
ku na jevo, že chápe potíže doby a že hledá cestu, jak zachránit svou říši 
před katastrofou, jíž dávno předvídala oposice, ale kterou rakouští vládní 
i dvorní činitelé odmítali vidět. Protože byl slaboch - nebo nrjrffcže musel 
přemáhat pracně a často neúspěšně odpor svého tsxsjžk okolí, zděděného do 
značné míry od svého předchůdce - byly jeho činy kolísavé. Tu učinil krok 
vpřed,tu zase ihned ustoupil tlaku nerozumného německého nacionalismu, 
pošetilosti a zaslepenosti svého okolí, nebo tvrdému příkazu z Berlína.

Karel začal tím, že se začal obklopovat novou garniturou, ač pochopitel 
ně nemohl provést výměnu na všech důležitých místech. Na neštěstí i tam, 
kde šlo o nové rádce, v mnoha případech spočívala novmst hla/vně v tom, 
že se objevily nové osoby a ne docela nová politická linie. Nicméně,mno
ho změn bylo pronikavých. Především tu byly změny ve vedení armády.Nej

prve zmizel nenáviděný arcivévoda Bedřich ( Bezručův Markýz G-éro) z uřadu 
vrchního velitele branných sil a Karel sám se ujal vrchního velení.Pro
tože Bedřich hned na začátku ujistil náčelníka generálního štábu,že se 
mu do ničeho nebude plést a byl vrchním velitelem jen titulárním, změna 
byla jen formální.Nevěděl-li Bedřich o vojenství mnoho, nevěděl Karel 
docela nic. Po Bedřichovi následoval do propadliště náčelník generálního 
štábu, jenž v rakouském vojenském systému byl fakticky hlavním velitelem

' < í<’ i
všech ozbrojených sil. Meppddfe^ý-'Franz baron Condrad von Hoetzendorf byl 
odsunut ze svého význačného postavení na poměrně podřízené jdobíbxbk 

veleni na části italské fronty ,načež, s povýšením na hraběte byl docela 
odstraněn z armády a jmenován na posměšně formální- hodnost ’’kapitána 
všech gsrd". Conúsd měl mnoho chyb, ale byl uznaně nejlepším rakouským 
stratégem a již jako mladičký gen^almajor byl považován za největší na

ději rakouského vojenství. Politicky patřil ovšem ku garnituře, jež ve- 
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hnala Rakousko do války a tím i do záhuby. Františku Josefovi jej vnutil 
František Ferdinand,ač nebýt sarajevského atentátu Hoetzendorf by byl při
šel o své postavení, protože František Ferdinand na něj zanevřel. Jeho 
nástupce, genrál Arz měl ovšem v očích Karlových tu přednést,že měl vel
mi ohebnou páteř a byl ve všem poslušný svého císařského pána. Těžko ří
ci, byl-li politicky moudřejší svého předchůdce. Vojensky za ním ovšem 
značně pokulhával.

Změny ve vojenské^velení ovšem rakousktíóojenskou situaci nezlepšily 

a to ani po ruské kapitulaci ne. Jakkoliv odpadla jedna fronta a Rakousko 
se mohlo soustředit v podstatě jen na frontu italskou, ani na této frontě 

nedokázalo získat vojenských úspěchů a když přišel dohodový nápor přes 

Bulharsko, ani s německou pomocí nemohlo zabránit zhroucení jižní fronty. 
Jednu kladnou věc v oboru vojenství přinesl nový režim: císař Karel zaká
zal barbarský trest uvazování - ale u pluku, u něhož jsem sloužil, byl 
tento zákaz sice slavnostně oznámen, ale následoval dodatek: "ale uvazotat 
se bude". Nepochybuji, že tomu bylo docela stejně i u jiných pluků.

Politicky poddikl Karel přípravy na reorganisaci monarchie.Svolal 
parlament a netajil se svým úmyslem mnoho změnit. Vyhlásil také amnestii 
politických vězňů. K smrti odsouzení čeští politikové nebyli popraveni 
a v září 1917 byli propuštěni na svobodu, ale nebyly jim vráceny mandáty 
do parlamentu, jichž byli na rozkaz vlády zbaveni. Naopak, byli hodně 
dlouho internováni na různých místech Cech. Protože jim však bylo dovoleno 
volit místo internace, mohli si je vybrat tak, aby se mohli scházet na 
místech .všem přístupných.

Karel neměl dost síly vypracovat, předložit a vynutí^plán federali- 

sace Rakouska. Je ovšem jen spravedlivé doznat,že tehdy by bylo potřebí 
síly nadlidské, aby se přemohla rozvášněnost a zaslepenost Němců, zase 
hlavně těch z českých zemí. Rakousko mohla zachránit jen politika, jež by 
nedbala německé náro^čivosti, ale při vojenské závislosti Rakouska na 
německé říši to byla věc prakticky nemožná. Nedovolil by to Berlín a 
bylo by to vedlo k revoltě rakouských Němců.

Karel se dal slavnostně korunovat v Uhrách aa uherského krále a pohrá
val si s myšlenkou korunovace i v Čechách. Doba tomu však nebyk/ani trochu 
příznivá.Němci byli rozhodně proti tomu a češi, po snažení několika desí

tiletí toho dosáhnout, o to již nestáli. I česká poslanecká delegace,jež
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ještě při Karlově nastopení na trůn servilně plavala ve vlnách zbabělého 
oportunismu, si začínala uvědomovat, že lid, který nepodporoval její po
litiku, nražúáx nežádá si již slavnostního spojení s dynastií,protože se 
již s ní docela a navždy rozešel.

Velkou ránu Karlově prestýži zasadila aféra dopisů Sixtu Bourbonské- 

mu. Karel chápal, že jedinou nadějí, jak zachránit Rakousko Uhersko je 
sjednat co nejrychleji mír. Měl tolik inteligence,že chápaÁ, že mír může 

být jra v nejlepším případě kompromisní a že však patrně bude potřebí při- 
nísti velmi značné oběti, aby skončila válka, jíž sám již považoval za 
prohranou. V Německu se tehdy ještě oficiálně mluvilo o anexích a v

v 
lidovém nazírání v Ríši i v Rakousku nabývaly tyto příští anexe rozměrů 
zrovna íantastických. Pád Ruska, přivoděný nejen německými zbraněmi, ale 
i záludným organisováním bolševické revoluce a následující pak mír v 
Brestu Litevském,tyto blouznivé aspirace jak v úředních kruzích tak i v 
lidových vrstvách jen posílil. Německo, pokud bylo ochotno k nějakým 
ústupkům, bylo ochotno je přinášet jen na úkor Rakouska, jako na příklad 

ve svém řešení polské otázky. Chtělo vytvořit polský stát, vazalský Ně
mecku, z ruského Polska a rakouské Haliče. Na nějaké ustupky se své strany 
Německo nepomýšlelo.Naopak. Počítalo se značnými územními zisky a obrov
skými váljĚfrnými náhradami.

U vědomí, že míru nemůže dosáhnout ve spolupráci s Vilémovou vládou, 
pokusil se Karel soukromou cestou navázat styky s Francií a hledat cestu 
k míru, třeba i k míru separátnímu. Prostřednictvím své^ř příbuzného 

Xixta Bourbonského navázal styky s francouzskou vládou.Rakouský ministr 

věcí zahraničních hrabě Czernin o tom dobře věděl, ale prováděl tanec 
mezi vejci, ve snaze udržet v dobré náladě německého spojence. Ve své 
řeči z 2. dubna ^naznačil, že tehdejší francouzský ministerský předseda 

Clemenceau se Czemina dotazoval, za jakých podmínek by se dalo sjednat 
mír. Clemenceau na to odpověděl, že xhei iniciativa přišla z Rakouska a 
nakonec byl veřejně jmenován císař Karel a jeho prostředník - jeho švakr - 
Sixtus Bourbonský. A Clemenceau prozradil,že císař Karel byl ochoten 
naléhat na Německo, aby Francii vrátilo Alsasko Lotrinsko.

Pochopitelně z toho byla veliká aféra, jež skončila naprostou 
ostudou. Karel telegrafoval L+. dubna císaři Vilémovi,že to všechno je 
jen lež, ale téhož dne hrabě Czernin se vzdal úřadu ministra zahraničí.
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A přes všechna tvrzení úřední propagandy nebylo ani v Rakousku ani v Ně
mecku a ani ve světě nikoho, kdo by věřil rakouskému popírání. Karel byl 
prostě slaboch, který nedovedl stát ani za moudrým činem, jakmile se u- 
kázalo, že naráží na potíže. Svou kolísavostí a slabostí rozpad Ra
kouska, jež chtěl zachránit, jenom urychlil. . ..

Bída v rakouských zemích přiděla Karla k ještě jedno^/zjevnfmu kon

fliktu s Raka®skam: Německem. Dal zabrat zásoby, dopravované z Uher pro 
německou armádu, ale musel zase ustoupit.

V bezmocné snaze zachránit co se dá nabídl přeměnu Rakouska ve fede
ratívni stát, a když se začala hroutit fronta vyzval dokonce české poslan
ce, aby se odebrali k armádám a zabránili chaosu. Dovolil odjezd české de
legace do Švýcarska, aby vstoupila ve styk se zahraničním československým 

hnutím. A když viděl, že všechno je marné,požadal o separátní mír a po 
Wilsonově odpovědi, jež byla signálem k rozpadu monarchie, se vzdal 
trůnu a m»atn zabránil tak občanské válce a krveprolití.

Rozvášněné doby konce války nebyly přízfnivé spravedlivému oceňo
vání tohoto Habsburka, jenž byl posledním jménem tohoto rodu, jež vzešlo 
do dějin. Ideologické zaujetí některých vůdců československé státní

W TiMk/ v/ 
politiky je zavedlo až tam,že/ Kstrls»? a /obnovení jeho panství v Uhrách a 
ve zbytcích Rakouska viděli mnohem větší nebezpečí pro nás, než snahy 
Německa pohltit zbytky Rakouska. Je proto na čase říci,že to byl slušný 
člověk, který nestačil na svůj úk2^í Otázkou je, zda by na úkol, jenž mu 

byl přisouzen,vůbec někdo stačil. Myslím, že Rakousko už nikdo na světě 
zachránit nemohl.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 686



Revoluce v Rusku a český odboj

Propaganda českých komunistů i jejich moskevských pánů přisuzuje hlav
ní zásluhu4tf/českém odboji a jeho konečném vítězství nad habsburskou 

monarchií ruské (listopadové) revoluci. Ukázal jsem již,že hlavní zá-
v

sluhu na ustavičném stupňování českého odporu proti Rakousku, ba i na 
jeho samotném vzniku, má Rakousko samo, jeho Němci a zejména Němci z 
čských zemí. Nejprve tu byl lehkomyslný vstup do války, nepopulární u 
českého lidu nejen proto, že to byla válka, ale že tato válka byla vede

na proti zemím, s nimiž český lid cítil odedávna mnohem vřeleji, než s 

Tureckem, Německem a Rakouskem samým. Pak ku všemu ještě přišla brutální 
persekuce českého lidu, odstranění skoro všech občanských svobod a poli
tických práv, spolu se stejně brutální germanisací, což všechno vedlo 
k vážným obavám o budoucnost našeho národa, kdyby sffixmafasraxká válka skon
čila vítězstvím Vídně, Berlína a Carihradu. To všechno
vedlo český lid k tomu, aby se rozešel stejně s Rakouskem, jako se svýni 
oportunistickými politiky,kteří se dočasně zmocnili vedení, když vůdci 
opravdu národní byli uvězněni. Národ se dal pod vedení tvůrčí inteligen

ce a začal diktovat své parlamentní delegaci postup zcela jiný,než byl 
v jejím úmyslu.

RaksKxfc Ruská revoluce nijakým způsobem ne zapůsobila na vystupňování 
českého odporu proti Rakousku,ač nesporně poněkud posílila naděje v kpneč- 
né vítězství našich snah. Rozhodně to však nebyla bolševická revoluce, 
jak se snaží dokazovat komunistická propaganda, ale demokratická revo

luce z března 1917, jež měla vliv na české myšlení. Pozdější tak zvaná 
říjnová (podle našeho letopočtu ovšem listopadová) revoluce vzbudila to
liko v širokých vrstvách národa mnohé vážné obavy a starosti, jež,jak 
další vývoj ukázal, nebýly ani zbytečné, ani přehnané.

V době, kdy vypukla první ruská revoluce, jež byla ve své podstatě 
jen tichým a klidným státním převratem, jenž bez krveprolití a zmatků 
nastolil vládu liberálně demokratickou pod vedením ’'kadětů", to jest 
strany konštitučních demokratů, knížete Lvova a profesora Miljukova, 
jsem byl ještě na vojně a to na území někdejší Bukoviny,pozdější to Pod-

v 
karpatské Rusi. Brzy po té jsem se však dostal do nemocnic v Cechách a 

mohl jsem hovory s přáteli i četbou novin zjittit, jak na tuto událost 
reagovala široká veřejnost. A protože jsem na vojně i ve vojenských ne
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mocnících byl v ustavičném styku s rakouskými Němci, mohl jsem zjištovat 
i jejich náladu a názory, stejně jako hrstky Cechů, kteří společně se 
mnou sloužili u pluku převážně německého.

Česká veřejnost přijala zprvu změnu režimu s potěšením a uspokoje

ním, protože se tím zdálo být vyplněno dávné české přání. Docela již vy

mizela naivní víra prvních měsíců války v "nepřemožitelný ruský parní 
válec", který se nezadržitelně převalí přes fronty a svou mohutností pros
tě rozdrtí všechen odpor rakouskvch a německých armád. Místo toho v na
šich myslích vyvstávala vždy častěji a naléhavěji otázka, jak je to jen 
možné,že stát, jenž početností svého obyvatelstva daleko předstihuje 
Německo i s Rakouskem, jehož vojsko osvědčilo často až šílenou statečnost 
a houževnatost a který se může opírat o přímo nevyčerpatelné zdroje,hrál 
tak žalostnou úlohu ve válce s Japonskem a opakuje to nyní ve své válce 

s Rakouskem a Německem. Zaxválky jsme si neúspěchy ruských armád vykládali 
zradou germanofilských vládních činitelů i povšechnou neschopností režimu. 
Doufali jsme, že zřízení dumy( parlamentu) a postupné odstraňování abso
lutismu přinese reformy, jež obrodí ruskou veleříši.Na počátku první svě
tové války jsme proto věřili, že Rusko obstojí v této zkoušce mnohem lé
pe, než ve svém utkání se s Japonskem, svému zármutku jsme však viděli, 
že ruská fronta je jedinou, na níž mají"centrální mocnosti" trvale obrov-

z
ské a poměrně laciné úspěchy. Vinu jsme ovšem nemohli svalovat na ruského 
vojáka. Nutně jsme ji tedy museli přičísti režimu,stejně neschopnému,ja- , 
ko za války s Japonci. Každá zrnina byla proto vítána, protože jsme byli 
přesvědčeni - mylně ovšem - že nic horšího už nemůže přijít. Od změny 
jsme očekávali odstranění závad, překážejících konečn/mu ruskému vítěsfctví, 

posílení Ruska jako válčící mocnosti. Oznámení nové republikánské vlády, 
že povede válku až do jejího vítězného ukončení a to s vynaložením všeho 
úsilí, jsme přijali s nadšením. Naše naděje, opírající se o ustrnutí fronty 
na západě a o postupné hospodářské i vojenské slábnutí "ústředních moc

ností" byly tím opravdu zmnoženy a posíleny.
Věřili jsme také, že se absolutistické Rusko demokratisuje a i to 

nám bylo jako rozhodným demokratům krajně sympatické a příjemné,protože 
to byly absolutistické kazy ruského režimu, jež byly v tak pronikavém roz

poru s našimi demokratickými a svobodářskými pocity. Toužíce po národní a
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státní samostatnosti,spojené se svobodou občanů ve státě, mohli jsme 

v záblesku svobody a demokracie v Rusku čerpat nadějnou posilu víry,že 
i nám kyne svoboda a demokracie. Ruský převrat nebyl ovšem ani zdaleka 
a v ničem počátktem a původem našich tužeb a snah. Směrnice našeho národ
ního života měly po této stránce již velfeii starou a pevně zakořeněnou tra
dici. Měl však jdcýsi vliv podpůrný. Nutno však si uvědomit,že i bez rus'- 

ké revoluce by se byl vývoj české politiky bral cestou, jakou již šel. 
Rozhodné akce začaly dávno před odstraněním carismu v Rusku. A nic se ta
ké nezměnilo na vývoji české politiky a jejích tendencích, když naděje, 
skládané do obrození Ruska demokracií byly žalostně zklamány následující 
bolševickou revolucí, jež válku prodloužila a na nějaký čas i vážně ohro
zila její zdárný výsledek tím,že Němcům a Rakušanům umožnila stáhnutí 
mnoha divisi s ruské fronty a poslat je na francouzskou a italskou fron
tu, kde jejich příchod způsobil těžké časy spojeneckým armádám, vedehým 
pranéschopnými vojevůdci, jež jsme ovšem mylně tehdy i později považovali 

za vojevůdce vynikající.
Převrat -jr Rusku jixx byl příznivě, ba přímo s nadšením přijat i našimi 

a říšskými Němci. Na vojně jsem byl většinou v německém prostředí a^jOsrvepo 

návratu do Čech jsem mohl pravidelně číst nejen německé, ale i české no

viny. V nemocnici se ostatně nedalo nic jiného dělat než číst a talc jsem 
četl všechno^ co mi do ruky padlo, 4/když to mnohdy nebylo to, co bych 
býval četl, kdybych měl možnost si vybrat.

Německé nadšeni pro změny v Rusku nevyplývaly ovšem z nějakého záj
mu o demokratisaci a ozdravění Ruska. Němci věřili, že státní převrat,pro
vedený za války, nezůstane isolován a že otřes jím vzbuzený povede rychle 
k zmatku, jenž Rusko oslabí a jeho válečnou moc ochromí, takže nakonec 
bude Rusko jako válečný nepřítel zcela vyřáděno. V tomto svém odhadu 
bylý',jak se ukázalo, předvídavější než my.A to při tom ani nevěděli,že 
se vláda německé říše již od samého počátku války snažila vyvolat v Rusku 
rozvrat a že na tuto snahu, jíž stupňovala po změnách|, k nimž došlo, věnu je 
závratné částky. Stejně jsme nevěděli, že komunističtí podvratníci,sídlící 

hezky za větrem ve Švýcarsku, jsou financováni německou vládou a že je tato 
vláda dokonce potajmu dopravila do Ruska, aby tam konali pro ni zrádcov- 

skou službu.
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Počáteční týdny nového demokratického režimu přinesly ovšem německé 
xxže veřejnosti, nexům neinformované o tom, co se děje v zákulisí,značné 
zklamání. Demokratická vláda byla ochotna pokračovat ve vál^.ce a dokonce i 
socialistická vláda Kerenského, která ji vystřídala, chtěla bojovat - i když 
provedla reformy v disciplině a organisaci armády, jež jsme nebyli schopni 
chápat.Němci uvolnění kázně v ruské armádě přijali s potěšením - bylo to 
patrno ze všechn novinářských referátů a úvah- protože se to zdálo jim po

tvrzovat jejich původní odhad,že Rusko spěje do neodvratné záhuby.My jsme 
tyto zprávy přijímali s nedůvěrou a rozpaky a brzy jsme se přesvědčili,že 
nový režim, místo aby situaci pronikavě zlepšil, ji jenom podstatně zhoršu

je. Mnoho nadějí vzbudila Brusilovova ofensiva,ale rozklad v ruské armádě 
pokročil již příliš daleko. Po počátečních úspěších se ofensiva zastavila 

a ruská vojska musela znova ustoupit.Armáda byla rozložena, ztratila veške- 
rou kázeň a začala se pod vlivem bolševické propagandy rozbíhat. Kronštadt- 
ští námořníci a petrohradští bolševici začali organisovat vládu*'rad dělníků 
a vojáků ” a pád vlády Kerenského byl již jen otázkou času. Nedal na sebe 
také dlouho čekat.

Historie ruské občanské války je známa a nepatří do těchto upomínek.Zůsta
ne mi však nezapomenutelným dojem, jímž na mne a na všechny, jež jsem znal, 
působily zprávy o bolševickém převratu, o Leninově a Trockého nabídce míru 
a o bolševické kapitulaci před Německem a Rakouskem a o jejich sjednání se
parátního míru v Brestu Litevském, jejž rakouský tisk s nadšením označoval 
za "chlebový mír",protože měl Rakousku opatřit pot£ebnrf potraviny. Pro nás to 

byla krutá rána. Jeden ze sloupů válečné koalice, k níž se upínaly všechny na
še naděje, se pojednou zhroutil.Všichni naši spojenci byli oslabeni a ohro
ženi zradou bolševiků. Viděli jsme německé nadšení, přímo hysterické, jejich

i v v
v v z IvOUPČLLC xzjistotu,že nyní přijde xhshkk jejich slavné vítězství a s ním i příležitost 

zatočit s námi podle své libosti a zvůle.
Pád Ruska,zaviněný bolševickou revolucí,byl pro nás žalostným otřesem a 

ne- jaka to nyní tvrdí bolševická propaganda- vzpruhou a posilou. Naše odhod
lání bylo ovšem již tak pevné a naše víra ve vítězství naší věci již tak ne
oblomná, že ani toto zklamání nemohlo otřásti naším odhodláním.Národ byl při
praven přinésti všechny oběti, vsadit všechno na jednu kartu.Onatrníci ovšem 
znova zakolísali a znova doporučovali ustupkářství, ale národ na ně již 
nedal. Kostky byly již vrženy a opatrníci museli jít cestou,kterou jim dikto
val národ.Kdo neuposlechl příkazu národa, byl odhozen a nikdy se již nedostal 
do popředí.
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Nezdařený pokus o jednotnou stranu

Snaha oportunistu, zmocnit se vedení české politiky vyvrcholila 

pokusem vytvořit novou jednotnou českou politickou stranu,jaká existo
vala v samých počátcích našeho politického života a kterou odstranil 
nezbytný vývoj. Na štěstí pro národ tento pokus docela ztroskotal,ač 
opravdu hrozilo nebezpečí, že by mohl mít úspěch, i když by byl jen 

dočasný.
Po tak značném časovém odstupu, kdy již docela opadly vášně,zmí

tající tehdy českou veřejností a kdy docela jiné problémy dominují na

šemu myšlení, bylo by nespravedlivé přičítat - jak jsme tehdy činili 
celkem všeobecně - iniciátorům této akce sobecké a nepěkné úmysly, jako 
snahu o osobní prospěch, strach o osobní bezpečnost nebo dokonce i ne
tečnost k zájmům a potřebám národa. U některých z nich takové úmysly 

jistě byly,ale akce sama vyrostla mnohem spíše z beznadějnosti a malo

myslnosti, vyplývající z přecenění německé a rakouské moci, jež byla 
tehdy ovšem na vrcholu, z nedůvěry ve vítěsttví Dohody a také v sílu 
českého lidu odolat i té nejkrutější persekuci. Nebylo jistě náhodne, 
že nejhorlivějším^zastánci této akce byli právě lidé,kteří sami nikdy 

nebyli v přímém styku s lidovými vrstvami a kteří proto ten lid nezna
li a nebyli schopni pochopit jeho myšlení i jeho oddanost zájmům náro
da, stejně jako nedovedli pochopit a vzít na vědomí jeho houževnatost 
a nezlomnost.

Inimiátoři akce viděli vojenské úspěchy ’’centrálních mocností”, 
v tu dobu opravdu veliké, stejně jako viděli germanisátorské úmysly,

v
měnící se v činy, jak vídenské viádxy vlády, tak i německých politic
kých kruhů, jež jí dominovaly a jež byly naplněny zuřivou nenávistí 
k všemu českému.Viděli, jak vojenská správa, jež rychle nabyla naprosté 
převahy nad civilními institucemi, se dala do služeb germanisace a 
persekuce všeho českého. Proto se jim zdálo,že jedinou záchranou v 
situaci, jež se jim beznadějnou, je shrnout celý národ do houfu

v 
a vé^st jej cestou pokorné poddajnosti, aby se získala přízeň a tím i 

ochrana dvorních kruhů a jejich prostřednictvím i dynastie. Protože 
neznali vůbec národ nebyli schopni si uvědomiti,že jejich akce je již 

předem odsouzena k nezdaru.Národ nebyl totiž ochoten jít jejich cestou.
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český lid se ve své drtivé většině definitivně již rozešel s dynastií a 
habsburským státem. Poněkud více překvapuje, že xmxmajißnrBjilmxjiHaiämtmimfcji 
kmzjnxd.šijninxibľ<!jHigimkma±iEfflxáia±iKmpinsihH9ŽK si neuvědomili ani, že jejich akce
i kdyby byl národ ochoten uposlechnout jejich rad,neměla by nejmenší nadě
je na úspěch. Jejich obavy o národ zakalily docela jejich úsudek.Jinak by 

byli museli pochopit,že to, národu jako záchranu, by bylo
vedlo jen do nejhorší katastrofy, jíž chtěli zabránit. Dynastie totiž,i
kdyby byla poctivě chtěla, nemohla uchránit nikoho před německou rozpí
navostí , živenou a podporovanou z Říše, jež hodlajíc pohltit svět, neměla 

v úmyslu nepohltit také svého rakouského spojence. A ostatně, i kdyby by
lo v moci dynastie učinit něco pro Čechy, každé spoléhání na pomoc a pří

zeň Františka Josefa po |»šech zkušenostech s ním, svědčilo jen o pošeti

lé nepromyšlenosti aelé akce.
Klíčem k postupu iniciátorů celé akce a k tomu,ze vyjedávání mohlo 

nabýt tak značných rozměru, byla ovšem vystupňovaná a stále se stupňující 
persekuce všeho českého. Političtí pracovníci postupovali odděleně od ná~ 
roda, který se nemohl nijak veřejně projevit. Český tisk, který byl vždy 

a tradičně mluvčím národa a snad nejdůležitějším politickým činitelem v

naší veřejnosti, byl umlčen.Policejní tlak byl nezměrný již od samého po
čátku války. Již v září 1914 byl úředně zakázán deník státoprávně pokro
kové strany "Samostatnost" a deník národně sociální strany "české slovo". 

Ostatním listům sdělila policie jak mají psát, nechtějí-li být postiženy 
stejným osudem. I tak censura řádila denně a zakazování listů pokračovalo. 

Postihlo i "Národní listy".
Také hlavní političtí vůdci národa byli odstraněni.Heed na podzim 

1914 byl zatčen předseda národně sociální strany Václav Jaroslav Klofáč, 
bez ohledu naá jeho poslaneckou immunitu a s ním také vůdce národně so
ciální mládeže Špatný. R.1915 došlo již k popravám českých lidí pro roz

šiřování letáků, jež Rusko rozhodilo po českých zemích. V dubnu 1915 byl 
Rakousku věrný,ale služný a zákony se xjezžísí udržovat snažící místo- 
držitel v království Českém ^rabě František Thun nahraŽen hrabětem Mayem 

Coudenhouvem, sleným to nástrojem vlády a ještě spíše hlavního vojenské
ho stanu. V květnu pak byli zatčeni vůdce národní strany svobodomyslné 
poslanec dr.Karel Kramář (také bez ohledu na poslaneckou immunitu) a 

starosta České obce sokolské dr.Scheiner. V červenci zatčen mladočeský 
poslaneď dr. Alois Rašín, v říjnu sociálně demokratický poslanec dr.
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František Soukup, jejž neuchránilo ani jeho opatrnictví v ’’knoflíkové 
aféře". Zatýkáni hýli ovšem i jiní lidé, rozpouštěny spolky a zabavován 
jejich majetek.

Proces proti dr.Kramářovi a dr. Rašrnovi, jejž cel' národ považoval 
za namířený proti sobě, začal á. prosince 1915» Není proto divu,že vedou
cí kruhy české politiky byly polekány. Zdálo se jim, že Viděn může snad
no rozdrtit bez odporu všechno české a žen není opravdu jiné možnosti,než 
se vzdát všeho odporu a zachránit, co se zachránit dá poslušností a pod
dajností. Lépe se plazit po břiše než padnout stoje, to bylo jejich heslem. 

K skupinám ,podporujícím Rakousko ze zásady,jako na příklad Katolická 
národní strana, vedená dr.Mořicem Hurbanem a sociálně demokratická strana, 
vedená dr. Bohumírem Smeralem, se připojili vyděšenci z ostatních stran, 
jejichž význam, do té doby neznačný, nadměrně vzrostl odstraněním skuteč
ných vůdců, kteří by byli mohli jejich činům zabránit,kdyby byli na. svo
bodě. U národní strany svobodmyslné se zmocnili vedení oportunisté jako 
jiosl. dr.Fiedler( bvvalý rakouský ministr)posl. dr.Tobolka, posl. Jfeštálka/XZ

v 
posl.Cech. Oposice, vedená gen. tajemníkem strany Fr.Sisem, posl.dr.Metel
kou, poži. dr. Lukavským a inž. Bečkou, ač za ní stála drtivá většina 
členstva se nemohla uplatit, tím spíše, že i "Národních listů" se zmocni
la na čas oportunistická skupina a vládl jimi šéfredaktor Hevera. U národ
ních sociálů se dostal do popředí oportunistický Híibschman. Jiří Stříbrný, 
který stál v čele oposice, musel čekat,až přijde jeho čas. U sociálních 
demokratů Smeralq^křídlo zatlačovalo a dokonce i pronásledovalo Modráčka, 
Hudce, Habemana a Bechyněho. A tak se chvíle zdála vhodnou pro konserva
ti vní skupiny, dávno již bez politické moci a opory v národě, ale mající 
ještě z dřívějška značné společenské styky, zejména v kruzích šlechty,aby 
se pokusily postavit se v čelo národa a vésti jej cestou jinou, než dosud 

kráčel.
Poslední mohykáni mocné kdysi strany národní (staročeské),kterou již 

dávno národ o volbách rozdrtil a od té doby ve všech volbách docela kate
goricky odmítal, přispěchali najednou s nabídkou, že se znova ujmou vedení 
národa, aby jej zachránili.

Porad, vedených za předsednictví dr.Mattuše se účastnili zástupci 

všech českých politických stran, včetně sociálních demokratů a agrárníků.
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Pouze strana státoprávně pokroková odmítla hned na počátku docela kate
goricky mít něco společného se staročeským pokusem ujmout se vedení a to 
z důvodů zásadních.Státoprávně pokroková strana se totiž od samého počát
ku válečného konfliktu postavila docela otevřeně proti mnaiErakzi dynastii, 
monarchistické vládní formě a proti Rakousku v jakékoliv staré formě či 
nové úpravě. Také sociální demokraté nehodlali vstoupit do nové strany, 

ne snad proto,že by jí byl vadil její rakouský oportunismus, ale proto, 
že nebyla socialistická.

Zprajr se zdálo,že se oportunistickým českým politikům opravdu podaří,
co se nezdařilo brutální rakouské persekuci, totiž ochromit a podlomit -in

stinktivní odpor českého lidu proti válce, habsburské Monarchii a Habsbur
kům vůbec. V lednu 1916 bylo vydáno slavnostní prohlášení, oznamující za
ložení jednotné národní strany pod vedením dr. Mattuše. Tato jednota měla 
však od samého počátku značné mezery. Do jednotné strany nevstoupili ani 
státoprávní pokrokáři, ani sociální demokraté, ale také ani agrárníci fač 
jejich vedení s chystanou politikou docela souhlasilo). Jejich důvodem 
bylo zřejmě,že v tu dobu byli dosud spíše zájmově stavovskou než čistě 
stranicko politickou organisací. Nepřidala se ani Katolicko národní stra
na, jež ve svém zanícení pro Rakousko zacházela ještě mnohem dále, než 

staročeský oportunismus. A tak byla tato"jednotné " strana omezena jen na 
staročechy, pokud ještě nějací byli, část realistů,aást mladočechů a 
národní sociály.

v
Česká veřejnost se k straně stavěla odmítavě od samého počátku ,ač z 

pochopitelných důvodů nebylo možno organisovat proti ní nějakou veřejnou 
kampaň- iniciátoři akce měli po této stránce monopol informování veřej
nosti. Nicméně, postup víděnské vlády pomohl podrazit nohy oportunistům 
a zmařit jejich poslední naděje na úspěch. Den ze dne se ukazovalo,že vál
ka, v níž se na českých vojácích požadovalo, aby za Rakousko krváceli, 
není v jejich zájmu a že od tohoto státu nemohou čekat nic, než poněmče
ní své vlasti a naprostou bezprávnost svého národa.

Jednotná národní strana, založená v lednu 1916 se dožila toliko květ- 
na onoho roku. Ztroskotala při jednání o programu. Kamenem f^pjvbyl návrh, 
aby se veřejně a nekompromisně prohlásila pro habsburskou politiku,pro 
monarhhii a dynastii. Tak daleko však nechtěla většina zajít. Byla ochotna 

se přikrčit, aby národ uchránila dalších ustrků, ale nechtěla se ztotožnit
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s režimem,jejž národ nenáviděl. Tím skončila jednotná národní strana svůj

život, jenž měl galvanisovat trosky hynoucí staročeské strany i za cenu, 
že by strana sloužila Habsburkům proti vlastnímu národu. Po celé akci 
zbyl už jen "Národní výbor", vedený Mattušem až do doby,kdy Mattuš byl 
vytlačen z popředí živly národně rozhodnějšími a nebojácnějšími a kdy pro
pagátoři národní jednoty ve službách Rakouska byli zcela vyřáděni z české 

politiky.
Pokusy o sjednocení české politické delegace ovšem pokračovaly i na

dále. Na obzoru se objevila koncepce koordinace české politiky,tentokrá- 
te pod vedením agrární strany. Ty vedly k založení Českého klubu , to jest 
klubu českých poslanců na říšské radě, "český klub" skutečně existoval a 

po nějaký čas mluvil autoritativně jménem národa,ač po slušně dlouhou do

bu byl v rozporu s cítěním národa a jeho tužbami.
Jednotná národní strana, nikým neželená, zanechala po sobě nejen raku- 

šácké články v Baštýř/ově denících MnznýMxaxm. "Kurýr" a " Hlas národa", jemuž 

pražský vtip přezděl "hlas maroda" a v Kotrbově ultraklerikálním deníku 
"Cech". Zanechala po sobě také vystupňovanou nedůvěru české veřejnosti 
k politickým vůdcům,kteří se ujali vedení politických stran v době,kdy 
nejpřednější vůdci stra^yli ve vězení. Mezi politickou representací národa 

a národem samým se propast ustavičně prohlubovala. Do doby, kdy se z vězení 
vrátili skuteční političtí vůdci, jimž národ důvěřoval a kdy k moci ve 
stranách přišli politikové opravdu národní, vedení národa přešlo na české

z 
intelektuály a zejména pak na české spisovatele. Jejich ušty řekl národ 
svým politickým představitelům jakou cestou se mají dát. Národ se rozhodl 
nepřijímat od svých politických zástupců pokyny, jakou cestou se má brát, 
ale trval na tom, že on je oprávněn jim říci, jak mají postupovat a kam 
mají směřovat.Politikové mluvili jménem stran, ale každý viděl, že to 
jsou jen fm^^xraámlsmzmvraámkfflxm generálové bez vojska.Národ se obešel 

bez generálů.
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Od "jednotné" Národní strany k českému svazu

Mezi válečnou krisí 1914“1918 <je již nčkolUäk desítiletí, ale i po 
tak dlouhé dohě je trapné a zahanbující vzpomínat na historii žalostného 
oportunismu vůdčích českých politických činitelů. Avšak, nelmsjaxt nelze 

se tomu vyhnout, už proto ne, že proti této temné a zarmucující stránce 
našich politických dějin stojí zářný zjev jednoty národa, kmSx viděl 
tam, kde jeho dočasní vůdci neviděli nebo dokonce vidět nechtěli.Tato 
vzpomínka může být posilou právě ve chvílích,kdy nemůžeme klást naděje 
do budoucnosti na nikoho jiného než n§^ten národ.

Jednotná "Národní strana", jež ve své podstatě neměla být ničím ji

ným, než vzkříšením ztroskotavší a národem odmítnuté strany staročeské, 
zahynula, jako její předchůdce. Nezdar tohoto pokusu postavit českou po
litiku do služeb Rakouska a proti Dohodě měl za následek, že se incia- 
tivy ujal Antonín Švehla, vůdčí činitel tehdejší české strany agrární. 
Švehla usoudil, že je potřebí vytvořit dva orgány, jež by koordinovaly 

českou politiku. Jedním z nich měl být "Český svaz", společný parlament
ní klub českých poslanců na říšské radě. Druhým pak měl být "Národní vý
bor", jenž jako sdružení zástupců všech českých politických stran se měl 
stát nejvyšší politickou organisací a. nejvyšším ssü nad stranickým orgá
nem národa. "Národní výbor" měl stát nad "Ceskýn svazem" a těžiště české 
politiky a především její vedení, mělo být přeneseno z Vídně do Prahy.

Oba orgány byly zřízeny po dlouhém a velmi svízelném jednáni, jež 
komplikovaly nejen rozpory v názorech mezi oportunisty a radikály,ale 

f

také sví-zelnou a deprimující válečnou a politickou situcí. V té době 
se rakouským a německým vo j skum^pw^^T na ruské fronte průlom u G-orlice, 

znamenající obrovské vítězství, jímž byly ruské armády rozvráceny a uve
deny v žalostný zmatek, z něhož se vlastně již vůbec nikdy nevzpamatova
ly. Byl tu také ( v červnu 1916) rozsudek smrti nad dr.Kramářem a. dr. 

Rašínemý^a rakouská v^áda provedla také různá opatření, stupňující germa- 
nisaci českých zemí a oersekuci všech neněmeckých národů monarchie, s 
výjimkou ovšem polskéyfV maďarské polovině monarchie, jež žila ssižmšnž

V v v v
vlastním životem, stupňovala se maďaríáace a pronásledování nemadarských 
národů.) To všechno mělo značný vliv na lidi zbabělé, opatrnické, opor- 

tunistické nebo zmalomysJněné. A polekanci, jako nan příklad dr.Mattuš - 
iniciátor "Národní strany"—«jde nespokojili tím, že byli sami plni strachu- 
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v zájmu spravedlnosti budiž uvedeno, že u Mattuše a u většiny i když 
ne u všech jeho spolupracovníků to nebyl strach o osobní bezpečnost 
neho majetek, ale vlastenecký strach o národ a jeho budoucnost - ale 

děsili jiné, často takovým způsobem, že to někdy budilo dojem hrozeb. 
Velkou překážkou v této situaci byla oeBsura tisku a nemožnost svolávat 
veřejné schůze, čímž bylo znemožněno náležité informování veřejnosti, U- 
stal styk mezi vůdci a vedenými. Národ nevěděl, co hodlají podniknout 
politikové a proč a politikové nevěděli, co si o tom národ myslí a co 
M přede, k čemu je odhodlán a jaké oběti je ochoten přinést. Tak se 
stalo, že vůdci nikoho nevedli a národ se vedl sám, řídě se shým ’.nkAem 
Za této situace je jen pochopitelné, že hodně dlouho ani"Národní výbor", 
ani "Český svaz" se netušil valné důvěře veřejnosti,jež se postupně ra- 
dikalisovala a byla prosycena krajní nedůvěrou k politikům, kteří tolikrát 
selhali, i když někdy selhali bez vlastní viny.

"Český svaz", jenž se ustavil 19.listopadu 191° sdružoval všechny 

dosud nezatčené a mandátu v říšské radě nezbavené poslance z českých 
zemí.Jen dva odmítli vstoupit do této organisace, totiž oba poslanci 
strany státoprávně pokrokové Kalina a Prunar. Oba vstoupili do "českého 

svazu'mnohem později, až když tento jednotný poslanecký klub změnil 
svou původní politickou linii a v zásadě přijal politiku státoprávní 
za podklad svého postupu.

Vznik Ceskeho svazu nevzbudil tedy na svém počátku ani mnoho nad

šení ani mnoho důvěry. Každý ovšem chápal, že je potřebí, aby ječhota 
národa byla vyjádřena také jednotou mezi politickými představiteli čes
kého lidu, ale dosavadní nestatečný pottup poslanců a jiných politických
Binäfeemu nutně vzbuzoval v české veřejnosti spise obavy než naděje. 

Byl tu strach,že sjednocení poslanci ve své dosud projevované chabosti 
kompromitují znova a ještě více národní snahy a dostanou se do rozporu 
se zahraniční akcí, o níž sice národ neměl dosud náležitých informací, 
ale s níž rozhodně souhlasil již proto, že byla rodiodně protirakouská. 
Bylo mnoho obav, že vídenská vláda bude nyní mít možnost uplatňovat ještě 
snáze svůj vliv a svými hrozbami působit na jednotný orgán a malou 
hrstkou funkcionářů, z nichž žádný se dosud netěšil neomezené důvěře 

národa a že jí to půjde mnohem snáze, než kdyby měla vykonávat svůj ná

tlak na samostatné politické strany,jež ve svém souhrnu měly větší počet 
funkcionářů, z nichž na mnohé se dalo působit opačným směrem zdola.Ne-

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 697



zdálo se také, že "by nová organisace "byla schopna nebo ochotna změnit svou 
linii a zaujmout pevnější stanovisko proti vládě, když v jecích řadách je 
tolik osobností,jež vzbudily nelibost národa svým oportunismem a opatrnic- 
tvím.Na začátku skoro každý soudil, že jde spíše o změnu firmy než o 
změnu politiky a mnoho lidí nevěřilo, že jde o pokrok, ale o nebezpečné 
zhoršení daného stavu.

A hned na samém počátku existence "českého svazu" se ukázalo, že tu 

nešlo o plané ohavy. Jedním z jeho prvních projevů byl přímo pafelízalský 

projev soustrasti nad úmrtím císaře Františka Josefa I. Representanti 
české politiky mluvili podlézavě o panovníkovi,který se tak často a tak 
hrubě stavěl proti českému národu a jejž všechen český lid nenáviděl a 

jímž opovrhoval.
Tímto projevem se propast mezi národem a politiky nebezpečně prohlou

bila. Dokud nebylo slanéckého klubu, dalo se připsat oportunis-
tické projevy na vrub pochybené politiky jednotlivců, nebo některých sku

pin ve stranách, nebo některých stran vůbec. Když však nyní zde byl tento 
orgán, proti němuž nestála jako protiváha žádná organisovaná oposice,mohl 
skutečně činit dojem totální a autoritativní representatce národa a každý 
jeho projev mohl být ovšem považován za autentický projev politické vůle 
a citů českého národa, "český svaz" se snadno mohl stát nástrojem,jenž

v 
mohl podrazit nohy české akci v zahraničí, nebo ji alespoň podstatně ztí
žit. Jistě není jeho zásluhou, že se tak nestalo.

Zástupci "českého svazu" se na počátku opravdu mohli strhat svou sna

hou dokázat, jak jsou oddáni Rakousku a habsburské monarchii. Ofietífíně se 
zúčasthili korunovace Krai Karla v Uhrách,ač tato akce znamenala poškoze
ní českých státoprávních požadavků. Na projev pohody z ledna 1917, že mu
sí dojít k osvobození Čechoslováků a na prohlášení amerického presidenta 

Wilsona z 22. ledna 1917, že každý národ má mít na vůli si svobodně sta- 
novit vlastní vládní formu, dal Český svaz rakouskému ministru zahraničí 
k disposici prohlášení,jež se přímo stavělo proti československé zahranič
ní akci a projevům dohodových státníků. A z"českého svazu" vyšlo ještě 

několik jiných projevů, čpících servilností, jež byla docela v rozporu 
se smýšlením lidu, jejž tento Svaz předstíral zastupovat.

Jedinými mírně oposičním činem, jenž však nic neznamenal, byl požada

vek, vznesený 14. dubna 1917, aby se sešel hnova rakouský parlament,ale 
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to "bylo již stejně v programu nového císaře. Karel Poslední nebyl ždáný 

žádný politický genius, ale pod vlivem některých svých rozumnějších rád
ců a zejména své manželky Zity, dokázal pochopit,že metody, jimiž monar
chii spravoval a do sebevražedné války zavedl jeho předchůdce,mohou mít 
za následek toliko hroznou katastrofu,jíž odvrátit lze jen neodkladnými 
činy. Uvědomoval si, že k tomu je potřebí radikálních reforem.Nebyl však 
dost silný a k vládě přišel příliš pozdě,aby je mohl provésti. Rakousko 
bylo již pod příliš mocným a zrovna nepřekonatelným vlivem Německa,aby se 
mohlo odvážit čelit pangermánským snahám vlastních Němců,aby mohlo zabrzdit 
výbojné snahy Říše,opojené dosavadními úspěchy na bojištích a aby mohl změ

nit názory potlačovaných neněmeckých národů monarchie, majících již dost 
persekuce,jíž byli podrobeni.

’’Český svaz", jehož založení i jehož pna trvající oportunismus jeho
© v A.Virminiciátoři a první vůdci motivovali a <JÚ£®avedlnovali xnafiSaH uchránit 

český lid toho nejhoršího, neuchránil český lid ničeho. Policejní perseku
ce se stupňovala, centralisace xmxmksixmxmkaxxxac se utužovala a také němec- 

kost Rakouska byla vždy více a více zdůrazňována a administrativními opa
třeními upevňována a uplatňována.A každé zmírnění, k němuž došlo pak za 
krátkého panování Karlova, byla spíše dílem Karla a jeho rádců, než zá
sluhou "Českého svazu" v jeho počátečním utváření.

Byli to zase jen oba státoprávně pokrokoví poslanci,kteří žádali,aby 
byl svolán k zasedáni český sněm, jenž by řešil státoprávní otázky českých 
zemi,protože pouze tento sněm byl k tomu po jejich názoru i po názoru pře
vážně většiny českého lidu oprávněn. Vídenský parlament si takovéto prá
vo přisuzoval a osvojoval neprávem.

Český lid jistě toužil po obnově ústavních poměrů a politických svobod, 

ale veřejnost se současně obávala opětného zasedání parlamentu. Neměla 
strach z vlády ani z Němců, protože nic horšího již od nich menohlo přijít, 
ale z vlastních poslanců, jimž by opětné schůze parlamentu mohly poskyt
nout tribunu, z níž by mohli natropit mnoha zla. Skutečně také až v po
lovině r. 1917 ,kdy se přihodilo již mnoho věcí, jež změnily situaci,se 
začaly z "Českého svazu" ozývat hlasy odvážnější, zejména ušty poslanců 
Staňka,Práška, Stříbrného,Adolfa Stránského a některých jiných.

"Národní výbor " v Praze nezaZel ve své poddajnosti k Vídni tak da

leko, jako poslanecká delegace ve Vídni. Rozdíl byl hlagvně v tom,že za

tím co čeští poslanci ve Vídni dali na sebe působit vídenským prostředím 
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*
a nátlakem dvorních a úředních kruhů a žili při tom zcela odtrženi od 
národa,členové "Národního výboru"žili v Praze, nebo do ní stále dojíždě
li a byli ve stálém styku se svým českým okolím, jehož smýšlení tedy zna
li a jehož náladám podléhali. Ale ani "Národní výbor" ve svém původním 
složení nevzbuzoval mnoho důvěry. I když veřejnost pro nedostatek spolehli 
frých informací nemohla přesně vědět co se děje v jeho řadách,přece jen 
proskakovaly zprávy o vlivu oportunistů na rozhodování tohoto výboru. Na 
jedné straně radikální skupiny, jako na^^mámKraxitix mladočeská, seskupená 

okolo Františka Síse, inž.Bečky, prof. Metelky a dr. Franty, státoprávní, 
jíž vedl dr.Antonín Hajn, mohly vymáhat radikální postup, ale na druhé 
straně činitelé staročeští, jimž dopřáno zastoupení mnohem větší než 
příslušelo početnosti i politickému vlivu jejich strany ,katolicko-národ-

v
níjtak zvané české šlechty a Smeralovo křídlo sociální demokracie mohli 
ovlivňovat živly povolnější nebo ustrašenější. Dlouho se jim dařilo 
zatlačovat celek na cesty, jež nebyly přijatelné národu.

Politika "Národního výboru" byla tedy celkem kolísavější než "Čes

kého svazu", jenž dosud nezakolísal ve svém oportunistickém stanovisku, 
dokud nedošlo k velkým otřesům doma i v zahraničí. Březnová demokratická 
revoluce v Rusku a amnestie českých politických vůdců přivodily ovšem pod
statnou změnu, zejména také proto,že návrat dr.Kramáře,dr.Rašína, dr.
Scheinera, Václava Jaroslava K^ofáče, J. S. Machara a Viktora Dýka, spo

lu s jinými, znamenal px návrat první garnitury do vedení národa.A tato 
garnitura byla vpravdě národní.

Rozhodným činem však, který celou českou politiku změnil rázem a 
pronikavě a který přiměl české poslance i jiné politické pracovníky ,aby 

respektovali vůli lidu a postavili se s ním do jednoho šiku, byl projev 
českých spisovatelů z května 1917. Oportuhisté se tomuto projevu bránili 
a vzpírali se jej vžiti na vědomí, ale nakonec se museli podrobit zřejmě 
projevené vůli národa. Pak se ovšem"Ceský svaz" i "Národní výbor" sta
li opravdu tím, čím měli být od samého počátku, totiž představiteli národ
ní vůle a strážci národních zájmů.
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Projev českých spisovatelů, adresovaný českým poslancům vídenského 
parlamentu, publikovaný prvně 17. května 1917 pražským agrárním večerní
kem ’’Večer" přišel v pravý čas.Jistě to nebyl první projev obecné nedů
věry širhkých vrstev lidových k lidem,kteří na sebe vzali za válečné 
persekuce úkol zastupovat národ a mluvit jeho jménem. Nebyl to také 

první projev nelibosti nad jejich postupem. Ze všech dosavadních akcí 
to však byla manifestace nejdůraznsjší a nejúčinnější.Rozhodným způso

bem podepřela všechny akce, jež se v tu doby počaly již uspěšeně rozví
jet ve všech politických stranách. Všude začal boj proti oportůnistům, 
kteří, když je ^sŤíůdá’okolností, či lépe řečeno policejní persekuce, jež 

odstranila skutečné vůdce, z malomyslnosti ,nestatečnosti a někdy i ze 

snahy o hmotný a jiný prospěch se hrbili před vládou,pronásledující je
jich národ a přisluhující dynastii,jež pro tento národ nehnula prstem a 
s pronásledováním zřejmě souhlasila. Tato poslanecká garnitura klesla 
přece až tak hluboko, že veřejně Zatratila zahraniční osvobozovací akci.

Byl to právě projev předsednictva "Českého kinW svazu" ze dne

30. ledna 1917, učiněný u ministra zahraničí hraběte Czernina, jenž měl 
rohhodný vliv nejen na formu, ale i na lavinový přímo úspěch projevu 
českých spisovatelů. Tomu však je už hezky dávno a protože se mnoho za

pomíná, nebude jistě nijak na škodu, připomenu-li tento čin žalostného 
oportunismu, jenž zanechal trvalou skvrnu na českém zápasu o svobodu a

V.
státní samostatnost. Nota Ctyřdohody z 8.ledna 1917 se vyslovila veřej
ně pro osvobození Cechů od cizího panství. Na tento projev, přijatý s 
nadšením celým národem, reagoval na^iátlak hraběte Czernina "český svaz" 

jménem téhož národa,aniž by se jej dotázal o zmocnění. Učinil tak tím
to způsobem: "Vzhledem k odpovědi států Čtvřdohody presidentu Spoje

ných států Wilsonovijve které státy válčící s naším mocnářstvím uvedly 
mimo jiné také osvobození Čechů od cizího panství jako jeden z cílů,k

v
nimž chtějí mocí zbraní dospěti,presidium Českého svazu odmítá tuto 
insinuaci,které spočívá na předpokladech úplně nesprávných a rozhodně 
prohlašuje,že národ český Ijako vždy v minulosti tak také v přítomnosti 

Pro.jev českých spisovatelů z května 1917
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a v době příští jen pod žezlem Habsburským vidí svou budoucnost a pod
mínky svého vývoje".

Toto osvědčení k vůdčích činitelů "Českého svazu" pochopitelně po

horšilo český lid a prohloubilo propast mezi politiky ve Vídni a lidem 
ve vlasti. Popohnalo také akci, kterou již delší čas připravovala sku
pina vlasteneckých pracovníků. Iniciativa k celé akci vyšla od Jarosla

va Kvapila, jenž se o věci radíval se svými druhy, zejména s dr.Přemysle9 
V
Sámalem a známým samosprávným pracovníkem dr. Bedřichem Štěpánkem. Porad 
se také účastníval státoprávně pokrokový poslanec Kalina, jenž nebýl 
členem "českého svazu" a mlád český poslanec dr.Franta, člen skupiny 

Františka Síse, o níž bude řeč při jiné příležitosti. ( Když dr.Franta
v

r.1911 kandidoval do-vídenského parlamentu, byl jsé^s několika přáteli 
poslán do Hradce Králové, ahych tam pomáhal ve volební kanceláři. )Schů- 
zek se někdy účastnil i šéfredaktor "času" dr. Jan Herben a bratří Heidle- 

rové( dr. Sústav,ministr zahraničního obchodu v první vládě republiky a 
předkseda Svazu cukrovarníků a dr. Jan, předčasně zesnulý historik ve
likého nxád nadání), z nichž ýz zejména dr.Jan Heidler byl v celé akci 

horlivě činný. Původním úmyslem bylo připomenout veřejným způsobempNá- 
rodnímu výboru" i "českému svazu", že se ustavili způsobem, do něhož ne

měl ná.rod neměl co mluvit a že tedy mohou mluvit jen za sebe a ne za 
národ. Proto je měl manifest vyzvat, aby se vyhnuli všem projevům,jež 
by poškozovaly českou věc.Projev měli podepsat podle původního plánu 
představitelé nejrůznějších oborů a složek národního života. Jaroslav 

Kvapil pak však dospěl k názoru,že by to byla akce příliš složitá a za 
daných censurních poměrů obtížná, ba neuskutečnitelná. Proto sejněla pod

pisová akce omezit jen na české spisovatele.
Hned na samém počátku získal Kvapil radostný souhlas Aloise Jiráska, 

jehož autorita umožnila akci její hladký průběh, ač obecná reakce byla 

taková, že se nikdo nevzpíral se jí účastnit.Kvapil vypracoval společ
ně s dr. Janem Heidlerem koncept manifestu, který měl být doručen do rukou 
předsedy "Národního výboru" cbiiácmKfcixmxttxrim® jimž tehdy byl dr. Karel 
Mattuš. Měla tak učinit delegace šesti význačných starších českých spi

sovatelů, tntmx Vybráni byli: Alois Jirásek, Antal Stašek, Josef Thomayer, 

Ignát Herrmann,Jan Lier a K.V.Rais.
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K uskutečnění tohoto projektu však nedošlo. Ještě než "byly získány 
podpisy ode všech od nichž měly být opatřeny,- někteří z nich žili mi
mo Prahu - došlo k pohoršujícímu projevu "českého svazu" k hraběti 

Cze?’ninovi. Stalo se nutným pozměnit připravovaný projev, dát mu ráz 
rozhodnější a všeobecnější a vyčkat vhodné příležitosti, kdy by tento 
projev nejvíce zapůsobil. Původně bylo v úmyslu žádat poslance,aby mlče

li. Nový manifest chtěl žádat více - měl jim uložit způsobem .co nejroz
hodnějším, aby promluvili a to za národ st v jeho duchu ,ne za Rakousko 
a polekance v českých řadách.

Původní koncept nového projevu sepsal Jaroslav Kvapil,který použil 
některých formulací, navržených dr. Janem Heidlerem. UpraviWjej dr. Bedřich 
Štěpánek, dr.Antonín Hajn, dr.Přemysl Sámal a generální tajemník národní 
strany svobodmyslné František Sis, jenž se stal již jedním z nejpředněj- 
šíšh vůdců oposice proti oportunistické skupině poslanců Maštálky,Tobol
ky a Čecha*.Po stránce slohové provedli některé úpravy Alois Jirásek 

a dr. Jan Herben.
Na počátku bylo v úmyslu sehnat dvacet podpisů. Pak se tento počet 

rozrostl na padesát a nakonec jich bylo více než dvě stě.První, kdo po-
v

depsal manifest byl Alois Jirásek, po něm dr. Štolba. Lier tak učinil 
na smrtelné již posteli, Machar z Vídně, Ryk z vězení, kam mu byl pro- 
jev propašován a stařešina českých spisovatelů Ervin Spindler,jenž stál 
u zrodu národní strany svobodomyslné, pohnutým dopisem označil den pod
pisu za jeden z nejštastnějších svého dlouhého života.

Blížilo se svolání vídenského parlamentu a *český svaz" měl v po

lovině května konat svou valnou schůzi.Proto rozhodnuto odevzdat pns 
projev před touto schůzí. Jaroslav Kvapil donesl proto s dr. Jiří 
G-uthemf známějším později jako Guth-Jarkovský, jednatel Svatobora a 
první ceremoniář presidenta ruphxtiikyý republiky) k místopředsedovi Sva- 

zu agrárnímu poslanci Stankovi, jenž delegaci i projev prijal s na

prostým nedostatkem nadšení - ale politikové vůbec viděli hrozně neradi 
tento zásah "amatérů" do toho, co považovali za sféru jim výlučně vy
hrazenou. Akce zatím pokračovala a ustavičně přicházely další podpory. 
Dne 17.května došlo k dvěma blahodárným indiskrecím, jež z akce dosud 

soukromně vedené, učinily záležitost celého národa. Jaroslav Kvapil 
uveřejnil ten den v mladočeském deníku "Nároď'f jehož jsem se stal 
později hlavním politickým redaktorem),který vznikl jako náhražka
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úředně zastavených "Národních listů" úvodník, v němž se zmínil o celé 

akci, aniž by ovšem manifest uveřejnil. Ale pražský agrární večerník 
’Večer" vyrukoval odpoledne s plnjnn zněním manifestu se všemi dosavad
ními 222 podpisy. Projev působil jako puma. Roznítil celý národ.

v
Projev žádal české poslance vídenského parlamentu,aby si ve chvíli, 

kdy se zase sejde parlament, uvědomili plně své povinnosti k národu 

a podle toho jednali. Projev mluvil důrazně o potřebě politických a ob
čanských práv a svobod, danokracii a státní svoboď. Jistě by jej měl 
znát každý věrný příslušník národa,protože patří k nezapomenutelným do
kumentům české historie, jako jsou Husovy listy z Kostnice, odpovědný 

list českých stavů kostnickému koncilu,Apologie českých stavů-,Komenského 
Kšaft a pod. Manifest končí tímto důrazným napomenutím:"Nedovede+e-li 
učiniti zadost všemu, čeho na Vás národ žádá a co Vám ukládá,vzdejte se 
raději svých mandátů, prve než na řžšlskou radu vejdete a odbolejte se 
k své nejvyšší instanci: k svému nu rodu •'"

Původně nebylo zamýšleno publikovat manifest tiskem,zejména pokud 
na n$j neodpoví "Český svaz", ale indiskrece "Večera" měla důsleýdky nej
blahodárnější. Uvedla v pohyb lavinu národního nadšaií, jež se ustavičně 
rozrůstala a nakonec mmadtidia úplně rozdrtila poslední posice oportunismu.

V tisku se manifestu o/všem dostalo přijetí hodně nestejného. N^kde 

byl nadšeně vítán, jinde komentován rozpačitě nebo i nevraživě - tisk, 

pokud byl pod vlivem oportunistů, tlumočil jejich názory.Také vůdčí či
nitelé "Českého svazu" se zprvu pokoušeli manifestu nedbat a nejeden z 
nich se vyslovil nevrle o spisovatelích,kteří se pletou do politiky,jíž 
nerozumí. Další události v národě však, kdy se k projevu spisovatelů za
čaly družit hromadné projevy universitních a středoškolských profesorů, 

učitelů, výtvarníků, herců a jejich organisací, stejně jako organisací 
dělnictva a dokonce i obecních i městských zastupitelstev, ukázaly vxakx 
prostě marnost každého odporu proti vůli národa. Národ zahořel náhlým 
nadšením v němž vyústila léta strádání a houževnatého odporu a pod tím
to tlakem musel "český svaz" kapitulovat,ač některé skupinky zůstaly 

černožluté až do samého konce monarchie. Politika Svazu, do té doby 
jednoznačně rakušácká, zakolísala pod nárazem, stala se opatrnou a 
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zdrželivou a pouhé dva či tři měsíce stačily,aby pod tlakem veřejnosti 
byl docela zlomen vliv opatrníků a česká delegace,až náprstku nepolep- 

šitelných,jež pak pozdější vývoj definitivně smetl do politického pro
padliště, šla již v stejnokroku s národem. Hodně dlouho však politické 
vedení národa pokulhávalo za národem. Na nějaký čas připadlo vedení ná
roda a úkol mluvit za něj českým spisovatelům a tvůrčí inteligenci. Bylo 

to jen správné a ještě po desítiletích všem z nich patří obdiv a vřelý 
dík celého národa, zejména ovšem té neštastné generace, jež žalostně 
promarnila svou lehkomyslností aa a neprozíravostí ,co oni se svými 
předchůdci pro národ vyzískali a vybojovali.Projev českých spisovatelů 
věru vyvedl český národ z údolí hlubokého ponížení na cestu, vedoucí k 

vrcholu, k vyplnění snů a horoucích tužeb mnoha generací.
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Bod obratu

Manifest českých spisovatelů byl nepřehlédnutelným signálem,že 

cesta české politiky dospěla na křižovatku, jež znamená obrat.Proto 
se stal tento manifest nepřehlédnutelným mezníkem naší národní histo
rie. Tento důležitý čin však neznamenal okamžitou změnu,ani ukončení 
vnitřních politických bojů.Přinesl naopak jejich přiostření, vystupňo
vání zápasu mezi oportunisty a národem. Politikové, kteří se dovolávali 
své odborné znalosti, o níž bylo v národě již tolik pochybností a své

ho pověření, získaného volbami z 1911, jež se konaly za docela jiných 
poměrů,se dívali nevraživě na každý pokus mluvit jim do jejich po-

v 
litiky. Činili co mohli, aby tomu zabránili.Ale tlak,tak veřejně pro-

v
jevný se ustavičně stupňoval. A tou měrou, jak odpor sílil, byli opor- .
tunističtí politikové, tvořící dosud většinu poslanecké delegace,(Ustu
povat krok za krokem, činili tak zdrá^a/ve a neochotně, tak pomalu,jak 

jen mohli, ale tlak se tak zvětšoval, že i jejich tempo ústupu se po

čalo zrychlovat.
Projev českých spisovatelů nezůstal osamocen. Kvapně byl 

souhlasnými a obdobnými projevy nejrůznějších národních skupin, stejně 
jako volených obecních a okresních zastupitelstev. Začaly i veřejné de
monstrace, jako na př. 30.května mfltaíná manifestace asi 15.000 českých 
d/lníkí / Praze, kteří yygBmäimx^xmxÄ Vtovára'ch,aby demonstrovali 

svůj souhlas s projevem duchovních vůdců národa a dali tak i výstrahu 
socialistickým vůdcům dělné třídy, kteří mezi oportunisty stáli na místě 
velmi čelném. Ohlas byl tak mocný, že neušel ani pozornosti ciziny,kde 
byl registrován jako osvědčení skutečné vůle národa. Prostě, bylo zřej
mé, že to, co oportunisté se snažili ^agatelisovat jako extrémismus 

malé skupiny neodpovědných radikálů byl hlas celého národa.
"český svaz" ve Vídni a "Národní výbor" v Praze,ač zprvu meíi v 

úmyslu hodit celý projev do koše a zapomenout jej tak rychle, jak to 

jen šlo, viděli pojednou rostoucí bouři odporu proti dosavadní politi
ce. Museli brát na vědomí vůli národa.Nemohli ji již přehlížet.Neta
jili se svým nesouhlasem a svou nevolí, ale začínali chápat,že nemo

hou umlčet národ, který jim jasně dal na jevo,že se obejde bez nich, 

jestliže nepochopí,že jsouce jeho zástupci musí plnit jeho vůli,nebo 
odstoupit a bířtie chat svá místa jiným, protože jinak budou smeteni
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do politického propadlišť1 při první příležitosti, jež se naskytne.
v
Čeští spisovatelé,kteří promluvili kde jiní mlčeli a dokázali tak 

na sebe strhnout vedení národa, přišli se svým projevém v pravý čas, 
ba vlastně v poslední chvíli.Ozvali se ve chvíli nez^ezpečí ještě vět
šího, než bylo široké veřejnosti a snad i jim známo. Císař Karel,kte
rý chápal nebezpečí doby a nutnost reformy nespokojil se s tím, že svo
lal odročený parlament.Uložil mu, aby vypracoval návrhy na ústavní změ
ny v mocnářství a politické strany horečně připravovaly své návrhy, 
činil tak i "Český svaz", který v době, kdy promluvili čeští spisovate
lé, dohotovil již své návrhy na ústavní změny. Tento návrh, jejž spiso

vatelská akce, podepřená národem, docela pohřbila, nespatřil hodně dlou
ho světlo světa a kdjdf byl uveřejněn, bylo to již jen jako dokument o- 

portůnisrnu, ztrativšího všechen kontakt s myšlením národa. Tento návrh 

počítal se zachováním Rakouska na základně federatívni. Měla zůstat mo
narchie s Habsburky a návrh myslel jen na české země.Ani slůvka o Slo
vensku. Tento návrh byl schválen většinou členů "Svazu" na jeho schůzi 
dne 18. května 1917 a byl poslán 23. května akčním výbo
rům všech českých stran k posouzení. Pod dojmem manifestu a jeho ohlasu 
hgq: byl již odmítnuti nemohu říci, zda všemi stranami,protože se zdá,že 
sociálně demokratická strana a katolicko národní strana projev českých 
spisovatelů a vzrušení v národě dosud nebrali na vš domí). Dr. Zdenek To
bolka, tehdy ještě jsi poslanec národní strany svobodmyslné a jeden z 
ne jp:”edně jších oportunistů si trpce postěžoval,že "pražské kruhy pod 
vlivem agitace, vycházející od českých spisovatelů, inscénovavších pro
jev, žádaly, aby bylo podáno stručné, jediné a pádné prohlášení,které 
by vytýčilo program české revoluce zahraniční: boj za obnovení úplné sa

mostatnosti českého státu s připojením Slovenska bez rámce rakousko-uher- 

skáho. "
/

"Národní výbor" v Praze, ač mnohem radikálnější "Českého svazu) wfcř' 

pokulhával za zřejmě projevnou vůlí národa.Na své poradě dne 27.
května se tento výbor usnesl vypovědět boj dualismu( to jest rozdělení 
monarchie na rakouskou a uherskou polovinu) a také Němcům v českých ze

mích. Požadoval spojení se Slovenskem. Ale 4/v jeho projevu byl znova 
vytýčen požadavek pouhé přeměny habsburské monarchie ve spolkový stát 

svobodných národních států. Byl to značný pokrok, i když to nebylo ještě 
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to, co již nekompromisně požadoval všechen český lid. Byla ovšem doba, kdy 
by byl tento program postačil, ba byl nadšeně při jat. Ale ta doba byla pro
meškána. V každé krisi je možno dospět k smíru včasným vyřešením spor
ných problémů.Ale promešká-li se vhodná doba, není na smír již ani po

myšlení. Ve de-li se válka nemilosrdně, není naděje na smír, musí se vést 
až do rozhodného vítězství.Roku 1917 bylo již pozdě mluvit o smíru.Per
sekuce byla tak krutá/, že nebylo chuti odpustit a znova důvěřovat.

"český svaz" musel vzít na vědomí rozhodnutí "Národního výboru".Je

ho prohlášení na říšské radě vyznělo proto jinak, než jak původně zamýšle

la jeho nestatečná většina.Nicméně, nebylo ještě vyjádřením jasně proje
vené vůle národa, který se již vůbbc neohlížel na svou vůdcovskou garni
turu. Dne 30.května "Svaz" mluvil ještě o "zájmu celé říše a dynastie", 
požadoval spolkový stát svobodných a rovnoprávných národů, ale pod tla

kem "neodpovědné" veřejnosti i "Národního výboru" požadoval již také
/

"sloučení všech vět&í/československého n'roda v demokratický český stát, 
při čemž nelze opomenout! i větve slovenské,žijící v souvislém celku s 
historickou vlastí českou".
2 Tento projev "Českého svazu" nebyl však jediným,který se ozval v 

ten den ve Vídni. Bylo slyšet také hlas menšiny poslanecké delegace, jež 
zřejmě promluvila za drtivou většinu národa. Oba státoprávně pokrokoví 
poslanci, kteří nevstoupili do "Českého svazu",protože nemohli souhla

sit s jeho polekanectvím, Kalina a Prunar, podali prohlášení vlastní. 
Poslanec Kalina nebojácně pozdravil ruskouf demokratickou) revoluci. 
Oznámil, Že cílem Čechů je státní samostatnost na základě starého prába 

české koruny i na základě práva sebeurčení, rozšířeného v duchu nové de
mokracie na všechen lid československý, žijící pod cizím panstvím. Ka
lina již o Rakousku a o monarchii, ale o tom,že český stát bude 

svéprávným členem svazu států evropských.
A Praha demonstrovala. Tisícové průvody manifestovaly za ideje ná

rodní svobody.Na sfflamamxiBimkám Staroměstském náměstí provolána^/^Láva 

za jejich neohrožený projev.
"Český svaz", zatlačen ku zdi, neměl již odvahu vmáflsx vzdorovat 

těm, kteří kdysi jeho členy vyslali do Vídně, aby je zastupovali a za
stávali jejich zájmy. Poslanecká delegace pomalu kanitu^ESSefc tím spíše,
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že i v politických stranách a jejich vedeních nastaly pronikavé změny. 

Političtí vůdci, ddsouzení r.1915 byli v červenci 1917 amnestovaní a 
vrátili se do domova.Ač byli internováni a nemohli se ujmout oficiál
ního vedení, strany stály již pod jejich přímým vlivem. V národní 

straně svobodomyslné a v "Národních listech" skončil boj proti opor- 
tbnmstům vítězstvím národních kruhů. Až do návratu Kramáře a Rašína do 

politického vedení se ujali vedení dr.Metelka, dr.Franta, inž. Bečka 
a František Sis. Národní socialisté znova se podřídili Klofáčovi. V 
agrární straně se stal nesporným vůdcem Antonín Svedla, jehož poměr k

Rakousku byl nejlépe charakterisován tím, že nikdy nesstoupil na říšskou 
radu a že vynutil, aby "Národní výbor" zasedal v Praze a ne ve Vídni.

Pouze dvě politické strany zůstaly i nadále mimo tento obecný 
proud - a zase se dalo mluvit spíše o jejich vůdcích, než o řadovém 
členstvu. Byla tu katolicko národní strana®, jež nic neznamenala v čes
ké politice a v těchto pohnutých dnech byla docela přehlížena. A byla zde 
mocná československá xfce xmioáäin sociálně demokratická strana dělnická, 
na jejímž stanovisku mnoho záleželo.Na tuto stranu však doléhala zlá krise,

v 
protože zde dosud dominovala skupina Smeralova.

I zásadní odpůrci této strany věděli,že je nezbytně nutno,aby se 
tato mohutná dělnická strana, mluvící za značnou část českého dělnictva- 
českého nejen rodem, ale i smýšlením - postavila v těchto osudových 
dnech plně a nedvojsmyslně do šiku národa. A byly tu vážné obavy,že by 
její vedení mohlo na mezinárodním fóru poškodit vážně českou věc. V le-

v
tě 1917 se měla v neutrálním Štokholmu konat mezinárodní konference

z Zz • vsocialistických stran z obou váleících bloků, SxtiamoiiJCWxmlaylHíxfflyäámt 

Na tuto konferenci se chystala také českoslovanská sociální demokra
cie a v její delegaci měl být na čelném místě právě dr.Bohumír Smeral.

v
Obavy neplynuly jen z oportunistického stanoviska Smeralova. Tato 

strana proslula již před tím svou tuhou, skoro církevnickou kázní a 
mocným vlivem své byrokracie, závislé na vedení strany. Za války, kdy 
byl zcela vyřáděn či vliv řadového členstva, se vliv byrokracie,stojí- 
cí skoro bezvýhradně za Smeralem ještě vystupňoval a stal všemocným. 
Šmeralovi odpůrci - a bylo jich mnoho i mezi vůdčími činiteli strany 

a ještě více pak mezi řadovým členstvem - byli v přetěžké situaci. 

Stáli"proti straně", to je proti stranickému aparátu.Byli viněni,že

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 709



* ** * *

porušují organisační řád,že podlehli huržoasnímu nacionalismu a co by
lo ještě větším kacířstvím, že spolupracují s buržoasními kruhy. Sektář
ské sklony této strany, vnesené do ní Steinerem a Brůhou,pečlivě oddě
lovaly vždy členy strany od ostatního národa a byly mocnou podporou 
skupiny Smeralovy. Strana, jez měla v programu obsáhnout jednou celý 
národjse oddělovala od národa. Německý "soudruh” byl této skupině bliž
ší než Cech, třeba dělník, který nebyl členem strany. Nepřekvapí, jak 
těžký život měli v oněch dobách muži jako Modráček a Hudec.

äsoxK Znepokojeni bylo tedy v české veřejnosti značný, tím spíše, 
že dr.Šraeral byl tehdy ještě místopředsedou "českého svazu".Nedůvěra 
k "českému svazu", tak mocná v české veřejnosti, byla ještě větší tam, 
kde šlo o jeho místopředsedu, nepolepšitelného Smerala. čeští spiso

vatelé se rozhodli zasáhnout ještě jednou. Alois Jirásek a Jaroslav 
Kvapil poslali jménem českých spisovatelů "Českému svazu" telegram, v 
němž požadovali, aby se dr. Šmeral, než odjede na tuto konferenci, vzdal 
místopředsednictví "Českého svazjr" a aby ve Štokholmu nevystupoval 

jako mluvčí české politiky a českého národa.
"český svaz" na tento telegram vůbec nereagoval - nechut politiků 

k nepolitickým amatérům byla dosud příliš značná. Německy pxa^rčeský 

deník "Union" přinesl z pera prof. ir. Jaroslava G-olla, velkého českého 
historika a velmi špatného politika nevraživý článek proti tomuto zá
sahu a dokonce i "Národní výbor", jemuž dosud předsedal neštastný 

Mattuš, vydal prohlášení, v němž x bylo vysloveno"politování pro 
veřejný útok na poslance, že se zúčastní sociálně demokratického sjez- 
du mírového ve Štokholmu . Na zákrok Kvapila a Hanuše Jelínka u dr. 

Mattuše zvěděli oba zástupci českých spisovatelů,že zprávu koncipoval 
a do tisku dal sám dr.Mattuš, který se vyslovil, že si vysoce váží dr. 
Šmerala. Jirásek na tento projev odpověděl tím, že odmítl nabídnuté mu 

členství"Národního výboru".
Ani "Národní výbor "tedy dosud plně nepochopil situaci. Spisovatelé 

odpověděli na to tím, že založili "Spisovatelskou radu"( Jirásek,Stašek, 
Thomayer,Machar, Dyk a Kvapil.). Tato rada vydala několik projevů,ale 
žádný z nich neměl již oné učinriosti, jako slavný projev spisovatelů. 
Vedení přešlo již na národní politické vůdce a i v sociální demokracii 
začali přicházet k moci Habrman,Tusar a Bechyně. I zde se začínalo 
vyjasňovat.

***

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 710



V tragickém rozporu mezi politikou Prahjr a české poslanecké delegace 
ve Vídni bylo zvláště důležité stanovisko národní strany svobodomyslné. 
Ač již dávno nebyla početně nejsilnější českou politickou stranou, tra
dice, sociální složení a vynikající jakost jejích původních vůdců jí do
sud dávala dominující postavení v zásadních otázkých. Její krise působi
la tedy ještě škodlivěji na domácí politiku, než krise ostatních stírán 
a brzdila všechny snahy o nápravu. Je ovšem pravda, že v době, kdy se 
mladočeská strana dostala dočasně pod vládu oportunistů, jedna skupina 
agrární strany se ujala iniciatity a že to byl Svehlův vliv,který po
stupně přenesl těžiště české politiky z Vídně do Prahy, kam patřilo.Ale 
Švehla nebyl pro českou veřejnost za války dosud tím, čím se stal po 

válq#Jako vůdce rostoucí politické strany měl moc, ale nebyl v národě 
ani adaleka tak znám, jako vedoucí činitelé stran jiných, často mnohem

v 
menších. Je to docela pochopitelné. Svehlova kariéra začíná ve válce, 
kdy stál vedle jiných, jejichž kariéra vyspěla vrcholu před válkou, 
nebo se za války vyvrcholila. Svehlův čas přišel později- ale je jisté, 
že Švehla dob republikánských byl možný jen tím, co vykonal za války. 

Uvedl jsem již na jiném místě, že válka přinesla národní straně 
svobodomyslné nejkrutější zkoušku celé její existence. Strana věřila na 
reformu Rakouska, ale její řadoví příslušníci, stejně jako jMjímmáxmx 
celý národ; pochopili, že Rakousko reformovat nelze.

Rakouské stanovisko strany nebylo ovšem diktováno láskou k monar
chii, nebo k habsburské říši vůbec. Je potřebí si uvědomit neblahou si
tuaci českého národa v ámtóizhxpiz počátečních dobách ústavního života 

v Rakousku.Národ, který právě s námahou dokončil dobu svého probuzení, 
s poměrně malým počtem školské inteligence, skoro úplně bez průmyslu a 
velkoobchodu, praoně se domáhajícím svých základních práv, nebyl národem 
z r.1914, který by se byl domohl státní samostatnosti i bez války v 
době poměrně krátké. Politika,jež byla položena do vínku straně při 
jejím vzniku musela spočinout na docela jinýoh základech a předpokla
dech, než politika pozdější. Proto již první vůdci strany pochopili, 
že ve světě, v němž faíuví.'síla a moc a ne právo, nestačí mluvit o českém 

státním právu,ale že je potřebí něco učinit pro toto právo. Slavný,ale 
na neštěstí obvykle záludně zkreslovaný výrok dr. JtrW-a Grágra, tohoto

Vyjasnění v národní straně svobodomyslné
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vášnivého vlastence a tuhého státoprávniká, že "české státní právo bez 
moci, kýerá by je podepřela, nestojí ani za fajfku tabáku" neznamenal, 
že státní právo je bez ceny. Znamenal, že národ, chce-uplatnit své 
právo, musí mít moc si -vynutit co mu patří. Generace Jgíia írégríL se 
nespoléhala na dobročinné "strýčky z Ameriky", ani na jemnocit Němců 
nebo Habsburků. Věděla dobře co formuloval prof. Goll, že " v meziná
rodní politice nerozhoduje ideologie, ale interesy". Za republiky bývalo 
módou mluvit o počátečních fázích české politiky jako o době romantické.

Ale vůdoová české politiky období předválečného byli střízlivými rea
listy, i když si nepřikládali toto jméno,vyvlastnené jednou maličkou po

litickou stranou. Fantasie a iluse přišly do české politiky mnohem 
později,když je do ní vnesli v době republikánské tak zvaní realisté.

Přes všechny občasné záchvaty planého, i když pochopitelného redi- 
kalismu, mladočeši, jakmile se dostali k moci v národě, sledovali 
politiku posilování národa, aby byl schopen uplatnit své právo.Věnova
li nezměrnou péči budování českého průmyslu, velkoobchodu a finančnictví 
českého školství a kulturních institucí i pronikání českých lidí do ú- 

řadů samosprávných, zemských i do ústředních. Pod jejich ochranou rostla 
schopná a sebevědomá samospráva i obrovský sít malých, středních i ve
likých finančních ústavů všech druhů. Pokrok po této stránce bylo nutno 
často vykupovat dočasnými ustupky, někdy velmi nepři jemnými,zejména za

X

fry Kramářovy "positivní politiky", kterou bychom mohli právem nazvat 
realismem mnohem spíše, než politiku strany, jež si přivlastnila název 
realistické. Strana za tuto politiku, jež národu přinášela značný pro
spěch, platila ztrátou popularity v té části národa, jež nechtěla čekat, 
protože nedovedla pochopit proč je potřebí čekat a proto stavěla radi
kální slova a vznásné fráze nad pomalou solidní práci. Mladočeši,kteří 
smetli konservativ»! staročehýy, byli již od počátku devadesátých let 
ohrožováni radikálními frakcemi, zatracujícími) to, co nazývaly "dro
bečkovou politikou". Získávání drobných úspěchů, jež zmnožovaly sílu 

národa,až se stala nepřemožitelnou, jak to dokázala odolnost národa v 
době válečné persekuce, bylo pro ně prací pomalou a zdálo se jim,že 

to odvádí od snahy o konečný cíl. Ala jak dospět k tomu cíli, bez moci, 
jež by podepřela právo?
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íiT ***
Státoprávním pokrokářům a národním sociálům byla mladočeská politika 

kxx "rakušáckou" a dr.Kramář byl v jejich očích "rakouským lokájem".Rea
listům a sociálním demokratům pak byla strana málo pokroková a zejména 
málo protiklerikální. Mladočeši ovšem nebyli pro "kulturní boj", ale 
pro kulturní smír.Jejich liberalismus je vedl k toleranci, ale to bylo 
zase kamenem urazu nejen u "pokrokových" vrstev, ale také u katolicko- 
národnítíz strany, jež náboženskou toleranci kladla na roven nevěře.Agrár
ní straně pfc#, jež pomalu začínala dorůstat k moci na venkově,byla mla
dočeská strana stranou městskou,stranou průmyslu, obchodu, úřednictva a 

inteligence i velkých statkářů. Do určité míry i to bylo pravdivé.Stra

na, jež skoro přes noc smetla vládnoucí staročeskou stranu a stala se 
skoro výhradní představitelkou národa, jejíž orgán "Národní listy" měl 
dlouho více politického vlivu než všech£fe/ostatní tisk dohromady,nepocí
tila potřebu vybudovat řádnou organisační sít, jež by ji umožnila pro
niknout do nejširších vrstev lidových.Přišla na to až když už bylo hodně 
pozdě. A tak strana přenechala ochotně dělnictvo.národním dělníkům, 
jež proti sociálním demokratům založila a podporovala, drobné venkovské 
obyvatelstvo agrárníkům a nedala se ani vyrušit z klidu, když se mezi 
drobnými živnostníky počaly ukazovat první náznaky pozdější živnostensko- 
obchodnické strany, budované v Čechách J.V.Najmanem a na Moravě Mlčochem. 

A když se dr. Adolf Stránský, vedoucí moravské křídlo strany od ní odtrhl 
a založil vlastní stranu lidovo pokrokovou,sír ana najednou, ztratila ce

lou Moravu a velmi pracně a zdlouhavě tam obnovovala svou organisačáJsít. 
Strana věřila na politiku a ne na organisaci* "feprve za republiky se po

malu dopracovala k poznání, že je potřebí mít obojí.
V tomto všeobecném náporu strana trvala na programu Palackého, reformo

vat Rakousko jeho demokratisací. Kramář to nazval austroslavísmem, získáním 
většiny pro neíiěmecké národy, jež stejně tvořily většinu obyvatelstva 
mocnářství, ovládaného německou menšinou za ochotné pomoci Poláků. K 
tomu bylo ovšem potřebí, aby se Rakousko vyhnulo raiasnýnk válečnýfh/ 
dobrodružstvi^a žilo v dobrém poměru se sousedy, aby se vymanilo z usta
vičně vzrůstajícího vlivu německé říše na rakouskou politiku, stejně jako 
aby byl zlomen vliv Uher, jež štvaly monarchii do nenávistného poměru 
k slovanským státům na Balkáně.
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I po odstupu více než půl století soudím, že to byla politika teore
ticky a až do r.1914 i prakticky docela správná. Přeměna Rakouska ve fe
deratívni stát, moderní a demokratický, v němž by jednotlivé státy člen

ské státy si byly rovné, mohla být nejen vyplněním českých státoprávních 
tužeb, ale i požehnáním pro celou střední Evropu, pro celou ostatní 

Evropu i pro celý svět. Na neštěstí Rakousko bylo nereformotatelné, 
protože jeho závislost na Němcích byla již příliš značná a zaslepenost 
dynastie bezmezná. Nutno však podotknout,že rakouská politika strany 
mladočeské byla ve své podstatě politikou všech českých politických 

stran,až na stranu státoprávně pokrokovou, jež od samého svého počátku 
se rozhodla pro politiku "katastrofální”, totiž pro názor,že docela ne
zbytně dojde k velké evropské katastrofě, k válce, jež zničí Rakousko 
a umožní tak získání národní a státní samostatnosti mimo rámec monarchie. 
Státoprávníoi, s nimiž jsem v tak mnohém souhlasil, měli pravdu, jak 
ukázal pozdější vývoj, ale je nutno doznat, že pro tuto víru neměli ji

ný podklad než to,že věřili tomu, v co věřit chtěli. Stýkal jsem se hod
ně s jejioh mládeží, čítal jejich publikace (Sokolova "Kronika" byla

v . x JWw
jedním z mých nejoblíbenějších měsíčtaíku) a syn dr.Antonína Ha jnabyl 
jeden čas mým kamarádem, ale neslyšel jsem ani jsem v tisku nenalezl 
jeden argument, který by byl podepřel tuto víru. Bylo to prostě stano
visko citové a ne rozumové. Leda by člověk přijal rasovou ifeorii a uznal 

platnost starého českého rčení " mluv s ním když je Němec". Nebo, abych 
citoval starý posměšný úsudek z oné doby, že "rakouský orel má dvě hlavy, 

ale žádný mozek".
Ještě jedna trapná zkušenost zapůsobila na stranu, než na ni dolehla 

persekuce. 0 volbách v r. 1911 učinila pokus zlikvidovat protič-eskou, 
nebo alespoň protistátoprávniclcou politiku sociální demokracie paktem 

národních stran, tak zvaným kartelem. Venkov ponechán agrárníkům, v měs
tech se o smadártiym volební okresy rozdělili mladoČeši s národními sociá

ly. Jeden mandát byl přidělen zbytečkům staročeské strany. Kartel, jehož 
se nezúčastnili ani Masarykovi Realisté ,aZni státoprávní pokrokáři, 
neměl valných úspěchů a spolupráce s národhími sociály straně valně 

neprospěla. Poškodila její pověst u myslících lidí, otřásla značně 

mládeží i studentstvem strany, protože bychom byli viděli mnohem raději 
dohodu se státoprávníky než s národními sociály. Brzy jsme viděli,že
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Že jsme měli pravdu my a ne vedení strany. Netrvalo dlouho a národní 
sociálové vedli proti mladočechům zuřivý boj a upadli v obecnou nevážnost 
pro Švihovú aféru. Předseda jejich poslaneckého klubu byl odhilen jako 
donašeč rakouské politické policie.

Váiáx Strana tedy vstupovala do xariíšjnl krise za hodně těžké situa

ce vnitřní. A válka okamžitě ukázala, že základní koncepce její politi
ky, totiž zachování Rakouska, se stala neudržitelnou. Závislost na Ně
mecku, válka proti Dohodě s níž český národ sympatisoval,to všechno 
bylo proti českým zájmům a citům. A k tomu přišla ještě ihned persekuce, 
jež zřejmě naznačovala, co čeká český lid, zvítězí-li Rakousko.Strana 
byla prostě nucena změnit své stanovisko k Rakousku ve chvíli,kdy byl 

docela ochromen, ne-li zničen ,její vnitřní Život. Ale byl zde dosjrd obec
ně uznávaný a uctívaný vůdce, který měl vždy odvahu doznat,že se stala 
chyba a který vždy dovedl pochopit, kdy je potřebí přestat lpět na tom 
co až dosud bylo a vyvodit z tohoto poznání důsledky, byt i sebe nepř^oivt 
jeané. Proto, jako kdysi Palacký, tak x nyní i dr.Karel Kramář revidoval 
svou dosavadní politiku.Uznal,že v ní nelze pokračovat,protož se změni
ly její základní předpoklady.Rakousko nechtělo se stát domovem svých náro
dů, ale rozhodlo se být obrovským žalářem, v němž by Němci hráli úlohu 

žalářníků.

A tak dr.Kramář oznámil článkem, uveřejněným o velikonocích 1915 
v "Národních listeoh", že ztratil všechnu víru v Rakousko, v jeho budouc
nost i schopnost se udržet a že se s ním rozchází. Smxmánbdhyä Vídeň na

v

to odpověděla stupňovanou persekucí. Kramář byl zatčen a s ním i dr.Ra- 
šín, ±dxSb±ik dr. Scheiner(]iKKít starosta České obce sokolské),Vincenc 
Červinka ( redaktor "Národních listů") a mnoho jiných. Strana zůstala 

bez svých vůdců a současně i bez možnosti vnitřního stranického života. 
Není proto divu,že se vedení strany zmocnili Äx Maštálkové,Tobolkové, 
Fiedlerové,Cechové a jiní, kteří z polekanosti či nemyslivosti chtěli 

vést stranu cestou pokorného přisluhování.
Jako ve všech ostatních politických stranách žilo i zde vedení stra

ny v jakési vzduchoprázdně prostoře. Nová garnitura ve vedení strany se 
smýkala jen se stejně nerepresentativními skupinami vůdců stran ostat

ních ve Vídni a dala se deprimovat tamním ovzduším. V "Národních listech" 
vládl - až do jejich úředničtí zastavení - nový šéfredaktor ffosef Hevera, 

jenž proti vůli starších a rozhodnějších redkktorů ochotně Vídni při
sluhoval.
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V táto neblahé situaci se stalo požehnáním to, co bylo až dosud, 
právem považováno za veliký nedostatek strany. To, že neměla řádnou a 
tuhou organisační sít,jako na příklad sociální demokracie, usnadnilo 
značně práci odpůrcům oportunistické politiky. Vůdci strany, dlící vět
šinou trvale ve Vídni, nemohli použít proti svým odpůrcím stranické by
rokracie, protože až do skončení války neměla strana řádně vybudovanou 
sít sekretariátů ve xsš všech větších místech českých zemí. Styk byl in
dividuálnější, méně závislý na aparátu, tím spíše, že generální tajemník 
strany František Sis, jenž se později stal generálním ředitelem "Národ
ních listů" stál od samého počátku na straně oposice. Byl to vlastně on, 

který ji soustředil. Dr. Metelka, dr.Franta, inž.Bečka, dr.Lukavský a ji
ní podepřeli akci, pro níž Sis vykonal, ee se v žádné lépe organisované 
a stejně postižené straně nedalo vykonat.Oposici totiž dal do rukou 
tiskový orgán. V Praze vycházel již hezky dlouho před před tím široké 
veřejnosti celkem neznámý časopis pro živnostenský odbor strany,nazva
ný "Národ". Sis tento týdeník přeměnil v politický list, který se ihned 
postavil proti oportunistickým samozvaným vůdcům strany. "Národ" byl 
později změněn v deník a vycházel v různých -Er» formách i za republiky. 
Jeho válečná minulost mne naplňovala vždy pýchou, když jsem po svém vstu

pu do redakce "Národních listů" psal po několik let denně politický 
komentář pro "Národ".

V době, kdy vyšel manifest českých spisovatelů byla vojna v národ-
, v/

ní straně svobodomyslná již uplnírvybo jována. Amsnx Amnestie žalářovaných 
a odsouzených českých politiků, k níž došlo v červenci 1917 zrninu jen 
potvrdila.Strana ^yla již v rukou skupiny dr. Metelky,dr. Franty,inž.

Béčky, dr.Lukavského a Františka Síse a stála již neochvějně na stanovisku 
nesmiřitelného boje proti Rakousku. Touto změnou nejen že strana nalezla 
svou duši,ale padly i poslední přehrady, jež až dosud dělily mladočechy 
a státoprávní pokrokáře. Protože jsme v nich viděli vždy nejbližší dru
hy měli jsme z toho velikou radost. Cesta byla otevřena k sjednocení 
národa a k luhačovický/^ poradám o jednotě proti Rakousku.
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Zdroje válečného oportunismu

Je na čase přerušit na chvíli líčení smutných stránek oficiální 
české politiky za války, aby nebyl vzbuzen klamný dojem, že český ná
rod nalezl odvahu, až když bylo zřejmo, že Rakousko válku prohraje, 
nebo že většina českých politiků byli lidé nevlastenečtí,zbabělí 
nebo snad dokonce prospěchářští. 0 politice českqQ-idu, na rozdíl 
od politiky českých poslanců na radě říšské jsem již uvedl mnoho 
důkazů. Pokud jde o politiky nutno říci po pravdě,že mezi nimi byli 
opravdu někteří, kteří do politiky vůbec nepatřili,ale že to nelze

1 
říci o všech. Proto je potřebí říci něco o pohnutkách politkky, jež 
budila zuřivý odpor v lidových vrstvách národa , jenž pak byl vyjádřen 
duchovními jeho vůdci.

Politika české delegace ve Vídní ft/některých českých vůdců v 
Praze byla nesporně pochybená,protože ohrožovala zdýmý výsledek naší 
zahraniční akce a při tom stejně národ neuohránila od persekuce.Ale, 
ač jsem byl jejich rozhodným a někdy hodně nespravedlivým odpůrcem 
v době války, musím říci po pravdě, že jejich postup měl jakési zdů
vodnění. U většiny z nich byl diktován opravdovou láskou k národu a 
obavou o jeho budoucnost, Nebylo to pomyšlení na osobní prospěch a 
bezpečnost, co u většiny diktovalo tento pochybený postup.

Po válce, když jsem jako novinář se musel zabývati důkladněji 
českou polikou za války, nemohl jsem se vyhnout zkoumání argumentů, 
jimiž vysvětlovali a obhajovali svůj tehdejší postup. Nebylo to vždy 
přesvědčivé. Casto tu však šlo jen o chybný usudek diktovaný těžkými 
poměry a okolnostmi lidem, kteří nebyli náležitě připraveni na úkoly, 

jež jim nečekaně nastaly. Jistě lze jim všem klásti za vinu,že nebyli 
prodchnuti vírou, vyjádřenou nadšeným Libušiným protoctvím"můj český 

národ nikdy neskoná, on všedhny bědy slavně překoná". Ale, jak nás
učí církev, víra je dar od Boha a nikoho nelze vinit,spolehne-li se 
více na svůj úsudek než na víru. Z osobní zkušenosti, když jsem se 
později dostal občas do situací, že jsem musel činit rozhodnutí -jistě

v
ne tak osudová jako byla jejich,ale přece jen ovlivňující osudy orga- 
nisací nebo institucí, za něž jsem nesl odpovědnost- vím jak často 
jsem rozpakoval učinit, co jsem považoval citově nebo i rozumově za 
správné a co bych jako řadový člen bez přímé odpovědnosti bez roz-
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paků horlivě doporučoval, To poněkud změnilo můj názor na to, jak sou

dit ty, kteří nesli odpovědnost v osudových chvílích a neučinili, co 
se jim zdálo příliš riskantním pro ty, za něž nesli odpovědnost»Odpo
vědnost je krutá věo a i když chybné rozhodnutí v závažných věcech nel
ze nechat bez kritiky a odsouzení, nelze spravedlivě nedbat polehčují
cích okolností, neuznat dobrou vůli toho, kdo pochybil.Kdo ostatně v 
životě nepochybil? Já to o sobě nemohu říci.

Znal jsem osobně (vůdčí činitele mladočeského oportunismu.Poslanec 
Čech patřil k známým mého otce.O jeho vlastenectví nelze pochybovat, 

zřejmě však byl lepším obchodníkem než politikem.To ovšem byl nedosta
tek mnoha jiných. Poslanec dr.Fiedler, universitní profesor národní
ho hospodářství a finanční vědy, jenž byl také jeden Čas rakouským mi
nistrem, byl jistě nejen oddaným českým vlastencem, ale iiw$ni učeným 

mužem, navyklým uvažovat střízlivě a pečlivě odvažovat každé slovo a 

každý čin. Jeho kniha o socialismu, vydaná až po válce, byla velmi do
brým poučením, jehož četba by byla i dnes prospěšná.Fiedlerovou vadou 
bylo, že uzavřen v odbornou společnost neznal dobře český lid, jeho 
sílu, odolnost, odvahu a obětavost a že zejména za války neměl s li
dem pravidelný styk.

Casto jsem se stýkal s poslancem dr.Zdeňkem Tobolkou, jenž byl 
jeden čas velkým oblíbenoem mladočeského studentóíva. Byl velmi mlád. 

Do parlamentu se dostal r. 1911 jen o chlup. Několik týdnů by bylo sta
čilo, aby byl nevolitelný, protože zvolen mohl být jen komu bylo tři
cet let.Tobolka byl milý a přívětivý, snad až příliš milý a přívětivý 
a právě jeho snaha se líbit vzbuzovala pomalu jakousi nedůvěru právě 
ve studentských kruzích. Nebyli jsme ovšem tehdy dost zkušení,abych 
poznali zřetelně jeho sklon ku kariemictví, jenž ho vedl cestou, 
kterou šel a jíž dospěl nakonec k sociální demokracii,jež mu opatřila 
místo v parlamentní knihovně, ale moudře mu nikdy nedala poslanecký 
mandát. Tobolka vzbudil mnoho nelibosti svou neblahou knihou "Das Böh
mische Volk" ( o níž vím, ale ktérou jsem nikdy nečetl), jíž plně 
zaplaval do rakouských vod. Jeho oportunismus se zračí v jeho pětisvaz- 
kovém poválečném díle ,jež je jakousi apologií politiky oportuMsmu, 

tntmžmSfišojinyro zvaného "Politické dějiny českého národa", k jehož 
důkladnému pročtení jsem se dostal teprve, když se mi je trochu pod
loudně podařilo získat z Prahy do exilu.
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Tobolkově případu je podobný případ poslance Maštálky. Jako hospo
dářský odborník strany se tento imxmxnÜEXDx majitel továrny na marmelá
du dostal do stálé komise říšské rady |tro kontrolu státního dluhu,jež 
pokračovala nerušeně ve své činnosti i když byl parlament odročen a tu
díž ze všech českých poslanců se těšil největší immunitě i příméW vli
vu na úřady v době, kdy soudy nebraly na poslaneckou immunitu nejmenšího 
zřetelu. U něho, ještě větší měrou snad něž u Tobolky, jsme mohli hledat 
osobní pohnutky k jeho podivné politice. Zřejmě to nebyl strach o osob
ní bezpečnost, ale mnohem spíše zájem o válečné dodávky. Nepochybně tu 
byl také naprostý nedostatek osobní obětavosti a loyálnosti k vůdci 
strany a obětem politické persekuce. Tehdy veřejnost nevěděla,kromě 
úzkého okruhu zasvěcených, že když byl dr.Kramář zatčen a jeho manželka, 
Ruská/rodem, jež nikdy nevynikala smyslem pro šetrnost, se ocitla na
jednou docela bez prostředků ( Kramářův majetek byl zabaven),někteří 
přátelé dr.Kramáře se obrátili na Maštálku se žádostí, aby tento vel
mi bohatý muž paní Kramářové zapůjčil peníze, jež potřebovala k svému 
živobytí. Maštálka odmítl a peníze půjčil bez říkání továrník L.G. 

Bond^ v '.také,
Není pochybností, že'mezi oportunisty v jiných stranách byli 

v naprosté menšině lidé, jež hnal jejich osobní zájem do politiky, 
příčící se zájmům a tužbám národa, jako tomu bylo na příklad u národní
ho sociála poslance Höbschmana. Drtivá většina jich byla prostě depri
movaná nečekaným průběhem války a naplněna vážnými obavami o budouc
nost, jež čeká český národ. Hlavou oportunistu byl stařičký dr.Mattuš, 
pomalu poslední Mohykán staročeské strany v politické aktivitě.Nikdo 
nemůže vinit Mattuše z nedostatku vlastenectví, z nezájmu o národ. Tam, 
kde zatratíme Mattuše politika, zůstává osoba Mattušova nedotčena. To
též lze říci o ultra konservativním dr. Baštýřovi, jehož tisk byl za 
války vášnivě nenáviděn. Ani agrární poslanec Staněk, jenž jako před
seda Českého svazu kryl svým jménem a svou autoritou politiku, zatra
covanou řadovým členstwem i Švehlb^SúííŘSpinou ve vedení strany, xm 

míaktarmMffixŠxmiriiymxyimikafcijmxúKtgxmimän to nemyslel špatně. Chápal to

liko špatně situaci a své poslání, když odmítal zásah "neoďborníků" 
do politiky.

Mnoho hněvu bylo zaměřeno za války a po válce proti vůdcům sociál
ní demokracie a jistě plným právem. Ale oni vycházeli z marxistické 
ideologie, jež byla stejně zaměřena proti "českému nacionálnímu
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šovinismu"( méně ovšem proti německému nacionálnímu šovinismu německých 

soudruhů) jako zanícena pro mlhavý internacionalismus a velké hospodář
ské celky. Nikoliv česká samostatnost, ale socialismus, ovládající stát 
co možná největší, to byl jejich universální všelék. Smeral,proti 
němuž se plňýn právem soustředil všechen hněv, se po válce doznal, že 
jeho orientace byla pochybená, protože byla protilidová a honem přesedlal 
na jinou stejně protilidovou orientaci, totiž na bolševisinus. Dr.Fran
tišek Soukup, jemuž tak dlouho byla vyčítána jeho účast na tak zvané 
"knoflíkové aféře", byl veliký řečník krajně bombastického typu, jenž 
myslel vždy ve vznosných frázích, jimiž se dal strhnout k nejedné po
šetilosti. V politice byly naivní jako malé dítě. Dospělý člověk s dokto
rátem práv a poslanec měl být ovšem schopen střízlivé a soudné úvahy, 

ale dr. to znova dokázal když byl po válce docela neschop
ným ministrem spravedlnosti, tuto schopnost prostě neměl a ve všem,zej-

v
ména pak v knoflíkové aféře se řídil radou a nátlakem dr. Smerala.A také 
Josef Stivín, jistě nejschopnější novinář, jakého naše sociální demo
kracie kdy měla a jistě jeden z našich nejlepších, i když ne právě nej
důslednějších novinářů a který za války smutně proslul svou básničkou, 

v níž oznamoval, že "poženem Rusy", byl také spíše mužem nálad, než 
střízlivého a soudného uvažování. Takí on se srn žil svou vábnou chybu 

odčinovat tím, že se dal na polobolševictví, ale rehabilitoval se tím, 
co od rozkolu v sociální demokracii vykonal pro návrat této strany k 
rozumu a českému cítění.

Oportunisté jednali chybně ze strachu o národ. Měl tento strach 
nějaké zdůvodnění? Měl dvě: neblahý průběh války a krutou persekuci, 
jež začala hned v prvních měsících války a r. 1916 nabyla již forem 
opravdu krutých. Lze-li jim vytknout, ňe podcenili odolnost národa, 
nelze jim klásti za vinu, že byli znepokojeni.

Každý z ná4 dnes ví, že Rakousko s Německem prohráli válku z let 
1914-18. Roku 1916 nebylo nijak jisté, že to tak dopadne. Za svého 
nedobrovolného exilu jsem četl o té válce mnoho knih, založených 
na sériísním badání anglických, amerických a francouzských historiků 

a vojenských odborníků a vidím, že ani v táboře Dohody nebylo přesvěd
čení o konečném vítězství tak pevné, jak by se zdálo podle projevů její • 

propagandy.Také státy Dohody byly unaveny válkou a generálové - jež jsme 
obestřeli gloriolou když válka skončila -vynikali především svou na
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prostou neschopností. Není to jejich zásluhou,že Německo s Rakouskem 
prohrálo svou válku. Spíše se dá říci, že Dohoda zvítězila ač měla talc 
neschopné a nemyslící vojevůdce. Zvítězila tím, že měla přesilu tak 
značnou a že dokázala své odpůrce vyhladovět a vyčerpat. Dokázala to 
za cenu ohětí mnehem větších, než jaké na životech svých vojsk musel 
přinést Urojspolek. Není příjemné to doznat, ale nelze se tomu vyhnout: 
Němci a Rakušané měli lepší vojenské vedení a nebýt politické zaslepe
nosti obou států. - a na tom měli značnou zásluhu vojaci,kteří se plet
li do něčeho, čemu nerozuměli -totiž do politiky, byla by válka dopad
la docela jinak. Kd^yby byli v čele Rakouska a Německa stáli silní a 
prozíraví státníci, mohli z války vyjít bez pohromy.Ale ov&em, kdyby 
Německo a Rakousko vedli prozíraví státníci, nebylo by ani války.

A tak lze pochopit,že na jedné straně stála fanatická víra národa, 
že Němci a Rakušané válku prohrají a na druhé straně byla obava, velmi 
podložená tvrdými skutečnostmi, že svou válku mohou vyhrát a že budou 
moci uskutečnit své pro národ neblahé úmysly. A že vítězství Německa 
a Rakouskanlsxx^iia Šechům a jiným neněmeckým národům monarchie nic 

dobrého, bylo den ze dnem patrnější.
Na různých místech těchto upomínek jsem uvedl již dříve případy 

zavilé persekuce, jež se dalo chápat jako ukázku toho co nastane,až 
bude mít Vídeň docela volné ruce. Nyní bych chtěl připomenout ty,jež 

byly ještě závažnější, ač byly méně dramatioké a veřejností pozorova
né, jejichž význam nebyl jí dost hodnocen, jež však poslanecká delega
ce ve Vídni nemóhla přehlížet.

V dubnu 1915 "byl odvolán pražský místodržitel hrabě František 
Thun. Tento šlechtíckdysi neblaze proslul svým protičeským zaujetím, 
ale v době válečné si získal o český národ nesporné zásluhy.Ve své 

funkci měl možnost zabránit mnoha přehmatům proti nám a skutečně jim 
také zabránil. Jeho odvoláními a nahražení Vídni otrocky sloužícím 
Maxem hrabětem Coudenhovem mělo zajistit, že všechen úřední aparát 

bude slepě plnit vůli a zvůli Vídně. Pronásledování se stupňovalo. V 
květnu téhož roku byla provedena ve všech úřadech úplná germanisace. 

Všude, dokonce i na železnicích jsržk pršely dekrety, nakazující vnitř
ní úřední a služební řeč německou. Úředníci nesměli mezi sebou mluvit 

žaitay jinak než německy, český železničář nesměl hlásit českému před
stavenému služební věc jinak, než německy.
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Válečné kříse použilo Rakousko také k změně státoprávního postave
ní českých zemí. Když František Josef nastoupil na trůn,zavázal se 

slavnostně, že bude respektovat práv českého království, k němuž neod- 
lučně patřila Morava a Slezsko. František Josef svůj slib nerespekto
val - nedbal ostatně žádných slibů, jejichž splnění se mohl vyhnout -

9

a v říjnu 194-5 zašel o krok dále ve svém porušování českého státního 
práva. Císařským nařízením si Rakousko pořídilo nový státní znak, v 
němž odznaky českých zemí byly od sebe rozmetány, aby se tak dokumento
valo, že k sobě nepatří a že jejich vzájemný poměr je stejný, jako 
jejich poměr ku každé jiné zemí mocnářství. Morava neměla být Čechám 

bližší, než Tyroly.
Roku 1916 přišly dvě události, jež zase nebyly veřejnosti tak 

nápadné, jako zatýkání a odsuzování politiků i prostých lidí, nebo po
pravy pro delikty docela malicherné, nebo vůbec vymyšlené. Odkaz sä® 
někdájšího jax olomouckého arcibiskupa Kohna na zřízení česká univer
sity v Brně byl zabaven a provedení jeho poslední vůle znemožněno. A 
dne 4. listopadu byla Haliči poskytnuta císařským listem zvláštní stá
toprávní postavení, docela odlišné od postavení ostatních zemí monar
chie. Byla to odměna haličským Polákům za jejich stálé přisluhování 
Vídni a Němcům. Byla to nová nána nadějím, že by se dalo zatlačit 
německou nadvládu sjednocením neněmeckých národů k společnému postu
pu, stejně jako rána nadějím, že se podaří reformovat Rakousko změnou 
dosavadního dualismu s dvěma privilegovanými národy ve federaoi rovno
právných národů.

V politice ten, kdo se dopustí vážné chyby, musí odejít do propad
liště. Nemůže býti jinak. Politikové, kteří se mýlili, byli právem vy
tlačeni z české politiky,Ale hodnotíme-li jejich omyl, je jen spraved
livé hledat jeho příčiny a důvody a oddělit ty, kteří six chybovali 
ze špatnosti nebo ze slabosti od těch, kteří dali pouze pochybenou

v 
odpověd na otázku osudového dosahutbojovat za svobodu a při tom třeba 
padnout, nebo se přikrčit a hledět přežít v porobě?Jejich chyba byla 
nejen v tom,že národ nečekal na ně,ale učinil již své rozhodnutí,ale 
také v tom,že boj oi svobodu mohl sice stát národ jeho existenci,ale 
pohroužení se do bahna otroctví by docela jisti; stálo národ tuto existenci.
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ČešiaPoláci z Haliče za války

Neblahý poměr mezi Cechy a Poláky, který vedl oba národy nejprve 
do německé okupaoe a pak do sovětského područí, ač měl své počátky již 
V době předválečné, priostril se podstatně za války. Až do vypuknutí 
války se nedalo mluvit o nějakém nepřátelství, spíše jen o nedostatku 
společného zájmu a o nevlídnými polemikám, mezi vůdčími činiteli iánrihx 

HmšmEh obou národů, při čemž Poláky nám představovali docela pochopitel
ně ti, kteří žili v Haliči. Nicméně ustavičně se děly pokusy, ze jména 

kulturních a slovanakých pracovníků prolomit ledy a dospět k sblížení. 
Protože češi a Poláci na sebe naráželi jen na malém úseku - ve Slezsku, 

jež bylo ohroženo především germanisací, zdálo se nepochopitelným, že 
k dohodě a sblížení jnaimda nelze dospět. Ale výsledky^ií^^xánax snah 

byly nepatrné, Nejdále dospěly na půdě literární vzájemnosti, ač i tu 
bylo mnohem více českých překladů z polštiny než naopak,ač nelze tvrdit, 
že by polská literatura byla o tolik lepší literatury české. A byl zde 
také srdečný ®ský zájem o Poláky, utiskované v carském Rusku a zejména 
pak v Němci ovládaném Poznansku. Ale po stránce politióké neuspěly 
snahy o spolupráci Cechů a Poláků v rámci Rakouska z mnoha, důvodů.

Především zde byl velmi značný rozdíl společenský - vůdčí garnitura 
Čechů rostla z docela jiné společenské vrstvy, než vůdčí gemitura 
polská, češi, kteří ztratili odnárodnením skoro všechnu šlechtu, vyřadi

li ji docela z politického a veřejného vlivu. Byl to střední stav, který 
u nás dominoval a ideologie tohoto středního stavu se zdála polskému 
myšlení a cítění přehnaně radikální. Polskému životu v Haliči dominovala 
šlechta, nesporně opravdu národní , velmi početná a ne právě nakloněná 
myšlenkám demokracie a osvícenství. Propast zde byla také po stránce 
náboženské,ač oba národy byly převážně katolické, alespoň na papíře. 
Češi měli celkem lhostejný, nebo dokonce nevraživý poměr k církvi a 

nedovolovali jí zasahovat do národní politiky. U Poláků však byla 
církev národní institucí a klérus, nižší i nejvyšší hrál význačnou roli 
ve společenském a veřejném životě.

Polákům dále vadilo české rusofilství, jež ovšem nebyl# tak zasle
pené, jak jeho odpůrci se snažili předstírat. Čechům pak vadila nespor

ně fanatická nenávist Poláků vůči Rusům. Není jistě nejmenší pochyby,
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že Poláci neměli docela žádných důvodů milovat Rusy.Na české straně 

bylo jistě mnoho lidi, kteří to plně chápali a uznávali a kteří se 
snažili ze všech sil překlenout ^óhías^mezi oběma slovanskými národy.

Nicméně, právě tak jako byl zaslepený carský režim docela neschopen 
umírnění,tak také Poláci v Rusku se nesnažili ani v nejmenším podepřít 
ony skupiny Rusů, jež usilujíce o demokratisaci Ruska bylý ochotni 
se snažit o zlepšení postavení Poláků, aby se jim dostalo spravedlnosti, 
na níž měli nárok. Ale Poláci nechtěli smír a docela nepřijatelnou ň z 
jim byla politika, jakou sledovali Češi, když se snažili* -pcfeHŘevat

Oni nechtěli reformu Ruska, ale jeho rozbití. I když to nebylo
moudréj nelze jim to zazlívat.

Mohlo by se ovšem zdát, že tato otázka se nemůže příliš hluboce do
týkat vzájemného poměru Čechů a Poláků v Rakousku, ale na neštěstí 

se dotýkala. Poláci v Haliči byli naplněni stejně velikou nenávistí 
k Rusku, jako jejich soukmenovci v ruském záboru. A tato nenávist je 
zaslepovala tak, že neviděli, že někdejší polský stát byl rozdělen 
mezi tři velmoci a že se Poláci v Německu mají stejně špatně,jako
Poláci v Rusku. Nic z jejich nenávisti nebylo namířeno proti německé 
říši, jež své polské poddané utiskovala stejně důkldně, jako carský 
režim, který ostatně neutiskoval jen Poláky, ale i ostatní neruské 
národy a ruský i&ád lid k tomu.

Ovšem, nebyla to jen otázka orientace k Rusům, jež vytvářela ne
vraživost mezi oběma národy. Mnohem vícem na váhu padala praktický 
otázka, bude-li polská delegace v rakouské říšské radě ochotna podpo
rovat německou politiku germanisace a útisku neněmeckých národů v 

monarchii,či spojí-li se Poláci s utlačenými neněmeckými národy.Přes 
všechny slovanské a novoslovanské kongresy a manifestace s množstvím 
řečí a slavnostními manifesty, Poláci neměli nejmenšího zájmu na slo
vanské politice, ani v měřítku mezinárodním, ani na půdě domácí. Už 
proto ne,že žalujíce na Rusy, byli vystaveni stejným obžalobám se 
strany Ukrajinců a Malorusů, žijících ve Východní Haliči. Reklamující 
svá práva neměli mnoho smyslu pro práva jiných slovanských národů, 
stěžujíce si na imperialismus Rusů podléhali sami šovinistickému 

imperialismu svého ražení.
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Za těchto okolností je docela pochopitelné, že se haličští Poláci 
rozhodli pro politiku soustavné a důsledné spolupráce s rakouskými Něm
ci, byt i sebe šovinističtějšími, že podporovali rakouskou a německou 
politiku zahraniční, namířenou agresivně proti Rusku. Z toho měli ne
sporně značný prospěch. Halič byla jediná z rakouských zemí, jež nebyla

* ** 
vystavena brutální germanisaci a šovinistickému utisku se strany víden
ských vlád,ač se Rakouští Němci nikdy netajili, že stejně jako jejich 
soukmenovci v Ríši chovají hluboké opovržení k Polákům a pmiskému vše
mu polskému. Odměnou za spolupráci získali volnou ruku v utisku ne- 

polského obyvatelstva východní Haliče a kdo tam kdy zavítal mohl poznat 
že tohtJÍíi práva plně použili. Za tuto možnost platili haličští Poláci 

podporou německého utisku všech ostatních neněmeckých národů monarchie.
Z

Bez polsk/e podpory nebylo ovšem nejmenší naděje na to, že by neně- 
mecké národy, tvořící majoritu v monarchii, mohly získat majoritu také 
v parlamentu, již proto ne, že volební řády byly upraveny tak, aby 
Němcům zajistily větší počet mandátů, než kolik jim přílušelo podle 
jejich početnosti. Z toho důvodu byly již v době předválečné četné 
spory mezi poslaneckými kluby českým/ a polskými' a rozladění mezi po
litiky vrhalo svůj stín i na styky kulturní a společenské.

v
Za války se poměr mezi Cechy a Poláky přiostříl tak,že se stal 

předzvěstí budoucího nepřátelského poměru, v němž na jedné straně 

plukovník Beck a na druhé straně dr. Edvard Beneš mohli hnáti spory 
tak daleko, až se oba státy, obnovené válkou, staly snadnou obětí nej
prve Německa a potom - a v tom už Beck nebyl - Sovětského svazu.

Zatím co češi přijali vypovědění války Rusku a jižním Slovanům, 

Francii a Velké Británii zprvu se značnou nechutí a pak i se stále se 
stupňující odporem a již v prvních dnech války se jejich zahraniční 

kolonie postavily po bok západních mocností, Poláci byli pro válku 
nadšeni, češi stavěli legie v Rusku, ve Francii , v Itálii - o 

hrfctce dobrovolníků v Srbské armádě ani nemluvě , kdežto Poláci 
zřizovali pod velením Pilsudského legie po boku Německa Rakouska. 

Mnohem slazbší polský útvar pod generálem HaLlerem byl postaven 

ve Francii, ale ač polská kolonie ve Francii byla nepoměrně početněj
ší české, tento útvar se svými počty nemohl ani zdaleka rovnat tomu, jto
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vybudovali Češi a Slováci ve Francii. Polská legie v Rusku vznikla až 
po pádu carismu, spíše jako záchytná organisace pro polské válečné za
jatce v oné zemi a pro píblské vojáky z rozkládajících se ruských armád' 
a Jo boku ruských vojsk proti Němeůžw/nikdy nezasáhla. Je pravda,že se

v posledních fázích války, když Německou s Rakouskem byli v posledním 
tažení, postavila najednou po bok Dohodě. Žádnou pomoc jí ovšem nepo
skytla. A poměr polského armádního sboru v Rusku k československým le
giím neferl právě nejvřelejší.

Za spolupráci se Němci Polákům odvděčovali. Zatím co na Čechy,Ita

ly, Rusíny ( jak byli nazývání Rusíni,Bělorusové a Malorushvé v Haliči) 

a jiné národnostní menšiny dolehla plně persekuce, Halič, ač také se 
netěšila nějaké ochraně před policejní zvůlí, byla alespoň ušetřena 
germanisačních pokusů, Dokonce 4. listopadu 1916 se jí dostalo císař
ským dekretem zvláštního státoprávního postavení, jež sice porušovalo 
ústavu, ale Habsburkové stejně respektovali ústavu jen když se jim to 

hodilo do krámu. Aby bylo povzbuzeno polské nadšení pro válku a aby 
Poláci v Rusku se stali opravdu nepřátelským živlem proti tomuto stá
tu, bylo Polákům pH slíbeno obnovení jejich státu, ovšem ne v jeho 
původní rozloze. Polsku se mělo dostat území, jež při rozborech za
bralo Rusko. Potom se německá říše s velikou štědrostí rozhodla jim 
přidat území, jež anektovalo Rakousko. Toto nové Polsko mělo být 

ovšem státem jen polosamostatným. Jeho posláním mělo být vazalství 
Německu,podpora německé expanse na východ a jih Evropy.

Tak se stalo, že Poláci ochotně vsadili všechno na tuto kartu 
a jen štastné hkolnosti způsobily, že nebyli přičteni k nepřátelům 
Dohody a nestali se poraženým nepřítelem. Toho je Ätuchránily ne 
tak Hallerovy nepočetné legie ve Francii, ale okolnost, že přepočetný 
tria po«lý sivět ve Spojených státech a hluboké sympatie západního 
světa k národů-, jenž proslul svými nezdařenými revoltami, zapůsobily 
mocným vlivem na amerického presidenta Bilsona a západní veřejnost. 

Čechům ovšem nevadilo ani v nejmenším dosáhnou-li Poláci státní 

samostatnosti.Byli pro ni, jako pro svobodu kmdjíi každého jiného u- 
tištěného národa a nebyli by ani trochu truchlili, kdyby se všechny 

tři zábory sjednotily zase ve společný stát.Vyčlenění Haliče však 

bez vyřešení poměru ostatních státoprávních složek Rakouska museli
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nutně považovat za ohrozený budoucí reformy Rakouska a tudíž za —"?tťt 
zájmů všech^f neněmeckých národů. Nesli také sdisaxm bolestne projekto

vanou závislost tohoto příštího Polska na Jfémecku a do určité, ale mno
hem menší míry na Rakousku, jeho německou orientaci a nevlídný poměr 
tohoto Polska k ostatním neněmeckým národům. A Češi se pochopitelně 
nemohli nadchnout pro další útisk nepolského obyvatelstva Háiče. Co 

bylo nesprávné, když to páchali Rusové na Polácích, b^dto nesprávné, 
když to páchali Poláci a hodlali v tom nerušeně pokračovat.

Český lid,který měl původně veliké sympatie k Polákům a litoval 

jejich osudu, dospěl k názoru,že nejsou a nebudou jeho přáteli,protože 
se spojovali důsledně s jeho nepřáteli. A zde sluší hledat počátek 
nepříjemného a nakonec zjevně nepřátelského poměru obou národů, když

/ 
skončila válka a oba měly vlastná/státy. Až do skončení první světové 
války bylo nesporně mnohem více viny na straně polská než na naší.Po- 
tom se oba národy rovnoměrně dali-l-a na pošetilé politice, jež vedla 

do katastrofy,až nakonec za druhé světové války větší vina byla na na
ší straně.
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Na cestě k národní jednotě.

Policejní režim, nastolený na samém počátku války 
přerval vzájemné svazky mezi politickým vedením národa a 
širokými vrstvami národa. Persekuce zbavila politické za
stoupení národa jeho vůdců a tak se stalo,že mezi posla
neckou delegací ve Vídni a jinými politickými činiteli 
na straně jedné a národem na straně druhé vznikla propast, 
jež se ustavičně prohlubovala. Polikové šli jedním směrem, 
národ jinýqi směrem a nikdy nebyli politikové u národa v 
tak hluboké nevážnosti, jako právě v druhé polovině vál
ky. Vedení národa přešlo na jiné činitele, na spisovatele 
a intelektuály.

Návrat vězněných českých politiků do domova, zmírně
ní policejního režimu po smrti císaře Františka Josefa, 
snaha císaře Karla provést! pomalý návrat ku konstitučním 
metodám přicházejí do doby, kdy odpor lidu proti metodám 
oportunistů počíná přinášeti ovoce. Ve vedení většiny 
českých politických stran se začíná vyjasňovat.Odpůrci 
přisluhování Vídni pozvedají hlavu ve vůdcovských skupi
nách a jejich vliv na politiku stran vzrůstá, i když ne 
všude je již rozhodující.Ale ve všech stranách je patrný 
již ruch oposiční, namířený proti oficiální politice do
sud zastávané, žádná ze stran se nemohla vyhnout bolestné 
povinnosti anova promyslit svůj postup. Ani sociální demo
kracie a katolicko národní strana, u nichž oportunismus 
byl diktován základními zásadami jejich programu, nemohly 
zůstat nedotčeny vývojem v národě, i když v jejich vede
ní vliv oportunistů je dosud rozhodující a podstatně vět
ší, než ve stranách ostatních. Je to jen pochopitelné ne
jen z důvodů zásadních, jež jsem vyložil na jiném místě, 
ale i osobních. Mezi muži, kteří se viátili z kriminá
lů jako národní mučedníci a hrdinové,miláčkové celého 
národa bez rozdílu politického přesvědčení, nebyl Žád- 

z jejich vůdčích činitelů. Policejní režim nepotřebo-zt
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val věznit ani jednoho vůdčího sociálního demokrata,ani 
jednoho vůdce katolicko národní strany.( Dr.František 
Soukup byl jediný ze známých sociálních demokratů, který 
byl na čas uvězněn, ale jeho účast na knoflíkové aféře 
jej národním hrdinou neučinila.) Národ, který nadšeně 
aklamoval Kramáře a RaŠína, Scheinera a Klofáče,Ghoce 
a Vojnu, nemohl se zanítit pro projevy dr.Šmerala nebo 
dr.Mořice Hrubana.

Nálada oněch dnů zapůsobila konečně i na značnou 
část poslanecké delegace a tak pomalu se po prvé za ce
lou dobu války dostává oficiální zastoupení národa do 
souladu s myšlením národa. Postoj poslanecké delegace, i 
když ne dosud zcela uspokojivý, stává se pevnějším a 
také vzájemný poměr stran se počíná měnit. Tak,jako li
dové vrstvy přestaly se starat o to, co až dosud proti 
sobě stavělo jejich strany a upjaly své myšlení výlučně 
k vytouženému cíli, jímž je rozchod s Rakouskem a vytvo
ření vlastního demokratického a národního státu, tak i 
ve vůdčích politických kruzích nabývá vždy více síly my
šlenka, že je potřebí odložit na hodně dlouho všechny po
družné věci a národ, sjednocený srnkám duchem;sjednotit 
i na jednotné politické základně.

Tak vzniká myšlenka nového politického rozčlenění. 
Nezdar pokusu vytvořit jednotnou národní stranu pod staro
českým vedením je výstrahou před pokusem opakovat tento 
omyl.Nové snahy nemají nic společného s pokusem o tota
litní uspořádání poměrů.Demokratické ideje byly již pří
liš hluboce zakořeněné, aby taková idea mohla někoho napad 
nout i jen ve snu. l^yly zde jen dvě možnosti, jež se vzá
jemně nevylučovaly, ale doplňovaly. Jednou bylo zmenšení 
počtu stran tím, že by se sloučily strany, jež ideove k
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„ v v v fouwwk sobe patri a vytvořit spolecne se všemi |eiinot&ymá. vedle 
jednotného Českého svazu poslaneckého i jednotnou vrchol
nou národní organisaci, jíž by ve věcech cÄonárodního 
zájmu podléhaly nejen poslanci, ale i všechny politické 
strany, jež by se nechtěly vyloučit z národa.

Pokud šlo o sjednocení politických stran, bylo zřej
mé, že pro sjednocování nepřichází v úvahu ani sociálně 
demokratická ani katolicko národní strana. Obě staany 
byly příliš vázány na přesně formulovanou ideologii,jež 
je příkře oddělovala od stran mnohem méně dogmaticky zalo
žených, ale obě také byly až dosud docela v rukou lidí, 
kteří se dosud nerozhodli jít cestou, jíž národ vedl své 
pokulhávající vůdce.

Brzy se také ukázalo,že ač se agrární strana pod 
vedením Švehly a Kubra ochotně zaraďuje do národní jedno
ty, nemá jen nejmenší chuti se vzdát své organisační
a politické samostatnosti.A tak tento plán gjednotit ná- 
frodní strany se redukoval jen na sjednocení těch politic- 
^k^oh*gtran, jež aČ se v nedábné minulosti jěstě příkře 

potífaly,přece jen vyrůstají z programů v podstatě shodných/ 
a shodují se především v tom, co bylo podstatné právě v 
rozhodujících fázích válečné krise. Dosažení národní sa
mostatnosti, vybudování demokratického a moderního státu 
bylo úkolem, jenž zatlačil u nich všechno ostatní do poza
dí.

Tak došlo k slavným luhačovickým poradám, jež se ko
naly 19.srpna 1917» Na schůzce čelných zástupců českých 
stran byla celá věc projednána. Již tam se ukázalo,že 
sjednocovací akce musí být omezena jen na některé strany, 
stejně jako,že strana národně sociální, aČ nesporně nacio
nálni a protirakouská, nehodlá jiti společnou cestou se 
stranami "buržoasními". Pod vlivem příchodu četných nespo
kojenců ze strany solfcálně demokratické, jimž vadil ne 
sociální radikalismus, ale rakušácký oportunismus Šmeralo- 
va vedení ,4 tejně jako přígalu anarchistů, strana se
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začala považovat za socialistickou. Po dlouhá léta akcento
vala že Je sociální a socialismus pznačovala za německý vý
mysl. Nyní zaplavala plně do socialistického tábora . Na 
Čas byla dokonce socialisticky radikálnější, než sociální 
demokracie.

v , Po luhačovických poradách následovala porada v Turnove , konána
JO. srpna, načež ku konečnému vyjasnění vedly 

porady pražské. Na nich dohodnuto vytvořit společnou ná
hodní a pokrokovou českou stranu sloučením několika stran, 
Jež všecnny xaaam ve své podstatě měly společný původ. NeJ- 
silnější z těchto stran, národní strana svobodomyslná, mě
la svůj počátek v"mladočeské sedmičce " Jež se utvořila v 
původní Jednotné národní straně (staročeské). Mladočeši 
převzali staročeské voličstvo a zaujali na čas vůdčí po
stavení, Jež mívala tato strana v českém národě. Sami 
však byli postupně vystaveni soutěži skupin, Jež se zrodi
ly v jejich středu. Od mladočechů se odštěpilo jejich 
moravské křídlo, Jež se ustavilo ve stranu lidovo pokro
kovou, radikální křídlo, Jež dalo vznik straně státopráv
ně pokrokové a nakonec zde byl odštěpek, nazvaný stranou 
pokrokovou ( realistickou). Přes všechny názorové rozdí
ly a osobní nevraživosti patřily tyto strany k sobě a tak 
bylo Jen přirozené,že se všechny, včetně posledních zbyteč
ků strany jřstaročeské, vrátily zase do Jednoho tábora a 
podřídily se vedení dr.Karla Kramáře, Jehož sláva tehdy 
byla docela Jedinečná. Nutno dodat,že toto sjednocení 
nebylo bezvýhradné. Zůstali disidentiJWadoá&tí oportu- 
nisté, pro něž nebylo místa v organisaci příkře zaměřené 
proti oportunismu), staročeští, kteří nechtěli nic mít 
společného s radikalismem, jejž považovali za neblahý a 
nebezpečný ( Baštýřův tisk zůstal věren své původní orie- 
taci) a konečně část realistů nemohla přemoci svou ne
chuť k mladočeské írajo&itě .Většina jich však do nové 
strany šla, ale nebyla v ní doma a po čase se postupně
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přeorientovala na národní( tehdy již československé) so
cialisty, zejména když po Masarykově návratu ožila zase 
stará nevraživost mezi někdejšími přáteli a politickými 
druhy Masarykem a Kramářem, statečně rozněcovaná dr.Edvar
dem Benešem.

Nová strana, v níž drtivou většinu měli příslušní
ci národní strany svobodomyslné, přijala název státopráv
ní demokracie, jenž plně vyjadřoval její program a cíle.
Byl to program nacionálny značně pokrokový jak pokud šlo 
o otázky politické,tak i o otázky kulturní a sociální.Pro
gramový almanach, který šel do tisku již za války, ale 
objevil ae na knižním trhu až po vzniku republiky, na obál
ce opatřený nejen heslem ’’Nedej zahynou ti”, ale i husit
skou pavézou, obsahuje moderní program, počítající nejen 
s politickými svobodami, kulturními reformami, ale i ře
šením důležitých sociálních otázek, jako je pozemková re
forma, osmihodinová doba pracovní a pod. Po dosažení ná
rodní a státní samostatnosti se státoprávní demokracie pře
jmenovala na národní demokracii.

Státoprávní demokracie, jako jednotná národní strany/ 
městského živůu a převážně středního stavu,ač měla znač
ný počet příslušníků jak/dělné třídy, tak i hodně slušné 
posice mezi zemědělci, neměla ovšem nikterak nahradit je- 
notu celého národa. Místo Mattušova "Národního výboru", 
jenž stroskotal pro svůj oportunismus, byl lj.července 
I9I8 zřízen Národní výbo&, v němž byly zastoupeny již 
všechny České strany.Doba byla již příliš pokročilá,aby 
někdo měl odvahu stát stranou. Agrární strana byla již 
hodně dlouho zcela pod vedením Švehlovým a počala při
pravovat svou přeměnu ze strany cistě stavovské ve stra
nu celonárodní, to jest na pronikání do měst. Také obě 
socialistické strany se zapojily. U národních socialistů 
to nijak nemohlo překvapit, ale i u sociální demokracie 
se již velmi znatelné projevil sriixmx vliv skupiny Tusar, 
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Bechyně, Habrman,Modráček a Hudec. Ovšem, v této straně 
nebylo dosud všechno probojováno a konečné vyjasnění če
kalo až na rozkol v této straně, provedený r.1920.

Ovšem, ani Národní výbor nebyl žádný^ pokusem o to
talitu.Nebyla to Žádná "národní fronta" pokošická či 
poúnorová. Nejlepším dokladem toho bylo,že strany byly 
náležitě zastoupeny podle svých početních sil z I9II - 
ne podle nálady ve veřejnosti, jež dávala státoprávní de
mokracii postavení opravdu vůdčí. V Národním výboru zase
dalo 8 agrárníků, 7 sociálních demokratů, 5 státoprávních 
demokratů, 4 českoslovenští socialisté, 4 národní katolí
ci, 1 staročech, 1 realista« A socialistické strany si 
zřídlý' ješte vlastní "Socialistickou radu",aby tak akcento 
valy svou odlišnost a po&^ytly nám jakousi předzvěst po
zdějších krutých zápasů mezi demokraty a socialisty«Nedo
statek loyálnosti se strany socialistů vedl dokonce ještě 
v posledních dnech Rakouska k velkému konfliktu, jenž o- 
třásl jednotou, tak těžce dosaženou. Na den 14.října vy
hlásila Socialistická rada oficiálně stávku, ale současně, 
hodně neoficiálně, ale s plným vědomím vůdců, byly na 
různých místech učiněny pokusy postavit ostatní politické 
partnery před hotový fiakt xaýax nejapnými manifestacemi, 
oznamujícími zřízení socialistické Československé republi
ky. Jen okolnost,že socialisté nebyli ochotni bojovat a 
že Rakousko nemělo již síly zahájit novou persekuci, zabrá. 
nila krutému krveprolití a ohrožení cíle, o nějž celý ná- 
^Qd usiloval. Byla to jasná demonstrace! toho, že socialis' 
xiáróř to jest alespoň socialistickým pohlavárům, záleží 

mnohem více na socialismu než na národu. Měli jsme mnoho 
příležitostí poznat,že socialismus je vždy proti lidu a 
proti národu.

Národní výbor uznal vůdčí postavení dr.Kramáře, že 
jej spontánně zvolil svým předsedou.
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Tempo se zrychluje.

Na počátku r.1918,přes všechny trhliny ve vnitřní struktuře, stály 

’’centrální mocnosti" dosud ve vítězném postavení na frontách.Rusko bylo 

zcela vyřáděno z války,což značnou« měrou odčinilo všechny ztráty na 

životech, jež jejich vojska xxxxk utrpěla ve válečném zápolení.Vlády i 

politikové Německa a Rakouska mluvili dosud o anexích.

Fa domácích frontách vzrůstal ovšem neklid, v Německu, jako v Ra

kousku. Na české frontě se projevovaly důsledky akcí roku 1917. Tempo ra

dikalismu se stupňovalo. Poslanecká delegace konečně pochopila svou 

povinnost. Na Tři krále roku 1918 svolán byl do Prahy generální sněm 

českých poslanců. Ačkoliv dosud byl mezi poslanci jakýsi odpor proti 

této akci, sněm se konal a přijal resoluci, stylisovanou dr.Aloisem 

Rašínem, v níž se již vůbec nemluví o Rakousku, zato však o historickém 

českém státním právu a právu českého národa na samostatnost. Mluví se 

zde již také o přičlenění Slovenska k historickým zemím.Deklarace byla 

přijata jednomyslně, toliko dr.Šmeral se na sněm nedostavil a deklara

ci nepodepsal.Proti deklaraci zakročila censura,íú& 30. ledna i tato 

pžmhmsnia: překážka byla překonána. Re soluce byla publikována.
zvláštního ' f

Němečtí poslanci z Čech začali požadovat vytvoření KxiýxKxks územi 

zznž ze zněmčených krajů Čech jako Dettschböhmen. Zde je počátek německé 

irredenty , J^iiž jsme se setkávali po celou dobu republiky.

Dne 2. dubna napadl zahraniční ministr hrabě Czernin Masarýka. Ceský 

svaz tentokráte již se servilně nepřikrčil, ale proti řeči důrazně 

protestoval.Prahô^na to reagovala ještě rozhodněji. Dne 13. dubna se ve

Smetanově síni Pražského obecního domu konala manifestace, na níž
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byla s nadšením přijata národní přísaha, jejímiý autory byli Alois 

Jirásek, dr.Alois Rašín a dr.František Soukup. Přísaha končí slovy: 

‘ijVytrváme, dokud nezvítězíme! Vytrváme,až pozdravíme samostatnost svého 

národa!"

Zástupci Slováků se přísahy dosud nemohli zúčastnit,ale přišli zástup

ci Chorvatů, Srbů a Slovinců, s nimiž již v předchozích měsících byla 

navázána součinnost. Tato součinnost slovanských národů se projevila 

pak ještě zřetelněji za květnových divadelních slavností v Praze.V 

Pantheonu promluvil za Slováky jejich největší spisovatel Hviezdoslav a 

účastnily se jich delegace Jihoslovanů,Italů a dokonce i Poláků.A dne 

17.května se konala v Obecním domě ( jehojLpostavení bylo ještě několik 

let před tím označováno za marnotratnou zbytečnost) slavnostní schůze 

utlačovaných národů monarchie. Praha se stala střediskem nejen české 

národní politiky, ale^phniskem spolupráce potlačovaných národů habsbur

ské monarchie.

Rakousko na to ps odpovědělo dalším pokusem vystupňovat persekuci. 

Vláda chystala nový oktroj, kteiý měl vgctar vyhovět německým požadavkům 

o rozdělení českých zemí.Ministerský předseda Seidler prohlásil 16. 

července, že Němci jsou páteří rakouského soustátí.Krátce na to byl 

SeidlZer vystřídán Huoóricegf,ale ještě 30.červenoe bylo vydáno nařízení 

o utvoření kmscjxH německého krajského soudu v Trutnově a dokonce 

ještě 27« září vyšlo další nařízení o rozdělení české zemské správní 

komise na část českou a na část německou.

Poslední zbytky českého aktivismu se snažily získat císaře Karla, 

aby se dal korunovat za českého krále. Ale věc padla,protože
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Mattušův Národní výbor byl vystřídán novým, radikálním Národním 

výborem, jemuž předsedal dr.Kramář. I Vídeň začala chápat,že na korunová 

ci je již pozdě.

Dne 29. září se konala společná schůze Národního výboru,poslanecké

ho svazu a občanských členů panské sněmovny - bylo to týden po zhroucení 

se fronty v Bulharsku- jež prohlásila, že národ setrvá ve svém 

boji za samostatnost a že od Vídně již nic neche. A 12.října sdšäxäi 

čeští poslanci požádali císaře,aby bezodkladně byla vytvořena česká 

národní vláda a Čechům zaručena /x účast na mírovém jednání, ßnamam V 

Paříži byla IR. října ustavena československá zahraniční vláda a iám 

16. října přišel císařský manifest o přetvoření Rakouska ve spolkový 

stát. Národní výbor to odmítl 19«října.

To je několik suchách fakt o prudkém spádu událostí v roce

1918.
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Konec a začátek

Ani ve státech se vzorně demokratickým a parlament
ním režimem a systémem naprosté svobody tisku nevědí občané 
mnoho z toho, co by měli vědět a co rozhodným způsebem ovliv
ňuje jejich osudy. Prožil jsem druhou světovou válku ve stá
tech, v nichž po celou dobu války zasedaly parlamenty ( v 
Polsku a ve Francii ovsem jen do jejich pádu) a s výjimkou 
poměrně krátké doby jsem vojenskou povinnost konal v tisku. 
Četl jsem po celou dobu války pravidelně noviny a sledoval, 
co se dělo. A přece jen přemnoho z toho, co se dělo, jsem 
poznal až po válce, když nejedno tajemství, skutečné nebo 
jen předstírané, bylo prozrazeno.A na mnoho z toho, co se 
stalo a proč se stalo, bude potřebí čekat ještě mnoho let. 
Ani demokratické vlády nespěchají sdělit svým občanům chou
lostivé věci.

Rakousko a Nemecko se nesnažili informovat ani z 
nepatrné části své poddaný tak, jako to činila Británie nebo 
Spojené státy. 0 tom, jak skončily oba státy je jistě dnes 
už značná literatura a koho to zajímá, může snadno nalézti 
vylíčení Lité to neblahé historie. Ale současník těchto dějů 
nevěděl skoro nic. Nebyly náležitě informovány ani parlamen
ty, tím méně pak veřejnost, odkázaná na tisk neinformovaný 
a podrobený velmi přísné kontrole censury. Tato censura byla 
za doíycísaře Karla zmírněna,ale přesto byla horší, než zlá 
censura dob předválečných.A tak v upomínce na poslední dny 
Rakouska se mohu opřít jen o několik skutečností, jež musel 
vidět každý.

Od jara I9I8 bylo patrno, že se válka blíží ku kon
ci a že tento konec bude docela jiný, než jak doufali, nebo 
předstírali doufat c.k.rakouští a němečtí patrioti. Pravda, 
německé a rakouské armády stály dosud na cizí půdě a větši
na výbojů, získaných v prvních letech války byla dosud ne
dotčena.Ale bylo zřejmé,že oba státy melou vojensky z posled
ního, ze nemohou nahradit k.uté ztráty na lidských životech. 

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 737



zásobovací situace se ustavičné zhoršovala,hlad, vzrůstal a s 
nim i válečná únava, politický neklid a nespokojenost a to 
stejně mezi civilním obýváte 1st ve m^sWI i afflxmxaxm v armádě. 
Bylo taká patrno,že početní poměr mezi oběma válčícími bloky 
sá^ustavične mění v neprospěch Rakouska a Německa. Príliv 
nových amerických posil na západní frontu zdaleka odčinoval 
ztrátu carského Ruska,na jehož území zuřila rozkladná revo
luce, jež ohrožovala její rakouské a zejména německé protek
tory mnohem více, než jim bylo milo.

Oficiální mluvčí mluvili dosud s přehhaným optimis
mem, ale objevovaly se náznaky,žewe vůdcovských garniturách 
počíná pomalu se problouzet vědomí,že všechno není tak krás
né, jak to bylo namlouváno občanstvu. Německý sněm jednal o 
mírové resoluci, předložené poslancem Erzbergerem, jenž byl 
po válce zavražděn nacionalistickými předchůdci Hitlerových 
hrdlořezů. A z projevu odpovědných ministrů bylo zřejmé,že 
je to především strach z fanatického nacionalismu, vybičované
ho přehnanou propagandou válečných let, který jim zabraňuje 
doznat jak se věci mají a učinit nezbytné kroky, aby nedošlo 
k nejhoršímu. A tak mluva o míru byla dosprcl zbarvována poža
davky anexí a válečných náhrad.Němci v Říši i v Rakoksku se 
dosud dívali na svět brýlemi mámení. Někteří z nich však za
čínali prohledat.

Rakousko, jež bylo válkou krůtěji postiženo než Ně
mecko a které po prvé po mnoha desítiletích mělo inteligent
ního panovníka - či spíše řečeno inteligentní manželku panov
níka - pokročilo v poznání že je zle mnohem dále, než Německo, 
jehož císař se dostal docela do područí generálské skupiny 
a jehož vlády byly jen loutkami v rukou hlavního vojenského 
stanu. V Rakousku se začínalo v okolí nového císaře chápat, 
ze je potřebí přinést rychle ztmcne obeti, aby nebylo potře
bí přinášet oběti ještě větší. Zatím, co v Německu dosud du
mali jak zachránit alespoň část výbojů, v Rakousku horečně 
přemýšleli, jak zachovat alespoň tolik z Rakouska, £olik se 
zachránit da. Z Vidné, jez kdysi veáíhala Nemecko a svět do
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• • • 
válečné katastrofy - je ovšem potřebí doznat|iže Nemecko mno
ho pobízení a přemlouvání nepotřebovalo a do války se pustilo 
s horečným nadšením -byl nyní vyvinován nátlak na Berlín, aby 
se mírnil a aby hledal cestu jak ukončit válku.

Berlínské vlády však neměly odvahu vyvinout nějakou 
veřejnou iniciativu,protože vojáci i politikové byli dosud 
opojeni sny o konečném slavném vítězství. A tak bylo na Ra
kousku, aby ve shodě s Berlínem vyvinovalo iniciativu.Rakouský 
ministr zahraničí baron Burian nabídl 1$. září-'vyjednávání 
o mír.Nic z toho nebylo, protože nabídka přišla pozdě.Právě 
v den, kdy se Rakousko rozhodlo ukázat světu,že si přeje mí
ru, utrpěla bulharská armáda katastrofální porážku, jež vedla 
k jejímu naprostému rozvratu.Následek byla kapitulace Bul
harska, os Wození Srbska a Albánie. Dohodové armády se blí
žily z jihu Uhrám a rakouské polovině říše.

V téže době skončila za nápadní fronte německá ofen
siva porážkou a ústupem, jejž nebylo možno popřít. Vojenské 
velitelství, jež dosud vetovalo každý pokus o mír,ztrati
lo hlavu a požadovalo okamžité sjednání příměří. Nyní to byli 
vojáci, kteří nutili politiky a státníky. A v prvních dnech 
října byl zde nový německý říšský kancléř Max Badenský,který 
přišel s nabídkou příměří.

V Rakousku se zatím začaly v parlamentě i jinde ozý
vat neněmecké národy vŽdy hlasitěji a důrazněji. I ti Rakousku 
až do roztrhání věrní Poláci přišli pojednou s nároky a ví
deňská vláda začínala uznávat,že v krisi, jež postihne rakous
kou polovinu říše nelze počítat s tím,že se .pohroma zastaví 
před hranicemi Uher. UŽ nešlo o germanisaci státu, ale o je
ho zachování. Dalo se však Rakousko zachovat? Chorváti,Slovin
ci, Bosňáci a Dalaatinci prohlásili jasně a neb^ojácně,že je 
nelze odlučovat od Srbů a Černohorců. Italové se netajili tím, 
že lnou k Itálii. Slováci mifajomhx mluvili o jednotě s Čechy 
Český svaz po lekcích, jichž se mu dostalo od národa a od ná
rodních institucí mluvil konečně v říšské radě sebevědomě a
v plné jednotě poslanecké delegace s národem, zástupci české
ho národa dostali od úřadů povolení odejeti do Švýcarska k 
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jednám' se zástupci československé zahraniční akce. A rakouská 
vláda, jež viděla stále vzrůstající rozklad armády, vyzvalaÁfcvw/ 
české poslance, aby se odebrali k českým plukům na frontu a 
do záfrontí a aby české sucgx vojáky přiměli k uspořádanému ú- 
stupu a ne k hromadnému a zmatenému útěku. Protože o této ka
pitole dějin bylo Šířeno- zejména s německé strany-mnoho neprav
divých pověstí, je potřebí říci, že rozklad byl všeobecný. Ma
ďarské pluky spěchaly do Maďarska a také stateční rakouští 
Němci brali hromadně nohy na ramena. Vzpoury nebyly jen v čes
kých ^ö^bWjale i v dobře německých alpských zemích.

Za této situace, kdy konec byl už jen otázkou dnů a 
ne týdnů, vyšel 17.£října císařský manifest, ohlašující úmysl 
změnit Rakousko , sdružující samostatné národní 
státy, všude se začaly měnit národní výbory v zárodky samo
statných vlád. I Němci z českých zemí začali připravovat 
vlastní vládní orgány, jež měly převésti pohraniční kraje 
českých zemí do nově chystaného státu Německé Rakousku.

A tak přišla, nikterak nečekaně rakouská kapitulace, 
přijímající bezpodmínečně 14.#ilsonových bodů , odstoupení 
císaře Karla a slavný 28.říjen. Německá říše kapitulovala 11.
listopadu, zachvácena revolucí, jež hrozila stáť^podobnou 
oné, jakou císařské Německo naočkovalo do carského a pak do 
republikánského Ruska.

Válka skončila a začala nová doba.
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Když jsem, se značnými rozpaky, začal psát tyto 
upomínky, byl jsem přesvědčen,že všechno 1/těstnám na 
JOO stránek. Dnes vidím,že jsem značne podcenil ve
likost tohoto úkolu.

Hlavní příčinou je,že parně? je podivná věc.Za- 
dívá-li se člověk do minulosti,vynoří se mu spousta 
věcí, na které již dávno nemyslel. Úko&ujiž není prac
ně vyhrabáváš z upomínek, co se dělo, ale oddělit to, 
co nutno odkázat zapomenutí od toho, co nutno ucho
vat vzpomínkou. Nakladatelské poměry v exilu ’í?y radi
ly k převeliké přísnosti - i těch původních 3OO strá
nek by bylo příliš mnoho. Ale pocit odpovědnosti naka
zuje nedbat toho, zda to, co bylo napsáno bude uveřej
něno. Smířil jsem se s tím,že to vydáno nebude a že 
co jsem napsal zůstane zahrabáno v nějakém archivu, po
kud to ovšem neskončí někde ve sbírce staré makulatury. 
I to je možné, ba snad pravděpodobné.

Ale okolnost,že ve vlasti udělali veliký škrt nad 
minulostí, nutí připomínat tuto minulost, neznámou do
konce i těm mladším v exilu. Těch, kdož "neznají své 
vlasti běh" je vždy více a více.

Pravda, kdybych se pokusil psát soustavnou knihu 
o minulosti, mohl bych vtěstnat mnohem více na méně 
místa. Ale proti tomu mluví jedna xnm|±mxmxkxÉixmxnixiaxm 
bolestná zkušenost: znamená to věnovat mnoho času pří
pravě, po níz by teprve bylo možno pustit se do psaní. 
Zkusil jsem to jednou , ještě v republice a po mnoho 
let-V^oiral materiál, připravoval poznámky a pak- když 
přišel Hitler padla celá věc do koše, či lépe řečeno: 
šla do kamen. Dnes nehrozí Hitler, ale jsou zde dW 
veliké překážky: vratká existenční základna ,jež také 
způsobuje,že času k psaní je mnohem méně než kdy dří
ve ,překáží každému plánu, rozvrženému na delší čas.
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Nedopsaná kniha je torsem, jež docela ztrácí na 
ceně. Volné kapitoly, z nichž každá je samostatnou 
vzpomínkou, mají tu přednost,že vzpomínky mohou přestat 
tam, kde jsem udělal poslední tečku. A kromě toho, no
vinářská technika je pi'o starého novináře mnohem snaz
ší, než technika psaní soustavné knihy. Dlouho jsem 
kolísal,až jsem nakonec uznal,že starého cirkusového 
koně nenaučíme novým kouskům. Po dlouhá leta,vlastně 
po více než tři desítiletí jsem psal denné nejméně je
den Článek. Je snadné přidržet se této praxe a pokračo- 

t v x v VžrOótB v ,vat v ni, i když to znamena,ze kniha sěst&e do nemožných 
Sozměrů a že se někde opakuji. Vzpomínám často na věci, 
jež by se mohly zdát malicherné, na lidi i události 
jimž se vyhnou všechny historické knihy. Ale myslím,že 
i to, co příští historikové vynechají, stojí za zazna
menání, právě proto,že není mnoho naděje,že by jim byla 
věnována pozornost. Právě dnes bychom potřebovali, aby 
byla připomenuta celá minulost. Jsem si vědom,že při 
vší své snaze zaznamenat všechno, na co jsem vzpomněl, 
mohu nľ.r?n r Mihnut jen kus naší minulosti.

29 «července 1966
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Mír a svoboda.

Prožil jsem poslední měsíce existence habsburské 
monarchie v Praze jako příslušník armády na zdravotní dovo
lené. Byl jsem v Praze v den, kdy Sakousko kapitulovalo a 
národní výbor se ujal vládní moci v českých zemích, k nimž 
se kvapně přidružilo Slovensko a Podkarpatská Rus.

Co se dělo politicky 28.října 1918, jaký je význam 
tohoto dne pro osudy českého národa,bylo vypsáno v tolika 
knihách a článcích, že je zbytečně se k tomu vracet. Za do
bu svého novinaření, doma i v exilu jsem sám napsal o tom 
tolik článků,že bych se musel přílišné opä^ovat - ale je 
potřebí Čechům hledat poučení o tomto předůležitém mezníku 
českých dějin? Snad by bylo užitečné se pokHsit zachytit 
neuvěřitelnou náladu tohoto slavného dne, ale k tomu by bylo 
potřebí hásnitekpho nadání Viktora Dýka, jež docela postrá
dám. Nebudu se proto pokoušet o to, co bych nedokázal.Začí
nám proto několika upomínkami prostého občana, jenŽ s poli
tickým děním neměl nic společného - do novin jsem přišel až 
v únoru I919 - a který, jako všichni ostatní, zcela podlehl 
obecnému nadšení oněch nezapomenutelných chvil.

Dne 28. října jsem šel asi v 10x hodin dopoledne - 
dnes opravdu již nevím kam a proč - po Václavském náměstí 
a shlédl hlouček lidí, stojících před budo/vou '’Národní po
litiky” .Lidé četli tam vývěsky zpráť a vzrušeně diskutovali. 
Přidružil jsem se a četl vyvěšené oznámení,že Rakousko při
jalo 14ybodů amerického presidenta Wilsona a že bezpodmíneč
ně kapitulovalo. A hned pod tím byla zpráva, že se Národní 
výbor v Praze ujal vládní moci v českých zemích, že český 
stát je znova samostatný a nezávislý.

JeŠtě jsem si neuvědomil ani plně dosah zpráv, jež 
v podstatě hlásily splnění všech horoucích tužeb nespočet-
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ných generací, když se před sochou svátého Václava, dominují
cí náměstí, začaly kupit hloučky, jez se kvapně měnily v da
vy. Na podstavci pomníku se objevili řečníci - pamatuji , že 
jedním z nich byl Zahradník-Brodský -kteří oznamovali radost- 
nou ®>«v/óbnoveni ceske statni samostatnosti, oabů&ii ku kli
du a pořádku a vyzývali občany» aby se vrátili do práce a 
aby příslušníci ozbrojených sil a sokolstva se dali neprod
leně k disposici Národnímu výboru k pořádkovým službám. Davy 
na to reagovaly nadšeným provoláváním slávy novému ,či iépe 
řečeno, obnovenému státu, zapěly s vášnivým zanícením "Kde 
domov můj", zatím ještě bez slovenského přídavku a "Hej Slo
vané". Sláva byla provolána spojencům, Francii, Anglii,Ameri
ce, Belgii a kde komu, na něhož si přítomní vzpomněli. Nevím, 
k/olik jich uposlechlo výzvy, aby se vrátili do práce.Nadše
ní bylo příliš mocné a jako za slavných divadelních slavností 
davy se valily hlavními ulicemi, aby šířily všude radost a 
nadšení.

Chodil jsem hezky dlouho po ulicích s davy a mohu 
říci,že jsem nevidel nikde žádné násilí,žádné poškození ma
jetku. Jen několik oken v "kasinu", v Německém domina Příko
pech bylo rozbito. Orlíčky na trafikách,na poštovních schrán
kách a pod. byly přemalovány a důstojníci a vojáci byli davem 
vybízeni, aby s čapek sňali císařský monogram.Protože němeč
tí a mačarští vojáci byli velitelstvím drženi v kasárnách a 
na ulicích se objevili jen čeští příslušníci rakouské armá
dy, i tato změna byla provedena hladce a bez donucování. 
NemeČtí obyvatelé Prahy přestali mluvit na ulicích hlasitě 
německy a nic, docela nic se nestalo pražským německým listům, 
jež vycházely nerušeně i nadále.

Český denní tisk si přispíšil se zvláštními vydáními, 
jež šljt/na dračku,A zase všechen tisk nabádal ku klidu a po
řádku, varoval před demonstracemi a násilnostmi a útiskem 
německého obyvatelstva. Těchto výzev snad nebylo potřebí, ale 
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v žádném případě nedošlo k porušení pořádku. Radost z konce 
války a obnovení sfeátní samostatnosti byla tak mocná,že ne
bylo místa pro projevy nenávisti. Nikdo nemyslel na mstu, 
protože radost čistila srdce a potlačovala všecnny nízké pu
dy.Za svého života jsem viděl opětovně chvíle, kdy se český 
národ povznesl k opravdovým výškám, jako jsem viděl,kdy se 
pohroužil do hanby. Sotva kdy se národ povznesl k takové Čis
totě a ušlechtilosti, jako v oněch velikých dnech.

Na jednom z pražských ostrovu- dnes už opravdu 
nemohu říci, zda to byl Střelecký, nebo žofínský, jenž byl 
později přejmenován na Slovanský - se konalo shromáždění 
příslušníků armády,amSmkmia kteří nebyli zařáděni do žádného 
z vojenských útvaru v Praze a Sokolů. Dostali jsme příkazy 
být k disposici Národnímu výboru, zakročit proti všem snahám 
po_ušit zákony a pořádek.Složili jsme přísahu Hcntámxmiáka 
státu a dali se zapsat k službám. Bylo nás trochu příliš mno
ho na potřeby,protože Praha vřela nadšením, ale nebyl zde 
žádný nepokoj.Byl jsem přidělen k dozoru na posádkové nemoc
nici. Zase nás tam bylo tolik, že jsme se jeden druh^ému 
pletli pod nohy. Nikdo z nás tam také dlouho nepobyl.Prose
děl jsem noc v diskusích s ostatními a chvílemi četl knížku, 
kterou jsem měl v kapse. Byly to ’’Myšlenky” císaře Marca 
Aurelia. A ráno mi řekl plukovník zdravotní služby, jenž ve
lel nemocnici, že když jsem na zdravotní dovolené nemám ve 
službě co pohledávat a že bych snad mohl být užitečný jinak. 
Stačí, když nechám adresu, pro případ,že by mne bylo potře
bí.

A tak jsem byla: zase prostým občanem, jedním z davu, 
který s nadšením a radostí sledoval přechod zac rakouské 
nesvobody do svobodného státu a z války do míru, o němž člo- 
vek jiz pomalu zapomněl,jkk je krásny. Vypada to neuvěřitel
ně, že změny, ač tak pronikavé, nebyly zjevně viditelný. První 
zákon, vydaný Národním výborem pravil,že všechny zákony,pokud
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se nepříčí změně státní formy, zůstávají v platnosti.Opravdu 
se zdálo,že svoboda si nežádá více, než změny barvy na pra
porech a odznaku na úředních místnostech. Všechno běželo gm±m 
po starém,jen ta nálada byla jiná, poměr k úřadům a k státu 
byl jiný.

Později, když došlo k prudkým sporům mezi zahranič
ním a domácím odbojem, mnozí se snažili bagatelisovat 28.ří
jen tvrzením,že to nebyl převrat, ale jen procházka s hudbami« 
Myslím,že to byla největší poklona - i když ne zamýšlená- 
pražskému lidu. Jinde při převratech tekla krev, byl ničen 
majetek a páchány nespravedlnosti. U nás tomu tak nebylo. 
Po tolika letech jje na čase to znova připomenout.

Možná,že snadnost změny způsobila,že ^msmxp jsme 
nedbali výstrahy našeho nejnárodnějšího básníka "boj teprve 
nám nastává!" Možná,že tato# snadnost způsobila,že jsme odlo
žili všechnji opatrnost a dívali se na svět růžovými skly. 
Ale těžko vinit davy, jež prožívaly radostné vzrušení ze 
splnění všech národních tužeb,že byly opojeny koncem války, 
koncem rakouského útisku,že viděly toliko,že vítězné mocnosti 
uznaly již Československou vládu a že dokonce i německý sou
sed Rakouska a nyní i našeho státu si přispíšil s uznáním 
naší samostatnosti. I to sluší připomenout: zatím co zahra
niční vládu uznaly postupně mocnosti Dohody, první vládou, 
jež uznala existenci vlády v Praze, byla Německá říše, dosud 
ve vállse. Ještě 28.října 1918 přispěchal do Národního výboru 
německý generální konsul v Praze Gelbsattel, aby Národnímu 
výéoru, jako vládě, tlumočil blahopřání vlády německé. Toto 
blahopřání uklidnilo mnohjí'a ulomilo mnoho hrotů protiněmecké-jl 
orientaci národa, všechno se zdálo nasvědčovat,že xmstavil 
přišla doba, jíž básník označuje jako "bílý den a plno růží 
k tomu".

Starosti přišly později
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První kroky ve svobodě.

Celý život přešel docela hladce ze starého stavu 
do nového. Pravda, byly zde mnohé potíže s představiteli 
starého stavu, vojenskými i úřednickými, ale o tom veřej
nost neměla ani potuchy. Teprve několik let po převratu se 
objevily vzpomínky "mužů 28.října" a jejich pomocníků, z 
nichž bylo patrno,že všechno nebylo tak snadné, jak se zdá
lo. Ale prostý občan o tom nemohl nic vědět»protože pošta i 
železnice, policie a soudy, berní úřady, peněžní podniky, 
zásobování a pddobně, všechno běželo jakoby se nebylo doce
la nic přihodilo a pokud byla patrna změna, bylo to k lep
šímu. Úřady se najednou zlidštilý, což se však dalo čekat 
v ovzduší obecné srdečnosti.

Hladký přechod do nového stavu nemohl ovšem odstra
nit všechny potíže, způsobené válkou^ sotva skončenou.Pokra
čovala válečná inflace, protože Československo nemělo \v&
d-frFfcbd vlastní měnjva na našem území obíhaly dosud bankovky 
Rakousko-uherské banky ve Vídni. A ta pokračovala v tisku 
nových a npvých bankovek, jakoby monarchie dosud existovala 
a měna se tak ustavičně vždy více znehodnocovala. Byl zde 
také problém rakouských dluhopisů, z nichž přemnoho bylo u- 
místěno na našem území xx± a z těch nejpalčivějŠím byl pro
blém válečných půjček, jež byly vnucovány jednotlivcům, ban
kám, obcím a okresům, jakož i správcům tak zvaných sirot
čích peněz. A byly zde vklady českých hospodářských podni
ků u bank s centrálou ve Vídni, u poštovního úřadu šekového, 
jichž bylo potřebí k nerušenému běhu hospodářského života. 
A ovšem, byly zde starosti >óe zásobováním potravinami a ji
nými důležitými potřebami pro konsumenty a průmysl.zásobo
vání nebylo nikdy postačující a v posledních měsících života 
monarchie bylo docela žalostné.
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Zde se ovšem projevilo zlepšení nejdříve. České ze

me byly rázem zbaveny nuhhosti zásobovat armádu v poli,kvap
ně se rozbíhající všemi směry,stejně jako nemusely zásobovat 
země méně soběstačné než byly naše. Český venkov, který s 
takovou nechutí odváděl své produkty rakouským sběrnám, do
dával mnohem ochotněji sběrnám českým. Ovsem, rozhujelý po
koutní obchod byl dosud zlým zatížením hospodářského života 
a úřady republiky byly nuceny přitužit opatření proti "ke- 
šasům".Xffiiká Velkou pomocí zde byla náhle nastavší změna na
zírání veřejnosti na pokoutní obchod. Dokud trvalo Rakousko 
lidé si*daevážili pokoutních obchodníků a kořistníků, ale 
z nutnosti od nich kupovali.Nyní tento druh prodeje a nákupu 
byl rázem považován za poškození státu a prohřešení se proti 
národní cti.

Rozpad armády vedl ku kvapnému návratu českých 
pluků z front i českých vojáků z pluků, jejichž doplňovací 
velitelství nebyla v českých zemici stejně jako k odchodu 
jinonárodních pluků, zejména maďarských. Objevila se naléhavá 
potřeba vybudovat kvapně novou českou brannou moc, jíž v če
lo byl jako generální inspektor postaven dr.Josef Scheiner, 
starosta České obce sokolské. Vojenské řízení armády převzali 
někteří vyšší čeští důstojníci rakouské armády a nakonec bylo 
hlavní velení svěřeno francouzským generálům, kteří přibyli 
do Prahy asi měsíc po převratu.

všechny zakázané spolky a organisace zahájily nepro
dleně svou činnost, aniž by vyčkávaly zrušení úředních zá
kazů. Česká obec sokolská - dosud ne československá - nebila 
ani zdaleka jediná,žU zánik Rakouska považovala za zrušení 
svého zákazu. Můj pozdější přítel Jaroslav Motyčka rád vypra

ví v fvoval, jak hned 29.října dosel s Juliem Myslikem aSWeingaertne- 
rem na policejní ředitelství a požádal na spolkovém oddělení 
o klíč k zapečetěným místnostem Volné myšlenky. DostalVklíče 
bez řečí. Některé zastavené podniky nečekaly ani tak dlouho. 
Tak na příklad "Národní listy", jež byly úředně zastaveny, 
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začaly vycházet ještě před převratem, aniž by se byly ptaly 
koho o povolení.

Opojení převratových dnů způsobilo,že veřejnost ne
věděla skoro nic o potížích, s nimiž musí zápolit kvapně usta
vená československá vláda. Neuvědomila si ani,že Československo 
má najednou dvě vlády, jednu v zahraničí, jejímž předsedou 
byl prof.T.G.Masaryk - tehdy ještě ne president republiky - 
a druhou v Praze, jejímž předsedou byl dr.žaac Karel Kramář. 
Obě vlády se sloučily v jednu až pri Masarykově příjezdu 
do Prahy a tak jsme měli nejen dva ministerská předsedy,ale 
taká ministr^/války (Štefánika) a ministra národní obrany 
(Klofáče). Nemýlím-li se, měli jsme tehdy taká dva min&itry 
financí a dva ministry vnitra, jednoho v Paříži a druhého v 
Praze. Sloučení obou vlád bylo provedeno hladce, ač v záku
lisí byl sveden tuhý boj o funkce. 0 tom jsme však nic nevě
děli. V rozradostněné idyle národa se i politické dění je
vilo jako idyla a veřejnost by byla bývala velmi pohoršena, 
kdyby zvěděla o sporech, i kdyby tyto spory měly sehe vetší 
a vážnější ideový podklad. Tisk také ješte nezahájil polemic
ké šarvátky, ačkoliv tisk sociálně demokratický - hlavně 
Právo lidu - začal již naznačovat,že rozbrojům není ještě 
konec a že nové nastanou co nejdříve.

Značné starosti působila armáda. Vojáci, kteří 
prožili těžké chvíle v rakouské armádě,chtěli odejiti do 
občanského života. žmiímgB^msmiaaKgiKEiskiá Oddávali se klamné 
představě,že vojenská kázeň je jen rakouským výmyslem a vy
nikali do značné míry přímo vzornou neukázněností. Zejména 
odpírali zdravit nadřízené. Mnoho viny bylo ovšem na náladě 
doby, jež si nedovedla představit,že i stát mírumilovný po
třebuje armádu, protože nestačí jen chtít žiti v míru se sou
sedy, ale je nutno, aby také sousedé chtěli žít v míru s 
námi. Kromě toho mnoho lidí zaměňovalo pojem demokracie a

v
svobody s představou,ze si každý může dělat co chce a že 
vyžadovat pořádek a koza kázeň je "nedemokratické". Na chaosu 
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mělo fakmu také značnou vinu ne právě šťastné obsazení mi
nisterstva národní obrany. Ministr Klofáč spojoval svou 
funkci s tradičním národně sociálním boucharonstvím a anti- 
militarismem a jeho hlavní pomocník, sociálně demokratický 
státní tajemník Chudoba rozklad v armádě jen podpor oval. Vo
jáci hlavně nechtěli uznávat rakouské důstojníky, i když 
byli české národnosti a teprve příchod francouzských a pak 
i italských legionářů da 13^ armádě páteř. Potřebovala ji. Ma
ďarsko, jež bylo zachváceno bolševickým morem, podniklo 
vpád na Slovensko, kde chtělo organisovat republiku rad.Mu
seli jsme poslat vojsko na Slovensko, abychom je uchránili. 
Lepe než armáda si vedly sokolské oddíly, složené z dobro
volníků.

Ruské legie byly dosud v Rusku, kde vedly boje s 
bolševiky, ale nějakým způsobem se k nám dostal oddíl českých 
kornilovců, vedený majorem Čeřenským. 0 těchto českých legioná
řích^ z Ruska,kteří bojovali pod velením generála Kornilova, 
He zmiňuji ve vzpomínce na vzpouru v Železné rudě.

Nicméně, situace se rychle vyjasňovala. Již v pro
sinci jsme měli prozatímní ústavu, ústavodárné ’’Revoluční 
národní shromáždění” sjednocenou vládu a presidenta republiku, 
oficiální uznání skoro vjsech států světa, ukázněné vojenské 
pluky legií z Francie a Itálie. V Itálii sformovali vaječné 
zajatce české a slovenské národnosti v ’’domobranu’’, obleče
nou do italských uniforem. Objevily se první dodávky z doho
do zemí - zejména z přebytků armád, jež byly postupně 
demobilisovány. Dr.Rašín, jako ministr financí zahájil již 
opatření, aby oddělil československou měnu od rakouské a po
stavil ji na zdravý základ. Zatím co Německo s Rakouskem a Ma- 
ňarskem^le^ali vždy hlouběji do kruté inflace, Československo 
bylo Rasinovou zásluhou ušetřeno teto pohromy.

v Hospodářsky se situace^lepšila.Politicky se objevovaly
vsakvdva velmi nepríjemne problémy. Na jedné straně začali na
si Nemci organisovat Seligerovu vzdorovládu, na druhé straně 
Smeralovo křidlo sociální demokracie^začalo pěstovat bolše
vickou propagandu.Idyla začala kvapně mizet.Svátek končil, za
čínaly vsedni dny.
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"Odrakoušťování”

Obnovení státní samostatnosti, přineslo sashxm také 
chorobnou priíbo snahu odlišit po všech směrech přítomnost,
slibující překrásnou budoucnost,od minulosti, jejíž stíny 
byly zřejmé. Jakj^ tomu bývá v dobách velkého vzrušení pře
hnali jsme to.Minulost se nám zdála pojednou špatná po všech 
stránkách a nic z ní nemělo přejít do nového domova a nové
ho způsobu života. Období ilusí, jež se nám zdály realitou, 
vynnačovalo se skoro až dětinskou vírou v instituce nového 
druhu a xařmktem kouzelná zaříkadla jako je demokracie a 
pokrok.Viděli jsme v nich universální všelék na všechny bě
dy. Mnozí k tomu přidávali ještě socialismus, většinou v po
době "sociální spravedlnosti" nebo "sociální demokracie" a 
také pojem "revoluce" nabyl najednozu hodnost něčeho posvát
ného. Nemyslím,ze jsme se do hrozného otřesu mnichovského 
dopracovali obecně k poznání,že demokracie, svoboda, pokrok, 
republikánství a revoluce , stejně jako srnsairnsm socialismus 
jsou jen formy a metody, jejichž prospěšnost a hodnota závi
sí jen na náplni, kterou jim dáme. Nechápali jsme,že demokra
cie může být také špatná, že pokrok může vésti do pošetilostí 
škodlivých az zhoubných a ze se socialismus múze zvrhnout v 
hrůzy, jež jsme mohli již tehdy vidět v Sovětském svazu a pak 
je mohli pozorovat ty jinde.

Všichni jsme pwkiáliaiixxxmsffixmámžx více méně podléha
li naivní víře frafcnouzských encyklopedistů,kteří věřili, že
človek je od přírody dobrý a je kažen jen špatnou organisací 
společnosti. Jako oni jsme uvěřili,že sta£í vyrobit bezvadnou 
společnost,změnit zákony , uskutečnit nějaké teorie a všechno 
bude v nejlepším jex pořádku. Neuvědomovali jsme si, co 
jsme si měli uvědomit^ již náuam^mx dávno,že Sousseaji a Dide
rot,ač to jistě nezamýšleli,připravili půdu pro krvavou 
revoluci a že jejich teorie dosud vrhají smutný stín na 
všechny zrůdné pokusy reformovat svět tím,že se lidstvo 
vtestná do nového Prokrustova lože.
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Boj, který jsme vedli proti Rakousku a útisk,jemuž 

jsme tam byli podrobeni, vedl nás pochopitelně k tomu,že jsme 
se dívali nevraživě na zaniknuvší monarchii a že jsme se 
chtěli zbavit všeho, čemu jsme říkali "dědictví po Rakousku”. 
Ale toto "odrakoušžování", důrazně požadované každým, kdo 
otevřel ústa na některé schůzi, nebo vzal do ruky pero, aby 
napsal článek, jakých se vyrojilo na tisíce, bylo jen částeč
ně správné. V Rakousku bylo mnoho věcí špatných a^bylo po
třebí všechno, co bylo špatné odvrhnout nebo napravit.Ale 
mnoho závad vyplývalo ze špatného použití opatření jinak do
cela dobrého a moudrého. A mnoho z toho, co nám zůstalo po 
Rakousku bylo dobré, někdy dokonce mnohem lepší než to,čím 
jsme to nahradili.

Dobrá byla především administrativa, trestní i ji
né zákonodárství a ovšem i soudnictví. Hladký přechod z mo
narchistické vládní formy na republikánskou, z vlády ve 
Vídni k vládě v Praze umožnila jen dokonalá státní organisa-• V -1 _ V Z Zce, jez potrebovala postupného zlepšovaní a modermsace 
a ne prudkých změn. Uvidíme, jak jsme chybovali, když jsme 
odhodili ledacos osvědčeného jen proto,že to bylo z doby ra
kouské, ač je nutno stnaQnxÉx dodat,že jsme v republikánském 
dvacetiletí vytvořili mnoho prospešného.a dobrého.

Prvním úkolem, jenž se v tomto "odrakoušřování" 
naskytl, bylo odstranění z úředního, vojenského a politické
ho aparátu lidí, příliš spjatých se starým režimem. V době, 
kdy každá přeměna vládního systému je provázena vězněním a 
někdy i popravami poražených^ vypadá jako pohádka vzpomínka 
na to,že osvobozená Československá republika nepostavila ni
koho před smwm soud, protože nebyl účasten na snahách o je
jí vznik.

Nejeden vysoký byrokrat a nejeden politik vzbudil 
obecnou nelibost, ba dokonce i nenávist.Ale ani vláda, ani 
ulice se nemstili. Politikové, kteří nešli s národem byli 
odstraněni ze svých stran - uvidíme ješte,že ne ze všech a
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ne všichni. Nebylo to však nařízeno žádným zákonem nebo úřed
ním předpisem, znemožňujícím postiženým další politickou nebo 
veřejnou činnost. Mohli se pddle libosti docela nerušeně po
kusit znova si vybojovat své místo ve veřejném životě. V tom 
jim nikdo nebránil- ani nemohl bránit.óbě sociálně demokratic
ké strany, autonomistická i centralistická měly hodně dlouho 
ve svém čele politiky, kteří po celou dobu války stáli pro- 
ti národu a jeho tužbám i snahám. Čistka,lise-li to tak nazvat, 
byla bez zásahu úřadu nebo ulice. Rakušáčtí politikové z řad 
mladočeských, staročeských a agrárních byli prostě odsunu
ti příslušníky stran.Kotrbův ultrarakušácký "Čech" nepřestal 
vycházet,ale byl vystaven konkurenci "Pražského večerníku "a 
později"Lidových listů". Bašt^řovy listy "Kurýr" a "Hlas ná
roda" nebyly úředně zastaveny, přestaly vycházet, protože je 
lidé nekupovali. Poslanci Čech a dr.Tobolka, vytlačení z 
nově se utvořivší státoprávní demokracie, jež se brzy změ
nila v národní demokracii, si dokonce založili vlastní časo
pis "Česká svoboda", který vegetoval po několik měsíců,až 
pan Čech, ne už poslanec Národního shromáždění/ se věnoval 
svému velkoobchodu, jejž mu nikdo nebral.A stejně učinili 
i jiní, kteří se svým oportunismem rozešli s národem, jako 
továrník Maštálka, jenž také přišel o mandát,univ.prof. 
Fiedler, který byl dokonce^^mimamnimztec jeden čas rakouským 
ministremxa mnozí jiní.všichni se věnovali něčemu jinému, 
A dr.Tobolka, také již ne poslanec, se dal k sociálním demo
kratům.

Také v katolicko národní straně došlo k výměně 
stráží. Kompromitovaní politikové byli zatlačeni do ústraní 
moravským křídlem Črámkovým. Ale pbof. Kordáč, který ještě 
v červenci 1918 dal poslat císaři ze ^jJ$4tt/této strany v 
Hradci Králové holdovací telegram, neměl nejmenších potíží, 
když byl vybrán na místo pražského arbibiskupa.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 756



Také očista v armádě a v úřadech byla prováděna způ
sobem velmi lidským a ohleduplným. Každá žádost o převzetí do 
služeb republiky byla pečlivě prozkoumána a pokud příslušné 
komise chybovaly, bylo to spíše shovívavostí než nesmiřitel
ností. Nebyli přejímáni jen Češi a Slováci, ale také Němci a 
Maáaři. Ale ani ti, kteří byli odmítnuti, nebyli vyhozeni na 
dlažbu. Vysocí úředníci a důstojníci , kteří buč nechtěli re
publice sloužit, nebo byli považováni za nevhodné, byli po
sláni do výslužby.Republika se nemstila.

Tažení proti "rakušákům" bylo ostatně velmi krátké. 
J.S. Machar, jenž z# rakouského kriminálu a pak z internace 
přešel do ’’Národních listů” a do Národního shromáždění jako 
jeden z poslanců Národní demokracie, netajil se svou neli
bostí nad novinářskými a schůzovými kampaněmi proti lidem, 
kteří v těžkých dobách z toho či onoho důvodu nešli ve stejno- 
kroku s národem. Proto vyhlásil jednoho dne svým jménem v 
"Národních listech" amnestii. Dr Kramář, tehdy muž vše přemá
hající autority to komentoval suše: "J.S.Machar vyhlásil 
amnestii, tak tu tedy ta amnestie je". Protirakušácké polemi
ky se pak už objevovaly v tisku jen docela výjimečně.

A ještě něco: Němcům a Mačarům zůstaly školy, di
vadla, všechny posice v samosprávných úřadech a ovšem všechny 
posice hospodářské. Nebyl rozpuštěn jediný německý spolek,nebyl 
potlačen ani jeden časopis. Ochrana menšin, kterou později 
republika vtělila do své definitivní ústavy, byla opravdu 
prováděna. Nelze tvrdit,že jsme v oněch dnech všechno vykonali 
moudře. Ale právem lze tvrdit,že jsme postupovali lidsky.

+++
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"Miláčkové dohody''

V prvních dnech popřevpatových byla naše vůdčí garnitu
ra rozdělena do dvou skupin,Jedna byla v zahraničí a druhá 
v Praze. Nejpřednější z národních bůdců, dr.Karel Kramář, 
V.J.Klofáč,Staněk a Gustav Habrman dleli ještě ode dnů 
předpřevratových ve Švýcarsku na poradách s dr.Edvardem 
Benešem, jakožto zástupcem Národní rady v Paříži a pařížské 
Prozatímní vlády, kdežto vfcdd&ýakce v českých zemích, jež 
vyvrcholila převzatím vládní moci, připadlí? Ant.šveklovi, 
dr.Aloisů Rašínovi, dr.Františku Soukupovi a Jiřímu Stříbr
nému. Cesta vůdců domácího odboje k přestavitelům zahranič
ní akce byla důležitá.Alespoň přechodně vytvořila jednotu 
akce domácí i zahraniční, ha neštěstí však měla jednu vel
mi stinnou stránku.Přispěla k posílení velmi nebezpečné 
iluse, jež nám později přišla příliš draho. Podepřela 
představu o naší mimořádné důležitosti ve světě«Meli jsme 
sklon věřit,že se svět točí okolo nás. Zdvořilůstky diplomat 
to podporovaly a pečeš tomu dodalo, co návštěvníci Švýcar 
sdělili národu po svém návratu.

Bylo by nespravedlivé kárat národ, že se oddával 
ilusím, plynoucím z naší nepřipravenosti na úkol řídit cestu 
státu v mezinárodním životě, plném nebezpečných vírů a úska
lí. Začleněni do Rakouska jsme mohli pěstovat mezinárodní 
politiku jen v rakouském rámci,xgxmxjjx Mohli jsme se sna
žit ovlivnit tuto politiku, aby vyhovovala, nebo alespoň 
se nepříčila našim národním zájmům. Ale prakfctfckou meziná-
rodní státní politiku ,sledování drobných i velkých jejích 
problémů, jsme pěstovat nemohli. Neměli jsme k tomu ani dů
vodu, ahi příležitosti.

Vznik státní samostatnosti nám přinesl mnohé úkoly v 
tomto směru. Nebyli jsme na ně připraveni tyty! jako národ, 
nebyli na ně připraveni ani političtí vůdci národa,ani tisk, 
ani byrokracie, jíž měl připadnout úkol provádět na poli 
mezinárodním rozhodnutí politická.Ze všeho nejnaléhavějším 
se nám všem zdál úkol vybudovat nový státní organismus, 
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aby přechod byl proveden bez otřesů politických, společenských, 
hospodářských a administračných. Tisk nečinil vý/jimku.Ten
to tradiční politický a kulturní vůdčí činitel výchovy po
třeboval skoro desítiletí, aby si vytvořil garnituru odbor
níků v oboru mezinárodní politiky a to ještě těchto odborní
ků bylo pramálo a většinou jejich odbornost nestála za mno
ho.Protože jsem působil v tomto oboru od 1920/ELb vím sám, 
s jakými potížemi pmxmkmi se sl^SlŽ^novinář, jak těžko se 
učil a jakých chyb se dopouštěl. Není divu, že národ věděl 
o těchto záležitostech ještě měně, než političtí vůdci a 
tisk.

Za těchto okolností není divu,že postupně k nám proni
kající zprávy o bojích československých legií na Rusi, ale 
také ve Francii ( zejména ve fiktivním utkání na Chemin des 
Dames, vylíčeném nám suggestivní, ale docela fantastickou 
básní Horákovou), jejichž význam pro celkový průběh války 
a konečné vítězství bylx nadměrně zveličen, nebo o diploma
tických úspěších zahraniční akce, přispěly k vzniku legen
dy, že všechno je znamenité,že "Evropa o nás ví",že vítězné 
demokracie stojí pevně na naší straně nejen proto,že jsme 
spojenci, ale také proto,Že uznává^haši znamenitost.

Cesta nejpřednějších českých politiků do Švýcarska,aby 
se tam setkali s mužem, jenž tehdy řídil zahraniční naši 
politiku a znal, nebo alespoň mČl znát poměry a osoby,po
tíže a problémy současné přítomnosti a nejbližší budoucnos
ti, moh& být neoby^čejně prospěšnou tím,že by muži,předur
čení k vůdčímu postavení ve státě, dostali náležitou infor
maci o tom,že i na poli mezinárodním a především zde platí 
Dykova výstraha ” boj teprve nám nastává". Na neštěstí, 
právě tento muŽ, jenž tak Často přecenil sebe i naši posi
ci a podcenil odpůrce i nebezpečí nám hrozící, místo aby 
představitele dmsiáá domácího odboje informoval střízlivě, 

vynaložil všechno úsilí, aby zve
ličil dosažené úspěchy , nastínil situaci barvami co nej
růžovějšími a poučil přítomné o vlastní dokonalosti a
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mezinárodně uznávané důležitosti,

Kdo poznal Benešovu ctižádostivost a samolibou domýšli
vost, jež byla patrna v každém jeho počinu, pochopí snadno, 
že se snažil vylíčit zásluhy zahraničního odboje způsobem 
co největším. Kdyby však byl býval připomenul potíže, s ni
miž bylo potřebí zápasit a upozornil na nutnost opatrnosti 
a bdělého dalšího usilování, nebylo by to ani trochu ubralo 
na gloriole, jíz byla obestřena v oněch dnech zahraniční

V fa/kce. Benešovou metodou vsak nikdy nebylo hodnotit střízli
vě situaci, až byla dobrá či špatná a doznat,že zahraniční 
akce na všechno nestačila,protože stačit nemohla a že radost
ný dnešek může míti několik nepříjemných nebo dokonce velmi 
nebezpečných zítřků. Beneš od první chvíle dával na jevo,že 
všechno je již zařízeno a co není /rychle obstará. Jiní až 
si tím nelámou hlavu a nepletou se/ro*toho.

Tohoto nadsazování neoyla potřeba ani vůči národu, jenž 
byl opojen radostí z nabyté svobody a který právě za války 
dokázal, že se nelekájžádných obtíží, ani nebezpečí a nevyhýbá 
se žádným obetem.Kebylo toho potřebí ani vůči politikům,kteří 
přijeli aby vyslechli referát o situaci a byli ochotni oce
ňovat a snad i přeceňovat zásluhy zahraniční akce. Všichni 
měli značné zkušenosti životní i politické. Dr.Karel Kramář 
znal cizí řeči a jiŽ v mládí poznal cizí země.I když nebyl 
za války v zahraničí, nebyl v zahraniční politice naprostým 
nováčkem, věděl,že po úspěších přicházejí neúspěchy a po 
nezdarech úspěchy a že nejméně ze všeho se vyplácí spoléhání 
na ty druhé. Poznal to ve svých stycích s Poláky a Rusy. 
Gustav Habrman představoval typ střízlivého sociálního demo- 
krata.Tento samouk, který vypadal jako typ "anglického lorda" 
žil po několik let ve Spojených státech, navštěvoval meziná- 
rodní socialistické konference a i když nebyl expertem v 
mezinárodní politice, viděl přede jen dále nez na špičku 
vlastního nosu.Národně sociální bouřlivák Václav Jaroslav 
Klofáč pěstoval již před válkou tjtochu bujaře a někdy hodně 
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neodpovědně mezinárodní politiku alespoň na poli slovanské 
vzájemnosti, ale ani jeho odpůrci mu nemohli upřít všeobecné 
vzdělání, základní vědomosti o světě a značnou inteligenci. 
Agrárník Staněk byl z této delegace snad nejméně znalý cizích 
zemí a snad nejvíce spjat s čistě vnitřní politikou,ale na 
politickém poli nabyl značných zkušeností dlouholetým člen
stvím parlamentu a právě jeho sklon k opatrnosti by jej byl 
učinil přístupným výstrahám,že millenium není za rohem. Jeho 
opatrná politika za války vyplývala přece z jeho poznání,že 
se svět netočí kolem toho, co se stane nebo řekne u nás ne- 
bo ve vídenském parlamentu a ze svet múze byt pro malý národ 
místem velmi nebezpečným. Dr.Beneš mohl, měl a byl vlastně 
povinen mluvit nejen o tom, čeho bylo dosazeno, ale i o problé
mech, jež mohou se naskytnout. Ale patrně si sám nedovedl 
učinit představu o tom, co může přinésti zítřek. Místo, aby 
vedl delegaci, jež ho navštívila, $ správnému a střízlivému 

posuzování situace, učinil všechno, aby utlumil její kritič
nost.Není divu, že se mu to podařilo.Mohl přece šermovat 
před nimi uznáním prozatímní zahraniční vlády.Mohl se odvolat v*
na to,že byl ve světě, zatím co návštěvníci byli doma. Co oni 
věděli o světě bylo staré několik let, on znal přítomnost,jež 
jim nebyla známa.

A tak se delegace Národního výboru vtátila do osudáozeného 
již Československa s informacemi přehnaně optimistickýmicDr. 
Beneš jim řekl a £ni ikto v dobré víře opakovali veřejnosti, 
že "jsme miláčky Dohody", že "Dohoda nám dá všechno, o co si 
řekneme", až to je o území nebo o hospodářskou pomoc. Bylo to 
tak ve shodě s běžnými našimi ilusemi,že se nikdo nad tím ne
zamyslel. A tak vyrůstaly naivní představy,že dostaneme 
válečnou náhradu,nebo že bychom mohli mít koridor ktkrálJsfrví 
SrbůjChorvatů a Slovinců, jak se tehdy nazývala Jugoslávie.

Je otázkou, zda by byl došel sluchu někdo, kdo by se 
byl pokusit varovat před takovýmito fantasiemi.Ale faktem je, 
že hodně dlouho nebylo nikoho. 21^ proto nastal ten krutý 
otřes,když se objevily pxvní mezinárodní potíže a nepřijem- 
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nosti.Lid nedovedl chápat, jak se stalo a proč se stalo,že 
za jednání o TŠšínsku se vítězné mocnosti nepostavily za nás, 
ale podporovaly nároky Poláků,když na mírové konferenci 
tyla Československu vnucena ustanovení o ochraně menšin, ač 
proti nim jinak nebylo námitek , když nám bylo uloženo 
převzít velmi značnou část dluhů staré monarchie a uložena 
dokonce dávka za osvobození. Nebo, když značná část zahra
ničního tisku se na nás dívala nevlídně od první chvíle a 
sympatisovala s Mačíary, nebo dokonce s Němci.

Byli jsme jistě právem pohoršeni, ale trvalo příliš 
dlouho, než jsme pochopili,že vinu na tom,že jsme neviděli 
co jsme měli vidět a že js^napaxaim nečelili tomu, 
čemu jsme čelit měli, nese samozvaný neomylný znalec mezi
národní politiky, jenž tříletý pobyt v cizině jako generální^ 

sekretář Národní rady považoval za jedinečnou kvalifikaci 
řídit podle svého a jen podle svého zahraniční politiku v 
poměrech více méně normálních, fnichž sám neměl nejmenších 
zkušeností.

Ze všech našich pošetilostí nejdřáže nám přišla víra, 
že naš národ se těší obdivu a lásce světa a že z toho ná
roda nejváženějším a nejmilovanšjším mužem pro celý svět 
je dr.Edvard Beneš.
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První vláda republiky

První vláda československé republiky se predstavila 
veřejnosti a Národnímu shromáždění dne 14.listopadu 1918, 
tedy již tři týdny po převratu. Zůstává nadále otázkou,ko
liká tou vládou byla ve skutečnosti, i když ne podle práva. 
Je známo,že ještě před skončením války a osamostatnění se 
českých zemí a Slovenska byla Národní rada v Paříži uzná
na většinou spojeneckých států za Prozatímní vládu česko
slovenskou. V den převratu, dne 28.října se v Praze ujal 
veškeré moci Národní výbor a osvojil si, s naprostým a 
nadšeným souhlasem všeho lidu moc nejen vládní, ale i zá
konodárnou. Vydával nařízení a předpisy s mocí zákona. 
Postupoval? při tom zcela nezávisle na Prozatímní vládě 
v Paříži, ač sotva v rozporu s ní. Vláda, jež byla usta
vena 14.listopadu, ač obecně uznávána za první českoslo
venskou vládu, byla tedy v kratičké době třetím vládním ú- 
tvarem.

Na tom nebylo nic divného a také otázka pořadí hodné 
dlouho nikoho nezajímala.Teprve hodně let po převratu se 
objevily narážky, jež měly naznačit,že Wárodní výbor v 
Praze svým nastolením pražské vlády vlastně sesadil vládu 
zřízenou již v Paříži. Teprve později začali nadšení pří
vrženci pařížské vlády v tomto činu spatřovat něco, co v 
něm nebylo. Není pochyby,že v jedné formalitě se zřízení 
vlády v Praze rozcházelo s koncepcí, zastávanou vládou v 
Paříži. Několik dnů před převratem poslal dr.Beneš do Pra
hy vzkaz, že kdyby situace si vynfttila zřízení domácí vlá
dy, pařížská vláda je ochotna ji pojmout do svého středu. 
Jak jsme viděli, postup byl právě opačný, pražská vláda 
pojala do svého středu vládu pařížskou. Námitky proti tomu 
mohl mít jen ten, kdo by soudil,že zásluhy v zahraničí 
převyšují právo národa vybrat si svou vládu.
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Nezdá se ovšem,že osobní ctižádosti a nároky vedly 
pražské činitele k tomuto postupu. V dobách velkého nadše
ní i politikové dovedou podlehnout obecné náladě a ti,kte
ří tehdy rozhodovali v Praze patřili k těm největším a nej
lepším. I ti z nich, kteří později selhali, byli jako lidé 
muži slušní a poctiví. A pro ně, jako pro každého bylo do
cela samozřejné,že Národní výbor v Praze, jenŽ vedl národ 
v těžkých dobách válečných/se ujal moci 28.října a nečekal 
na pověření se strany Prozatímní vlády v Paříži. A každé
mu bylo docela jasno,že stát, zejména postavený před tak 
složité úkoly, jako je budování nové státní organisace,ne
může být spravován z ciziny orgánem, s nímž není náležité 
spojení, který nemá dost odborných a výkonných sil, aby 
mohl konat více, než fungovat jako jakési diplomatické za
stoupení státu vůči cizině, nebo v nejlepším případě jako 
jakési v zahraničí usídlené ministerstvo věcí zahraničních. 
Kdyby Národní výbor nebyl postupoval tak, jak to činil, 
důsledkem na našem územa^^konečný zmatek administra
tivní, hospodářský a sociální, nemluvě ani o potížích s 
německou menšinou, jejíž nárbčivost nijak neutlumil konec 
války .A hned v prvních dnech se ještě pmEgiEinxiym vyskytly 
potíže s maČaronskou částí slovenského lidu^/ŮJ olše visu jící 
tendence v socialistických stranách.Bez vlády v Praze jsme 
mohli čekat jen politický zmatek.

A tak vytvoření první vlády nejen že vyhovovalo poža
davku lidu, který by nebyl chápal zbytečné odklady, ale by
lo stejně nutností, jako pokračováním vývoje. Jejím zřízením 
byl odstraněn podivný a v případě průtahů nebezpečný dualis
mus mezi pařížskou vládou a pražským Národním výborem. Z 
tříčlenné zatímní pařížské vlády byli dva členové (dr.Beneš 
a gen.Štefánik) převzati do pražské vlády a předseda zahra
niční vlády prof.dr.T.G.Masaryk byl na poradách vůdců poli
tických stran určen za presidenta republiky. To všechno se 
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nám všem zdálo něčím naprosto zamozřejmým. Kdyby byl lid 
povolán, aby se nějakým plebiscitem vyslovil, co se má 
stát a jak šetrná stát, byl by nesporně v náladě, panující 
1918;rozhodl přesně tak, jak to učinili vůdci politických 
stran sdružených v národním výboru. Trvalo nejméně žxkk 
deset let, než jsme zvěděli, že rozhodnutí politických vůd
ců nebylo ani tak spontání ani tak samozřejmé, jak se zdálo 
veřejnosti a že jejich nadšení pro Masaryka jako presiden
ta nebylo tak značné, jako lidových vrstev, jež tehdy ne
kriticky přijímaly všechno co přicházelo od zahraniční 
akce.Pro národ byl tehdy Masaryk vítězný hrdina, který mu 
přinesl svobodu.Pro politické vůdce, kteří byli ochotni 
ocenit jeho veliké zásluhy,byla zde připomínka na hašteři
vého profesora,který učinil mnoho politických přemetů a 
obava, že nebude ochoten se smířit s konštituční neutrali
tou presidenta republiky.Nejeden z nich dal souhlas k Masa
rykově volte ne sice s odporem, ale s obavami.

Vláda byla koaliční, Byly v ní zastoupeny všechny 
české a slovenské strany, s výjimkou katolicko národní. 
Maěaři a Němci nebyli zastoupeni.Mačaři proto ne,že pomě
ry na Slovensku nebyly nijak vyjasněn^/a také proto,že 
slovenští političtí vůdci byli proti Mačarům zaujati mno
hem příkřeji a nenávistněji, než byli čeští političtí vůd
ci proti Němcům.Němci se do vlády nedostali, protože do ní 
nechtěli. Byl to přece sám předseda vlády , muž, jejž Něm
ci z Čech hanobili a ostouzeli a strašili jím pomalu své 
děti, odsouzený na jejich denunciace k trestu smrti, jenž 
jim nabídl ruku k smíru. Kdyby byli Němci přijali vyzvá
ní dr.Karla Kramáře, jak jinak mohly prooíhat dějiny Česko
slovenska, Německa, Evropy a celého světa! Němci odmítli. 
A všechny jejich dodatečné nářky a stížnosti na předmýni- 
chovskou republiku nás nesmějí přivést! k tomu, abychom 
zapomněli,že ve chvíli, kdy vyvrcholovalo naše slavné vítěz- 
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tví, vytoužené tolika generacemi a vykoupené tolika obětmi, 
byli jsm^\ střízliví a umírnění ve chvílích radostného opoje
ní, že jsme nabídli ruku k smíru a oni že ji pohrdavě odmítli.

Národní shromáždění Československé, jemuž byl dán 
poněkud zbytečně název "Re v olu bylo zřízeno podle klí
če, jímž byl výsledek posledních voleb, konaných r.1911 v 
Rakousku.Podle těchto výsledků nejsilnější stranou byli so
ciální demokraté ( autonomisté i centralis té).Po nich násle
dovali agráníci a pak národní demokraté, kteří do oněch vo
leb šli ovšem ještě jako několik samostatných stran, jež se 
až za války sdružily ve státoprávní demokracii. Při tvoře
ní vlády byl tento klíč uplatňován méně přísně. Obecně se 
uznávalo vynikající fiostavení dr.Karla Kramáře, jehož popu
larita byla nezměrná 4/kvalita zastoupení jeho strany.Národ
ní demokraté dostali take nejen předsednictvo vlády, ale 
členy vlády byli také dr.Rasín, dr.Adolf Stránský (někdejší 
vůdce moravské strany lidovo pokrokové).Sociální demokraté 
měli ve vládě dr.Františka Soukupa a Gustava Habrmanay. ná
rodní socialisté Klofáče, Stříbrného a snad i dr.Veselého. 
Agrární stranu zastupovali ve vládě Švehla a Prášek.Byl zde 
i dr.Ferdinand Heidler, hlava cukrovarnického průmyslu a
ze zahraniční vlády dr.Beneš,(jako ministr zahraničila gettí 
M.R.Štefánik byl ministrem vedle V.J.KlofáČe, ministra
národní obrany.

Je pravděpodobné,že jsem vynechal několik jmen.Ale 
bXhem dvaceti let své exietance měla Československá republi
ka dvacet vlád- ovšem, často byly i jen rryr-ivrhány
maDixiMmánx větší změny v personálním složení vlády považovány 
za změnu vlády - a až na nečetné výjimky ministři v jedné 
vládě se objevili v některé pozdější.I v dobách, kdy jsem 
byl politický^ novinářem nemohl jsem si vždy zpomenout kdy 
kdo byl ministrem a musel se uchýlit k Batovcovu almanachu. 
Ten nemám a po tak dlouhé době není divu,že jsem někoho ny- 
nechal.
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Revoluční Národní shromáždění

Ještě více než ustavení se první československé vlády 
bylo sejití se Revolučního Národního shromáždění vyplněním 
všech tužeb Českého lidu spravovat vlastní osudy. Bylo ra
dostné mít vlastní stát a v něm vlastní vládu, ale chtěli 
jswfr také a vášnivě požadovali, aby tato vláda spravovala 
naše země podle vůle lidu. Jen oprávnění zástupci lidu,kte
ří by ustavičně přihlíželi k jeho vůli měli spravovat zá
ležitosti státu a jejich prostřednictvím měla být vláda 
odpovědna lidu.Nechtěli jsme vládu nadřízenou lidu a nad 
něj povznesenou, ale takovou, jejvž všichni členové hýx 
by chápali, že jsou jen služebníky národa a jemu podřízeni. 
A toho se dalo dosáhnout jen svolením parlamentu.Proto by
lo správné,že tři týdny po té, co se vláda našich věcí vrá
tila do našich rukou,první po staletích národní vláda před
stoupila před první československý parlamenu.

Ovšem, mnohem snáze se dalo zřídit a nastolit vládu 
než parlament. Parlament, má-li být representativní, musí 
se opírat o jasné projevenou vůli lidu. Ale tuto vůli nel
ze normálně zjistit jinak, než provedením voleb podle spra
vedlivého volebního řádu. V oné době vŠak volbám stály v 
cestě veliké, ba nepřekonatelné překážky. Slovensko bylo 
dosud v nebezpečném kvasu. Značná část českých branců byla 
dosud v uniformě a pomalu se vracela z rozpadnuvších se 
front nebo posádek, jež pojednou byly v cizích státech. 
Velmi mnoho jich bylo v zajetí v Rusku,v Itálii,Francii a 
jinde. Na Sibiři dosud bojovali legionáři,kteří se stali 
pýchou národa. Dalo se připravit o právo spolurozhodovat 
ty, kteří riskovali své životy za svobodu národa, nebo 
kteří byli odvlečeni do uniforem režimem národu nepřátel
ským?

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 767



2
I kdyby nebylo toho,byli jsme si tehdy všichni vědomi, 

že volby bez náležité předchozí diskuse a informování volič
stva jsou nedůstojnou fraškou. Nestačí, aby volič měl právo 
a možnost volit.Je potřebí, aby měl možnost vědět proč a 
koho volí. Ale voliči byli po plné čtyři roky zbaveni svo
bodného tisku. politické a jiné názorové organisace by
ly přitištěny ku zdi a donuceny mlčet, pokud nebyly po
licejně docela potlačeny.Obnova našeho veřejného života si 
vyžadovala mnohem více času, než bylo k disposici.Volby 
tři týdny po převratu - to byla věc neuskutečnitelná stejně 
technicky,jako mravně. Ale stejně nemožná a docela nepřija
telná byla druhá možnost, totiž nechat vládu vykonávat vlád
ní moc bez kontroly parlamentu.

Bylo tedy potřebí hledat jiné řemení, jež by vyhovova
lo jak Äažnostem dané situace, tak i požadavkům demokratic
kého parlamentárisrnu. Jednou možností bylo svolat všechny 
poslance z českých zemí, zvolené r.1911 do říšské rady.Ale 
válečný oportunism velké části poslanců uvedl je do takové 
nevážnosti, že nebylo chuti obnovit automaticky jejich man
dátna dát jim právo zastupovat lid, s nímž se rozešli a 
který se rozešel s nimi. A jak v takovém případě zařídit 
aby byl zastoupen slovenský lid, když v uherském parlamentu 
měl jen jednoho nebo snad nejvýše dva poslanci?

Nezbylo tedy než obrátit se k jediné representativní 
instituci, o níž se nedalo pochybovat,že může vytvořit něco, 
co by opravdu representovalo vůli národa.Ve skoro všech po
litických stranách byl^/nyní u moci výbory, jež byly v sou
ladu s vůlí svých voličů a tak v souhrnu s vůlí voličstva 
všeho. Byla to vedení politických stran, jež stejně domino
vala jíž Národnímu výboru a byla zastoupena v něm i ve vlá
dě. Bylo dohodnuto,že Národní shromáždění, jehož úkolem 
bude připravit přechod do normálních poměrů a vypracovat de
finitivní ústavu,bude jmenováno a to ne hlavou státu nebo 
vládou, ale politickými stranami, z nichž každá vyšle podle
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svého svobodného výběru tolik poslanců, kolik jich poměrně 
na ni připadá podle počtu hlasů, jež pro stranu byly odev
zdány r.1911. Slovenskému lidu měl být vyhrazen počet man
dátů, odpovídající jeho početnosti a legionářům z Huška 
byly vyhrazeny čtyři mandáty, jez měly obsadit legionářské 
organisace.

Po mnichovské katastrofě se často ozývaly hlasy,jež
I» h f f X/ K* f * *upíraly Harodnihu shromážděni jeho pravo stanovit ustavu, 

protože bylo nevolené. Ale sledujeme-li republikánské dva
cetiletí^ vidíme , že přes všechny dočasné výkyvy v náladě vo
ličstva »politika/ nastoupená tímto shromážděním byla v pod
statě sledována všemi později volenými sněmovnami a že i 
úétava byla pro drtivou majoritu voličstva něčím nedotknu
telným. Pokud byla kritisována některá její ustanovení, 
netýkalo se to úmyslu zx ústavodárců, ale některých více 
méně podružných podrobností, často Následku to ne vždy 
přesné a dokonalé stylisace.Protože jsem od r.lý20 byl v 

politický novinář, sledující pečlivě a často vel
mi kriticky politický život, mohu s klidným svědomím prohlá
sit, že vůli a city lidu nevystihovalo tak přesně, vystižně 
a svědomitě žádné ze Svolených Národních shromáždění jako 
to první, jež nebylo sice zvoleno, ale njEtmx jehož složení 
bylo skutečným obrazem nálady veřejnosti v době jeho vzniku. 
Vedle vůdčích politiků zde byli zástupci našeho kulturního 
života v množství, jež se již neopakovalo. Byli zde Alois 
Jirásek,J.S.Machar, Viktor Dyk, Jaroslav Kvapil, St.K. 
Neumann,Vojta Beneš, prof. Metelka,universitni profesoři 
dr.Kobza, dr.Kalláb, dr.Engliš,dr.Kapras,dr.Drtina, dr. 
Henner a mnozí jiní, jejichž jména mi vypadla z paměti. 
Zajisté, v tomto shromáždění byli lidé, kteří tam nepatři
li, ale jejich nevhodnost se ukázala teprve později. Jistě 
w toto první naše Národní shromáždění nebylo neomylné a 
zejména od neblahých obecních voleb z I919 podléhalo voleb
ní horečné a rozvášnění našeho veřejného Života. Ale ÍÄr
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přes různé omyly, jichž se dopustilo a přes mnohé závady 
jež se projevily v jeho zákonodárství - a ledacos z toho 
vyplynulo ze skutečnosti, že jako žádný parlament ani ten
to nebyl nadán prorockým duchem a nemohl vidět do budouc
nosti - jeho výkon ^ustává jedinečný a systém, který byl 
nastolen jím a ústavou z r.1920 je az dosud nejlepším, v 
jakém náš národ kdy žil.

příznačným znakem slušnosti politických vůdců oné do
by aimýšlení veřejnosti, byl jejich smysl pro spravedlnost 
§ snášelivost. Velké politické strany, dominující plně ve
řejném^ mínění, mohly docela dobre monopolisovat pro sebe 
všechnu moc a zabrat všechna místa v nevoleném parlamentu. 
Nálada veřejnosti, požadující svornost a jednotu, by byla 
jistě přehlédla shovívavě takový čin a protesty by přijíma
la dost nevlídně.Kdyby velké strany byly projevily sobectví, 
veřejnost by to byla strpěla, i když s třeba nelibými po
city, protože lpěla dosud na jednotě a odpor proti rozhodnu
tí vedoucích činitelů by považovala za přílišné zastávání 
osobních zájmů. Ale političtí vůdci oné doby na nic takového 
ani nepomyslili. Jistě nebyli světci nebo anděly -mnozí z 
nich byli toho pravým opakem - ale prodchnuti zásadami jeŽ 
stály u kolébky republiky neměli chuti nražbaii hrubě poru
šovat práva menších politických a názorových skupin.A tak 
se stalo,že na příklad živnostensko obchodnická strana stře- 
dostavovská, jež ještě hodně dlouho potom byla považována 
za podnik docela humorný, ac se neúčastnila nijak voleb z 
r.1911 a ustavila se formálně až za republiky, dostala 
bez dlouhých řečí jeden mandát v parlamentu.V Revolučním 
Národním shromáždění ji zastupoval její tehdejší předseda 
Rudolf Mlčoch z Olomouce,jejŽ pczději 3 vůdcovské posice 
vytlačil mnohem výbojnější Josef Václav Najman.

Mlčoch a jeho živnostníci nebyli jediní,
jimž politické vedení národa měřilo spravedlivě. Když 
sociálně demokratické strany, podléhající tehdy bolševisu- 
jící horečce, byli vypuzeni dva její poslanci, František 
Modrácek a Josef Hudec a nnxmiánatžmx odvoláni z Národního 
shromáždění, byljí jim dohodou politických stran vráceny
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jejich mandáty, aby v parlamentu mohli zastupovat svou no
vou stranu "pokrokových socialistů". Pamatuji se,že v Národ
ním shromáždění fcyki, neŽ se zase sloučili se sociální de
mokracií, xasitauneni měli ještě třetího poslance Stejskala. 
Nemohu však se upamatovat,byl-li Stejskal již v Revoluč
ním Národním shromážděními- v kterémžto případě se "modráČ- 
kovcům" jak se jim tehdy říkalo dostalo tří mandátů, či zda 
se do parlamentu dostal až volbami.

Předsedou sněmovny byl zvolen sociální demokrat Franti
šek Tomášek, jehož energická "to je většina" se stalo frá
zí velmi populární a často ironisovanou.Býval někdy kriti
zován pro svou autoritativnost, ale byl to znamenitý před
seda sněmovn^ý jemuž se v této funkci nevyrovnal žádný z 
jeho nástupců v posihamxkixm poslanecké sněmovně a v senátu.

Jako všechno na světě tak i metoda výběru prvního 
parlamentu měla vedle kladných stránek i stránky stinné, 
jež se projevily až když tento parlament ustoupil již vole
ným sborům. Okolnost,že Členové tohoto shromáždění nebyli 
voleni, ale byli delegáty stran a proto odvolatelni, vytvo
řila precedens velmi nebezpečný. V byrokracii politických 
stran, jež se brzy skoro ve všech stranách domohla moci 
větší, než jí mělď příslušet, zahostila se představa,že 
mandát, získaný o volbách patří straně a ne zvolenému a že 
poslance a senátory, kteří buč ze strany odejdou, nebo pro 
svou neposlušnost či samostatnost upadnou v nemilost,lze 
zbavit mandátu, často spolu s vyloučením ze strany.Praxe 
volebního soudu, složeného ze zástupců politických stran, 
tuto praxi, příčící se ^4# ústavě z r.1920, soustavně 
podporovala.

Veřejnost, jež tuto praxi nesla hodně nelibě, přisu
zovala ji volebnímu řádu, nejspravedlivějšímu a nejlogič
tějšímu, jaký si lze představit. Z toho vyrostl- ale ne 
jenom z toho - volební úspěch ičmxgyx^i pozdější "Ligy proti 
vázaným kandidátkám". Ale tento defekt našeho parlamenta- 
rismu nebyl důsledkem systému poměrného zastoupení - nej-
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lepším důkazem toho je,že v jiných zemích s pomerným zastou
pením, jako na pipxmxnKm př. ve výmarském Nemecku- k takové
to praxi nedošlo. Byl to jen důsledek toho,že nevolený par
lament vytvořil praxi, jez byla pak postupně přenesena do 
sborů volených, zejména nesprávnou analogií ,-fce zákona o 
volení do obcí a samosprávných sborů«

Někdy r.1926 nebo 1927 jsem se tímto problémem zabýval 
hlouběji a napsal o tom studii, jež vycházela na pokračo
vání v měsíčníku "Nové obzory". Sledoval jsem vývoj od 
případu Modráčka, Hudce a později Hryzbila až k ustálení 
sej$ protiústavní praxe Volebního soudu. Snesl jsem zde 
množství dokladového materiálu, který je mi dnes ovšem do
cela nedostupný. Protože tato věc je důležitá, pokusím se 
vylíčit v čem byla chyba a jak k ní došlo.Bude to ovšem 
vylíčení mnohem méně odborné,protože povšechné a založené 
jen na paměti a ne na dokladech.
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Německá iredenta

Německo i Rakousko kapitulovalo. Německo se zmítalo revolučním 
vřením a také Rakousko s námahou obnovovalo pořádek na zbývajícím mu 
území. Oba státy zápolily zoufale se stupňujícími se hospodářskými a 
zejména zásobovacími potížemi. Mohlo se zdát, že nebezpečí, plynoucí 
z těchto států je odstraněno,že se již nezvednou a že pomalu se přemě
ní v pokojné sousedy. Konečně, Německo bylo první ze sousedních států, 
se svým blahopřáním Národnímu výboru v Praze, jež se rovnalo formál
nímu uznání. Ale první nebezpečí novému státu přišlo od našich němec
kých spoluobčanů, kteří se nedovedli usmířit s porážkou.

Pravda, v prvních dnech po převratu byli zamlklí a přikrčili se 
ku zdi, aby jich nebylo vidět. Wli zlé svědomí a snad se domnívali, 

že nyní nastane období tuhé persekuce všeho německého, jako bylo 
kruté období nemilosrdné persekuce, ja* prováděli oni proti nám.Ale 
nic se nestalo. Úřady nové republiky nejen že nezahájily nějaké potla
čoval akce proti Němcům, ale potlačily každý pokus, který by se byl 
stal, adny oplácet iíěmcům za to, co bylo a právě skončilo.

Když se sešlo Revoluční Národní shromáždění a nová vláda se před
stavila parlamentu a lidu,m®5hixxlx3B^P?edseda dr.Karel Kramář,muž 

Rakouskem odsouzený k smrti, nabídl Němcům ruku k smíru. Nebylo to 
prázdné gesto. Dr.Kramář, jejž později německá propaganda vyličovala 
za fanatického němcožrouta, po celou dobu své politické dráhy se 
snažil dospět k spravedlivé^!^ ě s Němci a opětovně ve svých řečích, 

článcích a knihách nastiňoval možnosti klidného a přátelského soužití,
Podařilo se mi v eáilu opatřit si několik jeho knih a mohl jsem si 
s náležitým odstupem přečíst znova, jak si představoval toto soužití.
Muž ,který chtěl zachránit Rakousko a který by je byl také zachrá
nil, kdyby mu k tomu byla poskytnuta možnost a příležitost, byl vy
staven dlouho nenávistným ákotům útokům z české strany.Ne jddk n horko
krevný nebo nesvedomitý radikál ho označoval za "rakouského lokaje". 
Od tohoto čestného a přímého muže,který vždy viděl dále, než na 
špičku nosu,nabídka byla vážná a opravdová.Popularita dr. Kramáře byla 
v oné době tak mocnéí,že kdyby byli Němci přijali jeho nabídku k 
spolupráci, byl by dr.Kramář mohl svou autoritou podepřít a vymoci
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M 2 
aby národ přijal co dr.Kramář sjednal. Zde byla pna jedinečná příle
žitost nastolii^konečně klid a mír v českých zemích.

Naši Němci, jimž otmulo, když viděli, že se proti nim nic nepod-
v

niká, nabídku však odmítli. Rozhodli se - ne sice německý lid v OmahkrnBin 
českých zemích ,ale fant^ičtí vůdci- odtrhnout se od republiky. Ku 
podivu, tehdy se jim nechtělo do Německa.Nikdo z nich nevolal "Heim 
ins Reich”. Německo bylo v prachu, mělo bídu, bylo postiženo infla
cí stále se zhoršující a spojenci mluvili o přísných reparačních 
platech, jimiž bude Německo nuceno odčinit hospodářské ztráty,způso
bené vítězné Dohodě. Němečtí vlastnnci z českých zemí neměli nejmen- 
ší chuti se zapojit na německou bídu. Rozhodli se optovat pro Ra
kousko, jež po ztrátě tolika území mohlo doufat, že se mu dostane po
někud shovívavějšího zacházení.Jakousi podivnou náladou mezi vítězi 
byl všechen hněv zaměřen proti Německu a Rakousko považováno za jeho

v
více méně nevinnou obět,ač to bylo Rakousko, jež svět uvrhlo do vál
ky. Pravda, Německo Rakousko v tom podporovalo a vojensky se ujalo 
vedení, ale válka začala jako rakouské dobrodružství. Na to svět za
pomínal.

Hrstka německých politiků se rozhodla založit stát "Deutsch
böhmen", který by se stal součástí spolkového státu rakouského. 
Zeigským hejtmanem byl ustanoven vůdce německé sociální demokracie z 
Čech Seliger, který tak znova potvrdil,že němečtí sociální demokra
té u nás byli stejně nacionalističtí, jako jejich "buraoasní" druhové. 
Hlavou vlády tohoto státu bez souvislého území se stal ovšem dr. 
Lodgmann von Auen, jeden z autorů hanebného denunciačního podání 
německých poslanců na říšské radě. V době, o které píši, skoro nikdo 
neznal obsah tohoto hanopisu, předloženého rakouskému parlamentu, 
protože až mnohem později vyšel jeho český překlad. Mám zde německý 
originál a mohl jsem si Pokoro padesáti letech osvěžit své vzpomínky 

na četbu z doby, v níž se to všechno jevilo už jen jako nepěkná mi
nulost.

Tatoi iredentistická akce vypadala nebezpečně, ale splaskla^/ 
jako bublina. Ačkoliv se vrátili také němečtí vojáci z fronty do 
svých měst a vesnic a ačkoliv zbraní bylo všude dost, němečtí vojáci
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kteří byli demobilisováni, stejně jako něměčtí civilisté, neměli nej- 
menší chuti bojovat za umělý stát, nsxmámžm za hodnostářství německých 
politiku, kteří tak značnou měrou přispěli k tomu, že se Rakousko pusti
lo do sebevražedné války, jež stála tolik lidských životů - také ně
meckých- a způsobila tolik bídy a neštěstí také v německých krajích 
republiky.

Policejní akce, provedená nakvap sestavenými vojenskými oddíly, 
likvidovala tuto vzporu snadno a rychle. Šlo to bez pmisM bojů a pro
lévání krve, bez zatýkání a procesů. Toliko v Kadani se 4. bWznlť po

dařilo štváčům vyvolati srocení, při němž padlo několik výstřelů.Bylo 
několik mrtvých.Nikdo tohoto nelitoval více, než česká veřejnost.

v
Tím však celá vzpoura skončila a ani německá agitace na Kadaň nevzpo
mínala, až když nacistická akce zase tuto neblahou příhodu vyhrabala. 
Jak se na to dívali Češi ukazuje nejlépe romám F.V. Krejčího ,jehož 

dnes již nepamatuji. Zde mluví s hlubokým soucitem o událostech 
v Kadani a hlásá soužití, ba splynutí obou národů.

Z celé akce Seligerovy a Lodgmannovy iredenty zůstala jen pasivní 
resištence Němců při budování státu. I to je nutno trochu přesněji 
vymezit. Němci platili daně, respektovali zákony a němečtí branci 
ochotně rumovali do armády. Němečtí úředníci sloužili republice oddá- 

ně - teprve hitlerovskájřra znamenala i zde přelom. Jenom němečtí 
politikové se stranili účasti na organisování státu. V Revolučním 
Národním shromáždění nezasedal ani jeden Němec, ač je pra/vděpodobné, 
že by -i g dostalo zastoupení, kdyby si byli tohofc přáli.

Něiaecké politické strany, pokud nenastal rozlom mezi "aktivisty” 
a iredentisty, chytll^se hesla "sebeurčení”. Wilson, jejž zahrnovali 
až do kapitulace Rakouska posměchem a hanou, se stal najednou jejich 
polobohem. V Německu si vymysleli nacionalisté, kteří raxm pŕiprMwaÄ/ 

půdu pro Adicíža Adolfa Hitlera pmxěsh legendu o "ráně dýkou ze zadu", 
jež připravila Německo o vítězství. Zabírali tím, že to bylo vojen
ské velitelství, jež na říšské vládě ultimatívne vymáhalo, aby bez 
otálení kapitulovala. Právě tak propaganda našich Němců vyrobila 
pro potřebu neinformované německé veřejnosti ( a ovšem také zahranič
ní) legendu o tom, že Rakousko kapitulovalo jen proto,že mu Wilson
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"právo sebeurčení" pro německé a často jen poněmčené obyvatelstvo 
pohraničních krajů a jazykových ostrůvků, 0 něco později se k tomu 
připojila agitace s tak zvaným "memoire 3" a o slibu Československa 
změnit se v druhé Švýcarska.

Němečtí iredentisté už zapomněli,že nejen po celou dobu Rakouska, 
ale ještě r. 191T ve své zmíněné již interpelaci mluví o tom, že po
něvadž jsou Němci v Rakousku v menšině, musí se těšit zvláštním výsa
dám, aby uchovali německý ráz říše, že ještě 191^ nechtěli ani sly
šet o právu na sebeurčení ba ani na nepotlačovaný národní život ostat
ních národů Rakouska.

Není pochyby,že se na naší straně staly chyby a bylo jich dost. 
Ale r. 1918 a na počátku 1919 byla jedinečná příležitost likvidovat 
národnostní zápas v českých zemích a vytvořit stát, hx v němž by

✓
všichni byli spokojeni. Eato příležitost byla promeškána hlavně němec
kou vinou. A v zájmu spravedlnosti je potřebí říci, že to nebyli je
nom staří a vyhlášení němečtí nacionalisté Wolf a Krebs, Lódgmann, 
ale také socialisté jako Seliger. A když došlo i v německé sociální 
demokracii vrirazkim k rozkolu a strana se rozdělila na sociální de
mokraty a na komunisty, byl to vůdce německých komunistů Karl Krei- 
bioh, který v šovinismu a iredentistické propagandě skoro předstihl 
všechny své buržoasní partnery. Pan Karl Kreibich je nyní v komu
nisty ovládané republice velkým československým vlastencem. Ani na 
jeho podivné zásluhy, jež připravovaly cestu Hitlerovu služebníku 
Henleinovi se nemá zapomenout.
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Válečné půjčky

Hned na samém počátku naší obnovené státní samostat
nosti se vyskytl\závažný problém,který pak po dlouhá leta 
zatěžoval naši vnitřní politiku a nebezpečne přispěl k 
vytvoření a vystupňování nevraživosti mezi Čechy a Němci. 
Byl to problém rakouských válečných půjček. Průtah v je
ho řešení a pak nedostatečné a ne dost spravedlivé řeše
ní jsou vážnou připomínkou,že cit a rozum mají jít společ
ně a že spravedlnost i k odpůrcům je politikou nejrozum
nější. Problém rakouských válečných půjček je jedním z 
případů, kdy jsme nerozhodovali ani moudře, ani spravedli
vě, i když podle litery knwn smluv a mezinárodních zá
vazků jsme se nedopustili žádného porušení dálného slova.

Rakousko financovalo svou válku jednak tiskem banko
vek, čímž zničilo svou měnu, jednak válečnými půjčkami,jež 
všemožným způsobem vnucovalo svým poddaným. V dobe, kdy 
Rakousko přestalo existoval/, probíhala ještě jedna upiso- 
vací akce.Myslím,že to byla osmá válečná půjčka. Peníze 
na ni došly do Vídně, ale upisovatelé nedostali dosud dluž
ní úpisy.

Československé republice bylo uloženo, aby převzal á/ 
značnou část mírových dluhů zaniklé monarcnie, zejména pak 
dluhů mezinárodních. To bylo motivováno tím,že jsme pře
vzali značnou Část státního majetku, vítězná pohoda při 
tom přehlížela, že poněvadž české země daňově doplácely na 
pasivní země alpské a na Halič,zaplatili jsme tento majetex 
jiz sami z vlastního zdanění. Ale proti tomuto požadavku 
vítězných mocností se nedalo nic dělat, stejně jako jsme 
se nemohli postavil proti později nám uloženému poplatku 
za osvobození.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 777



2
Nikdo nám však naproti tomu neukládal, abychom hono

rovali rakouské válečné půjčky a obecná nálada byla proti 
tomuto honorování. K tomu přispěla nejen úvaha,že je ne
příjemné zatěžovat obnovený náš stát značným dluhem za 
válku, jež byla vedena proti našim zájmům a která nás 
beztak stála značné oběti na životech a hmotných statcích
Ale bylo zde také citové stanovisko,že kdo si vsadil na 
válku a prohrál, až nese také ztráty, jež z toho vyplýva
jí. Obských majitelů válečných půjček bylo po-
málu, protože skoro každý se půjček zbavil jakmile jen 
mohl a ýfyjäfrtížfá se nikdo/nehrnul do upisování, nebylo vlast 
ně českých zastánců honorování půjček.

Naproti tomu mezi našimi německými spoluobčany bylo 
za války značné nadšení upisovat půjčky a upisovali horli
vě jednotlivci, samosprávné svazky, obchodní, průmyslové a 
finanční podniky a pro ty všechny byly válečné půjčky 
značnou částí jejich majetku. Odmítnout jejich honorování 
znamenalo těžce je hospodářsky postihnout, některé ožebra
čit a některé postavit do hospodářsky velmi obtížné a něk
dy i nebezpečné situace. Zejména peněžní ústavy stály 
před bankrotem.

Byla to ovšem iredentistická akce zaslepených němec
kých šovinistů, jež si přímo vynutila obecné odmítavé 
stanovisko české veřejnosti .Lidové vx’stvy prostě nedovedly 
pochopit, proč bychom měli honorovat půpčky na yáiiqynivm 
válku proti našim národním cílům a zájmům a proč bychom 
tyto peníze měli dát lidem, kteří i x? po skončené válce 
se staví proti nám a našemu státu. Kdyby byli němečtí po
litikové kyü přijali nabídnutou jim ruku, mohli snadno 
vymoci uspokojivou úpravu tohoto problému. Odmítnutím za
vinili, ze i na české straně převládla nacionalistické ná
lada a že se česká veřejnost postavila na°ŽÍfeid-?^Ž, že 
poněvadž nejsme povinni půjčky honorovat, nemány^miyxix
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tak činit. Osud válečných půjček byl rozhodnut až mnohem 
později.

Zatím byl proveden jen jejich soupis a půjčky byly 
vedeny jako neumflřitelné, to jest večnej státní dluhopi
sy. Teprve mnohem později, když již kursovní hodnota těch
to dluhopisů kleďla níže než na polovinu nominální hodnoty 
ale to již ve vládě byly zastoupeny některé německé strany 
a bylo zde několik nemeckých ministrů - byl přijat kompro
mis v tom smyslu,že byla vypsána nová státní půjčka, na 
níž měly být válečné půjčky převedeny tím způsobem,že na 
každých 100 korun nominální hodnoty rakouských válečných 
půjček bylo potřebí upsat stejnou částku v korunách česko
slovenských, čímž upisovatel získal nové dluhopisy v 
dvojnásobné částce svého peněžního úpisu. Jinými slovy: 
československé dluhopisy dostal ten, kdo polovinu zaplatil 
rakouskou válečnou půjčkou a druhou polovinu českosloven
skou měnou.

Nebylo to zrovna kavalírské, ale i tak to narazilo 
na mnoho odporu mezi československou veřejností a nezískali 
jsme tím ani trochu přízeň našich německých krajanů.Oni 
neuvažovali - na co jsme sice po pravdě, ale přece jen tro
chu farizejsky poukazovali - že i tak dostanou mnohem více, 
než jejich sourodáci v zemích, v nichž válečné půjčky 
byly honorovány naplno. Sílená inflace v Německu, Rakousku 
a v Maěarsku válečné půjčky a ostatně i všechny
ostatní státní a veřejné půjčky prostě zlikvidovala. Za to, 
co dostal za své půjčky i velký upisovatel v Německu, Ra
kousku a Maěarsku, nemohl si koupit ani párek s křenem. 
Všechny pohledávky se staly bezcennými. J.S.Machar, který 
dostával od vídeňské Bodenkreditky pensi jako někdejší 
bankovní úředník, musel banku požádat, aby mu přestala 
platit výslužné, protože poplatky za převod činily více, 
nez celé ksg jeho požitky. Kdo prožil přímo a bezprostřed
ně šílený zmatek této inflace, jež otřásla stíntí Ev., opou 
a kusem zapadni .zvropy, dovede si o tom učinit predstavu.
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Naši Němci byli jediní, kteří byli uchráněni této kata
strofy a byli na tom lépe než ti, jimž byly válečné £>ůjč- 
ky^plne ^honorovány".

Naši Němci to ovšem nebrali na vědomí a vědomí křiv
dy na nich spáchané - a je znova potřebí říci,že to byla 
spíše křivda morální nez právní - podporovalo růst nebez
pečného radikalismu, jenž vedl ku zrodu henleinovství a 
nacismu. Válečné půjčky jsme měli ustavičně na talíři a 
všechny hospodářské potíže poněmčelých končin českých 
zemi byly přičítaný tomu a ne na konali sticker spekulaci 
s markou, jejíž pád ožebračil nejen obyvatelstvo Síše,ale 
otřásl také nebezpečně hospodářskou strukturou německého 
společenství v našich zemích.

Souhrnem je potřebí říci,že jsme řešili velmi nespráv
ne tento problém, ktemá a že toto řešení vytvořilo jeden 
z předpokladů naší katastofy. Pronášeje tento úsudek ne
hodlám vzbuzovat dojem,že jsem byl jedním z těch, kteří 
viděli nebezpečnost a nesprávnost našeho tehdejšího počí
nání. Neviděl jsem. Naopak, soudil jsem jako všichni ostat
ní, že válečné půjčky nemají být honorovány. Svůj názor 
jsem změnil tak pozdě,že už nemělo smyslu o tom vůbec 
mluvit. YmsĚBmiaixijsMKmKffi Všichni jsme se dali zaslepit 
náladami, ale doznáváme-li tuto chybu je potřebí připome
nout, že to byli vůdcové německého lidu v českých zemích, 
kteří nám tuto náladu páchat chybu přímo vnutili.
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Zápas o Těšínsko

Na samém počátku naší národní a státní samostatnosti 
byla postavena vláda před několik vážných problémů vnitř
ních a mezinárodních. AČ veřejnost sledovala se zvláštní 
pozorností a zájmem veci domácí, na než jsme byli z dří
vějška dobře připraveni, sledovala se zájmem sice,ale pře
kvapeně a dosti nechápavé úkoly ,jež nám vyvstaly v mezi
národních stycích.Zhostili jsme se poměrně snadno a cel
kem úspěšně úkolu organisovat stát, dát mu pevné politic
ké vedení a vyřešit hodně obtížné otázky hospodářské.Na 
poli mezinárodní politiky jsme stáli poněkud bezradne. 
Nebylo to jen proto,že jsme neměli v tomto oboru potřeb
ných zkušeností a že i nutný aparát jsme museli teprve 
nouzově budovat, ale také úfcoly, před něž jsme byli posta
veni, nebyly nikdy předvídány. Hned na počátku jsme totiž 
měli spor se skoro všemi našimi sousedy.Výjimkou bylo Ně
mecko. Dnes to vypadá jako pohádka, ale je skutečností,že 
až do doby,se Hitler zmocnil v Němed&t vlády,poměr 
mezi námi a německou říší byl sice chladný, ale korektní 
a že všechny naše mezinárodní potíže přicházely od jiných 
států, od nichž jsme to mnohem méně očekávali.

Hlavním a nejosudovějším z těchto sporů byl náš kon
flikt s Polskem, či lépe řečeno: konflikt Polska s námi, 
šlo o Těšínsko. Poláci si činili nárok na celé Těšínsko, 
bez ohledu na to,že toto území patřilo historicky k naše
mu starému státu a že také oni se dovolávali kde jen mohli 
ve všech jiných nárocích svého historického práva. Tam, 
kde šlo o nás, na to ohled nebrali.

S naší strany to nebyla ani otázka pošetilé prestýže, 
ani láska k ” starým pergamenům, jež ohlodaly myši*', jak 
to kdysi ne právě moudře napsal Machar, či nějakého hlta
vého velikášství. Těšínsko mělo pro nás obrovskou hospo
dářskou důležitost, pyly zde uhelné doly, jichž Polsko 
sice mělo nadbytek, ale bez nichž by bylo našefcfr hoepo-
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2Vi . 
dářství povážlivě postiženo, ne-li docela ochromeno.Tě
šínském vedla také železniční traš, jež byla naším jedi
ným řádným spojením se Slovenskem. Obhajujíce Těšínsko 
hájili jsme území, na něž jsme nejen měli historické 
právo, ale tgiké úffismxmx oblast, v jnijxmxx jejíž národnost- 
ne velmi obyvatelstvu ( byli zde Cesi,Nemci a
Poláci) bylo přemnoho příslušníků našeho národa 
kteří byli hospodářským a jiným nátlakem povrchně poněm
čeni nebo popolštěni ^kterou jsme z hospodářských a ko
munikačních důvodů nezbytně potrebovali.

Národnostní spor na Tešínsku byl ovšem hodně starého 
data a začal již za rakouských dob. Vedli jsme zde po 
velmi dloulWdobu urputný zápas s Němci a germanisační 
politika Habsburků nám způsobila značné škody.Poláci, 
kteří prováděli polonisaci stárjně horlivě a nevybíravě, 
způsobovali nám další škody, zásluhou tohoto němmcákm 
německého a polského tlaku vznikla zde hodně početná sku
pina tak ^zvaných šlonzaků,kteří mluvili češtinou promí- 
šenou polskými a německými slovy, docela bezpřízvučně. 
Říkali jsme o nich,že ”maji krátké zobáky". Tato odrůda 
se vyskytovala i v okolí Ostravy. Národnostně nevěděli 
kam patří a většinou je to ani trochu nez<jMfcmalo.Uvědo
mělý český živel měl v této končině hodně těžký život.

Diskuse o tomto území se vedla jiz před skončením 
války v zahraničí a hned po prevratu take doma.
Místní čeští činitelé na Tešínsku, vystupující jako 
místní národní výbor, nečekali na pokyny z Prahy a zahá
jili vyjednávání osudnou chybou. Hned v prvních dnech 
listopadu 191$ nžinil sjednali s polskými činiteli do
hodu o prozatímní demarkační linii. Národní výbor v Pra
ze i později československá vláda v Praze, stejně jako 

co zbývalo z Prozatímní vlády česlíoslovenské v Paříži 
tuto dohodu odmítli, ale dualismus ve správě naší za
hraniční politiky ztěžoval všechno naše počínání.Poláci 
se snažili rozšířit panství na celé Těšínsko a místní 
naši činitelé tomu nemohli dobře bránit,protože zde
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5 
nebylo českých vojáků a policistů. Teprve příchodem 
legionářů z Francie a z Itálie a postavením některých 
formací nové naší armády se stalo možným vyslat na 
Těšínsko asi 15.ÔÔÔ mužů,kteří Roláky zatlačovali a mě
li uloženo obsadit celou zemi. To se stalo v druhé po
lovině ledna 1919. Možnost válečného konfliktu mezi 
Polskem a Československem poplašila státníky,shromaž
ďující se v Paříži k mírové konferenci. Nařídili zasta
vení potyš^ a stanovili demarkační čáru, jež byla jen 
o něco málo příznivější než původně sjednaná, ale ani 
zdaleka nevyhovovala našim potřebám a požadavkům» Bylo to 
snad první trapné překvapení pro národ, tak horlivě do
sud ujišťovaný,že je miláčkem Dohody a že vítězné moc
nosti mu dají všechno^ oč si řekne.

0 Těšínsko byl sveden urputný boj na mírové konferen-
V t ' f V z ,ci a hlavne v jejím zákulisí. Zde zacalyskrute osobni 

rozpory mezi hlavou československé delegace na konferen
ci ministerským předsedou dr.Karlem Kramářem a ministrem 
zahraničí dr.Edvardem Benešem. D4K»Beneš později obviňo
val dr.Kramáře z neústupnosti a dr.Kramář vinil Beneše 
z přílišné ochoty se vzdát toho, co nám patřilo a co 
jsme nutně potřebovali. Situaci na konferenci kompliko
val bolševický vpád do Polska. Polsko se najednou za
čalo těšit velké přízni všech, kteří se obávali,že se 
bolševická nákaza rozšíří i do jejich zemí. Na Česko
slovensko byl vykonán nátlak,aby přistoupilo na plebiscit, 
kteryVrozhodí, kam chce vlastně patřit obyvatelstvo 
území, o nmž němŽ byl spor. Dohoda o plebiscitu byla 
přijata v září 1919 a podle té měl být proveden během 
tří měsíců. Situace v Polsku byla však příčinou,že 
plebiscit byl ustavičně odkládán a plebiscitní agitace 
na Tešínsku situaci přiostřovala a znepřátelovala vždy 
více oba sousední slovanské státy.Zde sluší hledat po
čátky one neblahe důsledné proticeskoslovenské politiky 
polské^jez se az do vypuknutí druhé světové války snažila
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podrazit Československu nohy,až to vyvrcholilo polským 
hanebným činem za mnichovské krise. A zde je ovsem také 
počátek krátkozrakého přihlížení české veřejnosti k poše
tilé iiůší protipolské politice, jež znemožňovala každou 
dohodu.

Do jaké míry bylo vystupňováno nepřátelství# mezi 
oběma státy dokazuje případ dodávky zbraní a střeliva 
do Polska přes naše území. Za války s bolševickými nájezd
níky bylo Polsko odkázáno na tuto dopravu přes česko
slovenské území.Tento dovoz byl znemožněn železničáři 
československých drah, kteří prostě zabraňovali průjezdu 
vlaků s výzbrojí a municí. Bylo by docela nesprávné sou
dit,že tuto kasmxpx akci podnikli jen železničáři posti
žení nákazou bolševictví.Značná část veřejnosti a to zej
ména ta, jež byla hodně blízká oficiálnímu vedení česko
slovenské zahraniční politiky, ač formálně takovéto akce 
odsuzovala a odmítala za ně odpovědnost, je potajmu 
podporovala. Autorita presidenty £gnubliky a ministra za
hraničí byla dosud tak mocná,že ^5^e jich strany stačilo 
trochu nátlaku, aby to rázem přestalo. To se však nesta
lo a důsledkem toho bylo,že vzpomínka na t^to události 
na dlouhá leta otravovala vzájemný poměr mezi oběma stá
ty.

Dohodoví státníci upustili v červnu 1920 od svého 
úfayslu p ovésti plebiscit.Viděli,že plebiscitní agitace 
rozvášňuje oba národy proti sobě. Místo, aby nařídili 
urychlené konání plebiscitu a ukončili tak agitaci,zru
šili své původní rozhodnutí a ustanovili,že sejjř mají se
jiti velvyslanci velmocí, a rozhodnout o celém sporu. 
Toto rozhodnutí bylo u nás přijato s velikou nelibostí 
a v tisku se objevily první útoky na dr.Beneše, jenž 
toto rozhodnutí přijal bez odporu a nečekal ani na for
mální schválení Národního shromáždění, ba ani si neo
patřil předem formální souhlas vlády, jež byla patrně 
postavena až pred hotovou věc. 0 Benešově přistoupení
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ffgroe na tuto změnu věděli zřejmě jen někteří její členové 
blízcí politicky a osobně ministru zahraničí.

Konečné rozhodnutí ve sporu, vyhlásené v červenci 
1920 rozdělilo Tešínteko - ne právě v náš prospěch - ale 
neučinilo konec sporu.Polský zástupce na mírové konferen
ci Paderewski jasně prohlásil,že Poláci,ac se musí pod
řídit, nikdy toto rozhodnutí neuznají a že budou vždy 
usiloval o jeho změnu. Poláci také ihned začali vyvino
vat zuřivou podryvnou kampaň, jež dala smutnou slávu 
polskému generálnímu konsulovi v Ostravě, který se tě
šil trochu případnému jménu Malhomme. A je samozřejmé,že 
jsme spokojeni nebyli ani my a že tato nespokojenost pod 
pórovala protipolskou náladu, tak znatelnou v českém 
veřejném mínění,stejně jako posílila protibenešovské 
skupiny v národě, jež pomalu začaly zvedat hlavu. Když 
bylo oznámeno toto rozhodnutí napsal jsem svůj první 
článek/kritisující Benešovu politiku, ač jsem ještě ne
byl plnokrevným jeho odpůrcem.

Není pochyby,že opuštění plebiscitu a přenesení roz
hodnutí na konferenci velvyslanců dohodových velmocí bylo 
nejen nespravedlivá, ale bylo taká osudovou chybou, 
jež se všem vymstila, nám, Polákům i západním velmocem. 
Plebiscit, at by byl již dopadl příznivě pro nás nebo pro 
Poláky/ by byl jasným způsobem dokumentoval vůli obyvatel
stva oná končiny. S výsledky lidováho hlasování, provede
ného pod mezinárodní kontrolou, by se nedalo polemisovat. 
Číslice by mluvily jasně a přesvědčivě. S rozhodnutím 
konference velvyslanců dohodových mocností se polemiso
vat dalo a taká se polemisovalo. Každá z obou stran se 
cítila poškozena a nikdo nebyl spokojen.

Všechny informace, jež docházely do Prahy nasvědčo
valy, že by plebiscit byl pro nás dopadl velmi příznivě, 
protože bylo zřejmé,že i německé a poněmčené obyvatel- 
stvopoylo hlasovalo pro Československo a proti Polsku. 
Chyba tedy byla nejen na velvyslanecké konferenci, ale 
i na československé delegaci na mírové konferenci, z níŽ 
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byl intrikami dr.Beneše a dr.Jaroslava Stránského vytla
čen ’’neústupný” dr.Karel Kramář, jenž přestal být mini
sterským předsedou a jíž dominoval "ústupný" dr.Beneš. 
’’Neústupný" dr.Karel Kramář se pak po leta snažil o smír 
a dohodu s Polskem, kdežto«ústupný dr.Beneš pak činil 
co mohl, aby zabránil každé dohodě a naopak, aby vzájem
ný poměr mezi námi a Poláky byl co nejhorší.

Na tento spor jsme doplatili zax krůtě my a Poláci. 
Doplatil na něj i celý svět. Kdyby nebylo nepřátelství 
mezi Poláky a námi, nebylo by patrně došlo k druhé 
světové válce a je docela možné,že by Hitler byl včas

V V W fodstraněn z Nemecka. Mnichov začal na Tesinsku a na 
mírové konferenci.
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První půtky politické a hospodářské

Politická idyla prvních dnů popřevratových neměla 
dlouhého trvání, zápas stran a zájmových skupin, utlume
ný za války a ve dnech převratuzbyl obnoven v plné síle 
velmi brzy. Bylo ostatně docela pochopitelné,že jakmile 
byly uskutečněny ty body národního programu, na nichž se 
všichni více méně shodovali, vyvstanou odlišné názory jak 
pokračovat dále. Byla zde obecná shoda,že nový stát má 
být republikou, svobodnou a ne závislou,zahraniční poli
tikou přikloněnou k spojencům z< války, že vnitřní život 
republiky má spočívat na principu občanských svobod a de
mokracie. Byla zde také shoda, že je potřebí určité míry 
sociálních reforem, ač nebyla již shoda jaká má být ta 
míra. Pozemková reforma, jež dala republice spokojený 
stav zemědělský, jenž se stal páteří státu a zaručil 
mu klid v dobách,kdy okolní státy byly zmítány prudkými 
zmatky, důsledné sociální zákonodárství,včetně osmihodi
nové doby pracovní, to bylo v programu stran socialistic
kých i nesocialistických. Již v devadesátých letech pře
kládal dr.Alois Rašín a vydal u Pelcla bro.žurku o osmi
hodinové dobe pracovní. Pokud se v tomto směru vyskytly 
některé odlišné ato; názory, týkaly se především způ
sobu jak tyto reformy uskutečnit a jak rychle při tom 
postupovat.

Byly zde ovšem otázky, v nichž se politické směry 
velmi značně rozcházely. Radikalisace socialistických 
stran vedla je na příklad k naivní propagandě nečasového 
pacifismu. Volaly po odstranění armády, jež měla být na- 
hražena milicí. I president Masaryk, jaw vůdce za
hraniční akce, jež postavila armády v Rusku,ve Francii 
a v Itálii, ve svém prvním poselství vytýčil úkol zbu
dovat místo armády milici. Ministr národní obrany ná- 
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rodní socialista V.J.Klofáč a jeho sociálne demokratický 
státní podtajemník podplukovník Chudoba tomu horlivě se
kund ova li. Trval o dost slouho, nez nastalo vystřízlivění 
v tomto smeru.

Ozývaly se hlasy, volající po nahrazení dosavadních 
nezávislých soudů jakousi "lidovou justicí" a sociálně 
demokratický ministr spravedlnosti dr.František Soukup 
nabadal (veřejně/ demonstranty prot^ drahotě a proti váleč
ným kořistníkůtytyaby vzali to jest její výkon,
do vlastních rukou. TÍm dal popud k výtržnostem, proti 
nimž muselo byt zakročeno. Případ stal Františka Soukupa 
jeho ministerská křeslo.

Socialisté měli od samého počátku v programu socialisa 
ci, to jest postátnění všech výrobních prostředků., ale v 
posledních letech před válkou to bylo většinou už jen 
heslo, opakované jaksi ze zvyku a z tradice. Bolševic^íW^ 
revolucí v Rusku dostala tato starožitná formulka novou 
přitažlivost a ministr zdravotnictví dr.Vrbenský, někdejší 
anarchista,potírájící existenci státu vůbec a nyní národ
ní socialista, vyhlašoval,že po revoluci politické musí 
nezbytně přijít revoluce sociální.

Tvrdý zápas o tyto a podobné problémy rozviřoval ve
řejný život a rozvracel socialistické strany,ale parla
ment se musel zatím zabývat problémy naléhavějšími. Musel 
rozhodovat o formách státní organisace.

Zpe se srazily dvě koncepce. Presi ent Masaryk, dr. 
Beneš a jejich nejbližší okolí požadovali formu podobnou 
oné státního zřízení Spojených států severoamerických,ale 
ovšem bez federativního svazku jednotlivých zemí. Chtě
li jednotný a centralisovaný stát, jemuž v čele by stál 
president, jenž by současně vykonával i funkci předsedy 
vlády a byl nadán mocí amerických presidentů, ale bez 
oněch omejfc.í, jež vykonávají ve Spojených státech nejen
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obě sněmovny kongresu, ale také státní legislatury a je
jich guvernéři.

Tato koncepce byla poražena,protože se za ni neposta
vila žádná z velkých a rozhodujících politických stran, 
při vsí úctě k prvnímu presidentu republiky nechtěli po
litičtí činitelé presidenta všemocného, už proto ne,že 
si byli vědomi,že po prvním presidentu docela nutně musí 
přijít druhý, třetí a další. Válka vytvorila obecnou 
nechuš k státnímu zřízení, v němž by příliš mnoho nekon
trolované moci bylo soustředěno v jedněch rukou.A tak 
po bojích, sváděných spíše v zákulisí než před veřejností, 
byl přijat princip francouzský, v němž president byl na
dán funkcemi spíše representativními než mocenskými a 
byl vázán při výjýpniu své funkce na souhlas vlády, zejmé
na jejího předsedy o Na něm a na mmřmx jeho schopnostech a 
popularitě záleželo, do jaké míry bude moci svým osobním 
vlivem působit na činy vlády.

Jestliže se politické strany shodly poměrně snadno 
na zásadách parlamentní republiky a odmítnutí republiky 
presidentské, svedly mezi sebou tuhý boj o otázku, má-li 
parlament být jednokomorový Či dvoukomorový. Socialistic
ké strany soudily,že každé omezení práv volené poslanec
ké sněmovny sněmovnou jin4^ také volenou, se příčí zá
sadám demokracie. Nakonec museli ustoupit a přivolit k 
zřízení senátu, jejž vsak ochromili různými ustanovení
mi, jež mu znemožnily mífc$ postavení tak důležité, jako 
ve Francii nebo ve Spojených státech. Kompromis přijali 
v duchu, jejž nejlépe vyjádřil Josef Stivín svým prosla
veným článkem: "Panstvo chtělo senát, tak jim ho 
uděláme"!

Stejně urputný zápas byl sveden o postavení samo
správy jak místní, tak i zemské. Obča>áké strany a zej
ména národní demokraté doporučovali, aby dosa»a<ní opráv
nění samosprávných sborů bylo nejen uchováno, ale ještě 
rozšířeno a zejmena aby zemské sněmy byly nadány právy 
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opravdových sněmů, při Čemž by ovšem ústřední parlament 
zůstal instancí nadřizenou.Správu zemí měly provádět zem
ské vlády. Proti tomu se postavily s naprostou rozhodností 
strany socialistické, trvající na co možná největší cen- 
tralisaci státu, na zmenšení kompetence zemských sněmů 
i zemských výborů. Centralistické tendence socialistických 
stran plynuly ovšem z jejich ideologie, jež věřila ve 
všemocnost státu a dívala se nepříznivě na ’’dvojí kolej" 
správy, jež tolik prospěla národu v době nesvobody a byla 
jeho školou pro úkoly, jež přinesla státní samostatnost. 
Nakonec zvítězila centralisace. Bylo zmenšeno oprávnění
zemských výborů i zemských sněmů, jimž dokonce odňat ná
zev sněmů okresní i krajské výbory byly složeny
částečně z volených a částečně z jmenovaných členů. Bylo 
to špatně slučitelné s demokratickými zásadami, jimiž 
se každý tolik oháněl. Uzákoněno to bylo po neblahých 
prvních obecních volbách, jez nnamenaly dočasný mocný 
přesun dc leva,pád vlády Kramářovy a nastolení vlády Tu- 
sarovy.

Tato nedemokratická opatření byla ovšem motivována 
před veřejností potřebou zaftránit, aby se vlády nad něk
terými končinami republiky nezmocnili iredentističtí 
němci a Mačaři. Radikálové v těchto národních skupinách 
se jisté všemožně přičinili svými nerozumnými činy, aby 
tuto argumentace vypadala přesvědčivě.

Ochromení samosprávy, zejména zemské, bylo nebla
hým činem s katastrofálními důsledky.Naše pozdější po
tíže na Podkarpatské Rusi a zejména ovšem na Slovensku 
mohly být zmírněny, nebo šnuannsu: jim dokonce mohlo býi> 
zabráněno, kdyby zemským sněmům byla ponechána jejich 
autonomie.Překvapuje,že právě činitelé, kteří podepsali 
Pitsburskou dohodu, slibující Slovensku autonomii, se 
ani trochu nenamáhali splnit její ustanovení.
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Dvě závažná politická rozhodnutí ,pojatá do ústavy, 
byla naproti tomu přijata bez námitek, jako docela Samo
zřejmá. Jedním z nich bylo politické zrovnoprávnění zen, 
jimž poskytnuto aktivní i pasivní volební právo od samé
ho počátku naší státní samostatnosti a to aniž by o tom 
byla vůbec nějaká diskuse, všechny naše politické strany 
měly toto zrovnoprávnění již tak dlouho v programu,že se 
jeho uskutečnění považovalo za naprostou samozřejmost.

Druhým takovým opatřením bylo přijetí poměrného zastou
pení při volbách. Teto poměrné zastoupení bylo v progra
mech našich politických stran již po hezkou řádku let. 
Byl to přece já.ž Karel Sladkovský ,účastník bouřlivých re
volučních let osmačtyřicátých a jeden ze zakladatelů 
národní strany svobodomyslné, který o poměrném zastoupení 
napsal úvahu a vřele je doporučoval. Tento volební řád 
měl, jak byl u nás uplatněn, své přednosti 4/nevýhody a 
stal se později předmětem mnoha polemik, k nimž se vrá
tím při jiné příležitosti.Ale v době, kdy byl uzákoňován, 
nebylo proti němu námitek.
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Naše volební řády

Ústavodárne Revoluční národní shromáždění přijalo pro 
volby do parlamentu a obecníř^zastupitelst&tí' celkem jedno
myslně soustavu poměrného zastoupení a vtělilo ji do sku
piny Ústavních zákonů. Toto rozhodnutí bylo přijato sou
hlasně celou československou veřejností, zákonodarca ko
lísali toliko mezi přímým poměrným zastřením, jež bylo 
nakonec uzákoněno a mezi belgickou soustavou "panašování”, 
to jest systémem, v němž volič, odevzdávaje smůmk. svůj 
hlas pro kandidáta své volby, určuje zároveň druhého,je
muž by hlas měl připadnout, kdyby jeho kandidát neprošel. 
Ale tento systém byl zamítnut protože byl složitý a nezdál 
se plně odpovídat zásadě, že každá skupina, účastnící se 
voleb, má mít možnost získat spravedlivé zastoupení. Po
žadavek pomerného zastoupení byl starým bodem národního 
programůa již Karel Sladkovský, jeden z průkopníků svobo
domyslného hnutí a jeden ze členů "mladoceské sedmičky"v 
rámci tehdy jednotné národní(staročeské) strany o poměrném 
zastoupení psal a jeho Navedení doporučoval.

Soustava pomerného zastoupení byla velmi jednoduchá. 
Na rozdíl od nemeckého systému, přijatého výmarskou repub
likou, byl náš systém založen na jednotných kávazných 

(trochu nepřesně se tomu říkalo "vázaných”) kandidátních 
listing.Republika byla rozdělena v patnáct volebních kra- 
jů (žup) a každému volebnímu kraji byl podle počtu jeho 
obyvatelstva přidělen jeho podíl na třech stech mandátech 
poslanecké sněmovny a gto padesáti mandát&^v senátu,jehož 
zřizení bylo se značnými nesnázemi probojováno.

Počet mandátů přidělených jednotlivým krajům byl samo
zřejmě nes tejný, pro to že závisel na jejich lidnatosti a 
nestejný byl i počet hlasů,potřebných k získání mandátu. 
To bylo motivováno tím,že některé kraje se budou v bu
doucnosti vylidňovat, nebo alespoň nebudou míti takový
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přírůstek obyvatelstva, jako kraje jiné, jež soustřeďovaly 
vždy vetší počet obyvatelstva, jako na příklad střední 
Čechy s Prahou a střední Morava. Tento přesun obyvatelstva 
také nastal a rozdíl v počtu hlasů,připadajících na man
dáty se nezbytně zmenšoval.Patrně by byl zmizel v době, 
kdy Československo bylo okupováno hěmcá. Zvláštní vý
hoda, jíž se těšil kraj pražský pro svou souvislost a po
měrně nízký počet hlasu, jichž bylo jhsxx potřebí k získání 
mandátu,byla před volbami z r. 192$ odstraněna tím,že vo
lební kraj pražský byl rozdělen na dva. Jenom toto opatře
ní lze označit za záměrný pokus o volební geometrii, na 
kterou jsme si takovým právem za Rakouska stěžovali.

Volby se prováděl^/ve třech volebních aktech - skruti- 
niích. Pro první skrutinum, to jest pro volby samy, před
ložila každá politická strana ( oficiálním názvem bylo 
"volební skupina",^gx-ot^že stejně jako staré rakouské zá
konodárství neznalo původně pojem "politická strana" a 
organisace tohoto druhu nebylý "právnickou osobou",jakou 
byly spolky řádně úřadům hlášené se stanovami úřady schvá
lenými) svou kandidátní listinu,prostřednictvím svého vo
lebního zmocněnce,jenž jedině byl za ni oprávněn jednat. 
Každá volební skupina musela zároveň složit volební zálo
hu, jejíž výši si dnes již nepamatuji a která propadla, 
nezískala-li volební skupina v žádném kraji mandát, nebo 
alespoň t.zv. volební číslo, jež činilo 20.000 hlasů.

Protože systém poměrného zastoupení nepočítal s dopl
ňovacími ( náhradními) volbami za poslance nebo senátory, 
kteří se mandátu vzdali, zemřeli, nebo byli mandátu zba
veni, byla kandidátní listina každé strany mnohem větší, 
než kolik mandátů doufala získat, nebo dokonce i než ko
lik se vůbec obsazovalo. Tito nadbyteční kmre kandi dšti 
se stali náhradníky a uprázdni1-1i se mandát, nastupova
li podle svého pořadí na kandidátce.

Kanaidatni listiny musely byt předloženy příslušnému 
úřadu ve stanovený den, spolu s prohlášením všech kandidá-
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tu,že kandidaturu přijímají» Listiny byly opatřeny jmény 
strany a dostaly čísla podle pořadí, v němž byly úřadu 
odevzdány. Toto číslo bylo, pochopitelné, v každém voleb
ním kraji jiné.

Volby byly přísné tajné. Volební segtznamy byly uveřej
něny několik týdnů před samými volbami, jejich kopie 
byly dodány všem stranám, aby mohly je prozkoumat a vznést 
námitky proti tomu,že na nich byla jména osob neoprávne
ných volit, nebo že tam chyběla jména oprávněných voličů. 
V každém domě byl vyvěšen seanam voličů z onoho domu.Ka^- 
dá strana zřídila vlastní volební kanceláře,kam mohli do
jít voliči se svými stížnostmi na volební seznamy, takže 
volič sám^nemusel 0# obracet na úřady. K volebnímu aktu 
muselpéaždý volič dostavit se všemi kandidátními listina
mi, natištěnými péčí úřadůfcíĎtx. a dodaných mu společné s 
volební legitimací.Při vstupu do místnosti musel ukázat 
Členu volební komise ( v níž byli zástupci všech kandidu
jících stran),že má všechny kandidátní± listiny a že je 
má složeny v číselném pořadí.Chyběla-1i mu některá, dostal 
ji od komise, až si to přál či o to nestál. Teprve v oddě
lené kobce mohl si vybrat kandidátku, kterou cht$$ volit 
a vložit ji do volební urjjäay a odhodit všechny nepouži
té do jiné schránky. Nátlak na voliče byl trftstný a po 
celý den voleb až do půlnoci byl zakázán prodej lihových 
nápojů, včetně piva.

Sčítání hlasů bylo jednoduchý Kandidátky rozděleny 
podle čísel, nápadně vytištěných v záhlaví. Počet odevzda
ných hlasů byl dělen pmdiE počtem obsazovaných mandátů 
a zvoleni byli kandidáti, na něž se dostal takto zjiště
ný počet hlasů.Zbytky byly pak ve všech volebních krajá>ch 
sečteny ve prospěch příslušných stran a použity pro dru
hé xkumim skrutinum, k němuž předložila každá strana no
vou kandidátní listinu, nax níž ugedla jména svých nezvo
lených kandidátů, na jejichž zvolení jí především zále
želo. I zde zůstaly jakési zbytky,jež přešly pak do tře

tího skrutinia.Strany se mohly pro druhé a třetí skru-
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tiniům sdružit na zbytky, takže strany příbuzných směrů 
neutrpěly ztráty roztříštěním hlasů.

Poslanecká sněmovna byla volena na šest let a senát na 
osm. Ústavodárci chtěli tak zajistit, aby senát a sněmovna 
neměli docela stejné složení a aby tak jedna komora mohla 
nčinně korigovat komoru druhou.Úmysl byl zajistit stabili
tu a kontinuitu politiky, nedotčenou dočasnými xýkmyyiyxm 
výkyvy v náladě voličstva. Tento plán se však neuskuteč- 
niv.Senát býval vždy rozpuštěn společné se sněmovnou,jež 
ostatně také nikdy nefungovala do posledního dne své zá
konné lhůty a tak jeho složený bývalo docela shodné se slo
žením sněmovny poslanecké. I tak se však prokazala jeho 
prospěšnost.

Jako každá věc na světě tak i soustava poměrného zastou
pení , přijatá v Československu, měla své světlé i své 
stinné stránky.

Vypočtěme nejdříve závady tohoto systému. Kejznatelněj
ší z nich bylo,že byla nezměrně posílena poc politických 
stran a zejména jejich vůdčích činitelů, výběr kandidátů 
nebyl již v rukou místních činitelů, jako bývalo za dob, 
kdy každý okres volM samostatně jediného poslance, ale 
přešel do rukou fukncionářů krajů ,kteří byli v menším sty
ku s řadovým členstvem, zato však ve větším styku s vedením 
strany, jehož vliv na výběr kandidátů byl tak podstatně 
zvětšen. Výběr kandidátů pro druhé a třetí skurutinium byl 
ovšem již docela v rukou vedení strany.

Další nepříjemnou věcí bylo,že poněvadž kandidatury ne
byly osobní, ale pod stranickým záhlavím, strany si osobo
valy nárok na mandáty. Nepohodlní poslanci nebo senátoři 
bývali nuceni vzdát se mandátů a kromě národní demokracie 
a později ovšem i Ligy pftoti vázaným kandidátkám,jež se 
pak přejmenovala na Národní liguz všechny strany dávaly 
svým členům Národního shromáždění k podpisu "reversy",to 
jest prohlášení, jimiž se zavazovali vzdát se na požádání 
mandátu. (Některé strany zašly v tom až tak daleko,že
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jejich parlamentní zástupci museli px® podepsat nedatova
né oznámení předsednictvu sněmovny, že se vzdávají mandá
tu.) Xmiokixáx Volební soud, který byl složen ze zástup
ců stran, tuto protiústavní praxi podporoval a uznával 
platnost reveršů.Ústavní soud, který by byl přezkoumal 
praxi Volebního soudu, zřízen nebyl, aeP jeho zřízení bylo 
pojato do ústavy.

V této neblahé a veřejností odsuzované praxi byl ovšem 
kus tradice vzniklé tím#že Revoluční Národní shromáždě
ní bylo nevoleným sborem delegátů politických stran,jež 
existovaly za posledních voleb do říšské rady. Delegáti 
ovšem mohli býti odvoláni těmi, kdo je delegovali a také 
se tak v některých případech stalo. Z toho se vyvinula 
zvyklost, jež docela přehlížela ne^en to,že peslanci a se
nátoři byli zvoleni a ne delegováni svými politickými 
stranami, ale že také ústava jasně a nedvojsmyslně praví, 
že členové Národního shromáždění jsou zástupci všeho li
du a nesmějí od nikoho přijímat rozkazů. Pro vedení poli
tických stran to zřejmě neplatilo. ( Pro zajímavost uvá
dím,že v republikánském Německu, jehož ústava měla stej
né ustanovení a jehož volební řád se od našeho odlišoval 
jen technickými ustanoveními, soudy dospěly k docela od- 
lišnéhra názoru. Jeden poslanec vystoupil ze své strany, 
poněvadž se s-bsasa rozhodla upustit od jednoho bodu pro
gramu, jejž poslanec o volbách důrazně zastával.Spud u- 
znal,že jednal jako čestný muž a nemůže být zbaven mandá
tu.)

Tuto nepříjemnou, nepopulární a škodlivou praxi pod
porovaly dvě další skutečnosti, Jednou z nich byl zákon o 
volení do obcí, který připouštěl, aby byl členství v obec
ních zastupitelstvech zbaven ten, kdo přestal být členem 
své strany a Volební soud se zde dovolával analogie. 
Druhou bylo ustanovení trestního zákona,že kdo se dopustil
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trestního činu z "důvodů nízkých a nečestných",nemůže být 
odsouzen podmíněné a může být zbaven aktivního i pasivní
ho volebního práva. Volební soud dospel k názoru,že kdo 
podepsal revers a nechce jej splnit, dopouští se nečest
ného skutku. Syla to argumentace velmi násilná,
ale na neštěstí se jí nepodařilo otřást, ^nad proto,že 
těcfe případů bylo jen několik.

Velkým neštěstím bylo,že prvním případem, kdy bylo 
použito této násilné argumentace, byl případ národně so
cialistického poslance a vůdce krejčovské organisace pum 
Hryzbyla, jejž se jeho strana zbavila plným právem,ač 
tím ani zdaleka neodstranila korupčníky ze svých řad. 
Hryzbyl neměl jistě v parlamentě a v politice co pohledá
vat, ale jeho vykopnutí z parlamentu bylo zřejmým poru
šením ústavních zákonů a vytvořilo nebezpečnou prejudice.

helibost, jíž vzbuzovala tato praxe některých politic
kých stran a Volebního soudu byla opravdu značná."Váza
né" kandidátní listiny byly kmdijx hojně napadány a nako
nec vznikla proti nim i "Liga proti vázaným kandidátním 
listinám", jež hned v prvních volbách, jichž se zúčast
nila, získala několik mandátů.Po pravdě nutno ovšem do
znat, že značná část jejího úspěchu vyplynula z nespoko
jenosti mnoha národních socialistů z odstranění populár
ního vůdce strany Jiřího Stříbrného, který "ligu" zalo
žil a vedl.

Přednosti poměrného zastoupení ovšem zdaleka převy
šovaly všechny nedostatky tohoto systému,jež se dalo ko
nečně trochou námahy odstranit. Tento systém byl nej
spravedlivějším, jaký se dalo vymyslet.

Závislost poslanců na vedeni stran,aČ značná, nebyla 
úfflgm úplná. Strany,až měly jakékoliv nedostatky, závise- • 
ly na dobré vůli svých členů a všichni funcionáři byli
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voleni v nižších instancích přímo členstvem a ve vyšších 
volenými zástupci členstva. Bylfl> vystaveni stálé kritice 
členfystva v místních, okrasních, krajských a zemských o±ga- 
nisacích , stejné jako delegátů členstva na konferencích 
zastupitelstev a sjezdů. A výbory i jejich předsednictva 
byly -voleny a vyjadřovaly všechny odstíny názorů ve stra- 
ně.Vňdce strany mel autoritu, jíž si získal svou prací a 
zásluhami, ale nemohl I on byl přehlasován a zá
visel na podpoře svých druhů, jež si netoybral, ale. jež 
vybralo členstvo. Nebylo strany,jež by nebyla spojovala 
několik frakcí. Aby se poslanec dostal do rozporu se stra
nou, musel zajít hodně daleko, dále,než by mu byl snesl 
sjezd strany. K tomu je potřebí si představit,že naprostá 
nezávislost poslanců v zemích, kde jsou voleni individuál
ně je jen fikcí, pečlivě opatrovanou, ale naprosto neprav
divou. V době svobody Československa se tato nezávislost 
uplatňovala jen ve Francii. Dnes však, na příklad, v Bri
tánii, kde ve fikci zacházejí tak daleko,že uj jména kan
didáta není naznačeno ku která straně se hlásí, je posla
nec podroben mnohem většímu nátlaku než býval u nás, kde 
byl voleh na kandidátní listinu,nesoucí v záhlaví jméno 
strany velkým tiskem a jeho jméno v seznamu tiskem drob
ným. A o tom,že by členové mohli rozhodovat o tom, kdo 
povede strany/a jaká má být její politika, se Britům do
sud ani nezdálo.

Poměrné zastoupení umožňuje, aby ve sněmovnách byly za
stoupeny všechny směry podle své faktické početní síly v 
zemi. Umožňuje to sice existenci malých politických stran, 
ale zajištuje to také,že vláda, ač již je vytvořena jednou 
stranou, či koalicí stran, se opírá nejen o většinu hla
sů v parlamentě, ale také o většinu v lidu. Mění mysli
telné, aby jako je tomu v Británii, strana s několika 
miliony voličů měla v parlamentě nepatrnpu hrstku poslan- 
ců- přibližné desetinu toho, kolik by získala při poměr-

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 798



8 
ném zastoupení^-neby aby strana, jež dostala o volbách mé
ně než 48 procent hlasú, měla ve sněmovně drtivou většinu 
proti stranám, ježMíi^kaíy více než 52 procent hlasu o vol

bách. Náš volební řád byl tak spravedlivý,že spojením na 
zbytky umožnil i maličkým stranám přispět svými hlasy k 
hlasům stran příbuzných. .Byl spravedlivý i národnostně. 
Národnostní složení parlamentu se až a maličký zlomek pro
centa shodovalo s národnostním složením obyvatelstva re
publiky.

Je ovšem pravda,že poměrné zastoupení, jež zachraňuje 
malé strany - a každá velká a mocná strana začala kdysi 
jako malá a slabá - překáží"systému dvou stran". Ale 
tento systém se neosvědčil nikde, ani ve své původní 
vlasti,protože v moderních dobách, kdy úkoly státu jsou 
mnohem zvětšeny a jsou mnohotvárné proti dřívějšku, je 
rozličnost v názorech v radach naroda jen přirozeným dů
sledkem vývoje a také zvětšující se vzdělanosti. Systém 
dvou stran, vedoucí k samovládě jedné strany,způsobuje 
ustrnutí parlamentního života,bezmocnosti oposice, k 
vzniku dogmatismu na obou stranách,k nechuti ku kompromi
sům, dohodě a spolupráci, bez nichž si nelze představit 
organisovanou lidskou společnost. Již r>*~d druhou světo
vou válkou jsme viděli v Rakousku,dvou skoro 
stejně mocných politických stran, nebrzděných zásahem 
menších stran, vede k přímé občanské válce. Po druhé svě
tové válce pak vidíme co chvíli, jak se státy oblažené 
systémem dvou stran kvapně mění v totalitní státy jedné 
strany. V nejlepším případě však starý systém vede k gpe- 
hodnocení politického života, k laciné demagogii, znemož
ňující stejně politickou výchovu lidu,jako kontinuitu a 
stabilitu.T^m, kdejnepatrný výkyv nálady voličstva může 
znamenat volební katastrofu-xamKmpmx což poměrné zastou
pení vylučuje - není mnoho nálady k nepopulárním,ale nut
ným a rozumným opatřením. Poměrné zastoupení se u nás
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osvědčilo právě proto, poněvadž posílilo rozumnou tenden
ci k dohodě. Koaliční vlády nejsou oblíbeny u fanatiků, 
ale rozumní a snášeliví lidé jim dají přednosty protože 
bez dohody a ochoty k ní můžeme dospět jen k pěstnímu 
právu.

Salší nezměrnou výhodou poměrného zastoupení bylo,že* 
strany mohly s mnohem větším klidem kand4>d&vat a dostat 
do parlamentu odborníky nejrůznějších oborů,kteří se u- 
platnili velmi cenným způsobem v parlamentní práci,ale 
neoslňovali svou výřečností a nerozpačitostí voličské 
schůze. Individuální volba ve volebních okresech je pré
mií pro "plechové huby". Volič není ani tak stupni, jak 
si strany někdy myslí, ale není ani tak moudrý, jak se 
mu pochlebuje. Poměrné zastoupení umožňuje vyrovnanou 
kvalitu delegace každé politické strany a zabraňuje ýaké, 
aby vůdci stran nebo důležití odborníci nebyli vyřáděni 
náhodnou situací ve voliČtvu některého volebního okresu.

Souhrnem mohu říci,že bilance rozhodnutí našeho ústavo- 
dárného shromáždění ve prospěch poměrného zastoupení je 
tedy velmi aktivní. Při všech svých různých závadách, 
plynoucích z některých nepromyšlených opatření,tento 
systém zajistil nejen spravedlivé zastoupení všech poli
tických a názorových směrů, ale umožnil také poměrně 
vysokou úroveň parlamentu a jeho práce, hlavně však klid
nou vyrovnanost vývoje státního života. Republikánské 
dvacetiletí bylo prosto divokých výkyvů, jež jsme mohli 
zporozovat v jiných zemích. A smutná zkušenofe£ s "národ
ní frontou", ač již šlo o její předchůdkyni,vytvořenou 
v Londýně za války, či potom ustavenou k Košicích a pak 
"obrozenou" v únorových \idálostec£ r.1948 je jasným 
důkazem, jakou přednost má poměrné zastoupení před všemi 
ostatními volebními systémy a jak moudře jednali naši 
ústavodárci, že se pro^r ÍK-Bk»* tento volební způsob rozhodli.

++++

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 800



Starosti se Slovenskem (I)

Přičlenění Slovenska k republice bylo v českých zemích 
přijata se značxxým uspokojením, ale také s naprostým ne
pochopením problémů, jež jí to přinese. Nemysleli jsme a- 
ni,že tu jsou nějaké komplikované otázky. Chápali jsme 
to jako osvobození našich bratří, jež jsme považovali za 
jeden z kmenů našeho národa. Viděli jsme nesporné zvětše
ní územního rozsahu našeho státu a zvětšení počtu jeho 
obWtttelstva. V tom jsme pochopitelně viděli velký klad a 
značné naše posílení. Klad to jistě byl, ale stinné strán
ky se začaly jikazovat hned na samém počátku společného 
soužití Čechů a Slováků.Zprvu jsme mysleli, ge tu jde jen 
o rozdíl v hospodářské a vzdělanostní vyspělosti histo
rických zemí a Slovenska a že všecho zatížení, jehož roz
sah jsme si ani zdaleka neuvědomovali,bude v tom,že sa
mozřejmě vynaložíme všechno úsilí, aby nové území dosáhlo 
co nejrychleji stavu, v němž byljL historická část státu. 
Pozdější vývoj pak ukázal,že některé z problémů byly 
mnohem vážnější, &ež jsme tušili, ba že některé z nich 
byly dokonce neřešitelné.

Především tu byl problém národní jednoty.
Neplyhulo to z nějakého českého imperialismu,že jsme 

považovali Slováky za součást českého národa, stejně jako 
jsme^cinili s Moravany a Slezany, kteří také kdysi pěsto

vali horlivě partikularismus a nakonec splynuli s lidem 
v Čechách a byli Čechy a ničím jiným, věděli jsme přece, 
V rt i z • V . v ' v fze Slováci az do jazykového rozkolu, tak pris-
ně odsouzeného Karlem Havlíčkem Borovským a všemi ostat
ními našimi činiteli, používali češtiny jako svého spisov
ného jazyka a že Králická bible byla používána na Sloven
sku tamními protestanty.Slovenština bylfl/pro nás prostě 
jedním z našich dialektů, něčím jako chodština nebo ha-
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náčtina. Zdálo se nám proto zprvu docela samozřejmým,že 
po krátkém časex se Slováci stanou Čechy a budou psát česky, 
jak to hlásal ostatně Kollár, jejž, ač Slováka, jsme po
važovali bez rozmýšlení za Čecha a jak si to ostatně přál 
také nejvýznamnější Slovák revoluční doby generál M.R. 
Štefánik. A bylo to konečně i úmyslem ústavodárců,kteří 
věřili,že obě větve národa československého splynou brzy 
v jednotný a nedílný národ a že se také obě spisovné řeči 
slijí v jeden proud, obohacený prvky a hmhadoskin slovním 
podkladem obou řečí, od sebe tak těžko rozlišitelných.

Není ovšem proč zatajovat,že to byly zejména lidové 
vrstvy^jež byly značné udiveny tím,že český národ ma mě
nit své historické jméno, jež b^l nám všemStak drahé,že 
má zaniknout v nově a uměle formulovaném označení. Politi
kové nám to motivovali ohledy na slovenskou citlivost - byl 
to pjřvní případ, kdy v republice ohled na Slováky znamenal 
naprosté přezírání citlivosti české. Hned v prvních dnech 
po převratu jsem slyšel v kruzích filologů obavy,že exis
tence dvou rovnoprávných spisovaných řečí nepovede k sjed
nocení, ale k tomu, aby se od sebe vždy více vzdalovaly. 
To se ostatně také stalo do té míry,že kde měli Slováci - 
to jest jejich filologové- na vybranou mezi českým slovem 
nebo cizojazyčným,převzali do své řeči slovo cizí, aby 
vyjádřili něco, pro co nebylo až dosud nalezeno slovenské 
slovo. Slovenština, jíž původně každý Čech rozuměl, aniž 
se jí učil, se od češtiny prudce oddalovala působením slo
venských škol, jež jsme tak horlivě na Slovensku budovali.

Protože jsme věřili,že se stane to, co jsme si přáli 
aby se jstalo, považovali jsme to jen za velmi přechodnou 
po tí ž<-ýakmíle se podaří odstranit zjevnou odlišnost čes
kých a slovenských politických, kulturních, historických 
i společenských tradic. Tato odlišnost byla nesporným dů
sledkem smutné skutečnosti,že Češi a Slováci prožili větši-
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nu své historické existence oddělené a jen výjimečně a 
vždy jen kratičký čas byli spojeni ve společné^ státním 
útvaru. Ani začlenění pod Habsburské žezlo neznamenalo 
společné soužití toho, čemu jsme začali říkat "obě větve 
společného národa československého". U nás kromě čistě 
národních tradic, ovlivněných do značné míry vlivy západ
ními, zejména francouzskými, byly tradice a zvyklosti na
čerpané v rakouské polovině monarchie, vždy však našemu 
myšlení dominovala vzpomínka na starý český stát, kdysi 
slavný, mocný a vlivný. Slovensko nemělo vzpomínku na 
vlastní stát - leda na v dávné minulosti zaniklou Ž Velko
moravskou říši - a převládaly zde tradice, politické, kul
turní, historické i společenské starého království Uher- 
skeho. I když jsme žili od samých počátků sve historie 
v nevlídném a často válečném poměru s Němci, měli jsme s 
nimi ledacos společného a mnohému jsme se od nich učili.
Slováci, kteří těžce a pracně a ne právě s největším úspě
chem hájili svou samobytnost proti Mačarům, byli na nich 
závislí duševně mnohem více, než si sami chtěli doznat.

Organisace státní a veřejné spiúvy, školství,pmůmxihgxm 
BÉijxmhťBiimÄiixmHmiinagfflnmxgTOnnkyx stejně jako základy, 
na nichž spočíval náŠ hospodářský Život, průmysl,obchod, 
peněžnictví, to všechno melo svůj počátek v rakouské po
lovině habsburské monarchie. Na Slovensku to všechno vy
růstalo z Uher. Je potřebí si připomenout,že někdejší 
Uhry se těšily naprosté nezávislosti na rakouské polovině 
říše a že se to jevilo nejen v organisaci Lariso veřejné 
správy, systému Školství a pod. ale také v -jsáw zákonodár
ství po všech smfech. Vznik republiky na tom nic nemohl 
změnit a také nezměnil. První zákon republiky, vydaný v 

„ den převratu a tudíž pež se Slovensko formálně k republi
ce připojilo, pravil docela jasně,že všechny dosavadní 
zákony zůstávají v platnosti, pokud se nepříčí republikán
ské státní formě. Toto opatření, moudré a nezbytné plati
lo ovšem také na Slovensko. A je zřejmé,že si vůdci ná-
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rodní revoluce, budující novou republiku, ani dobře neuvě
domili,že i když nemají x nejmenšiho úmyslu zřídit dua- 
listickou republiku, jakou neuváženě přislíbil Masaryk s 
některými svými druhy v Pittsburku, nemohou prostě škrt
nutím pera odstranit odlišnost státní a verejné správy, 
ale také xxx zákonodárství, zejména v občanských věcech. 
A tak najednou stát, o němž jsme gvrdili že je jednotný 
a nedílný, nabyl po mnoha stránkách formu dualistickou, 
maskovanou pražským centralismem.

Měli jsme ovšem jednotnou vládu v Praze a jen jeden 
parlament, měli jsme zemské sněmy, jež byly ovšem v důsled
ku nerozumného centralismu značně omezeny ve svých prá
vech.Ale žíctínua české země měly rakouský systém dvojí 
koleje, státní úřady a úřady samosprávné, jejichž kompe
tence byla také omezena ve prospěch byrokratického dozo
ru nad občanstvem, ha Slovensku však, jako na celém ú- 
zemí někdejšího království uherského, bylo zavedeno žup
ní zřízení, o jehož přenesení na území českých krajů se 
jeden čas pomýšlelo.Od tohoto úmyslu bylo upuštěno,pro
tože se to nikterak nehodilo do našeho vžitého a plně 
osvědčeného systému veřejné správy.Na Slovensku vŠak 
vládli župani a jak vládli, ukazuje případ župana Marko- 
viče, který, když do jeho pašalíku přijeli dva zástupci 
revisního ú odboru ministerstva financí, aby vyšetřili 
jakýsi daňový podvod, dal je zatknout a vypověděl* ze "své
ho území". Župana Markoviče to stálo funkci a byl tu hn^d 
jeden z nesmiřitelných nepřátel republiky. Aby se čeli
lo neblahým důsledkům tohoto dualismu bylo potřebí zavést 
i v ústředí jakýsi dualismus. Bylo zřízeno zvláštní mi
nisterstvo pro správu Slovenska,gakousi dočasnou náhražku 
pxm separátní slovenské vlády.

Rozličnost zákonodárství platného na Slovensku od záko
nů, platných v historických zemích, vedla k zřízení mini
sterstva pro unifikaci. (Jak ministerstvo pro správu 
Slovenska tak i ministerstvo unifikací bylo svěřeno slo
venským politikům - dr.Dérerovi a dr.Vávro Šrobárovi.)
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Úkolem ministerstva unifikací bylo provést sjednocení 

zákonodárství na celém území republiky, tak, aby na celém 
území státílbyly jedny zákony, jedna organisace veřejné 
správy.Az do Mnichova se v tomto směru nestalo všechno, 
co se mělo a mohlo stát. Překážky nebyly jen v probouze
jícím se slovenském nacionalismu a peparatismu. Pražský 
parlament byl přetížen mnoha naléhavými úkoly a změny zá
konodárství nebyly tak snadné, jak se na počátku zdálo.

Poměrně snadné bylo sjednocení/provedené zákony, jež 
vytvářely nový právní řád v nasmxmxEiHmxE& historických 
zemích i na Slovensku současně. Snadno se dalo také sjed
notit zákonodárství trestní, vojenské předpisy, jez byly 
stejné pro nás jako pro Slovensko, zákony o volbách a po
dobně. Ale jako my jsme lpěli na vžité soustavě samosprá- 
vy, tak imsiim lpěli i Slováci na vžité soustavě své ve
řejné A ač slovenské hospodářství bylo žalostně
chabé a nerozvinuté, každá změna nbčanského a obchodního 
zákoníka narážela na překážky přímo nepřekonátelné.Kažifô/ 
dna změna takovéhoto právního řádu znamená otřes»protože 
se dotýká osobních i hmotných zájmů mnoha občanů i insti
tucí. Zdárný vývoj hospodářského života však vyžaduje, 
aby otřesů bylo co možná nejméně. A tak zůstalo na Slo
venská mnoho odlišných zákonů, jež se vždy více vžívaly 
az/jejich odstraněni stalo nemožnosti, poněvadž se 
staly symbolem a podporou separatismu.

Mnohí/uherskýeh zákon^f, platících na Slovensku, bylž^ 
modernějšími lepšíš než stejnou materii upravující záko
ny rakouské. Uhry byly zemí jistě nedemokratickou a je
jich politika vůči národním menšinám byla násilnická , 
ale po mnoha stránkách bylo jejich zákonodárství podstat
ně liberálnější zákonodárství rakouského. Přenesení sta- 
rorakouských zákonů na Slovensko znamenalo byTmnoha 
případech zhoršení právního stavu,ač v některých případech, 
jako na príklad tam kde šlo o zákony o akcioných společ
nostech a peněžních ústavech,tato modernost byla pochybe
ná a těžkopádný a zastaralý rakouský systém byl po
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mnoha stránkách zdravější, přotože opatrnejší, ne^systém 
uherský.

Co se ovšem nedalo, snadno unifikovat, byly historické 
vzpomínky a tradice Čechů a Slováku.

K jednotlivým problémům poměru Čechů a Slováků se vrá
tím v dalších kapitolách.Zatím chci jen konstatovat,že jsme 
si neuvědomili náležitě velikost a ESMmHvýfflkmpmEb osudovost 
problémů, spojených se snahou sjednotit Čechy a Slováky 
v jeden nový, uměle budoVaný národ.Nedovedli jsme provést 
sjednocení rázem, což by sice bylo způsobilo otřes,ale me
lo přece jen jakési vyhlídky na úspěch.Nedovedli jsme si 
také uvědomit,že každý odklad tohoto sjednocení odlišnost 
ustáíuje a prohlubuje,odstředivé síly posiluje a že sjed
noceni, jež nebylo provedeno hned, nebude možno provést 
nikdy.A nedovedli jsme také pochopit,žena nechceme-li se 
sjednotit v jeden národ s jednou spisovnou řečí, musíme 
hned od počátku a bez bojů přistoppit na dualismus a za
jistit, aby pojem ’’československý” byl chápán ve stej
ném smyslu jako "britský", "belgický" "kanadský" "Švýcar
ský" , jako pojem jen státní, a ne národní, základní na
ší chybou bylo, že v situaci, jez vyžadovala rozhodnutí 
bud pro jednotný národ český, nebo snad i československý 
s jedinou řečí, či pro dva národy. Český a slovenský,ži
jící ve společném státě, ale na sobě nezávislé a ač spříz
něné přece jen odlišné, nedovedli jsme se rozhodnout ani 
pro jedno ani pro druhé.Přijali jsme fikci, jež neměla 
naděje na úspěch. Nakonec to přispělo k naší katastrofě.
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Starosti se Slovenskem (II)

Slovensko zvětšilo území republiky i počet jejího oby
vatelstva,ale tento přínos byl hodně dlouho jen prestýžní 
a znamenal vážné zatížení našeho státního aparátu i naše
ho hospodářství. Veřejnost věděla,že Slovensko, zanedbá
vané a utiskované Maíary, pokulhává za historickými země- 

v . . v v z ,
mi, ale nemela ani potuchy o tom, jak značne za námi po
kulhává. Považovali jsme ovšem za samozřejmou povinnost 
Slovensku pomoci a pozvednout je na úroveň českých zemí 
a Slováci to také od nás požadovali a žrakánraiímx očekáva
li. Neměli jsme ovšem ani předtuchu, kolik úsilí to bpde 
na nás vyžadovat, jako jsme ne tušili,že jednoho dne to
to obětavé úsilí bude označováno za českým imp erM ismus 
a vykořisťování Slovenska.

V prvních dobách republiky jenom po stránce zásobová
ní potravinami na tom Slovensko nebylo špatně. Zeměděl
ské končiny jsou vždy za nedostatku potravin na tom lépe, 
než končiny průmyslové a vesnice než města. Uhry pak, 
pod jejichž vládou bylo Slovensko až do konce války,ne
trpěly tolik jako ostatní země monarchie, protmže Mača- 
ři pamatovali především na sebe a nestarali se valné o 
ostatní země monarchie, ani o spojence.

v / vNaproti /ve'vsech ostatních smerech na Slovensku neby
lo docela nic. Mačarisační systém veřejné správy vedl 
k tomu,že nebylo skoro žádných slovenských úředníků, 
kteří by mohli nahradit mačarské, kteří docela pochopi
telně odešli. Zatím co v českých zemích byl dostatek 
vyškolených a zapracovaných státních a veřejných zaměst
nanců, kteří mohli převzít bez otřesů a poruch státní 
a veřejnou administrativu a tam, kde se snad vyskytly me
zery, dalo se je snadno nahradit z řad studované inte
ligence, na Slovensku nebylo prostě zapracovaných sil a 
nebyl ani dostatek studované inteligence.
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Vina byla ovšem na Ma čarech. Jejich školská politika 

směřovala k ostranění národnostních skupin v jejich krá
lovství a po této stránce zašli mnohem dále než Němci, 
snad proto,že se nesetkali s takovým odporem, jako byli 
schopni vyvinout Češi proti germanisačním snahám. Maáaři 
nedali Slovákům ani universitu, ani střední školství a 
vlastně ani ne čisté slovenské školství elementární. Vzdě
lání mohl nabýt Slovák jen na maďarských školách, jež se 
náležitě přičinily, aby jej odnárodnilý, nebo na českých 
školách,jež pro vzdálenost byly valné většině slovenské
ho lidu nedostupné hmotně. Za těchto okolností nepřekva
pí, že analfabe tismus iněl na Slovensku rozměry ohromující 
a že i lidová, vzdělanost vůbec byla na úrovni velmi níz
ké. U nás nebylo pomalu lidí, kteří nedovedli číst a psát 
a tato znalost se ostatně považovala za nedostačující mi
nimum. Bohatou síĚ škol doplňovala hustá siř vzdelacacíhh 
institucí, zřizovaných dobrovolnými organisacemi a vzdela
nostní úroveň českého lidu předstihovala značně vzdela
nostní úroveň mnoha samostatných a velikých národů. Na 
Slovensku tomu± tak nebylo. My jsme byli silnější a mohli 
jsme začít dříve a spolehnout se na naše síly.Slováci 
pracně a s námahou udržovali co dosud měli.

Za těchto okolností musely české země dodat všechno, 
co Slovensko potřebovalo k uspořádanému životu. Na Slo
vensko museli být vysláni čeští úředníci a lékaři,soud
ci a jiní právníci, musela tam jít armáda i policie, 
železniční i poštovní personál,protože bez nich by se 
byl život na Slovensku prostě zastavil a nastal by ne
bezpečný rozklad. A především tam museli jít ovšem čeští 
učitelé škol elementárních, středních a také universit
ní a republika musela kvapně a s velikým nákladem zřizo
vat školy a stavět školní budovy.

Je jistě svědectvím vysoké úrovně, jíž dosáhl český 
národ již za Rakouska, že nejen mohl vybavit vlastní admi
nistrativu,postavit kvapné novou armádu a vedle pražské
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university vybavit náležitě dvě další nové university, 
v Brně a v Bratislavě a zřídit ještě vysoké učení tech
nické v Košicích. Toto rozmnožení úřednického, zaměstna
neckého a učitelského personálu znamenalo ovšem podstat
né zvětšení aparátu,jež zdaleka přesahovalo všechny po
třeby historických zemí. Je samozřejmé, že v kvapu, jímž 
bylo všechno podnikáno, dopustili jsme se různých chyb a 
že někdy přezkoumávajícími a jmenovacími komisemi pronikli 
jednotlivci, kteří se k úkolům, pro než byli vybráni,ne 
vždy docela hodili.Ale dílo českých lidí na Slovensku by
lo obdivuhodné a bylo by nevděkem na to nepamatovat.

V každém případě Ymxmktorm vznikla zde nepříjemná sitaa- 
ce: čeští zaměstnanci,kteří byli na Slovensku zprvu uví
táni jako bratří, přicházející na pomoc, byli po čase 
označováni ne svědomitými agitátory za vetřelce, kteří u- 
jídají Slovákům jejich chléb. Československá republika 
nemohla jistě lidi, jež vyslala na Slovensko - a pro mno
hé z nich to znamenalo značnou obět - odhodit jako nepo
třebné, jakmile se objevili slovenští uchazeči, kteří 
ostatně přicházeli s nároky docela neoprávněnými. Ve všech 
oborech verejné správy á školství musel každý Čech začí
nat docela dole a propracovat se k vyšším hodnostem. Stej
ný postup byl určen pro Slováky. Ale demagogové, podporo
vaní ze zahraničí, požadovali, aby všechna vedoucí místa 
v úřadech, ba i na universitě, byla dána mladým a nezku
šeným začátečníkům. Slovensko Slovákům, to bylo heslo, 
jeŽ se k překvapení české veřejnosti ozvalo velmi brzy,ač 
nikdo v českých zemích neměl nejmenších námitek, byl-li Zjfas 
někde naixmx na důležitějším a významnějším miste nějaký 
Slovák.

Je potřebí zdůraznit,že bez české pomoci by nebylo stu
dovaných Slováků, nebylo by škol a ostatně ani co jiného. 
A byl to ovšem poplatník z historických zemí, zejména z 
Čech,který daněmi financoval všechno, (fol'vydržování stát
ního a veřejného aparátu,armády,školství ( a ovšem i je
jich stavbip, železnice a jejich rozšiřování a modernisa-
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sausm 
cA,stavby silnic a zřízení zdravotnických služeb a podob
ně, protože slovenská poplatnost byla nepatrná a ani zda
leka nestačila krýt potřeby Slovenska. To ostatně nemohlo 
překvapit u zeme Mačary žalostné zanedbávané.

Také slovenské hospodářství bylo závislé na české po
moci. Češi zde tyj^valii pxx průmysl, bez něhož by byli 
Slováci odkázáni jen na své ne právě odborně vyspělé ze
mědělství , o jehož modernisaci se také snažili čeští od
borníci. A byly to také české banky,jež na Slovensku 
vytvořily čeho bolestně postrádalo, totiž náležitou siž 
zdravých peněžních ústavů, od obchodních bank až k lido
vým spořitelnám a záložnám, ha Slovensku ovšem zůstalo 
z maďarských časů několik ’’bank” s minimálnim akcáový/m 
kapitálem, zase jeden z důsledků maďarského systému. Ma- 
Sarský zákon o akciových společnostech byl ’’liberálnejší" 
než rakouský, který platil v našich zemích a ač akciové 
společnosti a banky nepodroboval někdy byrokraticky ama» 
měrný omezeným zásahům ministerstva financí a jiných dohlé- 
dacích úřadů, zašel ve své”liberálnosti” dále než bylo 
zapotřebí. Rakouský zákon tím,že požadoval náležitou 
výši akciového kapitálu, tvoření reservních fondů a podro
boval äkcioné společnosti a zejména banky státnímu, dohle
du, chránil tak akcionáře a vkladatele před nesvedomitý
mi kořistníky. V Uhrách - a proto i na Slovensku až do 
vzniku republiky - si mohl založit banku s minimálním 
kapitálem kdo chtěl a na tom se přiživil nejeden Šejdíř. 
Když Slovensko bylo přičleněno k republice, nebyla ani 
jedna z tamních bank v dobré finanční situaci a každá mu
sela padnout při nejmenším otřesu, nebo i bez něho. Jedna 
po druhé se stala neschopnou plnit své závazky a bezpočtu 
vkladatelů hrozilo ožebračení, pokud by nebyl zasáhl stát 
jako záchrance. ( Z osobní zkušenosti znám osudy Úvěrné
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5 
hanky v Žiline .Mela půl milionu KČ akciového kapitálu - 
nikdo ovšem neví, zda byl kdy opravdu složen na hotovosti- 
a šla do úpadku s předlužením třiceti a půl milionu KČ. 
Kdyby ji nebyla převzala Banka československých legií a 
nesanovala z vlastních prostředků se státním příspěvkem, 
byla by ožebračila celý kraj.) Hlinková Ludová Nan-
ka v Ružomberku byla sanována několikráte, jednou ve 
spojitosti s Tukovou aférou, o níž se zmíníi. v jiné sou
vislosti. Vstup českých bank na Slovensko uchránil slo
venský lid mnoha pohrom a podepřel vznikající slovenský 
obchod a průmysl, ale nes vejití agitátoři to vykládali 
jako vpád českého kapitálu na Slovensko.Ale bez tohoto 
kapitálu a české pomoci by na Slovensku zůstali jen chu
dobní zemědělci a byla by pokračovala hromadná emigrace 
do Ameriky a výpravy dráteníků a sezónních zemědělských 
dělníků do českých zemí.

Slovensko se tak stalo značným zatížením našeho státu. 
Unesli jsme to dík své hospodářské a kulturní síle a či
nili jsme tak rádi. Považovali jsme za samozřejmé,že pro 
své bratry musíme vykonat všechno co můžeme, protože byli 
naši. Nerozlišovali jsme mezi námi a jimi, všichni jsme 
byli "my”. Proto také česká veřejnost přijímala hrozně 
udiveně a velmi nelibě útoky slovenských šovinistů - jichž 
ovšem byla vždy jen nepatrná menšina mezi slovenským li
dem.Od nás dovedli požadovat všechnu pomoc, ale odpláceli 
za ni krutým nevděkem. ,

Kus viny byl ovšem na nás. Vládní činitelé se snažili 
tak horlivě vyhnout se všemu, co by se bylo dotklo slo
venské přecitlivosti,že neměli odvahu čelit nepravdivé 
propagandě jasným sdělením, jak se ve skutečnosti věci 
mají a kolik české země každoročně doplácejí na Sloven
sko a jeho potřeby. Vládní činitelé dokonce vykonávali 
nátlak na tisk, aby o těchto věcech nepaäl a nepohor
šoval Slováky. Náš postup však měl být právě opačný.Re
publika, jež si dala do znaku heslo ’’Pravda vítězí",neme-
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6
la se ostýchat mluvit pravdu naplno. Měli jsme Slovákům 
říkat jasně co od nás dostali a jak závisejí na naší kul
turní a hospodářské síle. Kašickování a ústupkářství se 
nikdy nevyplácí. Nevyplatilo se ani nám. Protože jsme ne
měli odvahu vyvrátit hned od začátku zámerné nepravdy 
šířené a Rázusovci, zapustily tyto lži kořeny
v myslích slovenského lidu. Vidíme, jak i dnes opaku - 
jí v emigraci lidé, kteří by mohli vědět, jak se ve sku
tečnosti věci měly.

Dnes už konečně nejde o Slováky a o Slovensko. Jde 
o dobrou pověst Československé republiky a českého lidu.

+++
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Starosti se Slovenskem (III)

Pridružení se Slovenska k republice nepřineslo nám ixs 
toliko administrativní a hospodářské problémy a těžkosti. 
Od první chvíle naší státní samostatnosti stálo Slovensko 
v popředí našich mezinárodních starostí a potíží. Po té
to stránce zdaleka zastiňovalo nejen problém těšínský, 
ale i německý.

Ačkoliv sjednocení českých zemí a Slovenska v jeden 
státní celek bylo vyhlášeným a důsledně uplatňovaným cílem 
zahraniční akce diplomatické i vojenské,bylo podporováno 
krajanskými organisacemi jak Čechů tak i Slováků ve všech 
státech válčících proti Rakousko uherské monarchii a Ně
mecku,uznáno a schváleno vládami těchto států ještě před 
skončením války a pak ještě vyhlášeno deklarací předsta
vitelů slovenského lidu JO.října 1918 v Turčianském sva
tom Martinu,fakt připojení byl vystaven prudkému náporu 
někdejšího království Uherského. Maěaři nechtěli uznat 
svou porážku ve válce a činili,éi dosud nárok na nadvlá
du nad Slovenskem a Slováky, všechny ostatní problémy, 
jež nám přinesla zahraniční politika, ustupovaly^pred 
tímto sporem do pozadí, ač jsme poněkud nerozumně baga- 
telisovali co mohou Mačaři proti nám dokázat.

Dnes to opravdu vypadá jako pohádka, vzpomeneme-li,že 
ze všech sousedů ( s výjimkou ovšem Rumunska, s nímž 
jsme nikdy neměli sporů a jež nám bylo vždy přítelem nej
lepším) bylo na počátku našeho republikánského života 
Německo sousedem nejkorektnějším. Z Říše jsme neslyše
li ani slůvka o německé menšině na našem území.Odtud 
nepřišly žádné nároky vznášené proti nám a stanovení 
hranice mezi námi ž a Říší nepůsobily potíží.Ani při
pojení Hlučínska k republice nevzbudilo v Nemecku val
né vzrušení a nevyvolalo žádné hrozby. Němci z Říše ne

měli ovšem nikdy valný zájem o soukmenovce z habsburské
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monarchie a pokud, šlo o Nemce z českých zemi, měli k nim 
poměr hoaně přezíravý a pohrdavý. To bylo v poněkud, po
divném rozporu se skutečností,že značné procento význač
ných říšskonémeckých spisovatelů a novinářů pocházel® z 
českých zemí. Možná ovšem, že to bylo ve skutečnosti jed
nou z příčin tohoto podivného zjevu. Ale at bylo jak by
lo, říšští Němci měli v prvních letech po válce vlast-

z z / v vnich starosti vic nez dost a nehodlali si je rozmnožovač’ 
o své soukmenovce v Československu.

Také rakouská republika, zmítaná krisemi politickými 
i hospodářskými, se valně nenamáhala udržet pro sebe ně
jak provinicii "DeutshhbÖhmen", tak slavnostě proklamo
vanou na několik dnü Seligerem a Lodgmannem. I Rakousko 
mělo politických a hospodářských starostí víc než dost a 
než mu bylo zdrávo a jeho vůdci chápali docela dobře ze
měpisnou nesmyslnost tak zvaného "BeutschbÖhmen". (0 ně
jakém "Sudetenlandu" se tehdy ještě nemluvilo. Tento vy
nález pochází z doby mnohem pozdější.) Rakousko,jež zů
stalo jako maličký pozůstatek někdejší monarchie kolísa
lo dlouho mezi snahou obnovit vypuzenou monarchii a mezi 
nápadem splynout s Německou říší. Obojí bylo rakouskému 
státu zakázáno vítěznými mocnostmi a naše zahraniční po
litika se nemusela obávat nějakých vážných rakouští zá
sahů do našeho vnitřního státního uspořádání. Ovšem, sna
ha po "anšlusu", to jest po připojení se k Německu, byla 
vážnou hrozbou do budoucnosti, ale naše zahraniční poli
tika poněkud nemoudře považovala/obnovení habsburského 

ť v'panství v Rakousku nebo v Madarsku za nebezpečí 
větší, než zánik Rakouska v Říši. Vůdčí činitelé sesku
pení kolem "Hradu" nechápali, že návrat Habsburků na ra
kouský trůn nás nemohl ohrozit, už proto ne,že u nás 
nebylo monarchistů a zejména ne habsburských monarchistů 
a Rakousko nebylo schopno války, jež by měla to
to panství k nám. Habsburská monarchie vsak mohla být 
mocnou a snad i nepřekonatelnou překážkou zániku Rakouska 

v Říši. Souhlas k restauraci mohl se stát podkladem
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k vytvorení nového a zdravějšího pomeru mezi námi a Ra
kouskem, počátkem sblížení a nakonec snad i spojenectví.

Ze dvou stran však byly hranice Československa vysta
veny nepřívětivému ba přímo nepřátelskému tlaku.Na Těšín- 
sku to byli Poláci, kteří byli nespokojeni s rozhodnutím 
velvyslanecké konference, jež toto území rozdělila.Jistě 
jsme nebyli spokojeni ani my, ale trochu naivně jsme ne
příznivé rozhodnutí vzali s klidným politováním na vědo
mí a respektovali je. Poláci však neustali ve svých sna
hách je změnit. Nakonec zašli při tom tak daleko,že usi
lovali krátkozrace o zničení Československa a když nemě
li dost možností dosáhnout tohoto cíle vlastní silou - a 
protože jejich pověst ve světě nebyla nikdy právě nej
lepší nemohli získat ani zahraničních spojenců -hledali 
pomoc a podporu u nespokojenců na Slovensku. Poláci se 
snažili ze všech sil vytvořit na Slovensku protičeskou 
náladu a bojovnou iredentu.

Hlavní nápor proti republice pro Slovensko přicházel 
však ovšem od Mačarů, kteří v prvních několika letech re
publiky byli jedinými jejími zjevnými a rozhořčenými ne
přáteli. Těmi zůstali až do Mnichova a do německé okupace. 
Mačaři pro sebe reklamovali Slovensko jako neodlučnojk 
část starého království Uherského. Slovansko,po jejich 
názoru, patřilo jim a ne Slovákům, jimž až do skončení 
války odpírali všecho, na co měli nárok, ba i právo ha 
námndta'národní odlišnost a jimž také nehodlali ani v no
vých poměrech dát nic, co by zlepšilo jejich neblahý o- 
sud.(Stejné stanovisko zaujímali také pokud šlo o Sedmi
hradsko, jež připadlo Rumunsku a Chorvatsko, jež se ska
lo královstvím Srbůx, Chorvatů a pozdější
Jugoslávií.) Mačíaři byli jediní, kteří na mezinárodním 
fóru sváděli od samého počátku našeho obnoveného stát
ního života tahy zapas proti Československé republice, 
proti Čechům a všem představitelům slovenského lidu,kteří
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se postavili za myšlenku československé státní $mxiam a 
národní jednoty. Vyslali do Paříže madaronského profeso
ra Jehlicsku, aby jako samozvaný představitel slovenské
ho lidu požadoval vrácení Slovenska Maďarsku. Nepochodil. 
Nepochodili ani oni. Trianonská mírová smlouva definitiv
ně potvrdila,že Slovensko je součástí Československé re
publiky, stejně jako to potvrdily všechny svobodné volby, 
prováděné podle poměrného zastoupení. Madarům zůstala jen
enávist, vyjádřená "Hesly jako "tria non” a "nem nem soha".

Madaři se ovšem nespokojili slovními pro tes ty .Krátko
dobá bolševická republika Bely Kuhna se pokusila obsadit 
Slovenský zbraní a vytvořit zde bolševickou provincii 
bolševického Maďarska. Mačlarská vojska musela být vypuze
na kvapně formovanou novou československou armádou,jíž 
veleli italští generálové a sbory dobrovolníků, zejména 
Sokolůi Když selhala tato akce a bolševická diktatura v 
Maďarsku byla vystřídána polofašktickou diktaturou admi
rála Horthyho, uchýlili se Mačaři k podvratným akcím poli- 
tickýja. Jejich propaganda v zahraniční veřejnosti nepře
trž iW ostouzela Československo. I když ostudné aféry, 
jako na příklad padělání francouzských franků, prováděné 
pod přímou patronancí madarských úřadů a školení teroris
tů v táboře Janka Pusta, odkud vyšli vrahové jugoslávské
ho krále Alexandra a francouzského ministra zahraničí 
Barthoua na francouzské půdě, na čas otřásly jejich mezi
národní posicí, vždy se nalezli pošetilci, kteří jim 
sedli na lep. Byli to zejména příslušníovtoadarské šlech
ty, jež dík svým společenským a Často i rodinným stykům 
měla vliv na některé příslušníky šlechty francouzské a 
britské,kteří konali velmi důležitou práci v tomto tažení 
proti nám. Významnou úlohu mezi těmito zahraničními za
slepenci, kteří podporovali madarský resisionismus hrál 
anglický tiskový magnát lord Rothermere, majitel velmi 
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rozšíreného lidového listu "Daily Mail"«íggd Rotheymcrei 
(0 něm se tvrdilo, nevím ovšem zda právem,ze si pohrával 
s myšlenkou kandidovat ma maäarský trůn.) Deník "Daily 
Mail11 mel tehdy nevalnou úroveň a nevelký politický vliv- 
aČ lord Rothermere měl osobní vliv na vládní kruhy.List 
je dosud jedním z nejrozšířenejžích v Británii,ale po 
několikaletém záchvatu seriosnosti se kvapně vrací do sta
rých kolejí.

Mačaři se ovšem nespokojili s akcí na mezinárodním fó
ru. Chápali dobře,že nikdo nevypoví válku Československu, 
aby olovensko odevzdalo Mačarsku a že žádný tlak velmocí 
by to bez války nedokázal. I když se Macíaři těšili příz
ni některých kruhů, široká veřejnost, i když se nezajíma
la valně o to, bylo-li rozhodnutí učiněné na konci války 
spravedlivé nebo ne, viděla diktaturu v Maúarsku a demo
kracii v Československu a dávala jasně Československu 
přednost. Madaři proto potřebovali důkaz,že Slováci jsou 
v Československu nespokojeni. Použili proto všech pro
středků, aby na Slovensku tuto nespokojenost vyvolali a 
pak aby ji změnili v iredentu. V tom jim pomáhala skuteč
nost, že převážná xža Část slovenské inteligence a polo- 
inteligence prošla madarskými školami a byla tudíž více 
přístupna madarské propagandě, než jsme si na počátku 
dovedli představit. Lidé, jako profesor Béla Tuka byli 
plné madarsky orientováni a i mezi rozhodnými odpůrci 
Madarů a jejich panství byli ctižádostivoi,kteří
byli vždy ochotni rozeštvávat lid, aniž by chápali,pro 
koho pracují. Zrádný kněz Andrej Hlinka je jedním z 
příkladů tohoto druhu lidí.

Velkým pomocníkem madarské a poižké propagandy 
proti nám a značným rozeštvávačem na Slovensku byla 
organisace amerických Slováků tak zvaná "Slovehská li
ga", jež za účinné pomoci Poláků a Madarů se snažila 
rozpoutal? nejen ve Spojených státech, ale i na Slo
vensku nepřátelství k Čechům a Československu.
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Slovenský aut ono mi sínus, který vyústil v separatismus - 
dlouho ovšem zastíraný a zapíraný - měl mnoho společenských^ 
hospodářských, kulturních i politických příčin. Lze však 
říci s naprostou určitostí,že byl vyvolán v život»rmärnym 
vystupňován a rozdmychán až do nepríčetnosti, s níž se 
dospd setkáváme i v emigraci/ vlivy zahraničně politickými, 
zásahy zvenčí.Bez těchto zásahů nebyla by protičeská a 
protičeskoslovenská agitace na Slovenku nikdy nabyla oné 
síly, jakou se projevila, zejména pak, když se jí ämsiDtm 
dostalo ještě nacistické pomoci. Hlasatelé separatismu 
nebyli ovšem nikdy schopni pochopit,že pracují ne pro 
slovenské, ale pro cizí zájmy. Heslo ’’společné hranice 
polsko-maěarské" je mohlo vyvěsti z naivní představy,že 
Poláci nebo fi^ačaři mají na mysli vytvoření samostatného 
Slovenska. Mačaři Slovensko reklamovali pro sebe,Poláci 
požadovali jeho značnou část.

Na tom se nezměnilo skoro nic ani po druhé svetové 
válce. V době, kdy jsem se ještě aktivně účastnil meziná
rodních porad mezi protibolševickými emigracemi ^zných 
národů, měl jsem mnoho rozhovorů s politickými představi
teli polské a mačarské politické emigrace. Jeden z před
ních vůdců mačarské emigrace a hlava jejich vojenské orga- 
nisace v zahraničí, generál velmi vzdělaný a jinak soudný, 
mi zdůraznil,že Slovensko patří žšdce Maďarsku,ale že snad, 
pro dobrou vůli, bychom se mohli o ně rozdělit.větší 
část by ovšem musela připadnout Mačarsku. A jeden z mi
nistrů polské zahraniční vlády, známý jako přítel Šechů 
a Československa, na mou poznámku,že po osvobození od 
bolševiků bude nutno ponechat slovenskému lidu, aby roz
hodl sám o svém osudu, reagoval rozhodným prohlášením:” Ne, 
to nejde. Buč si je vezmete vy nebo si je vezmeme my."

Slováci mají dnes ovšem protektory v novonacistických 
(vlastně staronacistických) skupinách v N^mepku. Kolik 
národní a státní samostatnosti byzmohli ocekavat od těchto 
"přátel" netřeba vypočítávat.Slováci byli pro nás,^sou a 
dlouho ještě budou těžkým problémem.Snad jsme si prece 
jen mohli odpustit tuto komplikaci našeho života.
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Starosti se Slovenskem (IV)

Starosti, plynoucí z administrativních, hospodářských,, 
zahraničně politických a vojenských důsledků připojení Slo
venska k republice byly zřejmý každému,kdo se jen trochu 
zajímal o veřejné záležitosti. Celkem nepozorované všakx 
zůstalo širší veřejnosti to, o čem jsme povšechně mysleli 
že neexistuje a co se nakonec stalo hlavní příčinou neko
nečných našich nedorozumění se Slováky. Na Slovensku při
cházela k slovu nová politická garnitura, nadaná sobeckos- 
tí a vypočítavostí, jež vytlačovala dosud dominující sta
rou vůdcovskou vrstvu a strhovala část veřejnosti, neschop
nou pochopit,kam Slovensko a republiku se snaží savesti 
nesvedomití vůdci nového typu.

Na Slovensku jsme se nepochybně dopustili různých chyb 
a ne všechny byly diktovány ohledy na Slováky.Nemůžeme jis
tě tvrdit,že všechny slovenské stížnosti byly neoprávněné 
a že jejich vznik je jen důkazem špatné vůle.Ale stížnosti, 
někdy oprávněné a někdy nedůvodné měl i lid historických 
zemí, jenž kritisoval vlády republiky, jak šij za sebou 
a jejich činy. Rozdíl byl ovsem v tom,že my jsme v chybách 
vlád viděli lidské chyby, chyby vlád nebo politických stran 
s nimiž jsme nesouhlasili a nepřenášeli kritiku na stát, 
na Slovensku však každý omyl- až jiz to byl omyl opravdu, 
či to bylo jen za omyl považováno - byl připisován na 
vrub českého národa, ač se někdy a vlastně obvykle, všech
no co se stalo na Slovensku, stalo na radu Sloválců,považo
vaných Prahou za oprávněné představitele vůle slovenského 
lidu.

Naší hlavní vinou bylo,že jsme o Slovácích a Slovensku 
mnoho nevěděli a co jsme věděli, bylo zbarveno sentimen
tálními líčeními Karla Kálala a jiných propagátorů zájmu 
o Slovensko. Pno českou veřejnost byli před válkou ,za
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války a po válce skutečně částí jednotného národa,českého, 
nyní přejmenovaného na československý, částí hospodářsky 
a kulturně zanedbanou, jež byla nepřízní osudu od našeho 
národa odloučena a nyní vysvobozena z poroby a spojena s 
celkem, k němuž patřila. A tuto část národa přivedeme 
horlivým úsilím k tomu, aby dospěli k naší kulturní »po
litické a hospodářské úrflvni, takže jednoho dne nebude 
rozdílu mezi námi z Čech, Moravy , ze Slezska a ze Slo
venska. Ani fakt spisovné slovenštiny nás nevzrušoval, 
jako pohoršoval současníky Štúrova jazykového rozkolu.Vě- 
řili jsme - a státní autority nás o tom také ustavič
ně ujišťovaly - že se obě spisovné řeči slijí v jednu.

Snad v tom byl jakýsi záchvat imperialismu, ale bylo 
to docela samozřejmé, že když jsme vlastním úsilím zří
dili stát, v němž jsme byli nejen většinou, ale také nej
vzdělanější a kulturně, politicky a hospodářsky nejvyspě
lejší složkou, formovali jsme jej podle vlastních poli
tických názorů a historických iradic. Neuvědomovali 
jsme si,že co je samozřejmé nám, protože nám to bylo 
vštípeno výchovou od dětství,není samozřejmé jiným,kteří 
byli vychováni docela jinak.Neuvědomovali jsme si,že na
še osudy, příznivé i nepříznivé za tisíciletí dějinných 
zkušeností byly docela jiné, než zkušenosti Slováků,že 
jejich myšlení bylo formováno docela jinými vlivy a udá- 
lostmi nez naše. Fakta, každému z nas beznazbyla jim 
docela neznámá, stejně jako jejich historická fakta hy
na neznámá nám. přes všechnu sounáležitost se naše cesty 
sbíhaly jen ve výjimečných případech a vždy jen na kra
tičký čas. Měli jsme společný původ a mohli jsme se do- 
hovořovat aniž by se jeden učil řeči druhého, ale jinak 
jsme nemeli docela nic společného. Je opravdu překvapu
jící,že vůdčí činitelé zahraniční akce, kteří určovali 
počáteční krok^f našeho státu v poměru mezi Čechy a Slo
váky si neuvědomili dobře co vlastně tvoří národ a že 
přeceňujíce význam státu podcenili význam národního citu.
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Při vytváření národa je jistě důležitým činitelem spo
lečný původ, společná řeč, státní svazek a také i společ
né náboženství. To však není ještě všechno, co tvoří ná
rod. Hlavním a rozhodujícím činitelem,protože nejpevnej- 
ším pojítkem, je politická vůle k národní jednotě a ta mů
že vyrůst jen ze společné národní tradice. Národ nevzni
ká rozumovou úvahou, ale je citovým svazkem. Tam, kde ne
ní jednotící tradice, nebo kde je tradice docela odlišná 
a protichůdná, jsou marný všechny pokusy vytvořit národ
ní jednotu ze dvou částí,od seoe právě tradicí oddělených. 
Pravda, za mnohem starších dob, kdy vzdělání bylo omeze
no jen na hrstku privilegovaných osob, mohla státní jed
nota, opírající se o dynastii posvěcenou požehnáním cír
kve a sílu panovníka, vytvořit podklad, z něhož po sta
letích mohla vyrůst tradice, jež by stmelila jednotu ná
roda. Ani to však není zaručené.V moderních dobách však 
je docela marný každý pokus vytvořit umele nějaký národ 
z nesourodých složek. Přes všechna tvrzení některých ide
ologů, že nacionalismus je mrtev a překonán, denně vidí
me,že nacionalismus je dosud nejmocnější a také nejniči
vější silou moderní doby. Neuvědomili jsme si,že pokus 
vytvořit jednotný národ s^thésou je odsouzen k zániku. 
Mohli jsme se pokusit Slováky počeštit. Snad by se to by
lo podařilo^ snad by se to nebylo zdařilo.Ale jakmile 
jsme uznali že se národ dělí na dvě větve, jimž se má 
ponechat, aby se někdy v budoucnosti snad slily xm^aisusii 
liKCEkmx oba plaménky v jeden proud, měli jsme pochopit, 
že pud sebezáchovy bude silnější, než přitažlivost,před
stavovaná příbuzností a státním svazkem. Dojde ne k 
sbližování amnmxkim ,ale k oddalování. Tak, jako se slo
venština soustavně za republiky vzdalovala od češtiny,tak 
se národní vědomí Slováků oddalovalo od národního vědo
mí Čechů, i když Češi byli ochotni být Čechoslováky.Na 
Slovensku byl důraz vždy větší na pojem slovenské své
bytnosti.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 821



4
Je ovšem pravda,že česká ochota stát se Čechoslováky 

neznamenala nic jiného,než že československý národ byl 
národem českým, to je tradicemi a myšlením českým, který 
se vzdal svého jména a přijal jiné .xiEsiasi Jen ten,kdo 
nemá smysl pro národní cit a národní tradice to Čechům 
může zajsiívat. Slováci pak hájili nejen své jméno ale i 
své tradice. Tyto tradice pak vyrůstal^/z maďarských vli
vů a ne našich. Jako Čechům, tak ani Slovákům nelze na
konec zazlívat,že nechtěli se stát něčím jiným, než čím 
byli. Vina nebyla ani na Češích ani na Slovácích, ale 
na tech, kteří nechápali co je národ a národní cit.

Nepostrehli jsae, že se navzájem i celý problém chápe- V* V V e , , v
me tak nedostatečné,ze se vůbec nechápeme take proto,ze 
náš původní dojem byl formován okolností,že politickými 
a kulturními mluvčími Slovenska a spolutvůrci státu v do
bách předpřevratových, převratových a za prvních let re
publiky byli ti příslušníci slovenské politické a kultur
ní elity, kteří nabyli své vzdělání na českých školách, 
nebo stálým stykem s českým prostředím a kteří jediní by
li oněmi pomyslnými Čechoslováky. Vávro Šrobára,Ivana 
Dérera a jiné,kteří k nám mluvili za Slovensko a jimž 
jsme svěřili státní autoritu na Slovensku, se nedalo ni
jak rozeznat od Čechů. Nebyli odnárodněni, byli dobrými 
Slováky,nejen plně prodchnutými ideou národní jednoty, 
ale byli to také muži, kteří nepodléhali maďarským tradi
cím.Prijali plně tradice i kulturní a politické myšlení 
Čechů.Pohled na ně nás přesvědčoval,že kám/dospěli oni, 
mohou dospět i ostatní Slováci,že je to jen otázka času, 
života ve svobodě, rozvoje školství a jiných kulturních 
institucí, pmimx vytvoření politických zkušeností a obec
né vyspělosti,aby češi a Slováci se stali jednotou ne
rozbornou. Ale Dérerové, Šrobárove a Hodžové kj a jiní 
Hýli jen menšinou, jez se dostala do popředí svým zápa—
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sem proti madarskému útisku. Mohli představovat Slovensko 
jen do doby, kdy mohli mluvit jen ti nejstatečnější.Jak
mile však svoboda a demokratické zřízení připustili k slo
vu každého, aB byl jakýkoliv, mohla vznikat nová politic
ká a kulturní vůdčí garnitura, jejíž myšlení nebylo ovliv
něno českými tradicemi a názory, ale která bude mít koře
ny v pozůstatcích madarských tradic a jiných cizích vli
vů.

Tato nová garnitura se dostala velmi brzy k slovu.Prav
da ovšem je,že nikdy nemluvila za většinu slovenského li
du. AŽ do posledních svobodných voleb za republiky větši
na slovenského lidu hlasovala vždy pro strany ’’centralis
tické", to jest celostátní strany československé a obě se
paratistické strany, Hlinková strana ludová a Rázusova 
strana národní představovaly menšinu voličstva. Ale jednak 
byly velmi hlasité a překřikovaly většinu, jednak jsme 
jim pošetile ustupovali. To byla naše největší chyba na 
Slovensku. Propůjčili jsme jim větší důležitost, než jim 
příslušela.

Mnoho se toho namluvilo,že to byl náboženský rozdíl 
mezi českými zeměmi a Slovenskem, který byl příčinou,že 
poměr obou větví národa československého, jenž nikdy neexi
stoval, nebyl takový, jaký měl být. Je však překvapující, 
že porovnávání "katolického" Slovenska s "neznabožskými" 
nebo "protikatolickými" českými zeměmi docela přehlíží 
skutečnost,že procento katolíků bylo v českých zemích mno
hem vyšší, než na Slovensku. Pozdily ovšem byly v nábožen
ské orientaci a horlivosti. Ačkoliv v ŽKSJEkx českých ze
mích bylo procento katolíků vyšší než na Slovensku, kato
licismus většiny příslušníků církve ( a to platí ovšem i 
o kněžstvu ) byl nevŕýbojrý, snášelivý a docela v soula
du s národními tradicemi i tam, kde šlo o poměr k Huso
vi, husitství, Komenskému,Českým bratřím a pod. Na Slo
vensku byl katolicismus ( ale také protestantství) bojov-
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ný a nesnášelivý. V českých zemích evangelictví - i když 
bylo po stránce věroučné ovlivněno naukami luther-
skými a kalvínskymi - navazovalo na Husa a na tradice 
české reformace.Bylo docela nezávislé na cizině.Na Slovanskú 
vsak vlivy jak lutheranske tak i kalvíniske navazovaly aa 
společnoy tradici protestantských církví v Maěaxsku a ne
měl^ nic společného s pxx českým evangelictvím, ač ještě 
za republiky byla česká bible Králická obecně používána 
protestanty, ba i katolíky.

Není pochyby,že české země byly více oddány pokrokovosti 
než Slovensko, ale levicová hnutí byla silná nejen v čes- 
kych Jinnti en, ale i na Slovensku. Tezko rici, zda mocna

z *komunistická strana Slovenska byla nějakým pokrokem.
Ale rozdíl v náboženské vřelosti a formální oddanosti 

"pokroku” byl zjemern jen formálním. Skutečnou príčinoy 
proč dve od sebe po staletí oddelené vetve jednoho náro
da nesijostly,když byly zase spojeny v jeden stát, byla 
odlišnost tradice a historických zkušeností , nabytých 
béhem mnoha staletí.Větve, jednou oddělené nemohly srůst. 
Nechápali jsme to, stejně jako jsme nechápali,že jakmile 
zde budou národy dva,může se jejich zájem srazit, ^jména 

üamdimfflinLxisEniHiax budou-li se o to přičiňovat kazimíři do
mácí a zahraniční. Protože jsme to nechápali,nedovedli 
jsme nejen správně jednat, ale nedovedli jsme ani pocho
pit^ proč nám Slovensko působí pořád v^tší a těžší sta
rosti.

V případě Slovenska jsme se honili za bludičkou.
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Andrej Hlinka

Poválečné protičeské a protistátní agitaci na Slovensku 
stál v čele skoro hned od samého počátku P.Andrej Hlinka.
Bylo-li pro českou veřejnost protičeské tažení na území 
jež bylo zahrnováno s naší stranou takovou péčí/ trapným 
a nevysvětlitelným překvapením, bylo dvojnásobně trapné 
a přek/vapující,še se vůdcem tohoto počínání stal právě
Andrej Hlinka. Jehlicsku,Tuku a jiné mačarony jsme do
vedli chápat, stejně Jako oravského P.Machaje, jenž se ne
pokrytě dal do služeirstejně nepřátelských Poláků. Nedo
vedli jsme si však srovnat s rozumem,že to byl Andrej 
Hlinka, jejž jsme považovali za národního hroinu a příte
le Čechů, který se najednou změnil v našeho nepřítele.

Ovšem, v tom všem byl zase kus naší neznalosti Slovenska 
jeho poměrů, jeho politické strukturt^a především ovšem 
naší naprosté neznalosti osob. Větší styk s našimi poli
tickými vůdci měli před válkou i za války jenom Milan 
Hodža, Vávro Šrobár, Štefánek, Karol Medvecký a Iifetuš 
DŮla a snad i dr.Dérer a Bohdan Pavlů. Ti byli známi - 
někteří více a někteří méně, ale většinou zase jen lidmi 
se speciálním za^S^i^iovensko. široká veřejnost si 

však prostě neuvědomovala,že v důsledku politického a ná
rodnostního útisku a obecné nižší vzdělanostní úrovně, 
nemaji^ö^t Slováci politickou vůdčí vrstvu v rozměrech, 
jaké jsme měli my a jaké jsme považovali za naprostou 
samozřejmost. To, co jsme považovali za politicky Činné 
Slovensko byla jen nepatrná hrstka jednotlivců, ri za 
nimiž nestály žádné pevné a tradičný zakotvené organisa
ce o Na uherském sněmu v době vypuknutí války měli Slo
váci jen dva poslance/Blaho a Jurigu. Slovenský odpor 
proti maůarisaci byl spíše instinktivní než organisovaný 
a v jeho čele stálo jen několik málo osob. Docela neprá-
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vem jsme k nim přičítali štvavého kněze Andreje Hlinku, 
který se do politického života vložil až po převratu.

Slávu Andreje Hlinky založily události z Černové. Zde
při svěcení kostela v říjnu 1907 došlo k demonstracím, 
když maďarské úřady nechtěly dovolit, atóýžřŽíífióáký ro
dák Andrej Hlinka, jenž byl v nemilosti u úřadů i u bisku
pa Párvyho, se aktivně účastnil tohoto obřadu. Když se 
srocený lid nechtěl rozejít, zahájili četníci palbu. 
Mnoho lidí bylo zraněno a několik zabito. Tento Masakr 
vzbudil hrozné pohoršení v českých zemích a zásluhou 
Čechů, kteří o tom iraž informovali svět, i v zahraničí. 
Hlinka byl pozván do Prahy a zde oslavováno Tyto oslavy 
v českých zemích i ve světě-^stoup^ly Hlinkový/do hlavy. 
Nikdy ne skromný, probudil v sobě chorobné velikášství. 
Když skončila válka, Hlinka se zapojil aktivně do politi
ky, nedbaje církevních příkazů,že kněží nemají se aktivně 
účastnit politického života a stal se rázem jedním z nej- 
autoritärstejsich a nejnesnaselivejsrch politiků. Nesnesl 
xihxax se ani se svými najbližšími druhy a spolupracovníky, 
od nichž nesnesl odmluvy a na nichž požadoval naprostou 
a slepou poslušnost. Odtud jeho konflikt s P.Jurigou, 
kdysi poslancem na uherském sněmu a pak v Národním shro
máždění, ve dlfř''Hlinky nejpřednějším vůdcem ludové strany.

Hlinka na rozhodnutí Slovenské Národní rady ze dne 
30.října I9I8 neměl docela žádného vlivu. Toto jednomysl
né usnesení bylo učiněno bez něho. Vůdčí představitelé 
slovenského života ho nepovažovali za jednoho z význam
ných činitelů slovenského života. A v prvních týdnech 
republiky Hlinka ostatně mlčel, očekávaje,že se mu dostane 
odměny za jeho "zásluhy". Na počátku byly^jeho ne právě 
skromné aspirace povahy čistě církevní. Maďarisující 
biskup Párvy, který ho několikráte postihl tresty, musel 
odstoupit a Hlinka pevně doufal,že se stane jeho nástup
cem. Když byla tato jeho naděje zklamána, ucházel se o
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každý uprázdněný biskupský stolec v republice a dokonce 
kandidoval i na olomoucké arcibiskupství. Nic by mu nebylo 
vadilo,kdyby byl měl církevní hodnpst v Českých zemích - 
patrně by mu nevadilo "čechůnské" prostředí. Československá 
vláda se snažila - nemohu ovšem říci do jaké míry poctivě, 
ale myslím,že v tomto případe se snažila opravdově - aby 
Vatikán Hlinkovi dal nějakou biskupskou hodnost.Na počátku 
to byla snaha odměnit tohoto pochybného velikána a pak to 
byl úmysl se zbavit tohoto nepříjemného agitátora a štvá
če tím,že se mu hodí kost. Ale Vatikán byl neoblomný. U- 
soudil,že Hlinka není hoden se stát biskupem a byl označen 
jako "sacerdos turbulentus", kněz bouřlivák. všechno co 
tento ctižádostivec získal, byl titul "Monsignore".

Hlinka z tohoto osobního neúspěchu docela neprávem vi
nil Prahu. Dotčen ve své samolibosti se odebral do Polska, 
kde mu podkúr o valid, oslavovali jako velikána a snažili se 
ho přimět, aby podporoval polské nároky na Slovensko. Ovšem 
Slovensko nebylo Hlinkovo a nemohl je Polákům dát, ani 
neměl na Slovensku takovou posici, aby mohl ovlivnit v 
polském směru vývoj poměrů na Slovensku.Snad mu Poláci 
nabízeli příliš málo. Ale přece jen v Polsku pteonesl tolik 
protistátních řečí,že po návratu do republiky byl zatčen 
a uvězněn na Mírové. To bylo r.19191 Ne neštěstí nebyl 
postaven před soud. Sentimentální přátelé Slovenska vzpo
mínali přílišně Hlinková konfliktu s uherskou vládou a 
tolik toho namluvili o potřebném ohledu na Slovenskoijiaz 
vláda Hlinku slabošsky pustila na svobodu.Mohl tropit 
další neplechy jako "mučedník českého pronásledování". 
Na tomto ukončení aféry mel smutnou zásluhu stařič
ký slavjanofil Josef Holeček,který o rok později veřejně 
doznal svou chyby/i trpce jí litoval.
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Od svého propuštění z vazby se Hlinka věnoval horlivě 
politické činnosti a zmocnil se vedení Slovenské strany 
ludové, jako hlavní a vlastně jediné protičeský a proti- 
československé oposice.Protičeskou a protistátní nenávist 
maskoval mluvením o "českém jhu" a o ochraně slovenských 
národních zájmů, ač nemohl nevidět co všechno republika, 
to jest české země konají pro zaostalé Slovensko, jež bez 
českých peněz a české práce nemohlo existovat.Pri vší své 
výbojnosti byl však opatrný. Nechtělo se mu znova na MÍ- 
rov. Nedoznal své separatistické cíle, ale volal po "au
tonomii" v rámci republiky,ač musel vědět,že svým diktá
torským postupem ve straně a své strany proti Äŕfeťtníri 
směrům, toliko oddaluje dobu, kdy by mohla být provedena 
větší decentralisace správy.

Ve svém boji proti Čechům Hlinka také mluvil o ochraně 
náboženství. Jak znamenitý to byl ochránce náboženství je 
patrno z jeho prohlášení na katolickém sjezdu, konaném 
28. a 29. srpna/v Praze. Zde tento podivný kaj£$J|£^ý^něz 
prohlásil,že jde-li o odpůrce, nespravuje se krikEvým pří
kazem lásky k bližnímu, ale zásadou "oko za oko a zub za 
zub".

Co jsem napsal vypadá jako příkré zaujetí proti Hlinko- 
vi, jako posudek velmi neobjektivní. Mohl bych všakfc cito
vat mnoho dalších dokladů o tom,že Hlinka patřil do kate
gorie lidí, tak příhodně označených jako "kxx obílené hro
by". Moje zaujetí proti Hlinkovi neplyne z toho,že byl pro
ti Čechům. Litoval jsem sice toho, ale nikdy jsem nepatřil 
k tem, kteří byli do Slováků tak zamilováni,že byli ochotni 
se před nimi plazit po břiše, nebo je násilím nutit, aby 
zůstali při republice. Nikdy jsem nepochyboval o tom,že 
Češi a Slováci jsou jeden národ - národ český - byl jsem 
vždy přesvědčen o tom,že rozhodnou-li se Slováci odštěpit 
od Čechů jako samostatný národ, musí mít právo i oddělit 
se od republiky, budou-li tak nerozumní, aby se toho do-
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pus tili.Nesouhlasil jsem toliko s tím,že by o takové věci 
mela rozhodnout hrstka štváčů. Rozhodnutí mělo být vyhra
zeno většině slovenského lidu.A jak volební výsledky ze 
všech svobodných voleb, konaných v republice nasvědčují, 
slovenští voliči dali vždy většinu hlasů stranám celostát
ním, to jest československým. Hlinková ludová strana ne
získala nikdy ani polovinu, tím méně pak většinu hlasů 
na Slovensku odevzdaných a proto nemohla být pžsšt považo
vána za představitelku slovenského lidu. A proto také se 
jí nemělo tak ustupovat, jako se ustupovalo.

Protože reklamuji pro sebe právo mít názory odchylné od 
těch, které chovagí jiní,uznávám i jejich právo se na vě
ci dívat jinak než činím já. Nemám k nim nenávisti, ale 
nenávidím lidi nepočestné. Hlinka byl jedním z politiků, 
kteří počestní nebyli. Již černovská aféra, jež založila 
jeho slávu, nebyla skvrnou jen na maČarské cti. Hlinka 
ve své chorobné ctižádostivosti a samolibosti pomohl roz- 
dn^ychat demonstraci, o níž mohl vědět,že bude krůtě potla
čena. A nebyla to demostrance pro slovenská práva, ale 
pro samolibého kněze. A nebyl to jen případ,že se uchá
zel o biskupský stolec, uprázdněný odchodem Párvyho a Že 
zanevřel na republiku, když se nestal biskupem na Sloven
sku a že pro něho nebyl ani biskupský ani arcibiskupský 
stolec v českých zemích, ač nebylo v moci republiky mu 
tento stolec opatřit. Nebyla to jen jeho záškodnická 
Činnost na Slovensku, jeho koketování s polskými nepřá
teli republiky a s fanaticky nenávistnou Slovenskou li
gou ve Spojených státech. Byly zde ještě ximnmá různé 
věci z jeho soukx'omého života, jez nebyly širší veřejnosti 
dmzsiin. dostatečně známy a k nimž jsem přišel celkem ná
hodou, ač mnoho jiných novinářů vědělo o Hlinkovi a jeho 
živote ledacos nepříznivého.
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Jeden čas jsem se stýkal pravidelne s místopředsedou 
senátu Trčkou, který byl senátorem živnostenské strany. 
Trčka se svou manželkou chodívali do restaurace"na Kra
víne" na Vinohradech a docházel jsem tam dosti často se 
svou manželkou. U jednoho stolu sedávali s různými
Trčkovými přáteli, k nimž patřili také dva slovenští po
litikove. Jedním z nich byl luěácký poslanec Grebáč- 
Orlov, který kde mohl ironisoval Hlinku a slovenský auto- 
nomismus.(Vypravoval takové anekdoty, jako že v jedné 
obci u Bratislavy byla slavnost "len pre roduverných Slo
vákov". Dva čeští úředníci byli vyzváni, aby opustili 
místnost a když se ptali proč, když přece mluví Slovensky, 
bylo jim řečeno ,že právě proto.Kdyby byljí Slováky,mlu
vili by maáarskyjľA po jedné schůzi v Žilin^ na níž

/ v v v
jsem mluvil jakousi kombinaci češtiny a slovenštiny mi 
Grebáč-Orlov vyslovil poklonu tím,že až ještě jednou při
jedu do Žiliny, budu mluvit i po maěarsku.) Jiným byl 
poslanec ludové strany Juriga, kdy jejŽ Hlinka vyštval 
ze strany, jejímž byl jedním z hlavních vůdců. P.Juriga, 
tento starý harcovník za slovenské zájmy, který za své 
vlastenectví sklidil jen nevděk,označoval Hlinku za za
vilého diktátora a prohlásil,že mezi ním a Hlinkou je 
jeden podstatný rozdíl. On - Juriga- se hlásí k svým ne
manželským dětem a stará se o ně, kdežto Hlinka je zapí
rá a nesta±á se co se s nimi stane a jak žijí.

Ale byl zde případ, který nebyl Českou veřejností sle
dován s pozorností, jíž by byl zasluhoval. Byl to případ 
Hlinky a Tuky. Když byl profesor Tuka Béla,gjaámý jako 
služebník maáarské propagandy, usvědčen jako velezrád- 
ce a uvězněn, rozhodli se jeho macíaronští přátelé v ludo
vé straně pomoci mu z vězení tím,že jej budou kandidovat 
do národního shromáždění, aby tak získal poslaneckou 
immunitu. (Nemohu říci přesně, bylo-li to o volbách 1925a
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o něco pozdějších.) Tukaj^roti všemu očekávání nedostal 
dost hlasú, aby byl zvolen v prvním skrutíniu a jeho přá
telé vyvinuli veškeré úsilí, aby mandát dostal ze zbytků 
ve druhém skrutíniu. 0 tom musela rozhodnout jeho strana, 
to jest Andrej Hlinka sám. Obecné se předpokládalo,že 
Tuka mandát dostane, tím spíše,že Hlinka navštívil Tuku 
ve vězení a svatosvaté mu přislíbil,že mandát dostane. 
Všechen tisk to zaznamenal, ale pak najednou Hlinka na 
svůj slavnostní slib zapomněl. Nikdo nevěděl co se sta], o 
a proč se to stalo. Vysvětlení jsem zvěděl až mnohem pEx 
později.

Někdy kolem r.l9J0 se ocitla ve finančních nesnázích 
Slovenská úvěrná banka v Žiline. 0 její sanaci se jednalo 
nejdříve s Dunajskou bankou v Bratislavě a nakonec ji 
provedla Banka československých legií v Praze. V době, 
kdy akci vedla Dunajská banka, vynutila si její správa, 
aby odstoupila správní rada Úvěrné banky a byla nahrazena 
důvěrníky Dunajské banky. Předsedou správní rady se stal 
místopředseda senátu senátor Trčka, který do správní ra- 
d^/zatáhl samé své přátele, včetně poslance Grebáče-Orlo- 
va a mne. Byl jsem, jako ostatně všichni ostatní, jen 
nominálním členem bez nějakého práva do něčeho mluvit, ale 
mohl jsem nahlédnout do různých důvěrných dokumentů ban
ky a vyslechnout různé důvěrné referáty ředitelů. A zde 
jsem nalezl vysvětlení staré politické záhady.Šuškalo se 
sice po Praze, že Hlinka změnil svůj názor za úplatek, 
ale nikdo nevěděl nic přesného. Archfcw Úvěrné banky na 
to jasně odpovídal. V době, kdy šlo o Tukův mandát,Hlinka 
naléhavé potřeboval hodně pmnmžm peněz na záchranu a roz
šíření svých tiskových podniků. A tak tento vzorný kato
lický kněz a vlawnecký slovenský politický vůdce prodal 
Tuku jako Jidáš Krista. Tuku hodnotil trochu výše, než 
Jidáš Krista, protože ho prodal ne za JO stříbrných,ale 
za jeden milion korun československých.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 831



n
8

Tento vele špinavý obchod sjednal s íŕ&iiÉovým oddaným dru
hem Skyčákem dr.Jaroslav Schieszl, vysoký úředník kancelá
ře presidenta republiky.Dr.Jaroslav Schieszl byl muž oprav
du povolaný k takovýmto obchodům. AŽ do r.1925 byl poslan
cem národní demokracie a kdo ho dobře neznal, byl by 
myslel, že jeho oddanost patří jen strane a dr.Kramářovi, 
ás ač nutno doznat,že se netajil svou jmgLhk úctou k pre
sidentu republiky. 0 volbách r.1925 ztratila však národní 
demokracie několik mandátu a dr.Schieszl byl jednám z 
těch, na které se nedostalo. Rázem otočil na čtyráku a 
začal napadat stranu tak příkře,že Viktor Dyk napsal na 
jeho adresu,že je jedním z mužů, kteří naleznou zásady, 
když ztratí mandát. V novinářských kruzích se mluvilo 
hodně o tom,že dr.Schieszl byl zapleten do několika špi
navých politických korupčníchx3± případů (nrad si na ku
pování duší potrpěl), ale z vlastního názoru mohu mluvit 
jen o tomto. Andrej Hlinka byl koupen za jeden milion 
korun československých. Nevím již - a ani jsem nikdy ne
věděl - zda to šlo z fondů presidentských či z fondů mi
nisterstva zahraničí. Byl bych očhoten věřit,že to bylo 
z disposičního fondu ministerstva zahraničí.

Peníze byly na záruku oravského komposesorátu vyplaceny 
Úvěrnou bankou v Žilině Slovenské ludové bance Skyčákově 
ve prospěch luěáckých tiskových povniků.Oravský komposeso- 
rát se pak zdráhal peníze vjBÍatóJt a přispěl tak k finanč
ní tísni Úvěrné banky, jež musela zažádat o moratorium. 
Banku sanovala nakonec Banka československých legií a ne
vím, zda se jí podařilo onen milion vymačkat z politických 
dárců. Trčkův režim skončil velmi rychle a s ním i můj 
kratičký styk s bankou.

Byla to věc velmi špinavá, i když je potřebí doznat,že 
Tuka trest zasluhoval a že jeho zvolení do parlamentu 
by byla věc velmi nepěkná. Ale i zločinci se má dodržet 
slovo.Republika by nebyla zahynula, kdyby ffluka dočasně
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zasedl na lavicích ludové strany v Rudolfinu. VŽdy byla 
možnosj?,že by immuni tni výbor sněmovny Tuku soudu k po-
trestání vydal. Bylo to xtagx dokonej pravděpodobná, A 
tak, považoval-li jsem Hlinku za Mdxze^státu, musel jsem 
k němu chovat opovržení jako k člověku naprosto špatnému. 
A ovsem, špatnost nebyla jen na Hlinkově straně. Jak to 
napsal kdysi Viktor Dyk: "Je špatný kdo se zaprodá.Kdo 
koupí, čistý je?". Hlinka se ponořil do špíny.Nebyl ale 
sám. Satrapové Hradu a jejich páni a velitelé se$ do 
té špíny ponořili také. A na věci je smutné,že jako to 
nebyl první ničemný čin Hlinkúv, tak to nabylo ani první 
ani poslední zákeřnické darebáctví Hradu.
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Podkarpatská Rus

Domácí odboj, na rozdíl od zahraničního neměl snahu 
rozpínavou. Programem se mu stalo obnovení starého české
ho státu v mezích historických hranic. Pripojení Slovenska 
bylo spíše programem hrstky politiků a malé skupiny inte
ligence a iniciativa k tomu, jak doma tak v zahraničí při- 
sla od Slováků. Národ v historických zemích tuto zmenu ovsem 
docela ochotně a radostně přijal, ha Podkarpatskou Kus u 
nás nikdo nepomýšlel, snad proto,že široké vrstvy lidové 
o ní docela nic nevěděly. Věděli jsme,že Rusíni, jak jsme 
nazývali obyvatelstvo tehdejší Bukoviny/jsou vystaveni kru
tému nátlaku Poláků, Mašarů a Němců a ještě horší váleč
né persekuci. Proto bylo připojení se Podkarpatské Rusi 
k Československé republice velkým překvapením. Nutno říci, 
milým překvapením. Rozhodně tu nešlo o nějaký český impe
rialismus nebo o nějaké české velikášství. Byl to přínos 
ze zahraničí»protože naše politické kruhy s Rusíny pří
mých styků němě leda na půdě vídeňského parlamentu a 
i zde ty styky byly pranepatrné.

Všichni jsme ovšem chápali,že zvětšení počtu slovanské
ho obyvatelstva našeho státu zlepšuje jeho mocenskou posi
ci, stejně jako jsme předpokládali,že zvětšení územní 
plochy státu se zvětšením počtu obyvatelstva vytváří vět
ší hospodářský celek, což múze být stejně na prospěch nám, 
jako obyvatelstvu Podkarpatské Rusi. Trochu rozpaků bylo s 
tím, že do republiky je dobrovolně přijímán lid, který ač 
slovanský, není ani český, ani československý.

Podkarpatská Rus se připojila k republice již 12.listo
padu 1918 a toto rozhodnutí bylo schváleno dohodovými moc
nostmi 5.května 1919« Iniciativa přišla ze zahraničí. Když 
válka skončila rozpadem habsburské monarchie, objevil se 
naléhavý problém co s Podkarpatskou Rusí. Touto otázkou

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 834



2

se musely zabývat organisace lidu Podkarpatské Rusi a to 
v zahraničí, protože na domácím území skoro nic takového 
nebylo. Byly to zejména organisace podkarpatoruského lidu 
ve Spojených státech, jež se ujaly iniciativy a vykonaly na 
konečné řešení rozhodný vliv. Nikdo nepožadoval pro Pod
karpatskou Rus samostatnost - tehdy ještě nikdo nepomýšlel 
na vznik státu jako je Ghana a pod. Sama o sobě nemohla 
existovat z mnoha důvodů, nejen pro svou malost, ale i 
pro svou zaostalost. V úvahu přicházely jen sousední stá
ty. Rusko, jež jako pravoslavný stát a největší slovanský 
stát na světě vykonávalo velikou přitažlivost, zaniklo 
právě v bolševickém Svazu sovětských socialistických repub
lik a zprávy o teroru na jeho území panujícím působily po
chopitelně velmi odpudivě. Nikdo nechtěl se dostat pod Le
ninovu diktaturu. Ukrajina, s níž melo domácí obyvatelstvo 
řeč společnou, nebo alespoň značně příbuznou, ztratila 
svpu kratičkou samostatnost zánikem v bolševickém státu.
S Madary měli lidé Podkarpatské Rusi zkušenosti velmi Špat
né již z rakouských dob a Polákům teprve nedůvěřovali,pro
tože vědri, jak hanebně Poláci zacházeli s Ukrajinci na 

území od Lvova k hranicím Ruska. Za těchto okolností ne
zbývalo nic než Československo a proto se američtí Rusíni 
rozhodli pro nás.

Přidružení se Podkarpatské Rusi přineslo nám ovšem 
na počátku mnohem více nevýhod než výhod a vytvořilo mno
ho problémů, jež se dlouho zdály neřešiteInými.především 
představovala Podkarpatská Rus velmi pestrý ethnický obraz. 
Byli zde Němci, Madaŕi, Cikáni a značný počet židovského 
obyvatelstva, jež se nakonec rozhodlo skoro bezvýhradně 
pro vlastní národní skupinu. A byli zde ovšem slovanští 
obyvatelé Podkarpatské Rusi, o nichž se těžko dalo říci, 
jaké jsou vlastně národnosti.

Vypadá to jako nadsázka, ale byla to smutné/skuteč
nost, že až do posledních dnu republiky nikdo nemohl říci 
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s naprostou určitostí, jsou-li to Rusove, Ukrajinci,«^ 
Rusíni, %amos tatný podkarpatoruský národ. Podkarpatská 
Rus byla územím hrozne hospodársky, kulturně a politicky 
zanedbaným. Analfabetismus, téměř neznámy na území histo
rických zemí a značný na Slovensku, měl zde rozmery pří
mo desivé. Ryl-li v Čechách výjimkou človek, který nedo
vedl číst a psát, byl na Podkarpatské Rusi mezi slovan
ským tamním obyvatelstvem výjimkou člověk, který číst a 
psát dovedl. Také mezi Maěary a Židy vzdělanost nebyla 
právě rozšířena, školství pro domácí obyvatelstvo tam ne
existovalo, kromě nepatrné hrstky žalostných jednotřídek. 
Nebyla tam jediná elementární (základní) škola pětitříd- 
ní s ruským(ukrajinským nebo rusínským vyučovacím jazykem 
a ovšem zde nebylo žádné školství střední ( mesiánské , či 
jak jsme později říkali občanské, nebo gymnasia.). Všechno 
bylo potřebí zřídit od samého základu, Rylo potřebí opa
třit budovy pro školy a učitelské síly, jež se dalo získat 
jen z českých zemí, iřnámx Tito učitelé se museli kvapně u- 
čit řeči domácího obyvatelstva. Jejich práce byla přetěž
ká, mnohem těžší než v historických zemích a při tom museli 
žítx v prostředí docela primitivním a odloučeni od kulturní
ho ruchu a společenského Života domácího.

Republika musela pečovat o všechny národní složky 
a našel se dokonce i nadšený učitel, který sestavil slovník 
i mluvnici cikánské řeči, aby i této vrstvě se dostalo 
školního vzdělání. Ale nejvíce péče vyžadovalo ovšem míst
ní slovanské obyvatelstvo a hned na samém počátku zde vyv
stala otázka:jaká je vlastně národnost a spisovná řeč slo
vanského obyvatelstva Podkarpatské Rusi? Pro sebe je re
klamovali Rusové i Ukrajinci a jejich přátelé v českých ze
mích zastávali tyto náro^ky. Část místního obyvatelstva 
vznášela nárok být samostatným národem s vlastní spisovnou 
rečí. 0 tom byly vedeny zejména v historických zemích mno-
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hé spory, když byly zde vypracovávány pro podkarpatoruské 
obyvatelstvo školní učebnice» Je zajímavé,že se nestal nej- 
menší pokus počeštit toto obyvatelstvo, ač bylo zřejmé,že 
by se to snadno podařilo, když ne totálně, tedy alespoň u 
značné části obyvatelstva. Pokarpatské Kuši a jejím potře
bám se věnovalo mnoho nadšenců» Mezi nimi byl i můj milý 
přítel dr.Antonín Hartl, Jeden čas člen redakce "Národní de
mokracie", do níž přešel ze strany státoprávně pokrokové, 
pak politický redaktor "Času" a nakonec ředitel knihovny 
ministerstva zahraničí. Dr.Hartl byl velmi činný v kultur
ní organisaci Podkarpatské Rusi "Prosvitá", v níž významnou 
úlohu hrál pravoslavný farář Vološin, s nímž Jsem se sezná
mil za války v Dobrůvce »poblíže Rachova. Vološin se pozdě
ji stal ministers/kým předsedou autonomní krajinské vlády.

Kulturní zaostalost místn£hb obyvatelstva byla hrozná. 
Lid byl pilný, dobrosrdečný, ale hrozně pověrčivý. Slovanské 
obyvatelstvo bylo docela pod vlivem nevalně vzdělaného 
pravoslavného kněžstva, ale ani židovské obyvatelstvo, Jež 
predstavovalo na vesnicích živel vzdělanější a hospodář
sky silnější, nebylo na tom mnohem lépe. Jemu zase domi
novali Százrační rabíni". 0 světě nevěděli lidé většinou 
nic a malým dokladem obecné zaostalosti bylo,že když po 
válce poslala Hooverova akce z Ameriky obyvatelstvu,trpící
mu podvýživnou, velké zásilky kakaového prášku, nevěděli si 
s tím rady. Použili prášku Jako barviva do vápna, jímž 
natírali své domy. Nedalo se Je přesvědčit,že Je to k jídlu. 
Nikdy nic takého neviděli.

Nebyly ton ovšem Jen přetěžké úkoly kulturní, Jež M 
republice přinesla Podkarpatská Rus. Ještě obtížnější byly 
úkoly hospodářská a správní, protože zde nebyl kulturní 
podklad, který by usnadnil hospodářské povznesení země. 
Jako nebylo skoro žádné podkarpatoruské inteligence ( pokud 
nějaká byla,žila v cizině, většinou ve Spojených státech, 
kam se hromadne ubírali podnikavější příslušníci národa,aby
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těžkou, většinou manuální prací získali jakési prostředky 
na zakoupení maličkých pozemků po svém návratu) tak nebylo 
také úředníků ^/příslušníků svobodných povolání, nebylo prů
myslu, velkoobchodu, ba ani obchodu a ži vností^r^gioáiM^edja- 

jžij^ký^l.affiBÉ&h. Všechny nepatrné zárodky obchodu,bankovnic-
. V V *

tví a řemesel, stejne jako advokácie a mediciny^na tomto 
území, byly v rukou židovských, německých a maďarských.Ne
byla ovšem ani domácích úředníků pro úřady republiky. Více

v ♦

než dvě tretiny obyvatelstva živořily na vesnicích a proto
že to byli skoro bezvýhradně Rusíni, blížilo se mezi nimi 
procento malozemědělců povážlivě devadesátce, ne-li snad 
úplné stovce. Jak žalostně žili na vesnicích poznal jsem za 
války, když jsem dlel nějaký čas na Podkarpatské Rusi.Vy
padalo to skoro neuvěřitelně- možná,že kdybych to nebyl 
viděl na vlastní oči nebyl bych ochoten tomu věřit . Kuku
řičné placky nahrazovaly chléb, maso se skoro vůbec nevysky
tovalo a prodávali je do měst, jako jeden z chudobných zdro
jů peněžitého příjmu. Zato se však hrozně pilo.Kořalka nej
horšího ctruhu ničila již od dětství zdraví lidí a jejich 
hospodářství. Lid byl tezce zadlužen místním obchodníkům, 
kteří provozovali hroznou lichvu jako něco docela samozřej
mého. Sklizeň malozemědělci prodali zpravidla a výnos spo
třebovali dávno před tím, než byly plodiny sklizeny. 0 ně
jakém solidním bankovnictví a o zdravém a obyvatelstvu pro
spěšném lidovém peněžnictví a dobrovolném družstevnictví 
se nikomu ani nesnilo. Všechno jsme museli vybudovat a 
zde sluší připomenout mimořádné přímo zásluhy agrá^í 
naší strany, jež se o povznesení podkarpatoruského venkova 
skutečně velmi zasloužila.

Za těchto okolností se Podkarpatská Rus měrou ještě 
větší než Slovensko stala obrovským hospodářským zatížením 
našeho státu a jeho poplatníků, všechno, co na Podkarpatské 
Rusi vzniklo za dvacet let československé svobody, stálo 
českého poplatníka mnoho peněz a české lidi mnoho námahy.
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Je nám ku cti a zůstane naší věcnou chloubou,že všechny hmot
né oběti a všechnu práci jsme přinášeli rádi a bez reptání. 
Jak se věci měly, český poplatník nesl nakonec toto břeme
no raději než ono, jež vyžadovalo Slovensko. Na Podkarpat
ské Rusi byla česká práce oceňována a vděčně přijímána. 
Poměr tamního obyvatelstva k Republice a k českému lidu byl 
mnohem srdečnější než tomu bylo na Slovensku,kde ctižádosti
ví autonomisté;podpichovaní z Maěarska a z Polska za pomo
ci domácích komunistů se snažili oíékmx otrávit poměr Slo
váků a Čechů. To neznamená ovšem, že na Podkarpatské ffiusi 
nebyli š±áx štváči v cizích službách. Ale oni nikdy nehabyli 
vlivu, který by jim umožnil působit valné potíže.

Jednou z výtek, činěných republice a hlavně ovšem Če
chům bylo,že ač Podkarpatské Rusi byla slíbena autonomie, 
tato samospráva zůstala hodně dlouho na papíře a jevila se 
jako planá formalita. Ale v období mezi oběma válkami nikdo 
nesoudil,že území, na němž převládají lidé neznalí Čtení a 
psaní, sdhíbu mít faktickou samosprávu. K tomu se dokonce 
vyžadovalo trochu více vyspělosti, než pouhé čtení a psaní. 
K tomu jsme soustavně a vytrvale vychovávali obyvatelstvo 
Podkarpatské Rusi a dosáhli jsme v tom značných úspěchů. 
Kdo poznal tuto zemi než byla připojena k republice a viděl 
ji v posledních letech naší svobody,nepoznával ji. Ale ani 
v době, kdy byla republika rozkotána, nebyla Podkarpatská 
Rus schopna se sama spravovat, ač se tomu již blížila. Po
třebovala ještě jedno dvacetiletí. Byly ovšem mnohé spory o 
to, byl-li tamní pokrok dost xychlý ,ze jména po stránce 
admnistrativní. Nepochybné jsme udělali i zde některé chy
by, ale po mem názoru, opírajícím se o zájem o Podkarpatskou 
Rus, několik návštěto a o pravidelnou Četbu tamního tisku, 
jsme zde pokračovali trochu rychleji, než bylo zdrávo a 
prospěšno klidnému vývoji.
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Podkarpatská Hus byla republice věrna a svým postojem 
za všech dob zasluhovala všechno, co jsme pro ni mä^aim 
udělali. Je-li v celém našem poměru něco, za co se musíme 
stydět, je to to,jak jsme tuto území bez protestu odevzdali 
bolševickému Sovětskému svazu.Pravda, národ mluvit nemohl a 
exil druhé světové války byl pod diktátorskou vládou dr.
Edvarda Beneše, který ochotně Podkarpatskou Rus daroval 
bolševikům v naději,že tak podepře slastní yyyy postavení. 

Nejen na nás, ale i na lidu Podkarpatské Rusi spáchal dr. 
Beneš zločin neodpustitelný.
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Republikánská policie

Jedním z naléhavých a ne právě snadných problémů reorganisace 
státní správy bylo uzpůsobení bezpečnostních sil, to jest policie a 
četnictva novým poměrům. Zde věci nemohly zůstat při starém.

Problém s četnictvem byl poměrně snadný a jednoduchý. Tento u- 
niformovaný polovojenský útvar, jenž plnil úkoly policie ve venkov
ských končinách, podléhal ministerstvu vnitra a reorganisační práce 
se v podstatě omezila na změnu služebních předpisů a na výměnu něk
terých velitelů, kteří se nedovedli přizpůsobit změněným poměrům,ne
bo kteří jinak vzbudili k sobě nedůvěru. Jinak uzpůsobení tohoto sbo
ru bezpečnosti ve venkovských krajích nepůsobilo valných potíží. Dneš
ní "žandárové" už dávno neplnili utiskovatelské funkce, jaké jim 
přisoudila doba "Lešetínského kováře”. Venkov byl jistě protirakouský 
a národně uvědomělý, ale politické akce se v něm veřejně nerozvíjely 
a těžiště organisováného odporu proti monarchii a ideová podněty k 
němu byly v městech, což neznamená, že by venkov byl pokulhával za 
městy ve svém zaujetí pro národní věc. Ale znamená to,že četnictvo ne
bylo postiženo úkoly, jež by vzbudily proti němu prudkou nenávist čes
kého venkova.

Docela jinak tomu bylo s policií ve velkých městech,zejména pak 
v Praze. Byla nepopulární a dokonce i velmi nenáviděna. Nevraživě 
posměšná přezdívka "chocholatí" ,vyplývající z jejich klobouky s pe
řím- nejlépe vyznačovala poměr městského obyvatelstva k policejním 
sborům, jež většinou podléhaly již státní správě- to jest ministerstvu 
vnitra- ale částečně^dosud některým samosprávným svazkům. Policie 
měla tři hlavní funkce: veřejnou bezpečnost, ^aáxmxSiscmnmjaskmKmxitni 
k čemuž patřilo stejně opatrování veřejného pořádku jako stihání 
provinilců proti různým trestním zákonům, veřejnou mravnost a politické 
akce. Nejpočetnější byla policie bezpečnostní, uniformovaná d/neUini- 
formovaná.A nejméně veřejnosti byla přímo známa, ač se o ní velmi mno
ho psalo a mluvilo, byla policie politická, tak zvaná tajná státní 
policie, jež sledovala politické proudy a akce v národě a svými kon
fidenty, či jak se lidově říkalo fízly se snažila proniknott všude,
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zejména kde bylo nějaké podezření z činnosti, jež by se nelíbila víden
ské vládě. Převážná část nenávisti, jež doléhala na policii, vyplynula 
z její činnosti,ač značná část byla také důsledkem toho, že uniformova
ná stráž bývalo přivolávána, aby rozehnala demonstrace, jež se nelíbily 
úředním činitelům.

Policie se ovšem neomezovala jen na činnosti, jež tvoří vlastní 
podstatu policejní práce. V jejich úřadovnách se soustředily různé 
činnosti, jež v jiných zemích připadají docela jin'mu druhu úřadů. 
Za války na příklad byla policie obležena úkolem sledovat "válečnou 
lichvu", pod kterýmžto názvem se ukrýval pokoutní obchod ^MMptními po- 

třebami a predražovaní. Policie pušMla také jako popisný úřad, vedou-
ř

cí evidenci všech osob ve vlastním obvodu a jemuž bylo potřebí hlásit 
neprodleně každou změnu adresy. Policie vydávala také cestovní pasy a 
občanské omnto legitimace pro jež je potřebovaly, jako na příklad
obchodní cestující. Policie měla vlastní tiskové oddělení, kde bylo 
potřebí hlásit úmysl vydávat časopis a policisté měli také za úkol 
provádět zabavení časopisů, jestliže to nařídilo státní zastupitelství. 
Policie měla swfrrSrě a shnomazdovací oddělení. Zde bylo potřebí zadávat 
stanovy spolků i jejich změny, hlásit valné hromady a konečně i všechny 
veřejné schůze a přednášky.Pokud šlo o shromáždění pod širým nebem ne
stačilo je hlásit, ale bylo potřebí žádat o výslovné povolení. (Orga
nisace, jejichž působnost se vztahovala na celou zemi nebo na celou 
republiku, musely žádat o schválení stanov nebo jejich změnu\instanci' 
vyššíí^

S rozvojem automobilismu , tehdy ještě v našich zemích v plenkách, 
začalo se formovat i dopravní oddělení, jež vydávalo vůdčí listy, opráv- 
ňující k řízení motorových vozidel. Mravností oddělení sledovalo delik
ty proti mravopočestnosti »zejména dozorem nad prostitucí.Za Rakouska 
a v prvních letech republiky byla prostituce jakýmsi koncesovaným 
povoláním a přísně stíhány protitutky, jež se nepodrobily policejnímu 
dozoru, jenž hlavně Znamenal účast na pravidelných zdravotních pro
hlídkách, prováděných policejním lékařem a zaznamanx jejichž výsledky 
byly zaznamenány ve zvláštní zdravotní knížce. Několik let po vzniku 
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republiky bylo po tuhých polemikách v tisku a v parlamentě zrušeno 
kasernování prostitutek, nevěstince zavřeny a policejní zdravotní 
prohlídky zrušeny. Zákon o pohlavních chorobách označil sice za trestný 

čin nedat se léčit, ale celá slavná reforma, krásná na papíře,doká
zala jen zvětšit rozšíření pohlavních nemocí.

Nemohu z praktické zkušenosti říci autoritativně, do jaké míry by
la policie, převzatá z rakouských dob,zdatná ve svém hlavním úkolu, 
jímž je zabraňování a odhalování zločinů. Mám dojem, že její výkony 
v tomto směru byly docela uspokojivé a že procento nevysvětlených zlo
činů nebylo vyšší než v jiných spořádaných státech, ale nemohu se zde 
opřít o žádnou statištiku. Hlavním problémem reorganisace nebyla však 
její odborná zdatnost, ale potřeba zbavit policii její špatné pověsti 
a uzpůsobit ji demokratickým řádům.Především měl zmizet její vrchnosten
ský poměr k občanům. Policista se měl změnit v přítele a služebníka 
veřejnosti a ná nebýt, či nehrát si na nájix pána občanstva.

Ačkoliv policie kyimxijiá;<d5b3Hh!oito:<®aiaKnámmry:mKmtraaäiiaHmáma; nebyla 
dosud plně postátněna - poslední zbytky místních samostatných policej
ních úřadů začaly mizet na počátku třicátých let - těžiště reformy by- 
lo v Praze, nejen hlavním, ale také největším a nejdůležitějším městek 
státu s nejpočetnější policií. Vzorem pražské policie se měly řídit

v 
všechny ostatní policejní sbory v smtatmímh jiných městech,at již ve 
státní či dosud v městské správě. A zde měla vláda republiky velmi 
štastnou ruku ve volbě prvního policejního šéfa, jenž nesl honosný ti
tul policejní president. Stal se jím dr.Richard Bienert, který skon
čil svou^xÉ^n jako ministr ve vládě Protektorátu a byl tím či oním 

způsobem zahuben novým režimem Beneše a G-ottwalda.
Bien^tíbyl poměrně mladý x policejní úředník, který za války se 

plně zapojil na domácí odboj a společně se svým představen?hn policej
ním radou Oličem umožnil Benešovi odjezd do zahraničí na legální pas. 
Tento poctivý Cech a znamenitý policejní úředník dokázal v kratičkém 
čase zmodemisovat pražskou policii, takže se stala vzorem všem poli
cejním silám v celé republice.
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Nemohu mluvit z přímého poznání o vnitřních reformách pražského 
policejního ředitelství a celé policie, protože jsem mohl sledovat 
jen, jak se změnila na venek a ve styku s občanstvem. Bienert především 
změnil uniformu. Jeho vzorem byl londýský policista a Bienert se sna
žil nápodobit tento vzor jak jen mohl. Zmizel chocholatý klobouk ,dávný 
to předmět posměchu a byl nahrazen helnicí, přesně podle londýnského 
vzoru.Policisté přišli s své šavle a dostali místo nich gumový obušek, 
jemuž se brzy dostalo lidového jména "pendrek”.

kmsnrsíroxji Bienertovy reformy se ovšem neomezily jen na zevní 
vzhled policistů. Zamilován do londýnského vzoru pořádal pro policis
ty kursy, v nichž jim kromě odborných věcí, jež měly zvětšit jejich 
zdatnost odbornou,bylo vysvětlováno, jak se mají chovat na veřejnosti 
a byli nabádáni, aby si uvědomovali, že jsou ochránci občanstva a ne 
jeho postrachem. Za svého putování světem jsem poznal xSumanýmMi sluš
ný počet policejních organisací, dobrých i špatných, a mohu říci s 
klidným svědomím,že slušností a vlídností vystupování přišel českoslo
venský a zejména pražský policista hned za londýnským.

Reformy se neomezily jen na službu na ulicích. Také různ^ interní 
oddělení policie, jejichž agenda ustavičně vzrůstala, byla prodchnu
ta duchem služby. Lidé se přestávali rozpakovat mají-li zajít na po
licii. Byli zde mnohem vlídnější než na příklad na berních úřadech. 
Zásluhou Bienertovou se také podstatně aměnil poměr policie a tisku. 
Bienert pochopil, že policie se nemůže těšit důvěře a dokonce snad i 
oblibě veřejnosti, pokud důvěru a oblibu nezíská u tisku. A jen to 
jí umožní plnit uspokojivě obtížné úkoly,jež má zdolat. Kolegové,kteří 
docházeli na policii projzprávy o nehodách, úrazech a trestních činech, 
mluvili o policii docela jinak než ti,kteří tam museli docházet před 
válkou a za války. Dokonceykdyž kolega Flanderka přišel na nápad do
dávat tisku ve formě zvláštní tiskové korespondence zprávy, získané 
od policie, set^kal se s porozuměním a podporou odpovědných činitelů 
policie, kteří mu dali k disposici všechen potřebný materiál. Stará 
rakouská policie se snažila, aby se o ní nemluvilo a nepsalo.Nová, 
republikánská policie chtěla, aby se o ním mluvilo a psalo.
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Úspěšná reforma policie ve státní správě njmáňimifliamxmssm neučinila 
však konec potížím se samostatnými sbory policejními ,ze jména v místech, 
kde obecní správa byla v rukou německé většiny. Tyto sbory projevovaly 
často značnou vlažnost tam, kde šlo o stihání provinění proti bezpeč
nosti státu. Někdy tu šlo dokonce i o mnohem horší věci než vlažnost 
a netečnost. To bylo příčinou, že byl nakonec vydán zákon o postátně
ní policie XK na celém území republiky. Provádění tohoto zákona nara
zilo na značný sdna^odpor některých německých městských správ. Objevila 
se potřeba zákona o vnucené správě měst, jejichž zastupitelstva nepl
nila řádně své povinnosti. Tento zákon teprve umožnil provedení reor- 
ganisace policie všude. Byl jsem svedkem, jakým způsobem se to pro
vedlo v Mostně, kde po ustavení vnucené správy byla zavedena i státní 
policie. To však zasluhuje zvláštní kapitolu.

»
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Jak jsem se stal_novinářem

Kdybych po všech životních zkušenostech, bojích a 
y.kl a má nich začínal svůj život znova a od samého začátku, vě
noval bycn se zase novinaření. V mládí ovšem, když jsem plá
noval svůj život, měl jsem vidiny docela jiné a ani ve snu 
mi nenapadlo,že bych se mohl usadit u novinách a upsat se 
jim. Dlouho jsem kolísal mezi nejrůznějšími možnostmi a snil 
o rozmanitých kariérách, ale až do chvíle, kdy jsem propadl 
žurnál i srnu jsem na tuto životní dráhu ani nepomyslil. Musím 
doznat,že jsem měl novináře - alespoň pokud jsem se nestal 
jedním z nich - v náležité nevážnosti. V mé hodně snobské 
škále duchovní hierarchie stáli docela nejdoleji. Považoval 
jsem je za pouhé řemeslníky, někdy i za nádeníky, kteří za 
plat slouží svému zaměstnavateli a nemají vlastní vůle a ta
ké schopnosti dělat něco lepšího. Jako mnozí v mé generaci - 
a ostatně i v generacích předchozích,stejně jako pozdějších- 
jsem myslel,že český novinář má Havlíčka na jazyku a ne v 
srdci. Teprve později jsem se přesvědčil o svém omylu a uvě
domil si,že pomalu každý ,kdo u nás v duchovním a veřejném 
životě něco znamenal,prošel novinami a měl k nim blízký po
měr.

Do novin jsem se dostal čirou náhodou,ač je pravdě
podobné,že nebýt jí, byl bych se tam dostal jinak,protože co 
je člověku souzeno tomu neuteče a jsem přesvědčen, že mi no
vinaření bylo souzeno.Ale zprvu to byla opravdu jen veliká 
náhoda. Byl konec války a má zdravotní dovolená z vojny se 
změnila v superab^itraci. Byl jsem volfaý jako ipfcák a přemý

šlel co podniknout, abych měl jakous takous existenci. Do 
dalšího studia se mi již nechtělo, ač mne rodiče k tomu na
bádali. Ale na vojně jsem jaksi duševně zlenivěl a vzal-li 
jsem do ruky vážnou nějakou učebnici přemohla mne ňááahá a 
chtělo se mi spát. Nejraději bych se byl věnoval spisovatel- 
štvi, ale vedel jsem,ze bych se tím neuživil a kromě toho, 
peníze jsem potřeboval hned. Nechtěl jsem být přítěží otci 
nebo staršímu bratru, nejen z ohledu na ně, ale také proto,
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že po pobytu na vojně jsem chtěl být nezávislým a dělat si 
co chci.

Tehdy jsem se zase stýkal pravidelně s Michalem Ma
rešem, jenž šťastně unikl vojenské službě. Mareš mi jednoho 
dne^i oznámil,že co nejdříve bude vycházet nový velký moder
ní deník, v němž bude členem redakce a že bych do tibho listu 
mohl přispívat. Jednoho dne mi přivedl svého tehdy nerozluč
ného druha,profesora Stanislava Popelku, kulhavého mužíčka s 
pisklavým hláskem a poněkud nelibě páchnoucím dechem.Popelka 
mi sdělil,že je národohospodářským redaktorem nového deníku, 
jenž právě začal vycházet pod jménem '’Tribuna” a že by potře
boval pomocníka, který by za něho dělal věci, na něž mu ne
zbývá čas. 0 národním hospodářství jsem tehdy mnoho nevěděl, 
protože mne valně nezajímalo. Několik let před válkou jsem 
se dal zapsat do večerního kursu Osvětového svazu, v němž o 
národním hospodářství vykládal velmi lidově úředník živno
stenské banky Žižka, o němž se tvrdilo,že je potomkem troc- 
novského hrdiny. Přednášel postavě, ale první dvě nebo tři 
přednášky mi stačily. Pak jsem ovsem chodil na přednášky 
prof.Kolouška a prostudoval - ne tak ze zájmu, jako z nutnos
ti- jeho trojdílnou učebnici, ale pořád jsem se do národního 
hospodářství nedovedl zamilovat. Snad to bylo proto,že jsem 
byl pořád ještě příliš zaujat literaturou a ostatními druhy 
umělecké tvorby, takže jsem takové věci, jako národní hos
podářství a žurnalistiku vůbec považoval za něco nižšího a 
nedůstojného HpmxmgtíDcéhn opravdového intelektuála.Naproti 
tomu jsem byl přesvědčen, že když jsem se prokousal Kolouš- 
kovou učebnicí nemá pro mne národní hospodářství žádná ta
jemství. Popelkovou nabídkou jsem nebyl právě nadšen,ale u- 
važoval jsem o ní nakonec usoudil,že život v novinách je 
stejně lenošný a že mi tak zbude dost času, abych se připra
vil na něco lepšího. Do4al jsem si tedy odvahy a zašel do 
redakce "Tribuny” v Jungmannově ulici v tiskárně Beauforto- 
vě. "Tribunu"jsem před tím neviděl, ale jeden výtisk jsem 
si koupil, abych vůbec věděl,jak vypadá a kde je. Vešel jsem 
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do redakčních místností a hledal redaktora Mareše nebo re
daktora Popelku. Redakční sluha ( byl to starý Kunstmüler, 
který mi umirninĚ později ochotně posluhoval i ve věcech na
prosto nespojených s novinami a který, když jsem odešel z 
"Tribuny" šel za mnou do mého nového listuj kroutil hlavou 

a ujistil mne,ze tam takové pány nemají.
Stál jsem na chodbě v rozpacích, když se pojednou 

z jednoho pokojíčku otevřely dveře a z nich vyšel Arne Lau
rin, který, jak jsem později zvěděl, byl oficiálně zástupcem 
šéfredaktora a ve skutečnosti byl xĚaatečxýmmxmx. faktickým 
šéfem listu. Laurin, s nímž jsem se znal již slušně dlouho, 
se mne zeptal, co hledám a když jsem mu sdělil,co mne do 
"Tribuny" přivedlo, dal se do smíchu. Řekl mi,že Popelka mu 
přinesl asi dva články, jež hodil do koše,protože za nic ne
stály a že se Mareš okolo listu ometá a nosí zprávy,jež někdy 
stojí za otištění a jindy jdou také rovnou do koše.Redaktory 
listu nejsou a pokud jde o mne, "Tribuna" mne nemůže potře- 
bovati^protože se do novin naprosto nehodím.Jsem na to příliš 
hloupý a nevědomý.

Po této sprše jsem se chystal odejít, ale Laurin 
mne zadržel. Prohlásil,že je ochoten mne přijmout jako exter
nistu na řádkový honorář a že mým úkolem bude přinášet mu 
zábavné výplně- říkali jsme tomu vata - to jest krátké sátew- 
né historky, ale ne mého vlastního výmyslu,protože by to po
dle Laurina za nic nestálo, ale vybrané z knih a vůbec kde 
na to přijdu. Také pro feuileton bych mohl přinést nějaké 
překlady,ale ne nic původního. 0 to se nemám pokoušej,proto
že bych nic kloudného nesvedl. A k tomu přísné napomenutí: 
chci-li pro "Tribunu" pravidelně pracovat a do redakce dochá
zet, musím být vždy pečlivě oblečen, ne jako šupák nebo blá
zen, hladce vyholen a učesán a nesmím dělat žádné dluhy.A 
proto,až mu přinesu první příspěvky, musífej mu také přinést 
prohlášení nd někoho vážného, třeba od staršího bratra,že 
mi bude dávat měsíčně alespoň 600 KČ, dokud si sám tolik ne
vydělám, protože nelze připustit, abych "Tribuně" dělal ostudu.

Laurinovi jsem dodal hned následují^ho dne žádané 
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prohlášení, na němž jsem bratrův podpis dovedně vykouzlil sám. 
Tehdy jsem ovšem neměl nejmenší potuchy,že Laurin, který 
mne tak přísně varoval před|dluhy jako něčím neslučitelným
s novinářským povoláním, má sám plat vybraný jiŽ alespoň na 
rok dopředu a že se i jinak topí v dluzích a že mne bude po
zději navádět, abych si bral zálohy na plat a půjčoval mu
je.(Musím ovšem ihned konstatovat^že Laurin dluhy pečlivě 
splácel a když náhodou peníze měl, půgmEtaiLxnžíiáníJmnýKmxpř 
půjčoval mně i jiným přeochotně.)

Tak jsem tedy mohl začít, hle nevěděl jak do toho. 
A zase mi pomohla náhoda. Vzpomněl jsem si,že jsem při jedná 
návštěvě u dr.J.Loevenbacha, advokáta a známáho hudebního 
kritika, zahlédl několik svazků německých historek o hudební
cích, zpěvácích a hercích.Zašel jsem k němu, vyložil mu svůj 
problém a požádal o zapůjčení těchto knih. Dr.Loewenbach měl 
zlaté srdce.Vybrakoval pro mne svou knihovnu a ješte navíc 
mi nabídl peněžitou půjčku, když jsem se mu doznal,že slib 
ÉQOnjKČ^mktemýmkssnixiix měsíční dotace 600 KČ, který jsem u 
Laurina deponoval, je jen fikcí. A tak, vyzbrojen svazky zá
bavných historek a stokorunou, jsem se odebral do kavárnyou 
Karla IV.^za^čal vyrábět”vatu". První tři historky jsem peěli 
vě přeložil a odnesl Laurinovi. Další jsem pak již začal na
tahovat a přikrášlovat,protože každý řádek znamenal pro mne 
JO haléřů. Ovšem, ani ta nejdelší historka nesměla být delší 
dvaceti nebo třiceti řádků a materiál se kvapně tenčil.Výdě
lek byl pranepatrný. Začal jsem tedy psát feuiletony a proto
že mi Laurin zakázal psát vlastní, podepsal jsem je směle vy
myšleným holandským jménem. Laurin věděl,že jsem se kdysi za
čal učit holandsky, ale nevěděl,že jsem ve Vymazalovi nedo
šel dále, než na prvních pár stránek. Laurin otiskl i tyto 
příspěvky, ale platil za ně jen poloviční honorář.Překlady 
se totiž platily hůře než příspěvky původní. Když jsem mu 
po čase přiznal,že jsem ho mystifikoval, tvrdil,že klam 
ihned prohlédl, ale že mne za mou drzost potrestal tím,že 
při vyměřování honoráře předstíral,že věří,že to je jen 
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překlad. Nemyslím však,že to byla pravda, ale konečně na tom 
nezáleželo a nezáleží.

Takhle jsem práškoval ještě několik dnů, když mne 
najednou Laurin zavolal do svého pokoje a řekl mi,že '’Tribu

na” zavede rubriku 2Soudní síň” a pro tu že potřebuje soudní
ho zpravodaje, zítra se bude u zemského co trestního soudu 
konat sensační proces, na který mne pošle. Napíši-li dobrý 
referát, nechá mne pravidelně chodit k soudu a po Čase navrhne 
abych byl přijat za řádného clena redakce s měsíčním platem. 
Bude-li referát špatný, vyrazí se mnou dveře a nemu
sím se pak již v "Tribuně" ukazovat. Ze zásuvky stolu ttyňal 
napsané již potvrzení na dopisním papíře "Tribuny",že jsem 
soudním zpravodajem listu. Laurin mi ještě sdělil,v kolik 
hodin a v které jednací síni se proces koná a přidal k tomu 
napomenutí, abych oblečením nebo vystupováním nezpůsobil 
"Tribuně”ostudu. A referát že chce mít krasopisně napsaný 
včas na stole.

To bylo všechno. 0 postupů před soudem a o věci sa
mé jsem neměl nejmenší potuchy. Neveděl jsem ani jak to vy
padá uvnitř soudní budovy. Poučení se mi nedostalo žádného. 
Patrně také nebylo v celé redakci nikoho, kdo by mi byl mohl 
dát radu- kromě šéfredaktora Hlaváče, jejž jsem do té doby 
nezhal ani podle vidění a Arne Laurina- všichni členové re
dakce se zatím učili novinálaí. Někteří se to naučili, jiní 
se nenaučiliiA tak všechno bylo podle zásady,že když se psa 
hodí do vody plave a že kdo se narodil novinářem přijde na

v

všechno sám a nikdo mu nemusí říkat jak se co dělá.
Tak začala má kariéra soudního zpravodaje,jež trva

la přibrPŽ ně jéden rok. Mým prvním případem byl sensační pro
ces účetního Vlasáka s "tukovou ústřednou", jejímž předsedou 
byl národně socialistický poslanec Vojna. Z "Tribuny "jsem 
odešel pro dozvuky pEKxmrmzexux tohoto procesu,protože redak
ce potlačila můj komentář k tomu.A posledním případem, o němž 
jsem psal jako soudhí zpravodaj, bylo trestní řízení proti 
Aloisů Munovi« Mezi tím bylo množství zajímavých i nezají
mavých, velkých i malých procesů* Ve zkoušce jsem obstál, 
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zase dík laskavé náhodě, jež nesmělému začátečníku přivedla 
hned v první minutě dva ochotné kolegy, kteří mi pomohli svou 
radou,bez níž bych sotva byl co svedl. Jedním z nich byl 
Ivan Olbracht, tehdy ještě soudničkář# ’’Práva lidu”.Druhým 
pak byl můj pozdější švakr Oldřich Daněk,který byl tehdy 
soudním zpravodajem :'Venkova” a stal se později zástupcem 
šéfredaktora onoho listu. Ale to už je jiná historie.Z exter
nisty jsem se stal velmi rychle řádným členem redakce s krá
lovským platem 600 KČ měsíčně. Později to bylo již 800 KČ. 
a od nového roku dokonce již 1000 KČ. Můj existenční problém 
byl vyřešen - tehdy jsem ovšem myslel že jen přechodně - ale 
u novin je to tak,že ”jen drápkem uvázl, lapen ptáček celý”. 
Brzy tomu bude padesát let, ale nelituji toho. Nechtěl bych 
ani aby tomu bývalo jinak.
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Novinářská bursa v Tůmovce

Hned první den mého působení jako soudního zpravo
daje mne uvedl na novinářskou bursu, jejímž sídlem byla ka
várna "Tůmovka", těsně u budovy zemského co trestního soudu, 
v níž se soustředila převážná většina procesů, o nichž se v 
novinách pravidelně referovalo. K malým okresním soudům jsme 
chodívali jen výjimečně, protože případy tam projednávané 
nebyly ani valně důležité, ani přílišně zajímavé. Divisní 
soud na Hradčanech o návštěvy novinářů ani trochu nestál a 
jeho činovníci se snažili jak jen mohli zabránit príchodu 
těchto civilistických vetřelců. K obchodnímu a civilnímu sou
du jsme také nechodili. Případy tam projednávané byly příliš 
odborné a zřídka kdy budily veřejný zájem. Myslím,že za ce
lý rok svého působení u soudu jsem byl v budově v Celetné u- 
lici jen asi dvakrát nebo třikráte.

Bursa soudních zpravodajů byla svépomocným zařízením 
velmi pmkakmBiiýmymjB praktickým, prospívajícím jak jejím čle
nům, tak i novinám samotným. Bez ní by byl musel soudní zpra
vodaj zajít do soudní kanceláře a studovat tam objemnou kni
hu, v níž byla zapsána chystaná přelíčení s udáním paragra
fů, data soudního líčení a místnost, v níž se bude soud ko
nat. Když šlo o velké a sensační případy, jako na příklad o 
vraždy, nebo o přelíčení toho druhu, jako bylo s "králem 
keťasů Ortem ” a
"císařem kečasů Netušilem" ( používám tehdejší terminologie 
sensačního tisku a doufám, že jsem si nespletl, kdo byl 
"císařem" kečasů a kdo byl jen "králem".) byla věc velmi 
jednoduchá, šlo se tam, Ale jak vybrat mezi desíti i více 
případy ten nejvhddnější, neztrácet čas na případu nezajíma
vém a neminout při tom přelíčení zajímavé?

Řešením a to naprosto dokonalým byla bursa, spoluprá' 
ce novinářů, organisovaná podle vzoru starší a již dávno o- 
svědcené bursy lokálkářů, to jest novinářů,kteří sbírali
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IIP 2 
"zlámané nohy", jak se tehdy říkalo oboru, jenž zahrnoval 
místní události, včetně nehod a úrazů, zločinů, požárů,do
pravních nehod a podobně. Do soudní kanceláře zasel vždy 
jeden z nás a vypsal si všechny případy, jež mohly zajímat; 
na několik dnů napřed a poradil se také s ochotnými úřední
ky soudní kanceláře. A tyto poznámky dal ochotně k disposi
ci všem kolegům. Mívali jsme zpravidla na celý týden napřed 
přehled všeho, co se bude u soudu dít a ten seznam jsme 
pečlivě doplňovali podle toho co jsme nalezli v soudní kni
ze ( myslím,že jí říkali "kniha roků".) ale také tím,co se 
každý z nás dozvěděl , většinou od advokátů, ale někdy ta
ké od funkcionářů státního zastupitelství, jimž sě říkalo 
obvykle pod vlivem starorakouské němčiny "státní návladní". 
Advokáti - jak jsme poznali - byli také jen lidé a přáli 
si pro své případy publicitu co možná největší.Proto nás o- 
chotně upozorňovali na nej zajímavější ze svých případů(po- 
tíží bylo,že považovali za zajímavý každý svůj případ), 
pověděli ledacos z pozadí procesu a ochotně zapůjčili i 
na krátký čas žalobní spis, abychom si z něho předem vypsa
li co nás xmjm zajímalo. A jak je už přirozené, každý advo
kát měl list s nímž zvláště sympatisoval, nebo svého noviná
ře, s nímž byl obzvláště zadobře a tak každý z nás mohl 
přinést! na bursu informace, jež byly všem ku prospěchu a 
práci podstatně ulehčovaly.

Pro ty, kteří pamatují soudní rubriku* už jen jak 
vypddala v posledních letech před Mnichovem, musím uvést, 
že za mých časů a ostatně dosti dlouho po tom, "soudili síň" 
v novinách vypadala docela jinak, než za posledních let re
publiky. Na referátech se tehdy požadovala přesnost a věc
nost, pravdivost, imstrnkrny lidský cit a soucit s nešťastný
mi, jak to zavedla tradice, jejímiž tvůrci byli Ignáb Skke 
Herrmann z "Národních listů" a F.Hejda z "Národní politiky". 
Vymýšlet případy, zkreslovat je aby byly zábavné a humorné, 
jak se to delo později, zejména pochybnou zásluhoů Fmxnxfaš 
Františka Němce,Karla Poláška a jiných, kteří "soudničky" 
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považovali jen za druh humoristického a někdy i hrubě cynic
kého zábavného čtení, se tehdy ještě povazovalo za hrubé 
provinění proti novinářské étice. Práce soudničkáře byla 
tehdy namáhavější a vyžadovala méně fantasie a- více znalosti 
práva, smyslu pro objektivní zpravodajství a také značnou 
míru smxraá sociálního cítění a hlavně soucitu s nešťastnými 
lidmi, kteří se ocitli před soudem. Nevěřím,jak je to dnes v 
módě, že každý provinilec je jen nevinnou obětí poměrů,ale 
vím a poznal jsem právě v soudní síni, že ne každý provinilec 
po zásluze odsouzený, je ve své podstatě špatný, stejně jako 
že ne každý, kdo je postaven před soud je tam právem, nebo 
dokonce že by soudce nebo porota byli neomylní, všichni 
jsme stáli na straně zákona a nikdo z nás neglorifikoval zlo
čin, ale všichni jsme se snažili dívat se na soudní případy 
lidsky. Vzpomínám, jaké pohoršení tehdy vzbudilo, když Krista 
Vondráčková, je^ž již po mém odchodu z tohoto oboru,nahradi
la v "Právu lidu" Josefa Horu, napsala cynicKOu soudničku o 
jedné služce, jež chtěla před svou zaměstnavatelkou zastřít 
že je v jiném stavu & za tím účelem si mazala košili husí 
krví. Tehdy se takový xpúmsmsmx způsob referování považoval 
za nepřípustný a starý Daniel Wilde z "Národní politiky", muž 
nikterak ne citlivůstkářský , shrnul úsudek o případu i o re
ferátu v "Právu lidu"( šlo o nedovolený potrat) těmito slo
vy:" Ta holka zasluhovala co dostala od soudu a od mámy 
ještě návdavkem pár facek, ale ne, aby si z ní Krista dělala 
šoufky". Daniel Wilde, muž ne právě lákavého vzhledu a zřejmě 
nemilující se často holit, měl za sebou nějakých třicet let 
"zlámaných noh" a soudního zpravodajství, což stačilo změnit 
každého v cynika, ale i kdyŽ Daniel dovedl cynicky mluvit, 
cynicky nepsal. Ostatně, oni by mu to ani v "Národní politi
ce" nebyli vzali.

Naše bursa se neformálně scházela dvakrát denně. 
Jednou, před počátkem přelíčení, kdy jsme při kávě prohovo
řili, co se bude dít a co kdo z nás bude dělat. Zpravidla 
byly dva dny v týdnu, kdy docela stačilo, aby jen jeden z 
nás zašel k jednomu nebo dvěma případům, kdežto ostatní měli 
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volno.Vrátili jsme se do kavárny hodpě pozdě odpoledne, vy
psali si podrobnosti i s vyneseným Rozsudkem a šli pak do 
redakce,kde jsme sepsali svůj referát, pokud jsme jej nevy
robili již v kavárně.Na stroji tehdy nikdo z nás nepsal. 
Jindy ovšem bylo potřebí sledovat dvě nebo i tři přelíčení 
konaná současně a pak bylo potřebí se rozdělit.Někdy byl 
zase proces, který nutně zajAnial všechny svou důležitostí, 
takěfbylo potřebí aby všichni nebo skoro všichni byli pří
tomni, ale i při takových příležitostech byly chvíle, kdy 
se četly nezáživné "soudní spisy", to jest dokumenty nebo 
výpovědi, jež nikoho nezajímaly a pak jsme se v sledování 
této části procesu střídali, aby každý měl svou chvíli odpo
činku a oddechu a mohl si jít zakouřit. Také při velkých 
a sensačních procesech, jež trvaly třeba několik dnů a jimž 
noviny věnovaly hodně místa a kdy bylo potřebí posílat do 
redakce rukopis po Částech, umožnila spolupráce bursy stří
dání m,pmsm±áffiL< Že služba nebyla tak namáhavá, jak by jinak 
byla. Zatím, co jedni šli do Tůmovky napsat kus referátu, 
který poslali po zřízenci do redakce, druzí sledovali peč
livě průběh procesu a své kolegy po jejich návratu zásobili 
poctivě všemi informacemi.

Jednou z přísných zásad bursy bylo,že se netrpí 
žádné "sólokapry", to jest zprávy, jež by neměli druzí ko
legové. To byl neporušitelný zákon této dobrovolné spoluprá
ce,přísně tajený před šéfredaktory, kteří by jistě s tímto 
opatřením nebyli souhlasili, ač netoýhoda,že list neměl ně
co co neměli také ti druzí, byla vyvažována tím,že listu

Y v f sneušlo m&oý'co měli ti ostatní. Protože tato spolupráce 
byla docela dobrovolná a neformální, byly vždy listy, jež 
nespolupracovaly ,ale bylo to vždy spíše k jejich škodě než 
prospěchu. Někteří členové bursy uplatňovali spolupráci i 
na prípady cistě politické, jež nebyly vázány dohodou,pla
tící jen pro normální trestní případy. I v rámci této spo
lupráce byly si některé listy- či spíše řečeno někteří re
por teri-blizsi Xffixm a nekterí poněkud vzdálenější. Tak 
se stalo,že Josef Hora, jejž mi přivedl Obracht když se
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vzdal práce v tomto oboru a jemuž jsem oplácel co Olbracht 
udělal pro mne,mi dal kartáčový obtah žalobního spisu na 
Aloise Munu.Jaloba byla přísným ±ajmx tajemstvím, dokud 
nebyla veřejně pnsiixmjamx přečtena při přelíčení,ale "Právo 
lidu", jež tehdy nebezpečně plavalo v bolševických vodách, 
drželo Bolševickému agitátoru z Ruska Munovi palec a mělo 
žalobu proti němu.Vysadilo si ji hezky dlouho před přelíče
ním ,aby ji mělo včas připravenu.(Proces sám byl zastaven 
hned po zahájení, ale já mu byl přítomen jiŽ v době, kdy jsem 
z "Tribuny” odešel.) Nebo Oldřich Daněk se rozdělil se mnou 
o opravdu sensačního "sólokapra”, totiž o vzpouru v Železné 
Rudě, kterou jsme novinářsky vykořistili ještě před zahá
jením soudního řízení. Ale o tom případu píši na jiném místě.

Všichni soudničkáři nebyli členy bursy. Ani Josef 
Vejvara z "Národních listů” ani Daniel Wilde z "Národní po
litiky" se bursy neúčastnili.Oba přehlíželi nás mladé,ač 
Wildeho nástupce Vaněk se do bursy ochotně zapojil a Vejva
ra sám se dokonce jednou snížil k tomu,že mi vyložil zása
dy své soukromé soustavy těsnopisu, jíž používal s velkou 
virtuositou a značným úspěchem při své práci. AČ jsem nikdy 
nedospěl k mířeínovednosti při používání této soustavy, mu
sím doznat,že i mně její používání značně prospělo při mno
ha příležitostech. Ale "Národní listy" si nikdy na soudní 
síň valně pepotrpěly a se zálibou referovaly o případech z 
civilního a obchodního práva. K zločinům se snižovaly jen 
neochotně a jen tam, kde šlo o případy, jež se nddalo 
přehlížet. Pro nás "soudničkáře" byly tyto věci hodně odta- 
žité a zajímali jsme se jen o případy trestní. Také kolego
vé z německých listů nebyli pravidelnými Členy bursy,ač ko
lega Bauer z "Bohemie" (poznali jsme se jako "kriegskolegové" 
od šestých landwehr, u nichž jsme oba za války sloužili) s 
námi občas spolupracoval, právě tak jako kolega Feigel z 
"Práger Tagblattu".

NaJpraxmdmimšgňíiEiiiixmifflKgi Pravidelným členem této 
dobrovolné a neformální bursy byl Ivan Olbracht, jenž se mne 
ujal hned první den, když jsem bez veškerých vědomostí a 
zkušeností vešel do soudní budovy a svedl mne s ostatními.
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velmi brzy práce v soudním zpravodajství zanechal 
a jeho nástupcem se staj&, jak jsem již uvedl, Josef Hora, 
jenž však také v tomto oboru dlouho nezůstal. Byl zde,jak 
jsem také již uvedl Oldřich Dahěk z "Venkova'’. Z "Českého 
slova"chodil k soudu dr.Václav Kysela, který se později,když 
jsem již opustil soudní síň, věnoval advokácii a pak zemřel, 
myslím že na souchotiny. Po něm přišel k soudu František
Nemec - to jsem ale již dávno k soudu nechodil. S Němcem 
jsem se nikdy nespřátelil,ač jsem byl v dobrém poměru se 
skoro všami novináři bez rozdílu politických a jiných názo
rů. Naše vzájemná animosita přetrvala desítiletí a ještě 
1956 mne František Němec, nyní už komunista, surově napadl 
v ’’Mladé frontě". Z "Čecha", který zanikl dávno před druhou 
světovou válkou, docházel k soudu málomluvný muž ,mysíím, 
že se jmenoval Urbánek, jenž pro nakladatele Kotrbu, který 
vydával "Čecha" dělal kromě soudničká^e ještě účetního v 
jeho nakladatelství. Z ostatních listů se u soudu střídavě 
mihli různí lidé, z nichž někteří ochotně spolupracovali, 
jiní ne. Soudní síň si v r.1919 teprve pomalu vybojovávala 
své místo v tisku, v němž politická, kulturní a hospodář
ská část byla považována za hlavní a nehody,úrazy a trestní 
činy byly něčím, co se musí odsunout do pozadí. Ovšem, o 
soudním zpravodajství a o burse mohu z přímé zkušenosti 
mluvit jen poměrně málo. Působil jsem v tomto obonu přesně 
jeden rok, od února 1919 do února 1920.Po aféře "Abeles- 
Hlaváček", o níž se zmíním při jiné příležitosti, jsem 
dal v "Tribuně ” výpověč a opustil "soudní sía síň", abych 
se věnoval politické žurnalistice. Vysloužil jsem si svůj 
úřednický rok.

Bursa v Tůmovce zůstala, pokud vím, až do Mnichova, 
ale změnila se podstatný pmdHdtmgmx postupným odchodem nás 
všech z této rubriky.Oldřich Daněk přesedlal na noční redak
torství a stal se nakonec zástupcem šéfredaktora "Venkova". 
Chudák zemřel na neblahou kombinaci souchotin a cukrovky. 
Dr.Kysela zemřel jako advokátní koncipient a společník jedno 
ho advokata ve Vodičkově ulici. Ivan OlbracáTzaplaval do ko-

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 857



// •$ 

munismu a věnoval se především spisovatelství. Josef Hora 
se dal také na komunismus, pak přešel do "Českého slova" a 
jak v "Sudém právu", kde ho vystřídal Bouček a pak Trojan, 
tak i v "Českém slově" působil v kulturní rubrice. Wildeho 
a pak Vaňka z "Národní politiky" vystřídal u soudu Josef 
Hais-Týnecký, více známý jako velmi protiklerikální romano
pisec« Za "Právo lidu" se u soudu objevila Stivínova milosten- 
ka Krista Vondráčková. "Národní li ■W' soudní síň trvale za
nedbávaly. Přišli pak ještě jiní lidé, jako František Němec, 
Karel Poláček a s příchodem nových lidí bursa ztratila 
mnoho na významu.Každý pracoval více méně na vlastní pěst 
a spolupráce byla mnohem individuálnější, zejména při vel
kých procesech, o nichž se referovalo doslovně, nebo při 
velkých politických procesech, kdy soud-laičkářům do řemesla 
fušovali političtí redaktoři. Novým soudničkářům však normál
ne na faktech mnoho nezáleželo.Nejeden "případ", o němž re
ferovali, se vůbec nepřihodil. Ovšem pořád zůstali někteří, 
kteří holdovali staré tradici,jako na příklad těžkopádný 
Jaroslav Hrabánek z "času" a pak pozdějšího "Národního osvo
bození". Byli však v menšině.

Když jsem šel prvně k soudu,&ekl mi arne Laurin,že 
jdu studovat pathologii společnosti a že prvním předpokladem 
dobrého soudničkáře je, kromě střízlivé a soudné mysli a 
znalosti věci také schopnost dívat se na lidi s porozuměním 
a soucitem.Uložil mi, abych si náležitě pročetl trestní řád 
a trestní zákonek,stejně jako Dostojevského "Zločin a trest" 
a Mason-Forrestierovu knihu "Advokátovo svědomí". Nevím, do 
jaké míry jsem vyhověl LaurinovČ doktrině,ale považoval jsem 
ji a dosud považuji za správnou. Nová generace novinářů do
spěla k názoru,že hlavní věcí je $apsát zábavně, mít 
švaůdu, i když to zesměšňuje a zlehčuje lidi, trpící chybami 
vlastními nebo cizích lidí, nebo i když to znamená jedno z 
nejhorších provinění novináře, totiž napsat vědomou nepravdu.
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Život soudničkáře byl tedy celkem příjemný a ne prá
ve namáhavý. V pozdějších dobách jsem si nemohl dovolit, abych 
si s Oldřichem Bankem zajel parníčkem na výlet a vrátil se 
hodně pozdě do kavárny, kde jsem dostal všechno potřebné,abych 
napsal referát,jakobych byl celý den poctivě pracoval. Ale 
doby, kdy člověka vytáhli z postele, telefonem odvolali z 
divadla nebo dokonce z dovolené a kdy uzhán jsa nemocným 
jsem byl povolán do redakce se žádostí, abych si nemoc odlo
žil na '’klidnější časy”, jež nikdy nepřišly, byly něčím, o 
čem se člověku tehdy ani nezdálo. Ale všechny nás poháněly 
ambice do jiných rubrik,tehdy váženějších a ovsem lépe pla
cených. (Budiž zde však hned konstatováno,že výjimkou byl 
novinář, jehož životní filosofií bylo pracovat jen za pení
ze.) Noviny,žijící dosud podle starých tradic považovaly

v vi/ v /všechno co souviselo s nepolitickou pepoť-túofi. za něco vhodné
ho jen pro začátečníky, nebo pro ty, kteří se k ničemu lepší
mu nehodili. Lidé jako Ignát Herrmann byli výjimkou a ne 
pravidlem. Na mladých novinářích se však tehdy požadovalo, 
aby začínalľ’od píky" a naučili se "řemeslu" po všech jeho 
stránkách. Po této stránce byl pro mne rok u soudu velikou a 
důležitou školou. Samotář od narození se sklonem utápět se v 
knihách a teoriích byl nucen dívat se na „t-vot v jeho ne^smut- 
nějsích a nejtrapnějších projevech. Teprve po letech jsem si 
uvědomil, jak mi to prospělo.
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Proces Vlasák kontra Tuková ústředna

Proces, v němž se utkal účetní Vlasák s Tukovou ústřed
nou byl prvním procesem, jemuž jsem byl v žitotě přítomen 
a také prvním, o němž jsem referoval, jím jsem vlastně za
hájil svou profesionální dráhu novináře, i když dosud jen 
na řádkový honorář. AŽ do té chvíle, kdy jsem vešel prvně 
do budovy zemského co trestního soudu jsem byl jen externím 
spolupracovníkem "Tribuny'’.Tímto procesem jsem se stal 
pravidelným zpravodajem, který po xkumšms zkušebním období, 
jež bylo mnohem kratší, než jsem myslel,přešel na řádný 
plat a byl hlášen novinářské organisaci jako člen redakce. 
Ale tento proces měl pro mne ještě jednu důležitost .Jeh;o 
dozvuky, k nimž došlo právě o rok později, mne vedly k to
mu, že jsem přerušil všechny styky s "Tribunou" a ±mkm risko
val tak, že mé první místo v novinách bude i mým posle dním » 

Nestalo se tak, ale vzpomínka na konflikt je dosud 
živá.Bylo to prvně v mém životě, kdy jsem měl příležitost 
riskovat existenci za své přesvědčení. Nebylo to posledně, 
kdy jsem na sebe toto risiko vzal.

Z vlastního sporu Vlasáka proti ústředně, vedené ná
rodně sociálním poslancem Vojnou(si dnes už vlastně nic ne
pamatuji. Účetní Vlasák., zaměstnaný v této ústředně, zříze
né rakouskou vládou a pokračující ve své činnosti v republi
ce, pokud nebyla zrušena, přišel tam na různé nepořádky a 
snad i na případy nepoctivosti. Jako muž poctivý na to upo
zornil a jakr muč výbušného temperamentu tak učinil způsobem 
tak důrazným a málo ohleduplným,že se jeho obvinění nedalo 
přejít pokrčením ramen, ale také že se vystavil mnoha úto
kům. Protože byl ve styku s velkoobchodníkem Burianem,jenž 
byl jeden čas přednostou nákupčí komise čs. vlády, vyslané 
do Francie, aby tam skoupila potravinové a snad i jiné 
přebytky zásob americké armády , jež americká vláda nehodla
la odvézti znova domů a raději je odppDdala potřebným spojen- 
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cum celkem za pakatel, mohl se opřít ve svém obvinění správy 
ústředny o informace autentické. Ani velkoobchodník Burian 
nebyl právě úzkostlivý ve výběru svých slov když narazil na 
něeo, co se mu zdálo korupcí. A tak hospodaření s konservami 
masa a tuků, dopravenými z amerických skladišti ve Francii a 
s jinýmizásobami tuků , získávanými z vnitrozemských dodá
vek, se stalo předmětem sporu.

Proces jasně dokázal,že v ústředně nepořádek byl a že 
tam došlo také k různým nepoctivostem.AČ Vlasák volil metodu 
jež nespočívala práve na služebních předpisech; pravdu měl a 
soud to také uznal, přelíčení trvalo několik dnů a skončilo
Vlasákovým vítězstvím. Byla to první korupční aféra, na níž 
jsem narazil a jistě jedna z prvních, jež byla provětrána v 
mladé republice. Právě ve dnech radostného optimismu ,kdy se 
nám všem zdálo,že svoboda náš život očistila, noviny aféře 
věnovaly mnoho místa a hodně pohoršení.

Byl jsem naprosto nezkušený aačátecník a proto jsem ve 
svých referátech o tomto procesu zašel nepochybně mnohem dále, 
než bylo radno. Psal jsem hodně stranicky - byla to doba,kdy 
pro mne dosud byly věci buč naprosto bífé nebo naprosto čer
né - a stál jsem za Vlasákem a jeho podporovatelem Buriánem 
poněkud horlivěji a důrazněji, než jsegi měl. Ne,že by nebyli 
této podpory zasluhovali, protože korupci je potřebí vymýtit 
a na korupčníky musí rozhodně býti přísnost. Ale trvalo 
nějaký čas než jsem pochopil,že novinář není soudcem, 

jeho hlavním úkolem je referovat- pokud ne
píše kritický Článek ,ale referát- a že i když má s důrazem 
a pevností stát za svým přesvědčením a potírat všechny zlo
řády na které narazí, má tak učinit způsobem klidným,objektiv- 
ním a nedat se svésti k přílišné stranickosti. Ovšem, i objek- 

lUľnosti se musí člověk učit a pro novináře je toto učení 
zvláště obtížné, protože i na podřízeném místě vládne velikou 
mocí a proto je zvláště důležité, aby se naučil být objektiv
ním a nikdy se tomu nezpronevěřil.
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To,že proces vzbudil veliký zájem a že trval několik 
dní, bylo dobrým zahájením mé zpravodajské činnosti.Pří
pad, v podstatě jednoduchý, poskytl mi vítanou příležitost 
se zapracovat, než přijdou případy poněkud nesnadnější. Po
rovnáním referátů ostatních listů,zpravidla zdrželivějších 
než byl můj, jsem mohl nalézti trochu správnější metodu psa 
ní "soudniček”. Nicméně, i jinak velmi přísný kritik Lau
rin mé Referáty přijal a dal do tisku a dokonce mne neprod
leně doporučil, s^^áyní radě, aby mne přijala za řádného čle 
na redakce. ^i^Mófelíku Burianovi jsem nalezl velkého 
přítele a příznivce, jenž na mně viděl jen jednu vadu a 
chybu ‘.nepracoval jsem pro "Národní listy", jejichž byl ne
ochvejným stoupencem.

Mnohem později jsem poznal, jak velkou výhodou bylo 
pro mne,že jsem začal tímto procesem. Všechno v něm bylo od 
samého počatím jasné, nebyly zde žádné složité problémy,žád 
né právnické finesy. Vina byla zřejmě na straně jedné a 
pravda byla na straně druhé. Referát byl snadný a neukládal 
začátečníku úkol na který by nebyl ani stačil, aby totiž 
hledal složitou a často velmi zastřenou pravdu. V nejednom 
pDocesu,jemuž jsem byl později přítomen, vypadal konečný 
úsudek jinak než počáteční a bylo poířebí si uložit hodně 
újmy, aby člověk nepředbíhal s úsudkem a nebral žalobní 
spis za nezlomný důkaz pravdy. ^Začátečník,který přisel 
k soudu bez novinářských a často i bez životních zkušeností 
se zprvu podobal až příliš Holbergovu "konváři politiku". 
Zkušenost ho naučila nevěřit přílišně ani obžalobě ani 
obhajobě a dívat se kriticky i na soudce, ač, což je nutno 
zde Jcíci, omylný anebo zaujatý soudce byl u nás výjimkou 
převelikou. Ale soudce byl vázán paragrafy a často měl 
člověk pocit, že kdo byl podle zákona odsouzen,měl býti 
podle spravedlnostVosv^ozen a že kdo byl podle zákona osvo
bozen neměl vyjiti bez trestu. Angličané říkají,že "zákon 
je osel".Někdy to platí na soudce a někdy také na
novináře. Nejsem si tak docela jist,že to někdy neplatilo 
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také hx na mne,ac k mému velikému uspokojení se mi dostalo 
od samého počátku více přívětivých úmHdikůxaixpKE posudků 
mých referátů, než jsem ve svých počátečních obavách doufal.

V procesu se mimo jiné mihlo také jméno pana Ábelesa, 
československého státního občana, usedlého v Paříži. Mihlo 
se jen a jeho spojitost s celou aférou se zdála tak podruž
ná, že se soud jím nezabýval. Jeho jméno přehlédl i tisk, 
ač Burián i Vlasák mně - a zřejme ovšem také jiným kolegům- 
o něm vyprávěli,že je do případu -ttamočen až pod uši. Ned
bal jsem, jako nedbali ostatní kolegové a jméno pana Abele- 
sa se objevilo o #ok později v souvislosti s aférou Hlaváčka 
a banky Bohemie. Tato aféra mne vedla,že jsem odešel z 
/Tribuny'1 a přibouchl za sebou dveře.
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Ma první novinářská kampaň

Jako začátečník, sloužící v novinách v podřízeném postavení,jehož 
referáty ze soudní síně byly dlouho přísně kontrolovány a pohlíženy, 
měl jsem pranepatrný podíl na obrovské moci tisku. Brzy jsem však po
znal, že i vjpodružném postavení vládnu větší mocí,než jsem si myslel. 

Mým úkolem bylo ovšem sdělovat především fakta,ale novinách nikdy ne
bylo a nikdy nebude dost místa pro všechna ale jen pro jejich
výběr a i při snaze po největší objektivnosti je tento výběr nutně 
ovlivňován subjektivním nazíráním. Hned na počátku své novinářské drá
hy jsem dostal jedno praktické poučení,jak veliká moc způsobit dobro a 
napáchat zlo je dána do rukou novináře tím,že může volit mezi skuteč
nostmi, jež veřejnosti sdělí nebo vynechá. Tím spíše pak ještě,přidá-li 
k tomu svůj úsudek. Do novin jsem přišel v době,kdy tisk začal se te
prve vymaňovat z malých předválečných poměrů a kdy my mladí jsme byli 
dosud v menšině proti starším a zkušenějším kolegům, kteří přímo nava
zovali na starou a přísnou novinářskou tradici, vyrůstající ze samých 
počátků českého žurnalismu. Ale staří kvapně mizeli v záplavě nás no- 
vých - noviny se rozšiřovaly, přebývalo jich a starých novinářů
nebylo nikdy dost, aby zaplnili všechny mezery. Budování státu odčerpa
lo mnoho novinářů z redakcí do jiných funkcí a tak se velmi brzy ocit
li předváleční novináři v menšině. Štastné noviny, jež jich měly dost, aby 
udržely svou tradici - nové listy byly rády, jestliže měly malou hrst
ku zkušených kolegů, kteří mohli být rádci a vůdci těm mladým.

Za svého aktivního působení v tisku jsem měl mnohou příležitost 
různým lidem prospět, jako jsem mohl mnohé přísně a nepříznivě k je
jich škodě soudit a kritisovat. Nechci sám usuzovat, byl-li jsem při 
tom vždy moudrý a spravedLivý, jak jsem si přál a jak jsem vždy věřil, 
0 tom soud přísluší jiným. Nepochybně jsem se občas mýlil,ale jsem 
si dosud jist, že jsem nikomu nekřivdil úmyslně,ač se obávám,že jsem 
tak «fôqa/ učinil nemaje^Saía^ímyslu. Kampaní, jichž jsem se aktivně 

účasťKil bylo mnoho a také já jsem byl někdy obětí kampaní, namířených 
proti listům, korporacím^rganis acím , v nichž jsem působil, nebo do

konce přímo zaměřených proti mně. Těžko si vzpomenout na všechny ty
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ty půtky, jimiž je vyplněn život novinářův, zejména, když většina jeho 
působení byla v politické rubrice. Nemohu však ÜSSWSS^^'na? první pří-

v
pad, kdy jsem použil svého pera, abych otolivnil alespoň v malém událos-
ti.Pamatuji se na to nejen proto,že to byl první případy ale také že to
byl první případ, kdy jsem byl konfiskován. Měl jsem těch konfiskací za 
svého života hodně, jddnou mi škrtli celý čláhek váetně mého podpisu a 
kolegové dlouho humorně uvažovali, zda se nedopouštím trestního činu, 
když napíši své jméno,protoýe i ono bylo zabaveno. Ale první konfiskace, 
právní kampaň, to jsou věci, jež si ělověk pamatuje.

Nějak jsem se dozvěděl o případu, projednávaném před okresním soudem 
na Královských Vinohradech,kam jsem jinak nechodíval,protože zájem nás 
všech soudních zpravodaji se soustředoval především a skoro výhradně na 

zemský co trestní soud. Slo o rušeni držby, coz byla zase věc málo zají
mavá. Podstatou sporu bylo toto: manželka jednoho rakouského záložního 

důstojníka, jenž upadl do ruského zajetí a slibužil jako důstojník v 
čs,legiích.na Rusi, dostala od něho zprávu,že se vrací s jedním z prv
ních transportů ze Sibiře přes Japonsko a Spojené státy. Se svou malou 
dcerkou, tartan kterou její otec nikdy ještě neviděl, bydlela u rodičů 
ve Štěchovicích. Obrátila se na pražský bytový úřad, aby jí byl přidělen 
byt.Tehdy byla v Praze hrozná bytová nouze a dostat byt bylo opravdu 
nesnadné.

Bytový úřad jí přidělil byt někde na Vinohradech a dosavadní nájem
ník slíbil,že byt vyklidí do určité doby, ale splnění slibu ustavičně 
odkládal. Jednoho dne sáhla ona paní k svépomoci a zabrala byt, úřed
ně jí přidělený a věci onoho nájemníka dala do jednoho pokoje. Důsled
kem toho bylo,že onen nájemník na ni podal žalobu pro rušení držby.

Až sem nebylo na případu mnoho zajímavého. Nejsem právník a o záko
nech jsem mnoho nevěděl, ač, když jsem se stal soudním zpravodajem, 
koupil jsem si ihned trestní zákoník a trestní Žád a zběžně je 
Pro mou denní praxi to plně stačilo, Stejně jsem se zajímal jen o 
některé čistě očividné a větší trestní činy. Případy, jako rušení 
držby a majetkové spory zůstaly poo mne vždy záhadou.Všechno jsem po
suzoval podle svého docela neprávnického smyslu pro spravedlnost a ne 
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podle paragrafů. Celá věc se mi proto zdála docela jasná. Oné dámě byl 
úředně přidělen byt a starý nájemník slíbil,že se vystěhuje a slibu ne
dostál. Nedovedl jsem pochopit,že nalezl odvahu jít k soudu.Překvapilo 
mne, že se také soudce díval na věc jinak než já. Měl ovšem pravdu podle 
litery zákona,j^raVr^jna dáma si měla vymoci soudní rozkaz vystěhování

a neměla sahat k svépomoci. Vystěhování starého nájemníka měli provést 
soudní vykonavatelé a ne ona. Ale byla-li formálně v neprávu, byl v 
neprávu i onen nájemník a to měl soudce, po mém názoru, bráti na vědomí. 
Místo toho dával až příliš okatě na jevo svou nechut k manželce legioná
ře , kteří byli pro nás v té době něčím zrovna posvátným, a ke všemu 
pronesl ještě některé výroky, jež jsem od soudce opravdu nečekal.Neměl 
jsem tehdy jejftě velké zkušenosti se soudy, ale styk se zemským co 

trestním soudem vytvořil u mne představu, jak má vystupovat a mluvit 
nestranný soudce.

Při líčení byly frážky až příliš zatíženy proti obžalované. Soudce 
byl zjevně stranický, advokát žalobce energický a výbojný a zástupce 
žalované pasivní. Byl to bystrý jinak právník, známý sociálně demokra
tický pracovník na pražské radnici dr.Langer, ale do tohoto procesu se 
nehodil.Ustupoval jak soudci, tak i zástupci žalobce. Proces se prota
hoval a bylo zřejmé, že ona dáma proces prohraje.

Byl jsem rozezlen, protože se toto líčení před okresním soulem na 
Vinohradech podstatně lišilo od toho, co jsem viděl u jiných soudů. 
Napsal jsem proto několik příkrých poznámek o přelíčení a o soudci a 
vysloužil si tak svou první konfiskaci. To mne valně nebolelo.Co jsem

v
napsal četli alespoň na ministerstvu spravedlnosti. V redakci se na mne 
nezlobili. Dosud se totiž občasný konfiskace považovala za důkaz nezá
vislosti listu.

Do věci jsem se vložil i jinak. Doporučil jsem oné dámě, aby si na
šla jiného advokáta. Zašel jsem s jejím souhlasem za dr.Sebestou, jehož 
energické vystupování v jiném procesu jsem obdivoval a požádal ho, aby 
převzal její zastupování. Dr.Šebesta váhal. Eo jsem na něm žádal, pří
čilo se stavovským zvyklostem mezi advokáty.Ale dr.Langer,jakmile za
slechne by jeho klientka dala přednost jinému právnímu zástupci, 

ochotně se případu vzdal a dr.Šebestovi sdělil,že nemá nic proti tomu,
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n f 
ujme-li se tohoto případu. Dr.Langer o procesy tohoto druhu nestál a 

celou věc považoval za ztracenou. Dr.Sebesta si tedy dal říci,proces 
vzal do svých rukou a protože se nebál ani protistrany, ani soudce, 
proces vyhrál.

v
Věc tím neskončila. Má tisková kampaň měla za následek,že soudce 

byl nějakým způsobem odsunut na jiné místo. Neuvědomil jsem si tehdy, 
že jsem nandal soudcovskou nezávislost, kterou jsem vždy považoval za 
důležitou součástku demokratického zřízení.Ale nepochybuji,že všechno 
musí mít své meze, i ta nezávislost a nepřesaditelnost soudců. Soudce 
má být nezávislý, aby mohl být spravedlivý. Jakmile však své
ho postavení, aby dal průchod svým náladám nebo předsudkům, ztrácí ná
rok na výsadu, jež nepatří jeho osobě, ale jeho poslání ve státním spo
lečenství. Na spravedlnost mají totiž nárok i ti, kteří nemají možnost 
si přivolat novináře, jenž by veřejně yskxá pokáral porušení práva a 
spravedlnosti. A právo a spravedlnost jsou někdy opravdu v hlubokém 
rozporu s literou zákona. Onen soudce však nebyl jen formalistní- měl 
osobní nechut k legionářům.

Dáma,o kterou šle, byla manželkou pozdějšího ředitele Banky česko
slovenských legií dr.Sutha. Brzy mi sešla s očí,ač zůstala v přátel
ském styku s mou xduacžm starší sestrou. Její malá dceruška, kterou 
jsem několikráte viděl v jejím dětství, se po druhé světové válce 
objevila v Londýně jako manželka československého velvyslance v Británii 
dr.Kratochvíla. Tehdy jsem byl již v podstatném rozporu s polokomustic- 
kóu československou vládou a tak jsem se nepokusil navázat styky s ní 
a s jejím manželem. S dr.Kratochvílem jsem se sblížil až hodně později 
po jeho vzdání se funkce a zvěděl, že zemřela na následky pobytu v 
koncentračním táboře za nacistické áry.

Při této kmmnm kampani jsem prvně ochutnal moc, jíž poskytuje 
tištěné slovo. Příklad starších kolegů mne vedl, abych si dával dobrý 
pozor, než jsem jí užil znova. Později se stávalo celkem často?!,že 
mladí novináři- někdy věkem dost staří, aby měli rozum a smysl pro tra
dici - používali této moci bez rozvahy a přísného zpytování svědomí. 
Mým štěstím bylo,že jsem jako novinář rostl pod přísným dozorem.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 867



Rašínova měnová reforma.

Jedním z nejnaléhavějších, nejdůležitějších ale také 
nejobtížnějších úkolů, jež dolehly na mladou republiku! by
la potřeba odpoutat československou měnu - vlastně dosud 
neexistující- od rakouské.Nebyla to věc prestýže přehnané
ho nacionalismu, ale Železná nutnost uchránit naše hospo
dářství od pokračování inflace, bující nerušeně a ustavič
ně se stupňující v tom, co zbývalo ze staré monarchie. I 
po převratu obíhaly se zákonitou platností na našem území 
rakouská platidla, bankovky vydané Rakousko-Uherskou bankou 
ve Vídni a staré mince. Tyto peníze měly být kryty reserva
mi zlaw/a devis, ale válka tyto reservy skoro úplně zniči
la a oběh bankovek dostoupil astronomické výše, na níž by 
nestačily ani reservy, jež měla stará monarce^ie v den, kdy 
se pustila do své sebevražedné války. Ne dost na tom. Rakousko 
uherská banka pokračovala v tisku bankovek, jež dávala do 
oběhu. A tak krutá inflace, jež se stupňovala v Rakousku, 
postihovala i naše hospodářství a ohrožovala je.Ceny všech 
potřeb prudce stoupaly.

Potřeba mít vlastní měnu byla obecně uznávána,ale by
ly zde značné potíže. Měnové reservy, pfckud ještě ve Vídni 
byly, nebyly k naší disposici.Tisknout nové bankovky bez 
krytí se rovnalo vydání nových státních dluhopisů, po
výšených na platidla. Zprvu byla ovšem naděje, vzbuzená 
přehnaně optimistickými informacemi, jež poskytl dr.Beneš 
zástupcům Národního výboru, kteří v posledních dnech války 
přijeli za ním do Ženevy, že vítězní spojenci dají republi
ce do vínku značný peněžitý dar, který jí umožní postavit 
svou měnu na zdravou základnu. Jako jiné informace tak i 
tato se ukázala být pochybenou. Místo daru jsme museli 
převzít značnou část rakousko uherského státního dluhu, 
protože jsme převzali majetek státu na našem území, ač tento 
majetek byl zaplacen již daněmi, naxnx jimiž jsme nejen 
hradili co bylo zřízeno na našem území, ale dopláceli 

ještě na hospodářsky zaostalé země monarchie. Nejen to.
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Naši, podle tvrzení dr.Beneše nás tak milující spojenciynám 
dokonce uložili velmi značnou ” dávku za osvobození". A 
tak Bankovní úřad ministerstva financí, jemuž až do zříze
ní Národní banky československé připadl úkol spravovat mě
nové záležitosti a provádět pro stát i průmysl všechny fi
nanční transakce, mohl tedy vydávat jen státovky, kry nekry
té ničím, než důvěrou v Československou republiku.Jejich 
vydání vsak by bylo znamenalo toliko xy zvetseni obeživa, 
tedy inflace. Bylo tedy potřebí vyřešit především otázku 
co se má stát s rakouskými platidly, jež byly v rukou česko
slovenských občanů. Zrušit se je nedalo,proto že by to zname
nalo bídu a hospodářský rozvrat.

Vydání nových bankovek byl« však i technicky nesnadným 
úkolem. Bankovky, mají-li být uchráněny před paděláním, 
vyžádají si hodně času, než jsou zhotoveny.Tomu je tak i ve 
státech na to zařízených. Náš grafický průmysl na to zaří
zen a připraven nebyl.

Dlouhé odklady všaiftf nebyly možné a proto se dr.Alois 
Rašín, kteiý byl naŠím prvním a nejschopnějším ministrem 
financí^ rozhodl provésti svůj plán, v podstatě připravený 
již v době, kdy byl ještě vězněm v kriminále monarchie, 
Jeho plán byl docela odlišný od všeho, co se dosud v tomto 
směru podniklo. Bankovky Rakousko -uherské banky,obíhající 
na našem území měly být převzaty jako bankovkový dluh re
publikou, ale měly být odlišeny od ostatních tak, aby z 
ciziny nemohly pronikat nové. Aby se tak stalo, byly opatře
ny kolkem, na ně přilepeným.

Přípravy byly provedeny v největší tajnosti, i parla
ment se o tom dmxiažx dozvěděl až poslední den před zahá
jením celé akce. Kolky byly natištěny za největších bezpeč
nostních opatření. A aby výměna nekolkovaných bankovek byla 
provedena rychle a bez otřesů^ vypůjčil si dr.Raším pro 
republiku od peněžních ústavů - a byla to především Živno
stenská banka - všechny bankovky, jež mohly dočasně postrá
dat,Výměnou peněžní ústavy a poštovní úřady dostaly bankovky, 
opatrené již nalepeným kolkem. Občané byli vyzváni, aby si
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neprodleně vyměnili své peníze za okolkované. Stažené bankov
ky byly pak odeslány do Bankovního úřadu ministerstva finan
cí, kde byly okolkovány a vráceny do oběhu. Nekolkované ban
kovky pak ztratily svou platnost na území republiky,jež měla 
tak rázem vlastní měnu, i když mince zatím zůstaly v plat
nosti a byly postupně odstraňovány press všechny protesty 
rakouské vlády, jež byla zbavena možnosti zaplavovat naši 
republiku bezcennými penězi.

Výměna bankovek a vytvoření vlastní měny byly velkým 
úspěchem československého státu a hladkost, s níž bylo 
všechno provedeno, vzbudila obecný obdiv celého sveta.Tato 
výměna, jež založila Raši'novu slávu, byla jen částí jeho 
finančního plánu, jenž však, bohužel, neměl takového úspěchu, 
jako vytvoření československé měny.Dr.Rašín věřil, jako 
všichni národní hospodáři oné doby/ v nutnost
řádného krytí měny.Toto krytí oběživa mělo být získáno jednak- 
V poměrně malé míře- dobrovolnými sbírkami na zlatý poklad 
republikyve větší míře výnosem zahraničního obchodu,který 
pXinese j.epublice hodnotné devisy a valuty, jednak, a to 
hlavně, výnosem dávky z majetku, jež měla odčerpat nadbytek 
nekrytého oběživa a tak zmenšit nakimaisix potřebnou velikost 
reserv. Dr.Rašín doufal,že se mu podaří vrátit českoslo
venské koruně její kupní hodnotu z doby předválečné,ač v 
době, kdy začal provádět svou měnovou reformu (koncem února 
a počátkem března i9i<), se rovnala jiz jen méně než jedné 
desetině původní hodnoty. Rašínovi se skutečné podařilo 
dočasně zvednout kurs čs. koruny na jednu třetinu p.edvá- 
lečné hodnoty, ale další vývoj si vynutil ústup od tohoto 
plánu a Československá koruna byla stabiiisována na jedné 
desetině předválečné hodnoty, zatím co se koruna rakouská, 
koruna mačarská a německá marka £ tily nezadržitelně do 
hlubin,až se staly docela bezcennými.

Sbírky na Zlatý poklad republiky měly veliký úspěch, 
ač obyvatelstvo českých zemí ( o Slovensku a Podkarpatské 
Rusi ani nemluvě) nebylo tak bohaté, aby mohlo dát státu
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závratné částky. Účinek sbírky byl však především psycho
logický. Vzbudil nadšení a víru ve finanční politiku státu. 
I když výnos sbírky nemohl menu podepřít, dokázal,že obě
tavost v českém lidu nevymizela.

Zahraniční obchod Československé republiky přinesl 
ovšem naší měně oporu velmi podstatnou, ač náš průmysl trpěl 
dosud značným nedostatkem surovin a ač potřeba byla spí
še dovážet než dyvážet. Ale na našem území zůstaly asi čty
ři pětiny průmyslu staré monarchie a značná část jeho by
la orientována na vývog.^# tento potenciál se/žiíofcL náleži
té uplatnit až v pozdějších letech. Zatím to byl však cu
kerní průmysl, který zásoboval republiku zahraničními měna
mi. Cuk.'i/byl tehdy nazýván "bílým zlatém" a mohli jsme 
jej prodat mnohem více, než jsme dokázali vyrobit. 0 něko
lik let později jsme museli cukr prodávat do zahraničí za 
ceny mnohem nižší, než za jaké jsme jej uod^ÍF domácím 
spotřebitelům. V prvních dvou nebo třech letech po válce 
však nebylo nejmenší potuchy o nastávající krisi cukrovar
níckeho průmyslu. Pro nás to bylo požehnáním.

Těžištěm Rašínova plánu na nápravu měny byla ovšem 
jím projektovaná dávka z majetku, jež měla docela odčerpat 
nadbytečné oběŽivo.Rašín vycházel z úsudku,že inflace 
vystupňovala ceny všeho a že 
můfflnďnfccbEÓHmiia odčerpáním tohoto vzestupu při současném 
vrácení hodnoty měně, bude stát mít zdravou měnu a občané 
budou na tom jak byli.Méně peněz bude plattívíce. Teoreticky 
to bylo správné, ale jako tak mnohá teoretická úvaha byl® Co 
v nesouladu se životními zkušenostmi a v praxi se ukázal# 
neproveditelná.Nevěděli jsme tehdy,že deflace je stejným 
zlem jako inflace a že jedinou zdravou metodou je stabili- 
sace, zastavení inflace na úrovni, na kterou dospěla, což 
bylo provedeno první částí Rašínova plánu.

Prvním opatřením k odčerpání přebytečného oběživa, 
směnujícím k snížení hospodářských čísel bylo ustanovení,
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že P ii výměně nekolkovaných peněz za okolkované -až již 
na hotovosti nebo na vkladech- dostane každý občan jen 
200 KČ a ostatní peníze se mu připíší k dobru. Tato váza
nost nemela být ovšem trvalá a postupně byly uvolňovány dal
ší částky, ale určitá částka měla zůstat vázána, aby byla 
převedena na dávku z majetku. Zde však nastaly takové potí
že , že bylo potřebí činit různé výjimky,až 
nakonec tato část plánu padla docela pod stůl.

Byly-li potíže s částečnog výměnou peněz, byly ještě 
mnohem větší potíže s přípravou dávky z majetku jiného 
(nemovitého, akciového a pod.).Berní správy a berní úřady 
byly zaplaveny stohy papíru, v nichž uvázl celý plán. A 
pak byl dr.RaŠín zavražděn a jeho nástupci docela ustoupili 
od plánu na dávku z majetku jakožto prostředku nápravy mě- 
ay.

Nová československá měna narazila hned, na svém počát
ku na jednu docela nepředvídanou potíž. V době všeobecné 
inflace v Rakousku a Německu se Československé státovky 
staly hledaným zajištěním hodnotných platidel. Rakouské 
bankovky byly pašovány do Československa a ze všech stran 
světa se hnnuli padělatelé, aby výrobou poměrně snadno 
zhotovitelných kolků změnili bezcenný papír v BLanmxmgmxEä 
platidla opravdu hodnotná.Kolky byly poměrně jednoduché 
a padělatelé neměli s nimi mnoho pMáce.A soudy měly najed
nou nejen mnoho práce s odsuzováním těchto penězokazů, 
ale stály před zajímavým právním problémem: je kolek neodluč 
nou částí papírových peněz, je fminwMXKixjc padělání kolků 
paděláním frankovek? Byl jsem přítomen několika procesům, 
při nichž právníci štípali vlas,ač to mému neprávnickému 
rozumu bylo docela nepochopitelné. Na štěstí se podařilo 
získat někde v Americe rytiny nepoužívaných JxeK bankovek, 
jež po drobné úpravě mohly posloužit k tisku prvních česko
slovenských nesnadno paděláte Iných bankovek.Okolkováné 
bankovky se dostaly na zasiouž^ý odpočinek.

Přes všechny potíže a některé nezdary byla Rašínova
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měnová x*eforma snad nejdůlešitějším a nejprospěšnějším 
opatřením z prvních let republiky. Je taká na večná easy 
pomníkem velikáho muže a poctivého vlastence, jenž za své
ho života byl vystaven takovému ostouzení, který byl Ra
kouskem dvakráte odsouzen a zbaven doktorátu a nakonec 
zavražděn popletencem ze skupiny zrádného profesova Zdeňka 
Nejedlého.

0 československé finanční reformě referoval s obdivem 
všechen zahraniční tisk a mnoho z dobrá povesti, jíž se 
republika těšila, vyplynulo z této nápravy měny a její trva
lé pevnosti. Bco nás ovšem znamenala zdravý základ našeho 
hospodářství.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 873



M

Vzpoura v Železné Rudě

Jedním z nejzajímavějších procesů, jimž jsem byl 
přítomen jako soudní zpravodaj, bylo trestní řízení, vedené 
proti účastníkům vzpoury v Železné Rudě. Proces sám mel zají
mavou předehru.

Někdy v letě 1919 byly redakce denních listů upozor
něny státním zastupitelstvím, jež mělo na starosti censuru 
tisku,že budou zabaveny všechny zprávy o událostech v Želez
né Rudě, jež by se ocitly v novinách.Železná Ruda, na hrani
cích s Bavorskem,bylo místo hodne odlehlé. Pro většinu z 
nás to byl jen železniční uzel na hranicích, místo, o něž se 
nikdo nezajímal. Noviny tam neměly zpravodaje a nikdo také ne
věděl, Že se tam něco přihodilo. Upozornění se strany úřadů 
vzbudilo ihned v Redakcích dohady, ale nic více. Zpravodajská 
stránka novin byla ještě dost značně zanedbávána a redakce ne
měly dost reportérů,aby vyslaly někoho, kdo by zjistil, co, 
se vlastně stalo. 0 několik let později by takové Úporné nm' 
bylo postačilo, aby Železná Ruda byla okamžitě zaplavena re
portéry ze všech denních listg.

0 několik dnůp později mi sdělil Arne Laurin,že se 
u divisního soudu bude v brzku projednávat proces proti rus
kým legionářům, kteří se vzbouřili proti svým představeným a 
že by bylo záhodno opatřit si o tom informace, protože věc je 
zatím přísně tajena. Jeho informace pocházela od některého 
advokáta, který o věci slyíel. Vypravil jsem se tedy k divis- 
nímu soudu, kde jsem vŠak narazil na neprostupnou zeč mlčení. 
Nemohou mi dát žádnou informaci, nic sami nevědí a byl jsem 
patrně mystifikován. Vrátil jsem se tedy s nepořízenou do re
dakce, kde Laurin pronesl své energické diktun: ” my vás ne
platíme, abyste nám říkal,že nemůže nějakou zprávu opatřit, 
ale abyste zprávu opatřil. Jděte a přineste zprávu". Vrátil 
jsem se tedy znova k divisnímu soudu.
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Situace vypadala hodné beznadějná, ale na štěstí
kolega z "Venkova" Oldřich Daněk, tehdy již můj nejmilejší 
přítel, i když ne dos^id švakr , s nímž jsem se poctivě dě
lil o všechny informace, se někde dozvěděl, že u divisního 
soudu mají již hotový žalobní spis proti vzbouřencům v že
lezné Rudě a že dr. Grtlnbaum, jenž bude zastupovat některé 
obžalované ex offo( to jest bezplatně) ví, v které kancelá
ři ten spis je. Udeřili jsme na dr. Grttnbauma, jenž se ničím 
netajil a zahrnul nás stížnostmi,že soud proti vŠem zvyklos
tem dělá z věci takové tajnosti,že žalobní spis nevydal ani 
obhájcům. Také obžalovaní nedostali žalobu do ruky, ale byla 
jim jen přečtena ve vazbě. To ztěžuje práci obhajobě a dr. 
Grtlnbaum soudil,že je v zájmu spravedlnosti, aby se do toho 
vložil tisk. Poradil nám, abychom si žalobní spis opatřili 
způsobem, jejž on jako advokát použít nemůže. Svedl nás s 
vojenským písařem, jenž nám přislíbil,že nedostaneme-li ža
lobní spis normálním způsobem, zapůjčí nám jej na jednu noc 
za malou odměnu. Jeho požadavkem bylo, kromě zachování na
prostého tajemství, aby žaloba byla vyzvednuta od něho 
diskrétně na konci úředních hodin a vrácena ráno před počát
kem úředních hodin.

Zašli jsme nejdříve k vojenskému prokurátorovi 
plukovníku Adamovi, jemuž jsme řekli,že víme o existenci ža
lobního spisu a zdůraznili, že u soudů s aivilisty se státní 
zástupci nijak nerozpakují nechat novináře nahlédnout do 
obžalovacího spisu a ochotně jim poskytnou všechny informace, 
jichž potřebují. Plukovník Adam nás však bryskně odmítl.

Zašli jsme k předsedovi senátu, majoru auditoru Staňkovi. 
Ryl vlídný, ale také odmítl vyhovět. Nezbylo tedy, než po
užít pomoci onoho vojenského písaře. Dali jsme mu jeho odmě
nu a telefonovali do svých redakcí, aby důvěryhodné písařky 
na stroji zifstalj/v redakcích k naší dispolia na práci přes 
čas. Žalobní spis jsme rozdělili na dvě poloviny ( měl hodně 
přes sto stran) a dali jej opsat s průklepem. Ráno jsme za
se žalobu spojili v jednotný celek a vrátili.

Měli jsme dlouhý tahák, ale co s ním? Dokud není
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EHžffiEáfeni žaloba přečtena v soudní síni, nesmí/být publikována 
a ač i tak bychom byli měli značný náskok před ostatními ko
legy tím,že bychom byli měli zpracovanou složitou materii za
tím co oni by ji museli zpracovávat podle toho, co slyšeli v 
soudní síni,takže pochopitelně by naše referáty byly obsažněj
ší a pro nás méně namáhavé, přece jen se nám nezdálo,že by 
tak dobrá věc, jako tato informace, neměla být důkladněji vy
užita. Dohodli jsme se tedy,že navrhneme našim redakcím,že 
bychom použili žalobního spisu k "reportáži". Otiskneme její 
podstatn^obsah jako "zjištění zpravodaje, jejž jsme vyslali 
do železné Rudy". Touto formou jsme také reportáž o událostech 
v Železné Rudě vyrobili v Praze. Měli jsme dobrou a úspěšnou 
reportáž na tři pokračování("Venkov" jen na dvě), jež vzbudi
la u ostatních kolegů mnoho závisti. Její hlavní vadou bylo,že 
jsme příliš věřili žalobnímu spisu a že naše líčení bylo pro
to trochu nespravedlivě namířeno proti vzbouřencům. Ale to 
jsme poznali až při soudním přelíčení samém, při němž se sympa
tie všech novinářů bez výjimky přiklonily k obžalovaným a pro
ti obžalobět

Go se vlastně stalo v Železné Rudě? Část českoslo
venských dobrovolců v Rusku pod velením majora Čeřenského bo
jovala po boku generála Kox*nilova proti bolševikům a po poráž
ce kornilovců se dostala domů přes Polsko. Byl to první legio
nářský 5útvar z Ruska, jenž se dostal do Československa a jeho 
část byla posádkou v Železné Audě,kde byla skoro úplně isolo
vána od normálního života a vydána na pospas nejdivočejším 
pověstem, jež tehdy začaly kolovat v republice. Těch pověstí 
bylo tehdy víc neŽ dost, ha jedné'straně byla sociálně demo
kratická strana a do značné míry také i strana československých 
(národních) socialistů rozkládána komunistickou agitací, na 
druhé straně se objevovaly krajně nacionalistické skupiny, ja
ko na příklad "husitské ženy", jež organisovaly demonstrace 
proti "politikům, kteří vezní presidenta Masaryka". Některé 
z těchto divokých pověstí pronikly do železné Rudy a nelze se 
příliš divit,že vojáci, kteří přišli ze země revolučních pře-
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vratů, se dlouho nerozpakovali zasáhnout stejným způsobem, jako 
to činili v Rusku.Slyšeli,že president Masaryk je vězněm na 
Hradě a rozhodli se ^stáhnout na Prahu a osvobodit ho. Nikdo 
se gim nepostavil v cestu, nikdo se nepokusil jim věc vymlu
vit a tak pod velením práporčíka Kratochvíla táhli na Prahu. 

Když o tom došla zpráva do if’rahy, nevěděly úřady co 
podniknout. Generál Hasal z vojenské kanceláře presidenta re
publiky ( nevím ovšem, byl-li již tehdy generálem, či byl-li 
jen plukovníkem) byl poslán, aby se vzbouřenci vyjednával.Za
stihl je někde u Kladna, promluvil s nimi, vyložil jim nesmy
slnost jejich počínání a požádal je, aby se vrátili a že všech
no bude v pořádku. Legionáři si dali říci, práporčík Krato
chvíl dal povel k pochodu nazpět a všechno se zdálo v nejlep
ším pořádku. Do novin se nic nedostalo a kdyby státní zastupi
telství nebylo hrozilo novinám konfiskací, nebylo by se ještě 
hodně dlouho nic nedostalo na veřejnost. A protože procesy 
před ámxmmráxmxs Eradam vojenskými soudy obvykle tisk nezajímaly 
a novináři dávali přednost chodit na Karlovo náměstí k zem
skému soudu, byl by i případný proces patrně proklouzl nepozo
rovaně.

Ale všechno nebylo v pořádku. Sotva se vzbouření vojá
ci vrátili, xä? vzpomněly si vojenské úřady na vojenskou kázeň 
a zapomněly na Hasalův slib. Daly zatknout práporčíka Krato
chvíla a všechny účastníky pochodu- bylo jich asi 20- a 
zavezly je do Prahy do vojenské věznice v naději,že je budou 
moci hezky potichu soudit a odsoudit.Ale"reportáž" Daňkova a 
moje, na níž takovou zásluhu mělo státní zastupitelství, jim 
udělala čáru přes rozpočet. 0 proces byl najednou velký zájem 
a všechny pražské deníky, i ty, jež normálnem procesy zaned
bávaly, vyslaly k přelíčení své zpravodaje.

Hned na samém počátku došlo k prudkému konfliktu mezi 
vojenským soudem a novináři. Přelíčení bylo určeno do mal é 
místnosti, do níž se kromě soudců, žalovaných, žalobce a 
obhájců vešla jen malá hrstka důstojníků,kteří měli líčení 
přihlížet. Pro novináře nezbylo místo, tím méně pak zde byly
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stolky,jaké byly pro ně připraveny u všech jiných soudů,aby 
si mohli činit poznámky.

Protestovali jsme proti tomuto uspořádání a odmítli 
jsme zaujmout místo vzadu,za důstojnickými dťřváky.Obhájci, 
kteří v tom viděli příležitost pro sebe velmi vhddnou,za
čali prohlašovat,že nebude-li připuštěna veřejnost, předsta
vovaná tiskem, dají svým klientům radu, aby odmítli vypovídat 
a sami že se vzdají zastupování. Soud se toho zalekl- tisk 
měl vždy v českých zemích veliký vliv a ani vojenské autori
ty si nepřály dostat se do konfliktu s ním. A tak se soud 
přestěhoval do větší místnosti a následujícího dne jsme do
konce dostali i stolky.

Tento začátek procesu zavinil,že poměr mezi noviná
ři a soudem a zejména zástupcem obžaloby plukovníkem Adamem 
( který oyl později jedním z postižených v tak zvané benzi
nové aféře) byl napjatý a nepřívětivý. Plukovník Adam se ni
jak netajil svou nechutí k novinám a novinářům.xmxm Novináři 
mu to opláceli měrou vrchovatou. Aniž bychom se byli nějak 
dohadovali a smlouvali, začali jsme ho kritisovat ve svých 
referátech způsobem,jakým bychom se nikdy nebyli odvážili 
psát o funkcionáři státního zastupitelství u trestních sou
dů pro civilisty - ale tam bychom k tomu také nebyli měli 
nejmenších důvodů ,protože tam panovaly docela jiné mravy. 
Kritisovali jsme na příklad,že oslovoval svědka ’’desátníku” 
a dovozovali,že mu má říkat pane svědku, protože jinak uplat
ňuje svou hodnostní nadřaděnost proti osobě ve vojenské 
službě. Možná,že byl podle vojenského trestního řádu v prá
vu, ale nám nezáleželo na vojenských předpisech, ale na na
šem pojmu spravedlnosti. Ohražovali jsme se proti jeho příkré
mu vystupování proti obžalovaným. Patrně jsme nebyli docela 
spravedliví, snad jsme také ani nebyli v právu tam, kde šlo 
o lidi, jejichž provinění se proti vojenské kázni bylo doce
la nesporné, ale vystupování plukovníka Adama nás provokova
lo.Měli jsme také dojem,že major auditor Staně^ýjenž soudu 

předsedal, se na nás proto nezlobil. Byl pravým opakem plu-
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kovníka Adama, jemný a zdvořilý, bystrý právník, jenž brzy 
po skončení procesu opustil vojenskou justiční službu a veno
val se civilnímu právu.Ivlyslím,še se specialisoval na problé
my námořního práva.

Proces se nakonec zmenil v něco, co by bylo nemysli
telné u normálního trestního soudu. Dávali jsme obžalovaným 
v přestávkách cigarety a noviny, bavili se s nimi bez ohledu 
na straže,jež nevěděly co^dělat s tímto druhem neukázněných 
civilistů, na něž nestačil ani obávaný plukovník Adam. Snad 
jsme v obžalovaných svým počínáním vzbudili naději,že budou 
osvobozeni. Sami jsme věřili,že se tak stane, protože bylo 
docela nesporné,že dostali slib od generála Hasala. Gen.Kasal 
slib také před soudem doznal, ale popřel,že by vojenská kance
lář presidenta republiky měla právo takový slib dát, nebo že 
by zavazoval. V tom jsme viděli kus nepoctivé kasuistiky a na
psali o tom hodně nevlídných slov.

Nikdo z nás neměl sympatií k neposlušným vojákům ne
bo k lidem, kteří by povstáním chtěli měnit právní řád.Tito 
vzbouřenci měli však sympatie skoio všeho tisku. Všichni jsme 
v nich videli mlade, svedena a naivní muže, kteří svůj pošeti
lý čin provedli v dobrém úmyslu a kteří konečně nikomu a niče
mu neublížili. Oceňoval jsme že to byli legionáři,kteří se do

brovolně podfcavili do služeb národa. Byli jsme pohoršeni neschop
ností úřadů civilních i vojenských, jež včasným poučením mohli 
zabránit jejich pošetilému počínání a neučinily tak a byli 
jsme především pmnaxaHm pohněváni postupem zástupce KanoslámH 
vojenské kanceláře presidenta republiky, který sice dovedl 
jim dát slavnostní slib, ale nepostaral se nijak, aby tento 
slib byl splněn a respektován.S této strany stačilo slůvko a 
místo soudního přelíčení mohla být věc vyřízena disciplinárnim 
řízením. Československa armada v r. 1919 stejne nebyla nijakým 
vzorem dokonalé ukázněnosti. Spíše naopak.

Obžalovaní se chovali mužně a zvláštní sympatie si 
získal hlavní obžalovaný práporčík Kratochvíl. S řádem sv. 
Jiří na prsou bral na sebe klidně všechnu vinu. Jako hodnost

ně nejvyšší mezi nimi dal rozkaz a oni uposlechli a proto,
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jak řekl, má-li být už někdo trestán, má to být on a jen on. 
Nikdo jiný. Dostal taká nejvyšší trest: dva roky vezení a de
gradaci. Ostatní vyvázli každý s několika měsíci. Tresty 
nebyly kruté, ale bylo pošetilé,Že byli trestáni.Později by
li amnestováni. Co se s nimi dále dělo nevím.

K vojenskému soudu jsem přišel později ještě něko
likráte, ale případy byly méně zajímavé. Lekce, kterou jsme 
dali u příležitosti tohoto procesu divisnímu soudu účinkova
la. Novinář sice nebyl nikdy rád viděn ani u brigádního ani 
u divisního vojenského soudu, ale nkaika nikdo se již neodva
žoval dát to novinářům na jevo.
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Redakční děvče pro všechno

Při svém vzniku trpěla "Tribuna" mnohem více
než zavedené nebo později teprve založené t± listy tím,že 
v samých jejích počátcích nebyl v jejím redakčním zboru ani 
jeden zkušený profesionální novinář. Pravda,šéfredaktor 
listu HlaváČ^ byl až do úředního zastavení "Času” jeho 
parlamentním zpravodajem ve Vídni, ale nezdá se,že by 
byl oplýval znalostmi interní novinářské práce. Všichni 
ostatní členové redakce, nechť již byli nyní novináři z 
povolání, či placenými stálými externisty, byli v novinář
ské práci naprostými nováčky a museli se všemu učit od za
čátku.Mnozí z nich se o to ani nesnažili.I v pravidelném 
redakčním svazku byli více stálými přispěvateli, než řád
nými členy kolektivu. Arne Laurin, jako zástupce šéfredak
tora byl zde faktickým šéfem všech in/érních služeb a vycho
vatelem těch nováčků, kteří byli ochotni se něčemu naučit. 
Nevím, kde J^aurin sám získal své znalosti novinářské tech
niky. Zřejmě ji někde odkoukal a xxg jako rozený novinář 
se pokusy a chybami naučil všemu, co bylo potřebné.

Mezi novinářskými začátečníky měl ještě dr.V.J.Hau- 
ner jakési ponětí o novinářské práci. Ostatní však měli za 
sebou již jen jakousi publicistickou činnost a pyšni na 
ni považovali se za nezměrně povýšené nad ubohého soudnič- 
káře, jenž psal pro to, co oni považovali za méně inteli
gentní část čtenářstva.Mnozí z těchto velikánů, z nichž 4^ 
jenom Ferdinand Peroutka v novinách udržel, dívali 4^ 
na praktickou stránku novinářské práce jako na něco pod
řadného, jako na řemeslo, jež je dobré jen pro řemeslníka. 
Nemyslím ovšem,že je mohu kárat za tyto nesmyslné před
stavy.Než jsem přišel do novin měl jsem přesně stejné názo
ry. A ostatně jen jsem přišel do novin/již jsem se snažil
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dostat se v nich k něčemu "lepšímu"^a "vyššímu". Dlouho to 
ovšem nebyla politika, v níž jsem uvázl hned po svém odchodu
z"Tribuny".

Děvím přesně z jakého důvodu se rozhodl Laurin učinit 
mne svým učedníkem. Patrně to bylo proto,že rozhodně potře
boval někoho, kdo by znal novinářskou praki a že jsem byl 
jediným^ koho mohl zapřáhnout do všech prací,jež se naskyt
ly.Nemohl jsem se odvolávat na to,že mne vyčerpává nejaký 
"vznešený" resort.Možná,že u mne objevil schopnost se učitr 
Viděl-li ve mně novinářský talent jistě mi nic takového 
neprozradil. ípíše naopak. Neminulo dne, aby mne neujistil,že 
jsem se minul s povoláním a že se udržuji v novinách jen z 
jakési zvláštní shovívavosti správní rady - z jejíchž čle
nů jsem neznal ani jednoho - a ovšem i jeho mimořádné laska
vosti, jíž si nijak nezasluhuji. I taková vše, když jsem 
jednou v rukopisu udělal čárku kde měl být středník byla 
předmětem dlouhého kázání a doporučením, abych si nechal 
vrátit sobotáles.(Protože dnes už sotva kdo ví co je sobo- 
táles, žijící tak intensivně v obecné mluvě mé doby, uvádím, 
že za hodně starých dob se platil školní plat v sobotu,proto
sobotáles.)

Nemyslím,že jsem byl tehdy právě nadšen způsobem, jímž 
mne Laurin zaměstnával. Mel jsem dojem, že jsem využíván 
docela bezohledně, zejména když jsem mohl porovnávat mnohem 
pohodlnější život kolegů soudn^rlch zpravodajů, na nichž 
jejich listy zpravidla nechtěly více, než právě referát ze 
soudní síně.A nebýt dobrodiní novinářské bursy v Tůmovce 
nebyl bych asi stačil na všechno, co se na mně požadovalo. 
Reptal jsem na to hodně a teprve po odchodu z "Tribuny" 
jsem poznal, jaké dobrodiní mi Laurin prokázal, když mne 
donutil naučit se věcem, bez jejichž znalosti novinář zů
stává věcně jen spolupracovníkem listu a ne jeho redakto
rem.

Hnedjy prvních dnechjného členství v redakci usoudil 
Laurin,že má práce nemá končit dodáním referátu ze soudní 
sine. Trval na tom,ze musím zůstat v redakci tak dlouho,
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jako je tam on - často to bylo do půlnoci- jít s ním do sazár-
ny a asistovat mu při lámání listu. Organisovat uspořádání 
rukopisů pro sazbu a sazby do stránek je práce často přehlí
žená členy redakce, kteří řídí různé rubriky, píší články 
nebo dokonce úvodníky.Ale je to práce velmi důležitá, vyža
dující hodně cviku, trpělivosti, zkušeností a schopnosti 
učinit si představu jak budou noviny vypadat, až budou vy
tištěny .Vyžaduje i předvídavost, schopnost odhadnout^o^mů
že přijít v poslední minutě, aby na to bylo místo.
stránky něčím, co by mohlo počkat a překáží tomu, aby se 
tam dostalo něco důležitého co přišlo pozdě je stejnou chy
bou, jako čekat příliš dlouho a pak zatloukat místo výplně
mi, na nichž je až příliš vidět,že to jsou výplně. A při 
tom mají sázecí stroje svůj pravidelný výkon. Nelze je pře
tížit ani nechat zahálet.Nelze vyrábět sazbu, jež
zahálí nepoužita a pak když zastarala je zahozena. Tomu 
všemu jsem se učil v dlouhých a únavných hodinách pozdních
večerů.A pak jsem měl povinnost doprovázet Laurina k jeho 
domovu a cestou vyslechnout jeho přísná neho jízlivá ká
zání o chybách a omylech, jichž jsem se dopustil já, nebo 
jiní kolegové.

Laurinovi nestačilo,že vyplnil mé večery. Ani ve dne 
mne nechal zahálet. Jen jsem se objevil v redakci zahrnul 
mne novinami a dopisy, kde barevnou tužkou naznačil co 
chce mít zkráceně zpracované pro list. Nebyly to věci světo
borného významu, spx byly to hlavně různé informace. 
V mnoha listech se takové věci vyřizovaly vystřihnutím a 
nalepením na kus papíru, ale jednou ze zásad Laurinovy no
vinářské doktriny bylo,že nůžky a lepidlo neyatří do re
dakce, všechno se muselo zestručněné pečlivě přepsat. V tom 
měl naprostou pravdu a když jsem později dospěl k vyšší
mu postavení, vymáhal jsem totéž nemilosrdně na kolezích. 
£ylo to stručnější, lépe se to četlo, ale dalo to hroznou 
práci ,zabralo to hodně času a vyžadovalo to zase hodně
cviku, kteiy vsak byl zase novinári i jeho listu jen na 
prospěch.
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Ve snaze dostat se mezi ňlánkářskou elitu napsal jsem 
několik článků o nově organisované péči o mládež a o soůdu 
pro mladistvé provinilce. 0 tom se tehdy v novinách mnoho 
nepsalo. Redakční činitelé se na tyto články dívali dosti 
přezíravě, ale návštěv« jednoho z jakési organisace
pro péči o mladistvé provinilce, jenž se chtěl sejít s 
autorem článků (nepodepsáných ovšem), aby jej pozval k bliž
ší spolupráci, protože považovali jeho L o ovníet
za věci prospěšné, přiměla Laurina, aby mi dal povolení 
a vlastně uložil, abych psal více o věcech, o nichž nepíší 
jiní. Ovšem, %o bych sám chtěl, ale co mi vybral. Laurin 
byl hrozně zamilován do reportáží, jež do jednoho vídeň
ského deníku (myslím,že to byl Neues Wiener Journal) psal 
reportér, jenž, pokud se mohu upamatovat, se jmenoval 
Dietrichstein, nebo tak nějak.Proto miz uložil, abych si 
jich několik přečetl a podle toho vzoru a příkladu psal 
zábavné polobeletristické reportáže o pražských figurkách 
a zajímavostech. Určil je pro polední vydání "Tribuny”,jež 
řídil velký estét Josef Rodiček. Napsal jsem jich několik/ 
a Rodiček je otiskl s velkou nechutí, protože v nich spa
třoval vulgarisování tohoto poledníku, o jehož redigování 
stejně nestál. Pro neho bylo totiž jen nejmodernější umě
ní a hlavně ovšem divadlo, ač i o politice se někdy roze
psal s hlediska hlubokomysiného stoupence některých ideo
logií. Pokud jde o mé reportáže/nebyly jistě nijak vyni
kající. Laurin zapomněl,že reportér musí mít zkušenosti 
v oboru o němž píše a já o životě tehdy nevěděl nic , nebo 
skoro nic. Rromě toho, nemám reportérský talent. Ale 
alespoň mé reportáže o Bakulově útulku a jeho družině mě
ly tu cenu, že byly jedny z prvních, jež na tento podnik 
upozornily.

Plantážnický systém Laurinův byl brzy napodoben dvě
ma kolegy, kteří usoudili,že bych mohl docela dobře usnad
nit jejich práci. Prvním z nich byl kolega Gustav Stern, 
který po odchodu z "Tribuny” se stal ředitelem Strakonické

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 884



/Ifl/

fezy. Znova jsem se s ním sešel za druhé svetové 
války v Londýne, kd$ pracoval v některém z našich minister
stev. V "Tribuně" řídil národohospodářskou a sociální rub-
riku a docházení na bursu peněžní i psi pni plodinovou 
považoval za hrozné maření svého vzácného času. Usoudil,že 
bych tam mohl vždy v poledne zaskočit, opsat kursy a napsat 
několikařádkový referát o tendenci trhu. Vymohl si Laurino- 
vo schválení, jež hladce dostal , zavedl mne na bursu,před
stavil majiteli bankovního domu Lynn Lyon a bursovnímu řxx 
disponentu banky Union s doporučením,že mám napsat co mi 
oba páni řeknou. Chodil jsem tedjí na bursu, kde jsem se 
seznámil se zájfcupci "Národních listů" dr.Fouskem a Ant. 
Pimprem, kteří mi ochotně nadiktovali vždy co mám napsat, . 
protože pan Lyon se mi zdál trochu chytřejší,než bylo po
třebí.Pimpr se brzy stal mým velmi dobrým přítelem,od něhož 
jsem se dozvěděl mnoho věcí, netýkajících se bursy a novina
ření. Byl pak prvním šéfredaktorem "Národních listů" pod 
nímž jsem sloužil, když jsem se tam dostal.Zůstali jsme v 
srdečně přátelském styku i když se šéfredaktorství vzdal a 
vrátil se do národohospodářské rubliky.ampak

Také dr.V.J.Hauner, s nímž jsem se spřátelil velmi brzy, 
se mne otcovsky ujal a vynaložil všechno úsilí, aby mne za
přáhl do práce v jeho rubrice. Dr.Haunrr řídil zahraničně 
politickou rubriku listu a nutil mne, abych četl zahraniční 
noviny a vypisoval z nich drobné zajímavé zprávy.Chtěl na 
mně, abych se také pokoušel e souborné referáty o situaci v 
různých zemích a přímo mne nutil, abych zahraniční politi
ku studoval a o ní psal. Něco z toho,co jsem napsal bylo 
také otištěno. Tehdy se ještě ves mně neprobudil zájem o 
politiku vůbec a zahraniční zvlášt. Kromě toho, o světě jsem 
mnoho nevěděl a potřeboval^ůakysi čas,abych si učinil 

neurčitou představu o poměrech v cizině a vyznal se 
tak v tom, co jsem četl. Ale dr.Hauner mne k této práci 
přidržoval. TÍm mi otevřel cestu do zahraniční rubriky, do 
níž jsem veplul hned po svém odchodu z "Tribuny".
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Na počátku mého působení v "Tribuně" byl po nějaký 
čas Ferdinand Peroutka mou podporou.AŽ už to byla jeho ri
valita s Kodíčkem, který mne nemiloval,či co jiného, Pe
routka mi pomáhal. Půjčoval mi knihy, radil mi, abych si 
poradně prostudoval literaturu o pragmatismu, hlavně Berg- 
sona a jiné a snažil se mne infikovat svou zálibou v 
Ghestertonovi.Má positivistická výchova nedovolila, abych v 
tomto směru udělal valné pokroky a Chestertona jsem sice 
četl v originálu, ale nezamiloval se do něho ani trochu. 
Ale Peroutka si vymohl, což bylo pro mne zkušeností neoce
nitelnou, že si mne může někdy vzít do ústavodárného Národní
ho shromáždění.Byl jsem tam někdy sám bez něho ,ale refe
rát jsem ovšem nesměl napsat. To byla výsada elity.Směl 
jsem jen dodat materiál.Ale viděl jsem, co mi bylo velmi 
prospěšné v pozdější novinářské dráze.

Myslím,že jsem si svůj plat v "Tribuně" poctivě vyslou
žil. Byl jsem přece plně zaměstnaným děvčetem pro všechno, 
poskokem, jímž se vymetly všechny kouty,který musel zasko
čit za každého a při tom ovšem plnit svůj vlastní pracovní 
úvazek.Někdy jsam opravdu myslel,že jsem vykořisťován,ale 
uvažuji-li o tom dodatečně/mám dojem,že jsem měl vlastně 
platit "Tribuně" za to,že mi dala školení, jež mi usnadni
lo pozdější úspěšnou novinářskou dráhu. Když jsem " Tribu
nu" opustil, mohl jsem dělat cokoliv bylo potřebí,protože 
jsem do všeho fušoval již tam.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 886



Inflace u sousedů

Rašínova měnová reforma zachránila Československo a 
jeho lid bolestných a zhoubných zkušeností, jež dolehly na 
obyvatele Německa, Rakouska a Mačarska, stejně jako ostat
ně mnoha jiných zemí, zapletených tím či oním způsobem do 
války. Válka zp/ůsobila ve většině zemí sveta inflaci,tu 
větší/tu snnEx menší, protože setrfáíy válčících států roz
pakovaly financovat hrozná výdaje válečného dobrodružství 
daněmi nebo alespoň půjčkami a uchýlily se k laciné"vý- 
robě peněz’’, to jest rozmnožování# oběživa, ničím nekry
tého.Ze všech průmyslových podniků, kiomě těch, jež vy
ráběly zbraně a střelivo, největší zaměstnanosti se těši
ly tiskárny papírových peněz, bankovek a státovek. Po 
teto stránce nebylo značného rozdílu mezi moderním peně- 
zokazectvím Trojspolsku a Troj dohody .Rozdíl byl je^sjřWe- 

vládní ne odpovědnosti. Všude však byly vlády pod vli
vem "odborníků”, kteří nepoučeni zkušenostmi, zaznamena
nými v každé slušné učebnici dějin, soudili,že je pod
statný rozdíl mezi zlehčováním mincí z drahého kovu a 
potištěným papírem. Teorie profesorů Kappa a Keynese se 
těšily všeobecné oblibě, jako "moderní" a hlavně pohodl
né pro ministry financí a nestatečné vlády.

Konec války px znamenal ve většině států pokusy - 
někdy hodně nesmělé a neumělé - učinit konec tomuto šíle
nému počínání. V mnoha státech byl učiněn pokus vrátit 
měnám jejich stg^eou (kupní hodnotu. Některé státy se dosta
ly do křečí krise. I u nás selhal pokus vrátit
měně její původní hodnotu, jak zamýšlel Rašín a moudře 
jsme zůstali při tom, že jsme ji stabilisovali na jedné 
desetině někdejší kupní síly. V některých státech a to 
zejména v Německu, v Rakousku a Maďarsku se o nic takové
ho ani nepokusili. ( V Sovětském svazu věřili dokonce na 
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naivní teorii,že v socialistické společnosti lze se docela 
dobře obejiti bez peněz jako prostředku směny a proto 
záměrně tam peníze snehodnůtli docela .Teprve později mu
seli tento nesmysl revidovat.) Naši sousedé, o něž jsme 
z pochopitelných důvodu měli největší zájem, v tisku ban
kovek pokračovali a protože irulace má tendenci laviny, 
čím více bankovek natiskli, tím větší jich měli potřebu 
a tak museli tisk u. tavičně stupňovat.Smutný politický 
a sociálný vývoj těchto zemí byl do značné míry jen ne/- 

Jbytným důsledkem tohoto nerozumného, ba přímo zločinného 
počínání.

Peníze tam prostě ztratily cenu. Ztráta na jejich 
hodnotě byla tak značná,že lidé, jejichž majetek byl ve 
státních a jiných dluhopisech, úsporných vkladech u pe
něžních ústavů, nebo v jiných peněžitých pohledávkách,by
li docela ožebračeni, přišli o všechno. Stejně zle na tom 
byli ti, kteří pracovali za pevně stanovený plat nebo 
mzdy. I když jejich platy byly úměrně k poklesu kupní 
hodnoty peněz postupně zvyšovány - což se ovšem nedělo v 
mnoha případech, protože pokles kupní hodnoty peněz byl 
nakonec tak rychlý,že žádné zvyšování platů s ním nemohlo 
udržet kfrok, jejich peníze od jedné výplaty k druhé ztra
tily mnoho na cene. Ceny všeho, nejen životních potřeb 
a jiných nezbytností šíleně stoupaly a obchodníci, když 
zboží vyprodali - i když tak činili se zdánlivým značným 
ziskem - nemohli své zásoby obnovit.Peníze jež stržil^ 
měly vždy menší cenu a tak vznikla tendence hromadine 
peníze, ale zboží všech druhů. Zisky měli jen lidé,kteří 
získaly věcné hoanoty: domy, pozeWky, zboží jež se neka
zilo a dalo se hodne dlouho uchovávat,protože cena toho 
všeho stoupala úměrně k tomu, jak peníze pozbývaly na 
skutečné ceně. Prosperovali majitelé věcných hodnost, 
výnosných průmyslových podniků, stejně jako ti, kteří do
kázali nahromadit skvosty,šperky, drahé kovy a drahokamy. 
Bída, krutá bída dolehla nejen na dělnictvo, ale i na 

strední stav, jenž byl prakticky zničen.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 888



Jíl

Je ovšem pravda,že se státy zbavily svých obrovských 
vnitřních dluhů,protože dluhopisy naxmšnu..kdy vystavené 
na měnu kys± kdysi hodnotnou zněly nu čí za ně z se
v daných poměrech dalo stěží koupit krabičku zápalek.Stát 
mohl závratné částky, jež dluhoval svým věřitelům, zapla
tit bezcenným potištěným papírem. Stejně tomu bylo u 
velkoprůmysl vých podniků, jež své dluhy mohly splatit 
penězi, jež neměly ani zlomek hodnoty toho, co znamenala 
původní půjčka. Po prvé se v Evropě objevili všemocní fi
nanční magnáti, zasahující mocně do politiky a vnášející 
do ní zhoubné pivky.

Totonoddluženír' nepřineslo jen hrozné utrpení o- 
byva tel štva zenyyt, postižených pošetilými vládamiya zni
čení vrstev, jež za normálních okolností jsou páteří uspo
řádaného státního a národního společenství. Znamenalo 
také hroznou ztrátu majetkové podstaty státu a jeho oby
vatelstva. Státy, jež se zbavily vnitřních dluhů, byly 
nuceny uzavírat zahraniční půjčky v cizích měnách, nepodlé
hajících znehodnocení. Domácí obyvatelstvo bylo nuceno 
přijímají/bezcenný papír. Zahraniční věřitelé nebyli o- 
chotni tak Činit a také je k tomu nikdo nemohl donutit. 
Půjčovali dolary a libry a chtěli zaplacení v dolarech, 
librách, nebo ve zlatě. Stejně tomu bylo s průmyslem,kte
rý musel získávat Zahraniční půjčky v kmmaaskmxx: hodnotxié 
měně, aby získal z ciziny nezbytné suroviny, nebo stroj
ní zařízení. Zahraniční zájemci mohli snadno skoupit 
akcie zdravých podniků, pozemkový majetek a podobně. Na 
této příležitosti se přiživilo mnoho nesvědomitých, ale 
podnikavých lidí. Toto vyvlastňování postihlo i soukrom
níky, kteří, aby mohli nakoupit životní potřeby, museli 
vyprodávat poslední zbytky svého majetku,jako domy, dra
hý nábytek, skvosty, obrazy a pod.

V MacLarsku , v Rakousku a hlavně v Německu,kde vlá
da v dobe konfliktu s Francií o reparace měnu záměrné do- 
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razila, byl pomalu každý žebrák " milionářem”,protože ■ 
se za milion marek docela nic nekoupilo. Byl jsem v Německu
v době, kdy cizincům prodávali obálky se sbírkou"peněz" 
za pakatel. ( S poklesem ceny peněz jich
statek,že nestačilo státní podnikání kka a\kazďeBc sto
íl©saiu vydávalo "peníze” vlastní, stejně bezcenné jako ty, 
jež chrlila cedulová banka.) Mel jsem několik stomilióno

vých bankovek a sfaxtaim stálo to dohromady asi pětikorunu
v československé měně.

V Rakousktt/to nebylo tak hrozné jako v Německu,ale 
bylo to zrovna nepředstavitelné pro Čechoslováka, který 
považoval peníze za něco, co má cenu a za co se dostane 
vždy více a více zboží, protože ceny u nás klesaly.Když 
jsem jel služebně do Rakouska, vysmáli se mi přímo v praž
ské bance, v níž jsem chtěl koupit rakouské peníze a da
li mi radu, abych si vzal peníze československé a to v 
tak drobných bankovkách, jak jen mohu. Taxikář,který mne 
vezl od nádraží do hotelu,přijal velmi vděčně pětikorunu. 
Ubytoval jsem se v hotelu "Pošta”, jenž před válkou býval 
sídlem českých poslanců na říšské radě. Oznámil jsem tam, 
že budu platit v československých bankovkách a recepcio- 
nista px to přijal vděčné na vědomí. Nestáli o rakouské 
peníze, ale o cizí. A při večeři stáli u mne v přeuctivém 
postoji tři číšníci, aby mne obsloužili a když jsem dal 
každému velkomyslně po dvoukorunové bankovce jako zpro- 
pitné, klaněli se mi hluboce a Žlíiii^í^ine "Euer Gnaden”.
V Německu a v Rakousku jsem si za jejich inflace připa
dal jako multimilionář - opravdový a ne v jejich hadrech. 
Prvně a posledně v jaivotě jsem byl magnát.

Mnoho z toho, co se stalo u našich sousedů a v 
Evropě v pozdějších letech je vysvětlitelné hrůzami infla
ce. My jsme byli první, kteří energickým činem zastavili 
inflaci a uchránili náš lid následků finančního
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šílenství. Zásluha na tom patří především nezapomenutel
nému, ale dnes zapomíiMkému dr .Aloisů Rašínovi, prvnímu 
ministru financ/?republiky, lení ani v nezmenším pokusem 
umenšovat jeho zásluhu, když připomenu/,že jeho důmysl a 
energie by neuspěly, kdyby se mu nebylo dostalo podpory 
od tech činitelů, na nichž dsxz zdar jeho moudrého a od
vážného plánu plně spočíval, zásluha na tom patří tedy 
také první vládě republiky, jejímž předsedou byl dr.Karel 
Kramář,protože Rašínův plán přijala a předložila jej 
Národnímu shromáždění, tomuto shromáždění,že jej schváli
lo a jeho provedení dalo zákonný podklad.A konečně zá
sluhu měl tisk, jenž se plně postavil za Rašínův plán a 
celé naše národní společenství, jež pochopilo,že hospo
dářství nemůže být We zdravém stavu bez pevné a nekolísa- 
jícť měny a že lid, který nechce platit daně a uchyluje 
se k tisku bankovek, platí nakonec mnohem více inflací, 
než^Éý^ byl postižen daněmi sebe vyššími a sebe nepří
jemnějšími.

Denně jsme mohli vidět co znamená inflace 
hospodársky o Jaké má politické důsledky pro soudedy a pak 
i pro nás, jsme viděli až mnohem později.
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Německo v křečích

Zaměstnáni problémy budování státu nevěnovali jsme 
přílišnou pozornost okolnímu světu.Nezdálo se ani,ze by 
to bylo nějak zapotřebí. Válka skončila a vsec Ima moc 
na svět#' spadla do rukou vítězných mocností, jejichž 
zástupci se právě shromažďovali v Paříži, aby stanovi
li nový řád a zajisltli mír na věčné časy institucí »na
zvanou Společností národů. Z^venčí už nám nehrozilo ne
bezpečí.Ac jsme měli spory se sousedy, nemuseli jsme 
se jich obávat, pro to že jsme na 4|ě stačili .Jediný z nich, 
který mohl být vážným Nebezpečím byl v prachu - němec
ko se nám zdálo být tím posledním, kdo nás mohl ohrozit.

Tato naivní představa byla sdílena i lidmi jinak 
kritickými. Viktor Dyk, který v den převratu napsal 

'boj teprve nám nastává", napsal o několik dnů 
poz/ději tento epitaf:"Epitaf ještě,epitaf,jenž značíj 
úlevu v světě, radost pro všecXky.jVesele poutník mimo 
hrob ten kráčí:J Zde odpočívá Pámbu německý!" Německo, 
poražené ve své snaze ovládnout svět - to jest Evropu- 
přestalo v našich představách být činitelem mezinárod
ní politiky, ale jejím předmětem. A tak, nepozorni k 
mezinárodní politice vůbec, nesledovali jsme zahraničně 
politické tendence Německa, jež tehdy ostatně byly za
měřeny jen na záchranu toho, co se zachránit dalo. A 
vnitřní události v Německu, jež jsme sledovali s cel
kem nevelkým zájmem, zdály se plně potvrzovat tento náš 
odhad, ktexý byl nesprávný již proto,že -^aed v prvním 

roce po skončení války se objevily náznaky toho, co 
přišlo později.Neviděli jsme to - musím doznat,že jsem áLtv&o 
patřil k těm, kteří to neviděli.

Vedle klidné Československé republiky vypadalo Ně
mecko prvních měsíců po skončení války jako moře zmíta
né smrtonosnou bouří, jež tento kdysi tak mocný stát
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bezmocnějším a neškodnějším, než kterýkoliv z maličkých 
státečků Evropy. Ještě před samým skončením války došlo 
k vážným nepokojům na frontách a k vzpouře námořníků 
v Kielu. Byla to zejména ruská fronta a její etapa,jež 
podlehla radikalisaci. Nebyla to ovšem jen bolševická 
propaganda,ale sama struktura německých branných sil na 
této frontě, dlouho již považované za vedlejší, pro níž 
stačí divise početně oslabené, unavené boji «ZV západní 
frontě, jež byly na východ poslány na odpočinek.Mužstvo 
těchto útvarů bylo méně fysicky zdatné, starší, než 
vybrané divise masakrované na západní frontě a proto 
přístupnější uvolnění kázně a xáriečmginxnxm zmenšení vé- 
lečného nadšení. Na ruské frontě ( ale i jinde) začalo 
revoluční vření, i když se nedá tvrdit,že vojáci, kteří
chtěli mír a vrátit se do domovů, byli zaníceni pro idea 
ly Karla Marxe a Vladimíra Uljanova Le
nina. Z bolševické agitace nejpůsobivější bylo heslo 
"mír bez anexí a kontribucí".

Německo kapitulovalo 11. listopadu 1918, ale již 
od 7.listopadu bylo v krutém zmatku. Odstoupení císaře, 
stejně jako králů a jiných panovníků g nižšími tituly 
ve všech zemích, tvořících Německou říši, způsobilo dal
ší otřes. Zmizela autorita, jež vykonávala neomezenou 
moc, zmizely panovnické rody,posvěcené patinou tradice 
a vláda se vymkla z yukou úřadů i vojenských hodnostá
řů. Velikány, jako Ludendorffazvystřídal veřejnosti ne
známý generál Groener. Pád autority, únava z války a z 
hrozných obětí, jež nepřinesly vytoužené vítězství,kru
tý hlad a nezaměstnanost, inflace a nejistá budoucnost, 
to všechno xapůxih zapůsobilo na lid, který neměl tehdy 
jednotící ideu, jako jsme ji měli my,aby přechod ze sta
rého do nového byl proveden klidně a bez krisí. Dokud 
trvala válka nemělo ovšem civilní obyvatelstvo ( a také 
vojsko) ani možnost, ani odvahu provést revoluci a ukon
čit krutou zkouším, jíž bylo Německo vystaveno. Ale 
b^li to p^áve nejvys*£ generálové,kteří přímo Hp&fá&fá.
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-KiCT-žmwĹWn-vřhárri nařídili vládě, aby požádala neprodleně o 
příměří a skončila válku, než se fronty rozpadnou. Jakmile 
však skončila válka, zasáhli politikové a zasáhli také 
noví a samozvaní vůdci. Byl to říšský kancléř kníže Max 
Bádenský, který jednoduše sesadil císaře Viléma, když na 

mírové demonstrace v Berlíně a na zprávy o 
tvoření se ”rad dělníků a vojáků” odpověděl tím,že ozná
mil odstoupení císaře Viléma a doplnil to tím,že se císař 
vzdává trůnu za sebe i svůj rod. Vilém podepsal äodikaci 
až když mu generál Groener řekl,že armáda nehodlá a ani 
není schopna pochodovat do vnitrozemí a odstranit novou 
republiku.

Jako v RusW^tak ani v Německu se vývoj nezastavil. 
Max Bádenský, muž ’’pokroku” v dobách císaře Viléma byl 
příliš "pravicový” v dobách kvasu. Vlády se ujali sociál
ní demokraté, jako v Rusku^SŠfiS^ vystřídal knížete Lvo
va a profesora Miljukova a všechno nasvědčovalo,že i zde 
se bude opakovat vývoj v sousedním bolševickém státě a 
že je cesta připravena pro nového Lenina a Trockého. všechny 
dosud vládnoucí vrstvy byly zakřiknuty a bezmocný.Sociál
ní demokraté, nejpravověrnější ze všech marxistů na světě 
se kvapně rozštěpili na oficiální sociálně demokratickou 
stranu a krajne levicovou nezávislou sociální demokracii, 
v níž udával tón revolucionářský Spartakus Bund a zárod
ky komunistické strany.

Od kapitulace se Nemecko zmítalo v krutých politic
kých a sociálních křečích a snad to byla jen přítomnost 
dohod®vych vojsk, jež zabránila zbolševisování. Na někte
rých místech se staly ovšem pokusy vytvořit druhý sovět
ský stát. V Bavorsku pod vedením Kurta Eislera byla zří
zena velmi krátkodobá republika rad. Byla potlačena a 
•jmv-ringfwá levicové frakce se musely omezit na akce více 
méně parlamentární. Odvrácení bolševického nebezpečí 
však umožnilo, aby zakřiknuté vrstvy zvedly hlavu.Ve stá
te nedemokratickém se ovšem stěží dalo čekat,že to budou
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vrstvy umírněné a demokratické. Demobilisovaní inutoxignixx 
důstojníci, vysocí byrokraté a vrstvy spjaté s německým 
imperialismem začali připravovat návrat do minulosti. 
Hned na počátku 1919 došlo v některých končinách sever
ního Německa ku Kappovu povstání, jež bylo potlačeno, 
jako před tím byly potlačeny pokusy o bolševické vzpoury. 
Nicméně, počátek byl učiněn, všude na území Německa se 
formovaly různé polovojenské skupiny, Freikorjpsy a taj
né svazy, jez s monarchismem a imperialismem projevová- 
ly již zřejmé fašistické sklony. ,

Zejména v Bavorsku a ve Vestfálsky se projevoval tento
obnovený výbojný imperiai^ttty.a revanšismus. Ve Vestfálsku 

vznikla sfrupina (snad jich byla několik), jež podle 
středověkého vzoru konala tajné soudy nad nepohodlnými
osobami, politiky významu celostátního nebo jen místní
ho.Začalo období "fémových vražd". Bavorsko pak, jež za
Vilémových dob bylo jakýmsi ostrovem svobodné kritiky a 
oposice a přes.4vuj přísný katolicismus bylo jaksi nej
liberálnější německou zemí, se stalo najednou útočištěm 
a střediskem všech polofašistických a radikálně naciona
listických směrů. Zde našli útočiště všichni vmxinwné 
političtí vrahové a vzbouřenci pod ochranou ministerské
ho předsedy von Kahra, jemuž nacisté za možnost se for
movat pod jeho ochranou odplatili tím,že jej zavraždili 
v koncentračním táboře.

Tento chaotický zmatek vzbuzoval neklid jen po té 
stránce,že byly obavy z přenesení tohoto zmatku jinam. 
Ale jinak se zdál potvrzovat klamnou představu,že je 
jednou pro vždy konec německému nebezpečí.

V V V vByl jíxem^prilis zaměstnán jinak, nez abych Nemecku 
věnoval větší pozornost než kterýkoliv čtenář českých

„ V z vlistu. Na noviny zahraniční jsem nemelúčasu a dokud jsem 
nepřesel v tisku do zahraničně politické rubriky díval 
jsem se na všechno zrakem snad všech českých pozorova
telů.
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Krise Nemecka přispěla značnou měrou k umenšení nedů
věry, ýíž k němu choval svět. I odpůrci a nepřátelé Němec
ka začali projevovat soucit se zemí poníženou a pokořenou. 
Vznik výmarského režimu byl přijat vlastně všude přízni
vě a sympatie k němu byly obecné.Podivné rysy tohoto 
režimu se začaly projevovat- alespoň mně - teprve když 
jsem začal sledovat německou politiku profesionálně. 
Zatím jsem, jako celá naše veřejnost, rozlišoval mezi 
Němci z říše a Němci našimi a byl ochoten věřit, ze 
jsou mnohem lepší, než ti, kteří žili na našem území.
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Chtěli podplatit ministra zahraničí

V době, kdy jsem jako novinářský začátečník konal službu soud
ního zpravodaje, konal se proces s prof» Jirákem a vrchním ředitelem 
Pražské úvěrní banky Tůmou. Nebyl to největší proces, jemuž jsem byl 
služebně přítomen,ale byl to jistě jeden z nejzajímavějších .Na mé 
politické myšlení měl vliv docela mimořádný, protože se stal zdrojem 
mé instinktivní nedůvěry k dr.Benešovi jako člověku, jíž jsem se ne
mohl zhostit ani v dobách, kdy jsem byl ochoten uvěřit v jeho politic
kou mouarost.

Pokud se po tolika letech mohu upamatovat na podrobnosti byla 
podstata procesu tato: Jirák a Tůma byli obviněni, že se pokusili 
podplatit dr.Beneše, aby svým vlivem umožnil prodej československého 
cukru konsorciu, jejž zastupovali. V prvních letech po válce byl 
cukr hlavním vývozním předmětem Československé republiky a protože 
tehdy bylo ve světě cukru málo, byla po něm obrovská poptávka.Doda
vatel mohl diktovat cenu a podmínky a tím, že vůbec prodal prokazoval 
ještě velikou laskavost. Oukr hrál ovšem vždy velkou úlohu v našem vý
vozu, ale později nebyla situace tak vábná. Vždy jsme produkovali 
cukru mnohem více, než jsme mohli spotřebovat.V prvních letech exis
tence republiky byl km vývoj cukru hlavním zdrojem cizích devis a 
valut. Později jsme museli cukr prodávat do ciziny pod cenou,aby
chom se jej zbavili. V době, kdy se však odehrával proces Tůma-Jirákx 
byli bychom odprodali hravě každé množství.

Poptávka po cukru byla tak náruživá, že dvě velká konsorcia, 
jedno francouzské a jedno holandské, hledala politickou podporu,jež 
byi přiměla československou vládu prodat do jejich země co nejvíce. 
Tehdy jsme měli na krátký čas ministerstvo zahraničního obchodu,jež 
mělo na prodej do ciziny rozhodný vliv. Ministrem byl dr. Ferdinand 
Herdler,předseda svazu cukrovarníků. Obě soupeřící nákupčí skupiny 
byly v Praze zastoupeny bankami, jež měly pro ně provádět potřebné 
finanční transkkce a současně i intervence, aby se obchod dojednal - 
Jgdno z těchto konsorcií - dnes si již nemohu vzpomenout zda fran-
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couzské nebo holandské - zastupovala Pražská úvěrní banka.
S Pražskou úvěrní bankou spolupracoval profesor obchodní 

akademie v Praze II., Resslově ulici, Alois Jirák. Na tomto ustavu 
před válkou působil také dr.Edvard Beneš. Dnes už nelze zjistit do 
jaké míry byl v důvěrném nebo přátelském poměru s prof.Jirákem. Pro
tože se Jirák hlásil k české straně pokroková /realistické/, vede
né prof. Masarykem a dr.Beneš byl v letech bezprostředně před válkou 
spolupracovníkem deníku "Čas", orgánu prof. Masaryka a jeho strany, 
dá se předpokládat,že se styky Jiráka a Beneše neomezovaly jen na 
aákmKmx náhodná potkání ve škole. Jirák s Tůmou se rozhodli využít 
této známosti, aby získali Benešovu přímluvu ve prospěch konsorcia, 
jehož zájmy zastupovali. Jirák několikráte navštívil Beneše, xehdy 
ministra zahraničí. 0 tom, co se při těchto návštěvách mluvilo, se 
jejich výpovědi před soudem podstatně rozcházely.

Jirák,obžalovaný společně s Tůmou z pokusu podplatit ministra 
zahraničí tvrdil, že se dostavil k dr.Benešovi s nabídkou, že Praž
ská úvěrní banka je ochotna se vzdát veškeré své bankovní provije, 
jez by jí jinak připadla, kdyby se onen obchod provedl jejím prostřed
nictvím. Tuto provisi by dali Benešovi k disposici pro politický 
fond, jejž by potřebaval k svému zápasu proti "reakcionářům",kteří se 
již tehdy začali dívat nevlídně na dr.Beneše a jeho politiku. Jirák 
a Tůma popírali úmysl Beneše podplatit a zdůrazňovali,že měli na 
mysli jen cíle politické, že by republika nebyla nijak poškozena, 
protože jejich konsorcium bylo ochotno přistoupit na všechny podmín
ky stanovená ministerstvem zahraničního obchodu a zaplatit stejnou 
cenu, jako konsorcium konkurenční.Nechtěli nic, než aby se jim ten 
cukr prodal.

Není ovšem nejmenZí pochyby, že úplatek zůstává úplatkem aí 
je dáván podplácenému, aby si jej strčil do kapsy,aby jej použil na 
vlastní soukromé potřeby, nebo je-li dán k použití pro politické 
účely. Přípustné by bylo jedině, kdyby se byla ona banka rozhodla 
vzdát se své provise ve prospěch státu, protože pak by byla 'republi
ka dostala aé/^jejího konsercia za cukr více, než od konkurence. S 

tohoto hlediska bylo jistě rozhodnutí soudu proti oběma obviněným 
správné a jejich trest zasloužený.
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Zajímavost procesu byla však v něčem jiném. Dr.Beneš ve 

své výpovědi před soudem mluvil o provisi mu nabídnuté a ne o ban
kovní provisi. Věcně ovšem ani tento rozpor nemá valného významu, 
protože podstata uplatku i»y zůstala stejná, aí by šel úplatek z 
kterékoliv kapsy a pod jakýmkoliv jménem. Byl to jen detail, jeden 
z mnoha, kde se výpověď dr.Beneše rozcházela s výpovědmi jinými a 
to nejen tam, kde šlo o obviněné, u nichž se dalo předpokládat,že 
se budou snažit postavit své jednání do světla co možná nejpřízni
vějšího. Ale mnohé výpovědi dr.Beneše byly v rozporu i s některými 
svědectvími jiných členů tehdejší vlády. Předmětem soudního líčení 
se totiž stalo také jednání vlády o prodeji cukru a amkmnt^.xmHm8BX 
to, co se o této věci ve vládě mluvilo. 0 tom vypovídali dmxBia 
giusax tehdejší ministr financí dr.Alois Rašín a ministr zahraniční

ho obchodu dr.F. Heidler docela jinak než dr.Beneš. Oba byli osobně 
bez zájmu na tom, kdo cukk dostane. Jejich zájmem bylo získat z pro
deje pro republiku co možná nejvíce. Dr.Ferdinand Heidler, milionář, 
který přinesl republice hmotnou obět tím, že přijal ministerský 
úřad, byl opravdový gentleman, o němž se ani na chvíli nedalo po
chybovat, že mluví pravdu. To znamená, že rozpor mezi jeho a Benešo
vou výpovědí před soudem vzbudil u nejednoho posluchače pochybnosti. 
Dr.Alois Rašín, Rakouskem dvakrát odsouzený pro velezradu a dvakrát 
zbavený doktorátu práv, muž nebojácný, který se nebál postavit se 
stejně proti Rakousku jako prtfívášním československého věřejného 
mínění - jeho výrok "za práci pro vlast se neplatí" byl odvážnější, 
něž si dnes kdo dovede představit - muž, který ve své impulsívnosti 
dovedl být občas drsnější než radno a xgixaxBgtiiXHK někdy i spravedlivo, 
byl naprosto neschopen záměrné nepravdy. Tento znamenitý advokát znal 
význam své výpovědi a tak rozpor svědectví dvou aktivních ministrů s 
výpovědí jiného aktivního ministra musel vzbduit ve veřejnosti dojem 
krajně nepříznivý. Tento ^řzpor sám otřásl u mnohých víru v dr. Beneše.

Měla však přijat věc ještě vážnější. Při výslechu vyšlo na 
jevo, že dr.Beneš, když k němu prof. Jirák přišel se svou nabídkou, 
ji hladce neodmítl. Neřekl mu; to se nedělá. Nevyhodil ho. Ba ani 
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neučinil na Jiráka ihned trestní oznámení. Naopak, vzbudil u něho 
dojem, že je nabídce příznivě nakloněk, že je ochoten o ní uvažovat. 
Řekl, že si věc musí promyslet a o ní se poradit a pozval Jiráka aby 
k němu znova přišel. Určil den a hodinu. A při této příležitosti mu 
zase neřekl, že jeho nabídka je nepřijatelná,protože nepřípustná. Ne
chal si opakovat celou proposici a pak -otevřel dveře//za nimiž 
rozhovoru naslouchali jeho tajemník, legační rada Štrimpl a dva 
detektivové, aby byli svědky pro trestní stíhání. Jirák byl zatčen 
a jsa společně s Tůmou postaven před soud. Pokus úplatku byl svědecky 
náležitě prokázán, ale svědectví bylo získáno tím, že aktivní česko
slovenský ministr hrál vůči svému příteli nebo alespoň dobrému známé
mu úlohu agenta provokatéra. Všichni, kdo byli přelíčení přítomni měli 
trapný a ponižující pocit hanby a studu.

A na vyvrcholení, aby se veřejnosti po prvé demonstrovala 
chorobná egocentričnost dr.Edvarda Beneše, přišlo jeho prohlášení 
k předsedovi senátu. Cituji je po paměti, ale nemyslím,že leta jež 
od té doby uplynula, setřela amzomnoho z toho, co jsem tehdy slyšel. 
Řekl: " Pane předsedo, tato věc nám v cizině velmi prospěla. I ty 
lonaýnské Times napsaly, že se československý ministr zahraniční 
neaá podplatit..." Jakoby to byla nějaká zásluha, že ministr spořáda
ného státu nepřijímá úplatky !

Jirák a Tůma byli odsouzeni - po právu. Tůma dostal dva roky 
a Jirák, myslím, čtyři. Když vyšel z vězení!- tvrdilo se, že se částeč
ně pomátl na rozumu. Marně usiloval o rehabilitaci 0 svém procesu 
a jeho zákulisí vydal brožurku, jíž veřejnost nevěnovala valnou pozor
nost z týchž dilvodů, z nichž se ani bezprostředně po procesu neproje- 
vilo v tisku pohoršení soudních zpravodaji/^ kteří chtěli proces kome»- 
tovat. V žádném listě nedovolili soudním zpravodajům, aby se pletli 
do oboru svým vznešeným politickým kolegům.

V době, kdy před soudem stáli Jirák a Tůma, skončila již defi
nitivně počáteční idyla prvních dnů nadšení z osvobození. Na obzoru 
sej^iž začaly docela zřetelně objevovat náznaky pozdějších politických 

bojů. Nxmxa Ale projevy nespokojenosti a oposice byly dosad hodně tlu-
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mené a zdrželivé. Nikdo se ještě nechtěl pustit do® otevřeného boje 
s mužem, který se těšil neomezené přízni presidenta republiky, jehož 
autorita nebyla dosud otřesena,který měl za sebou vlivnou koaliční stra
nu, kterou docela ovládal a který se mohl opírat o mocnou legionářskou 
organisaci, jež na jeho ochranu vždy vyskočila jako pretoriánská 
garda Kromě toho, modloslužebný kult dr.Beneše byl tehdy nesporným 
znakem "pokrokovosti" a každý chtěl být pokrokový. Kariéry se dělaly 
klán^ním se u vrbiček a byly mařeny xmamkm podezřením, že někdo k to
mu není ochoten. A peníze z disposičních fondů se začínaly rozlévat 
po českých krajích, začínalo kupování duší. A tak , co k svým referá- 
tím připsali druzi soudní zpravodajové potkal stejný osud,jako těch 
několiKyířádků, jimiž jsem chtěl dát na jevo své pohoršení. Redakční 

autority je odsoudily do koše.
Byl jsem tehdy začátečník, na jehož názory nikdo nedal - mnohé 

z nich byly jistě nezralé. Z celé věci mi zůstal jen nepříjemný pocit, 
spojený s nedůvěrou k osobnosti dr.Beneše, jež se během let vystupňo
vala. Politicky jsem si byl méně jist. Když jsem vstupoval do novi^ne
měl jsem politických zkušenosti a ani jsem nesnil ó tom, že po velmi 
krátké době se stanu politickým novinářem.Zájem o politiku se u mně 
objevil teprve v novinách. Není divu, že jsem Cápal a že trvalo mnohem 
déle, než jsem dospěl k poznání , že podezření, jež jsem měl k osob
ním vlastnostem dr. Beneše, je potřebí á&ozšířit také na jeho státnický 
věhlas.

Tuto kapitolu jsem napsal, jako všechny předchozí i násle
dující podle toho, co jsem si pamatoval. Ale dodatečně 
jsem dostal do rukou tisk, obsahující vylíčení
případu ,sepsané dt.Karlem Kramářem. Jsou tam veci, jez 
veřejnost nevedela a jež jsem nevedel ani já. A případ 
je v Kramářově vylíčení mnohem horší, než v líčení mém. 
Kramář ovšem věděl, co jsem nevěděl a nemohl vědět.
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Setkání s Janem Masarykem

Po záhadné a dosud, nevysvětlené smrti Jana Masaryka se začala 
okolo jeho osoby tvořit legenda. Někteří lidé považují přímo za svůj 
životní úkol povýšit Jana Masaryka na národního světce a hrdinu,jenž 
by zaujal své místo vedle nejpřednějších osobností našich národních 
dějin. Nevím, co je naplnilo takovým nadšeným obdivem.Jeho dílo to 
rozhodně není,protože po něm nic nezůstalo.Snad byl opravdu tak o- 
kouzlující v osobním styku, snad byl opravdu tak štědrý v rozdávání 
státních peněz, že na to obdarovaní nedovedou zapomenout.Nevím.Jana 
Masaryka jsem neznal a musím doznat, že jsem o tuto známost ani nikdy 
nestál.

V emigraci jsem se potkal s mnohajLidmi, kteří u jist ovali, že prý 
byli důvěrnými přáteli Jana Masaryka a jeho blízkými spolupracovníky. 
Jsem tedy asi podivnou výjimkou když řeknu,že za plných dvacet let 
novinaření v republice jsem s Masarykem nemluvil ani jednou a že ta
ké za dobu války jsem se s ním v Londýně nesešel,ač jinak bylo málo

v
lidi, s nimiž bych alespoň občas nebyl býval mluvil. Viděl jsem Jana 
Masaryka z blízka jen jednou a to mi stačilo na celý život.A přes 
všechno úsilí vrtichvostů, patolízalů a chvalořečníků byl Jan Masa
ryk v mé mysli vždy jen tím "legračním radou", jak Jjo nazýval lid 
a pak v posledních letech oportunistickým kolaborantem s komunisty. 
Nevím, zda ho komunisté opravdu zavraždili - nevěřímyfoifcřprotože si 
nedovedu představit, jaký prospěch by z toho mohli mít. Věřím mnohem 
spíše,že sp/áchal sebevraždu v alkoholickém pominutí smyslů a když o 
něm myslím hodně přívětivě, chtěl bych věřit,že spáchal sebevraždu 
ze stejných důvodů, jako poslanec Machoux ze stejnojmenného románu 
André Dahla.

Jana Masaryka jsem z blízka viděl prvně a naposledy první rok 
po převratu. V pozdějších fázích zasedání Revolučního Národního shro
máždění, jež vlekle projednávalo ústavu přijatou r. 1920, jsem totiž 
docházel do budovy kdysi českého zemského sněmu a pozdějšího senátu, 
v němž sasedalo tehdejší jednokomorové Národní shromáždění, než se
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poslanecká sněmovna odstěhovala do Rudolfina. Nebyl jsem tehdy ovšem 
ještě plnoprávným HuntrnsmEx parlamentním zpravodajem. Na samém počátku 
své novinářské dráhy jsem byl jakýmsi redakčním práškem, jakousi služ
kou pro všechno. Byl to však počátek mého vzestupu v novinách,že mi 
k vlastní práci počali přidávat práce jiné,že jsem začal pomáhat kole
gům služebně výše postaveným v jejich oborech. Za národhhospodáře 
jsem docházel na peněžní a plodinovou bursu, zahraničnímu praimtksnix 
politikovi jsem pomáhal v pořizování zestručněných překladů zpráv z 
cizích novin a do parlamentu jsem chodil, abych tam vyseděl hodiny, 
jichž parlamentní zpravodaj potřeboval k jiné práci, nebo aby měl vol
no, když se nic sensačního nedělo. A samozřejmé mne honili do tiskárny, 
abych pomáhal při lapání. Můj pracovní den byl tedy od rána až pozdě 
do noci, ale byl jse^mlád a neublížilo mi to,ač jsem někdy reptal 
hodně hlasitě. A mohu říci, že jsem se tak naučil řemeslné stránce 
žurnalismu za onen rok více, než za ostatní léta novinářského působe
ní.

Zejména do Národního shromáždění jsem docházel velmi rád. Sdílel 
jsem tehdy ještě všeobecnou úctu veřejnosti k parlamentu a jeho členům, 
kteří ostatně v té době opravdu představovali politický výkvět národa. 
Členové Revolučního Národního shromáždění nebyli voleni, ale byli 
jmenováni politickými stranami podle dohodnutého klíče, jímž byl vý
sledek posledních voleb do rakouského parlamentu, konaných r. 1911 a 
každá politická strana se pochopitelně snažila vyslat do tohoto shro
máždění delegaci nejlepší. ( Jaký duch tehdy panoval v našem politic
kém životě ukazuje nejlépe skutečnost,že dvě politické strany,jež za 
Rakouska neexistovaly a nemohly se tudíž účastnit posledních voleb, 
totiž živnostenská a pokrokových socialist#, více známých jako Modráč- 
kovců, dostaly v Národním shromáždění zastoupení, ač jim je ostatní 
politické strany poskytnout nemusely. Po tak zvaném druhém osvobození 

bylo zastoupení v parlamentě odepřeno politickýem stranám, representu- 
jícím nejméně polovinu xmimšrtjxxa voličstva.) Mandát v tomto prvním 
československém parlamentu závisel mnohem více na vědomostech a na váž
nosti, jíž se těšil delegovaný poslanec, než na výřečnosti. Nikdy již
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nebylo v československém parlamentu tolik universitních xpx profesorů, 
spisovatelů a jiných kulturních pracovníků, jako v tomto. Byli tu na 
příklad Alois Jirásek, J. S. Machar, Viktor Dyk, Jaroslav Kvapil,Jan 
Kapras, Josef Kolou^ek, J.Henner, V. Hobza, Václav Bouček, J.Heidler, 
Karel Engliš a mezi politiky byli muži jako Karel Kramář,Alois Rašín, 
Antonín Hajn, Josef Lukavský, Habrman, Meissner, Milan Hodža,Vávro 
Šrobár, Dérer, Msgr. Šrámek a mnoho jiných.

Parlament byl vytvořen podle francouzského vzoru a také ústava jím 
vypracovaná stála na principech francouzské demokracie a ne americké, 
jak si toho přál marně president T. G-. Ma saryk. Tradice a zvyky v parlaf 
mentu byly však dědictvím z V^dně. Snad všichni přední členové našeho 
Národního shromáždění prošli rakouskou jjašskou radou a je jen přiroze
né,že přes všechny snahy odrakouštit stát a veřejný život a změnit to, 
co považovali za nesprávné a nevhodné na rakouské říšské radě, přece 
jen vědomě i nevědomky pokračovali v našem parlamentu ve zvycích,jež 
si osvojili ve Vídni. Nebylo to věci na škodu.

To platilo také pro novinářskou galerii, ^de tón udávali někdejší 

vídenští parlamentní zpravodajové - konečně, od koho se měl nový par
lamentní zpravodaj učit svému povolání než od staršího kolegy se zku
šenostmi z Vídně? Pan"císařský rada" Penížek do poslední chvíle 
své dlouhé novinářské dráhy očekával, že se mu bude říkat "pane rado") 
nepřišel do Národního shromáždění jinak, než v redingotu, černfci to 
kabátu dlouhém jako svrchník - říkalo se mu "císařský kabát" a díval 
se velmi hněvivě na mladé novináře, kteří se odvážili přijiti oděni 
méně formálně nebo dokonce docela neformálně a místo alespoň černého 
saka a proužkovaných kalhot, což se z nepochopitelných důvodů u nás 
považovalo za vhodnou náhraýku formálního obleku, si troufali přijít 
do parlamentu v obyčejných tínaných a někdy dokonce, zejména za parného 
leta, ve světlých šatech.

V každém případě přítomnost starších kolegů vnesla do novinářské 
galerie ton hodně formální. I důvěrní přátelé se oslovovali před ostat
ními "pane kolego" a ke všem kolegům, zejména starším, bylo potřebí 
projevovat úslužnou formální zdvořilost. Každé vybočení by se bylo 
považovalo nejen za neúctu k osobě kolegy, ale co je ještětf horší, za
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neučtu k parlamentu a tisku. Kus této tradice se dochoval do posledních 
chvil svobodného československého parlamentárismu.

v ,

Vratme se však k Janu Masarykovi. Tento úvod byl jen nutnou vy
světlivkou toho, o čem chci mluvit v této vzpomínce.

Bylo to za jednoho z velmi parných letních dnů, když jsme seděli 
v pokoji, vyhrazeném pro novináře a jejich práci a studovali sněmovní 
"tiskyf nebo psali své poznámky, když se otevřely dveře a do nich hluč- 

w/Z/
ně vstoupil Wé/poněkud naplešatělý a v obleku barev trochu výstředních. 
Nebyl to novinář a nepřišel také pracovat. Podíval se po místnosti,kde 
ho několik zasvěcených pozdravil^lehkým pohybem hlavy. Návšt vnik si 
odkašlal, načež ochraptělým hlasem zvolal, aby ho slyšel celý pokoj: 
"Kluci, vy........ se na to a pojďte na pivo!" Jeden nebo dva ze zvláště
úslužných uposlechli jeho výzvy a zmizeli s ním. Ostatní stáli nebo 
seděli jako opaření. Někdo se zeptal:"Kdo je ten ožralka?". Pan rada 
Penížek odpověděl hlasem talc mrazivými, že bylo patrno jeho rozezlení: 
"To je, prosím, syn pana pafca presidenta, nyní v diplomatické službě 
republiky. Ubohá služba, ubohá republika".

Nic více. To bvlo mé první a poslední setkání s Janem Masarykem. 
Viděl jsem ho pak na owáťíáoh, nebo slyšel či četl o jeho eskapádách, 
o trapné aféře, k níž došlo po audienci nakladatele Laichtera u britského 
krále Jiřího V. a viděl ho z okna kavárny, jak nonchalantně kráčel na 
pohřbu svého otce.Ale první dojem byl nejsilnější a všechno co jsem 
slyšel nebo četl ten dojem jen posílilo.I ta Fischlova knížka,jež se 
snaží Jana Masaryka vychválit do nebe, dokázala jen zvětšit mou nechut 
k tomuto muži, jenž předurčen být hvězdou zábavních místností a 
mondénni společnosti poněkud méně vybraných mravů, byl pověřen vysoký
mi hodnostmi v diplomatické službě republiky a stal se nakonec ministrem 
zahraničí, v kteréžto funkci pomáhal vlastní národ a stát přivést do pod
ručí cizí diktatury. Legenda o Janu Masarykovi je jen planá bublina,kterou 
je potřebí splasknou!^ ne ze zloby k muži, který se ocitl na místě, na 
něž nepatřil, ale v zájmu národa. Jeho otec varoval národ před neprav
divými legendami. Stoupenci i odpůrci T. &. Masaryka by se měli řídit 
tímto napomenutím tam, kde jde o Jana Masaryka.
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Alois Muna bolševik

Neblaze ^mxmxýx proslulý bolševický agitátor Alois Mů
ra je dnes docela zapomenut a sotva kdo si dovede uvědomit, 
Že se kdysi těšil smutné precios ti, jež učinila jeho jméno 
známým po celé zemi. Po několik prvních let existence repub
liky byl vystaven nejprudším útokům Českého tisku, který mu 
nemohl přijít na jméno a se zálibou je psal jakof,Muňa'.' Ne
byl to ovšem žádný zneuznaný velikán, protože to nebyl vů
bec Žádný velikán a k své pochyné důležitosti přišel jako 
slepý k houslím. Takové věci se již stávají. Mnoho lidí si 
získalo slávu docela nezaslouženě, tak nezaslouženě,že se 
člověk může jen divit, jak mohli být jejich součas/níci JMt 
tak zaslepeni,že význam a důležitost přikládali tak efemér- 
ním jepicím. Ivléně časté je, že se na někoho sveze obecný 
hněv měroft docela neúměrnou jeho významu. Muna byl takovým 
mužem a zůstává záhadou, proč právě on a ne někdo jiný.Ne 
snad, Že by nebyl zasluhoval odsouzení a zavržení, ale byla 
to taková žalostná nula, že sotva stál za pozornost, jež 
mu byla věnována. Stal se symbolem bolševictví, ohrožující
ho národ a stát.Po právu se ovšem hněv lidu měl obrátit pro
ti lidem významnějším, kteří ve své zrádné činnosti vykona
li více a natropili větší škody a také trvalejší.

S Aloisem Munou jsem se setkal prvně několik let před 
první světovou válkou. Tehdy byl jakýwfti' podružným zaměst
nancem jedné ze sociálne demokratických odborových organisa- 
cí - myslím,že krejčovské- a organisoval pro sociálně demo
kratickou mládež konferenci antimilitaristické mládeže.VŠu- 
dybyl Michal Mareš se o tom nějak dozvěděl a opatřil si po
zvání na konferenci od Karla Friedlaendera, jednoho z roz
vážných mladých pracovníků sociálně demokratické mládeže. 
A nebylo Marešovým zvykem jít někam sám. rozhodl se,že půj
de za anarchisty; za levicové a pravověrně marxistické 
sociální demokraty přizval Karla Doležala, jenŽ po válce 
byl jeden čas redaktorem bolševisujíci brněnské '«Rovnosti4 

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 906



aby skončil jako fažnĽfcmKfiýmänixa člen fašistického direktoria. 
Mne Mareš pozval jako mladočecha. Antimilitaristy jsme pře
ce za oněch časů by všichni a konečně jsem měl za sebou 
už soudní vyšetřování pro antimilitarismus a vele zradu,což 
po Marešovu názoru se rovnalo nejvyššímu občanskéiw vyzna
menání a rozhodně mne kvalifikovalo k účasti na schůzce.

Vydali jsme se tedy všichni tři do "Číšnického domu” 
v zapadlé ulici poblíže policejního ředitelství a Karel 
Friedlaender, s nímž jsem se letmo znal, nás všechny srdeč
ně uvítal.Zasíával názor, že se sociální demokracie nemá 
separovat od ostatního národa a že styk mládeže různých 
směrů může být jen prospěšný. To bylo stanovisko tehdy hod
ně kacířské. Sociální demokraté tehdy ješte nedespšli k ná
zoru, že nesocialisté jsou také lidé. A Alois Muna xyž nebyl 
z těch, kteří milovali nebo alespoň snášeli kacíře a nevěr- 
ce, nevyznávající evangelium Karla Marxe. Ihned při zaháje
ní schůze protestoval,že jsou příttíltni nečleni strany a žá
dal, abychom byli vyhoštěni ze schůze, alespoň Mareš a já. 
Doležal, který byl řádným členem sociálně demokratické mlá
deže velmi důrazně protestoval.Prohlašoval,že konference 
nebyla svolána jen pro členy strany, ale pro všechnu anti
militaristickou mládež. S touto argumentací však nepochodil. 
Muna trval na tom,že snad by se dalo spolupracovat s národně 
sociální mládeží, ale s burzoasií( to jsem b-*yl já) a s re
volučními bouřliváky ( to byl anarchista Michal Mareš) spo
lupráce není přípustná. Účastníci, jako hodní a poslušní 
sociální demokraté se rozhodli nás vyzvat k odchodu a tak 
jsme odešli a Doležal s námi. Jeho přísně marxistický ná- 
zo^-z na svět v tom viděl ” oportunismus zešosáČtělé reformis
tické sociální demokracie.” Doležal, nejhorlivější zastánce 
"vědeckého socialis mu|», kterého jsem kdy v životě poznal, 
byl ve své podstatě socialistickým romantikem, jemuž socia
lismus byl náboženstvíigy^opřísnými a neporušitelnými dogmaty. 
V jeho cestě k fašismuš^s hodně logiky.
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Protože jsem se na schůzi vydal spíše ze zvedavosti a 
také proto,že jsem se nechtěl přít s Marešem, jenž dovedl 
být vždy hodně hW&ytný, když někoho někam nebo k něčemu 
zval, odešel jsem s pokrčením ramen a Munu zařadil prostě 
do kategorie omezených sociálně demokratických stranických 
byrokratů a velmi brzy jsem na to docela zapomněl,že jsem 
měl tu pochyllou čest se s ním setkat. Teprve po válce, když 
se vrátili první legionáři a když na sociální demokracii a 
na národní socialisty začala doléhat bolševická posedlost, 
objevilo se Munovo jméno v novinách a vynořilo se i v mé 
paměti. Tento maličký, přikrčené opatrnický stranický byro
krat se stal najednou symbolem zlovolného bolševictifrí, nebo, 
abych použil nyní módního termínu- nepřítelem č.l. pro ná
rod, stát a legie.

Alois Mana se za války dostal do ruského zajetí a za
pojil se na skupinu českých bolševiků, jako Alois Handlíř, 
který se vrátil jako čestný plukovník Kudé armády, Arno Hais, 
Jaroslav Hasek, V.Benes, Vodička (známý jako Medkův Martyska) 
a jiní. Na každého z nich vydaly legie zatykač, který však 
nebyl doma uplatněn,ač Každý z nich se provinil nějakým způ
sobem proti svému národu a jeho zápasu o svobody Každý z nich 
způsobil československým legiím mnohé potíže a nejeden z 
nich měl i na svědomí legionářské životy. Ale jakýmsi po
divným způsobem se stalo,že nejmenší a nejsměšnější z nich, 
Alois Kuna, slaboch a nekňuba, se stal hromosvodem pro hněv 
národa.

Snadtka to bylo proto,že jezdil po Čechách, aby vyli- 
čoval krásy bolševické revoluce a že psal do sociálně demo
kratického tisku mizerně stylisované pohádky o bolševickém 
ráji a že napadal legie,jež prý ve službách kapitalistické 
reakce přepadly bolševickou proletárskou revoluci. Jistě 
ne^yl v tomto počínání sám a mnozí jiní prováděli u nás 

propagandu bolševictví schopněji a nebezpečněji,ale národ 
si vybral Aloise Munu za hlavního provinilce. Snad také 
proto,že nebyl dost khytrý, aby byl opatrný.
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Teror na schůzích nebýval u nás domovem, ale Alois Mu- 
na poznal,ž^v národe tak ukázněném, slušném a celkem tole
rantním, může mít hlasatel revoluce těžký život na řečnické 
tribuně. Legionáři mu zBxkx rozbíjeli schůze a jen ta česko
slovenská policie, kterou jako všichni ostatní agenti Kremlu 
soustavně ostouzel a proti níž štval kde jen mohl, ho uchrá
nila opětovně před náležitým výpraskem. Pri jedné příleži
tosti, když mu legionáři a jejich přátelé rozbili schůzi,mu
sel se schovat pod stůl, aby se uchránil od tělesného ztýrá
ní, Tisk, který jinak násilnosti a výtržnosti na schůzích 
přísně odsuzoval, v případě Aloise Muny spíše^ přiléval ole
je do ohně.Muna se tak stal symbolem všeho, co národ nenávi
děl.

Dokonce se podařilo Munu pohnat před soud - bylo to do
cela poslední přelíčení, jemuž jsem byl přítomen jako soud
ní zpravodaj. Dal jsem sice již před tím výpověč, odešel z 
redakce a měl nalezené jiné místo v listě, který teprve měl 
začít vycházel, ale protože za mne dosud neměli v ’’Tribuně" 
náhradu, na žádost Laurina jsem slíbil,že obstarám ještě 
tento proces."Právo lidu" mělo žalobu proti Kunoví již do 
zásoby vysazenu a Josef Hora, jejž jsem vyučil v řemesle 
soudního zpravodaje, mm dal kartáčový otisk, abych si mohl 
začátek přelíčení napsat předem. Ale byla to zbytečná náma
ha. Sociální demokracie*,tehdy nejmocnější strana, si vynu
tila odročení přelíčení a pak zastavení soudního řízení.Pro
ces se nekonal. Josef Stivín, který se později tak zasloužil 
o boj proti bolševictví, se tehdy ještě soustavně točil do 
leva a "Právo lidu" přineslo jeho úvodník, jehož nadpis 
pra vil, že "naše strana jde od na Hrad."

Po čase smutná proslulost Kunová zapadla. Objevily se 
jiné starosti a když se rozštěpila sociální demokracie a 
vznikla oficiální komunistická strana, bolševici na svého 
"mučedníka" nepamatovali. Ve straně neCúil žádnou úlohu a ži
vořil kdesi na její periferii. Byl mužem aparátu, ale jen 
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na nejnižším stupínku. Jeho jméno zapadlo. Kula, jež byla 
na xmkmx chvíli nafouknuta na velikou bublinu, zůstala nulou 
koyž bublina splaskla.

Neprekvapí valně,že ani po druhé svetové válce nebyl 
tento -mučedník bolševictví” obdařen nejakou význačnější 
funkcí. Není ovšem ani prvním a posledním z průkopníků bol
ševictví u nás, pro něž dnešní držitelé moci neměli upotře
bení. Je zapomenut - konečně nic jiného nemohlo být jeho 
údělem, protože všechen význam, který kdy měl mu byl udělen 
jen omylem. Ve skutečnosti nikdy nebyl nic, ani v sociální 
demokracii doma, ani v revolučním Busku, ani v sociálně de
mokratické levici ve vlasti, ani v pozdější Komunistické 
straně Československa. Byl to jen bubák, jímž na čas straši
li národ. Na konec si toho strašák«/nevšímali ani vrabci.Vzpo 
mínáme-li na minulost je však na místě si připomenout tuto 
bublinu, jež splaskla, aniž to kdo zpozoroval. Nezbylo po 
ní nic, než jméno, pohřebené v nánosu starého potištěného 
papíru, jméno, jež je pro dnešní generaci jen prázdným zvu
kem. A to jex ostatně to jediné,čeho si Alois Muna zásluho^ 
val.

. f
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Bakulova družina

V prvních dobách po převratu si získal velikou po
zornost a mimořádnou popularitu ve veřejnosti učitel Fran
tišek Bakule. Úspěchu zasluhoval plnou měrou. Mnoho jiných 
lidí si získalo dočasnou oblibu veřejnosti i jakýsi druh slá
vy nejrůznějším a často i velmi podivným způsobem, ale sotva 
kdo zasluhoval obecnou pozornost tak, jako tento dříve doce
la neznámý a dneb patrně již zase docela zapomenutý učitel, 
jenž věnoval celý svůj život dětem a to ještě těm nejubožej
ším ze všech.

František Bakule věnoval svou pozornost, práci a 
vlastně celý život ochromeným dětem, ubohým mržáčkům,kteří 
do té doby neužitečně živořili v rodinách, jimž byli přítěží, 
nebo v různých dobročinných institucích. Bakule se rozhodl 
realisovat poznání,Že i ochromené děti, jež nemohou chodit, 
řádně používat rukou nebo nohou, se mohou stát užitečnými 
cleny společnosti, nezávislými na dobročinnosti nebo na ji
ných osobách, jestliže se jim věnuje náležitá péče a ?ix po
skytne příležitost, prostě, dostane-li se jim potřeoného ško
lení a^výciiku. Nabudou sebevědomí a dokáží se dokonce samo
statně obživit.

Na rozdíl od mnoha jiných společenských reformáto
rů a ^tD£tl)tropů František Bakule nepsal o tom hlubokomyslné 
knihy a články do novin. Rozhodl se přikročit k činu, k prak
tickému důkazu,Že tato myšlenka je uskutečnitelná. Založil 
ústav pro tyto mrzáčky a protože čin tohoto druhu vyžadoval 
hodně peněz, je těžko říci co máme více obdivovat, zda vý
chovnou péci Bakulovu, či jeho organisátorskou činnost,jež 
umožnila existenci tohoto ústavu. Bakule vyžebral na praž
ské obci starou budovu v ko£Í«ských sadech( myslím,že se 
jmenovala Klamovka) a usadil tam zprvu asi tucet a pak mno- 
hem větší počet dětí, z nichž všechny byly tělesně handikapo- 
vány. Bakule vyloučil ze své péče - a myslím, že docela 
správně - děti duševně zaostalé, protože jejich neduh i
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potřeby byly zcela odlišné. A když tento ústav založil, měl 
na krku zoufalý zápas nejen s tělesnými nedostatky dští, ale 
i s jejich hmotnými potřebami.Děti potřebovaly nejen ubytování, 
ale také potravu, oblékání a obouvání, školní potřeby i nej- 
různejší nářadí pro dílny, potřebovaly obsluhu a učitelské 
síly všeho druhu a podobně. A i ty síly, jež pečovaly o děti, 
až obsluhou, školskou výukou a skolením v různých dovednostech, 
mysely býti z něčeho živy. Obojímu úkolu, organisátora a vy
chovatele se Bakule věnoval s vášní rozeného reformátora.

Za pomoci nadšených spolupracovníků, jejichž počet 
se stále zvětšoval, mohl Bakule vykazovat úspěchy, z nichž 
některé byly skoro ohromující.Bezruký Frantík ( každý ho znal 
jako Frantíka a nikdo se nezajímal o jeho příjmění),který 
se v Bakulově útulku naučil psát a malovat, byl jedním z 
pražských divu a byl vlastně největší reklamou celého Baku- 
lova podniku. Ale byl-li snad nejznámější, nebyl jediný, jímž 
Bakule dokázal,že i mrzáček zdánlivě docela bezmocný a pří
pad zdánlivě docela beznadějný, může překonat tělesný handi- 
kap a stát se prospěšným a samostatným členem společnosti.

Byli mnozí, kteří Bakulovi vyčítali jeho mimořádný 
smysl pro reklamu a jeho soustavné veřejné předvádění výkonů 
jeho chovanců. Ale tyto výtky by byly bývaly správné jenom v 
tom případě,že by tu šlo jen o snahu získat hmotný prospěch 
z takovýchto vystoupení ochromených nebo zmrzačených dětí před 
veřejností. Snaha získat hmotné prostředky tu ovšem byla,ale 
ne pro soukromé kapsy, ale pro ústav na jeho další činnost. 
Všechno, co taková vystoupení vynesla,až již přímo či upo
zorněním na ústav a získáním dotací a příspěvků^ bylo věnová
no na pokračování v díle a na jeho rozšíření. Ale veřejná 
vystoupení měla ještě jednu důležitou stránky, kromě toho,že 
upozorňovala veřejnost na dílo, konané v Bakulově ústavu.Vy- 
stoupení vlévala také novou důvěru v duše chovanců Bakulova 
ústavu a poskytovala také naději těm, kteří se do něho dosud 
nedostali.
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Jedním z nejúspěšnějších podniků Bakulova útulku 
byl pěvecký sbor dští, jenž vystupoval nejen v nejrůznějších 
místech republiky, ale zajížděl i do zahraničí a získal si i 
zde úspěchy docela mimořádné. Nepovažuji se za takového znal
ce hudby a zpěvu, abych se odvažoval oceňovat umělecké kvali
ty tohoto pěveckého sboru. Jsem si vědom,že valná a snad hlav
ní část jeho úspěchu vyplynula ze soucitu posluchačů s ubo
hými mrzáčky a z obdivu velikého díla, jež pro ně Bakule vy
konal. Ale až byly příčiny velikého úspěchu slavných "Baku- 
lových zpěváčků” jakékoliv, na velikosti Bakulova díla to ne
ubíralo. Bakule prostě razil novou cestu a konal mimořádně 
záslužné lidské dílo.

V Bakulově ústavu se dšti naučily nejen všemu,co by 
jim byla poskytla normální škola, z níž byly prakticky vy
loučeny svými telesnými nedostatky - je těžko si na příklad 
představit v které normální škole by se Frantík naučil psát 
nohou - ale vyučily se také řemeslům a zaměstnáním, jimž se

v V Z zpak mohly věnovat pres sve telesne nedostatky a jez jim po
skytly možnost se obživit. A nutno zaznamenat jednu důleži
tou věc - Bakulův ústav se v ničem nepodobal pochmurným ú- 
stavům s kázní, jež dávala ponurý ráz sirotčincům oné doby. 
Gelý podnik mši spíše ráz rodiny, prodchnuté duchem vzájem
ných sympatií. I v tom byl velký klad tohoto pozoruhodného 
podniku.

Nemohu dnes říci, kolika dětem Bakule prospěl, kolik 
jich zachránil. Patrně jsem tyto číslice nikdy neznal.Vím 
však jen,že kdyby byl býval Bakule příslušníkem velkého 
národa, byl by býval zahrnut obdivem světa, řády ,tituly a 
ovšem i penězi. Protože byl Čech, pracoval, strádal a zápa
sil celkem v ústraní a sotvtf/kdo dnes vzpomíná na jeho veli
ké dílo. Ale je v tom kus naší národní pýchy,že malý a ne
známý český učitel se pustil do takové prácá, bez obavy,zda 
dokáže co si předsevzal. Je v tom opravdu kus naŠí národní 
povahy a nepřekvapí,že to byl český učitel. Dnes se zapomíná, 
jakým pokladem byli cesti učitele a cim jim je národ zavázán.
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Pražský tisk věnoval Bakulovi a jeho ústavu hned od 

samého počátku všemožnou pnnnamx podporu. Byl jsem jen jedním 
z mnoha, kteří použili každé příležitosti, aby na Bakulúv 
ústav upozorňovali keřejnost, kteří äpasj® doporučovali veřej
nosti/^ pražské obci a státu, aby Bakulův ústav podpořili 
hmotnou pomocí z veřejných prostředků® Někteří kolegové do
cházeli do ústavu pravidelne - nebylo listu, jenž by Bakulo
vi a jeho dětem odepřel svou pomoc. Byl jsem v ústavu něko
likráte a co jsem viděl bylo pro mne nezapomenutelné. Neměl 
jsem ovšem příležitost pro Bakulovu družinu mnoho vykonat - 
práce v tisku byla vždy specialisovaná a Bakulovo dílo ne
patřilo do mého "resortu". Mnoho jiných vykonalo p£o Baku
lovu družinu nepoměrně více a nemohu si proto na Bakulových 
úspěších připisovat nejmenší zásluhu. Byl jsem však jako ú- 
plný novinářský začátečník/jímž redakce vymetla všechny pří
ležitosti, jež nemohla obstarat jinak, jedním z prvních, kte
ří ústav navštívili v jeho samých počátcích a o něm psali. Ne
vím, co se stavem nakonec stalo, jaký je osud Františka 
Bakule a jeho sxřs svěřenců,kteří již dávno dorostli.0 tom 
nemohu docela nic říci. Mohu jen vzpomínat na počátky tohoto 
záslužného díla, na něž by se také nemělo zapomínat.
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Novinář u soudu.

československá republika zdědila po xm zaniklé habs
burské monarchii úplnou sibustavu zákonů i justiční apa
rát. Republika nepovazovala za vhodné zahodit, co se da
lo zdokonalit, nebo prostě beze změny použít.Proto první 
zákon republiky pravil,že všechny xáxkEmy dosud platné 
zákony zůstájí v platnosti,pokud se nepříčí republikán
ské státní formě.

Některé ze zákonů byly docela moderní, jiné náležitá 
zastaralé a republika prováděla změny tak, jak potře
ba nakazovala. Ponechán byl i oficiální text zákonů, 
to jest český překlad,pořízený z německého originálu. 
Velkou jeho závadou byla jeho xjWQwxMsfc: sroubovanost 
a nadbytek germanismů, ale přes to všechno mluva byla 
jasná a i laik jí mohl porozumět,ze jména šlo-li o záko
ny trestní a o trestní řád (to jest pjfcředpisy o postu
pu před soudy). Novinář přišel většinou ve styk jen s 
t-iestním zákoníkem, o jiných věcech psali pro noviny 
právní odborníci.Novináři se snažili ovšem mít jakousi 
představu o trestním zákonodárství a o trestním řádu, 
protože to bylo nezbytné k výhonu jejich povolání, ale 
pokud vím, s výjimkou kol.Hrabánka se nikdo nesnažil 
proniknout hlouběji do zákonů.

V trestním ^žíeiaaáair«Waf bylo provedeno celkem malo 
změn. Nejpronikavější z nich bylo ustanovení o podmí
něném odsouzení. Soudce byl oprávněn uložiti dosud ne
třeš bánému provinilci, na jehož delikt trest nebyl vyš
ší než jeden rok, trest s odkladem až na tri roky.Ne- 
provinil-li se znova, byl trest vymazán z trestního 
rejstříku, byl-li však v době podmíněného odkladu zno
va odsouzen, musel si odpykat i podmíněný trest. Bylo 
toát opatření velmi moudré,jež se. plne osvědčilo.
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Mnoho povyku bylo natropeno v některých kruzích s čdal- 

ší novotou v našem trestním zákonodárství, totiž se záko
nem na ochranu republiky. Nepřátelé republiky tento zákon 
označovali za nedemokratický, protože nejen že trestá 
úklady proti republice, ale dovoluje soudům doporučit 
xoxm zákaz činnosti proviniiších se politických stran, 
nebo vyslovit se,že je přípustno zastavit vydávání něk
terého časopisu.Ale zákon na ochranu republiky,ač koncis- 
nš svedl všechna ustanovení proti osobám ohrožujícím 
bezpečnost státu, byl ve své podstatě značným zmírněním 
dosavadního zákonodárství o velezradě a pobuřování.Ochra
na osoby presidenta republiky a členů vlády pokulháva
la - moudře ovšem a právem - za ochranou Členů panov
nického rxaku rodu podle rakouských zákonů.A rozpouště
ní stran íV zákaz časopisů mohly provádět úřa
dy bez schválení nezávislých soudů, zákon na ochranu re
publiky byl do značné míry odíranou občanských práv,pro
tože každý zákflrok byl možný jen po rozhodnutí soudu. A 
vzpomínáme-li, co se v republice mohlo díti beztrestně, 
musíme doznat,že ten zákon byl nedostatečný.Mel být po
někud přísnější a hlavně měl být velmi důsledně uplat
ňován a prováděn. „

Většina ostatních změn se týkala tisku. ’’Malá tisková 
novela" omezovala poněkud nemotorně svévolnost tisku,ale 
těžko si na to stěžovat.Nezměněn#/zůstal^/ústavou zaká
zaná censura tisku a formalistni odvolací řízení proti 
konfiskacím, jež bylo opravdu jen planou formalitou.Ne
ní mi znám případ, kdy odvolací soud konfiskaci zrušil. 
Moudré bylo,ze tiskové procesy, zejména pak týkající 
se ochrany cti, byly odňaty porotám.

Jednou & velkých předností trestního zákonodárství 
byly přesné definice trestných činů, okolností přitěŽu- 
jících i polehčujících a jasná sazba třestú.Zabránilo 
to kolísaní soudcovské praxe i nesrovnalosti ve výměře 
trestů.
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Také aparát soudničky byl převzat bez valných změn, 
i když vzhikly dva nové soudy, jeden pro mladistvé pro
vinilce a druhý pro tiskové delikty ve věcech ochra
ny cti. Soudcovský stav, jejž jsme zdědili po Rakousku 
byl nepodplatný a zejména ve vyšších instancích byl o- 
pravdu poitfjtnesen nad každou kritiku.U některých okres
ních soudů, jež byly první a počáteční instancí, dochá
zelo však občas k zjevům trochu překvapujícím.Ale byly 
to výjimky a vždy tu byla možnost korigovat takováto 
nedopatření. Borovnám-li dnes v exilu starou českoslo
venskou justici s proslavenou justicí britskou, mám do
jem,že po některých stránkách to bylo u nás zařízeno mno 
hem lépe. Nemluvím ani o tom,že spravedlnost u nás ne
byla nákladná, Velkým zajištěním bylo,že každý soudní 

nález končil tradičně slovy://proti tomuto rozsudku mů
žete podat zmateční stížnost a odvolání.-Musíte ío ozná
mit do osmi dnů a provést do třiceti dnů." V Británii 
soudce rozhodne, dovolí-li, aby se odsouzený odvolal z 
jeho rozsudku k vyšší instanci.

Každý soudce peč/oval, aby ani svědek, ani obžalo
vaný nebyl vystaven útokům advokátů a sám vedl výslech 
tak, aby zjistil pravdu, ale aby při tom zachoval pře
depsanou neutralitu. Snad jen rada Okenfus, který z 
neznámých důvodů přešel ze služby ve státním zastupi
telství do službA^/ soudní si v počátc^rh svého soud- 
covství neuvž&Woval dost jasně,že je rozhodčím a ne již 
zástupcem žaloby. Dokonce i první týdny chodil v talá
ru s červeným lemováním funkcionářů státního zastupi
telství, než tuto barvu změnil na černou, jež příslu
šela soudcům.

Snad nejpozoiuhodnejším soudcem, jejž jsem v době 
svého styku se soudem poznal, byl dr.Kratochvíl,který 
byl zprvu předsedou tak zvaného lichevního senátu a po
zději se stal presidentem zemského trestního soudu.
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Lichevní soud se zabýval případy "válečné lichvy”,to 
gest podloudným obchodem a předřazováním. Těch procesů^ 
před tímto soudem bylo mnoho,Hlavními byly, přelíčení 
proti "králickéčasů Ortovi" a "císaři kežasů Netušilovi". 
Tyto názvy vymyslel sensační tisk, který předem odsou
dil oba obžalované. Netušil si trest zasluhoval, proto
že to byl opravdu pokoutní obchodní^ který nemyslel na 
nic než na své zisky.Prípad mlynáře Orta ze severový
chodních Čech byl trochu jin^J Pravda,porušoval zásad
ně- zejména za války- všechny predpisy o aprovisaci, 
ale mohl prokázat,že mnoha lidem dal potraviny zdarma, 
nebo prodal za normální ceny a že zásoboval sirotčince, 
nemocnice,dobročinné ústavy a pod. za ceny rozhodně ne 
vyděračské. Ovšem ,porušil zákonné předpisy a musel 
být odsouzen, i když sám predseda senátu se netajil tím, 
že trest ukládá nerad.Protože tehdy nebylo ještě uzáko
něno podmíněné odsouzení, nemohl si pomoci.

při velkých procesech bylo obdivuhodné pozorovat viAtuo-

awTaátaw situ, s níž Kratochvíl jako předseda senátu 
přelíčení řídil a dovedl si pžipamatovat nejmenší malič
kost, obsaženou v soudních spisech, nebo v některé vý
povědi. Nemyslím,že jsem se setkal se spatným soudcem, 
kromě onoho výtečníka na Vinohradech v soudním sporu o
rušení držby a pak s oním nedovtipou v Liberci, který 
zabavil príručku pro záložní důstojníky, vydanou Svazem 
československých důstojníku. K novinářům měli všichni 
poměr opravdu přátelský.

Totéž by se dalo plně říci o funkcionářích státního
zastupitelství, kteří při přelíčeních vystupovali jako 
zástupci obžaloby, vždy nám dali informace, jichž jsme 
potřebovali a někdy jsme od nich dostali i velmi dobrou
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radu. Někdy jejich informace zaběhly až do důvěrností, 
jejichž prozrazení by jim způsobilo mnoho nepřijeM^stí, 
ale tito funkcionáři věřili v novinářskou čest.Nepama
tuji se,že bych kdy byl slyšel, že byli zklamáni.

Pochopitelně byl znamenitý poměr mezi novináři a advo
káty. Od advokátů jsme dostali všechny informace a od
pláceli jsme jim tím,že jsme je uvedli v referátech pl
ným jménem. Bylo by nespravedlivé, kdybych vypočítával 
ty, s nimiž jsem mši styky nejlepší,protože by ten vý
počet dnes už byl hodně nepĚsmamyiax nepřesný.^le jedno 
jméno ragsim uvést, protože tu šlo o figurku pro soud 
oné doby docela příznačnou. Byl to bodrý, obtloustlý 
dr. zítek, advokát a spisovatel, bratr mého nČ^degřího 
lékaře ve vojenské nemocnici v Brandýse nad Labem. 
Tento veselý muž zmenil každé přelíčení v příjemné po- 
besedováňí. Dr.Zp-ítek byl velmi dobře situován a nepo
treboval chodit k soudu, aby se obživil,ale zřejmě ne
mohl být bez trestního soudu a proto ochotně přejímal 
od svých kolegů "ex offa", to jest bezplatné zastupo
vání nemajetný^

Ovšem, hlavními osobami u soudu byli nakonec obvině
ní.Rok docházky k soudu mi poskytl náležité nahlédnutí 
do špíny a ničemnosti. Nedivil jsem se- jako jsem se 
divil na začátku své soudničkářské dráhy- že tolik
kolegů propadne u soudu cynismu.Když jsem začal chodit 
k soudu, byl jsem značně pod vlivem "moderních" teorií
o vinš společnosti na tom,že se lidé provinují proti 
zákonům a usancím společnosti a také pod vlivem psycho- 
analitických výkladů Freuda a Adlera,jež jsem znal 
ovšem jen ve velmi zpopularisované formě. Rok docházkty 
k soudu mne přesvědčil o tomzže tyto teorie jsou z vět
ší části pošetilé.

Zajisté jsem shlédl několik lidí duševně nezdravých, 
několik lidí, kteří se dopustili poměrně malvch^deliktů 
z neznalosti nebo ze slab sti.Ale většina éefe©, pro-
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šli před mými zra&y soudní síní a putovali do kriminálu, 
byli lidé, kteří si svůj trest zasluhovali. Byli si vědo
mi toho,že se dopouštějí špatností a kradli,podváděli,do
pouštěli se násilím,nebo vraždili v naději, že nebudou 
dopadeni. Ty prostitutky nebyly tchánovy Madgaleny,Na
tlačené svůdci a nevlídnou společností do jejich řemesla, 
ale které tam zavedla jejich nechuž k práci a touha po 
povalečném živote.Tu a tam jsem mel s nekym soucit, ale 
čím více jsem poznával tuto kategorii lidí, tím méně často 
jsem naletěl. Později jsem byl členem organisace, jež 
se sta.ala o propuštěné vězně a snažila se jim založit 
novou existenci. Zkušenosti nebyly nejlepší. Tím nechci 
tvrdit,že se nemá pokračovat ve snaze rehabilitovat pro
vinilce. Ale místo sentimentality je potřebí 
nejdříve je přesvědčit, že tresty ximgsxuíx mohou být hodně 
nepřijemné,nepřijemnější než práce a poctivost.

Z osobního zájmu jsem docházel k soudu pro mladistvé 
provinilce, který teprve hledal metody nejvhodnější prá
ce. Zde byl ovšem kladen hlavní důraz na nápravu a ne 
na tresty. Pracovníci pm; soudu, soudci i sociální či
novníci byli lidé se životními zkušenostmi a nadšením a 
výsledky jejich práce byly tím lepší,že zákon o podmíně
ném odsouzení úřitá' mladistvým provinilcům xýsiuadanijK vý
strahu,ale také možnost vyhnout se pobytu ve vězení. Cel
kem lze říci,že ačznaše organisace výkonu spravedlnosti 
nebyla po všechsáfŠ§OSÍ ideální, nemuseli jsme se za 
ni stydět. Na svou dobu byla opravdu tak dobrá, jak to 
jen bylo možné.
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Rozchod s "Tribunou"

Nikdy jsem nemyslel,že v "Tribuně" zůstanu na věky,ale 
netušil jsem,že můj pobyt v tomto prvním listě v němž jsem 
pracoval bude tak krátky.V "Tribuně jsem začal působit v 
únoru 1919 a odešel jsem v únoru 1920 a to ne právě nejpřá
telštějším způsobem.

Proces mezi účetním Vlasákem a ústřednou, jež spravo
vala zásobování tuky byl prvním, jemuž jsem byl v životě 
přítomen a o němž jsem jako novinář referoval. Otevřel mi 
cestu k novinářská áx dráze, ale jako byl její předehrou, 
tak byl taká úvodem ku konfliktu, jenž znamenal změnu tá
to novinářská dráhy a mohl se stát jejím ukončením.Byl 
taká předehrou k dalším afárám, z nichž se mne dotkla ovšem 
jen jedna.

Někdy v únoru r.1920 došlo p£ed semským co trestním 
soudem k přelíčení, jež se znova týkalo podivných obchodů 
s přebytky ameA-ické a britská armády ve Francii, stejně ja
ko jiných obchodů, jež až příliš připomínaly podloudný 
obchod doby války. Na těchto obchodech byla nějakým způso
bem zúčastněna banka Bohemia, hlavně její filiálka v Pa
říži a její tamní ředitel Hlaváček. Hlaváček byl jedním 
z předních organisátorů naší válečné akce v Itálii.Myslím, 
že po nejaký čas byl jakýmsi pol/oficiálnim zástupcem Národ
ní rady pařížská pro Itálii.Upadl však v nemilost u dr.
Beneše a po návratu do vlasti byl jeho velmi rozhodným a 
nenávistným nepřítelem v legionářském hnutí a v čs.poli
tice, kde se přimknul k národní demokracii, až se pak za
se k všeobecnému překvapení s dr.Benešem nečekaně smířil.
To je ovšem historie mnohem pozdější,

V procesu, o němž se zmiňuji nepadlo ani slovo o 
dirigentu pařížské filiálky Hta banky Bohemia Hlaváčkovi, 
ani se nemluvilo mnoho o táto bance.Ale# hodně se zato 
mluvilo o jednom podnikavém česhoslováku,žijícím v Paří
ži. Byl to pan Ábeles, jejž jsem do té doby neznal.
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Ani o tomto procesu nemohu po uplynutí tak dlouhé 
doby toho mnoho říci. Nepamatuji si již vůbec žádné jeho 
podrobnosti. Vím toliko,že v něm zase vystupoval účetní 
Vlasák, nyní jiŽ revisor účtu a poradce pro obchodní orga- 
nisaci a velkoobchodník Burian. Protože jsem s nimi od 
pivního procesu aavaaeri. styky, byl jsem jimi informován o 
mnoha podrobnostech, jež teprve pomalu v procesu začaly 
vycházet na jevo a tak jsem proto mohl napsat o přelíčení 
referát hodně obšírný.Mluvil jsem v něm hodně nevlídně o 
obchodní činnosti pana Abelesa. Referát vyšel, pan Burian 
mi telefonicky vyslovil uznání, ale äč jsem myslel,že 
tím všechno skončilo, všechno zatím začalo.

V den, kdy vyšel můj referáty navštívil redakci pan 
A*e les a vyžádal si se mnou rozhovor. Byl přívětivý a 
úslužný a snažil se mne přesvědčit,že jsem se mýlil,Nabí
zel cigarety,jež jsem odmítl. Když jsem trval na svém ná
zoru a na tom, co jsem napsal a odepřel svůj úsudek nějak 
zmírnit, odebral se pan Aleles k šéfredaktoru Hlaváčovi.
Nevím, co s ním mluvil a jak na něho působil, ale najednou 
jsem byl předvolán k šéfredaktorovi, s nímž jsem dosud 
vyměnil jen pozdrav, když jsem ho potkal na chodbě. Ábeles 
znova opakoval své tvrzení, že jsem byl nesprávně informo
ván jeho nepřáteli Burianem a Vlasákem. Hlaváč se mne 
ptal, jsem-li ochoten opravit referát, který vyšel v 
"Tribuně". Odpověděl jsem,že jsem přesvědčen o jeho správ
nosti a že nemohu na tom, co jsem napsal,změnit ani čárku. 
S tím jsem odešel a ráno jsem byl nezměrně překvapen, když 
jsem v "Tribuně" nalezl zprávu,že " náŠ zpravodaj byl ve 
věci p.Abelesa nesprávně informován" a že list zprávu 
úplne odvolává.

Byl jsem ohromen.Netušil sk£ jsem,že by mne mohl 
list tak úplně daamiimxa± desavuovat,ani že by list činící 
si nárok na seriosnost mohl nedbat informací, jež stačily 
soudu, aby se jimi velmi vážně zabýval. Zavolal jsem nej- 
d£í ve telefonicky Buriana, sdělil mu, že ona noticka vyšla
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bez mého souhlasu a dokonce i bez mého vědomí. Vyložil 
jsem mu co se mluvilo u Hlaváče a řekl mu,že z věci vyvodím 
ňraimx důsledky. Burian na to odpověděl,že to ode mne jako 
od čestného Človeka očekává a že by nebylo jistě důstojné, 
abych zůstal v listě, který odvolává něco, aniž by se ná
ležitě přesvědčil kde je pravda.

Po tomto rozhovoru jsem se odebral do redakce, kde 
jsem ihned vyhledal Hlaváče. Vesel jsem bez ohlášení do 
jeho pokoje,řekl mu,že se takové věci nedělají a že by 
zasluhoval, abych mu hodil do obličeje kalamář,který má 
na stole, řekl jsem mu také,že dávám výpověč, ale že mi ani 
nenapadne odpracovat si výpovědní lhůtu,??E^protože nehodlám 
míti nadále styky s listem tak nečestným.

Laurin a^Peroutka se mne snažili uchláchol^ ale trval 
jsem na svém. Než jsem odešel z redakce přišel za mnou 
pokladník a přinesl mi peníze za celou výpovědní lhůtu. 
S tífy jsem odešel z místností ’’Tribuny”, kde mého odchodu 
nejvíce litoval redakční sluha Kunstmaler, jemuž jsem mu
sel slíbit, že jakmile vstoupím do jiné redakce, pokusím se 
jej tam dostat jako zřízence. Měl jsem to štěstí,že jsem i 
tento slib mohl snadno splnit.

Rozchod s ’’Tribunou" nebyla věc nijak pří jemná. Zna
menal ztrátu práce, v níž jsem začínal nacházet zálibu, 
existenční nejistotu právě v době, kdy jsem se již chystal 
se oženit. Nemohl jsem si dělat žádné plány do budoucna. 
AČ jsem se jiz znal se slušným počtem novinářů, byli to 
většinou kolegové na nižších služebních místech bez valné
ho vlivu ve svých redakcích. Nemohl jsem proto od nich 
cekat valnou pomoc v hledání nového zaměstnání.A rok prá
ce v soudní síni ještě nikomu nedal takové jméno, aby 
šéfredaktoři za ním chodili a práci nabízeli. Z osob na 
rozhodujících místech v novinách jsem neznal nikoho.

Mou velkou nadějí byl dr.V.J.Hauner, jemuž jsem někdy 
pomáhal v rubrice pro zahraniční politiku a s nímž jsem byl
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i politicky spřízněn, protože jsme oba byli jediní národní 
demokraté v listě,který se opatrně šinula do leva. Pomoc 
mi přislíbil i kol.Pimpr z "Národních listů". S ním jsem se 
seznámil na burse, kam jsem denně docházel v rámci svých 
přečetných povinností. Ale byl to Karel Nový, jemuž jsem v 
plném rozhořčení v Tůmovce vykládal příčinu svého náhlého 
odchodu z "Trinuny", který můj problém vyřešil. Asi dva nebo 
tři dny po naší rozmluvě mne Karel Nový zavolal telefonicky 
do Tůmovky aby mi řekl, že má pro mne znamenité místo. 
Bude vycházet nový časopis a zoufale shání staapmžmiifflkEihiD^m 
lidi,kteří mají alespoň nějakou novinářskou praxi, aby ne
musel začít se samými začátečníky. Pro mne to bude znameni
tá věc, protože si budu moci vybrat.Žádná rubrika není dosud 
definitivně obsazena. A tak, zajímám-li se o to, mám ihned 
zajeti k šéfredaktoru Kuntemu, s nímž o mně mluvil a který, 
jak řekl Nový, projevil o mne opravdový zájem.

Zajel jsem ke Kuntemu, o němž jsem do té doby mnoho 
HfflxŮK nevěděl, měl s ním předlouhý rozhovor o jeho koníčku 
"samosprávy práce", dohodl se s ním,že převezmu některou z 
rubrik, na nich mu záleželo ( Kunte kolísal mezi sociální 
politikou a parlamentním zpravodajstvím), dohodli se na 
platu, který mi bude vyplácen od chvíle, kdy podepíši smlou
vu, i když list vyjde až za několik týdnů. Tak začala má 
dráha politického novináře. Začala příjemně po všech strán
kách. Dostal jsem se pod vládu milého, hodného a velmi 
vzdělaného šéfredaktora, s nímž jsem udržoval přátelské 
styky i potom, když Kunte úplně odešel z novin, můj plat 
jednoho tisíce korun v "Tribune" skočil rázem na 1925 KČ 
měsíčně a to ješte čtrnáctkráte do roka a ku všemu jsem 
měl ještě dva a půl měsíce ležáckých prázdnin, jediných, 
jez jsem za celou dobu své další novinářské dráhy mohl 
stZřávit podle svého, aniž bych musel Čekat, že mne někd^ 
zavolá, abych vykonal to či ono. A tak jsem mělji mmiýx 
libý pocit,že ex novinářská ctnost má ještě j-fctiou odměnu, 
než pokojné svědomí. Na neštěstí, byl to jediný případ, 
kdy jsem na věrnost zásadám a novinářské tradici nedoplatil.
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"Tribuna"

"Tribuna", první list v němž jsem působil jako novinář z povolání, 
začala vycházet v únoru 1919. Jfensflix Byla jedním z prvních nových listů, 
jež se začaly objevovat a většinou také zanikat po převratu.Když jsem 
se k ní přidružil, několik dnů po jejím založení, byl jsem ještě pln 
literárních ambicí a nepomýšlel na to stát se/novinářem. Zejména ne no
vinářem politickým .Můj zájem o politiku byl dosud minimální a probudil 
se právě až v"Tribuně!', sledováním toho, co se v republice dělo. Na 
mně se jistě osvědčilo to, co tvrdí Kipling v záhlaví k jedné své 
povídce:"Jednou knězem, vždycky knězem;jednou zednářem vždycky zedná
řem, ale jednou novinářem, stále a na věčné časy novinářem".

Nezájem o politiku povšechně byl příčinou, že jsem zprvu nevěnoval 
docela žádnou pozornost politickému pozadí listu,který zdůrazňoval svou 
nezávislost na politických stranách, zakladatelé byli čelnými pra
covníky Svazu českých pokrokových židů a od první chvíle byl list 
jakýmsi nevyhlášeným pokračováním zaniklého realistického tisku.Těžko 
pochopit, proč to byl právě Svaz českých pokrokových židů, kdo byl vy
volen vydávat denní list.Snad to bylo proto, že to byla jediná organi- 
sace zaniklé realistické strany, jež nesplynula s národní demokracií.

"Tribuna" se ovšem nija^nepokoušela zastávat nějaké speliální ži

dovské nebo českožidovské zájmy.To bylo úkolem týdeníku "Rozvoj",jehož 
redaktorem v oné době byl Ferdinand Peroutka. Politická linie listu 
byla povšechně pokroková, pevně masarykovská a benešovská, ale v unoru 
I919 sotva kdo byl proti Masarykovi a kdo byl tehdy proti Benešovi ne
říkal to dosud nahlas. V otázkách sociálních list kolísal mezi velmi 
umírněným socialismem a umírněným soukromým kapitalismem. V otázkách 
kulturní politiky byl list poměrně levicově orientován, tam kde šlo 
o umění a literaturu byl akcent na modernost,ač jsem mohl napsat nad
šené referáty o Mrštíkovi, když mi bylo dovoleno napsat něco o knihách, 
což se /stávalo zřídka kdy. Ale list byl celkem nevýbojný a jediné zauje

tí, jež bylo na listu patrné, zejména v dobách trochu pozdějších,byřliH 
se projevovala chladností k oficiálnímu vedení národní demokracie a 
republikánské strany, stejně jako k nacionálním složkám československé 
politiky.Redakce byla však při své malé početnosti hodně nesourodá/a 
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názorové rozdíly mezi jejími členy byly značné.Někteří z nás byli hodně 
na levo, jiní ( zejména dr.Hauner a já,který však nepadal v úvahu) sluš
ně na pravo.

List měl kromě řátínýs: hrstky novinářů z povolání, kteří mohli se 
stát členy novinářské organisace ještě několik členů redakce,kteří 
konali zde práci jako vedlejší zaměstnání, to jest jako "externisté"

/i oté placení paušálem. Ve vnitřním páxžavKax listu nebyl činěn rozdíl me
zi oběma členů redakce.

v
Šéfredaktorem byl někdejší parlamentní zpravodaj zaniklého Masary

kova a Herbenova "času" Hlaváč, jehož snad jedinou kvalifikací pro tuto 
funkci bylo,že realistická skupina, jež převládala ve vydavatelstvu a 
byla zřejmě pod vlivem Hradu, chtěla v jeho osobě udrýet kontinuitu 
i časopisu.Hlaváč uplatňoval svůj vliv po stránce povšechné 
politické linie listu a do denního života redakce nezasahoval,ač denní 
list, jehož vlastně všichni redaktoři byli naprostí začátečníci, byl by 
velmi naléhavě potřeboval hodně aktivní zásah šéfredaktorův a mnohem 
bližší jeho kontakt s podřízenými členy redakce. S Hlaváčem jsem mlu
vil za celou dobu skoro plného půxnk roku působení v redakci jen dva
krát a to právě vx souvislosti s aférou, jež mne přiměla odejít z 
listu.Jako začátečník v podřízeném postavení jsem jistě nemohl očekávat, 
že se šéfredaktor bude se mnou radit, ale ve všech jiných listech jsem 
viděl, že šéfredaktoři měli zájem o začátečníky a se všemi členy redak
ce pravidelně mluvili nejen o oborech, v nichž pracují, ale i o celko
vých záležitostech listu.Je ovšem pravděpodobné,že s výše postavenými 
kolegy Hlaváč občas mluvil, ale zřejmě ani oni se xmimühi netěšili 
nějaké jeho zvláštní oblibě. Z náznaků Arne Laurina áx a dr. Haunera 
jsem měl dojem,že nejsou spokojeni s tím, jak se Hlaváč isoloval. Re
dakční porady, konané občasně v různých jiných listech, se v "Tribuně" 
nekonaly.Osobně jsem je považoval vždy za maření času- ale proto,že 
všude, kde jsem později působil, byl kontakt mezi vedením listu 
a členy redakce tak těsný, že byly zbytečné. V £ "Tribuně" by zbytečné 
nebyly.

Po Hlaváčovi služebně nejvyšším byl Arne Laurin, o němž jsem mluvil 
na jiném místě. Laurin pro list žil a strávil v redakčních místnostech 
většinu dne a značnou část noci.V tom ho už předčil jen pozdější zástup
ce šéfredaktora "Večerního Qeského slova" Luděk Stránský.Naučil-1i se 
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v "Tribune” někdo dělat noviny, bylo to od Laurina, pokud to neodkoukal 
z jiných novin a nedopracoval se k tomu vlastními pokusy a chybami.

Laurinovo postavení nebylo snadné.Nejen že musel pohánět skupinu 
nezkušených, velmi individualistických a někdy hodně domýšlivých začá-

Áíd.u
tečníků, aby zapadli do kolektivu, ale měl také deně soupeřů. Poměr me
zi Laurinem a Peroutkou i Kodíčkem býval napjatý. Byl tu rozdíl v tem
peramentu, politických názorech, sklonu k pracovitosti či k zahálce 
a konečně i osobní ctižádosti. Laurin těžce nesl, že právě hlavní čle
nové redakce nechtěli chápat první zásadu novinářské práce, že rukopisy 
nutno dodat včas,že list musí mít všechno v plné rozmanitosti a že 
primadonství se nehodí do listu, v němž každý, i ten nejpřednější a 
nejvíce vynikající musí být kolečkem v soustrojí.V tomto soustrojí 
jsou jistě kolečka velká i malá,ale všechna jsou nezbytná.

Když jsem přišel do "Tribuny” byl hlavním politickým redaktorem 
listu dr.Teytz, advokát, který v listě pracoval jako externista. Býl to 
velmi tvrdý realista onoho nepříjemně hašteřivého druhu, který domino
val v předválečném "času". Dr.Teytz poměrně brzy uviděl,že nelze slou
čit advokácii s pravidelnou prací v novinách a xAxhimsexpafaxmHmxmiiin 
omezil se jen na občasné příspěvky.Politická rubrika spadla tak plně 
do rukou Ferdinanda Peroutky,ač Laurin i Rodiček občas se rozepsali 
o politice. Peroutka ovšem zasahoval občas i do zahraniční politiky, 
ač byla oborem dr. V. J. Haunera, ale v listě s tak malým počtem redakto
rů rozhraničení mezi rubrikami bylo velmi volné. Velké pohoršení vzbu
dil Peroutka, když hned v prvních několika týdnech vycházení listu

/ 
napsal článek plný sympatií k poraženému Německu. Peroutka, kromě 
toho, že byl politickým uvodníkářem a parlamentním zpravodajem byl 
také odpovědným redaktorem listu. Laurin tvrdil, že tuto funkci do
stal pro své árijské jméno a že původně byl přijat jako soudní zpravo
daj, protože měl sklony literární, což se považovalo původně za 
vhodnou kvalifikaci proi tuto práci.Ale Peroutka, nevím jak, zapadl 
do vnitropolitické rubriky a zůstal v ní až do svého odchodu z"Tri- 
bjtny".

Peroutka byl jediůým rozhodným anglofilera v redakci. Kouřil dýmku 
mezi námi vášnivými cigaretáři. Na počátku byl ke mně vlídný a přá
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telský a jednou dokonce značně přiostřil můj referát o přelíčení s 
ředitelem Pražské úvěrní banky Tůnou a profesorem Jirákem, o němž 
mluvím v kapitolést "Chtěli podplatit ministra zahraničí". Ve svém 
přípisku vyzýval dokonce dr.Beneše, aby odstoupil. Tento přípisek však

v
nevyšel. Nevím, zda a kdo jej >ökrtl, či zda Peroutka dostal strach ze 
své kuráže. Peroutka nebyl bojovník, ve všech jeho článcích se pro
jevoval jeho pracímíámíiV^^ejž bych raději nazval oportunismem a 

dvojakostí.
Hlavním kulturním redaktorem listu, jenž si však také občas za

brousil - obvykle hodně teoreticky- do politiky, byl Josef Rodiček, 
který se těšil pověsti - nevím zda z«-si!4šené^ velkého znalce divadla. 
Psal také do různých divadelních časopisů, redigaval nakrátko a s 
velkou nechutí polední vydání "Tribuny", jež se stejně dlouho neudr
želo a praktický žurnalismus považoval za něco nedůstojného umělecky 
založeného člověka. Nad námi,kteří jsme nepatřili do skupiny estétů 
ohrnoval povýšeně svůj nos.

Zahraniční politiku listu řídil dr. V. J. Hauner, předseda Svazu 
záložních důstojníků,jenž psal také o vojenských věcech . Byl to 
muž velmi vzdělaný, jemný a vybraného vystupování. Ze všech členů re- 
dakce byl nffiráree na pravo a najrozhodnejší vlastenec a ve sporech 
o státní či oficiální jazyk stál docela na straně národní demokracie, 
k níž se hlásil. Když jsem v době projednávání ústavy a 
sporů o tento problém docházel více méně pravidelně do Národního 
shromáždění dal mi Hauner, který věděl, že se stýkám s generálním 
tajemníkem národní demokracie Františkem Sísem, s nímž jsem se znal 
již z doby předválečné,několik noticek,přednášejících argumenty, jež 
podporovaly stanovisko národní demokracie. Tyto příspěvky také vyšly 
v "Národních listech" a někteří poslanci strany jich ve svých proje
vech použili.

v
Hospodářskou rubriku listu spravoval G-ustav Stern, jenž se zase 

hodně brzy vrátil do hospodářského života, z něhož vyšel. Také on 
byl mužem velmi vybraného a uhlazeného vystupování, sklonů téměř 
aristokratických.Kdykoliv jsme byli pxxjxk pozváni někam služebně 
a dávalo se tam pohoštěni, Stem se snažil dát hodně okatě na jevo, 
že nepřišel, aby byl hoštěn.Přijal vždy jen jednu skleničku likéru, 
nebo jen jednu skleničku vína, jedinou cigaretu, jediný zákusek.
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Před sebe položil krabičku s cigaretami a mohli jej nutit jak chtěli, 
kouřil vždy své a nikdy nepřijal větší pohostinství. “Nepřišel jsem 
se najíst a napít a novinář není žebrák”, říkal"a nemá se chovat jako 
žebrák".

Jeho aristokratické stanovisko ho vedlo k tomu,že když Syndikát 
novinářů začal úspěšně vyjednávat se Svazem vydavatelů novin nejen o 
zvýšení platů, ale také rodinné příplatky a o
tak zvané příbytečné a novoWnf, což znamenalo dva další měsíční pla~

V 3 X gty,Stern se protó' této úpravě postavil na schůzi Syndikátu. Nebyl pro
ti zvětšení novinářských příjmů, ale proti tomu, že ono zvýšení nebylo 
začleněno do řádných měsíčních platů. Nepochodil se svým stanoviskem, 
ale každý uznával, že mu velmi záleží na prestýži tisku, jež začala 
pomalu upadat zásluhou přílivu mladých novinářů, kteří nebyli prod
chnuti starými tradicemi.

Jakýmsi redakčním děvčetem pro všechno byl kol.Weiner, jenž chodil 
na polici pro zprávy o nehodách a zločinech a i jinak okstnrÍMX obstarával 
různé reportáže. Byl to milý mladý muž, s nímž jsem byl v nejlepším 
styku.’’.'einer se později spojil s mým někdejším spolužákem z obecné 
školy Divíškem, tvrdým národním demokratem a založil společně s ním 
národhospodářskou zpravodajskou službu Metropres. Weiner také měl 
styky s různými méně prominentními tiskovými podniky a udal v nich 
některé z mých literárních prací, o něž ?Trihuna“ nestála.Weiner 
se dokonce na čas stal švakrem Ferdinanda Peroutky, když si jako on 
vzal jednu ze slečen Bělských. fcx Rozhodně si vybral lépe než Peroutka.

Jednou ze zvláštností “Tribuny" bylo, že většina článků a zpráv 
byla označována buď grafickými značkami, nebo iniciálkami. Laurin na 
příklad používal řeckého písmena "beta", Ferdinand Peroutka poštovní 
trubky. Na to naráží Býkův verš:"trumpetka v Čechách ozývá se".

K stálým spolupracovníkům listu patřil dr.Afréd Vu/chty tehdy 
ještě tajemník Svazu českých pokrokových židů a dosud ne katolík,ač 
kx ku kó^rsi neměl již daleko. Psal humorné, někdy zlomyslné a často 
podivné "drobničky" , něco jako psával do vídenských listů Altenberg, 
nebo do &ských listů Pelant ( "kapičky") a později Karel Vaněk do 
"Rudého práva"( "St.fepiny"^. Původně je podepisoval latinským překla
dem svého jména "Vulpes". Někteří čtenáři začali na to rea/govat
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6 
rozdělováním jeho jména na dvě česká slova a došel i dopis, zda to 
psal vůl nebo pes. Dr.Piazmh Fuchs se podrobil a aut nezmínil sice svůj 
sloh, ale sxiijmx svou xnarinE. značku. Podepisoval se nadále’’draf”. 
Jeho příspěvkům jsme říkali pak "drafý".

Dalším pravidelným spolupracovníkem byl dr.V.Nebeský,který psal 
o výtvarném umění. Holdoval velmi moderním xrngdu směrům a měl vzorně 
nečitelný rukopis.

Michal Mareš se stal také později pravidelným spolupracovníkem 
listu a obstarával nejrůznější reportáže a pak i práci nočního redak
tora.

6 ženských věcech a o módě psala paní Foustková Watermanová,podle 
doslechu manželka nějakého Američana. Neměl jsem s ní mnoho společné
ho a pokud vím, práci mnoho nedala.

V pozdější době, krátce před mým odchodem byla redakce rozmno
žena o různé přírůstky, z nichž dva se uplatnili znamenitě v pozděj
ších letech v jiných oborech práce. Dr.Jiří He jda, s nímž jsem se znal 
již ze studentské organisace národní strany svobodomyslné, byl přijat 
jako pomocník do národohospodářské rubriky, ale z neznámých důvodů 
zatoužil najednou zmizet z Prahy. Právě v tu dobu mi nabídl předse- 
da živnostenské strany Mlčoch místo v Československém deníku v Olo
mouci. Protože se mi nechtělo z Prahy, d.oporučil jsem mu He jdu,který 
opravdu do Olomouce odešel. Mlčoch mi však dlouho nebyl za tuto akvi- 
sici vděšný. He jda s ještě jedním kolegou vydali sylvestrovské číslo 

"Československého deníku" a opatřili je takovými zprávami, jako že dr.
Kramář byl zvolen ruským carem a že sv. Josef se přihlásil do žvinosten- 
ské strany, protože byl tesař. Oba byli neprodleně vyhozeni. Be jda se 
uchýlil do Melantrichtí^ kde udělal kariéru a pak přešel do průmyslu. 
Po xmžrtiHMámxá druhé světové válce ho bolševici poslali d.o koncetrá- 
ku. He jda měl velký kreslířský talent. Namaloval jednou veliký pla
kát, jejž vyvěsil v místnostech "Tribuny". Byl zde znázorněn Hlaváč, 
jak s Laurinem a ještě někým stojí, baví se^okuřují, zatím co He jda 
a Seiner hluboce skloněni nad papírem horeční/píší.Pod tím byl 
nápis "patriciis et misera plebs".

Marešovou zásluhou byl přibrán do redakce na zkoušku mladý básník, 
jménem Reiner, od něhož jsem nikdy nic nečetl.Po něk^olika dnech 
práškování v redakci spáchal v noci sebevraždu. Otrávil se. Mareš ho
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nalezl v jednom pokoji v posledním tažení. Příčinou sebevraždy byla 
nějaká neshoda s jeho manželkou. Těžko říci, co na tom bylo a na kom 
byla vina.

Druhým xačmtmšmíimmem začátečníkem, který si v novinách udělal jmé
no byl hubený vyčouhlý mladík Luděk Stránský.Uvedl jsem ho k Bakulovi 
a jeho družině a na Laurinův příkaz mu dal několik informací o novi
nářské práci. Pak jsme se neviděli hezkou řádku let a když jsem se 
s ním sešel, byl již zástupcem šéfredaktora "Večerního českého slova", 
v němž bych byl sotva poznal onoho hubeného mladíka. Chorobně ztloust
nul. Stránský IgrtUM. pmxxái po zbolševisování republiky tesá* 
V Pa»<Ž4| "TlnTnéVv.c-h-inVý ütlCIlT. f*

DVdežitým činitelem v redakci byli stenograf Krýsa a redakční 
sluha Kunstmaler.

Jíše a jiní přišli do "Tribuny" až po mém odchodu,ale to se 
původní redakce již začala rozbíhat.List převzal Svaz průmyslníků, 
Laurin šel do "Prager Pres se "»Peroutka do "Přítomnosti" a pmkmämxid 
do "Lidových novin", Josef Kodíček do různých imter divadelních listů 
(také do jednoho v Berlíně) a k Burianovi jako dramaturg, He jda byl 
v "Belantrichu" a pak v průmyslu,Mareš zabrousil do "Prager Tagblattu", 
Stránský do "Večerního Českého slova", Weiner do "Metropresu" a V. J. 
Hauner ani nevím kam. Zůstalo jen jméno, ale všechno v listě bylo 
jiné. S touto "Tribunou" jsem neměl ani takové styky, jako s listy 
jinými, s nimiž jsem byl třeba ve věčných polemikách.
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Krá tká episoda "Rozvoje"

Myslím, že se stěží nalezne voják z povolání, který 
by se nechtěl stát generálem. Mezi novináři je velmi xxás 
vzácnou výjimkou kdo by se nechtěl stát šéfredaktorem 
alespoň velmi malého listu, nebo pri nejmensím sefem něk
teré z důležitých rubrik. Sám jsem poznal jen dva šéfre
daktory, kteří se vzdali svého tak záviděného postavení 
a vrátili se k více méně podřízenému služebnímu místu. 
Prvním z nich byl Ladislav Kunte, jegž omrzelo být šéf
redaktorem poválečného"Času" a který se stal nočním re
daktorem, přenechávaje šéfredaktorství svému dosavadnímu 
zástupci 0.Fischerovi. A druhým byl můj milý přítel Anto
níni Pimpr, který obecnému překvapení odstoupil ze šéfre
daktorství ’’Národních listů” a vrátil se k řazení náro
dohospodářské rubriky, z níž vzešel. KdyŽ jsem se ho na 
to ptal, řekl mi,že řídit list je otrava, při níž člověk 
duševně upadá, kdežto s rubriku roste. Nevěřil jsem mu, 
ale když jsem dokonale poznal slasti vedoucího redaktora, 
jemuž denní organisační starcsti překážejí v psaní a čet
bě nezbytné, aby neupadl v nmix rutinu a abyxakmxEEmxmi 
obohacoval, ci alespoň obnovoval fond, z něhož ustavične 
vydává, poznal jsem,že měl pravdu. Ale dlouho jsem byl na
plněn touhou vládnout někde podle svého. A hned v prvním 
roce mého novinaření se mi naskytla skromná k tomu příle
žitost. Nemyslím,že se jí budu chlubit. Selhal jsem v 
tomto pokusu, ale mou útěchou je,že mne trpěliví vydavate
lé nevyhodili,ale ze jsem šel sám.

Tato příležitost přišla nečekaně.Českožidovský ča
sopis ’’Rozvoj" najednou osiřel, či lépe řečeno, jeho re
daktor Ferdinand Peroutka jej opustil,aniž by se namáhal 
dát vydavatelstvu příležitost najít náhradu. Peroutka se 
stal redaktorem "Rozvoje" patrně v důsledku svého přátel
ství s dr.Alfredem Fuchsem, který byl tajemníkem Svazu 

dechu židů,ač v ^ámšasaxijim době, o které mluvím, byl 
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již v jakýchsi poloficiálních službách ministerstva zahra
ničí a pověřen přípravami agitačních prací pro plebiscit 
na Tešínsku.

0 tom, jak se ustavil Svaz Čechů židů a kdy a jak 
vznikl nic nevím. Mam jen dojem, že ani vznik re
publiky nesjednotil českožidovské hnutí a že na jedné 
strane stáli někdejší realisté a jiní "pokrokoví" nadšen
ci a na druhé straně ti, kteří buš nechtěli pěstovat poli
tiku,nebo se cítili poněkud méně nadšenými pro socialistic
ké a jim podobné ideje. Vlastně, až když jsem se dostal 
ve styk s "Rozvojem" jsem se dozvěděl,že jsou dva českoži- 
dovské týdeníky.Ten druhý, jehož jméno jsem docela za
pomněl a který představoval jaksi "pokrokovější” orienta
ci - to jest přísně realistickou - redigoval někdejší člen 
redakce "Času" Masarykova a Herbenova Otto Fischer, který 
byl nyní v redakci národně demokratického poledníku "Národ
ní demokracie", aniž by se byl považoval za národního de
mokrata.Ale protože jsem se nikdy nenamáhal číst některý 
z obou listů, nevěděl jsem až do doby, kdy jsem byl 
obšťastněn. dědictvím po Peroutkovi nic o jejich obsahu a 
jejich linii.

Pro Peroutky byl "Rozvoj" vedlejším zaměstnáním, je
muž nevěnoval mnoho péče a úsilí.čísl©' slepil vždy na 
poslední^ ahvíli a vyplnil je tím, co vymámil na členech 
redakce "Tribuny" a svých známých, mezi nimiž byl na 
prvním místě podivínský filosof Ladislav Klíma, jehož 
knihu "Svět jako vědomí a nic" jsem se na Peroutkovo do
poručení pokusil číst, s nevalným úspěchem ovšem. Z čle
nů redakce "Tribuny" jsme to byli hlavně Josef Kodíček a
já, kteří jsme mu dodali vždy článek, za který jsme do
stali královský ňnjsnář honorář 20 haléřů za řádku.Nešlo
mi ani o tuto almužnu, ale začal se ve mně již probouzet 
instinkt psav|ce,jemuž jsem později docela podlehl. »«goz_ 
voj " mi vyhovoval po té stránce,že jsem nebyl omezován
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ve výběru námětů. Psal jem o všem, co mi napadlo, od lite
ratury k politice,od národního hospodářství k sociálním 
problémům. Na rozdíl od Laurina byl Peroutka redaktor sho
vívavý. všechno se mu hodilo, jenž když to zabralo místo.

Jednoho dne mi Peroutka řekl,že se bude ženit -což 
jsem již dávno očekával- a že pojede na svatební cestu 
a že nemá čas se s listem párat. Požádal mne, abych došel 
do tiskárny "Práva lidu", kde se imxkxih list tisknul, 
zlomil za něho sazbu a v případě potřebí list doplnil ma
teriálem, kdyby to, co tam poslal nestačilo. A dal mi 
pro všechny případy několik ždx příspěvků Ladislava Klí
my, abych nemel nouzi.

Zašel jsem do tiskáry^ obstaral zlomení listu a dá
le jsem se o věc nestaral, až mne najednou volal do redak
ce tehdejší tajemník Svazu Čechů židů dr.Kleiner.Ptal se, 
proč se nestarám o list, tiskárna že vymáhá rukopisy.Sekl 
jsem mu,ze nejsem redaktorem"Rozvoje" a že všechno, co mi 
Peroutka řekl bylo, abych za něho vypravil číslo,jež by
lo již v tiskárně. Od dr.Kleinera jsem se dozvěděl,že jim 
Peroutka oznámil,že list již redigovat nebude, aby si 
našli někoho jiného.Zmínil se při tom,že bych to mohl za 
něho dělat já. Dr.Kleiner, který se divil,že o tom nevím, 
nabídl mi, abych redaktorství převzal a nabídl mi "králov
ský "plat 200 KČ měsíčně a honoráře za všechno co napíši, 
nebo 400 KČ měsíčně a žádné honoráře. Protože jsem také 
pomýšlel na svatbu a těch 400 KČ byly nalezené peníze a 
také proto,že jsem se domýšlel,že dokáži vyrobit znameni
tý list, přijal jsem bez rozmýšlení a ugal se řízení listu.

Nemohu tvrdit,že se pod mým vedením "Rozvoj" nějak
zvelebil.Spíše se zhoršil,protože kromě novinářské nezku
šenosti jsem neznal poměry v českosidosřském hnutí, jež 
Peroutka znal z kavárny a svých styků s dr.Fuchjóem,tehdy
jeste ne katolíkem, ale hodně se katolicismu blížícím.
Neznal jsem ani vlivné činovníky ü hnutí, mající na list
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značný vliv a tak jsem narážel za každým krokem a dělal jed
nu chybu za druhou. Kromě toho jsem se nikterak nemohl sblí
žit s dr.Kleinerem, který jako tajemník hnutí se snažil jak 
jen mohl do řízení listu zasahovat.Tehdy mne to zlobilo, 
ale vidím,že to nebylo tak docela neoprávněné.

Hned na samém počátku jsegi měl jednu velmi nepříjemnou 
nehodu.Otiskoval jsem beletristické příspěvky Ladislava Klí
my, které mi Peroutka zanechal. Spoléhaje na Peroutku jsem 
se nenamáhal číst droboučké písmo rukopisů, psaných tužkou. 
To se mi nevyplatilo.Jeden z těchto příspěvků, jež jsem 
poslal nečtený do tiskárny, líčil muka tak perversní,ze 
musel pohoršit čtenáře. H.I919 nebylo Československo ještě 
na štěstí tak daleko, jako je svět dnes, kdy i tak zvané 
slušné listy se nevyhýbají obratné perversi a pornografii. 
A tak příspěvek vzbudil mnoho protestů a byl příčinou,že 
jsem přestal Klímovy příspěvky tisknout. Také ostatní obsa& 
listu se valně nelíbil. Mám dojem,že v tomto případě byli 
v právu čtenáři a ne redaktor, který se na nich teprve učil 
řídit list.

Toto krátké období mi slávy nepřidalo, ale bylo mi 
přece prospěné a to ne jen po stránce finanční. Poznal jsem, 
že k řízení listu je potřebí nejen m určitých zkušeností, 
ale také,že ač je novinář veden k tomu, aby byl všeumělcem, 
je rozdíl mezi urnktarx různými druhy žurnalismu. liení to 
otázka novinářských schopností, ale založení, co nutí dobré 
novináře, aby se rozhodli pro svůj druh žurnalismu. Je roz
díl mezi reportérem, článkařem a dovedným organisátorem 
listu a jen v případech docela mimořádných - a nemyslím, 
že jsem se za svého života setkal s někým, kdo vynikal ve 
všech těchto třech oborech - je někdo opravdu všeumělém a 
to všeumělém éte dobrým. Těch špatných íM' ovšem nalezne*#, 
dost. A kromě tohoto poučení jsem získal ještě jedno, 
mi bylo v životě nezměrně prospěšné, totiž, že nikdo nemá 
(ftát do tisku příspěvek, pokud jej pečlivě nepřečetl. Za
chovávání teto zasady mne ušetřilo mnoha nepřijemností,jež 
postihly nejednoho z mých kolegů.
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Velmi brzy jsem zaslechl nepříznivé úsudky o mém re

digování listu,ale stale ještě zde byli někteří členové 
vydavatelstva, kteří nade mnou drželi ochrannou ruku. Ale 
i ty jsem si brzy znepřátelil, nebo alespoň odradil,když 
jsem se dotkl jejich pýchy majitelů samostatného časopisu. 
Došlo totiŽ k poradám, jak ve Svazu Čechů židů sjednotit 
všechny české židy,kteří dosud požadovali zvláštní cesko- 
žijUtókou org nisaci, místo aby se proste zapojil^zdo čes
kého živofca a omezili se na nějaké náboženské svazky,po
kud ovšem měli k židovskému náboženství vůbec nějaký 
vztah. Jednou z překážek bylo,že zde vycházely dva kon
kurenční časopisy. Objevila se tendence oba list^zsloučit. 
Moji ochránci chtěli za každých okolností udržet "Rozvoj” 
a mne jako redaktora, ale když jsem byl pozván na poradu, 
řekl jsem jim k jejich nemalému překvapení a nelibosti, 
že ten druhý list je lepší, protože kol.fischer má mno
hem vetší zkušenosti nejen v žurnalistice, ale také v 
českožidovském hnutí a jeho problémech, ojí nichž celkem 
nic nevím a že má také mnohem lepší přispěvatele. Doporu
čil jsem jim, aby se listy sloučily a to beze mne.Fischer 
také skutečně se stal redaktorem společného listu - nevím, 
zda se ten list nadále jmenoval "Rozvoj" nebo měl název 
toho druhého listu.Nevím to proto,že jsem od té doby se 
nenamáhal ten list číst, nebo s oním hnutím udržovat ně
jaké styky.

Pravda, našli se nespokojenci, kteří chtěli mít za 
každou cenu vlastní list a nabídli mi,že to budou finan
covat, ale to jsem odmítl, protože jsem měl těchto tram
pot víc než dost. V "Tribun#hmi zvýšili plat a Arne Lau
rin mne zavaloval vždy větším množstvím nejrozmanitější 
práce. A když jsem se pak rozešel s "Tribunou" a přešel 
do jiného listu ztratil jsem i pravidelné osobní styky 
s okruhem "Rozvoje". Kol.Fischer odešel z "Národní demo
kracie" a stal se mým redakčním kolegou v obnoveném 
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"Času". Ale ani to,že jsem seděl ve vedlejším pokoji a 
denně s ním mluvil, nepřimělo mne, abych něco napsal pro 
list, jemuž věnoval i nadále pedantskou péci. Mé zájmy 
šly docela jiným směrem a také mé aspirace byly docela ji
ného druhu. Smmaxt&tnáxĽBbrmkaKaKpcEavmíXalriáriiúfflHdBmkaLraxm/ľ^ 
msigpmignsnmmáíixiii Měl jsem pro sebe vyhrazenou rubriku a 
psal jednou týdně úvodník/o jiných článcích ani nemluvě, 
a tak jsem měl jen příjemnosti novinářského života bez 
jeho trampot. Na několik let to plně stačilo mé ctižádosti.
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Poledník "Národní demokracie"

"Pražská akciová tiskárna" počala brzy po skončení 
první světpvé války vydávat poledník "Národní demokracie". 
Byl určen pro nejširší lidové vrstvy, mezi nimiž měl pro
vádět pro národně demokratickou stranu a její politiku a- 
gitaci, k níž se "Národní listy" nehodily ani svou tradič
ní úrovní, zaměřenou na inteligenci, ani svou vysokou pro
dejní cenou. Tak vznikl bojovný list, kterj/na'neštěstí 
svou bojovnost přehnal a straně sotva získal nové přívržen
ce.Spíše jí svou jízlivostí a hašterivostí a někdy i velmi 
nepříjemnou počouchlostí a často i neurvalostí začal získá
vat špatnou pověst a odpuzovat inteligenci. Na tom nic nemě
nilo, že na počátku měl několik velmi vynikajících přispě
vatelů a že i v redakci samé sedělo několik velmi kvalit
ních lidí. Viktor Dyk zde pravidelně otiskoval své epigra
my, jež dosud nebyly sebrány a jejichž zapadnutí je veliká 
škoda.

Na nízké úrovni "Národní demokracie" měli, po mém 
názoru hlavní smutnou zásluhu dva muži: její šéfredaktor 
Karel Policar a její hlavní politický redaktor Karel Juda. 
Ani jeden ani druhý nepřišli do národne demokratické stra
ny a jejího tisku ze staré národní strany svobodomyslné. 
Karel Policar působil původně v kterémsi krajinském liste 
sympatisujícím se stranou státoprávně pokrokovou, jez také 
mívala své křiklounské křídlo. S touto stranou přešel do 
tvořící se státoprávní demokracie, jež vznikla koncem války 
a po válce se přejmenovala na národní demokracii. Policar, 
s nímž jsem později pracoval v "Národě", byl typem venkov-
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ského novináře, bez hlubšího rozhledu a vzdělání, velmi 
průměrný stylista a netolerantní k politickým odpůrcům, 
s nimiž polemisoval způsobem, jenž zaručil,že i tam, kde 
měl pravdu - a velmi často pravdu měl - svou neurvalostí 
a svým přehánění^vlastní věc oslabil až k samé prohře. 
Nerespektoval ani odlišné názory svých kolegů v redakci. 
AČ osobně slušný a ochotný a pečlivě zachovával tradič
ní formy novinářské kolegiality nebyl oblíben ani v ’’Ná
rodní demokracii”, ani v "Národě”, ani v ostatních listech 
"Pražské akciové tiskárny”. Jeho nepřijemým zvykem, který 
proti němu popuzoval všechny jeho kolegy bylo,že se záli
bou "zlepšoval” rukopisy přípisky, podtrhováním slov a 
přičiňovánJátf vykřičníků a ovsem vždy bez porady s postiže
ným autorem.

Policar při svém přechodu do státoprávně demokratic
kého tisku dostal od dr.Kramáře slib, že bude nad ním držet z v z X V y ,
ochra. nou ruku a dr.Kramar podle svého >m^svemu slibu 
dostál až co poslední chvíle. Marná byla 4naha většiny 
členů správní rady "Pražské akciové tiskárny",znepojené 
nízkou úrovní "Národní demokracie" odstranit Policara do 
sekretariátu strany nebo někam jinam. Ani dr.Hodáč s době 
své největší moci ve straně jím nemohl hnout - maximum 
toho co dokázal bylo,že Policar byl občasně delegován na 
nějakou speciální funkci mimo redakci a že mnČ bylo v 
"i.árodě " vyhrazeno mimořádné postavení - ale to nemá 
ovsem s poledníkem "Národní demokracie' nic společného. 
Marné byly i pro|Ktesty redakce, z níž postupně odcházeli 
její nejcennější členové, znechucení Životem v listě,jehož 
úroveň se jim nutně musela protivit. Slib, který kdysi dal 
neuváženě dr.Kramář přišel draho straně i jejímu tisku.

Druhým velmi nepřije ný^Ljevem v listu byl Karel 
Judu, který proto,že byl schopnejší než Policajty m|( tyfy
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na špatných mravech listu podíl ještě vetší. Karel Juda 
byl před válkou členem Masarykovy pokrokové (realistické) 
strany a sdílel její pověstnou přímo hašteřivost. Povolá
ním byl středoškolským profesorem a působil na gymnasiu buě 
v Prostějově nebo Přerově - nevím již přestfš kde - a pod 
pseudonymem Kara ben Jehuda přispíval do předválečného 
Masarykova a Herbenova ’’Času", do "Volné myšlenky", "Volné 
školy”, "Nerudy" a "Havlíčka". Několik let před válkou na
psal velmi bojovně protiklerikální předmihuvu pro katalog 
výstavy obrazů důrazně protikierikálního, aHÍVmilifc^ristického 
a protimonarchistického malíře Kupky a při této příležitosti 
se nějak prozradil jeho pseudonym. Musel se vždát profesury, 
protože za rakouských dob pro nevěrce nebylo na školách 
místo, věnoval se novinářství a když realisté následovali 
příkladu státoprávních pokrokářů,staročechů a moravské lido- 
vo pokrové strany a sloučili se s mladočechy, přesel i on 
do státoprávní demokracie a jako většina realistů byl i on 
v ní cizím tělesem. Stal se redaktorem "Národní demokracie" 
do níž psával štavnaté úvodníky a velmi žlučovité epigramy. 
Zatrptlý a jedovatý, pěstoval malicnerné slovíčkaření a hašte
řil se kdemsmkýmmx pomalu s každým. Ac vyšel od re.listů, 
ve svých polemikách zacházel až k fasismu. Nakonec však 
tento fanatický až šovinistický nacionalista odešel z "Národ
ní demokracie" i ze strany - protože mu pojednou byla pří
liš nacionálni. Pravou příčinou byl ovšem spor dr.Kramáře 
s l.G.Masarykem a dr.Edvardem Benešem o zahraniční politiku 
a zejména o otázki. intervenes u Karel Juda se s Ma^É^^ani 
rozejít nechtěl. Krátce před svým odchodem z redakce vylou

čil mne článkem v "Národní demokracii" z národa, jako muže 
ne dost vlasteneckého. Jakmile však^uviděl světlo’’potíral
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"šovinistický nacionalism" národne demokratické strany a 
jejího tisku, ač jej původně sám tam pomáhal zanášet.

Ovzduší v "Národní demokracii" nebylo príjemné. Nebylo 
tam oné svobody, jež panovala ve všech českých redakcích a 
také v ostatních listech "Pražské akciové tiskárny". Znal 
jsem se s několika cleny redakce a slýchal od nich podivné 
zvesti. Malíř Pavel F.Malý, také starý státoprávník, který 
tam působil jako redaktor, byl zakřiknutý,bojácný a těžko 
snášel ovzduší, vytvořené tam Policarem a Judou. Otto 
Fischer, kdysi redaktor českozidovského "Rozhledu" a náro
dohospodářský redaktor předválečného "Času" a pak vedoucí 
redaktor "Času" poválečného, tvrdíval se zálibou,že si 
svůj očistec odpykal již v "Národní demokracii". Nejvíce 
snad trpěl bezduchým režimem a nízkou úrovní nejvzdělanější 
(clen redakce\a také ne j schopnější/, dr.Antonín Hartl, také 
rozhodný předválečný státoprávník, který episodu v "Národní 
demokracii" považoval za pednu z nejtrapnějsich a nejneplod
nějších dob svého života. Dr.Hartl se po obnovení "Času" 
stal jeho hlavním vnitropolitickým redaktorem a byl velmi 
dobrým úvodníkářem se šipkým rozhledem a bystrým postřehem. 
Byl jedním z mála českých novinářů, kteří věnovali zvláštní 
a soustavnou pozornost problémům Podkarpatské Rusi,zejména 
otázkám kulturním a pěstoval horlivé cesko-podkarpatskoruské 
styky. Po zániku"Času" přešel do služeb ministerstva zahra
ničí a'stal se přednostou knihovny onoho ministerstva. Byl 
také vlivným činovníkem církve československé a jako re
daktor měsíčníku "Svobodný zednář", orgánu Národní Veliké 
Lože československé dal onomu listu opravdu vysokou úroveň 
a příznivě se ve své činnosti lišil od trochu přehnané 
dogmatičnosti oné zednářské obedience. Stýkali jsme se 
po mnoho let velmi pravidelně^

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 941



5
"Národní demokracie" neměla dlouhý život. Po několika 

letech ji "Pražská akciová tiskárna." zastavila*. Nahradil ji 
jako lidový deník strany "Národ", o jehož historii se roze
píši v jiné souvislosti. Mcméně škody, jež způsobila 
dobrému jménu strany byly docela neúměrné ti k délce vychá
zení ä velikosti rozšíření onoho listu. "Národní demokracie" 
odpudila od strany mnoho lidí, často pro malichernosti, 
protože její agresivnost na všechny strany, obhroublost a 
někdy i přímo úskočnost popuzovala každého, i lidi jinak s 
národně demokratickými zásadami pevně souhlasíc 'rodní
demokracie” také vypudila z řad národně demokratického tisku 
mnohé publicisty, jichž strana a její vydavatelská společ
nost nutně potřebovala. Rozmach české žurnalistiky po válce 
způsobil, Že po novinářích a stálých spolupracovnících no
vin byla veliká poptávka, jež zdaleka převyšovala nabídku. 
V novinách se pojednou dělaly kariéry hodně rychle a 
také hmotné pomery novinářů se rychle zlepšovaly. Při velké 
soutěži byla každá ztráta nenahraditelná. Každý kdo přešel 
do jiného listu - a nemuselo to ještě znamenat odvrácení se 
od zásad - ochuzoval kádry, jichž každá strana k svému tisko
vému podnikání velmi potřebovala. Starana, vzniklá z ms± mlado- 
cesne žffiwfr mela az do války přímo monopol na negschopne jsi 
a nejmyslivější publicisty v občanském táboře. "Národní 
demokracie " přispěla značnou měrou k tomu,že se část této 
tvůrci inteligence počala uchylovat jinam. Policarův reŽim, 
trpěný slabošskou správní radou "Pražské akciové tiskárny" a 
nejednotným výkonným výborem strany, zasadil straně a jejímu 

tisku ránu velmi vážnou, proto.že otřásl její dobrou pověstí. 
Národní demokracie nemohla týt z afér, jako strana národně 
socialistická.
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Ladislav Hájek mezi "Reformou" a "Národní demokracií"

Nekgtgt na počátku úMaáátýah. dvacátých let vzbudil 
malou sensaci v žurnalistickém světě šéfredaktor živ
nostenského poledníku"Reforma" Ladislav Hájek,když o- 
pustil svůj list a svou stranu a přešel k národním de
mokratům a do jejich poledníku "Národní demokracie". 
Nemyslím,že si polepšil, i když jsem na této změně měl 
jakousi zásluhu,ač nemohu tvrdit,že jsem se o to pří
lišně přičiňoval.

S Ladislavem Hájkem jsem se seznámil na některé 
schůzi Syndikátu československých novinářů a na něko
lik let vzniklo mezi námi přátelství, jeŽ skončilo 
prostě tím,že jsem neměl dost času udržovat tyto styky. 
Neznepřátelili jsme se, ale jeden jsme druhému sešli s 
oci. A cele toto přátelství melo svůj původ jednak 
v mé zvědavosti, jednak v tom,že to byl první šéfre
daktor, který se mnou mluvil jako Aovný s rov-
^-iy Tri, a 1 o/ dokonce s až přehnanou úslužností.

Má Zuvědavost vyplynula hlavně z toho,že jsem o 
Hájkovi slýchal jako o trochu komické figurce.Před 
válkou byl totiž jeden čas redaktorem "Světa zvířat" 
a jako muž dobromyslný až naivní a rozhodně ne skep
tický a opatrný, tiskl Jaroslavu Haškovi příspěvky,po
jednávající o nejpodivnějších druzích zvířeny, existu
jící jen vx bohaté Haškově fantasii. Historky a údaje 
byly tak fantastické,že každý jiný než Hájek musel 
přijít na to,že se stal obětí Haškovy nesvČdomitosti. 
Čtenáři, kteří většinou nebyli tak naivní, se divili, 
vydavatele take a Hájek jednoho dne o toto zaměstnání 
přišel. Jaroslav Hašek nepociťoval žádné výčitky svě
domí. Docela cynikky uveřejnil - myslím ,že v"Českém 
slove’L.historku, kterou pak převzal do jedné ze svých 
knih, jak lehkověrného a důvěřivého Ladislava Hájka 
svými příspěvky napaloval. Hájka na dlouho zesměšnil
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a v tisku znemožnil, ale na takové maličkosti pozdější
mu alkoholickému zesměšňovateli legií na Rusi za války 
ani trochu nezáleželo.

Nepřekvapí proto, že jsem byl hodně zvědav na touže, 
který jako redaktor tak nehorázně naletěl. Jaksi mi to 
nesouhlasilo se šéfredaktorstvím denního listu a s jeho 
přeuctivým chováním se k celkem xežÍ zelenému a dosud 
nevalně známému nováčkovi. Ale kdyŽ jsem Hájka na jeho 
pozvání navštívil v jeho redakci, videi jsem, co jsem 
nespatřil již za celou dobu svého novinaření. ’’Reforma", 
aě vycházela denně, měla tehdy jen dva redaktory.Ladi
slava Hájka a Otakara Zdeňka. Na víc patrně nebylo pe
něz a oba dva, aniž by se byli nějak pnatkrhiinpin pretr
hali prací, denně svůj poledníček vydali. Použili prostě 
skoro všechno, co jim dodala Československá tisková kan
celář, vystříhali co se jen dalo z Přehledu zahranič
ního tisku, jímž ministerstvo zahraničí denně oblažo
valo náš tisk, otiskovali řeči živnostenských pohlavá
rů a z jiných novin opsali- případně jenom vystříhali- 
všechny zprávy, jež se jim zdály být zajímavé. Čas od 
času napsal jeden z nich úvodník a kdykoliv se jim po
dařilo získat někoho, aby je navštívil, vymámili na 
něm Článek,který mohl podepsat libovolným jménem.

Hýla to zabavná redakce. Hájek tvrdíval,že na úvod
níku je obtížná jen ta první věta. Ty ostatní už přij
dou samy. Na stole měl Flajšhansovu knížku "Zlatá slo
va", antologii citátů slavných osobností všech národů 
a když nevěděl o čem psát, rozevřel knížku na libovol
né stxúnce a našel citát, na jehož podkladu napsal 
svůj článek.

Redakce by lan chudá na normální pomůcky xxsšt redak
ční, ale znamenitě zásobena různými likéry výroby obchod
ního domu zemského předsedy živnostenské strany a maji- 
tele"Reformy " J.V.Najmana, který kvapně začal přerůstat 
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významem dosavadního vůdce strany posl.Mlčocha, az jej 
docela zatlačil. Návštěvy byly zpestřovány nejen alkoho
lem celkem slušné kvality, ale také diskusemi s J.V.Naj
ímaném, který do redakce pravidelně docházel. Najman se 
netěšil pověsti právě nejlepší a rozhodně nebylo jeho vy
stupování nijak uhlazené. Najman byl k svým redaktorům 
sice velmi přátelský, stejně jako k jejich návštěvníkům, 
ale drsný a při tom někdy vulgárně obhroublý. V tom jej 
snad předčila už jen jeho manželka, jež titulovala re
daktory jako:/ ty ožralý prase" nebo " ty bordeláři", čímž 
narážela na jednu poněkud humornou historku ze života 
kolegy Otakara Zdeňka. Ten totiž, před válkou, studoval 
v semináři v Českých Budějovicích s úmyslem stát se kně
zem. Když studium skončilo a celá třída měla být slav
nostně vysvěcena, šlo to několik podnikavců oslavit, než 
budou jako kněží docela vyloučeni z podobných vyražení. 
Napili se více než měli a hlavně než snesli a jejich 
putování skončilo v nevěstinci.Zde došlo k nějaké výtrž
nosti a když ten hluk byl převeliký přišla policie.všech
no se prozradilo a odskákal to seminarista Zdeněk.Byl 
konec jeho kněžské kariéře ještě než začala. Nějak se 
po čase dostal do Najmanových ” Obchodnických, zájmů" 
a po vzniku "Reformy ” přešel tam.

Hájek byl v novinách ne z novinářské vášně, ale aby 
se obživil, nez se uplatní jako spisovatel. Psal romá
ny, celkem slušné lidové příběhy s patřičným dějem,ale 
ne právě veliké literární ceny a měl jaksi potíže s 
nakladateli. Právě v tu dobu jsem psal pro nakladatele 
Rosendorfa v Ž.tné ulici učebnici šachové hry a Rosen- 
dorf, který nf byl svedkem na/svatbě, si mi postěžoval, 
Že jako začínající nakladatel nemůže sehnat dost autorů. 
Pro jeho divadelní knihovnu, jež měla později velký 
úspěch ( vydal v ní i jednu Dykovu hru) jsem mu dohodil 
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Vítězslava Markuse a vzpomněl si při tom na Hajka.Svedl 
jsem nakladatele a autora a Rosendorf vydal Hájkovi o- 
pravdu jeho román, líčící život českých vojáků na ital
ské frontě.

Hájek mi byl za tuto nepatrnou úsluhu nezměrně vdě
čen a kdykoliv byl v pohnutější ná&dě, obyčejně po na
psání článku, protože se při psaní posilňovat jak jen 
mohl ze zásoby likérů Najmanovy výroby, plačtivě si stě
žoval na hrubost a neurvalost J.V.Najmana, jeho manželky 
a zejména pak ’’černé Máry”, vyčouhlé černovlasé dívky, 
jež vedla administraci listu a osvojila si při tom všech
ny drsnější xýxmky výrazy majitele i majitelky listu. 
Nebyla to zlá holka, ale Hájek, trpící krutým komplexem 
méněcennosti a neméně krutým stihomamem ji nenáviděl 
zrovna chorobně. A neustával mi vykládat, jak mi hluboce 
závidí,že působím ve slušném listě, ve vzdělaném pro
středí, kde se novinář nemusí stydět za své okolí. Neta
jil se tím,že kdyby měl možnost jít jinak, šel by z 
"Reformy "okamžitě.

Jednou jsem ve sněmovně narazil na někdejšího gene
rálního tajemníka národní strany svobodomyslné Františka 
Sisezä nyní politického ředitele tisku národní demokra
cie. Znali jsme se z doby předválečné a vždy spolu přá
telsky mluvili o starých i nových časech, kdykoliv 
jsme se potkali. Sis začal rozhovor o blížících se vol
bách a o tom, jakou konkurenci straně působí živnosten
ská strana. Soudil,že se proti tomu musí něco podniknout 
a že v poledníku "Národní demokracie" bude zavedena 
zvláštní hlídka pro živnostníky a obchodníky.Potíž je 
jen sehnat někoho, kdo nejen zná živnostenské věci, ale 
také pomery v živnostenské straně.Tohle se mi zdálo 
vhodnou příležitostí udělat něco pro Hajka i pro stranu, 
řekl jsem mu,že se znám s i'edaktory "Reformy" a Že mám
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dojem,že by šéfredaktor "Reformy" šel ochotne do národne 
demokratického tisku, protože má plné zuby strany a je

jích vůdců. SÍs mne okamžite požádal, abych s Hájkem 
promluvil a navrhl mu důvěrnou a nezávaznou schůzku s 
ním.

Sdělil jsem to Hájkovi, který byl okamžitě v sedmém 
nebi.Varoval jsem ho,že "Národní demokracie" není tím 
čím jsou "Národní listy" a že podle toho, co jsem o ži
votě v tom poledníky slyšel, služba tam není žádný med. 
Ale Hajek na to,že to tam nemůže být tak špatné jako v 
"Reformě" a naléhal, abych tu schůzku ujednal,že mně 
bude do smrti vděčný. Schůzku jsem tedy ujednal a Ladi
slav Hajek zaplaval do "Národní demokracie" a váťčil 
proti živnostensko obchodnické straně. Jeho místo zaujal 
Otakar Zdeněk a druhým členem redakce se stal někdejší 
agrární redaktor Šafr, všeuměl, který dovedl psát o všem 
bez jakékoliv znalosti věci«,

Po tomto vývoji věcí jsem přestal chodit do "Reformy" 
na tácky,už proto,že Zdeněk věděl od Hájka, jakou jsem v 
jeho odchodu hrál úlohu. Ale Zdeněk mne zval telefonicky, 
abyjřh přišel když mám cas a tak jsem si dodal odvahu. 
Trochu ve mně hAklo, když jsem v redakci spatřil Najmana, 
jenž mi rovnou řekl,že ví, že jsem Hájkovi opatřil to 
místo, ale že mi to nezazlívá. Hájek je starý dost, aby 
věděl co dělá a tak jsem po jeho názoru dělal jen pro
středníka a ne svůdce,což konečně byla pravda. A Hájka 
označil za hlupáka, který toho bude listovat.Strana 
získá o volbách několik mandátů a on, Najman, měl v 
úmyslu Hájkovi dát jeden z nich.V "Národní demokracii” 
tovHájekzdlouho nevydrží, protože žádný bolestín se neu
drží v žádném prostredí,pokud to prostredí nebere ohled 
na bilestíny.

J.V.Najman měl pravdu. Hájek to na novém místě vy
držel asi rok avpak se kajícné vrátil do "Reformy",kde 
sloužil pod Zdenkem.Ale protože hromosvodem byl nyní 
Zdenek a ne on, byl spokojenější.
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Některé omyly a chyby prvních let republiky.

DÍváme-li se s odstupem a kriticky na počáteční doby 
republiky musíme býti udiveni, jak málo chyb jsme při 
budování státu na páchali.Velké většiny našich úkolů jeme 
se zhostili řádně a úspěšně. Nemá však smyslu zastí
rat, že jsme se v některých případech dopustili poše
tilostí a také chyb, z nichž se nám některé docelaíe ne
příjemně vymstily.

Zmínil jsem se již při jiné souvislosti o nero
zumném řešení otázky rakouských xiálečných půjček, jež 
tak značnou měrou přispělo k priostrení poměru mezi ná
mi a našimi Němci. Není pochyby,že toho náležitě zneu
žili nesvědomití demagogové, ale neměli jsme jim dát k 
tomu vhodnou příležitost.

Stejně neblahým nerítótaiem byla centralisace státní 
správyjZELjmáiiaa na níž z důvodů ideologických lpěla na
še tak zvaná levice. Omezení samosprávy, zejména zemské, 
melo za následek, že jsme ztížili si zbytečné řešení pro
blémů, spojených s připojením Slovenska a Podkarpatské
Rusi k republice.

Byly však ještě jiné omyly, snad méně závažné,ač 
ne docela malicherné. Jedním z nich byl záchvat eexsžés 

nivelisujícího ’'demokratismu", jenž 
vedl k vydání pošetilého ustanovení ústavy,že se "řády 
a tituly zrušují a nebudou nikdy zavedeny". Není pochyby, 
ze nechuš k šlechtě, územně sice české, ale národnostne 
lhostejné, nebo dokonce odnárodněné, byh/velkou podporou 
tohoto opatření,jež především zbavilo šlechtické rody 
jejich titulu a přídomků. Bylo to ovsem plané a neúčin
né gesto, jež ovšem šlechtické rodiny neučinilo přátel
štějšími republice a národu.Tyto rodiny jistě nepředsta
vovaly politickou a hospodářskou moc, jež by mohla ohro
zit nějak stát. JdftiíaxMxafc Mnohé z nich však měl\j[ dosti
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značné mezinárodní styky, jez mohly prospět republice. Vi
děli jsme přece, jakou službu prokazovala sv^m národům a 
státům šlechta polská a mačarská, casto k naší p^ímé škodě.

Ale zrušení ostatních titulů,a řádů a vyznamenání 
bylo ještě pošetilejší. I ta milovaná francouzská republi
ka, jejíž republikánstvi nám bylo tak zářným vzorem, nejen 
že nezrušila šlechtické tituly, ale neodstranila řády a vy
znamenání. Udělovala je přehorlivě.Bylo jen zaslepeností, 
že jsme v tomto případě nenásledovali jejího příkladu.

Lze pochopit,že jsme nesli nelibě řády, vyznamená
ní a občanské tituly, udělované Bakouskem, ale je otázka,

V V*/zda jsme se opravdu měli jich od<uci a odebrat je lidem, 
kteří je získali zásluhami, jež neměl^nic společného sn 
naším sporem s Vídní. A vůbec bylo otázkou, zda jsme 'se 
měli v "demokratickém" puritánství odříci řádů a vyzname
nání vůbec. Velmi brzy jsme museli uznat,že musíme ponechat 
vojenská vyznamenání, získaná v legiích i spojeneckých ar
mádách a že nemůžeme zakázat našim příslušníkům přijímat 
řády a vyznamenání z ciziny za zásluhy občanské. A brzy 
jsme také museli zřídit sami rád Bílého isca lva tťmnoha 
stupních, ač jenom pro cizí státní příslušníky.Těžko říci, 
jakou škodu by bylo vzalo demokraticko republikánské zří
zení našeho státu, kdyby rády a vyznamenání byly dostupné 
i domácímu obyvatelstvu za občanské zásluhy. A jestliže 
kvapem zmizely tituly jako "císařský rada" a "tajný rada" 
a pod., byl; brzy nahraženy a měli jsme obchodních a komor
ních radů víc než dost. 0 titulech neoficiálních ani ne
mluvě - rovnostářství zůstalo na papíře a v pošetilém záko
nu, který zbytečně roztrpčil mnohé postižené.

Otázka rakouských řádů, vyznamenání a titulů vzbudi
la mnoho zlq^rve a to docela zbytečně.Převzali jsme rakouské 
dluhy, většinu rakouských zákonů, celou soůdní organisaci, 
státní aparát v celkem málo pozměněné formě, parlamentní 
tradici a mnoho jiných věcí. Nic by se nebylo stalo,kdyby 
muž, který byl vyznamenán za skutečné zásluhy, mohl se

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 949



tímto vyznamenáním, třeba i přejmenovaným. kEtoyiaiutmxm Náš 
postup zde nebyl ani tak nespravedlivý, jako byl malicherný.

Vážnější a spornější ovšem otázkou byla vojenská vy-
znamenání, získaná za války. Všichni jsme vycházeli z fikce 
že jsme byli ve válečném stavu s Rakouskem a že tudíž
vyznamenání jsou od našich nepřátel za vojenskou službu pro
ti našemu národu a státu.Není pochyby,že jsme byli proti 
Rakonsku a že skutečně dobrovolnické armády v zahraničí 
válčily proti koalici, jejímž členem bylo Rakousko. Ale na
še vyhlášení války ( na rozdíl od domácí/odbojové akce)mělo 
význam spíše propagandistický než právní a k přímým bojám 
mezi armádou zahraniční a rakousko-uherskou nedošlo. Bylo 
zde kratiěká<fe utkání na Rusi a malá Šarvátka na Piavš. Ji
nak jsme bojovali za hranicemi proti Němcům a jejich bolše
vickým nástrojům na rozložení Ruska. Jen na vyznamenání 
z přímých utkání by se dalo px aplikovat tuto argumentaci.

Nase myslení v této věci zase zabarvoval nepřátel
ský poměr mezi námi a našimi Němci, Dožnejme,Že to byli 
Němci, kte*í na tom měli hlavní zásluhu, ale, jak napsal 
Viktor Dyk "chybami jiných svoje neomlouvej". Nechci tvrdit, 
ze naše rozhodnutí bylo nějakou krutou nespravedlností. 
Bylo však zase malicherné a nepsychologické.

Za války jsem sloužil u německého pluku a i kdyby 
toho nebylo, věděl bych, jako mohl vědět každý, kdo byl na 
vojně,že vojenská služba za války a zejména na frontě,byla 
pro mnoh^ého brance největší událostí jeho života. Vyzna
menání jež získal, třeba by to byl jen ten chudobný Karlův v*
kříž, jejž dostal každý,až sloužil nadšene či neochotně, 
bylo důležitou připomínkou chvil, v nichž prožíval bídu 
a hrůzu vojančiny, viděl své přátele hynout a sám byl tře
ba zraněn. Vzali jsme mu něco, co bylo pro něho důležité - 
a zase jsme iak promeškali příležitost získat pro repub
liku když ne lásku, tedy alespoň loyalitu u důležité slož
ky našich Němců.
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Ačkoliv jsme všichni po nezdarech s Němci se dohod
nout roztrpčeně opakovali staré rčení "mluv s ním když je 
Němec", přece jen mám dojem,že jsme se tehdy měli isnažit 
trochu více, abychom různými akcemi získali alesjs^ Část 
německé veřejnosti k uznání státu a k loyálnosti k němu. 
Nechci tvrdit,že jsem to v oné době veřejně zastával - byl 
jsem stejně zaslepý^^ako všichni ostatní.Ale když jsem 
od počátku třicátých let začal dojíždět do Liberce a do 
severních Čech vůbec, začal jsem nabývat dojem,že dohoda 
alespoič se značnou částí německého lidu u nás nehí tak 
docela vyloučena, jak se nám zdálo. Nacionálni radikali- 
sace v Německu působila jisté velmi přitažlivě na značnou 
část našich Němců, ale na slušný počet jich působila od
pudivě .

Když jsem se dostal více do styku s německými
našimi krajany, viděl jsem různé zajímavé věci. Rakouští 
vysloužilci nosili při slavnostních příležitostech místo 
zakázaných rakouských vojenských vyznamenání náhražkové 
odznaky, vydané veteránskými spolky. Co by se bylo stalo, 
kdybychom jim byli ponechali vyznamenání původní? A co by 
se stalo,kdybychom místo nevraživého pohledu našich úřadů 
na veteránske spolky někdejších rakouských vojáků se po
kusili je sblížit s organisacemi českých vysloužilců a s 
pluky, v nichž sloužili a jejichž doplňovací obvody pře
vzaly pluky naše, jež často převzaly i čísla příslušných 
rakouských pluků? Viděl jsem jednou, jak plukovník inž. 
Koščák - ruský legionář - jako posádkový' velitel v Liber
ci povolil nemeckým veteránským organisacím pochodovat 
při vojenské přehlídce pořádané na oslavu 28.října, za 
vojenskými formacemi společně s jinými českými místními 
organisacemi. Němečtí vysloužilci se dostavili ve velkém 
počtu, pochodovali nadšeně a všichni velitelé oddílů,když 
jim plk.Košřák podal přátelsky ruku a vyměnil s nimi ně
kolik slov, odcházeli s rozzářeným obličejem. Za svůj ro
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zumný nápad byl Koščák zepsut mudrci na ministerstvu národ
ní obrany,ale jeho příkladu se mělo následovat všude a mě
lo se s tím a podobnými akcemi začít mnohem dříve. Nemohu 
ovšem tvrdit,že by to bylo republiku docela jistě zachrá
nilo, ale jedna akce k druhé mohla vytvořit situaci poně
kud příznivější, než jaká se vyviakula, když jsme nechali 
rozumné a loyální Němce - a tací také byli - aby sami zápa
sili s nesvědomitými demagogy.

Dalším smutným omylem, tentokráte zcela oprávněným 
a jistě dobře míněným ale nedostatečně domyšleným, byl tak 
zvaný legionářský zákon, dávající příslušníkům zahranič
ní armády přednostní nárok na zaměstnání ve veřejných safe: 
službách. Bylo jistě správné a mravné projevit vděčnost 
těm, kteří nasadili své životy, aby mohla vzniknout republi
ka a bylo naší povinností se o ně postarat. V prvních le
tech po přijetí tohoto zákona to také nepůsobilo nejmen- 
ších potíží. Veřejné úřady musely, již s hledem k Slo
vensku a Podkarpatské Rusi, značne zvětšit počet svých za
městnanců. Když však po letech na republiku dolehla hos
podářská krise, stal se legionářský zákon zdrojem velké 
nespokojenosti ve zněmčených krajích českých zemí a také 
na celém Slovensku. Mnoho postarších legionářů se ucháze
lo o podřízená místa vrátných a sluhů v úřadech, na poštách, 
na železnicích, ve školách a podobně a podle ustanovení 
zákona se jim muáelo dostat přednosti před místními ucha
zeči. Vypadalo to jako výsada Čechům, ale byl to jen dů
sledek zákona, jenž ač rozumný a správný, měl být časově 
omezen. Po několika letech platnosti měiimxEÍkLiifflgmmiámx to
hoto zákona měla priorita ákončit a legionář, jenž si ne
dokázal založit existenci, nebo o ni bez své vxny přišel,W- 
mít nárok jen na hmotnou podporu, nebo i na výslužné.

Na Slovensku mnoho zlé krve vzbudila tak zvaná "slo
venská výhoda", to jest příplatek českým zaměstnancům, 
preloženým z českých zemí na Slovensko a na Podkarpatskou 
Rus. Tento příplatek byl jistě spravedlivý,protože přelo-
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žení byli vytrženi z domácího prostředí a posláni do kon
čin náležíte zaostalých. Ale i zde mělo být časová omezení, 

mnoho pohoršení vzbudilo provádění pozemková refomy, 
zejména přidělování tak zvaných zbytkových statků. Nemohu 
ovšem z vlastní zkušenosti posoudit, nakolik byly stížnosti 
přednášené v tisku, na schůzích i v Národním shromáždění 
oprávněné. Nesledoval jsem to tak, jak jsem snad měl.Ale 
i když připustíme, že mnoho stížností bylo bez podstaty, 
že tu bylo mnoho přehánění a nesporně i mnoho závisti,něco 
na nich přece bylo. Skutečnost,že velká část velkostatků 
byla v rukou ponšmčelé šlechty, některých německých řehol
ních řádů a podobně, vzbuzovala dojem,že akce sama je na
mířena kx počeštení končin, jež byly v nedávných letech 
poněmčeny hospodářským a politickým nátlakem. Pozemkový 
úřad měí' jistě dbát, aby na německé malé zemědělce připadl 
větší podíl, nez jaký jim ve skutečnosti byl přidělen a 
měl být opatrnější při přidělování tak zvaných zbytkových 
statků, jež nůstaly po oddělení zabraných pozemků.Ale 
o tyto zbytkové statky nebyla mezi Němci právě veliká po
ptávka a Pozemkový urad,který byl nesporně vystaven poli
tickému nátlaku, odměňoval poněkud nejapně politická zá
sluhy. I zde jsme mohli hledat a najít mezi drobnými ně
meckými zemědělci oporu. To jsme promeškali ,ač pozemko
vá reforma nebyla ani zdaleka tak nespravedlivým aktem po
češťování a politické korupce, za jakou ji vydávali nepřá
telé její i republiky.

Vzpomínáme-li s tesknotou na republiku a na její 
nesporné přednosti, je potřebí si také připomenout,že 
měla i své chyby a nedostatky,I s nimi však byla státem, 
který zasluhoval aby se udržel.
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"Vývoj jde do leva"

Po každém velikém dějinném otřesu,jako •'válka, nebo revoluce,pod
lehne mnoho lidí naivnímu radikalismu.Prožili katastrofu,ale místo
aby se snažili odstranit její škody a postupnou a rozvážnou prací 
zlepšovat a zdokonalovat poměry, snaží se nastolit millenium. Ale 
millenium, "zlatý věk; lidstva" v němž nebude žádných běd a kde - 
abych použil slov nebožtíka dr. Františka Soukupa, "ne
bude ani papežů ani králů a všichni zasedneme za prostředý stůl 
přírody" zůstává pořád jen zbožným snem, v jehož jménu bylo na svě
tě natropeno více běd a způsobeno více utrpení, než jsme si schop
ni uvědomit.

Do převratu jspe vstoupili jako střízlivý národ a v prvních 
týdnech jsme také^fetřízlivý národ jednali. Provedli jsme přechodná 
opatření moudře a snadno. Ale jakmile se překonaly potíže prvních

v
týdnů, začala se mnoha lidí, vzdělaných i polovzdělaných,zmocňovat 
horečka netrpělivosti. Změna se jim zdála nepatrná,pokrok příliš 
pomalý a najednou jsme slyšeli, že se nic njazmiHaÜH vlastně nezměni
lo. Nebyl to jen vliv bolševické revoluce v Rusku, protož# ta zapů
sobila jen na nepatrnou část národa. Byly to především neklidné po
měry v sousedních zemích, jež se zmítaly v prudké horečce a také 
ovšem nemoudrost mnoha politických vůdců na tak zvané levici.Obě
socialistické strany - a byly to právě jejich nedělnické vedoucí 
vrstvy - nalezly pojednou fanatickou lásku k obstarožným^ dávno již 
překonaným teoriím Karla Marxe a Bedřicha Engelse. že
praktický život a zkušenosti, nabyté politickou a odborářskou prací
přiměly jejich vůdce odložit mnoho ze starých pověr,jež okouzlovaly 
zakladatele jich stran. Docela nedbali toho, že -jr' v zemi, jež byla 
dosud jakousi oficiálně uznávanou školou socialistického myšlení, to
tiž v Německu, žil jakýsi Bernstein, jenž přišel s myšlenkou revisio-
nismu posvátného evangelia Marxova a že Karl Kautsky, jemuž bolševici 
udělili Jáfetný titul "renegát Kautsky" se ve své pozoruhodné knize 
"Die Soziale Revolution" staví příkře proti socialistickému fr holdo
vání frázím a připomíná, že je potřebí si klást otázk^ít co uděláme
první den po revoluci? Zatím co němečtí sociální demokraté vedli 
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hned od počátku rozhodný boj proti svým "nezávislým" a "Spartakus- 
nundu" a pracně začali připravovat střízlivý zhořelecký program,jenž 
měl nahradit vývojem doby dávno již překonaný program gothajský, pro 
mnohého z našich socialistů - a mnoho jich bylo velmi novopečených - 
nabylo slovo revoluce přízvuk docela pašy^tný. "Revoluce" se stala

fetišem, zejména pro socialistickou inteligenci a polointeligenci.
Sociální demokraté, kteří v těžkých bojích s rakouskými centra

li sty a jejich odbočkou v česirých zemích hodně slevili z marxistické 
pravověmosti, vraceli se najednou k této podivné ortodoxii. To nepla
tí jen o bolševisujícím křídle strany, ale i/přemnoh^^4 těch,kteří se 

o něco později s naprostou rozhodností postavili proti levici,jež 
chtěla zstranu zatáhnout do moskevského područí. I takový Rudolf Be
chyně, který v době roztržky ve straně členům a stoupencům doporučoval 
četbu učebnice českých dějin miste spisů Karla Marxe, potřeboval 
hodně času, než nalezl kuráž se postavit proti rozkladné chorobě.

Národní sociálové pak,kteří vždy kladli takový důraz na to,že 
nejsou socialisté, ale jen sociálové, najednou změnili tóninu a 
přejmenovali se na socialisty» Zapomněli na všechno, co slovem tiště
ným nebo mluveným vykládali kdy o Karlu Marxovi a jeho učednících 
a následovnících. Byli najednou marxističtěji než původní marxisté 
a je skoro komické, že hlavní zásluhu na tom měli někdejší anarchisté 
dr.Vrbenský a inž.Vlasta Bořek,ač každý anarchista tradičně nenávi
děl Marxe a jeho učení mnohem více, než nejzavilejší kapitalisty. 
Po dlouholeté kampani proti "druhé1' socialistické internationale se 
ž národní socialisté , nazývající se dočasně "československými socia
listy" přihlásili do této internacionály. Když byli odmítnuti,usou
dili, že tato internacionála je stejně málo radikální a hlásili se

v
do internacionály vídenské, vedené Bedřichem Adlerem, jehož veliký 
nárok na socialistickou slávu byl, že zastřelil rakouského mnudixtra 
ministerského předsedu a že byl svnem starého vůdce rakouské sociál- 
ní demokracie dr. Fnitze/Adlera. Tato internacionála, jež chtěla
být někde uprostřed mezi "pravicovou" internacionálou amsterodamskou
a mezi třetí, bolševickou, byla obecně nazývána dvaapůltou. Ani 
tato internacionála o ně nestála a tak národní socialisté, jejichž
pružnost v otázkách zásadních překvapila jen tohi, kdo nechtel 
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pochopit, že tato strana neměla nikdy žádné zásady,učinili pokus 
nalepit se na francouzskou stranu radikálně sociální. Neuvedomili, si, 
nebo je to nezajímalo, že francouzští radikální sociálové jsou typic
kou a tradiční stranou francouzské buržoasiť'á že do socialismu, marxis
tického i nemarxistického mají hrozně daleko. Národní socialisté 
vypracovali program socialisace a vůbec dalšího sociálního postupu, 
který ůptyfáoe nerozumným radikalismem předčil (^všechno, co dokázali 
vyrobit sociálně demokratičtí fantasté.

Až do konečné roztržky v sociálně demokratické straně, jež přinesla 
vyjasnění, prožívala celá republika dobu značného ideového zmatku.

vAčkoliv za radikálními skupina stály značné skupiny voličstvo, zma
tek skutečný a hluboký panoval především v mladé inteligenci a polo- 
inteligenci.Tato vrstva podlehla nejsnáze ošidným heslům. Socialistic
ký radikalismus, pasovaný na pokroktfW&t, se zmocnil na příklad značná 
části mladých literátů, kvalitních i nekvalitních, stejně jako jiných 
adeptů umění. Příčiny toho byly mnohé. Mladí adepti umělecké slávy 
bývají zpravidla v prudké oposici proti svým předchůdcům a snadno se 
dají do služeb politické doktríny, jež je namířena proti tomu, co je 
zakotvena. Tak tomu bylo i nás. Značný byl již z dřívějška vliv S.K.
Neumanna, B.Polana a druhů, kteří v nakladatelství Borového vydávali 
zprávu jen literární a pak značně politický list "červen", jenž se 
stal útočištěm mladých ( a také starých) literátů, kteří nemohli na- 
lé.^i nebo nechtěli nalézti útočiště v poněkud zatuchlém již "Zvonu" 
nebo v "Máji", ba ani v rozhodně nacionálním a rozvážně pokrokovém 
"^Lumíru". Horečce podlehli i autoři jinak tak solidní, jako na př.
Antal Stašek ( dr.Zeman, otec Ivana Od^rachta). St.K. Neumann, který 

za své anarchistické éry válčil tak důrazně proti marxismu a jeho
pověrám, otočil najednou na čtyráku a založil si dokonce vlastní
"Českou stranu komunistickou", jíž promptně hlásil do Komunistické 
internacionály. Ta tuto straníčku odmítla. Nestála o hrstku zmatených 
intelektuálů, ale čekala na to, až se "sociálně demokratická/levice" 
rozhodne upustit od předstírání, že není bolševická a přizná barvu. 
Jen pfco tu bylo místo v samospasitelné moskevské církvi.

Radikalismus zachvátil i trstvy nesocialistické, jimž se slovo 
"pokrok" stalo fetišem. Ve jménu "pokroku" hlásány největší pošetilosti,
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jež s opravdovým pokrokem neměly docela niez společného. Ale na vlast
ním pokroku, na podstatě toho, co tvoří pokrok nezáleželo. Slovíčko 
pokrok se stalo zaklínadlem. Viktor Dyk, jistě ne muž nepokrokový 
to označil za ’’pokrok až do zblbnutí”.

Značný vliv na tento vývoj , vedoucí k kvasu a rozmíškám v národě 
tradičně pokrokovém, měl i "Hrad”. President T. G-. Masaryk, jenž se záli-

I
bou čas od času zapomínal, že již nené/profesorem na universitě a
vůdcem maličké politické sekty, autoritativně vyhlásil, že vývoj jde 

levft/a že Tábor je náš program. Masarykova autorita jak ve státním
zřízení, tak ve světě dwhnxnm politickém, duchovním a společenském 
nebyla v tu dobu ještě nijak otře sena. Mnoho lidí hledalo cestu na 
"levo” jen proto,že to doporučil pan president.

A talc jsme slyšeli vžay hlučněji vyhlašovaná hesla o socialisa- 
ci,sociální spravedlnosti a pacifismu, o odstranění armády a nahraže- 
ni ozbrojených sil občanskou milicí. Staly se pokusy i nahradit úřady 
a smány soudy"přímou lidovou akcí” a ve velkých městech řádila ’’čer
ná ruka", jež zabavovala domy a byty a přidělovala je svým chráněncům. 
Dalo mnoho práce, než se podařilo potlačit imfanxnim tento pokus nasto
lit vládu ulice. Jeho stoupenci se mohli ovšem odvolat na prvního ministra 
spravedlnosti dr.Františka Soukupa, jenž v bujarém radikalismu veřejně 
vyzval ulici, aby šla sama vykonávat spravedlnost. Někdy se opravdu 
zdálo, že národ, který s takovou obětavostí a vytrvalostí vybojoval 
svou svobodu, zahodí dílo generací»protože se v horečce začal honit za 
ošidnými bludičkami.

Horečka byla tak mocná, že umírněné vrstvy čelily jí jen zdráhavé 
a rozpačitě. Nebyla to jen nestatečnost, ač i ta tu byla v přemnohá 
případech. Příčina byla ještě jiná. Všechny naše politické strany mě
ly programy z doby předválečné, kdy se nedalo předvídat, že Rakousko 
pajlne a bude zřízena Československá republika. Nikdo nemohl předvídat 
nové poměry a proto na ně nikdp nebyl připraven. Staly se pokusy,ale 
ty byly nesmělé a předčasné. ^inbvismBnzmsrtiáitiHmamwnaiiímHpadiŽBnáxhyäjinim 
VHmiij’naľíiiôaž'ii^smrarcmshlm^pžmpinCTtitKdyž se v posledních 3tBtBEÍixsáäkjr 
týdnech války konaly přípravy na první opatření, nedostali jsme se 
daleko za první týdny.I ten návrh ústavy "českého státu", ■vypracovaný 
pro Národní výbor skupinou právníků pod vedením dr. Pantůčka, musel 
být hozen do koše,protože mnoho věcí bylo jiných, než bylo předví
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dáno. Ale /bylo potřebí ustavičně/jednat a myslet na to, co vykonat 
dnes a snad, i zítra. Na hlubší úvahy nebylo času.A celý náš politický 
život byl ochuten tím, ze nový stát nutně odčerpal z naší první i 
druhßzgarnitury mnoho sil pro nejrůznější své instituce. Bylo dobré, 
že jsme je měli, že jsme je mohli státu dát, ale vůdci stran byli 
přetíženi prací pro stát i pro strany a nemohli nalézti klid, aby 
mohli hledat nové cesty\)řezkoumat staré programy. Na ’’pravici" 

proto panoval zmatek stejný jako na"levici", nejistota, zda dosavad
ní nazírání je správné, když bylo vystaveno tak příkré kritice a tak 
prudkému náporu. A tento zmatek, jenž vedl k opatrným obhajobám místo 

v
k odvážným a jasným formulacím, odradoval docela pochiýitelně znač
nou čŔst mládeže,jež je stejně Jyždjj až příliš v pokušení se dát na 
cest^ hodně radikální a která vždy až příliš snadno podléhá svůdným 
he slům.

Kromě toho se na pravici začaly objevovat nrodny proudy, jež se 
později uplatnily nepravě ku prospěchu otálí žáýý»h a myslivých 
vrstev národa,.Krajní pravice, zatuchlá stejným reakcionářstvím jako 
krajní levice, přišla s nacionalismem, vyhnaným až do krajnááío nero
zumu. Tato reakce nemusela hledat program, jako ho nemusela hledat

v
krajně levicová reakce. Jí stačilo popřít všechno nové, at to bylo 
dobré či špatné,at to pmiši bylo prospěšné nebo ne. "Levici",jíž 
vyhlásila nesmiřitelný boj nmrókmfciiB: neuškodila.Poškodila jen 
střízlivé skupiny středy ajlQnírněné pravice. Výsledek levicové horečky 
a nepřipravenosti střízlivých vrstev národa, poškozovaných pravicový
mi radikály, se projevil nejen v obecních volbách z 1919, ale také 
v prvních parlamentních volbách z r. 1920. Obojí skončily drtivým 
vítězstvím socialistických stran, prvním a posledním za celou dobu 
trvání svobodné republiky. Střízlivější ze socialistických vůdců chá
pali dobře nebezpečnost tohoto uspěchu. Právem proto jeden ze sociál
ně demokratických předáků, když začaly do sekretariátu strany do
cházet první zprávy o nečekaně velikém vítězství socialistů, zvolal 
zděšeně:"Ježímařjá, co to na nás leze!". Na obojí volby doplatila 
republika ještě více, než obě socialistické strany.
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Svržení Mariánského sloupu

Československá republika byla skoro od samého počát
ku zmítána prudkým kulturním bojem, který ustal až ve 
druhé polovině třicátých let. předpoklady k němu byly dá
ny již od husitských válek, protireformace a josefínsk'- 
ho tolerančního patentu. Ale zápas, utlumený přísně kato
lickým rázem státu a nedostatkem politické svobody, byl 
povahy spise akademické a rozhodně nevedl k činům násil
ným a k výtržnostem. A když už se něco stalo, byli to 
katolíci, kteří byli útočníky.

Od tolerančního patentu a zmírnění policejního reži
mu za dob Josefa II. docházelo ovšem k udrolování kato
lických posic. Protestantské církve začínaly zapouštět 
slabé kořeny a odvolávajíce se na Husa, snažily se být 
vedle mezinárodní katolické církve církví národní, ač pro
bouzející se nacionálni city Českého lidu opatrovaly v 
nich velmi často exponenty němectví. Gustav Adolf Verein 
snadno způsobil,že propaganda protestanství byla ztotož
něna s "prací pro pruského krále".Ani jedna z protestant
ských církví nebyla pravým pokračováním skupin české re
formace a je známou skutečností,že mnozí ptísní šestí 
bratří, kteří si po generace v tajnosti udržovali svou 
víru, když nemohli obnovit českobratrské sbory, dali se 
raději zapsat jako židé, než aby byli nadále členy církve 
katolické, nebo aby vstoupili do některé z protestantských 
skupin. Většina však zůstávala s klidem v katolické cír
kvi jako "matrikoví katolíci" a více se o církev nesta
rali. Stali se povážlivou slabinou této církve.

Vliv francouzských encyklopedistů a z toho vyrůsta
jícího francouzského, agiirnxWbn anglického a německého 
osvícenství na inteligenci a od ní na lidové vrstvy usta
vičně vzrůstal. V devadesátých letechxv době tak zvaného 
pokrokového hnutí let devadesátých, byla naše inteligen-
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2
ce z převážné míry protikierikálni, či ječte spíše,abych 
použil formulace dr.Karla Kramáře, jenž dominoval letům 
následuj ícWty^aklerikální". Názor, zastávaný nejen dr. 
Podlipným, ale všemi vlivnými politiky a kulturními či
niteli pravil,že "náboženství patří do kostela a ne do 
politiky".Protináboženské hnutí bylo slabé- Šťast
ný, padařovský filosof nevěry a kněz z církve vyobcovaný 
Augustin Smetana, byli výjimkou a ne pravidlem. Ani Vol
ná myšlenka, jež v devadesátých letech zahájila svou 
organisovanou a soustavnou činnost, ac protikatolická,ne
byla protináboženská. Mezi jejími čelnými příznivci byl 
přece i profesor dr.T.G.Masaryk, jenž se nijak netajil 
svou vírou v Boha a svým přesvědčením o potřebě nábožen
ství.

Mnohem větší úlohu než problémy náboženské a roz
por mezi náboženstvím a vědou, hrály zde motivy národ
nostní. církev byla v očích naroda - a do značné míry 
právem - ztotožňována s Habsburky a jejich státem.Vzpo
mínky na Husa, národního hrdinu, slavné husitské xmimnÍKx 
válečníky, kteří se postavili se zbraní v ruce proti ce
lému světu, Jiřího z Poděbrad, Lipany a dobu pobělohor
skou, to všechno stavělo církev do řad nepřátel národa. 
Každá propaganda se opírá o zjednodušování a také proti
katolická propaganda zjednodušovala. Kult Husa a Komen
ského, husitství a Českých evenagelíků, vypuzených z 
vlasti postrádal docela náboženský podklad. Byl nacionál
ni a také protiklerikalismus byl především nacionálni. 
Válka pak, v níž se hierar^chie docela rozhodně postavi
la na stranu Habsburků a jejich války, tento konflikt do
cela vyhrotila.

Zprvu se to projevilo na fóru politickém. Církev se 
dostala do společenské isolace a katolicko národní strana, 
jako představitelka rakuááctví byla prostě odstrčena. 
Nedostala zastoupení ve vládě a brzy zanikla v křesťansko 
sociálni strane vedene krámkem, jez se brzy přejmenovala
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na stranu lidovou a s nezmernou opatrností a dovedností 
si vybojovávala své místo ve veřejném životě i

Změna státního útvaru usnadnila vystupování z církve, 
protože padly všechny nevýhody, jež s tím byly spojeny. 
Lidé, kteří zůstávali v církvi, ač se s ní Uúchovně dávno 
již rozešli, vyplnili nyní jfáW výstupní formulář, nebo 
odhlašoval-jý své děti z hodin náboženské výuky. A pro-

Z jZ X/ ztestantske církve se kvapne měnily v evangelicko a sna
žily se vzbudit dojem,že jsou pokračováním české reforma
ce. S tím mely zprvu jen celkem nepatrný úspěch, stejně 
jako všechny prctikatolické akce byly značně umírněné.

Prvním velkým otřesem byla akce tak zvaného ’’re
formního hnutí katolického duchovenstva, vedené/^B.Zahrad
níkem -Brodským. Toto hnutí usilovalo o reformy v církvi, 
v jejím učení i v její organisaci. Chtělo používat při 
bohoslužbách české řeči, požadovalo větší nezávislost na 
Vatikánu , zmírnění církevní kázně a odstranění celibá
tu. Když to Vatikán odmítl a pohrozil vůdcům církevními 
tresty, hnutí se profetě odtrhlo od církve a ^stavilo se 
jako samostatná "československá církev katolická".Když 
úřady republiky, jež ve sporech náboženských zastávaly 
Vzornou neutralitu, tento název zakázaly, církev při ala 
název "církev československá". Byla ovšem hned od počát
ku zmítána spory mezi "konservativním" a "liberálním " 
křídlem. Zprávu byl úmysl omezit se jen na reformy,jež 
požadovalo původní reformní hnutí duchovenstva, ale kdyŽ 
se objevily značné potíže se získáním biskupů od jiných 
nekatolických církví, došlo k roztržce.

Liberální skupina se rozhodla jmenovat si své bis
kupy sama , i když nebudou mít apoštolskou posloupnost, 
Pražský biskup, jímž byl jmenován dr.Farský, byl určen zá
roveň za patriarchu. Menšina, jež se hrozila činů tak ra-
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4 
dikálních»zapojila áe na srbskou, pravoslavnou církev, je
jíž učení převzala a kněz Pavlík, který byl vůdcem této 
skupiny byl vysvěcen později jako biskup.převzal jméno 
Gorazd Pavlík a když byli vysvěceni dva další biskupové 
této "československé církve pravoslavné”, jíž se dostalo 

"autokefálnosti" to jest samostatnosti a rovnoprávnosti s 
ostatními pravoslavnými církvemi, stal se jejím patriarchou. 
(Gorazd Pavlík byl Němci popraven v souvislosti s aten
tátem na Heydricha.)

V prvních letech vznik československé církve ohro
žoval velmi značně posice katolické církve.Státní úřady 
zachovávaly zde příkladnou neutralitu a když v místech, 
kde kněz přešel k církvi československé se Parnici snažili 
zabrat kostel pro církev, k níž se se svým knězem přida-

» f
1^/, rozhodly soudy proti nim a pro církev katolickou.

Je velmi pravděpodobné,že by kulturní zápas pokra
čoval v tomto klidném způsobu, nebýt činu, který je na 
katolické sýraně označován za počátek Kulturního boje asť 
za podnět k němu. Byl to čin, který nejen že byl zbytečným 
priostrením nezbytného vyflovnání mezi věřícími, jinověrci 
a neverci, ale také explosi, jež nikomu neprospěla.Nebyl 
také nijak záměrně připraven.

Šlo o svržení Mariánského sloupu na Staroměstském 
náměstí. Tento pomník byl obecně povazován za oslavný pa
mátník vítězství Ferdinanda II. nad odbojnými Českými sta
vy a nad českým národem. S katolické strany se ovšem pro
ti tomu tvrdilo,že pomník byl postaven na oslavu ukončení 
epidemie moru, jež v českých zemích zuřila. 0 to byl a 
patrně ješte dlouho bude spor, katolická argumentace však 
lidové vrstvy nepřesvědčila. Pro ně to byla oslava vítěz
ství kmxaumk Habsburků nad českým národem a proto pemátn{- 
kem ponížení. Již vynikající mladočeský poslanec,starosta 
(České obce sokolské a primátor hlavního města Prahy dr.
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Jan Podlipný usiloval o odstranění Mariánského sloupu z 
náměstí proti radnici a jeho nahrazení pomníkem Husovým. 
Za Rakouska to bylo nemožné a tak bylo toto náměstí ozdo
beno nejen Mariánským sloupem, ale/vyznačením v dlažbě 
před radnicí místa, na němž byli popraveni čeští páni po 
vítězství Ferdinanda II. A r.1915 tam přišel j'eštš pomník 
Mistra Jana Husa.

Je pravděpodobné,že tento stav by byl zůstal až po 
naše časy, neh^ltaEhijs^ nebýt toho, že se nik/ým ne vyzván 
do toho vložil někdejší anarchista a v té době již komu
nista František Sauer,jeden z účastníků pašeráckých akcí, 
jež mravně dorazily český anarchismus. František Sauer 
( říkal si ovšem Franta Sauer) o tomto pašeráctví cůkeri- 
nu napsal knížku, jíž pak, poněkud méně strízliv než se 
slušelo, prodával po pražských kavárnách.

Tento podivný velikán (měl jsem tu po'chybnou čest 
ho znát z kavárny, jako ho znalo bezpočet jiných) se roz
hodl pro "přímou akci". Sehnal několik pomatenců a něko
lik bolševiku a bez jakéhokoliv oprávnění Mariánský slotu-p 
strhl.

V republice bylo mnoho lidí, kteří si přáli odstra
nění tohoto pomníku, ale kromě bolševisujících křídel o- 
bou našich socialistických stran s tím nikdo nesouhlasil 
a všechen tisk sxx zavrhl a odsoudil tento svémocný čin. 
Také všichni vážní političtí činitelé tuto akci odsoudili, 
ale na věci se již nedalo nic změnit. Pomník byl stržen
a nebyl již postaven. Nepřátelé Neskosíoviníka na Sloven

sku tento čin pak docela nepravdivě označovali za českou 
akci proti náboženství.

V katolických kruzích byla ovšem akce Franty Saue- 
ra chápána jako urážka Panno Marie, jako přímý útok pro
ti náboženství.Ale i ten, kdo sebe důrazněji odsuzuje 
toto vystoupení lůzy, musí připomenout,že muži, kteří
sli samovolně a neuváženě odstranit onen pomník, nemysleli 

na to,že na sloupu stojí socha Panny Marie. Jejich akce
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neměla docela nic společného s kultem mariánským}^ odporem 
proti němu.Byli by svrhli sloup i kdyby na nám byla jaká
koliv jiná postava, i kdyby na nČn nebylo docela nic a 
kdyby tu stál jen jako někde jinde stojí obelisky. Nemy
sleli - pokud vůbec mysleli - na církev a na nic jiného 
než na to,že to je památník postavený Habsburky.A jako u- 
pomínku na Habsburky jej odstranili. Nemeli tak činit, ale 
jejich čin byl až přílišně zkreslován a jejich pohnutky 
falšovány.

Smutnou zásluhou samovolné akce Franky Sajtera a jeho 
druhů zápas, který až dosud probíhal v klidných mezích, 
nabyl na prudkosti a nenávistnosti. Neprospělo to republi
ce, národu, ba ani ne klidné diskusi, jež mohla urovnat 
mnoho zbytečných sporů.
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Některé podivné společnosti

k'

Pozornost verejnosti upoutávaly velké nebo významné 
organisace, věnovující se politickým, hospodářským, sociál
ním, kulturním nebo sportovním záležitostem. Ale spolčova
cí pud vytvářel bezpočet dffoBňy ch in o a ni oh organisací a
společností, jež působily celkem málo pozorované na peri
ferii našeho života; 0 některých z nich se mohu zmínit pro
to,poněvadž jsem se dostal náhodou s nimi do styku.

Úspč&áÍHárodopisná výstava ,pořádaná v Praze v le
tech devadesátých, vystupňovala, nebo alespoň probudila 
zájem /iroké veřejnost o folklor. Prof.dr„čeněk ZÍbrt,autor 
mnoha publikací o ceských národních a lidových zvycích,za
čal vydávat svůj časopis "Český lid" a popularisoval jím 
vědomosti, dříve často tonezené jen na poměrně malý okruh 
odborných zájemců. V městech se začal rodit kih.lt národních 
krojů a síril se takovou měrou,až se stal pomalu nepříjem
ným zlozvykem. Zvyky a tradice, jež na venkově již dohasí- 
naly a jež se nadšení odborníci snažili zaregistrovat a 
v místech jejich původu zachránit, začínaly být přenášeny 
do měst, obvykle velmi diletantsky a zkresleně.

Z tohoto zájmu o nepravJ^vě idealisovanou ěeskou 
vesnici se zrodilo hnutí baráčníků. Byly to skupinky,jejichŽ 
členstvo se rekrutovalo většinou z drobných živnostníků 
a řemeslníků, nemajících valného ponětí o živote na venko
vě. Na schůzích skupin, jež si říkaly "obec", se pokouše
li znázorňovat idylický společenský život vesnice,žijící 
podle hesla " venkov jedna rodina". V čele "obce" stál vo
lený "rychtář”, jehož odznakem důstojnosti bylo "rychtář
ské právo", jakési žezlo v podobě dlouhé paže, ukončené 
sevřenou rukou se vzpřímeným ukazováčkem. Jemu k pomoci 
byli "konšelé", mezi nimiŽ na předním místě byl "písař", 
členové si navzájem tykali, navzájem se titulovali "souóe- 
de" a "teto” , nobili vyšívané náprsenky a na ulici i
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čepice "poděbradky". Při slavnostních příležitostech no
sili i národní kroje, vyvolené podle osobního vkusu a 
ne podle tradice jednotlivých krajů, takže Hm^fltômEtasmsdaBK 
v jedné ’’obci” byly smíšeny kroje# nejen různých krajů 
Čech a Moravy, ale i Slovenska. Noví členové skládali při 
přijetí do "obce" sousedský slib a schůzky se snažily 
představovati život ve vesnické pospolitosti, jejž by 
venkovan docela jistě nepoznal. Oficiálním názvem každé 
takovéto skupiny bylo označení "Vlastenecko dobročinná 
obec baráčníku..." k čemuž bylo vždy připojeno nějaké 
slavné jméno, nebo jméno místa, v němž působila.

Název sám naznačoval plně poslání a smysl této orga- 
nisace, jež kromě společenského života pěstovala vlaste
neckého ducha a dobročinnost mezi členy a na venek.Hlavní 
zájem byl věnován podpoře českýcvmenšin ve zněmčených 
krajích a menšinového školství. Mnoho z těchto obcí - snad 
většina jich » se sdružilo ve "Veleobec kra baráčníků
Vitoraz", jež byla hodně volným svazem těchto velmi indi
vidualistických organisací. Jméno Vitoraz převzala proto, 
že se péče obcí, sdružených v této ústřední organisaci 
soustředila na Vitorazsko, kde podporovaly českou menši
nu jak jen mohly. Slušný počet těchto obcí však zůstal 
osamocen. Jim stačila jejich farnost a kromě vlastních spo
lečenských a zábavních podniků je nic nezajímalo. Jen pe
něžní přebytky bývaly i zde každoročně věnovány k nějaké
mu vlasteneckému účelu.

Intelektuální úroveň baráčnických organisací byla 
velmi nízká, což se ostatně dalo docela dobře předpoklá
dat. Byla to organisace drobných lidí, u nichž dobré ú- 
mysly a vlastenectví bylo věcí hlavní. Seznámil jsem se 
s nimi prostřednictvím úředníka administrace "Času" Jo
sefa Lohra, který po hodně let zastával vážený a vlivný 
úřad "písaře", to jest jednatele, v konšelstvu Veleobce. 
Jel jsem s nimi jednou na jejich výpravu do Českých Ve
lenie, kde financovali tamní "Národní dům".
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Přímo horoucí tužbou této Veleobce bylo, aby byla 
přijata za členku "Svazu Matic a obranných jednot", sdru
žení to organisací, působících v pohraničních krajích 
českých zemí. Nemohu říci, zda se jí to kdy podařilo. Ne
štěstím celého hnutí bylo,že ani jeho ústředí nemělo 
širší obzor a že nedovedlo postupne zvyšovat úroveň vnitř
ního života přidružených "obcí". Jen ten Lohr mši jakési 
tušení,že by se mělo v tomto smeru něco podniknout. Sam 
vsak nestačil přemoci konsarvativnost svých druhů a na
konec byl také jako "večný nespokojenec" z hnutí odstra-

v , t
nen. Tato zatuchlost organisace /jisté dobryciyüia. byla 
příčinou, proč se nemohla uplatnit mezi Maticemi a obran
nými jednotami, jimž v čele stály osobnosti veřejného ži
vota.

Mnohem odlišnejší organisací bylo "Prahnizdo kosů" 
se sídlem v Chrudimi. Také to byla rámcová organisace,sdru
žující "hnízda kosů" v různých místech, včetně Prahy. 
Na tuto společnost jsem přišel -aniž bych se byl stal 
členem - když jseřa se seznámil s knihkupcem a nakladate
lem Karlem švábem, synem známého českého komika Josefa 
Svába-Malostranského. V byte starého pána jsem viděl jeho 
"diplom", jímž je jmenován rytířem v řádu Kosů.Jeho pre
dikát si ovšem dnes nemohu pamatovat. Od hovorného pana 
švába, stejně jako od různých přátel do této společnosti 
zapojených, jsem získal různé podrobnosti o žfyu působnosti 
této organisace a jejích zvycích.

"Hníždo kosů" byla v podstate stolní společnost,jež 
kromě toho,ze poradala zabavne schůzky pestovala dobro
činnost a ovšem byla vlastenecká až do kostí.Podle před
pisů se schůze musely konat pouze ve středu, ale když se 
to nehodilo,byla snadná pomoc. Na pozvánkách se objevilo, 
že se schůzka koná "ve středu, jež tentokráte připadá na 
pátekfnebo kterýkoliv jiný vybraný den)" a problém tím 
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byl vyřešen k všeobecné spokojenosti. ďrovna tak tomu bylo 
se členství^, Podle předpisů se členem mohl stát jen muž, 
ale ucházela-li se o členství žena a byl-li 'mysl ji přijmou^ 
byla tu snadná pomoc. "Hnízdo” ji nejdříve "přijalo" zas 
muže a když už byla jmenována mužem, mohla se stát bez pře
kážek "Kosem". 0 této společnosti a jejích zábavných zvy
cích vyšla dokonce knížka, ale ta je dnes patrně docela ne
dostupná.

Na nejaký čas jsem zabrousil do stolní společnosti, 
jež si říkala " řád kapucínů". Scházela se pravidelně ve 
vinárně "Globus" v Geletné ulici na Starém městě, předse
dou, se stylovým titulem "převor" byl profesor latiny a 
řečtiny na gymnasiu v Brandýse nad Labem a pak v Praze 
Ivan Bureš, veřejnosti známý jako vynikající překladatel 
Ovidia. Ivan Bureš, můj ý&o&oletý přítel, byl horlivým při
spěvatelem do časopisů Volné myšlenky československé. Psá
val pod pseudonymem Ivan převor. Byl to on, kdo mne zavedl 
mezi"kapucíny". Významnou funkci "vychovatele noviců",či 
jak jsme říkali "preceptora" měl p/pofesor Prykner, tehdy 
již fotograf Československé tiskové kanceláře»původem také 
klasický filolog. Bureš a Prykner měli ve zvyku,když už mě
li trochu v hlavě, diskutovat mezi sebou v klasické řečti
ně nebo v latine a bylo potřebí značných protestů nás 
ostatních, kteří jsme už dávno zapomněli co nám tak pranně 
kantoři vtloukli do hlavy, aby s tím přestali.

Od obou předchozích skupin se řád "kapucínů" lišil 
tím,že vybíral své cleny podle přísného měřítka intelek
tuální úrovně. Kladl důraz nejen na školské vzdělání,ale i 
na stálý zájem o duchovní věci a o umění. Na schůzkách bylo 
přísně zakázáno mluvit o něčem jiném, než o literatuře, 
umění, filosofii a podobně. Každé vybočení k"profánním 
tématům", nebo ámnimzffi dokonce použití triviálního slovate se 
trestalo tím,že provinilci bylo uloženo zaplatit každému 
z přítomných jednu "sosnovku", to jest kalíšek borovičky. 
Péče o jikládání těchto pokud připadla "páteru kvardiánovi",
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na němž se poradovalo, aby nepřehlédl žádné prohřešením 
se proti předpisům a aby alespoň jednou za večerněkoho 
dopadl. Po nejaký čas jsem byl pověřen touto důležitou 
funkcí,ale byl jí pak brzy zbaven, protože jsem nemohl do 
schůzek docházet pravidelně. Práce v redakci neoyla příz
nivá večerním zábavám."vRád” sám se neudržel příliš dlou
ho. Myšlenka pěstovat při víně intelektuální rozhovory by
la sice velmi svůdná, ale víno bylo někdy silnější než 
intelekt. Zbytky této skupiny však živořily až do Mnich©-
va.

V Praze i jinde bylo ovšem mnoho jiných společností 
p/víbuzného druhto^ ale ty jsem nepoznal a ani jsem o nich 
neslyšel. Nemohu je zde proto zaznamenat.
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Nová armáda a zahraniční služba republiky

Budování státu v kMsu a rozvratu poválečné doby nebylo 
nijak snadné a jen úspěchy, jichž jsme v tomto směru do
sáhli, zastírají dnešnímu pozorovateli velikost potíží,jez 
bylo nutno překonávat. Snad sfcggitdsš/nejnesnadnějsím ze 
všech úkolů bylo budování nové armády a vytvoření zahra
niční služby. Zatím, co ve všech ostatních oborech státní
ho zřízení jsme mohli navazovat na to, co zůstalo po Ra
kousku a uzpůsobovat to našim potrebám a zlepšovat to podle 
potřeby, zde jsme museli začínat od samých základů.

Na počátku byl^ na našem území toliko české pluky něk
dejší rakouské armády. Byly to pluky s českým muŽstťtáWa 
skoro bezvýhradně českými poddůstojníky - ač byly zde plu
ky se značným poetem nemeckých branců z území republiky®: 
s německými poddůstojníky. Důstojníci by14/ do velmi znač
né míry Němci z českých nebo alpských zemí. To platilo 
zejména o důstojnících vyšších hodností.Mezi záložními dů
stojníky byla ovšem drtivá většina Čechů. Kromě těchto 
organisovaných již útvarů byli zde čeŠtí branci,poddůstoj
níci a důstojníci, kteříž průběhu vojenské služby ámx 

ämahšlimgmxmžm^mxiax dostali k plukům, jež připadly jiným 
nástupnickým státům a museli být zařáděni do pluků u nás 
zdomácnených.

Vojenská kvalita této celkem početné armády byla nepa
trná. Na jedné strane bylo nadšení pro stát a ochota mu 
sloužit, na druhé straně zde byla hrozná, únava z války a 
nechuť k vojančině. záložníci, povolaní na vojnu chápali, 
ze musí po nejaký čas sloužit republice, ale povazovali 
to za věc hodně přechodnou a toužili se vrátit do civilu. 
N4^do nepochyboval také,že nová ar- áda musí spočívat na 
nově odvede.ých brancích.

Starosti byly ovšem s důstojnickým sborem, který by to
to vojsko vycvičil a v případě potřeby vedl, všechny dů
stojníky bylo nutno přezkoumat, neŽ byli převzati ve svých 

starých hodnostech do armády.
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Praxe byla velmi liberální a aktivní důstojníci,kteří 
nebyli převzati, buč pro provinění nebo prs/ne znalost české 
služební řeči, byli dáni do výslužby. Ani zde se republi
ka nemstila .linoho důstojníků německé, polské nebo maďar
ské národnosti přesídlilo prostě do svýcfr zemí a vstoupi
li do jejich armád.

Velmi brzy po skončení války zacalliz přicházet útva
ry zahraničních armád. Jejich vojenská kvalita byla nespor
ne mnohem vyšsí^-než pozůstatků rakouské armády ,ale 
potíže působilo,že jsme najednou měli několik sobě cizích 
vojenských skupin. Tři strelecké pluky z Francie měly 
netoliko odlišnou výzb&Pj a výstroj, odlišné hodnosti, 
ale také odlišné vnitřní předpisy a vojenský výcvik.To
též platí o třech plucích italských legionářů s nimiž při
šly pluky domobranou z Itálie. (Domobranci byli vlastně 
zajaiřti z rakouské armády, pocházející z českých zemicí, 
kteří byli oblečeni do italských uniforem a jimž se do
stalo trošku italského výcviku.Od legionářů se lišili tím, 
Že legionáři měli klobouky bersaglierů s peřím na straně, 
kdežto domobranci měli ncĽEmx čapky normální italské pě
choty.) A pak začali přicházet jednotlivé útvary z Ruska, 
jež také počínajíc uniformou a výzbrojí a konce hodnost
mi a organisací i vý^fcVikem se lišily od všech ostatních 
formací 0

Provésti unifikaci tšhhto rozmanitých útvarů a sjedno
tit je s tím co bylo doma a vytvořit z toho jednotnou armá
du, jednotnou nejen uniformou a velením, ale i doktrínou, 
výcvikem,výzbrojí a hlavně duchem, bylo úkolem, jenž se 
zdál nad naše síly, zápasil s tím gianEÉáinxriixtab generální 
štáb a především ovšem generální inspektorát ar ády, jemuž 
v Čele stál nejdříve starosta České a nyní již Českoslo
venské obce sokolské dr.J.Scheiner a po něm J.S.Machar. 
Potíže byly komplikovány tím,že veřejnost pod xxlsn vlivem 
deek. yslených řeči o milici se stavěla dosti dlouho proti

X x W -
základnímu požadavku nove armady, totiž upevnení vojenské
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kázně. Ministerstvo národní obrany, pokud mu stál v čele 
jako ministr V.J.Klofáč zmatek rozmnožovalo a jen zoufalá 
úsilí francouzské vojenské mise, jíz včele stál gen.Pellé 
a po něm gen. Mittelhauser a generální zínspektorá/dr .J.S. 
Macharpunožni1o,že se armádfl/stala armádou. Machar byl^ 
vybrán k úkolu geMÉ*á4ního inspektora pro svou nezměrnou 
popularitu.0 tu přišel, když přes svou uznanou "pokrokovost” 
musel docela reakcionársky vymáhat v armádě kázeň. Jeho 
nástupce generál Podhajský - v jehož divisi jsem za války 
xrakm sloužil a s nímž jsem se občas sešel u Machara - měl 
už úlohu značne snažší. Nikdy však nezapomněl,žehnejtěžší 

zdo^lal Machar a dostal za to hanebnou odplatu.
Složitým problémem bylo sjednocení hodností. Každá 

ze základních složek, z nichž jsme budovali armádu,mela 
jiný systém hodností. Zdálo se to nepřekonatelným, ale 
nakonec jsme to vyřešili tím způsobem, že jsme v každé sku
pině ( subaliterních, středních "štábních” a v generali- 
tě_)přijal3/ soustavu čtyřstupňovou. Nastala jaíkási infla-

/ * v zce hodnosti, zejmena ve středních hodnostech, kde jsme 
měli důstojníků nadbytek. Zde byla potíž také v tom,že 
tyto hodnosti zastávali důstojníci, kteří se osvedčili v 
poli, ale jimž chyběla odborná znalost. Bylo pohřebí or^a- 
nisovat kursy, ale na příliš mnoha důstojnících ve střed
ních i vysokých hodnostech bylo až příliš patrno,že jejich 
postup byl příliš rychlý. Ministr národní o/rany Husák 
(byl jím jen na kratičkou dobu),jenž přišel s francouzskými 
legiemi^nijknginEiičmxai^ixaišyniHffiffncfflXickriřm jako plukovník, 
doporučoval, aby se všichni důstojníci vzdali hodností, 
získaných za války. S tím ovšem nepochodil,ale jako gene
rál se dal přeložit do zálohy.Byl to jediný českosloven
ský generál v záloze.

Jednotná doktrína byla vyvinována nesnadné a snad jen 
tlak francouzské vojenské mise, jež armádu začala vychová
vat ve francouzské doktríně umožnil,že skončily předlouhé 0/
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celkem ne .lodné diskuse. Velké kolísání bylo při volbě 
uniforem a označení distinkcí. Ve snaze po "odrakouště- 
ní ” jsme opustili rakouské hvězdičky, ale museli jsme 
se k nim nakonec vrátit, i když jsme nepřevzali způsob 
jejich seskuL ení, který byl velmi názorný a nenutil niko
ho jjtoč'tat hvězdičky, tím cgíče, že některé hodnosti by- 
ly Vyznačovaný čtyřmi hvězdičkami v jedne rade. Armada 
potřebovala asi osm let, než se dalo mluvit o skutečné 
a sjednocené již armáde. Velitelský sbor na nejvyšších 
místech dosud vsak neměl úroveň, jakou se od vysokých 
velitelů očekává. Kvapně však dorůstal nový důstojnický 
sbpr, který prošel nejen nouzovými kursy, ale i řádnými 
vojenskými šk o lan; i.

Zatím, co jsme v armádv zápolili s nadbyt&m materiá
lu, i když ne vždy nejvhodnějším, při organisovaní zahra
niční služby, to jest ministerstva vecí zahraničních, 
služby diplomatické a konsulární jsme museli zápolit s 
druhým extrémem. Bylo bia/ několik rakouských konsulů české 
národnosti, malá hrstka úředníků z ministerstva zahrani
čí a konsulární či diplomatické služby, ale to nestačilo 
ani na ministerstvo, ani na vybavení zahraničních služeb. 
Nastal zoufalý shon poklidech,jimiž by se dala vyplnit 
místa, jichž byl v první dobe hrozný nadbytek v poměru 
k tomu, co jsme měli k dis osici.

Důležitá xtgrJ^necká místu byla svěřena především 
pracovníkům Národní rady v Paříži a zahraniční vlády: 
dr.Čtefan O^řsuský, Bohdan Pavlů, Hurban, Hlaváček, Maxa, 
Pergler, Nosek a jiní zabrali místa nejdůležitější na 
vyslanectvích a v ministerstvu, ale s ostatními místy 
byla potíž. Politikové, novináři, univeteritní profeso
ři a úředníci jiných oborů byli kvapně mobilisováni p±?o 
tuto službu. Byly zde mnohé potíže. Tak na příklad, 
když československá vláda chtěla poslat do Španělska

za vyslance Hugo Vavrecku,clena redakce Lidových novin, 
královská tehdy jeste španělská vláda to odmítla,protože 

VavreŽRa p£ed válkou vydal - a po válce znova přetiskl- 
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svou humoresku "František Lelíček ve službách Sherlocka 
Holmesa", v níž zesměšnil krále Alfonse a jeho manželku. 
(Napsal to pod průhledným pseudonymem Hugo Vavris). Ne
vím už, kdo byl naším prvním vyslancem v Berlíně, ale 
hned po pádu Tusarovy vlády se tento někdejší preseda vlá
dy odebral do Berlína jako vyslanec a po něm tam zasedl 
universitní profesor dr.Kamil Krofta. Do Egypta měl být 
posláll/Gustav Habrman, když přestal být ministrem, ale ne
podařilo se to, protože to narazilo na ústavní potíže.

Je pochopitelné,že kvapné křižování rozsáhlé zahranič
ní služby vedlo k nepříjemným nedopatřením. V Japonsku 
skončilo vyslancování ťerglerovo nepríjemnou aférou, nax 
níž ovšem hlavní zásluhu měl dr.Jan Reichman a osobní re
žim, nastolený v ministerstvu zahraničí dr.Edvardem Bene
šem. V Belgii skončilo poněkud trapně vyslancování Mečíře, 
před tím zahraničně politického redaktora 'Venkova" a auto 
ra několika historických románů. 0 Mečírovi kolovaly různé 
humorné povesti, za jejichž pravdivost se nemohu ovŠem za 
ručit. Jednu z nich však zaznamenávám proto,že byla velmi 
rozšířena a že po mém názoru je-li vymyšlená, naznačuje 
alespoň, jak se tehdy veřejnost dívala na naše diplomaty. 
Tvrdilo se,že když Mečíř přijel jako vyslanec do Belgie, 
hrozně se divil, že selúřady o něho nijak nestarají.Zajel 
si proto na ministerstvo zahraničí ,aby s^ ^postěžoval,že 
je zanedbáván a že dosud nemohl předložit své poverovací 
listiny. Udivený šéf protokolu mu řekl:" Ale Excelence, 
my opravdu nevíme, ze jste tady". "Jak to?" Mečíř na to, 
"vždyt já přece hned po příjezdu do Bruselu dal do novin 
inserát,že jsem začal úřadovat".

Možná,že to byl jen vymyšlenxy klep, ale jisto je,že 
se Mečíř v Bruselu neudržel a že jeho odchod z hlavního 
města Belgie byl provázen skandálkem, který , bohužel,byl 
docela pravdivý. Mečíř podnikavě přebral tehdejšímu bel
gickému ministerskému předsedovi Vanderveldovi manželku 
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a když proto musel být z Bruselu přeložen někam do jižní 
Evropy (nevím už, bylo-li to Řecko nebo Turecko) paní 
Vanderveldová tam jela s ním. Vyslanecká kariéra Mečížo- 
va také brzy skončila.

Podobných pověstí o diplomatech kolovalo v Praze hodně. 
0 Tusarovi se na příklad tvrdilo,že společně s panem 
Mengrem dodával za svého vyslaneování v Berlíně Německu 
vagony a že se při tom svezla také jakási pokoutní dodáv
ka zbAaní. Tusar, který začal svou politickou kariéru ^ja
ko obchodní pomocníka agitátor pro sociální demokracii, 
se stal za Rakouska poslancem a byl význačným činitelem 
Českého svazu. Když udělal kariéru jako ministerský před
seda republiky pü neblahých obecních volbách ,jež pod
razily nohy Kramářové vládě, dal se rozvést se svou man
želkou, prosfölfc zenou z lidu, jež se mu už nehodila do 
nové jeho hodnost-..A oženil se s jednou VÍdeúačkou, pádle 
doslechu baronkou.

Hned od počátku bylo patrno,že ze všech institucí na
šeho státu se diplomatická služba těšila nejmenší popu
laritě. Ministerstvo zahraničí se stalo pašalíkem jedné 
politické strany a přímo osobním úřadem neodsticanitěl
ního ministra zahraničí. Z tohoto úřadu vycházely nejrůz
nější intriky a disposicních fondů tohoto ministerstva 
se používalo nejen k osobnímu proslavení ministra zahra
ničí, ale i k vnitropolitickým akcím,jimiž se měly pod
rážet nofitkpolitickým odpůrcům, nebo kritikům zahranič? 
politick' S touto působností
ministerstva zahraničí se ještě setkáme.
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Osudové první volby v republice

Vůdčí činitelé mladé republiky moudře se vyhnuli mno
ha potížím tím,že nechtěli vládnout bez parlamentu i že 
pochopili nemožnost voleb v poměrech docela neustálených. 
První národní shromáždění bylo nevolené, ale přece jen 
representovalo politickou vůli národř^Mohlo se zprvu klid
ně a později se značnými ale přece jen ne nepřekonatelný
mi potížemi věnovat svému úkolu: dát republice ústavu 
a formovat její vnitřní život a právní řad. Nicméně, vo
lání po volbách se ozývalo a tak bylo v r.1919 rozhodnu
to provést! volby do obcí, jejichž kompetence se omezova
la na místní věci a jež neměly význam tak politický,jako 
volby parlamentní.Okolnost však,že tyto volby byly prvními, 
jež byly provedeny v republice, propůjčila jim význam do
cela mimořádný.

Do zřízení republiky se do obcí volilo podle skupin, 
zřízených podle daňové poplatnosti voličů. Je jen pocho- 
pitelne ,zefne jerrpó strance sociální, ale xencfflxiUKffiKSDEhi v 
končinách s národnostně smíšeným obyvatelstvem/byl vý
sledek zkreslen ve prospěch majetkově silnějších vrstev 
a německé skupiny. V mnoha případech šlo obojí společně. 
A jako tomu bylo vůbec v Rakousku,&ě"býly z volebního 
práva docela vyloučeny.

Československá republika odstranila všechny rozdíly 
mezi občany. Každý plnoletý občan, muž nebo žena, bohatý 
nebo chudý měl právo volit a ucházet se o zvolení. Všeo
becné přímé a tajné hlasovací právo se provádělo podle 
principu poměrného zastoupení. Ženám se volebního práva 
dostalo bez diá&ise. výsledkk voleb do obcí byl tedy přes
ným obrazem politického rozvrstvení obyvatelstva,protože 
se tyto volby konaly hromadně, i když se nevolilo dosud 
na Slovensku,protože se tam bojovalo a na Podkarpatské
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Rusi. Protože to byly první hromadné volby provedené od 
■gxyxmxBx r.l91$, projevily se v nich plně všechny 
přesuny, k nimž došlo od posledních voleb. Z tohoto dů
vodu první obecní volby v republice mely mnohem větší 
důležitost, než všechny pozdější obecní volby a měly 
také mnohem větší vliv na politické seskupení v parla
mentě.

Volby měly nepochybně obrovský význam po stránce ná
rodnostní. Rakouské volební řády nad^ržovaly nejen vel
kým poplatníkům, ale také německému živlu. V obcích se 
to projevilo mnohem značněji než v parlamentě,který pod 
tlakem nespokojení^ voličstva byl volen modernisovaným 

způsobem.Zprvu byl kuriový systém doplněn pátou kurií, 
tak zvanou všeobecnou a pak bylo (I907) upuštěno od ku
rií vůbec a zavedeno všeobecné právo hlasovací. Ani ten
to volební řád nebylKovšem spravedlivý, protože obratným 
rozdělením volebních okresů zajišťoval Němcům (mačarské 
poloviny říše se tento zákon netýkal, ale systém tam byl 
úplně nespravedlivý k nemačarským národnostem) mnohem 
větší počet poslanců, než jim příslušelo a neněmeckému 
obyvatelstva, tvořícímu vět šinu, mnohem buhŽsx méně poslan
ců, než na kolik melik spravedlivý nárok.

Protože volební řády do obcí a do zemských sněmů nebyly 
do zániku Rakouska modernisovány, udrželo se na mnoha 
místech docela neoprávněné privilegované postavení Němců. 
Jestliže P.i-aha s drtivou většinou českého obyvatelstva po 
třebovala hodně dlouhou dobu, než čeští primátoři mohli 
nahradit primátory německé, České Budějovice na příklad, 
kde také Češi tvořili většinu, jak dokazovalo ne jen/ná
rodnostně nespravedlivé sčítání lidu, ale i výsledek vo
leb do parlamentu v r.1907 a 1911, měly německého staros
tu a německou obecní správu až do převratu. Spravedli
vý volební řád rázem smetl tyto umělé německé majority ve 
správe obcí a obrovské množství měst, městeček a vesnic 
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přešlo rázem do české správy. To se projevilo nejen v 
Čechách, kde německá nadvláda byla soustavně posunováno/ 
k hranicím,ale ještě mnohem více na Moravě, kde Němci do 
převratu dominovali na příklad i v Brně.

Jestliže obecné' volby z r.1919 přinesly po stránce ná
rodnostní potěšitelné vyjasnění a zjednodušení poměrů v 
poněmčených končinách, po stránce celostátní přispěly k 
vytvoření politického napětí «.Projevil se v nich totiž 
radikalismus v městech a rozmach agrární (nyní republi
kánské) strany na vesnicích. V Praze na příklad,jež od 
pádu německéíí«) vlády na radnici byla spravována mlado- 
čechy, byl dr.Groš - ne právě proslulý a oblíbený - po
sledním mladočechem v úřadu primátora, aejsilnější stra
nou se stala strana národně sociální, nyní již sg nazý
vající stranou československých socialis tú.Tot o jméno si 
zachovala až do Mnichova. Všude v městech, zejména pak 
velkých byly obě socialistické strany neobyčejné posíleny 
a všude byly také tyto strany nebezpečné postiženy bolše- 
visující horečkou, jíž intensivně šířily mezi lidem.

Obecní zastupitelstva nemohla ovšem natropit mnoho škod 
ani pod socialistickou správou, všechna moc byla dosud 
soustředěna v rukou presidenta, nezměrně populárního,vlá
dy, jejíž skoro všichni členové se těšili obecné úctě a
Národního shromáždění. Nicméně výsledek voleb měl dvojí 
vliv na jednání Národního shromáždění, vzniklého podle 
docela jiného rozdělení sil a nevoleného.Především se 
stupňovalo volání po tom, aby Národní shromáždění jmeno
vané stranami ustoupilo sh^nnáždění volenému,jež by 
přesně vyjadřovalo poměr sil ve voličstvu a proto aby u- 
rychleně skončilo své práce. Národní shromáždění odolá
valo tomuto nátlaku dost nesnadno, ale přece jen dokáza
lo vydržet až do r.1920, kdy byla přijata ústava a 
jiné důležité základní záhony, upravující náš vnitrostátní 
život.
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Druhým a mnohem vážnejším důsledkem bylo, že tato agi

tace opírající se o skutečnost,že obecní volby projevi
ly w mishre mx raď iht mx zcela odlišné rozdělení veřejného míně
ní, než jaké se projevilo o volbách z r.1911, vnesla 
do Národního shromáždění značný neklid a ztěžovala snazm 
všechnu práci měrou stále se stupňující. Mnohem těžším se 
stávalo dospět k dohodě v závažných otázkách. Majorita 
v NárodníDi shromážděním se již přesně neshodovala s ma
joritou ve veřejnosti a menšina v Národním shromáždění 
se dovolávala vždy hlasitěji a netrpělvěji toho,že je 
ve skutečnosti majoritou. Jednání o některých problémech, 
jako na při o senátu, se stalo krajně svízelným.Socia
lističtí členové Národního shromáždění, kteří plně podleh 
li již planému radikalismu, se stavěli neústupně pjt-oti 
myšlence mít parlament dvoukomorový. Když nakonec museli 
ustoupit, vynutili si alespoň takové omezení právomoci 
senátu,že tato druhá komora nikdy u nás neměla takpvý 
význam, jako má ve Spojených státech a ve Francii.Hodně 
dlouho vypadala jako naprostá zbytečnost. Teprve druhé de
sítiletí republiky dokázalo,že senát zbytečný nebyl.

Obecní volby však povážlivě otřásly postavením prv
ní vlády republiky. Zatím co staří vůdci socialistických 
stran uznávali veliké kvality svých druhů z občanských 
stran, neučinili nic, aby utlumili radikální agiíaci 
proti předsedovi vlády dr.Kramářovi, jejž sami ještě do 
nedávna oslavovali jako národního hrdinu a mučedníka a 
jako státníka mezinárodního formátu a p.toti dr.Aloisů 
Rašínovi, jenž svou reformou československé měny vzbu
dil obdiv na celém světě. Bolševisující kruhy soustře
dily svou nenávist proti dr.-kramářovi, protože stál 
příkře proti bolševictví u nás i v Rusku a proti Raší- 
novi, protože pokoval šetrnost a práci a zastával zá
sadu,že za práci pro vlast se neplatí. Proti Kramářovi, 
který nemyslel na posílení své posice a odebral se na 
mírovou konferenci do Paříže,jako šég československé
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5 
delegace, byly šířeny nepravdivé jjmsiůiHnijaxmEtaH pomluvy, 
zejména z okolí dr.Beneše, jenž těžce nesl,že minister- , 
ský předseda je mu na konferenci a v delegaci samé nadřa- 
děn. Zde také začaly politické a osobní rozpory mezi dr. 
Benešem a dr.Kramářem nejen p postup na mírové konferenci 
a o celkovou koncepci mezinárodní naší politiky, ale i 
o vnitnpolitickou koncepci a potrvali^ až do smrti dr. 
Kramáře. Rašín byl odstraněn vražednou kulkou, vypálenou 
členem bolsevisující skupiny milionářského profesora dr. 
Zdeňka Nejedlého. Jeho "socialistická společnost" se schá
zela v kavárně Opera na Smíchově a byla jedním z hlavních 
zřídel bolševické nákazy mezi inteligencí v republice.

Obecní volby se staly zdrojem mnoha těžkostí a vedly 
nakonec k pádu Kramářovy vlády. V červenci 1919 učinil 
poslanecký klub náiodné demokratické strany, jednající 
o vzrůstajících potížích v Národním shromáždění/krok kraj
ně neprozíravý. Na návrh poslance dr.Jaroslava Stránské
ho se zástupci náhodní demokracie rozhodili vystupit a 
vládní koalice, aniž by se byli poradili s předsedou stra
ny a předsedou vlády«, 4ím bylo umožněno vytvoření první 
socialisticko-agrárnic&é vlády, rudozelené koalice, jíž 
v čele stál sociálně demokratický poslanec V-astimil 
Tusar. Kramár sice zůstal ješte kratičký čas šéfem česko
slovenské delegace na mírové konferenci, ale byl pak 
brzy odvolán. Dr.Beneš jej tam nemohl potřebovat.

Rozhodnutí národně demokratického poslaneckého klubu 
bylo dlouho přisuzováno záchvatu neuváženého radikalismu, 
jemuž najednou propadl dr.Jaroslav Stránský. Další vývoj 
ovšem ukázal,že dr.Stránský není radikál a patrné také 
nejednal z radikalismu.Po celý svůj politický život byl 
věrným panošem dr.Edvarda Beneše. A tak je docela možné, 
že co se zdálo být záchvatem nerozumné hysterie bylo 
promyšlenou intrikou, jíž dr.Stránský, dosud poslanec^ 
národní demokracie, podrazil nohy svému vůdci a vytlačil 
jej i stranu xmxihx z vlády. Snadno si můžeme domyslet v 
ci zájmu tak jednal.

+++
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"Modráčkovci"

Politický život republiky byl v počátcích ovládán tra
dičními politickými stranami, vzniklými před válkou,nebo 
za války přeformovanými, jako se stalo fúzí národní 
strany svobodomyslné, státoprávně pokrokov^ffpbkrokove a 
sá-rodní ve státoprávní demokracii, přezvanou po převratu 
na národní demokracii.Ale ve všech stranách bez rozdílu 
nastal po převratu kvas a ani jedna nebyla ušetřena vel
kých vmBmkm vnitřních otřesů jež vedly zprvu k vzniku 
frakcí a/pak k objevení se odštěpených skupin, snažících 
se vyrůst ve skutečnou politWou stranu.

.Ze všech stran byla nejhůře postižena strana sociálne 
demokratická,jež byla zmítána vnitřními boji a v níž 
štěpení pokračovalo různým směrem. Na počátku to byla 
roztržka mezi starou stranou a skupinou, vedenou poslan
cem Františkem Modráčkem. Tato roztržka byla předzvěstí 
dalšího štěpení,ale zatím se podívejme jen na tuto sku
pinu a na příčiny jejího vzniku.

Bolševisující nákaza, jež pronikla do českoslovanské 
sociálně demokratické strany dělnické se šířila hlavně 
neodpovědností některých z jejích předních činitelů a 
nestatečností a oportunismem jiných předáků strany.Není 
pochyby,že válka a gxgx strádání jež přinesla,vyhrotila 
radikalismus některých skupin dělnictva a nepočetné so
cialistické inteligence. V sociální demokracii, jež 
tradične holdovala revolučním frázím, nalezl tento radi
kalismus půdu zvlášž úrodnou také proto,že za Rakouska 
socialisté,až čeští či němečtí^ nebyli nikdy zastoupeni 
ve vládách a byli odsouzeni k věčné oposici.Neměli mož
nost poznat z přímé zkušenosti,že tvrdé skutečnosti bý
vají v pronikavém rozporu s teoriemi.

Zprávy o bolševické revoluci v Rusku vzbudily v někte
rých činitelích strany a jejich přívržencích iluse,že
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nadešla chvíle vítězství socialismu, jež přinese milé
nium podle receptu Karla Marxe a Friedricha Engelse.Jmé
no Leninovo pro ně mnoho neznamenalo. Pizo naše socialisty 
to byl toliko vůdce ruského socialismu, ne však bbquhx 
autor socialistického evangelia, jímž se později stal 
všem bolševikům. Ani o tom, co se děje v Rusku nikdo 
mnoho nevěděl, všechno co bylo známo, pocházelo ze zpráv 
tiskových kanceláří Rakouska a Německa a nikdo neměl 
ani potuchy o úskočnosti, jíž se xmxm bolševici dostali 
k moci, o teroru, jejž nastolili a ojí potlačení všech 
občanských a politických bskIkx svobod, jež naši socia
listé, a myslím že docela upřímně, tak^ horlivě propa
govali. Protože Leninova strana se kdysi zvala stranou 
sociálně demokratickou, nejeden z jejích českosloven
ských ctitelů se domníval,že k moci přišli jejich sou
druzi a neměl ani potuchy o tom, jak tito "soudruzi” na
ložili s jejich pravými soudruhy, kteří byli stejně vraž
děni, jako příslušníci buržoasie.

Po 28. říjnu začaly ovšem docházet přesnější zprávy o 
tom, jak to vypadá v Rusku a také o konfliktu legií s 
bolševickým režimem a jeho rudou armádou ,ale sociálně 
demokratický tisk byl v rukou kioim mužů nakloněných bol
ševikům, jako na příklad dočasne i sám šéfredaktor "Prá
va lidu" Josef otivín. Znal jsem se se všemi členy re
dakce "Práva lidu" a jeho odnoží, ale myslím,že kromě 
F.V.Krejčího, Vojtěcha Lva a Rudolfa lilového se tam 
sotva kdo,, stavěj od první chvíle proti přehnanému radika
lismu, zmatenému čtenářstvu, kolísajícímu
mezi socialismem a vlastenectvím.

Jistě trochu překvapilo,že se k radikálům přidali prá
vě ti nejoportunističtejŠí z vůdců,kteří byli za války 
a ještě více po válce stigmatisováni jako "rakušáci". 
Ale je nutno doznat,že dr.Bohumír šmeral neblahé paměti 
nebyl na venek o nic více revolucionářský, než dr.Franti
šek Soukup,Antonín Nemec, či kdo jiný. Umírněný směr

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 982



5

v době předcházející roztržce strany a odchodu bolševické 
levice a jejích souputníků, představovali Tusar,Bechyně,

/ v , v , v t
plzeňský Pik, Remes a odborári, jako Antonín 

Hampl a Tayerle. Ale i oni byli hezky dlouho hodně opatr
ní a jejich střízlivost se spíše projevila tím,že se vy
hýbali mluvení nesmyslů, než že by se byli postavili 
přímo a rozhodně proti štváčům. Jejich čas přišel až 
když byla strana ohrožena vzrůstem moci levice a hrozilo 
nebezpečí, že bude celá stržena na nebezpečné cesty.

Čestný úkol věsti boj proti bolševické nákaze, ohrožu
jící nejen stranu samu, ale i republiku, připadl tedy ma
lé skupině statečných a rozvážných mužů, soustředěných 
kolem poslance Modráčka. Modráček nebyl nikdy jedním z 
nejvlivnějších politických vůdců strany, ale těšil se 
obecné vážnosti jako družstevní pracovník a teoretik druž
stevního hnutí. Na rozdíl od přísných maxxistů Modráček 
měl sklony k tomu, co bychom mohli kkm nazvat ’’družstev
ním socialismem”. Nepotrpěl si na mluvení o revoluci a 
neměl smyslu pro fráze, jako "třídní boj" a "diktatura 
proletariátu". Byl prodchnut hlubokým vlastenectvím a 
smyslem pro demokracii i svobodu, věřil v soustavnou a klid
nou práci, postupné zlepšování životní úrovne všech vrstev 
národa a v důslednou a dobře promyšlenou sociální politi
ku. Jako někdejší angličtí "Fabiáni" chtěl postupovat 
krok za krokem. I jemu vytýkali,že je kunktátorem. A když 
na sociální demokracii dolehla bolševická horečky byl 
prvním, kdo se proti ní postavil se vší energií, neohlíže
je se na nenávist, jíž tím vzbudí.

Podporou mu byl Josef Hudec, který stejně jako Modrá- 
ček byl stranou sociálně demokratickou vyslán do Revoluč
ního Národního shromáždění. Hudec nebyl teoretik, jako 
Modráček, byl však proti tomuto trochu těžkopádnému a málo 
výmluvnému muži mnohem hybnější. AČ menšího formátu byl
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obratný řečník a pohotový novinář, pklonů poněkud jízli
vých. Jeho velkou zásluhou bylo,že hned jak začaly do
cházet první zprávy o ruské revoluci, pečlivě je sbíral 
a sestavil v knihu, jež byla první českou knihou o tom, 
co se stalo v Rusku. I když to byla kniha docela nekri
tická a mnoho jejích údajů bylo nespolehlivých a neúpl
ných , totiž nevyučujících ani zdaleka hrůzy, jež bol
ševici napáchali v Rusku, za tehdejšího stavu neinformo
vanosti otevřela mnoha lidem oči a tak si i Hudec získal 
veliké zásluhy na tom,že si mnoho lidí uvědomilo, jakým 
nebezpečím je socialistický "ráj” na Rusi.

ŕ/estatečnost ©státních odpůrců bolševických tenden
cí ve straně sociálně demokratické způsobila,že všechna 
tíha počátečního boje, stejně jako všechna nenávist le
vice dolehla na ModráČka, Hudce, Stejskala a několik ji
ných, mezi nimiž byl i mladý tehdy ještě profesor Josef 
Macek, později jeden z našich nejpřednějších teoretiků 
sociální politiky a sociální péče. S Mackem jsem se spřá
telil velmi brzy a naše přátelství pokračovalo i v exilu. 
Isolováni a bez možností čelit radikalismu, jenž se vždy 
více rozmáhal ve straně, byli nakonec ze strany přímo vy- 

v v v kypuzeni. Strana zašla pri tom tak daleko,ze/vymohla $4 
jejich vyloučení z Revolučního Národního shromáždění, do 
něhož se však za kratičkou dobu vrátili z rozhodnutí o- 
statních politických stran, když si založili vlastní 
stranu "pokrokových socialistů", jíž se tehdy ovšem ji
nak nereklo než "modráčkovci".
Modráčkovci si založili vlastná denní list. Byl to po
ledník "28.říjen", list dobré úrovně, i kdyŽ byl vydáván 
s holýma rukama. Později k němu připojili i ranní list 
"Slavie". List "28. říjen" měl celkem značné rozšíření, 
ale "Slavia" měla kratičký život a zanikla.Dnes ovšem 
nemohu říci, zda současně s "28.říjnem" či před ním. "Mo- 
dračkovci" měli celkem těžký život. Stáli proti nim nejen
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levicoví radikálové, ale i umírněnější sociální demokra
té, doufájící,že vlny radikalismu opadnou a odsuzující 
každé štěpení jako oslabení strany. Ovšem, oni sami me
li na tomto rozkolu vinu největší, protože se nepostavili 
na po ochranu tech, kteří před nimi postřehli nebezpečí.

Roztláča v sociální demokracii, jež vedla k definitivnímu 
rozchodu levice- jež se pak zmenila v Komunistickou 
stranu Československa - a ostatní stranou ztížila ovšem 
práci " pokrokových socialistú”.Umírněnoi mohli zůstat 
v mateřské straně, jež HargactmsTH měla dostatečný počet 
energických pracovníků,obrovský počet členů,velký orga- 
nisační aparát, značné hmotné prostředky a mnoho zavede
ných časopisů. Boj proti bolševictví mezi socialistickým

V vvoličstvem kmctih nevedli uz jen Modracek, Hudec a spol. 
Byli zde najednou Beciiyně, Habrman, Tusar, Hampl, Teyer- 
le a Josef Stivín, který se tak dlouho točil do leva, 
až se zastavil a obrátil opačným směrem. A tak nepřekva
pí, že s vyjasněním poměrů tato strana zanikla. Modráček 
s většinou členů strany se vrátil dosmsáx sociální de
mokracie. Josef Hudec, který v zápasu s bolševiky a s 
jejich ochránci se dostal hodně na pravo, přešel k národ
ní demokracii. Hjrl jeden čas jejím poslancem, ale po 
několika letech i on vrátil do sociální demokracie. 
Byl to jediný případ, kdy poslanec opustil stranu, jež 
mu dala mandát a nebyl mandátu zbaven . Národní demokra
cie nedávala svým kandidátům podepisovat reversy a neobra
cela se k volebnímu soudu proti/svým rozkolníkům.

"Modráčkovci” byli jen jednou z krátkodobých nových 
stran popřevratových. Ze všech však se nejvíce zaslou
žili o republiku a ze všech těch nových útvaxů,jež vzni
kaly a zanikaly, měli nejtěžší úkol, ale také nejčist- 
si úmysly. Proto by se na ne nemělo zapomínat.
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Šebesta, Flégl a "Československá republika"

S obnovením naší národní a státní samostatnosti nastalo i zvětše
ní svobody tisku,rozmach tiskového a novinářského podnikání a také 
podstatná změna v hmotném a společenském postavení novinářů, český 
novinář byl, dík tradici jdoucí od Krameria k Havlíčkovi a jejich 
následovníkůmrváženou osobností, ale tato vážnost platila především 
význačným osobám v tisku. Redaktoři politických a kulturních rubrik 
byli osobnostmi s vlivem, často větším, než mnozí poslanci a jiní 
volení hodnostáři. Ale na značnou část novinářů se dosud veřejnost 
dívala jako na zkrachované existence,sběhli studenty a nenapravitel
né bohémy. Do určité míry byl až do převratu v tom kus pravdy. Novi
ny platily většinou mizerně a mezi novinářskou aristokracií a prole
tariat em byla veliká propast, i když všude platila zá^sada kolegiali
ty. Tyto protikla dy nebyly ovšem patrny ve velikých politických dení
cích, ale spíše v menších listech, zejména vycházejících týdně.

Převrat mnoho změnil. Prestýž novinářů se zvětšila jejich XKŠasi 
aktivní účastí na zápasu o OMWbození. Denních listů, -začalo přibývat- 
i když současně začalo dost značné umírání týdenního tisku, při čemž 
zanikl nejeden list s dobrou tradicí a zasluhující udržení.Hmotné po
stavení novinářů se podstatně zlepšilo a zákmn přísný postup novinář
ských organisací, zejména Syndikátu československých novinářů, proti 
všem, kteří poškozovali pověst novinářů, odstranil z tisku mnoho lidí, 
kteří povesti českého tisíců nebyli na prospěch. A zásluhou Syndikátu 
a tehdejšího rtňaiíjWŘtóW předsedy dr.Milana Hodži byl nakonec vydán 
zákon o služebním postavení redaktorů, který přesně definoval pojem 
redaktora a xxhx přispěl tak tomu, že nebylo snadno tohoto stavov
ského označení ztutfužívat, jako tomu bylo dříve.

Ovšem i potom zůstalo mnoho pokoutních listů a pokoutních novi
nářů, jakož i těch, kteří byli někde na hranici moxmxQkmisaxextEsm dě
lící od sebe oba extrémy. Neznal jsem těch listů a těch novinářů

v

mnoho, ale některé jsem přece poznal. Jedním z nich byl kol. Sebesta.
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Na Sebestu jsem přišel hned v prvních menšících své novinářské 
činnosti, když jsem ještě denně docházel do kavárny “Tůmovky“.Vedle 
Daniela Wildeho z “Národní politiky" byl Šebesta nejneúpravnějším no- 
ninářem, jejž jsem poznal -používám tohoto mírného označení pro toho
to velmi milého, vzdělaného a jistě neobyčejně nadaného novináře,který 

z neznámých nré mi důvodů snsnümänseiazzdBi« sociálně hluboko klesl 
a nemel již sílu se pozvednout,ač právě v oné době byl míst v novinách 
nadbytek a po zkušených novinářích veliká poptávka. I začátečníci s 
nepatrnou zkušeností měli nabídek víc než dost, jak jsem sám poznal 
v době, kdy jsem byl novinářem docela neznámým a kdy jsem dovedl 
ještě méně, než jsem si byl ochoten ve chvílích autokritiky doznat. 
Mám dojemr že v době, kdy jsem ho poznal, neměl žádné pevné zaměstná
ní a že klesal vždy hlouběji. Byl to nesporně jeden z případů “zkracho
vané existence“, jež z novin kvapně mizely.

Šebesta byl jediným z tohoto druhu novinářů, s nímž jsem se sbl - 
žil pro jeho osobní vlastnosti. Byl mi prospěšný tím,že jako stalý 
novinář z předválečné doby mi mohl povědět hodně ze svých zkušeností 
a drobnými historkami o lidech, s nimiž měl co činit, mi mohl přiblí
žit dobu a lidi, o nichž jsem měl vědomosti jen vyčtené, nebo dokonce 
docela žádné. Z jeho vyprávění vím, že byl původně řádným členem 
redakce “Národních listů“ a že zde měl na starosti politické repor
táže. Když se v době sporů v národní straně svobodomyslné dr.Kramář 
na čas rozešel s "Národními listy “ a založil proti nim svůj deník 
“Den", šel Šebesta s Kramářem a jezdil s ním po schůzích. Ku Kramá
řovi měl značný obdiv, ale někdy velmi jedovatě kritisoval jeho sen
timentalitu a jeho zdráhavost vystoupit energie1 ry proti lidem, kteří 
selhali a zasluhovali vykopnutí. Dr.Kramář nebyl nikdy ochoten krýti 
osobní špatnosti, ale příliš snadno odpouštěl co bylo spácháno pro
ti němu, byl důvěřivější, než se dalo čekat od politika jeho znač
ných zkušeností a ku svým spolupracovníkům byl až přehnaně loyální, 
i když mnozí z nich nevěděli, co je to loyalita.

Když Kramář získal “Národní listy" pro nově založenou “Pražskou 
akciovou tiskárnu“ a zastavil vydávání “Dne“, vrátil se Šebesta 
zase do “Národních listů“, ale nějak v nich již nezakotvil. Nevím 
jak se stalo, že z nich zase odešel, ale v době, kdy jsem se s ním 
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sblížil, pracoval pro ně již jen občasně a to jen za řádkový honorář. 
Mnoho to nevynášelo a hlavním zdrojem jeho obživy byly různé malé 
listy, vycházející jaksi ija periferii českého tisku.

Jedním z těchto listů byl týdeník "Československá republika", 
který vydával jakýsi Flégl, někde v Holešovicích nebo na Letné. Byl

v
jsem jednou se Sebestou v této redakci a Flégl na mne neudělal právě 
nejlepší dojem. Proto jsem také odmítl nabídku, abych tam psal o čem 
chci, ač jsem v té době již v soylbě probouzel touhu psát ještě o ji
ných věcech než o soudních přelíčeních a redakce mi dosud nedovolova
la, abych se rozepsal podle svého.

Fléglova "československá republika" nebylí/tím, čemu jsme říkali 
"revolverový tisk", ale byla na nejlepší cestě se tím stát. Byl to 
původně místní list pro onu část Prahy - nemohu si vzpomenout, jak 
se původně jmenoval- s velkým množstvím zpráv z Prahy, ale vždy 
více se zabývající politikou s hlediska poněkud křiklavého naciona
lismu. Styl psaní byl hodně sensační a neurvalýma pamatuji se,že 
list byl opětovně příkře napadán pro sk^Jlalisování některých veřej
ně činných osobností. V zájmu pravdy a spravedlnosti musím doznat, 
že napadané osoby se nijak netěšily pověsti právě nejlepší a že osobně 
jsem měl mnohem spíše námitky proti způsobu, jímž Flégl a jeho spolu
pracovníci je napadali a ne proti tomu, že si je vybrali/za terč svých 
útoků.

"Československá republika" byla mnohým lidem velmi nepohodlná, 
ale nedalo se proti ní nic podniknout. Ani žaloba neměla mnoho nadě
jí, protože tiskové spory dosud patřily p^éd porotní soudy a česká 
porota nebyla nikdy příliš spolehlivým spojencem tomu, kdo žaloval 
novináře. Ale nakonec list zanikl způsobem, který vzbudil v novinář
ských kruzích značné pohoršení a jistil by byl vedl k prudkému zákroku 

novinářských organisací, nebýt toho, že se list sám těšil pověsti 
velmi špatné. V rámci "odrakouštování" se vláda rozhodla změnit ná
zev poloúředního vládního deníku "Pražské noviny", jež začaly jako 
úřední orgán vycházet již za Bakouska a po převratu sloužily se stejným 
klidem vládě republikánské, jako před tím vládě habsburské. Pokud vím, 
v redakci listu nebyly provedeny ani žádné pronikavé změny. Byl vymě- 
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něm jen šéfredaktor, jímž se stal dr. Svátek, syn známého českého 
spisovatele a později na čas syndik Syndikátu československých bovinářů, 
který pak z tisíců vypadl jako obět "benzinové aféry". Význačným 
činitelem listu se stal ^snad docela stylově- někdejší šéfredaktor 

"Hárodních listů"z doby, kdy pod vlivem Maštálky a Tobolky sloužily 
za války rakušácké politice oportunistu, Josef Hevera. Hevera se uchý
lil do "Pražských novin" ,když byl z "Národních listů" vyhoštěn akcí 
skupiny Franiška Síse^irkMeielky, inž. Bečky, dr. Lukavského a ppol. 
Republika ho nechala na tomto místě a po ochodu Svátkově se stal do
konce šéfredaktorem vládního li stu. V republice nebylo zwkem ničit

/
někoho existenčně proto, že měl jinů názory, než drtivá většina národa ' 

Nevím, který mudrc na to přišel, že by se dalo zabít dvě moudhy 
jednou ranou a zbavit se nepohodlného Flégla a jeho listu a současně 
získat pro "Pražské noviny" jiný název. Úředním zákrokem, který byl 
po mém názoru neslušným zneužitím úřední moci, byl Fléglovu listu od
ňat jeho nmzBß název a přenesen na "Pražské noviny". Motivovalo se to 
tím, že název "československá hsx republika" vabuzuje dojem úředního 
orgánu vlády a státu a že proto není přípustné, aby jej používala pro 
sebe soukromá a nikomu neodpovědná publikace. Není pochyby,že Fléglovo 
používání tohoto názvu bylo nevhodné,ale nemyslím, že byl vhodný po
stup úředních činitelů.

2Pražské noviny" bljly tedy přejmovány na 2 československá republika11 
a Flégl se opravdu ocitl na holičkách. Pokud se mohu upamatovat po
dal na stát žalobu, ale případ se táhnul a nakonec Flégl svůj proces 
prohrál. Nevím už, založil-li si nový časopis, či zda novinaření ne-

v
chal, ale o jeho další osudy jsem se již nezajímal a také se Sebestou 
jsem se přestal stýkat, když jsem změnil místo a neměl čas chodit 
do "Tůmovky" během dne. Začal jsem tam chodit později zase večer, 
ale to už tam Šebesta nechodil a tak mi docela zmizel z obzoru.

Pokud jde o novou "Československou republiku", pokračovala znameni
tě v tradicích doby, kdy se jmenovala "Pražské noviny". Sotva kdo 
ji četl a zejména v novinářských kruzích nebudil tento bezbarvý 
list docela žádný zájem. A ačkoliv styk mezi novináři byl tak těsný, 
že se dnes vědělo co se v které redakci včera stalo,nikdo neznal 
dobře poměry panující v "Československé republice". Jen jednou jsem 
seděl někde s kol.Filipem, jenž v tomto listě sloužil již za rakouských/
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5
dob a slyšel od něho mnoho stížností na způsob, jímž Hevera vládne 
ve svém novém pašalíku. Pamatoval jsem jej z voleb 1911 a pozdějšího 
občasného styku, kdy byl mladým, veÓelým a velmi příjemným redaktorem 
"Národních listů", těšícím se značné oblibě členů studentské organisa
ce strany. Zřejmě se hodně změnil. Hevera se rychle vžil do úlohy 
představeného polostátního úřadu a vedl noviny také jako úřad, v němž 
přednosta je šéfem a ostatní nejsou kolegy, ale jen jeho podřízenými. 
"Československá republika" podle toho vypadala, ale novinářskou 
veřejnost to valně nezajímalo. Individualismus, tak typický pro českého 
novináře, vylučoval zájem o úřední tiskoviny a službu v nich.Až na 
komunisty a některé jiné poplety jsme všichni byli vřele oddáni re
publice a byli ochotni jí poctivě sloužit. Ale nesoudili jsme,že 
to znamená dělat úředního písaře.
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Politická struktura prvních let republiky.

Do obnoveného státního života jsme vstupovali v ňdaox jednotě,jež 
se jevila ve všech počátečních činech. To neznamená, že nebylo rozdílů 
v názorech, ale ty byly jrtlumeny, i když někdy hlasitě projevovány. 
Vždy se dalo dosáhnouti dohody, i když někdy s těýkostmi.Všechny 
české strany byly sdruženy v Národním výboru, jenž ustoupil vládě, v 
níž, kromě strany katolicko národní a křestansko sociální byly zastou
peny všechny politické strany. A všechny politické střeny byly zastou
peny i v Revolučním msrtóiia národním shromáždění, jež bylo na jmenováno 
dohodou všech stran.A v tomto Národním shromáždění měla postavení 
dominující národní demokracie, i když její delegace nbbyla nejpočet- 
nější. I v tom se jevil přechod do nového života ptkratóč&pÁ stavu 
z doby předválečné a válečné.

Také politické složení národa se zdálo být nevalně změněné proti 
dobám předválečným. Pokus zjednodušit stranické poměry se nezdařil. 
Neuskutečnil se projekt jednotné národní strany poJ staročeským vede

ním, jako se nepodařilo sjednotit národní strany pod vedením mladočes- 
kým. Zanikly jen střeny,jež nemohly pokračovat v nových poměrech,pro
tože jejich program byl plně uskutečněn, jako strany státoprávně po
krokové, nebo jejichž samostatná existence přestala mít zdůvodnění, 
jako strany lidovo pokrokové a realistickéfpokrokové), nebo pro 
než prostě nebylo již místa v našem politickém životě, jako "české" 
sociálně demokratické strany dělnické (centralistické), jež byla 
ve skutečnosti jen poloautonomní odbočkou rakouské sociálně demokra
tické strany. Ale jinak jak agrární strana, tak i národně sociální 
strana odmítly zaniknout v nové národný straně,za války nazvané stá
toprávní demokracií. Agrární strana se rozhodla uchovat svou samostat
nou existenci a dokonce i opustit svou dosavadní základnu a ze strany 
přísně stavovské se státi stranou celonárodní a proniknout do měst,

I/ 
pod novým názvem jako Republikánská strana. Národní sociální strana,

v 
jež znova změnila své jméno, tentokráte na stranu Československých 
socialistů usoudila,že jsou jí mnohem blíže sociální demokraté,než 
strany občanské. Se sociálními demokraty, proti nimž jako strana 
národně dělnická byla původně založena a proti nimž vedla až do

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 991



2

závěrečných války boj způsobem velmi nevybíravým, vytvořila v po
sledních měsících války Socialistickou radu a dne 14. října 1918 s 
nimi společně učinila nejapný a nebezpečný pokus vyhlásit socialistic
kou republiku, docela proti intencím Národního výborů, v němž obě 
strany byly zastoupeny.

Strukturální změny se tedy omezily na slouření posledních zbyteč
ků strany národní ( staročeské) národní stranou svobodomyslnou,jež 
se znova dočasně těšila jedinečné popularitě a vlivu dík oblibě a kva
litě svých vůdčích činitelů, jako dr.Karla Kramáře ,dr.Aln>ise Rašína, 
dr.Lukavského,Aloise Jiráska,» Viktora Dýka a mnoha jiných. K sdru
žení se připojila strana státoprávně pokroková, jež vznikla jako od- 
šte^xfcK národní strany svobodomyslné, Dosažením samostatnosti byl 
její program v zák podstatě vyplněn a jinak nebylo zde názorových 
rozdílů. Vůdci strany, dr. Antonín Hajn, St. K. Sokol, VhkrtiEin:d^ýk poslzwt'«/ 
Kalina a Prunar usoudili, že všechny energie nutno vynaložit na budo
vání státu a ne na zápas o osobní posice. Luhačovické porady, jež 
provedly"zjednodušení politických poměrů" ukončily na čas také nebla
hou roztržku mezi národní stranou svobodomyslnou a od ní odštěpenou 
lidovo pokrokovou stranwuA konečně se přidružila C této jednotě i 
maličká strana pokroková ( realistická), jež odchodem Masaryka do 
zahraničí ztratila svého vůdce,který, protože se stal hlavou státu, 
nemohl se již vrátit k svému vůdcovství.

Eormálně tedy nebylo valných změn. Všechno co se v tomto směru 
stalo během dalšího vývoje, bylo diktováno novými poměry, jež v prv
ních dobách nebyly ustáleny a jež mohly ovlivnit tento vývoj jen po
stupně. Zdálo se ostatně,že koaliční dohoda prvních týdnů docela po
stačí a že není potřebí usilovat o uniformitu. Skutečně také, díváme-li 
se na to s odstupem doby, můžeme dospět k závěru, že to bylo patrně 
dobré, že nedošlo k sjeadmoEK organisačnímu sjednoceni ve větší míře, 
protože již i toto částečné sjednocení nebylo trvalé a vedlo k otře
sům v nové straně, vytvořené ze stran starých. Kdyby bylo bývalo 
těch složek ve straně více, byly by otřesy větší a bouřlivější. 
Jfyslím, že jenom sdružení mladočechů a státoprávních pokrokářů bylo 
přirozené a také se osvědčilo. Ostatní přírůstky nebyly na prospěch
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ani organisační ani ideové jednotě strany, již připadl v prvních 
dobách republiky úkol docela mimořádný. Staročeská strana nezname
nala početně docela nic a do strany přivedla jen hrstku beznadějných 
reakcionářů, z nichž valná část se zase brz^y oddělila a přidružila 
se k různým extrémním frakcím, z nichž nej známější se na nějaký čas 
stala Národní fronta, vedená prof. Marešem, jehož vědecký rmzmimx 
věhlas nijak ještě nezaručoval věhlas politický.Zatím co většina 
členstva moravské strany lidovo pokrokové se plně sžiWse stranou 
od níž se kdysi tato frakce oddělila, vůdčí činitelé lidovo pokroko
vé strany tvořili stále stranu ve straně. Již od r.1920 docházelo 
k ustavičným rozporům mezi mladočechy a státoprávníky na straně 
jedné a lidovými pokrokáři, vedenými dr.Adolfem a dr. Jaroslavem 
Stránským ( v tehdejší terminologii "starým” a "mladým" Stránským^ 
jakož i s realisty ( stranou pokrokovou) na straně druhé. Tyto rozpo
ry, plynoucí zejména z poměrjynové stranu k presidentu Masarykovi a 
ministru zahraničí dr.Benešovi, se stupňovaly tak, ze nastávaly no
vé krise a sečese.Nepochybně se dr.Beneš se svým okolím znamenitě při
činil o to, aby jeho přívrženci národná demokracii oslabili jak jen 
mohli. Národní demokracie jež vstupovala do republiký jako
politické hnutí dominující ne sice pš počtenu ale politickou váhoup-vetp--''' 
a kvalitou své parlamentní delegace, byla/Soustavně zatlačována na 
místo podružnější.

První volby obecní a první volby parlamentní poskytly neklidným a 
vnitřními spory rozvrácenými socialistickým stranám dočasnou mocen
skou posici, ale nejen rozvrat v nich, ale i uklidnění veřejného 
života vedlo k soustavnému vzestupu strany agrární v hlavní politic
kou sílu v republice. Zůstane otázkou, jak by se byl;,' vyinvl; po
měry, kdýby^i republikánská strana byla sloučila s jednotou, vy

tvořenou v Luhačovicích. Marupmlnitrirágýžt vo-ti Názorové rozdíly neby
ly právě značné a sjednocení mohlo znamenat nejen obrovský počet vo
ličstva, sie také sdružení intelektuálních sil. Ale politický vývoj 
není určován jen rozumovými úvahami. Tradiční nevraživost mezi venko
vem a městy patří k citovým činitelům, mocnějším než jsou logické 
úvahy.
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Republikánska strana se proti všemu očekávání stala tím, čím chtěla 
a měla být strana národně demokratická, tofcž hlavní a vůdčí silou našeho 
politického života.Nepřišla s nejakou novou ideologií a dlouho se zdálo, 
že tento nedostatek ideové bohatosti bude jejím han dikap era. Nebyl. Její 
klidná, pokrokově konservativní a skoro nekolísající linie dala našemu 
životu to, co nejvíce potřeboval, Klid a soustavnost. Zde strana š-la 
plně v duchu založení drtivé většiny národa,který, ač jako jiné národy 
čas od času podlehl nerozumnému vzrušení, rád se vracel ku klidné a vy 
trvalé práci a k soustavnému vývoji, zavrhujícímu skoky a ukvapenost. 
Svou střízlivostí dala našemu státu onen ráz rozumnosti, který vzbudil 
republice tolik obdivovatelů v okolním světě. Tím si republikánská 
strana získala nezměrné zásluhy o náš stát a národ, jako se dříve její 
agrární předchůdkyně tak značně zasloužila o povznesení našeho venkova. 
Vedena moudře Švehlou kráčela od úspěchu k uspěchu. Zajisté, jako všech- 
ny ostatní strany měla i své frakce, své radikály i oportunisty,
myslící jen na osobní prospěch,ale dovedl je lépe držet na uzdě,než 
ostatní strany. I tato strana dovedla být někdy nepříjemně sobecká, 
ale v celku sloužila dobře státu a národu. Až na roztržku, jež vedla 
k odstranění jednoho z jejích nejpřednější vůdců z doby rakouské,

v

totiž někdejšího ministra Práska, velkostatkáře z Rivna, dokázala 
vždy udržet ve svých řadách jednotu.

Na počátku bylo velkým jejím nedostatkem, že neměla dost význač
ných vůdců, ale i po této stránce přírůstek inteligence české i 
slovenské její vládní i parlamentní delegaci zlepšoval. Strana pro
nikla na Slovensko, kde získala velmi mocné posice a také na Pod
karpatskou Rus,kde docela dominovala.

Úspěchy republikánské strany zatlačily na druhé místo v občanském 
táboře národní demokracii, jež nevyšla x vnitřních zmatků, o nichž 
se zmíním na jiném místě a která hrozně utrpěla také tím, že dr. 
Karel Kramář podlehl brzy své těžké a dlouhé chorobě a že druhý z 
velkých vůdců dr. Alois Ra šín byl zavražděn komunistickým zločincem 
z družiny prof. Zdenka Nejedleho.
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Věrně rakouská orientace katolicko národní strany, vedené dr. Moři

cem Hrubanem a prof.Kordáčem, který se později stal pražským arcibisku
pem a byl pak Vatikánem odstraněn, způsobila, že tato strana a moravská 
strana křestansko sociální, vedená Msgrem.Janem Šrámkem byla na nějaký 
čas odsunuta na periferii politického života. Vedená politického ka
tolicismu přešlo na Šrámka, který sjednotil toto hnutí v československé 
straně lidové . Díle velmi opatrné a obratné politice Šrámkové se lidová 
strana brzy dostala na důležité místo v našem veřejném životě a stala 
se stálým členem vládních koalic. Šrámek věděl, kdy je potřebí ustoupit 
a zatím co někdejší katolicko národní strana byla obecně považována za 
stranu protinárodní nebo alespoň nenároční, lidová strana byla i odpůr
ci uznávána na stranu věrnou státu i národu.

Živnostensko obchodnická strana středovtavovská, vedená Rudolfem 
Mlčochem z Olomouce, byla na počátku republikánské éry považována za 
nejapný vtip. K tomu hodně přispělo humorné přímo první vystoupení Mlčo
chovo v Národním shromáždění. Ale,hlavně zásluhou neúnavného i když ne
svedomitého J.V.Najmana, který později Mlčocha docela odstavil,se z malé 
zájmové organisace malých živnostníků a obchodníků stala politickou si
lou. V Revolučním národním shromáždění byla strana z milosti stran o- 
státních zastoupena jediným poslancem, totiž Mlčochem,xHamsás jenž byl 
teHdy hospřtantem parlamentního klubu sociálně demokratického. Později 
strana se stala skoro odbočkou strany Republikánské. Ve všech po sobě 
následujících volbách živnostenská strana zvětšovala svůj počet poslanců 
a senátorů - zpravidla na úkor národní demokracie - až nakonec v posled
ních svobodných volbách v republice r. 1935 dosáhla stejného zastoupení 
v poslanecké sněmovně a senátu, jako volební společenství národní demo
kracie, Národní ligy a Národní fronty, vystupující pod názvem Národní 
sjednocení.

Socialistický tábor byl představován dvěma a na čas třemi stranami. 
Sociální demokracie pohltila, ne právě ku svému trvalému prospěchu,cen
tralistickou "českou” sociálně demokratickou stranu, jež až do převratu 
byla faktickou odbočkou rakouské sociální demokracie. Tento přírůstek 
vnesl do strany více zmatku,než tam už bylo. Než došlo k velkému rozště
pení strany na "pravici" a na "levici", jež pak většinou jöoes přešla do 

•1&ové Komunistické strany, došlo k odštěpení se skupiny, vedené Modráčkem 
a Hudcem. Strana pokrokových socialistů, jimi založená se však poměrně 
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brzy rozhodla ukončit vlastní samostatný život a zanikla v sociálně 
demokratické straně, zbavené bolševických křiklounů.

Strana československých socialistů,jak se na čas národně sociální 
strana zabývala, kolísala v mnoha vnitřních zmatcích, než zase nalezla 
svou pevnou linii, jež však nikdy nebyla příliš pevná a přímočará. I 
to se však stalo až po krutých vnitřních bojích, v nichž nejprve byli 
odstraněni staří a zasloužilí, i když ne právě jinak vynikající har
covníci strany, jako Choc, Žemlička a Fresl. 0 hodně později pak přišla 
krutá krise, vedoucí k odstranění poslance Jiřího Stříbrného,jenž si 
založil vlastní stranu, ale to všechno patří do doby mnohem pozdější. 
Vůdce xihraicv/csíxigimjx a zakladatel strany Václav Jaroslav Klofáč se 
rsy brzy po převratu, když přestal být ministrem, stáhl z politického 
života a dal se odsunout do senátu.Zůstal titulárním předsedou strany, 
ale faktickými vůdci se stali, kromě Stříbrného^ vůdce národně sociálních 
odborů Jučný a nový přírůstek do strany dr.Edvard Beneš, který ji nako
nec docela opanoval. I to se však stalo až později, až když Stříbrný 
byl ze strany vypuzen a když strana získala vůdce" někdejší národní 
strany práce. Zatím však tato strana výnikala toliko jedinečným přímo 
množstvím špinavých afár, jež propukaly skoro denně a stranu zostudily 
v očích všech slušných lidí.

Všechny tyto strany byly československé, to jest celostátní,neroz-
v

lišující mezi Cechy,Slováky a do určité míry i Karpatorusy. Na Slovensku 
existovaly dvě místní, čistě slovenské strany, totiž slovenská strana 
ludová, vedená Hlinkou a Jurigou a národní, vedená Rázusem. Strana 
ludová nikdy nespolupracovala s československými stranami a předstí
rala hájit katolické zájmy.Její voličstvo se rekrutovalo jen z kato
líků. Rázusova strana, představující především evangelický živel a

v 
mladou inteligenci, spolupracovala alespoň o volbách s československou 
národní demokracií.

Čistě slovenské strany nezískaly nikdy na Slovensku většinu hlasů. 
Většina hlasů bývala vždy odevzdána pro strany smxdiiami celostátní. 
Největší úspěchy na Slovensku měla nesporně z československých, stran 
strana republikánská, již proto, že se k ní připojili dva nejpředněj
ší slovenští političtí vůdci, totiž dr.Milan Hodža a dr.Vávro Šrobár, 
oba rozhodni zastánci československé jednoty. Lidová strana dokázala 
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proniknout mezi katolické voličstvo na Slovensku a zřídit tam svou 
ne právě velmi početnou odbočku pod vedením Mičury. Sociální demokra
té měli slušné posice, pod# vedením dr. Ivana Dérera a národní socialis
tické hnutí na Slovensku bylo vedeno především ÍMauxm Ignorem Hrušov
ským.

Největší politickou silou na Podkarpatské Rusi byla strana re
publikánská. 0 vlastním podkarpatoruském politickém nebo veřejhém 
ämimkE životě se nedalo dlouho mluvit. Nejvýznačnějším z podkarpato-

v
ruských politiků byl guvernér Zatkovič, až do svého příchodu na Pod
karpatskou Rus americký statní občan, a farář Vološin.

V německém táboře byla v počátečních dobách nejsilnější, i když ne 
iwfyneA&ai/''

nejvlivnější stranou áln-í demokracie, vedena posl. Seligerem 
a dr.Czechem. Rozhodně vlivnější byla strana německo nacionálni, vede
ná dr.Lodgmannem, zavilým nepřítelem všeho českého. Této straně byla 
někdy 1925 úředně zastavena činnost, když v téiž téže době byla úředně • 
rozpuštěna německá národně socialistická strana vedená Wolffem,Kreb- 
sem, Frankem a spol. Pod vedením slušného a rozumného prof. Spinny

. v
působila ve zněmčených končinách republiky strana křestansko sis 
sociální a celkem mocná strana agrární, jíž stál v čele posl.Krzepek. 
Německý liberalismus, slabý a nevypočitatelný, representovaly dvě 
malé frakce, jež se spojily v demokratické pracovní společenství,ve
dené dr.Roschem a libereckým starostou dr.Kostkou. Stanovisko všech 
tichto skupin bylo v prvních dvou letech krajně nepřátelské k česko
slovenské republice. Odmítaly všechen styk s československými poli
tickými kruhy i s československou vládou. I když pak po volbách z 
1920 vstoupili do Národního shromážděný pronášeli tam podivuhodné 
řeči.Kol.Ferdinand Kahánek jejich výroky sebral a vydal v malé bro~ 
žuree,jejíž existence byla později hrozn>= nepříjemná mnohým německým 
velikánům. Němečtí sociální demokraté, kteří si v šovinistickém 
nacionalismu nezadali se stranou nacionálni a nemecko národně socia
listickou, později přistoupili na "aktivistickou" politiku, to 
jest na spolupráci s československými stranami a dostal/T*se jim, 
stejně jako německým agrárníkům a křestanským sociálům zastoupení 
ve všech vládách republiky. Ale to všechno patří již do mnohem
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pozdější doby. Nemohu zde tomu předbíhat.
Na Slovensku a na Podkarpatské Rusi působily také strany maďarské, 

ale ty byly nepočetné a nebyly jinak čbhi důležité než tím,že v 
jejich řadách se ukrývaly nástroje maďarské iredenty. Byly tak sla
bé, že se musely spojovat se stranami německými na zbytky. V poli
tickém životě nic neznamenaly. VHxfikmzmkmxisxmdĚx Na Těšínsku byly 
také polské fr^be, jež se však hlavně uplatňovaly při obecních vol

bách. Na Podkarpatské Rusi se také vytvořila národně židovská stra
na ( sionistická), jež mnohem později nějakou volební dohodou získala 
jeden mandát ze zbytků. Ale o státní politice rmzhaŮEvidismpmtraĚmáiiaT 
mImvmHmkýldaxisfacgnymtiattižmrBpanMlifaám.siáyiiTOáTanálněTnďMnnnkiTTsiritinikáyoiŤiorm  
rozhodovaly celostátní československé strany.
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Trvalá krise československé národní demokracie

Strana národně demokratická prožívala nepřetržité 
těžké vnitřní krise vlastně od první chvíle svého zrodu. 
Vznikla za válečné krise, myšlena jako krystalisační bod 
národního snažení. Mela přinésti vyjasnění a sjednocení, 
zjednodušení stranických poměrů, ale místo toho byla za
chvacována nekonečnými vnitřními spory. Staré spory mezi 
stranami byly prostě přeneseny do jejího středu a byly 
proto zhoubnější, pfrotože ochbomovaly každou akci,vyža
dující jednoty. Příčina byla docela jednoduchá. Zaklada
telé nové, jednotné strany si neuvědomily včas, že mechaů 
nická jednota nevede jinam, než k ustavičným rozbrojům a 
k větší nejednotě, než jakou měla odstranit. Nelze slučo
vat nesourodé živly. A co se na čas v Luhačovicích sjed
notilo, byly živly a složky docela nesourodé.

Po^ud ovšem &rval zápas o osvbbození a pokud policej

ní tlak utlumoval politický život, nebylo to videt.Poměr
ně snadno se dalo zastřít rozdíl v názorech na základní 
problémy, protože na prvním místě byla zde snaha o dosa
žení samostatnosti, jež všechno ostatní zatlačovala/do po
zadí. Osobní nevraživosti, stejně jako osobní aspirace 
mohly stejně dobře ustoupit do pozadí, jako rozdíly v ná
zorech na otázky, dočasně naprosto nečasové. Je známo z 
historie, že ve chvílích smrtelného nebezpečí se mohou 
k loyální spolupráci sejít lidé opravdu protichůdných ná
zorů a zájmů,jako je však známo,že jakmile pomine smrtel
né nebezpečí, rozklíží se každá, i ta nejloyálněpší koa
lice. A co bylo vytvořeno, nebyla jednotná strana, ale 
koalice, ač autoři sjednocení na nic takového nepomýšleli. 
Staré tradice těžko umírají. Každá ze stran, jež zanikla 
ve státoprávní demokracii měla své tradice, jež se plně 
projevily, když došlo k vytvoření republiky a strana 
mohla na znamení dosažení svého cíle změnit název na národ-
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ní demokracii. Hned po převratu nastaly spory a potyčky.

První potíží bylo,že strany, jež se za války sjed
notily, neměly za sebou tradici loyální spolupráce,nebo 
přátelství. Naopak. Mezi nimi bylo dlouholeté nepřátel
ství, tradice urputných zápasů, často vedených až do kraj
nosti. Lidé sjednocení v jedné straně nemohli zapomenout 
na zuřivá vzájemné polemiky, na hanu, jíž se navzájem za
hrnovali. Tuto tradici nepřátelství, nebo alespoň podstat
né odlišnosti se nedalo odstranit mechanickým sjednocením, 
přijetím společného programu, který stejně v důsledku 
válečných poměrů, znemožňujících ŽšfiŠ§§¥eře jnou diskusi, 
byr/kompromisem mezi vůdci než svobodným rozhodnutím 
řadového členstva.I když se hranice mezi jednotlivými 
skupinami přesunuly, skupiny nepřestaly existovat,ani 
když byl vytvořen jednotný rámec v podobe jednotné organi
sace a jednotného vedení. Každá skupina, i když neměla 
již vlastní organisační formu, měla nadále své vůdce,ne
bo alespoň osoby, od nichž očekávala inspiraci a vedení, 
k nimž především měla důvěru, Ak každá skupina měla i v 
jednotné straně chlad a snad i nedůvěru k těm, jež vče
ra ještě tak příkře zavrhovala. I to bylo docela přiro
zené. Mládočeši, kteří dodali drtivou většinu příslušní
ků, organisační a tiskový aparát a nové straně vtiskli 
její ráz, vzhlíželi především k svým osvědčeným a váže
ným vůdcům, jako k dr.Kramářovi, dr .Rašínovi,dr.Lukavské- 
mu a jejich druhům. Lidoví pokrokáři pak byli navyklí 
dát se vést dr .Adolfem Stránským. Realisté šli jako djí- 
ve slepě za Masarykem a Herbenem.Státoprávní pokrokáři 
se shlíželi v dr.Ant.Hajnovi, K.St.Sokolovi, A.Kalinovi,, 
a Pnunarovi a Viktoru Dykovi. Kramář a Rašín byli obestře
ni gloriolou národních mučedníků.Nikdo nepopíral jejich 
právo stát ve straně na místech nejpřednějších, ale neda
lo se čekat,že všichni nově přidružení budou k nim mít 
stejný poměr, jako staří členové národní strany svobodo-

x
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myslné. Přemnozí vzpomínali na boje, jež byly proti nim 
vedeny, na příkrou kritiku, jíž byli zahrnováni.Státopráv 
níci jistě byli ochotni zapomenout, Že kdysi nazývali 
Kramáře "rakouským lokajem",protože osvědčil svou stateč
nost v boji proti Rakousku. Ale u mnohých z nich zůsta
la jakási ostražitost proti muži, jenž v době, kdy oni vo 
láli po radikální akci bez ohledu na následky, trval na 
svém učení,že národ má postupovat krok za krokem, dobý
vat posice politické, hospodářské a kulturní fcenk poma
lou a soustavnou prací.Mohli obdivovat Kramáře hrdinu, 
ale to neznamenalo,že obdivovali"positivní politiku", jíž 
říkali "drobečková politika". Spor o to, jaká politika 
byla správná za Rakouska nebyl aktuální.Ale spor o metodu 
postupu za republiky aktuální byl. Moravská strana lido- 
vo pokroková, jejíž vůdci tak dlouho označovali Kramáře 
a jeho skupinu za symbol "úpadkového mladočešství", ne
mohli snadno Vyhlásit najednou,že to mladočešství nebylo 
úpadkové.Strana , jež kdysi dala Masarykovi poslanecký 
mandát, nebyla ochotna zaujmout k němu postoj samostatný, 
nebo dokonce kritický, zejména pak ne v prvních dobách 
republiky, kdy se Masaryk stal jakýmsi polobóhem,zahr
novaným byzantinskými poctami. Je známo,že moravská stra
na lidovo pokroková vznikla odtržením se většiny morav
ských organisací národní strany svobodomyslné od pražské
ho vedení. Byla tato odtržka a tuhý boj proti mateřské 
straně omylem? Mel nakonec pravdu Kramář a ne Stránský? 
"Národní listy" a ne "Lidové noviny"?

Ještě obtížnější byla situace někdejších příslušní
ků Masarykovy strany realistické (české strany pokrokové) 
Ačkoliv tato strana měla slavnou "červenou knížku'} mnoha- 
stránkový dogmatický program, jdoucí do podivuhodných 
podrobností, byla vždy spíše politickou sektou než poli
tickou stranou a její vůdce Masaryk, jemuž odpůrci i
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vyznavači - ti první posměšně a ti druzí s nábožnou úctou- 
udělili titul "Fastýř"^, byl pro ně neomyiiiý. Odpůrci se 
zálibou mluvili o "bílém slonu". Tento vůdce nejen že ne
šel s nimi do nové strany, ale měl k ní mrazivý a nakonec 
i docela nepřátelský poměr. Ani ta hrstka posledních mo
hykánů národní ( staročeské ) strany to neměla snadné. 
Mezi nimi panoval nevraživý poměr k mladočechům a je
jich vůdčím činitelům od dávné již doby, kdy se v samo
vládce a celý národ vlastně představující straný- národní 
vytvořila "mladočeská sedmička", oddělila se a pak nako
nec i ji smetla do politického propadliště. Pro ně zna
menali Mattuš a Bráf více, než mladočeští vůdci.

Je ovšem docela pochopitelné,že to byli mladočeští 
vůdci, kteří udávali ráz, už proto,že za nimi stála větši
na strany,protože národní strana svobodomyslná dodala 
nová straně větší? počet přívrženců, než všechny toto stra
ny a straničky dohromady. A bylo ovšem docela přirozená, 
že strana pokračovala v mladoČeské politice, i když s 
drobnými změnami, km J denic mtitoprávriík Nejednomu státo
právnímu temperamentu se příčila střízlivá politika i 
zdrželivost v nacionalismu, když jeho původní strana vedla 
k radikalismu.Mnohému lidovému pokrokáři aljK&listovi se 
zase politika strany zdála přehnaně nacionálni a málo po
kroková.StaroČechům pak zase se strana zdála přehnaně po
kroková. Tato nesourodost zapůsobila pochopitelně na 
některé mladoČeské příslušníky strany, kteří se přiklo
nili buď k nacionálnímu radikalismu, nebo zase k linii 
více "pokrokové".

Nelze ovšem tvrdit,že sjednocení docela selhalo.vět
šina nového řadového členstva přijala sjednocení a roz
pory v jeho řadách byly vlastně menší, než na příklad v 
obou socialistických stranách, a1'Ý'úé,'qcrbychom mohli 
nazvat politickým a organisačním aktivem stran, zaniknuv
ších v novém útvaru. Tento aktiv byl za dřívějších dob
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městnán tuhým bojem proti všem ostatním složkám nové 
strany a těžko na to zapomínal. Bylo zde proto mnoho o- 
sobní a politické nedůvěry a nevraživosti, ač mnozí čel
ní činitelé jednotlivých složek, jako na příklad státo- 
právníci Xmkimsmxöyk. dr.Antonín Hajn a Viktor Dyk se 
staranou plně splynuli a stali se jejími pevnými sloupy.

Neblahým vlivem působil starý rozpor mezi dr.Kra
mářem a T.G.Masarykem. Kramář svou prací i svými penězi 
umožnil vlastně Masarykovi sstup do politiky. Oba pak 
společné s dr.Kaizlem vstoupili do národní strany svobo
domyslné, jejíž prozíravý tehdejší vůdce dr.Julius Grégr 
opatřil poslanecký mandáty na říšské radě. Kramář
a Kaizl ve straně zůstali, Masaryk, který měl přes jívou 
pokrokovost mnohem élíže k ultrakonservativním staroče- 
chům, stranu opustil a nevraživost mezi náwi a Kramářem 
a jím vedenou stranou se ustavičně stupňovala. Stal-li 
se Masaryk vůdcem "zahraničního odboje", byl Kramář ne
sporně vůdcem "odboje domácího". Rozpor obou odbojů,spo
lu s osobní nevraživostí,byl sice v prvních týdnech re
publiky mírněn nadšením z vítězství a potřebou budování 
statu,byl\brzy obnoven a stupňován az k zjevnému nepřá
telství, do značné míry zásluhou dr.Beneše a jeho okolí. 
Oddaná osobní a političtí přátelé T.G.Masaryka a dr.Be
neše, podporovaní masarykovským kultem, jenž společně s 
prostředky disposičního fondu ministerstva zahraničí pod 
píral dr.Beneše, stavěli se vždy odmítavěji k nezávislé 
a později značně kritické linii strany vůči "Hradu".Od
tud přicházela iniciativa k různým akcím, jež oslabova
ly stranu a její jednotu a někdy ji dokonce rozvracely. 
Dosud není na příklad známo, zda návrh dr.Jaroslava 
Stránského, aby strana vystoupila z vlády čímž
byly podraženy nohy dr. Kramářovi, dlícímu jako předse
da vlády v Paříži, vyšel z mosku dr.Jaroslava Stránského 
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či dr.Beneše, jenž Kramáře v Paříži hrozně nerad viděl, 
protože již tehdy dr.Beneš nesnesl nad sebou nikoho,než 
Masaryka.

To všechno zanášelo neklid do řad členstva a pochopi
telně i mezi voliče. Ve straně byl zmatek, jejž se snažili 
někteří příslušníci ( jako na příklad zasloužilý někdej
ší generální tajemník strany, jenž sež stal politickým 
ředitelem tisku František Sis, a docžasný nový generální 
tajemník strany František Hlaváček) vyléčit přehnaným ra
dikalismem nacionálním a trochu nevybíravými metodami. 
Jiní zase hnali stranu do <od naprosté závislosti na "Hra
du". Není proto divu,že za tohoto chaosu se podařilo re
publikánské straně československého venkova a domovin 
( někdejší agrární) skoro dokonalý vytlačit národní demo
kracii z venkova, kde stejně malí zemědělci měli mnohem 
blíže k stavovské orientaci strany a chovali dosud nedů
věru k stranické politice»přihlížející především k zájmům 
měst. A není ani divu,Že energická a často nevybíravá agi
tace živnostenské strany, v ňíž se do popředí dostával de
magogický, ale znamenitým politickým čichem nadaný J.V. 
Najman, odsála i drobnější vrstvy obchodnické a živnosten
ské. Stranická základna národní demokracie se tedy pováž
livě zúžila na vrstvu středních i velkých podnikatelů, 
na úřednictvo a studovanou inteligencí/.Ani zde již nebyla 
výlučnou představitelkou těchto vrstev, ale měla zde dosud 
dominující postavení.

Jednou z kladných stránek tohoto vývoje bylo,že strana 
postihovaná častými secesemi nespokojených skupinek, obrá
tila, i když nedostatečně, svůj pohled na dělnictvo.Po 
trapných zkušenostech s pokusem odvrátit dělnické vrstvy 
od tehdy velmi internacionálistickéx sociálně demokratic- 
ke strany podporou tfyfevöiMzii národně dělnické strany, z 
níz se pak vyvinula strana národně sociální, strana se 
rozhodla organisovat dělníky a zřízence přímo. Velmi málo
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bylo ovšem vykonáno v přímých politických místních orga- 
nisacích strany, jež zřejmě nepochopily náležitě důleži
tost tohoto počínání, nesporne proto,že se jim nedostalo 
náležitého poučení z ústředí, Se značným úspěchem však po
kračovalo budování Národního sdružení odborových organi- 
sací, jež^íiWechny potíže roslo a mohlo hrát v našem ve

řejném životě úlohu mnohem větší, kdyby se mu bylo dostalo 
od vedení strany té podpory, jakou zasluhovalo. Když jsem 
se v pozdějších letech dostal do pravidelného styku s ve
dením Národního sdružení, poznal jsem, co jsme zbytečné 
promarnili.a promeškali.

Protože jsem se příliš dlouho omezoval na formální 
příslušenství ks straně, s níž jsem v mno/ta^ne souhlasil, 
nevím mnoho o podrobnostech počátečních sporů z vlastnáho 
přímého poznání. Stačilo mi však docela co jsem slyšel od 
přátel, kteří se vnitřních půtek s nadšením účastnili, ne
bo byli jimi tak hnuseni,že se strany odešli. Ale i tak 
jsem viděl dost, abych věděl, že strana od samého počátku 
vážně churavěla a že luhažovické porady,ač dobře myšleny, 
ve svém konečném výsledku neprospěly ani straně ani náro
du. Krise prostj střídala krisi a roztržka, vedoucí nako
nec k zřízení národní strany práce ,ač stranu oslabila, 
přispěla k jejímu ozdravění. Na neštěstí toto ozdravění 
bylo zase jen dočasné.

+++
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Některé aféry první doby republiky

Obnovení naší národní a státní samostatnosti přine
slo jeden další znatelný a velmi potěšitelný zjev.Pod
statně se změnil poměr veřejnosti k státu a veřejné mrav
nosti. Bylo to velmi potřebné»protože válečná doba pů
sobila v tomto směru vlivem velmi zhoubným. Nedostatek 
potravin a jiných věcí denní potřeby»plynoucí nejen z 
pokleku, dovozu i domácí produkce, ale také ze selhání 
zásobovacího aparátu, jenž pnin plně podlehl korupci, 
měl za následek,že pomalu nebylo nikoho, kdo by nebyl 
soustavně porušoval úřední předpisy. Bylo to skoro ne
zbytné a nikoho také ani nepřekvapilo,že potřeba lidí, 
opatřit si pod rukou co nemohli dostat normálním způso
bem, vytvořila kategorii lidí, kteří to obstarávali.Tito 
podloudní obchodníci, "kečasové", bohatli, zatím co jiní 
chudli a upadali v krutou nouzi. A ruku v ruce s tím po
kračovala i demoralisace jednotlivců. Vojáci předstírali 
nemoce - nebo si je dokonce opatřovali - aby se vyhnuli 
vojenské službě, nebo odeslání na frontu. Lidé se pros
te učili podvádět a nedbat zákonů a úředních předpisů a 
veřejnost u nás, před válkou celkem puritánská, to schva
lovala. Stát byl nepřítelem a všechno, co bylo podniknu
to proti němu, byl válečný čin proti nepříteli,přípust
ný, ba dokonce vlastenecký. Jasným příkladem této váleč
né demoralisace byla historie dobrodružného podvodníka, 
jménem sikovatel Chládek, jehož různé podvůdky byly pro 
českou veřejnost netajeným pobavením. Chládek se nako
nec stal jakýmsi miniaturním národním hrdinou.Po pře
vratu mu bylo všechno odpuštěno, ale když i potom po
kračoval ve své činnosti, putoval nemilosrdně do krimi
nálu, aniž by někdo po něm vzdechl.
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Státní převrat z 28.října I9I8 znamenal prudký obrat 

v této obecné demoralisaci. Stát byl náš a veřejné míně
ní rázem začalo velmi příkře odsuzovat každého, kdo by 
se provinil proti zájmům státu, jeho zákonům a předpisům. 
Skoro jsme upadli do opačného extrému: jako jsme dosud 
schvalovali všechno co bylo zaměřeno proti státu, tak 
jsme nyní přímo zbožnili stát a postavili jej i nad ná
rod.Zapomněli jsme většinou,že ne národ má sloužit státu, 
ale stát že má sloužit národu, že občan není pro stát,ale 
stát pro občana.

Veřejné mravy se tedy prudce a náhle zpřísnily.To 
ovsem neznamená,že jsme se všichni rázem změnili a umrav- 
nili, že mezi námi nebylo lidí špatných a nečestných a 
že v republice najednou panovala naprostá mravnost a na
prosté respektování zákonů a úředních předpisů.Znamená to 
jen,že se podstatně a pronikavě změnilo nazírání veřejnosti 
na stát a že veřejné mínění rázem bylo velmi nepříznivé 
každému, kdo upadl v podezření,že staví vlastní zájem nad 
zájem společnosti a státní organisace. Z tohoto jinak 
chvályhodného, ale trochu přehnaného etatismu vyplynuly 
některé přísné, energické a často až nespravedlivě nedo
myšlené akce proti válečným kořistníkům,až již skutečným, 
či jen domnělým. Opravdových kořistníků bylo dost, ale 
bylo přemnoho lidí, kteří byli zachyceni do sítě zákonů 
jen proto,že za války sotva kdo z obchodníků se mohl vy
hnout porušení zákonů.Jako kupující, tak i prodavači byli 
ve stejné situaci, způsobené tím, že rakouské zákony a 
předpisy neměly nejmenšího pomeru k skutečné situaci a by
ly proto neproveditelném

Nová orientace veřejnosti na to nebrala zřetel.Kampa
ně v procesech proti "králi kešasů" Ortovi a "císaři keša- 
sů" Netušilovi byly toho názorným příkladem. Tisk i ulice 
si přisoudili oprávnění soudů.Ačkoliv se říká,že hlas
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lidu je hlasem božím, již tehdy jsme mohli videt,že hyste
rie veřejnosti poškozuje zákonitost a dovede způsobit znač
né křivdy. Technicky byl nesporně Ort stejně provinilým 
jako Netušil. Není však pochyby o tom,že Ort byl jen obš
tí poměrů a že mnohdy byl i dobrodiním pro své okolí,kdež
to Netušil byl docela obyčejný kořistník, zasluhující nej
přísnější trest.

Tato nálada vedla k tomu, že aféfcy, jež propuká valy 
za celou dobu trvání republiky, byly v prvních dobách pře- 
hlučné a často předimensovány v očích veřejnosti, přijí
mající za prokázánu každou obžalobu a fay ochotné soudit 
docela nemilosrdně bez slyšení druhé strany. Některé z 
afér byly umělé bublinky, jiné byly vážné. Mnohé zůstaly 
nevyřešeny, jako byly případy padělání kolků.

Vyložil jsem již, že Rašíuona náprava měny a odlouče
ní naší měny od rakouské, vyžadovala výměnu bankovek ra
kouských za československé.Ale tisk nových bankovek(původ- 
ně to byly jen státovky) si vyžádal času, jenž nebyl k dispo
sici a tak byly papírové peníze naše EnLijižajsgixx odlišeny 
od rakouských tím,že na ně byl nalepen kolek, za tím úče
lem vydaný. Tyto kolky byly celkem primitivní a nebylo 
nesnadno je vyrábět v kterékoliv tiskárně. Nalepením kol
ku se bezcenná skoro rakouská balfifovka stala p±ix±±x±aBi 
platidlem značné ceny. Nepřekvapí,že kolky byly falšovány 
a lepeny na pašované rakouské bankovky. Soudy s tím měly 
plné ruce práce a nejeden soudce dumal nad problémem: je 
kolek neodlučnou součástí bankovky a jeho padělání padě
láním bankovek, či je to jen poměrně málo trestné padělá
ní kol^.u, něčím, jak neoprávněný tisk známek? Soudní 
praxe hodně kolísala a věc byla vyřešena teprve tím,že 
kolkované peníze zmizely z oběhu a byly nahrazeny papi- 
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rovými penězi pro republiky již natištěnými. 
xífefašaihtaEu^mnĚ První aférou, s níž jsem se setkal 

jako novinár, byl spor o hospodářství v ústředně,obhospo
dařující zásobovaní jedlými tuky.Mluvil jsem o tom již 
v souvislosti s procesem účetního Vlasáka proti této 
ústředně.

Hodně povyku natropil proces ,vedený proti generál
nímu řediteli Melantricha Saldovi. Byla to aféra váleč
ných půjček, svou podstatou až příliš připomínající pří
pady pašování rakouských peněz, jež pak byly nalepení^fa
lešného kolku změněny v peníze československé. Pokud se 
mohu na případ upamatovat, začalo to tím,že národní so
cialisté měli vlastní nemocenskou pojištovnu,xx jež byla 
za války nucena upsat valnou Část svého majetku na ra
kouské válečné půjčky.Jako jiné podniky tohoto druhu mě
la náročná odškodnění.zřejmě to bylo této nemocenské 

pojišťovně a jejím majitelům málo a podnikavý ředitel Sal
da přišel na nápad, jak odškodnění zvětšit.Melantrich 
nebyl tehdy mamutím podnikem, jímž se později stal,ale 
dost žalostně živořil.Aby se pomohlo nemocenské pojišťov
ně, Melantrichu a pokladně národně sociální strany,pou
žil Salda politických konexí - neznámo dnes zda s přímým 
vědomím činitelů strany či bez jejich vědomí- a skoupil 
v Rakousku bezcenné válečné půjčky a převezl je do Česko
slovenska, kde byly jako majetek nemocenské pojišťovny 
nostrifikovány. Salda tak dostal půjčky za babku a vydě
lal na nich „velmi mnoho peněz, ne ovšem pro vlastní kapsu, 
ale pro tiskové podniky strany. Nemocenská pojišťovna 
byla jen pláštíkem pro tuto nechutnou transakci.Nemohu 
dnes říci, jak byl potrestán Salda a Melantrich. Mám do
jem,že politická protekce se již postarala, aby z celé 
aféry nebylo mnohem více, než ostuda, jedna z prvních,ale
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5 
rozhodne ne poslední, jíž strana národně sociální rozhoj
nila skandální kroniku republiky.

Další aférou, také národně sociální, o níž však nemo
hu říci více, než že k ní došlo, byla Hryzbylova.Národně 
sociální poslanec Hryzbyl, vůdce organisace k±ejčovaských 
zaměstnanců při národně sociální straně, byl usvědčen z 
jakési korupce a protože případ příliš křičel, musela 
strana, jinak netrpící přehnanou citlivostí, vyvodit z to
ho důsledky. j^mEXBQžÉEBrxmx^knÉmrnkfflKmpmsmKmstaáaiB Strana 
Hryzbyla vyloučila a Národní shromáždění ho zbavilo man
dátu. To byl konec jeho politické kariéry.

Aféra pražcová byla případem, v němž sice stát nebyl 
přímo poškozen, ale v němž byla rozhodně porušena mrav
nost. Za války byly železnice hodně zanedbány a po válce 
došlo ku kvapné výměně pražců. Tyto pražce musela přejí
mat podle předpisů odborná úřednická komise a při úředním 
tempu přebrání každé dodávky trvalo asi tři týdny.Želez
nice potřebovaly nové pražce velmi naléhavě a také doda
vatelé měli vždy zájem na rychlém převzetí, protože te
prve potom, když se tak stalo, mohli dostat zaplacení své
ho účtu.Kterýsi podnikavec přišel na bystrý nápad požádat 
příslušníky komise, aby si pospíšili a co jim jindy trvalo 
několik týdnů, vykonali za několik dnů. To by jistě ne
bylo bývalo závadné, ale pochybené bylo,že příslušníci ko
mise, kteří ve své funkci pobírali zvláštní diety, dosta
li od dodavatelů náhradu za dny, za něž by diety nedosta
li, protože si pospíšili. Nikde se nedokázalo,že úřední
ci převzali pražce vadné. Poškodili však pres týž úřední
ků a bylo jen správné,že se proti nim i proti úplatkář
ským dodavatelům přísně zakročilo.

Mnoho povyku vzbudila aféra podobného druhu, totiž 
"benzinová”.Zase tu nebyl nijak poškozen stát, ale někte
rým lidem se dostalo hmotné ^odměny za služby prokázané, 
ac za ne byli placeni buct státem, nebo státními podniky.
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Povyk byl tím větší, do aféry byli zapleteni lidé velmi 
známíSv^r .Svátka,předsedjt/Syndikátu československých no

vinářů to znamenalo propuštění ze šéfredaktorství úřed
ního listu, z tisku vůbec a ovšem i z vedení Syndikátu» 
Svátek byl dokonce na čas uvězněn, ač bylo známo,že pe
níze, jež tímto způsobem získal, nešly do jeho kapsy,ale 
že jich použil k různým mezinárodním representaěním úko
lům. Po propuštění z vězení se Svátek stal tiskovýx're- 
ferentem Škodových závodů. Byl jsem přítomen části pře
líčení s ním a viděl jsem jej pak naposledy v životě při 
jedné valné hromadě Syndikátu, konané v Plzni.Škodovy zá
vody uspořádaly pro nás zájezd do Lochotína. Do aféry 
byl zaplaten také podplukovník justiční služby Adam, 
jejž jsem poznal při procesu se "vzbouřenci” ze Železné 
Pudy. Hlavní osobností aféry byl spisovatel Jaroslav 
Kvapil, který se však z celého přísadu blaženě vymotal,

Celkem nevysvětleným případem byla dodávka starých 
vagonů Železničních do Německa, spojená při tom záhadným 
způsobem nelegálními pašováním starých zbraní, jež připad
ly různým bojovým organisacím německého nacionalismu, 
"Freikorpsům" a pod. Hlavním veřejným činitelem v této 
věci byl jakýsi pan Mengfy bratr mého přítele/ruského le
gionáře Berdinanda Mengra, u něhož bydlela poslední týd
ny před svou sebevraždou herečka Xena Longenová, jíž 
jsem Mengrovým prostřednictvím poznal v "Tůmovce".V no- 
ninářských kruzích se však tvrdilo,že hlavním mužem v po
zádi byl Vlastimil Tusar, dlouhfl^tý soc. dem^.poslanec 
a jeden čas i ministerský předseda republiky.TÍm se stal 
po pádu Kramářovy vlády.Když pak pro roztržku ve straně 
padla vláda Tusarova, stal se Tusar československým vy
slancem v Berlíně a zemřel, raněn mrtvicí.

Nenohu vynechat další jednu, tentokráte slovenskou 
aféru,aČ jin nemohu časově zařadit. Ministerstvo financí 
mělo zvláštní "revisní odbor", jehož velmi kvalifikovaní
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úředníci měli za úkol na místě prozkoumat knihy podniků, 
podezíraných z daňových podvodů, nebo jiných nesprávností. 
Jeden slovenský podnik, nevím dnes už kde, byl v po
dezření z nesprávností a± tak tam byli vysláni dva úřední
ci revisního odboru. Když dojeli na místo, zavolal si je 
pan župan dr.Markoviě a nařídil jim, aby se vrátli da Sta
hy, protože v jeho pašalíku nemají co pohledávat. Když 
odmítli,úředně je ‘’vypověděl’’ ze ”své” župy. Když pak 
jeho nařízení nedbali, dal je sebrat Setníky a naložit 
do vlaku. Praha na to reagovala způsobem docela samo
zřejmým. Pan dr.Markoviě byl zbaven svého úřadu. Slovenský 
autonomismus dostal tak svého ’’mučedníka". Ještě po xtaax 
po druhé světové válce bylo možno slyšet nářky na utrpení 
tohoto slovenského harcovníka.

Vynechal jsem zde několik afér, jež měly povahy 
čistě trestní.Vrátím se k nim při jiné příležitosti.

+++
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Obnoveni "Času"

Zmínil jsem se již,že jsem na doporučení Karla Nového navázal styk s 
předurčený» šéfredaktorem "6a su" Ladislavem Kuntem. Znal jsem jej do té 
doby jen hodně zběžně podle jména. Věděl json,že je knězem vystouplým z 
oírkve, že jako katecheta (myslím, že v Hradoi Králové) tyl zapleten do 
žaloby katechetů proti Masarykovi, že byl jeden čas prefektom Arnoštových 
kolejí a že pak vystoupil z církve a stal se jedním z redaktorů llOÖtfr časo
pisů Volné myšlenky a Masarykova a Herbenova "Sasu", 0 svém vývoji napsal 
velmi hezkou knížku "Cesty kterými jsem sel", ale tu jsem do té doby neznal. 
A nevěděl jsem ani nic o jeho publicistické činnosti. Karel Nový mi řekl, 
že byl za války vězněn a že po váloe byl nějaký čas zaměstnán ministerstvem 
zahraničí při přebírání státního archivu, to jest dokumentů,týkajíoíoh se 
našich zemí a uložených v různýoh rakouskýoh ministerstvech a institucích.

Doporučení Karla Nového musilo být asi hodně lichotivé,protože Ladislav 
Kunte,který bydlel někde v blízkosti ^trossmajerová náměstí v někdejší 
Praze VIL se mne1 ani na mé školy,ani na mé jazykové a jiné znalosti.
Přijal mne jako zkušeného novináře,ač rok v novinách nikoho k takové po
věsti neoprávňuje a hned začal se mnou hovořit o problémech,jež má se sesta
vením redakce. V den,kdy jsem byl u něho, měl jen jednoho starého noviná
ře, totiž Otto Pisohera z "Národní demokraoie",který se měl stát národo
hospodářským redaktorem a zároveň Kunteho zástupcem. Redakce Ä/administraee 
Bmnnžäamin$± si zajistila již místnosti v Malé štěpánské ulici, v domě, 
který byl pro list zakoupen. Redakce s administrací měla být v přízemí 
a v podzemí měla být tiskárna. Tiskárna nikdy zřízena nebyla,protože praž
ský magistrát ji v obytném domě nepovolil. "Sas" musel být proto tištěn 
v tiskárně "Národní politiky",jež se sioe plným právem těšila znamenité 
pověsti jako tiskárna velmi dobrá,ale byla také známa jako náležitě drahá. 
Pro denní list s omezenými prostředky nebyla - ale tehdy jsem neměl potu
chy o hospodářských problémeoh novinářského podnikání.

Od mého podepsání smlouvy do vyjití listu uplynulo asi deset týdnů a 
během nich jsem se scházel s Kantem dvakráte nebo třikráte do týdne a 
mohl sledovat vývoj jeho organizační činnosti, stejně jako jsem se sešel 
s nakladatelem Dubským, majitelem firmy Crossman a Svoboda,který měl být 
administračním a hospodářským pánem listu. Jak redakce,ýak i adminň&trace
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zápasila 9 potížemi při získávání zkušených sil«Ku podivu admnistrace byla 
na tom ještě hůře než redakoe,ač zkušenýoh redaktorů HjahytaaaiÄgöhÄx nebylo 
na zbyt. Potí že administrace vyplynuly z podivných názorů p. Äxbského,který na 
příklad považoval za nemravné platit sběratelůn inserátů provisi a byl jen 
pro poměrně malý plat pro ně. Podle toho pak ovšem inseroe vypadala.

Zásluhou 0.Fischera přešel do listu z "Národní deraokraoie" kol.dr.Anto
nín Hartl, jeden z nejvzdělanějších českých novinářů, s nímž jsem navázal 
vřelé přátelství. Tfertl měl být hlavním vnitropolitickým redaktorem a 
parlamentním zpravodajem se stal evangelický bohoslovec Břetislav Hladký, 
o němž jsem se I965 doslech].,že ještě působí jako českobratrský farář na 
Kladně nebo na Kladensku.

Do senátu chodil kol. Hegner, který před tím působil v jakémsi podříze
ném postavení v sooiálně demokratickém tisku.Když nezasedal senát,dělal 
nočního redaktora.

Na místo nočního redaktora byl původně přijat naprostý začátečník Jan 
Hr abánek,který však hodně brzy přešel na soudní zpravodajství a zamiloval 
se tak do práva,že se stal jedním ze samouokýoh vynikájícíoh znalců práva 
a zákonů.Trochu těžkopádný a hodně lpějící na liteře, ovládal znamenitě 
trestní i tiskové právo - je autorem mnoha knih a právnických komentářů. 
I s ním jsem byl v znamenitém poměru. Byl jsem mu dokonce svědkem na jeho 
svatbě.

Po delším kolísání se Kunte rozhodl,že nemám dělat ani sooiální poli
tiku -ač mne na ten obor přijal a dal ml číst svou knížku o socialised, 
provedené na Slovensku v Klkově sklárně podle jeho receptu, jímž byla 
jakási spolupráoe zaměstnavatele a zaměstnanců,kteří se stsli podílníky- 
ani parlamentního zpravodaje, a převedl mne do rubriky pro zahraniční 
politiku, kde jsem měl na straosti sousedy Československa. Zahraničně 
politická rubrika byla obsazena ve všech nejbohatěji,ale jen externisty, 
to jest zaměstnanci ministerstva zahraničí»kteří po úředních hodinách v 
ministerstvu pracovali za paušál v listě.Anglosaské země/ měl na starosti 
Jaroslav Kraus,který to tlmtákd^iaamvyxmanna později dotáhl na vyslance, 
Francii můj dobrý přítel francouzský legionář Výril Melč ,Huško a komu
nistický svět vůbec Jaroslav Ibpoušek. Itálii měl na starosti kolega, 
s nímž jsem se hodně stýkal,italský legionář a také úředník ministerstva 
zahraničí Ladislav Pleohatý. Vydal u Vilínka román"Ano,dobrovolně!*
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Poměrně brzy přišel do redakoe také mladik|náramně podnikavý,který 

se jmenoval Valenta a měl pomáhat v národohospodářské rubrioe Fischerovi, 
jemuž Kunte vždy větší měrou přenechával vlastní řízení listu,až se nako
nec šéfovství vůbec vzdal a 3tal se nočním redaktorem listu.Členem redak
ce byl také kol.Bohumil Kočí-Krumlovský,polekaný muž,který obstarával 
místní zpravodajství a žil v ustavičném strachu z vydavatele i ze šéfre
daktora a jeho nástupce.

"Čas" se pečlivě přidržoval tradioe předválečného "času",že úvodníky mají 
vyplnit přesně první sloupec,nemá jí mít titulek ani podpis.Mělo to být 
přesně 56O slov. Dalo nám to dost práoe, než jsme tuto zásadu zlomili.

V "času" jsem se seznámil s dvěma pozdějšími přáteli,kteří hráli 
značnou úlohu v mém dalším životě. Spřátelil jsem se zde s Josefem Koptou 
a Václavem Chábem. Poznal jsem tu také Jana Weisse,jemuž jsem později ve 
Volné myšlence vydal knihu "Barák smrti*.

Ačkoliv to nebylo redakoi nikdy sděleno ,fcylo přece jen patrno,že 
prostředky k vydávání "času" přišly od "Hradu",to jest bučí z ministerstva 
zahraničí, nebo přímo od presidenta Masaryka. E. 1920 se sice již ozývaly 
hlasy proti Benešovi,ale nikdo dosud nezaujal kritické stanovisko k pre
sidentovi a tak to nevadilo. Co vadilo bylo,že na list měli vliv někteří 
přispěvatelé z okruhu presidentova,kteří se netěšili zvláštní oblibě re
dakce. Jistě nám nevadilo,že list přinesl v prvních týdnech svého vycházení 
několik nepodepsaných článků,o nichž jsme všichni byli přesvědčeni,že 
pocházely přímo od Masaryka. Rozhodně však nikoho z nás netěšily pravidel
né články, jež do listu dodával úředník ministerstva zahraničí Alois 
Hajn, bratr dr. Antonína Hajna. Zatím co Antonín Hajn byl tvrdý státopráv- 
ník a stál v národní demokracii na pravém křídle - bylo by ovšem docela 
nesprávné jej označovat za reakcionáře,protože Hajnův "Výběr knih" a jiné 
edice jím vydávané, razily cestu paafc pokrokovému myšlení naší dakgcc ge
nerace - Alois Hajn proslul před válkou jako hašteřivý realistický novi
nář,který působil někde na Hradecku. 7 tom pokračoval i když působil v 
tiskové službě ministerstva zahraničí. 5Čas",přes svou hmotnou závislost

V» OnčíVža hnám 
na "Hradu* si uahoval značnou nezávislost a vyhýbal se neéviatayro 
stranicko politickým polemikám,ale Hajn a někteří jiní přispěvatelé
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do sloupců listů začali vnášet dogmatickou nesášelivost,jež byla tak smut
nou charakteristikou "Sasu” předválečného.Ale musím říci hned,že život v 
listě byl zásluhou Indislava Kunteho a jaho synovoe dr. Adolfa Kunteho, 
který působil jako redakční tajemník, stejně jako všeoh redaktorů, velmi
příjemný. Nebylo zde sporů ani soupeření. Byla <fto idyla, jež na neštěstí 
netrvala příliš dlouho. Mně list poskytl příležitost najít rovnováhu a yjnr
vyrůst ze zač^átešniotví.
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Velký skok vpřed

Když jsem za sebou přibouchl dveře v ’’Tribuně* měl jsem vážné obavy,že 
je to naprostý konec mé novinářské dráhy.Nebyla to skromnost,ale prost' po- 
ohopení,že jsem neměl najmenších možností získat si za krátký Sas takové 
jméno,aby na mne čekaly jiné časopisy.Nebyla to ovšem hmotná stránka věci, 
jež mne zneklidňovala,ač jsem měl právě před svatbou.Nok pobytu v novinách 
změnil totiž docela můj poměr k novinám, novinaření a novinářům.Když jsem 
vstoupil do redakoe "Tribuny", byl jsem pevně přesvědčen,že je to jen velmi 
přeohodné stadium na mé cestě stát se uznaným spisovatelem. Ač jsem o literár
ní slávě snil ještě několik dalších let, velmi rvchle jsem propadl novinář
ské horečce. Jestliže jsem na počátku považoval soudní síň za něco spřízněné
ho s literaturou,protože se zde rozvíjela dramata a tak za příhodnou Školu 
pro romanopisce, brzy jsem zatoužil po vstupu do politické arény, ne ovšem 
jako poslanec, ale jako politický novinář,A zde mi přestup do redakce "času* 
otevřel dveře.

Přechod z "Tribuny* do "času* znamenal opravdu v mnoha směrech velký obrat 
na mé movinářské dráze a veliký a rozhodný skok vpřed. "Tribuna* mi poskytla 
příležitost stát se novinářem a aí jsem o ní později soudil jakkoliv,musím 
jí být za to vděčen. Byla mou učednidkou dobou, v níž jsem dostal základy 
novinářské techniky a po této stránce musím říci,že jsem se zde "řemeslu* 
naučil více, než za celou ostatní dobu své novinářské dráhy. Je možné, snad 
i pravděpodobné,že i v "Tribuně* byoh se byl dostal výše,než kde jsem začal, 
ale rozhodně by to bylo mnohem pomalejší, "čas" mi však poskytl nečekanou 
možnost vstoupit rázem a bez potíží do řad politickýoh redaktorů. V "Tribuně" 
měl pro mne život různé potíže.Nejen,že jsem tam přišel jako naprostý začá
tečník - ač o drtivé většině ostatních členů redakce se nedalo tvrdit,že 
nejsou začátečníky,ale byli v redakci o dva či tři týdny déle a uveřejnili 
během dřívějšího času již porůznu několik článků s na tom si hodně zakláda
li - ale ku všemu mne Ieurin znal z dobv, kdy jsem ještě chodil na střední 
školu. A to byla snad ještě větším handikapem,než moje začátečnlctví.

Slouží-li někdo pod někým, kdo ho znal skoro od dětství,může počítat na 
jeho větší oi menší shovívavost a přízež.Ale současně musí být připraven na 
to,že si protektor bude pamatovat všeohna jeho dětinství i všechny jeho ne
rozumy z oné doby.Laurin mi často připomínal žertem i važne některé mladistvé 
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pošetilosti. V jeho očích Jsem zůstal hodně dlouho zeleným mladíkem,Jemuž 
ze zdvořilosti a z novinářské konvence říkal "pane kolego". Velmi často 
mělo toto oslovení přízuuk hodně ironický.

Měl Jsem Leurina vždy velmi rád, i kdys Jsem na něj měl někdy náležitý 
dopal.Vždy Jsem si ho vážil Jako člověka i Jako novináře.Vím, čím Jsem mu 
zavázán,ala věděl Jsem tehdy také, že sotva kdy změní svůj poměr zkušeného 
publicisty k mladému začátečníku a svému žáku.Nemyslím,že Jsem tím nějak 
trpěl,ale neodstraňovalo to můj pocit méněcsnnosti, tím spíše,že v redakoi 
"^ribuny" byli Ještě Jiní, Jako na příklad Kosef Kočiček,kteří nade mnou 
ohrnovali svůj vznešený nos.

Wo Je zkušenosti po této stránce nebyly nijak ojedinělé. Poznal Jsem v 
"Národních listech", Jak obdobná situace dovede drtit mladého člověka,Jenž 
nezasluhoval,aby byl tak postižen. Mladý Vladimír Tůna, vnuk Karla Tůmy 
(autora "Z českých mlýnů* a Macharova "krvavého Tůmy"), syn Ladislava Tůmy 
("Zevlouna"), třetí to Již generace Tůmův "Národních listech", byl mladý 
muž, velmi nadaný a bystrý. Ze všeoh mladých novinářů,kteří mi kdy byli pod
ři, zeni, měl největší šanci dospět daleko,kdyby byl čienem Jiné redakce, než 
"Národních listů", do níž lidé nsstHnavxii vstupovali mladí a zůstali tam 
až do smrti,leda by šli do pense,když bylo za republiky uzákoněno novinář
ské starobní pojištění. Ladislav Tůma vodíval do redakce svého synka Ještě 
když byl v sukénkách a všichni stařší kolegové si to pamatovali. Pro takové 
staré Mohykány, Jako byt na př. Kolega Vilém Heinz byl Vladimír Tůna pořád 
malý kluk, Jemuž kdysi dával různé mlsky a tykal mu. A protože z neznámých 
důvodů Ladislav Tůma říkal svému synovi "Nuník" (dokonce psal feuilletony 
o dobrodružstvích škautíka Nuníka) byl Vladimír pro nás všechny Nuník.Sta
ří páni byli neschopni pochopit, že tomuto malému ohlapci bylo Již třioet 
let! Byl to prostě "kluk" a Jeho nápady Jen "klukovšké". Jakýpak pan kolega, 
když to byl Jen Nuník! Kdyby hyl zůstal sto let v "Národních listech", byl 
by pořád malý chlapeček,leda by všichni staří páni pomřeli a ti mladší 
se od nich nenakazili.

Začátečník v novinách může často udělat rychlou kariéru,ale nestačí 
atžk nadání a píle,ač bez nich Bádhá kariéra,dosažená protekcí,neobstojí 
zkoušku doby. Ale aby někdo udělal kariéru a to zejména rychlou,potřebuJe 
hodně štěstí.Musí se naskytnout příležitost a musí žít v prostředí,Jež 
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mu dovolí využít příležitosti, aby ukázal oo dovede. Není-li toho, starší 
kolegové, kteří mu ukazovali oestu,pamatují velmi dobře, že ho poučovali 
a dirigovali. Mezi nimi a začátečníkem je rozdíl nejen věkový,ale i délka 
služební doby. V době,kdy jsem přišel do novin, bylo dosud zvykem,aby každý 
začínal od piky, aby začal s místními zprávami nebo soudní síní a pomalu 
se propracovával nahoru. A byla-li místa •'nahoře" obsazena, nebylo mnoho 
vyhlídek na postup,na přeohod do jiné rubriky. Jakmile na někom ulpělo,že 
je"jen" reportér, těžko mohl dokázat,Že mnohem lépe než reportáže by mohl 
psát články z toho oi onoho oboru. Sim déle zůstal u svého počátku,tím tíže 
se dostal k něčemu jinému,

Neohoi ovšem tvrdit,že jsem hned na samém počátku psal samé dobré věoi- 
nemohn to tvrdit ani o době pozdějsi,kdy se to vlastně ode mne čekalo. Pa
matuji však, s jakou nedůvěrou přijímala redakce každý můj pokus - připou
štím, že někdy hodně nezralý - napsat něco, oo nebylo mou přímou povinností. 
Když jsem začal psát články o soudnictví a péči o mladé proviMlce,první 
článek se dostal do tisku s velkými rozpaky redakčních autorit a další 
vyšel teprve když se /čoud pro mladistvé provinilce začal zajímat o to,kdo 
je autorem. Pomáhal jsem kol. Gustavu Stemovi v národohospodářské rubrice, 
ale myslím,že by ho byla ranila mrtvioe,kdybych mu byl nabídl článek o 
některém hospodářském nebo finančním problému. Pomáhal jsem dr. V. J. Haunerovi 
v zahraniční rubrice,ale i zde byla moje pomoc omezena jen na vybírání za
jímavých zpráv ze zahraničního tisku.Úvahy byly jeho starostí a ne mou.

Nechál|řzbuzovat dojem, že byla na mně nebo na jiných začátečnících pá- 
ohána křivda. Spíše naopak - rozmach tisku v době popřevratové způsobil,že 
postup byl urychlen pro všeohny,kteří toužili se dostat vpřed. Mnoho lidí se 
dokonce dostalo na odpovědnější místa a k odpovědnější práci poněkud dří
ve, než k tomu vyzráli.Učednická doba - mám-li to tak nazvat,měla trvat 
mnohem déle. Bylo by to bývalo lepší pro tisk,pro národ a také pro přemno
ho z těch,kteří se dostali vpřed dřive,než měli. Ani mně by ná)ylo Škodilo, 
kdybych byl velký ku předu udělal troohu později a lépe připra
ven.

Přeohod do "Sasu",jehož redakce byla skoro výhradně složena ze šatných 
naprostých začátečníků změnil rázem mé postavení v redakční ’’hierarchii*.
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Kromě Ladislava Kunteho,Otto M-sohera a dr.Antonína Hartla nikdo z členů 
redakce nikdy v nějakém denním listu nepracoval a o novinářské technioe ne
měl nejmenší potuchy. A tak po jednom roce práca v iaimimxůimkž novinách 
jsem pojednou, dík této příznivé náhodě -jež pro list samý nebyla ani 
trochu příznivá - figuroval jako "starý zkušený novinář", který nejen že 
neměl nad sebou někoho zkušenějšího,ale naopak,ze svých dosud nepatrných 
zkušeností měl vychovávat nováčky. Oslovená/ "pane kolego" nemělo již ko
mický přízvuk. Mladičký "senior" se ze skromného žáčka stal pojednou uči
telem,© jehož kvalifikaci nikdo nepochyboval,ač se opravdu potřeboval ještě 
mnoho učit.lení sebechválou, jestliže řeknu,že jsem se učil,ač mnoho jiných 
v podobné situaci tak neučinilo.

"Čas" mi tedy poskytl velikou příležitost.Me 1 jsem vždy sklon k tomu 
stát se "psavcem" a zde jsem se mohl rozepsat podle libosti. Už to nebyla 
"domýšlivost" jako v "Tribuně", ale záslužná píle a zájem o list.Nebylo 
rubriky, do níž bych nebyl mohl za sáhnout. Mohl jsem na příklad psát refe
ráty o politiokých knihách,jež jsem Četl a mohl jsem obohacovat list Čláh- 
ky o věoech,pro něž nebyl ustanoven stálý redaktor nebo spolupracovník. 
Přechod prostě snamenal, že jsem rázem přeskočil několik stupínků a že 
všechno další záviselo jen na mně a ne na laskavé shovívavosti nadřízených. 
I ten počet nadřizených se najednou zmenšil na dva, na šéfredaktora Kunteho 
a jeho zástupce Fischera.

Byl to hlavně Kunte,který mi pomáhal. Měl zálibu vyjít ze svého poko- 
jička a zahájit diäkusi o všem možném.A po takové diskusi,al se již týka
la denních událostí, politické filosofií', náboženských problémů či čehoko
liv jiného, přišlo jeho:"až budete mít čas,měl byste o tom něoo napsat’’. 
Nepotřeboval jsem mnoho pobízení. Psal jsem každý týden (ve středu) úvodník, 
někdy napsal i další za kolegu, v jehož oboru"se nic nedělo" a kromě toho 
spoustu článků o všem co mne za jímalo. To,že zahraniční rubrika byla obsta
rávána kromě mnou jenom úředníky ministerstva zahraničí,kteří práoi v re- 
dakoi měli jen jako vedlejší zaměstnání a nemohli ji věnovat mnoho času a 
netrpěli ani novinářskou horečkou a konečně neměli ani mnoho zájmu se přepra-
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covat, umožnilo mi,že jsem na sebe postupně strhl oelou rubriku. Vedl jsem 
ji,jak si dnes uvědomuji, ne právě nejlépe,ale jistě ne hůře,než ostatní 
kolegové v jiných listech.

Byla to slastná náhoda, jež mne přivedla do "Tribuny’’.Byla to slastná 
náhoda,jež mne přivedla do "Sasu*. Oběma listům musím být vděčen za to,že 
jsem měl snadné počátky v povolání,v němž tak mnoho nadaných lidí ztrosko
talo, často vlastní vinou,ale často tak ' proto,že neměli štěstí. Dívám-li 3e 
nazpět na svůj život, musím doznat, že jsem měl přes mnohé strasti a svíze
le mnoho štěstí. Někdy víoe štěstí než rozumu.
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V zahraniční rubrice_

Indislav Kuté měl značné potíže se sestavením redakce a proto opětovně 
měnil služební určení zm$asnx zejména těoh z nás,kteří jsme do "Sasu" 
přišli z jinýoh listů.Nakonec mi přikázal zahraničně politickou rubriku,aož 
jsem pří. jal bez rozpaků a se značným sebevědomím, rozhodně větším, než k 
jakému jsem byl oprávněnjNepoobyboval jsem ani chvilku,že mé zkušenosti a 
vědomosti na daný úkol dooela postačí. Trvalo to hezky dlouho,než jsetj se 
dopracoval k stejnému názoru, jako jeden kolega z "Vossische Zeitung",talé 
rodem z Prahy, jehož jméno jsem bohužel dooela zapomněl. Setkali jsme se v 
Paříži,kde byl již několik let zpravodajem listu a když jsme se pustili 
do rozebírání našeho řemesla, řekl mix" Kolego, když mne poslal šéredak- 
tor do Pbříše,tak jsem věděl všechno o francii a šel jsem to doplňovat 
místním koloritem. První rok mi potvrdil, jak jsem moudrý,ale pak jsem za
čal provádět malé opravy ve svých vědomosteoh a názorech. Po dvou letech 
jsem prováděl revisi důkladnější a dnes, na mou duši, já těm zatraceným 
Frantíkům ani trochu nerozumím". Ale na začátku jsem se domníval, jako tak 
mnoho jiných ve stejné situaoi, že stačí základní znalost novinářské ruti
ny a zdravý rozum,aby člověk byl dokonalým novinářem .A spolu s přemnohá 
jinými jsem věřil,že znakem dobrého novináře je umět psát o všem,co se jen 
naskytne.

Pravda, nebyl jsem vlastně- s výjimkou vojenské služby a krátkého poby
tu v Německu - nikdy za hranicemi a o světě jsem nevěděl nic, než čemu 
jsem se naučil ve škole a co jsem vyčetl z některých knih, jejichž informaoe 
nebyly právě nejpřesnější a co jsem četl v novinách, jejichž zahraničně 

politická rubrika nebyla obvykle také nejlepším poučením. Ale spoléhal jsem 
se na své nadání- o němž jsem neskromně ani trochu nepoohýboval - na své 
školáké a knižní vědomosti a věřil pevně,že stačí číst řádně zahraniční 
tisk a přehledy zahraničního tisku,dodávané se zvláštní ochotou minister
stvem zahraničí,abych mohl odborně referovat o světě.

Poměrně nepočetná redakce "6asu" neznala pojem šéfů rubrik,protože 
každý obor byl obsazen jen jedním redaktorem a v nejlepším případě dvěma. 
Nejpočetnější byla rubrika zahraniční, do níž ministerstvo zahraničí doda
lo se zvláštní oohotou několik úředníků. Ale poněvadž tito externisté 
přicházeli do redakae jen na chvilku, byl jsem jediným stálým členem redakce 
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tojsmýmsak který měl na starosti zahraniční rubriku,Äisel jsem tak denně 
konat mnoho práce,kterou exter/histé b různýoh důvodů nemohli vykonávat. 
Byl jsem proto hned od samého počátku skoro neomezeným pánem rubriky.Neuvě
domoval jsem si,ale neuvědomoval si to ani šéfredaktor Kunte,ani nikdo z 
kolegů,že k takovémuto úkolu je potřebí mnohem víoe vědomostí a zkušeností 
a že po jednoleté práci v dooela jiném oboru (ač jsem při tom vypomáhal dr. 
V. J. Haunerovi) jsem rozhodně postrádil nezbytnou kvalifikaci. Ovšem, mezi 
slepými byl vždy jednooký králem a mé ji milí kolegové v “Sasu" věděli o 
světě ještě méně než já. I ti odborní úředníci ministerstva zahraničí,kteří 
obstarávali různé země o nioh psali,nebyli novináři svým založením a o směr- 
nicíoh zahraniční politiky oněch zemí/ a o vlivech, jež ji určovaly,nevědě
li toho mnoho. Jako všichni ostatní v jiných listeoh, referovali o udá
lostech vnitřníoh, hospodářských, politických a sooiálníoh v oněch zemíoh 
a to většinou jen podle zpráv,jež dodala československá tisková kancelář 
(jejiohž zpraoování mi vždy velmi oohotně přenechali) nebo co vyčetli z novin 
buň přímo, nebo z přehledu zahraničního tisku dodávaného ministerstvem zahra
ničí.

Je jen pochopitelné,že hezky dlouho jsem si nebyl vědom nedostatečnosti 
a pochybenosti tohoto způsobu práce, ifaoho mi prospělo,že jsem se zahloubal 
do zahraničního tisku,francouzského, německého, /takouského a německy psané
ho listu maďarského. Jak "Trankíůrter Zeitung" tak "Piaster Hoy cl" měli 
bohatou rubriku zahraničně politlokou,denně s několika situačními články a 
tak jsem mohl doplňovat komisní zprávy ČTK vysvětlujícími poznámkami.Proto
že jsem noviny četl pozorně,pořizoval jsem si z nich výstřižky a četl i různé 
zahraniční revue,jak mi padly do ruky a také některé důležitější knihy,získal 
jsem si tak velmi brzy poněkud nezaslouženou pověst skutečného zahraničně 
politického odborníka.

Scion k psavosti způsobil,že jsem kromě předepsaného jednoho úvodníku 
týdně psal dosti často ještě za koledu,v jehož oboru "se nic nedělo" a kro
mě toho i různé situační články. V některých připadeoh jsem odhadl troohu 
dříve a poněkud přesněji vývoj v některých zemích, zejména v Německu.Velmi 
brzy jsem byl naplněn pochybnostmi o tom,že se tam udrží levicová vláda a 
začal upozorňovat na růst revanšistického hnutí, i když to ještě ani zdaleka 
nebylo hnutí naoistioké.Když jsem četl na příklad V Süddeutsche Monatshefte 
fanatické projevy jejich hlavního redaktora(dodn s si pamatuji,že rozhodnutí 
o odzbrojení Německa komentoval článkem, opmtřeným velkým nápisem:Wehrlos-
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Sirios),, nemohl jsem neviäet,ze jsma dosud neskončili s německým militaris- 
mm. Z Mancher Neueste Na ohrl chtěn »stejně jako z ostatních německých 
listů jsem mohl vidět,jak se Bavorsko a ne to odsuzované Prusko stává pod 
vedením von Kahra střediskem nejčemější reakce a útočištěm politických 
vrahů z ostatních částí Německa.

Občas jsem zaslechl z ministerstva zahraničí,že se dívám na Německo brý
lemi příliš černými. Ale měl jsem - nezaslouženě - jeden sensační úspěch, 
který přesvědčil redakci a její okolí,že znám svou věc tak dokonale,že do
vedu dokonoe předvídat co se stane.Napsal totiž jednou,když bylo na mně, 
abyoh dodal situační článek,referát o fanatickýoh štvanioíoh proti poslanci 
Krzbergerovi,jemuž šovinistické kruhy nedovedly odpustit,že za války podal 
v říšském sněmu mírovou resoluci i to,že podpis tohoto katoliakého politi
ka byl na německé kapitulaci.Uvedl jsem, jak bují politické vraždy v Ně
mecku a vyslovil názor,že by ani troohu nepřekvapilo,kdyby příští obětí 
byl Erzberger.

Slánek jsem napsal, odevzdal a šel domů. V "Sase" byl život tak pohodl
ný,že až na vzáoné výjimky mohl člověk s takovou rubrikou, jako byla zahra
niční, odejít brzy po šesté z redakce. Báno, když jsem vzal do ruky no
viny,byl na první stránce "času” velký nápis "Wzberger zavražděn* a pod 
ním můj článek s několika drobnými změnami nutnými proto, že se stalo, o 
čem jsem soudil,že by se asi mohlo stát.

Byla to ovšem náhoda. Neměl jsem žádných zpráv,že Brzberger je právě na 
řadě a že k vraždě dojde v den,kdy jsem jeho osud předpovídal. Kdybych 
byl mžix býval měl nějakou časovější látku, byl bych psal o něčem jiném 
a Erzbergera a jeho nebezpečí odložil na jindy. Ale protože jsem měl,jako 
tak často ve své novinářské dráze, nehorázné štěstí,měl jsem tento laci
ný úspěoh, o který jsem se nezasloužil. Moje "odbornictví" bylo nyní po
vzneseno nad veškerou pochybnost nejen v "času”, ale i v ostatních novi
nářských kruzíoh. ( "líoravsko-slezský deník" mi přímo nabídl místo a je
ho ředitel dokonoe za mnou přijel do Prahy). A tak,když se "Čas" sloučil 
s "Legionářským směrem" a "Československými novinami* v "Československou 
samostatnost",jež pak asi po čtrnácti dnech ss změnila v "Národní osvo
bození", stal jsem se docela automaticky v listě také obsazeném "experty" 
z ministerstva zahraničí,šéfem rubriky pro celý západní svět.A pokračo
val jsem ve stylu běžném v českém tisku. Sledoval jsem pečlivě poměiy
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v cizích zemíoh,posuzoval jsem je pod zorným úhlem Sasko slovenské vnitřní 
politiky a neviděl, jako neviděli imomí ani druzí, kam se 3Vet sins. Ovšem, 
pomalu jsem začínal vidět svět čamžm$i černěji než ministerstvo zahraničí, 
ale každá nepatrná zmínka v tomto směru budila tam nelibost.

Teprve když jsem definitivně opustil zahraniční politiku a věnoval se po
litice xxar vnitřní, se mé nejisté pochybnosti prohloubily a uvědomil jsem 
si,jak jsem chyboval já i všichni ostatní,kteří u nás psali o zahraniční 
poli tioe. Nebyl jsem ovšem sám, komu se rozbřesklo.Několik let před Mnicho
vem začalo v některýoh hlavách svítat,aci®MBeinix že není všechno tak růžové, 
jak nám to vykládalo ministerstvo zahraničí,že Společnost národů je jen 
ženevskou diskusní společností,bez vlivná moci,že Malá dohoda je jen fasáda 
a Velká dohoda že je rozklížena a v mravním a politickém úpadku a že nebez
pečí pro nás i pro jiné číhá za každým krokem.Ale autorita ministerstva zahra
ničí tlumila dosud každou kritiku ’’spojenců1’ i Společnosti národů.

***
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JÁ.
Brýle mámení

Přehnaný optimismus, s nímž jsme vstupovali do života obnoveného našeho 
státu a který nám na dlouho nasazoval brýle mámení, nebyl jen československou 
špecialitou.Celý svět se Emdásni začal oddávat naivní víře,že neskončila jen 
ukrutná válka, ale že celé, minulost lidstva doznala náhlý přelom a že oo je 
pŤGd námi, je nový zlatý věk,prostý všech nedostatků a běd dob dřívějšíoh. 
Americký president Wilsen,který se pro nás a pro značnou část lidstva stal 
jakýmsi Janem Křtitelem nové doby, chtěl učinit svět bezpečným místem pro de
mokracii. Aby toho dosáhl, vytvořil Společnost národů,na kterou evropské 
lidstvo hodné dlouho věřilo, i když Wilsonova země,jež měla tradičně víoe 
štěstí než rozumu, se této společnosti vyhnula na sto honů. Všichni jsme vě
řili,že válka vedená,aby již nebylo válek,skončila tímto výsledkem a trvalo 
dlouho, než si alespoň část lidstva uvědomila,že války budou následovat a 
že doba,kterou prožíváme, je jakýmsi obdobím stoleté a třicetileté války, 
jež jejich současníci také nechápali jako jednu válku,ale jako válek něko
lik,pečlivě opatřenýoh rozlišovacími názvy.Všichni jsne věřili,Že nadešla 
doba věčného míru,jenž přinese sblížení národů a odzbrojení.Kdo si dnes vzpo
míná,že i prof. dr. T. G» Masaryk ve svém první jonsAmiifx poselství presidenta 
republiky k Národnímu shromáždění vytýčil za úkol československé vláčky 
nahradit stálou armádu milicí?

Naivita oné doby, nesdílená ovšem malou hrstkou prozíravějších státní
ků, jichž na umsAšatá naše neštěstí, nebylo u nás mnoho a pokud byli, neměli 
vliv na vývoj věcí u nás, vyprýŠtila z mnoha vzájemn5 se podporujících 
vlivů. Byla tu radost z konce kruté války a vystupňovaný odpor proti opako
vání tohoto hrozného krveprolití. Bylo tu přesvědčení,že moc koalice,jež 
zvítězila ve válce,dokáže udržet na uzdě každého,kdo by se pokoušel znova 
porušit mír,s spolu s pře svědčením,že poražené Něméoko,Bakousko a Túrecko se 
již nikdy nebudou mooi pozvednout k novému pokusu o výboj. A byla tu především 
víra -do značné míry dosud sdílená převelikou částí lidstva- v kouzelné 
formulky,jako je "pokrok”,"demokracie" a "lidské svobody".Ideje,vštípené 
Rousseauem a francouzskými enoyklopedisty,že lidé jsou od přirozenosti dobří 
a byli zkaženi jen špatnými zákony a poohýbeným státním a společenským zří
zením, vedla k podivné,ale dosud nepřekohané víře,že stáži vydat a případně 
vnutit dobré zákony,na stolit demokracii a odstraní oo omezuje lidské svobody
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a všeohno bude najednou dckonalé,protože v dobré společnosti a v dokonalém 
státním zřízení i lidé budou dobří. Nikdo se nenamáhal vysvětlit, jak lidé 
zrození dobří, mohli nastolit a vytvořit špatnou společnost a vadné její zříze 
ní.

Prospěšné a dobré pojmy,jako denokraoie, svoboda, sociální spravedlnost 
a podobně se staly zaklínadly,patentními léky na všeckny bědy. Všichni jsme 
se shodovali v názoru,že republika je lepší než monarchie.Monarch!sticks, 
zřízení byla kvapně odstraňována a nahrazována republikami, z niohž některé 
byly opravdu lepší než co bylo odstraněno,ale většina jioh byla mnohem hor
ší než oo předcházelo. (Mváme-li se na dnešní Asii a Afriku, vidíme jem 
opakování tohoto omylu.) U nás byla tato víra zvláště silná a pevná,snad 
proto,že jsme dokázali opravdu provésti změnu k lepšímu. Zdálo se,jakoby ze
směšňované prorootví dr.Františka Soukupa “nebude papežů ani králů a všich
ni zasedneme za prostredný stůl přírody* bylo na cestě k slavnému splnění.

Oficiální politika naší republiky v souhlasu se skoro obecným míněním, 
plavala dooela ve vodáoh těchto Husí.Naše zahraniční politika vsadila 
všechno na kartu Společnosti národů a odmítala sledovat nebezpečné zjevy,jež 
se postppně za hranicemi ob jevová ly. Porušení míru i znova a znova se objevu- 
jíoí spory mezi národy a státy bylywzjevy jen přeahodné".Bylo by nepoctivé 
nedoznat,že jsem i já podléhal dlouho těmto ilusím.Když jsem však prvně na
psal r. 1925 do legionářské revue článek, projevující obavy nad vývojem věoí 
v Německu a mluvil o zachmuřeném obzoru nad tímto naším sousede®,označil to 
dr.Hubert Ripka, tehdy již jeden ze sloupů vnitřní propagandy ministerstva 
zahraničí, za zbytečné a přehnané škarohlídství. Tam, kde se rozhodovalo o 
naší zahraniční politice, neviděli ani mráčky,ani mraky. Ze snů se probudili 
až došlo k bouřce.

Nicméně, na světové obloze byly nejen mráčky, ale těžké černé mraky. Územ
ní spor mezi námi a Beláky o Těšínsko nebyl vyřešen rozhodnutí velvyslanec
ké konference. Přijali jsme okleštění našeho území,ale Poláci pokračovali 
ve své snaze dostat do rukou Těšínsko oelé a stavěli se velmi nevraživě k 
republice. Maňaři za éiy Bély Kuna se pokusili uchvátit Slovensko a když 
padl *pokrokový* režim Károlyiho i bolševický režim Bély Kuna, pěstovali s 
největším důrazem politiku revanšismu, jež vedla k falšování franoouzskýdh 
franků a organisování teroristů, jejichž nejv'tším výkonem bylo zavraždění 
jugoslávského krále Alexandra a francouzů ého ministra ziaíaniěí Barthoua.
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Malarská akce byla zaměřena soustavně proti nám, proti Jugoslávii a Rumunsku 
a dokonoa i proti bezmocnému Rakousku. Sovětský svaz napadl Polsko,likvido
val Ukrajinu,Thta>3kcu republiku a Gruzínsko. Německo,odzbrojené a bezmocné 
odmítalo platit reparace a raději docela zničilo svou měnu a zavinilo hroz
nou bídů na vlastním území,než aby platilo odškodnění,k němuž se zavázalo 
a jehož výše byla opětovně snížena.

I na jiných místech Evropy a blízké Asie a Afriky byl podivný neklid,který 
mohl být předzvěstí, že doba věčného míru dá na sebe ještě čekat a že je 
rozdíl mezi tužbami a sny a tvrdou realitou.

Mnohem víoe však než přímé mezinárodní konflikty ututlávané bezmocností 
států, jež teprve jzsiiyäymsíiu. když nabyly sílu mír opravdu ve velkém měřít
ku porušily, mohl dát výstrahu smutný vývoj vnitrostátní v bezpočtu zemi. 
Iluse o tom, že nové společenské a politické zřízení všecfrio změní k lepšímu, 
byla vyvracena co ohvíli. Všude na světě byla ohlašována demokraoie a svo
boda, někde byla dokonce na stolena. Ale nejeden slib zůstal nesplněn a nejedna 
demokratická ústava byla zvrácena.

Především kazem na růžovém obřežu Evropy, podávaném brýlemi mámení,bylo 
Rusko.V rukou bolševické strany se tento stát změnil v peklo hladomoru a te
roru. Plán likvidovat tento zločinný režim padl, nejen pro neproziravost 
čLohodovýoh státníků - včetně našich - a pro únavu, z války,ale také z podivné
ho sklonu tak zvaných pokrokových lidí a socialistů na oelém světě,omlouvat 
každý zločin, je-li spáchán ’’levicovým” režimem. Gembettovo ’’nepřítel je na 
pravici” je dosud zaklínadlem značné části "pokrokovců",kteří si nedovedou 
uvědomit,že oni jsou největšími reakcionáři naší doby a že jejicjj výběrová 
mravnost je největší nw:<r?Sxii\šech dob.

Maďarsko,jež za habsburských dob bylo liberálnější rakouské poloviny 
říše, upadlo pod diktaturu admirála Hbrthyho.Jugoslávie, jíž zprvu dával ráz 
demokratický Parlamentarismus Srbska, vnitřními spory se dostávala k 
poloabsolutistické vládě panovníkově. Rumunsko bylo zmítáno vnitrojilitiokými 
spory, jež vedly k postupnému omezování politických svobod,až tato neblahá 
země dospěla k režimu "železných gard". V Polsku provedl Pilsudský svůj 
státní převrat,který také omezil podstatnou měrou občanské svobody.V Portu
galsku i ve Španělsku vyhostili krále a v obou zemích nastal kvas,třenice, 
ukrutnosti "levicovýoh" i "pravicových" směrů, občanské války. Po demokracii
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a svobodě tam nebylo ani stopy,ať byl režim takový Si onaký. Sečko prožívalo 
Jednu ústavní krisi po druhé, Turecko přešlo z absolutismu sultánů pod. 
diktaturu Kemala Atatflrka.

Kvas byl i v Itálii, jež se pomalu dostávala na cestu fašismu.Němeoko, 
jsž výmarskou ústavou nastolilo demokracii formálně naprosto dokonalou,ve 
skutečnosti 3e od demokracie odvracelo od jedněch voleb k druhým. Revanšis- 
mus zvedal hlavu,ale po pravdě je potřebí doznat,žs na zněmSeně území 
Československé republik?’- si skoro až do pajúzdnohmáman poslednloh dvou let 
před Mnichovem nikdo tam nečinil nároky.

Tragický neklid byl i ve Francii. Antimilitarismus levies a její "lidové 
fronty" ochromoval tuto zemi,stejně jako nepěkné hospodářské a finanční 
aféry q objevení se "oagoulardů". líiaméně, vsiohni jsme věřili ve Francii 
a těžce jsme přijímáli zprávy o jejím mravním a politickém rozkladu.

0 tom všem byla československá veřejnost zpravována valmi nedostatečně. 
Oficiální pravodajství nás ustavičně ujišťovalo,že všechno je v nejlepším 
pořádku na tomto ze všech nejlepším světa.

Zprvu jsem tomu věřil stejně pevně, jako ostatní a když jsem se usadil 
v zahraničně politické rubrice, věřil jsem,že se mi dostala práoe příjemná 
a pohodlná, čím déle jsem v této rubrice působil, tím větší rozpaky a po
chybnosti se mne zmocňovaly, tím palčivěji obavy na mne doléhaly.Ne,nebylo 
všechno nejlepší v tomto ze všech světů ncjlepším-
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Podivný duch výmarské republiky

Vášnivá nenávist světa vůči Němcům a všemu nemeckému,vyvolaná válkou a 
metodami, jimiž Němci tuto válku vedli, se kvapně po skončeni války změnila 
v soucit a sympatie. Nejedno přeoitlivělé stěndtaž svědomí bylo dotčeno 
“přísností" versailleské mírové smlouvy a "vyděračstvím" Trancie, jež vykrvá
cela v boji proti Německu a jejíž celá severní část byla zničena netoliko 
boji, jež se tam odehrávaly, ale soustavným rabováním, jež při svém ústupu 
v r.1918 německá armáda prováděla podle pečlivě vypracovaného plánu.V Ně
mecku byla po váloe bída, ale ta byla i jinde a němeoká bída byla zaviněna 
většinou vládci aísařského ale pak i republikánského Němeoka. Ale přecitli
vělá svědomí najednou zapomněla na všeéhno a každý anglický a americký 
“liberál“, jak na př. profesor (později lord )Keynes dokazoval,že reparaoe, 
Německu uložené jsou nejen neuskutečnitelné, ale také nemravné.Sentimentali
ta byla tak nakažlivá,že i u nás se naležLi děkteří lidé,kteří jí propadli. 
Ferdinand Peroutka někdy v únoru nebo březnu 1919 napsal úvodní^"Ne šťastný 
národ", v němž roní slzy nad neštěstím, jež postihlo Německo,protože se 
mu nepodařilo podmanit svět.

Odraz této sentimentality, vzbuzené nesporně dovedností německé propa
gandy >se projevil ovšem v Německu jako brzda vývoje k pochopení,že se válka 
nevyplácí a Že by Německo m' lo už jednou přestat ohrožovat své sousedy. I«e 
snadno po chopit, že tato propaganda zapůsobila na německý lid,který nesl 
těžoe porážku,když byl tak dlouho ujišťován,že ve váloe zvítězí a že mu 
připadnou obrovské částí Evropy i zámořské kolonie jako kořist. Mí sto, aby 
svět byl poplatný Německu, mělo nyní Německo zaplatit náhradu světu, nedo
statečnou sice, protíže ani zdaleka nedosahujíoí ämd míru škod světu na
tropených, ale tíživou pro zemi,jež promarnila své bohatství pošetilou vál
kou. Poražené Německo začalo mluvit o "ráně dýkou do zad",jež připravila 
vítěznou němeokou armádu o konečné vítězství a o tom,že bylo podvedeno 
WLlsonovými mírovými čtrnácti body-Němci tvrdili, že skončili válku,protože 
věřili, že "nula od nuly pbjde",že hebudou nijak postiženi kapitulací. 
Němeoká veřejnost nevěděla,že Německo kapitulovalo ne proto,že Wilson sta- 
novil mírové podaíriky,jež si němečtí státníci a ještě více propagandisté, 
vykládali podle svého, ale prostě proto,že německá armáda, vyčerpaná 
válkou, byla v naprostém rozkladu a že to byl hlavní stan n «kecky,který dal
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Vládě ultimatum, do kčfcr musí být skončena válka,protože armáda nebyla již 
schopna boje.

Ale místo veřejného doznání porážky mluvili Němci o nespravedlivém míru. 
Byla vsak mírová smlouva nespravedlivá, bylo křivdou,že Německu byla přisou
zena vina na válce?Přestalo se myslet na zákeřné přepadení Belgie a lucembur
ská,ač jejich neutralita byla Německem zaručována. Přestalo se vzpomínat na 
Schlieffenův válečný plán,který nebyl okamžitým nápadem mužů u vesla,ale byl 
připraven s největší pečlivostí a do posledních podrobností asi dvě desíti
letí před tím, než se jej použilo a který již tehdy počítal se zákeřný® přepa
dením Belgie a lucemburská. A sotva kdo byl ochoten vzpomínat,že to byla němec
ká vláda,jež financovala a organisovsla bolševioké povstátní v Rusku,že to 
byla německá vláda, jež dodala do Ruska Lenina se společníky,aby tam nasto
lili svůj hrozný režim.Nikdo nevzpomínal již na tvrdý mír,uložený Rusku v 
írestu Iitovském,ani na to,jak kruté řádila německá vojska na územích, na něž 
pronikla.Německá propaganda, za pomoci sentimentslistů v dohodovýoh zemích, 
chtěla to všechno smazat a zamluvit řečmi o ubohém německém národu,jemuž kaž
dý ubližuje. Zde sluší hledat zárodky vývoje,jenž vedl k Hitlerovi a druhé 
světové válce.

Není pochyby,že německá ústave, přijatá ve Výmaru byla demokra
tická a že ižfcc některé skupiny německého lidu se poctivě snažily vésti Německo 
jinou cestou, než jakou jej vedli Hbhenzollemové a Bismarck. Ale fanatiáký 
nacionalismus zůstal v Německu uchován a projevoval se i v tak zvaných demo
kratických skupinách

Ve dnech německé kapitulace hrozilo Německu taxít bolševické nebezpečí. 
Ohníček, ktezý německá vláda zapálila v Rusku,hrozil proniknout do Němeaka 
samotného. V Kielu se vzbouřili námořníci a na mnoha místech se organisovaly 
"rady dělníků a vojáků". BavorÄo na příklad se stalo bolševickou republikou 
na několik dnů. Ale bolševický radikalismus byl potlačen, Sparta^isbund zatla
čen do pozadí a rodící se Komunistická strana Německa byla jen jednou z čet
ných stran. Moc byla pevně v rukou sociální demokracie,katolioké stranyfoentra) 
a demokratioké strany.Ale moc v parlamentě nebyla ještě mooí v zemi.Vojáci, 
pod patronancí ministra obrany (člena demokratické strany)&esslera,origaniso
va li "černou Reichswehr"^ Organi sace armády o 10(1 000 mužů,povolených vítě
zi, byla provedena tak,že armáda mohla se přes noc změnit v milionový útvar, 
líbená sooiálně demokratická strana se rozštěpila na starou stranu a na
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"nezávislou sociální demokracii", jež ' olísala mezi kosmetickým sociali snem 
tradiční strany a bolševiotvíra,ac se nakonec postavil energicky proti nebezpe
čí z bolševictví plynouoímu.

Pravioe, otřesená výsledkem války začala se kvapná znova organi sovat a 
uplatňovat. Naprozíravost vlády,jež zničila německou měnu -a miliony existenoí- 
jen aby nemusela platit reparace, jí pomohla. Nebyly to o již malé skupiny 
Ternových vrahů,Fraikorpsů a podobných hojechtivých organisací^ «!• raocná 
organisaoe konservative^ vedených Ifaggenbergem, mohutná organisace bývalých 
vojáků "Stahlhelm" a pod. Strany výmarské koalice se pokusily čelit £omu vy
tvořen:'» unfiixnx uniformované organisace bývalých vojáků "Reichsbanner 
Sohwarz-Kot- Gold", jíž v Sele stál sociální demokrat Hoersing.

Na počátku byl sociálně demokratický vůdce Noske nejpřednějším odpůroem 
jak krajní levice tak i krajní pravice a udržoval jak ministr vnitra želez
nou rukou pořádek. Jeho odstranění bylo prvním velkým ústupkem výmarské koa
lice vzrůstajícímu šovinismu.

Odpor proti reparacím a proti mírové smlouv* nebyl ovšem nesen jen o rg ani
sa cemi pravice. I skupiny středu a levice opatrně, někdy však docela nezastře
né přilévaly oleje do ohně. Siad typickou ukázkou je,že když Německo soustavně 
zůstávalo pozadu s reparaaními platy (ve skutečnosti zaplatilo jen to, co Ně
mecku pošetile půjčily Spojené státy),yrancie obsadila část německého území, 
jak ji k tomu opravňovala mírové, smlouva. Toto opatřenzí vzbudilo zuřivé rozváš
nění v Německu a i za umírněný a dobře demokratioký považovaný deník "Berliner 
Tageblatt*1 přinesl úvodník,ne dep sáný "Dozrál pro svěrací kaza jku". Mužem, který 
měl přijít do svěrací kazajky byl Poincaré,který vŮbeo byl pro Nľmce všeoh 
směrů bybákem nejhoršího druhu.

Je|tomu skoro padesát let a těžko vzpomínat na všechny velké i drobné udá
losti, o nichž se ve světě nemluvilo,ala které pečlivého čtenáře německého 
tisku skličovaly a budily v něm obavy a nedověru.Nemohu tvrdit,že jsem hned 
poznal,jakým ilusím se oddával svět,když věřil,že výmarské republika přetr
vá a zavede Německo na novécesty. Ale měl jsen již obavy a pokud to bylo jen 
možné v ovzduší, jež soudilo, že každá kritike Výmeru je prací pro německou
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21 
reakci, jsem je tlumočil. Je Stě víoe vsak - zaznamenával Jsem skutečnosti 
jak jsem je viděl.Nebylo to věechno, 3eho bylo zapotřebí,ale bylo
to více, než Slnili mnozí ve stejném postavení a se stejným*/povinnostmi. 
A nesporně více, než čo činilo ministerstvo zahraničí,jež mělo veřejnost 
náležitě informovat. Ale ovšem, tam msü dooela jiné sta rošti,než zájem 
republiky a jejího lidu.

♦♦♦
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Podivné ..zvěsti., z^Němeoka

Bedlivý čtenář německého tisku měl mnoho důvodů k pochybnostem,že porážka 
na bojištíoh něco změnila na německé mentalitě. Je pravda,Německo bylo odzbro
jeno a v křečích sílené infla os,kterou jeho vládci xtatrnž na zemi záměrně 
uvalili. Pravda, v Němeoku byla koalice tří politiokýoh stran,hlásíoích se k 
demokratidkýn prinoipům a zavrhujících militarismus a výbojnost. Ale i ti, 
kteří byli oohotni věřit,že se Němci změnili, byli každou chvíli vystaveni 
nutnosti si klást otázku:změnil levhart své skvrny?

Někdy to byly maličkosti, jako zuřivá kampaň proti presidentu Ebertovi, 
vedená tiskem pravice.Ebert, jeden z nepřednějších mužů německé sooiálni de
mokracie nebyl jistě žádný velikán,ale byl to slušný a střízlivý muž,který 
se ze sedlářského dělníka vypraooval na politického vůdce,poslance říšského 
sněmu,až se stal presidentem republiky,když se princ Bádenský vzdal své pře
chodné funkoe "říšského správoe". Ebert byl konoiliantní a neformální,ale 
tato jeho neformalita se stala zdrojem pošetilých útoků.Nemaje smyslu pro 
přehnanou důstojnost svého úřadu, koupal se kdysi v moři a jakýs čilý novi
nářský fofograf jej zvěčnil v plavkáoh. Nebylo to nic výstředního,byly to 
plavky, jaké byly doíelft' běžné mezi všemi muži,kteří se v té době šli koupat 
do moře.Ale bezpočet časopisů otiskl tuto fotografii,ne aby zvěčnil presidenta 
republiky,ale aby zostudil muže,který nedal vyhnat z pláže obyče^iý lid,aby 
se mohl namočit ve vodě za přítomnosti jen svýoh strážoů. "Důstojnost úřadu" 
utrpěla tím,že se president Evert koupal jako jiní lidé.Byla to hloupá kam
paň, Nedůstojná vzdělaného národa a nutně vzbuzující obavy,že se Německo tak 
docela nezměnilo,jak se obecně tvrdilo.

Bolševické nepokoje na straně jedné a tajné spolčováni nespdkojenýoh dů
stojníků a jiných zbrojnošů padlého režimu- obojí mělo za následek mnoho 
tvrdo stí, abyoh použil výrazu nejmírnějšího. Ir da cos se dalo připmat na účet 
sebeobrany a chvilkového rozvášnění,ale faktem zůstává,že poslankyně Bosa 
Iuxemburgová byla zákeřně zavražděna skupinou pravicových důstojníků. Nevím 
již dnes,íyla-li Bosa Iuxemburgová opravdu komuni st jen krajně levico
vá socialistk»,ale skutečno střiže její zavraždění bylo spíše zamlouváno ,než 
aby byl učiněn řádný pokus zjistit,dopadnout a potrestat její vrahy,svědčila 
o tom,že i za vlády výmaricé koalice byli úřední činitelé nakloněni krajní 
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pravici a byli velmi často ochotni zastřít a přehlédnout zločiny,pokud byly 
páohány na politickýoh odpůroíoh nacionálni a monarchistické skupiny. Nebyla 
to jen ochrana, jíž poskytovala bavorská vláda zločinoůn, jako byli vrahové 
ISrzbergera a Rathanaua.Od nejnižšíoh až do nejvyšších mÍ3t v ostatníoh částeoh 
Německa státní úředníci kryli oo měli stíhat.

Když jsem se někdy kolem 1925 seznámil s někdejším setníkem Schwabem,kte
rý byl tehdy sekretářem organisaoe "Bepublikanische Beschwerdestelie*,zabý
va jíoí se zjišťováním protirepublikánské činnosti úředních míst a úředníoh 
činovníků, ukázal mi balíky stížností, z niohž bylo patrno,že mezi vládou a 
parlamentem na straně jedné a byrokracií a vojenskými hodnostáři státu na 
straně druhé, je hluboká propast. Stoupenci výmarJcého režimu byli utisková
ni, politicky i hospodářsky.Vláda neměla dost moci, aby zjednala pořádek.

Ale i é té vládě mohly být jakési poohybnosti.Zmínil jsem se již o 
"černé Reichswehr"»kterou vybudoval gen. Seekt za patronanoe ministra obrany 
Gesslera, člena "Deutsohe Demokratische řhrtei". Militaristický a reakční 
duch,plynoucí z militaristioké a reakční výohoty se dal vysvětlit slabostí 
Vlády,její neinformovaností a podobně,Ale organisaoe této armády nemohla být 
soukromým počinem velícího generála a Ministra národní obrany. Shad je na 
Čase o tom něco říci.

Vítězní spojenci zakázali Německu brannou povinnost a mnoho zbraní a do
volili mu pouze armádu vojáků z povolání v počtu 100,000 mužů.Každý voják 
byl zavázán sloužit pevně stanovenou dobu, myslím, že šest let.

Tato ustanoveni byla od první chvíle obcházena způsobem důnyslným sioe, 
ale vzbuzujícím najvážnejší obavy. Předně Reichswehr nedbala ustanovení o 
šestileté vojenské službě.Vojáci byli propuštěni "ze zdravotniah důvodů" 
po dvou letech a přijati noví, takže během šesti let byl vycvičen trojnáso
bek povoleného množství.Ale na tom nebylo dost. Celá organisaoe Reiohswehjt 
byla ne organisaoí stotisícové armády,ale rámcem pro mnohamilionovou armádu. 
Roty (setniny) byly určeny kádrem pluků a každá převzala tradici určitého 
pluku staré císařské armády. Vojáci byli školeni na poddůstojníky,Velitelé 
čet na velitele setnin a proporů a velitelé setnin na velitele pluků. 
Velitelé praporů a pluků pak byli předurčeni a školeni na velitele vyšších 
vojenských svazů. Systém byl tedy ten, aby nábor nováčků a záložníků umožnil 
okamžitou změnu rot v pluky a pluků v divise/ a armádní sbory. Těžko věřit, 
že o tom vláda nebyla zpravena. Alespoň někteří její členové museli o tom
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vědět,ale zdá se,že všiohni by i raněni záměrnou slepotou,jeko ostatně i 
skoro celý okolní svět,který neviděl, nebo nechtěl vidět.

Ovšem, byla zde výstraha,když Německo sjednalo v Rapallu smlouvu se So
větským svazem, jejíž tajná ustanoveni umožnila Německu zřídit v Sovětském 
svazu školy vojenského letectví a používání bojových plynů.Vypadá to jako 
ironie osudu, že Němci cvičili sebe i sovětské vojáky v raoderníoh bojových 
metodách, jež pak na sobě s důkladností sobě vlastní vyzkoušeli. Na toto 
ujednání obě strany krůtě doplatily.

Ale to tehdy ovšem nemohlo být známo.Co bylo známo, byl fakt rapallské 
smlouvy i tajného dodatku k ní. Mohlo to být výstrahou,aby se tolik nedůvě- 
řovalo výmarské vlád?, tím spíše, ze autorem smlivy byl ministr Rathenau, 
tak obdivovaný v neněmeckém světě jako osvědčeny demokrat. ( Pro Němce z 
nacionalistického tábora byl "bolševikem*' a předchůdci nacistů ho zákeřně 
zavraždili.) Západní státníci se neprobudili ze snů a naše ministerstvo za
hraničí také nepochopilo,že byl poněkud předčasný rozradostněný epitaf, 
napsaný Viktorem lýkem:

Epitaf ještě,epitaf,jenž značí 
úlevu v světě, radost pro všecky.
Vesele poutník mimo hrob ten kráčí:

,gdg od^cčívá Pámbu. flase^cý!

0 duchu německé armády svědčí nejlépe případ Domelův,který byl jakýmsi 
republikánským protějškem kopnikiády»o níž jsem mluvil v upomínkách z doby 
předválečné. Vykořeněný mladík Domela, který jeden oas sloužil v různých 
bojůvkáoh doby jrimí: poválečné, se ocitl na mizině,když tyto bojůvky skon
čily svůj život. Sehnal pár grošů a vydal se po různých německých městeoh, 
kde se vydával za syna někdejšího pruského korunního prinoe.Měl se dobře a 
vysooí úředníai republiky a generálové armády republiky se před ním plazili 
po břiše.Když se o kas něm dozvěděly naxxEgcc na jednom místě noviny,požá
dal místního velícího generála,aby zprávu o něm potlačil a také to dokázal. 
Když věc se přeoe jen provalila, snažil se uprchnout do Franoie,aby vstou
pil do cizinecké legie,ale byl na hranioíoh zatčen a odsouzen pro podvody. 
Napsal o tom knížku, v níž se vyličuje jako nevinnou obět monarch!stioké 
horečky byrokratů a generálů.
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Domelův případ vzbudil mnoho posměchu ve světě,ale nebyl směšný,jako 

nebyl snesný případ "setníka* Voigta v KSpenicku. Byla to drsná výstraha,kte
rou svět nebral na vědomí,protože pro smíoh neviděl slzy,jež jednoho dne přij
dou. Na nešftěstí ani "Naohgelassene J&qzxki fhpiere" Stresemanna, o nichž 
promluvím později,nevýburcovaly svět k poznání. Většina těch,kteří viděli jak 
vzrůstá německé nebezpečí se probudila r. 1933,když k mooi přišel Adolf 
BS. tier. Velmi mnoho lidí na odpově dných místech se neprobudilo ani tehdy a 
teprve okupaoe Československa otevřela jak zrak zaslepenou na vysokých 
mí stec 11 x v

W
Je potřebí dodat, ž ekia clona lis ti ok á horečka vedla k vítězství naoismu, 

ne každého nacionalistu lze označit za vědaného připravovatele a pomahače 
nacismu.Mnozí byli opravdu jen kon servativními monarohisty,nacionalisty,ale 
ne hlasateli totalitního jedu.Během let jsem poznal mnoho z těohto konser
vative^ kteří snili o obnově monazfcchie i o obnově mooi Nmecka^aniž by 
pomýšleli na nové války e na diktaturu. I "Jungdeutscher Or den”, polo ta jný 
organisace s obřadem (něco na způsob/ nezednářského zednářství) těšíoí se 
v tomto sněru pověsti zvláště špatné, byl neprávem (i mnou) stavěn do stejné 
řač|y s fémovými vrahr a podobnými organi sa o eml. Když jsem se krátoe před 
Hitlerovým převzetím mooi setkal s velmistrem tohoto řádp Mahraumem,měl 
jsem příležitost ho vyzpovídat.Nebyl to demokrat ani osvícenec,ale z toljo, 
oo Hitler představoval měl hrůzu. Ale všichni tito haroovníci proti versaillské 
mírové smlouvě,aí byli na pravici nebo na levici,připravovali příchod hnědé
ho moru.

**♦
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Počátky velkých starostí

Nezdravý optimianus ministerstva zahraničí,státníků,politiků,novinářů & 
široké veřejnosti měl ovšem jeden podklad,jejž nelze v zájmu spravedlnosti 
přehlédnout. Německo bylo docela sraženo k zemi a zdálo se,že se již nikdy 
nemůže zvednout tak, aby zhova ohrožovalo mír světa a be pečnost svýoh souse
dů Nebezpečí,pokud od někud hrozilo, zdálo se přicházet ze Sovětského svazu.

Svaz sovětských socialisti okých republik byl až do r. 1920 ve stavu nepře
tržité občanské války. Souoa sně však se snažil navenek uplatnit Trookého zá
sadu "nepřetržité revoluce" a rozdmyohat občanskou válku v zemích poražených 
i vítězných.A10,ač se komunistickému hnutí,jež se organisovalo v Třetí interna, 
cionálu, podařilo vyvolat v mnoha zemích zmatky a poplásti hlavy mnoha socia
listům a nť^yzrálým příslušníkům inteligence, vývoj ve "vlasti socialismu" sa
mé byl katastrofální. Po válečném komunismu přišel Lsninův "Nep", nová hospo
dářská peimimkr politika, jež kčfcrž odvolána, vyvolala znova "neo-nep".Hlado
mor, hospodářská krise, nepokoje, teror, to Vsachno oslabovalo posici tohoto 
státu, takže jeho nebezpečnost až do vypuknutí druhé světové války byla ales
poň v Evropě nevalná. Evropa se konsolidovala,na neštěstí na mnoha místeoh smě
rem k diktátorským a totalitním režimům pravice.

V prvních leteoh po první světové váloe budilo Německo sice mnoho starostí, 
ale nebylo dosud příčinou vážnýoh obav. Teprve pomalu se objevily předzvěsti 
toho co příjde,ale nikdo jim nechtěl přikládat důležitost,jež jim patřila. 
Výaarský režim 3e zdál neotřesitelným a obecně se věřilo, že překoná všeohny 
potíže.

Kappovo povstání z r. 1919 přispělo k tomuto růžovému pohledu na příští xjht 
vývoj.Vojenská vzpoura byla potlačena ani ne tak vojenskou mocí, jako gene
rální stávkou vyhlášenou odborovými organisaoemi. Úspěch této stávky vzbudil 
mylnou sice,ale pochopitelnou ilusi,že každý pokus o převrat a návrat milita
ristické reakce bude možno změřit vyhlášením generální stávky.

0 pevnosti výnarské republiky se zdál svědčit i nezdar ukvapeného Hitlerova 
pokusu o převrat v Bavorsku. Povstání z r. 192J vypadalo jako fraška,jejíž ko~ 
neo učinil energioký xátasůr zásah bavorské vlády. Hitler šel na pevnost a 
začal tam spisovat "Mein Kampf*. J ho strana se rozběhla a zmizela A povrchu, 
stejně jako po Ka opově povstání začaly kvapně mizet"Trdkorpsyw a jiné bojůvky 
poražené vojenské kasty.
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Nioménš pod povrchem a na periferii německého života se počaly objevovat 

nepříjemné zjevy, jež dokazovaly,že i do stran výmarské koalice samé (sociál
ní demokraté, centrum a němečtí demokraté) začaly pronikat rozkladné zjevy. 
Vedle oficiální konservativní oposioe so začaly formovat skujrô.ny,zprvu jen 
malé,ala přesto velmi vlivné, jež připravily půdu pro úspěchy Hitlerova hnutí, 
když byl Jitler r. 1925 propuštěn z vriion vězení.

Byl zde především hlavní pomocník HLndenburgův gen. Ludendorff,jenž se za 
války těšil nezměrné popularitě i autoritě. &en. Ludendorff začal organisovat 
hnutí nejčernějsí reakce. Založil dokonce i vlastní náboženství,jež mělo od
stranit “židovské" křesťanství. T?žko dnes říci,kolik příveřenoů měl Ludendorff 
ve vlastní organi sa oi. Je však jisté,že tento partner Hitlerův při puči z 1923 
mši přemnoho ctitelů, obdivovatelů i následovníků 1 ve stranáoh výraarksé koa- 
lioe samé, ještě víoe pak ve stranách nacionálni oposioe.

Rozklad sociálně demokratického hnutí, jež se rozštípilo na tři frakce, kstkx 
totiž sociálně damokratiokou stranu, nezávislou sociální demokracii a na ko
munisti okou stranu,oslaboval koalici,jež nakonec musela přijmout do svého 
středu stranu lidovou, vedenou Gustavem Stresemannera. Bylo to nutné již proto, 
že šílená inflace, způsobená záměrně německou vládou, odpírající platit ropa- 
raoa, otřásla úplně samými základy státu a národního společenství.Bylo potře
bí podepřít režim koalioi uo možná nejširší,aby mohl odolat útokům zprava i 
zleva. A jestliže na počátku útoky z leva byly nejvážnšjší,po rooe
I923 to byla pravice, jež xJEÉIkÍS vzrůstajícího nacionalismu, se stala ne

bezpečím největším.
Gustav Stresemam se těšil a u neinformovaných se dosud těší pověsti velikém 

ho politika i velkého přítele míru a sblížení všech jrÚEošnfcjz evropských ná
rodů. Přivedl Německo do Společnosti národů a sjednal t. zv. locamškou smlouvu 
z r.I925.Jeho smrt krátce po té (24.října 192?) byla obecně považována za 
velikou pohromu nejen pro Německo, ale i pro celý svět. Stresemann a Briand 
byli označováni za architekty nové doby,jež zaručí světu mír a bezpečnost. 
Vzpomínám, jak mi 0 dojetím vykládali moji zednářští přátelé, Že dialog 
mezi Stresemannem a Briandem na konferenci, jež vyvrcholila locem1 kou smlou
vou, byl veden zednářským způsobem. Oba,když se k sobě obraceli, zaujali 
“zednářský postoj“»obřadné postavení s obřadným gestem,jejž používá zednář, 
když mluví for/málně k druh^ému bratru zednáři. A to je víc, než nejslavnost
nější přísaha.
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Nebyl jsew. na oné konferenci a nevím,zda tomu tak skutečně bylo,Či zda šlo 

jen o zbožnou fikci,jakýoh jsem nalezl v zednářství i mimo ně za svého živo
ta vío než dost.teti jsem ovšem projevy všech účastníků, jak je doéala tisko
vá kancelář a ovšem i projevy Stresemannovy i Briandovy. A jako všichni jsem 
podlehl na Sas víře,že byl skutečně učiněn vážný krok k zajištění věčného 
míru.

Ovšem, byl zde vážný kaz looarnské smlouvy.Německo, ústy Gustava Strese- 
manna, zaručilo mír jen pro západní sousedy Německa.Nehodlalo smlouvou obsáh
nout i východní sousedy- Československo a Polsko.Oba státy byly jaksi přile
peny k této dohodě, jako dodatek k francouzskému závazku. Ale ministerstvo xntasx 
zahraničí tuto podivnou situaci zamluvilo výklady, jimž jsme tehdy věřili, 
protože ještě nenadešel čas,kdy jsme přestávali věřit v odbornost ministerstva 
zahraničí a neomylného správce naší zahraniční politiky.

Gustav Stresemann zemřel krátce po Iooamu a asi rok po té - to již "čas1* 
zanikl a já jsem psal o zahraniční politice v "Národním osvobození” - vydal 
kdosi v Německu politická memofanda a dopisy zesnulého a tolik želeného stát
níka ve svazku "Gustav Strememanns Nachgelassene Papiere”. Tiskový attaché 
německého vyslanectví v Praze Johannes Urzidil,který mne zásoboval všemi 
možnými propagandistickými publikacemi, přinesl mi ihned po vyjití tohoto 
obsažného svazku jeden výtisk.

Byl jsem příliš zaměstnán, abych se do čtení knihy pustil ihned a zastrčil 
ji do knihovny,ale za několik dnů přišel za mnou Urzidil a velmi rozpačitě se 
mne ptal,zda jsem knihu četl.Prosil mne, abych o ní nepsal a naznačil mi,že 
vydání knihy je němeoké vládě nepříjemné a že se neodvažuje mne žádat,abych 
ji vrátil,ale že by byl velmi vděčen, kdybych ji zastrčil někam do koutečka 
své knihovny.Slíbil jsem mu,že se na knihu podívám,až budu mít čas a nazna
čil,že ten čas patrně brzy nebudu mít. A v každém případě,nevidím, co by 
bylo na knize tak sen saoního. Kromě toho vnitřní spory v Německu nemají pro 
nás takovou důležitost,abychom je sledovali do takové míry,že budeme sbírat 
každou nedoskretnost.

Viděl jsem,že Urzidil má na srdci troahu více, než mi řekl, ale nebyli 
jsme takovými přáteli,aby mi řekl otevřeně co ho bolí.Nemohl být jist mou 
diskrétnosti. Odešel s rozpaky a já kvapně xž večer začal louskat knihu,jež 
mi otevřela zrak.Stresemann psal pravidelně někdejšímu korunnímu princi o 
všem, co se děje. Psal i z Looama. Korunní prino zřejmě kritisoval jeho
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postup a Stresemann se pokusil o jeho politickou výchovu výklade«,že se hlavou 
ze3. neprorazí.Nr-mecko musí postupovat opatrně, získat přízeň vítězných mooností, 
aby mohlo dorůst do síly,kdy této přízně již nebude potřebovat. A Strc-sen?jm zde 
vykládá,že oo dělá, koná ne proto,že se mu to líbí, nebo že by to bylo jeho

proí
programem,ale proto »poněvadž to udělat musí,protože to pyoEivá Německu,jež 
se bude moci ze svých závazků vymknout kdykoliv bude chtít,ale které zatím 
dočasnými závazky mnoho získá. A Stresemann si na několika místech tropí posměch 
ze západních státníků, zejména pak z Brianda. A aby nebylo obavy,že někoho z 
toho vyneohává, mluví hodně posměšně o československém ministru zahraničí 
dr. Edvardu Benešovi.

Hodlal jsem o tom napsat Mradnmx velmi ostrý člátoek, ale ministerstvo zahra
ničí, s nímž jsem xk o tom neprozíravě mluvil, naléhalo,abych toho nechal a 
přešel oelou knihu Jl®4rřením. Obávalo se, Že by to zkazilo "diplomatickou situ
aci". Nemyslím, že by se byl poměr mezi Československem a Německem vyvinul 
hůře,než se později stalo. Ale výstraha daná včas,že nelze věřit ani "přátelům 
míru" z Německa mohla prospět alespoň tím,že by byla přiměla naši politiku 
hledat solidnější zajištěni než franoouzské sliby. 0 Francii tehdy však nikdo 
nepochyboval.Víra v její vojenskou moc i v její čestnost byla tak mocná,že 
jsme všichni přehlíželi velikost němeokého nebezpečí.

článek o Stresemannově knize jsem nenapsal - k veliké radosti Urzidilově. 
Nestalo se často,že jsem se dal přemluvit,abych nedělal něoo co jsem hodlal 
učinit. V tomto případě jsem0e dal umluvit ntmnixihx ministerstvem zahraničí, 
protože jsem dosud neztratil víru v jeho moudrost.Thes vidím,že jsem měl být 
moudřejší.
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Velká Huse

české frankofilství se datuje již od doby probuzenecké a ustavičně se 
stupňovalo. Bylo stejně vřelé jako povrchní. Jeho podklad byl nacionálni 
a Intelektuální, nikdy však ne podložený skutečnou znalostí země,jejího 
lidu a všedního života.Je to konečně pochopitelné. Před první světovou 
válkou se mnoho necestovalo a výlety za hrsnioe byljr xáý výsadců jen malé 
a poněkud jednostranné skupiny obyvatelstva. A jejím zrakem jsme se dívali 
na zemi a národ, od něhož jsme toliíčakali.

Zaměstnáni zápasem s němeotvíia nás ohrožujíoím, dívali jsme se na zemi, 
jež byla jeho největším a nejmocnějším odpůrcem,se značnými sympatiemi. 
Čím více se stupňovala německá síla politioká, hospodářská a vojenská,tím 
více jsme byli nakloněni jejímu přednímu odpůrci.

Nebyl to ani zdaleka jediný důvod,proč jsme všiohni byli zam'oeni pro 
francii. Pokrokovým tendencím národa lahodilo francouzské JMjtahtexmnptfrihistm 
kénskisrím republikánství, parlamentní demokracie a ovšem i protiklerikální 
zaujetí francia. A byl to obdiv k francouzské literatuře a malířství, co pů
sobilo při nejmenším stejně silně. Paříž byla pro nás nesporně hlavním městem 
světa. Tam putovala naše inteligenoe,zde měla styky s literárním a uměleckým 
a do určité míry i s politickým světem. A u®i tom jsme vlastní francii a 
její lid neznali. Ani před první světovou válkou, ani po ní.

První světová válka změnila obeonou úctu a obdiv chovaný inteligenoí 
ve všeobecnou lásku všech vrstev.franoie se na bojištích pokryla válečnou 
slávou - nikdo z nás nevěděl, jak byla blízka porážce a jak byli většinou 
žalostně neschopni námi tak obdivovaní francouzští vojevůdoi. A když nám 
to napsal Jean de Pierrefeu ("Plutarch lhal"),prostě jsme tomu «ověřili.
Ve francii bojovaly československé dobrovolnické pluky, jimž jsme ochotně 
přičetli/ k dobru mnohem větší podíl na bojových akcích a na vítězství, 
než jim ve skutečnosti příslušelo. Prancie nám dodala vojenskou misi,jež 
organisovala naši armádu a dala jí francouzskou vojenskou doktrínu.Ve fran
cii za války sídlil zár/odek naší zahraniční vlády a francii jsme vždy po
važovali za našeho hlavního příznivce a ochránce.Není proto divu,že jsme 
k francii vzhlíželi s obdivem přímo náboženským a že jsme nebyli sohopni 
ani ochotni vidět,že jako každá jiná země,má francie kromě značných před
ností i značné vady a nedostatky.
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Se stejným obdivem »jako jsme přejímali W moudrost v umění a literatuře 

od Francie,tak jsme nadšeně přejímali alespoň v teorii,ale v mnohém i v 
praxi,franoouzské politické teorie. Naše státní Ä politické zřízení následo
valo francouzského příkladu pokud to jen bylo možné. I když jsme mnohé poneoha- 
li z toho, co nám poskytla doba rakouská a i když jsme přínos z Franoie 
ovlivnili naší politickou tradioí, vždy to byla francouzská politická teorie, 
jež nás vedla v prvních leteoh po válce.

Á jako jsme znali nedostatečně Franoil před válkou, nebyli jsme schopni 
postřehnout,že válka přinesla Francii změny tak pronikavé, že skutečná Fran
cie neměla již dooela nic společného s naší velikou i lusí, Nebylo to jen,že 
Francie, když dosáhla vítězství a s ním splnění své staré tužby, totiž odvetu 
za porážku v leteoh 1870-71 a návrat Alsaska Lotrinska, ztratila jednu z nej
mocnějších vzpruh svého předválečného snažení.

Vítězství Francie, vykoupené obětavostí a utrpením francouzského vojáka a 
získané přes neschopnost politiků a generálů, přišlo příliš draze.Kromě ztrát 
hospodářských, jež se dalo odčinit, byly zde šílené ztráty na životech, jež 
byly nenahraditelné v národě,trpíoím již po mnoho letpppulačním úbytkem. Fran- 
oie se za války zakrvácela a následky toho se rychle dostavovaly.Svět dosud 
považoval Francii za vojenskou velmoc prvního řádu,ale Franoouzi ve své 
většině zrtirakmiůi ztratili zájem obhájit to, oo bylo jejich.Válka je unavila, 
duševně oslabila a demoralisovala. Nelze se tomu divit.Národ,který ztratil 
tak značné procento pladýoh a mužných generací, dívá se s hrůzou na každou 
válku,i když by to byla válka v sebeobraně. Západní fronta, to jest fronta 
na severu Francie, byla uznaně najhroznejší ze všech front první světové 
války a ti,kteří prošli peklem Tpres, Loiry, Verdunu a pod., byli dooela ji
ní, než jakými byli, když se na tuto frontu odebra li. Někteří byli zoceleni. 
Většinou však byli zlomeni.

Již před válkou měl ve Franoii antimilitarismus mocnou posici,založenou 
na staré tradici. První leta po válce přinesla však jeho přímo šílený roz
mach. Jako ve všech jiných zemích, tak i ve Francii nastal dočasný přesun do 
leva a socialistické hnutí,zde tradičně bojovné a často nezřízeně frázovité, 
bylo docela nakaženo anarchistickými a syndikalistidkými prvky. K tomu se 
přidružilo i bolševictví,jež hlásalď ^xistenoi vlasti socialismu a uskutečnění
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všech utopistických teorii, jež byly ve "Francii a jejím socialismu dosud 
silnější než kde jinde, protože pro pravoverný marxismus zde půda byla mnohem 
méně připravena, než na příklad v Němeoku ,nebo dokonce u nás.

Ra dika lisu jí oí socialismus začal fanaticky podporovat antimilitaristické 
tendenoe,jež zastával již před válkou. Únava z války přispěla k jeho úspě
chům měrou mnohem větší, než to bylo možné před válkou,kdy nebezpečí Německa 
a ztráta Alsaska Lotrüska byly překážkou výstředního pacifismu a ar.irtii 
antimilitarismu^ Ale úspěohy zde byly a byly značné. Ehed po válce při preM- 
dentské volbě odplatila Franoie hrubým nevděkem Clemenoeauovl,“otci vítězství“ 
a odmítla jeho kandidaturu na pre si dent ství. Zrovna tak byl postižen RaymonS 
Jtoinoaré,jenž byl za války presidentem republiky a později znova sloužil 
jako ministerský předseda. Za své válečné zásluhy byl stigmatisován heslem 
"Poincare- tot válka".

Před první světovou válkou domindbala francouzskému života strana radikál
ně sociální. Byla to občanská strana,jejímž sooiálním programem byl solidaris- 
mus, rozhodně republikánská, demokratická a pokroková,rázně vlasteneaká a 
příkře protiklerikrlní. Po válce tato strana,jež neměla nikdy pevnou organl- 
saci a byla spíše voínou koalicí rozmanitých liberálních skupin, byla zatla

čena krajní levicí a krajní pravioí. Francie se ns čas dostala pod vládu 
"lidové fronty“,jež uvedla francouzské hospodářství do neklidu a doaela za
nedbala zbrojení i v době, kdy se Německo znova probouzelo k síle a začalo 
budit obavy mezi svými sousedy.Neschopnost “levice" posilovala zase krajně 
pravipooá hnutí,jež neměla daleko k fašismu. I ve Franoii se vedle nerozum
ného levičáctví, v němž komunisté a jejich souputníci hráli prim,začalo 
uplatňovat stejně nerozumné výstřední pravičáotví,v němž se objevily již 
první zárodky toho, oo pak rozkvetlo ve Vichy.

Franoie prostě prožívala těžkou duševní a mravní kri si.Gloriola vítězství 
a význačné dosud postavení Francie v poválečné mezinárodní politioe zabra

ňovalo to vidět z dálky. Svět to také neviděl.Krist Francie jsme začínali 
mlhavě chápat až v letech třicátých,kdy politický a hospodářský zmatek nebylo 
již možno přehlédnout. Mvslím,že prvním velkým otřesem v našem hodně naivním 
nazírání na Francii bylo, když sekční šéf ministerstva školství a národní 
osvěty dr.a»erloh Polák do češtiny přeložil a v nakladatelství J. Otto 
vydal André Dahlův sensační román "Poslaneo Machoux".Tento román jasně
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vy lícoval, že Francie není taková, jakou jsme sí ji vysnili a právě proto, že 
veliká iluse frank oHlrkého národa byla tak pevně zakořeněná, vydání tohoto 
románu vzbudilo nezměrnou sensaci. 0 románu se psalo a mluvilo,tisk polemizo
val a dr. Polák byl zahrnut mnoha výtkami, že se odvážil české Veřejnosti 
předložit knihu Francii tak "ostouzející". Méně povyku již vzbudila stejně 
skličujíoi,ale mnohem méně vážného oceňování za sluhujíoí Chovallierovs 
kniha "Zvonokosy", jejíž cynismus chtěl bavit,kdežto Dahlův cynismus chtěl 
varovat.

íetl jsem obě knihy, lined když vyšly a z obou jsem měl skličujíoí dojem. 
Chevallierovu knihu jsem odložil jako brak,ale k Dahlově knize jsem se stá
le vracel a uvažoval: je jeho groteskní zroadlo, postavené proti francouz
skému veřejnému mínění, zlovolným ostouzením,překreslením,plynouoím ze sensa- 
oechtivosti, či je to podbarvený,ale přece jen reálný obraz toho,oo jsme 
neviděli? Musím doznat,že jsem dlouho na tuto otázku nedovedl si dát odpověď.

Hodně dlouho jsem měl dojem,žo Dahl zaohází poněkud dále,než kam je 
přípustno zajít s použitím básnické licenoe. Ale čím dála jsem o věci myslel - 
a četl ovšem francouzský tisk a sledoval vývoj poměrů vc Francii- tím více 
jsem si připomínal,že jsem už před první světovou válkou četl román les 
Deraciáés od Maurioo íarrése,v němž tento veliký spisovatel a stejně veliký 
franoouzský vlastenec líčí jinou Francii, než jakou nám představil na příklad 
Bazin ve svém "Alsaškém románu" (Les Oberlés). Tento muž, který miloval 
Francii opravdu vřele,viděl již hodně dlouho červa,uhlodávajícího ducha a 
sílu francouzského lidu,jed internacionalismu a popření všeho vlasteneckého. 
A konečně,což zde nebyla slavná Maohr.rova báseň "Suchý žalm:, v níž Maohar, 
který tak často viděl jasně co jsme neviděli nebo dokonce ani neohtěli vidět, 
varuje před spoléháním se na Francii. Ale my jsme dali mnohem více na ty,kteří 
nám kreslili Francii ne jaká hvla,ale jakou si ji představovali. Pořád ještě 
žila představa "sladké Francie", rytířské a čestné.Když už jsme nemohli zpí
vat "»is je s námi"»zůstávala dosud víra "kdo proti nám, toho Tranoouz smete". 
Docela jsme zanedbali úkol sledvat nejen literaturu oslavnou,ale i kritickou. 
Kdybychom nebyli holdovali své veliké ilusi, mohli jsme se uvarovat mnohého 
bolestného překvapení.
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"Nevědomost hříchu nečiní"

Opětovně jsem uvedl,že jsme byli jedinečně nepřipraveni na samostatnou 
mezinárodní politiku. Wskikí Uvedl jsem příklady neznalosti našioh odpovědných 
činitelů, tisku a ovšem i celé naší veřejnosti» Docela možné,že jsem tím vzbu
dil dojem,žs tu šlo o něco docela výjimečného, čím jsme byli postiženi jen my 
a že jiné národy po táto stránce byly mnohem vyspělejší.

Kdo by tak soudil, byl by na velikém omylu. Neznalost problému mezinárod
ního xšxž soužití, a tím i mezinárodní politiky je obecná na celém světě.Id- 
dové vrstvy -a tím myslím všechny 3 výjimkou profesionálů - ve všech zemíah 
světa mají obvykle stejně málo vědomostí o tom, jaké síly ženo” okolní státy 
a dokonce pak státy vzdálené,k jejich činůn moudrý® i pošeti
lým. Je to ostatně jen pochopitelné. Představa,že se člověk musí tóit bedlivě 
učit všemu na světě, za^stavuje se u veřejných záležitosti.Skoro každý myslí, 
že zda stačí prostá rozumová úvaha -jež ovšem může být hrozně nerozumná - 
aby člověk rozřešil nejobtížnější veřejné záležitosti a že okolnost,že každý 
je nadán hlasovacím právem je již dostatečnou zárukou,že dovede tohoto práva 
moudře použít a že není potřebí si opatřit náležité vědomosti. A jestliže se 
lidé domnívájí,že se mohou obejít bez vědomostí,jejiohž získání je někdy 
hodně pracné a zdlouhavé, ^záležitostech vnitrostátních, dooala určitý jsou 
toho názoru,že se nepotřebují namáhat studovat problémy těch druhých. Protože 
se tyto problému nedotýkají bezprostředně vlastních zájmů -ač se nakoneo 
dotýkají jioh někdy hodně nepříjemně -jsou lidé oohotni sa přít ocelkem málo 
významné vnitřní záležitosti a nedbá,jí, jsou-li na obzoru ohrnuly,jež jsou 
předzvěstí hrozné bouřky.

Každý, kdo měl příležitost sledovat život v různých zemích musí dospět 
k stejnému poznatkus není národa,jehož široké vrstvy by b^yly náležitě infor
movány o světě a nepodléhaly naivním představám,často načerpaným z dávné 
minulosti.Po této stránce lze říoi,že Češi nebyli na tom o nic hůře,než 
Britové,PTancouzi, Němci a kdokoliv jiný.Jestliže jsme čerpali všechnu 
moudrost z úst/ našich státníků,politiků a novinářů,nohí národa,který by 
nebyl odkázán na stejný zdroj moudrosti či pošetilosti.

Rozdíl byl ovšem v tom,že naši státníci a politikové,až na nečetné vý
jimky,ač často vzdělanější a jinak moudřejší a čestnější než jejich protějš
ky v jiných zemích,sami byli naprosto nepřipraveni na úkoly, jež jim přinesla
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35 
doba Zvláštní vývoj událostí způsobil,ža se mezinárodní politika soustře
dila v rukou jednoho muže a ža nepřetržitost jeho řízení mezinárodní poli
tiky našeho státu způsobila,že nabylo jinýoh mužů,kteří by byli měli prak
tickou zkušenost v oboru řízení zahraniční poli tiky,ba že neměli ani příle
žitost tuto zkušenost získat. Kažáý pokus sledovat zahraniční politiku nezá
visle na muži,který byl postaven v čelo ministers tva zahraničí, byl považo
ván za nevlídný útok na jeho osobu.Byl jed jeden zahraniční politik a jen 
jedna koncepce mezinárodní politiky.Po této stránce jsme byli opravdu poza
du za skoro všemi ostatními státy světa.

Sledovat soustavně mezinárodní politiku znamenalo praoovat bez pompa!, 
bez možnosti nějak pmakž prakticky do této politiky za sáhnout, oož vedlo k 
tomu,Že ti nečetní z našich politiků, kteří se rozhodli sledovat tento objM> 
státní politiky, byli odkázáni více méně na teorie*Mohli, pokud se jim na
skytla příležitost, sledovat co sa děje v oizíoh zemíoh,ale neměli možnost 
setkat se s lidmi, kteří tyto děje,pokud se dotýkaly mezinárodních záleži
tostí, rozhodným způsobem ovlivňují.Nebyly jim dostupný důvěrné informace, 
jež byly jen pro oblíbence a stoupence režimu.Nejeden z našioh nezávislých 
sledovatelů mezinárodníoh dějů zapochyboval o moudrosti základní linie naší 
mezinárodní politiky,ale postrádal dokladů i zfcalosti podrobností a bez 
této znalosti byla jeho kritika povrohní a nepřesvědčující, i když náhodou 
bjTla správné a oprávněná. Budiž zde hned řečeno,že někdy nebyla ani správná 
ani oprávněná.

Důležitým korektivem zde mohl býti tisk, jahož hlavním handikapen» bylo, 
že neměl z doby předválečné zkušených odborníků,kteří by byli učiteli těch , 
kteří nově do novin vstupovali a měli jednoho dne zaujmout! je jioh místa. 
Zásada ”ho^te psa do vody a on se naučí plavat” byla až příliš často vůdčí 
metodou novinářského školení. Ve velikých listech mohl začátečník odkoukat 
metodu práce od xter starších zkušenějších kolegů,ale zahraniční rubrika 
byle právě tou, kde se nedalo nic odkoukat.Nebyla to jen moje zkušenost, 
ale mnoha jinýoh. Trvalo lota,než v novináoh vyrostli znaloi mezinárodníoh 
záležitostí, ale to už bylo pozdě.Bylo by potřebí mnoha let,aby se nové a 
věcné informace rozšířily po celé veřejnosti,aby došlo hejsm ne pouze 
k prudkým polemikám o některých stránkách naší mezinárodní politiky,ale k 
soustavné,klidné a věcné diskusi o všech jejích stránkách
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Právě proto,že .jsem po slunnou řadu let působil v zahraničně politické 
rubrice, cítia odpovětaost za všechno,co jsan napsal a co jsem nenapsal. Ale 
zase, zkušenosti pozdějších let v oizíoh zemích mna nutí,abyoh po pravdě do
znal, že arl lid ostatních národů nebyl o mnoho lépe informován o tom, oo se 
dč.js ve světě a kam svět spěje,než my. I ve státech starých , s dlůuhon tradioí 
samostatné a někdy opravdu mooenaké mezinárodní politiky, nevěděly lidové 
vrstvy nic a nadšeně přijímali, co jim přineslo hrozné škodv. I v oněoh zemíoh 
byli mezi státníky,politiky a novináři výjimkou lidé s vědomo stmi,bystrým 
postřehem,jasným úsudkem a odvahou Selit ustáleným předsudkůn. Také ostatní 
národy byly ochotny opakovat znivá a znova pošetilosti a omyly minulosti a 
jak nás přesvědčuje každý d«n,pokračují v tomto nerozumu dosud. Shad tooh 
moudrých a osvícených státníků, poli tiků, novinářů s politických publicistů 
bylo v některýoh národech trochu více než u nás,snad došli více sluohu než 
u nás,ale celkom vzato, celý svět se všinul vlastní vinou a wxnühaxÄsm 
ft3»»®ÍKjs«3ÓtaBfámvA5iKjc hrozně pošetile do první světové války,potáool sa od jedné 
krise k druhé,až se dostal do druhé světové války, jíž se dalo stejně přede
jít, jako té první 8 od skončení druhé světové války proohází krisemi,revolu
cemi, krveprolitím a zmatky,jimž se při troše rozumu dalo také předejít. Není 
to Veliká útěcha,ale přece jen kus útěchy v tom je,že ač .jsme byli sétóšm 
nevědomí, a pošetilí,nebyli jsme ani nejpošetilejšími ani nejvíce nevědomými.
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Diskuse o vině na válce

Mírová konference vložila do versaillské mírové smluvy odstaveo, v němž 
Německu uznává,že zavinilo válku. Toto opatřeni, vyplývajíoí z rozhořčení 
nad německou politikou a nevybíravým způsobem vedení války, se stalo přímo 
zdrojem sporů a to ne pouze v Německu.Zatím oo německá veřejnost byla oohotna, 
alespoň ve své větaině,uznat,že válka byla prohrána nemoudrou politikou a 
chybami vojenského velitelství na bojištích a jenom menšina pošetilýoh skupin 
mluvila dosud o ”ráně dýkou do zad”, drtivá většina německého lidu odmítala 
toto obvinění.Zahraniční veřejnost sledovala s neklidem toto stanovisko,za
stávané i demokratiokými a mírumilovnými kruhy a vyvozovala z toho,že Němeoko 
hrozí zase se stát nebezpečím.

ítóst kritické veřejnosti zahraniční vyslovovala jffijEŽgEhsmstt postupně 
určité poohybnosti o nčmeoké vině na válce, nebo alespoň na výlučné vině na 
této katastrofě.Většinou však kritikové odsouzení Německa zacházeli tak dale
ko,že vinili v vypuknutí války kdekoho, jen ne Německo a tak sami ztěžovali 
kritioké hodnocení příčin války. Primát v tom měli ovšem němečtí naoionalisté, 
kteří se snažili představit Německo jako pbohou a nevinnou obět spiknutí, 
proti něnru zosnovaném Británií,Francií,Ruskem, svobodnými zsdnáři a vůbec 
kdekým.Vrchol všemu nasadil někdejší jriínntír němeoký poslanec z Šech Wichtel, 
který ve své brožurce,v Němeclci vydané, označil za hlavního strůjce války 
Dohody proti Německu dr. Karla Kramáře.

Je jen pochopitelné,že český tisk o této věoi hodně psal a že naše sta
novisko bylo automaticky shodné se stanoviskem autorů mírové smlouvy. Nená
vist k N/ěmecku byla tak mocná, že nebylo chuti o věoi klidně a soustavně 
uvažovat a kriticky hodnotit skutečnosti. Za války jsme neznali více,než 
oficiální dokumenty vydané rakouskou a němeokou vládou. Jejich tendenčnost a 
kusost byla až příliš nápadná a proto tyto publikace nikoho nepřesvědčily. 
Po válce byly přístupné oficiální publikace vlád britské,francouzské,ruské, 
belgické a pod., ale to se jimi zabývali již jen speciali sté. Pro širokou 
veřejnost to byla již jen minulost, posuzovaná podle politického zaujetí. 
Historikové se dosud nedostali k slovu.

Nemohu se upamatovet,že by byla vyšla nějaká původní Seská kniha o vzni
ku války.Většina knih o válce pojednávala o persekuoi českého lidu,o činech 
československé zahraniční armády,o zahraniční akci politické i o akoi domá- 
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oího odboje. A ovšem o posledních dnech Ba koňská a o Vzniku feururjte*Joa'a®ss 
československé republiky. To všechno se zdálo mnohem aktuálnějším,než počátek 
hrozného otřasu,který zničil dvě mocnářství a dvěma stanffljýmxmWsAnsterými 
státy hébespečně otřásl.

Smyslím,že hlavní knižní informací o vzniku války byla kniha rakouského 
novináře Kannera»kterou v českém překladu vydalo nakladatel štvi"Orbis. * 
Orbis byl v podstatě státní podnik a tak Kannerův vvklad měl povahu jaksi ofi
ciální. Kanner se připojoval k oficiální thési^a Rakousko činil více méně 
nevinným nástrojem němadké politiky.

Denní četba německého tisku v době,kdy jsent se zabýval profesionálně zahra
niční politikou mne nutila,abych hledal poněkud důkladnější poučení,ač jsem 
ani trochu o německé vině nepochybovala Četl jsem o tom ledacos a myslím,že 
v té době nejinformativnějším spisem byla IOl$xin^rÄh8*Me der Weltkrieg 

entstand. * Karl Kautsky, známý německý socialistický teoretik,nesporně jedna 
2 nejbystřejšíoh a nejmyslivějších h3av sociali mu,který ostatně mysliteli 
původními nijak neoplýval,byl po válce povolán do německého ministerstva za
hraničí,aby uspořádal a k vydání připravil dokumenty o vzniku války a váleč
né politice německé říše. Ihinkce té tyl poměrně brzy zbaven, pro to že nebyl ocho
ten zastíret německé chyby a německé provinční,ale za své působnosti nesbíral 
dost dokumentů,aby podal povšechný obraz dějů počátků války. Pcrovnáme-li 
tuto knihu a tím, co o mnoho později napsali hi staříkové,mající přístup k 
dokumentům, jež jemu dostupný nebyly, mysíme doznat,že ač v podrobnostech 
může -ma-á-y- přinásti víoe informací, ve všobecné linii narýsoval Kautsky 
docela spolehlivý a správný obraz.

Z tohoto obrazu vyplývá dooela ja sně, že původoem války byla habsburská 
qionarohie a že tudíž představa o novinnó obětí německé agresivní politiky je 
docela nesprávná.Německo bylo agiesivní a velký mluvka,který nosi-f jeho císař

skou korunu, mluvil chrastavě o válce, jíž se ve svém nitru dooela oprav
dová obával. Habsburská monarohie byla jistě Wšnečkem nabádána k agresivitami 
gestům, ala byla dost nezávislá ne Sfarot Německu,aby se nemusela pustit do 
sebevražedného dobrodružství. Je až překvapující, že představa o Rakousku, 
vehnaném do války moaičjším svým druhem, nebyla dosud plně vyvráoena. Ale 
faktem je ,že Rakouáco válku vyprovokovali a že N-neakojúřední Německo 
ovšem- z toho nemělo nejmanší radost. Kautský zaznamenává několik dokumentů
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o tom,že v prvních dnech, když už bylo pozdě, učinilo Německo naivní pokus 
oddálit konflikt s ťdsař Vilém po vypovědění války Rusku telegrafo

val cárovi,aby Rusko upustilo od válečných činů a němeoké velvyslanectví v 
Petrohradě na dotaz ruského ministerstva zahraničí usoudilo,že ten telegram 
byl poslán před vypověděním války a tudíž že je překonán vývojem. )

Eakousko-uherská monarchie zahájila válku šíleným ultimate» Srbsku,ale to 
neznamená,že by Německo bylo neviňátkem, za jakého se vydávalo. Chvastounství 
Viléma It KČ a řinčení šavlí německých vládních a zejména vojenských knxfaft 
kruhů připravilo svět na myšlenku,že je to Německo, jež se chystá k výboji a 
že Rakousko ja jen jeho bezmocným nástrojem. Rakouská neústupnost byla žive
na německým wjiatótó ujišťováním pomocí a němeokou neochotou pomooi britské 
a franaouzská c4naze spor Rakouska se Srbskem likvidovat mírovým způsobem. 
Těžko říoi,zda si Německo opravdu války přálo, či zda se pokoušelo svým 
stanoviskem provádět politické vyděračství. V každém případě má na vypuknutí 
války spoluvinu.Jakmile pak došlo k válečným akoím postavilo se nadšeně v 
čelo bojovýoh akcí a tak se stalo hlavním činitelem,který Rakousko zatlačil 
do úlohy pomocníka. To ovšem podpořilo legendu o německé vině na válce a o 
rakouské bezmocnosti.

Kus viny na váloe má ovJsem Srbsko, jež spravedlivé pohoršení nad osudem 
jižních Slovanů v habsburské monarchii a zejména v maúarské její části, 
zahnalo do podpory revolučního hnutí a organisaoe, jež Principoví vtiskla 
do ruky smrtící zbraS. Nezdá se,že atentát v Sarajevu byl srbskou vládou 
organisován nebo schválen, ale srbská vláda nemohla nevědět^že existuje 
tajná teroristická organisaoe a tím,že proti ní nic nepodnikla»převzala kus 
viny na tom, že došlo k váloe.V zájmu spravedlnosti nutno doznat,že oflciál- 
ní rakouská politika činila co mohla aby podrfiüa Srbsku noty a že vojenské 
kruhy snily již dávno o válce.( Z pamětí náčelníka rakouského generálního 
štábu Trance barona Conrada von Hoetzendorfa je patrno,že hned po svém 
jmenování náčelníkem štábu podal návrh na jmasKaifamím vyhlášení preventiv
ní války Itálii?6^'’ovšem dokázalo ješýě rakouské ministerstvo zahr^/niří 

takovéto nápady potlačit. )
Někteří zvláště kritičtí po sužovat elé kladou vinu na vypuknutí války na 

Británii a zejména ovšem na francii a carské Rusko. Kdyby nebyli přispěchali 
na pomoc Srbsku,byla by celá xkz aféra likvidována v krátkosti na rakousko- 
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srbském bojišti. Ale ač se u nás ujala nejedna pošetilost,tahle u nás nedošla 
sluchu. Rusko bylo vázáno tradicí a smlouvami, stejně jako vlastním zájmem 
ochránit Srbsko před pokořením, jež do té doby v neslnárodníoh stycíoh nemělo 
příkladu. Brancie byla zavázána pomocí Rusku -v té době ještě Francie neměla 
ve zvyku porušovat spojeneoké smlouvy, jako to učinila za Mnichova a málem 
by byla učinila i v případě Polska. Také Británie byla smluvně vázána a stát
níci ve Vídně a v Berlíně museli vědět,že jakmile nastane konflikt se Sr/bskem 
bude do toho zataženo carské Rusko a jakmile dojde k válce s Ruskem nastane 
i válka s Francií a Británii.

Z pamětí knížete Llchowského,který byl v kritické době německým velvy
slancem v Londýně (vyšly také česky) víme,že soustavně upozorňoval Berlín 
na to,že Británie nezůstane neutrální ve válce, do níž bude zapletena Fran
cie. Berlín tomu nevěřil. Pozdě ji byla vina na válce kladena na Británii. 
Obhájci německé a rakouské neviny tvrdili,že by k válce nebylo došlo,kdyby 
byla Británie jasně a nedvojsmyslně prohlásila,že půjde do války.Na tm je 
kus pravdy,alespon pokud jde o širokou veřejnost, jež nebyla zpravena o 
směrnicích britské politiky a jíž se zamlklost britské vlády -plynouoí z 
ohledů na ne právě ochotný parlament - zdála být svědectvím,že se Británie 
vyhne plnění svých povinností. Ale státní kanceláře ve Vídni a v Berlíně 
mohly býti a nesporně také byly lépe informovány než široká veřejnost.Brit
ská vláda nemela dosud pověst porušovatelky spojeneckých smluv.Krmě toho, 
britská vláda byla smluvně váznána nejen respektovat,ale také bránit se 
zbraní v ruce 'teiatx belgickou neutralitu. Tuto neutralitu Německo nejen porušilo, 
ale neučinilo to z ockjc náhlé nutnosti. Porušení belgické a lucemburské neutra
lity bylo plánováno již asi dvě desítiletí před tím slavným Sohlieffenovým 
plánem,který počítal s obchvatem francouzských armád pochoder^řes Iuoemburskí 
a Belgii do Francii. Je pravda,že německý kanolér(ministerský předseda) von
Bethmann-Holweg vyslovil své podiveni nad tím,že Británie jde do války pro 
*aár papíru* (t. j.garanční smlouvu o belgické neutralitě) ale tehdy se ještě 
nedalo předpokládat,že mezinárodní smlouvy budou obeoně považovány za oár 
papíru.Británie jistě měla varovat včas a spolu s Francií mela V době nejistého 
i*tmn míru upozornit Rakousko a N mecko na nutné následky jejich postupu.To 
však neopravňuje k odsouzení jich jako válečnýoh poviniloů. Mna zůstává na
Rakousku a Německu a snad jen v jednom je soud mírov/é smlouvy pochybený : 
skládá všechnu vinu na Německo. Rakousko k tomu mělo být připojeno.

♦♦♦
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Pokusy o restauraci Habsburků.

Abdikace oísaře Karla Posledního spolu s odstraněním Habsburské dy- 
nastie neučinila koneo monarch!srnu v Bakousku a v Maďarsku. Zatím oo v 
Rakousku byly monarohistioké skupiny zatlačeny do pozadí a Bakouáko se 
ofloiálně stalo republikou,Maďarsko se po potlačení bolševiokého povstání 
nadále označovalo za království. Admirál Horthy,který se stal hlavou státu, 
nebyl ani králem ani presidentem,ale správcem státu,jakýmsi místokrálem. 
Monarohistická agitaoe v zemi byla tedy mnohem vlivnější,než v Bakousku, 
kde mocná sooiálně demokratická strana starýoh a pevně zakotvenýoh tra- 
diojbyla účinnou brzdou. Bakousko kromě toho mělo dosti značný průmysl a 
s početným průmyslovým dělnictvem a s taktéž početným městským středním 
stavem. Maďarsko naproti tomu nebylo nikdy státem se značným průmyslem a 
ztrátou Slovenska přišlo o velkou jeho část.Mnohem víoe než v Bakousku 
dominovali v Maďarsku zeměděloi a nebyla to střední vrstva,ale aristokra
cie - zase většinou majitelé panství a velkostatků- jež podstatně ovlivňo
vala veřejný život.

Teto situace a fikce,že Maďarsko je dosud královstvím, dočasně jen bez 
krále, podporovala agitaci monarchistů, tím spíše,že na rozdíl od Rakouska, 
jež ve své kruté hospodářské tísni a polihidké i vojenské bezmoonosti 
bylo ochotno,alespoň dočasně a s poměrně malým zdráháním respektovat 
mírovou snlouvu,Maňarsko od první ohvíle stálo v bojové pohotovosti proti 
mírové smlouvě trianonstaé. Heslo "tria non" (trojí ne) naznačovalo,že 
Maďarsko nehodlá smlouvu respektovat a je vždy připraveno ji porušit,kde 
se to dá. První ukázkou,kromě zavilé propagandy proti mírové smlouvě, 
Rakousku,Československu, Bamunsku a Jugoslávii (tehdy ještě Království 
Srbů, Chorvatů a Slovinců) bylo maňarské odmítnutí vydat Rakousku míro
vou konferenol mu přidělené pohraniční území,zvané Burgenland. Bakousko 
nemělo mocnBské prostředky vynutit si splnění těchto ustanovení mírové 
smlouvy proti Maňarsku a západní mocnosti neměly valného zájmu. Spojené 
státy se stáhly z Evropy a ve EraUÄii a ze>éna pak ve Velké Británii 
velmi vlivné kruhy (viz na příklad novinářského velkopodnikatele lorda 
Rotherroeera) oplývaly sympatiemi k ifašflx Maďarsku. Tento odpor proti 
mírové smlouvě Maúarůn prošel beztrestně a pochopitelně jim dodával 
další odvahy,jak dokázala aféra padělání franků a organisování teroristio- 
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kého tábora v Janka Pusta,odkud vzešel vrah krále Alexandra jugosláv
ského a franoouzakého ministra zahraničí Barthoua. Ale to již patří do 
doby mnohem pozdější«

Za této situace nepřekvapí,že došlo k dvěma pokusům obnovit Habsburskou 
monarchii alespoň na půdě Maclarska. Císař Karel,který se vzdal trůnu,ob je
vil se najednou nečekaně dne 27«března 1921 v Maďarsku a oznámil,že se 
znova ujal vlády. Jeho panování bylo kratičké. Itae 1. dubna rozhodla vel
vyslanecká konferenoe, že jeho návrat je nepřípustný a Karel mušelíne 
5. dubna znova odebrat do exilu ve Švýcarsku,kde dlel před tím. Nicméně, 
Karel se nevzdal naděje,že znova dosedne na trůn. Ifaed 20. října tégož 
roku se objevil nečekaně v Burgenlandu,aby učinil nový pokus obnovit mawmxEdj 
monarchii v Kaclarsku a snad i v Rakousku.

Toto nedbání ustanovení mírových smluv i abdikační listiny samé,po- 
depsané císařem, vzbudilo veliký rozruch a vedlo pochopitelně k různým 
opatřením v zemích, sousedících s Maďarskem. Nejen Jugoslávie a Rumun
sko, ale i Československo se oítilo ohroženo tímto Karlovým dobrodruž
stvím.? Československu byla vyhlášena mobilisaoe,což značnou měrou při
spělo k tomu,že váhavé jinak dohodové snaesiBusii Velmoci vykonaly na Mašar- 
sško nátlak, jenž vedl k tomu,»fa že Horthy poslal vojsko proti "vlastní
mu králi". Karel musel opustit Burgenland a zemřel pak ve Funohalu.

Díváme-li se na tyto události s náležitým odstupem, musíme se divit, 
že jsme nepostřehli co jsme postřehnout měli. Především již r. 1921 se 
projevila naprostá nejednotnost dohodových mocností a jejich neohut se 
starat o bezpečí "nástupnických "států. Všeohny tyto státy,Polsko,Jugoslá
vie, Rumunsko a ovšem Československo věřily na Dohodu a spoléhaly na je
jí pomoc.Ale již tehdy se ukazovalo,že "panská láska po zajících skáče" 
a že na krásná slova našich spojenců z první světové války nelze mnoho 
dát. "Malá dohoda", složená z československá,Rumuana a z Jugoslávie 
měla poskytnout zajištění proti Rmkmwskni^ahx Kaclarsku,jehož nepřátel
ství bylo již v tu dobu každému v těahto třech státeoh docela zjevné, 
Ale váhavý a neochotný postup dohodových velmocí mohl být výstrahou, 
že na stejnou neochotu barazí tyto státy tam,kde půjde o jiné jejich 
nepřátele. Proti tomu se měly zajistit,ale stejně státy Malé dohody jako 
Polsko byli raněni slepotou. Těžko se divit jejioh lidu. Odpovědnost padá 
plně na vůdce lidu těchto čtyř států.
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Další otázkou,kterou jsem nadhodil již při jiné příležitosti, bylo 
ovšem, byla-li restaurace Habsburků v Maďarsku naším největším hebezpe- 
oím. Pravda, tehcfer jsme všichni poněkud naivně soudili,že je. Ale zase měli 
lidé lépe informovaní - nebo ma jíoí býti lépe informovaní- vidět,že 
Mactarsko je státem příliš malým,aby mohl vážně ohtaozit nové uspořádání 
v Evropě, i když mohlo být rušivou silou. Každý ze tří států Malé dohody 
na Maďarsko mohl stačit vlastními silami.Bylo potřebí se zajistit proti 
nepřátelům, na něž by žádný z těohto tří států nemphl stačit sám,totiž 
proti Němeoku a Sovětskému svazu a později i proti Itálii. Tento úkol byl 
zanedbán,protože jme byli příliš fascinováni habsburským nebezpečím.

Je docela možné,že souhlas s nastolením Habsburků v Maďarsku a snad 
i v Rakousku mohl být vykoupen dohodou s Maďarskem.Nenávisti Maďarů, nebo 
lépe řečeno jejich vládnouoí vrstvy proti Československu mohl být ulomen 

monarchisté v Malarsku mohli býti získáni naším souhlasem k restau 
raci monarchie pro lepší poměr mezi oběma státy.Situace ve střední 
Evropě mohla vypadat docela jinak. Ne zdá se, že o tom uvažovali muži,roz
hodující o zahraniční politioe Äxsraamx Československa , nebo Jugoslávie 
a Rumunska. Ovšem,toto je uvažování ex post.Tehdy nebylo v našich řadách 
kritiků. A pokud jde o mne,začátečníka mezi novináři,pověřenými pěstovat 
zahraniční politiku v tisku,neviděl jsem to,jako to neviděli moji kolego 
vé. To je zarmucující,ale ještě víoe zarmucující je,že to neviděli naši 
diplomaté a ředitelé naší zahraniční politiky .
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Republikánská strana v popředí

První vláda republiky, jejímž předsedou byl dr.Kramář,padla v červenoi 
r. 1919«Její pád byl způsoben stejně neblahými obecními volbami,jež při
nesly obrovské úspěahy socialistům,jako intrikami,jež proti Kramářovi 
vedlo s velkým ^spěohem realistické a lidovo-pokrokové křídlo strany, 
vedené dr. Adolfem a dr. Jaroslavem Stránským.Nebýt těohto intrik vláda ne
musela podat demisi,protože volby do obol nemohly roJzhodovat o složení obou 
sněmoven Národního shromáždění, do něhož všeobecné volby byly provedeny 
až r.I92O, když byla přijata ústava republiky.Byla to ta ústava,na níž 
lpěl všechen československý lid a která byla vyhlášena za program t.zv. 
druhého odboje a kterou se souhlasem dr.Beneše odhodili r. 1945 v Košicích.

Předsedou vlády po dr. Kramářovi se stal 8. července 1919 posL, Tusar, 
který byl sociálně demokratickým poslancem již na říšské radě. Tusar nebyl 
hlavním vůdcem strany.Jejím předsedou byl Antonín Němeo a vedle něho xe. 
zvláště vlivnými vůdčími činiteli byli poslanci Bechyně,Hampl,vůdce odbo
rového hnutí Tayerle, Habraan,a dr.Sououkup, stejně jako dr.Meissner, dr. 
Winter, Brodecký (vůdce odborové organisace železničářů) plzeňský Pik a 
mnoho jiných. Příchod Tusara k moci poněkud překvapil,ale sociální demokra
té (stejně jako ostatní strany,ač v menší míře) nesoudili,že vůdcovství 
strany musí být nezbytně odměněno ministerským křeslem. Tusar byl zřejmě 
kandidátem kompromisním.Sociální demokracie byla dosud jednotná a měla 
silné bolševisujíoí křídlo,jež zejména ve vůdcovské garnituře bylo nezměr
ně silné.

Socialistická vláda, v níž spolupráce mezi sociální demokraty a národ
ními (Či jak se tehdy na čas jmenovali "československými) socialisiy udá
vala ráz,přišla s programem hodně socialisticky radikálním,ale hned od 
smšákku samého počátku bylo patrno,že ani to nestačí jejímu extrémistickému 
křídlu. Již v květnu 1920 musel Tusar rekonstruovat svou vládu a 15.října té
hož roku podal demisi,ač volby do Národního shromáždění vyzněly velmi 
příznivě pro obě socialistické strany.(Zlomyslný vtip vypravoval,že k<tyž 
začaly chodit do ústředního sekretariátu strany výsledky lavinových přímo 
úspěchů strany, chytil se jeden význačný órtarinmx funkcionář strany za 
hlavu a zvolál:%žímarjá, 00 to na nás leze.")

Veliké vítězství socialistů bylo neštěstím stejně republiky,jako jejich
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stran. Krajní devine v obou stranách usoudila,že nyní nadešel Sas změnit 
republiku re stát ryse socialistický a následovat bolševi ckého příkladu. 
H obou stran to vedlo k roztržce,Jež ovšem byla příčinou pádu Tusarovy 
vlády,první a poslední vlády předmnichovské republiky,vedené socialistou. 
(Pravda, byla Jedna vláda,jejímž předsedou bvl dr. Edvard Beneš,tehdy Již 
Sien strany národně sociální,ale ta vláda nebyla socialistická,protože Jako 
ve všech koaličních vládách měly převahu strany občanské a dr. Beneš sám byl 
mužem tak neurčité politické koncepce,že byohom jej mohli nazvat Mix Jen 
hlavou nenešovské strany. ) V neklidných dobách rozkolu v socialistiokýoh 
stranách, j enž byl příčinou pádu vlády v níž dominovali sociali sté,měla re
publika až do 16. srpna 1921 první úředniakou vládu Jana černého, v niž 
dominovali republikáni,kteří se od té doby ocitli v postavení hlavní a nej
vlivnější strany ve státě.

Od národních socialistů se oddělilo jejích radikální křídlo, vedené dr. 
Vrbenským, dočasně ministrem ve vládě lisařově, inž. Bořkem a jinými někdej
šími anarchisty. Tito "nezávislí socialisté" vydávali týdeník "Socialista", 
redigovaný někdejším členem redakce "českého slova" Kozákem.

Strana národních socialistů nebyla tímto odohodem neklidným živlů nějak 
zvláště postižena. Tato bouřlivácká strana bez propraocnraného programu, žila 
dosud v předválečných představách antimilitarismu,protikatolictví a ovšem 
rozhodného nacionalianu a tak snadno tuto krisi překonala. Místo odtrhnuv
ších se anarchistických a bolševictví podlehnuvších socialistických radiká
lů se do strany kvapně začali uchylovat někdejší realisté,kteří nemohli 
zdomácnět v národní demokracii, stejně jako značná část stoupenců někdejší 
moravské strany lidovo pokrokové,jakož i množství oportunistů,kteří v dr. 
Benešovi viděli vyohózející hvězdu.Tento příliv postihl stranu mnohem 
hůře,než odchod křídla Vrbenský-Bořek.

Ifiiohem hůře byla postižena sooiální demokracie, od níž se oddělila 
mocná a znamenitě organisovaná levice. Tato levice se později změnila 
v Komunistickou stranu Československa,ač při svém zrodu tento úmysl dů
razně popírala. I feJíS. levice, jež sváděla tuhé boje a vlastní strannú o 

právo na název strany, vládu nad tiskem a tiskárnou i budovou sekretariátu 
(lidovým domem) ,měla svou secesi. Od levice a hlavně pak od zrodivší se 
Komunistické strany se »ithxlamxtalodtrhla skupina, jež se nazvala "nezá-
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Vislou sociální demokracií* a jíž jsme obeoně říkali centristé. Tuto skupi
nu vedli poslanci Rrodecký, Kříž & Charvát. Vedle nidh vlivnými vůdci byli 
tajemník železničářů Němec (pozdější poslanec a pak ministr v zahraniční 
vládě londýnské), dr. Petr^feÉíJpřebohatý teoretik a asistent prof. Felixe 

na pražské technioe, prof. Machek, velký pohlavár žižkovské místní organi- 
saoe strany, učitel Hanuš, jednatel Československé Obce učitelské,který 
měl zásluhu na tom,že pozdější tiskový orgán Obce "československé noviny" 
se dostal docela do rukou oentris^ů. Centrists vydávali list "Sociální 
demokrat*,kte^ý vycházel asi dva roky.

Obě skupinky, "nezávislí scoalisté" a "nezávislí sociální demokraté", 
vytvořili jakýsi blok,ale ani ten dlouho nevydržel. Odtrženo! od národních 
socielistů,přes svou anarchistickou másasimst protimarxistickou minulost 
spěli kvapně do komunistických vod,kdežto přísně marxisticky vychovaní 
nezávislí sociální demokraté se skoro bezvýhradně vrátili do staré 
sociální demokracie, jež se pomalu zotavovala z těžké rány,zasazené jí 
rozkolem. Pod moudrým vlivem Harapla,který se po Němcovi stal předsedou 
strany,Dundra,který se stal generálním sekretářem,Habrmans, jenž na neštěstí 
předčasně zemřel a bystrého, ale nevypočitatelného Beahyněho se strana 
stala jedním z pevných sloupů republiky a vystřízlivěla ze všech pošeti
lostí svého mládí.

Chaotické poměry v obou socialistických stranáoh,jež způsobily jejich 
dočasný mocenský pokles, spolu s obdobím vnitřních sporů v národní demo
kracii, jež ku škodě této strany i republiky trvaly až do samého pádu 
demokratické republiky, vynesly do popředí agrární stranu, změniarší se ze 
stavovské strany venkova v celonárodní stranu.Projevilo se to i jejím 
novým názvem republikánské strany. Republikáni začali pronikat do měst,úřed
nických vrstev i do svobodnýoh povolání a pod vedením Čvehlovým se stali 
nejmocaisjsí oporou republiky,.! k^yž se občas v době krátkodobé politické 
krisc objevila nová vláda úřednická (Černého v r. 192Ó) až do mniohovské 
krise stál v čele vlády republiky vadu příslušník rq? ublikánské strany. 
Čvehla, Udržal, Sfelypetr, Hodža, to byla jména mužů, kolem nichž se soustře
dili vždy politikové státotvorných stran. Rcpubäkánská strana, se svými
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přednostní p navzdor svým shýhŔm rôznym ohýbám,se vepsala nesmazatelně 
do nasioh dájin.Nebyl jsem nikdy jejím příslušníkem a napsal jsem toho 
hodně proti ní i jtKnddc jejím politickým představitelům Proto považuji 
za svoji povinnost,aniž bych cokoliv odvolával z toho,co jsem kdy 
napsal, připomenout, Síro jsme jí zavázáni a jakou hanebnou křivdou bylo 
její zatracení t. z v. Košickou deklarací z r.1943* Od r. 1920 ne jpozdřji 
byla republika nemyslitalna bez této strany.
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Případ Práškův

řád někdejšího agrárního ministra v Rakouako uherské monarchii a pak 
význačného člena republikánské strany Práska (nemýlím-li se, byl i v repub
lice jeden čas ministrem za tuto stranu) byl jednou z velkých a nedostateč
ně vysvetlenýoh afér první doby republiky.

Budiž předen řečeno, že Práškův odchod z politiky nszarmoutil v republi- 
oe nikoho,kromě jeho nejbližšíoh přátel, ale způsob, jímž bylo jeho odstra
nění provedeno budil podivné pocity v kruzích více méně zesvěeenýoh. V no
vinářských kruzích se o tom hodně mluvilo, i když se o tom příliš nepsalo. 
Každý z nás věděl něco, ale nemohl to dokázat.

Na Venek vypadala jeho věc dooela jednoduše.Všechny politické strany 
stály po prvních měsících popřevratových před značnými problémy, jež v něk
terých stranách vedly ku krutým krisím, projevujícím se na veřejnosti roz
tržkami a prudkými polemikami, v jiných pak postupným odstraňováním starých 
a zdánlivě nebo skutečně zasloužilýoh pracovníku.Bylo to jen pochopitelné. 
Vševhny strany měly programy z doby rakouské. Na nový stát nebyly připraveny. 
Válka odstranila aktuálnost programů a všechno úsilí se soustředilo na 
obranu národních zájmů. A dosažení samostatnosti přineslo tolik nepředvída
ných a praktickýoh úkolů, Že nebylo času na přemýšlení a když tJv k přemýšle
ní a vnitřní stranické diskusi došlo, objevilo/se ve všech stranách bez 
rozdílu značná rozmanitost názorů. Každá strana měla svou "lavici*,"pravici* 
a "střed" a kromě toho i mnoho jinýoh názorových směrů a skupinek.

Republikánská strana vypadala po této stránce nejsolidněji a nejkonsoli- 
dovaněji, ale i ona měla své značné problémy. Značná část přívrženců nesla 
těžce opuštění čistě stavovské základny,ze,jména, když první doby přinesly 
mnohá socialisační a socialistická opatření, jež konservativní zemědělský 
volič přijímal s nechutí,odporem či alespoň s nedůvěrou. Zásada účastnit se 
každé vládní koalice, al ji stojí v čele kdokoliv, nebyla každému dobře 
srozumitelnou. A tak nepřekvapí,že se kolem dr. Milana Hodži seskupili kromě 
Slováků /také radikálněji pravicoví zemědělští pracovníci,že vlivný agrární 
pohlavár Balík.který se o mnoho let později stal šéfem agrárního tisku, 
hrál zde význačnou úlohu. Byla tu ijlevice, k níž z novinářů patřil Karel 
Palant a dr. Loskot, kolem nichž se seskupovala mladá agrární inteligence.
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Dnes je ovšem nesnadno vzpomenout na problémy, jež byly vybojovány v 

diskusích mezi různými směry ve straně. V těohto diskusích hrál však velmi 
důležitou úlohu posľL Prášek, statkář ze Řivna. Prášek byl představitel 
bojovného konsertativního křidla strany a netajil se svou nechutí k tomu, 
co toto křídlo považovalo za nestatečný oportunismus vedení. Prášek se 
stal také jedním z prvních kritiků presidenta Masaryka a jeho hlavního 
pobočníka dr. Edvarda Beneše. Bylo v tom hodně osobní nechuti,! k$yž nespor
ně úlohu hrály i některé zásady,jejichž probojování bylo zfltím předčasné 
a proto mělo málo naděje na úspěch.

Ve svém snažení byl Prášek handikapován nejen tím,Že veřejnost nebyla 
dosud ochotna dívat se kriticky na presidenta republiky,jemuž byl dán 
titul "Osvoboditel",ba že se i zdráhala dívat se kriticky na ministra 
zahraničí, jehož obliba bvla «ašfcrx sice vždy nevalná,ale o jehož vynikají
cích znalostech zahraniční politiky a jeho prozíravosti dosud sotva kdo 
poohýboval a pokud tak činil, z opatrnosti to veřejně nepřednesl. Jeho 
handikapen bylo také, že feymlíyŽ^rakouským ministrem a co horšího,že si 

vymohl při svém odstoupení zvýaené požitky.Rakouští ministři dostávali 
výslužné, bez ohledu na to, jak dlouho sloužili. Je znám případ,že Rakousko 
mělo jednoho ministerského předsedu přesně dvacet čtyři hodiny a samozřejmě 
tato služební doba stačila k tomu,aby xk mu zajistila výslužné,určené 
pro ministe/rské předsedy. Rakousko měla však dva druhy odbytného pro 
odstoupivší ministry. Jedni byli"ministři vo výslužbě" a dostali normální 
výslužné. Druzí pak,zvláště oblíbení u císaře, byli "ministry mimo službu", 
tedy jaksi na dovolené a dostávali plný plat bez ministerské práoe. Posla
nec Prášek, jediný z českých politiků dosáhnuvších v monarchii minister
ské hnodnosti, si zajistil zařádění do této kategorie. Zazlívali mu to za 
Rakouska a ovšem ještě více za republiky nejen političtí odpůrci,ale i 
členové jeho vlastní strany.

K tomu se pojilo,že Prášek upadl v podezření,že si z politické činnosti 
učinil výnosnou Živnost. Mluvilo se o různých jeho korupčních činech. 
Dies nemorrk si vzpomenout co se mu vytýkalo a také nemohu říci nic o tom, 
zda to bylo právem či neprávem. Stejně nemohu říci nic o tom,jak pro
pukla/ jeho aféra.Pamatuji se jen,že se president Masaryk proti němu 
příkře postavil při jednom jednání o rekonstrukci vlády a znemožnil
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aby se Prášek znova stal československým ministrem.

Prášek z toho vyvodil důsledky. Postavil se příkře a otevřeně proti 
Masarykovi a když vedení strany mu neposkytlo podporo,ale naopak posta
vilo se proti němu,stranu opustil a založil si vla stní stranu. Mýslím,že 
ji nezval konzervativní. A připravoval kvapně založení vlastního deníku, 
který se měl nazývat "Napravo*.

Prášek vládl značnými hmotnými prostředky a mohl deník snadno založit. 
Jedinou potíží bylo získat pro list vhodné novináře,protože, jak jsem 
opětovně vyložil, v onu dobu byl naprostý nedostatek zkušenýoh, či ales
poň částečně zkušených novinářů.Ne tento nedostatek Prášek prohrál svou 
kampaň,protože se mu nepodařilo získat nikoho z agrárního tisku a musel 
brát zavděk s tím,co se mu podařilo sehnat.A oo sehnal, nebyli ani 
zapracovaní novináři, vynikájíoí odbornými znalostmi a schopnostmi,ale 
ani lidé obstojného charakteru.

Jednou z hvězd chystaného listu byl pan Hádecký,který se ometal okolo 
"Öasu".Byl poněkud příbuzný se šéfredaktorem Ladislavem Kuntem ,jenž 
chvíli kolísal, neraá-li Sádeckého přijmout do redakce,ale pak se rozhodl, 
že mu povaha tohoto mladého muže nevyhovuje. Hádecký,který se později 
dostal do katolického tisku a pak z novinářství docela zmizel,dokázal 
svou činností v Práškově tiskovém podniku,že starý Kunte jednal moudře.

Všechno bylo připraveno k vydání listu, redakci si vybrala na hodně 
dlouho dobu předem zálohy na plat,načež,když mělo vyjít první číslo, 
oznámili "redaktoři *,!?&•■ ž^joc na jatí,že nebudou pro něho pra o ovát. Tisko

vá akoe Prášková skončila fiaskem a tím byl také konec jeho politiaké 
akce.

Veřejnost přijala tento konec jako dobrý vtip,ale v novinářských 
kruzích,Práškoví nijak ne nakloněných,podivný postup Práškovýoh tisko
vých zaměstnanců vzbudil značné pohoršení.V českém tisku,přes všechny 
jeho nedostatky,panovaly dosud staré tradi oe, požadující na novináři 
naprostou čestnost a pokud se mohu upamatovat, nesetkal jsem se ani s 
jedním novinářem,který by byl schvaloval postup Práškových zaměstnanců. 
Kolegové,kteří odmítli výhodné nabídky na dobře placená místa v redakci 
Prášková listu považovali, stejně jako my ostatní, čin těhhto lidí za ha
nebný. Kdo nechtěl pro Práska pracovat nemusel přijímat od něho zaměstná-
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ní a P9níze,ale kdo tak Slnil a odepřel pak práci,za kterou byl zaplacen, 
jednal nečestně a poskvrnil pověst novinářského stavu. A tam,kde šlo o 
novinářskou čest, přestaly všechny politické a názorové rozdíly. Zde jsme se 
všichni shodli.

Znal jsem Sádeckého hodně povrchně,ale krátce po fiasku"Naprava" jsem 
ho potkal v kavárně a ptal se ho, oo se vlastně stalo a proč se to stalo.

Sádeoký se snažil o celé věci mluvit jako o dobrém vtipu. A když mu dr. 
Kysela, kolega z českého slova, řekl drsně, že takové vtipy,které vrhají zxk 
ošklivé světlo na celý novinářský stav, nejsou přípustné a že každý,kdo se 
toho zúčastnil, si zavírá cestu do novin a zejména do novinářských organlsa- 
oí,začal S-'deoký líčit celý případ jak záslužnou akci politickou proti 
zrodu pravicového nebezpečí a oháněl S8 tím,Že tato skce se nezrodila v 
mozcích tiskových zaměstnanců Práškových,ale že za ní stojí osobnosti 
velmi vážené a význačné. Jejich jména,poohopitelně, necht*! prozradit.

Z okolnosti,že šéfredaktoři novin nebyli ochotni připustit,aby tato 
stránka případu byla zkoumána hlouběji tiskem, jsme postupně nabyli přesvěd
čení, že na tvrzení pana Sádeckého něco je a že na redakoe byl vykonán 
nátlak, aby věo přešly mlčením. Postupné se začaly sířit pověsti,že Práškoví 
tiskoví zaměstnanci byli honorováni nejen od něho,ale také z ministerstva 
zahraničí, aby v pravý čas podrazili nohy podniku,který hrozil se stát 
některým skupinám hodně nsgžx nepříjemným.

Případ nebyl nikdy důkladně prozkoumán a zůstaly jen dohdáv. Přispěla k 
tomu okolnost,že se tento zásah zdál neuvěřitelným,poněvadž dosud nebylo 
známo,že podobných zásahů bylo více.A k^yž se pak již ukázalo,že minister
stvo zahraničí používá svých disposičních fondů k vnitropolitickým plet4chám, 
obrátila se, docela poohopitelně, diskuse k novým případům a nikdo nevzpo-

TI Amíňal na tento první-xafex první- pří pad,kdy politickému odpůrci byly zá
keřně podraženy nohy a při tom použity státní peníze.

Není pochyby,že republika o nic nepřišla,když "Napravo" nevycházelo a 
Prášek zapadl v politiokém propadláti. Ale metoda boje proti němu byla nechut
ná a kromě toho nebezpečná. Jako byl případ Hryzbylův,Modráčkův a Hadcův 
počátkem nebezpečné a protiústavní praxe volebního soudu,tak byl i Práškův 
případ počátkem podivné praxe ministerstva zahraničí,jemuž s jídlem přišla 
chuí. Proto je potřebí i tento zapomenutý případ připomenout.
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Pozemková reforma v Československu

Jednou z nejdůležitějšich a nejdalekosáhlejších sociálních reforem, 
provedených v československé republice, byla pozemková reforma,jež se 
stala později předmětem mnoha sporů. Budiž hned řešeno,že to nebyla reforma 
sama,jako některé body jejího provádění.

Reforma sama, to jest vyvlastnení nadbytečného pozemkového majetku za 
náhradu a přidělení tak získané zemědělské půdy malým mzdurík rolníkům a 
bezzemkůsn, byla celkem věoi nespornou. Nebyla také jen požadavkem agrár
ního hnutí. I strana tak výjrrazně městská, jako národní demokracie měla 
pozemkovou reformu ve svém programu,jak tomu nejlépe nasvěduje sborník, 
který pro tehdy ještě státoprávní demokracii vydalo křídlo Hajn,Sokol, 
Sis a Iukavský. V tomto autoritativním sborníku,do něhož přispěli pro
gramovými Écsahscxxx statěmi snad všiohni význační vůdoi strany, je požada
vek pozemkové reformy stavěn hned vedla požadavku osmihodinové doby pra
covní.

Z dřívějších dob byly v Čechách a na Moravě obrovské latifundia. Tak 
na přiklad rodina knížat Schwarzenbergů vlastnila plnou jednu třetinu 
zemědělské půdy v jižních Čechách. V míře menší sioe, ale přece jen děsi
vé, měly obrovské statky některé šlechtické rody, některé klášetry a 
církevní instituce, stejně jako někteří občanští finanční magnáti.I když 
č.-eský venkov nebyl tak zbědovaný, jako na příklad haličský, nebo v dědič
ných zemích rakouských, přece jen zde byl značný hlad po půdě a ve vesni
cích bylo mnoho bezzemků, nebo zemědělců, jejichž pozemkový majetek byl 
tak malý, že se blížili pojmu bezzemků. Odčinit
v rozdělení půdy bylb nezbytným úkolem moudré státní politiky.

Celkem nesporné bylo,že půda vyvlastnená má být zaplacena původním 
majitelům. Spor byl jen o výši náhrady a o způsobu placení této náhrady. 
Základní úmysl,že náhradu mají zaplatit noví nabyvatelé půdy narážel na 
potíž,že totiž má-11 se půda dostat potřebným, je potřebí jim poskytnout 
úvěry,aby ji mohli zaplatit.Nemělo smyslu vyvlastňovat půdu,aby se dosta
la do rukou spekulantů,kteří měli potřebné prostředky.Byla tedy volena 
forma dluhopisů,jež by uhradily splátky nových majitelů půdy.Některé 
radikální skupiny vyčítaly tomuto řešení,že bylo příliš štědré k původ- 
ním^majitelům. Mám dojem,že opak byl skutečností a Že mnoha zbytečným 
stížnostem by se bylo předešlo,kdyby nebyl brán tak značný ohled na
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socialist1aké radikály, na malozemědělce nsaDtax neochotné platit a na sxxkrx 
opatrovníky státní pokladny. Nelze tvrdit,že odškodnění bylo příliš štědré, 
i když nebylo zase tak lakotné, jako se to snažili prokázat někteří posti
žení.

Proti parcelaci velkostatků a panství byla ovšem jedna námitka: byly obavy, 
že malé, a střední hospodářství takto vytvořená, nebudou dost výkonná a že 
republika, jež byla do pozemkové reformy víc než soběstačná v oboru produkce 
potravin a krmiv, bude nucena nyní dovážet. Týto námitky a obavy, teoreticky 
jistě náležitě zdůvodněné,přehlížely vystokou vyspělost českého venkova, 
jehož Intensivní hospodaření dokázalo nahradit úbytek axtensivního hospoda
ření.

Provádění refomy bylo svěřeno zvláštnímu Pozemkovému úřadu,který se do
stal jaksi samozřejmě do sféry agrární strany. Bylo to trochu nemoudré a 
republikánská strana měla troohu méně horlivě uplatňovat svůj vliv v tomto 
ústavu, sloužícím zemědělskému lidu.Byla by se tak uvarovala výtky korupce, 
jež byly celkem nepodložené,ač není pochyby, že při tak značném aparátu 
a tak velikém množství rozdělované půdy muselo občas dojít k nSttsiým ne
správnostem.

Mnoho námitek bylo proti této reformě vzneseno našimi německými a maďar
skými spoluobčany,kteří v tom viděli akci na počeštění pohraničních krajů 
republiky. Od vydání zákona o pozemkové reformě až po dnešní časy jsme mohli 
čisti takové stížnosti a dosud, se vyskytují v šovinistickém německém tisku. 
Faktem ovšem je,že pozemková reforma postihla české, německé i maďarské aajit 
ýele a český ah by^o ^poměrně více, než těch druhých. Takových latifundistů, x 
jako byl německý kiŠtnr v Teplé, nebylo mezi Němci příliš mnoho,ale čeští 
Schwarzenbergové vydali za všeohny. Přebohaté kláštery,jako strahovský,arci
biskupství olomoucké a pod. ,to všechno byli čeští majitelé,je jichž pozemky 
připadly pochopitelně především místním zemědělcům, tedy Cechům, nebo na 
Podkarpatské Rusi tamnímu obyvatelstvu. Ta to agitace proti pozemkové reformě 
přehlíží záměrně fakt,že personálně mezi Čechy a S’ováky,stejně ovšem jako 
mezi Rusíny , bylo mnohem více zemědělců, než lidí za
městnaných v obchodě, živnosteoh a průmyslu.

Mnohem účinnější byla námitka proti tak zvaným “zbytkovým statkům* a 
Jeden oas označení "zbytkový statkář* mělo nepěknou příchuť kořistnictvl. 
B7I0 to stejně nesprávné,jako nespravedlivé.
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Velké štetky měly pochopitelně vedle množství pozemků 1 hospodářské 

budovy, často i velké mlékýrny a pod., jež nemohly hospodárně existovat 
s malým rozměrem zemědělské půdy. Proto byly kolem tšohto budov vytvořeny xžt' 
větší statgy, jež se ovšem nijak nerovnaly někdejším vsJfcamtetkM velko- 
statkůn e prodány Hdera, kteří měli na to peníze a také vili na těchto 
zbytoích př velikých usedlostí hospodařit. Je poohopitelné,že omezený po
čet těchto zbytkových abatafci statků byl nápadnější, než obrovské množství 
rozdělané půdy a že bylo poměrně snadno zjistit jména nabyvatelů.Vyrostla 
pověst,že zbytkový statek je prostředkem k snadnému zbohatnutí a že získat 
zbytkový statek je možno jen prostřednictvím protekce,zejména politické. 
Snad byly i takové případy,ale zemědělství, velké, střední i malé, ač v 
republice prosperovalo, nebylo nikdy a nikde zdrojem velkých a zejména ne 
snadných příjmů.Mnohem výhodnější,výnosnější a snadnější metodou zbohatnutí 
bylo dostat se do správnímk rady některého prosperujícího průmyslového 
nebo finančního podniku. Ne jeden zbytkový statkář,který se pustil do tohoto 
podnikáni bez patřičných vědomostí, na to těžce doplatil. Ani ve zbytkovýoh 
statoích nelátali pečení holubi do úst.

Jtozemková reforma,ač způsobem svého provádění se stala stálým předmětem 
polemik, sporů a nevraživé závistivosti, byla důležitým a prospěšným 
činem. Jistě nebyla bez vad a nedostatků, ale žádná politioká a hospodářská 
akce není bez závad a nedostatků. Nicméně, sanace venkova znamenala pro re
publiku víoe, než si kdo dovedl na počátku představit. Co mělo být činem 
sooiální spravedlnosti se stalo sloupem bezpečnosti a klidu v repůblioe. 
Zemědělci jsou - snad trochu neprávem - považováni za živel konservativ»! 
až i reakční.Jiitě jsou živlem konservujícím, nepodléhajícím tak prudkým 
výkyvůs nálad, jako obyvatelé měst,zejména pak měst velkýoh.Jejioh hospo
dářské zabezpečení znamenalo vytvoření širWcýoh vrstev nÄäžha nižšího 
středního stavu,navyklého pečlivě uvažovat každtý krok. Zatím, oo sousední 
země se otřásaly matky politickýoh křísí, československá státní politika, 
přaé všeohny politické spory a občasné mírné výkyvy do prava nebo do leva, 
vyvíjela se klidně a soustavně*Nebylo náhlých zvratů,ale pevná kontinuita, 
zabezpečená tím, Že nejsilnější složka ve státě,totiž zeměděloi, chtěla 
mít klid a pokoj,odmítala kvapné zvraty ,ale požadovala vývoj krok za 
krokem.
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Český zeměděleo, na rozdíl od zemědělců sousedních zemí, nebyl ani za

bedněným a zaostalým reakcionářem, ani nebyl radikálním bouřlivákem. Zatím, 
co na příklad agrární strany všech slovanskýoh zemí, zastoupených v Agrární 
internacionále, se dalo považovat za strany hodně ''levicové” a agrární 
organisace v zemích německy siwBaBÍsůi mluvíoích se dalo považovat za hodně 
"pravicové", naše agrární strana představovala solidní střed. Zajisté, i ta 
strana měla své ohyby a dopouštěla se mnohýoh pošetilostí - za oněch Sasů 
jsem o tom toho mnoho napsal v mnoha polemikách s ní a jejím tiskem- ale 
s odstupem doby,kdy zapomínáme na malichernosti a myslíme jen na podstatu, 
musíme říci, že jako agrární strana za Bakouska a prvníoh let republiky 
přispěla k vzdělání venkova - všeobecnému i politiakému - tak zemědělský 
lid,podpořený pozemkovou reformou, jež mu umožnila ne sice pohodlnou,ale 
uspokojivou existenci, ovlivnil svým klidem tuto stranu, jež na svýoh bodrách 
nesla především odpovědnost za vnitřní život republiky. Stabilita republiky, 
kH a který udivoval okolní svět u srovnání se vzrušeným kvasem u sousedů, 
je do značné míry dílem této strany a stejně do značné míry moudrého opatření, 
jímž byla pozemková reforma.
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.Záplava noyých_náboženských společností

Vznik československé republiky vedl k značnému uxnimisáx uvolnění ná
boženských poměrů v národním společenství. Přes rozvíjející se kulturní 
boj zůstala katolická oírkev největší a nejpočetnější,ao ne nejvlivnější 
náboženskou společností. Ale se ztrátou úřední podpory,zpravidla docela 
protiústavní, ztratila katolioká oírkev možnost zatlačovat do ústraní 
jiné náboženské společnosti. Ač i nadále zůstal český národ formálně kato
lický, oírkev byla v defensive a ne v ofensivě.

Jaktioké zrovnoprávnění všech náboženských směrů -včetně nenáboženskýoh 
a protináboženských^ vedlo k vzniku bezpočtu nových náboženských společ
ností. Ne jnápa dně jší z nich byla církev československá, vzniklá z reformní
ho hnutí katolického duchovenstva, jež se stala vedla katolické oírkve 
nejpočetnější, i když zůstávala daleko za církví, od níž se odtrhla. 
Církev oficiálně navazovala na husitství,ale její nauka byla podivnou 
sněsioí reformního katolictví, evengelictví a Valmi neformálního nonkonfor- 
mismu. Vysoký hodnostář anglikánské církve, & nímž jsem se sešel po skon
čení druhé světové války, který sledoval pečlivě náboženský vývoj v zemíoh 
za Železnou oponou a byl jedinečně informován o všech církvích a sektáoh, 
charakterisoval tuto ciťkev formulí»kterou bylo často slyšet na xacjšk vojně: 
"to není církev, ale spolek".

Zřejmě to pociťovala značná část příslušníků této církve,oož se proje
vilo roztržkou mezi "liberálním" oficiálním směrem a konscrvativnějším, 
který ustavil šš československou církev pravoslavnou pod vedením Gorazda 
Pavlíka,který se stal jejím prvním biskupem, vysvěoeným jugoslávskou 
pravoslavnou církví a pak,když oírkev dosáhla autokefálnosti,jejím prvním 
patriarchou. Za naoistického teroru po zavraždění Heydrioha byl Goradd 
Pavlík Nšmei popraven. Po tak zvaném osvobození byla oírkev podřízena 
moskevskému patriarohátu a stala se pobočkou postátněné pravoslavné církve 
v Sověttkém sva zu.

0 dědictví po husitství byl v nekatolickém táboře dosti značný spor. 
Malé církve, luteránská a kalvínská, se sloučily v jednotnou církwv 
českobratrskou,ač s učením českých bratří neměly mnoho společného. Skuteč
né zbytečky českobratrství se přejmenovaly na Českobratrskou jednotu 
Chelčického. Můj švakr,dr. Slavomír Daněk, než se stal profesorem na Husově
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fakultě teologické při Karlově universitě v Praze, byl farářem této církve 
v láb štátu.

Vedle těchto starousedlvch náboženských společností se objevily nové,do
sud v českýoh zemích a S na Slovensku nezastoupené,alespoň ne znatelnou mirou. 
Všechny zahraniční oírkve a církvičky se snažily využít náboženské svobody 
a proniknout do republiky. Objevili se zde i Mormoni,kteří ai zřídili kostel 
v ILitné ulici v Praze a jakýsi pan Brikcí,který si -nevím zda právem Si ne
právem - přisvojil titul "hadži" začal organisovat u nás mohamedánskou víru. 
I ta měla v Praze mešitu.

Také dr.Alexandr Batěk,který za války začal kázáními na Staroměstském 
náměstí hlásat určité morální zásady,založil na konec církev unitářskou,jež 
přes všechny otřesy doby dosud existuje. Baťkově náboženské společnosti se 
dostalo značné podpory z okolí presidenta Masaryka,protože paní Masaryková^ 
byla přísnou unitářkou. Ovšem,pokud jsem o poměrech mezi unitáři informován, 

američtí unitáři jsou velmi přísnou evangelickou sektou,kdežto Baikova nábo
ženská společnost pěstovala věrouku velmi mlhavou. To snad ji uohránilo od 
komunistické persekuce.

Vedle přímých náboženskýoh společností se zde objevilo několik institucí, 
založených na náboženské základně. Především,pod patronanoí prof. dr. Emanuela. v v
Hádla a za xhcth vydatné podpory z okolí presidenta Masaryka, byla založena 
v Praze a patrně i v jinýoh místech republiky Y. M. C. A. a Y. W. C. A (sdružení 
křesťanských mladýoh mužů a sdružení křesťanských mladýoh žen). Vydávaly 
společné ’’Křesťanskou revui". Ačkoliv obě organisaoe sledovaly mnohé prospěš
né praktické účely, jako zřizování svobodáren p^o samostatně žijící mladé 
muže a ženy a jako klubů pro mladé lidi,jejich anglo-amerieký ráz nebyl na 
prospěch jejich rozšíření. Veřejnost v republice byla orientována románsky a 
ač uctívala Británii a Spojené státy, jejich mentalita nám byla sdtx cizí 
a nepřístupná.

Tato odlišnost ve způsobu života a myšlení se projevila nejvýrezněji, 
kčtyž Armáda spásy učinila pokus zapustit koceny v republice.Každý byl ocho
ten uznat její dobré záměry,ale pro širokou veřejnost byle "armáda špásu", 
směšná svými uniformami, svým divadelním vystupováním ne ulicích a náměstích.
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Střízlivě založenému Šechovi připadala dryáčnicky, její shromáždění připomína
la spíše cirkus než náboženská shromáždění, nebo seriosní sociální práci. 
Organisátoři Armády spásy postupovali docela nopsychologicky, bez znalosti 
poměrů i domácích našioh metod.Tsaohno dobré, oo tato společnost podnikala, 
prováděly u nás již dávno organisaoe jiné a to způsobem mnohem diskrétněj
ším a proto účinnějším. Jistě nebyla u nás odstraněna potřeba organisaoe, 
jež by pomáhala těm nejubožejším a vedla tažení proti zločinu, hříchu a 
opilství. Ale vynaložená energie nebyla v žádném poměru k dosaženým výsled
kům. Solidní akce, prováděné na příklad různými společnostmi abstinentími, 
pro pomoc propuštěným trestancům a prostitutkám, finanoované většinou 
zednářskými lóžemi,ač méně veřejně prováděné, měly výsledky mnohem větší a 
trvalejší.

Závislost Armády spásy na angliokém vedení znemožňovala změnu v metodách 
práce- pokud takováto změna byla ovšem možná - a tak došlo i zde k roztržce. 
Spisovatel Eradáč-Nešárecký s několika druhy se odtrhl od Armády spásy a 
založil čistě československé její vydání pod názvem"Božíoh bojovníků". Z 
neznámýoh důvodů jsem byl pozván na ustavující schůzi této skupiny,jež se 
konala v paláci Lucerna v místnostech Theosofiaké společnosti a byl jsem , 
hodně k svému překvapení zvolen do pomocné komise,jejímž účelem měla být 
propaganda. Protože do komise bylo zvoleno několik jiných kolegů novinářů, 
nemohl jsem odříci,ale pro nával práce a nedostatek skutečného zájmu jsem na 
sohůze komise nechodil a o osudech těchto "Božích bojovníků" docela nic 
nevím. Patrně i tato reformovaná společnost byla české veřejnosti příliš 
divadelní.

Kromě těohto společností jsme měli několik skupin spiritietických,theo- 
sofickou společnost a pak antnoposofickou společnost,organisavanou stoupenoi 
dr. Rudolfa Steinera,který reformoval nauku theosofů a poohopitelně byl v 
nepřátelském poměru s mateřskou společností. Btjla zde i skupina budhistů 
a jeden z mých přátel, generál Kamil Holý ,byl (kromě u abstinentů a vegeta
riánů) také u společnosti,jež převzala nauky mazda zdánu. Půjčil mi o tom 
knížku,ale na tuto víru mne nedostal.
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Rtioh na poli náboženském i protináboženském byl tedy velmi značný, 

ale česká veřejnost zůstala ve své drtivé většině po této stránoe hodně 
nevšímavá. Byla však také hodně tolerantní a neměla námitek, aby si každý 
hledal svou pravdu a svou spásu vlastním způsobem.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 1074



6o
Pamětní dny

Československá republika rozmnožila počet oírkevníoh svátků,poskytují cích 
prsou jícímu lidu a školákům množství dnů odpočinku. Odborní národ nhnrtpnrlář^ 
občas reptali a poukazovali na hospodářské škody způsobené ztrátou praoovníoh 
dnů, ale jako obvykle, odborníoi zapomínali, že člověk není mašina a že odpo
činek přispívá také k zvětšení pracovního výkonu. Je otázkan, zda dělník za 
dob,kdy se pracovalo dvanáct hodině denně, dokázal takový pracovní výkon, 
jako později za osm hodin.Odpočinek je prostě důležitým činitelem v pracov
ní zdatnosti a zdraví lidu. Nemyslím,že počet svátků a pamětních dnů byl naším 
neštěstím.

Je dooela přirozené, žs se svátečním dnem stal den převratu, 28. říjen. 
Tento den, jehož oslavy nemohla vykořenit ani komunistická dnešní vláda, 
takže musela jej přejmenovat na den "znárodnění",působí dosud magickým vli
vem na českou mysl, i když dávno již zmizela svoboda,kterou nám ten den 
přinesl.

Jaksi automaticky se stal svátečním dnem i 7.březen, den narozením Masa
rykových. Byl v tom kus vděčnosti,jež na neštěstí zabíhala až do nezdravého 
byzantinisrnu,ale dokud byl Masaryk živ, nebylo žádným neštěstím,že tento 
den byl zvolen,aly se projevila vděčnost k vůdci zahraničního odboje.Nezdá 
se ovšem,že by tento čten měl zůstat trvale každoroční slavnostní událostí. 
Patrně bvchom měli vzpomínat Masarykových narozenin v delších obdobích a 
pamatovat ovšem i na jubilea ostatních velkýoh mužů našeho národa.

Ustavíoným zdrojem sporů a nekonečných novinářských polemik byl církevní 
svátek Jana Nepomuckého. Již od časů Jakuba Arbesa byl veden útok proti tomuto 
svátku. Odpůrci Jana Nepomuckého,jako patrona českého národa, dovozovali, že 
Jan Nepomuoký nikdy nežil a že se stal světaem a národním patronem,aby zastí
nil památku Mistra Jana Husi. Již před válkou bylo vedeno veliké tažení 
proti tomuto světci,na jehož obranu napsal profesor Josef Pekař,že nebyl 
víoe vymyšlený, než ostatní katoličtí světci. Očekávalo se,že za republiky 
ustane jeho oslava pražskou obcí,jež v jeho den vypalovala ohňostroj, veliká 
to událost nxísŽm dětství.Kult Jana Nepomuckého byl za republiky velmi chabý, 

ale ohňostroj pokračoval. Oficiálním vysvětlením bylo,že je to na pooeftT 
každoroční Hospodářské výstavy,na níž se do Prahy dostavily tisíce zemědělců.
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Problémem bylo oo s Ižisem na straně jedné a svátými Cyrilem a Metodějem na 

straně druhé.Nálada nebyla rozmnožovat počet církevních svátků,ale s hlediska 
národního nebylo opravdu důvodu stavět se proti těmto dvěma církevním věro
zvěstům,kteří napomáhali osamostatnění oírkve od němeokýoh vlivů. A považovalo 
se za samozřejmé, že republika vzdá trvalý hold Husově památce a že jeho den 
se stane svátečním dnem.

Bozpačitost vlády, jež se snažila vyhovět veřejnému mínění a při tom se «k 
vyhnout všemu, co by mohlo mít za následek prudký konflikt s katolickou 
církví, hledala východisko, jož mělo vyhovovat zásadě,aby se vlk nažral a 
koza zůstala celá, šalamounský jakýsi duoh přišel na nápad opravdu originál
ní. Ne svátek, ale "pamětní den”, ne jen den Husův,ale i Cyrila a Metoděje. 
A tak jsme byli oblažení dvěma pamětními dny současně. Ehe 5,července byl 
pamětní den Cyrila a Metoděje a dne 6. července byl pamětní den Mistra Jana 
Husa. Bylo to ábéíře vymyšleno,aby všichni byli spokojeni a nikdo si nemohl 
stěžovat.Katolíci dostali solunské věrozvěsty,ti ostatní dostali Mistra Jana 
riU3a.

Jako obyčejně, každá velikost chytrost má v sobě znaky hlouposti a každá 
oportunistická nestateonost má následky docela jiné, než bylo zsnýšleno. 
Katolíci těžoe nesli,že k jejich světcům byl připojen Hus,který oficiálně byl 
pro ně dosud kacířem. Ctitelé Husovi byli nespokojeni, že His byl postaven 
na roven solu&iflkým věrozvěstům, žc jeho den je jen pamětním dnem a že vláda 
poctu Husovi kompensoval8 úst”pk^m Husových nepřátel. A tak se stalo skoro 
tradicí, že Husovy oslavy začalý již dne 5» července. V předvečer Husova dne 
byly zapalovány hranioe a 6. července sejpak konaly další oslavy. Hus tak dostal 
dva dny. Nebylo to tak myšleno,ale stalo se to tra dici.Mohlo to být ponaučením, 
že přehnaná opatrnost je stejně nebezpečná,jako nedostatečná opatrnost. Husovi 
to neublížilo, ale bylo to trochu nespravedlivé k solunským bratřím,kteří 
si zasluhovali něco lepšího.
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Církev a stát

S katolické strany jsme slýohsli často,že Československá republika zaují
mala nepřátelské stanovisko ku katolioké církvi a utiskovala ji. I v exilu 
můžeme nalešti v katolickém tisku takovéto stížnosti. Jsou však dooela neopráv
něné,! když nelze tvrdit,žs československé vlády postupovaly vždy moudře 
a rozvážně xhjcsck v církevních záležitostech,jako ostatně nelze tvrdit,že 
by církevní autority postupovaly vždy moudře a rozvážně tem,kde šlo o stát, 
jeho autoritu a jinověrce.

Především je potřebí jasně odlišit mezi veřejným míněním v republice a vlá
dami republiky. Velmi často byl postup vlád ve značném rozporu s veřejný® 
míněním právě, pokud šlo o církve a zejména církev římsko katolickov. Vlr.dy 
byly vždy,až na několik drobných případů, k církvím mnohem ohleduplnější, 
než si veřejnost přála.

Kulturní boj,který zmítal republikou po skoro celou dobu jejího trváni, 
byl následkem politické a kulturní výchovy českého lidu z doby předválečné 
a isolaca církve za války, v důsledku zřejmě rakouské i monarchistické orien
tace vysoké hierarchie i většiny vůdců toho, oo byohom mohli nazvat politic
kým katolicismům. Ač na straně odpůrců církve byli různí radikálové,kteří 
přišli s požadavky přehnanými, drtivá většina českého lidu by se byla spo
kojila s provedením odluky oírkfre od státu. To byl požadavek všeoh českýoh, 
později československých politických stran,s výjimkou ovšem stran katolických.

V prvních leteoh republiky byla odluka také oficiálním programem vlád, 
ale nikdy nebyla provedena & vlády byly nedoslýchavé,když jim byl tento 
požadavek připomínán.Vlády se snažily ze všeoh sil vyhnout se všemu, co by 
mohlo být považováno za podporu kulturního boje s jejich strany,ač odluka 
církve od státu znamenala toliko odstranění výsad jedné církve na úkor 
jinověrců a nevěrců. Vláda se dostala do konfliktu s církví a Vatikánem jen 
jednou, V aféře Husových oslov r r. 19?$. President republiky s členy vlády se 
zúčastnili oslav Husových na Staroměstském náměstí a papežský nuncius pohor
šena opustil republiku. Po tři roky byly přerušeny diplomat i ck/é styky s 
Vatikánem,aŽ pak byly obnoveny 1929 dohodou,zvanou "modus vivendi", jež se 
od konkordátu lišila jenom jménem.
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Mírné rozladění způsobilo také,kdy? president Masaryk prohlásil,že 

’’Tábor je náš program" a při jedněch. Husových oslavách dal na Hradě yvvěsit 
husitský prapor. Ale to bylo celkem všechno, co nevlídného se stalo s vládní 
strany.

Podívejme se na zákonná opatření republiky, týkající se oírkevníoh zále
žitostí, abychom zjistili, do jaké míry se republika chovala nepřátelsky 
k římsko katolické oírkvi.

Hned na počátku bylo provedeno legální zrovnoprávnění církví a nábožen
ských společností.Všem se dostalo stejné právní oohrany. Když na příklad 
došlo k roztržoe v římsko katolické církvi a část jejích kněží se přidala 
k církvi československé a pravoslavné, nastal spor o kostely.V nejedné 
ob o i kněz,který změnil oírkev, zabral společně se svými věřícími kostel,v 
němž dosud působil.Veřejné mínění bylo na jejich straně,protože soudilo, 
že kostel patří věříoím a ne oírkvi. Tato argumentace se opírala také o to,že 
ač církevní vrchnost ustanovovala kněze na jejich obroč?',musela tak činit 
ve shodě s místní samosprávou,jež v mnoha případech byla oprávněna si vybrat 
z navrženýoh kandidátů. Úřady však se postavily na stranu církve.Kostely ve 
skoro všech případeoh zůstaly římské oírkvi, často k značné nelibosti většiny 
místního obyvatelstva.

Veřejnost přijala, ne právě nadšeně, diplomatiaké styky s Vatikánem,ač 
uznávala, že je zde potřeba nějaké dohody již proto,aby došlo k nové unravě 
hranic diecésí.Na některých místech totiž se hranice dieoésí nekryly s hra
nicemi republiky a části našeho státu podléhaly autoritě církevních hodnostá
řů v Německu, v Rakousku a v Malarsku. fakt, že diplomatioké styky byly navá
zány a až na období 1925-29 udržovány, je zase dalším důkazem, že at h^ylo 
stanovisko československé veřejnosti jakékoliv,republika jako takové nebyla 
oírkvi nepřátelská.

Mnoho se mluvilo o tom, že ze škol byly "vyhazovány* kříže. Ale v republiee, 
jejíž náboženské složení nebylo již dávno tak jednolité,jak to vynucovala 
privilegia římsko katolioké oírkve za Rakouska, vyly náboženské symboly ve 
školách věcí při nejmenším hodně spornou. Místní samosprávě bylo poneoháno 
na vůli,chce-li kříže ponechat v uěebnáoh, či neohce-li. Za jisté, v někteiýoh 
místech nepostupovali místní činitelé dosti ahlmipi: ohleduplně,ale totéž 
lze říoi o zástupoíoh oírkve.

Nejlepším důkazem,že vlády republiky nepostupovaly nepřátelsky vůči
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cirkvi, byl zákon o kongruo a dotací oh. Ačkoliv některé ftmosti vládly určitým 
majetkem, z něhož mohl být financován příjem duchovních, mnoho z nioh bylo 
docela závislých na příjmu z výkonu různých církevních obřadů, Byly farnosti 
bohaté a byly i velmi chudé. Stát ae rozhlodl poskytnout církvi římsko kato
lické příplatek na kongruu, takže každý kněz měl zaručeno určité existenční 
minimum. Aby se zlomil odpor veřejnosti, jež nechápala,proč místo odluky církve 
od státu má dojit dokonoe k jejímu financování n veřejných prostředků,motivo
vala to vláda jako o*k»ěnu za to, že kneží vykonávají pro stát určité funkce, 
jako je vedení matrik, včetně prováděni sňatků s úřední platnosti.V zájmu 
spravedlnosti se vláda rozhodla neomezit toto opatření jen na církev římsko 
katolickou, ale poskytnout peněžitou dotaci všem uznaným církvím a náboženským 
společnostem jinými. Byl to olomoucký arcibiskup Stojan, jeden z ass^sfBam 
najpopulárnejších církevních hodnostářů republiky,který rmádstmíuifmfonlratonsjaHm 
tóaná po uzákonění tohoto opatřeni s hlubokým pohnutím vyslovil republice 
e jejím zákonodárcům své nejvřelejši diky.

Není ovšem pochyby,že občas došlo k velmi nepříjemným třenicím, jel nemě
ly svůj původ jen v rozladěni z války,na něž se pomalu začínalo zapomínat. 
Byla tu na příklad aféra arcibiskupa ffininám Kordáče,nf? právě oblíbeného cír
kevního hodnostáře, jenž se na oas stal pro národ jakýmsi miniaturním jnučedr 
níkam. Pražský nuncius Marmagi, muž zřejmě ne právě skromný, požadoval na 
pražském arcibiskupu,aby mu koupil a bohatě zařídil z prostředků aroidieoése 
vilu v jednom ze západočeských lázeňských tnÍ3t (nevím již, bylo-li to v 
Mariánských lázních, či v '{áriových Varech. )Kordáč; odmítl a byl z toho kon- 
flik^i jenž měl za následek,že Kordáo byl Vatikánem odstraněn ae svého místa 
a jmenován arcibiskupem v jakémsi pomyslném místě "in partibus infidelium". 
Tato aféra církvi neprospěla,

Zbytečný byl také nevraživý poměr církve k právu občanů, ahtšjí-11, aby 
se jejici^dětmn dostalo náboženské výuky. Za řekou ácýdh dob bylo vyučování 
náboženství povinným předmětem ve školách. Za republiky bylo dáno rodičům 
právo odhlásit děti z náboženské 'výuky. Na tom jistě nebylo nic závadného. 
Nepřátelské stanovisko církvs k tomuto oprávnÄií vedlo jen k ternu,se období 
zápisní do škol se stalo každoročně příležitostí k prudké agita cl,nabáda jící 
dbčany, aby použili tohoto práva a své děti z výuky nábožsr ství odhlásili.

Na Slovensku a ostatně v některých místech historických zemi se objevili 
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kněží,kteří se nata,15.11 svým nepřátelstvím k republice a k jejímu zákonodár
ství, měříoímu stejně všem náboženstvím.Kostely so staly místem, v nichž z 
kazatelny byla hlásána protistátní propaganda. Vláda byla nuoena vydat tak 
zvaný "kazatelnicový zákon", jenž podřídil kazatele stejným trestním ustano
vením, jako jiné řečníky na veřejných schůzích. Vadou toho zákona bylo,Že 
nebyl prováděn SíiíjGůsledně a důrazně a že jeho uplatňování bylo aŽ příliš 

ledabylé.V mnoha případech více přísnosti by nebylo bývalo na škodu.
Závěrem budit uvedeno, že s výjimkou komunistické strany nebylo jedné 

Seská, nebo československé strany,jež by se stavěla zásadně nepřátelsky k 
církvi, i když s výjimkou československé strany lidové (Srámkovy) a sloven
ské strany ludovéfHlinkový) žádná nebyla ochotna podporovat nároky kterékoliv 
církve nebo náboženské společnosti na výsadní postavení. Všechny stýly na sta
novisku, že náboženství každého občana je jeho soukromou záležitostí.Sociální 
demokraté,ač měli svůj bezvýznamný"Svaz dělniokých monistů", měli také své 
sdružení "náboženských socialistů". Národní sooialisté,kteří na počátku uči
nili formální usnesení,že ž’dný jejioh příslušník,zvolený do parlamentu a ji
ných významných zastupitelských sborů nesmí být členem katolické církve, 
brzy na toto usnesení, navržené poslankyní Vránou Zeminovou, docela zapoměli. 
(Dr. Edvard Beneš sxfcx dostal ostatně, když bylo toto usnesení přijato,povo
laní v církvi zůstat. )Národní demokraté nebyli nikdy protlpáboŽenství nebo 
proti církevní. Je jich základní maximou byl "aklerikalisnnis". Republikánská 
strana se stavěla příkře proti výsadám církve a proti politisujíoím kněŽím, 
ale jinak byla k církvi římsko-katolioké neutrální. Či •■mosten ská strana pak 
se o takovéto věci nestarala.často to byla právě ofensiva politisujícíoh kněží 
a zejména 3trany lidové, jež znova vyvolávala kulturní boj a dodávala tak 
argumenty Volné myšlence a podobným organizacím.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 1080



66
Zabrání Stavovského divadla

Protičeská propaganda našich Němců, rozvíjená v Němeoku a v ostatním 
světě od samého vzniku republiky, je plna stížností na ukrutnosti, jež byly 
páchány na Němcích i na křivdách a odstrkování, jemuž byli vystaveni. V této 
propagandě hraje značnou úlohu na příklad zabrání Stavovského divadla, k 
němuž došlo dne 16. listopadu 1920.

Po kruté persekuci, jíž byl vystaven český národ za války a po odstrková
ní, jemuž byl vystaven zejména v pohraničních krajích by smkýnrrain nebylo 
bývalo opravdu divu,kdyby se byl český lid rozhodl pro velmi násilnou pomsti. 
Ale od samého počátku nár-dní naší samostatnosti nabádali všichni odpovědní 
činitelé, politikové,úřady a tisk, aby k pomstě nedocházelo a aby se s Němci 
zaohézelo jako s rovnoprávnými občany státu. Kromě drobných třenic nedošlo 
nikde k násilnostem a střelba v Kadani, když byla potlačována vzpoura vede- 
ná dr. Seligerem a dr. Lodgmannem, byla jedinou výjimkou. Nikde jinde natleía 
německá krev.

Nicméně, klid a pořádek lze udržet jenom tehdy, jestliže obě strany jsou 
oahotny tento klid zachovat.Němci se ani po sjednání mírové smlouvy nehodla
li smířit s novým stavem věcí. Vření v pohraničním území pokračovalo a úxt 
útisk českých lidí trval, i když český lid se mohl již těšit úřední oohraně, 
jež mu byla za dřívvjšíoh dob odpírána.Nepokoja v Praze, jez. vedly k zabrá
ní Stavovského divadla,stejně <Ž-^k přechodnému obsazení Německého domu 

(Kasina),'hirnhalle a některých jinýoh budov německé menšiny v Praze,měly 
svůj počátek v pohraničním městě Chebu.

Bylo to dne 15. listopadu 1920, kdy německý dav zahájil násilnosti i na 
pohraniční území nebývalé. Vyštván předohůdoi nacismu, srocený dav přepadl 
českou školu,tam zřízenou a doslovně ji srovnal se zemí/ft. Děti byly vyhnány 
ze školy. Matce jednoho z dčtí Němci ustřihli copy a pověsili je na pranýř, 
který za tím účelem zbudovali. A k této trofeji přidávali vlasy, ustříhané z 
hlav německých dívek, o nichž se -snad právem snad neprávem- tvrdilo,že 
se baví s českými důstojníky tamní posádky. Na pranýři byl nápis SiffSnxm 

Schandweiber". 0 půlnoci pak zvony daly signál k útoku na Čechy v městě. 
Na ulicích byli přepadáni čeští důstojníci a vojáci.V hotelu "Continental*
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67 
se až do rána dobývali němečtí buřiči na důstojníky,kteří se tam ve svých 
pokojích zatarasili. Výdatnou pomoc jim poskytl syn hoteliérův,který jim uka
zoval, v kterýoh pokojíc® jsou Češi, Davy se snažily dveře vyrazit, vypálit a 
v některých případech zahájili střelbu proti dveřím.

Zpráva o tom se objevila v českém tisku ,ele vzrušení pražského obyvatel
stva vybičoval příjezd uprchlíků z Chobu.Postižení dorazili do Prahy odpoled
ne a ukazovali lidu svá zranění a školní děti z Chebu volaly:"Češi nedejte 
nás" a "Tatíčku Masaryku, ujmi se nás?ľ Příjezd vzbudil rozruch a na Václav
ském náměstí se konal Improvizovaný tábor lidu,na nemáš promluvili agrární 
senátor Thanuel Hrubý, známý menšinový praoovnlk a národně demokratický 
senátor K. St, Sokol. Vzrušení pražského lidu bylo tak značné,že přes všedhny 
výstrahy a napomenutí ku klidu,Pražané sáhli k odvetě. Zabrali "Stavovské 
divadlo",Německý dům, známější v Praze jako Karino a některé jiné němeoké 
spolkové budovy, iteror Demonstranti také přepadli budovy obou německých deníků 
v Praze, totiž "Prager Tagblattu" a fanaticky protičeské "Bohemie".

Výtržnosti v Praze skončily ještě téhož dne.Úřady,podporované tiskem a 
politickými činiteli nestrpěly,aby se v Praze opakovaly chebské události, 
tentokráte postihující N?moe. Odvete byla kratičká, prudká,ale nikdo z Němoů 
nepřišel o život e jak se zdá, nirfc« nebyl ani vážněji, zranění Všechny budo
vy byly zase okamžitě vráceny německým organizacím a institucím, jež jich 
používaly nerušeně až do skončení druhé světové války. Jedinou výjimkou bylo 
Stavovské divadlo.

Toto divadlo,postavené zemí českou, bylo jednou, z památek na germanisaoi 
Čeoh , i současně památným místem, upomína jícím na počátky českého divadla. 
V tomto divadle se v době probuzení,než si národ postavil ze svých sbírek 
Národní divadlo, ťirály se české hry, jež se ovšem musely krčit jako přílepek, 

z milosti trpěný, jen v určitá odpoledne, zatím co scéna jinak byla vyhra
zena jen Němcům a jejich německým hrám. Již od vzniku republiky se ozývaly 
hlasy, požadující vrácení tohoto divadla českému lidu,ale vláda neměla 
mnoho chuti vzít Nnneům toto divadlo a provokovat tak konflikt. Kromř toho, 
česká divadelní veřejnost,ač z historických důvodů měla k divadlu sentimentál
ni citový vztah,byla by bývala dala přednost divadlu docela novému.
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Nioméně lid rozhodl v tomto případě s naprostou konečností.Ještě v den 

zabrání se ve Stavovském divadle hrála "-Prodaná nevěsta" a provedena sbírka 
na postavení nové české školy v Chebu. Každý pokus vrátit Stavovské divadlo 
Němcům by byl narazil na nepokoje v Praze a úřady moudře,ač neochotně,vzaly 
na vědomí vůli rozhořčeného davu.

K tomu ovšem sluší dodat toto. Pražský tisk se ve své drtivé většině sna
žil nezvětšovat význam chebských událostí a ač se netajil pochopením pro 
rozhořčení pražské/ ulice, nabádal ustavičně ku konci srocování, a měl p^ravdu 
málo Ghvály pro samovolné činy pobouřených pražských občanů. Ani zabrání 
Stavovského divadla nebyl přijato tisícem nadšeně a v několika listech se 
objevily kritické články, odíítajíoí tento čin jako neprozřetelný a odsuzujíoí 
zejména to, že pražská ulice se rozhodla trestat pražské Němece za čin Němoů 
v Chebu,ač sotva kdo soudil,že by ti pražští Němci byli lepší těch ohebskýoh. 
Ale aaairaitáx nikdo, ani ti,kteří byli vysooe vzrušeni tím,oo se stalo v Chebu, 
ani ti,kteří hledali pro to omluvu, nbbyli pro soud ulice a samovolné či
ny. Od počátku republikánského Života bylo zásadou zachovat ve státě klid a 
pořádek a všechna vybočení řešit před soudy.

Bylo zabrání Stavovského divadla křivdou na Nšmoíoh spáchanou?Obecně bylo 
známu, že zabrání tohoto divadla,ač nepříjemné a Němci použité k propspandě 
proti republice,přineslo jim mnoho výhod. Německá menšina v Praze, ustavičně 
se zmenšující, protože nepodporovaná již úřady a nezvětšovaná uměle německými 
úředníky do Prahy posílanými, měla těch divadel víc než dost a Stavovské di
vadlo, krom svého prestýžního názvu, nebylo ani zdaleka již divadlem moder
ním, vyhovujícím nové době. Německé divadelní publikum nemohlo udržet všech
na německá divadla v Praze a ztráta Stavovského divadla snsmenale mnoho 
pro ozdravění ostatních německých divadel. Němoi měli v Praze, kromě Stavov
ského divadla, na než měli nárok hodně sporný,ještě velmi moderní "Neues 
Deutsches Theater*’ poblíže Vilsonova nádraží, v Hybernské ulici pak "Kleine 
Bdíme" (myslím,že se tak to divadélko jmenovalo) » divadelní sály v Německém 
domě, v řemeslnickém domě,budově Turnvereinv i v německém studentském domo
vě. A byli rádi,když se jim podařilo zaplnit a při životě udržet "Nové 
noneoké divadlo"
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Nikdo rozumný e slu&iý nebude schvalovat samovolné Siny ulice. Ale 1 po 

tak dlouhé době je potřebí připomenout,že to, oo se stalo, bylo vyprovoko
váno německými násilnostmi v Chebu a Němcům žádnou škodu nezpůsobilo.Němci 
nejen že odmítli nabídnutou jim ruku k smíru,ale nevynechali Žádné příleži
tosti, jež se jim naskytla, ukázat,jak hlúbooe nenávidí Čechy a českoslo
venskou republiku-Na tom se, na neštěstí, dosud nic nezměnilo.
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V německé propagandě,namířené proti Československé republice,hrál vždy
V > «>značnou úlohu stav německého školství. Na neštěstí není po ruce žádná statist!^ 

ka z oněoh dob,jež by byla užitečná pro poznání problémů, před nimiž stála 
tehdejší československá politika,ale také pro vyvrácení agitace,jež až dosud 
pokračuje,zejména v dnešním Německu. Proto je užitečno se vrátit k této otázme 
s hlediska zásadního.

Zásluhou gerwanisujícíoh rakouských vlád bylo německé školství v českýoh 
zemích nadměrně rozbujelé. Pravda,každá škola je užitečná a čím víoe je škol, 
tím lépe a těžko je nazvat přepychem.Nicméně je-li měřeno štědře ba přeštědře 
menšině, jíž v českých zemích byli Němci (a na Slovensku pak Maďaři) a je-li 
hanebně odstrkována většina obyvatelstva, jíž nesporně byli v českýoh zemích 
Češi a na Slovenskí' Slováci, tu lze jistŠ mluvit plným právem o nadmernosti.

Tato nadměmost nebyla dílem jednoho nebo dvou desítiletí. Od těch časů, 
kdy habsburská monarchie projevila jakýsi zájem o vzdělání "nižších* vrstev 
obyvatelštva,školy nejen vysoké a střední, ale z převážné míry i elementár
ní bylyjs německým vyučovacím jazykem,na Slovensku pak s vyučovacím jazykem 
maďarským. Slovákům se až do vytvoření republiky nepodařilo překonat tento 
handikap,Češi krok za krokem si vynuoovali české školství a do velmi značné 
míry si je vybudovali sami, dík ustanovení,že školy patřily do péče obcí 
(obecné,později nazvané národní a měšťanské,pozdější občanské),kdežto střední 
školství patřilo do péče zemí. I když po této strance měli úspěchy velmi 
značné a horečným úsilím dosáhli toho,že čeští žáéi nebyla zanedbáni,paiity 
s Němci do převratu nedosáhli.

Vedle školství, vydržovaného z veřejných prostředků bylo zde velmi počet
né školství xydfflšnoxraH® soukromé a to jak z české tak i německé strany.Ve 
zněmčeném území Čechům bylo odepřeno veškeré školství vůbec,ač v českých 
oboíoh i nepatrné německé menšiny školství měly. Na příklad ve Vídni, ježjjako 
hlavní město habsburské monarchie mělo být domovem všeoh národů soustátí, 
neměla česká menšina, čítající asi půl milionu duší, jediné školy,vydržova
né z veřejných prostředků.V Praze, jež tehdy měla jen půl milionů obyvatel, 
měla německá menšina, podstatně menši než česká menšina ve Vídni, jednu 
universitu, jednu vysokou školu techn;ckou, několik odborných škol,jako na 
příklad Obchodní akademii, několik gvmfcnsií a škol jim na roven postavených,

Německé školství v republice
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několi měšťanských škol a hodně škol obecnýoh, t. j. elementárních.

Za této situace Češi byli nuceni zřizovat školy soukromé a to i v místech, 
jež jako na příklad české Budějovioe měly Českou většinu,ale německou 
obecní správu. (To bylo umožněno podivným volebním řádem do oboí,jejž jsem 
vypsal již při dřívější příležitosti. Tento řád umožnil,že české Budějovice, 
jež volily českého poslance do Smxmksxm říšské rady,protože volba byla 
podle všeobeoného práva, volily německou efe městskou správu,protože volba 
byla podle kuriového hlasovacího práva.) Ůstftední Matice školská,spolu s 
obrannými jednotami, jako 4yla Národní jednota severočeská,a Národní 

jednota pošumavská, zřizovala školy pro české menšiny,jež svou početností 
měly právo na školy vydržované z veřejných prostředků. Ve Vídni se o školy 
staral spolek Komenský. Je jen pochopitelné,že dobrovolné příspěvky,jeŽ 
český lid se značnou obětavostí poskytoval, nestačily ani zdaleka na úkol 
tak značný a počet těchto škol byl naprosto nedostatečný.

Také Němci zřizovali horečně němeoké školství v ryze českých končináoh, 
ne z nějaké potřeby,protože nikde nebyla německá menšina, jíž by byla škola 
jí patřící odepřena, ale ze snahy poněmčit co se poněmčit dalo. Schulverein 
a Bund der Deutschen zřizovali za pomoci n'meckých továrníků tyto školy, 
hlavně pro děti zaměstnanou německých podnikatelů,kteří vyvinuli všeohno 
úsilí, aby násilím - hrozbou výpovědi ze zaměstnání a z bytů - donutili 
české své zaměstnanoe, aby své děti poslali do těohto "přelejváren",aby se 
tam odnárodnily. Psal jsem na jiném místě o stávkách českých horníků v sever
ních Čechách proti těmto odnárodňovaoím akcím a nemusím to zde znova vyli- 
čovat.

Převrat zastihl tedy Něrnčó' ( a na Slovensku a Podkarpatské Rusi Maíhry) 
v postavení velmi výsadním, pokud šlo o školství a Čechy,Slováky a Karpato- 
rusy v postavení značné nevýhody. Bylo jen samozřejmé,že zde musila být 
učiněné náprava a lze říci s pýohou,že se tak dělo,aniž by bylo Němcům 
křivděno. Škoda,že nejsou k disposici stettr.tiky z oné doby. Nalezl jsem 
však zprávu,kterou někdy v listopadu 19 20 vydalo ministerstvo školství a 
národní osvity ve změnách ve školství. Zde jsou vypočteny německé školy, 
jež byly zrušeny nebo omezeny. Uvedu tyto příklady,jak je zaznamenává 
Josef Hůleček ve své knize "První tříletí Československé republiky".
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V Chlumu u Třeboně byla zrušena německá škola,protože měla jen tři žáky,na: 

mezi nimiž byly dvě děti aprávoe školy.
V Příbrami zrušená německá %ola měla ^>9 dští, v Josefodolu 20, většinou 

českých. V ôeškém Vrbnu u českých Ridějovio měla němeoká 3<ola jen 9 žáků, v 
Nové Vsi u Třeboně 12. děti. Celkem bylo zrušeno v čeoháoh 50 němeokýoh škol 
obeonýoh (elementárních), většinou jednotřídek, do kterých docházelo nej
výše 20 dětí. (Budiž zde připomenuto,že ještě v posledních letech republiky 
průměrný počet žáků ve třídě byl vyšší než 4-0 a že ve srovnání s pooéem Žá
ků v průměrné němeoké třídě nižšíoh škol byl vyšší,než v němeokýoh školách.) 
Zrušena byla také německá škola u Panny Marie Vítězné v Praze,jež měla ig 
v pěti třídáoh 28 dětí. Ve většině případů zrušení jedné školy neznamenalo 
zrušení německého školství vůbec v onom místě.

Většinou došlo k sloučení s jinými školami,jako se to stalo s josefovskou 
německou obecnou školou pro chlapce,jež měla v letech 1919 a 1920 44 aábdiríBa 
žáků v pěti třídáoh a dívčí školou, jež měla v pěti třídáoh 42 žákyně. Stejně 
byla sloučena s jinou školou sosním staroměstská chlapecká, jež měla v pěti 
třídách 117 žáků a dívčí, jež v pěti třídách měla 170 žákyň. Na Smíchově bylo 
dřív? 122 dětí v desíti třídáoh, nyní 116 ve smíšené trojtřídce.

Někde byly německé školy přeměněny v české, ale jen tam,kde většina žactva 
byla česká. Tak v Hubenově u Německého Bek Brodu bylo z 22ti dětí 18 českých, 
v No sálově u Mnichova Hradiště 50 českých dětí a 14 německých, v Rodinově 
u Jindřichova Hradce, v Sířejovioích u Lovosic (64 českýoh a 5 němeokýoh ), 
stejně jako ve štikově,kde po převratu nezůstalo ve škole ani jedno němeaké 
dítě, čkoly byly změněny v české v Holasovicíoh na Opavsku, Držkovicíoh,Vávro- 
vioíoh, Jančí, Leskovci, ve Dvořisku a v Hradci. V Kunčioích na Ostravsku zru
šena německá škola,protože se do ní přihlásil toliko jeden žák, v Michálko
vicích 9 žáků, dále v Leskovoi u Frýdku.V Kateřinkách v šestitřídní německé 
škole se šesti pobočkami zbylo z 689 dětí jen 284. nšmeokých. Ve Svinově z 
514 zbylo 50,v ELikovicích ze 150 jen 19»

Je to statistika jen kusá a je škoda,že není možno sehaat číslioe úplněj
ší. Ji stě by se dalo vytknout,že místo rušení nadbytečných němeokýoh škol 
měla československá státní správa se pustit do vybavování České,slovenské 
a karpetoruské většiny stejným nadbytkem škol, jakému se těšili Němci a 
Maňaři. Teoreticky by se to dalo jistě tvrdit 8 vypadalo by to svůdně,ale 
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stát,stojíol před úkolem odčinit zanedbání zaniknuvší monarchie ( a to ne 
pouze v oboru školském) si nemohl dovolit takovýto přepych, československé 
republice, jež věnovala takovou péči svému Školství- museli jane ledacos 
slyšet o marnotratnosti při budování školských paláců - se nepodařilo do 
Mnichova srazit průměrný počet školních dětí ve třídě pod čtyřicet -ale jak 
je patrno z nekonečných diskusí v britském parlamentu a v britském tisku, 
sni bohaté. Velká Británie, která nikdy nebyla pod cizím panstvím,to dosud 
nedokázala a nemá nejmenší vyhlídky,že to dokáže v nejbliŽším desítiletí,ač 
od po>m=rů, o nichž píši,uplynulo již pomalu půl století.

Docela možné je a dokonce je i pravděpodobné,že v některých případech 
postupovala československá státní školská správa poněkud drsněji v jednání 
s místními němeokými školskými činiteli, než měla. Je docela možné,že kdyby 
se byli němečtí představitelé ohovali poněkud rozvážněji a moudřeji a byli 
méně agresivní a šilhali méně do Německa, byli bychom se vyhnuli občas tomu, 
co so zdálo křivdou,ač to křivdou nebylo. Ale celkem vzato, -fla školskou refor
mu a odčiňování němeokých křivd na českém lidu a jeho školství (a zvýšenou 
měrou to platí o tom, co se v tomto směru dělo na Slovensku a na Podkar- 
pastké Rusi) se nemusíme stydět, jako se nemusíme stydět za to, jak jsme 
zacházeli s národními menšinami, usedlými na našem územ'.Což opravdu nemů
žeme říci o těchto menšinách.
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Postátnění policie

Československá republika zdědila po zaniklé habsburské monarchii správní 
aparát,který ve své podstatě nepotřeboval přílišných změn. Ve většině přípa
dů stačilo ^měnit několik vedoucích úředníků a postarat se o to,aby z úřa
dů vyprchala přílišná představa nadřaděneiti občanstvu.V některýoh případech 
o¥šem bylo potřebí změn radikálních,jako tomu bylo u polioejních sborů.

Značná část policejních sborů podléhala v první instanci místní samosprávě, 
to jest obci. Mělo to závady profesionální,protože malý útvar, administra
tivně oddělený od ostatního celku, nemůže nikdy dospět takové odborné doko
nalosti, jako jednotný útvar pro celý stát. Není možná výměna personálu odji
nud a ovšem,! postup je značně wiesen. Naproti tomu přemnoho lidí je dosud 
přesvědčeno,že policie,jež nepodléhá přímo státu,je^akousi zárukou oboan- 
skýoh práv a svobod.Není pochyby,že diktátorský režim,vládnoucí policií, 
může polioie využít ku krutému útisku Eáašnsn občanstva, ale diktatura nebý
vá nastolována proto,že režim má v rukou polioii,ale polioie bývá zneužito 
proto,že je u moci režim, nedbajících politických a občanských práv.A tako
vému. režimu není nejmonší překážkou,Že mu policie přímo a bezprostředně 
nepodléhá,protože škrtnutíwjpéra dokáží si policii podřídit,jako si ostatně 
může podřídit všeChno, včetně semo správy. Kromě toho , je mnoho případů - a 
Československo bylo hned jednou z nich - kdy je státní správa osvíceněj
ší, než místní samospráva, vládnouoí polioií. Někdy,jako tomu bylo v našem 
pohraničí, městská a obecní zastupitelstva byla Sk zuřivě protič eská a 
protistátní.

Z vlastní zkušenosti mohu vypravovat o tom, co jsem shledal v Mimoni, 
městu s německou obecní správou. Přijel jsem tam jednou a nemohl se s poli
cisty domluvit.protože neráčili na český dotaz odpovídat. Nechtěl jsem na 
niob mnoho, plel jsem se jich na cestu. Zašel jsem si k náčelníku policie, 
abych si postěžoval a narazil na stejnou neochotu mluvit česky. Dovedu si 
docela dobře představit,jak se chovali tito policisté k příslušníkům čes
kého obyvatelstva Mimoně,když se nerozpakovali dávat na jevo novináři, 
jak je nevítaný v Mimoni,protože je Čech.

Stížnosti na policii ve zněmčených místech se množily takovou měrou, 
že vláda, když viděla,jak se v pohráničá rozmáhá velezrídná agitace a
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rozvíjí teror nejen proti Čechům,ale i proti těm Němcům, kteří byli ochotni 
chovat se loyálně vůči republioe,musela učinit nějaká opatření,aby Čelila 
nebezpečí, jež v pohraničí vyrůstalo, V některých místech bylo potřebí roz
pustit obecní a městská zastupitelstva a dosadit tam správní komisare,jako 
se stalo na příklad v Mostě. Jistě bylo zapotřebí zasáhnout tímto způsobem 
v mnohem větším množství případů, než se stslo, ale vláda postupovala v 
tomto směru velmi zdráhavá a jednala vždy jen po veliké provokaoi.

Nezbytným se stalo ovsem provést! postátnění policie. Naši Němot spusti
li povyk, jakohychom byli organisovali něco, oo se podobalo pozdějšímu 
Gestapu - jež ovšem po jeho příchodu do Československa uvítali s nadšeným 
jásotem. Zde jim podřízenost štětu nevadila. Ovšem, nebyl to již náš stát, 
ale neblaze proslulá "Třetí říše".

Nutno ovšem podotknout,že postátněné polioii nebyly přikázány žádné 
politické úkoly. Nestal se z ní nástroj politického a jiného útisku,protože 
naopak, jejím úkolem bylo ochraňovat bezpečnost občanstva a ovšem také stá
tu. Státní policie v Mostu nebo v Mimoni noměla jiné úkoly, než měla noliMie 
v Praze, nebo v jiném českém městě. Dbala na zachovávání zákonů, stíhala 
provinilce a pečovala o zaohování veřejného pořádku. Ovšem, za režimu po
státněné policie nebylo možno vyvinovat očividný teror proti jinak smýšle
jícím a nebylo dovoleno demolovat České školy a vytloukat okna v bytech 
českých obyvatel, nebo výkladní skříně českých obohodníků.Události z Chebu 
se j±x nyní již nemohly opakovat, alespoň ne beztrestně.

Přijel jsem do Mostu několik dní po té, co byla tamní policie postátně
na viděl jsem, kam až zachází nenávist fanatických němcokýoh naoionalistů. 
Protože policie byla dosud městská, veškeré zařízení místního policejní
ho úřadu patřilo městu a tak v policejní budově nezůstal jediný stůl, 
jediná skříň^ediná židle.Když jsem tam přijel, měl poliaejní ředitel 
Meinert pro sebe již stůl a židli,což si musil sám opatřit. Polioisté 
seděli na zemi a psali na kolenou své úřední raporxy.Nemohli dostat řádné 
ubytování,protože byli bojkotován^ a opakovaly se případy,kdy policista, 
vyslaný tam z některého českého města,padl na ulici vysílením pro ne
vyspaní nebo i hladem.

Most neDyl žádným ryze německým, městem. Byla zdr velmi početná česká
menšina a kromě toho byl obklopen místy čistě českými, jako na př. Souší,
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kde byl český starosta.Situace v Mostě se zlepšila teprve,když městská 
rack byla rozpuštěna a správy města se ujal vládní komisař dr. Pfleger.

Podobné poměry panovaly i jinde.Ač jsem viděl přechod z městské na 
státní polioii jenom v Mostě,podle toho, co jsem slyšal od místních českých 
pracovníků a od kolegů z tisku, v mnoha jiných místech nebylo o nio lépe. 
Býl jsem již od poloviny dvacátých lat pevně přesvědčen,že slabošský po
stup vlád bude mít zlé následky. NiBdy jsem nebyl pro to, aby Němci byli 
utiskováni. Byl jsom však toho názoru,že se slabost mstí a že je nutno na 
všech občanech pevně vymáhat respektování zákonů.Každý občan má mít právo 
zastávat názory jaké ohne a projevit je dooela svobodně. Ale svoboda pře
svědčení a pTojevu se nesmí změnit v nedbání zákonů a ve vybízení k je
jich porušování. Znal jsem Němce dost,abych věděl,že tam,kde se jim ukáže 
pevná rukax při zacrfiov'vání spravedlnosti, je s nimi řeč. Tam,kde se jim 
činí nemístné ústupky, dodají si odvahu aby požadovali mnohem více.Cesta 
k Mhiohovu vedla také přes naši neochotu udělat v pohraničí pořádek.

#*♦
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"Černá ruka" a bandita Hölz,

Přechod dnx z habsburské Monarchie do samostatné republiky byl proveden 
v klidu a pořádku, budícím obdiv okolního světa. To však neznamená,že nebylo 
otřesů, jež sioe nemohly ohrozit existenci státu,ale přece jen byly pozoro
vatelné a nepříjemné. 0 některých z nich jsem mluvil na jiném místě. Nyní 
byoh chtěl zaznamenat několik více méně již zapomenutých sioe,ale ve své 
době bndíoíoh hodně rozruchu.

Na některých z nich měla vínu bolševická nákaza, pronikající do obou so
cialistických stran.Až do roztržky v sociální demokracii, jež rozdělila tuto 
stranu na starou sociální demokraoii a na levici,později přijavší jméno Ko
munistické strany Československa a do odhhodu anarohistů ze strany českoslo
venských soialistů, ob“ socialistické strany,ač zastoupené ve vládáoh repub
liky, byly stejně jejich posilou,jako slabinou.Na jedné straně účast socia
listických stran zajišíovala,že jejich přívrženci si byli vědomi, že i zájem 
jejich je opatrován vládami.Naproti tomu, zástupci obou socialistických stran 
ve vlád“ i v parlamentu v závjímu uohovat jednotu svých stran a tím i vlastní 
mooenské posice, donutili vládu i úřady k mnoha ústupkům radikálním Sihům, 
jež nebyly ve shodě s právním řádem a politikou sledovanou drtivou většinou 
národa.

ýyto slabiny se projevily zejména ve dvou důležitých sféráoh: v armádě, 
teprve budované a ve výkonu spravedlnosti a udržování vnitřního pořádku.

V armádě antimilitaristický radikalismus, sledovaný oběma socialistickými 
stranami, překážel obnovení nezbytné vojenské kázně. Zásluhou generálního 
inspektora branné moci dr.J. S. Na chara, jenž obětoval svou popularitu tomuto 
důležitému úkolu i gen. Husáka v úřadu ministra národní obrany a jeho nástup
ců z republikánské strany^jb-la tato krise poměrně brzy překonána a armáda 
dáno do náležitého pořádku. Teprve později se objevily otřesy pokusy o za
nesení fašismu do republikánské armády.Ale akce Kobzínkova a aféra Gajdova 
patří až do doby mnohem pozdější.

PBoážlivější byla již ústupnost ministerstva vnitra a ministerstva spra
vedlnosti vůči rušitelům klidu a pořádku.Ministerstvo vnitra spravoval tradič
ně příslušník republikánské strany (ve dvou případech bylo v rukou úředníka) 
a ministerstvo spravedlnosti po leta bylo doménou sociálních demokratů. Po 
neblaze proslulém dr. Soukupovi nastoupil tento úřnd dr.Meissner, bystrý 
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právník a mnohem seriosnější, než jeho temperamentní a nevypočitatelný 
předchůdce,ale politicky nevýznamný a přílišně ustupující nátlaku své stra
ny. Dr. Meissner ovšem nebyl socialistický radikál.Byl to muž pravice,nikdy 
však neměl dost politiokého vlivu,aby jednal proti tisku, jemuž byl vystaven.

Jestliže dr. Soukup vyzval svého času veřejnost, aby proti "kelasům", 
to jest obchodníkům porušujícím přídělové předpisy dávno již neudržítalné,nacx 
nebo prostě obchodujícím zbožím, jehož byl nedostatek a požadujícím vyšší 
ceny,než se konsumentůn zdálo přiměřené,postupovala přímou akcí a vzala 
tedy právo do vlastní ruky, vyvolal tak nebezpečné nepokoje,jež musely 
být potlačeny a dr. Soukup odsunut z úřadu. Dr. Meissner nic takového neuči
nil, ale projevil neobyčejnou slabost proti činnosti "černé ruky”.

Radikální skupiny socialistických stran se pokusily využít bytové 
krise k vlastním ne právě pěkným účelům. Jako ve všeoh jiných zemíoh po 
váloe, tak i v Československu se objevila bytová krise,způsobená jednak 
tím,že se za války nestavělo,že se do Prahy a jiných velkých měst nastě
hovalo mnoho lidí,kteří tam dříve nebydleli a konečně, že stouply náro
ky obyvatelstva na bytovou kulturu. "Ochrana nájemníků" nedovolovala maji
telům dát výpověď nájemníkům, oož v době bytové krise bylo jen správné, 
ale zakazovala také zvýšení nájemného,což znemožňovalo rentabilitu do
movního majetku a tím odrazovalo od stavby domů,protože rozdíl mezi ná
jemným ve starém domě a novém byl přehnaně velký.Jako mnoho jiných sociál- 
níoh opatření i toto, ač ve své podstatě správné,moudré a nezbytné,svou 
nepružností poškozovalo právě ty^ jimž m lo prospět, totiž lidé vrstvy, 
hledající byt.

Ilegální organisace, jež si přiřkla jméno "černá ruka" zahájila 
přímou akci.Id.de byli vyhazováni z bytů a do takto získanýoh příbytků na
stěhováni klienti této "černé ruky".Toto porušování zákonů a zasahová
ní do práv nejen soukromých občanů, ale i bytovýoh úřadů,zřízenýoh právě 
aby lidem potřebujíoím byt domov byl přikázán podle jejich potřebnosti, 
způsobilo mnoho křivd. Óřady byly dosti dlouho velmi liknavé v zakro- 
čování proti této činnosti.Ačkoliv formálně na tom vinu neslo minister
stvo vn'tra,jež mělo přimět policejní úřady k energičtější činnosti, 
značnou vlnu ns tom melo ministerstvo spravedlnosti,jež se těžko roz
houpávalo k akci proti organisátorům nezákoWaého zabírání a přidělování
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79 
bytí.Teprve když se sociální demokracie rozdělila na dvě strany a když již 
nebylo potřebí v zájmu "jednoty strany" brát ohled na bolševisující živly, 
úřady dostaly odvahu postupovat rázně proti této il-gální a zákony porušu
jící skupině a potlačit 1 čboela.

Ostudou, jež docela patřila ministerstvu spravedlnosti,byl případ německé
ho komunisty HSlze (myslím,že se jmenoval křestním jménem Max),který se v 
Sasku dopustil mnoha zločinů, jež sám naznačoval jako že "bral bohatým a dá
val chudým". H81z^ se svými společníky uprohli z Německa clo Československa, 
kde byli všichni zatčeni pro nelegální příchod na naše území. Ačkoliv Němec
ko žádalo o jejich vydání, nikdo z nich nebyl Německu vydán.Všichni byli po
staveni před soud v Jičíně na obvinění,že se bránili četníkúm,kteří je při 
přechodu zatkli. Hčlzovi společníci byli puštěni na svobodu,HBlz sám odsou
zen na čtyři měsíoe, při čemž došlo k mnoha konfliktům mezi presidentem 
jičínského krajského/ soudu a ministerstvem vnitra. Odvolací soud zvýšil 
trest Hčlzovi na 8 měsíců, ale ihned byl také propuštěn na svobodu.Dopraven 
byl do sanatoria na Krči.Když veřejnost proti tomuto postupu protestovala, 
bylo HČlzovi dovoleno odjeti do Rakouska.

Ministerstvo spravedlnosti -vlastně ovšem ministr dr.Meissner- projevilo 
přílišnou starost o HSlze a jeho pohodlí.Nátlak na ministerstvo vykonala bol- 
ševisující skupina v sooiální demokracii,vedená v tomto případě známým 
bolševikem, blahobytným velkoobchodníkem Goliathen.

Zaznamenávám-li tuto slabost úřadů, musím připomenout,že "černá ruka" 
kvetla v letech 1920-21 a že německý bolševický zločinec Hfilz se těšil 
ochraně socialistického ministra spravedlnosti v roce 1920.1 později došlo 
k různým úředním přehmatů» - jako se stalo a stává dosud v mnoha jinýoh 
státeoh - ale od té doby se případy tak křiklajívé již neopakovaly.
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Zvěsti ze Sovětského svazu

Odchodem zahraničních vojsk ,včetně československých legií a skončením 
hromadné emigrace ze Sovětského svazu vyschl pravidelný zdroj zpráv z této 
"vlasti socialismu".Někdejší Rusko zapadlo za "železnou oponu" a zprávy, 
jež pronikaly, byly velmi nespolehlivé a navzájem ai odporující. Bolševická 
vláda se postarala o to, aby potlačila nejen svobodu tisku ve vlastní zemi, 
ale také aby nezávislý zahraniční tisk nemohl tam posílat zpravodaje. Diplo
matická isolaee Sovětského svazu znemožnila,aby alespoň zastupitelské úřa
dy jiných států získávaly patřičné informace. Sovětský svaz musel dosti dlou
ho čekat,než se na jeho území objevily první počátlgr zahraničníoh legací a 
velvyslanectví v podobě obchodních misi.

Ovšem dosud docházely určité zprávy od lidí,kteří isolovaně Z9 Sovětské
ho svazu uprchli, ala v některých případech byly tyto zprávy hodně nespo
lehlivé a někdy i docela nepravdivé. Ale i tam, kde zprávy byíy přesné,zdá
ly se přemnohým nělŠím neuvěřitelným. Zahraniční veřejnost byla oohotně uvě
řit,že v Sovětském svazu panuje diktatura, tvrdá a někdy nemilosrdná,ale 
lidstvo, vychované ve více méně liberálních představách nebylo ochotno 
a snad ani sohopno uvěřit,Že se Rusko pod vedením bolševiků vrátilo saget 
nazpět o několik století. Hrůzy,jež jsou dnes docela dobře představitelné 
lidem,kteří viděli režimy Lenina a Stalina, Mussoliniho a Hitlera, se zdá
ly fikoí lidstvu, jež režim Abdula Hamida a Mkuláše IL považovalo za jedi
nečnou skvrnu na osvícené době.

Většina zpráv ,jež o Sovětském svazu k nám pronikla,pooházela z bolše
vické propagandy. Jednak to byly přítaé zprávy bolševických úřadů a ani 
lidé mající náležitou skepsi k úředním projevím, nebyli ochotni věřit,že 
úřední projevy mohou být tak prolhané, jak sovětské úřední projevy nespor
ně byly. Ještě více to však byly chvalozpěvy pečlivě vybraných jednotlivců 
a "komisi",jimž sovětské úřady dovolily přijeti do bolševického ráje, 
hostily je tan a, abych použil staré české fráze, opily je rohlíkem.

Byla zde na příklad kniha amerického novináře Johna Reeda "Deset dnů, 
jež otřásly světem", jož se stala obzvláště účinnou propagandou bolševictví. 
Tato kniha, suggestivní líčení bolševikjkého dobrodiní,na stoleného v Rusku 
byla přeložena do všeoh kulturních řečí (samozřejmě také do češtiny) a je 
dosud přetiskována.Právě před nedávném jsem viděl výtisk nového anglického 
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vydání.

Druhou takovou významnou propagační publikaoí,plnou ohsralozpěvů na bolš-e- 
vioký režim, tyl spis manželů ^ydneye a Beatrice Webbových. Tito dva vůdčí 
činitelé britského socialismu- mimochodem řečeno, velcí snobové,kteří se nako
nec ozdobili titulem lorda a lady Passmore - kteří založili London School of 
Economio and Sooial Studies, na dlouho hlavní zdroj krajně levicovýhh pověr 
v Británii a jejíah koloniíoh,se stali hlavními propagátory bolševiotví mezi 
inteligenoí a polointeligencí. Je jich sekundanty byli mnozí íbX33Sev± populární 
leviooví spisovatelé, zejména Bernhard Shaw a H. Cŕ. Wells.

Ani my jsme nebyli ušetřeni takovéto propagandy. Naklada
telství Borového se stalo prvním takovým ohniskem bolševické propagandy a 
S. K. Neumannův "Tterven", tam vydávaný, byl prvním pokusem vydávat u nás komu
nistický list. Ale vedle přímo komunistických teorií se u nás objevila knížka 
“očitého svědka", jímž byl Ivan Olbracht. Olbraoht navštívil Sovětský svaz a 
byl jím okouzlen a jeho referát, suggestivně psaný, mohl konkurovat Hertzkovým 
“listům z Nejsoucna“ ,Williams Morrise “Utopii" a pod. Na rozdíl od nich 
nepřipouštěl, že je to básnická vidina budoucnosti,ale předstíral,že je to 
věcný a objektivní popis stófcstaéaiBkm sovětské skutečnosti.

Ivana Olbrachta jsem znal vlastně od prvního dne svého novinářského pů
sobení a měli jsme se celkem rádi. Po přečtení jeho knihy jsem ho vyhledal a 
položil mu několik skeptických otázek s připomínkou obecně známých skutečností. 
S hrůzou jsem zjistil,že tento milý, normálně lidský a velmi soudný člověk 
ztratil docela sohopnost kriticky uvažovat tam,kde šlo o Sovětský svaz a 
bolševiotví. Prvně v Životě jsem slyšel od jinak jnaraxitóiiiB normálně duševně 
zdravého člověka slova,jež se ozývala později tak časti z naoistiokého Němeo- 
ka.Olbraoht neříkal dosud sá o odpůroích sovětského režimu, o buržoasií a 
aristokracii, že to jsou podlidé, jak to říkali o těch,kteří padli v nemilost 
Hitlerovi trabanti.Ale i když nepoužil tohoto označení, nebyl od toho daleko.

Olbracht nebyl ediný,kdo šířil pošetilosti tohoto druhu. V některých 
případeoh to byla zjevná nepoativost lidí,kteří si vsadili n" kartu, jíž 
považovali za vítěznou. Mnohem častěji to byla ovšem/ zaslepenost,fanatická 
víra, jež odjzžfa odpírala vidět skutečnosti, ftjo mnoho z těch,kteří psali a 
mluvili s tak horečným zanícením o "vlasti socialismu" a kteří neviděli zři
zované konoentrační tábory, masakry, hlad a teror, odstranění všech občanských 
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a politických práv,bylo bolíeviotví náboženstvím, samospasitelném a nelcri- 
tisovatelným.

Ačkoliv tato propaganda dokázala zmást mnoho myslí,zejména mezi mladými 
spisovateli a jinými nezralými dosud příslušníky inteligence, skutečnosti,jež 
přes xeleznou oponu pronikaly, vyvracely a dooela potíraly růžový obraz,po
dávaný brýlemi mámení. Již r. 1920 propukl hrozný hladomor v Rusku,jež před 
první světovou válkou oplývalo nadbytkem potravin a bylo na příklad hlavním 
zásobitelem světa vývozem pšenice.Kanadský a americký monopol v tomto vývo
zu je také důsledkem bolševické revoluoe. Sovětský svaz potraviny dosud do
váží.

Přes všechno předstíráni sovětských úřadů je dnes obecně známo,že v 
kdysi bohatém na potraviny státě miliony lidí poařely hladem a že další mill 
ony byly zaohráneny Hooverovou akcí. Kapitalistický svět se stal zachráncem 
lidí,jež jejich totalitní vláda odsoudila k živoření,ba k umírání hladem.

Brzy se také ukázalo, že i na Rusko platí rčení,že revoluce požírají své 
děti. R. 1924 zemřel po delší nemoci Lanin a jeho místo zaujal triumvirát 
Stalin,Zinověv a Kameněv. Již tehdy proskočily pověsti o tom, že Lenin byl 
otráven Stalinem, nebo na jeho příkaz, ale velebitelé Sovětského svazu a 
bolševické revoluce to označovali|za hanebnou pomluvu, vymyšlenou nepřáteli 
Sovětské/^svazu. Od té doby jsme se do zvěd lim že Lenin nepomýšlel učinit Sta

lina svým náctupce^ze dokonca chtěl jej odstranit. Snad se jednoho dne dovíme, 
jek to bylo s jeho smrtí.Nepovažuji tuto pověst, dosud ne nxmfczx prokázanou, 
za tak nemožnou. Ovšem, měl jsem, jako jiní, možnost sledovat Stalinovu dráhu 
od jeho příchodu k moci až do jeho smrti a číst i Chruščovova odhalení. Tehdy 
ovšem to všeohno leželo ve velmi vzdálené budoucnosti.

Svět byl poněkud překvapen,že se Leninovým nástupcem nestal Trodký,ale 
triumvirát mužů,poměrní mnohem méně známých. Obecně se to považovalo za dobré 
znamení.Kdo by se podíval do novin z oné doby, zjistil by,že se obecně sou
dilo,že je to vývoj k lepšímu,odstoupení od brutálníoh metod,jimiž se vyzna
čoval Leninův režim. Bylo známo,že hladomor v Rusku vyvolal nebezpečné vření 
právě ve vrstvách,jež bolševici označovali za páteř státu a nositele moci, 
totiž mezi dělnictvem a drobnými zemědělci.Ani neúprosný dogmatik, jímž byl 
Lenin, nemohl přehlížet místní st vky zippňty, o nichž zprávy pronikly 
isolací Sovětského svazu.Na čas musil vyhlásit NEP,svou novou hospodářskou 
politiku,jež dočasně zmírnila socialisační pošetilosti režimu. I když NEP
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bylv odvolán, svět nabyl představu,že ne všichni bolševičtí vůdoi jsou tako
vými za slepenci,že by pro pošetilé teorie neviděli tvrdé životní skutečnosti.

Triumvirát se proto zdál mnoha "odborníkům’’ důkazem,že po prvotní revoluč
ní horčeee nastává v Sovětském svazu vystřízlivění,jež raůže^tsti k návratu 
tohoto státu k Rozumu a slušnosti. Fakt,že mítto diktátora Lenina nastoupil 
triumvirát se zdál býti náznakem,že končí období samovládce bez jakýchkoliv 
skrupulí a že se blíží období diktatury umírněné,jež nakonec se vrátí na 
cesty ústavnosti a pakVdemokracie. Odsunutí Trookého,jehož hlásání "nepřetr

žité revoluce" jej stavělo do světla nenapraví'siného revoluoioná/tského 
radikála, který by jako Leninův důvěrník a vlastně jeho pravá ruka,pokračo
val v Leninově politioe, bylo přijato s obecným uspokojením. Stesk T>sk 
nekomunistického světa si neuvědomoval, oo se ukázalo teprve později,že pod
statný rozdíl mezi Trockým a Stalinem byl v tóra,že Trocký, j^kfaiamjaasiiteKáiBBiáám 
jako revolucionář starého stylu, nemel v úmyslu zastírat své úmysly,že byl 
neschopen úskočnosti, jež byla ncodlučitelnýn znakem Stalinovy povahy.

Zprávy,že rozhodnutí o odsunutí Trookého vyplynulo ze součinnosti Stali
na Zinověve,Kameněva a BJrkova se zdály zase podporovat pře svědčení, že 
nastává období toho,čemu se později říkalo ‘kolektivní vedení".Kolektivní 
vedení předpokládá diskusi a diskuse musí vésti ku kompromisům a střízlivější
mu uvažování, než samovláda. Ehes vypadá trochu komicky,ba neuvěřitelně,že 
Stalin byl považován za umírněného a předrcavitele střízlivého křídla vlád
noucí strany. Stalin napálil 1924 svět,jako napálil svět za druhé světové 
války.

B.I924 měli ovšem komentátoři o ruskýoh záležitostech omluvu,Že neznali 
dosti dobře poměry a nemohli je ani dobře znát. V roce 1941,kdy západní moc
nosti a jejich veřejnost přivinuli nerozmýšlené Stalina na svá prsa a začali 
uct vat s velebit "strýce ámxKiJin Joe" tuto omluvu nemyli. Od r. 1924 jsme vi
děli vyřadění Trookéhojipak Zinověva,Kam*hěva, Bucharina^a Rykova, vystupňo
vání teroru nastolení samovlády ještě horší,než jakou, kdy mohl provádět 
Leni. Nikdo se nebude divit těm,kteří upsali svou duši rudému moru. Zůstává 
podiveni nad tím,jak byli zaslepení nekomunisté.
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Několik "dělnických"politiků

Kolega Jan Hrábánek,ač pravoverný a mohli bychom říci skalní sociální de
mokrat, měl z důvodů mi neznámých velmi blízké styky s některými vůdčími Čini
teli nezávislé sociálně demokratické strany dělnické. Seznámil mne s nimi a tak 
jsem se po prvé dostal do styku s praktickými politiky.

Dokud jsem byl před první xMxtEmBmsn světovou válkou členem studentské 
organisaoe národní strany svobodomyslné, poznal jsem ovšem několik politických 
činitelů, jako na př. dr.Karla Kramáře, dr. Aloise Hanina, dr. Tobolku, stejně 
jako generálního sekretáře strany Františka Síse a tajemníka Peohara.Ale kro
mě Pechara, s nikým jsem se řádně neznal, prostě proto,že mezi mnou a jimi 
byl rozdíl ve věku a také ve společenském postavení.Vedle významných politi
ků jsem byl mladičký student, bez jakéhokoliv významu ve straně i ve společ
nosti. Pro ně jsem nic nebyl, ač mi to nikdy nedali na jevo.

Jako novinář, docházející do Mr dního shromáždění jsem poznal slušnou 
řádku poslanců, s některými jsem dokonce sedal man v restauraoi u ale
i zde bylý styky profesionální a ne osobní.KdyŽ jsem potřeboval informaci 
pro list, zastavil jsem některého z nich a dotázal se ho na věc,jež mi leže
la na srdci. Někdy jsem dostal odpověď obšírnou, někdy lakonickou ,někdy mi 
byla odepřena.Doba,kdy jsem měl mezi poslanci a senátory osobní přátele dosud 
nenadešla.

Hrstka nezávislých sociálně demokratických vůdců představovala tedy první 
skupinu politiokýoh Činitelů, s nimiž jsem se dostal do víoe méně pravidelné
ho styku. Siad první, s nímž jsem navázal přátelské styky, byl Václav Kaplič
ky, ruský legionář,který' se účastnil tak zvaného druhého sjezdu armády a byl 
na čas internován z rozkazu generála Štefánika v G-ornostaji. Kgplioký byl 
zaměstnán ve Svazu socialistických legionářů a po vzniku Československé obce 
legionářské se stal ředitelem jejího nakladatelství ’’Pokrok".

Kaplický ovšem neaspiroval na vůdcovské postavení,ani nehodlal se věnovat 
přímo politické činnosti. Jeho aspirace již tehdy byly literární,ale jako 
spisovatel se uplatnil teprve za komunistického režimu po druhé světové 
válce. Hlavou nezávislých sociálních demokratů byl poslanec Brodecký,generál
ní sekretář Unie železničářů. Brodeoký se netěšil práv? nejlepší pověsti a 
z osobního styku-ne právě velikého - jsem nenabyl o n'm lepší představy, 
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než o něm měla široká veřejnost. Byl to oportunista,který vsadil na radikálni 
kartu v době,kdy se zdálo, že radikalismus bude mít značné úspěchy. Když se 
ukázalo,že se republika udrží a že po počátečních záchvěvech bouřliváckého 
socialismu nastane klid, Brodecký přivedl svou straníčku zase do staré 
sociální demokracie.

Kromě Brodeckého měla tato strana ještě dva poslance, ruského legionáře 
dr.Vincence Charváta a Kříže. Kŕ<Ä^kte?ý byl z Českých Budějovic jsem tóžae 
blíže neznal. Potkal jsem jaj několikráte v parlamentě a asi dvakrát jsem s x 
ním- a s jinými - seděl v baru hotelu de Saxe,kam tito proletáři chodili 
se zálibou, jistě na podnět dr. Petra Bůžka.

Naproti tanu jsem se často a velmi rád stýkal s dr. Charvátem, už proto, 
že to byl velmi inteligentní muž a schopný publicista,který psal zajímavé 
články.Byl to hodný člověk, velmi citový a již tehdy jsem měl dojem,že se 
dopustil velké chyby,když se upsal profesionální politice. Jako politik podlé
hal citovým náladám a neměl mnoho smyslu pro střízlivou lggickou úvahu a 
již tehdy jsem poznal,že jeho znalosti politioké teorie jsou mnohem mensi 
než moje.A ty moje nebyly právě největší.

Politickými mysliteli celé strany byli dva muži,s nimiž jsem se hddně 
brzy a hodně důkladně sblížil,ač jsem s jejioh názory nemohl ani trochu 
souhlasit. Především zde byl dr. Petr Růžek,který kromě toho,že byl spoluma
jitelem malé,ale výnosné továrny na lékařské přístroje a jiné produkty 
jemné mechaniky, byl tak*, asistenéem u prof.Felixe, jenž se na technice 
netěšil ne jmenší oblibě u studentů, jako muž velmi přísný a hodně konser- 
vativní,ač nikdo nepochyboval o jeho velikých odbornýoh znalosteoh. Růžek 
kolísal dlouho mezi kariérou na vysoké škole a kariérou politickou a seděl 
tak dlouho na těchto dvou židlích,až,jak se obvykle stávalo, mezi ně spadl 
e neudělal kariéru ani na technioc,ani v politice.

Růžek hodně znal a mnoho jsem se od něho dozvěděl, i když všechno co 
podával bylo až přílišně zbarveno jeho krajne levicovými názory.V mezinárod
ní politioe považoval soutěž států o naftu ze základní motiv jejioh zahra
niční politiky. Napsal o tom zajímavou brožurku,plnou statistických údajů, 
ale pro toto zjednodušení a 3VŮj sklon redukovat všechno na materiální 
zájmy, Neviděl často nos mezi očima.
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Jako všichni socialisté,kteří přišli do socialistického hnutí z buržoas- 
níoh rodin, neznal dělníka a jeho mentalitu a měl o ton hodně podivné názo
ry. Ukázkou toho je jedna humorná historka,jež se přihodila kdysi v baru ho- 

x/
telu de Saxe. V této hodně drahé místnosti, jeZ. se joho zásluhou stala místem 
schůzek jeho nejbližší skupiny,prohlásil jednou,že má schůzi ve Vysočanech 
(nebo to bylo v Proseku.) a že nás proto musí opustit,protože se musí jít 
domů převléci. Řekl jsem mu poněkud naivně,že je přece velmi pěkně oblečen 
a že se proto nemusí dát do zvláštní parády. Ale Růžek docela xýx vážně 
mne poučil,Že nehodlá, obléci lppší oděv,ale horší,aby dělníky neprovokoval. 
Zdálo se mi to tehdy divným a nepěkným ohytráctvím,ale teprve mnohem po
zději jsem poznal, jak na omylu byl tento hlasatel socialismu, chodící mezi 
dělníky. Když jsem chodil později na schůze - a ča3to také mezi dooela děl
nické posluohače- oblékl jsem se co nejpečlivěji a viděl jsem, že právě 
dělníci,když jdou na sohůzi, se také pečlivěji obléknou, než když jdou 
do hospody na karty nebo na jiné vyražení mezi sebou.

Druhým politickým myslitelem této strany byl prof. Meohek ze Žižkova, 
v jehož osobě jsem se setkal se starým a hodně předválečným typem sociál
ního demokrata,který dosud nepochopil,že nauky Karla Marxe jsou už děsně 
zastaralé a místo aby byly pokrokové jsou vlastně velmi černot reakcí. 
Meohek však, přes všedhnu svou marxistickou pravověrnost neutápěl se tolik 
v teorii jako Růžek a pověděl mi mnoho O praktických problémech dělnictva. 
Pro n& měl smysl a pochopení a věděl hodně o sociální péci a sociální po
litice. Rozhodně myslil praktičtěji, než všichni ostatní dohromady. Machek 
byl také jediným z nich,který se vypracoval ve straně od piky z prostého 
člena strany až k okresnímu důvěrníku a znal organisační práci do posled
ního puntíku. Z rozhovorů s ním jsem opravdu hodně získal,ač jsem neměl 
nejmenšího xímyslu se nějak organisačnž uplatňovat ani v politioké,ani v 
žádné jiné organisaoi.

Kolem této skupiny se ometalo několik mladých lidí, z nichž mi nejbliž- 
ěím byl Jaroslav Seifert,který tehdy začal básnit. Hodně často jsem se 
scházel také v kavárně s Teigem,který později propad.’ dooela komunismu 
a prokázal komunistické straně veliké služby mezi mladou inteligencí. Ko
munisté se mu odměnili po uchvácení moci v republiae po druhé světové 
válce žalářem nebo konoetrákem, ale to již byla odměna,kterou měli pro
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každého, kdo se odvážil tnochu samostatněji myslit, i když pořád myslil 
jen v komun! tických pojmeoh.

Velmi blízko k této skupině měli, jak jsem uvedl již na jiném místě, 
učitel Hanns, který byl jednatelem Československé obce učitelské a před
seda této organisaoe ředitel übst. Bylo to zásluhou Hanušovou,že Obec učitel
ská převzala do svého deníku ’’Československé noviny” Machka, Charváta a 
Bůžka a plavala ve vodách této skupiny až do doby,kdy zanikl i "Čas" jako 
deník a došlo k sloučení "Ča su", "Československých novin" a "Legionářského 
směru” v nový deník "Československá samostatnost",který se pak si měoíc 
po svém vzniku přejmenoval na "Národní osvobození".

Nezávislá sociální demokracie, stejně jako nezávislá socialistická strana, 
odtrhnuvší se od národníoh socialistů a s níž jsem neměl žádných styků 
(znal jsem sice Vrbenského a Bork$V z doby předválečné,ale potom jsem se s 
nimi již nesešel a stýkal se jen s red. Kozákem, jejž jsem znal z novinář
ských organisací) byla útvarem krátkodobým,přechodným a nezanechala po so
bě nic.Stejně přechodným útvarem byla i Modráčkova a Hudcova strana pokro
kových socia listů, ale ta se přece jen vepsala do našioh politických dějin 
svým pokusem razit nové(cesty v dělnickém hnutí. Marxističtí radikálové, ve
dení Brodeckým, museli docela nutně zapadnout,protože nedovedli domyslet 
svou úlohu. Doba nesnesla již předválečnou stranu sociálně demokratickou, 
vyznávající Marxe a snažící se současně o kompromis se životem a národní
mi oity. Bylo potřebí se rozhodnout, buď pro marxismus do posledních důsled
ků a jít ke komunistů», jako to udělalo křídlo Vrbennkého a Borka, nebo 
odvrhnout marxismus a hledat oesty,jak vytvořit dělniokou stranu prostou 
starých pověr.Ani do jednoho ani do druhého se jim nechtělo a tak cesta 
nazpět do strany,jež se zatím očistila od marxistického bouoharonství,i 
když se dooela nezhostila marxismu,byla jen logickým výohodiskem z nemožné 
situace. Ve straně se již n = jak přílišně neuplatnili,protože do ní nepři
nesli nic,než několik poměrně málo známýoh jmen. Charvát usedl v "Právu 
liduH,Maohek učil na sjnjraumiMx gymnasiu,Růžek zapadl a jen Brodecký vládl 
nadále svou odborovou organisací, na níž přísný dozor začal provádět vůdce 
odborového sdružení československého Tayerle.
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Během let jsem se dostal do styku s mnoha jinými politiky -také socialis

tickými - a poznal, k svému překvapeni,že tato skupinka,jež u mne vzbudila 
tolik nepříjemných pocitů proti politikům, nebyla výjimkou tak vzácnou, 
jak jsem si myslel.Sím více jsem se stýkal s politiky,a čím lépe jsem je po
znával,tím větší nechuí jsem k nim pociťoval. A to je také vysvětlením, 
proč jsem se každé veřejné činnosti dlouho vyhýbal jako čert kříži.Noviny 
se mi zdály jediným vhodným prostředkem veřejné činnosti.

»**
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Stávka v bankách

stávka v bankáoh, k níž došlo v drahé polovině r. 1920 nepatrila ani k 
význačným událostem našeho života,ani nebyla zvláště zajímavá. Nedotkla se 
nijak významným způsobem našeho politického, hospodářského nebo sooiálního 
života. Úloha bank v našem hospodářství,aS nesporně důležitá, se ani zdale
ka nemohla rovnat významu,jaký mají banky v západním a zaýraxBJtx zejména 
anglosaském světě. Sninuji-li se o ní je to proto,že to byla má první příle
žitost kdy jsem se dostal do přímého a bezprostředního styku s odborovými 
organisacemi a od níž vlastně mohu datovat svůj zájem o odborové hnutí a 
otázky sooiální.

Již v době své práoe v "Tribuně" jsem začal horlivě číst knihy o politic
ké, hospodářské a sooiální teorii,ale všechen tento zájem byl víoe méně 
akademický. Četl jsem tyto věci abych je znal e zejména, abych nenapsal ně- 
oo pošetilého, když narazím při své práci na některý z těohto problémů. Ani 
ve snu mi však nenapadlo,že bych k těmto záležitostem m^l. ně aký bližší 
poměr, HJBKiihyx že bych o nioh měl psát. Pravda, v době, kdy jsem přestupoval 
do "Času" Ladislav Kunte uvažoval o tom svěřit mi sooiální řcuhržky. Nevím, 
zda proto, že neměl nikoho jiného nebo že na něj udělal dojem můj výpočet 
knih, jež jsem o sociálních otázkáoh a sociální péči zběžně pročetl. Ale 
Kunte se rozhodl nakonec poneohat 3i tuto rubriku pro sebe a používat po
moci dr. Kartla,který vedl rubriku vnitřní politiky,Břetislava Hladkého, 
který byl parlamentním zpravodajem listu a Eduarda JIcaars, staršího sociál
ního demokrata,který chodil za "čas” do senátu a pomáhal v rubrice vnitřní 
politiky a psal o některýoh odborářských věcech. Starý odborář,ale vědomost
mi bohužel nevynikal.

Zabrán již do problémů zahraniční politiky jsem se na první zprávy o 
mzdovém a pracovním konfliktu,hrozícím v bankách, díval jen jako vzdálený 
a nijak nezúčastněný pozorovatel. Nemohl jsem ovšem nevidět,že i socialistic
ký tisk v této věci kolísá a ač obviruje "bankéře1' a ’’finanční magnáty" z 
chamtivosti a neústupnosti, nežene se právě do aktivní podpory chystané 
stávkové akce. Tisk občanský se ne hrozbu stávkou díval nevlídně a,ač jsem 
neznal dobře poměry,měl jsem dojem,že toto stanovisko bylo správnější. I 
ten,kdo se nikdy nezajímal o poměry v bankáoh věděl,že mezi všemi soukro
mými zaměstnanci byli bankovní úředníci elitou. Měli najkratší pracovní hodi^ý*
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nejlepší místnosti a také byli placeni podstatně lépe, než soukromí úrad
níci v průmyslu a velkoobchodu. Kromě toho měli, co bylo dosud velkou vý
jimkou, vlastní pensijní fond,který jim zajišťoval jejich budoucnost a měli 
něco, co se plně /flodobalo íSmžšn&ttítň definitivě státních a veřejných za
městnanců.

Vyjednávání se vleklo a svaz bank učinil svým zaměstnancům konečnou nabíd
ku, jež znamenala dosti značné zlepšení jejioh hmotné situace. Odborová orga
nisaoe bankovníoh úředníků nabídku zamítla a ohystala se k stávkové akci, 
jež měla banky donutit ku kapitula cl. Zdá se,že mezi řadovými členy organisa- 
ce, stejně jako mezi neorganisovanýni, jichž bylo mnoho, snad i většina, 
nebylo pro stávku mnoho nadšení,ale radikálové, jež vynesl do popředí obeoný 
nezájem členstva, byli odhodláni lámat věc přes koleno. Odborová organisaoe 
se obrátila na redakce se žádostí,aby sté/vku a všechny ostatní akoe podpo
rovaly.

Obrátili se tak£ na "Sas" a Kunta svolal redakční poradu, na níž se mělo 
usnést i redakční stanovísko.Nepochybně byla porada myšlena jako formalita, 
protože Kunte byl stávce nakloněn, stejně jako jeho zástupce Otto Fischer. 
Nicméně, redakce kolísala.Několihf/z nás se nezdálo, že bychom se měli vá
zat a přejímat odpovědnost za výsledek stávky,který nemusel být takový,jak 
si to odborová organisaoe představovala. Diskutovali jsme o věci hodně dlou
ho,až nakonec přišel někdo z nápadem, že by bylo nejlepší,kdyby některý 
člen redakoe zašel k zástupci Svazu bank pojišťoven a vyptal se ho na 
jejich stanovísko,abychom mohli zvášit názory obou spornýoh stran.Nevím už 
jak se stalo,že mně připadla povinnost zajíť ku generálnímu řediteli Saské 
vzájemné pojišťovny,který stál tehdy v čele bankovní organisace.

Zašel jsem k tomu pánovi a vyslechl od něho mnoho stížností na nesmyslný, 
jak pravil, radikalismus úředníků, dostal od něho statistiku platovou,vylíče
ní, kolik hodin se pracuje v týdnu,jak dlouhé jsou dovolené,jaké je zabezpe
čení starobní, i péče o vdo^y a sirotky,jaké jsou jiné výhody zaměstnanců 
a podobně.A musel ísem také vyslechnout předpověď, že banky nikdo nemůže

Vy d/tíz 
donutit,aby kapitulovaly,protože stávku výaží mnohem déle než organisaoe i 
že, dojde-li k stávoe, banky nejen svou nabídku zlepšení odvol?jí,ale vyhra
zují si právo odejmout zaměstnancům některé dosavadní výhody. Zvěděl jsem, 
že na každou stávkovou akci svaz bank odpoví výlukou.
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Odnesl jsem si všechen materiál ,přečetl a pak jsem se sešel v kavárně 
s národhospodářským redaktorem "Národníoh listů" Pimprcm,který byl později 
mým prvním šéfredaktorem v tomto listě. Pimpr mi řekl, že neštěstím novinářů 
je,že nemají ani potuchy o bankovníotví. (Sám byl původně úředníkem živno
stenské banky, jejž dr. Preis poslal na zkušenou do Británie a do Spojených 
států, než jej dosadil do "Národních listů". ) Vylíčil mi - oo jsem vůbeo 
neznal- jaký je rozdíl mezi působením bank u nás a v Británii a v Americe. 
Tam by stávka banky porazila,protože by ochromila hospodářský život,kdežto 
u u nás postavení bank se v ničem nedá srovnávat s postavením bank v oněch 
zemích.TJ nás i bohaté a veliká banky nemají ani část <mé agendy,jakou mají 
dooela malé banky v západních zemioh,protože pracují jen s velkými podniky, 
kdežto banky tam obsluhují každého. Poštovní šekový úřad plní nejdůležitěj- 
ší část jejioh agendy a na to ostatní banky s omezeným personálem docela 
dobře stačí.

Vážil jsem si Pirapra - a dodatečně jsem poznal,že měl docela pravdu- 
a proto,když jsem předložil redakci na další schůzi fakta, mluvil jsem ve 
smyslu toho, co mi Pimpr řekl. Navrhl jsem, abychom zaujali stanovisko,že 
bankovní úředníci mají nabídku přijmout a teprve po čase přijít snad s další 
mi požadavky.V žádném případě se mi nezdálo,že by sáhnutí k stávkové akoi 
bylo nutné a naléhavé.

Debata byla dlouhá, a většina redakce nesdílela mé stanovisko,ale nako
nec byl usnesen kompromis.Uložili mi napsat článek, který by doporučoval 
smírné řešení, jež by spočívalo v tom, že by banky něco přidaly a úředníci 
něoo slevili.Napsal jsem ten článek, ne jtíbc právě nejlépe, protože jsem ne
mohl napsat plně co si myslím, ale pohoršil jsem jím radikálnější členy 
redakce,stejně jako odborovou organisaci. Asi za dva nebo tři dny se objevil 
v "Času" článek kol.Hladkého, útočící prudce na banky a horlivě doporučují
cí všeobecnou stávku v bankách, jaž by finanční magnáty naučila sociálnímu 
cítění. Pokrčil jsem nad tím rameny a přestal se o věc za jímat. Nebylo to v 
mém oberu,v němž jsem měl práce víc než dost.

K stávce do'-lo. Byla poměrně krátká,dooela neúspěšná,protože odborářští 
velikáni,kteří ji vjjthäamüi vyvolá li, si vybrali k státoe čas,kdy je v 
bankách práce nejméně, takže banky mohly s nestávkujícími zaměstnanci půso
bit, jakoby se nic nedalo. Pak došlo ku kapitulaci, ne bank,ale stávkujících 
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úředníků a ukázalo se,že hrozby, jež přednesl generální ředitel Seská 
vzájemné pojišťovny nebyly planým strašením. Nejen že si stávkující nio 
nevystávkovali,ale mnozí byli přeloženi na nižší služební místa se sníže
ným platem a oelý stav byl postižen ztrátou některých výhod.

Z toho byla panika a odborová organises® se znova obrátila na tisk 
se žádostí,aby vykonal nátlak na banky v tom směru,aby stávkující nebyli 
trestáni za to,že stávkovali.V několika listech se objevily Slánky v tomto 
směunsm smyslu a také ’’Sts" sa chystal k podobnému zakročení. Jednou dopoled
ne přišel k mému stolu Kunte, sedl si na stůl,jak míval ve zvyku,když hodlal 
začít mzfixáxkiK nějakou rozprávku, zapálil si viržinku a když se mnou 
vyměnil několik slov o událostech v zahraničí a o tom, oo napíši ve své 
rubrice,přešel najednou na nezdařenou stávku a nadhodil,že bych snad měl 
něoo napsat, co by bankám doporučilo umirn'nostjkdyz jsem takovou radu 
před tím dával organisaoi bankovních úředníků.Nechtělo se mi do toho a tak 
jsem zlomyslně navrhl,že by nejvhodnějším pisatelem takového článku byl 
kol Hladký.Kunte neměl ve zvyku někoho nutit. Přešel zase na zahraniční 
politiku a odešel do svého pokoje. Za chvíli se však objevil s líbezným 
úsměvem jeho zástpce Pisci er.Nabídl mi cigaretu a začal:"Kolego, vy ten člá
nek musíte napsat.Vý jste přeoe rozený "Besohvíiohtigung-hofrat* a vy to 
dokážete z nás všeoh nejlépe napsat. Shad máte na nás i na ty stávkující 
dopal,ale jde o jejich rodiny."

fischerovi bylo těžko něco odepřít.Napsal jsem tedy dojemný úvodník,ale 
ač ae článek kolegům líbil,ředitelé báníc a členové správních rad ,pokud 
jej vibec četli, na mé vývody nedali.

Věc byla brzy zapomenuta.Ale zkušenosti, získané z této neodborné akce 
mne přiměly,že jsem začal věnovat otázkám toho druhu větší pozornost,než 
dosud.A to je také důvod,proč na tuto celkem malichernou stávku vzpomínám 
i dnes.

♦»*
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Pohlavní nemoce a problémy prostituce

Jako všeohny jiné státy stála Československá republika hned v prvních 
leteoh své existence před nepříjemným problémem,jehož palčivost vystup
ňovala válka» Za války se rozmohly značnou měrou pohlavní nemoc® a bylo po
třebí něco v tomto směru podniknout.

Rakousko-uherská monarchie Nevěnovala tomuto problému valnou pozornost. 
Za hlavní zdroj těohto nemooí byla -celkem právem- považována prostituce a 
monarohie si byla vědoma,že ani mejpřísnější opatření proti prostituci tuto 
jitřivou bolest společnosti neodstraní. Proto se rozhodla prostituci kontro
lovat. Prostituce byla trestná,pokud se prostitutky nepodvolily pravidelné 
policejní lékařské prohlídce. Byly registrovány,podři zeny zvláštnímu "mrav
nostnímu * oddělení poliaie a opatřeny zvláštními knížkami, do nichž byl za
znamenán výsledek pravidelných lékařských prohlídek,jež provád-li policejní 
lékaři. Nakažená prostitutka byla bez dlouhých řečí poslána do nemocnice,kde 
zůstala do svého uzdravení. Vrátila se tam, když byla znova nakažena.

Toto opatřeni, jež kontrolovalo hlavní zdroj nákazy,ač účinné,budilo 
mnoho nelibosti u sociálních reformátorů,kteří byli pohoršeni způsob«», jimž 
paiátdkR policejní úřady toto opatření prováděly. Aby byla zajištěna snadná 
kontrola registrovaných prostitutek, byly nabádány,ba přímo nuceny ku kaser- 
nování. Polioe jni hlídky stíhaly prostituci pouliční a trpěly,ba přímo favori - 
sovaly kasemování prostitutek v nevěstincích. Tyto nevěstince byly poliali 
lictnôovány a oprávnění k této živnosti bývalo dáváno především policejním 
agentům ve výslužbě, nebo Ještě spíše ženským příslušníkům jejich rodin. 
Policie si tak zajišlcvala,že prostitutky jsou pod dozorem osob oohotných vy 
hovět ve všem potřebám policie.Nevěstince byly střediskem nejen prostituce, 
ale také místy, kam si polioie celkem eutomatlaky zašla při pátrání po urči
té kategorii zločinců.

Po dlouhá leta byly nevěstince trnem v oku všech sociálních reformátorů, 
kteří usilovali o jejioh odstranění a zrušení.Zatím oo Jedni považovali 
prostituci ze nemravnost a doufali,že zrušením úředního povolení k prostitu
ci odstraní prostituci samu, jiní, mén naivní,ale stejně málo prozíraví, 
spatřovali živnost majitelů nevěstinců za nemravnou a poskvrňující moderní 
společnost. Jiní v tom spatřovali omezení osobní svobody prostitutek,ač všechny 
zkušenosti navs^dčovaly tomu,že prostitutky mimo nevěstince nejsou na tom
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se svou svobodou lépe, protože Jsou vystavovány a útlaku se strany "ochránců", 
Jimž se v lidové řeči říkalo pasáoi.

Stoupenci odstranění reglementace a kasernování,"abolidoni sté", použili 
diskuse o opatřeních proti pohlavním nemocem k tomu,aby rozvinuli kampaň 
pro zrušení nevěstinců a jejich žáka zu.Toto opatření bylo označováno za po
krokové a slova "pokrok" a "pokrokovost" se na dlouho stala u nás kouzelným 
zaklínáním, fkae "abolicionistů* byla usnadněna tím,že nikdo nebyl ochoten 
lámat kopí za majitele nevěstinců a Jejich zisky, rozhodnutí padlo tedy pro 
zrušení nsxmstiEsré reglementace prostituce, jíž byla udělena všechna svoboda 
Brzy se ovšem ukázalo,že falešná sentimentalita není najlepším prostředkem 
k řešení obtížných sociálních a mravních problémů, jež se nepodařilo vyřešit 
za dlouhá staletí.Naivní víra,že prostitutky,osvobozené z područí majitelů, 
či obvykle majitelek, nevěstinců, se vzdají svého řemesla, se nesplnila. 
Prostituoe neubylo. Pa tmě přibylo.

Zrušení reglementace odstranilo ovšem pravidelné iákrařskéiXMeakíhiffiqjr 
lékařsko polioejní prohlídky, takýe se zdálo,že opatření,jež bylo podniknuto 
ve snaze zlepšit postavení prostitutek a odstranit je,povede k dalšímu nebez
pečnému šíření pohlavních nemooí. Zákaz o potírání pohlavních nemocí -Složil 
každému, kdo byl nakažen,za povinnost se léčit a ukládal tr sty tě«,kteří 
tak nečiní. Policie, na níž zase spadala hlavní úlohe boje proti zřídlu 
pohlavních nemocí, stála před úkokem sledovat prostitutky,vyhnané do ulic 
a soukromých bytů, zatýkat je pro nedovolenou prostituci, ukládat jim po
řádkové tresty a ty,u niohž se zjistila nákaza, posílat do nemocnice a sou
časně je dát trestat za to,že majíce pohlavní nemoc nejen že se neléčí,ale 
pěstováním prostituce nákazu ještě šíří. Právní bezpečnost prostitutek se tím 
nezlepšila,ale zhoršila»policii přibyla práce a neoficiální nevěstince 
prosperovaly i nadále.

Jako v někteiých jinýoh případeoh, tak i zde byl složitý problém řešen 
chybně,protože jednostranně. Hesla nahrazovala klidnou a věcnou úvahu, jež 
ovšem potřebovala solidní studium problém se všech jeho stran.Musí® doznat, 
že jsem v době kamnaně za zrušení Reglementace napsal sám do "Času* několik 
článků ve prospěch této reformy.Četl jsem několik publikací, JimiŽ x se 
abolicionisté snažili zapůsobit na veřejnost a podlehl jejich argumentaci. 
Teprve mnohem později jsem přišel na to,že nestačí soucit,ale ze ku každému
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sociálnímu opatření je potřebí scříslívá úvaha a hlavně vědomo»' .«x« «.<j jx- 
bylo pozdě a nakonec se vyvinula u nás praxe,že se vlk nažral a koza zůstala 
celá.Ofioiální reglementace byla zrušena, neofioiální zůstala. A jak mi tá. v té 
řekli polioejní president dr. Richart Bienert a polioejní rada Ve jřík,kdysi 
přednosta čtvrtého (mravnostního) oddělení pražské policie, výsledek všeho 
byl jen,že policii přibylo práce.

Faktem ovšem zůstane, že přes pochybné opatření v uvolnění prostituce,zá
kon o potírání pohlavních nemocí mel u nás úspěch,Zásluhu na tom neměli ani 
sociální reformátoři, ani zákon sám, ale výchovná činnost škol,společenských 
a sportovních organiaací. Vymoká a stalle se zvyšující vzdelanostní KOSHta&r 
úroveň českého lidu, která dokázala rrdôrtasÉtx3iknitai&xmuajcaxmHHi^BÍašmxin 
redukovat alkoholismus na nejnižží míru, přispěla i k tomu,že ustalo šíření 
se pohlavních ohorob a že nákaz ubylo.Mnoho k tomu přispělo v podstatě puri
tánské nazírání společnosti, jež bylo daleko moderního kultu sexuální nezří- 
zenosti a které považovalo pohlavní nákazu za něco, za co se člověk stydí. 
"Volná láskal’,a^ za peníze či bezplatná nebyla dosud oficiálním vyznáním 
českého lidu.Když někdejší anarchistka,později národně socialistická poslan- 
kyne Landová-Štychová, jež skončila jako komunistka, podala v Národním shro
máždění svůj návrh zákona na všeobecné povolení potratů, narazila na obecný 
odpor právě lidových vrstev. Veřejnost chápala, že boj proti pohlavním nemo
cem a prostituci, není v první řadě problémem lékařským nebo sociálním, 
ale mravním.
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Nezdařený německý hold presidentu Masarykovi

Někdy r. 1920 nebo 1921 došel do redakce "času" zajímavý dopis. Dr. Mader, 
majitel a ředitel sanatoria v Dolní lípové oznámil redakoi,že zakládá němeo- 
kou realistickou stranu, loyální k republice a že hodlá uspořádat v soused
ním městě Frývaldově velikou manifestaci, z níž bude poslán holdovaoí telegram 
presidentu Masarykovi, slibující jménem strany i němeokého lidu v Českosloven
sku věrnost a oddanost republice. Dr. Mader soudil,že je to historická událost 
a zval proto redakci,aby vyslala na tuto manifestaci některého svého člena, 
pokud možná politického redaktora.

Po delší diskusi padl na mne los,abych do Frývaldova jel,snad proto,že 
jsem se zabýval němeokými věcmi a dovedl dobře německy.Jel jsem celkem ochot
ně,už proto,že jsem byl zvědav na tuto akoi a nak také proto,že dr. Mader 
se těšil jak lékař znamenité pověsti a o jeho sanatoriu kolovaly v Praze roz
marné historky. Jejich potvrzení mi přišlo o hezkých pár let později od mého 
přítele Rudolfa Freunda, továrníka koženého zboží a hlavy zednářské skupi
ny ’’Freimaurerbund zuř Auffcehenden Sonne 5. Freund, ,arxŘx ač nebyl nikterak 
tlustý, vážil trochu více než potřeboval a jeho starostlivá manželka ho vy
pravila do Maderova sanatoria, jež se na takovéto věci specialisovalo.Podle 
Freundova lučení paoiento dostávali k jídlu jen hroznové víno a tvrdé rohlí
ky. Freund z pobytu v sanatoriu mnoho nezískal,protože, jako většina jiných 
druhů v neštěstí si zašel denně do blízkého Frývaldova a řádně se tam najedl.

Cesta do Frývaldova byla dlouhá, hodně únavná a celkem bezvýsledná.Když 
jsem pozdě večer dorazil do Frývaldova,zašel jsem do nejbližšího hotelu, 
abych si odpočinul/ na ranní výlet do Dolní lípové, odkud jsem se pak hodlal 
vrátit do Frývaldova na schůzi. Hotel, do něhož jsem se uchýlil, se zval 
Nádražní hotel, či vlastně "Bahnhofhotel",protože Frývaldov byl tehdy 
převážně německý. Hotel patřil,jak jsem později zvěděl,pan” Wolffovi,bratru 
známého němeokého křiklounakého politika. Když jsem vyplnil přihlašovací 
rubriku v knize hostů, přišel za mnou pan hot lier a velmi uctivě zval 
"pana redaktora" na schůzi, jež se ten večer konala v hotelu. Ze zvědavosti 
jsem tam zašel, byl přeuctivě uvítán při zahájení schůze a ,ač se přítomní 
z ohlodu na nečekaného hosta z Prahy mírnili jak jen mohli, šla mi hlava z 
toho, co jsem vyslechl. Dostal jsem se totiž na schť zi^po^déj§íä®tó*ÉÔÉeé
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německé strany nacionálne socialistické, jež se od pozdější nacistické strany 
v Říši lišila jen tím, že si nemohla dovolit, oo si nacisté mohli dovolit v 
Německu.

P° schůzi mne pozvali vedoucí činitelé schůze,abych s nimi poseděl u 
piva a přednášeli mi své stížnosti na republiku, vyptávali se mne na moje 
názory na události v republice a ve světě a poohopitělně se také ptali,proč 
jsem přijel do Frývaldova. Řekl jsem jim, že mým cílem je lidový dům ve 
Frývaldově, kde ee bude konat schůze Maderova. Ihned jsem zvěděl,že jsem při
jel dooela zbytečně,protože schůze se nebude konat,nebol sociální demokraté, 
jimž patří Lidový důra, místnost dr. Maderovi odřekli a dr.Maderovi se nepo
dá ilo sehnat jinou místnost pro tuto směšnou prý akci. Všichni mne ujistili, 
že německý Frývaldov něco takového nesnese a nestrpí a radili mi, abych lined 
ráno odejel waxpžt nazpátek do Prahy,pokud ovšem nejsem oohoten navštívit 
některé osobnosti, podle jejich názoru skutečně reprezentující německé oby
vatelstvo Frývaldova.

Poděkoval jsem jim a řekl,že jsem přijel jen proto,abych byl přítomen 
MaderovŠ schůzi e nebude-li se konat,vrátím se domů,protože záležitosti 
Frývaldova nepatří do mého pracovního oboru. A ujistil jsem je,že jsem toho 
od nich slyšel dost,abych věděl, jaké jsou j&čtgh názory facjejiah i jejich 
strany. To mi docela stačí a budu o tont v redakci referovat.

Ráno jsem zasel nejprve na Setniakou stanici, kde mi velitel řekl,že to 
bylo hrozné štěstí,že se němečtí sociální demokraté da lij za strašit a místnost 
dr.Maderovi odřekli,protože jinak by bylo došlo k hrozným bouřím a snad i 
ke krveprolití. Ptal jsem se,zda by četnictvo nemohlo poskytnout dr.Maderovi 
a jeho stoupencům náležitou ochranu.Velitel četnické stanice, již postarší 
a zřejmě zneohucený svou prací, mi sdělil,že mluvil telefonicky s Prahou 
a že mu ne ministerstva vnitra řekli,aby se za každých okolností hleděl 
vyhnout každému zásahu,kteri^ by vedl k střelbě a dokonce snad zranění nebo 
i zabití výtržníků. A za takových okolností,řekl Velitel četnické stanice, 
nezbývá než strčit hlavu do písku a nevidět a neslyšet hrozby,jež se hroma
dily proti Maderovi,jeho stoupencům i proti Lidovému donu,jemuž hrozilo 
dmolování.
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Z četnické stanioe jsem volal telefonicky dr. Madera »který tni potvrdi l, že 

byl nucen schůzi "odložit" a ujistil mne,že napíše, ažxx kdy se schůze bude 
konat.Velitel četnické stanioe poslal pro předsedu místní organisaoe němeo- 
kýoh sociálních demokratů, kteiý mi vylíčil, jakým hrozbám byli všiohni 
funkcionáři strany vystaveni a řekl rovnouihrožilo demolování lidového domu 
a i kdyby četnictvo nám přišlo na pomoc, život našioh členů by byl nesnesi
telný. Intervence četnictva, nebo snad i vojska by byla opatřením chvilkovým, 
po němž by zůstali loyálnl sociální demokraté bez ochrany,leda by každý z 
nich měl svého strážoe,ale to by toho strážce museli mít i jednotliví čle
nové jejich rodin. Snad to bylo zbabělé ustoupit,ale nedalo se nic jiného 
dělat.Všeohno je v rukou Prahy a ne prostých občanů.

Jel jsem tedy domů a cestou uvažoval o tom, jak nebezpečná hnutí 
nám vyrůstají v pohraničních krajíoh a jak je nesnadno prodemokratický 
stát jim úspěšně čelit, Potřebujeme a chceme za každýoh okolností zaohovat 
svobodu tisku a spolčování, jdant shormažcíovánl i oposice,ale všedhny tyto 
svobody prospívají nejen slušným a zákonů dbalým občanům,ale také nepřátelům 
státu ,kteří mohou zneužitím práv učinit bezprávnými slušné a záko
nů dbalé občany.Věděl jsem,že každá výjimečná opatření proti německým fana
tikům by nerazila na odpor značné části veřejnosti. Stál jsem před problé
mem, na který jsem nedovedl odpovědět.

Odpověď neznala ani redakce, jíž jsem o věci referoval. Ladi slav Kunte 
se opatrně rozhodl zeptat se "nahoře". Dovedu si dobře domyslit, jakou radu 
dostal,protože jsem o svém výletu nenapsal ani řádky.

Nicméně, teto cesta nebyla tak zbytečná, jak se mi zprvu zdálo. Zahlédl 
jsem, jak vypadají poměry alespoň v jedno míst“ v pohraničí a brzy jsem se 
doslechl a dočetl v místním tisku z pohraničí,že stejné,nebo hodně podob
né pomary panují i jinde.Není pochyby,že jsme občas byli vůči našim Němcům 
méně ohleduplní, než jsme měli býti, ale není také pochyby,že jsme v některýoh 
ohledeoh byli ohleduplnější, než bylo zdrávo a přípustno. V našem pohraničí 
panoval nacionalistický žmrmrfí teror od samého počátku a stupňoval se tou 
měrou, jakou ministerstvo vnitra projevovalo slabost.Naše politioké strany 
zavíraly oči před nebezpečím stále mocnějším a hrozivějším a také jak rosil 
v Německu samém nezřízený nacionalismus.
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V fatal tisku našich německých krajanů, vyhoštěných po druhé světové 

válce z republiky, čtu ustavičné nářky, jak byli Němoi vrepublice utisko
váni a odstrkováni. Kdo nezná poměry, mohl by být v pokušení jim věřit,ale 
ve skutečnosti v pohraničí nebyli tnskimm utiskováni nacionalističtí a 
protistátní Němgfci, ale beŠi a loyální Němci.Když jsem se zapojil na 
Národní jednotu severočeskou, vid“l jsem, jak dík politioké neprozíravosti 
a slabošství našich úřadů, jsme ai sami pomáhali připravovat co nadešlo.
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Tajnosti německé válečné politiky

Hvedl jsem již,že Karla Kautského kniha *Wle der Weltkrieg anitóíc entstand“ 
přinesla zajímavé dokumenty , jež vrhly nové světlo na počátky války. Přinesla 
však takfc' přesvědčivé doklady o tom, jakýa způsobem se Německo zasloužilo 
o vypuknutí bolševické revoluoe v Rusku i o anekčníoh plánech německé vlády, 
dokud válka pro N meoko probíhala úspěšně.

Ačkoliv N'mecko připravovalo od let porušení belgické a lucemburské 
neutrality tak zvaným Schliaffelkx.ým plánem, válka sama nebyle připravena do 
té míry,aby zdCT kromě nástupního plánu a prvníoh vojenských operací,byl 
neohystán záměrný postup německé diplomatioké služby.Naopak,v Německu byl 
zmatek,když vyděračskó metody hrozící válkou nepřinesly úspěoh,ale vyvolaly 
ve skutečnosti válku. Zajímávým dokladem toho byl na př. telegram císaře 
Viléma ruskému caru, jejž po vypovědění války žádaly,aby se Rnslo zdrželo 
válečných činů. Neinformované německé velvyslanectví v Petrohradě usoudilo, 
že tento telegram, jak jsem již uvedl, se někde aestou zdržel a byl překo
nám vypověděním války.

Ale také bavorské vyslanectví v Rusku- Bavorsko pělo právo na vlastní 
diplomatickou službu - nevědělo co si počíti s novou situací. Bavorský vy
slanec v Petrohradu došel na ministerstvo zahraničí s dotazem, oo má dělat, 
když Říše Rusku válku vypověděla, ale on nemá z Bavorska žádných pokynů. Ru
sové mu sdělili, aby s klidem jel domů» Tato historka - pokud se mohu upa- 
matovat- byla prvně sdělena Kautského knihou.

Kautský "aké uvádí doklady o němeakém snažení vyvolat revoluci v Rusku, 
I o tom se již ledaoos vědělo, ale Kautský byl první,který předložil světu 
spolehlivé ámkiasäjDn dokumenty. Obeoně bylo známo,že německá vláda umožnila 
Leninovi a jeho druhům cestu ze Švýcarska přes Německo do "Fínska,ale ji
nak o věci mnoho známo nebylo. V Rusku ovšem byla vyslovovány obvinění 
bolševťyficů,že jsou placenými agenty německé vlády,ale bolševici to horlivě 
popírali. Kautský však první předložil dokuienty,že skoro od nrvního počátr, 
ku válku německá vláda vynakládala značné peněžité částky na to,aby podpo
řila protivládni skupiny v Rusku a to ještě před první-deraokratiokou re- 
voluoí. Od té si Německo slibovalo/ konec války na výohodní frontě,ale když 
republikánské Rusko se rozhodlo ve válce pokračovat,vsadilo všechno na 
bolševickou kartu. Jakýsi dr. Helphand byl prostředníkem, jehož rukama šly 
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značné částky, jež německá vláda věnovala na podporu bolševické revoluce. 
Německu se skutečně podařilo vyřadit Rusko z války a uvolnit si tak ruce 
na západní frcntě, ale nezískalo ani vojenské vítězství proti spojencům, 
posíleným příchodem ameriokýoh vojsk,ani se neuvarovalo přenesení bolše
vických nepokojů na vlastní území.

Vedle Kautského knihy o počátcích a oílech německé války je důležitým 
historickým příspěvkem kniha,nazvaná paměti německého korunního prince, 
jejímž autorem je ovšem německý spisovatel Karl Rosner, jenž ji napsal a 
poneohal korunnímu princi,aby ji podepsal.Korunníperem Karla Rosné-
ra vyličuje kapitulaoi Německa a zhroucení se německé armády a tak mimo
děk vyvrací thesi německého nacionalismu,že vítězným armádám byla civil
ním obyvatelstvem nasazena ráda dýkou do zad. Kronprinz výpravuje,že když 
v zemi vypukly nepokoje,povolal Hindenburg,který v té době byl nucen na
hradit ludendorffa generálem Grtpenerem v úřadě generálního ubytovatele, 
do halvního stanu vyšší vojenské velitele,aby mu otevřeně řekli, lze-li 
od armády očekávati pokračování v boji,nebo alespoň uspořádaný ústup do 
vnitrozemí,kde by celkem nepatrné dosud nepokoje byly potlačeny vojenskou 
mocí.Konferenoe skončila*jednomyslným prohlášením vysokých vojenských 
velitelů,Že armáda není již sohopna boje a že se také od ní nedá očekávat, 
že by šla potlačovat volání po odstoupení císaře a nastolení republiky. To
liko Kronprinz a jeho náčelník štábu generál hrabě Schnllendorg (nebo 
Sohullenberg?) mluvili proti tomu.Když oísař vysleohl toto rozhodnutí vo- 
jenskýoh hodnostářů, rozhodl se vyhovět naléhání říšského kancléře prince 
Maxe Bádenského s odstoupit. Na žádost Krcnprinzovu se pokoušel vzdát se 
jen oísařské hodnosti a uohovat si království v Prusku,ale to Max Bádenšký 
odmítl a oznámil Bilémovo odstoupení- a s ním i odstoupení colBho Hohen- 
zollemského domu-aniž ěrirafeim by čekal na formální Vilémův podpis.

Kronprinz vypravuje jednu zajímavou vzpomínku z této schůzky,jež 
stojí za to, aby byla uchována.Když generál Groener oznamoval císaři a 
^•(»princovi^ŽBxpxBHewitatainkxw rozhodnutí schůzky, prohlásil Vilém,že
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přece všichni velitelé jsou vázáni přísahou a žs je nemožné, aby přes tuto 
přísahu se stavěli proti svému nejvyššímu vojenskému pánu. G-enerál Groener 
na to prohlásil: přísaha, to je jen idea.Vilém mu na to pohoršené: "ovšem, 
vy jste jen hessenský generál a ne pruský* a přestal s nim mluvit.

Vhoho zajímavého o osudech Německa a Rakouska, neznámých dík válečné cen
sure, přinesly obě knihy Friedricha Nowaka (Der Sturz der Mittelmächte s 
předchozí, jejíž jméno si nepamatuji.), stejně jako paměti generála Hoetzen- 
dorffa a upomínky generála Crammona na jeho působení jako styčného důstoj
níka německé armády u rakouského hlavního vojenského stanu.
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československá republika a Sovětský svaz

Návrat československých legii z fiaska a koneo občanské války z zemi, 
nazývajíoí se nyní Svaz sovětských sooialistiokýoh republik, postavil 
československou vládu před vážný zahraničně politioký a vnitropolitioký 
problém. Bylo potřebí rozhodnout, jaký poměr zaujme/ republika k novému 
režimu, jehož moc se plně uplatnila na území někdejšího Ruska.

Vnitropolitioký to znamenalo utkání mezi tak zvanou pravicí, jež nevě
řila v trvalost režimu, odsuzovala jej a jeho brutalitu a přála si jeho 
odstranění, nebo alespoň trvalý bojkot, a mezi tak zvanou levicí, jež s 
bolševickým režimem sympatisovala.

Zatíiji, oc^z tisku a V Národním shromáždění pokračovaly příkré polemiky, 
diplomatické jednání o navázání styků začalo již po nastoupení Tusaro- 
vy vlády.Válka pelsko-sovštská znamenala jejichpřerušení a k jejich obno
vení došlo teprve po skončení této války, jež začala sovětským přepadením 
Polska. Jednání se zatím nezabývalo uznáním sovětské vlády de facto a de 
jure a navázáním oficiálníoh diplomatických styků. Podkladem tohoto jednání 
byl formální návrh sovětského lidového komisaře zahraničních věcí z února 
I92O na navázání a sjednání obchodních styků. 0 tom se jednalo hodně dlou
ho a v červnu 1922 sjednala delegaoe, vyslaná do Moskvy, základní obchod
ní úmluvu s ’’Ruskou socialistickou federatívni sovětskou republikou”, jež 
jaksi zastupovala Sovětský svaz. 0 několik dnů později byla publikována 
stejná úmluva s Ukrajinskou socialistickou federatívni sovětskou republi
kou.

tfeiluva, jež byla náhražkou za plné diplomatické styky, byla jakýmsi 
východiskem z nouze, pokusem nechat vlka se nažrat a přitom zachovat kozu 
celou. Odpor proti diplomatickým stykům se Sovětským svazem byl tak mocný 
v československé veřejnosti,že i dr.Beneš, jinak rozhodný stoupenec těchto 
styků, veřejně prohlašoval, že se podrobí plně rozhodnutí čs. parlamentu 
a názorům vítězných spojenců. To, co zůstáialo z nm jda někdejší Trojdoho- 
dy, bylo nadlouho ještě jednotné jen v jedné věci:Sovětský svaz nemá být 
uznán. Také Malá Dohoda nebyla nijak nadšena navázáním diplomatických 
styků a teprve po Hilerově uchváoení moci v Německu a vystoupení Německa ze 
Společnosti národů, došlo r.1954 k formálnímu uznání Sovětského svazu a 
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navázání s ním plných diplomatických styků. Sovětský svaz pak zíácal uzná
ní i ostatních členů Malé dohody a vstoupil do Společnosti národů. Cesta k 
dalšímu sblížení byla otevřena. V květnu 1955 byla pak podepsána smlouva o

v**
vzájemné pomoci mezi oběma státy. 0 t/ii roky později se ukázalo, jakou 
praktiokou cenu má tento největší "ti spěch" československé zahraniční politiky.

Okolnost, že teprve r. 19 5*+byla se Sovětským svazem podensána smlouva o 
■výměně diplomatických zástupoů neznamenala ovšem, že mezi oběma státy nebylo 
diplomatických styků.Jak v Moskvě, tak v Praze seděla diplomatická mise, 

kryjící se názvem obahodní delegace, nadané ovšem všemi diplomatickými vý
sadami, i když ne v plné míře, příslušející pověřeným diplomatům v hodnosti 
charge d*affaires, vyslanců, nebo ftnotanm dokonce velvyslanců. V Praze sídli
la tato mise ve vile Tereza a jeden čas jí vládl pan Arosjev, povoláním 
spisovatel. Nečetl jsem od něho nia a nemohu posoudit,jaký byl jeho skuteč
ný nárok na tento titul,ale konečně, já jsem nikdy nebyl zvláštním ctitelem 
ruské literatury,ani té z doby hodně starší. Byl jsem jen jednou na novinářské 
recepci v této vile a viděl pana Arosjeva.Nemohu tvrdit,Že na mne působil 
dobrým dojmem,ač je docela možné,že to nebyla jeho vina. Možná,že mne ovliv
ňovalo moje zaujetí proti všem komunistům a proti hodnostářům haďatx bolše
vického režimu zvlášť

Nevím také, jaká byla jeho obahodnioká kvalifikace.Vím však,že pan Arosjev 
byl pláštíkem pro komisaře Sovětské komunistické strany,dohlížející na čin
nost Komunistické strany Československa, jež byla v tak otrocké závislosti 
na Třetí intemaoionálc,že její funkcionáři byli nejen pod stálým dozorem 
fcxemlu,ale byli jím přímo dosazováni a sesazováni. Pan Arosjev byl také hla
vou -ač neznámo zda skutečnou či jen figurální- sovětské uropagandy v 
Československu, zejména mezi nezralou inteligencí. Přemnoho mladýoh, někdy 
také postaršíoh »literátů,malířů, hudebníků a herců putovalo do vily Tereza, 
kde jim’’ vyniká jící ruský spisovatel" pan Arosjev jako představitel "vlasti 
sooialiamu*' vštěpoval nejpošetilejší názory.

Seslím,Že pan Arosjev popletl hlavy mnoha lidem, z niohž ne každý vystří
zlivěl, Vím o jednán docela tragi okem případě. Postihl mého přítele, zámožného 
pražského továrníka,pravoverného německého pravicového socialistu a hlavu 
odbočky zednářské organisace Svaz svobodných zednářů u vycházejícího slunce 
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v čeákoslovensku Rudolfa Treunda. Trsundova manželka, ne tak pravoverná 
a ne tak pravicová sociální demokratka byla ve vile Tereza častým hostem a xk 
zatáhla tam svou dceru,jež chtěla být tanečnicí a svého syna, který stu
doval próba. Oba se nakazili boláevictvím a Freundova doera udělala dokonce 
kariéru: pan Arosjev,ao fanatický bolševik, neměl nic proti tomu, oženit se 
s dcerou boháče. Vzal si ji, měl s ní děcko a pak byl odvolán do Moskvy^kde 
působil jeden oas v instituci pro kulturní styky a ostatním světem. A pak 
jednoho dne,jako statisíce nebo snad i miliony jiných, se stal obětí čistky 
a zmizel a s ním i jeho manželka a děcko. Nešťastný Vreund zapřáhl do své 
záchranné akce každého. Dokonce i Henri Barbusse,který se s Aros jevem znal, 
byl přivolán na pomoo, ale nic nepomohlo. Zap»dli., jakoby se nad nimi zavře
la voda.

Paní ^reudnová vystřízlivěla,ne však její syn,který jedno dne putoval 
do československého kriminálu,když po ifciohovu srčel orjpnisovat podzemní 
komunistickou akci.

Nástupcem Arosjeva se stal, pokud se nemýlím, Alexandrovský. Diplomatické
styky Československa a Sovětské svazu byly přerušeny až po lfciichovu,kdy 
Československo,okleštěné a vydané na milost a nemilost Němeokn, bylo nuceno 
diplomatické styky přerušit. Sovětský svaz ostatně,který Československu v mni
chovské krisi neposkytl žádnou podporu, ochotně uznal Svobodný stát sloven
ský a uznal tudíž německý zábor tak zvané druhé republiky a zřízení Proj; 
tektorátu.
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Ruská emigrace  v Československu

Občanská válka v Hušku zuřila ještě dlouho po skončení první světové 
války. Ale nezdarem skončila akoe sibiřské vlády, spojené se jménem Admirála 
Koloaka. Stejným nezdarem skončily i akoe generálů Denikina a Kornilova. 
Jednotlivé drobnější akoe byly potlačeny a Leninův režin^č byl v naprosté 
isolaoi ve světě, vládl neslastnou zemí, jež byla tak lehkomyslně obětová
na západními spojenoi, v jejichž zájmu přinesla oběti tak značné,že byly 
až sebevražedné.

Se skončením občanské války a nastolením totalitního režimu ve státě, 
přejmenovaném na Svaz sovětských socialistických republik byla Evropa a 
po ní Čita a Amerika zaplavena emigrací z Huška. Československo nebylo je
dinou zemí,jež poskytla útočiště obětem nemoudré politiky Dohody a zákeř
ného infikování Ruska bolševictvím se strany císařského Ncmeoka. Ale příliv 
uprchlíků z Ruska byl velmi značný.

Především zde byli příslušníci armády, československá zahraniční armáda, 
bojující na Husí, měla ve svých řadách mnohc našich krajanů,usedlých v 
Rusku, obvykle ruských st tni ch příslušníků. Příkladem toho byli oba generá
lové Červinkové,otec i syn. Otec získal generálskou hodnost v carskýoh služ- 
báoh, syn v legiích.Oba se zailoužili měrou vío než náležitou o šx česko
slovenskou dobrovolnickou armádu.

Pak zde byly manželky legionářů.českoslovenští dobrovolníoi přivezli 
domů značný počet Rusek, Ukrajinek, Estonek z pod., s nimiž se oženili.Pře
mnozí přivezli dokonce i děti,jež se za války narodily těmto manželstvím.

Mezi uprchlíky z Ruska bylo také mnoho nasioh krajanů,usedlých na Rusi, 
zejména na Volyni, kde by Ir několik z<moŽných vesnic i městeček, skoro vý
hradně osídlených českými přistěhovalci.

Byli zde dále mnozí příslušníci ruské armády i občanští činitelé, z niohž 
někteří měli pjtžmý také přímý poměr k československým branným silám v 
Rusku. Tak zde byl na příklad generál Chodorovič,kdysi velitel kijevského 
okruhu- jeho hodnost odpovídala honosti našeho armádního generála -velký 
to příznivec legií,který značnou měrou se 3C31ouyíl o hladký průběh budo
vání os. armádního sboru. A byí zde vynikající důstojník generálního štábu 

ruské armády,který působil jako význačný člen československého štábu a 
stal se později u nás generálem nejvyšsího stupně a zemským vojenským 
velitelem na Moravě a byl znám jako jeden z najlepších našich vojenských 
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velitelů. Každý znal v republioe genorála Vojcechovakého alespoň podle 
jména.

československá republika měla jisté mravní závazky k těmto uprchlíkům 
z bolševického pekla. Se všeoh válčících zemí to bylo nešťastné Rusko,jež 
naší osvobozovací skol poskytlo nejdříve a největší pomoc a podporu. Bylo 
proto naší samozřejmou mravní povinností odplatit tuto pomoc alespoň 
těm, kteří se k nám uteklí.

československé vláda poskytla části těchto uprchlíků výslužné, jako 
na příklad generálu Phodoroviřovi, jiným pak dala podpory, jež jim umožni
ly nalézt! existenci, Mnoho R’sů (říkám-11 Rnsůpf, myslím tím i ostatní ná
rody někdejší ruské veleřfěe) u nás vystudovalo a loyéJní službou státu 
odplatilo, oo jsme pro ně vykonali.

Protože nejsme andělé, nalezli se mezi námi lidé,kteří tuto pomoc ne
šťastným utečencům z Puska nelibě nesli a při každé příležitosti jim to 
vyčítali. Pro ^pokrokové* reakcionáře socialistické - a zejmína pro ty 
bolševi sující- byli lidé z Ruska ne nešťastné oběti hanebného teroru,ale 
reakcionáři, jejichž pobyt v Československu byl zazlíván velikou “vlastí 
sociall smi*. Protože podpůrnou akci zastával především dr. Karel Kramář, 
byly proti němu i proti celé akci podnikány zuřivé útoky. Je ku cti repub
liky 1 čerkého lidu, že „tyto štvanice zůstaly bezvýsledné a že čeakoslo-

■ŽMptOH.'Žj Uý
venská republika se o lidi, jejichž hlavním proviněním bylo,že
se nepřidali ke skupině zrádců, financovaných německým generálním štábem.

Teto pomoc získala Československu i Saskému národu mnoho přátel v 
ruské emigraci i té,která žila mimo Československo. Mohu uvésti dva příkla
dy. Když jsem hgď několik let po druhé světové válce zajel po prvé zase 
dcjNeraecka, sešel jsem se v Mnichově s ministerským předsedou vlády Kozácké 
republiky v exilu SlaskoveiB. Slaskov,který v Praze vystudoval a získal 
doktorát technických věd a notom byl zaměstnán na stavebním úřadu hlavní
ho města Prahy, mne uvítal nadšen? velmi lidovou pražskou češtinou a nabí
zel všechny politickou pomoc hnutí,jež representoval, akci na vybudování 
souručenství československých politických skupin, jež nehodlaly se podří
dit diktátu někdejších činovníků Národní fronty.

A když jsem zašel do kanceláře Národní rady ukrajinské v Mnichově,stači
lo zjištění, že jsem Čech a dokonce příslušník strany někdy dr.Kramáře, 
abych byl tam přijat jako rodný bratr, činovnic i ukrajinského hnutí
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mne ujistili,že Ukrajinci nikdy nezapomenou nejen pomoc,kterou áint repub
lika poskytla jejioh příslušníků, kc|yž ae tam utekli, ale také veliký zá
jem, který o osud Ukrajiny vždy projevovali Seei a zejména dr.Karel Kramář.

Také při jiných příležitostech,při jednání na mezinárodním fóru,byli 
jame vždy favorisováni všemi slovanskými národy.Zde jsme sklízeli ovoce 
díla dr.Kramáře a jeho druhů,jsme toho nedovedli dostatečné využít, 
byla ovsem jen naše vina.

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 1123



109
Zahraniční propaganda republiky

Jedním z vážných,ale na neštěstí naprosto nedoceněných úkolů republiky 
bylo vybudovat řádný informační a- nebojme se toho slova -propagační apa
rát pro oizinu. Tento úkol byl přehlížen skoro celou československou ve
řejností přottě proto,že jsme neznali náležitě svět a také,protože jsme 
slepě věřili tomu, oo nás ujišťovali oficiální propagandist© ministerstva 
zahraničí pro domov: "Elfropa o nás ví",« "jsme miláčky Dohody" a podobně. 
Sám jsem o naši propagandu v cizích zemích a mezi cizinci,při jíždějícími 
k nám, probudil zájem teprve,když jsem přešel do zahraničně politioké ru
briky a měl tedy příležitost poznat,že Evropa o nás toho příliš mnoho 
nevěděla a často co věděla, věděla žpKtmm velmi špatné a že také o lásoe 
Dohody ee dalo říoi, že "panská láska po zajících skáče”.

Již před vznikem republiky pěstovala česká politika jakýsi druh infor- 
maoe, nebo propagandy, určený nejen pro habsburskot monarohii,ale i pro 
další záBsnřž zahraničí. Roku 18ú2 založila národní stran( staročeská) 
deník Politik, německy psaný, který byl redigován Janem S. Sere jšovským. 
Tento list se r. 1907 přejmenoval na Union a vyoházel až do r. 1918.Vadou 
toho listu bylo ne jen,že byl hlavně zaměřen na země monarchie, ale Že byl 
příliš konservativ»! nejen politicky, ale také kulturně,takže ač konal 
cenně služby,nepodával dost přesné poučení o skutečných tenčeních české 
politiky i české kultury.Tento list nebyl ovšem jediným zdrojem naší pro
pagandistické činnosti mezi cizojazyčnou veřejností.Vycházelo několik 
měsíčníků, věnovaných slovanským otázkám a čtených v slovanských zemích.

Všechna naše informační činnost v cizině byla až do vzniku republiky 
individuálními akcemi jednotlivců, majících z toho či onoho důvodu kon
takty s cizími národy. Odmyslíme-li si Rusko a jiné slovanské země,musíme 
si doznati,že jich bylo velmi málo. Scad méně, než prstů na jedné ruce. 
Ukáz/íkou takové individuální akce byl případ dr. E» Lederera (Leda),kter^ 

dokázal získat norského spisovatele Björnstjerae BjSrnsona a prof. 
Setona-Watsona (Soota Viatora) o Slováky, nebo malíře Františka Kgpky, 
který žil v Paříži, o Slovany vůbec. (Viz zvláštní dvě čísla pařížského 
satiriokého časopisu Ľassiette au beure). Jakési známosti v zahraničí 
se těšil Jaroslav Vrchlický,hlavně pro svou dramatickou báseň Bar Kochba, 
přeloženou do mnoha řečí. Jinak česká literatura je známa jsn z Ottovy
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edice, jež vydávala v překladech, hlavně německých, některé slavné české 
knihy, jež však mnoho zájmu v zahraničí nevzbudily.

Z význačných politlckýoh osobností se těžili v zahraničí známosti 
jen dr. Karel ’'rcraář a prof. dr. T. G. Masaryk. Kramá^tkromě veliké vážnosti ve 
.^M^D^^národech, měl mnoho známých ve francii a také některé známé 

v Anglii. TJveřejnil několik článků v anglických revulch a mnohem více pak 
v listech francouzských. V pamětíoh někdejšího britského ministra Ameryho 
jsem po druhé světové váloe nalezl zmínku o jeho návštěvě Prahy před 
první světovou válkou a jeho rozhovoru s představiteli české politiky. 
Jmenuje jen dva, oba mlád'Šechy, dr. Karla Kramáře a dr. Herolda. Mluví 
o nich s velikým uznáním.Ifesaryk byl známější ve světě anglosaském, což 
je jaksi pochopitelné, uvážíme-li,že byl jedním z mála Seskýoh politiků, 
jehož sklony nebyly frankofilské a slovanské, ale anglofilské. Známost mu 
získal jaho s or s rakouským ministrem zahraničí Aererthalem a prof, fried- 
jungem u příležitosti velezr-'dného procesu, organisovaného Rakouskem proti 
Jihoslovanůa, ještě víoe pak jeho vystoupení v aféře Hilsnerově a jí po
dobné aféře v Rusku.

Válečná doba vytvořila ovšem několik propagandistických středisek v 
dohodových zemích, v nichž dominovali přátelé českého národa.Ve francii 
to byl hlavně prof. Denis, v Británii prof. Seton Watson, jenž pak později 
v dobách míru ve své zálibě Československa značně ochladl, jakož i šéf
redaktor listu “Times" Wickham Steed a šéfredaktor listu "Observer" Gar
vin, jenž však v pozdějších letech přešel docela do řad nepřátel republiky. 
Také šéfredaktor "News Chronicle* Vernon Bartlet byl republice hodně na
kloněn a podporoval nás až do poslední ohvíle.

Vznik republiky vytvořil ovšem potřebu postavit informační akai na 
solidnější a odbornější základnu, než byly individuální akce jednotliv
ců nám nakloněných.Ministerstva zahraničí převzalo úkol, plněný dosud 
soukromou inioiativou,jak bylo jeho samozřejmou povinností. Jistě bylo 
chybou,že se stalo výhradním plnitelem tohoto úkolu a že nejen nepodporo
valo soukromou iniciativu,ale dívalo se na ni velmi nevlídně.

Ve všech zemích měla vyslanectví své zvláštní informační oddělení a 
dispozičních fondů bylo použito k podpoře publikací republice příznivých. 
Výběr těchto publikací nebyl vždy nejalastnčjší - tak na příklad ve 
Vídni byly financovány listy docela skandální - a značná část propa
gandistické činnosti byla věnována na osobní oslavu presidenta republiky
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a Ministra zahraničí. V cizích zemích vyšel bezpočet jejich životopisů, 
zpravidla financovaných z prostředků disposioníoh fo-'dú ministerstva za
hraničí, škodlivost tohoto druhu propagandy nespočívala v tom,že oslavova
la dva jednotlivce, ale že budila dojem,že všeohno, oo se dobrého v repuh- 
lice stalo, je jejich dílem,že oni jsou tvůroi české demokracie a že bez 
nich zůstanou Šeši národem zaostalým, který by nedokázal se Opravovat lé
pe, než jeho sousedi.

Tato úřední propaganda nbbyla ochotna respektovat právo přétel Českoslo
venska mít někdy odlišný názor na vývoj poměrů v Československu, než jaký 
mělo ministerstvo.Každé slovo kritiky bylo zazlíváno, podpora publikacím 
nás podporujícím byla xasturaanx za stavována »kdykoliv se v Kmxnšnx nioh 
něco znelíbilo všemocnému, ale svět neznajícímu šekčnímu šéfovi Hájkovi 
a jeho pobočníku mini st er šitému radovi Butterovi. Tak se stalo, že počet 
lidí, podporujících naši propagandu v oiziniž ze skutečné náklonnosti k 
republice a jejímu lidu se zmenšoval a jejich místo zaujali nakonec skoro 
všude Jidé,kteří měli náklonnost ne k nám, ale k disposičním fondů®. Noúspě- 
ohy československé propagandy v dobáoh, jež vedly k Mniohovu,lze přičísti 
plně na vrub pochybenému postupu ministerstva zahraničí. Nemohl-li nikdo 
předvídat -ač se to dalo tušit - Že západní moonoäti nás obětují nacis
tickému Německu,dalo se docela dobře bidet x z množíoíoh se útoků na 
republiku, že úřední propaganda na svůj úkol nestačí.

Po převratu byl v ft?aze založen francouzský deník, německá ’’Union*’ 
změněna na "?rager Presse" a také anglický týdeník. Francouzský deník i 
anglický týdeník měli krátký život. Všeohno bylo přenecháno "Prager 
Presse* i zahraniční propagandě při vyslanectvích.

"Prager Presse" nr la opravdu vysokou úroveň, ale na své úkoly n stači
la ze dvou důvodů. Především byla psána němeoky a pro svět bylo potřebí 
listu psaného francouzský nebo anglicky,pravděpodobně v obou řečíah. Potom, 
jak to krásně charakterisoval r. 1925 zahraničně politický expert Kěmeoké 
demokratioké strany prof. Bergstraesser, s nímž jsem se sešel v Berlíně 
při návštěvě německého parlamentu, který mi řeklj "Prager Presse je vel
mi dobrý list. Já se z něho oBnhnxjHBiKHm mohu poučit o celera světě,na 
neštěstí vsak ne o Československu". (Když jsem to citoval v jednom 
článku o čs.zahraniční propagandě, upadl jsem v krajní nemilosS u mini
sterstva zahraničí.
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Široké veřejnosti nebyly ovšem známy neúspěchy čs. zahraniční propagandy. 

Důsledky těohto neúspěchů se dosud neprojevovaly. Zahraniční tisk nebyl u 
nás přílišně rozšířen a oo veřejnost cizího četla, bývalo nám zpravidla 
velmi nakloněno. Oficiální projevy tíafcx oizíoh vlád byly sladké jako med 
a neuvědomovali jsme si jak3Í,že v aněoh dobáoh dosud platila mezinárodní 
zdvořilost, jež zastírala hezkými slovy a ujištováním přátelstvím všeotmy 
rozpory.Byla to doba, kdy i pouhé naznačení, že stát A. není zamilován do 
státu B. , kdyby přišlo z úředních mxx úst, vzbuzovalo nebezpečnou krisi. 
A tak ofioiální propaganda mohla se vždy vykázat značným počtem pochleb- 
nýoh zmínek o Československu a o presidentu Masarykovi a ministru zahrani
čí Benešovi. Po Masarykově smrti všeohna gloriola byla soustředěna na Bene
še, takže v novinářských kruzích koloval vtip, že republika měla "jednoho 
státníka- Beneše, jednoho filosofa- Masaryka,jednoho spisovatele- Karla 
čap^a a jednoho muzikanta- tetanu".

lüniste tvo zahraničí zásobovalo český tisk a politiky zvláštními 
přehledy zahraničního tisku, jež byly horlivě čteny a používány obdarova
nými. Přehled tisku byl dvoudílný. Jeden byl věnován všeobecným událXostem 
a diskusím ve světě, druhý pak byl věnován zmínkám o Československu. Ačkoliv 

t

pochvalné a pochlebné zmínky stále převládaly, ani redaktoři těchto 
přehledů se nemohli vyhnout kritickým a někdy hodně nepřátelským proje
vům v tisku nšmeokém, italském, ale i francouzském a anglickém. Tisk vět
šinou zahraničně politické pochvaly a poohlebenství s oohotou přetiskoval 
a pokud zaznamenal nájezdy na republiku a na český národ, připisoval to 
zavilému nepřátelství některých skupin, jež ani zdaleka nepředstavují 
mínění národů a států, v nichž tyto skupiny žijí a působí.

Vylíčil jsem již na jiném místě, jak značná byla neznalost zahraniční 
politiky v politických kruzích a v tisku a doznal, že jsem v tomto směru 
dlouho nebyl žádnou výjimkou. Není proto divu, že Přehledy zahraničního 
tisku, pořádané a vydávané tiskovým odborem ministerstva zahraničí hrá
ly značnou úlohu v tom,že si československá veřejnost neuvědomila včas, 
jak se poměry mění a že bezpečnost republiky není tak zajištěna, jak se 
zdálo oficiálním publicistům. Snad přadbíhám uvedu-li,že když jsem byl 
v armádě ve Francii (rok po Mnichovu)« v roce okupace československá, 
došel nám tsm český kalendář z Ameriky na rok 1939, vytištěný ovšem již 
19J8, v němž byl podepsaný článek úředníka ý"". tiskové služby,vyličující,,
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jak je mezinárodně pevně zajištěné postavení Seskoslovenské republiky, jíž 
nehrozí žádné nebezpečí.článek, psaný před Mnichovem, ale jistě již po 
květnové mobilisací, je ukázkou zaslepenosti ministerstva zahraničí, stejně 
jako zaslepenosti našich krajanů v Americe. Nevím, jak spolehlivé informaoe 
přinášel americký tisk, ale jistě v něm bylo ledacos, co mohlo alespoň 
je přimět,, aby nepřijímali stylistické výlevy Ss. úřední propagandy jako 
evangelium.

Nikdo nemůže zaručit, že by účelnější československá prayxgxndx zahra
niční propaganda dokázala odvrátit ne li pohromu. Ale jist? ji mohla ztížit. 
Svou neschopností ji usnadnila.

♦♦♦
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Politický ruch v učitelstvu

Radlkalisaoe našeho veřejného života, vzbuzená válkou a projevující 
aw zvláště silně v prvním pětiletí svobodné republiky, nezastavila se před 
učitelstvem a jeho organisacemi. Učitelé jako stav byli živlem velmi národ
ním i velmi svobodomyslným a vykonali, zejména na venkově, velmi mnoho 
pro zvýšení vzdelanostní úrovně dospělého obyvatelstva. Dbali také o zvý
šení vlastní vzdelanostní úrovně a dokonalost českýoh škol, i vesnických, 
a z toho vyplývajíoí vysoká úroveň všeho lidu, byla především výsledkem 
jejioh usilovné a opravdu obětavé práae.

Kvas let devadesátých nalezl učitelstvo škol obednýoh (pozdějšíoh ná
rodních) a měšťanikýoh ( občanských) skoro bezvýhradně v řadáoh toho, oo 
jsme tehdy nazývali "pokrokovým hnutím let devadesátých*. Hrstka učitelů 
přešla do strany sociálně demokratické, kterou bývalý učitel F. V.Krejčí 
se snažil učinit přístupnější mvslivýra lidem.Mnoho jioh přešlo do řady 
strany agrární,nebo do strany národně sociální.Zde se projevily ovšem 
jakési rozdíly ve stavovských škupináoh učitelstva.Zatím co středoškolští 
profesoři tvořili skupinu zvláštní a nespojenou s učitelstvem a zůstali 
převážnou většinou ve straně mladočeské, i když dosti slušný počet jich 
se zapojil na stranu lidovou, pozdější pokrokovou, vedenou Masarykem,nebo 
na Moravě na Stránského stranu lidovo pokrokovou, uíitelé, zejména mladší 
a na školáoh obecných se přiklonili hromadně k Masarykově straně. Skoro 
důsledně stáli učitelé v čele protiklerikálního boje, při čemž učitelé 
škol měšťanských,kteří se zvali "odborní učitelé”, protože složili zvlášt
ní odborné zkoušky, představovali živel konservative jší, i když ne kon- 
servativni.

Válečný kvas dolehl na učitelstvo jako na ostatní vrstvy národa a 
způsobil, že značnější počet než dosud se přiklonil k socialistickým 
stranám, ba dokonoe i ku komunistům.Nicméně, symnatie k Masarykovi a Benešo
vi v učitelstvu převládaly.

Splynutí městských stran ve státoprávní, později národní demokracii, 
ač na počátku přijato s nadšením, postavilo značnou část učitelů do jaké
hosi vzduchoprázdneho prostoru. Zanícení stoupenci Masarykova "realistické
ho * hnutí v národní demokracii nezdomácněli. Nebyly to jen staré a dosud 
hezapomenuté potyčky mezi národní stranou svobodomyslnou a stranou pokro
kovou,ale také menší radikalismus národní demokracie a vždy více se
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uplatňující kritický poměr k Masarykovi a nevraživý poměr k Benešovi, oo 
tyto učitelské skupiny od strany odhánělo. Národní demokracie nikdy nezauja
la k Masarykovi stanovisko zásadne nepřátelské a ku kritice se odhodlávala 
velmi neochotně,zdrželivě a pomalu,ale nadšeným stoupencům Masaryka byl 
závadný i chlad, nebo alespoň zdrželivost v nadšení.Poněvadž Beneš byl 
obecně považován za Masarykovu pravou ruku,kritika a pak i odmítavost,pro
jevovaná národní demokraoií k němu byla jimi považována za nepřátelství 
k Masarykovi.

Několik let po převratu byla již většina učitelstvo'- ne ovšem středo
školských profesorů - mimo národní demckraoii a většinou ve stranáah so
cialistických.

Tento přesun se projevil také zřetelně v obou rám^oovýoh organi saoíX'' 

učitelských. Byla to zejména Československá Obec učitelská, jež sdružova
la levicovější vrstvy učitelské, zatím oo druhá organisaoe (myslím,že se 
jmenovala Svaz učitelských jednot) zachovávala stanovisko značně zdrželi
vější.

Radikalismus v učitelstvu byl také živen nevyjasněným postavením uči
telů. 0 školení učitelů pečoval^ Učitelské ústavy, čtyřtřídní školy, do 
nichž žáci vstupovali ze čtvrté třídy škol st-edníoh, či ae řtvrté a nfc 
někdy i třetí třídy škol mesiánských. Stadium končilo závěrečnou zkouškou, 
jíž se obecně sice říkalo maturita,ale jíž státní správa nepřiznala tento 
charakter,alesnoň pokud se platové stupnice týče. Učitelé nebyli postaveni 
na roveň maturantům ve státní nebo zemské službě.Nesli to těžce nejen z 
důvodů hmotnýoh,ale i prestýžních. Nevyjasněné bylo také služební postavení 
učitelů. Podle starorakouských zákonů, na nichž republika mnoho nezměnila, 
učitelé sloužili ve školách, patřících obcím a jimi vydí^vanyfeh, byli za
členěni do deresních inspektorátů a placeni zeměmi,ač za země to platil 
stát. Marná byla snaha učitelů,aby byli uznáni za zaměstnance zemí nebo 
státu. Podřízeni místnůn nebo okresním školním radám a bezprostředně 
podřízeni okresním inspektorům, považovali se za jakési odstrčence mezi 
veřejnými zaměstnanci.

Bylo to trochu křiklavé,protože učitelé dbali o další vzdělání a pořá
dali kursy, jež umožnily učitelů» škol elementárních přestup do škol 
vyšších (měslánských,čili občanských). Požadavkem sdtKVBtx učitelů jako 
stavu bylo ovšem,aby učitelé byli vzdělávaníM na universitách a byli
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také hodnoceni jako veřejní zaměstnanci s částečným vysokoškolským vzdělá
ním.

První leta po převratu byla vládní činnost zaměřena především na úkoly 
nejnutnější a nejnaléhavější a tudíž spravedlnost k učitelskému stavu byla 
odložena na dobu pozdější. Brzy však se objevily hmotné potíže,občasná 
hospodářské krise, jež způsobily, že problém, který nebyl řešen hned po 
převratu byl odsunut na neurčito.Učitelská trpělivost,zejména dík prudké 
agitaci radikálů, byla vyčerpána.

Když při sjednávání nové úpravy služebních poměrů veřejných zaměstnan
ců vláda rozhodně odmítla požadavek parity učitelů s kategoriemi veřej
ných zaměstnanců s maturitou, došlo k prudkému výbuchu nevole v řadách 
učitelstva,při čemž hlavním mluvčím nespokojenců se stala Československá 
Obec učitelská, vedená ředitelem Obstem a učitelem Hanušem.Učitelé volali 
po odchodu 2 politických stran, jež se proti, nim postavily - a při systé
mu koaličních vlád,který péroval v republice, to byly všechny českosloven
ské politické strany ve vládě zastoupené.Volání po založení vlastní poli- 
tioké strany zapadlo,protože bylo velmi nereálné, ale uksutečnilo se to, 
vo zastával ředitel Obst a jiní vlivní Činitelé učitelské organisaoe: 
založení vlastního listu.Skutečně také Obec učitelská dokázala založit 
vlastní Menní list pod n*ázv£ra "československé noviny”, jehož redakci obsa- 

f
dili skoro bezvýhradně vedoucí činite" ř' nezávislé sociálně demokratické 
sytany (dr. Petr Růžek, dr. Vincenc ířharvát a prof. Maohek. )

Založení "československých novin” bylo snrtelnou ranou "času”. Jako 
předválečný "Čas", tak i "Čas" poválečný neměl odběratelů nadbytek e 
byl listem velmi pasivním. Nioméně, snad osmdesát procent odběratelů 
"času" bylo z řad učitelských a bez tzto podpory list nemohl vydržet. 
Možná, že kdyby byl "čas" wtóiitKistarákBmpaiii zaujal v Hňxhaláax 
novinářské kampani o učitelskou paritu opatrnost, nebylo by došlo k tonu, 
00 se stalo, ale vliv vládních činitelů ne list se projevil Článkem, 
jímž se "čas" docela rozhodně postavil za vládní politiku,odmítá jící 
tuto peritu. Byla to jen náhoda, že autorem úvodníky hyUf byl kol. 
Hladký.Ač se o věci jednalo na redakční poradě,nebylo toto stanovisko 
předmětem sporu.Hospodářští redaktoři Otto Tischer a Valenta, soudili, 
že stát zvýšení nákladů nesnese a my ostatní jsme se celkem bezmyšlenko
vitě k jejich názorům padali. Všichni jsme soudili,že státní pokladna
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není bezedná.
Nemohu říoi, byl-li na "Čas* vyhlášen bojkot organi sovaný, Si stalo-li 

se tak spontánně, ale během asi desíti dnů ztratil "čas" skoro všechny své 
učitelské odběratele. Jeho zánik byl už jen otázkou času.
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Několik spolupracovníků "Času"

Jako všechny jiné denní listy měl "Čas" slušný počet pravidelných 
spolupracovníků,kteří nebyli v redakčním svazku,ale svými příspěvky list 
obohacovali,nebo také jeho úroveň snižovali. Po tolika letech se většina 
jejich jmen vytrousila z paměti a mohu si vzpomenout jen na některé z 
nich.

Politickými Články zásoboval list Alois Hajn, bratr dr. Antonína 
Hajné, kdysi vůdce státoprávně pokrokové strany a později poslance a 
pak senátora národně demokratického. Tito oba bratří žili v krajní nevůli 
a má krátká známost s Aloisem Hajném mi stačila, abych to pochopil.Oba 
se rozcházeli především politicky. Zatím, co dr. Antonín Ha jii|za stával dů
razně státoprávní program a svým "Ha jnovým výběrem knih" (myslím alespoň, 
že se tak tato edice jmenovala) náležitě přispěl k politickému vzdělání 
národa,Alois Hajn byl redaktorem jednoho venkovského listu Masarykovy 
lidové, později pokrokové strany. Tento list se těšil velmi dobré pověsti, 
ale protože jsem jej nikdy nečetl, nemohu o tom docela nic říci. Jako 
všichni realisté,tak i Alois Hajn odmítal české státní právo a hlásal 
jakési neurčité právo přirozené.Po válce, když jeho list zanikl společ
ně s realistickou stranou,Alois Hajn přešel do služeb ministerstva zahra
ničí a byl pravoverným straníkem dr. Edvarda Beneše,který se netěšil ani 
trochu lásce dr.Antonína Hajna.

Také osobně byl mezi nimi podstatný rozdíl.Dr.Antonín Hajn byl, jak 
jsem z několika návštěv v jeho rodině a pak z dalšího styku s ním po 
králce poznal,muž velmi milý, srdečný a přístupný diskusi.Alois Hajn byl, 
jak jsme říkali, studený jako psí nos, mrazivě povznesený nad všechny, 
před nimiž se neskláněl. K redakci, s výjimkou Xndislava Kunteho a Otto 
Usohera, se choval hodně ajjgogantn.ě. Opláceli jsme mu jeho přezíravé cho
vání a když se "čas" změnil v týdeník, došlo opětovně k prudkým konfliktůa 
mezi ním a redakcí.

Dalším, ne právě oblíbeným přispěvatelem listu byl úředník ministerstva 
financí, jehož jméno jsem zapomněl.Psával pod jménem Dix a ač pro Otto 
Eischera byl hotovým orakulem národohospodářským, byl v rozporu s náro
dohospodářskými názory celé redakce. Byl to strohý fiskálista, o němž 
jsme říkali, že by nejraději zabral všechny příjmy obyvatelstva republiky 
a dával obyvatelům podle svého uvážení almužny.Vzpomínám, že jsem na
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některé z jeho článků reahoval polemikami, jež mi Otto Fischer odmítl 
otisknout.

Jako jiné listy měl i "Sas" nedělní přílohu se zábavnou části.Tuto 
přílohu redogoval velmi dobře dr.Antonín Bartl,který dovedl kolem ní sou
středit několik zajímavých mladých lidí.Jedním z nioh byl Jan Weiss,ruský 
legionář a autor poněkud fantastických povídek a románů- Tehdy ještě ne
vydal ani svou první knížku "Zrcadlo,které se opožauje’’. Weiss se pozdě
ji stal uznaným spisovatelem a když jsem se dostal k vlivu ve "Volné 
myšlence", vydal jsem mu v nakladatelství tohoto linutí jeho román "Barák 
smrti".S Weissem jsem zůstal hodně dlouho ve velmi přátelská» poměru.

Dalším spolupracovníkem nedělní přílohy byl Josef Kopta,také ještě 
před tím, než si získal ve veřejnosti jméno svou "Třetí rotou". Byl to 
velmi srdečný a milý muž, spřátelili jsme se ryohle a velmi často jsme 
spolu pořádali různé akoe, jež patří do doby pozdější.

Dr. Bartl otiskl několik příspěvků Václavu Chábovi, tehdy redaktoru 
"Legionářského směru", jehož hlavním šéfem byl dr. Lev Sychravá. Cháb byl 
ruský legionář hodně levicového zaměření a když "Sas" splynul s českoslo
venskými novinami" a "Legionářským směrem" v "Národní osvobození", stal 
se členem redakoe tohoto deníku. Psal zde o věcech východní a jižní Bvro- 
py. S «Äábem jsem navázal velmi in-^timní přátelství, jež skončilo teprve 
mým odohodem z republiky. Ač jsme se rozcházeli značně v mnohých věoech- 
tak, jako byl Cháb "levý" byl jsem já "pravý"- na náš poměr tento rozdíl 
v názorech ani trochu nepůsobil.

Básnioké pokusy v "Sasu" otiskoval také Zdeněk Kalista, student histo
rie. Slyšel jsem, že prof. Pekař jej považoval za velmi nadějného histori
ka a snad za nejlepšího ze svýoh žáků. Mrzelo mne poněkud,když po skončení 
války dr. Zdeněk Kalista, nyní již profesor historie na Karlově universi
tě, vydal své "České dějiny", jimž předeslal předmluvu z níž šmxpaiunsH 
bylo patrno,že podle nálady doby hází do koše všechno, co před ním vytvo
řili jiní čeští historikové, včetně profesora Pekaře.

Dalším spolupracovníkem "Času" byl mladičký tehdy Jaroslav Seifert, 
chudóbný student přísně sociálně demokratického nazírání.Byl velmi sympa
tický, stejně jako Miloš Jirko, jenž zde také dobuteoval některými básněmi.
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Úvahami o malířství a estetice vůbeo přispěl Josef Teige,který ovšem 

propadl později komunismu a jemuž za veliké služby, jež Komunistické stra
ně Československá prokázal mezi mladou a nezralou inteligencí se Komunis
tická strana kntkž odvděčila kruté svým obvyklým způsobem.

Dr. Hartl otiskl také několik příspěvků mého někdejšího přítele z doby 
předválečné Lva Narcise Zvěřiny. Zvěřina, s nímž jsem se sešel ve student
ské organised národní 3trany svobodomyslné žil již na Slovensku - nevím 
ovšem oo tam dělal - a zapadal vždy více dc (kmihu "Lidových novin*'.

Ze spolupracovníků, s nimiž jsem se tehčý osobně neznal, mohu uvésti 
ještě jméno Zdenka tóna, s jahož bratrem, ředitelem gymnasia v Křemeoové 
ulici jsem po několik 1st sedával v kavárně Trnově. Nevím, jestli jsem 
se s ním vfibeo někdy v životě setkal. Kile tu byl lan Vrba,žijící v Domaž
licích, jejž jsem poznal až v době,k^y "Čas” již dávno zanikl.

V "Času" debutoval také Josef Khap jako literární kritik. Khap přešel 
potom do "Venkova", jehož se stal jednou ze skutečných ozdob. Méně nadšen 
jsem byl jiným z kritických přispěvatelů "Času", totiž dr. Goetzen, jehož 
články byly mírně nesrozumitelné i lidem, kteří hodně četli a a o litera
turu se opravdově zajímali. Ani osobně nebyl Goetz zvláště příjemný, 
kdežto Knap byl milý a upřímný. Po válce Khap jako "reakcionář" docela 
zapadl, kdežto Goetz dělal kariéru u komunistů. Před válkou k nim neměl 
právě daleko.

Do "Času" přispívali různí universitní a středoškolští profesoři,ale 
jejich jména mi vypadla z paměti, nebo jsem si nepamatoval, že psali do 
"času". Ale nemýlím-li se, jedním z nich byl prof. dr. Hobra a dooela určitě 
prof. dr. Engliš.
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Mezi literáty I.

Vstup do novin přinesl mi splnění jedné naivní tužby mého nezralého 
mládíxsesnámil Jsem «e ®s s velikým početen literátů,vynikájících,průner- 
ných a docela podprůměrných. S některými Jsem se sblížil,a jinými měl po
tyčky a ,i> větvinou Jsem m“l styk jen formální. 0 těch významnýoh a důleži- 
týoh mluví literární historie,ač i ta je dnes předělávána podle potřeb Ko
munistické sírany Československa. Proto sni zmínka o nich nebude dooela 
zbytečná.

Na prvním místě mezi těmito píšícími lidmi Lysáme Laurin, vlastně můj 
nojstarší známý v této kategorii. Ale Lnurin se nevěnoval beletrii a Jediná 
knížka,kterou kdy vydal, byla o novinářské historii a to ještě v době,kdy 
nás styk byl hodně nepravidelný,protože sídlil již v "Prager Presse". Zmí
nil jsem se Již v jiné souvlslosti,že psával do krajinských listů o malíř
ství a literatuře a vyslovil politování nad tím,Že tyto práce nebyly sebrá
ny. Těžiště Lňurlnova půsbbení bylo ovšem v tisku. Pro mne sůstene vždy dobrým 
ba výnikajícím novinářem, Jemuž musím být vděčen nejen za všeohno, co pro 
mne vykonal, ale také za to,že mne naučil "řemeslu". V této souvislosti jej 
uvádím jen pro úplnost.

Z členů redakoe "Tribuny* měli literární aspiraoe Josef Rodiček a 
Verdinend Peroutka.Rodička jsem znal hlavně prostřednictvím jeho bratra 
Milana, s nímž Jsem se kamarádil. Druhého jeho bratra -lékaře- jsem poznal 
až po okupaci československá v zahraniční armádě. S Josefem Kodíokem jeem 
nebyly vc zvláštním styku,ač Jsme sedali jeden oas v téže redakci. 3 jeho 
estetickými s politickými názory jsem nesouhlasil a měl jrem k němu no- 
dhul,protože jsem měl dojem, myslím že správný,že je to typický literární 
snob. Sám jsem sice trpěl tímto neduhem než jsem se dostal do novin,ale 
brzy mne to přešlo. U Rodička se to prohlubovalo čím dále tím více. Z 
"Tribuny" přesídlil do jednoho divadelního časopisu, byl nějaký Sas v 
Berlíně a pak působil jako dramaturg v divadle Vlasty Buriane.Narazil 
jsem na něho znva až za války, kdy redigoval vládní Central Huropean 
Observer až do únorových událostí. Pak byl vyhozcn,ač byl ochoten sloužit 
i poúnorovému režimu.

Terdinand Peroutka byl vždy více novinář než spisovatel. Pokud vím, 
napsal v době svého působení v "Tribuně" jedinou beletristickou knížku, 
v níž zesměšnil svého švakra Weinera,také člena redakoe a MichalaRudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 1136
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Mareše. Jeho sklony byly vždy více týdenikářské než deníkářské a jeho dvě 
další knížky "Jací jsme* a "Budování 3tátu* lze považovat za pokračování 
jeho novinářské činnosti. Slyšel jsem, že napsal drama, jež jsem ani nevi
del na divadle, ani nečetl. Na počátku j sne byli přátelé,pak nastalo mezi 
námi rozladění, jež vedlo k neprostánu odcizení. Dokud jsme byli přátelé, 
radil mi v Četbě a poradil mi Bergsona a Chestertoha.Bergsonovi a pragma
tismu vůbec jsem nepřišel na ohni, ale "Kamarád čtvrtek" a historky o 
Otci Brownovi mne pobavily.

Do redakce "Tribuny* docházel Pavel Kisner, německý literát,který 
překládal do ž němčiny české autory.Byl to bodrý, veselý muž,který měl k 
české literature a českému národu srdečný poměr.

Stálým spolupracovníkem "Tribuny* byl dr. Alfréd Tuchs,o němž jsem se 
také již zmínil ve výpočtu redaktorů a spolupracovníků "Tribuny". Začínal 
již tloustnout a nabývat vzhled velebného pána,ač nevím, zda se již tehdy 

stal římským katolíkem. Jeho zájem o křesťanství a katoliotví zvlášť byl 
každému znám,ač nejeden z nás,kteří jsme se s ním stýkali, měl vážné po
chybnosti o hloubce jeho náboženské víry,na rozdíl od náboženského cítění. 
Těžko říci, zda věřil všemu, oo bylo v Malém katechismu. Osobně jsem měl 
vždy dojem,že se tu setkávám s někým,koho strhhje obřad, mystika»katolioká 
filosofie, ale kdo má daleko do síly a prostoty víry venkovana.Mohu se 
mýlit, ale ašix jsem pořád pevně přesvědčen,že je to něco podobného tomu,oo 
charakterizoval Jiří Karásek ze Dvovic v jedné své rozmluvě se mnou pro
hlášením, že je "inteligentním katolíkem".

Michalu Marešovi,který se také snažil psát knihy,jsem věnoval pozornost 
na mnoha místech svýoh vzpomínek. Myslím,že jej mohu dooela vynechat.3 ním 
jsem se ostatně neseznámil až po válce,nebo když jsem se stalo novinářem.V 
mém životě byl již od doby mého dospívání.

Také o Stanislavu Klímovi,velikém oblíbenci Peroutky a Kodíčka,autoru 
povídek připomínajících Sdgala Allana Pöa a podivínském filosofu mluvím 
na jiném místě.

Docela úmyslně jsem začal tento výpočet těmi, s nimiž jsem se setkal v 
"Tribuně*. Mnohem větší počet lidí jsem potkal v kavernětu soudu a potom,když 
jsem opustil "Tribunu" a pisobil v jiných listech.Ale nemám-li se přílišně 
opakovat,ačse tomu nemohu vyhnout,musím množství jsme,jež vyvstávají v mé 
paměti, utřídit podle nějakého systému. Tímto systémem je pokus o chronolo
gii, jež ovšem není nijak přesná.Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 1137
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Mezi literáty II.

Ivan Olbraoht byl jedním z prvních novinářů, s nimiž jsem se setkal, 
když jsem přisel do budovy zemského co trestního soudu,abych zahájil svou 
činnost soudního zpravodaje.Prokázal mi mnoho služeb svou oohotou informo
vat rane o tom,jak to u soudu chodí. Tehdy ještě nebyl tak znám jako spiso
vatel, jako byl později a myslím,Že tehdy ještě nevydal svůj “Žalář nej
temnější* a ovšem jistě ne román "Nikola Žuhaj".Nebyl tehdy ještě ani pře
svědčeným komunistou. Mám dojem, že byl dokonoe velmi umírněným ve svém 
sociálním demokratismu.

Jemný a zdvořilý, bystrý a velmi vzdělaný, působil velmi přitažlivě a 
měl jsem jej rád od první chvíle. Biskutovali jsme hodně, většinou o lite
ratuře, na níž měl názory hodně střízlivější než já,který se dosud nezba
vil žoela vlivu "Moderní revue*. Olbraoht brzy odešel ze soudní síně,aby 
se věnoval činnosti v literární a umělecké části listu a jeho místo zaujmul 
Josef Hora,tehdy také ještě naprostý literární začátečník. OlbrachT se 
později vydal na oestu do Sovětského svazu a napsal o ton malou knížečku, 
kterou mu vydal Borový.Nikdy jsem v Sovětském svazu nebyl,ale nebylo po
třebí cesty do Sovětského svazu,aby člověk poznal, jak milého Olbrachta v 
této zemi nabulíkoveli. T nto citově zanícený člověk uvěřil každému ne
smyslu a přetiskl jej a obohatil sovětskou propagandu vlastními nesmysly, 
jež byly neuvěřitelné každému,kdo měl pět smyslů pohromadě,aniž by proto 
musel být přesvědčeným odpůroem bolševioké diktatury.

Krátce po té,co vyšel jeho naivní oestopis po Sovětském svazu narazil 
jsem na Olbrachta v kavárně a začal s ním hovor.Netajíl jsem se názorem, 
že některé jeho historky,jako o těch panských,obsluhuj'cích v hotelech, 
považuji za stejné jako čítankové vyprávění o chlapečku,později známém 
jako František Josef I.,který vojáku stojícímu na stráži vstrčil do torby 
peníz, nebo o císařovně Alžbětě, jež čekajío v čekárně lékaře nedovolila, 
aby ji lékař prohlédl dříve, než chudobnou jednu ženu, jež tam přišla 
před ní. Olbrachta se to nepříjemně dotklo a asi čtrnáct dnů se na mne mra
čil, ale pak ho to přešlo a stýkali jsme se hodně nepravidelně sice,ale 
docela přátelsky jako dříve. Velmi humorně přijímal mé sdělení,že jeho 
romám "íalář nejteranější", jehož hrdina přišel o zrak když šel ulicí, 
kde kaemík otesával kámen a odštěpek mu padl do oka, mne na čas změnil
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v hxpoohondra a přiměl mne, abych když vidím podobnou Sinnost ru ulici, 
ahysh ihned prošel na protější chodník.

Josef Hora, jejž mi Olbraoht dal do tmrtřs opatrování v soudní budově, 
se v mnohém lišil od svého předohůdce v této rubriae. Byl hodně výbušný 
a již tehdy projevoval nejen bojovný socialismus, ale také sklon k značné 
jíslivosti, jež podstatně umenšovala k němu sympatie členů novinářské 
bursy. Každý z nás měl své politické a jiné násory, ale každý z nás pova
žoval za dooela nepřípustné projevovat je bojovným způsobem vůči kolegům. 
Napsat agresivní polemiku bylo dooele v tradicích českého novínářství. Ale 
mluvit agresivně s kolegy, to jsme považovali za porušení tradiční novi
nářské kolegiality. Tu agresivnost jsme z Hory vykopali,ač sklon k jízll- 
vosti vůči lidem odchylných názorů mu zůstal. Přesto jsme zůstali v dobrýoh 
stycích a rád jsem četl oo napsal. Ovšem, jeho román *Socialistioká naděje", 
který napsal po svém odchodu do "Bidého práva" mi mnoho vysvětlil. Vídal 
jsem jej občas v kavárně Tůmově, kam jsem rád dooházel i po svém odahodu 
z "Tribuny* a mohl jsem jej jednou uvítat u" stolu zrádců proletariátu", 
když odešel od komunistů a Heřman Tausik mu opatřil místo v "Melantrichjr".

Za "Národní politiku" docházel občas k soudu Josef Hais Týneoký,který 
si MxmiEakdymxaížai tehdy již začal dělat jméno jako autor lidovýoh romá
nů. Hsis-Týnecký, původně vyučený typo^graf, byl milý a slušný a až přehna
ně zdvořilý muž,který se necítil doma mezi "studovanými" kolegy a snažil 
se být proto co možná nejméně nápadný. Jeho ostych byl zbytečný.Všichni jsme 
jej měli rádi a protože nikdo z nás netrpěl literárním snobismem,nesdíleli 
jsme přezírání, jehož se mu dostalo se strany literárních profesionálů, 
kteří jeho romány označovali za farské historky. Hals-Týneoký byl rozhodně 
velmi protiklerdkální, či lépe řečeno protikatolioký a neóápiroval na slávu 
autora, jejž nečte tótíH se zájmem nikdo, kromě přemoudřelých literárních 
kritiků. Hodně nám vrtalo hlavou,jak může zatuohlá "Národní politika" trpět 
autora tak protiklerlkálního ve své redakci, ale tento původně staročeský 
list se také modernisova1. Podporoval národní demokracii a senátor Téček, 
kteyý mu vládl, vnesl patrně do redakce a správní rady troohu pokročilej
ší názory.VždjrE dokonoe jednou mi "Národní politika" nabídla místo - ale 
ne štěstí pro mne i pro "Národní politiku" z toho nic nebylo.
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Agrární "Večer" nepestoval soudní síň,alespoň ne pravidelně,ale tu a 

tem se u soudu objevil kol.Viktor Hánek, také spisovatel. 0 jeho literár
ních kvalitách nemohu docela nic říoi,protože jsem nic z jeho díla nečetl. 
Nezajímal jsem se o ithaka a jeho spisovatelství. Jeho několik občasných 
návštěv u soudu a v kavárně přesvědčilo nás všechny,Že tu jde o velikého 
chvastouna.Když pak jednoho dne přinesl "Večer'* sensaoní zprávu,že Síňkoví 
je už třicet let, měli jsme v kavárně "dlouhou diskusi,kdo je větší pošeti
lec, zda Hanek,že takovou zprávu dal do tisku, či jeho šéfredaktor,že ta
kovou zprávu otiskl.V každém případě bursa soudniokářů poslala Sánkovi do
pis, v němž jsme mu ironioky blahopřáli k jsks vysokému věku ,jehož se 
dožil a vyslovili naději, že dobře užije pense, jež čeká takového stařeč
ka. Hánek se nám pak pečlivě vyhýbal, i když se někdy dostavil k soudu.

Můj přítel z mládí Gustav lilový mne svedl se svým strýcem Ludolfem 
lilovým a jeho manželkou Milenou.Oba spisovali,oba byli pravoverní ač 
rozumně umírnění sociální demokraté. Milena lilová psala romány,jež jsme 
obecně nazývali "ženská ruční práce" a lilový psal sentimentálně socia
listické básně, povídky a romány. Několik let před válkou napsal František 
Gellner v recensi jedné lilového knihy, že někdo staví svým hrdinům 
pomníky ze žuly a pan Rudolf Hlový tak činí z margarinu. Bylo to imxhtt 
trochu kruté a hodně nespravedlivé. Ale nepěstuji literární kritiku. Choi 
jen uvésti,Že se lilový zasloužil o česko’1 literaturu docela nesporně 
svou anthologií sociální poesie. Narazil jsem na ni dokonoe v exilu,kde 
jsem ji viděl v bytě Gustavova syna Zdeňka, jenž za války sloužil v čs. 
letectvu a zůstal v Británii po váloe.

U soudu jsem se setkal také s dr. Sítkem, autorem historických románů. 
Veselý, obtloustlý sta^ý mládeneo,který advokácii provozoval jako sport , 
byl bratrem lékaře,který mi umožnil velmi dlouhý pobyt ve vojenské nemoo- 
nici v Brandýs« nad Ifibem. Dr. Zítek miloval rozhovory s novináři a tatk když 
mne jednou vidci,že nesu si Rousseauovu "Novou Hcloisu" vsadil se Ae mnou, 
že ji nedočtu. On ji nedočetl, nikdo z jeho známých to nedokázal a tedy 
ani já to nedokáži.Měl pravdu. Nikdy jsem se nedostal přes prvních pade
sát stránek.
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Mezi literáty IIL

Uvedl jsem již, že dr.Antonín Hartl, jenž kromě politické části "času" 
řídil i jeho beletristickou přílohu,selakupil kolem 3ebe několik mladých li 
terátů kvalit hodně rozmanitých.Znal jsem je všechny,většinou ovšem jen 
velmi povrchně a s těmi, s nimiž jsem se pravidelně stýkal, jsem se sblížil 
nebo dostal do sporů, v době, kdy "čas* byl již jjeboŽtíkem.

To platí zejména o Seifertovi,jejž jsem měl vždy rád n' o Teigem, s 
nímž jsem se přel o komun!sinu,který mu nakoneo přišel tak draho. Právě tak 
Václav Cháb, s nímž jsem seděl po několik let v redakci "Národního osvo
bození* nejen v jedné rubrice, ale i v téraže pokoji, se stal z povrchního 
známého mým ve?M dobrým přítelem.Když jsem se ujal redakční správy 
nakladatelství Volné myšlenky, otiskl jsem mu jeho knížku "Co udělal 
Ti-Nin-čen" a dal mu přeložit knížku ruské spisovatelsky Lydie Sejfuliny 
o dětech bez přístřeší, jejichž osud buHil v onu dobu mnoho zájmu v západ
ním světě. Byla to jedna ostuda Sovětského ssrazu,kte rou bolševičtí propa
gandists nedokázali ututlat. Nicméně Cháb zanechal velmi brzy svých lite
rárních ambicí. Jako já,pnsea± tak i on poznal, že nemá 00 pohledávat na 
této galéře a že jeho poslání je docela jinde.

Jako Cháb tak i Josef Kopta přešel do redakce "Národního osvobození* 
a tsk se naše povrchní známost změnila v přátelství. Někdy v tu dobu zača
lo nakladatelství "Čin" vydávat v sešitech "Třetí rotu", jež byla prvním 
svazkem jeho slavné trilogie. Josef Kopta byl velmi milý, poněkud naivní 
a hodně impulsivní muž a Rudolf Medek byl pro něho polobohem. Snad jeho 
největší chýbou bylo,že nebyl spokojen s tím,že dovedl napsat knihy a ná
ležitým a zajímavým dějem a že tento děj podává srozumitelně a logicky. 
Měl peřád jakýsi divný dojem, že umělec musí být nesrozumitelný a že děj 
a sawsiný soustavný popis jsou něčím, co není pro opravdového intelektuála 
protože se to líbí prostým lidem. Pbřád toužil po ocenění se strany snob
ských literárních kritiků jako byl Goetz a jemu podobní. Ve snaze získal 
jejich uznání se občas pokoušel psát šroubovaně a učeně negrovu amitelň«. 
Na štěstí inž. Přikryl, ředitel nakladatelství "Čin", byl pevně a moudře 
přesvědčen,že nakixilsifckiks nakladatelé vydávají knihy,aby se prodávaly 
a že knihy kupuji čtenáři a ne literární kritikové,kteří je dostávají 
zdarma. Proto také vždy a včas vrátil Koptu na cestu,jež byla pro něho 
předurčena jeho nadáním.
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Více politický než literární zájem mna svedl na čas a Janem Srmelou, 

jeho jméno dnes patrně nikomu nic neříká. Byl úředníkem pražského magi
strátu a psal různé povídky a básně paoifistického ražení. G-rmela však 
byl také zástupcem některých mezinárodních paciflstiokýoh organi sací. 
Když v Británii organisoval lord Robert Cecil svůj mírový plebisoit a 
vznikla organisaoe,jež se na kontinentě nazývala R.U.P,(Ressemblement 
universel pour la paix) sorganisoval Grmela pro toto hnutí několik pod
niků. Náhodně jsem se dostal do styku s tímto hnutím a byl jsem dokonce 
na jedn' jeho mimopražské manifestaci, na níž mluvil prof.Kozák a hlav
ní atrakcí byl anglioký publicista Edgar P. Young.

Jiným z aspirantů literární slávy,kteří se ometali okolo novin, byl 
dr. Klepetá?,kteiý ovšem proslul mnohem víoe svou účastí na vraždě,spácha
né slovenským novinářem Michalko na naivní jedné ženské.Případ Verflsmar- 
tyové a Mchalka a Klepetáře, jemuž asistoval áktiuně ještě jeden muž, 
nepatří ovšem do JAtemás literární sféxy,ale do skandální kroniky repub
liky. Než však došlo k tomuto případu, byl Klepetá?, muž nezměrně ctižá
dostivý a také domýšlivý, redaktorem nebo spoluredaktorem literární revue 
’’Apollon*, jež vycházela ovšem hnóix hodně krátoe,jako bezpočet podobných 
pokusů.£etl jsem asi dvě čísla, nc ze zájmu,ale protože mi přišla na 
redakční stůl a poznal, že to byl orgán společnosti neuznaných a zneuzná- 
vaných géniů, jejichž hlavní charakteristikou bylo jejich pevné přesvěd
čení, Že jimi teprve začíná česká- ne-li čtias ovšem dokonce světová -litera
tura.

Klepetáře jsem viděl občas v "Češu" - dr.Hartl seděl se mnou v jednom 
pokoji a tak jsem nemohl nevidět jeho návštěvníky- ale neměl jsem o něj 
dooela žádný zájem.Když však jsem byl již v "Národní osvobození*,přinesl 
Klepetá? d^redskoe jeden ze svých příspěvků, Bylo to za^elmi parného 
léta,kdy mnoho kolegů bylo na dovolené a nejeden ze zbylýoh si zašel na 
plovárnu,mí^to do redakce. Ten den jsem dával noviny do sazby sám a tak 
mi přivedli milého Klepetáře. Podíval jsem se na příspěvek, viděl,že to 
není žádná aktuální zpráva, jež musel jít okamžitě do tisku.Řekl jsem mu, 
že až budu míti Sas,podívám se na to důkladnéji,a že mu dám vědět, oo se 
s příspěvkem stalo.Jan Klepetá?,který tehdyßeste nebyl doktorem medicíny, 
ale byl již bohorovně sebevědomý, řekl velmi povýšeně, že požaduje rozhod
ni ti okamžité. Podal jsem rau jeho rukopis a řekl,že je tedy má a aby šel 
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Rak přišla ostudná aféra,jež přivedla Klepetářo do kriminálu a již 

jsem jej neviděl. Nevzpomínal jsem na něj,až když hezkých pár roků po 
skončení druhé světové války jsem dostal ze Švýcarska dopis od jakéhosi 
dr. Ker stena. Tento dr. Kersten psal dc Pekolského "Bohemie* v ?fciiohově,do 
níž jsem také přispíval.Kersten jednou přiěirrl zajímavé poznámky k mému 
článku o aféře švihově.Vyměnili jsme několik dopisů a nakonec mi ozná
mil svou návštěvu v Londýně.

Skutečně mne také v určený den vyhledal v mém bytě v doprovodu své 
družky.Měli jsme dooela pří.jemný rozhovor o starých časech a viděl jsem, 
že zná přemnoho z mých přátel a známých z republikánských dob. Byl jsem 
si jist,že jsem ho za časů svobody neznal, ale pořád se ml zdálo, že mi 
někoho připomíná, růstali jsme v c-’lkem hodně nepravidelné korespondenci, 
ale pak mi jednoho dne sdělil jeden známý,jemuž jsem sdělil,že znám dr. 
Kerstens, že Kersten je někdejší dr. Jan Klepetá*. Později jsem pak zvěděl, 
Že přesídlil ze Švýcarska do jižní ám eriky. Nevím již do kterého z tamníoh 
států.

Prostřednictvím inž. Přikryla jsem se seznámil s Marií Majerovou,ale 
pravidelnější styk s ní a skupinou okolo jejího listu *íin* patři do 
doby mnohem pozdější. Vrátím se k tomu v jiné kapitole.
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Katastrofa "Času"

Jednou z pečlivě saohávanýoh tradio Českého novinářství bylo,že redakto
ru není nie do hospodářské situaoe jeho listu. Jeho práce nesměla být ovliv
ňována hmotnými zájmy vydavatelstva.Na tom bylo mnoho moudrého. Novinář 
dělal noviny a vydavatel je prodával.Novinářova pomoc prodejnosti se musila 
omezovat na to, ze noviny dělal tak dobře,jak jen dovedl,ale jeho úkolem 
nebylo činit ústupky,aby se noviny prodávaly lípě,nebo aby zíikaly vice 
inserátů.

Nicméně,ani nejiáealističtčjší člen redakce "Sasu" nemohl nepostřehnout, 
že list je ve spatné hospodářské situaci a že jeho existence není nijak za
ručena. I nejnaivnější člen redakce znal některé hospodářské skutečnosti 
spojené s vydáváním listu.

V době, o které píši, byl již pomalu dokonán přechod k středoevropské
mu formátu,který vytlačil dooela dřívější malý formát.Na tom lpěla dosud 
jen "Národní politika'' a "Sudé právo" a - dokud docela nezanikl-Kotťbův 
"Čech". Kromě toho všechny večerníky zůstaly při malém formátu. Z denních 
listů pak jen "Národní listy" a "Venkov" měly formát větší, než středo
evropský.

Podle toho, co mi řekli různí ředitelé administrační, mohl se denní 
list normální velikosti (8 -12 stránek^ ve všední den a 12_16 stránek v 
neděli) udržet a být dokonce i mime výnosný, jestliže vyhovoval těmto 
podmínkám: musel se prodávat v nákladu nejméně 18.000 výtisků, ale při 
24-000 byl na tom docela dobře;musel být tištěn ve vlastní tiskárně, 
takže s jeho výrobou nebyly spojeny zisky oizí tiskárnyjnesměl být pře
krven personálem vůbec i jinak žiti nad poměry a konečně, musel mít při
bližně jednu stránku inserátů.

Většina pražských listů vyhovovala všem těmto požadavkům a proto také 
nebylo v pražském tisku mnoho úmrtí.Zanikly nové podniky,jako na příklad 
nezdařený pokus Práskův "Napravo", zahubený ostatní spíše politickou 
intrikou, ďáuta k smrti dávno odsouzený "čeoh", jejž zatlačil a do hrobu 
položil oficiální tisk lidové strany a konečně oba listy "pokrokových 
socialistů", totiž "28. říjen" a "Slavie",jež se nemohly udržet,když 

skončila roztržka "líodráčkovoů" se sociální demokraoií..
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Naproti tomu "Sas” nevyhovoval ani .jsáné z těchto podmínek.Náklad 
"Basu" nebyl nikdy členůn redakoe sdělen,ale z toho, oo Jsem slyšel od za
městnanců odministrace, se pohyboval mezi pěti až desíti tisíci a to bylo 
ovšem příliš málo.Nebyl tištěn ve vlastní tiskárně,protože moudři podnika
telé vydavatelství žádnou tiskárnu nezařídili. Pravda,učinili nesmělý po
kus,ale učinili tak způsobem, který jasně ukazoval, jak nepatrně byl vyvi
nutý jejich obohodní smysl. Nejen že pro list a budouoí tiskárnu zakoupili 
dům v zapadlé uličce (Malé štěpánské), ale zakoupili důra obytný, v němž 
pro jejich účely bylo vyhrazeno jen přízemí a sklepní místnosti. Redakoe 
s administrací byli v přízemí, tiskárna měla být ve sklepeoh,kde byly 
podlahy dokonoe již vyztuženy betonem. Ale pražský magistrát nedovolil tam 
postaviti rotaBky a sázeoí stroje ze dvou důvodů: sklepy byly zdravotně 
závadné pro tiskárenský provoz a hluk z tiskárny by obtěžoval nájemníky 
v byteah v daně samém i v domech sousedních. A tak ’’Sas”, místo aby byl 
tištěn ve vlastní tiskárně, jež by svými zisky přispívala k zmírnění jeho 
schodků, nebo je alespoň nezvětšovala tím,že by list zhotovila za výrobní 
oenu, byl tištěn v jedné z nejdražších i když nejlepšíoh tiskáren Prahy, 
totiž v "Národní politice".

Nelze tvrdit, že by "’Ses" se valně prohřešoval proti příkazu hospodár
nosti. Redakoe nebyla překrvena - ač snad nepotřebovala tolik paušálem 
plaoenýoh spolupraoovníků z ministerstva zahraničí,ale na to by list nebyl 
ztroskotal. Jynak se v listě šetřilo a pan nakladatel Äibský,který vládnul 
hospodářské části listu, šetřil ták,že redakci vydával jednotlivá ocelo
vá pera na psaní po jednom a kupoval makulaturu, jako papír na psaní.Do
nutil nás, abyohom psali vlastními plnícími pery, nebo dokonoe, jako to 
činil Hrabánek a po něm já, na vlastníoh psacíoh strojíoh a abychom si 
sami pořizovali papír na psaní.

Tato šetrnost,která byla předmětem mnoha posměšků v redakoi,listu 
ani neprospívala, ani neškodila.Sbohem škodlivější byla šetrnost v zápa
su o získámá inserce.Nakladatel Dubský, jejž z neznámýoh důvodů považo
val T.(klfcsaryk za obohodního genia, měl utkvělou představu,že platit 
provisi za získání inserátů je věo nemravná a že insertní odděleni listu 
musí být složeno jen z pevně placených -mizerně plaoenýoh - zaměstnanců.
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TĚ*. lii 
V teorii to snad bylo správné,ale v praxi to znamenalo,že inseráty prostě 
nebyly. Po sňal jsem za svého působení v novinách slušnou řadu insertníoh 
sběratelů a ředitelů insertníoh oddělení a i když jsem do převážné větši
ny z nioh nebyl zamilován, poznal jsem z rozhovorů s nimi,že sbírání inse- 
rátů není žádný špás. Je to txsoc tvrdá a těžká práce a musí být náležitě 
honorována.Kdo měl schopnost inseráty získat,nešel tam,kde z toho nic ne
měl. V "Sasu" za tu práci opravdu nic neměl. A tak "čas* neměl ani řádné 
insertní oddělení, ani inseráty. Prostě,list byl plně odkázán na výnos 
předplatného a na dotaci od nejmenovaných členů vydavatelstva.A pochopitel
ně mohl existovat jen po tak dlouho,pokud vydavatelstvu nedošla trpělivost.

"las’ nebyl špatný list. Jistě měl mnoho chyb a nedostatků,ale byl scho
pen soutěže a při řádné hodpodářské základně mohl vydržet až do doby,kdy by 
se byl ujal.K tomu bylo potřebí, aby se vydavatelstvo přičinilo alespoň 
zvětšit rozšíření listu účinnými akoerni propagačními. Ale i to se zdálo 
patrně nakladateli Dubskému nesprávným a tak nebyly podnikány žádné akce 
pro získání novýoh odběratelů. To bylo povážlivé i u listu, jinak solidně 
fundovaného a vyhovujícího všem podmínkám,o nichž jsem se zmínil dříve. 
Jeden odborník mne ujistil,že každý list ztrácí přirozeným úbytkem čtená
řů asi deset procent původního počtu ročně, takže nesežene-li každý rok 
asi stejný počet novýoh čtenářů, musí nezbytně za několik let zaniknout. 
Protože jsem nebyl nikdy pověřen hospodářskou správou nějakého listu,nemohu 
posoudit, kolik je na tom pravdy,ale zdá se mi docela logickým,že čtená
ři umírají a že někteří list opustí,aby si předplatili list jiný."Sas" se 
rozhodně nepokusil ani zvětšit! počet svých čtenářů, ani se nesnažil pa- 
ralysovat přirozený odpad odběratelů."čas” existoval příliš krátkou 
dobu, aby se ukázalo,že nelze spoléhat na to,že se čtenáři nahrnou sami. 
Iást nebyl tak znamenitý,nebo tak sensačně přitažlivý, aby se čtenáři na
hrnuli sami od sebe. Základem bylo čtenářstvo předválečného listu a 
jeho řady prořídly ještě než byl list obnoven.

I když redakce neprováděla nějakou záměrnou analysu hospodářské situa
ce listu - mnoho z toho, co jsme zvěděli jsme zasleohli,až když katastro
fa nastala - všichni jsme věděli,že ani existence listu, ani naše není 
za jištěna. Ale novinařina nikdy nebyla a nemá být povoláním s definitivou. 
Sotva koho z nás to rmoutilo nebo plnilo etarostmi. Nicnéně,nikdo z nás 
netušil,že katastrofa nastane tak náhle, jako přišla.
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Bezprostřední příčinou toho se nám zdál bojkot učitelských našioh odbě
ratelů, když list zaujmul stanovisko proti požadavku učitelskýoh organisa- 
oí. Nikdo z nás však nevinil kol* Hladkého, jehož Slánek dal signál k bojko
tu. Co napsel kol. Hladký bylo stanoviskem většiny členů red3koe a zejména 
vedení listu.Každý z nás věděl,že kdyby ten Slánek nebyl psal Hladký, 
byl by jej napsal někdo jiný.

Později ovšem jsme se dozvěděli, že i tato pohroma byla jen záminkou 
a že v kruzích, finanoujíoíoh list,vzklíčila dooela jiná myšlenka. Byl to 
první pokus založit,oo později bylo uskutečněno jako týdeník se jménem 
“Přítomnost”. Akce redakoe realisování této myšlenky na oas oddálila,ale 
"Břít/omností ” byl národ nakonec přeoe jen obťažen. 0 tom však v jiné 
souvislosti.
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Poslední fáze "Času" I.

Nikdo z členů redakoe ’’Sasu*’ nevěřil, že by list mohl vydržet věčně,ač 
nikdo si také nepřipouštěl valných starostí.Situaoe v pražském tisku byla 
dosud příznivá novinářům, míst byl nadbytek a ač uchazečů nechybělo,zkušený 
novinář,který hodlal změnit svého zaměstnavatele, mohl si vždy vybrat. Ne
bylo nezaměstnaných. A pokud šlo o exlstenoi "času", tu ač každý z členů 
redakce znal více méně jeho špatnou situaci,každý věděl,že vydavatelé mají 
prostředky celkem nevyčerpatelné.Náklady na udržení listu byly poměrně malé, 
i když příjem nestačil je uhradit. Ztráta učitelškýoh odběratelů byla pro 
členy redakce spíše poškozením prestýže listu než jeho hospodářské základny. 
Nikdo nepíše rád pro zmenšující se počet čtenářů.

Redakce si neuvědomovala, že v pozadí byla ještě jiná a to mnohem vážněj
ší hrozba existenci listu, než hospodářský neúspěch.Vydavatelé byli s listem 
velmi nespokojeni, "čas",přes všechny své ohyby a nedostatky byl dobrý denní 
list.Ryl klidný a seriosní a ač ne neomylný,byl opravdu kvalitní a zasluho
val se udržet. Jako všechny listy-al vládní či qposiční- byl uctivý k presi
dentu republiky i k ministru zahraničí a pokud někdy kritisoval, činil 
tak zdrželivě a věcně. Při systému koaličních vlád byl "vládní",jako ostat
ně skoro všeohen český tisk. Rozhodně nebyl bojovný a nepotrpěl si na osob
ní útoky a na škandalisování lidí osk odohylnýoh názorů. Všichni jsme to 
považovali za velkou přednost listu a byli na ni pyšni. Neuvědomovali jsme 
si,že financiéři "Času" nemilí zájem hkxx na tom obohaoovat republiku o 
klidnýjó věcný list, jim sloe velmi sympatioky nakloněný,ale ne bojovně odda
ný. Protože s nimi měli přímý styk oba vedoucí redaktoři, šéfredaktor Ladi
slav Kunte a jeho zástupce Otto Tischer,členové redakoe o tom nic nevědě
li. Ani Kunte ani He eher v tomto směru redakci neinformovali, snad proto 
ne,že Kunte se snažil pokud jen mohl odolávat nátlaku na xadadoxž redakční 
svobüdu.

Politický idyla první doby popřevratové definitivně skončila a v rámci 
vládní koalice bylo mnoho sporů, z niohž ledaoos přišlo na veřejnost 
různými projevy v tisku vázaném na politické strany. Ale kampaně byly po
řád ještě velmi utlumené- s výjimkou takovýoh věcí,jako byla roztržka v 
sociální demokracii i v národně sociální straně.Bojovnost byla pořád jen 
znakem oposloních skupin a vládní tábor své rozpory projednával před veřej-
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nosti hodně umírněně. Energie vládního tábor«/, representujíčího značnou 
větálnu československé veřejnosti,byle dosud zaměřena především proti sku
pinám oposičním. Prudké bole všech proti všem nastaly až před volbami z r. 
I925,ale to byl již "Čas*' dávno pohřbeným nebožtíkem.

Bylo ovšem již známo, že v části toho, 00 se nazývalo ’’Hrad* se pro
bouzela nevraživost ku každé i 3ebe mírnější kritice a že za znak loyál- 
nosti se povahovalo fanatioké zaujetí proti všem,kdo v něčem - i kdýby to 
bylo sebe podružnější - "Tli názory odlišné. I objektivita k odpůrcům "Bradu" 
se považovala za odklon od pravověmosti, bojovný postoj proti "jinověrcům" 
za základní povinnost. "Hrad" dosud nebyl v podezření,že inspiroval nebo 
dókonoe financoval rozbi jeoské akoe ve stranách a xádaĚOL zákeřné útoky 
proti kritikům a odpůrcům,ač různé pověsti o tom začaly kolovat v politic
kých i novinářskýoh kruzích.(Musím v této souvislosti doznat,že jsem jim 
sám dlouho nevěřil. )A z tohoto hlediska "ftas" nevyhovoval. Financiéři,jež 
nebolely schodky "vp.su", bolelo,že peníze jsou vynakládány na list nedo
statečné bojovnosti. S jejich hlediska byly to peníze vyhozené. Pomýšleli na 
změnu.

Nepochybně byl na redakci (to jest na vedení redakoe) vykonán značný 
nátlak. Ladislav Kunte, ač se nikdy nevzdal šéfredaktorské hodnasýi,přestal 
jednoho dne prostě tuto funkci vykonávat a převzal neformálně sice,ale 
fakticky práci nočního redaktore. JMš Práci šéfredaktorkou převzal jeho 
zástupce Fischer. Dotazován,Kunte odpovídal,Že ho šéfredaktorství nudí. 
Jeho synovec, dr.Adolf KVnte,který působil jsko redakční tajemník a byl 
pak ještě po dlouhá leta mým dobrým přítele-j^mi jednoho dne na farztanr 
dotaz oitoval Ghamfortův epigram,že kdo chce žít u dvora, musí býti scho
bt spolknout denně na lačný žaludek ropuchu.

Za Fischerovy éry se mnoho nezměnilo. Tu a tam se v listu objevil nepo- 
depsaný článek poněkud odlišný od těch, jaké jsme psali.Fischer,mnohem 
ochotnější než Kunte se bavit s podřízenými redaktory o věcech, nemajících 
nic společného s novinami, byl mnohem zdrželivější než Kunte diskutovat 
a nimi o obsahu listu. Byl autokratičtější,ale protože byl slaboch a osobně 
konciliantni.byla to velmi mírná diktatura.V diskusi vždy ustoupil a jeho 
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panování se projevovalo hlavně tím, že se v listě občas objevil článek 
poněkud překvapující.

Zastavehí “času” bylo provedeno způsobem překvapujícím a ne právě sluš
ným. Bedakci nikdo nic nařekl a jen náhodou se stalo, že se nedověděla o 
zániku lictu 3OU&;sně s čtenáři. Ale byl to den, kdy jsem měl psát úvodník 
a tak jsom zašel podle zvyku k Ti sekeroví, abych mu řekl, o čem hodlám 
psát. Fisoher mne zarazil a řekl mi, že se nemám namáhat,protoJe úvodník 
dnes napíše on. Byl jsem překvapen, protože Tischer si na psaní úvodníků 
nepotrpěl a ptal se zvědavě, oo se stalo,že o tom chce psát sám.3ýsoher 
jaksi v rozpacíoh mi dal přečíst svój připravený již rukopis.Úvodník o- 
znamoval, že ”5as” zastavuje vycházení a že toto číslo je poslední,jež se 
dostává do rukou čtenářů. Místo "času“ pak bude za nějaký čas vydáván velmi 
moderní týdeník, jehož odběr je již předem čtenářům doporučován.

Byl j sem konsternován a Fischer,který viděl mé vzrušení si přispíšil 
mne ujistit,že sc nikdo z nás nemusí obávat o existenci.Vydavatelé se o 
nás postarají.Uznal,že sc s redakcí mělo předem mluvit,ale on měl příkaz 
jak celou věc zařídit a konečně na formě přece nezýleží.

Odešel jsem pohněvá jod Fischera a ohytil dr. Art. Hartle, jemuž jsem celou 
věc vyložil. Hr. mi nevěřil, Sebral se a šel k Fischerovi,odkud se vrá
til celý rudý.Stejně jako já začal mluvit o sprostotě vydavatelů. Sedli 
jsme si, diskutovali a jaksi spontánně jsme se dohodli na tom,že musíme 
panstvu udělat čáru přes rozpočet. Když páni zastavují "Sas" a chtějí fi~ 
nanoovat něco jiného, uděláme my, redakce, pokus list zachránit svépomoc
nou akcí.Zavolali jsm a přítomné kolegy a dohodli se na tom,že do posled
ního číška napíšeme prohlášení redakce,že chceme list zachránit a že 
prosíme o pomoc odběratelů. Dr. Hartl napsal kratičké prohlášení a odnesl 
je k Fischerovi.Fischer se zdráhal, přivolal Kunteho,který resignovaně 
rek),aby to do listu dal,. A tak sc v "času" objevilo
ns první straně oznámení, že list již nebude vyebázeti a ustoupí něče
mu docela jinému, oo dosud nebylo připraveno, ba neir/lo ani jméno a na 
páté stránce v rubrice "denních zpráv" 'objevilo prohlášení členů redak- 
oe,že hodlají pokračovat! ve vydávání "Úasu" v příhodné době s že 
prosí o pomoc čtenářů»
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Tak začalo podivné období, Jež vedlo k vydávání týdeníku "feg* a 
jeho zániku, v "Seskoslovenské samosta tnosti’', později přejmenované na 
"Národní osvobození". Před tím vsak byly redakci sděleny podmínky vydá 
vatelstvas nabídnuta tříměsíční výpověď, nebo pomoo získati zaměstnání 
Ve státní službě.
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Poslední fáze "Času" II.

Akce redaktorů ’’Sasu" na záchranu listu byla přijata s krajní nevraži
vostí vydává tel štva, ale donutila*^ dočasné kapitulaci. list sioe přestal 

vycházet,ale úmysl nahradit "Čas" novým týdeníkem byl odložen a tak se 
stalo,že národ byl oblažen "Přítomností" pod vedením Ferdinanda Peroutky 
až o mnoho později. Místnosti "Času* byly ponechány redakci a jenom admi
nistrační personál odešel.

Veřejnost na naši akci reagovala velmi příznivě,dík solidaritě ostat- 
níoh denních listů, jež ji zaznamenaly. Jedinou rušivou odezvou byl po/Äď~ 
ný článek "českého slova",který zbytečně napadal vydavatelstvo,jež jsme si 
nechtěli více znepřátelit, než bylo zapotřebí. Ais provinění "českého slo
va* se stalo patrně v dobrém úmyslu a hlavní vinu na něm měl kol.Bohumil 
KoČÍ-Krumlovský,který místo aby se e námi poradil, běžel si stěžovat do 
"českého slova". Kočí, figultka poměkud komická, z redakčního souboru vypadl 
velmi rychle a našel si někde nějaké zaměstnání - nevím zda v tisku,či kde 
jinde. Nepamatuji se,že bych na něho v pozdějšíoh letech někde narazil. Ne
zajímal jsem oe ostatně o jeho další osudy.

Odezva čtenářů byla až překvapivě dobrá. Dostávali jsme denně dopisy 
odběratelů,kteří se zavazovali zaplatit,jakmile k tomu budou vyzváni,před
platné na delší dobu předem -obvykle na oelý jeden rok - nebo upsat podí
ly, či složit mimořádný peněžitý příspěvek. Zásadně jsem žádali,aby nikdo 
neposílal peníze, dokud k tomu nebude vyzván.

Měli jsme tři měsíce k uskutečnění našeho úmyslu,protože jsme měli zaru
čený tříměsíční plat.Všeohna korespondence byla v našich rukou,ale náš po
čet se ustavičně zmenšoval.Odešel Ladislav Kunte, mylslím,že do nějakého 
ministerstva, či do výslužby, odešel-neželen - Kocí-Krumlovský, odešel, 
stejně málo postrádán kol. Hegner,který přijal mizerně placené místo v mini
sterstvu sociální péče. S příslibem nás podporovat,kde jen bude moci,odešel 
národohospodářský redaktor VadsmdEK Hanuš Valenta,aby se stal společníkem 
jedné bankovní firmy. K velkému našemu politování opustil nás i kol.dr. 
Antonín Hartl,který přijal místo v ministerstvu zahraničí,kde se stal ředi
telem knihovny. Do kanceláře československých legií odešel kol. Ravel Fink, 
autor "Bílého admirála", polobeletristické reportáže o osudech admirála 
Kolčaka. A zmizeli ovšem kolegové z ministerstva zahraničí.
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Ibto pomalé vymírání růvodní redakoe měle vliv n? další vývoj celé 

akce. Otto Fischer - jistě v souhlasu s dos-radními našimi zaměstnavateli- 
sestavil vydavatelský sbor, jemuž v čele stál Alois Hajn, vysoký úředník 
ministerstva zahraničí a radakoí docela neoblíbený. Toto vydavatelstvo 
převzalo oelon akoi do avýoh rukou a ze svépomocné akoe redaktorů se sta
la sanační akce, do níž její původní iniciátoři neměli oo mluvit. Těžko 
říci,kolík peněz tito noví naši zaměstnavatelé dodali a kolik přišlo od 
čtenářů., ale vlády se ujali oni a my jsme do vedení listu měli ještě mé
ně co mluvit než dříve.

*6as* začal znova vyoházet, tentokráte jako týdeník, i nadále tištěný 
V tiskárně Politiky. Věděli jsme, že tento nákladný a nehospodámý způsob 
znemožní obnovení listu jako deníku,ale byli jsme rádi,že se dokázalo ales
poň to, oo se dokázalo.

lýdeník, vydávaný se stále se zmenšující redakcí byl podivným křížen
cem neši deníkem a týdeníkem a těžko jej bylo považovat za list technicky 
zvláště dobrý. V jeho sloupcích začínali převládat mimoredakční přispěva
telé, kteří měli styk jen s vedoucím redaktorem Ti soherem a ne s redakcí.

Pokud jde o mé osobní osudy, celá akce znamenala pro mne jednajznač
né rozčarování, jednak podstatné rozšíření praoovního oboru.Vnitropolitic
ká rubrika listu se vylidnila. Ne jprve odešel Eduard Hegner do ministerstva 
sociální péče,pak Břetislav Hladký,který dostudoval na Kisově fakultě 
Karlovy university a přijal místo duohovního církve českobratrské (Chel- 
čického) a nakonec odešel i dr. Antonín Hartl.Zůstal jsem jako poslední 
člen politické rubriky a k zahraniční politice jsem přibral - prvně ve 
svém život''- i rubriku vnitropolitickou. Zaznamenával jsem většinou co se 
za týden v Muce tomto oboru stalo,protože politické články psal Alois 
Hajn a jiní mimoredakční spolupracovníci. Snad to bylo dobře,protože jinak 
by A&bylo došlo k mému prudkému konfliktu s vedením redakce a vydavatel
stva.

Týdeník "Sas", na rozdíl od deníku začínal zaujímat stanovisko příkře 
stranické ve vnitřní politice. Byl jsem vždy velmi vlažným příslušníkem 
národní 3trany svobodomyslné,pozdější státoprávní a pak národní demokracie 
a díval se hodně kriticky na ne vždy moudrý postup této 3trany.Jako novinář- 
a konečně jako občan- jsem pro sebe reklamoval právo myslit na vlastní 
pěst a měl jsem vždy nechul k názorům jako,že naše strana má vždy pravdu
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že kdo je jiného názoru je bu5 hlupák nebo darebák. Ale právo na neomylnost, 
jež jsem nehodlal nikdy přiznat národní demokracii, jsem nemínil přiznat 
ani jiným politickým skupinám. V tom jsem si velmi dobře rozuměl s dr.
Bartlem, také národním demokratem,který do strany přišel od státoprávních 
pokrokářů a do listu společně s Fischerem z poledníku “Národní demokraoie*. 
Byl jsem proto značně zncchucován vývojem a kdyby// byl potrval, byl 
bych patrně sám/ mezi těmi,kteří v záchranné akoi nevytrvali.

Velké pohoršení v redakci - a myslím, Že to byla jedna z hlavních 
příčin odchodu dr. Hartla z akce, na níž rvi tak význačný podíl - vzbudil 
článek Aloise Hajna, nadepsaný patheticky"Cos nového se rodí v českém 
vzduchu“ a oznamujícím, že ae organisuje nové, politická skupina,jež se 
bude opírat o náš list. Alois Hajn měl jistě plné právo si zalSžit co 
oht01,ale neměl právo otiskovat takovou věc bez dohody s redakcí. Akci na 
záchranu “Sasu" jsme nepodnikli abychom podepřeli něčí pokusy si vybudo
vat politickou posici. Pro článek bylo mnoho sporú a Otto Fischer byl vel
mi zarmoucen, když musel vyslechnout naše oposiční názor -,ale nemohl nio 
podniknout,když celá akce byla neprozíravě vydána do rukou osobností re
dakci docela neznámýah. Tak, jako by toho vyžadovala sluínost redakci dát

zastoupení v novém vydavatelském sboru,tak by byla vyžadovala slušnost s 
alespoň mluvit »kdykoliv mélo dojít k závažnému rozhodnutí o dal

ším průběhu akce, podniknuté redakcí. Zřejně však nikdo z našich nových- 
možná,že staronovýoh-pánů smysl pro slušnost neměl.

Akce,podninutá s takovým nadšením hrozila utonout v rozladění,když 
jednoho dne nám byl oznámen překvapující výsledek jednání,o němž jsme samo
zřejmě neměli, nejmenší potuchy. Mělo dojit k sloučení naší akce se živořící
mi "Československými novinami“,jež si pořídila Českealovenšká obec učitel
ská v rozhořčení nad platovou politikou vlády a s “legionářským směrem". 
Nový list se měl nazývat "Československá samostatnost"! Jeho šéfredaktorem 
se měl stát dr.Lev Sychravá,zástupoem šéfredaktora 0 šéfem národbdohospo- 
dářšké rubriky Otto Fischer a všichni Členové naší akce měli býti převzati. 
Nabídka byla spojena s překvapujícím značným zvýšením našich platů.

Sloučení bylo provedeno a já se znova vrátil do zahraniční rubriky s 
podstatně rozšířenou kompetencí. Přišel jsem zase do dcoela jiného prostře
dí.
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Falout a Formis

československá republika,stejně jako všechny ostatní státy světa , se 
těšila pozornosti vyzvčdačskýoh služeb sousedních, států.Není nejmsnší 
pochyby,že na příklad, v Komunistické straně Českoslovenáca měl Sovětský 
svaz značný vyzvědačský aparát na našem území.Frávě tak nánečtí naciona- 
listé sloužili statečně německé výzvědné službě. Slušný počet vyzvědačů 
byl dopadán a potrestán, znáčné množství, ovšem vyvázlo,protože nebyli 
dopadeni. Jistě byli f vnašich řadách i zrádoi,kteří sloužili cizí moc
nosti. Nepamatuji se na všeohny případy- československé úřady z důvodů do
cela pochopitelných se snažily každý takový případ ututlat.

Jeden však byl projednáván hodně veřejně. Kapitán Falout byl odhalen 
jako nástroj německé výzvědné služby a jeho případ naplňoval hodně dlou
ho sloupce denního tisku. Bohužel, o celém tomto případu nemohu již nic 
spolehlivého říci. Vzpomínám již jen na <jeho jméno.

V jeho dopadení, nebo alespoň odhalení,vykonala československá proti- 
špionážní služba veliký kus práce. Znal jsem dva z jejíoh předních činite
lů, pluko'fmíka Soukupa a podplukovníka Fáberu, .4 nímž ze jména jsem byl 
ve velmi přátelském styku. Od něho jsem se dozvěděl ledacos, oo nepřišlo 
do novin.

Podplukovník láb era byl ruský legionář a měl na starosti ochranu 
Formise, muže, jenž uprchl z Němcoka, v němž již k moci přišil Hitler. 
Formis byl zřejmě mnohem důležitější, než bylo veřejnosti oznámeno. Pokud 
se mohu upamatovat, když Formis přišel do republiky a dostal politický 
asyl, bylo tisku a tím i veřejnosti sděleno,se ja to vynikájíoí rozhla
sový technik.V novinářských kruzích byly o tom značné pochybnosti,proto
že technické síly, třeba i velmi vynikájíoí úrovně, nabyly nijakou vzáoností 
v Německu ,ani v dobách panování Adolfa Hitlera. A ovšem, nebyly vzácností 
ani u nás.

Týto pochybnosti byly podporovány tím,že Formis byl pota jnu ubytován 
na Zbraslavi a střežen nejen místní policií, ale i příslušníky českoslo
venské zpravodajské služby. Ovšem, nikdo z nás tehdy navedši ani že je 
Formis na 2jraslavi, ani že je pečlivě střežen. 0 tom jsme se dozvěděli 
až když se ukázalo,žc péče o Formise, při vsí své velikosti, byla zcela 
nedostatečná.
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Jednoho dne si na Zbraslav sa jala výprava němeokýoh vrahů, která Formise 

dopadla a zavraždila. Vrahové odjeli pak autem zase do Německa. Na hrani
cích, ne právě dobře 3třeženýoh, byl přeohod uzavřen zýbnxaKÍ závorami, 
jež ovsem nikdo nehlídal. Strážci si patrně myslili,že v noci nikdo nepře
chází hranice. Vrahové tedy nechali automobil na naší straně a přešli na 
druhou stranu dooela nerušeně. Nikdy nebyli dopadeni.

Tato vražedná výprava na českéslovenské území vzbudila ovšem nejen 
značný rozruoh, ale i hodně pohoršení. Příkré kritice byla vystavena bez
pečnostní opatření na našich hranicích se sousedem velmi nepokojným,ale 
také všechna opatření naší zpravodajské služby.Veřejnosti se zdálo docela 
nepochopitelným,že střežený muž může býti tak snadno a beztrestně zavraž
děn, tím spíše, že když byl zločin odhalen,prozradilo se,Že Formis byl 
pod ustavičným dozorem československých bezpečnostních činitelů. Veřejnost 
bolel mnohem méně osud Forraisův, než selhání československých bezpečnost
ních služeb.

Aby bylo pohoršení zmírněno, byl "selhavší" hlavní opatrovatel Formise 
podplukovník Fábera velmi slavnostně”dán do výslužby". Naši zpravodajoi, 
kteří nebyli tak hloupí a neschopní, jak si veřejnost myslela,rozhodli 
se zabít dvě mouohy jednou ranou. Nalezen viník a jeho selhání discipli
nárně potrestáno. A současně se činovník zpravodajské služby stal pohněvaným 
oívilistou,který se mohl nerušeně a nenápadně věnovat dalšízpravodajské 
činnosti.

Fábera žil v dosti stísněnýoh hospodářských poměrech. Oženil se,jako 
tak mnoho ruských legionářů, s Ruskou, jež jako tak mnoho jinoch ruských 
žen neznala cenu peněz. Ale když byl pensionován a jeho ofioiální požitky- 
plat - se podstatně zmenšily, protože výslužné bylo vždy mnohem menší 
než služební plat s činovným a jinými příplatky, jeho hospodářská situaoe 
se rázem podstatně zlepšila. Zařídil si soukromou detektivní kancelář, 
což byl podnik,který sotva komu mnoho vynášel. Měl překrásně zařízené 
Ximeelářé, ale kdykoliv jsem jej navštívil v jeho kanceláři, kromě jeho 
zřízence tam nebylo nikoho. Pochybuji, že měl jednoho zákazníka.

Fábera chodil v civilních šatech po Praze, navštěvoval různé kavárny 
a restaurace a na dotazy, jak se daří jeho podniku odpovídal více než 
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vyhýbavě. Ale někdy, když byl v dobré náladě a mezi lidmi, jimž mohl 
důvěřovat, vykládal, že němečtí agenti sídli jednak v pensionu na Slupíoh, 
stejně jako ve velmi moderním pensionu na Poříčí proti Bílé labuti. Se 
zvláštní zálibou navštěvoval různé restaurační podniky v doprovodu svýoh 
přátel, o nichž nikdy nikdo nesoudil, že mají něoo společného se zpravo
dajskou službou. Zřejmě jsme mu byli pláštíkem pro jeho činnost,jež měla 
vzbudit dojem naprosté nezávadnosti- nezávadnosti v očích oizíoh zpravo
dajských služeb ovšem.

Mluvil jsem jednou s plukovníkem Soukupem o jeho případu a vyslovil 
názor, že vojenské úřa<^r byly k Fáberovi nespravedlivé, když ho poslaly do 
výslužby,aě vlnu na nedostatečné ochraně Form!se m’lo mnoho jinýoh lidí. 
Soukup se ani trochu nepohoršil.Naopak, doporučoval mi,abych všude a při 
každé příležitosti opakoval tuto stížnost a zejnéna, abych se jí netajil 
ve styku s německými novináři, Íím více bude známo,že Pábera a českosloven
ské vojenské úřady , včetně zpravodajského oddělaní , jsou na štíru, tím 
lépe pro všechny. Tím mi jen potvrdil, oo jsem jaksi nejistě začínal tušit, 
že totiž pen3Íonování Fábery a jeho detektivní kancelář jsou určeny tomu, 
aby zastřely skutečnost,že Fibers pokračuje ve svém dřívější působení. 
Fábera byl ovšem diskrétní dost,aby se k tomu nikdy ani svým nejlepším 
přátelům nedoznal.
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Dva sensační zločiny

Odchodem z "Tribuny** a přechodem do zahraniční rubriky jsem ztratil 
přím;/ a bezprostřední profesionální styk s s»iaainixó±MEiÚB domácím Hrotem. 
Ač jsem novinařil doma, většinu mého oasu a zájmu zabraly události zahra
niční. Jistě jsem i nadále četl všeohny hlavní naše denní listy a mnoho dů
ležitých týdeníkfyi měsíčníků,ale většinu mé četby tvořil tisk zahraniční. 
A tou měrou, jak jsem se zabral do mezinárodních událostí,věnoval jsem 
nutně hlavní pozornost tomu,oo se dělo mimo republiku. Mnohé vnitřní zá
ležitosti jsem sledoval jen povrohně,pokud mne zajímaly a velmi mnoho z 
nich mi prostě uniklo.V této době prvního zájmu o zahraniční politiku, v níž 
jsem se musel mnoho učit, sledoval jsem domácí záležitosti spíše jako 
normální čtenář denního tisku, než jako novinářský profesionál. Proto není 
divu,že prvníoh několik let po odchodu z "Tribuny“ vykazuje v mýoh upo
mínkách na domácí záležitosti značnou mezeru. 5asový odstup pak vymazává 
z paměti ledacos a je jen poohopitelné,že nejvíce mezer v mýoh upomínkách 
je tam,kde šlo o obor, jímž jsem se dříve zabývaj totiž o soudní síň. 
Na sledování zločinů a prooesů jsem prostě neměl čas.

Neměl jsem ani zájem,protože právě době,kdy jsem přestal docházet do 
budovy Zemského oo trestního soudu, odešli odtud skoro všiohni, s nimiž 
jsem spolupracoval a i nadále udržoval přátelské styky. Dr.Kysela se stal 
avdokátním konoipientem, Josef Hora přešel do kulturní rubriky,Oldřich 
Daněk se stal nočním redaktorem a jejich místa zaujali noví mladí kole
gové, jejiohž nazírání na úkol soudního zpravodaje se docela příčilo to- u
mu,v čem jsme byli my vychováni. Krantišek Němec,Karel Ppláček,Josef Tro
jan a jiní, považovali soudní síň za zábavnou rubriku a velmi často re
ferovali o procesech dooela vymyšlených, protože naprostý výmysl mohl být 
zábavnější,než překreslení toho, oo se ve skutečnosti v oné ponuře budo
vě dělo.

Nicméně,vyskytly se přece jen některé zločiny a trestní případy,jež 
nikdo nemohl přehlédnout, už proto ne,že veškeren tide jim věnoval po
zornost tak mimořádnou,že se o nich mluvilo všobeoně. Vzpomínám proto matně 
na dvě vsaš^jož se staly předmětem mnoha diskusí ve sloupoíoh tisku a 

ještě více v novinářských kavárnáoh.Byly to případy Hildy Hanikové a 
Otylie Vranské.
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Kapitán ruských logii a pak česko slovanské anná^y Ifonlka se stal obětí 

vraždy a se zločinu byla obviněna Jeho manželka Hilda. Hanika sloužil v 
Brně a celý Jeho případ byl tam projednáván. Všechny mé upomínky jsou z 
četby novin a nemohu dnes říci ani jaký byl nález soudu.Vím jen,že mnoho 
lidí Hflvěřilo na nevinu Hildy Hanákové,jež zločin popírala.

V tomto případě se poněkud opakovalo, co se stalo,když v Rakousku 
před válkou soudili nadporučíka Hofriohtera, odsouzeného,že otrávil několik 
důstojníků,kteří byli před ním v pořadí. Část tisku se hodně ne tkázněně 
věnovala uvažování, je-li Hilda Haniková opravdu vina či ne.Některé listy 
šly tak daleko, že oběí zločinu, menžela, stavěly do hodně nepříznivého 
světla. Těžko říoi, zda si Hanika odsouzení v tisku zasluhoval,ale at byl 
jakýkoliv,trest smrti patrně nezasluhoval. A je jisté, že v tomto případě 
část tisku překročila meze přípustného. Není poohýby, že neomylní nejsou 
soudci a poroty, ale má-li tisk právo kritisovát soudce a poroty za jejiah 
nálezy, nemá rozhodnutí předoházět. Tisk měl a má právo poukazovat na usjqrr 
nespravedlnosti a křivdy,ale nemá si hrát na soud a na porotu. Toto vyboče
ní z novinářské tradioe - jež nebylo ostatně prvním v počátečních leteoh 
republiky - lze vysvětliti tím, že po dosažení státní samostatnosti se 
prudce zvětšil počet denních listů a tím i novinářů a že si vyžádalo hodně 
Času, netz i nové listy a jejich noví redaktoři poohopili přesně fUnkoi 
denního tisku. Kromě toho i nejeden z vedoucích redaktorů měl jen krátko
dobou průpravu a nedovedl udržet na uzdě začátečníky, na něž v mnoha přípa
dech platilo, že komu dal lán Bůh xs úřad, tomu dal i rozum. Mnozí si 
opravdu mysleli,že tornu tak je.Na štěstí, tyto výstřelky brzy pominuly.

Druhým případem, o který zájem potrval po slušnou řadu let,ač nikdy 
nepřišel před soud a byl tiskem traktován mnohem zdrželivěji , byla 
vražda, spáchaná na Otylii Vranské-Na silnici vedouoí směrem k Serčanůn 
(nemýlín-li se, bylo to v bezprostřední blízkonti Říčan) bylo nalezeno 
tělo mrtvé prostitutky Otylie Vranské.Byla polonahá (ne-li docela nahá) 
a nebylo nejmenších pochybností o ton, že byla obětí vraždy.Ale až do 
Mnichova nebyl vrah vypátrán/ a celý případ patří patrně dosud do kate- 
gorie zločinů nevypátraných a nepotrestaných. Tisk kritisoval polici4»ale 
ta byla bezmocná.
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Na případ se pamatuji hlavně proto,Že kolega "Alan* (Porejt) z ’Národ- 

nioh listů" byl pevně přesvědčen, že zná plnou odpověď na tento záhadný 
případ.Netajil se tím, že oelý případ zevrubně vypsal, i s udáním jména 
vraha a jeho pomocníků a že tento referát uložil v redakci v pečlivě zjspmfet 
zapečetěné obálce,jež měla býtl otevřena v den, kdy dojde k prvnímu zat
čení v tomto případu. Toto své suKtřaKÍ opatrné opatření vykládal -myslím, 
že dooela moudře - tím, že kdyby svá obviněni nsaká srn stiskl někoho otiskl, 
vystavil by se watenipr nebezpečí soudního řízení pro jrtrhání na oti a osuml 
by že by musel prohrát,protože by svá tvrzení nemohl prokázat.Kromě 
toho "Národní listy* si na sensaoe tohoto druhu ani trochu nepotrpěly.žádný 
z vedoucích redJektorů, Jak jsem je znal, Pr. Use,lír. Hlaváčka, dr. V. 
Hocha, Ant.Pimpra a Vojtěcha Holečka by podobný referát nikdy nebyl otiskl. 
Ib^ád platilo přímé diktura dr. Karla Kramáře,který reagoval na diskrétní 
zaznamenání jedné vraždy na první stránoe listu kategorickým telefonickým 
napomenutím:"Pene redaktore, v "Národních listech* vražda nepatři na první 
stránku"!

Noviny o případu hodně psaly, ale ještě více se o něm mluvilo v novi
nářských kavárnách, kde pomalu každý z novinářů, zabývajících se refero
váním o zločinech, měl svou vlastní neomylnou teorii. Dal jaera hodně na 
Alana,aČ jsem se neodvažoval zaujmouti pevné stanovisko, už proto ne,že 
můj zájem o věc byl celkem akademický. 2 toho, co říkali kolegové bylo 
zřejmé, Že Vranská byla dobře známa v místnostech hodně pokoutních,jako 
na příklad v jednom nočním lokálu, myslím Že v Havelské ulici (myslím, 
že se jmenoval &nelhaus) a v jednom nočním lokálu v postranní ulici, 
vedoucí do průchodu na Tfalý rynek na Starém městě.? obou těchto místnostech 
byla Vranská,podle policejního zjištění, v noci, kdy byl? posliredně viděna 
živá.

Alan vyprávěl,že právě tento noční lokál nechvalné pověsti je klíčem 
ku každému pátrání. Podle jeho tvrzení se tam scházelo to,čemu jsme po
směšně říkali "zlatá mládež". Pěstovala tam orgie a mezi častými návštěv
níky byl, po.dle Alanova tvrzení, i syn páně president  ̂Jan. Alan tvrdil, 
že právě tato okolnost byla příčinou,že policie nevěnovala jnniňiaá pří
padu plnou svou energii a že postupovala hrozně opatrně ve strachu,aby 
Ktt nenarazila a nezpůsobila nemilý politický skandál Nemohu říci, kolik 
na tom bylo pravdy. Na jedné straně jsem znal tehdejšího policejního presi- 
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deixta Biencrta a vážil si nejen jeho odborných schopností, ale i jeho 
čestnosti a neohtěl bych věřiti, že byl přístupen ohledům i na mocné 
tohoto světa tam, kde šlo o povinnost.Ba druhé straně pak je nesporné, 
že ač byla v tisku opětovně učiněna zmínka o onom podivném klubu a jeho 
návštěvnících, nikdy nebylo uvedeno ani jedno jméno těohto hostů. A tak 
zůstala tato sensace po dnešní oasy nevyřešena. XnichaWaké události zájem 
o ni docela zatlačily do pozadí.Těžko říci,je-li néoo podrobnějšího v 
archivech pražské policie, exi3tuje-li dosud zapečetěná obálka kol. Torejta. 
A tak lze jen jaksi mimochodem vzpomenout na jednu sensaci,jež na čas 
rozvířila mysle pnažskě a snad i mimopražské veřejnosti.
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Vyjasnění v socíální demokracii

Leta 1920 až 1922 přinesla ukončení vleklé, prudké a stát značně »skaní 
poškozující krise ve straně sociálně demokratické. Tato krise měla svůj po
čátek v době válečné. Její příčiny byly několikeré.

Především tu byl konflikt mezi českým ná.rodníia oítěním řadového členstva 
a marxistickým dopaatlsmem tehdejšího vedení strany, v němž nejvýznačnější 
místo zaujímal neblaze proslulý dr.Bohumír íkneral. Strana,jež byla členkou 
druhé (amsterodamské) internacionály, do níž byla přijata po značných bojích* 
holdovala rozhodnému antiroilltarismu a internacionalismu. Nadšeně přita
kávala na příklad usnesení této internacionály,že kdyby snad vypukla něja
ká válka, bude povinností dělnické třídy vyhlásit okamžitě generální stáv
ku. K váloe došlo, ale generální stávku nebylo vidět,Němečtí sooiální de- 
nokraté,kteří byli tak horlivými zastanci generální stávky proti váloe, 
zaplavali s nadšením do válečných vod. Jarmile byla vyhlášena válka,spálili 
slavnostně své rudé prapory. Také rakouští (němečtí) sociální demokraté 
probudili v sobě rázem svůj rakouský patriotismus s německé oitění,což 
ovšem ani trochu nepřekvapilo toho, kdo je znal, čeští soudruzi,kteří 
vždy rádi brali svůj rozum z Německa a od německo-rakouských soudruhů, sle
dovali pod vedením dr.Zmerala rakušáckou politiku bez ohledu na smýšlení 
nejen ostatní české veřejnosti, ale i veřejného míněni svých řadovýoh členů,

Do určité míry byl příčinou oportunistické a někdy i nadšeně rakušác- 
ké politiky strach, ani ne tak o existence funkcionářů strany,jako o maje
tek strany samé a jejích odborových organisací. Ale celá tato orientace 
měla i zásadní podklad. Marxistická víra vůdců strany vedla k odmítáni 
“pošetilých snah naoionalistiokého partikularismu*1 a k zanícení pro ucho
vání velkých hospodářských celků, v nichž by se dal spíše uskutečnit 
sooialistický hospodářský systém. Nacionalismus - pokud to nebyl ovšem nacio
nalismus německý nebo německo rakouský-byl vždy velkým bubákem pro sooiál- 
ní demokraty,kteří nedovedli zapomenout, jak se postavila česká veřejnost 
proti nim pro jejich pošetilé protistátoprávní prohlášeni.

Značnou úlohu zde hrálo částečně oprávněné a částečně přehnané zauje
tí proti oarskému Rusku,zase živené z Německa,kde stařičký socialistioký 
vůdce August Bebel prohlásil veřejně,že kdyby došlo k váloe s Ruskem, 
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vzal by sám pušku na hřbet a šel by s ostatními. Německá sooiální demokra
cie byla pnBracmtmtraimxnziástóxůar.aÍBEB^itmiaHtatav&n vždy zdrojem moudrosti 
zdrojem marxistické pravověmosti pro ostatní sociální demokraty a nebylo 
náhodou,Se tak zvaný hoinfeldský program německé sooiální demokraoie,tvořil 
větší část programu strany, tohčfy' ještě česko slovan ská.

IRcdy bjtrijn zde bylo zanícení pro Rakousko dokonce i cit-ové. I básník 
"Noltýn",pozdější šéfredaktor "Práva lidu” a poslanec strany Josef Stivln 
poslal Z3 války do májového listu strany básničku na théma "poženem Rusy”» 
oslavujíoí vítězství rakouského militarismu.

Zatím., co vftdcovská skupina skoro bezvýhradně stála za Rakouskem-<4i 
výjimkou Modráčks, Hudce a méně exponovaného Gustava Eabrmana a několika 
jiných -řadové členstvo strany podlehlo ve své drtivé většině "nacionalis
tické nákaze". Tito dobří členové 3trany nebyli ochotni zapomenout,ze 
jsou především Šechy a jednali podle toho. Protože policejní režim utlumil 
politickou Sinnost, nemohlo se nacionálni zradikalisování členstva projevit 
v místních organi saaíoh. Ale v posledníoh měsících války, když za panová
ní Karla Posledního došlo k značnému znírnční válečné diktatury a sešel 
se parlament, začaly' nástai se místní organisaoe strany otřásat nespokoje
ností členstva. Ur. Vera 1 dosud vládnul tiskem a organisačním aparátem 
strany,sie v parlamentě za stranu mluvil již Tusar a ameral.

Je velni pravděpodobné, že nebýt bolševické reviluce v Rusku by byl 
vývoj v sooiální demokracii probíhal stejným směrem jako na příklad v národ 
ní straně svobodomyslné. Nacionálni živly by byly převládly nad internaoio- 
ními. Ale bolševická revoluce přinesla částečnou sociální vadikalisaci v 
lidových vrstvách.Nacionalisté už nebyli postaveni jen před výtku,že 
jsou "šovinisté". Ptedlo na ně odium "pomahačů buržoasie". Rakušáčtí vůdcové 
změnili vlajku.Už to nebyle habsburská monarchie, ale "vlast socialismu", 
jíž přísahali věrnost. NejvětSÍ oportunisté sa změnili rázem v největší re
volucionáře.

Měli velmi značný úspěch,protože strana, prolezlá opovtunismem a byro
krati smán, hodlovala vždy heslům,jako je revoluce, třídní boj a pod. Na- 
oionalisté mluvili sioe slovy Českého lidu, ala "revolucionáři" mluvili 
tradičními slovy stranické ideologie. V důsledku toho byli muži jako 
Modráoek, Hudec,Stejskala jiní donuceni k odchodu ze strany a teprve po
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hodně dlouhé době se mohli vráti?,když strana prošla bolestnou operací 
roztržky mezi "levicí* a "pravicí*.

Potyčky mezi ’’revolucionáři** rázu Smeralova a "revisionisty” vyvrcho
lily v rooe 19 2(1 V srpnu toho roku odstoupila vláda, jejímž předsedou 
byl Vlastimil Tu sar, první a poslední sociálně demokratický ministerský 
předseda v předmniohovské republioe. Äisar podal demisi,poněvadž vedení 
strany a poslanecký klub strany byli ve zmatku a nezbývalo nic, než vy- 
bojovat,jakou oestou se má strana brát. Toto vyčlenění měl přiné jisti sjezd 
strany, svolaný již dlouho před tím na srpen do Prahy. Bylo vsak zřejmé, 
že oflganisační aparát,který byl v rukou Smeralovy skupiny,zajistil volbu 
většiny "levicových delegátů". "Pravici" se podařilo vybojovat odložení 
sjezdu, ale "levioe" si nechtěla dát ujít vhodnou příležitost. Sjezd se 
sešel, íuíek bojkotován "pravioí" a přijal nejen radikálně socialistický 
program -popíral ovšem slavnostně, že jde o zbolševisování strany,jež 
podle tvrzení vůdců této frakce se vrací toliko na cesty» jež se řídily 
programem původním - a zvolil vedení, jemuž v čele stál starý rakušáoký 
oportunista a nyní revolucionář nejryzejšího rázu dr. Bohumír šaeral.

Vedení strany, jež bylo vlastně tímto sjezdem "levioe" odstraněno, 
sjezd a jeho usneseni neuznalo. Zmeral a jeho společníci byli vyloučeni 
ze strany. Byly najednou dvě sociální demokracie a ^kneralova skupina obsa
dila "lidový drn" v Praze a zabrala "I¥ávo lidu", jehož redakoe skoro 
bezvýhradně přešla do služeb "levioe" a později bolševické strany.Pokud 
se mohu upamatovat, odmítli službu v levioovém "Právu lidu" kromě šéfre
daktora Josefa Stivína jenom kol. Vojtěch Lev a ?.V. Krejoí. (Ivan 01brächt 
i Josef Hora šli s "levicí". ) K roztržce došlo i v poslaneckém klubu 
strany, z něhož odešlo nejprve 22 poslanců,kteří se přidali k "levici" 
a pxs potom i poslanoi Brodccký,Kříž,Charvát a Klein, kteří si založili 
vlastní poslanecký klub, zapojený na pozdější "Nezávislou sociálně demo
kratickou stranu".

Nebyly jen dvě sociálně demokratiaké strany, jež se přely o svůj název, 
ale byla i dvě "ft-ava lidu". "Levioe", až do soudního rozhodnutí o tou, 
komu patří "lidový dům” a tiskové podniky strany, vydávala "Rrávo lidu" 
se starou redakoí. "Pravice" založila vlastní deník, nazvaný "Staré Právo 
iááužx lidu". Nikdy jsem nepatřil k obdivovatelem Josefh St i vín a, ale 
tehdy jsem musel s úctou afobdivam uznat, co vykonal v tomto případě.Kdo
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zná složitost redakční práce a ví, co to znamená organisovat nový denní 
list,musí A úžasem hodnotit Stivínův výkon.Bez staré redakoe,jež je vzájem
ně sehrána, dokázal za iž čtyřiadvacet hodin vydat nový denní list a to 
ještě v ne právě výkonné tiskárně Beuafořtově. Je pravda,že všeohny iqíimd 
skoro denní listy v Praze šly Stivínovi na ruku a že list byl do značné 
míry vyplněn zprávami, dodanými ochotně konkurencí. Ale i tak byl Stivi- 
nův výkon jedinečný a zajistil mu velmi čestné místo mezi novinářskou 
elitou,

V listopadu se konal sjezd ’‘pravice’* a v prosinci byl vrá en "Lidový 
dům" staré straně."Levice” musela přezvat svůj list na "Hudé právo" a gensm 
generální stávka, vyhlášená "levicí" selhala.

Zápas mezi svářejícími shapinanim se skupinami pokračoval.Měli jsme 
najednou Čtyři strany, vyšlé z původní sociální demokracie. Ale pomalu 
došlo k návratu "Modráčkovoů" do sociálně demokratiek^ strany, v jejíž 
čelo se dostal moudrý Antonín Hampl,I "nezávislí sociální demokraté" 
začali r. 1922 hlodat zpát3Ční cestu do strany.Již před tím se sociální 
demokracie vrátila do koaliční vlády republiky a "levice",přes původní 
popírání ae stala "Komunistickou stranou Československa*. Poměry v socia
listickém táboře se vyjasnily. Bylo to ku prospěchu nejen socialistic
kých stran, ale i v zájmu republiky.
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Svět na pomalé cestě do nové katastrofy

0 tom, jak se svět pošetile vřítil do knstamv katastrofy, jíž byla 
druhá světová vá3ka, oo bylo kým zaviněno a jaká opomenuti to umožnila, 
bylo napsáno mnoho knih.Každý čtenář této přeobsáhlé literatury může obviňo
vat nás,kteří jsme tím xfct či oním způsob an přispěli k tomu, že svět neviděl, 
protože jsme neviděli sami. Ale po účinku zlá rada a nevědomost má mnohou 
omluvu, i když by mělo být z následků nevědomosti vyboděno přísně pravidlo, 
že na odpovědná místa ve vládách a diplomacii, v parlamentech a v tisku 
mají být jenom lidé zkušení a vědomí, poctiví a stateční.U nás bylo těoh 
nezkušenýoh příliš mnoho, ve vládách i v parlamentu, stejně jako v tisku. 
Vyložil jsem ne jiném místě proč tomu tak bylo. A z kategorie nezkušených 
nevyjímám sobe, protože jsem se učil v době,kdy muž, postavený na moje 
místo měl být již Vtyueftv.

Nelze tvrdit,že v době, kdy svět se díval na všeohno růžovými brýlemi 
ilusí, na mezinárodním obzoru nebylo chrnut. Byly, ale na neštěstí přehna
ný optimismus způsobil,že byly obecně podceňovány.Již při vleklém jedná
ní o mírové smlouvy bylo patrno, kolik rozporů je mezi vůdčími členy 
vítězné Dohody.Jako vždy koalice se rozložila jakmile pominulo nebezpečí, 
jež ji sehnalo do jedné řady.Viděli jsme další příklad toho jakmile skon
čila druhá světová válka.

Spojené státy, jež na konoi války zaujaly dominující postavení v sou
boru vítězů, se docela rozcházely s kontinentálními státy, válkou docela 
vyčerpanými. Tyto státy se nemohly a Amerikou měřit silou a bohatstvím,ale 
zdaleka ji předčily velikostí přinesenýoh obětí. Zájmy obou skunin se roz
cházely především v představě jak vpravit budoucno st. Americký president 
’Vilsen, tehdy již na pokraji tělesného a duševního zhroucení - což bylo 
dlouho přísně tajeným tajemstvím - díval se na svět brýlemi mámení teorii 
krásných sice,sie za dané doby neuskutečnitelných. Evropě vnutil svou 
svou vů3.i,ale protože docela přehlédl skutečnosti evropské i americké, 
jeho zatvrzelé lpění na ideáoh, o jejichž uskutečnění se mělo ímjDevnx 
teprve pracně usilovat a pomalu jim razit cestu, poškodilo právě vyhlídky 
těchto idejí. Spojené státy Wilsonovu koncepci odmítly a nevstoupily do 
jeho vysněné Společnosti národů. Amerika se vrátila k isolacionisrnu.a 
obrátila se zády k Evropě, v níž padlo tolik amerických vojáků. Kontinentál
ní státy nemohly odmítnout Wilsonovu konoepoi a přijaly ji z donucení,
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ala postrádaly to hlavní:ze jištění proti obnově německého militarismu a 
imperialismu. Misou se domníval,že deklamaoí změní povahu národa. Spolehl 
se na svůj universální všelék:Společnost národů.Zdráhání Francie vsadit 
všechno na tuto kartu bylo ctiteli Mlsona ve Spojených státech a Velké 
Británii i jinde, považováno za přímé provokování německé tužby po revanši 
a za důkaz pošetilé nesmiřitelnosti Francie, na jejíž utrpení a oběti se 
kvapně zapomínalo. Británie dala Francii velmi neochotně záruky, z nichž 
se snažila jak jen možno se vykroutit.

Od samého počátku mírové doby byl zde spor o reparace, to jest o 
částečnou náhradu škod, napáchaných Německem ve Francii a v jiných územích 
Německem přepadených. Amerika reparace zavrhla - v Británii profesor,pozdě
ji lord,Keynes ovlivnil veřejné mínění svým názorem,ae reparace Německo 
platit nemůže a že reparační pohledávky a jejich vymáháni způsobí nezměr
né gkodý hospodářské a sociální ve všech zemích světa. NěmoC/reparace 
platili neochotně a nepořádně a jednoho dne placení docela odepřeli. Spo
jené státy vymáhaly neodbytně na svých spojencích zaplacení válečných 
dluhů u nich učiněných,ale německou neochotu platit podporovaly. A když 
Německo někdy 1923 na několik let odmítlo reparace psi platit -zaplatilo 
jen to, co mu Amerika s Británií na to půjčili - a Francie uplatnila své 
právo okupovat Poruří, aby Německo k placení donutila, Američané a Brito
vé s mnoha jinými to hlasitě odsuzovali. Tato krise,jeŽ otřásla povážlivě 
spojeneokou solidaritu^, nutila Francii, aby budovala svůj obranný systém 
spojeneckými smlouvami s Československem, Polskem, Jugoslávií a Rumunskem, 
později pak i se Sovětským svazem. V Německu pak tato krise vedla k vlá
dou záměrně. organisované inflaci, jež zničila docela střední stav,ožebra
čila proletariát a připravila Hitlerovi cesu k moci. Již tehdy došlo k 
prvnímu nezdařenému pokusu Hitlera a Ludendorffa k povstání v Mnichově, 
zmařenému energií bavorské vlády, jíž stál v čele ven Kehr.

Nebylo to ovšem jen Německo se Sovět sirým svazem a neshody ve vítězné 
Dohodě, co mělo zneklidňovat. Kam se člověk podíval ve světě, všude byl 
neklid a nepokoj,dokazující, Že dosud nenadešel blažený oas míru a že 
Mlsonova víra, že se svět stane bezpečným místem pro demokracii je zatím 
jen zbožným snem. Všichni jsme xdiámlmj to viděli, sie iluse byly tak silné, 

že tyto skutečnosti byly podceňovány,
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V Evropě se kvapně začaly objevovat diktatury. Válka zanechala Itálii 

ve stavu kvasu a nepokojů. Nespokojenost s výsledkem mírového jednání 
vedla k tonu, že již 1919 italští dobrovolníci, vedení slavným básníkem 
Gabrielem ďAnnunoio obsadili Rjeku.Vnitřní spory v zemi vedly k Mhsso- 
liniho pochodu na Řím. R. 1922 se Mussolini stal ministerským předsedou 
jako vůdoe fašistické strany a postupně odstranil parlamentári sanus a de
mokracii v Itálii, jež se změnila ve stále brutálnější fašistickou 
diktaturu. Jak mírumilovným činitelem bude fašismus v budoucnosti ukázalo 
jeho obsazení řeckého ostrova Korfu v r. 1925

Po Itálii následovalo Španělsko. íim byla v Itálii strana fašistioká, 
byla ve Španělsku strana falangistická. R. 1923 se stal ministerským před
sedou a diktátorem Primo de Rivera a Španělsko začalo za jeho panování 
budovat korporativní systém.

V našem bezprostředním sousedtví procházelo Polsko prudkými kosrfUkiiym 
vnitřními konflikty,jež nakonec - trochu později než je doba o níž zde 
mluvím - vedly k nastolení poloviční diktatury Nosefa Hlsuddtého.Polsko, 
jež se samo stalo obětí bolševického nájezdu, nebylo klidným a mírumilov
ným sousedem ani nám, ani jiným státům s ním kraničíoím. S námi mělo ozbro
jený konflikt pro Těšínsko a organisovalo pak potíže v oné části Těšínská, 
jež nám poneahala konference velvyslanců.Na Slovensku požadovala Javorinu 
a poštvávalo KLinkovce proti šechům a republice.Ale ani Litva se netěšila 
příjemnému sousedství s Polskem. R. 1920 přepadl ji gen. Šeligowski a jedno
duše ji přivětlil k Polsku.Když byli Poláci donuoeni Litvu opustit,anekto
vali alespoň Vilno.

Rakousko bylo ochromeno sporem dvou /rit# skoro stejně silných hlavních 
politických stran,křeslánských sociálů a sociálních demokratů. Na počátku 
vládli- hodně nemoudře- sociální demokraté a potom stejně nemoudře 
křesťanští sociálové a výsledkem byla nakonec občanská válka.Maďarsko,po 
parlamentní vládě, přešlo na chvíli pod moc bolševiků a potom zase pod 
Horthyho diktaturu.V Turecku nastolil nezastanou, ač osvíoenou,diktaturu 
Kemal Žrxsax Baša, který si přidělil název Atatflrk. Království Srbů, 
Ghovarů a Slovinců, jež se později změnilo v Jugoslávii, bylo otřásáno 
národnostním sporem. Byli to zejména Chorvaté, vedení Řadičem,kteří stá
li příkře proti Srbům.
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Také ostatní státy se vyvíjely trochu jinak,než doufali nadšení a 

naivní optimisté* Portugalsko se zbavilo neoblíbené monarchie a na její 
místo nastolilo slabé a nesohopné republikánské vlády. Důsledkem toho 
byla pak dosud existující diktatura Salazarova. Žačko střídalo monarchii 
s republikánstvím a bylo ve stavu ustavičného zmatku. Albánie odstranila 
Německem dosazeného krále tfieda a nastoupila oestu nekonečných zmatků. 
Baltické státy -Id.tva,Lotyšsko a Estonsko -byly ve věčném neklidu, finako, 
jež se odtrhlo od Ruska, se vyvíjelo pxapostupně v diktaturu maršála 
Hannerheime.

V době,kdy jsem působil v "času” všechny tyto věci byly v samém po
čátku. Domnívali jsme se,že to jsou jen dětské nemooi demokracie a nové 
státní svobody.Vývoj ukázal, jak jsme se mýlili a jak jsme zanedbali uva
žovat o tom, co podniknout, kdyby se věci vyvinuly jinak, než si myslíme 
a přejeme.
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Společnost národů

V závěrečných mčsíoíoh války e hodně dlouho po ní, ji stě vmdjotó pak v 
doba,kdy jsem působil v "íasu", byla Společnost národů, sídlící v ^enevě, 
velikou nadějí lidštva,unaveného a zmučeného válkou a toužícího po bezpe
čí a věčném míru. Bľla zaležena s velkým aplombem a lidstvo velmi rychle 
podlehlo suggesci,že zde byl nalezen všelék na bědy válečného soupeření 
mezi národy.

Formálním zakladatelem byl americký president Wilso^ale myšlenka spo
lečnosti, nadřaděné státní autoritě,vyvíjející se v jakousi větovou vlá
du v demokracii, je prastaré. Není význačného myslitele v Evropě,kte^ý by 
nebyl vyhlásil tento cíl. Již Jiří Ibděbradský předložil některým panov
níkům návrh na pakt, směřující k sjednooení států, ’svátá říše římská " 
byla prvním realisovaným,ač nakonec Žalostně sslhavsím pokusem a Jan Amos 
Komenský hlásal potřebu založení "svazu ctnosti" se stejným posláním.Vzpo
mínám, jak jsem byl dojat a strhnut,když jsem dávno před první světovou 
válkou četl řeč, jíž proslovil Victor Rigo ve ítrassburku,kde nadšeně 
mluvil o zřízení Spojených států evropských, jež by se nakonec staly spo
jenými stj^ty světovými.Všechny pokusy selhaly a za našich časů poslední 
pokus učiněný před válkou, návrh nešlestného posledního ruského cara Mi
kuláše IL , ehy byl zřízen Mezinárodní soudní dvůr v Haagu, jenž by řešil 
spory mezi státy, aby se tak předešlo válkám, byl přijat po velikém zdrá
hání a rozpakování mnoha mooností- Německo v tom hrálo prim- a byl usku
tečněn tak,že nezabránil světové válce a ani dnes nemá valné ceny.

I za války se ozývaly mnohé hlasy, požadujíoí odstranění válek zří
zením nadstátní autority, ale je nesporné, Že jediným vpravdě autorita
tivním hlasem byl projev amerického presidenta Milgona z 1916,kdy Amerika 
byla ještě neutrální.Již tehdy vyhlásil potřebu zřídit takovou nadstátní 
autoritu a později, v lednu 191?, Mlson tuto myšlenku pojal do svých 
proslulých "čtrnácti bodů",jež se měly stst programem nového uspořádání 
věoí v Evropě a ve světě. Jeho vlivem a naléháním se stalo,že Společnost 
národů byla založena na pařížské mírové konferenci, do uážx určité míry 
jako náhražka zabezpečení, požadovaného Frenoií, jehož se Francii vůči
Německu nikdy nedostalo.
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Společnost národů byle přijata s velkým nadšením a nezměrnou vírou 

širokou veřejností všech národů.Skeptikové, pokud byli - a jistě jioh 
bylo mnoho mezi zdušenými státníky, i kctyž ne prábě mezi těmi českoslo- 
venskýmiy se neodvažovali po hodně dlouhou dobu vyslovit 7eřejně své po
chybnosti a tak svou nestatečností a svým opatrniotvím přispěli povážlivě 
k posílení ilusí a ztížili tak nápravu nedostatků, jimiž tato společnost 
trpěla od samých počátků. Mnoho národů se až příliš spolehlo na organisa
cí, jejíž naprostá bezmocnost se projevilijmakavě právě ve chvílích,kdy 
se měla nejvíce uplatnit její autorita. Společnost národů se tak nechtě
ně stala odpovědnou za nejednu katastrofu,protože víra v ni odváděla od 
hledání reálnějšího zabezpečení. Není nejmenší pochyby,se přehnané naděje, 
skládané do této společnosti, přispěly k zoufalé situaci, v níž jsme se 
ooitli v době líni chova.

C tóra, proč Společnost národů tak žalostně selhala bylo napsáno mno
ho knih.Od sobeakosti členských států a jejioh nechuti hasit, co je bez
prostředná nepálilo až k nedostatku mooenškýah prostředků a vadné organi- 
saoijjez dala všechnu moc do rukou velmocí,byl by výpočet Vad a nedostatků 
skoro nekonečný.K našemu neštěstí i mnoha jiných národů, uvědomili jsme si 
většinu těchto nedostatků až kčferž bylo opravdu příliš pozdě a když tato 
Společnost, vstupujíoí v život s takovými očekáváními,byla š±ž ve skuteč
nosti již jen galvanisovanou mrtvolou, jež žila jon ve svém personálu a 
nectěných přidružených institucích a byla pak skoro nepozorovaně a jistě 
nelitována uložena do hrobu,aby pošetilé naděje byly nove skládány do její 
stejně nedokonalé náhražky.

Než došlo k debaklu Společnosti národů za habašaké kříse a za Mnicho
va, byly již některé nedostatky známy a bolestně pociťovány,ale pořád zde 
byla ještě naděje,že je bude možno napravit a odčinit. Především zde bylo 
odmítnutí Sr-ojených států stati se jejím členem. Ta to americká isolace by
la obecně bolestně pociťována, nejen proto,že znamenala neúčast jednoho z 
nejbohatších a nejmocnějšíoh států světa ,ale také proto,že celá organisaoe 
byla vytvořena na americkou žádost a podle amerického receptu.Kdyby bylo 
bývalo hned, od počátku zřejmé,že se Amerika Společnost nezúčastní,byla 
by tato instituce nesporně dooela jinak organisována.
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Delší velikou závadou byl nedostatek mooenských prostředků vynucovat 

usnesení a obtížnost dospět vůbec k nějakému usnesení.Byla zde naprostá 
nerovnoprávnost mezi státy, jež se staly stálými Sieny Rady (Británií, 
Tranoií, Itálií a Japonskem) a státy, zastoupenými jen ve shromáždění.Pro
tože usnesení Shromáždění podléhala schválení Rady a ta musela ěinlt 
usnesení jednomyslné, nedalo se od Společnosti očekávat,že by zakroči
la, byl-li rušitelem míru nebo právního řádu velký a mocný stát (třeba ta
ké člen Rady), nebo stát sioe malý, ale těšioí se oohraně mocného protek
tora. Protože také demokratioký řád rychle dohasl v Itálii a v Japonsku, 
ani demokratiaké prinoipy a osobní práva a svobody nemohly očekávat od 
této společnosti nějakou ochranu.

K tomuto nedostatku se přidružil ještě jeden, snad nejvážnějží a způso
bený právě nadšenými, ale nekritickými otiteli Společnosti národů. Ve všech 
členských zemíah vznikly jako houby po dešti početné a vlivné Společnosti 
pro Společnost národů,které prováděly až přehnanou propagandu pro tuto 
instituci,zveličovaly její přednosti a možnosti a přisuzovaly jí moo a 
odvahu,kterou nikdy neměla. lýto nadšené skupinky objevily prostředek,jek 
učiniti tuto Společnost opravdovou světovou vládou. Jediný nedostatek,který 
na Společnosti viděli, byl nedostatek její universálnosti, to jest, Že 
byly státy, jež nebyly dosud členy. Proto byla vyvinuta horlivá kampaň za 
universalitu Společnosti. Ify-sleli to dobře,ale rozvodněním Společnosti 
ji docela dorazili.

Společnost národů byla založena jako organisaoe výběrová.Jenom stát, 
který vyhovoval v době svého přistoupení určitým pmžmjboíapožadavfcům demo
kracie a politickýoh svobod ve svém zřízení, mohl se stát členem.Byla to 
moudrá zásada, i když podmínky přijetí byly na BBxmtat neštěstí příliš 
mírné a nepamatovalo se na to, že státy,jež by změnily svůj vnitřní systém 
v diktaturu, měly býtí vyloučeny. (Na příklad Španělsko,Itálie,Japonsko 
a pod.) Dooela proti duchu zak&da jícího programu začal mocný nátlak na 

to, aby Společnost národů se kvapně stala universální a přijala do svého 
středu každý stát,al je jakýkoliv. A tak se stalo, že/ se ve Společnosti 
národů objevilo Německo a potom i Sovětský svaz. Společnost národů tím 
ani trochu nepřispěla k uskutečnění Mlsonova ideálu “učinit svět bezpečným 
pro demokracii".
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Zasedání Společnosti národů v ženevě "byla zprvu velikou událo stí, po tom 
jen formální slavnostní.Na zasedánloh bylo proneseno mnoho překrásných 
řečí, jimž se však čím dále tím méně věřilo,až se nakoneo začalo mluvit 
o "žvanímě v ^enevě". A velmi brzy začal v novinářských kruzíoh obíhat 
cynický^, ale bohužel jtóiäisa hodně pravdivý vtip,že ve své •paktomanii*’ 
ženeva přijala pakt, jímž se vysoké smluvní strany zavazují dostát přija
tému již paktu naporušit ustanovení dřívějšího paktu splnit ustanovená 
předchozího paktu.•.*

Okolnost, že žádná z členských vlád neměla odvahu tuto Společnost kri- 
tisovat a že v tisku a v parlamenteoh byla tato Společnost nadměrně hodno
cena, způsobila,že veřejnost ve všech zemích byla připravena o možnost 
učiniti si správnou představu o tom,le Společnost národů není ani stínem 
toho, zač se vydává a že nemůže zaručit mír a bezpečnost ohrožených stá
tů. Byla to diskusní společnost, v níž státníci slavnostními projevy spí
še zastiňovali a zastírali oíle a politiku států, místo aby je vyjasňovali. 
To bylo vinou "veřejné dVplomaoie", požadované naivním Wilsonem, jež 
ovšem tajnou diplomacii neodstranila, ale učinila ji jen ještě tajnější.

Není pochyby, že mezi státníky, působícími ve Společnosti národů byli 
mnozí,kteří to mysleli poctivě.Ale bylo tam mnoho jinýoh a ti převládli. 
Sama o sobě äptatanauaaoz Společnost nenatropila žádných přímých škod. Nepří
mo však uškodila tím,že odváděla pozornost světové veřejnosti od smutných 
mezinárodních skutečností a že byla pňriuBakmK tak překážkou hledání 
účinných prostředků, jak zabránit rozmaohu imperialistických mocností. 
A vidíme-li dnes vývoj Organisaoe Spojených národů, můžeme postřehnout, 
že ani katastrofa Společnosti národů svět a jeho státníky nepoučila. Sta
ré omyly se opakují v měřítku značně zvětšeném.
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16o 
Legie a legionáři v národním životě

Zahraniční armáda československá byla velikou pýohou celého národa. 
Legionáři byli pro nás něčím jako blaničtí rytíži,ktaři přišli na pomoo 
svému národu v době jeho největšího nebezpečí. Zdáli se nám důstojnými po
tomky husitských válečníků,kteří šli "proti všem".Idealisovali jsme je 
a je jen pochopitelné,že jsme nechtěli vidět samozřejmé lidské stránky 
vojenské akoe v zahraničí, jako jsme ostatně hezky dlouho neviděli ani 
lidské stránky akoe politi oké. Proto také bylo zklamání dosti značné,když 
se ukázalo, že legie nebyly bez vad a kazů, Ža pohádkoví hrdinové byli 
jen lidé.

Týkalo se to především nejsilnější a také nejproslavenější složky na
šich legii, totiž československé armády na Husí. Početnost tohoto vojska, 
jeho vítězná akce na Sibiři, jež upoutaly pozornost a obdiv celého spoje
neckého světa, dobrovolníoká povaha celého útvaru, to všechno obestřelo 
legie gloriolou. Legie dostaly jakousi nadpozemskou a nadlidskou povahu. 
Ale legie tvořili lidé a měli všechny ctnosti i neotnosti útvarů,složených 
z lidí.Není poohýby,že ctností, zejména u těch,kteří bojovali a poslouchali 
rozkazů bylo víae a stinné stránky, jež jsme pomalu poznávali, nemohou 
jim ubrat n3 slávě a na zásluhách, jež si získali.

Zatím, co se široké vrstvy veřejnosti dívaly na zahraniční armády zraky 
Medkových a Koptových románů, již v prfcních dnech po osvobození začaly 
docházet zprávy znajasfaaijwísáx anepokojující. Ani útvar tak ukázněný, jako 
byly legie, se nemohl vyhnout torna, že do jeho žad začal pronikat zmatek, 
plynoucí z revolučního kvasu. Masaryk vyhlásil zásadu "nevměšování se"do 
ruských poměrů, ale bylo opravdu nesnadno vyhnout se vměšování,protože 
armáda nežila ve vzduchoprázdnéra prostoru.V revoluci takových rozměrů těž
ko zaohovat naprostou neutralitu,protože prostředí to ani nedovolí.Na 
jedné straně byli zastánci starého řádu,kteří armádě prokázali dobrodiní 
a kteří připomínali,že existuje jen proto,poněvadž oni její zřízení, vy zbro
jení a vycvičeni umožnili a že mají tudíž nárok na její loyalitu.Na druhé 
stráni zde byli ruští bolševioi,kteří volali armádu do svých řad, nebo 
požadovali její odzbrojení. A v armádě samá byli lidé,kteří byli oohotni 
bojovat za Rusko,jež jim poskytlo pohostinství,lidé,kteří byli odhodláni 
řdbát příkazů z Paříže a konečně lidé,kteří přešli k bolševikům. Jména 
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proslulost. Armáda vydala na né zatykač, ale česko Slovensko jim po návra
tu dalo pardon. Je jich pamflet ’’Čechoslováci na Husí", vydaný v Kyjevě 
"československým sovětem", jenž svým předsedou zvolil Masaryka - bez jeho 
vědomí ovšem - byl četbou velmi nepříjemnou.

Když pak došlo k bojím proti bolševikům, ve válce vyprovokované zrádným 
nařízením Trodkého, aby legie byly odzbrojeny a zákeřným přepadením jedno
ho útvaru,nalezli se v jejich řadách zrádoi, jako Vodička»pozdější komu
nistický poslanec v republice,který získal smutnou nesmrtelnost jako 
zločinec z Aksakova, přímý strůjce konfliktu,jenž skončil sebevraždou 
plukovníka Sveoe a byl pak zvěčněn jako Martyška v Medkově dramatu.

Generál a ministr války Čtefáhik navštívil Huško a legie v době kvasu 
a dal prostě internovat nespokojence a buřiče.Krise tím však odstraněna 
nebyla. Vznik republiky a konec války se staly zdrojem novýoh potíží. Legie 
byly unaveny, na světě je "mír". Mají dále bojovat, zatím co ostatná' 
odkládají zbraně?

Zápas o Intervenci, o potlačení bolševického režimu, byl sváděn urput
ně ve všech zemích, účastnícíoh se války. Dolehl i na legie a v republice 
pak pokračoval dlouho po návratu legií z Huška.Vlastně, nikdy ani neskonej

Všechny kusé a nepřesné zprávy, jež jsme o tom měli, byly zpravidla 
přehnané tím či oním směrem. Stoupenci bolševiotví, nebo alespoň levicové
ho "pokroku" ostouzeli legie, jako nástroj ruské a mezinárodní reakoe, 
jež ohce potlačit "lidovou vládu".0 tom,že se tato "lidová vláda" udržo
vala terore« a když prohrála volby potlačila první a poslední svobodně 
zvolený ruský parlament, tito "zastánci demokracie* opatrně nemluvili. 
Jejich agitace sice nedokázala zničit úctu a lásku k legiím,ale uspěla 
alespoň ve snaze zostudit zastánce intervence. Byla totiž obratnější, než 
jejioh odpůrců, trat Zatím, oo obranu legií proti ostouzení jsme nalezli 
v troohu suché a hodně opatrné knize dr. V. Ijteidlera -kdysi mého přítele 
ze studentské organi sace národní strany svobodomyslné - stejně jako v Jamxx 
letSfifflMBtaémxňí beletristických dílech legionářškýoh romanopisců, přáte- 
lé bolševiotví na dlouho ovlivnili svým snřrem publikacemi GlbraahQtými,
Heedovými a ovšem khihou "Cesta revoluce", jíž mapsal major ruských 
legií Jaromír Kratochvíl a kterou vydalo legionářské nakladatelství "čin".
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jehož ředitel Bohumil Přikryl, k bolševiotví neměl právě příliš daleko. 
I taková trapná a féra,jako vydání admirála Kolcaka legiemi sovětským 
vrahům, byla hodně dlouho osvětlena jen polobletristickou a málo průkaz
nou knihou legionářského novináře Pavla Pinka "Bílý admirál*.

Ještě p'ed tím, než se legie z Puska vrátily do republiky,rozhodl#’ 
se Revoluční Národní shromáždění vyslat k nim delegaoi, jež je měla povzbu
dit, vyšetřit události a postarat se o evakuaci 3s. armády do vlasti. V 
čele delegaoe stál spisovatel F. V. Krejčí, jeden z umírněných sociálních 
demokratů, na neštěstí nenadaný zvláštním pmimkrnahý^x politickým smyslem 
a bez valného vlivu ve vlastní/ stran?, zmítané již křečemi,jež vadly k 
rozštěpení. Nezdá se ani, že by ostatní složení delegace bylo zvláště 
sTa3tné,ale ani nejlepší výběr nebyl by mohl směnit mnoho na tom,že 
nikdo na světě nebyl ochoten podepřít boj legií, ale také,že v českoslo
venské politice převládly plně kruhy,jež byly rozhodně proti každé akci, 
zaměřené proti bolševické vládě. Na celé čáře zvítězila konoepcc presi
denta Masaryka, ministra zahraničí dr. Beneše a jejich vykonavatelů prof. 
Maxy, jenž si získal nenávist všech legionářů a prof.Kudely.Vojsko bylo 
evakuováno - tato evakuace byla dokončena r. 1920. Legie pkx přestaly 
existovat. Část legionářů byla převzata do nové Československé armády a 
ostatní demobilisováni. Oficiální linie označila boje s bolševiky za 
"bolestné nedorozumění". Legionářské bratrstvo se rozestoupilo v několik 
navzájem se potírajících organisací."Pružina" představovala krajní pravi
ci, Svaz sooialistiokých legionářů levici.Někde uprostřed - abych použil 
módního dnes označení "na lcvo od středu" - stála organisaoe katolickýoh 
legionářů a Jednota legionářů, jež pak pod vedením dr. Patejdla, národně 
socialistického poslance a úředníka kanceláře presidenta republiky a 
dr. Larva Sýchravy sjednotila většinu legionářů do československé oboe le
gionářské. (Nezávislá jednota českoslovanských legionářů, jejímž předse
dou byl gen. Medek, vznikla až někdy 1925 po roztržce v československé 
obci legionářské, jež se pyohle vyvinula v organisaci slepě oddanou 
Masarykovi a Benešovi.) Obec legionářská se stala jedním z hlavních pi
lířů Benešovy posice a snad nejúčinnějším jeho nástrojem v jeho vnitro
politických akcích.

republika poskytla legionářům z vděčnosti tak zvaný legionářský zákon, 
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který jim dával přednost při obsazování míst ve státní a jiné veřejné 
Hpnhoá službě. Vyložil jsem na jiném místě, jak se toto správné opatření 
stalo příčinou -moha nepříjemností, protože nebylo oasově omezeno.

Nelibost,vzbuzenou tímto zákonem stůpnotfelo, že bylo zavedeno zapo
čítávání "legionářských let". V mnoha zeních byla vojenská služba započte
na, obvykle dvojnásobkem či trojnásobkem, všem,kteří. sloužili za války. 
fenaíuxjucgaki^mKaánK Nevím již, jak značné bylo toto propočtení služební 
doby,ale Rudolf Medek humorně tvrdíval, že má pomalu více služebních 
let než má let života. Jo jen pochopitelné,že lidé praoujíoí vedle legio
nářů sc cítili zkráceni tím,že legionáři mají tento náskok a že zatara- 
srají postup. Z toho byla značná, rivalita nejen v armádě,ale i v úřadech.

Další příčinou nelibosti bylo rozhodnutí vlády vyplatit tak zvané 
sibiřské doplatky.Za se to byla spíše nemotornost tohoto provedení, než 
opatření samo. Legionáři na Sibiři dostávali za bojů proti boláevikůn 
jen část vojenského platu.Nyní dostaldlpo jim republika byla dlužna,ale 
vláda připustila, aby Československá obec legionářská reklamovala pro 
sebe podíl na těchto doplatcích,protože svou agitaoí vymohla uryohlení 
výplaty. ( Věc ovšem měla na starosti Kanoelář československých legií.) 
Z těchto doplatků si Obec, jež vládla ostatně již značnými fondy,pochá
zejícími ze štědré podpory ministerstva zahraničí 1 kanceláře presidenta 
republiky, pořídila své tiskové počhiky, zejméne denní list "Národní 
osvobození".

tyto prostřadky umožnily ovšem československé obci leginářaké akoe, 
jejichž jednostrannost vzbuzovala nevraživost nejen proti organisaoi 
samé, ale i proti legionářCn vůbec. Legionářské hnutí se mohlo skutečně 
stát tím, čím chtělo být, totiž jakýmsi živým svědomím národa.Tím,že 
se postavilo j dnoatranně za dr.Beneše, vystavilo se kritioe,často hodně 
nevraživé. Ncbyls to jen levice, jež legionářům nedovedl odpustit,že 
bobovali v sebeobraně proti bolševickým teroristům v Rusku,ale byly 
tu také vrstvy, jež nesly nelibě činnost organi sace,jež si zasloužila 
označení "hradních pretoriánů". Z Obce legionářské vyoházelg/skandali
sa ční útoky i proti legionářskému generálu Medkovi,jemuž byla dokonce 
upírána i účast na bitvě u Zborová, 3tejně jako proti mnoha jiným veřej
ným činitelů, často i legionářům, kteří upadli v nelibost doživotního
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15i, 
ministra zahraničí.Z ôboe legionářská vyšlo taženi proti Milanu Hodžovi, 
Jiřinu Stříbrnému a dobrodružnému a málo ukázněnému generálu Gajdovi. 
(Budiž zde hned připomenuto, že jako je neomluvitelné, jak se Gajda zacho
val po svém odstranění, stejně neomluvitelný je způsob, jímž jej intrika 
mjr. Kratochvíla neprávem zostudila s obvinila z cinů,jiohž se nedopustil. 
0 obou případech, Stříbrného a Gajdy pojednám na zvláštním místě.) Byla 
to škoda, ale když si jcvědománe,jak své moci a vlivu zneužily armády 
a organi sace bývalých příslušníků armády v sousedníoh zemích, snad to bylo 
štěstím, že legionáři si uchovali slávu, ale neměli vliv,kterému se těši
li v prvních chvílíoh. slavného návratu.
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Heřman Tausik, socialistický bouřilvák

S někdejším sooiálně demokratickým a potom komunistickým poslanoem 
Heřmanem Tausikem jsem se seznámil a spřátelil,až když přestal být veřej
nou osobností a když se plně věnoval svému povolání insertního disponenta 
nakladatelství "Melantrich". Narazil jsem na něj v Tůmově kavárně v ly
žařské ulici, kán jsem často docházel,ač jsem již dávno přestal být čle
nem bursy soudních zpravodajů, jež tam sídlila v době,kdy jsem ještě do- 
oházelk soudu. Nevím, zde se udržela, či zda zanikla. Stejně jsem tam 
docházel již jen k večeru, kdy v Tůraovce byla docela jiná společnost,než 
ráno a odpoledne. Tausik sem docházel hodně nepravidelně, ale vždy sedal 
u stolu, jenž se v kavárně těšil názvu "stůl zrádoů proletariátu%nebo 
také "Komunistická strana Československa (oposioe) (pěvecký ddbor). " 
Týl to stůl, u něhož sedávala společnost lidí,většinou z komunisti oké 
strany vyloučenýoh pro nějakou pravou nebo levou úchylku,ač někteří z 
pravidelných členů této stolní společnosti ze strany dahmmmaifcatn dobrovol
ná odešli, nebo v ní dosud byli, či z neznámých důvodů, ač 36 stranou 
nikdy nic společného neměli, u stolu nalezli pravidelná místo.Tak na pří
klad dr. Theodor Zmeral, překladatel Marxova Kapitálu a bratr neblaze 
proslulého dr. Bohumíra Zmerala tam nikdy neohyběl,ač byl stále ještě 
členem strany. Jiní, jako ruský legionář Rudolf Gesl a jeho manželka 
nikdy členy nebyli. Herečka Xena Longenová patrně také nikdy členkou 
nebyla,ale ta se u stolu objevila zřídka kdy. Myslím,že to byl ruský le- 
guonář T.Mengr,který mne uvedl do této společnosti,ač jsem nikdy komu
nistou nebyl, ale byl vždy jejím vyhlášeným nepřítelem. Ale o tomto sto
lu mluvím v jiné vzpomínce.

Poměrně brzy jsem se sblížil s Tausikem,ač jsem zprvu měl proti ně
mu velmi značnou nedůvěru a nechal. Z novin jsem věděl o jeho bouřliváaké 
minulosti, jež vedla až k tomu,že byl parlamentem vydán k soudnímu stíhá
ní pro pobuřování a odsouzen na dva roky do vězení,což bylo u nás opravdu 
jedinečné. Z vězení se již nevrátil do politiokého života. Jeho vazba mu 
byla zkrácena, když si podal žádost o milost a to mu strans neodpusti
la. Jako mnoho jiných, byl ze strany vyloučen jako "zrádce". Tausik pak 
neodpustil straně,že když ho hnala do kampaní,které ho přivedly do 
kriminálu, nechala jeho rodinu na holičkách.
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Byl to především jeho boáyj někdy hodně kousavý humor,oo mne k němu 

připoutávalo. Brzy jsem v něm poznal hodného a dobrého člověka, vychované
ho lacinými agitačními frázemi velkohubého sooialismu do té míry,až ho to 
přivedlo do neštěstí,ale který dal nakonec převládnout svému zdravému 
smyslu pro realitu. Tausik byl opravdu typem normálního českého socialisty, 
jemuž city nahražovaly rozumovou úvahů a kterého sociální nespravedlnosti 
a tužba po lepší společnosti vedly k naivní a zaslepené víře ve "vědecký 
socialismus’'.Marxistické fráze se mu staly jakýmsi kouzelným zaklínadlem 
a bolestnou krisí jeho života bylo poznání,Že každý pokus realisovat tyto 
teorie vede zpravidla k mnohem horším křivdám a bezprávím,než bylo jejich 
účelem odstranit. A také to, že slovo "soudruh* je jen planý titul a že mezi 
socialisty a zejména pak mezi bolševiky je člověk člověku vlkem ještě 
mnohem spíše, než v té zatraoované buržoesně kapitalistické společnosti.

Ze socialistické a komunistické teorie Tausik zřejmě příliš mnoho nevě
děl - i v tom byl typickým českým socialistou a komunistou - všechno znal 
v rozředěné a někcWtáte přezvřkané formě, jíž lidové vrstvy krmila sooia- 
listická a komunistická pra agitace v bjMBwea-oh a na táborech lidu. Svou 
představu budoucí společnosti ŠBinaixz načerpal z utopistických románů, 
vlastních tužeb a oné propagandy, jež slibovala ideální společnost, v níž 
"nebude papežů ani králů a všichni zasedneme za stůl přírody">
jak to vzletně napsal dr.'František Soukup, pozdější velmi neschopný ministr 
spravedlnosti SR a pak obět německých koncentráků. A ovšem v této společ
nosti si budou všichni bratry.Nevěděl,že,jak to napsal mnohem později také 
vystřízlivěvší’komunista Orwell, v socialistické společnosti"jsou si všich
ni rovni,ale někteří jsou si více rovni než ti druzí*.

Až dr r. 1920 nehrál Heřman Tausik v sociálně demokratické straně žád
nou zvláště významnou úlohu. Byl agitátorem, velmi horlivým agitátorem,pěsto
val be2Věrecké hnutí a byl také jedním z -ohlevárů organisace socialistic
kých abstinentů.Z této organi sace musel odejít, když mu přišli na to,že 
kdesi za parného leta dal v hostinci sklenici piva. Teprve r. 1920, když 
byla sociální demokracie postižena Bensačním volebním vítězstvím v prvních 
volbách do Národního shromáždění, dostal se do poslanecké sněmovny.Byl 
zvolen za odlehlou a náležitě zaostalou končinu xbbbhx severovýchodního 
Slovenska - někde okolo Sabinova a Bardejova - a později humorně vykládal, 
jak stahoval své analfabetické voliče sliby Království Božího na zemi.
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Ha jedné schůzi byl uvítán prohlsením předsedy tábora lidu,že "nyní náš náš 
ablegát z Prahy poví, jak ti čeohůni chtějí odstranit Veškeré náboženství® 
a bezvěreo Tausik zahájil svou řeč výzvou,aby se všichni nejdříve pomodlili 
"Otčenáš**.

Za bojů mezi pravicí a levicí v sooiální demokracii se Tausik s nadšením 
přidal k levici. Učarovala mu představa proletářského ráje, rodícího se v 
Rusku. 0 krtariak hrůzáoh občanské války a o hladomoru v Rusku nic nevěděl 
a věděl-li,odpíral tomu věřit. Nevěděl, nebo neohtěl vědět o hrozných meto
dách policejního teroru, nastoleného v oné zemi. To byl jen výmysl reakcio
nářů, jako byl dr.Kramář, Vincenc červinka nebo poslanec (sociální demokra
cie, ale ze strany vypuzený) Josef Hudec. Jako tolik jiných i on si ve své 
mysli vykouzi^obraz utopie,který tak suggestivně předkládali naší veřej
nosti první privilegovaní návštěvníci země Sovětů, jako na příklad Ivan 
Olbracht.

První a rozhodný otřes ve své víře doznal Tausik,když byl jako komunistic
ký poslanec odsouzen do vězení a strana, jíž tak oddaně a nadšeně sloužil, 
a která s jeho prooesem natropila tolik povyku a tak soustavně jeho Smsmmdždb 
"mučednictví* využívala pro své účely, docela zapomněla pomoci jeho rodině, 
jež se ooitla v bídě.Tausik,zklamaný ve víře v stranu a ve starostech o 
osud své rodiny, si podal žádost o milost a byl za to stranou odkopnut.

Sausik přijal zaměstnání v "Melantrichu", kam ho potom -hlavně jeho záslu
hou - následovalo tolik komunistických nadšenců, vyloučených ze strany, nebo 
z ní vystoupivších,že byl "Melantrich" považován za samozřejmé útočiště 
pro rozčarované komunisty. Tausik neohal politiky a věnoval se práci v 
insertním oddělení "Melantrioha", kde to dotáhl ns disponenta, staral se o 
svou rodinu a své přátele, jimž ochotně pomáhal. Jeho zásluhou přišli do 
"Melantriohu" Josef Hora,Karel Vaněk,Vladimír Bořin-Ležák,dr. Wajtauer, 
Vladimír Brejník a jiní.

Tausik se nikdy nesnažil omlouvat svou minulost. "Byl jsem vůl", to bylo 
jeho hodnocení toho, co dělal a říkal za své politické aktivity. Prorže se 
nikdy nezajímal o politické teorie, zůstal tím, čím původně byl,oitově 
založeným člověkem, toužícím po lepší společnosti, jenž svou citovost 
pečlivě zastíral jedovatou štiplavostí, často činící dojem cynismu,ale je 
známo,že cynismus bývá často jen ohatrným pláštíkem citlivosti.
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Mezi těmi,kteří ho dob';e neznali,zůstala mu však pověst demagoga a 

"plechové huby". Když ho někteří z jeho přátel navrhli k přijetí do zednář- 
ské lože "Most"r postavilo se proti němu mnoho jejíoh členů,protože nechtě
li za bratra demagoga, jenž byl v kriminále. Hrozilo mu zamítnutí. Za obrá
nilo jej, ždjkdyž jsem se o tom dozvěděl, nabídl jsem mu, že může být při
jat s naší loži.Tausik s velkým nadšením odvolal svou žádost za přijetí v 
"Mostu", protože,jak řekl, stejně myslel, že je to lože, jejímž jsem 
funkcionářem. Ale v "Mostu”, místo aby m«li radost,že se zbavili nevítaného 
uohazeče, pooítili najednou hněv, že by Tausik mohl nalézti místečko u nás. 
Měli nás tak neradi,že dali přednost příležitosti dát nám to na jevo. A 
tak, než se mohla složitá přijímací prooedura u nás rozběhnout, v "Mostu" 
zapomněli na všechny námitky, jež proti němu měli a přijali jej se vzorným 
kvapem. Nemohu řici, jak vzorným členem své lože byl,ale z rozhovorů s nim 
jsem poznal, že se tam necítil doma.

V té době na mne dolehly jakési existenční starosti, způsobené krisí, 
panující v "Národníoh listech" pro sdružení se národní demokracie se 
Stříbrného Národní ligou a Marešovou Národní frontou v tak zvané národní 
sjednocení.Tausik mi byl velikou pomocí a oporou.Za mnoho mu musím být vděč
ný. Posledně jsem i> ním mluvil asi dva dny před svým odchodem do Polska a 
do exilu. Když byl po válce navázán poštovní styk s íeskoslovendcem, dostal 
jsem najednou dopis od Tausika,který získal mou adresu od známých.Potom 
následovaly pravidelně dopisy další.Tausik se díval velmi pesimistioky na 
situaci ve vlasti a nepodléhal ilusím, jimiž si tak mnozí zastírali smutnou 
skutečnost. Tausik ovšem znal z vlastní zkušenosti své někdejší soudruhy a 
proto jim nesedl na lep.Nedal se ošálit sladkými slovy ,jimiž zmátli 
národ a oportuniatické politiky.Tausik chtěl už jen jít do pense a nemít s 
ničím nic společného. Jednou mi na dopis, v němž jsem se ptal na jeho syna, 
jejž jsem znal jen letmo, odpověděl stížnostmi na potíže, jež s ním má 
a napsal výslovně: "Neptej se mne na něj. V něm jsem potrestán za všeohny své 
hříchy. Ten pitomec je komunista*.A to je snad nejlepší epitaf na politickou 
činnost Heřmana Tausika, někdy komunistického poslance Národního shromáž
dění.

Ale epitaf Heřmanu T- usikovi, řčlověku a příteVi, myší být docela 
jiný.Poznal pošetilosti svého někdejšího počínání a měl odvahu to doznat 
a nezastírat to omluvami a krásnými slovy, plnými pokrytectví,Qako tak 
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mnoho jinýoh,kteří přesedlali, velmi ča3to hodně nedobrovolně,Na katastro
fě Československa viny neměl, ani na zradě, spáchané na národu po tak 
zvaném osvobození. Co tropil v prvních letech republiky bychom mohli nazvat 
hříchy mládí.Na ně netřeba vzpomínat,ale jen na pozdější leta,kdy byl 
opravdu hodným, bodrým a dobrým českým člověkem, jakých u nás nikdy nebylo 
málo. Od února 194$ naše korespondence ustala - nechtěl jsem nikoho při
vádět do neštěstí tím, že bych mu psal. Nevím tedy» co se s ním stalo, zda 
dosud žůje, či zda dokončil svůj život v relativním pokoji,nebo zda se 
stal obětí bolševické mstivosti. Pamatuji nan jen jako na dobrého přítele, 
jejž jsem nepřestal nit rád.
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"Třicet" politických stran

Jednbu z legend šířených o našem politickém životě ve svobodné repub
lice, je tvrzení, že naše volební řády vedly k drobení politických stran 
a jejich množení»takže jsme nakonec jich měli asi třioet. "Každý si mohl 
založit politickou stranu", tak zní tvrzení, jehož správností Si nespráv
ností si ani v exilu nikdo neláme hlavu.

Především je docela správné, že si v demokraoll každý, kdo chce, může 
založit politickou stranu. Popř^me-li to, uznáváme právo autorit,jež se 
dostaly k moci čím či oním způsobem, rozhodovat o tom, jaké zde mají být 
politické strany, čili, jak mají občané myslet. Je mnoho států, v nichž 
takový systém byl zaveden a i u nás v době druhé světové války dr. Edvard 
Beneš, jenž se sám jmenoval znova presidentem, přisel na nápad,že by počet 
stran a jejioh orientaci měl určovat zákon.Odtud ku konoesím na politické 
strany, jež byly zavedeny v Košicích, byl již jen krok.Košice nedopadly 
tak, jak si to dr. Beneš představoval, ale byly jen logiokým domyšlením 
jeho myšlení.

Pro demokrata je věc jasná. Každý má právo se pokusit o založení politic
ké strany a je věoí občanů, jestli se mu to podaří nebo nepodaří,f" řadům 
do toho nic není,leda by šlo o stranu, jež hodlá porušovat zákony. Je-li xkx 
strany zapotřebí,nalezne členy a voliče, není-li ji zapotřebí, zanikne, 
protože se k ní nikdo nepřidá. A nikdo nemá práva zabraňovat menšině,aby 
se organisovala a snažila stát se většinou.

Zajisté, nabdytek politiokýoh stran může působit potíže,ale ty nutno 
překonávat přesvědčováním a ne donucováním.Není úkolem státu, aby nahá
něl vodu na mlýn velkým a zakotveným politickým stranám, aby zabraňoval 
změnám v politické orientaci scxahtmannEk voličstva a občanstva vůbec. Ostat
ně, žádn# politioká strana našeho národa není zde od Adama.Každá musela 
jednou vzniknout a většina z nioh vznikla tím způsobem,že se od strany 
odloučila jedna její skupina.Na počátku našeho národního života byla 
jednotná strana národní (staročeská). Od té se odloupla nejen národní 
strana svobodomyslná,ale také katolioko národní.Od národní strany svobodo
myslné se odloučili státoprávní pokrokáři(kteří jeden čas tvořili dvě 
strany, totiž státoprávní a radikální), národní dělníci,pozdější národní 
sociálové, moravští lidovopokrokáři a nakonec i realisté a agrárníci,o
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zárodcích živnostenské strany ani nemluvě. Sociální demokraté sami měli 
také svůj "centralistický"odštěpek^ Zůstane otázkou, kdy měla být država 
některé strany prohlášena za nedotknutelnou. T. &, Masaryk, jehož stoupeno! 
a ctitelé se nejvíce ohánějí nadbytkem stran, by si měli znova přečíst 
jeho knihu "Baše nynější krise", pojatou později do jeho "české otázky". 
Poznali by z toho, že Masaryk jenž sám jednotí štěpil politický systém vy
tvořením nové strany, jasně a přesvědčivě obhajuje demokratické právo obča
nů organisovat se podle své vůle.

Otázka»kterou je však potřebí se zabývat je, zda uplatnění demokratic
kých práv občanů za pomoci poměrného zastoupení vedlo k takovému štěpení, 
že jsme v republice měli opravdu třicet politických stran. Měli i neměli. 
Přijde na to, jak se to vezme.Zde je potřebí nechat mluvit fakta.

Politická struktura československého nárdskfbyla v republice skoro na
prosto shodná s politickou strukturou v době před první světovou válkou. 
Zněny, pokud nastaly, se projevily tóknš hlavně bé: změně mocenských posic 
jednotlivých stran a mnohem méně ve výskytu nových stran. Stručný přehled 
a výpočet politických stran před válkou a Z8 republiky to prokáže nejjasně

ji.
V době,předcházející vypuknuti první světové války,působily v českém 

národě tyto politické strany: československá soaiálně demokratická strana 
dělnická (autonomisté), česká strana sooiélně demokratická (oentralisté), 
strana národně sociální, strana národní ( staročeskej »státoprávně pokroko
vá, národní strana svobodomyslná,strana pokroková, lidovo-pokroková,agrární, 
katolicko národní a křesťansko sociální. Hváábr Uvádím jen politické stra
ny, jež měly nějaké zastoupení buS na říšské radě, nebo na zemskýoh sně- 
mính českých zemích.'Vynecháváme tedy anarchistioké hnutí, jež Parlamenta
rismus docela zavrhovalo a živnostenskou stranu,jež dosud docela nic ne
znamenala. Bylo zde tedy 11 českýoh politických stran.

Z těchto stran do republiky přešly tyto politické strany: československá
V

strana sociálně demokratická, národní' sociální,jež se občaw nazývala 
stranou československých socialistů, státoprávní,později národní demokra
cie, republikánská strana, vzniklá přejmenováním strany agrární a lidová, 
Vzniklá fU3Í katolicko národní a křesťansko sociální strany.Počet poli
tických stran byl tedy redukován dočasně na šest.Byla to redukoe dočasná 
a umělá. Nicméně, "tříštění", o němž s takovou zálibou mluví kritikové
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československé demokracie, ne dokázalo než přidat dvě strany,jež hrýly 
jakousi úlohu v našem politickém životě po většinu trvání svobodné re
publiky. Vznikla komunistická strana Československa, jako odštěpek původ
ní sociální demokracie a vzrostla do síly a moci živnostenské-obohodnikteá 
strana středostavovská.Všechny ostatní pokusy založit novou stranu byly bu* 
docela neúspěšné, nebo úspěch velmi krátkodobý.

Podívejme se na tyto pokusy, tyla zde především strana pokrokových socia
listi ( "Modráčkovci"),jež se po dvou nebo tříleté samostatné existenoi 
vrátila do mateřské strany sociálně demokratické,když byla vyře/ena její 
Irise odohodem bolševisujícího jejího křídla. Akcs národně demokratické 
levioe vyústila 1$25 ve vytvoření národní strany práce a současně zde byl 
pokus prof. I. A. Bláhy obnovit stranu realistickou (pokrokovou). Cbě strany 
šly sdružené do voleb, nezískaly mandátu a krátce po té zanikly.Většina 
vůdčích pracovníků vstoupila do strany národně sociální, značná část je
jich voličstva a řadového členstva se vrátila do strany národně demokra
tické. Docela nepodařený a velmi krátkodobý byl pokus býv. ministra Práska 
založit vlastní konservativni stranu. Jeho strana se ani neúčastnila žádných 
voleb. Dooela krátkodobá byla existence dvou socialistických odštěpků,Bro- 
deckého, Charvátovy,Lalnový a Křížový nezávislé sociální demokracie a 
Vrbenského a Borka nezávislé strany socialistické,spolupracujících něja
ký Sas. Obě skupiny, jez se nikdy nezúčastnily voleb, se vrátily buď do 
mateřských stran, nebo vstoupily ke komunistůn. Äféra Stříbrného, vyloučené
ho ze strany národně sooiální vedla k dalšímu, dočasně úspěšnému pokusu 
založit "Ligu proti vázaným kandidátkám”, jež se pak změnila v"Národní 
ligu",která se později sloučila s národní demokracií v "Národní sjedno
cení*. Docelq na papíře zůs al pokus prof. Mareše založit stranu konzer
vativní. Pro úplnost budiž uvedeno,že aféra gen.Raduly Gajdy vedla k zalo
žení Národní obce fašistické, o níž těžko říci, sda byla politickou stra
nou, či jen pošetilým spiknutím odpůrců demokracie.

Z tohoto výpočtu je patrno,že jen dvě z nově založených stran,z 
niohž jedna byla pokračováním předválečného již fokusu a druhá odštěpkem 
od existující již strany, získaly v národě ohlas a určitou moc a vliv. 
Z nezdařených pokusů (Lva ( pokrokoví socialisté a národní strana práce) 
měly jakousi vyhlídku na úspěch, ale jedna ztratila půdu pod nohama
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vyjasnením poměrů ve vlastní straně a druhá byla tak deprimována voleb
ním neúspěchem,žr neměla odvahu v pokusu pokračovat!. Pokud jde o "Národní 
ligu" , její úspěch byl docel? efemérni a kdo je zasvěcen do záhad tvoření 
"Národního sjednocení", jako jsom byl k své nelibosti Já, ví,že si vůdoi 
oné skupiny byli tak dobro vědomi p/techodncsti svého uspěohu,že vynaloži- 
11 všechno úsilí střenu někam přičlenit,aby ji nemuseli rozpustit.

Zůstává tedy skutečností, že počet politických stran,nepřihlížíme-li 
k přechodným pokusům , vzrostl ze šesti ne osa. Připočteme-11 tyto poku
sy, dostaneme pořet 9- 10,protože v žádnýoh volbách nevystupovaly všeohny 
tyto nezdařené pokusy současně. Největší tříštění bylo v období 1920-1925.

Kde se tedy vzalo těch třicet politických stran v republice? Odpověď 
na to je jasná.Ačkoliv se zmenšil počet politických stran v čes/kém národě 
je nutno k tomu přičíst! strany slovenské, české strany se změnily v česko
slovenské a působily na celém území republiky, ale na .Slovensku byly 
kromě československých stran ještě strany čistě slovenské, totiž Hlinková 
strana ludová a Rázusova strana národní.A protože v Baskoslovenskú bylo 
několik národních menšin, měly i tyto menšiny své politické strany,jež 
těžko lze přičíst! na český vrub.

Němci měli sociálně demokratickou stranu (komunistická se spojila s 
československou), křesťansko sociální, agrární,živnostenskou, nacionál
ni f Lodgmannovau) a naaionálně sociální( Krebs, J^ng e spol.) Kromě toho 
zda bylo t. zv. pracovní souručenství (Kostka).

Byla politická strana polská na T šínsku, maďarské strany na Slovensku/ 
a Podkarpatské Rusi, karpatoruské strany (myslím,žs dvě) a konečně i 
strana sionistická, lýto strany národnostní ch menšin zmnožily anšmirn pod- 
stathě počot politických stran v republice £ protože soustava poměrného 
tóv zastoupení sčítala všechny hlasy v celém státě, dostal kandidátní 
listiny tšohto stran i volič v nejzapadlejší a nejčeStější končině.Koneč
ně, 1 v takových knnňinároét Louňovicích pod Blaníkem se mohl vyskytnout 
nějaký Němeo, Polák,Malar, nobo sionista. 9výr hlasem mohl podepřít stranu, 
jež hledala své mandáty tam,kde žil značný počet jejích voličů. Strany se 
mohly sdružovat na volební zbytky a tak měl každý hlas,třeba sebe
isolovanější, svou cenu. Tak 3e stalo,že volič dostal značný počet kandi
dátních listin. Ale třicet jich unhpixLx nikdy nebylo při volbách do parla
mentu nebo do zemských zastupitelstev.
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Kde se tedy vzala číslice ’’třiceti” politiokýoh stran? Je možné,že 

třicet kandidátek se vyskytlo při volbách do obcí a to ovšem v některých 
výj'mlžných případech. Do obcí kandidovaly nejen všechny politioké strany - 
ač je velmi nepravděpodobné,že by v ryze české shdax obci kandidovali 
Maďaři nebo Němci a naopak. Ala jako ve všech zetníoh světa se obeoníoh 
voleb účastnily místní některé nepolitické skupiny,sledující čistě místní 
požadavky a stížnosti. (' Sám jsem mluvil jednotí na voličské schůzi ve 
Mšeně u Mělníka,kde městský tajemník Beránek orgniscval oposici proti 
místní městské radě_) Nemyslím však, že tam byly kandidátky stran němec- 
kýoh, slovenškýoh, maďarských, polských a sionisti.

Císlioe třicet politických stran je tedy docela fiktivní, i když 
vezmeme na vědomi, že se obecních veleb účastnily někdy volební skupiny 
pmpipi poplatníků, majitelů domů a pod., snažících se obhájit některé 
místní zájmy. Ale i kdyby se tato číslice někde opravdu vyskytla,netýkala 
se celostátních voleb. A rozhodně se netýkala českého a slovenského poli
tického života, v němž působilo za republiky méně politických stran,než 
před válkou.
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Koalice a "Pětka "

Politické rozvrstvení národa,přenesené jen s nepatrnými změnami do 
republiky vylučovalo,že by se opakovaly doby,kdy jediná politioká strana, 
jako kdysi strana národní ( staročeská) a národní stran svobodomyslná
(mladočeská) dominovala národnímu a státnímu životu tak,že by mohla vlád
nout »ama a bez ohledu na ostatní skupiny.Ani nejsilnější sträng jako po 
I92O dočasne sooiální demokracie a ^otom strana republikánská, nemohly si 
činit nárok ne vládu bez pomooi těch ostatních. Národnostní menšiny kompli
kovaly ještě situaci, zdůrazněnou poměrným zastoupením. *e skosí členská 
republika musila být spravována koaliční vládou a také všechny vlády koa
liční byly. Pravda,občasně Jsme měli vládu úřednickou, slouženou z nečle
nů parlamentu, ale i ta mohla existovat jen za podpory několika politic
kých stran, tvořících většinu v obou sněmovněoh Národního shromáždění.

Systém koaličních vlád byl občas zavrhován některými politickými teore
tiky a slušným počtem lidí nedostatečně informovaných. Nechybělo lidí,kteří 
se shlédli na systému dvou stran, jaký panoval v Británii a ve Spojených 
státech, ale fy Československu systém koalice vyhovoval. Neuvědomovali jsme 
si ani, že koaliční systém»který tak značně omezoval zneužití moci jedné 
vládní strany, je důležitou ochranou občanských a politických práv a velmi 
účinnou výchovou k toleranci.

Nikdo nebude tvrdit, le nebyly u nás prudké politické spory a že polemi
ky mezi stranami nevedly k třenicím někdy hodně příkrým. Ale zůstane sku
tečností, že politické strany byly hbjemc praktickou potřebou donuceny brát 
ohled na své soupeře,kteří byli imžxssafflčaxnň současně jejioh partnery 
ve vládě.Za celou dobu trvání republiky se nestalo ani jednou,že by vláda 
učinila něco, co by učinilo menšinám život nesnesitelným,že by ústava 
byla měněna podle nálad dočasné většiny a že by vůbec některé opatření 
vlády se neopíralo o vyslovený , nebo nevyslovený souhlas většiny obyva
telstva xmtát státu a jeho volených zástupců. Zajisté se staly chyby a ty 
chyby (a někdy také opatření velmi správná) byly krltisovány a odsuzovány. 
Ale státní politike byla vždy určována spolehlivou většinou. Nebylo vždy 
snadné vytvořit vládu,protože bylo potřebí slátat k spolupráci nakolik 
politických stran podstatně odlišného založení.Ale právě širokost základny 
každé vlády zaručovala širokou základnu souhlasu lidu. Jen Jednou za celou
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dobu republiky jsme měli vládu,jež vyloučila socialisty a přece politika 
nebyla nemířena proti sociálním potřebám lidu.Jen jednou jsme měli vládu, 
v níž nebyla nastoupena strana politického katolioismu a jen jednou jsme 
měli vládu, v níž |úoast odepřela strana městské inteligence, obchodu a 
průmyslu, totiž národní demokracie. Ale to byly krátkodobé výjimky a všechny 
vlády byly v podstatě složeny ze všech státu oddaných, či jak jsme říkali, 
státotvorných stran.Během času získali zastoupení ve vládě i Němoi.

Nepochybně vláda, složená ze zástupců jediné politické strany má úlohu 
mnohem snadnějsi.Nemusí zde být složité dohodování, ohled na nejrůznější 
zájmy a názory. Ale je pohodlí ministrů tím, co má určovat politiku státu 
anebo ohled na nejrůznější zájmy a násory různých skurin lidu? Íím víoe 
sleduji vývoj v zemích, jež se těší pochybnému dobrodiní vlády jedné 
strany, tím víoe jswn přesvědčen,že československý systém, i když někdy 
těžkopádný, byl lepší a mnohem prospěšnější pro lidové vrstvy a klidný 
vývoj republiky.

Pblitickázdiskuse mezi stranami,vedená ve veřejnosti a v parlamentě, 
pokračovala i ve vládě.Znemožnila, aby se vláda cítila tak povznesená 
nad lid,že nemusela brát ohled na to, oo si přejí voliči.Vždy tu byla 
alespoň jedna z koaličních stran,která zastávala zájmy alespoň svých voli
čů a zpravidla také názory oposioe. Nifido na vládních lavicích nemohl opa
kovat hesěo:*te<5 jsme pány my!”, jako to učinil jeden britský ministr, 
když se r. 1945 dostala k moci labour Party. Nelze tvrdit, že každý politik 
a zejména každý ministr byl u nás vzorem pokory,ale politický systém 
Baxadůx vedl k tomu, žs se neodvažoval popírat, že je služebníkem a ne 
pánem lidu.

Koaliční systém ovládala zásada, ražená Nsgr.Šrámkem, jedním z našich 
nejbysiřejších politiků: * Dohodli jsme se,že se dohodneme". Tato dohoda 
byla někdy velmi nesnadná, ale vždy k ní došlo a bylo jistě lépe,^e se 
všechno dělo dohodou a ne diktátem.

Aby se dospělo k dohodě, byla vytvořena instituce docela jedinečná. 
Vedle ministrů odborných měla každá ve vládě zastoupená strana i politic
kého ministra, obvykle nezatíženého starostmi o odborné ministerstvo,ač i 
resortní ministr mohl být současně ministrem politickým, to jest poli
tickým zmooněnoem své strany ve vládě. Byly věci, jež mohl resortní ministr
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vyřídíti bez dotazu svých kolegů ve vládě, byly věoi, jež potřebovaly 
sohválení celé vlády. A tam,kde se objevil pihlem politický za činem, 
který měl být vykonán, přešla záležitost do rukou politických ministrů, 
tak zvané Pětky.(Toto označení bylojjen částečně správné,protože obvykle 
bylo ve vládě zastoupeno sýran šest, někdy i více.)Političtí ministři 
vyrosili politický problém,který se naskytl a dospěli k dohodě,kterou 
pak mohly všechny strany podporovat, aniž by se vzdávaly práva zdůraznit, 
že mnohem lepší by bylo,kdyby byl problém řešen způsobem, jejž navrhoval 

jejich zástupce a ne tak,jak bylo dohodnuto s ohledem na strany jiné.
Instituce "Pětky* umožňovala dohodu ve vládě a zabraňovala náhlým a 

častým krisím, jež bývaly příznakem koaličního systému v jiných zemloh,bý
vala u nás často kritisována a někdy i volmi prudce napadána.Ale kritiko
vé neměli pravdu. "Pětka*' byla důkazem politické moudrosti a ne znakem ne- 
zásadovosti. Kompromis má špatný zvyk v českém národním Životě,ale je pod
statný rozdíl mezi kompromisním útěkem od zásad a kompromisní dohodou o 
tom,jak zásady uplatňovat v dané situaci.Koaliční systém a "Pětka" zname
nali důležitou výchovu českého lidu od maximal!snu,k němuž měl značný 
sklon, získaný v době,k^y česká politika nemohla ovlivnit postup rakousko- 
uherské monarchie a musela se tudíž velmi často omezovat jen na slova, 
někdy hodně radikální. Ale ten čas minul.Měli jsme vlastní stát a bylo 
jen na prospěch státu i jeho obyvatelstva, že jsme se naučili dělat ro
zumné ústupky. Bylo to pokračování "positivní” politiky, snahy získávat 
krok za krokem , co se nedalo zíäkat rázem. Masaiyk tvrdil,že demokracie 
je diskuse. Pemokraoie je nesporně také kompromis, ohled jednoho na dru
hého. Náš politioký systém k tomu vychovával. Škoda,že pozdější leta 
přinesla výchovu k bezohlednosti, jež nás zavedla do poválečné katastro
fy, dosud nepřekonané.
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Dva atentáty

Politická vražda nebyla před první světovou válkou obvyklým prostřed
kem politického zápolení. Jenom carské Sxaär Suško se těšilo této pochybné 
výsadě,že po "nihilistech" mělo politickou straznu (socialistiokýoh revo
lucionářů, známých obecně jako "esseři"),jež zřizovala "bojové skupiny", 
jejichž hlavní činností byly atentáty a že také krajní frakce sociální 
demokracie měla skupiny banditů,k nimž patřil neblaze proslulý Josef 
Visarionovič Džugašvilli, později více známý jako Stalin.Jinak však ve 
všech zemích byla politická vražda zavrhována jako prostředek politioké 
činnosti a k atentátům docházelo jen zřídka kdy. I obyčejné rvačky mezi 
nadšenými příslušníky svářejrících se politických skupin byly zavrhová
ny veřejným míněním a přísně potlačovány.Světová válka učinila konec i to
muto stavu, ne právě ku prospěchu lidstva.

Vznik "totalitních demokracií", zápasících o vládu nad světeia se země
mi demokratickými a zeměni staromódních despooií, vrhl svět do horečky 
násilností jako prostředku zápasu o moc.Bylo to patrné z ejména v zemích, 
jež prohrály válku a ocitly se v křečích politioké hysterie. Německo se 
stalo sídlem bojových skupinek, "Vreikorpsů" a jim podobných, jež během 
času byly vy stři, dány Hitlerovými hnědými a pak i černými košilemi. Poli
tické násilnosti 3a staly denním zjevem V této zemi k^ysi "kázně a dobrýoh 
mravů*. V fekousku do’lo k budování ozbrojených nelegálních sil křesťan
ských sociálů a sociálních demokratů, vedle nichž začaly vznikat Starhem- 
bereovy Heimmehry. Matersko mělo hned několik poBobnýah organisaoí bojovné 
povahy a poJó^ytovalo krom" toho útočiště teroristům z cizích zemí,pro 
něž zřídilo cvičný tábor. Rumunsko mělo své železné gardy. Násilnosti ne
byly vzácné v Království Srbů, Chorvatů a Slovinofi,pozdější Jugoalávii- 
vražda na Radičovi byla spáchána dokonce v plenárjmí schůzi skupštiny 
(poslanecké sněmovny), nebo v Polsku.Nebylo prostě země, v níž by poli
tický život nebyl pronikavě zdrsněn.

Československá republika měla jedinečné štěstí,že v ní násilnosti 
nebyly uznány za vhodný a přípustný prostředek politi okého zxsoľxxsl zá
pasu a že byle ušetřena horečky politických atentátů. Za celou dobu trvá
ní republiky došlo jen k jednomu nezdařenému pokusu o polltiakou vraždu 
a k jednomu, jenž se bohhžel podaHl. Oba atentáty byly provedený" v prvním
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pětiletí republiky a oba vzešly z bolševisujících© tábora a oba byly 
nemířeny proti představitelů*, osvícené národní středostavovské politiky. 
Československo bylo plným právem považováno za ostrov klidu, svobody a 
demokracie v neklidné a vážně ohorobné Evropě.

Nebylo jistě náhodné, že oba atentáty byly zaměřeny proti vůdčím čini
telů*. národní demokracie,proti mužům,kteří byli vězněni a k smrti odsou
zeni Rakouskem a kteří představovali osvícené politické tradice národa. 
A není také docela žádnou náhodou,žs v obou případech útočníci vzešli z 
bezprostředního okolí zrádného profesora dr. Zdenka Nejedlého, jenž se ze 
znalce hudební historie a teorie stal samozvaným znalcem politické teorie 
a znamenitým způsobem dovedl spojit své milionéřství s fanatickým bolše- 
viotvím. Zdeněk Ne jedlý,před vnimte válkou člen Masarykovy realistické 
strany a převeliký ctitel Masaryka, se po válce změnil ve fanatiokého bol
ševika. Ač jeden z hlavních akcionářů velmi konzervativního deníku "Národ
ní politika" (do něhož se přiženil) začal vydávat vlastní časopis kapes
ního formátu *Var", jenž byl jekousi imltscí slavné Rochefortovy "lentem", 
Krausovy "Taokel" a Hardenovy "Zukunft". Tento list šířil zmatek v mladé 
inteligenci a polointellgenoi. Ncjedřý si zřídil také melou,ale fanatic
kou skupinu zmatených mladíků, zvanou "Socialistická společnost", jež 
se k diskusím scházela v kavárně "Opora" na SníohovČ, na náměstíčku,ve
doucím k Palackého mostu.

J. S. Machar, který se z dob předválečných dobře znal s tímto hašteři
vým profesorem, charakter!sova1 jej nejlépe svým čtyřverším "Metamorfosy 
prof. dr. Zd. Nejedlého" takto:

"Dobře oženil se - t.o byl realismus.
Za války byl zticha-srdce hrdiímé.
Nyní provozuje rázně komunismus.
Komunismus hrdel. Statků arci ne. *

Nejedlý nebyl ovšem jediným, kdo ze všedh sil usiloval rozsévat zmatek. 
Ze všech iaaaMimůn^mdKxxtěchto travičů studní byl však najnebezpečnejší. 
A z^jeho bezprostředního okolí vyšli nejen GryruA a Stastný,kteří učinili 
ygftux - na štěstí nezdařilý - pokng zavraždit dr. Karla Kramáře,prvního 
ministerského předsedu republiky, ale teké Šoupal, jemuž se podařilo 
zavraždit prvního ministra financí dr. Aloise Rašína.
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Pokus zavraždit dr. Kramáře byl proveden velmi nejapně. Kramářovi se ni o 

nestalo. Oba útočníci byli postaveni před soud. Dr. Kramář,který nevěděl oo 
je mstivost, se k žalobě proti nim nepřipojil a tak byli odsouzeni jen na 
obžalobu "ze státní mooi". Byl jsem přítomen části přelíčení s nimi,hlav
ně proto, že oba jejich obhájci byli moji známí,kteří mne naléhavě k účasti 
zvali. Jeden z nich, dr.Vladimír Heller, byl jedním z našich nejbystřej
ších právníků, značně handikapovaný ve své advokátní činnosti svou nedoslý
chavostí. Druhým byl ruský legionář dr.Vojta, s nímž jsem měl hodně co či
nit v době, kdy jsem byl soudním zpravodajera a zůstal ve styku i potom.

Obhajova nemohla popřít zločinný úmysl. Opírala se hlavně o poukazy na 
jejich mládl i na to, že duchovní jejich vůdce a svůdce nebyl před soudem. 
Ohled na to,že oba tito nefcommní mladíci byli svedeni,způsobil,že byli 
odsouzeni k trestůn poměrně nízkým a pc několika letech byli amnestovaní. 
Nevím, co se stalo s Grygarem,ale Mastný, syn národně sociálního senátora, 
byl po prouštění přijat do služeb ministerstva zahraničí a působil pak na 
některém z československých komsulátů v zahraničí. Klice,vládnouoí smadacism 
isteratBttHífcministerstvem zahraničí, ani trochu nevadilo,Že se pokusil za
vraždit prvního ministerského předsedu republiky.Možná,že to bylo pro ni 
a pro jejího šéfa nejlepším doporučením,protože tato společnost by byla dr. 
Kramáře nejraději utopila na lžicce vody.

Větší úspěch měl na neštěstí mladý pomatenec houpal,který zastřelil na 
chodníku v žitné ulici dr. Aloise Rašína, právě před domem, v němž Rašín 
bydlil a měl svou advokátní kancelář. Ba čin zemřel v důsledku svého zraně
ní po několika dnech v Podolském sanatoriu. Jeho poslední slova platila 
republice a národu. Na proces se ^oupalem se nepamatuji.Vím jen,že nebyl 
odsouzen k smrti.

^oupalův čin měl následky dalekosáhlé,protože připravil národní demo
kracii, perlament a národ vúbeo o vynikájíoího politika, jehož přímé ote
vřenosti, poctivosti a nezlomné odvahy jsme potom velmi bolestně postrádali. 
Mnoho věcí, jak ve straně ,tak i v našem veřejném životě by se bylo vylinu
lo 3±Bkx docela jinak, kdyby byl zůstal Rašín ra živu.Nejen že by Rašín svou 
nebojácnou kritikou a převelikou autoritou dokázal uvarovat republiku 
různých hospodářských omylů, již jichž se pod vedením menších lidí dopu
stila. Rašín ova odvaha říkat národu nepříjemné věci a neohlížet se na násled
ky pro sebe a pro volební výsledky své strany, nepatřila k politické 
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výzbroji mnoha čelných politických a státních činitelů. Ale Rašín svou 
če.stností, energií a neoblomností byl předurčen stát se vůlcom nárotfcě 
založené oposice,jež byle po jeho smrti vždy více rozkládána nepřátel
skými intrikami, malomyslností mnohýoh jejích vůdčích činitelů,jejich ne- 
prozíravostí a nepříznivými okolnostmi zevními. Dr.Kramář,jenž byl nešpor- 
ným vůdcem národní onosice,byl totiž velmi brzy postižen vleklou ohoro- 
bou, jez mu překážela v každé soustavné akoi.Kromě toho, Kramář,politik 
jistě mnohem většíoh zkušeností než Rašín a patrně i muž většího formátu, 
než tento jeho druh, byl povahy příliš měkké,aby mohl být vůdcem v boji, 
v němž odpůrce používal metod hodně nevybíravých.Kramářovo místo bylo ve 
vládáoh a v parlamentu,Rašlnovo pak v prvních řadáoh "klání a potýkání* 
veřejného života. Tam, kde se srážely názory na politiku našeho minister
stva zahraničí i na metody, jimiž toto ministerstvo zasahovalo do vnitro
politických našich sporů, nebo je dokonoe vyvolávalo,postrádali jase Ra- 
šínovy pevné ruky, jeho nesmlouvavé pootivosti a energické nebojácnosti. 
Dvakrát Rakouskem odsouzen, dvakrát zbaven doktorátu, ničeho se nebál a 
nelitoval žádných obětí.

Hašín stavěl vždy republiku a národ nad všechno i nad vlastní život 
i nad politickou stranu, v níž přes své poměrné mládl přišel kvapně do 
popředí. Jeho zásada "za práci pro vlast se neplatí" a "blaho republiky 
zákonem najvyšším* nebyla pro něho ftaáaí: jen frází, ale náplní jeho živo
ta.

Hyla-li jeho smrtí postižena krůtě republika, byla jeho smrt hreznou 
ranou pro národní demokracii. Milovaný a obočně uctívaný vůdoe byl nemo
cen, jeho nejbližší spolupracovníkflKjhsdKXKHBý a předurčený nástupce za
vražděn. Kdo na jeho místol Vyniká jící pracovníci strany jako dr.Lukav- 
ský,dr. Metelka, dr. Antonín Hajn byli přestárlí a neměli Železnou energii, 
jíž vyžaduje politioký život. Cesta byla otevřena pro «wM^^gamituru.V té 
bylo mnoho lidí kvalitních,ale ti se dosud netěšili neomezené autoritě 
a nebyli jsště připraveni na svůj nový úkol.A tak začaly vnitřní spory. 
Na jedné straně vnášely do strany škodlivou demagogii a politické výstřel - 
ky skupiny Františka Síse, Hlaváčka,prof. Mareše a na druhé straně zde 
byl podivný oportunismus dr. Hochmana a nového generálního tajemníka 
strany dr. Horáka. A proti tomu stály zase frakoe fanatické oddanosti
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"Hradu*, vedené oběma Stránskými (otoem a synem), dr. Sohieszla a pod. 
Strana kolísala, upadala s jednoho extrému do druhého a ztráoela vážnost 
mezi voličstvem. Spadal úrovní i tisk.

5a s od času se objevily pokusy o nápravu. Takovým pokusem byl na příklad 
brněnský sjezd strany, jenž vynesl v popředí dr. P. X Hodáče. Náprava byla 
jen částečná a dočasná. Hodáč byl velkou naději slušnýoh lidí ve straně - 
stál jsem zs ním tak nadšeně,že mi kolegové z našeho plzeňského deníku 
"čteský deník* slavnostně udělili titul "Hódáčův Goebbels* - ale i tento sbä 
muž nakonec podlehl podivné ješitnosti. Zavedl stranu do "národního sjedno
cení". Byl to jeden z ne jsmutně jšách dnů mé politioké činnosti,když jsem 
shlédl tohoto universitního profesora a muže velikého vzdělání a nadání, 
oděného v šedivé košili s písraenou N v kolečku. Oposici ve straně,Národním 
sdružení odborových organi sací a ministru Ježkovi se nepodařilo stranu 
vyvést! z tohoto bahna. (Není divu, že mé skromné úsilí nemělo většího 
výsledku. )

Jsem dosud přesvědčen, že Rašín a jen on by hjrl dokázal zabránit této 
pohromě.A tak Šoupalova střela zavraždila nejen Bažina, ale smrtelně zra
nila i národní demokracii, učinila pvotibenešovškou oposici bezmocnou a 

nakoneö tak přispěla ku katastrofě republiky.
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Zákon na ochranu republiky I.

Zákon na ochranu republiky, uzákoněný usnesením obou sněmoven Národního 
shromáždění roku 1923 je do dnešního dne používán propagandou nepřátel
skou republice, za dikaz,Že republika potlačovala svobodu slova i smýšle
ní. Někdy to z neznalosti opakují i češi,kteří si sami ani trochu nelámou 
hlavu,proč všeohny české demokratické strany schválily tento zákon jedno
myslně a proč jej president Masaryk podepsal okamžitý a bez námitek.

Tento zákon byl diktován vážnou potřebou. Klidný vývoj republiky,obdi
vovaný na celém světě, byl vystaven nebezpečí ze tří stran. Prvním bylo 
radikálně socialistické vření, jež začalo neprozíravou akcí tak zvané so
cialistické rady, jců 14. října 1918 se pokusila vyhlásat! republiku (socia
listickou ovšem), bez ohledu na národní zájmy a ovšem také na partnery 2 
Národního výboru v Praze,v němž byly zastoupeny všechiy české 3trany,pokud 
stály za českými národními zájmy.V tomto výboru nebyli zastoupeni toliko 
centralističtí sociální demokraté, ač mnohem silnější a významnější 
československá sociální demokracie (autonomisté) tam byla a kromě toho 
členy nebyli zástupci katolioko národní strany, jež tehdy mocně plavala 
ještě v rakouských vodách.

Převrat z 28. října učinil konec svémocným akcím socialistických stran, 
ale vření v těchto stranách pokračovalo a vedlo k zřízení Komunistické 
strany československá. Tato strana býla zprvu rozdělena národnostně,ale 
poměrně br^r došlo k sloučení všech složek v jednotnou mezinárodní komu
nistickou stranu, označující se oficiálně za sekci Třetí internacionály. 
Sídlo této internacionály bylo v Moskvě a o politice Komun!etické strany 
Československa se rozhodovalo také v Moskvě,kde byli vůdci nastolováni a 
sesazováni podle vrtochů vůdců Komunistická strany Sovětského svazu.

Vyjasnění v socialistických stranách a konsolidace administrativního 
aparátu republiky, vytvoření volených institucí, opírajících se o všeóbeo- 
ná hlasovaoí právo se spravedlivým poměrným zastoupením a překonání počá
tečních hospodářských potíží, způsobených následky války,to všechno vedlo 
k tcsvu,že již koncem 1920 se dalo bolševické nebezpečí považovat za defi
nitivně překonané. To ne znamenalo, že by bolševici nebyli se snažili způso
bí ti potíže, kde jen mohli, ale vlny radikalismu kvapně opadaly.Koraunistloká 
strana dovedla vyvolat jen několik bouřlivých stávek, jež skončily napros-
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tým nezdarem e jen v jednom případě ( v Krompašíoh) došlo k takovým výtrž
nostem, že bylo potřebí přivolat četnictvo, jehož zásad skončil střelbou 
a několika ob? tmi. Ale od té doby až do německé okupace b'li komunisté 
jen nepříjemnou přítěží, ale ne vážným nebozpečím.

Potíže přechodu byly větší na Slovensku a na Podkarpatské Rusi.Jejich 
příčinou byla především nevzdělanost obyvatelstva, z převážné většiny 
neznalého ctení s psaní. Na Podkarpatské Rusi byl tĺkol modernisovat zemi 
ještě větší a obtížnější,ale naše snaha zde byla úspěšnější. Ta to země velmi 
brzy a velmi rychle nastoupila cestu ku klidnému a soustavnému vývoji.Na 
Slovensku se brzy objevily, zásluhou štvavé skupiny Andreje Hlinky potí
že, jož vedly k prudké autonomistické a později separatistické agitaci. 
Ale tato agitaoe nabyla povážlivějších rozměrů až mnohem později. V první 
polovině dvacátých let jsme mohli mluvit jen o drobných nepřijeicnostech 
na kulturně,politicky i hospodářsky zaostalém Slovensku. Později bylo 
hůře,ale ani v nejhérŠích dobách Slovensko nebylo takovvm problémem pro 
nás,jako pohraniční kraje republiky, osídlené Němci.

V první době po převratu byli naši Němci, zakřiknuti pádem Německa, 
k němuž lnuli mnohem více než k Rakousku a ovšem také pádem habsburské 
monarchie. Je jich zenícení pro Německo nebylo ovšem takové,aby se hnali 
k tomu,že by společně s ním chtěli nésti následky porážky. Nevolali tedy 
"Heim ina Reich".Viděli,že nenávost vítězů je soustředěna na Německo a že 
jo mnoho omluv pro Rakousko,považované za nevinnou oběí německého imperia
lismu. Rozhodli 30 tedy vytvořit provincii "DeutsohbShmen’’ Německého 
Rakouska. Tento pokus o rozbití našeho historiokého území byl potlačen - 
jen v Kadani došlo k střelbě, jež si vyžádala tří obětí - a ve zněmčeném 
území nastal klid,který byl ovšem vystřídán štvavou agitací,stupňující 
setou měrou, jakou se Německo dostávalo ze zmatku porážky.

V době,kdy byl přijat zákon na ochranu republiky našim Němoům již do
oela otrnulo. Štvavou agitaci proti republioe prováděly čtyři německé 
strany. Byle zde německá strana nscionálně socialistická, jež si může klá.3t 
za smutnou zásluhu,že byla předchůdkyní a vzorem říšsko-německé nacionál
ne socialistické straně dělnická. Adolf Hitler měl své předohůdce v severo
českém pohraničí.Byla zde i německo naoionální strana. S oběma fanaticky 
šovinistickými stranami soutěžili v nacionálni demagogii němečtí sociální 
demokraté,kteří v tom vydrželi až do r. 1925,kdy poznali, že vyvolávají
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duchy příliš nebezpečné a rozhodli se pro "aktivlsmus* a hledá.i zastou
peni ve vládě. Mnohem déle v tom pokračovali němečtí komunlsté,kteří pod 
vedením Karla Kreibiohe a Jiných pozdějších českosloVen árýeh (ovšem komu
nisticko československých ) vlastenců z doby druhé světové války a košic
kého a poúnorového režimu svou nevybíravou agltaoí pro právo "sebeurčení 
až do odtržení* donucovali ostatní německé strany v republioe k stupňo
vání nacionálního radikalismu.

Koku I923 otmulo podstatně 1 Němcům v ríši a fanatické skupiny radi
kálního nacionalismu zvedly vždy povážlivěji hlr.vy a Jejich příklad půso
bil velmi nakažlivě na naše Němce,ač Je ovšem otázkou, nakolik tato in
fekce nebyla v nich Již hluboce zakořeněna»

Nákaza pronikla i do takových Institucí,Jako Jsou zednářské lože.Ně
kolik pohraničních loží, docela proti duchu zednářské učení,zavedlo 
"numerus clausus*, to Jest určily procento Židovských členů. Některé Co vy
řešily Ještě Jednodušeji.Zavedli árijský paragraf dávno před tím,než byl 
uzákoněn v Německu.! zde ovšem sledová Iv vývoj v Německu. Německé zednář- 
ské lože( ne v’echny zednářské směry ov’em) uspořádaly na příklad k obeo- 
nému pohoršení zednářů v ajstafcidrajasTŽtm ostatních zemích, návštěvu do 
Wussolinlho Itálie,kde zednářství bylo násilně potlačeno a čtyři tak 
zvané "staropruské zednářské Veliké lože* byly semeništěm radikálního 
nacionalismu a anti semiti smu.Kdonečně, když r. 1933 přišel k moci Adolf 
Hitler,poslaly některé zednářské Veliké lože tomuto velikánu holdovaní 
telegram. A tak se člověk nemůže příliš divit našim německým také zednářům.

Nika za pronikla také velmi zřetelně do německých vysokých škol. Univer
sitní profesoři byli do značné míry doplňováni z Německa a velmi často 
tito profesoři vnášeli do němeokých vysokých Škol fanatismus nejhoršího ixxx 
druhu. Ukázalo se to v případech prof.Kelsena a docena Nettla, o niahž 
Jsem psal,když k nim došlo 7 "Nírodě* a "Národních listech", a vzbudil 
velké pohoršení mezi našimi Němci. (V tomto případě šlo o dobré německé 
demokraty, vyštvané německými naclona11sty). Ale to patří do sfeř pozdější. 

Ne JsaJfmavěJší ukázkou ducha na německých vyshkýoh školách byl případ
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”Vblks3portu*', při němž bylo několik vysokoškolských studentů zatčeno 
pro velezrádnou činnost. Mni profesoři šli za nimi do kri’-iůálu,aby $e 
vyzkoušeli a umožnili jim tak prospěch ve studiu. Touto demonstraoí se 
postavili zřetelně na stranu velezrádců a proti státu.

Na tyto zjevy nestačily staré zákony. Bylo potřebí zákona nového, 
účinnějšího.

♦♦♦
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Zákon na ochranu republiky II.

Rakousko-uherská monarchie,jejíž zákony Jsne plně převzali a teprve 
postupně měnili, «an eohala deskoslovenské vládě mnoho zákonných prostřed
ků, Jak potlačit každý odchylný názor a Jak potlači t každou kritiku. Eráyě 
pro svou dalekosáhlost nebyly tyto zákony použitelné v republice, Jež 
snazlo se zajistit svou bezpečnost, nehodlala nastolit režim polůviční- 
ho absolutismu. Zákon na ochranu republiky měl za ji sttTbezpečnost státu, 

aniž by při tom omezil občanská a politická práva lidu. Blvám-li se na roz
hodnutí zákonodárců z r. 1923 s odstupem doby vidím,že pokud ne tom záko
nu byly ohyby a nedostatky, nejsou obsaženy v jeho „stanoveníoh,ale v ne
dostatečné energii vlády a úřadů tato ustanovení uplatňovat a v poněkud 
přehnaném formalismu některých soudců,kteří tak lpěli na liteře zákona, 
že pro žAkemau literu neviděli nebezpečné skutečnosti.

Není to docela nové poznání.Když jsem praŽeký štvavý n?meďký list 
"Bohfemia* po ostudné aféře,jež dokazovala jeho spojení s Hitlerovým 
režimem, nazval Hitlerovým advokátem, tiskový senát dospěl k názoru,ýe 
jsem listu ukřivdil,protože advokát je placen od klienta a já nemohl 
dokázat, že •Bohemia" má od Hitlera pověření a je placena»jakoby dobro
volná služba obhájce nepřátelského režimu nestačila. Když jsem napsal 
o Henleinově straně,že vychovává své členy k velezradě, usoudil krajský 
soud i Liberci, že skutečnost,že mnoho členů této strany bylo odsouzeno 
pro zrádné činy, není ještě důkazem,Že tato strana přímo školí své členy 
v tomto směru. Když jsem před posledními obeoními volbami v republice, 
jež přinesly henleinovoů tak drtivý úspěch a v předvolební kampani r. 1935 
do parlamentu volal po rozpuštění této strany, byl jsem nřfsně kárán 
jak z ministerstva zahraničí tak z ministerstva vnitra. Ale bylo opravdu 
potřebí čekat až na Mnichov a pak dostatečnou publikaci dokumentů o 

f 
henleinovskf činnost», aby bylo patrno, co snad mohl nevidět jen slep»/, 
nebo ten, kdo umíněně zavíral obě oči před skutečnostmi?

Zákon na oohranu republiky byl uplatňován jen polovičatě.Kdyby tomu 
tak nebylo, nebyla by mohla nikdy vzniknout Benlelnova strana,jež proti 
všem zákonným předpisům nebyla ničím, než pokračování rozpuštěné německo 
nacionálne sooialistioké strany a zastavené německo nacionálni strany, 
nebyl by možný teror v pohraničí, který zastrašil všeohnv loyální dosud
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naše německé spoluobčany. Tyl vydán právě proto,aby zabránil tomu, co se 
stalo, do značné míry v důsledku naší chabosti a rozračitcsti.

Úkolem zákona na o obranu republiky nebylo dát úředním kruhůa do rukou 
nástroj/ jak potlačit kritiku a odchylné názory, jako to činily starora- 
kouské zákony o velezrad*, pobuřování a pod. V republice bylo možno zastá
vat názopy jaké kdo chtěl.Mohl hlásat komunismus či fačimnus, sooialisnue 
či kapitalismus.Němci mohli hlásat své viastnectví,stejně jako tak mohli 
činit slovenšti autonomisté a později separatisté, Machři a počLŮvčelem 
zákona bylo zabránit porušování zákonů hrubý; způsobem.

Zákon především nezabranoval veřejně projeveným snahám o změnu ústavy 
státu. Jasně a opětovně to zdůrazňoval,Že zakazuje pokusy násilím změnit 
ústavu republiky, násilím znemožnit ústavní činnost ústavních činitelů, 
nebo násilím přivtěllt území státu k státu jinému, nebo násilím odtrhnout 
od něho jeho část. Toto ustavičné opakování ternínu "násilí" jasně zdůraz
ňuje,že zákon se netýká snah změnit ústavu a zřízení státu způsobem le
gálním, oestou přesvědčování voličstva a jeho rozhodnutím o volbách.

Nemohu zde parafrázovat celý zákon. Stačí uvésti,že zahazuje zneužití 
úředního postavení k zrad2 státu, zradu státního tajemství a zradu tajem
ství vojenských,útoky na život ústavních činitelů, nebo jiné fysické ná
silí proti nim, ohrožování presidenta republiky a ústavních činitelů hroz
bami násilí, ohrožování míru v republice a její vojenské bezpečnosti,po
buřování k násilnostem nebo jiným nepřátelským činům proti republice a 
jednotlivým skupinám obyvatelstva pro jejich národnost,náboženství,rasový 
původ, sociální postavení a pod. Zakazuje dále vybízení k naplnění zákon
ných povinností, nebo k jiným trestným činům. A zákon trestá toho,kdo tyto 
činy neoznámí, nepřekazí, když je zná, veřejně jo schvaluje a oslavuje.

Zákon je namířen také proti tajnému spolčování, jel sleduje cíle záko
nem zakázané, šíH poplašné zprávy, jež by mohly vzbudit nepokoj mezi oby
vatelstvem nebo vyvolat nepokoje, stejně jako hrubou naSJ^áS^ÍSsící 

výmristlr výkon pravomoci ústavních činitelů, svádění nebo pomáhání k vojen- 
jfcým zločinům.

Myslím,že by se těžko hledal na sv*tš stát- i ten nejliberálnější - 
který by stejně jako československá republika netrestal podobná rovinění. 
Ve státech, v nichž byl zákon na ochranu republiky kritisován nejpřísněji, 
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mají ustanovení poněkud závadnější, než byla tato.
Jediným sporným ustanovením zákona byl přípustný dočasný zákaz časopi

sů. Novinářské organisaoe, pečující o svobodu tisku,pečlivě zkoumaly 
ustanovení návrhu zákona a souhlasily s ním,protože v něm byly dostatečné 
záruky proti zneužití zákonných snTrfnássní ustanovení se strany vlády nebo 
úředních činitelů.

Ani místní politické dohledaeí úřady, ani vláda neměla právo zakazovat 
vydávání časopisu, buú trvale nebo dočasně o své újmě. Zákon na ochranu 
republiky tuto záležitost jasně a nedvojsmyslně upravoval. Jestliže byl 
n^cterý časopis příslušným soudem nejméně dvakráte v krátké době odsouzen 
pro provinění podle zákona na ochranu repúblikyf a ne podle nějakého 
jiného zákona) mohl soud rozsudek doplnit konstatováním,že vláda má prá- 
vo Časopis zastavit na dobu zákonem přesně stanovenou. Tohoto uxtxnsvinaí 
usnesení vláda mohla,ale nemusila použít.Bez tohoto soudního výroku tak 
učinit! nemohla.

K tomu, aby byl někdo odsouzen podle zákona na ochranu republiky,musel 
se EMVfliiwfrT provinilec opravdu přičinit a činit tak záměrně,protože hned 
na počátku československého státního zákoníka je ustanovení,že trestný 
čin musí být spáchán úmyslně,aby byl zločinem. A jen. pro zločin mohl být 
někdo stíhán zákonem na ochranu republiky. Aby pak byl časopis odsouzen 
nejméně dvakráte po sobě pro protinění se proti zákonu na ochranu repub
liky , musel se opravdu velmi důkladně přičinovat.Nikdo,ani nejhorllvěj- 
ší zastánce téinxsxmíWBiym svobody tisku nebude chtít ochraňovat zneužití 
této svobody,hrubě a záměrně. Skutečně také praxe československých soudů a 
vlády v ks tomto směru může být postižena jedinou výtkou: byla přehnaně 
shovívavá tam,kde shovívavost nebyla opravdu na místě a kde měla následky 
tak hrozné,jak jsme je všichni zažili.
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Liberec a život v pohraničí. I.

Charles Diokens vypravuje ve své slavné knize "Klub Pickwiokův" rozmar
nou historku, jak pan Pickwick navštíví v Eatanswille Mrs. Pott, jež ve 
svém salonu hostí nejrůznéjší celebrity.Je tu hrabě änorltoric, který píše 
knihu o Anglii, v níž je právě čtrnáct dnů a jejíž řeč zná poněkud nedo
konale. Když jsem žetíkx několik let před prvníx světovou válkou Seti 
Dickensovu knihu v českém překladu, považoval jsem tuto historku za dobrý, 
i když přehnaný vtip.livot mne přesvědčilpže v každém z nás je ukryt malý 
hrabě Snorltork, nebo onen druhý velikán,který píše knihu o čínské 
raetafýsioe páa podle "Jhcyklopadia Britannica", v níž je stal o meta fysi
ce a stal o Číně. Všichni máme sklon k povrchnosti a spoléháme na první 
äojmy, nebo na to, co jsme slyšeli nebo četli z druhé nebo třetí ruky.

Od svého mládí jsem slýchal a četl o utrpení českých lidí v pohraničí. 
Bral jsem to na vědomí a nepochyboval o tom, ale nikdy jsem se nesnažil 
učiniti si předstabu přesnější. I jako novinář jsem četl se zájmem referá
ty v tisku, vysleohl přednášky na různých veřejných projeveoh, či vypravo
vání známých a přátel,kteří o tom něoo věděli. Co se dělo před válkou jsem 
z vlastního poznání nevěděl. Neměl jsem k tomu ani příležitost. 0 tom, jak 
vypadají poměry v pohraničí jsem až do svého zájezdu do Idberoe nevěděl 
také nic z vlastního poznání,ač jsem o tea ledacos četl,nebo slyšel. 
Předpokládal jsem však,jako drtivá většina našich lidí,že vznik republiky 
a přenesení vládní moci do Prahy a do oeskýoh rukou změnilo poměry genrál- 
ně a že ač mezi našimi Němci panuje dosud nevraživost vůči nám a nechci 
k republice,změněné politické poměry jsou dostatečnou zárukou,že se poměry 
v pohraničí změnily. Pravda, docházely ustavičné zprávy o potížíoh v pohra
ničí, ale ty se zdály být isolované a nesouvislé, tím spíše, že tři 
vlivné německé strany, totiž sociální demokraté, křeslanatí sociálové 
a agrárníci se rozhodli pro "aktivistickou politiku* a pro účast na vlád
ních koalicích. Protistátní skupiny, němečtí komunisté, němečtí nacioná
lové a němečtí národní socialisté představovali menšinu, o níž jsme doufa
li, že moudrý postup české politiky a snaha aktivistických německých stran 
způsobí její zmenšování se,až ji dooela zlikviduje.
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Pravda, výlet do Frývaldova,o němž jsem se mínil při jiné příležitosti, 

mi připomenul,že protistátní Živly dovedou dosud terorisovat nejen Čeohy, 
ale i vlastní krajany. A když jsem slyšel od někdejšího velitele vojenské
ho letiště v Chebu štábního kapitána polního pilota Komberoe,jak těžký 
život tem měli čeští letci a jak netečné k jejich bezpečnosti a tím i 
bezpečnosti státu bylo ministerstvo národní obrany,nabyl jsem nepřijemný 
dojem,že naše úřady nejsou ani v pohraničí na výši.Ale pořád jsem věřil, 
že nebezpečím jsou vůdci jako Lod^nan a Krebs,Wolff a spotBozlišoval jsem 
vůdoe a jejich 3trany a prosté občanv, německý tisk a jeho Čtenáře.Byla 
to celkem oficiální linie naší politiky. Tato linie byla pochybená,protože 
spočívala na ilusíoh a ne na poznání poměrů. Ne jden mudrc ve vládě, v 
parlamentu a tisku byl ochoten mluvit o "menšinových kverulantech*.Nemyslel 
tím příslušníky německé menšiny, jaž kverulanty oplývala. Myslel tím naše 
lidi. 3nad i mezi nimi kverulanti b^li. Pobyt v Liberci, po nÄnž následovaly 
pravidelné mé zájezdy, někdy kratičké, někdy hodně dlouhé, dal mi jasnou 
odpověú na otázku, jak to v pohraničí skutečně vypadá.

Až do navázání styků s Libercem jsem byl nejlépe informován o Mostu 
a 3ouši,kde měla Volná myšlenka československá početnou organi saci a do
konce dům, v němž byl umístěn sirotčinec. Ale je to Iďberec s okolím až 
do Jablonce a jeho okolí, o němž mohu mluvit z přímého poznání nejspolehli- 
věji,protože zde jsem videi naše lidi ne jrůznějšího společenského posta
vení, občany bez úřadu i úředníky,příslušníky všedi politických smérů, 
oivilisty, vojáky a policisty, stejně jako jsem se zde setkal s mnbha 
Němci, aktivistickými i protistátními,prostými občany,politiky i noviná
ři. Viděl jsem, že neradno generalisovat,ale poznal jsem také,jak málo 
ví Praha a celý národ o tom, oo jsme všichni měli vědět.

Iďberec s okolím (Horní a Dolní Růžodol,Boohlice,IrantÍ3kov) měl asi 
100. 000 obyvatel, z nichž přibližně 30.000 se hlásilo k české národnosti. 
Jména slušného počtu Němců nasvědčovala o tom, že jsou to germanisovaní 
potomci českých usedlíků.Měl-li vlastní Idberec značnou německou větši
nu, okolní města, jež s Iiberoem splývala, byla většinou česká.Měla 
české starosty. Což neměnilo nic na německém rázu oelého souměstí.

V Iáberifbi existovaly všechny celostátní české politické strany a v 
městském zastupitelstvu měly zastoupení,jehož početnost si nepamatuji.
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Vím jen,že v mostské radě, voleném to výboru městského zastupitelstva, 
byli dva Šeši, národní demokrat Sížek a národní socialista, myslím,že 
to byl župní náčelník Sokolské župy Pelikánovy PlániSka. Positivně víra o 
jednom ýociálně demokra tiokém členu obeaního zastupitelstva,který redi
goval jako tajomník strany stranický týdeník "Stráž severu". PO* ^r mezi 
politickými stranami nebyl právo vřelý, ale strany českému životu v Iďber- 
ci n«dominovaly,Byly to na stranické organiaaoe, jako Národní jednota 
severočeská a Sokol, jež dávaly ráz českému životu. Jejloh představiteli 
byli a dvokát dr.May a okresní školní inspektor Bryohta za Národní jedno
tu severočesko», starosta Sokola,obchodník látkami, jehož jméno mi již 
dávno vypadlo z paměti a župní náčelník PlániČka. Všichni byli členy 
íeské besedy, jejíž důn v postranní ulioi,vedoucí z Nádražní ulice,byl 
stře^diskem českého živlu. Zde, bez rozdílu politického příslušenství a 
jiných názorových orientací se scházeli všichni Šeši.

Úřady byly soustředěny v Úřední budově, novostavbě v Nádražní ulici, 
stojící bezprostředně u nádraží. Zde byla okresní správa politioká,bezní 
správa a berní úřad,Živnostenský inspektorát a podobně, Policejní ředi
telství a vojenské velitelství mělo budovy via siní.

Okresním hejtmanem - jak se obecně říkalo,ač úředním názvom bylo před
nosta okresní správy politické - byl velmi slušný,ale hodně opatrný muž 
jménem Němec.Když jsem jej navštívil, dal mi všeohny informace se žádostí, 
abych nic v tisku nepoužil a pokud snad použiji, abych neuvedl jeho jmé
no. A velmi naléhal,abyoh se vyhnul všeho, co by mohlo vypadat jako provo
kace. Než jsem jej navštívil, slyšel jsemk ledacos o různých aféráoh. 
Na dotaz o tom odepřel odpověú. Doporučil mi, abych takovéto otázky po
ložil jiným lidem, snad členům městské rady, nebo některému z místních 
českých advokátů. Přednosta okresní správy politické věděl patrně,že se 
ministerstvo vnitra rozhodlo pro tichošlápství a nechtěl mít mrzutosti. 
Zejména byl zděšen,když jsem se jej ptal na policejního ředitele Žáka.

Žéfem policie byl policejní ředitel žák,který byl velmi brzy přelo
žen do Košic.0 žákovi kolovaly nejdivočejší pověsti mezi libereckými 
fceohy. Byl viněn z úplatnosti a v důsledku toho z nadržování Němcům. Ne^j 
dalo se nio konkrétního zjistit,kromě toho, že místní politické organi- 
saoe si na něho opětovně stěžovaly a že byl přeložen na nátlak českého
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živlu v Liberci. šéf* politického oddělení liberecké policie, ruský 
legionář, o němž 3i pamatuji jen,že kulhal a byl nahe odohovanoem 
přednosty pražské politické policie Bindy,který se po Inkovi stal poli
cejním ředitelem v Liberoi, mi sdělil prostě,že ^á4. odchází nelitován 
a Že jen neví, čím se provinily Košice, že jsou jím postiženy. Dirigent 
filiálky živnostenské banky Jar^ovský, s nímž jsem se sesnámil v Hradci 
Králové,když jsem tam byl r. 1911 agitovat při všeobeoných volbách za 
národní stranu svobodomyslnou mi důvěrně řekl,že Čák měl finanční potí
že a přijal půjčky s německé strany.Nemohl tvrdit,že to byl úplatek,ale 
nesporně Čák nejevil patřičnou horlivost v potírání německých protišat
ních akcí,ač proti komunistům plnil poctivě svou povinnost.

Právě v době mého prvního pobjrtu byl přeložen místní posádkový veli
tel a na jeho místo přišel ruský legionář podplukovník inž.Košíák,který 
byl do té doby ve Vojenském výzkumném ústavu. Košlák byl muž velmi důmysl
ný,který se snažil armádu popularisovat nejen mezi Šechy, ale i Němci. 
Uspořádal několik tiskoých konferencí, na nichž se snažil získat přízeň 
tisku pro armádu,určil zvláštního důstojníka za styčného důstojníka s tiskem 
a při oslaváoh 28. října dovolil německým xgrsäistuuhimžm: vysloužileckýin orga- 
nisacím pochodovat za armádou společně s českými organ! saeerai. Zvláštností 
liberce bylo, že když narukovali nováčci,očekávala je na nádraží vojenská 
hudba, jež je v průvodu dovedla do kasáren a že na náměstí před kasárnami 
se konal každý týden konoert, dirigovaný vojenským kapelníkem Potužníkem.

V Liberci byl také okresní (nebo krajský?) soud, stejně jako úřad 
státního zastupitelství.Soudci i fůnkoionáři státního zastupitelství 
připadali novináři,přišlému z Prahy, jako zatuohlí byrókraté,kteří pro 
literu neviděli ducha zákona. Stranilú^e všeho českého života.Nedocházeli 
do české Besedy, ale bylo je možnď vidět denně v kavárně Pošta,v níž 
kromě hrstky Čechů byli host^ skoro bezvýhradně Němci.Jistě nebyli odro- 
dilol,ale patřili k onomu podivnému druhu právníků,který neví nic o světě 
a je ochoten štápaflP vlas.K tisku,al českému al německému měli poměr nedů
věřivý,ne-li docela nevraživý. Dovedli zabavit článek, dodaný ministerstvem 
národní obrany a konfiskovat příručku ,kterou vydal Svaz československých 
důstojníků.
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V Ubere! byla velmi moderní česká obeoná(národní) a aěš^anskáfobčanská) 

škola a jedno gymnasium. Toto gymnasium bylo v budově jednoho ze zrušených 
němeokýoh gymansil. Němci to považovali za velikou křivdu,ač jim zůstala 
nejméně jedna střední škola, nemluvě o tm, že taková střední škola byla 
i v Jablonoi,kdežto české gymnasium sloužilo nejen Liberci,ale i Jablon
ci, Minkovicím a mnoha ostatním čekým končinám v oel’tn kra ji. Učitelé a 
profesoři byli pro svou práci zaníceni. Byli to lidé opravdu osvícení 
a dobří Češi.Účastnili se plně kulturního a někteří i politického 
života v české menšině.
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Liberec a život v pohraničí IL

Mezi německými městy v českých zemích, to jest městy s n-žneckou větši
nou,al již skutečnou, umělou či jen předstíranou, nebyl Libereo ani před 
válkou ani po vzniku republiky ^nikdy místem nejpřednějším,ani nejn^meč- 
tějším. Byl tu na příklad Cheb, o němž Němci z čeoh vždy s pýohou tvrdi- 
vali,že k Čechám nepatří ani historicky,protože je jen propadlou zástavou 
za staiý- dluh a má proto docela odlišné postavení od všech jiných kra
jů starého Českého království.Byly zde Budějovice,jež až do převratu, 
dík nespravedlivému kuriovému volebnímu řádu, měly německou a zuřivě 
protičeskou správu, jíž v čele stál proslulý germanisátor dr. Tasohek. 
Byla zde Třeboň, v níž za rakouských dob vévodil předseda Bund der Deut
schen zavilý dr.Titta. Byla zde Jihlava»proslulá svým německým fanatis
mem, ífetec, město kdysi ryze české, Jablonec, Ústí nad Labem, Karlovy 
Vary, Mariánské lázně, Podmokly, Most Duchoov, Bílina, tři města proslu
lá školskými stávkami Čechů proti městským správám odpírajícím českým 
dětem české školy, o jiných méně často se v historii národního zápasu 
vyskytujících měst a městeček sank nemluv".

Na prvním místě i pro Nemce byla Biafasm vždy Praha, o níž s takovou zá
libou tvrdivali, že jc to nejstarší německé městoC jako tvrdili a dosud 
tvrdí,že Karlova universita, zřízená vášnivým českým vlastencem na českém 
trůnu je nejstarší německou universitou.) Pravda, byla doba,kdy Praha 
měla německé primátory,ale ne z vůle obyvatel, ale v důsledku nespravedli
vého volebního řádu a nátlaku rakouských vlád. Ale v posledních dnech Ra
kouska nebylo již nikoho,kdy by pamatoval na němeokou správu české metro
pole. Do zániku Rakouska bylo zde však místodržitelství a jiné státní úřa
dy, jež podporovaly germanisaci a udržovaly alespoň dvojazyčnost proti 
voleným českým zastupitelským sborům a úředvm. A i za republiky zde byly 
dvě německé vysoké Školy, universita a technika, německá obohodní akade
mie, německá konservatoř hudby, němeoké střední a elementární školy. Zde 
byl soustředěn nejvlivnější německý tisk, zdo se vyvíjel německý kultur
ní a uměleoký život. A hned za Prahou kráčelo Brno, jež až do konce 
Rakouska bylo pod německou nadvládou a jež byla dalším hlavním střediskem 
německého školství,

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 1209



196
Tou měrou,jak se vyvíjel německý politický separatismus vzrůstala 

snaha vytvořit pro Němce z Sech, Moravy a Slezska jakési nové hlavní 
město. Nároky na to si činil Liberec. Agitace pro přeložení pražské německé 
university z Prahy do některého německého města vyzněla ve prospěch Liber
ce a město začalo»poněkud ukvapeně, zřizovat pro tuto universitu vlastní 
universitní knihovnu. Zůstalo ovsem při tom,protože, když bylo Nftnoům na
značeno, že není námitek, aby sa německá universita odstěhovala z Prahy 
třeba do Liberce, xvstádEfacfc otočili zastánoi této emigrace na čxtyráku. 
Ani universi ta,ani studenti, ani Němci z Prahy a zřejmě i Němci z ostat
ních míst než z Liberce o to nestáli.Heslo odstěhovat universitu se zdálo 
účinným, dokud se jím dalo operovat proti vládě a čechíía,3e odpírají 
’’oprávněným* požadavkům německého li du. Jakmile byli ochotni vyhovit, zača
li Němci vidět,žo by byli sami p-'oškozani tím, co požadovali.

Liberec, činící si nárok na vůdčí postavení v německém živlu v českých 
z mích neměl tedy ani prvenství, ani naději,še Uf se jeho nároky nějakým 
způsobem uskuteční.V čele městské správy stál starosta Kostka,jeden z 
posledních mohykánů starého německého liberalismu a jeden z vůdců malé 
strany, jež s ještě jinou drobnou skupinou tvořila ’’Arbeitsgemeinschaft", 
pracovní společenství. Dr. Kostka byl jistě dobrý Němec a v náročlvosti ne
zadal nikomu. Byl však dost osvícený aby chápal,že ani pro něho ani pro 
Liberec není dobré vystupovat 3 přehnaným fanatismem. Vystupoval proto 
velni konciliantně a dovedl zachovat slušnou formu,ač zdvořilost neznamenala 
ještě ústupnost.

Český živel v Liberci ae nemohl chlubit,že by bul získal mnoho ústup
ků. Libereckému životu nedominovaly ani tak politické strany, jako nestran- 
nioké organisace, mezi nimiž Schfltzenverein a Turnverein štýly na místě 
nejpřednějšíia. Střelci byli výrazně nacionálni,ale jejich stanovisko ne
bylo proti státní,alespoň ne vždy a ve všem. Vzpomínám,že mne jednou pozvali 
na nějakou slavnost,abych jako zástupce českého tisku v místě (to jest 
Severočeského deníku) pronesl několik slov vedle jinýoh místůiLch činov
níků. To narazilo na odpor radikálnějších 3kupin a skončilo to velmi zdvoři
lou omluvou funkcionářů Sohfltsenvereinu,že bylo rozhodnuto poznat jen 
němaaké řečníky.
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Ohniskem protistátního a nezřízeného fanatismu byl ovsem Turnverein, 

který stál docela pod vládou německo nacionálni strany a ještě víoe němeoké 
národně sooiální strany. (Německo nacionálni strana měla později soudy 
zastavena činnost a německo nacionálne sooiální strana byla rozpuštěna.) 
■Rylo to jen logické, ’ůirnvereiny v celém německém světě,u nás, v Sakousku 
a v Německu se vyvíjely od původního německého liberalismu v polofašistio- 
ké organisacs,nezřízeného německého šovinismu a imperiálismu. Turnvereiny 
v Československu sa staly základnou pozdější Sudetendeutsche Heimatsfront, 
jež sejpak změnila v »idetendeutsohe Partei. Turnverelny také dodaly vůdce 
německého fašismu Henleina,který byl ochotným nástrojem Adolfa Hitlera v 
jeho snaze zničit československou republiku a vyhladit Saský národ. Ačkoliv 
skutečný a docela bezohledný teror proti Čechům a také proti Němcům jinak 
smýšlejícím nastal až po vzniku Sudetendeutsche Heimatsfront,život ani 
pro Čechy ani pro jinak smýšlejíoí Němce nebyl snadný již dříve.Nicméně v 
oné lobe se skutečně zdálo,že mezi německým obyvatelstvem Idberoe a sevrk— 
nich Čech vůbec převládne orietace tak zvaných aktivistických stran,to 
jest německých křesťanských sociálů a agrárníků a do určité míry i sociál
ních demokratů. Situace sociálníoh demokra tů byla hodně nesnadná. V prvních 
ojvílích republiky byl jejich vůdc-mjdr. Seliger,který si v nacionalismu 
nezadal s dr. Lodgmanem. Při jal dokonce fYinkci "zemského hejtmana" v pokusu 
zřídit samostatnou provincii *Deutsohböhmen". Potom byla strana vystavena 
veliké konkurenci komunistů,kteří pod vedení Karla Kreibicha svým fanatis- 
mec’ a požadavkem "práva sebaurčení: konkurovali všem buržoasním šovinistům. 
Když k moci ve straně přišel dr. Czeoh,sociální demokraté se umírnili,ale 
bylo zde vždy radikálně nacionalistické křídlo, jež umožnilo JaksohovU/ 
palácovou revoluci. Jaksoh začal hlásat "Volkssocialianus* a slovo "völkisch" 
má v německé politické terminologii dooela jiný význam, než jaký nalezneme 
ve slovnících. T Hitlerova politika byla "völkisch*.

Nhoho je německých stížností na to,že jim jako menšině nebylo měřeno 
spravedlivě. Některé z t^ohto stížností byly oprávněné a nemá smyslu to za
mlouvat. Ani největší vlastenec nebude tvrdit,že republika byla bez chyb 
a Že jsme jako národ byli světci,nebo alespoň bělostnými beránky. Ale nejed
no opatření,ns něž si naši Němci právem či neprávem stěžovali,vyplynulo 
z obav docela oprávněných. A 7 každém případě, v československé republioe 
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měřili Němci v místech,kde měli většinu, českému živlu způsobem,který 
by vzbudil hrozný povyk, kdyby se tak měřilo Němců*. Zůstane faktem,že 
Němec v Mladé Boleslavi nebo v drnově byl na tom mnohem lépe, než Čech 
v Iáberoi nebo Jablonci,Mostu či Chomutovu.A v oněch místech bylo Čechů 
více než Němců v Mladé Boeslabi či Turnově.

Zajisté i mezi libereokými Němci, stejně jako mezi Němci v jiných 
místech byli lidé,kteří i když nebyli do republiky zamilováni,byli k ní 
loyální,kteří si přáli dohody s Čechy.Možná,že jich byla většina,ale 
slyšet a vidět bylo ty,kteří záměrně postupovali proti republice a proti 
Čechům. Mnozí z nich připisovali hospodářskou tíseň, praonrac# panující v 
severníah Čecháoh, české politice, ač první ochuzení přišlo po rozšíře
né spekulaci s markou, jež se stala bezcennou a šílené spekulaci na pád 
francouzského franku. Tato spekulace byla organisována z Německa a přišla 
nejen říšským, ale i našim Němcům hodně draho. Kromě toho, i později 
Něraoi hospodářské tísni napomáhali. Město Libereo na příklad, zakoupilo v 
době kruté nezaměstnanosti v pohraničí a ostatně 1 v celé republioe,někte
ré stroje pro svou elektrárnu a vagony pro elektrická dráhy v Bavorsku, 
ao nejen v oeškvoh městech,ale dokonae i v německýoh byly továrny,jež 
mohly posloužit.Když jsem o tom s Němci mluvil, slyšel jsem, že také Praha 
za Rakouska objednala portubí pro xnxnstnt vodovod z Francie a ne od ra
kouských firem.Ale v Rakousku nebyla tehdy hospodářská kříse,kdežto v 
době liberecké objednávky byla v pohraničí krise opravdu A českoslo
venská vláda podnikala všeohno možné, aby ji zdolala. Shad nebyla všechna 
její opatření tak moudrá, jak by měla být,ale ani v ne jhoršíoh dobáoh 
hospodářské tísně nedošlo u nás k tomu, k čemu došlo současně v Němeoku 
a Rakousku.

Na fanatismu, panujícím v severních Čecháoh, jako v ostatních krodáfcaámh 
zněmčených končináoh republiky, měl převelikou zásluhu německý tisk. Byly 
jistě listy, jež se snažily mluvit umírněně a rozumně, ale ani "Deutsohe 
lendpost" (agrární),antó "Deutsohe Presse* (křesťansko sociální), ne
měly veliký náklad a neměly také vliv, jaký měly listy německého šovinismu. 
Z pražských listů to trvalo "Präger Tégblattu* hodně dlouho, než si uvědo
mil,že práce pro německý šovinismus je prací pro Hitlera a tento list,
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v jehož redakci seděla většina lidí,kteří rasově byli určeni pro koncen
trační tábory a krematoria, ztrácel ostatně ustavičně půdu v německé 
veřejnosti, jež ač se ráda oháněla německou hospodářskou, a kulturní 
silou,byle si nepříjemně vČdona,že se chlubí dílem němeciýoh židu,jlmŽ 
za to vděčna. NŤnoi,kteří po dlouhá desítiletí přitahovali sym
patie židovského živlu ve všech zemích, byli tradičními nositeli antisemi
tismu. Severočeské nňnecké organisaoe - a výjimkou sociálně demokratických 
3 komunistických - ochotně přijímaly židovské peníze, ale jen nežidovské 
členy. T sednářské lože měly svůj ať iský paragraf a židovský kandidát uni
versitní profesury neměl to snadné. I když se mu podařila habilitace,nenohl 
se stát z dec entá profesorem. Případ docenta dr. Nettle vzbudil v třicátých 
letech velikou sensaci a vyvolal mnoho polemi^Psal jsem o tom v "národ
ních listech", stejně jako o případu prof.Kelsena, o němž sa zmíním v 
jiné souvislosti.

Byli ovšem Němci,kteří chápali nebezpečí, jež rozdmýchává nacionalistic
ké agitace. Byl jsem jednou v Liberci na valné hromadě "Beichagavrerkschaft 
der deutschen Presse" Jako zástupoe Sjyndikátu československých novinářů. 
Po schůzi jsme podnikli objížďku po kraji a dostali jsme se až k hrani
cím. Stál jsem tam s agrárním redaktorem Jannauschem z "Deutsche Sandpost* 
a komunistickým senátorem FfamplenuHampl, a nímž jsem se sešel ji z na jedné 
schůzi někde v severní Moravě, mi ukázal na pohraniční jeden mezník a řekl: 
"Podívej se, takový maličký kamínek a chrání mne před koncentrákem ".

V Liberci samém dominovaly dva místní listy.Jedním z nich byla "Reiohen- 
berger Zeitung", list stahy a úrovně opravdu vysoké a protičefk^faž do 
kosti. Což ovšem kolegům z listu ani trochu nevadilo udržovat s českými 
novináři styky hodně přívětivé. Znal jsem některé se členů oné redakce a 
kdykoliv jsem byl v Liberci, sešel jsem se s nimi v kavárně Pošta. Jeden z 
nich však byl opravdu Československu oddán a byl jsem s manželkou u něho 
asi dvakráte v hvifc jeho bytě. Jeho manželka byla stejné orientace.

Konkurencí "Pelchenberger Zeitung* byl "Beichenberger Tageblatt",který 
patřil 3o velkého koncernu Wolfova, vydávajícího velký počet krajinskýoh 
deníků a týdeníků. Po IAberoi se obecně tvrdilo,že aelý 'Volfův koncern je 
financován z mini ster štva zahraničí. Mohl jsem zjistit,že tato informace
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byla jen částečně správná. Pení'.zo šly z dlsposieního fondu Tiskového odboru 
presidia ministerská rady.Je ovšem docela možné,že Zdenek Schmorans a dr. 
Slfréd Wuchs nebyli jedinými dobrodinoi tohoto nodniku a že si pan Wolf 
penise vyškemral i na ministerstvu zahraničí. Tento tisk hvl ovšem loyýľJní 
a nemyslím, že ty penise byly vykoseny, 1 když katastrofě nezabránily.

Když lord Robert Cecil začal organlsovat své pacifistické hnutí,při
jel do Ilberoe jeho emisař a svolal schůzi zástirnců místníoh českých 1 
německých organised, jakož i zástupců tisku.Bvl jsem právě v Idberci a 
byl jsem na schůzi pozván, lei jsem nejprve poradu se zástupci českýoh orga
ni saoí,kteří byli toho názoru,Že by Bečí neměli na tuto schůzi jít. Pře
svědčil jsem je,že není moudré nevyslechnout pacifistické návrhy,že není 
moudré odmítat styk s Nncoi a Že se nikdo k ničemu nezavazuje,jde-11 ně
kam jako posluchač. Na schůzi pražský hlasatel pseiflMU měl velký úsněoh 
u Němců. Přihlásil jsem se k slovu a řekl,že nemůže být sporu o tem,že 
válka je ohavná věc a Že se každý národ a stát má odříci války jako pmantňá 
prostředku své politiky.Ale dokud tak neučiní věd ohni, musí mít každý 
stát právo na obranu proti ixfcs útočníku a proto musí být v navrhované 
re sóluci zmínka o tom, že obrana vlasti je právem a povinností každého 
národa.Nejeden německý účastník schůze se ošíval, ale nikdo neměl odvahu 
proti tomuto návrhu mluvit a tak v re sóluci se mluvilo jasně o právu na 
obranu státu. Po schůzi přišli ke mně někteří Němci a děkovali mi,že jsem 
navrhl něco, oo by se samo namohli odvážit navrhncuUzůstal jsem s nimi 
V8 styku a s některými jsem se sešel v Praze po Mnichovu,když uprchli 
před svými o svobodit elakými soukmenovel z 'Říše.

Vítězství nacismu v N’meoku rozpoltilo německý živel docela.Na jedné 
straně vzrůstal nacionálni šovinismvs a získával terorem nebo suggesef 
denně nové pří vržena. Na druhé straně ti,kteří viděli^ oo jo čeká,přiklo
nili se pevněji k české straně,nebo emigrovali. Pro Cechy se situace stále 
zhoršovala,tím spíše,že ticho’lápstrideskosloven«kvch úřadů ,snažíaíoh 
se vylinout "provokaoím* neprospívalo, ale budilo dojem slabosti, jež 
nepřátelům dodávala odvahy a přátelům ji ubírala.
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Liberec a život v pohraničí III.

Německá otázka znamenala konec svobodné a demokratické republiky. Je 
otázka,zda by loyýlnost a oddanost většiny něméokého obyvatelstva repub
liky nás katastrofy úŠ^astriá^zHa by Hitlerovo Němeoko respektovalo naši 

samostatnost. Všechno se zdá nasvědčovat,že ahi to by nebylo pomohlo Není 
nezmenší pochyby,že drtivá většina obyvatel Rakouska netoužila po připojeni 
do Hitlerova naciitiakého pekla. A Rakousko bylo anektováno. Nicméně, zrádci 
na západě by byli měli mnohem nesnadnější úlohu a rozhodně by nebyli měli 
omluvu, kdyby nebylo u nás mocného šovinistického hnutí německého.

Ani u nás nebyla většina německého lidu, alespoň nc do noblahýoh voleb 
z r. 1935>jeŽ rozdrtily aktivistické strany, protistátně orientována. Stej
ně ovšem není nejmenší pochyby,že uklidnění v německých řadách,k němuž 
došlo v období od 1925 do 1935 bylo jen dočasné a že podzemní petx proudy 
nedánu sílily.Byla možnost tomu čelit?

Jistě není nic snadnějšího, než dodatečně,když Je již známo co se 
stalo, přinášet reoepty,Jak zabránit tomu, co se stalo. Po účinku zlá rada, 
ale to neznamená,že je zbytečné zkoumat chyby, jichž jsme se dopustili, i 
když je zřejmé, že ani nejmoudřejší naše vnitřní politika by nebyla repub
liku zachránila.Naše katastrofa byla dílem nemoudré zahraniční politiky, 
jež proti německému nebezpečí nedovedla postavit řádnou soustavu spoje
nectví. Spoléhali jsme na fikci Malé dohody,na pevnost Velké dohody,Jež 
byla stejnou Husí,Jako malodohodová smlouva a na Společnost národů,jejíž 
směšnost mohla být zřejmá hodně dlouho před ltaiohovem. Naše zahraniční 
politika zanedbala spojenectví s Polskem a Bakouákem a dokonce Rakousko 
Německu obětovala.

Nicméně neklid mezi naším němeokvm obyvatelstvem, jež podlehlo nacis
tické agitaci a nacistickému teroru,po skytl Francii a Británii výmljrvu 
v době Mnichova. Není proto nijak zbytečné zpytovat v čem jsme pochybili 
a oo jsme měli dělat jinak.

Nemyslím,Že jsme Němcům záměrně a hrubě ubližovali. Naše chyby byly 
především v tom, že jsme nepochopili jejich psychologii.Neuvážili Jsme 
především, že to, co pro nás bylo «dmafcnjBtxsxismwtatmnt ohromným a radost
ným vítězstvím, bylo pro ně hroznou porážkou a žalostným ponížením. Vy
chováni v představách dominujícího národa stali se pojednou menšinou, 
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podřízenou národu, na nějž se až dosud dívali hodně přešíravě. Jestě za 
války, než na ně přikvačila pohroma, němečtí poslanol na říšské radě - 
z iniciativy něaeíkýoh poslanců s českýoh semi - podali na této říšské xmft 
radě interpelaci, jež kromě denunciaoe českého národa hlásá zásadu,Že ně
mecký národ v Rakouäku musí mít výsady právě proto,že je zde menšinou. 
Němci,kteří byli ochotni použít všech prostředků,aby jako menšina potla
čili většinu,byli sotva schopni pochopit rázem,že není již nejaenší nadě
je uskutečnit tento záměr v československé republice,kde jsou a zůstanou 
menšinou s právy menšin sice, ale bez vyhlídky na dominování.

Je známo, Že Němci mají sklon uznat autoritu a podřídit se jí, je-li tato 
antorilta pevná a cílevědomá.Nedovedli jsme tuto autoritu uplatnit a v po
měru k Němcům jsme kolísali. Zasáhli jsme, když bylo potřebí zasáhnout, 
ale dokud toho nebylo potřebí - a často i když toho bylo potřebí - nechali 
jsme vývoji svobodný průběh ve snaze ’’neprorokovat*. Protože jsme za Ra
kouska žili vodle Němců, ala ne s nimi, jakoby mezi námi byla neviditelná 
sice, ale nepřekročítelná hranice, nesnažili Isme se ani v republice pře
kročit tuto umělou hranici.N?mciř vychovaní v představách panského náro
da, potřebovali býti vychováni ku konoepoi rovného s rovným. Tuto výchovu - 
školami i propagandou, společenskými styky - jsme museli provést! my. Ale 
my jsme se pečlivě vyhnuli veškeré propagandě mezi Němci, nechali jejich 
školy a to zejnéna vysoké školy, aby se staly ohniskem nejošklivější 
nacionalistické a protistátní agitace. Kdykoliv jsme za sáhli,bylo to trochu 
opožděně a vzbudilo to povyk, jemuž jsme se mohli vyhnout »kdybychom byli 
zasáhli dříve, než věc nabyla tak značných rozměrů.

Nesnažili jsme se Němce získat,snad z přesvědčení,že plně platí stará 
pořeka^o "mluv s nim,když je Němec*, snad proto, že jsme se spolehli na 
to,že dckonalost republiky je takový Že sama o sobě musí Němoe přesvědči- 
ti, že jsou na tom lépe, než v Německu nebo v Rakousku.

Folitioky 1 hospodářsky na tom lépe byli.IT nás nebyly fémové vraždy 
a nepokoje, jakými bylo zmítáno Německo, nebyla u nás občanská válka,jaká 
postihla Rakousko.U nás nebyla inflace toho druhu,jako v Německu,Rakousku 
a v Maaarsku a ani, když na nás přikvačila hospodářská krise,nehabyla 
tak hrozných rozměrů, jako v Německu a v Rakousku. S našeho hlediska si
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Němci neměli na co stěžovat a měli být rádi,že jsou rádi, řbsuiu jeiae-li 
to s objektivního stanoviska, měli jsme pravdu. Ale pravda není jen objek
tivní. Je také subjektivní.Němci z pohraničí nebrali na vědomí,čeho je re
publika uchránila.Viděli jsem své křivdy, skutečné, nebo jen domnělé.Vět
šinou byly jen domnělé.

Zatím, co naše hwsnsodá zákonodárství se snažilo až úzkostlivě o spravedlr 
no st vůči všem národnostním skupinám i skupinkám (vzpomeňme jen naši péče 
i o ty opovrhované cikány!), zatím co naše úřady se snažily vyhnout se 
všemu, oo by Němci mohli považovat za odstrkování,nedostatek psychologie 
nás vedl k člnůn, jež Němci mohli,zejména když se do toho vložili zlovol
ní agitátoři,některá naše opatření považovat za poškoaení jejioh národ- 
níakx skupiny. 0 nekteHch těchto opatřeních jsem se zmínil již v předcho
zích statích. Pro úplnost je uvedu znava.

Nemyslím,že jsme moudře řešili otázku válečných půjček,jež jsme zprvu 
neohtěli honorovat a pak honorovali způsobem ne právě štědrým.3 našeho 
hlediska to vypadalo směšné,že bychom měli platit půjčky,jež Bakousko 
sjednalo, aby vedlo válku proti našim zájmůa.Ale Československo bylo ná
stupnickým státem a jeho občané měli právo požadovat náhradu za to,co 
poskytli starému státu,al již dobrovolně nebo z donucení.Nic by se nebylo 
stalo, kdybychom byli v této věci štědřejší.Je pravda, i tak dostali naši 
Němot mnohem více od republiky, než od Německa, Rakouska a MaSarska,proto
že zde inflace válečné půjčky učinila docela bezoennými. Ale naši Němoi 
nikdy tuto argumentaoi neuznali.

Stejně tomu bylo s německým školstvím.Němci měli nadbytečně bohatp 
školství, do značné míry vyplňované žáky nahnanými tam úředním nebo hospo
dářským nátlakem. Když padlo Rakousko, mnoho těchto škol se vylidnilo a 
mnoho budov bylo zabráno pro české školy.Na jiném místě jsem uvedl nato
lik čísel o těchto změnách a v Liberci jsem xxdxi sám viděl, jak Němci 
nebyli poškozeni tím,že nadbytečné školy byly sloučeny a budova jedné 
z jejioh středních škol dána českému gymna siu. Němoi v tom viděli křivdu 
a kdybychom mysleli víoe na jejioh psychologii, mohli jsme a měli jsme 
postavit raději nové budovy a nechat nadbytečné školy jaké byly,až by 
úbytek žactva byl tak značný,že by likvidace zbytečné školy se stala nstutrt 
nutností dooela samozřejmou. Pravda, bylo by to opravdu marnotratné,ale
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jsou případy,kdy šetrnost, i když důvodná, není tím nejnoudřejším,co může 
3tát pěstovat.

Dooela pochybené tylo naše stanovisko k odčinování germani saoe. Nikdo 
nechtěl jistě Nmoe pocestovat,jako oni poněmčovali Čechy,ale úzkostli
vé vyhýbání se všemu, co by vypadalo jako počešťování, vedlo k tomu,že 
jsme se vyhnuli. maadamH odčinování germanisace. Kdo kráčel kdy některým 
poněmčeným městem, jako na příklad Libercej|(mohl vidět za každým krokem 
obchodní a živnostenské podniky a setkat se s lidmi, jejichž jména svěd
čila jasně,$e jejioh předkové nebojovali s Arminio» v Teutoburgském lesu. 
Byl jsem opětovně v Liheroi v restauraci, jež patřila panu Hovorkovi,set
kal jsem se s Czysarzy,Jehlitsohky,Wetwitsohky a pod. Trochu více zájmu 
o tyto neovpečené Germany a počet německého obyvatelstva v republice 
mohl být zmenšen ač eského zvětšen. A na Moravě ta umělá germanisaoe byla 
ještě větší než v Čecháoh.

Hospodářská a kulturní sila německého živlu se opírala měrou převeli
kou o židovský živel. Iři tom antisemitismus mezi Němoi bujeÉAni zde jsme 
se nestarali o to odčinit židovskou germanisaoi. A nebylo to nijak nemožné. 
V době,kdy jsem byl v Liberci, přišel ke mně zámožný obchodník látkami 
z Nádražní ulioe se stí ano stí,že jeho synek, Ktaatfcdi ohodíoí do německé 
školy, je vystaven velkým ústrkůn spolužáků a učitelů,protože je židovské
ho vyznání. Řekl jsem mu: vaše vina. Proč nepošlete ohlanoe do české školy,x 
proč nevstoupíte do českých spolků? Přijďte večer do Besedy a projednejte 
tam všechno s ředitelem školy a funkcionáři českých spolků. Pan Bondy 
měl jediné rozpaky: pří,jmou ho češi mezi sebe? Píjali,když jsem jim pře
dem vyložil, že česká věo vyžaduje odčiňovat gennanisi kde je to jen možno. 
Pc této stránce ani národní jednoty nepochopily dobře svou povinnost.

Mnoho stížností bylo na pozemkovou reformu. Nevím, zda jsme mohli němec
kým zeůěděloům poskytnout více pozemků, ale docela jsme zanedbali nutný 
úkol vysvětlit jim,že nebyly parodovány jen německé velkostatky,ale také 
velkostatky v českých kra jích,patříaíoh českým majitelů,. Vím ze styku s 
Němci, kolik nářků bylo na tuto českou "křivdu", fabrik ovanou německými 
publicisty a politiky a kolik výkladů bylo potřebí, než 3e podařilo někoho
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pře svědčit, že zákon o pozemkové re firmě nebyl yjmán určen aby počeštil 
pohraničí a že postiženi nxbqd± reformou nebyli jsem němečtí velkostat
káři, ale také čeští.

Myslím,že hlavním nedostatkem naší politiky byl naprostý nezájem o 
propagandu mezi Nšmoi. Ovšem, soudíoa podle našioh národních zvyků a tradic, 
neměli jsme zájem o propagandu v rukou státu, ba dokonce měli hrůzu při 
pomyšlení na to,že by vláda měla ovlivňovat občany a jejich myšlení. Dopou
štěli jsme se chyby, značně rozšířené mezi ostatními národy. Etaorst Posuzo
vali jsme naše německé krajany podle sebe. Mluvili jsme o německé mentalitě 
ale jaksi jsme neahtěli vyvodit důsledky z toho,že myslí v jinýoh pojmech 
a jiným způsoben než my. I zde se nám mstily tradice ze starého Rakouska. 
Nejez Neznali jsme Němce a nerozuměli jim a nesnažili jsme se je poznat a 
jim rozumět. Ale ovšem,ani kdybychom se snažili jak chtěli, na zahraniční 
politice nacistického NSraeoka a na chýbáoh naší zahraniční, politiky by 
to mkisn nebylo nic změnilo.
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Od "Deutschböhmen" k "Sudetenland"

V německé iredentě, zakřiknuté po nezdaru pokusů odtrhnout «němčená 
území fcsoh, Moravy a Slezska od republiky a přivtělit je k rakouské re
publice, ale vývojem doby, slabosti republikánských vlád a změnou v Němé oku 
znova posílené, srážely se dva proudy. Oba mají svůj počátek v habsburské 
monarchii.Tradice iredenty začíná v Rakousku.

Politika našich někdejších německých spoluobčanů se Štěpila nejen podle 
politické orientace, ale také podle orientace k státu. Iredentistické ten
dence proti Rakousku, zastávané radikálními skupinami, snažily se strhnout 
Rakousko do plného područí Německa. Tato tendence nepředstavovala sice vět
šinu německého politického život8,ale bylo by nesprávné její existenoi 
přehlížet. "Heim ins Reich!" není heslem, jež se zrodilo až v republice. 
A i když zastánci neměli odvahy hlásat plně nauky hnědého
modu, nebyli mu daleci. Adolf Hitler se učil od našich Wolfů,Krebsů m 
Schčnererů a pod.

Většina němcokého lidu v českých zemích byla však pevně orientována 
na Rakousko a na habsburskou monarchii. Němoi u nás byli mnohem k on serva
ti vnější než Šeši a to se jevilo především jajmsh v jejich poměru k mo- 
narohii. Až do války směrnicí německé politiky v oeskýoh zemích nebylo 
opustit Rakousko a snad je zničit,ale zničit historičkou eoliatvo českých 
zemí. Zde se zrodil pojem "uzavřeného území", končiny, v níž SeŠi neměli 
práv, ale současně i požadavek nadměrnýoh výsad v krajích čistě českých.

V/álka, v níž Rakousko se stalo jakýmsi vazalem Německa,posílila 
ovšem tendenoe všeněmeáké. Nacionalismus, vystupňovaný krajní měrou, byl 
ve své podstatě také protihabsburský. I kdyby bylo Rakousko s Německem 
zvítězilo ve válce,byl by to býval konoo dlrojdílné monarchie. Rakousko 
by bylo zaniklo v Německu.

Porážka toho, co zbylo z "Trojspolku" byla studenou sprchou na ireden
tistické proudy, snící o sjednooení všech Němců v jednotném státě,který 
by pohltil i mnoho jiných neněmeckýoh národů.Iniciátoři prvních ireden
tistických akoí v republice neměli na první čas najmenší chuti připojit! 
se k Němeoku, poraženému, uvrženému do bídy a politickýoh zmatků a ovšem, 
zatíženému reparacemi.Spoléhájíoe na soucit světa s ubohým Rakouska», jež 
naivita západních zemí a obratná propaganda představovaly jako bezmocnou 
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oběť imperialistické Německé říše, učinili pokus odtrhnout některá 
území od republiky a začlenit je do nového rakouského státu.Tento pokus 
skončil nezdarem a německá iredenta se postupně orientovala směrem na 
Německo, sílící a znova se pokoušející zaujmout rozhodující postavení 
Ve světě.

Než se několik německých stran- zprvu jen agrámíoi a křesťanští sociálqj- 
vé, dědici to věrně rakouské orientace - rozhodlo pro "aktivistickou 
politiku, vedení všech německých politických stran pošilhával do N«meo- 
ka.V německé výmsrské koelioi dominovali na Sas sooiální demokraté a 
němečtí sooiální demokraté, vždy mnohem prsvověrně-jší marxisté, než jejioh 
čeští soudruzi a také mnohem nsoionálnější, snili o velikém německém so
cialistickém státu. I když se nakoneo také němečtí sooiální demokraté 
rozhodli pro účast na vládě e pro "aktivistickou"politiku, jejioh přiznání 
se k republioe bylo vždy mnohem vlažnější než agrárníku a křesťanských 
sociálů, tím spíše,že němečtí komunisté, vedení Karlem Kršibiohem , ve své 
naoionslistioké propagandě a agitaci «i ani trochu nezadali s německými 
naionály a německými nacionálními sooialisty.Karl Kreibich byl ovšem za 
druhé světové války statečným něraoožrowtem,alc to nebylo z lásky k re- 
publice-ač se jí hnos honosil -ale proto, že se pan Hitler rozešel se 
svým spojenoam generalisámem Stalinem.

Poměrně brzy se iredentislé rozhodli překřtít své "uzavřené území". 
Za Rakouska a slušný čas za republiky znčmčené území Soch, Moravy a 
Slezska byla jimi nazývána "DoutsohbShnen", "DeutsohmShren* a "Deutsoh- 

ái^lesiem". Někdy kolem r. 1925 se objevil na jednou kolektivní pojem 
"Sudetenland". Pro německou propagandu to mělo mnohé výhody. Mohli se vy
hnout nenáviděnému názvu 5eoh a země Moravskoslezské, mohli světu před
stírat,že tu je jednotná země, násilím vtělená do republiky. Neinformovaná 
světová veřejnost nemohla vědět - a také se ani nenamáhala to dozvědět - 
že celá "sudet.aká končina" nezahrnuje ani celé zněmčené pohraniční kraje 
severních Čech, tím méně pak Čechy jižní, a Moravu. Stejně tomu bylo 
s "Karpathenland", končiny na Slovensku, jíž se ani němečtí propagandisté 
neodvažovali nalepit na Sudety. Se slavným "Sídetenlandem* se setkáváme 
dosud v němeoké agitaci a na neštěstí žádné československé instituti 
dosud ani nenapadlo vydat mapu, na níž by byly zakresleny Sudety a 
ukázáno, jak podvodný je to pojem, jímž německá iredenta operovala e 
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Politické strany,alospon do r. 1953 si ukládaly jakousi reservu,tím 
spíše,Že německo nacionálni straně byla sastavena činnost a strana nžmeo- 
kýoh naclonálních sooia listů bylsjúředně rozpuštěna. Těžiště státu nepřátel 
šiké agitace a činnosti bylo přeneseno do organisaoí oficiálně nepolitio- 
kých-Byli to předavŠím němečtí tělocvikáři f turnéři", organisace, jež i v 
Německu vilériovském stála na krajním křídle šovinistického nacionalismu. 
A bylo to studentstvo, stojící pod vlivem němeclýoh vysokých škol, jež»
zejména v organisaoá' "Volkssport" vyvinovalo činnost tak protistátní, 
že organisaoi bylo nutno úředně potlačit a několik studentských vůdců 
uvěznit.

Ikioh německé university v Praze se nejlépe projevil tím,že profesoři 
této university navštívili studenty ve vězení, aby je zdo "vykouše li" a 
umožnili jim tak úspěšně ukončit studia. Na neštěstí naše úřady neměly 
odvahu proti této profesorské provokaoi zakročit

Pražská německá universita, stejně jako pražská a brněnská německá 
vyseká škola technická doplňovaly svůj profesorský sbor z Německa. I zde 
šla shovívavost našich úřadů příliš daleko.Cizinci nejen dostali učitel
ské místo na vysokých školách, vydržovaných státem,ale mohli zde s klidem 
štvát proti státu,který jim poskytl pohostinství. A současně i němečtí 
vysokoškolští profesoři a docenti,kteří nevyhovovali politidkému fanatismu 
německého vysokého školství, byli z vysokýoh škol vytlačováni.

fýpickou ukázkou takového postupu byl případ docenta hudební estetiky 
Nettla,který se nemohl stát mimořádným prof esorem,ač vláda byla ochotna 
mu toto povýšení dát,protože režim na pražské německé universitě Nettla 
odmítl. Nebyla to otázka jeho kvalifikace, ale jeho politické orientace a 
jeho původu.Nettl byl nejen loyální k republice, ale byl dokonce i svobod
ný zednář a ku všemu ještě židovského původu.

Když se v Nčmeoku dostal k moci Adolf Hitler,bylo potřebí něoo podnik
nout. Na jedné straně zde bylá emigranti z Německa, vypuzení z tamních uni
versit, kteří mohli obohatit německé vysoké školy u nás, na druhé straně 
byla snaha německých vysokých škol obsadit různé stolioe fanatickými 
nacisty z Německa.Vláda se rozpakovala dát k tomu povolení a najednou 
do toho přišel případ prof. Kelsena.Prof.Kelsen, vyniká jíaí státovědeo, 
byl v Německu zbaven svého učitelského místa a přibyl do Sasko sloven &a*
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R?ažská německá universita, tnisto aby jej nadšeně uvítala, octaltla jeho 
žádost o povolení přednášet a současně žádala o povolení udělit profesuru 
kterémusi uchazeči z Německa. Vláda,jež se snažila vyhnout se všemu, oo by 
německé fanatiky rozladilo,kolísala.Vložil jsem se do toho te<ý článkem^, 
v *ík rodních listech*,který vzbudil větší rozruch, než jsem myslil.

Vylíčil jsem, jak tendenčně postupují německé vysoké školy proti 
československým akademikům německé národnosti a jak usilují získat cizince 
ne pravé vynikající učitelské a vědecké kvalifikace,Uvedl jsom případ 
docenta Nettla a vylíčil jská je kvalifikace prof. Kolsena,těšícího se 
světové pověsti.Napsal jsem, že se nedomnívám,že je na čase zasahovat do 
svobody universit a jejda h autonomie. Nebyl jsem pro to, aby prof.Kelsen 
byl německé universitě vnucen, ale byl jsem rozhodně proti tomu,aby 
oizinoům byla udělována profesorská mÍ3ta na universitě.Nemohou-li ně
mecké vysoké školy najít mezi svými absolventy náležitý učitelský do
rost a tetchtějí-li přijmout muže vědecké kva li fiká o o, kteří by byli loyál- 
ní k republice, jež je platí,je to jejich věcí a s politováním musíme 
Vžiti na vědomí,že chtějí zakrnět. Ale je právem i povinností státu uvá
žit, zda vyáaata vysoké školy,jež z vlastní vůle a pošetilé zaujatosti 
zakrňují a ztrácejí na odborné kvalitě a úrovni, mohou i nadále udělovat 
akademidké hodnosti a zda tyto hodnosti mají být uznány za rovnocené hod
nostem, udělovaným universitami a technikami českými a slovenskými.

Tento článek píchl opravdu io vosího hnízda. Němečtí fanatikové v tat 
spatřovali právem útok na nejchoulostivější jejich bod.Hrozba,že německé 
akademické hodnosti by nebyly uznány, byla hrozbou nejen profesorún,ale 
především sjwdcntůn. Nďneoký tisk- zejnéna ten šovinistický- vyskočil na 
obranu vysokých škol, několik universitních procesorů mne žádalo o sohůzku 
a z ministerstva školství a národní 03Věty jsem dostal neoficiální sděle
ní, že tam byla deputace německých politiků a zástupců vysokých škol, jimž 
bylo sděleno,že oo jsem nepsal noní sice politikou ministerstva,ale že by 
se jí mohlo stát,Xdyby německá vysoké školy pokračovaly ve svém do3vadním 
počínání,bylo by ministerstvo nuceno uvažovat,zda by se v tomto směru něoo 
mohlo anebo mělo stát.

Myslím,že se něoo stát mělo.Ala my jsme se vždy rozpakovali jednat ráz
ně a včas. A o natolik let později bylo již opravdu pozdě.
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Severočeský deník a jiné tiskové podniky v Liberci

MXrou mnohem větší než v jiných národech ,byl český tisk mm Již před 
první světovou válkou soustředěn v Prazo a po válce tato koncentrace se 
ještě stupňovala. Pbčet kra jiných deníků v his tori okých zemích se sotva 
rovnal počtu denních listů, vycházejíoíah v Praze,jejioh rozšíření pak se 
stěží rovnalo nákladu nejrozšířenějšího pražského listu "Národní politika". 
Ihké úroveň krajinského tisku byla nevalná.Kvalitu měly před válkou jen 
plzeňský "český deník", brněnské "lidové noviny", jež však teprve po váloe 
dorostly do svého významu,"Moravská Orlice", jež po válce upadla v na
prostou bezvýznamnost a v Moravské Ostravě "Moravsko-slezský deník* a 
sooialistioký "Duch času".Známější byla také brněnská "Rovnost",jež po 
váloe poklesla jako liat socialistické levioe a pak komunistické strany, 
olomouoký "Našineo" a později i "Den", který stejně jako "Našinec" sloužil 
Šrámkové lidové straně. Pokud se mohu upamatovat, vyoházel v Plzni ještě 
málo důležitý národně soaiální "český aněr", na Kladně "Svoboda", jež se 
později sa republiky změnila v obdeník a v Přerově na Moravě byly dva 
listy, z nichž jeden sloužil agrární ,později republikánské straně a je
den mladočeské,pozdějšl národní demokracii.Názvy obou listů jsem blaženě 
docela zflpomnř-1. N’mci naproti tomu měli v každém větším českém nebo morav
ském městě po jednom nebo dvou demlch listech,ač hlavní jejioh listy - 
s výjimkou "Rsl cheriber gor Zeitung" byly také soustředěny v Praze a pozdě
ji 1 v Bratislavě.

"Severočeský deník", založený kapitánem ruskýoh legií Janem Leb lem 
a jeho švakrera Mdllerem, byl v ftřaze docela neznám a jméno tohoto listu 
jsem samleohl prvně,když mi šéfredaktor "Národních listů" Vojtěch Holeček 
sdělil, že by dr.Hodáč mi byl velmi vděčen,kdybych zajel na čtři týdny 
do liberce a provedl reorganiseoi tohoto listu. Moleček dodal,Že to nebude 
snadná věc,ale že jako zkušený novinář jistě dám list do pořádku. Dodal, 
že list je orgánem Národní jednoty severočeské, Pelikánovy župy sokolské 
a mladoboleslavskélfey/íootbalové, je podporován všemi menšinovými organi- 

sacetai a jeho patrony že jsou tři poslanoi za mladoboleslavskou župu, 
totiž ttdáá^agrámdk Dubický a národní socialista Jožka DavUS» Potíže, s 
nimiž jsem měl zápolit, byly podle HPlečka, špatné technioké vybavení 
tiskárny Kobrovy, neszkušenost redakoe, v níž není ani jeden novinář z 
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povolání a nedostatek peněžitých prostředků vydavatelstva. Mým úkolem 
nebude vytvořit v Hberoi list mezinároáií úrovně,ale vyřešit problém, 
jak dát obstojnou úroveň listu bez prostředků.

Byla to výzva, jíž jsem se poněkud lehkomyslně rozhodl vyhovět. Řekl 
jsem, že na měsíc do liberce pojedu a požádal Holečka,aby sdělil vydava
telstvu, aby se mnou vstoupilo ve styk.Ještě téhož dne přisel za mnou do 
bytu kpt. Lébl a ujednali jsme si schůdku na příští den v jedné vino
hradské kavárně. Lébl nastínil obraz poněkud pochmurnější než Holeček, 
ač to, co jsem slyšel od Holečka, bylo pochmurné dost,Stěžoval si najtiskár- 
nu,jež je nedostatečně vybavená a kromě toho podle jeho tvrzení přímo 
sabotuje list tím,že sází co choe a nedodržuje hodiny vyoházení. Na můj 
dotaz mi sdělil, že kromě nezapraoovanosti redakce, jejíž počet je dooela 
minimální, list trpí nedostatkem všeobecnýoh zpráv,protože nemá předpla
cenu Čfc Předplacení by nepomohlo,protože v Liberci je sioe odbočka 
Československé tiskové kanceláře,ale její služba je jen němeoká.Zprávy vy
dává německy.

Mýn osudem bylo patrně dovídat se nepříjemné podrobnosti jen postupně. 
Sž Neměl jsem ani potuohy,že aŽ přijedu do Liberce, uvidím a uslyším ně- 
oo, oo zastíní stesky, jež jsem až dosud měl příležitost vyslech
nout. Kdyby mi byl někdo před mým zájezdem do Liberce řekl,že za tamníoh 
podmínek lze vydávat denní list, byl byah se mu vysmál. Ale zkušenosti z 
Iáberoe způsobily,Že jsem celkem s pokrčením ramen za ještě nepředstavi
telnějších podmínek vydával společně s fekáxnskor Kahánkem za války v Bera- 
novičíoh asi dva nebo tři dny polský psaný denní list.Po fe-beroi se mi 

zdál každý, i ten nejubožejší denní list a ta nejžalostnější tiskárna 
podnikem docela moderně vybaveným.

Duohovním otoem "Severočeského deníku* byl knihtiskař Kobr, muž velmi 
podnikavý,ale ne právě zdatný jako knihtiskař a obchodník.V době,kdy 

jsem přijel do Liberoe byl již v úpadku a jeho tiskárna byla pod dozorem 
vnuoeného správoe Stehlíka,který před tím byl zaměstnán v kanceláři 
Národní rady V Praze. Jak se dostal do liberce a jaký byl poměr Národní 
rady k libereokým tiskovým podnikům jsem nikdy přesně nevěděl.Není to 
konečně ani důležité.

Tiskárna, v zastrčené ulici nedaleko Úřední budovy, zřízené pro 
okresní a berní úřad v Nárdražní ulici, měla dva sázecí stroje ,zřejmě
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zakoupené již jako od panstva odložené, jeden postarší rychlolis a asi 
dva menší tiskařské stroje.Zaměstnávala asi čtyři sazeče, jimž Kgbr vy
plácel plat velmi nepravidelně. Tiskaře dělal Kobr sám.

Malá tiskárna trpěla nedostatkem práce a tak Kobr za spolupráce 
lídllera vymyslel si plán, který by tiskárnu zaměstnal. Začal vydávat asi 
pět krajinských časopisů (’’liberecké listy","Jablonecké listy" a pod.), 
jež se od sebe itafty lišily toliko titulkem , několika odlišnými zpráva
mi a in seráty. Text byl jinak přejímán z jednoho listu do druhého,takže 
sazba byla použiVa ve všech listech asi z osmdesáti prooent. Náklad byl 
minimální a měl jsem podezření,že tu jde většinou o tisk insertníoh do
kladů pro inserenty, jejiahž oznámení opatřoval Mflller, velmi podnikavý 
to insertní sběratel. Inserce byla velmi levná,ale výroba listů byla ješ
tě levnější. listy se skoro vůbec neprodávaly a žily jen z inserce. Neštěs
tím bylo ovšem,Že MSller požadoval padesát procerfpxyx provise a mnoho 
inserétů bylo placenff na protiúčet ve zboží,jež bylo nutno ffidjnnmd odpro
dat za cenu podstatně sníženou, takže Kobrový podniky nedostaly polovič
ku,ale spíše jen jednu třetiny toho, co vynesla inserce. Napliti tomu 
zde tyla ovšem zaměstnanost tiskárny a zisk z tisku. Kobrův podnik vege
toval,ale při lepší organisaci pro níž Kobr neměl smyslu, mohl se alespoň 
udržet nad vodou. Stehlík,který se celkem rychle zapracoval,postupně 
hmotnou situaci tiskárny zlepšil.

Insertní podnikání Kobrovo vedlo Můllera,aby společně se svým bratran
cem Lcblem k insertním txáxKfeůx týdenním listům připojil ještě denní 
list,který ob?, vydávali rukou společnou a nerozdílnou. Také "Severočeský 
deník" neaspiroval na rozšíření mezi čtenáři a měl především zájem o 
inseroi. Stal se tak nebezpečným konkurentem Hobrovým týdeníkům,protože 
hfltoho inserentů dávalo přednost inseroi v denním li stě,než v krajinských 
týdeníoíoh. Naproti tomu týdeníky vycházely bez redakce - články byly 
vystříhány z nejrůznějších časopisů -kdežto deník, i když stejně stříhal 
co našel, redakoi přece jen mít musel. Také deník byl postižen padesáti 
prooentním požadavkem NSllerovým a obchody na protiúčet.

"Severočeský deník " se tiskl u Kobra a aby pramaličká tiskárna 
mohla stačit s prací, Iébl,který dělal šé^rď listu, dovolil Kobrovi, 

aby pro týdeníky použil sazby deníku. Jak si navzájem kompensovali náklady
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sazby nevím, jako jsem se nikdy nevyznal v jejich protichůdné^tvrzení 
kdo na koho doplácí a kdo je komu co dlužeh.

Vedlo by daleko Vy ličovat zde co jsem podnikl, aby list nedělal ostu
du a měl alespoň nějaké čtenáře v Iáberoi. Hádal jsem se skfcs s tiskařem a 
jeho personálem, 4* l^davateli deníku, donutil je,aby si opatřili ještě je
den sázecí stroj z daru, který jim laskavě poskytlo ministerstvo snkBtóňá 
zahraničí,přiměl jsem jo, aby si pořídili přijímač,který by zachycoval 
zprávy, jež pomalým tempem diktovala Československá tisková kancelář 
tisku, který je přijímal tímto způsobem a později,aby si vymodlili na 
tiskové kanceláři jeden mqgtntx exemplář nemeckých zpráv,Měl jsem zápasy 
se spolupracovníky listu,kteří neměli potuohy o nutnosti dodržovat přesné 
lhůty dodávky příspěvků a kteří se boufclli, když jsem rtectóijoziddBLŽn nemi
losrdně zkraooval jejioh přehnaně mnohomluvné příspěvky. Zejména sportovní 
spolupracovník listu, jednatel severočeské župy footbalové, neměl ani 
smysl pro rozměry, ani pro dochvilnost.

Nemohu tvrdit,že jsem za měsíc působení v liberci ze "Severočeského 
deníku* udělal dobrý list.Dokázal jsem jen, že se začal podobat dennímu 
listu, vydávanému bez peněz, dobré redakce a dobré tiskárny. Ale podařilo 
se mi přesvědčit vydavatele,redakci i tiákárnu,že se v práci musí dodržo
vat přesné lhůty a že list i jeho tisk nutno plánovat a plán pokud možná 
dodržovat.Byl jsem na nohou od rána do pozdního večera, xžňoxv všeahno 
musel číst, upravovat,být v redakci i v tiskárně, stýkat se s českou men
šinou v Liberci i s mnoha Němci a kromě denního úvodníku napsat a3Í 
polovinu listu sám a vykrást při tom všeohny pražské denní listy,jež 
tam došly a kromě toho i "Beiohenberger Zeitung", jež oplývala zprávami 
ze severníoh Čech. Byl jsem opravdu rád,když můj měsíc v Liberci skončil. 
Ale byl jsem také rád,že jsem byl v Liberoi. Získal jsem zde zkušenosti, 
jak novinářské, tak i poměrů a mnoho dobrých přátel.
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Neznámá Amerika

Nase neznalost politických proudů, určujících zahraniční politiku 
důležitých států, vyplývající z naší dlouhé nesvobody a zoufalého zápasu 
o sebezáchovu, nám prišla draho, 0 žádném z důlažitýoh států jsme toho ne
věděli tak málo, jako o Spojených státech, jež nebyly sice tak rozhodujíoí 
mocností jako dnes,ale byly od skončení války jedním z nejvlivaějšíoh 
4tá tů světa a na nejlepší cestě stát se zemí dominující.

Je pravda, že dík dobrému školství jsme znali zeměpis i dějiny Spoje
ných států,že jsme znali mnoho z jejich literatury a byli obeznámeni 
s jejich hospodářstvím. Měli jsme k nim značné sympatie. Osvobození černo
chů, válka Severu proti Jihu, jejich účast na válce proti centrálním 
mocnostem,Mlsonovo prohlášení ve prospěch naší nezávislosti,stejně jako 
svobody ostatních nesvobodných národů, Hooverova akce na pomoc hladovějí
címu obyvatelstvu Evropy, to všechno nás naplňovalo velkými sympatiemi 
k této veliké demokracii. Ale celý ten poměr tyl zase jen zbarven do růžo
vá ilusemi, jež vyplynuly z našeho přesvědčení o tom,že demokraoie jsou 
nezbytně přáteli demokracií a psaxa protože jsme demokracií, můžeme bez
pečně spoléhat v přátelství a pomoc Spojených států.

V mezinárodní politice není nic tak nebezpečné jako idealisování ně
jakého národa, nebo zbožný obdiv k jeho politickým vůdcům. Stejně nebez
pečné je pak přesvědčení,že znalost - třeba jen hodně povšechná-denních 
událostí v některé zemi, je postačitelným vodítkem k poznání jeho politic
kých tradia a zájmů. Divali-li jame se na Spojené státy a jejioh lid očima 
kapitána Vosky a inž. Berty ženatého, viděli jsme kus pravdy. Ala kus 
pravdy není nikdy pravdou celou. Stejně jako jen kus pravdy,ale ne pravda 
oelá, byl obsažen v knihách amerických autorů, jako Up tona Sinclaira, 
Sinolaire Lewise,Theodora Dreisera, o velebitalíoh divokého západu ani 
námluvě.

Spojené státy byly daleko, cesta do nich nákladná a pro většinu nedo
stupná. Za oelou dobu svého novinářského působení jsem se setkal jen s 
třemi lidmi,kteří nejen že byli nějaký čas ve Spojených státech,ale kteří 
také o nich a o jejich politickýah tendencích měli jasnější představu, 
než my ostatní. Byli to kol. J. D. Richard z "Národních listů*,který však 
politiku a politické problémy odsunoval hodně do pozadl,ač o nioh leda-
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oos věděl, sociálně demoknatiaký poslanec a ministr sociální péče Gustav 
Habnaan, který v soukromých hovorech mluvil o této zemi s umírněnou skep
si a národohospodářský redaktor a později na čas šéfredaktor "Národních 
listů" Antonín Pimpr,který mi kladl na srdce, abych americkou politiku stu
doval, protože Amerika bude jednou vládnout světu a není dost zralá pro 
tento úkol*

Kdo sledoval události ve Spojených státeoh byl opravdu maten,když 
Viděl, že skutečnosti nejsou ani trochu v souladu s naivně obdivnými před- 
stvami. Viděli jsme na příklad růst amerického bohatství jdoucí ruku v ruce 
s naprostým nedostatkem sociálního zákonodárství,jež u nás bylo považová
no za nezbytnost dooela samozřejmou.Viděli jsme období krutýoh krisí,jež 
se přenesly do Evropy a působily zde zhoubně. Viděli jsme jak/ prohibice, 
přehnaná a dooela nepřijatelná svým doktrinéřstvím, vedla k zvětšení a ne 
k zmenšení alkoholismu a k vzniku gsngsterství, nepředstavitelnému na 
evropském kontinentu. Chioago, město jež mělo pro nás zvláštní přitažlivost 
pro své nahromadění českého a slovenského živlu, kde dokonce Šech Čermák 
jako starosta byl považován za kus národní pýoby, se nám představovalo ja
ko město AI Capona a banditů mu podobných. A byl zde neblahý daytonský 
"opičí proces", který nám ukazoval,že ani ta svoboda, ani ta demokraoie 
Ameriky není tak neomezená, jak se nám zdálo. (V městě Ifavtonu byl z 
university odstraněn profesor,který učil vývojové teorii a byl nakonec 
postaven před soud,protože prý učiÉ,že "člověk se vyvinul z opice".>inda- 

mentalismus,který bral doslovně každé slovo bible, přivodil Americe mnoho 
posměchu a také i nepřátelství.)

Byly však věci, jež působily nebo měly působit mnohem vážněji a pronika
věji. Na naléhání - mohli bychom dokonce říci že na diktát - amerického 
presidenta Wilsona byla zatažena Společnost národu,jež měla zajistit mír 
a demokracii na celém světě.Společnost národů měla být náhražkou za zabez- 
ptóMuí v v
pečaá proti Německu, jež požadovala Franoie. Vrancie se hodně neochotně 
vzdala svých nároků, v naději, že Spojené státy povedou Společnost náro
dů. Ale amerioký senát zamítl návrh,aby Spojené státy do Společnosti vstou
pily a tak byl svět oblažen Společností národů, jež mu byla vnucena Ame
rikou,ale Amerika se k této společnosti obrátila zády.Místo záruk dostal 
svět něco dooela bezcenného.
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Když byly Němsoku uloženy reparaoe, byla americká politika v čele 

těeh,kteří reparace odsuzovali. Ale současně americká politika vymáhala do
cela bezohledně na svých spojencíoh válečné půjčky. Němeoko nemělo platit 
odškodnění těm,které napadlo,ale napadení měli zaplatit Spojeným státům 
co si od nich vypůjčili. Za ji sté, Spojené státy měly nárok na |b,aby spates 
spojenol jim zaplatili, co jim byli dlužbi. Ale bylo to jaksi v rozporu 
s americkým stanoviskem k reparaoím a k mírovým smlouvám, jež byly koneč
ně vypracovány v dohodě s nimi a v nichž Íráncie a Británie učinili mno
hé ústupky americkému stanovisku.

Lze říci bez přehánění,že to byla americká politika, jež poskytla 
první podporu německému revisionisuu a že na Hitlerovi a natisnu měla 
Amerika svůj podíl, stejně jako po druhé světové váloe politika Spojených 
států přič,pěla značnou melou k ksoc rozmachu bolševictví a k rozvratu 
Asie a Afriky.Uhýbou Evropy a ovšem i naší bylo,že jsme to považovali za 
ojedinělou pošetilost náhodnýah většin amerického voličstva,sněmovny 
representantů a senátu, stejně jako presidentů, jak po sobě šli a neuvě
domili jsme si,že je to zakořeněná tradice amerického státu.Antonín Plmpr 
měl pravdu ,k^yž předvídal jak ameriokou všemoanost, tak i americkou ne
zralost pro úlohu, která Spojeným státůn připadla v důsledku vývoje,jenž 
do ýffirafa rukbu jejich vlád vložil nadměrnou moc, s níž si nevěděli co 
počít.

Konstatování skutečností,třeba nepříjemných, není hanobením a ostouzením. 
V době,kdy tolik lidí pěstuje nepř/iátelství k Spojeným státům, jsem jako 
dříve přesvědčen,že bezpečnost světa a jeho demokraoie,svobočý a oivilisa- 
oe závisí na shodě všeoh oivilisováných národů s tímto nejmocnějším 
státem světa. Ale úvaha o tom vede k porovnání:americký Isolationismus - a 
tím nemyslím skupiny oficiálně označované za isolacionistidké,ale 
obecnou tendenci aneridkého lidu - ač vyrostl z jinýoh podninek a podnětů, 
měl mnoho společného s tím, oo bychom mohli nazvat isolation! anem naším» 
Nestarali jsme se dost o poměry ve 3Věte,protože jsme neměli příležitost 
a potřebu je poznat. Protože jsme nemohli získat zkušenosti v zmtandsfad 
mezinárodní politioe, bloudili jsme zde a neměli jsme potřebnýoh vědomostí» 
Američané,kteří se po desítiletí odříkali ostatního světa a snažili se
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uvarovat zatažení do zápletek Evropy, neměli také těohto zkušeností a 
po většině je dosud nemají. Rozdíl byl jen v tom,že my jsme svou nezku
šeností přispěli k vlastní katastrofě. Američané pak svou nezkušeností 
a nevědomostí přispěli k mnoha katastrofám nejen vlastním, ale i ostat- 
níoh.<y jsne pro svou malost, slabost a bezmoonost nemohli strhnout 
svět do katastrofy,Američané pro svou velikost, sílu a moc zatahují sxx 
Bhxáiáixx svět oo ohvíli do katastrofy, protože měli možnost vytvořit 
poměry, v niohž katastrofy, jedna po druhé, doléhají na lidstvo. Sluší 
jen doufat,že i Američané jednoho dne prohlédnou a pochopí,že líbivé 
teorie mohou být smrtelně nebezpečné a že pr měl pravdu Idtvínov,kčyž 
hlásal, že bezpečnost jo nedělitelná.Frázemi se svět nestane lepším.
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Počátky konfliktu mezi dr. Benešem a Stříbrným

Veliký politický konflkt,který skončil vypuzením Jiřího Stříbrného ze 
strany Česko.slovenský-oh socialistů, vypukl otevřeně až po volbáoh z r. 192fž 
Nioméně zárodky tohoto sporu,jehož nechutnost převyšovala zdaleka všeáhno 
oo se až dosud vyskytle v České politice, sluší hledat na samém počátku 
našeho republikánského života. Bozpor mezi Stříbrným a Benešem byl skoro 
tak starý» jako republika sama. A vedle konfliktu dr.Beneše a dr.Kramáře 
byl nejosudovějším ze všech politiokýoh a osobních sporů, zmítájících 
naším pniiiásíký životem.

Dr. Bdvard Beneš odešel do zahraničí jako člen dvou navzájem se potíra- 
jíaíah stran, totiž sociálně demokratické a realistické (Masarykovy strany 
pokrokové. ). Když se vrátil, realistiaká strana již neexistovala. Za 
války se sloučila a národní stranou svobodomyslnou, moravskou stranou 
lidovo pokrokovou, státoprávně pokrokovou a národní (sta roče/skou) ve stá
toprávní demokracii, přezvanou později na národní demokraoii. Sociální 
domokracie byla svýra netajeným rakušáotvím za války a později bolševisu- 
jícíml záchvaty tak kompromitována,že česká veřejnot, jež stejně nio ne
věděla o dvojitém élenství dr. Beneš«, byla docela ochotna ohápat,že se 
dr. Banes zakafcvü zapojil někde jinde. Do národní demokraoie dr. Beneš 
nechtěl.Nebyla toho příčina jen Masarykova nechut k této straně a zejmé— 
na k osobě jejího vůdce dr.Kramáře, jenž byl kdysi jeho druhem a jemuž 
za mnoho byl zavázán. Dr. Bekeš měl sám dr. Kramáře nerad a těžoe neslij eho 
tehdejší nezměrnou popularitu. Jako ministr zahraničí se dostával do 
vždy příkřejšího rozporu s předsedou vlády, jemuž byl služebně podřízen. 
Dr. Beneš byl ochoten být druhým vedle stárnoucího •‘ílsaryka,nebyl však 
ochoten týt na místě mnohem podružnějším,at již v poměru k presidentu 
republiky, nebo ve stranické hierarchii.Hledal proto zakotvení někde, 
kde mohl hrát nejpřednější roli.

První pokus byl učiněn u strany agrární. Ta to strana kvapně sílila, 
ale dosud působila dojmem spíše zájmové organisaoe zemědělského lidu, 
než celonárodní strany, jíž se stala za vedení Svehlova.Mohlo se proto 
zdát, že tato strana s nadšením příjme za vůdoe uraze,obestřeného glorio
lou., jíž jeho propagandistický aparát neskrblil,Ale vyjednávání se
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i&vehlou 3končilo nezdarem, zřejmě pro přehnané nároky Benešovy a stalp 
se tek počátkem jeho hluboké nevraživosti proti agrární straně. 5r. Beneš 
se tedy rozhodl pro stranu národních soaialistů.

0 vyjednáváni se švehlou nevěděla sice veřejnost,ale nemohlo být utaje
no před vůdčími činiteli strany národníoh sociálů,kteří se právě přejme
novali na československé socialisty. Stará garda ve straně se dívala pooho- 
pitelně hodně zdrželivě a také nepříznivě na toto kolísání mezi stranami, 
Z osobních i ze zásadních důvodů viděli dost neradí, muže,který neprošel 
normálním postupem stranické kariéry, ale -jak znčía tehdejší fráze - 
přihlásil se u předsedy a hned zaujal význačné místo ve vůdčí garnituře 
a u něhož předpokládali, že strana pro něho nio neznamená, že je mu jen 
prostředkem, jak upevnit vlastní postaveni. Chápali dobře výhodu toho,že 
ve straně je raí^staré zahraniční trojice, obestřený její gloriolou,ministr 
zahraničí, důvěrník a oblíbenec presidenta republiky, jehož popularita 
byla tehdy nezměrná. Dr.Beneš kromě ministerského úřadu, obrovských dispo- 
sičníoh fondů a jiných mocenských prostředků, ovládal jako pravá ruka 
presidenta Masaryka legionářské hnutí, jehož morální posioe činila je 
opravdu důležitou silou v národě. Za normálních okolností by so byla dala 
počáteční potíž snadno překonat. Dr.Beneš by byl se stranou strostl a vůdoi 
strany by si na něho zvykli.

Ale okolnosti tľ'byly normální s nebylo oni dobré vůle překonat počáteč
ní potíže. Strana, navyklá bouřliváctví, měla přes všechny své defekty 
zdravé demokratioké organisašní zásady a její členstvo bylo snad ze všech 
stran nejméně ochotnú přijímat! rozkazy shora.Národní socialisté nebyli 
dosud stranou, v níž neomylný vůdoe vynášel dofrmvticky svá rozhodnutí 
a členstvo je bez řečí a bez odmluvy přijímá.Funktionär! strany,od malýoh 
místních až k vlivným v ústředí, byli zvyklí debatovat a sami rozhodovat. 
Vůdčí činovníci,jako Stříbrný, Tučný a jiní,nebyli ochotni se slepě pod
řídit autoritě muže nevalných dosud politických zkušenost^a stát se jeho 
pobočníky,kčýž dosud sami rozhodovali, nebo alespoň spolurozhodovali. Koz- 
míšly byly vyvolány «wcfeSritářskými sklony nového přírůstku,kýeiý rychle 
začal kolem gebe seskupovat frakci, vykonávající všechny jeho příkazy. 
Byli to, kromě kariéristů,kteří se vyskytují v každé straně,ale ksteří
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jiohž se do strany československých socialistů nahrnulo mnohem víoe, než 
ji bylo zdrávo, také někdejší realisté,kteří buď nechtěli ze staré nevra“ 
živosti vstoupit do národní demokracie, nebo z ní brzy odešli,protože si 
nemohli zvyknout na nové prostředí. 3om patřila také značná skupina někdej
ších pracovníků moravské strany lidovo pokrokové, jež také brzy opustila 
národní demokracii, když ji dříve rozkládala zbytečnými spory. Strana česko
slovenských socialistů byla tehdy vůbco ve stavu velmi chaotickém,proto
že se do ní uchýlily trosky anarchistického hnutí, jimž byl nepřijatelný 
mnrxianMS sociální tis demokracie. íýto zbytečky anarohi atického hnutí, 
vedené inž. Bořkem a dr. Vrbenským sioe brzy odešly až se dostaly do komu
nisti oké strany, ale vnesly do strany přehnaný sociální radikalismus.

Konflikty nebyly ovšem jen o otázky osobní.Byly zde důležité rozpory 
zásadní. Národně sooiální strana byla vždy přísné protiklei'ikální,ba proti- 
katolická a válka tuto orientaci jen posílila.Na návrh poslankyně Fráni 
Zemínové přijala strana usnesení,že všichni poslanoi, senátoři i jiní hod
nostáři strany musí vystoupit z církve katolické. Stříbrný na příklad pře
stoupil do oírkve pravoslavné. Beneš však zůstal v katolioké oírkvi,ač 
již před válkou přeložil pro Volnou myšlenku Volneyovy Zříceniny, knihu ink 
dosud na katolickém indexu a po válce podporoval Volnou myšlenku ze stát
ních fondů, pokud ovšem byla ochotna podporovat slepě jeho politiku i 
tam, kde byla v rozporu s jejím programem 3 vůlí řadového Členstva. Benešo
vi strana dovolila, aby zůstal v církvi,protože je ministrem zahraničí.

Tou měrou, jxk jíž se starý nominální vůdoe strany Václav Jaroslav 
X&ofáč stahoval z politiky a dal se odsunouti do senátu,se objevovala vždy 
naléhavý! otázka,kdo se stane jeho nástupcem. Zde se srazili Stříbrný a 
Beneš,který nebyl ochoten si vysloužit své ostruhy a čekat,až přijde nebo 
nepřijdi' jeho oas. Stříbrný byl oblíben u sSanstoekřadového členstva i u vo
ličů, stála za ním pevně aikrattaí odborová ústředna ’československá obec 
dělnická* a obeoně byl považován za předurčeného nástupce Klofáčova. Bsorx 
Beneš měl naproti ternu skoro neomezené hmotné prostředky»možnost udělo
vat místa ve atátní zahraniční a tiskové službě a pomáhat lidem v rychlé 
kariéře, měl k disposici byrokratický aparát svého ministerstva a president- 
ské kanceláře a legionářskou organisaai, vedenou nominálně dr. Patejdlarn a 
faktioky Lvem Sychravou i
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Snory o politickou orientaci, jež větší či menší měrou procítají pra-* 

videlně ve všeoh netota|litních stranách, a jsou jen přirozeným člůeledkm 
hromadnos’i s ran, byly zřejmé každému pozorov?telí. Osobní spory zůstaly 
hodně dlouho pod povrchem. Pptmě je znali vyšší činovníci strany,ale 
veřejnost - a to i novinářská - o nich mnoho nevěděla, pokud o nidi vůbec 
něco věděla.

Pokud se mohu upamatovat, první náznak napětí mezi tím, čemu jsme říka
li *Braď*a starými národními socialisty ve velení strany pronikl do no^d.- 
nářskýoh kruhů,když se drú^Vila pověst,pozdě ji potvrzená, že Jiří Stříbrný 
censuroval Masarykovu knihu pamětí z války fGesta revoluce”. Masaryksvím 
zda dobrovolně či nedobrovolně, předložil rukopis svých paměti vůdčím 
politickým osobnostem, zastávajícím odpovědné funkce ve státu.Učinil 
tak spíše 3e zdvořilosti a aby dostál ústavním předpisům, než z úmyslu 
se podrobit nějek jejich kritice a byl velmi nemile dotčen, když Střbrný, 
jemuž se dostalo poduery některých jiných politických osobností, vymáhal 
a vymohl změnu některých pasáží, jednajících nevlídně o domácím odboji 
a o poměru akce zahraniční a domácí. Tento spor o význam obou složek 
národní osvobozovací akce otravoval ostatně zbytečn’ naše politické ovzduší 
po skoro celých dvacet let našeho republikánského života.Bagatelísování 
domácí okoe mělo zvýšit význam akce zahraníčdí a zejména ovšem árxftnodÉe 
dr. Sdvarda Beneše.Kolikráte jsme slyšeli opakování nerozumného výroku 
Masarykova, že *bez Beneše bychom republiku neměli”!

Ochlazeni vadlo k napětí a vyvrcholilo dočasně tím,že Stříbrný,jenž 
jako někteří jiní čeští a slovenští politikové dostal od Masaryka po 
jeho příjezdu z fondů zahraniční akce peněžní dar,jenž jim měl zajistit 
existenční nezávislost, Masarykovi vrátil darovaných nu 100. 000 Kč.

Někdy v tu dobu jsem se sblížil na letním bytě v Pyšelíoh s tajemní
kem československé obce dělnické čtšrbou a jeho rodinou. Jeho prostřed
nictvím jsem se seznámil s generálním tajemníkem této or<ranisaoe,posl3noem 
a opětovnými ministrem Aloisem Tučným. 0<? nich, hlavně ovšem od Čterby, 
ktepý si ve styku se mnou nekládížádnou reservu, jsem slýchal stesky, 
nasvědčující tomu,že vedení strany není Benešem tak nadšeno, jak 
oficiálně předstíralo. "Výtky byly rozmanité. Strana, oplývající vždy 
účinnými, i když ne vždy seriosními řečníky a agitátory,nesla nepříjemně,
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že ministr zahrad.čí,mí.sto aby byl atrakcí prvního řádu, nedovede na 
schůzíoh rozehřát voliče a svou nrazíncu upjatostí a těžkopádností ne
působil příznivě na členstvo. Jer,tě víoe vadilo,Že stranu nutil k postu- 
pu,kte: ý se příčil nejen jejímu temperamentu,ale 1 jejím nemnohým zásadám, 
nebo aby alespoň kryla politiku,kterou by byla velmi bojovně odsuzovala, 
kdyby ji pěstoval člen některé jiné strany a kterou by ostatně sama 
žádnému ze svých členu netrpěla. A byly stížnosti,že pro Beneše výkonný 
výbor strany není autoritou,že nedbá jeho usnesení,ala očekává,že vedení 
strany bzude přijímat pokyny od něho a ne on od tohoto vedení.

Velmi pohoršovalo,Že se vytváří Benošova frakce,strana ve straně,jež 
tvoří do sebe uzavřenou sektu, zmocňuje oe všech mocenských posio ve 
vedení strany, sekretariátu a tisku strany a Že vytlačuje staré,za slou
žilo pracovníky strany a nahražtfje je novými členy strany. Bylo zřejmé,že 
osobní konflikt musí vybuchnout značnou silou. Od té ohvíle,k^y proskočily 
první zprávy o poradách v Topolčiankáoh a o přímém konfliktu mezi Sansarm 
k.<- Stříbrným a Benešem i M^sa-rýhem, bylo patrné, že chvíle výbuchu není 
již daleko. Stříbrný se svou skupinou posilovali své posice mezi řadovým 
členstvem, protože doufali vybojovat západ na sjezdu a na konferenoíoh 
strany. Benešova skupina konala opatrné přípravy k boji prostředky poněkud 
méně obvyklými a rozhodně hodně povážlivějšími. A udeřila ve chvíli,kdy 
se toho Stříbrný nejméně nadál s učinila tak způsob en^ctsrý ohromil přísluš

níky strany i oelcn veřejnost.
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Marně vzpomínám,,kdy se přesně konaly porady v Topolčiankách,jež měly 
tak osudový vliv na další vývoj vnitrqpolltiokýoh poměrů v Seskoslovenrioá 
republice a vedly k odstranění Jiřího Stříbrného ze strany československých 
socialistů a k všemu, co potom následovalo. Dobu mohu určit jen eliminací. 
Jiří Stříbrný byl vyloučen ze strany 1926. 0 volbách z r. 1925 byl dosud 
ministrem, politiokým zástupcem strany a mužem, jenž se-k vlastní pozděj
ší škodě- nejvíce zasloužil o rozdělení pražského volebního kraje na dva, 
čímž způsobil,že národní strana práoe na svých 98.000 hlasů nedostala žád
ný mandát,ač podle starého rozdělení by byla získala ve volební® kraji 
předepsané volební číslo a tím dva nebo tři, snad i dokonce čtyři maddáty. 
Protože poradám byl pňfchomnx přítomen i J. fLMaohar, dosud generální inspekt 
tor čs. branné moci, musely se konat před jeho odstoupením. Kdy k tomu adxkapr 
odstoupení došlo si nepamatuji, ale o volbách 1925 byl již v nedobrém 
poměru se svým stalým přítelem Masarykem a v "Národní práoi",orgánu ná
rodní strany práce,otiskoval na pokračování svou knihu "Pět roků v kasár- 
náoh*. Je proto velmi pravděpodobné,že ona osudové schůzka byla někdy 
1923-24.

Porady samy ovšem v době, kdy se konaly, nevzbudily dooela žádnou po
zornost ve veřejnosti. Nikdo neviděl nic zvláštního,Že si president repub
liky dopřává odpočinku a že místo do Lán si zajel .jednou do svého sídla 
na Slovensku. A nepřekvapilo ani, že si pozval různé významné politické 
osobnosti, stejně jako významné osobnosti státního aparátu a některé ze 
svýah přátel. 0 pobytu v Topolčiankách a o tom,Že se tam konaly nějaké 
politioké porady nebyla vydána žádná zpráva pro tisk. Pan president jel 
na prázniny a měl při tom společnost lidí,s nimiž měl nejvíce 00 činit 
a kteří mu byli nejbližší.

Pomalu však začaly proskakovat podivné zprávy,jež byly hodně dlouho 
přijímány s krajní nedůvěrou.Masarykovo postavení v národě bylo dosud 
příliš pevné,aby ikdá byli lidé,třeba i jeho vlažní stoupenoi,nebo do
konce «rip&aax i odpůrci ochotni věřit snadno pověstem těžko uvěřitelným. 
Prv/níoh několik let po skončení války tyla i každá kritika T. €. Masaryka 
opatrná a zdrželivá. Nebyl to strach z censury, nebo politického útisku, 

Porady v Topolčiankách
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ale úcta k hlavě státu a k mži, jenž vedl zahraniční akoi a který byl 
ústavou postaven nad denní spory a denní polemiky.Bylo možné s ním nesou
hlasit,ale dosud nebylo nikde oohoty podkládat mu úmysly, jež by byly v 
naprostém rozporu nejen s jeho veřejnými projevy,ale i s jeho presidentskou 
pří sahou.

Slyšel jsem v kavárnách, navštěvovaných novináři, různé náznaky a po
někud víoe mi říkali přátelé z československé oboe dělnické, s nimiž jsem 
se náhodně seznámil na letním pobytu v Pyšelích. Pověsti tvrdily, vždy 
určitěji a určitěji, že v Topolčiankáoh byl v důvěmýoh poradáoh přednesen 
názor- podle jedněch Benešem,podle druhých dokonoe Masarykem - že politic
ká soustava republiky naprosto nevyhovuje a musí být změněna. Parlamentaris
mus se u nás prý neosvědčil. Politloké strany se mezi sebou hašteří a 
uvnitř stran jsou spory, jež vedou k jejich stěžení a vznikáni stran no
vých. Jsou zde potíže se Slováky -tehdy ovšem ještě nepatrné proti tanu, 
co přišlo později - a nezbývá tudíž nio jiného,, než provést! generální 
sněnu celé politické soustavy vmdbüky republiky. To znamená« odstranit 
vlády politických stran a parlamentu a místo toho nastolit silný a plnou 
mocí nadaný pres/identský systém. A protože se nedá očekávat,Že by Národní 
shromáždění samo podepsalo nad sebou rozsudek smrti a že by p o li ti. ok é 
strany samy vyhlásily svůj zánik, nezbývá než změnit ústavu diktátem. A 
protože bude potřebí času,aby se nový režim vžil, bude potřebí pokračo
vat v jakési humánní d ktatuře ještě po nějaký čas. Změnu měla provést! 
armáda a legionáři pod rozkazy presidentovými.

V novinářských kruzích byly tyto zprávy přijímány zprvu se značnou re
servou jako fantasie, šířené bůhví kým za neznámým účelem. Ale postupně 
začínaly vyrůstat jakési poohýbnosti. Každý věděl,že ústava z r. 1920 
nebyla tím, co ohtěl TLG. Masaryk a jeho najbližší okolí.Bylo známo,že 
byla přijata proti Masarykově odporu,jejž bylo hodně nesnadno překonat. 
Masaryk se nikdy netajil tím, že přeje americkému pres!dentskému systé
mu, v němž vládne president, jenž je svým vlastním šéfem vlády a ne hla
vou státu se značně omezenými pravomocemi. V tomto systému je vláda jen 
sborem úředních pomocníků presidenta a ne sborem, raa^óím vlastně v rukou 
všechnu vládní moc. I parlament má sioe právo kontroly,ale má značně 
omezené oprávnění. Tato koneepoe neprošla. Postavily se proti ní všeohny
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politioké strany a tím i Národní shromáždění, všechen tiskla lze říci i 
oelý národ. Mýohovánl re francouzské politioké ideologii, uzpůsobené pome
lu d tradicemi a zkušenostmi z Rakouska a vlastními speoifLokými potřebami, 
rozhodli isme se pro systém, blížící ss francouzskému to jest pro presi
denta vybaveného jen nepatrnou pravomocí a pro systém vláčky, odpovědné 
parlamentu a vedené ministerským předsedou, jehož moc by značně přesahovala 
moc presidentovu.Nebylo to namířeno proti Masarykovi,ale každý věděl, 
že nebude věčně živ a nikdo nebyl ochoten jeho nástupce,al by jím byl kdo
koliv, vybavit většími právy, než bylo nutné.Nezměrné xntmzálondbismjdBSVa 
osobní autorita Masarykova ovšem zastírala, jak malá byla jeho oficiálně 
mu udělená kompetence.

Jen lidé,kte”l žili v nejtrližším ckolí Masarykově a těšili se jeho 
plné důvěře, by mohli říoi, do jaké míry se smířil či nesmířil s tímto 
odmítnutím své politioké koncepce. Masa týk si jistě sám nemohl nijak 
stěžovat na parlament a na politické strany, dominující Národní shromáž
dění. Parlament ustupoval jeho vůli i v takových maličkostech,jako byl 
zákaz prodeje alkoholických nápojů ■♦'den voleb, 1 když většina parlamentu 
dala jasně na jevo, že zákaz ten považuje za zbytečný. Zřejmě proti tomu 
byla většina voličů. Ale pro dobrouTŮli s presidentem se parlament podří
dil vrtochu přísného abstinenta.

Lohern větší neohni k danému stavu měl ovšem dr. Edvard Beneš, jehož 
počáteční popularita začala hodně rychle mizet a jenž věděl,že ani jeho 
strana československých socialistů nebyla oohotna ho podporovat za vseoh 
okolností a do všech důslodků.Benešova politika - na rozdíl od Masary
kovy- byla podrob/iována kritice pomalu již od prvníoh dnů republiky. 
Spory mezi Benešem a Kramářem, k nimž se brzy připojily Benešovy spory s 
mnoha jinými politiky, vytvářely proti němu náladu tak silnou,že jen 
Masarykova autorita mohla podepřít jeho postavení, často opravdu vážně 
ohrožené. K Benešovi začínal míti chladné stanovisko i Antonín Švehla, 
vůdce najmocnejší strany republikánské, stejně jako vůdce slovenských 
agrárníků Milan Hodža. Sociální demokraté se proti Benešovi nikdy přímo 
a veřejně nepostavili,ale mezi mnohými vlitoými činiteli panovala značná 
zdrželivost k němu.Mýplývala hlavně z toho,že Bones stranu bez vysvětle
ní opustil.Bez Masarykovy podpory by se Beneš nebyl udržel trvale na 
minj starském místě a jeho tužba stát se Masarykovým nástupcem, by se 
rozhodně nesplnila. Republika měla politioké vůdoe mnohem populárnější.
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Nebyly "to jen rozpory Siate politické, jež otřásaly Benešovu posici. 

Hied na počátku našeho obnoveného státního života se projevily některé 
jeho vlastnosti, jež proti němu popuzovaly.Byla tu jeho nezměrná ctižádost 
a samolibost,jeho sklon k autoritářství, intrikánství i jeho snaha vy
tvořit ve všeoh xktvpimás politiokých stranách - a to i odpůrcích- frakci 
mu oddanou, jeho používání státních fondů k podroře podivnýoh podvrat
ných akcí ve stranách a k ostouzení politiků,kteří 3e proti němu v něčem 
postavili. To všechno vyvolávalo značnou nedůvěru a někdy i nechvi ba ne
přátelství k němu. Beneš také nebyl v parlamentě doma, nebyl ochoten k 
ústupkům a k dohodě, k respektování cizích názorů. Proti kolegům ve vládě 
se vždy utíkal k podpoře a ochraně presidenta. Proto byl pro něho president- 
ský systém jedinou možnou sonstavou, v níž se mohl uplatnit a svou posi
ci udržet ba upevnit. Není náhodou,že jakmile se mu za druhé světové války 
naskytla k tomu příležitost, začal v Londýně připravovat a provádět změnu, 
o níž se podle pověstí mluvilo v Topolčiankách.

Pověsti houstly a začaly býtl doplňovány podrobnostmi, jež původní 
neuvěřitelné zprávy činily poněkud věrohodnějšími. Podle informací,jež 
proskakovaly po novinářských kavárnách, byly návrhy na změny odmítnuty- 
s výjimkou snad osobních přátel Masaryka a Beneše - všemi přítomnými zá
stupci politických stran a nejdůrazněji a nejpříkřeji Jiřím Stříbrným.Po
měr mezi Benešem a Stříbrným byl již hodně dlouho před tím nevalný a 
také u Ifesaryka nebyl Stříbrný dobře zapsán. Mocenské postavení Stříbrné
ho ve straně československých sooialístů bylo však dosud tak pevné,že se 
proti němu nedalo otevřeně nic podniknout.

Plán padl a zůstala z něho jen nevraživost proti odpůroům na straně 
jedné a nedůvěra k Benešovi u ostatních účastníků porad. 0 tom,jaké bylo 
stanovisko Masarykovo se nedalo nio zjistit, ale všechny správy,jež kolo
valy v novinářském světě, mluvily o Benešovi,který podle těchto pověstí 
byl ochoten vsadit všechno na podporu armády a legionářských organisaoí.

Zprávy byly divoké a znepokojivé, ale nedalo se zjistit, kolik je na 
nich pravdy a odkud vyoházejí, jaký ja ánimak jejich účel.Většina infor- 
maoí, jež jsem získal kromě toho, co jsem zaslechl po kavárnách,podházely 
od mýeh přátel z československé obce dělnické,kteří stáhli proti Benešovi 
mnohem příkřeji, než mnozí jeho zjevní nepřátelé z jiných stran.
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Pokusil jsem se zjistit oo je na věoi pravda a obrátil js^a se při 

jedné ze svých pravidelnýoh návštěv u Machara na tohoto účastníka Topol- 
oianskýoh prázdnin. Ptal jsem se ho přímo, kolik pravdy je na těohto po- 
věeteoh a pověděl mu, co se kde povídá.Machar,ač jinak se mnou mluvíval 
hodné otevřeně, nabyl ochoten vypovídat.Sekl mi jasne,že se nesluší pro
zrazovat, co bylo člověku důvěrně řečeno a že se ani nesluší opakovat 
soukromé rozhovory. Sekl jsem iau, že má sioe plnou pravdu,ale není poru
šením důvěrnosti popřít, že se někdo dopustil něčeho z čaho je viněn, 
ale naopak, že odepření dovědčit někomu nevinu podporuje jen přesvědčení, 
že se obviněný skutečně dopustil txóho, z čeho je viněn.Maohar trval 
na svém: hovory byly důvěrné a on nic neřekne. Opakoval jsem,že svým 
odpíráním toliko potvrzuje, že se v Topolčiankách o nastolení diktatury 
nebo alespoň o násilné změně ústavy mluvilo a žo pověsti, kolujíoí po 
Praze jsou správné a pravdivé. Machar na to odpověděl,že jsem dost starý, 
abych věděl co mám a co nemám věřit. Tím náš hovor o věoi skončily

Znal jsem Machara dost dobře, abych vědřl, žo kdyby byl přesvědčen, 
že pověsti křivdí někomu, jist? by se nerozpakoval vystoupit na jeho 
obranu.Věděl jsem také,že nebyl schopen lži a že není oahoten zapírat 
ně?.o,xH,jíx oo sám považoval za nesprávné, nebo tvrdit něco, oo by překru
covalo pravdu.Jeho mlčení bylo výmluvné. Potvrdilo mi,že pověsti jsou 
ve své podstatě pravdivé. Násiedujíoí pak aféra Stříbrného, jejž jsem 
nikdy nepovažoval za sVého přítele a velmi často za nepřítele, mi dokázala, 
že v topolčianskýoh poradách sluší hledat klíč k této neblahé a ostudné 
aféře.
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Spor o fondy zahraniční akce

Jednou z velmi trapných záležitostí prvních let republiky, jež se táhla 
člo let mnohem pozdějších, byl spor o vyúčtování prfcgtředků zahraniční 
akce. Byl to spor zaviněný tím, čemu se říkalo ’’Hrad* a byl to spor dooela 
zhyAsmný zbytečně nechutný, protože všechno mohlo být vyřízeno hladce a s 
obecným souhlasem.

V prvních dobách republiky byla oelá. naše zahraniční akce,aí povahy 
politické, diplomatioké či vojenské, obestřena mnoha legendami a opatřena 
přímo svatozáří.Obdiv, sice zasloužený, ale docela nekritický a nekefcr 
až dětinský, byl vážnou překážkou správnému hodnocení všecho, Eg co před
cházelo našemu vítězství, stejně jako odstranění různýah nedopatření a 
křivd, k niraž došlo za nezbytných sporů v cizím prostředí. To, společně s 
důsledně vyvinovaným úsilím některých činitelů zatlačit do pozadí oběti a 
úspěchy domácího odboje, vytvořilo živnou půdu pre mnoho pozdčjšíoh sporů 
a třenic, be2 nichž byohom se byli doaela dobře obešli. Ale příliš mnoho 
lidí z okolí Masarykova, kteří tam neměli co péhledévat, se ukrývalo za 
Masarykovou slávou a jfod touto ochranou se pričiňovali o rozdmychání 
sporů docela zbytečn ých.

Masarykova autorita byla zprvu tak aiačná,že odváděla každého od kritic
kého hodnocení nejen jeho činů, jež byly občas ve značném roz
poru s nazíráním značné čésti národa, ale také i jeho literárního,vědec
kého a politického díla v době předválečné. (Ukázkou toho byla štvanice, 
organisovaná proti profesoru bratislavské university dr.Královi,za jeho 
knížečku ”Ha okraj Masarykovy * Sebevraždy*”, v níž se odvážil zdvořile 
upozornit na některé nesprávnosti, obsažené v Masarykově předválečné 
knize o sebevraždě*) Bylo to opravdu teprve přehnané byzantinství Masary
kova a Benešova okolí, stejně jako oohota této skupiny stigmatisovat 
každého, kdo nepřijímal každé slovo Masarykovo a Benešovo za neomylné 
dogma, že se začaly vždy častěji ozývat hlasy,zprvu zdrželivé a zdvořilé 
a později i hodně nevlídné. Hlavni zásluha na přiostření kritičnosti při
padala ministerstvu zahraničí, jež zasahovalo nepřípustným způsobem do 
vnitřní politiky a používalo k tomutu účelu prostředky disposičních fondů. 
Bylo to právě toto používání záhadných peněz, co vedlo k nepříjemným 
otázkám, týkajíoím se i presidenta republiky.
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Obecně bylo známo,že za války sebrali naši zahraniční a zejnéna američ

tí krajani značné Částky peněz na podporu naší zahraniční akoe. Tyto peníze 
měly být samozřejmě po skončení války veřejně vyúčtovány -alespoň v hlav
ních rysech -protože to byl dak národu a ne jednotlivom. Činitelé Národní 
rady v Paříží a pozdější prozatímní vlády byli w<8 jen sorávoi a ne ma
jiteli tohoto fondu. Důvěřivost veřejnosti byla zprvu taková,že nikdo nepo- 
dezříval naše zahraniční činitele ze spronevěry. či mamotra-tnosti a nikdo 
také nechtěl, aby vyúčtování bylo provedeno do najmenších podrobností. Po- 
řádek však vyžadoval vyúčtování a naléhání se stupňovalo,když bylo odpí
ráno a když samo požadování této samozřejmosti bylo označováno za nepřá- 
talství k presidentovi a ostouzení jeho osoby.Avšak právě toto odmítání 
způsobilo, že vzniklo nepřátelství a došlo k ostouzení. Dotazv byly zprvu 
šetrné a opatrné,protože nikdo se neohtěl dotknout hlavy státu a muže 
obecně uctívaného.Arogantní postoj jeho okolí způsobil, že se hlasy začaly 
ožívat důrazněji, neodbytněji a nevlídněji.Důsledné odmítání vedlo k pode
zírání.

0 tom,že zbyly B&ajakáxpKBÍiza z akoe nějaké peníze zvěděla veřejnost v 
republice až když proskočily zprávy,že president republiky po svém návratu 
do vlasti obdaroval některé vůdčí činitele politioké značnými peněžitými 
částkami,"aby si mohli uohovat politickou nezávislost". Veřejnost to 
zprvu nezajímalo, ale jakousi aférou se to stalo,když Jiří Stříbrný vrátil 
presidentovi dar,který od něho dostal. Tvrdilo se,že to bylo 100,000 Kč. 
V národe, který měl vždy smysl pro šetrnost a v němž se hospodaření s ve
řejnými prostředky považovalo za něco, oo vyžaduje najvyšší obezřetelnost/ 
a šetrnost, to budilo údiv. Stalo se zřejmým, že president republiky považo
val zbytky zahraničních fondů za soukromý majetek, nebo alespoň za dispo- 
siční fond, jejž mohl použít podle vlastní vůle a k účelům, do nichž náro
du nic není.

Naléhání, aby prostředky zahraniční akoe byly vyúčtovány se stupňovaly, 
když takovéto volání přišlo z Ameriky od dárců a organisaoí, jež tyto 
dary sbíraly.Jistě bylo projevem nestatečnosti -ač to bylo v psychose 
vděčnosti prvníoh let republiky dooela pochopitelné- Že Národní shromáž
dění neuplatnilo v tomto aaěru svou autoritu a neuložilo vládě,aby účty 
přezkoumala a předložila parlamentu vyúčtování,přehlédnuté Nejvyššlm 
účetním dvorem. Všechno zůstalo na tisku, jehož část byla nakonec dooela
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neodbytná. Národu sice nebyla nikdy sdělena konečná. Síslioe ameriokýoh i 
jiných sbírek a výdajů zahraniční akoe, ale přeoe jen bylo publikováno 
sdělení,že president republiky vydal z těchto fondů r. 1919, tedy již v 
republice, dva a půl bilionu Kč, r. 1920 osm a půl milionu a r. 1921 čtyři 
miliony Kč. Nikdy však nabylo národu sděleno komu, zač a proč,ač jinak 
byl každý haléř státních výdajů vyúčtován.

Není divu, že se počaly šířit podivné zprávy o použití těohto fondů. 
Tvrdilo se, že r. 192? dal president asi dvanáct milionů Kč své rodině a dr. 
Benešovi. Zdá se,že tsto číslice není docela přehnaná,eČ se za její přes
nost nikdo nemůže zaručit,protože je zjištěný« faktem, že dr. Alice Masa
ryková dostala r. 192.5 něco víoe než dva miliony konin. Balady o tom byly 
naias nalezeny v archivech presidentski kanceláře.

Nutno říci,Že nechat presidentova okolí vyúčtovat fondy byla nejen 
škodlivá pro presidenta a jeho prestýž,ale i dooela zbytečná.Není najmen
ší pochyby o tom, že kdyby byijpresident Nasar k předložil r. 1918 vyúčto

vání výdajů za války,jež nikdo nebyl ochoten zkoumat do posledních podrob
ností a kdyby byl sdělil kolik z toho zbylo, byl© by mu Revoluční národní 
shromáždění odhlasovalo bez řečí každou částku,kterou by byl požadoval 
pro smsnsmadinx seba a svou rodinu. Snad by bylo trochu šetrnější tam,kde 
by bylo šlo o dr. Beneše, ale ani to není tac jisté. Snad by ani nebylo po
třebí vyčíslit přesně davy, jež měl president na mysli.Kdyby při projed
návání vyúčtování navrhl některý z Na aa lýkových důvěrníků - a těch bylo 
v Národním shromáždění víc než dost - aby presidentovi byl poneohán zby
tek těchto prostředků jako národní dar, nebyl by narazil na nejmenší 
potíž. Stejně k Masarykově osmdesátou mu Národní shromáždění odhlasovalo 
obrovský peněžitý dar.

Každý v“děl,že Uasartk nemá smyslu pro peníze a že na nioh osobně 
nelpí.Nikdo by mu nebyl zazlíval jeho raxiks snahu zajistit budouonost 
jeho dětí, o nichž také bylo známo,že pro šetrnost smyslu nemájí. Ovšem, 
patrn? by zde byly již jakési rozpaky a jakási neochota povolit mu znač
ný disposiční fond,vedle toho, jejž již má z rozpočtových izsomr prostředků 
na dobročinnost a represented. Veřejnost docela dobře chápala, že minister
stvo zahraničí musí mít důvěrný dísposiční fond na nižná opatření v
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zahraničí. Nebyla však ochotna poohopit a uznat potřebu a účelnost takové
ho fondu pro vnitřní život republiky.Všeohno bylo přece obsaženo ve 
státním rozpočtu a dispoziční fond mohl tedy sloužit jen podplácení, 
"kupování duší", politickým zásahům do vnitřního života politických stran 
a vyvolávání rozporvl v nich, čím více se množily zprávy,že ministerstvo 
zahraničí používá peněz,nevolených mu na zahraniční činnost k akoím vnitro
politickým, tím větší byla nechuť ku všem disnosičním fodnůtn,aí je spravo
val kdokoliv. A nikdo nepochyboval o tom,že fondy, jimiž vládl president, 
byly spravovány podle rad ministra zahraničí, jen’ se stal presidentovy» 
hlavním důvěrníkem a poradcem. Dr. Beneš použil všech prostředků k svému 
zápasu o moc v republice. Neohni k němu, jež se v národě probudila poměr
ně velmi brzy, přošla pak i v značné pochybnosti veliké části národa o 
Masarykově trž® nestrannosti. Spor o fondy zahraniční akoe přispěl k otře
sení jeho původní téměř neomezené autority mnohem více, než bylo zdrávo 
jeho pověsti i zájmům republiky.

***
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Novinářské organisace a jejich duch I.

Hned po přijetí do redakce "Tribuny" jsem se přihlásil do Syndikátu 
deskoslovenských novinářů a byl přijat na šest měsíců na zkoušku,jak to 
nakazovaly tehdejší předpisy. Novinářské organisace naše se tehdy nepovažo
valy za odborové, ale za stavovské a nepožadovaly, aby každý novinář byl 
jejich členem. Nevedly také mezi sebou vyhlazovací zápas, jako je tomu v 
mnoha zemích.Žádná si nečinila nárok na totalitu. Ačkoliv drtivá většina 
novinářů byla členy Syndikátu, organisaoe to najsilnejší a nejmocnější, 
stali se členy ze záQmu a ne z donucení. A kdo chtěl,mohl být členem orga
nisace jiné, nebo dokonce několika,protože členství v jedné nevyluxovalo 
členství v druhé.

Svndikát československých novinářů nebyl ovšem ani zdaleka nejstarší 
z novinářských organi sací. Seniorita příslušela Spolku českých žurnalistů, 
ař je docela možné,že se mýlím a že Jednota československých novinářů 
byla založena dříve Hež Spolek. Ale Spolek českýoh žurnalistů,jenž ani 
za republiky nezměnil své jméno, zaujímal v novinářském životě zvláštní 
postavení proto,že mnohem více než Jednota pěstoval sociální činnost,je
jíž nezměrná důležitost se zmenšila teprve,když pro novináře bylo zavedeno 
zvláštní starobní pojištění. Spolek zaručoval svým členům a vdovám a 
sirotkům po nioh pozůstalým důstojné pense. Iinotné prostředky k tonu získá
val dary a odkazy, hlavně ovšem každoročním plesem, jenž patřil k nej
elitnějším a to jak za Rakouska, tak i za republiky.Vstupné sice nebylo 
pro novináře a jejich kapsy,ale vždy bylo dost lidí,kteří toužili po tom, 
aby se je tam vidělo a byl také slušný počet magnátů,kteří své jméno 
zMxJkži zvěčnili na zvláštní subskripční listině. Zástupci Spolku navštívili 
před plesem vždy nejdříve někdejšího novináře a pak generálního ředitele 
Živnostenské banky dr. Jaroslava Preise, aby se podepssl na první řádce a 
dal tak velikostí svého příspěvku náležitý příklad t<-m, jejichž podpisy 
se objeví pod podpisem jeho.

Na plesích, jichž se účastnila všechna pražská i venkovská honoraoe 
jsem nikdy nebyl, ač dvakráte plesové noviny, jež vycházely o půlnoci, 
mi věnovaly laskavou zmínku. Jednou byla básnička Voldánova o tom, oo by 
dali napsat různí vedoucí redaktoři,kdyby se stalo na Král. Vinohradeoh 
nějaké neštěstí. 0 mně tam napsali, že bych to ignoroval,protože tam ne-
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mám zpravodaje. A po druhé fotograf "českého slova" vyrobil fotomontáž 
dvou fooťbalovvoh mužstev a použil při tom hlaviček různýoh novinářů. V 
tomto utkání "pravice proti levioi" jsem nalezl svou podobu mezi útočníky 
"pravice*.

Spolek si potrpěl na výlučnost. Dostat se do něho nebylo snadné. Uchazeč 
musel být doporučen několika členy a být nejméně pět let členem redakoe 
některého denního listu.Nevím opravdu,proč jsem do Spol^ku nestoupil,ač 
mne k tomu někteří jeho členové vybízeli, často jsem tohoto opomenutí 
litoval,ale jak se vyvinuly naše osudy,stejně byoh z té pense nic neměl. 
I tu Boskali zabrali.

Jednota českých a později československých novinářů, jejímž předsedou 
byl Adolf K^nta, soustřeďovala ve svých řadách většinou redaktory týde
níků a měsíčníků a jediná novinářská organisaoe při jímá18 i takové
redaktory,kteří byli současně majiteli svých listů. Také ona měla svůj 
podpůrný fond,ale její činnost v tomto směru byla mnohem menší než Spolku. 
Zřejmě neměla prostředky tak značné. Jinak o ní nemohu nio říci. S jejími 
představiteli jsem se občas setkal při společných akcíoh Syndikátu,když 
jsem byl členem jeho výboru s zasedal v některýoh jeho komisích,ale jinak 
byla mimo můj zájem. Ač jsem od svého vstupu do novin byl zatažen do nej
různějších spolků a zavalen funkcemi, o něž jsem ani trochu nestál,nebyl 
jsem nikdy spolkařem.Obyčejně jsem takovémuto nátlaku vyhovíjen abych 

se zbavil neodbytných jinak nadšenců. Činnosti jsem se pak vždy dokázal 
uhnout poukasem na práci v novinách a nepravidelnost novinářského života.

Delší docela malou a celkem málo významnou novinářskou organisací,je
jíž členstvo se skládalo skoro výhradně z členů radakce "Národní politiky", 
k nimž se přidružilo několik kolegů z "Národních listů", byl "Kruh 
československých novinářů". Na naléhání některých kolegů jsem jednou pode- 
psal - to už jako politický redaktor "Národa"- členskou přihlášku do této 
organisaoe, ale nepamatuji se,že byoh byl někdy platil nějaký příspěvek, 
nebo navštívil nějakou schůzi. Zřejmě se tato organisaoe spokojila tím, 
že měla několik novinářů v seznamu svých členů. 0 nějaké její činnosti 
nemohu nic říoi,protože patrně nebyla žmůnám docela žádné.

Všechny tyto organisaoe, stejně jako Syndikát os.novinářů, jemuž pro 
jeho zvláštní důležitost věnuji vzpomínku zvláštní, byly uznány za celo
národní organisaoe novinářské a jako takové měly právo vydávat potvrzení
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a ověření velmi důležitá pro novináře. Především byly oprávněny vydávat 
členské legitimace, jež potvrzeny úřady ( v Praze to bylo policejní ředi
telství) bylfcf<důležitým průkazem totožnosti.V Praze -jistě také jinde- ta
kovýto průkaz umožnil projit na příklad policejním kordonem a byl policií 
ras ektován stejně jako poslanecká nebo senátorská legitimace.

Na potvrzení kterékoliv z těchto organisaoí mohli si novináři koupit 
celoroční jízdenku na všechny trati železnic v republice za velmi nískou 
cenu. Každý si mohl vybrat, koupí-li si jízdenku první, druhé, nebo třetí 
třídy. Lístek první třídy jsme dostali laciněji než poslanci nebo senátoři, 
kteří se také těšili dooela mimořádným výhodám.V Praze pak dostal novinář 
ještě za pakatel legitimaci k jízdě po pouličních eletriokýoh drahách.

Ze všech výhod nejdůležitější bylo ovšem později poskytnuté právo 
potvrzovat a ověřovat žádosti novinářů za přxrtKVK převedení do sociálního 
pojištění novinářského. 0 tomto pojištění, stejně jako o jedinečném a dosud 
nikde na světě nedostiženém zákonu o služební-u postavení redaktorů se ro
zepíši na jiném místě. Zatím stačí uvésti,že novinářská pense byla opravdo
vým zajištěním stáří novinářů i jejich rodin a že úřady svěřily novinář
ským organi sacím oprávnění prozkoumat žádosti o přijetí do tohoto pojiště
ní, dotovaného částkou 20 milionů Kč,jakožto příspěvku státu k zakoupení 
let pro novináře,kteří byli již v novinách před zavedením tohoto pojištění. 
A snad sluší uvésti jako ukázku novinářské kolegiality, snášelivosti a 
slušnosti,že když se jednalo o uzákonění tohoto pojištění a o tom, kdo má 
mít právo vydávat ověření, tu Syndikát,kterv sdružoval drtivou uětšinu 
novinářů,kteří přicházeli v úvahu a ač to byli právě jeho zástupci,kte
ří se měrou pronikavou zúčastnili jednání jak o tomto pojišt ní, tak i 
o novinářském zákonu (byli to hlavně kolegové Kverka a Hr&bánek) nejen že 
si nečinil nárok na výlučnost, ale přímo doporučoval, aby těmto organisa- 
círa bylo také toto právo poskytnuto. Ovšem,protože Syndikát byl jedinou 
organisací dost velkou,aby měla vlastní sekretariát s placeným personálem, 
všechna potvrzovací akoe se automatioky tam soustředila. Ale kdo chtěl, 
mohl se obrátit jinam.

Delší důležitou organisaoí novinářů, jež se však omezils výlučně na 
vlastní obor působnosti, bylo Sdružení pprlamention zpravodajů, jehož 
legitimace, opatřená fotografií, oprávnila majitele k svobodnému pohybu 
v budováoh obou sněmoven Národního shromáždění a k použití různých služeb,
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jež tam "byly organisovány pro členy parlamentu a parlamentní zpravod&je. 
Byl Jsem členem této organisace a mezi svými památkami mám dosud tuto 
krásně vázanou legitima ai. Kdykoliv ji vezmu do ruky,rozteskní mne stejně 
vzpomínka na shy ony blažené doby, stejně jako pohled na mou podobenku 
z doby, kdy Jsem byl ještě mlád a pln nadějí.

Národohospodářští redaktoři byli sdruženi v "Klubu národohospodář
ských4*’ redaktorů*. Nebyl jsem jeho členem a jediný styk s ním jsem měl, 
když se rozšířily jrexšxtdqpžn pověsti o to ,že někteří jeho Členové přija
li úplatky a byl jsem společně s kolegy dr. Formánkem z olomouckého 
"Našince* a dr. Jiří Benešem z "Českého slova* pověřen věo vyšetřit. Proto
že nebylo důkazů, nedalo se nic dokázat,ač nesporně někteří páni úplatky 
brali.

Vojenští spolupracovníci měli "Klůb vojenských zpravodajů^, Si tak 
nějak se ta organiseee jmenovala. Protože vojenští spolupracovníci listů 
byli většinou externisty a ne novináři z povolání, nepatřil by tento 
klub do této vzpomínky. Ale několik let před Mnichovem přišlo ministerstvo 
národní arJax obrany na to,že bv každá redakce měla vyslat do klubu ještě 
jednoho ze svých politických redaktorů jako spojku mezi ministerstvem a 
redakcí.Jako lákadlo se uvádělo,že v případě mobilisace bude onen muž 
nakomandován k službě ve svém li stě. ( Ovšem, i už za ifobilisaoe proti Ma
ďarsku, když se stal pokus o restauraci Habsburků v oné zemi, oznámil 
min. Udržel na schůzi zástupců tisku a ministerstva národní obrany,že 
v žádné mobili seci nemá žádný novinář rukcvat,aí má služební určení ja
kékoliv a má zůstat sedět v redakci.)Toto "lákadlo* nebilo právě svůdné, 
ale v "Národních listech* si nějak osvojili zvyk,který panoval v "Tribuně* 
a vymetli mnou také každou činnost, jež člověku zabírala čas. Tak jsem 
tam byl delegován a také proto uvádím tento klub,protože se v něm obje
vilo na čas nřkolk novinářů z profese.

Další novinářskou organisaoí, o níž ku své hanbě mnoho nevin,byl 
Klub (nebo svaz?) zahraničního tisku,jenž měl místnosti někde na Václav
ském náměstí a měl býtl jakýmsi střediskem, kde by se čeští novináři 
sešli s dopisovateli zahraničníoh novin. Nemýlím-li se, byl založen až 
když jsem opustil zahraniční rubriku, abych se věnoval vnitřní politioe 
a ták jsem 3® i toto společenské středisko ani trochu nestaral.Tato 
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organisaoe obstarávala Jistá Jakési výhody pro zahraniční novináře, 
ale prakticky o ní nio nevím a uvádím ji jen pro úplnost.

Kromě těchto organised, určených pro novináře bez ohledu na jejioh 
politické přesvědčení nebo listy,pro něž pracují, měla většina politických 
stran ještě zvláštní organlsace vlastních novinářů. Tý ovšem neměly nio 
společného se stavovskými záležitostmi novinářů,Byla to spíše střediska, 
sloužící informování a patrně i ovlivňování novinářů, hlásíoíoh se k 
příslušné straně a pro ni pracujících. Pokud vím, takovou organisaci měli 
komunisté, sociální demokraté, národní socialisté a lidovci. Nevím, zda 
ji měli také republikáni. Vím však dooela positivně,že nic takového neměla 
národní demokrscie. To jí přičítám za zásluhu.
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Syndikát československých novinářů byl původně organisací pražských 
deníkářů a přenechával organizování novinářů jiného druhu časopisů a z 
jiných míst Jednotě a Spolku.Bezprostředně po převratu se Syndikát změnil 
v organisaci celostátní a začal přij'mtt všeohny novináře z povolání,tedy 
i z listů méně často vycházejících a z tiskovýoh služeb státu. Seskupoval 
je do sekcí a deníkářská byla první. Mimopražské novináře organisoval žaká 
ještě do místních zkmyitm odboček s vlastními výbory.Valné hromady, jež se 
původně konaly vždy v Praze, putovaly nyní po celé republice. Tato přemě
na vyžádala si ovšem změnu stanov,ale tak ta byla provedena tak nakvap 
a tak ledabyle, že Syndikát po celou dobu své existenoe zápasil s potíže
mi, jež se daly překonat jen porušováním stanov. V' stanováeh zůstalo 
totiž ustanovení,že změnu stanov 12e provésti jen za přítomnosti určitého 
počtu členů - nepamatuji si již, zda to byla polovina nebo dbkonce dvě 
třetiny - což sice mohla dokázat organi sace čistě místní s několika desít
kami členů, ale ne organiseoe svíce než jedním tisícem členů,kteří Žili 
daleko odáebe, od Plzně až po Užhorod. Se vzrůstám úkolů e počtu členů bylo 
potřebí zakládat sekce,odbočky, zřizovat různé komise, na což staré sta
novy nepamatovaly,protože do vzniku republiky se všechno dělo hodně po sou
sed sku. Pokus změnit stanovv při nedbání předpisu o nutné presenci selhal, 
protože kol.Josef Vejvara z "Národních listů* důsledně proti každému 
takovému pokusu protestoval. Vejvara byl hodný a milý muž,ale na stará 
kolena poněkud podivínský a bylo tudíž nutno mu vyhovět.Ale i on nakonec 
přistoupil na htromý kompromis. Stanovy so neměnily, ale hádky "vykládaly*. 
A tento "výklad" býval obvykle tak pružný, že s původním zněním stanov ne
měl nic společného.

Touto metodou "interpretaoe" se dospělo k tomu, že na příklad výbor, 
volený formálně valnou hromadou, byl předem rmrrhmnvňx nominován delegaoí 
jednotlivých redakcí. Každý list, nebo tiskový konoem, měl předem vyhrazen 
dohodou určitý počet míst v ústředním výboru a mezi náhradníky a bylo by 
považováno za krajně neslušné, nebrat ohled na to, koho si příslušná redakce 
do výboru vyšle.Valná hromadě,ač bvla někdy hodns hašteřivá, tuto dohodů 
repektovala a V’^bor prostě odkývala. Äastoupení se dostalo všem českým 
listům, jen "Lidové noviny" do ústředního výboru v Praze nikoho nevysílaly,

Novinářské organisace a jejich duch II.
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ač v Praze měly hodně početnou místní redakci. Nevím, jak horlivě se je
jich Slenové uplatňovali v brněnské odbočae,ale obecně bylo známo, že se 
’’lidovky" vždy považovaly za neoo lepšího než ostatní tisk a že jejich 
redaktoři ohrnovali povýšeně nad ostatními novináři svůj vznešený nos.

V době převratu byl předsedou, či jak se říkalo syndikem Vincenc 
červinka z "Národních listů. Za války byl žalářován a odsouzen společně s 
dr.Karlem Kramářem,dr. Aloisem Rašínem a dr. Josefem Scheinerem. Byl novinář
sky i jinak velmi aktivní ve slovanském hnutí a to bylo příčinou jeho ža
lářování. Brzy po převratu kjcit však z vedení Syndikátu ustoupil a na jeho 
místo přišel dr. Bvátok, působící ve vládním deníku "Československá repub
lika". Svátek byl zapleten do tajrntaamsmKfróiytrapné benzinové aféry a 
po něm až do německé okupace stál v čele Syndikátu senátor Piohl, národní 
sooialista, ale, jak se říkalo, jediná nepolitická osobnost v Syndikátu.

Předsedové, či syndtkové byli jediní, jež valná hromada vybírala, 
ale volba byla vždy jednomyslná a vzešla a dohody. Na půsdě Syndikátu 
přestaly všeohny politické a jiné spory a panovala tu nejvzronější kole
gialita. T zs zuřivých nolitickýoh sporů a nejpvudšlch novinářských pole- 
mlk byly schůze výboru ušetřeny takových sporů a rostla zde v&elá přá
telství. Katolickým novinářů® nevadilo moje volnonrršlerikářství a dr.formánek^ 
Josef Schodnoat a Vondráček-Habětínek byli mými přáteli. Pokladníkem byl 
komunistioký redaktor "Rudého práva* Bohuslav Novotný a sociální demokrat 
Kverka byl ochoten jako sociální referent rvát se za každého kolegu,kasem 
který byl nějak postižen ne dost ohleduplným vydavatelstvem. Dovedl se za
stat ’■'olit'ckýoh odpůrců, ale také se hašteřit i se sooiálně demokratic
kými vydavateli novin.Netajil se tím, což ostatně bylo obecně známo, 
že socialistické podniky a zejména ovšem komunistické,byly nejhoršími za
městnavateli a obcházely kolektivní smlouvy kde jen mohly.

Syndikát důsledně odmítal stát se odborovou organisací a trval na svém 
stavovském poslání. Ačkoliv podle zákona byli na počátku novináři podro- 
behi zákonu o služebním postavení zaměstnanců ve vyšších službách - lidově 
se tomu říkalo zákon o obchodních pomocnícíoh - a byli zaměstnavateli 
"povinni neslušností", trvali jsme na tom,že novinářství je "svobodným 
povoláním" a dožadovali se práva odepřít práoi,kdykoliv se nám zdálo, 
že se to příčí zásadám listu a našemu přesvědčení.To se nám podařilo 
vymoci.
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Syndikát kladl stejnou váhu na uchováni novinářských tradic a dobrého 

jména tiáai a novinářů, jako na péči o zlepšen^notného a společenského 

postavení novinářů. Po stránce hmotné vykonal Syndikát pro československé 
novináře velmi mnoho.Když jsem přijel do novin, poradoval Syndikát,?'.ty v 

"karenční lhůtě* sesti měsíců,jíž musel projít každý nový člen, měl začáteč- 
ník minimální plat 600 Kč. Po té bylo minimum zvýšeno na 800 Kč. ölen mu
sel míti sprvu nejméně 800 KS, pak toto minimum ston”1o ne 1500 Kč a po
čet začátečníků na nižší plat byla stanoven na nejvýše dva souča sně. Někdy 
kolem r. 1930 bylo minimum platu pro řádné členy Syndikátu sníženo jnt z 
1500 Kč na 1200 Kč. Stalo se tak na valné hranadě Syndikátu,konané v 
Národním domě na Vinohradeoh.Jakousi Ironií osudu hlavním řečníkem pro 
snížení byl národní socialista Krantišek Klátil z "českého slova",kdežto 
ptoti snížení vyslali "reakcion^řští buržousti" we, Prohrál jsem kampaň, 
protože socialistický tisk, který mohl dodat potřebný počet hlasů, za 
snížením stál.Novináři z občanskýoh listů schůzovali stejně neradi jako 
já. Nešlo ovšem o snížení platů redaktorů, ale o snížení počátečních pla
tů a postihlo to začátečníky. A vysvětlením je,že se naše noviny prodáva
ly hodně pod cenou - hlavně zásluhou socialistického tisku. Z českých listů 
pouze "Národní listy", "lidové noviny" a "Venkov" se neprodávaly za cenu 
papíru.Inserce ovšem nestačila uhradit schodky, plynoucí z lehkomyslně 
stanovené ceny novin.Trvale však zůstalo uchováno kolektivní ujednání 
čtrnáoti ročníoh platů (novoroční, jako jeden měsíční plat a příhytečné, 
jako druhý měsíční plat, rozdělený na dvě splátky/ a příplatky na rodinu. 
Některé listy ovšem, ač vázány kmiriBtm'ffliimxmiBnBiHja kolektívností smlouvy, 
platová ustanovení porušovaly.Komunistický tisk neplatil většině svých 
novinářských zaměstnanců přepsané minimum a dokonce neplatil ani za redak
tory pořádně jejioh sociální pojištění.

Důležitější ještě než kolektivní smlouva»kterou Syndikát vymohl, bylo 
dosažení nového zákona o služebním postavení reflektorů a uzákonění zvlášt
ního novinářského pojištěni.

Jaký duoh solidarity panoval v Syndikátu je nejlépe patrno z toho,že 
když ministr spravedlnosti zakázal protizákonnou nreventivní (předběž
nou) oensuru, na níž si pořád a tak hlasitě nrtěmavvů stěžoval komunistic
ký tisk,přišli komunističtí novináři do Syndikátu s nářkem,že tohle je 
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zničí.Ačkoliv teh^r byl již veškeren tisk proti komunistům, Syndikát se 
postižených ’'revolucionářů” ujal a vyslal k ministru a vrchnímu státnímu 
zástupci deputaci, aby komunistům byla povolena výsada,žs budou i nadále 
cenzurováni z kartáčovýoh otisků a ne z vytištěného již časopisu. Nemusím 
zde ani vykládat,jak se komunisté odvděčili svým někdejším kolegům.

Do výboru jsem se dostal poměrně brzy,ale nebylo to z nějakého obecné
ho uznání mé nějaké znamenítosti. Chodit na schůze znamenalo ztrátu Sasu 
a kromě hrstky nadšených spolkařů o to nikdo ani trochu nestál. A tak 
značná část clenu výboru se tam dostala stejným způsobem jako já:jejich 
koledové to na ne hezky potichu našili. A tak jsem fungoval v Syndikátu 
za republiky,Za války v exilu,když byl Syndikát obnoven, poslali mne do 
výboru kolegové sloužící na vojně, stal jsem se jednatelem a po válce 
jsem Syndikát obnovoval jako první odbojovou organisaci , z níž jsem pak 
v/ystoupil, když exilní Syndikát začal sloužit osobním zájmům a ne novi
nářské tradici.

Až se budou jednou psát dějiny českého tisku v republice, nikdo nebude 
moci pominout záslužnou činnost Syndikátu.
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Postavení tisku a novinářů v republice

Prechod z habsburské monarchie do svobodné republiky znamenal také 
podstatný prelom v postavení tisku a novinářů.Soustředění politického živo
ta do Prahy, pražského parlamentu a vlády a obecný rozmach našeho politické
ho, hospodářského a kulturního života, to všeohno znamenalo i mocný roz
mach našeho tisku. Nové listy vznikaly (někdy ovšem také zanikaly), k vý
znamu se dostávaly listy dosud méně důležité a významné listy někdy upada
ly. Ale obecně lze říoi, že doba republiky byla zlatou, dobou českého tisku.

Je to jen pochopitelné. Až do obnovení státní samostatnosti psal český 
novinář jen pro lid, ale vlády ve Vídni to nebraly na vědomí. I když se po
dařilo českému novináři přesvědčit český lid a českého voliče,vládní vět
šiny v rakouské říšské radě to nemusely brát na vědomí a také to na vědo
mí. nebraly. Ale nyní rozhodoval český volič o složení parlamentu a tím i 
o politice vlády a protože tradičně to byl tisk,jenž byl tvůrcem veřejné
ho míněni, zvětšila se nezměrně moc tisku.

“lepšila se i hmotná situace nejen novin, ale také novináře. Až do pře
vratu byl český novinář ve své drtivé většině chuďas.Nyní, až na necetné 
výjimky, byl Ssský novinář obstojně,často i velmi dobře situován. Byl-li v 
důsledku tradice, založené Krameriem a Havlíčkem vážen v národním spole
čenství, začal být také respektován úžxrňy a vážen úřady,parlamentem a vlá
dou. Jeho postavení bylo pojednou v podivném rozporu s jeho právním posta
vením.

československá republika zdědila po Bakousku instituci předběžné cen- 
sury i zákon o služebním postavení zaměstnanců ve vyšších službách,jemuž se 
obecně říkalo zákon o obchodních pomocnících.Jak oensuru, tak i tento zá
kon nesli novináři nelibě a novin 'řské organisace, zejména ovšem Syndikát 
československých novinářů, se snažily jak jen mohly, aby se zde stala 
náprava.

Předběžná censura,prováděná funkcionáři státního zastupitelství,byla 
zakázána ústavou, ale československé úřady v ní pokračovaly s trpným sou
hlasem vydavatelů novin. Konfiskace listu, censurovaného až po vytištění 
a daného snad i na poštu,znamenala nejen velikou ztrátu hmotnou, ale 
zmeškání pošt, což znamenalo, že se liit,zejména pražský, nedostal včas 
do rukou čtenářů.Zeměpisná poloha Prahy, položené hodně na západ v protáhlé 
republice,činila právě toto velkým nebezpečím
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pmdmtatašmzmíintóHEiaa pro denní tisk. Protože o ensure byla podstatne 
zmírněna a pro většinu tisku normální ani nebyla žádnou překážkou proje
vit názory, třeba hodně oposioční, slušnou formou v mezíoh zákonů, oensu- 
ra byla považována spíše za nebezpečí do neznámé budoucnosti než za sku
tečnou překážku. Zabavení většiny denníoh listů bylo věoi dooela výjimeč
nou -jako politioký novinář jsem byl postižen konfiskací jen asi třikrá
te nebo čtyřikráte. Id.sty komunistické »nebo ncmeoko iredentistické byly 
ovšem censurou postiženy častěji,ale zde, zejména u komunistů, dávali 
přednost/ preventivní censure, příčící se útavě a právnímu řádu,před za
bavením listu již vytištěného. Komunisté poslali na státní zastupitelství 
kartáčový obtah jrfismam list, dali si vyškrtnout oo bylo závadného a vyšli 
pak " v druhémjípo konfiskaoi opraveném vydání", aniž by ztratili nějaké 
peníze,nebo nějaké minuty drahého času.Když hodně demagogiaky proti cen- 
suře protestovali, zakázal ministr spravedlnosti dr, Meissner státním zastu
pitelstvím tuto protiústavní praxi a komunisté přišli do Syndikátu s 
protestem a žádostí,aby jim bylo dovoleno privilegium předběžné censury. 
Syndikát jim ze solidarity tuto výsadu vymohl,ač se to příčilo jeho zása
dám.

Censumí praxe,ač liberální, byla nejednotná a měla ještě jednu vadu. 
Zabavením závadného článku oelá věc skončila. Novinář nebyl žalován,ani 
když za to, co napsal a uveřejnil, opravdu trest za sluhova1. Ale všechny 
tiskové procesy přišly před porotu a poroty v českých zemích se řídily 
příkladem poroty kutnohorské,jež osvobodila Havlíčka. Byly tak předpoja
té ve prospěch novinářů a novin - pokud tu nešlo ovšem o tisk zřejmě re
volverový a úplatný a to ještě nebylo jisté,že zde porota učiní výjimku - 
že pokus stíhat noviny a novináře byl celkem beznadějný. Protože toto usta
novení platilo i pro poškození na oti tiskem, tento stav byl značnou 
křivdou spáohanou na těch, jimž bylo na cti ublíženo.

Pravda,kdo se cítil dotčen na cti mohl poslat novinám tak zvanou 
tiskovou opravdu.Na neštěstí předpisy byly velmi formalistní a prostý 
občan nedokázal wSxax^K napsat správně. Naproti tomu nejeden kverulant 
mohl tisk opravami obtěžovat docela nepřiměřeně.

Syndikát novinářů, sdružujíoí novináře všech směrů/nechtěl ani censu- 
ru,při níž by byl novinář a tisk vůbec podřízen úřední zvůli, ani bez
trestnost novináře, jež by jej činila osobou privilegovanou. Za těchto
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okolností se zrodila tisková novela (přijetá někdy kolem 19 2> ) ,jea se 
souhlasem novinářů přenesla řízeni v tiskových procesech před novou insti
tuci t. zv. kmetských soudů.Vedle soudce z povolání v těchto soudech zaseda
li dva laikové, jež ze seznamu si vybrali žaloboe i žalovaný. Řízení se 
vedlo ve dvou "rocích*. Při prvním líčení se soudce z povolání,který před
sedal soudu, snažil věc uxs usmířit a teprve když se to nepodařilo, sešel 
se oelý soud,který o věci rozhodl. Bylo to rychlé,levné a celkem opravdu 
spravedlivé pro všechny zúčastněné,protože soud uznával nejen důkaz pravdy, 
ale i pravděpodobnosti a veřejného zájmu.

Censura zůstala zachována, ale předpisy, jež vydala vláda byly tak 
přesné,že nezůstalo mnoho možnosti libovůle,ač i ta se u některýoh úřed
ních činitelů nebezpečně pr^joovala. Bylo znemožněno toliko nabádat k 

porušení zákonů, ohrožení peněžních ú tavů přinesením zpráv,jež by mohly 
vyvolat paniku u vkladatelů, dopouštět se urážky náboženství a církví a 
konečně byla potlačována pornografie. Nebylo to bezvadné podle politické 
teorie,ale bylo to dooela snesitelné.Napsal jsem toho proti vládě jako 
oelku a jednotlivým ministrům dost,abych věděl, co všechno prošlo.Klackem 
psát nebylo zapotřebí. Jistě by bylo bývalo lépe,kdyby dozor nad tiskem 
měla nějaká instituce, jako novinářská komora,o jejíž zřízeni novináři 
usilovali,ale nebýt Mnichova, jistě bychoape byli i toho dočkali.

Velkou bolestní novinářů bylo i jejich právní postavení a potom nedosta
tečné starobní zajištění.Po této stránce se Syndikátu - a velkou zásluhu 
na tom měl sociální referent Syndikátu kol. Kvarka a ministerský^předseda 
dr.Milan Hodža - podařilo sjednat důležitou nápravu.

Novinářský zákon, který přijala poslanecká sněmovna a po ní senát bez 
odporu ve znění, vypracovaném Syndikátem, vyňal novináře z ustanovení zá
kona o služebním poměru zaměstnanoů vy vyššíoh službách. Podle zákmit tak 
toho zákona byl zaměstnanec povinnen věrností a poslušností zaměstnavate
li a byl vystaven nebezpečí okamžitého propuštění,kdyby odmítal příkazy 
mu udělené. Ale oo platí pro soukromého úředníka nemohlo platit pna pro 
novináře. Ačkoliv v praxi drtivá většina vydavatelů novin se na tento zá
kon neodvolávala,bylo zde vždy nebezpečí,že zákonných ustanovení bude 
použito proti novináři,který z důvodů svědomí je nucen odepřít některou 
práci mu uloženou.
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Zákon o služebním poměru redaktorů definuje nejen velmi přesně pojem 
redaktora a odstraňuje tak možnost, aby se pokoutní novináři vydávali 
za novináře, ale stanoví také právo novináře odmítnout práci,jestliže se 
příčí jeho přesvědčení. Vydavatelům novin bylo uloženo,aby do služební 
xienxy smlouvy pojali také přesný program listu,který by byl závazný pro 
ně i pro novináře.Kdyby list změnil program nebo změnil majítele,měl novi
nář právo obejít s odbytným, jehož výše byla stanovena jeho nárokem na 
výpovědní lhůtu. Ta se prodlužovala podle let služebního poměru (novinář}.,

✓
který přejel z jednoho listu do druhého,bylo potřebí započítat plnou 
polovinu jeho služby v tisku vůbeo do služby v novém zaměstnání) nebo 
podle jeho služebního postavení. Majrflální lhůta činila jeden rek. A všechny 
služební spory řešil s konečnou platností společný výbor novinářské 
organi sace a organ!sace vydavateli novin.

Nemyslím, že se ještě dnes, po tolika letech, nalezne někde ve světě 
zákon tak osvíoený. Rozhodně v době, kdy byl uzákoněn, nic takového ve 
světě nebylo, ani v těch nejpokročilejšíoh demokratických zemích ne.

Dalším důležitým opatřaním bylo zřízení zvláštního pensijního ústavu pro 
novináře.Vláda věnovala 20 milionů korun na zakoupení let pro novináře, 
kteří byli již v tisku v den založení tohoto pojištění. Po třicetileté 
práci v tisku měl novinář nárok na plné odpočivné,rovna jící se plnému 
jeho platu,podle průněru jeho příjmů za posledních pět let. S tím byl při
rozeně spojen nárok na pensijní požitky vdov a sirotků.

Rylo to opravdu velkomyslné zajištění československých novinářů,kteří 
až dosud byli odkázáni jednak na docela nedostatečné starobní pense,jež 
vyplácel Všeobeoný pensijní ústav soukromým úředníkům, na dobrovolná 
pojištění i Spolku českých žurnalistů nebo Jednoty če skos ven skýoh noviná
řů, či na podpory, jež by jim tyto organisaoe dobrovolně poskytly. Tento 
zákon umožnil,že přestár11 kolegové,kteří zoufale se drželi v redakcích,aby 
neupadli do bídy, mohli dožít .svůj život v hmcstawnn bezstarostném stáří.Byl 
to nový důkaz,jak si republika vážila novin a novinářů. 1 takovéto zajištění 
nebylo nikde na světě. Nevíra, zda někde už předmnichovskou republiku v 
tomto směru dohonili.
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Vznik "Národního osvobození"

Deník "Národní osvobození" začal vycházet původně pod jménem "českoslo
venská samostatnost",ale musel po několika týdnech změnit svůj název na 
"Národní osvobozeníPříčinou toho bylo, že dr. Antonín Hajn vydával týdeník 
"Samostatnost" a vymohl si soudní opatření,jež zakázalo původní název 
nového deníku,protože byla možná záměna. Protože k této změně došlo brzy 
ýs bylo dooela zapomenuto,že list se v prvníoh několika týdneoh jmenoval 
jinak, používám i pro nejprvnějsí jeho fáze jména, pod nímž byl obeoně 
znám.

List vznikl spojením učitelského denního listu "československé noviny" 
a dvou týdeníků, íčasu" a "Legionářského směru". Jakým způsobem došlo 
k této dohodě nevím. Redakci "času" nebylo sděleno nic, kromě nabídky, 
aby ti členové redakce,kteří dosud neodešli jinam, do nového listu přestou
pili. Hnotná stránka této nabídky byla velmi lákavá. Každý z nás dostal 
mnohem víc?, než kolik mu platil "Čbb" a také praoovnš byla nabídka vý
hodná. Nikdo nebyl degradován.

Není pochyby, že dohoda, sjednaná nevěřejn' a hodně v zákulisí, byla 
bělmi příznivě přijata tím, čemu se v naší politické mluvě říkalo "Hrad" 
a je docela možné,že odtud vyšla iniciativa. Ideově také proti ní nebylo 
námitek-Dosud nenastala doba příkrého zaujetí proti "Hradu" a všemu co 
znamenal. Kritika byla dosud xmžm zaměřena jen proti některým činům skupi
ny kolem presidenta republiky a ministra zahraničí a bvla přednášena oelkera 
zrděuttvě. Kromě toho, opora dvou mocných organisací, Československé obce 
legionářské,jež skoro bezvýhradně tehdy zastupovala legionářské bratrstvo, 
v němž byli přísl- šníoi všech státotvorných stran, stejně jako Oboe učitel
ské, jež nějakým způsobem získala spolupráci druhé rámcové organisaoe 
učitelské,zdála se zaručovat politiokou nestrannost listu. Nebylo my^litel- 
no,že by legionářská organisaoe, v^ejímž výboru zasedali nejen sooialisté, 
ale i nesocialisté, mohla favorisovat list jednostranného politického za
měření.

Hospodářskou základnou k založení a udržení listu poskytly bbhaté fondy 
Československé obce legionářské. Republika vyplatila někdejším příslušní
kům československé armády na Rusi tak zvané sibiřské doplatky , to jest 
rozdíl mezi žoldem a platy» jež byly vypláceny za anabase a tím,co legio
náři měli ve skutečnosti dostat.Československé obec legionářská,jež
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vyplašení těchto doplatků vymohla, požadovala na svýoh Slonech,aby určité 
proconto těohto doplatků věnovali organisaoi, Tak scanikm vznikl fond, jenž 
umožnil Obci založit denní list, tiskárnu a nakladatelství a vubudovat 
řádnou organi sační sil.

Jako všeohny #tanr< jiné nově vzniklé listy i "Národní osvobození" tlapě
lo na počátk naprostým nedostatkem zapracovaných novinářů. Většina Členů 
redakce byli naprostí začátečníci, nebo novináři s velmi kratičkou novi
nářskou praxí.Přecházeje do "Národního osvobození" připadal jsem si po 
tří nebo čtyřleté/ působnosti v denní tvsku a v několika rubrikáah »poma
lu jako novinářská stařešina. Také vydavatelstvo mne tak hodnotilo a přijalo 
amxijam mne jako velikého znalce zahraniční politiky, jemuž do jeho věcí 
nikdo nemluvil. Dokonce i ministerstvo zahraničí mne na dosti dlouhou dobu 
zahrnovalo svou přízní a láskyplnou podporou, o kterou mne připravilo 
později moje odlišné stanovisko k nekterýmxp»BEÍuCT^Hm:xjaim?: problémů» pů
sobnosti ministerstva a jeho orgánů. Ale to patří do doby mnohem pozdější.

Šéfredaktorem listu se stal dr. lev Sychrova, který do politiky přišel 
ze strany státoprávně pokrokové,ale ovšem během let změnil podstatně svou 
politickou linii, prohrává, jemuž bude potřebí věnovat vzpomínku zvláštní, 
nebyl ani dobrý šéfredaktor, ani dobrý novinář vůbec.Nebyl také pracovitý 
a všeohnu dřinu, spojenou s řízením denního Ü3tu přenechával svému zástup- 
oo Otto Fischerovi,který kromě toho byl ještě hlavním národohospodářským 
redaktorem listu. Strava byl typ šéfredaktora,který se spokojuje udávat 
listu jen všeobecnou linii a osobně dozírá jen na n'které věci "vysoké 
politiky" listu. Do normálního běhu listu vůbec nezasahoval. Jeho působnost 
v listu souvisela především s jeho působností v Obci,kde byl jakousi 
"šedou eminenoí" v zákulisí a v tak zvaném Pokrokovém sourvčenství, v němž 
zastupoval Obec a patrně i ministerstvo zahraničí.

Otto Fischer v "Národní osvobození" byl tím, čím byl v nebožtíku "ftasu". 
Jeho hospodářská linie byla přísného fi skali snu, v nšxžx čemž mu napomáhal 
pravidelný jeho spolupracovník, úředník ministerstva financí»píšící pod 
jménem "Dix ". Nemyslím, že jsem kdy zvěděl jeho skutečné jméno.
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Vnitropolitickou redakci obstarával ruský legionář Josef Dýmá,muž 

postarší a jako novinář spolehlivý,ale neinioiativní a ani ne přílišně 
politicky vzdělaný.Byl to hodný 8 milý kolega,který pečlivě sepisoval 
referáty z Národního shromáždění a zaznamenával politické projevy a udá
losti. Kritioké stati přenechával Sýchrnvovi a různým externím spolupracov
níkům. Později byl zatlačen do pozadí dr. Hubertem Ripkou, o jehož příohodu 
do listu mluvím v .jiné souvislosti.

Zahraničně politická redakoe měla dva stálé redaktory. Měl jsem na sta
rosti naše bezprostřední sousedy a západní svět,kdežto východní země óbsta 
rával redaktor ’Legionářského směru" a sám ruský legionář hodně levicové
ho zaměření Václav Cháb. S Chábem jsem vyoházel velmi dobře nejen v re- 
dakoi,ale i soukromóě a přátelství mezi námi potrvalo i v době,kdy jsem 
z "Národního osvobození! odešel pro rozpoiy se Sychravou a ministerstvem 
zahraničí. Cháb byl novinářský začátečník - práce v týdeníku mu nedala/ 
mnoho novinářskýoh zkušeností,ale měl nadání a kvapně se učil. Jeho 
prostřednictvím jsem se seznámil s mnoha někdejšími odobojníky v legiích, 
tak zvanými gomosta jci. (Byli internováni Štefánikera v Gornosteji.)

Kulturní rubrice vládl Goetz, vynikající nesrozumitelností svýoh pře
dlouhých referátů. Kromě toho měla kulturní rubrika několik externích 
spolupracovníků,jejichž jména mi vypadla docela z paměti.Vím,že o hudbě 
psal prof.K. B. Jirák, s nímž jsem byl v poměru ne-li přátelském, tedy 
alespoň přívětivém a že nám přispívatl také Josef Khap,který se však mno
hem lépe uplatnil později ve "Venkově*. Feuilletonem a nedělní přílohou 
vládl Josef Kppta, dosud ještě ne autor "Třetí roty". Pomáhal mu jediný 
novinář,který přišel ze zavedeného listu, totiž Karel Nový,jenž psal t. 
zv.kursivky.Karel Nový byl stalý přítel,který mne vlastně dohodil do 
"Času".

Soudní síň obstarával Jan Hrabánek, který přešel z "času" a který se 
tak zabral do práva,že referáty xx o soudních případech byly sice málo 
novinářské, ale náramně učené. Hrabánek se stal dokonce právnickou autori
tou, snad ojedinělý případ člověka,který nikdy nestudoval na universitě, 
ba ani neměl maturitu.Jeho pojímání práva bylo hodně těžkopádné,formalist- 
ní a lpějíoí na liteře zákona.Ač jsem s touto koncepci nesouhlasil,ne
mohl jsem neoWivovat jeho píli a vědmaosti.Sifl**-1111 **> liiiliigjjl llll^Klillľ
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Osobně jsme byli velmi zadobře.Byl jsem mu dokonce svědkem na svatbě.

V redakci působil také jako lokálkář Bohumil síShlstein, který v té 
době vydal již jednu nebo dvě knížky básní. Dalším lokálkářem byl kol* 
Kasper,který přišel do listu s "Československých novin".

Jako "Čas" mělo i "Národní osvobození" několik dalších plaoenýoh stá
lých spolupracovníků, dodaných ministerstvem zahraničí. Jedním z nioh byl 
Jaroslav Papoušek,který psával o Rusku, někdy za pomoci své manželky, 
pí. Stolnikové-Papouškové. Říkali jsme tomu poněkud neuctivě,že spisují 
čtyřručně.Jiným takovým spolupracovníkem byl škpt. Pešl/T, italský legio
nář, který psal o věcech legionářských a vojenských, stejně jako ruský 
legionář major Peták. Petýk byl rozhodně novinářsky zdatnější než Pešl, 
jehož hlavní vadou byla jnhxn jeho lenost. Po mém odohodu 8 "Národního 
osvobození"Paši zdědil mou rubriku.

Nčitelské věci obstarával odborný učitel Čálek, milý, bodrý muž,který 
byl do listu del gován Ústředním svazem učitelských spolků (oi jak se ta 
organisaoe jmenovala. )Později jej vystřídal odborný učitel Hanuš, funkcio
nář Obce učitelské.

Administraci listu '-vládl ředitel Vipler, o němž vím vlastně jen to, 
že si hned ráno v osm hodin posílal pro půllitr piva. Po něm se vlády 
ujal Václav Svoboda, ruský legionář a můj vslký přítel. Společně se mnou 
a Chábem měl vinu na tom,že so do "Národního osvobození" a do novin vůbec 
dostal dr. Hubert Ripka. Všichni tři jsme měli příčinu litovat,co jsme v 
tomto smyslu spáchali, i když naše úmysly byly nejlepší.

Vidím,že jsem dooela vynechal sportovní rubriku,ale marně vzpomínám, 
kdo v ní působil. A je pravděpodobné,že jsem vynechal ještě někoho jiné
ho, ale paměl je ošidná věo. A je zejména nespolehlivá tam, kde jde o 
chronologii.

"Národní osvobození" vycházelo první oas v tiskáme "Grafie" (Dělnické 
knihtidcámě) Později zakoupilo vydavatelství tiskárnu Legiografle v
Revoluční třídě, jež byls přejmenována na "Pokrok*, jako nakladatelství 
a taképydavatelstvo listu.
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Znova spor o Rukopisy

Pro moji generaci byl rukopisný spor, zmítající naším kulturním a 
politickým životem od druhé poloviny minulého století skoro až do samé
ho počátku tohoto století jen trapnou a nepříjemnou historií.Ve škole nám 
řekli,že Rukopisy jsou Bankovým podvrhem a docela pochopitelně jsme tomu 
uvěřili. Mohli jsme poohýbovat a také jsme až příliš často pochybovali o 
tom, oo nám ve škole předkládali jako úsudek o tom, co je dobré a slušné, 
ale neměli jsme ve zvyku poohýbovat o tom, co nám bylo předkládáno jako 
fakt, vědecky nesporně zjištěný a prokázaný.Byl jakýsi rozdíl mezi tím, 
řekla-li nám škola ústy učitelů a profesorů, že nemáme čisti dobrodružné 
romázny a hrát kopanou a řekla-li nám,že země je kulovitá, na pólech 
máxn mírně sploštená, ač nikdo z nás se nepokoušel zjistit,zda tento po
znatek je sprvný. Nikdo z nás neviděl nikdy klokana, ale co nám o něm 
řekli brali jsme prostě na vědomi bez dalšího uvažování. Problém Rukopisů 
patřil do této kategorie. Bylo nám řečeno,že věda spolehlivě zjistila,že 
jsou to padělky a proto to padělky byly a ti,kteří proti vědeckému pozná
ní jejioh pravost obhajovali, byli v našich očíoh prostě pošetilci asi 
stejní, jako ti,kteří kdysi nechtěli uznat, že země obíhá okolo slunce a 
soudili,že je plochá.

Problém Ruskopisů a oelého zápasu o ně neměl pro nás nejmenšího zájmu. 
Nebylo ani důvodu pro to. Rukopisy jsme nečetli a jejich vliv na národní 
sebevědomí i rozvoj literatury byl pro nás docela nečasový. My jsme již, 
na rozdíl od našioh dědů a otoů, bohatou literaturu měli,původní i překla
dovou. Nepot 'ebovali jsme je,kdežto staří obhájoi soudili, že je potřebují.

I později, když jsme Rukopisy četli - a nemyslím, že těch čtenářů bylo 
přemnoho - bylo to většinou ve vydání novočeském, v levné edioi ’’Světové 
knihovny** a 2de byly uvedeny předmluvou, jež znova opakovala poučku ze 
školy:Rukopisy jsou falsiíikát, na jehož výrobě se podíleli Handa a Linda. 
A jestliže jsme o věci dále uvažovali, tu někteří z nás -byl jsem mezi 
nimi- posilovali mírnou lítost,že nebyly pravé.Jak by to bylo hezké mít 
krásné básně z doby, kdy Němoi nic podobného neměli!

Nemyslím,že si kdo z mýoh přátel a známých a snad vůbeo z mé genúčace 
lámal hlavu Rukopisy a jejioh osude»).Když někdy r. 1911 profesor PíČ při- 
šel s novou obranou Rukopisů, dívali jsme se na to s mírným pobavenus aří
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páni si nedají pokoj.A jeho sebevražda, o níž jsme pak četli, posílila v 
nás dojem,že staří páni přišli o poslední špetku rozumu. Rukopisy byly 
mrtvé a spor o ně něčím, oo nemá nejmenšiho smyslu a oo naprosto není časo
vé. Věda přeoe rozhodla. V mé generaci věda vystřídala náboženství. Byla neo
mylné. Každý její úsudek byl konečný.

Nicméně, věda má podivný způsob měniÝ neomylně své neomylné úsudky, čím 
více jsme dospívali a poznávali vývoj vědy v tfejrůznějšíoh jejích oborech, 
tím více jsme dospívali k názoru,že i věda se může mýlit.Nemyslím,že tento 
poznatek byl právě obecný,ale alespoň někteří z nás začínali dospívat ku 
skepsi. Ne jeden z nás počínal dospívat k poznání,že konečná a plná pravda 
má podobu s mythiokým obrazem salským, zastřeným rouškou. To nezměnilo 
náš názor na Rukopisy, ale tu a tam se objevil poněkud shovívavější názor 
k těm,kteří brali v poahybnost vědecké poznatky o pravosti či nepravosti 
Rukopisů,

Několik let po dosaženi státní a národní samostatnosti se objevily zno
va pokusy rehabilitovat Rukopisy.Vyoházely z nejrůznějších pramenů. Někte
ré byly diktovány nechutí a snad i nenávistí k presidentu Republiky,jiné 
pak sentimentalitou a ještě jiné snahou o důkladnější prozkoumání otázky, 
jež se zdála být vyřešena s konečnou platností.

Jedním «prvních borců za pravost Rukopisů lyl inž.Bareš z českýoh Budě
jovic,který o tom napsal několik knížek.Hfyšlím,že jsem četl všechno, oo 
napsal a nebyl jsem tím ani troohu pře svědčen,protože jeho argumentace 
3e mi nezdála ani trochu průkaznou. Nekály jsem měl živý dojem,že čtu humor
nou kní&u,nazvanou “Apologetika katolického náboženství*, 8 její sofisti
kou, nepřesným oitováním názorů odpůrců a sylogistickými závěry, četl jsem 
Barešovy knihy méně ze zájmu o Rukopisy a víoe ze snahy slyšet druhou 
stranu,abych mohl tím rozhodněji zastávat vlastní názor,který byl snaze o 
rehabilitaci Rukopisů doaela nepříznivý, ne snad ze zaujetí proti Rukopi
sům, ale ze zaujetí proti snaze obhájit co není pravdivé.

Větším otřesem byly články a studie prof. Mareše. Mareš byl ve své době 
vynikajícím učencem a ač filologie a literární historie nebyly jeho obrem, 
jeho vědecká činnost nutila,aby se jeho názorům věnovala náležitá pozor
nost. Marešova autorita zapůsobila na not mnohé,ač i zde zase přemnoho z těoh, 
kteří z respektu k vynikajícímu fýsiologu se chtěli dříve pře svědčit,než 
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by šmahem odmítli jeho argumentaci a nakonec ztratili k němu všechnu úctu. 
Marešova argumentace přesvědčila jen přesvědčená , nebo ty,kteří se chtěli 
dát přesvědčit. Pokud se mohu po tolika letech upamatovat, tento nesporný 
učenec mluvil dooela nevědecky.Byly to výplody duoha naprostého a fanatic
kého diletanta, opírájíoífcx se o velmi sentimentální lásku k Ruskopisům a 
o zuřivou nenávist k jejioh odpůrcům. Bylo v tom značné politické zauje
tí proti .Masarykovi a jeho stoupencům a i když jsem tehdy začínal velmi 
vážně pochybovat o Masarykově politické neomylnosti, nedospěl jsem dosud 
k stejnému názoru o Masarykovi, universitním profesoru, snad proto,že od 
samého mládí mne Masaryk zajímal vxxk jako veřejný pracovník a že jsem se 
ani troohu nenamáhal číst jeho vědeoké studia. (Vysvětlením je,že jsem 
se před první světovou válkou nenamáhal číst jeho knihy, jednající o filo
sofii a xSlKí sociologii a po váloe jsem se jr zabral příliš do politiky 
a sledoval Masaryka politika a státníka a ne někdejšího universitního 
profesora.Teprve hodně později jsem se začal obírat jeho dosud mnou zaned
bávanou tvorbou, jež byla ostatně dlouho rozebrána a jen pomalu v přepra
covaných vydáních znova vydávána. )Mareš mne prostě zklamal a jak jsem 
poznal z rozhovorů s lidmi,kteří v obnoveném rukopisném sporu byli neutrál
ní, zklamal i mnoho jinýoh.Jeho akoe vzbudila snad tr ohu nového zájmu o 
Rukopisy, ale spíše snaze o rehabilitaci ublížila, než prospěla.

První popud k tomu, abych se poněkud vážněji - i když ne nějak odbor
ně - začal zajímat o podstatu sporu samého, přišel od dvou zastánců 
Rukopisů, kteří dovedli zachovat odbornou střízlivost a svou argumentaoí 
se nesnaž’li zabíhat do oborů, jež nebyly jejich vlastní.Prof.Vojtěch,ředi
tel Průmyslového musea, jeden z našich největších odborníků fotografic
kých, zjistil,že pruská modř na některých iniciálkáoh a jiné moderní 
přídavky k Rukopisům jsou naneseny nad původní rukopis. 0 jeho studii 
jsem četl, ale vzal ji do ruku,až když mne na ni upozornil můj milý 
přítel,profesor státní průnyslové školy inž. Andrlík, který jako vynikají
cí chemik dospěl k závěru, že Rukopisy, jak pergamenem tak i písmem 
reagují na chemickou zkoušku tak, jak má reagovat dokument stáří Rukopisů. 
Andrlík byl přesvědčen o pravosti Rukopisů, sie jeho nález se nezabýval 
námitkami jazykovědnými, sooiologiokými a historickými. Omezil se ns to,
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že co po stránce paleografické bylo předneseno proti sporný® Rukopisům, 
neobstojí před přísným zkoumáním. Tato argumentace byla pro mne přesvěd
čivější, než mnohem náročivější these Barešovy a Marešovy.

0 věci jsem jednou mluvil s J. S, Macharem,který mi řekl svým rozhodným 
způsobem asi toto s* Rukopisy jsou falsi^ikát,ale argumenty,jež to dokazu
jí, #ant nejsou neotřesitelné,Jako přehánějí zastánci Rukopisů,tak přehna
li jejich odpůrci a bylo by na čase, aby důkazy o nepravosti byly přezkou
mány, nesprávné zavrženy a nové,přesvědčivější připojeny.Masarykův socio
logický důkaz je nesmyVa Gebauer a ostatní jazykovědci zapomíná jí,že řeč 
3ft ustavičně vyvíjí a mění,že jsou amx možný omyly v rukopiseoh a že je 
vždy možné,že autor sám je na štíru s tehdejší gramatikou.Dnes už je to 
otázka jen vědeoká, bylo by na čase provést střízlivou analysu celé věci 
s odstraněním chybné argumentace odpůrců pravosti Ruskopisů posílit jejich 
zavržení".

Macharov? střízlivá slova mne vedla k tomu,že jsem se zahloubal do 
literatury o sporu a dospěl k názoru^že měl naprostou pravdu,jako ji měl 
ostatně tak často. Ne jeden z arffiíwrtn proti pravosti neobstojí před kri

tickým usuzováním vzdělaného laika, stejně jako přemnoho argumentů před
nesených na obranu Rukopisů neobstojí před střízlivou IsgsštaaHx logickou 
úvahou. Skutečně je na čase,aby se o věci začalo mluvit nevášnivě. Otázka 
pravosti či nepravosti Rukopisů není otázkou pokrokovosti či zpátečnictví, 
vlastenectví či ncvlastenectví .Pro dnešek není a nebude neštěstím,proká
že-11 se nepravost Rukopisů, protože národ již tento otřes dávno překonal. 
Ale není a nebude pro národ najmenším neštšatím,dokáže-li se jejich pravost.

Situace je prostě taková,že ani pravost ani nepravost Rukopisů nelze po
važovat za nesporně prokázanou. Spor o ně otravoval příliš dlouho náš veřej
ný život a jeho občasné obnovení má vždy z? následek mnoho zbytečnýoh ne
při jemností. Je na čase se dívat na to docela nevášnivě,hledat pravdu,al 
je jakákoliv. A Rukopisy,aí je napsal kdokoliv -a zaručeně je nepsal ani 
Hanka ani Linda »protože to bylo nad jejich schopnosti- trvale patří do 
naší literatury.
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Osobní utkání na všech stranách

Když skončila idyla prvních poválečných lat,na stalo období rozhořčených 
půtak mezi stranami a tyto potyčky dostaly hodně rychle povahu osobníoh 
bojů. Nikdo nebude tvrdit,že předválečný politický zápas vynikal přehnanou 
ohleduplností a jemnocitem. U nás sa od samého počátku politického života 
polemisovalo tvrdě e velmi často hodně obhrouble. Ale kdo sledoval tyto 
půtky buS jako současník, Či pozdější čztenář, musí doznat,že tento tvrdý 
a velmi cesto neurvalý zápas nebyl záludný.

Často se uvádí, že dr.Rieger byl obviněn, že prodal národ za štamptli 
koňaku, že dr. Herben -resp. jeho "Sas*- zpronevěřil sirotčí peníze, že 
Masaryk s Herbenem pracovali pro “pruského krále," že dr. Herold počítal 
přehnaně vysoké úroky,že Březnovský hostil své voliče párky, gulášem a 
pivem a pod. Ale všeohny tyto útoky,ač obvykle značně přehnané, se opíraly 
alespoň o zdánlivě věcný podklad. A i když v zánalu boje Masaryk byl adre
sován jako "tebe nezrodila lidská matka,ale litá saň" a Masaryk nazval na 
veřejné schůzi, jíž jsem byl přítomen, paní Voldánovou ,úřednioi pražského 
policejního ředitelství, jež demaskovala předsedu klubu poslanců strany 
národně sociální o. k. soudce dr. škihu jako policejního špicla,hodně vulgár
ním způsobem "Voldánka" a pod, bylo to hrubé,ale nebylo to záludné. Zálud
nost Byla nepříjemným přínosom do republikánských dob. Byl to přínos^ dooe- 
la zbytečný a škodlivý.

Těžko by se dalo tvrdit, že hrubost byla jen na jedné straně.Velmi 
často jsem pociíoval víc než nepříjemné rozpaky,když jsem viděl,že občan
ské skupiny používají vůči svým odpůrcům velmi nevybíravých prostředků. Ale 
zase je potřebí doznat podle pravdy, že to obvykle byla jen hrubá záplata 
na hrubý kiřsi' Lidé - a to i v našem táboře- se pohoršovali nad tím,jak 
tisk Jiřího Stříbrného a zejména neblaze proslulé "Sejdrem" skandalisuje 
dr.Edvarda Beneše. Ale dávno před tím, než Jiří Stříbrný začal se svou 
kampaní s než se v "Sejdrem" objevil prvně Shore Ben Ešeda, bylo v plném 
proudu skandalisování lidí,kteří byli odpůrci toho, čemu jsme říkali 
Hrad, nebo kteří si jen občasně dovolili mít odohylné mínění.

První ukázkou podivných metod,použitých proti lidem,kteří z toho či 
onoho důvodu upadli v nemilost, byl neblahý případ prof. Jiráka a vrchního 
ředitele Tůmy, o němž jsem mluvil iřissm již dříve v jiné souvislosti.
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Tento případ vzbudil na mnoha místech nedůvěru k dr. Benešovi a vyvolal 
různé kritiky, na něž obhájci dr. Beneše odpovídali útoky neprávě pěknými.

Skandalisován byl na příklad dlouholetý ministerský předseda a vůdce 
republikánské strany Antonín Švehla, který byl vřele oddán Masarykovi i 
Benešovi a teprve postupně se dopracovával k poněkud zdrželivějšímu sta
novisku. švehla mel švakra Koěvaru, jenž se dopustil různých podvodů,za 
něž byl potrestán.Nikdo nemohl prokázat,že by byl Švehla zneužil svého 
úředního i politického postavení,aby svého švakr? bránil před spravedli

vým trastem, nebo že h snad měl na jeho podvodech podíl a z nich nějaký 
zisk. Ale oo chvíli se v tisku Svehlovi nepřátelském - a to platilo zej
ména o tisku komunistickém - objevila zpráva, jež uváděla dvehŮójjÉ v sou

vislost s jeho neblahým švakrem.
V nemilosti u hradní skupiny byl spisovatel a generál Rudolf Medek, 

který se později rozešel s Československou obcí legionářskou a stal se 
předsedou Nezávislé jednoty československých legionářů,Ačkoliv Nezávislá 
j-'dnota nebyla ani zdaleka protimasarykovská a byla i celkem zdrželivá 
tam, kde šlo o Beneše, byla v krajní nemilosti u Benešovy skupiny a hlav
ní nápor se soustředil proti Medkovi. ”edek,který byl právem či neprávem 
označován za hrdinu zborovské bitvy ( nebyl jsem v ruských legiích a nemo
hu posoudit, zda Medek u Zborová bojoval Si nebojoval a ani jsem se o to 
valně nezajímal^ byl vyličován za muže,který se neprávem óbestírá glorio
lou, jež mu nepatří.Úředník minister-iva zahraničí, jehož jméno ad dávno 
vypadlo z paměti, vydal hanopis ’’Hrušky na vrbě", v němž tvrdil,že Medek 
se ahlubí cizím pařím a že k Zborovú přišel až po skončené bitvě. Protože 
jsem neslyšel jediného ruského legionáře - a znal jsem jioh v důsledku 
svého působení v legionářském hnutí slušný počet - tvrdit něco proti 
Medkovi,nemyslí ,že tato ostudná brožurka měla pravdu.Po slušnou řádku 
let byl mým přítelem Josef Kouta, takže znám docela dobře jeho zaníceni 
pro Masaryka a Beneše. A jestliže byla nějaká "legenda medkovská*’,byl to 
především Josef Kouta, jejž sluší považovat za jednoho z jejíoh tvůrců. 
Ve své trilogii o "Třetí rotě”, vyportrétovsl Medka jako hrdinského 
práporčíka Jeřábka.Znal jsem Medka dost dobře,abych věděl,že slavomam 
nebyl jeho ohýbou. Spíše jeho záliba v alkoholu.
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Agrární ministr Prášek nepatřil nikdy k mým zvláštním, oblíbencům. 

Spíše naopak.Ale defekty jeho povahy a stinné stránky jeho politioké drá
hy byly obecně známy již před prevratom. Přesto,Prášek se stal ministrem 
ve vjá dách republiky a jeho postavení ve veřejném životě se zdálo neotře
sitelné. Jeho pád, způsobený ne přímým bojem, ale zákulisní intrikou,při
šel, až když tím či oním způsobem vzbudil nelibost u muže,který dirigoval 
hradní skupinu. Jeho pokus založit vlastní a rární stranu a vlastní list 
skončil fiaskem,protože neznámý - ač zasvěcencům až příliš známý -dobrodi
nec přeplatil jeho naverbovaný redakční personál. Jistě nebylo pro proti-

/ 
hradní skupiny neštěstím,že se neblaze proslulý synovec mého milého 
šéfredaktora a přít le Ladislava Kunteho Sádeoký dal koupit.Nebylo to 
však jaksi v souladu s českými novinářskými a politickými tradicemi.

Mnoho podiveni způsobilo odstranění J. S. Ifeohara z úřadu generálního 
inspektora čs. branné moci. 0 tom, byl-li Machar inspektorem dobrým čí 
špatným mohou být názory velmi rozmanité. Orobn jsem přesvědčen,že Machar 
vykonal znamenitý kus práce v armádě a přinesl velikou osobní obět na své 
populerit«,aby v rozložené armádě vytvořil ýd jednotu a zavedl v ní kázeň, 
jíž bolestně, postrádala. Sotva kdo jiný by to byl dokázal v době tak 
krátká. Ale budiž,snad doba vyžadovala, aby byl vystřídán aktivním gene

rálom. Jeho propuštění se však mělo stát jiným způ obem. Starý věrný přítel 
Masarykův neměl být neslušně odkopnut jenom proto,že v bom či onom m“l 
odchylné mínění než skq/pina, jež obklopovala presidenta,až dětinsky 
závislého na svém ministru zahraničí.

Hanebný,docela hanebný byl případ Perglervv. Pergler,který ve sván 
mládí vyemígroval do Spojených států, stal se americkým státním občanem 
a byl zde vynikajícím právníkem,se zapojil hned na počátku války na naši 
zahraniční akci. V Americe vykonal veliké dílo a po váloe byl jmenován 
československým vyslancem v Japonsku.Byl poměrně samostatný a kdy dr. 
Jan Re^řhman, o němž jsem mluvil již dříve a který se od národní strany 
svobodomyslné zase vrátil k straně národně sociální, byl poslán na tamní 
naše vyslanectví,došlo k nepříjemné aféře,při níž k<?Mi^man intrikoval 
proti svému šéfovi. Pftrgler byl odVolán, ministerstvo zahraničí mu kladlo 
za vinu nepořádky, jež na vyslanectví nesporně byly,ale byly zaviněny 
úředníky,těšicími se oohraně vládců nad ministerstvem zahraničí.
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Pergier se vzdal svého postavení v diplomatiaké službě a postavil se 

přímo proti ministerstvu a dr. Benešovi. Zapojil se na Jiřího Stříbrného, 
který začal organisovat svou "Ligu proti vázaným kandidátním listinám", 
jež se později zmínila v "Národní ligu*. Byl zvolen do parlamentu,ale 
na nátlak z "Hradu" byl jeho mandát eduznán, protože se zjistilo,že n^tdej- 
ší československý vyslanec v Japonsku " není českosloven sk'ni státním 
občanem". Byl to hodně srp®, v právní problém. Podle rakouského zákona o 
státním občanství, opírájíoím se o domovské právo , měl každý státní 
zaměstnanec domovské právo v místě svého úředního postavení a v důsledku 
toho i státní příslušenství. Ale Pergler,který byl původně americkým 
občanem, byl poslán do Japonska a neměl tam íém domovské právo a kdyby 
mol, nebylo by mu to docela nic platné. Hradní juristé z toho vyvodili, 
že P rgler není čs.státním občanem,že se republika dala zastupovat na 
najvyšším stupni své diplomatické služby cizím státním příslušníkem. 
(Když došlo k této aféře, dali se kvapně naturalisovat mnozí aktivní gene
rálové, někdejší ruští nebo francouzští státní občané, aby se stali stát
ními občany republiky, za kterou bojovali a jejímiž občany se považovali.) 
Město Praha, aby odstranila pojednou objevenou "záxdsž závadu" Perglero- 
va občanství , se usneslo, udělit mu domovské právo v Praze,ale to nepo
mohlo. Protože byl Pergler v oposiol, nemohl být státním občanem a poslan
cem. Rozmrzelý Pergler se vrátil do Spojených států a jeho aféra ukázala 
až příliš názorně, jak to nebezpečné být v nemilosti u dr. Beneše.

Rylo by docela zbytečné mluvit v této souvislosti o případu Jiřího 
Stříbrného.Věnoval jsem tomu «vlastní vzpomínku.Ale nakoneo, ač to rozhodně 
není poslední výjrasmssm významem, musím se zmínit o některýoh ošklivýoh 
k^mpaní^roti dr. Karlu Kramářovi. Mösím podotknout,že ač vřelý stoupeneo 

dr. rarla Kramář , nikdy jsem jej nepovažoval za povznesena nad každou 
kritiku. Ca sto jsem s ním nesouhlasil a nebyl jsem jediný z těch,kteří 
hlásíce se ku straně jím vedené, měli odchylné mínění na tu či onu věc. 
A uznávám právo každého kritisovat každý krok a každé slovo dr. Kramáře. 
Nicméně, sat v tažení proti Kramářovi se jeho odpůrci, dirigovaní z okolí 
dr. Beneše a patrně dr. Benešem samým, zašli ttéle, než je přípustné ve 
svobodné kritice.
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Rozpor mezi dr. Benešem a dr. Kramářem se zprvu zdál být Jan sporem o směr

nice naší zahraniční politiky. Priostril se rozborem o metody politiky 
vnitřní a výwtcr+tl se ve spor mezi osobami.Byl docela nesmiřitelný,Jak 
ukázal nakonec spor, řešený sborem důvěrníků. Nezasvěcené veřejnosti se 
zdálo ob&dasjže je to dr.Kramář a ne dr.Beneš, který nese vlnu na tom,že 
tento spor má povahu tak osobní.Příčinou toho bylo,že dr,Kramář,muž 
nesporně schopnější a moudřejší dr. Beneše, postrádal vychytralost tohoto 
mistra intriky,který dovedl sedět na dvou židlích -ač mezi ně občas upadl - 
a dovedl se tvářit <ííavšechny strany. Nikdo tehdy nevěděl o denunciačním 
dopisu dr. Beneše Masarykovi, v němž si stěžuje na Kramáře, že v prvních 
měsících války,když Masaryk byl již za hranicemi, ale dosud se proti 
Rakousku nepostavil,odmítl Jeti do zahraničí se zdůvodněním,Že nemá 
čas se povalovat v zahraničí v kavárnách. (Mimochodem řečeno, ani dr. 
Kramář arwlí dr. Ba Sin, před nímž to prý řekl, se ne nic takového nemohli 
upamatovat.A setkal-li jsem se za svého života 3 mužem nebojácné pravdo
mluvnosti, byl to dr. Alois Rasín. ) Seti jsem toto xňxksrMriBÍ: záškodnictví 
až r, 1966 v žgHýxm Iondýně.

Neštěstím dr. Kramáře bylo, že byl až příliš slušný e že na Intriky 
neodpovídal jejich demaskováním. A tak veřejnost se nikdy nedozvěděla 
mnoho o pravé podstatě sporu. no novinářských kavárnách se mnoho mluvilo 
o intrikách dr. Beneše, jenž se snažil dr.Kramáře dostat z mírové konferen
ce, alo podrobnosti nebyly známy. Ur. Kramář mohl Beneše demaskovat,ale z jolt 
Nesprávně chápaného smyslu pro společenskou slušnost tak neučinil. Stal se 
proto obětí nepřátelské vychytralosti,

A tak se stalo, že ze státního archivu se äsksž dostal do "Přítom
nosti" dopis, jímž dr. Kramář odpovídal rakouskému ministerskému předse
dovi na jeho nabídku, aby si požádal o milost.(Kramář by1 ve vězení,odsou
zen k smrti provazem. )Kramář odmítl a vyložil v dlouhé úvaze, jak poše
tilá je rakouská politika. Projev, vytržený z časové souvislosti, byl 
"Přítomností* zneužit k surovému a záludnému, útoku na dr. Kramáře.

Je zarmuoujíol,že ani president republiky se neod~ekl těchto nepl
ných kampaní.Každý pátek se u Karla Savka scházela skupinka největších 
oblíbenců Hradu. Zde se organisovaly akce mezi inteligencí proti všem, 
kteijří tím či oním způsobem upadli v nemilost panstva u moci. Mezi
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"pátečníky” docházel i W?.saiyk a pro jeho potěšení tam sehráli frašku o 
"králi Sobiášovi”, jímž byl míněn Kramář. Tato věo se neutajila a byla 
z toho nechutná aféra.

Pravda, nechutná komedie o "Králi Sobiášovi" nebyla věoi tak daleko
sáhlého významu, jako mnoho jiných záludných a záškodniokýoh akcí,kupo
vání duší, lámání charakterů a veřejné ostouzení.Ale prostého občana re
publiky,ktorý o tom zvěděl, nepohoršovalo,že odpůrci dr.Kramáře si 
tropí šašky z muže,který si o národ a republiku získal větší zásluhy,než 
oni všichni dohromady, Rozlaďovat však muselo, že president republiky, 
který měl stát nad stranami, se zúčastnil tohoto zesměšňování muže,který
byl národním hrdinou a mučedníkem za války, který byl prvním
ministerským předsedou republiky a vůdcem koaliční politické strany. A 
ovšem,byl zde jakýsi nepříjemný pocit,že muž,který do politického živo
ta vstupoval společně se zBxmžŠBÄsgha zesměšňovaným, jemuž za mnoho vděčí 
jeho pomoci pracovní a hmotné, nedovedl se distancovat od tohoto počínání. 
Masaryk tím,žô se stal presidentem republiky, v&dátíti se denního politic
kého zápasu v republice a ohled na jeho úřad vedl k tomu,že se o něm mlu
vilo uctivěji a zdrželivěji než o jinýoh. Staré zápasy upadaly v zapome
nutí. Ale tentc nedostatek taktu u ijjuže,který se stal z moci svého úřadu 
symbolem československé státnosti, způsobil u mnohých velmi značné ochla
zení, h; jeden z ťch,kteří byli ochotni uctívat Masaryka a Beneše, zakolísal 
a počal považovat jejich okolí, jemuž přisuzoval vinu na mnohém, oo vzbu
zovalo nelibost, za nebezpečnou hlízu.Možná,že jsme patolízalům a donaše
čům křivdili a že to, co jsme slyšeli od nioh, byl jen hlas jejioh pána. 
Toho pána jsme mohli pozorovat v dalších leteoh předválečných a válečnýoh 
a vidět,že to nejhorší, co bylo o něm kdy řečeno a napsáno mělo jednu 
velikou chybu. Rylo to až příliš slabé a nedostatečné.
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Mezi zahraničním a domácím odbojem.

V období mezi prvními a druhými volbami do Národního shromáždění 
vyjasnilo se mnoho vnitřních sporů prvníoh let obnovené samostatnosti. 
Zejména se uklidnilo sooiální vření a pominulo nebezpečí, plynoucí z ko
munistické agitace.Zatím však, co pokračovaly nezbytné a celkem samozřej
mé třenice mezi politickými stranami, usilujícími o moc ve státě,aby 
mohly uplatnit své zásady,objevily se různé základní a zásadní rozpory. 
Shad nejvážnějším byl spor mezi domácím a zahraničním odbojem.

V prvních dobách naší obnovené samostatnosti převládala radost z ví
tězství a nikdo si ve veřejnosti nelámal hlavu nad tím, kdo se více zaslou
žil. Obecná nálada byla "všichni se zasloužili*. A jestliže v úzkém kruhu 
rozhodujících politiků byla rivalita, národ plně přijímal názor,vyjádřený 
Viktorem lýkem:"5as není, bratří, připravovat účet, jejž rodné zemi před
ložíš?"

Když pominulo první opojení z nově nabyté svobodyKa byly zdolánft nej
naléhavější úkoly, přemnoho lidí se rozhodlo předložit účet,rozhojněný 
úroky z prodlení. Došlo k rozporu mezi domácím a zahraničním odbojem. A při 
vší úotě k obětem, jež přinesly zahraniční armdy a zásluhám těch,kteří 
vedli diplomatickou akci v zahraničí, s účtem přišel především odboj zahra
niční. Měl veliký náskok.Každý věděl,že dotnáoí odboj se rozvíjel postupně a 
že jeho oběti na životech byly nesporně a také nutně mnohem menší,než odbo
je zahraničního.Nebyl obestřen gloriolou Zborová a Bachrnače,francouzské a 
itelské fronty. A konečně, nebyl po válce organisován jako bylo legionářské 
hnutí.

Ovšem, nedá se tvrdit,že to byli vojáci z fronty ruské,francouzské a ital
ské,kteří přišli s přehnanými nároky a opovržením k civilistům,kteří proži
li krutou persekuci a reagovali na ni vzdorem a trpělivostí. Byli to politič
tí představitelé zahraničních armád, muži,kteří konali diplomatickou práci, 
někdy hodně podři zenou,kteří přišli s nároky docela nepřiměřenými a netaji
li se svým přehlížením národa,který neměl ani příležitosti obléknout unifor
my zahraniční armády,již proto ne,že z velké části musel obléknout nenávi
děnou uniformu rakouskou.

Národ vzdal hold odboji domácímu i zahraničnímu. Ne jpřednějšímu předsta
viteli zahraniční akce svěřil úřad presidenta republiky a zahrnul jej 
láskou a obdivem. Na dlouhá leta byly zapomenuty staré spory i vytvořena Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 1273
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neohni dívat se kritiMsy na jeho nové činy. A ne jpředně jšíniu představiteli 
domácího odboje dr. festa Karlu Kramářovi svěřen úkol prvního předsedy 
vlády. A po jeho odstoupení, vynuceném změnou mocenských poměrů ve státě,

I

na jeho místo nastoupili další významní činiteldb odboje domácího. Toto 
řešení se zdálo trvalé: hlavou státu 1 ministrem zahraničí byli muži,kte
ří pracovali v zahraničí, hlavou vlády byli muži,kteří usilovali o osvo
bození doma. Bylo to moudré, samozřejmé a docela logické,ale mnoha lidem 
to bylo nepřijatelné.

Masaryk, přes svůj pokročilý věk byl zdráv, ale v kruzích jemu najbliž
ších se objevovala již otázka jeho nástupnictví. Má se jím stát muž, jejž 
podepře většina členů parlamentu, muž,který nepoohýbně vzejde z řad těch, 
^J;eří byli doma? 51 má následovnictví připadnout automaticky jedinému 

muži zahraničního odboje,který má vůbec nějakou politiokou posici a vů
bec nějaký politický význam? Zahraniční odboj dodal národu mnoho stateč
ných a óbčtavýoh mužů a několik obratných či méně obratných diplomatů. 
Pro ně byla místa vojenských velitelů i zaměstnanců diplomatioké služby. 
Ale nikdo z nich neměl ani formát, ani ^pfisioi, oprávnujíoí k tonu,aby 
mohl doufat, že nastoupí po Masaiykovi, o němž každý věděl,že nebude žít 
věčně.

Ve snaze zajistit nástupniotví dr.Edvardu Benešovi,ké&rý okupoval mini
sterstvo zahraničí na doživotí, zahájeno zbytečné,pošetilé a škodlivé 
tažení proti domácímu odboji.Tažení bylo ve znamení jednoho z méně 
moudrých výroků Masarykových *bez Beneše bychom neměli republiku". Ani 
tedy domácí odboj,ani oběti a sláva zahraničníoh armád,ale Beneš a jen 
Beneš to byl, kdo pod. ochrannými křídly fex Masarykovými vytvořil náš 
stát a jeho svobodu.Bylo to historloky i věcně nesprávné a narazilo to 
pochopitelně na odpor i tam,kdo úcta k Msarykovi zůstala dosud nezmenšena.

legionářský tisk,který byl v rukou Benesovýoh stoupenců, chrlil útoky 
proti domácímu odboji,proti politikům,kteří reklamovali pro národ právo 
vybírat si své vůdce pro jejich přítomnou kvalifikaci a ne pro staré 
zásluhy,aT skutečně,al předstírané. Ve jménu demokracie bylo nevyslove
ně HsiÉmnxmsaindK odpíráno národu oprávnění rozhodovat o vlastním osu
du. A čím intensivněji se rozvíjela tato akce, tím rozhodně narážela na 
odpor těch,kteří ač bylí ochotni uznat zásluhy zahraniční akce, nebyli 
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ochotni připustit,že národu někdo jeho svobodu daroval.

Začaly se,zprvu jen sporadicky a pak vždy častěji a také důrazněji 
objevovat výklady o tom,jak si národ svou svobodu vzal, jak si ji vybojoval 
svým statečným a MxSiBdMm důsledným odporem proti monarchii. V této obraný 
statečného národa dlouho nebylo patrno zaujetí proti vůdoům zahraniční 
akce. Hodně dlouho nebylo slyšet jediného slova,jež by bylo zmenšovalo je
jich zásluhy a jejloh nároky na úctu. Ale vždy častěji se objevovaly ná
znaky, že zásluhy minulosti nutno odměnit pootami,ale že minulé zásluhy 
nejsou nárokem na úřad.A bagatelisace domácích akcí vedla docela nutně 
k tomu,že lid4,znalí vývoje x z doby válečné,začali vyličovat co národ sám 
a někdy i bez vůdců a proti nim vykonal, čím agresivnější byl postup zástup
ců názoru,že to byla toliko zahraniční akce a^s. především akce diplomatic

ká, jež nám získala svobodu, čím nenávistnější byla ostouzečská kampaň 
proti vůdčím osobnostem odboje domácího - názorným příkladem toho bylo 
skandalisační tažení proti dr. Karlu Kramářovi - tím více sílil odpor a 
objevovaly se hlasy dokazující, ža všechno nebylo tak krásné v zahraniční 
akci, jak to vyličují legendy. Zastánci domácího odboje přešli z obrany k 
protiútoku. Nebylo to povznášejioí.

Byli to zase jen členové jedné skupiny zahraniční/ akce,kteří rozšířili 
tažení i proti uotíváným dosud příslušníkům zahraniční armády. Byl to úředník 
ministerstva zahraničí, jehož jméno $iž dooela vypadlo z mé pamŮti,který 
vydal brožurku "Hrušky na vrbě", v níž se snažil potřít ’’legendu" o gene
rálu Medkovi, jako hrdinovi zborovskému.V jeho líčení byl ’fedek představo
ván jako etapní hrdina pochybné statečnosti,který se vyhýbal bojůn,ale 
přisvojoval si slávu mu nijak nepatřící.A když Medek vydal své drama 
"Plukovník ^vec", kolik posměchu bylo namířeno proti veliteli,který spá
chal sebevraždu,protože nemohl přežít hanbu svého pluku,který pod vlivem 

(Vodičkovy) bolševické agitace odepřel jít na frontu.
V tomto zápolení měli stoupenci priority zahraničníma akce jednu vý

hodu. Opřeni o zakotvenou již legendu,měli organisaoí, tiskové orgány, 
včetně nakladatelství a ovšem měli peníze, jimiž nijak neskrblily disposič- 
ní fondy ministerstva zahraničí.Není divu,že odpůrci výlučných zásluh 
zahraniční akce občas prestrelili. Neměli tak činit, ale v zápalu boje se 
ledacos stane,co by se nemělo stát. Je možné,be dokonce pravděpodobné,
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že be» této kampaně by byla bývala posice dr. Beneše pevnější, než v dů
sledku této kampaně byla.

Měli jsme mnoho knih o zahraniční akoi,vojenské i politioké.Velmi málo 
opravdu tahxtamlBkýsh historického bylo vydáno u nás o odboji domácím.Vět
šinou to byly práoe, vyličující jen částečné úseky.Ale jednou z pozoruhod
ných knih byle dílo dr. Iadislava Rabína o vlivu, domácího odboje na získání 
samostatnosti a dr.Kaliny, syna státoprávně pokrokového poslance "Krví a 
železem". Byly to všeohno nechutné a zbytečně kampaně,jejiohž smutné 
následky se musely dostavit. A přece, ve snažení o svobodu každý věrný 
syn národa vykonal co bylo v jeho silách, každý podle svých možností.A 
byl to souhrn zásluh,který nám dal svobodu. A jak řekl nezapomenutelný 
dr.Alois Rašín: za práci pro vlast se neplatí. Nebylo hezké nastavovat 
ruku.
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Zahraniční akce československá přispěla velmi značnou měrou -není po
třebí zkoumat, zda rozhodující - k obnově naší národní a státní samostat
nosti. Nebýt toho, že někteří horlivci se snažili připsat jí výlučnou 
zásluhu na tomto potěšitelném výsledku, nebylo by asi nikdy došlo k nepří
jemným, škodlivým a docela zbytečným třenicím mezi doraáoím a zahraničním 
odbojem.Nicméně,! kdyby tomu tak nebylo, zahraniční akce nám zaneohala 
dva velmi nepříjemné a hodně škodlivé závazky. Zbytečně, protože jich již 
nebylo potřebí. V době, kdy zahraniční akce sjednávala a podpisovala 
Pittsburskou dohodu a vyhlašovala Washingtonskou deklaraci, byl náš osud 
rozhodnut již nejen na bojištích, ale také v rozpadající se habsburské 
monarchii.

Není pochyby, že pblitioká akce toho druhu, jaká byla vedena za války 
v zahraničí, nemohla se vždy a ve všem dotazovat domova a že byla nuoena 
předkládat zahraniční veřejnosti a zahraničním vládám jasný program,jak 
hodlá uspořádat své věci. Ale ani v takovýoh případech nebylo potřebí 
zacházet do podrobností, o nichž musel s konečnou platností rozhodnout 
národ dona. Národ také rozhodl a to takovým způsobem, že oba dokumenty 
hodil do koše.A z toho vyplynulo mnoho vnitřních potíží,zejména pak, 
pokud šlo o Pittsburskou dohodu.

Pittsburská dohoda představuje zajímavý zlom v politické linii,za stá
vané až dosud zahraniční akcí.Již 1914. se Slováci na Rusi zapojili na 
českou akci,jejich zástupoe byl přítomen audienci šsxkýsáx zástupoů českých 
spolků u cara, na níž po prvé bylo vysloveno osvobození českého národa 
z rakouského jařma za válečný cíl Ruska, dosud carského. Také francouzští 
Slováci se přidružili k české akci v oné zemi bez nějakého zvláštního 
vyjednávání a bez zdůrazňování nějaké odlišnosti od čeohů.AŽ do Masary
kova příjezdu do pojených států v roce 1918 skce vyznávala zásadu 
národní a státní jednoty.

Američtí Slováci ve své většině, pokud ovšem za většinu lze považovat 
amerioké slovenské organi sace, jako byla na příklad Slovenská Liga,zůstali 
patrně nedotčeni tímto vývojem. Nezaplojili se na akci a aby je pro ni 
získal, sjednal s nimi profesor Masaryk,jako předseda pařížské Národní 
rady dohodu,podepsánou v květnu 1918 v Pittsburku. Po prvé zde stáli

Pochybený odkaz zahraniční akce
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Češi a Slováoi, ne Jako příslušníci téhož národa,ale jako dvě smluvní 
strany, z nichž jedna, Češi, poskytuje druhé, Slovákům, záruky jaké bude 
jejich postavení ve státě. Američtí Slováoi, v jejichž myslích cyly živé 
upomínky na státoprávní postavení Uher v dualistické monarchii, požadovali 
pro Slováky přibližně stejné, nebo hodně obdobné postavení ve státě ,o 
který bojovali češi, společně s mnoha Slováky v Sušku a ve francii. Pojem 
jednotného a nedílného státu byl zde opuštěn ve prospěch duali srnu. Poprvé 
se objevilo psaní česko-Slovensko a zřejmě,ač ne vysloveně, byl opuštěn 
i pojem jednotného národa československého, zastávaný aŽ dosud i když 
ne ještě většinou Čechů, tedy alespoň ofioiálním vedením zahraniční akce. 
Smlouva zajišťovala Slovákům vlastní simn i vlastní vládu,sloVenakou 
úřední řeč nn jejich území, protstě právní i ústaVní odlišnost od Čeohů 

a českýoh zemí. Zkoumáme-li počátky a příčiny pozdějšího slovenského sepa
ratismu, nemůžeme nepoznat, že Pittsburská dohoda je zakládajloím aktem 
tohoto hnutí.

Nemá smyslu dnes diskutovat, bylo-li ujednání a Pittsburku správné 
a měla-li být republika organizována podle této dohody, či byla-U to 
pošetilost, jíž se kupovala ne právě veliká a jistě ne rozhodující pomoc 
ameriokýoh Slováků. Ale tato dohoda měla některé dalekosáhlé a život stá
tu ohrožující důsledky. Především, autoři smlouvy si neuvědomili,že zachá
zeli se svým ujednáním mnohem dále, než byli oprávněni. Američtí Slováoi 
nemohli vědět, jaké jsou názory slovenského lidu na tuto věo a neměli 
právo jménem tohoto lidu rozhodovat, čeští partneři smlouvy nevěděli také, 
jaké jsou názory českého lidu na tuto věc a neměli práva jeho jménem 
přebírat závazky tohoto druhu.Vůdci zahraniční akoe mohli vědět,ze češi 
neohtějí 3Ůstat již v rakouské polovině říše a Slováci v uherské polovi
ně. Byli proto rrttelx zcela oprávněni vymáhat jejioh vyproštěni z
rakouského jařma. Byli oprávněni raluviti o tom, Že budoucí stát bude 
demokratický s občanskými svobodami,protože mohli znát alespoň české 
politioké tradice, i když se nedalo tvrdit,že slovenské politické tradi
ce byly tak jednoznačné. Mohli říci,že nový stát bude republikou,protože - 
zase alespoň Češi - neohtěli mít již nic společného s raonarohlstiokou 
státní formou,Ale nikdo nemohl říci s určitostí, chtějí-li Slováci 
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opravdu a za jakých podmínek žiti s Čechy a chtějí-li češi žiti ve společ
ném státě a za jakých podmínek se Slováky. Chtěli Slováoi opravdu dualismus? 
Byl dualismus opravdu přijatelný Čechům? Jsou Česi a Slováci jeden národ, 
jak věřili až dosud všichni Češi, či jsou Slováci národ samostatný,jak 
pojednou hlásali američtí Slováci?

Ife tyto otázky nemohl s naprostou určitostí odpovědět nikdo v zahra
ničí a proto byla Pittsburská dohoda docela nec^právněným -a jak další 
vývoj událostí až do uk dosažení státní samostatnosti zřejmě ukazoval- i 
dooela zbytečným a škodlivým zásahem do svrchovanosti lidu na celém tížemi 
republiky.

Revoluční Národní shromáždění při vypracování ústavy k Pittsburské 
dohodě nepřihlíželo. Opírelo se o deklaraci z Turčianskeho sv.Martina, 
vydanou nejznámějšími osobnostmi slovenského lidu ve vlasti i o hlasy 
slovenských zástupců v tomto Národním shromáždění.Mohlo se opírat i o 
výsledky svobodných voleb na území Slovenska, kde vždy většina hlasů byla 
odevzdána pro strany čistě československé, působící na celém státním území 
a nerozlišující mezi Čechy a Slováky.

Pittsburská dohoda nsdla tedy do koše,ale každý kverulant se jí mohl 
dovolávat.Nepřátelé republiky mohli ji ostouzet tvrzením,že porušila 
slavnostní ujednání a zahraniční naši nepřátelé, Maaaři a Poláci pomá
hali. ”Slovenské lize" s Pittsburskou dohodou agitovat.Nikdo nebral na 
vědomí, že Pittsburská dohoda nemohla nikoho zavazovat,protože všechny 
podpisy na ní byly podpisy sotikromých osob, dosud bez jakéhokoliv úředního 
postavení v novém státě.

Stížnost,Že československá republika porušila svůj závazek,ozývající 
se tak často na Slovensku a v propagandě Poláků a Maúarů, byly tedy 
dooela bezpodstatném Pittsburská dohoda nebyla ani mezinárodní smlouvou, 
ani závazným aktem republiky.Nesjednali, ji žádni oficiální představitelé 
státu, nebyla schválena vládou a parlamentemjdbdr a podepsána presidentem 
republiky,jak to vyžadovala naše ústava. Byla to dohoda soukromých dosud 
osob se soukromými osobami. A byla mlčky odmítnuta stejně parlamentem, v 
němž češi měli většinu, jako oficiálním představiteli slovenského lidu, 
kteří měli rozhodně vět^í oprávnění mluvit za Slováky, než američtí je
jich rodáci.
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Ovšem, na rozhodnutí nedbat! Pittsburské dohody byl jeden mravní kas,jejž 

jsme z jakési nepochopitelné netečnosti dosti dlouho nebrali na vědomí.Ač 
dohoda nezavazovala ani stát ani národ,zavazovala své podpisovátele. Ti 
se měli vynasnažit při jednání o uspořádání vnitrních poměrů republiky, 
aby dohoda byla alespoň projednána a snad i přijata a ne mlčky hozena do 
koše. Nikdo z nich tak však neučinil a na/opak, Masarykem počínajíc, všichni 
trvali ne jednotném a nedílném státu a na jednotném národě československém. 
Je možné,že kdyby se byli hlásili k svému závazku ,tu - i kdyby rozhodnutí 
padlo proti nim - by byla věc objasněna a prodiskutována a nebyly by násled
ky tak zlé,jako se dostavily.

Pittsburská dohoda nebyla jediným nepromyšleném závazkem zahraniční 
akce. Washington ská deklarace z října 191% pathetické prohlášení o oílech 
československé zahraniční akce a o vnitřním uspořádání/ nového státu byla 
dalším takovým na právě moudrým pokusem vázat! národ k přijetí programu, 
o němž nebylo nijak jisté, že je ochoten jej pří jmout. Nebylo a nemohlo býti 
námitek proti, povšechným "omnulaoím tohoto dokumentu,ale proti některým 
socialistickým radikalismam inspirovaným podrobnostem. Ovšem,Washingtonská 
deklarace nebyla ničím závazným a jenom některé skupiny levice,zejména 
Hradu oddané legionářské organisaoe operovaly s Washingtonskou deklara
cí, jako se závazným programovým aktem. Ale i zde dosnil národ k docela 
jinému názoru naxxtók než autoři deklarace a škody,jež způsobila tato 
deklarace, byly vedle těch, jejichž příčinou byla Pittsburská smlouva, 
tak minimální,že se zdály docela nepozorované. Washingtonská deklaraoe se 
stale jen jedním z předmětů sporu mezi odbojem zahraničním a domácím, 
jednou z dalších příčin dooela zbytečných třenic. Jako Pittsburská
s louva padla do kose. Docela zaslouženě.Ke neštěstí se stala vzorem pro 
obdobné samovolné akty zahraniční skce ze druhé světové války.

***
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Sooiální politika republiky

Jedním z prvních opatření republiky bylo zřídit zvláštní ministerstvo 
sooiální péče,jehož hlavním úkolem bylo 3tarat se o sociální blaho lidu. 
Československá republika zdědila po Rakousku několik sociálních instituoí 
a zařízení, jež převzala nezměněně, jiné pak zdokonalila.Kromě toho zavedla 
některá nová. Po této stránce republika itsjjäpozadu za ostat
ními civilisovanýrai a pokročilými státy, ale v mnohýoh směrech nejeden z 
nich zdaleka předstihla.

Rakousko zavedlo již hezky dlouho před válkou starobní pense a 
Československo v tom to zajištění pokračovalo. Pense za Rakouska byly do
cela nedostatečné a na neštěstí nedostatečné zůstaly i za republiky. Omeze
ny byly jen na zaměstnance soukromých podniků. Veřejní zaměstnanci dostá
vali výslužné od státu, zemí,okresů nebo měst, jimž sloužili. Tyto pen.se 
byly postačítelné a tvořily zvláštní lákadlo. Mnoho lidí volilo zaměstnání 
ve veřejnýoh službách právě proto, že *byli pod pensí*. Také některé 
soukromé podniky, jako banky, měly zvláštní pensijní fondy. Republika na 
tom změnila jen jedno: zavedla,jak jsem uvedl již v jiné souvislosti, 
starobní, pojištění novinářů.

Péče o zdraví širokých vrstev lidovýoh příslušela nemocenským poklad
nám a to jak státním, tak i soukromým. Také tato péče byla omezena jen na 
zaměstnance,ač většina dobrovolných nemooenských pojišťoven rozšířila 
svou péči i na příslušníky jejich rodin. Lidé samostatně výděločně činní 
byli - stejně jako tomu bylo se starobními požitky - odkázáni docela na 
soukromé pojištění. Snaha uzákonit nemocenské pojištění i pro osoby soukrom- 
nně miané výdělečně činné neuspěla.

Za Rakouska převládalo nemocenské pojištění státní a soukromé pojištění 
nemocenské bylo v'sJácáAh.Za republiky toto pojištění doznalo značný 

rozmach. Scoro všechny lepší podniky obchodní, průnyslové a bankovní přihlá
sily své zaměstnance k těmo soukromým ústavům. Stát uznával právo zaměst
navatele vybrat si, zda pojistí své zaměstnance u okresních nemocenských 
pokladen, nebo u soukromých instituéí. Zaměstnanci státu a jiných veřej
nýoh institucí byli pojištěni u tak zvaného Léčebného fondu.

Rozdíl mezi nemooenskými pokladnami (okresními) a soukromými nemocenský
mi pojišťovnami byl celkem značný, poud šlo o výši podnor,poskytovaných 
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nemocným, kvality lékařské služby a zejména volby lékaře.Všeohnvtal okres
ní Si soukromé, provedly výběr lékařů, ale soukromé instituce měly na 
svých listinách vždy mnohem větší počet lékařů, než ústavy okresní,takže 
nemocný měl podstatně větší výběr lékaře, jemuž se ohtěl svěřit.lékaři 
nebyli placeni paušálem- v některých případech však dost'vali malý příspě
vek - za každého pojištěnce, ale za lékařrký výkon.Nemocný navštívil 
lékaře svého výběru s lístkem od svého zaměstnavatele a lékař byl pak odmě
něn za tuto návštěvu - nebo za návštěvu v bytu nemocného - od nemocenské 
pojišťovny. Lékaři byli oprávněni pojištěnce ošetřovat i jako soukromé pa
cienty. V tomto případě dostali od nemocného rozdíl mezi tím, co jim platí 
pojišťovna a co by stálo soukromé ošetření. Vymáhat ovšem, aby pojišt neo 
se Sel ošetřovat soukromně nesměli.

Léky byly bezplatné, ale stát 1 pojišťovny měli smlouvu s farmaceutic
kým průmyslem,ža léka ne. nemocenský ušet budou dodávány v hospodárném množ
ství a levnějším balení. To se týkalo zvláště tak zvaných “patentních 
medicín’’, to jest léčiv, prodávaných normálně volně, bez lékařského před
pisu, pod registrovaným .jménem.V pozdějších letech republiky byl přijat 
zákon zakazující inserol léčiv.

Všechny nemoenské pojišťovny,ať okresní nebo soukromé, poskytovaly ne
mocenskou podporu po celou dobu nemoci - i když byl bemocný v bezplatná 
ošetření v nemocnici- na níž neměl zaměstnavatel nárok.Dávaly příspěvek 
na pohřeb, porod a šestinedělí a zejm'na zde byl křiklavý rozdíl mezi tím, 
co pokáytovaly nemocenské pojišťovny s dobrovolné instituoe.Ovšem,pojiště
ni soukromé bylo mnohem dražší pojištění u soukromých ústavů.

Značnou závadou okresníoh nemooenských pra^ižrhsMsaia pokladen byl jejioh 
byrokratismus a někdy i přílišná šetrnost projevovaná vůči lékařem a nemoc
ným,ne však vůči jejich úředníkům. Podle zákona se měly konat pravidelné 
volby do jejich správ,ale za republiky se volby nekonaly ani jednou. To 
bylo příčinou mnoha polemik v tisku i v parlamentu a předmětem sporu mezi 
stranami socialistickými, jež Dokladný ovládaly a stranami nesocialistic
kými, jež tyto volby vymáhaly,protože ir mnoha případech byla místní 
okresní nemocenská pokladna jakýmsi neoficiálním sekretariátem té 
socialistické strany, jež jí vládla. Příčina tohoto zjevu byla jednoduchá.
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Po zřízení republiky, v době značného kvasu v socialistickém dělnictvu, 
byly volby odloženy až do vyjasnění poměrů. Potom byly volby odkládány 
z obavy,aby se pokladen nezmocnili komunisté. I když pak komunistioké 
nebezpečí pominulo k volbám nedošlo,protože socialistické strany považo
valy nemocenské pojištění za svou doménu, o níž se neohtěly dělit se 
stranami nesocialistickými, jež si vybudovaly dosti mocné odborové hnutí.

Republika zřídila zvláštní pojištění proti nezaměstnanosti.Uzákoněno 
bylo toto pojištění podle tak zvaného gentského sysyému, to jest,odboro
vé organi saoe zavedly via stolí pojištění a stát poskytoval soeasocmnsktix 
odborovým organi sacím zvláštní půÍJsró»JEpříplatek na vyplácené podpory. 
Na každou korunu podpory dostala odborová organisaoe další korunu,takže

: byla tím způsobem zdvojnásobena. Příplatek byl ovšem pro podpo
rovaného a ne pro odborovou organis a oi. Stát tímto způsobem se vyhnul zři
zování značného aparátu,který by spravoval podpory v nezaměstnanosti. 
Snahou státní politiky bylo zavésti totální členství odborovýoh organisaoí, 
při Čemž však žádná odborová wstmarinz organisaoe neměla mít monopol.

Pracovní spory řešily tak zvané "živnostenské soudy", jež by bylo lépe 
nazvat soudy pracovními.I ty byly zřízeny již za Rakouska a jejioh působ
nost zůstala v podstatě nezměněna.Tyto soudy pracovaly rvohle a levně a 
hodně se jich používalo. Odstranily příčinu lehkomyslných stávek,stejně 
jako mnoho křivd a nespravedlností, nebo jen nedorozumění,k nimž došlo 
v průběhu služebního poměru. Podal-li zaměstnanec stížnost , samosoudoe 
behěm několika dnů vyslechl stížnost a snažil ee o dohodu.Nebyla-li doho
da možná, vynesl rozsudek, ftix K tomuto jednání noměli advokáti přístupu. 
öcLsninimidixmxn Odvolala-li se některá strana, došlo k dalšímu řízení,při 
němž strany mohly býti zastoupeny advokáty,nebo funkcionáři odborovýoh 
či zájmových organisaoí. Soud byl tří člonnr. Kromě soudce prvního roku byl 
zde jeden zástupoe odborové organisaoe a jeden zástupoe zaměstnavatelské 
organisaoe, ale vždy jiné, než ku které patřila nějaká strana. Odvolání 
bylo projednáno vž<V do několika dnů a jednání bylo stručné a rychlé. 
Celkem lze říci,že bylo naprosto spravedlivé.

Některé praoovní obory měly vlastní paritní soudy nebo komise.Bylo 
toííiu tak na příklad v tiskárenském a novinářském podnikání,kde byla 
paritní komise tiskařská a paritní komise novinářská. Nebylo pžjrx případu, 
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v němž by novinář nebo typograf šel k jinému soudnímu dvoru.

Pro pracovní poměr byl rozhodující zákon, kolektivní smlouvy a zvyklosti 
v určitém praoovním oboru. Výpovědní lhůta v oborech,kde se platilo týdně, 
byla týdenní, ač v některých oborech byla prodloužena dohodou mezi organi- 
sací zaměstnavatelů a odborovými organisacemi. Smlouva, mezi zaměstnava
telskými a odborovými organisacemi byla v tomto směru vsacx závazná i pro 
nečleny. Byla prostě uznána za zvyklost v příslušném praoovním oboru a sou
dy neuznaly nějakou dohodu, jež omezuje zákonná práva nebo práva,plynou
cí ze zvyklostí v pracovním oboru a to ani v tom případě,že byla učiněna 
písemně a ze svobodné vůle. Nikdo nemohl být nuoen, aby uznal, slevil-li 
něoo ze svých práv.

Obchodní pomocníci (k nimž patřili stejně prodavači, jako kancelářští 
zamčstnanoi a dosti dlouho i novináři,pokud nebyl vydán zákon o služebním 
poměru redaktorů) meíi zásadně výpověď měsíční, jež musela být dána v den, 
kdy se vymlácel plat.V jiný den byla neplatná.Nebylo-li výslovně smluveno, 
že výpověď je měsíční, platila výpovědní lhůta kvartální, to jest,služební 
poměr mohl skončit jen 1. ledna,L. dubna, 1. července a l,října každého ro
ku a musela být dána šest týdnů před oním datem. Výpověď v jinou dobu byla 
neplatná,ač zaměstnavatel mohl -zaplatil-li to - poslat zaměstnance kdykoliv 
domů. Platit ovšem musel oelou dobu do zákonné výpovědi a pak w-raalmHmámta: 
za celou dbbu zákonné výpovědi.V některých oborech byla výpovědní lhůta 
mnohem delší. (Positivně to vím ovšem jen o služebním poměru redaktorů.)

Dovolené byly upraveny zákonem,který také zakazoval propuštění nemoc
ného zaměstnance.Rozdíly v délce dovolených i v délce, po níž mohl být 
zaměstnaneo nemocen a zůstat ve služebním poměru, byly ovšem velmi značné.

Souhrnem lze říoi, že československá republika měla na svou dbbu sooiál
ní zákonodárství velmi pokročilé. Osmihodinová doba pracovní,jako povole
né maximum, byla uzákoněna hned v prvních letech republiky, zakázána 
byla noční a zvláště namáhává práoe žen a mladistvý®^pracovníků. A v 

skoro všeoh praoovníoh oborech zákon požadoval odborné školení zaměstnanců
V

ve zvláštních pokračovaaíoh školách,jejichž povinná návštěva byla kontro
lována, bolení se dělo v pracovní době jako součást zamšstnání. Z návštěvy
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těchto skol byli vyňati jen zaměstnáno! v oboreoh naprosto nekvalifikova
ných (nádenici), nebo v oboreoh, jzež předem předpisovaly určitou školskou 
kvalifikaci,takže zaměstnanoi zvláštního školení již nepotřeboval^. Nejen 
úřady,ale i odborové organisaoe na dodržování tohoto předpisu přísně dbaly. 

Sluší podotknout, že ač byly časté spory mezi stranami socialistickými 
a občan akými, spor nebyl nikdy o politiku sociální.Občanské strany byly 
pro důslednou sociální politiku - nejedno z ustanovení bylo ostatně přija
to z podnětu občanských stran a vaedhny sociální zákony byly přijaty se 
souhlasem občanských stran. Spory byly jen o podrobnosti axmartffiäy o metody 
uplatňování těchto opatření.Nutno doznat, že zásluhu na tom měly nejen 
strany občanské, ale i socialistické.Ač se soaialisté někdy honili za 
chimérami, jejich vůdci v republioe byli většinou lidé střízliví,kteří 
myslili více na lid než na zatuchlé socialistické doktríny.Zejména socia
lističtí odboráři byli vedeni lidmi velmi rozumnými. Rozhodně rozumnější
mi, než jací vládnou na příklad odborovému hnutí ve Velké Británii 
a v Americe.

♦♦♦
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Kdo sledoval klikatou politiokou dráhu dr. Lva Sychravý,šéfredaktora "Národ
ního osvobození" a faktického, i když ne formálního vúdoe československé 
obce legionářské v době mezi válkami a v pokošickém režimu, bude nesporně 
překvapen,že politické počátky tohoto muže sluší hledat ve straně státo
právně pokrokové,jež před první světovou válkou představovala najradikál
nejší nacionálni stranu národa. Tato strana, rozhodně dmiaaxnkm demokratická, 
byla stejně rozhodně 1 proti Masarykovi a jeho realistické straně a s je
jích řad vzešli především nejrozhodnější odpůrci dr. Edvarda Beneše,jemuž 
do. Sychravé sloužil oddaně a s takovou horlivostí,že právem získal přezdív
ku vůdce Benešových pretoriánů. ^ychravova sestra Anna, učitelka a jeden 
čas poslankyně československé sociální demokracie, věnovala mnoho pozor
nosti sociální péči a patřila k světlejším zjevům našeho socialismu.Dr. 
Sychravá sám o sooiální problémy zájmu neměl a těžko říoi, zda je kdy 
získal.Neznal jsem jej před první světovou válkou a co o něm vím z oné 
doby,je jen z vyprávění dr. Jaroslava Wsrštata,kol. Pavla Malého a jiných 
přátel z řad zaniklé již strany státoprávně pokrokové.

Za ”álky byl dr. Lev Sychravá ve Švýcarsku a ve francii.Jako jeho druh 
ze strany dr. Borskýi se věnoval propagandě české věci a získal si tak 
nesporné zásluhy.V Annemasu založil a vydával časopis L*Independence 
tchéque,vmifeiŽ!Í»i) který nesporně prospěl snahám pozdější N&rodní rady 
v Paříži. Dr. Sychrova se zapojil na tento zárodek pozdější Prozatímní 
zahraniční vlády československé a stal se formálně důstojníkem koncept
ní služby v československých legiích ve Francii. Nemyslím ovšem ,že pů
sobil jediný den u některého z našich vojenských fis útvarů v zahraničí. 
Zůstal při propagandě. To ovšem neuvádím,abyoh snad bral v pochybnost jeho 
nárok na legionářský oharakter. I propaganda jo zbraň, často dokonce mno
hem účinnější než puška nebo kulomet a dr. Sjyohrava jako propagandista 
byl užitečnější, než kdyby sloužil jako velitel čety.

Za války se dr. Lov Pyohrava stal jedním z důvěrníků dr. Edvarda Bene
še a zasáhl velmi aktivně a snad nejrozhodněji do vývoje legionářského 
bratrstva ve vlasti. Legionáři byli tehdy organisačně velmi roztříštěni 
a nebylo jednotné organisace, jež by spojovala víechny směry někdejších 
příslušníků naší zahraniční armády v Rusku,Franoii,Itálii a v Srbsku.

Dr. Lev Sychrava
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Každá politická strana zřídila vlastní legionářskou skupinu, a jednotlivé 
základní gněry -socialisté a nesocialisté- se seskupovali v rámcové orga
nisaoe. Mezi těmito směry nebylo mnoho bratrské lásky vzájemnosti a snáše
livosti. Mejstarší z organi3aoí byla Družina československých legionářů, 
celkem hodně pravioová. Vedle ní byl Svaz socialistických legionářů, Svaz 
katoliokýoh legionářů a ještě několik jin'oh menších organisaoí.

Významní legionářští pracovníci podnikli pokus sjednotit legionáře do 
jednotné nads’ranioké organisaoe. Dr. lev Sychravé hrál v tom ne sice for
málně vůdčí úlohu,ale ve skutečnosti úlohu rozhodující. Byl to on,kdo vy
pracoval program a vykonal největší práci v zákulisí a při důvěrném vyjed
návání. Byl vůdcem organisaoe, nazvané Jednota, jež se stala základnou, 
na níž byla vybudována československá obec legionářská,sdružující drtivou 
většinu legionářů. Soupeří?! Družina, kompromitovaná několika docela zby_ 
tečnými aférkami a dobrodružností některýoh 3Výoh činovníků,byla docela 
odsunuta stranou a vegetovala celkem dooela nenozorovaně.l!ep4we Ne
závisí/ jednotjl/československýah legionářů pod nominálním vedením básníka 

a generála Rudolfa Medka a faktickým vedením štábního kapitána Františka 
Turka, mohla v mnoha směrech soupeřit s Obcí 3Vou agilností ,i když nxjas 
ne početností svého členstva.

Dr. Sýchrava se v nové organizaci vyhýbal zásadně funkcím,jež by jej 
přílišně stavěly před veřejností do popředí. Ač byl nesporným vůdcem orga- 
nisace (pokud tato organisace měla ovšem nějakého vůdce a ne jen pověře
ného vykonavatele vůle presidenta republiky,jíž tlumočil ministr zahrani
čí), spokojil se s funkcí místopředsedy. Netoužil po žádné funkci toho 
druhu, jako jo předsednictví nebo jednatelství.Ne ze skromnosti,ale z 
pře svědčení, že důležitější jo faktioká moc než formální hodnost.
Organisaci vtiskoval svůj ráz a vždy dokázal ji dostat na cesty, na které 
ji dostat chtěl, "Legionářský směr",týdeník Obce,který byl předchůdzoem 
"Národního osvobození" dirigoval z pozadí, ponechávají slávu autorskou 
jiným. Stejně nenapsal toho mnoho do "Národního osvobození",ani nevyko
nal tak mnoho v praktické denní práoi vedoucího redaktora, vtiskoval 
však listu svůj duch, i když redakce, složená z individualit se nu někdy 
vymknula z rukou. Jeho síla byla nejen v jeho síyfcu s vedením Obce a 3 
ministrem zahraničí,ale i v jeho nezměrné obratnosti nalézti v každé 
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složité situaol východisko v podobě formulace, založené na zásadě,"aby 
se vlk nažral a koza zůstala celá”. Bývalo to tak důvtipné,že každá ze 
spomýoh skupin usoudila,že Sýohravova formulace jí dává za pravdu,až nako
nec všechny poznaly,že nedává za pravdu nikomu. Zde začala také nevraži
vost k němu, jež se ustavičně stupňovala.

Dr. Svchrava byl jedním z nečetnýoh měk českých vařených praoovníků, 
kteří se shlédli v úloze "šedivé eminence", kteří se snažili mít moo,ale 
odmítali paassx převzít před veřejností odpovědnost. Oportunismus byl jeho 
hlavním znakem a nejeden z lidí, kteří s ním přišli do styku, soudil,Že 
to, co se zdálo být slabostí,plynulo z jeho zdravotního stavu.Major 
ruských legií Peták, spolupracovník "Národního osvobození" a autor neprá
vem zapadlých epigramů o členech redakce "Národního osvobození" napsal 
o něm:"Sychravé srdce má ten Lev, v žilách má inkoust,žádnou krev". Ale 
nebyla to asi slabost, spíše to byl 3klon k intrikánství.

Stejnou metodou našeptávačství působil Sychravá i v tak zvaném pokroko
vém souručenství. Dohovorem s vůdci různých organisaci se snažil ovliv
nit politiku těchto organisaoí a dostat je často na oesty,jež jejich člen
stvo velmi důrazně zavrhovalo.Probojováni takových dohod ponechal jim. 
Nikdy nebyl bojovníkem, ale obratným vyjednavačem.

Můj poměr k Sychravovi se postupně měnil.Zprvu jsem jej obdivoval,ale 
brzy jsem jennaatů dostal pochybnosti o jeho novinářskýoh znalosteoh a schop
nostech, pak i o jeho politickýah kvalitách a nakonec i o jeho kvalitách 
lidskýoh. Viděl jsem, jak ochotně se účastní intrik i proti lidem,kteří 
myslili samostatně a nezávisle na Hradu.

Rozešli jsme se poměrně brzy a po odchodu z "Nroďního osvobození" 
jsem se s ním několikráte utkal na půdě pokrokového sourucenstvi,kde 
jsem po nějaký oas zastupoval Volnou myšlenku česko sloven skoulím víoe 
se stupňovaly u nás xípory o politiku dr.Beneše, tím více jsme se navzájem 
odoizovali. Pale přišel Mnichov, okupaoe, můj odchod do zahraničí,tak 
zvané osvobození a zprávy z domova,že dr. Sychrava statečně kolaboruje s 
pokošiokým režimem, ak přišel únor 1948 a dr. Sychravá se jednoho dne 
objevil v Londýně a zaujmi tak smířlivé stanovisko ke komunismu,že byl 
docela isolován v československém exilu, i když jej bývalý kanoléř
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Snutný ,1m en o val studijním ředitelem Ůstveu dr. Beneše. Mnoho sde nevy
konal a s pocitem zadostiučinění jsem rafii na vědomí, že se dr. Sychrova 
vrátil do moskevského protektorátu a usmířil se s komunistiokým režimem. 
Byl to muž,který promarnil některé cenné schopnosti, Jimiž mohl prospět. 
Na neštěstí neprospěl, ale uškodil*
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_ Začátky spolkaření

Vstup do redakoe “Národního osvobození* znamenal pro mne jednu důleži
tou změnu ve způsobu mého života a verejného působení. Přivedl mne totiž 
do přímého styku s čtenáři novin i se širší. veřejností, jíž jsem dosud ne
znal.

Od přirození ostýchavý jsem se vždy vyhýbal větší společnosti a nebyl 
jsem v ní doma.To vedlo k tomu,že jsem nerad chodil na schůze, i když jen 
jako prostý posluchač a že jsem se vyhýbal spolkům a spolkaření. Pravda, 
byl jsem členem studentské orgenisace národní strany svobodomyslné před 
válkou,ale tas mne zatáhli kolegové a organisaoe byla celkem nepočetní. Na 
schůzky dhodilo málo lidí, tak málo,že jsem je všechny znal a že jsem se 
všemi se velmi rychle spřátelil. Na vojně,ač jsem žil rnezi davy odvedenců, 
jsem se blíže stýkal s nepatrnou hrstkou lidí a získal tak asi tucet přá
tel. A po návratu do civilního Života jsem se zase omezoval na styk s ne
patrnou hrstkou lidí.

Vstup do redakce "Tribuny" na tom mnoho nezměnil- Docházka k soudu mne 
svedla s větším počtem lidí,ale počet mých osobních přátel se valně ne
zvětšil. 2yl jsem nadále členem mladočeské strany, jež se přejmenovala na 
státoprávní a pak národní demokracii, ale toto členství se v podstatě 
omezovalo na to,Že jsem platil každoročně členský příspěvek a o volbách 
pro stranu odovzdal hlas. Tu a tam 3e stalo, že mne některý ze stalých 
přátel ze studentské organisaoe zatáhl na schůzku národně demokratické 
"lavice",ale o nějaké činnosti ve straně se mi ani nezdálo. Samozřejmě 
jsem se stal členem Syndikátu čs. novinářů a docházel na členské schůze, 
ale zde mne zas přímo drtila autorita starších kolegů,kteří byli členy již 
v době předválečné. Sýndik dr. Svátek, na jehož místo nastoupil Vincenc 
červinka a pak senátor Píchl, Vejvara a někteří jiní, jejichž jména mi vy
padla z paměti, to byli muži,kteří rozhodovali a s nimiž jsem se neodvážil 
diskutovat o záležitostech organisaoe a novinářského sáaQ,dokud mne sami 
nezatáhli do většího zájmu o stavovské záležitosti.Nikdy mi ani ve snu 
nenapadlo,žo jednou -za druhé světové války* budu representovat novínářdeou 
organi sací.
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Jak ’’Tribuna" tak i "Čas" byly listy nezávislé na organisacihC.“jejioh 

závislost na vydavatelstvu byla něčím dooela jiným.I zds bylo novinářské 
působení dooela oddělené cd veřejných organisací. Docela jinak tomu bylo v 
"Národním osvobozeni". V jeho vydavatelstvu bylo zastoupeno několik orga
nised, ale byla to československá obeo legionářská, jež tu dominovala 
spolu s organlsad pro nelegionáře s ni ajnapatisující, totiž "Svaz 
národního osvobozeni".

Obeo legionářská a Svaz národního osvobození mi nedali dlouho zahálet. 
Tajemník Zmrhal velmi brzy za mnou dosel a žádal mne, adasgöc abych začal 
jezdit no schůzích jednot, kde bych přednášel o různých veřejnýoh záleži
tostech, zejména o zahraniční politica. A pojal »ne do seznamu řečníků 
pro takové příležitosti, jako byly slavné projevy na 28,Í'djna, 7.března 
a pol. Bylo těžko se tmátnt bránit. A hned jsem se stal členem Svazu národ
ního osvobození, odbočky v Nuslích (bydlel jsem tehdy na Vinohrade oh na 
sáném pokraji Nuslí) kam jsem pravidelně docházel a stal 3e dokonce čle
nem výboru. Zde jsem také vstoupil do Sokola, ale byl jsam po většinu času 
jen členem na papíře,protože jsem neměl čas ani docházet do cvičení,ani 
do Členácých schůzi a jiných podniků.

Krátoe po 3vétn vstupu do "Národního osvobození" jsem pronesl svou 
první veřejnou řeč v Novém Jičín“. Byla tc oslava 28. října a tajemník 
Zmrhal,který mne krx poslal na sahůzi, na niž měl původně mluvit kol. 
Týma, mne svatosvatě ujistil, že to bude schůze malá,oms-ená jen na čle
ny jednoty Obce i Svazu. Netušil jsem,že Zmrhal považuje né zdráháni za 
pošotilé upejpání a že mne dooela bezohledně poslal na tábor lidu na ná
městí. Byla to katastrofa.Nestačil jsem hlasově na obrovské prostranství, 
byl jsem zděšen špalírem vojska, hordami malých školních dětí a davy po
sluchačů. Mluvil jsem hodně nesouvisle a hlavně,protože jsem neměl odborné 
hlasové školeni, začal jsem velmi brzy sípala musil jsem hodně brqr 
přestat.

íhto zkušenost mne hodně deprimo vale, tak značně,že jsem se obával 
každé příští schůze. Teprve několik malých schůzí mezi známým poaluchač- 
stevm a na náměty, v nichž jsem se považoval za odborníka,mi dodaly
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sebadôvery. Ale po mnoho let jsem se nemohl zbavit trémy,kč^yž jsem vystou
pil na řečnickou tribunu a to i v době, kdy jsem již se naučil hospodařit 
se svým hlasem a kdy jsem nalezl potřebnou sebedůvěru.

Docházení do nuselské jednoty öbce a Svazu mne ovšem přivedlo ve styk 
s ostatními pražskými i mimopražskými odbočkami, stejně jako s jinými 
organi sacomi. Dr. Lev Sjychxava mne brzy zatáhl do svého^vMsžu, jímž bylo 

Pokrokové souručenství, sdružení organisaoí ideově příbuzných Obci legio
nářské. Byly zde pražské župy sokolské,jež se ovšem omezily na spolúčast 
jen na některých podnicích souručenství. Volná myšlenka,kterou zde zastu
poval Jaroslav Motyčka, jenž mne později zatáhl do této organisaoe,Kost
nická jednota, Církev československá, a ovšem několik dalších organisaoí, 
na něž jsem blaženě již zapomněl.

Když jsem začal pravidelně dojíždět do Berlína a navázal styky s Němeo
kou ligou pro lidská práva, o níž se zmíním v v pozdější vzpomínce,byl 
jsem poslán Sýchrnvou na Mezinárodní konferenci lig pro lidská práva 
^Paříži, kde jsem se seznámil a Sine. feldman-Pcrnot a sen. Bemardinem. 
Syahrava ^cjmém návratu navrhl, abychom založili československou ligu pro 
lidská práva.Založili jsme ji,posl. Patejdl,předseda československé oboe 
legionářské se stal předsedou, Byohrava místopředsedou a mně navalili 
jednatelství. Práce s tím spojena nebyla»protože celá organiaace zůstala 
na papíře a působila jen jako propagandistická instituce ve službách 
ministerstva zahraničí. Později se stal předsedou prof.dr. Kádi, s nímž a 
s dr.Dillen jsem tuto organisaci nakrátko obnovil r. 1933,když do Česko
slovenska po Hitlerově příchodu k mooi v Německu přibylo mnoho emigrantů 
z Německa a bylo potřebí něco pro ně u init. (Mnohem více pro ně ovšem vyko
nal Pomocný výbor, sutavený dr.Bullem a mým přítelem S. Neumannem. )

Tato účast na spolcích a hlavně dojíždění na schůze a styk s lidmi, 
jejichž zájem o veřejné záležitosti nebyl profesionální, zabrala mi vždy xx 
více času,ale byla neocenitelní pro mou novinářskou činnost. Dostal jsem 
se do styku s lidmi,kteří četli co paali moji kolegové a oo jsem psal já a 
tak získal mnoho důležitých poučení. Naučil jsem ae vyjadřovat tak,aby mi 
rozuměli moji čtenáři,naučil jsem se psát,aby se to líbilo ne jen-ja^b 

až dosud - kolegům v redakoi a v kavárnách a v nejbližším skin okolí
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Ustu, ale předeVolm aby to přesvědčilo čtenáře. Dovedl jsem si při psaní 
pře dstavit, co tomu asi řekne pan učitel tam a tan, či rolník ton a ten. 
Hyslím,že to byla důležitá průprava, protože mi připomenula, že je ještě 
jiný svět, než nás profesionálů.
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Oposice v národní demokracii a vznik národní strany práce

Národní demokracie vstupovala do republiky jako strana elitní,soustřeďu
jící myslíoí^a slušné lidi.Byla obestřena gloriolou slávy,jež připadla 
jejím vůdčím činitelůn, jako dr.Kramářovi a Rašínovi a jiným. Ale od samého 
počátku našeho samostatného státního života byla pronásledována nezdary 
a potížemi. Strana byla zmítána vnitřními spory a volební výsledky byly 
od jedněch voleb k druhým horší a horší. Do určité míry to zavinila radi
káli sace naaego veřejného života po válce. Měrou ještě větší toho příčinou 
bylo,že se neosvědčilo dobře míněné, ale špatně promyšlené připojení ma
lých politických skupin k národní straně svobodomyslné. Vznik státoprávní 
demokracie byl stejným omylem,jako předohozí volební kartel s národními 
sociály. Tak na příklad realisté ve straně nikdy nezdomácněli a byli v ní 
rozkladným živlem. Velmi brzy se začali stahovat do strany národních socia
listů,protože ta byla Masaiykovi a Benešovi mnohem bližší, než národní 
demokracie. Stejné potíže působilo splynutí moravské skupiny lidovo pokro
kové, je jíž předáci byli víoe orientováni na "hrad" než na stranu. Mezi 
státoprávními pokrokáH,kteří ideologicky i společensky byli straně nej
blíže, byla hrstka pošetilých ba hysterických křiklounů,kteří straně 
způsobili nejednu trapnou chvíli. Strana byla hodně nejednotná a při tom 
vystavena náporu skoro všech ostatních skupin a ovšem i míst ve státě naj
vyšších pro svůj odpor proti politioe centralisace, podporované hlavně so
cialisty a "Hradem”, jakož i pro své rozpory se zahraniční politikou dr. 
Beneše a Masarykovou a Benešovou linii"nezasáhování” do vnitřních poměrů 
Ruska. Dr. Kramář prohrál svůj spor o zachování samosprávy, zejména zemské 
a teprve pozdější doby dokázaly, jak měl pravdu a jak uchování ba zvětšení 
samosprávy mohlo ulomit hroty pozdější agitaci pro autonomii Slovenska. 
Dr. Kramář prohrál také svůj spor o politiku intervenoe v revolučním Rusku 
a o celou koncepci naší zahraniční politiky.Také zde se ukázalo po letech, 
že měl pravdu on a ne výhradně oprávněný a doživotní ředitel zahraninčí 
politiky státu.

Protože národní demokracie byla jedninou československou stranou,jež 
otevřeně a důsledně kritisovala zahraniční politiku republiky,zejména 
pak její přátelství k Sovětům a slepé spoléhání na nedochůdče,jemuž se 
říkalo Společnost národů, byla vystavena veřejným útokůn, ale také hodně
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neveřejným pokusůn, dirigovaným hlavně z ministerstva zahraničí,Jež měly 
stranu rozložit.V obraně proti tomu zx zašla však strana,nebo alespoň její 
pravé křídlo, někdy troohu dále, než bylo zapotřebí a pravicoví extrémisté 
vnesli do projevů strany a jejího tisku ráz tak nedůstojný,že to Jen pri
ostrovalo rozpory ve straně a zhoršovalo její postavení ve veřejnosti. 
Mnoho lidí odpuzovala neurvalost novinářských polemik, v nichž vynikal 
zejména poledník ’’Národní demokraaie" a Jeho hlavní polemioké práce pmxžac 
prof.Karel Juda. (Ten pán mne jednou úvodníkem slavnostně vyloučil z náro
da, načež se pak s klidem k československým socialistům a skandalisoval 
své někdejší národně demokratické ohlebodároe. ) Siaánou vinu na smutnýoh 
poměrech ve straně měli generální tajemník strany Hleváček a politioký 
ředitel ’’Národních listů” František Sis. Hlaváček se jako významný činitel 
V italskýoh legiích dostal do rozporu s dr. Benešem, ale pak se s ním usmí
řil,když přestal být generálním tajemníkem národní demokracie. Trantišek 
Sí£> byl před válkou generálním tajemníkem národní strany svobodomyslné a 
po váloe v sobě objevil sklony skoro fašistické. Znal jsem dobře jeho sestru 
Miloslavu, jednu z našich nejschopnějšíoh novinářek a jeho bratr Vladimír, 
redaktor "Národníoh listů" byl mým velmi dobrým přítelem. Ještě v prvních 
dheoh okupaae mi opatřoval bulharský pas,abyoh na něj vyjel do zahraničí.

A tak byla n'rodní demokracie oslabována na všech stranách.Mnozí voli
či se od ní odvrátili a slušný počet členů,kteří chtěli zůstat věrni 
starým tradicím strany myslících a slušných lidí se buí stáhl stranou,nebo 
se seskupovali do nejrůznějších oposičních frakcí. Strana tak přicházela o 
mnoho cenných příslušníků. Při tom však měla v hlavní sv: politické linii 
pravdu, ale projevovala přímo udivující talent prohrávat vyhrané kampaně 
nadsazováním a přeháněním,

S dvěma oposičními skupinami jsem se dostal do sjryku,aČ jsem se do té 
doby vždy vyhýval přímé politioké činnosti. Obtěžoval jsem se na novinaření 
a soudil jsem,že novinář má o politioe psát,ale nemá však politiku přímo 
provádět. Proto jsem důsledně odmítak každé pozvání na sohůze stranických 
organisací a šel-li jsem někam, tedy jen jako novinář ve výkonu svého za
městnání ,nebo jako přednašeč o něčem, oo bylo v mém přímém a bezprostřed
ním oboru. Nemohl jsem se však vyhnout styku se skupinou mladé gxaatK generace 
národně demokratické, se-Waupené kolem listu "Zítřek”, jenž byl později 
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přezván na "Iteniokratlcký střed*. Tuto skupinu vedli posl. dr. Sohioszl, 
jenž se stal přednostou kanceláře presidenta republiky, historik dr. 
Jaroslav Werstadt, Jenž do národní demokracie přišel se státoprávníky 
a který Ještě 1919 vzbudil u masarykovských pochlebníků značnou neli
bost sbou brožurkou "Od ’České otázky* k *Nové Evropě*", v níž dokazo- 
val,že Masaryk svou účastí na odboji změnil své stanovisko. Byli tu 
ještě jism někteří jiní, jako dr. Prooházka a dr. Hubert Ripka. Byl jsem 
organisačně velmi nečinným členem národní demokracie,ale k této skupině 
j3em se přidal, protože jsem těžce nesl žalostný úpadek strany a protože 
ve skupině byli někteří moji staří přátelé.Na jejich rábádání jsem napsal 
asi 4va článečky do "Zítřku". Někteří členové toto skupiny stranu nakoneo 
opústili - jako na př. dr. Sohieszl, o kterém Viktor Byk napsal posměšně, 
že nalezl zásady když ztratil mandát. Jiní pak zůstali ve straně. Stali se 
základem tak zvané národně fesrakš demokratické levioe.

Koncem r. 1924 a počátkem r. 1925 byla nespokojenost ve straně tak 
značná,že se od ní formálně odtrhla skupina, jíž se již před tím říkalo 
národně demokratická levice.Několik mých dobrýoh přátel se účastnilo 
této akce s níž jsem platonická 3ouhlanil. Přemluvili mne, abych se přidal. 
V naději,žo to nebude stát více, než členský příspěvek a o volbách snad i 
hlas, jsem jim vyhověl.Netušil jsem,že je to počátek mého pr ního zabrouse 
ní na politickou arénu.

Akce národně demokratické levice byla v souladu s celkovou oposiční 
náladou v českém politickém životě, nespokojeném s metodami "pětky" a koa
lice. Ryl v tom kus nedomyšlené demagogie i kus oprávněné nespokojenosti, 
ale tehdy jsme všichni mysleli,že máme pravdu, už proto,že špína zejména 
ve straně československých socialistů začínala tak páchnout,že jí načichl 
oelý náš státní život. Boba byla příznivá založení nové strany,ba přímo 
o to volala.

Trosky realistické strany, jež se necítily doma v námdnimáBsafcaEQiá 
národně socialistické straně a nechtěly také mít nic společného s národní 
demokracií, se začaly pod vedením prof.Innocence Arnošta Bláhy formovat 
v novou stranu pokrokovou.(Po ztroskotání národní strany práce, s^iíž 
šli společně do voleb, pozvali mne na svůj sy^íí^hí sjezd do Brna. )Měl 

jsem na něm referát o socialisaci a sociální politice, ale ve straně 
jsem nezakotvil,ač mi bylo nabízeno místo ve výboru.) Měl jsem však po 
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žkušenosteoh, získaných krátkým pobytem v národní straně práoe přímé 
politické činnosti víc než dost.

Vlivem obou Stránskýoh, dr. Adolfa a dr.Jaroslava se od národní demokra
cie odtrhli skoro všichni příslušnici někdejší moravské strany lidovo po
krokové,kteří stejně byli ve straně zdrojem xparw mnoha rozporů a potíží. 
Dr. Jaroslav Stránský se svými přáteli dokázal velmi obratně se postavit 
v Selo těhhto oposiSníoh proudů a založil národní stranu práoe, s níž 
pokroková strana šla do voleb se společnou kadnldátní listinou. Tato kandi
dátka získala celkem 98.000 hlasů,což by za normálních okolností bylo sta
čilo asi na 4 mandáty. Strana však nezískala žádný mandát,protože koalič
ní strany na radu Jiřího Stříbrného,jenž tehdy netušil,že jednou bude 
také on vůdcem malé oposiční strany, rozdělily do té doby jednotný praž
ský volební kraj na dva. Tím dokázali,že národní strana práoe nezískala 
v -žádné z obou polovin kraje volební číslo,ač by podle starého uspořádá
ní snadno mandát získala a tím dostala do parlamentu ze zbytků tři amtam 
nebo čtyři mandáty.Byl to trik velmi nepěkný,stejně jako byl velmi oškli
vý volební zápas,při čemž národní socialisté a bohužel také někteří národ
ní demokraté hráli úlohu Ittzy a snažili se rozbíjet schůze strany práoe. 
Stalo se tak na příklad ve skandální schůzi v pražském sálu ’’Lucerny".

Volební porážka národní strany práoe byla ovšem počátkem jejího konoe. 
Nemuselo tomu tak být, protože členové nebyli deprimováni volebním neúspě
chem. Dokál^to zejména ustavující sjezd,jenž ovšem jasně dokumentoval 
různorodost složek strany. Sjezd ovšem také ukázal, oo bylo aktivním pra
covníkům strany známo již ážíxK trochu dříve,že totiž vedení strany ani 
trochu nemiluje,3by mu členstvo do něčeho mluvilo a že vůdoi a zejména 
dr. Jaroslav Stránský si nedovedou představit svou budouonost bez mandátu. 
Brzy začali vyjednávat o likvidaci strany. Dr. Jaroslav 3tránský docela za- 
poměife na všechno, co říkal o diktátorských vůdoíoh a pokoušel se stranu 

prodat jako nějaký soukromý majetek.Nejprve se pokoušel u sooiálních demo
kratů a když nepochodil, dohodl se s československými sooialisty. Jeho 
list "Národní práva" je před tím dal malovat jako prasata,ryjíoí se spoko
jeně v hnoji. Dr. Jaroslav Stránský se tak nakonec stal národním socialistou 
a při následujících volbách dostal od nich poslanecký mandát. Mnoho členů 
však své nové straně nepřivedl, protože ne všichni se dali prodat jako 
soukromý majetek. Vohu to posoudit podle vinohradské organisaoe strany,
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jedné z najsilnejších jež vůbec míla. Bvl jsem jeden Sas jejím předsedou. 
Z členů výboru k národním socialistům nešel nikdo a z řadového členstva 
jioh nebylo mno;'o.Někteří, jako na příklad můj dlouholetý přítel dr.Vlasti
mil Matula ze Státního ústavu radiologického,šli k pokrokářům, většina 
jioh však zůstala mimo strany vůbec, nebo se vrátili zase do národní demo
kracie, jez si poučení z voleb vzala k srdoi a začala omezovat svoje dema
gogy. Pokud jde o mne, následoval jsem po krátkém své přátele.
Začal jsem zase platit rárodní demokracii členské příspěvky a jinak se vy
hýbal přímé politické činnosti jako čert kříži. Zkušenost s národní stranou 
práce mi stačily m hodně dlouho.Viděl jsem,jak bylo zneužito nadšení 
mnoha lidí, jak se jejich obětavosti použilo k tomu, aby se podepřely osobní 
ambioe lidí, kteří se dovedli vetřít do očistné akoe a zneužít jí k osobní
mu proslavení. Až do svého působení v národní straně práce jsem neměl o dr. 
Jaroslavu Stránském jasnou představu. Zprvu j3sm ho oceňoval jako dovedného 
řečníka, i když jsem nikdy neměl přehnané ponětí o jeho soudnosti a poli- 
tidkýoh sohopnost ch.Věřil jsem však po nějaký čas, že to myslí upřímně. 
Pobyt ve straně mne vyléčil z těohto ilusí a od té doby jsem měl o něm před
stavu již přesnější a správnější. Proto mne u něho ani trochu nepřekvapilo, 
když jsem viděl, jak postupoval v aféře Stříbrného, ani mne nepřekvapil je
ho postup v londýnské zahraniční vládě za války, ani jeho éra ministra ne
spravedlnosti v lidově demokratické vládě po válce. Jeho pokrytectví mne 
proto také neudivilo ani v novém exilu. Vím přece už čtyřicet let jaký je.
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Na chvíli v politické aréně

Když jsem fó/íl/A odpisoval členskou přihlášku do národní
strany práce,právě se ustavujíoí, netušil jsem ani v nejmenším,že ae tím 
dostanu do přímého politického života. Všeohny mé ambice byly vždy čistě 
novinářské a publioistioké a^feinno3t v některé politické straně jsem neměl 

nikdy nejmenší zájem.Sice jsem byl tehdy již jedním z předníoh činovníků 
Volné myšlenky česko slovenské, ale i zde byl můj zájem především publicistic
ký a snažil jsem se při tom,aby hnutí zůstalo nezávislé na všech politio- 
kých stranách, nepletlo se do vnitropolitických sporů a aby se v něm mohli 
uplatňovat příslušníci všech politických směrů, s výjimkou ovšem komunistů 
a fašistů. I když jsem se stále hlásil k politické straně -as výjimkou 
krátkého období v národní straně práce to byla národní demokracie - nevyvi
nul jsem nikdy tak rozšířený TOnsmx nejen u nás, ale i jinde, talent být 
straníkem tak pravoverným,že byoh věřil,že všechna pravda, moudrost a ctnost 
je výlučným majetkem strany k níž se hlásím a všechna nemoudrost a neřest 
je u těch,kteří smýšlí jinak.

Přihlášku jsem podepssl,protože jako přívrženeo národně demokratické 
levice jsem chtěl alespoň členským příspěvekem podpořit! tuto akci. Na 
ustavující schůzi organisaoe na Vinohradech jsem šel ze zvědavosti a také 
proto,žc mne naléhavě zval přátelé, jimž jsem to nemohl odříci. Na schůzi re
feroval dr.fcmdjcSsnx K. J. Beneš, úředník Universitní knihovny a později 
úspěšný spisovatel, s nímž jsem pak byl hodně dlouho v přátelské» styku. 
Můj příchod byl zřejmě předem ohlášen a svolavatelé mi věnovali hned hodně 
lichotivé pozornosti. Byl jsem novinář, který si pomalu začínal dělat jaké
si jméno a kromě toho vůdčí funkcionář Volné myšlenky. Zře jmě soudili,že 
mohu být užitečný.

Tak stalo,Že jsem byl ihned zvolen do výboru místní organisaoe. Před
sedou byl zvolen učitel Stókoveo a na pozdější ustavujíoí sohůzi výboru 
mi vnutili místopředsednictví. To jsem přijal u vědomí,že místopředseda ja 
na tom ze všech funkcionářů nejlépe,protože má nejnrně práce. Byl jsem 
zapřažen dost a o novou práci jsem rozhodně nestál.

Organizace strany kvapně rostla, oož ovšem nebylo mou zásluhou,protože 
kromě docházky n? schůze jsem nic nedělal. Neměl jsem k ničemu jinému ča/3
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a neměl ani ohni se zatěžovat organisační prací. Nebylo toho ani zapotřebí. 
Měli jsme několik zkušených a schopných funkcionářů i členů bez funkce, 
kteří to všechno odřeli. A nálada ve veřejnosti byla akoi samé velmi přízni- 
vá. Steňe ovšem vznikla krátce před volbami a její organisaoe fyla velmi 
nedokonalá,protože všechna práce se ihned musela soustředit na přípravu 
voleb.Hned od samého počátku vzbuzovalo mnoho nespokojenosti,že se vůdčí 
členové strany sic^ ukazovali na veřejnosti, ale pro stranu samu, totiž pro 
její vnitřní život, toho mnoho nevykonali. Dr. Jaroslav Stránský mluvil sice 
na velkvch schůzích se značným úspěchem, ale spíše aby upoutal pozornost 
na sebe a nedovedl soustředit rvou enen^ii na to hlavní, totiž na vybojová
ní alespoň jednoho mandátu v pražské župě,protože jen získání mandátu

z 
nebo volebního šišla v táto župě mohlo ra^xAkt zaručit straně volebflZ/ 
úspěch. Dr. Engliš ‘’si vyhradil členství ve straně”, ale nevstoupil do ní, 
kterážto podivnůstka nám spíše škodila než pnaspmodtudac prospívala. Zatílťpj 
co tisk všeoh stran se pustil, jak bylo u nás zvykem, horlivě do volební 
agitace, “Lidové noviny”, majttek obou Stránských, se ani trochu nenamá
haly stranu řádně podporovat, což mezi členstvem vzbudilo mnoho zlé krvex. 
a také hodně pochybností o opravdovosti obou Stránských. A Tedinand Perout
ka,ač byl svými přáteli dosazen do výkonného výboru,psal v “Přítomnosti" 
velmi podivn5 a rychle se stával jedním z nejneoblíbenějších předáků stra
ny. Elita se zřejmě separovala od obyčejného členstva. Strana se mohla opírat 
jen o náladu ve veřejnosti a o nadšení a obětavost svých členů a konečně 
o týdeník "Národní práce", v němž J. S. Machar přerušil své dlouhé mlčení a 
začal uveřejňovat kapitoly ze svých pamětí "Pět roků v kasámáoh".

Bezprostředně před zahájením volební kampaně, seděli jsme na Žižkově 
v kterési kavárně a generální tajemník strany Jiří Beneš, synovec tehdej
šího ministra zahraničí a pozdějšího presidenta republiky, si trpce stě
žoval na to,že nemůže sehnat dost podpisů na dolní místa kandidátních 
listin. Každá politická strana uváděla totiž na své kandi4átoe mnoho jmen, 
daleko více, než bylo potřebí a než mohla doufat,že bude zvoleno. Byla to 
však jednak věc prstýže,jednak tato jména,vybraná ze všech složek společ
nosti, měla být jakýmsi doporučením kandidátů na předních,zvolitelných 
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místech. lidem jen trochu známým se pochopitelně nechtělo dát své jméno na 
mí sta,o nichž každý věděl,že je to jen výplň,

Jiří Beneš dodal, Ž9 mu Peroutka a Karel Čapek ochotně podepsali prohlá
šení, že přijímají kandidaturu, aby je mohl zařadit na docela poslední místa 
kandidátek v pražském kraji. Na to mu řekl dr.K J. Beneš, že potřebu je-li 
snad někoho dalšího na poslední místo někde jinde, dá se rád k disposici. 
Lehkomyslně jsem mu dal týž slib a Jiří Beneš nám kvapně dal k podpisu 
předepsaný úřední formulář.

Na věc jsem docela zapomněl, když pojednou v den,kdy byly úředně uve
řejněny kandidátní listiny, začali mne najednou volat známí do redakce a 
blahopřát mi. Zprvu jsem nevěděl oo mají na mysli,až jsem zvěděl,že jsem 
fandidoWLHne na posledním místě v některé odlehlé volební župě,ale v mla

doboleslavském volebním kraji to hned na druhém místě, jež se vždy považo
valo za vážné místo.Byl jsem tím hodně nemile překvapen,protože jsem na 
opravdovou kandidaturu nikdy nepomýšlel ani před tím ani potom a mé rozla
dění nezmíínilo mé vědomí, že nehrozí ani najmenší nebezpečí,že bych byl 
zvolen.Neměl jsem ohul se pouštět do volebního zápasu jinak, než perem,a: 
vlastně tehdy již psaoín strojem.

Ale najednou se ozval v telefonu dr. Václav Bouček. Prohlásil velmi 
kategoricky,že když spolu kandidujeme, je pot-ebí,ahyoh také něco dělal. 
Mám si vzít v redakci dovolenou a jeti s nim do volebního kra je. Námitky ne
byly nic platné. Dr. Bouček nebyl z lidí,kteří od někoho pří,jmou "ne",když 
něoo chtějí. Musel jsem zajit k němu a poradit se s ním o volební práci 
a pak jsem byl 3 ním na několika schůzích. Tak začalo mé trochu nepohodl
né přátelství s dr. Boučkem,jejž jsem do té doby znal jen hodně povrohnš. 
Zatím jen tolik,že ač jsem v životě zažil ledacos a sohůze mi již také 
nebyly novinkou, chodit « dr. Boučkem na voličské schůze bylo opravdu jedi
nečné. Nikdy byoh neohtěl opakovat tuto zkušenost, protože v republioe 
neměl nikdo takový talent vyprovokovat proti sobě posluchače až k nepříčet- 
nosti, jako to dovedl dr. Bouček.

Ve volbách jsme nedostali žádný mandát, hlavně, zásluhou koaliční 
vlády, jež bezprostředně před volbami rozdělila pražský kraj, dále záslu
hou našich vůdců,kteří nebrali ohled ani na názory členů, ani na upozornění 
organisaoí na praktické nedostatky akoe samé. Nikdo z toho neměl radost, 
ale deprimovaní byli snad jen ti,kteří si optimistioky malovali budoucnost, 
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v níž zasednou jako poslanci a senátoři v Národním shromáždění.Ferdinand 
Peroutka neprodleně napsal do “Přítomnosti" úvahn, jíž stranu práoe vlastně 
rozpustil. Vezi členy to vyvolalo krajní nelibost a zvětšilo to jen jeho 
neoblibu.

Tehdy jsem se pravidelne stýkal s vůdčími činiteli místních organised 
pražského kraje - byl jsem jedním ze zástupců vinohradské organisace ve 
výboru pražského kraje - a vír:, že organi saoe deprimovány nebyly a že byly 
ochotny Sekat na příští volby, nebo ještě déle. Na rozdíl od dr. Jaroslava 
Stránského a jeho nejbližšího okolí,kteří si nedoved’li představit politio- 
kou činnost bez poslaneckého nebo senátorského mandátu,členštvu a zejména 
pracovníkům organisaoí šlo především o očistu politického živote a byla 
naděje,že když strana dosud řádně neustavená a mající jen nouzovou organi- 
saci získala víoe než 9P* 000 hlasů, mohla by po řádné přípravě tyszy vyrůst 
ve významnou politickou sílu.

Nejlepším dokladem nálady mezi členstvem byla valná, hromada vinohradské 
organisace, navštívená vsátex hojně, jako nebyla před tím žádné, z našich 

schůzí na Vinohradech. Tato schůze se konala krátoe po volbách a účastníci 
nemluvili o porážce, ale o velikém úspěchu - na Vinohradech jsme dostali 
vice než k000 hlasů. Ovšem, hodně kritizovali ústřední sekretariát,vedení 
strany a “lidové noviny“. Navrhl jsem, aby se místní organisaoe trochu vice 
staraly o organisační stránku strany jako celku a aby si strana sbírkami 
opatřila kapitál na vlastní denní list, když “lidovky“ chtějí zůstat neutrál
ní a o stranu zřejmě nestojí. Tyto i jiné podněty výboru i z plena byly plně 
přijaty & na schůzi samé bylo okamžitě upsáno umkaMkrafchsmsm předběžně 
několik tisíc korun, ač se přítomný generální tajemník strany Jiří Beneš 
všemožné snažil zabránit přijetí všech návrhů, jež by omezovaly samovládu 
sekretariátu, nevoleného dosud ústředního výboru,nebo sahaly na tiskový 
monopol rodiny Stránských.

Vrcholem všeho bylo, když předseda organisace Makovec žádal,aby z 
rodinných dévodů nebyl již volen předsedou,ale jen místopředsedou a navrhl 
mna za svého nástupce. Jiří Beneš byl okamžitě na nohou a pronesl řeč proti 
tomu s tím výsledkem,že ač jsem sám doporučoval volbu někoho jiného,schůze 
mi předsednfaikou Airikoi vnutila. A dodatkem přijala usnesení, jímž se zá
sah generálního tajemníka do rozhodování organisace označuje za nevhodný a 
nepřipu stný.
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Občasné schůze krajského výboru byly nepřijemné,protože »Astupoi organi
sed naráželi zde na krajní nechuť sekretariátu a vůdců strany respektovat, 
ba vůbec i jen vyslechnout názory členstva,ač bez něho ústředí viselo ve 
vzduchu a o volbách tolik se toho namluvilo,že ostatní strany na své členy 
nedá jí. Kálala ve straně začala upadat a bylo hodně skeptiků,když se začal 
připravovat ustavující sjezd. Byl jsem na sjezdu jedním 2 delegátů organise 
oe a spolu se zástupci studentsva,zejména mladým tehdy ještě Badimem Foust- 
kou, synem mého milého přítele dr. Břetislava Foustky,jsme byli hlavními 
řečníky oposice. Těžiště praoí bylo přeneseno do komisí, jež rokovaly o 
návrhu programu, předloženého výborem*« dr. Jaroslav Stránský vynaložil 
všemožné úsilí,aby komise program schválily jednomyslně a pokud možná bez 
dlouhé rozpravy. Poněkud vyd~račsky jsme s Radimem F -ustkou vymáhali různé 
opravy hrozbou, .že plénu předložíme minoritní votum, abychom vynutili 
rozpravu plenární schůze.Tím jsme získali různé ústupky v navrženém pro
gramu, jejž vedení strany začalo upravovat tak, aby to neohrozilo zamýšle
né již, ale přísné tajené, vyjednávání s jinými stranami o sloučení.

Plenární schůze sjezdu byle parádní,ale trapnou formalitou,při níž se 
hlasovalo jednomyslně o všech návrzích vedení a komisí. Pr. (František?) Pro
cházka, pražský městský fysik e bývalý ministr, který sjezdu předsedal, se 
postaral zbytečnou zlomyslností, aby rozladěni bylo větší než potřebí.Když 
sc hlasovalo o členech ústředního vvboru p o to každém jednotlivě - vedení 
chtělo původně volbu hromadnou, ale to plenum zamítlo - byla únava už tak 
značná a zjevná,že pomalu nikdo nedával pozor a jednotlivci byli voleni 
jednomyslně, protože se většina sni nenamáhala hlasovat.Když došlo na 
P routku, jako na jednoho z po slední oh,proíla ze obecné nepozornosti i 
jeho kandidatura bez námitek,ač byl před tím v komisích i v plenu přísně 
kritisován. Dr. Procházka si nedovedl odnustit wakktm netaktně posměšnou 
poznámku:"Nikdo není proti? Po všech těch kritikách?". Vyskočil jsem a 
zvolal: "Já hlasuji proti". Po mně ae přihlásil stejně rozhodně Radim 
Foustk” a několik jiných, ale dr. Procházka moudře prohlásil, že volba 
Peroutky byla již provedena. Důvodn^ se obával,že by nakonec Peroutka 
neprošel.

Po sjezdu se tahačky ve straně stupňovaly a bylo zřejmé,že vedení už
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nemá zájmu na ní a na jejím samostatném životě. Pak proskočily zprávy 
o vyjednávání dr.Stránského se sociálními demokraty, po niohž došlo k 
jeho jednání s československými sooialisty.Vzdal jsem se předsednictví 
organisaoe, jež stejně pod vlivem vývoje začala kvapně upadat. Potom jsem 
ze strany jgixiHpm vystoupil. Po krátkém váhání jsem se vrátil zase tam, 
odkud jsem přišel. Stal jsem se znova příspěvky platícím členem národní 
demokracie, ale jinak jsem 39 zase na slušný čas ničeho neučastiil Stra
nického života jsem měl - jak jsem věřil- na oelý život dost. Ale za něko
lik let jsem se zase zapletl až pod uši do stranicko politických sporů a 
akcí.

*#*
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Novinář před soudem

Když jsem přesedlalpe soudního zpravodajství na jiné obory novinářství 
soudil jsem, Že již do soudní budovy nevkročím.Netušil jsem,že se budu před 
soudem objevovat občas jako svědek nebo dokonoe jako obžalovaný. N kolikrát 
jsem však byl povolán,abych svědecky vypovídal,ale jen jednou to bylo v 
úloze novináře. To bylo,když dr. Lev Sychravá byl jako šéfredaktor xôámaatamai 
hamaismbnxBRÍíimx a odpovědný redaktor "Národního osvobození* žalován 
^Družinou československých novinářů pro utrhání na cti. Šlo článek,jenž 
obvinil Družinu,že aganti jejího nakladatelství vymáhali na němeokém vysla
nectví inzerci. By’’ jsem náhodou na vyslaneotví,kde jsem měl sohůzku s 
tiskový- attaehé Johannesem Hradilem a vyslechl poněkud trapný rozhovor 
mezi obchodními zástupci Družiny a úředníkem vyslanectví a sdělil to pak 
dr. ífcrchravovi. Družina po mé výpovědi proces prohrála.

Asi třikráte jsem zasedl na laffoi obžalovaných- symbolicky ovšem - 
protože jsem směl sedět vedle svého advokátam když jsem byl žalován pro 
urážku na cti,spáchanou tiskem a spor nebyl smířen než došlo k přelíčení.

Za Rakouska patřily tiskové procesy před uorotu,ale protože od slavné 
kutnohorské poroty, jež osvobodila Karla Havlíčka Borovského, všechny 
české poroty měly tendenci rozhodovat ve prospěch novináře, zavedla repub
lika - smolu se zpřísněním tiskových zákonů-t. w. Malou tiskovou novelou 

i tak zvané kmetské sondy pro tiskové procesy.To se ovšem netýkalo těch 
tiskovýoh procesů, jež byly vedeny podle zákona na oohranu republiky.Tato 
reforma měla své přednosti a nedostatky, ale těžko by se bylo dalo ji 
označit! za omezení svobody tisku. Ta byla v republice poškozována jinými 
opatřeními.

Předností nového stavu byjo, že se trestní řízení pro áaiitínxy delikty 
proti bezpečnosti cti - jak zněl právní termín - podstatně zlevnilo a u- 
rychlilo proti dřívějšímu stavu. Skončila také beztrestnost těch,kteří 
svobody tisku zneužívali ku skandalisování a vydírání. Nikdo, zejména 
ne novinář dbalý cti své, svého stavu a svobody tisku^ nebude oahraňovat 
zvůli tisku periferijního, ne-li ještě horšího. I slušný novinář se někdy 
dá strhnout k nespravedlnosti a do novin, zejména do menšíoh listů, se 
dostali občas lidé, kteří nezasluhovali názvu novinářů., ba ani slušných 
lidí. U poroty se v tiskových věcech žalobce dovolal práva proti novináři
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jen v případech nelfkřiklav?jších, dovolal-li se práva vůbec. Přelíčení před 
porotou se ryohle směnilo v politickou arénu, v níž se žalobce obvykle 
dostal do úlohy obžalovaného a v~lmi často odešel se soudní. síně ještě 
víoe pošpiněn, než do ní vešel a to občas i v přípedeoh, kdy toho ani tro- 
ohu nezasluhoval.

Závadou nového uspořádání bylo,Že levnost řízení podporovala sudič- 
ství a že žalob pro poškození na cti tiskem bylo mnoho. Vedle neblahého 
ustanovení o tiskových ^wfô^-jež ovšem samo o sobě bylo správné,ale 

svým zatuchlým formalismem, nikomu nepomohlo a tisku bylo nepříjemnou 
přítěží - byly msliohfrné a lehkomyslné žaloby pro tiskové urážky velikou 
potíží i pro nejslušnější listy, I listy uznaně seriosní musely počítat s 
nejméně padesáti žalobami pro poškození, na cti, během jednoho roku. Zákon 
o ochraně cti byl úctyhodně zastaralý a všechny novely tohoto zákona ochra
nu cti rozšiřovaly až do nesmyslných rozměrů. V novinářských kruzích se 
tvrdilo, s poněkud humornou nadsázkou ovšem, že je tresthé tmxdiabx napsat 
o někom,že ukradl zlaté hodinky,když ukradl jenom stříbrné a pozlaoené.
Tak puntičkářské soudy ovšem nebyly, ale nebyly toho daleko. Sám jsem 
měl jeden proces, v němž soudce s náležitou vážností obracel na ruby jednu 
větu, aby zvážil, jaký je rozdíl mezi středníkem a čárkou. Ten prooes jsem 
vyhrál, ač už nevím, zda za ten výsledek mám d’kovat tomu, že jsem použil 
čárky nebo středníku.

V tak zvaných kmetských, to jest tiskových "ovdeoh rozhodoval jediný 
soudce a ne každý z nich byl sohopen vidět kromě litery zákona ještě 
skutkovou podstatu věci. Pravda,každý soudce z povolání měl jako přísedící 
dva soudce z lidu,kteří m~li podle teorie zákonodárce dodat ten občanský 
rozum. Protože si však ze seznamu jednoho vybral žalobce a druhého obžalo
vaný, oba se navzájem vyvážili.Nakonec tedv rozhodoval soudce z povolání, 

Msledkem toho b' lo, že noviny byly vystavený anoha zbytečným nepříjem
nostem, ale ani zm/na soudního řízeni v novém uspořádaní nebyle žalob
cům valně na prospěch,Procesy se ovšem neprotahovaly ta jak ternu bývalo, 
když ve všech tiskových sporech rozhodovaly pmojbattym poroty a rozsudky 
vynášely několikačlerné senáty.'Soudní ří zení začalo tak,že se nejprve 
konal tak zvaný smírčí rok, při němž soudce vynaložil všechnu svou vý
mluvnost, aby ob? strany přiměl k tomu, aby toho nechaly a nějak se smířily. 
Když se to nepodařilo, konalo se hlavni přelíčení, z něhož se ten,kdo
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prohrál, mohl odvolat k vyšší instand. Celý prones i s útratami protivníka 
přišel tomu, kdo prohrál, n» nijaké dva tisíoe Kč», což zatvrzelé sudiče 
právě nebolelo.

Nevím, kolikráte jsem jako odpovědný redaktor různých listů dostal Ža
lobu, ale třikrát jsem se objevil n soudu osobně jako obžalovaný.Prvně 
to Bylo v souvislosti s s případem Jiřího Stříbrného. Jedním a hlavních 
aranžérů kampaně proti Jiřímu Stříbrnému byl Jaroslav Motyčka,tehdy poklad- 

ústředního výboru Volné myšlenky československé. Jeden ze otitelů 
Stříbrného,také člen Volné myšlenky, přednesl na schůzi jedné z místních 
organisací stížnost,že kampaň byla organisována v místnostach sekreta
riátu Volné myšlenky v Podskalské ulici a že se jí na Motyčkův příkaz áňasai 
účastnil personál sekretariátu.Když jsem se o věci doslechl, vysleohl 
jsem jako tehdy "j-ednnk ústředního výboru presonál a pozval pak stěžova
tele do sekretariátu.Zde jsem mu před svědky vyložil, že jeho tvrzení je 
nesprávné a nepravdivé,protože jen já jsem byl oprávněn dávat perosnálu 
praoovní úkoly. Pokladník může dávat příkazy jen pokud se týkají peněžní 
agendy spolku.Ujistil jsem ho,že bych nikdy nic nedovolil, oo by porušilo
politickou neutralitu organ^isace a že jsem vysleohl všechny zaměstnance 
a dostal od nich ujištění,Že nikdo z nioh žádným způsobem do akoe nezasáhl. 
Pokud jde o Motyčku, co si dělá jako člen strany československých 3ooialis- 
tů mimo půdu naší organiäaoe, je jeho věcí, je soukromou věoí každého
í»hk± funkcionáře, člena výboru a léna org&nisace kde a j«k se politioky 
uplatňuje, pokud to není v rozporu se zásadami hnutí. Dovolil jsem mu,aby 
vyslechl třeba za mé nepřítomnosti zaměstnance sekretariátu,třeba každého 
v naprostém soukromí.

Stěžovatele, jehož jméno si dnes již nepamatuji, to patrně nepřesvědči
lo. Napsal do "Národní politiky" dopis, v němž všechna svá obvinení opako
val. Napsal jsem tedy do týdeníku "Volná myšlenka", jehož jsem se krátce 
před tím stal odpovědným redaktorem,že p. X Y. sprostě lhal. Důsledkem toho 
byla žaloba pro utrhání na cti.

Při smírčím roku jsem odmítl odvolat a nabídl důkaz pravdy výsleohem 
personálu sekretariátu, pokud byl přítomen našemu rozhovoru. Když jsem 
ohlásil důkaz praW^j'ekl soudce slova’spßost' lhal’ jsou nadávkou e 
ne kritickým nebo věcným konstatováním skutečností a proto je ptmě důkaz 
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pravdy nepřípustný.Ale pokuste se vyložit svou věc a já psk rozhodnu, 
zda mohu v tomto případě připustit tento důkaz pravdy”.

Dovozoval jsem, za pomoci sváho avdokáta,Že tvrzen? žalobcovo bylo ne
pravdivé a Že věděl, že je nepravdivé, čili že sprostě lhal. Nabídl jsem a 
můj advokát na to velmi naléhal, aby byli předvoláni jako svědci zaměst- 
nanui sekretariátu Volné myšlenky.

Soudce však rozhodl, že nemůže důkaz pravdy připustit,protože, i kdy
bych mohl dokázat, že tvrzení žalobcovo je nesprávné » nepršviUvé,nemohu 
dokázat že “sprostě lhal*, Byla to má ohýba, měl jsem napsat,že vědomě na
psal nepravdu. A tak jsem byl odsouzen k pokutě 100 Kč podmíněně na dobu 
jednoho roku. Podmíněnost byla vázána tím,že obžalovanému dám odvolání,jež 
si smi otisknout v novinách. Text odvolání jsem měl dodat soudýzdo lhůty 
3oudem stanovené.

Můj advokát, dr.Adolf Kunte, synovec-mého někdejšího šéfredaktora 
Ladislava Kunteho a člen ústředního výboru Volné myšlenky dokázal,že 
nebyl nadarmo několik lat konclpientem dr. J&ámxftx Václava Bouřka, tohtto 
zvláště vynikajícího politického advokáta. Napsal mi odvovlání asi v tomto 
smyslut* Poněvadž soud uznal,že ačkoliv jsme mluvil vědomou nepravděnelze 
to označit za sprostou lež, žádám Vás tímto ze prominuti/ žalovaný tuto 
"satisfakci" odmítl, ale soud ji uznal za postačitelnov,protože parafrá
zovala rozsudek a jeho důvody.

Stojně formalltíhí byl i druhý případ, v nsmž jsem figuroval ne jako 
odpovědný redaktor, ale jako autor inkriminovaného článku, jejž jsem pode- 
psal plným jménem. N kdy po r. 1955, když už byl v Německu u moci Hitler se 
stalo, že jeden z redaktorů "Bohemie", krajně nacionalistického německého 
deníku v Praze, zapomněl ve vlafcu aktovku.železničář,který ji nalezl, podí
val se do ní a listiny v ní byly tak zajímavé, že mírío do sběrny zapomenu
tých věcí ji odnesl na polioii. Z místní strážnice pák aktovka rychle puto
vala do politioké ústředny policie,protože z dokumentů bylo zřejmé,že redak
ce "Bohemie" nebo alespoň někteří z jejích vlivných redfektorů,jsou v pravi
delném styku s nacistickým režimem v Říši. Bvls z toho náležitá politická 
aféra e všechen tisk o tom psal. Do deníku "Národ", lidového doplnku 
"Národních listů" jsem napsal úvodník,který j'em nadepsal "Hitlerův 
advokát". Bylo to hodně řízné a protože jsem se podle zvyku podepsal,žalo
vala mne "Bohemie" a se mn u i chudáka odpovědného redaktora,kter®, jak 
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jak tomu bývalo od rakouských dob zejména v denním tisku,zpravidla neměl 
co mluvit do toho, oo vyjde a oo nevyjde.

Při přelíčení se hodně brzy začal celý spor točit okolo mého označení 
’’Bohemie’’ za "Hitlerova advokáta". Soudce radil naléhavě k smíru,protože, 
jak řekl, "Bohemii" tato ostuda nijak neprospěje a neměla by chodit k sou
du ve věci tak choulostivé, ale já jsem také v neprávu, když ji nazývám 
Hitlerovým avdokátem.Advokát je muž,který na pověření a za honorář ně
koho zastupujo a já nemohu dokázat ani že má "Bohemie1* od Hitlera pověřfnl, 
ani že od/ něho dostává hmotnou odměnu. Vormalistní argumentace nás donu
tila k smíru, který byl pro nás vlastně vítězstvím. "Bohemia" měla jen je
dinou tužbu: aby se o věci už přestalo mluvit a žalovala jen, aby se neřeklo^ 
Že si nechá líbit co jsem o ní napsal.Nežádala proto ani čestné prohlá
šení, jež bych jí stejně nebyl dal. Můj právní zástupoe, dr. Žáček,k^ysi 
společník áasjaAxm nebožtíka dr. Aloise Ha šina a pak jeho nástupce v advokát
ní kanceláři mne ujistil,že by Pražská aknioná tiskárna nějakou tu pokutič- 
ku docela dobře vydržela. A tak každá strana zaplatila své útraty a tím 
to skonči-1 o. Zmínky 0 případu, jež vyšly v českém tisku ovšem jen zvětšily 
ostudičku panstva z Annenské ulice, ale tam už dávno měli z ostudy pláší.

Třetí proces jsem měl přímo s Konrádem Henleinem a také tento proces 
dokazuje nejen bezmezný formalismus našeho soudnictví v tiskových věceah, 
ale i chorobnou přímo snahu našho soudnictví zachovat korektnost i vůči 
zjevným velezrádcům. Po procesu s nacistickou studentskou organisaoí zva
nou "Volks sport", usvědčenou ze špionáže a podobnýoh služeb Třetí říši, 
následovalo několik dalších procesů proti německým nacistům z Československar 
kteří se houfně dopouštěli zrádných činů. Napsal jsem o tom článek, v němž 
jsem dovozoval, že zatím oo TfcnjfoíŤi a jeho strana při každé příležitosti 
ujišťují svou loyslitu k československé republice, ve skutečnosti své čle
ny vychováva jí k zradě a špionáži. Henlein i Sudetendeutsohe Partei na mne 
podali žalobu pro utrhání na cti.

Při tomto ařipaČK přelíčení jsem znova zápasil s bezmezným formalismem 
našeho soudnictví. Soudce uznával,že činy mnohých členů S>detendeutsohe 
Partei jsou v podivném rozporu s tím, oo veřejně tvrdí Henlein a vedení 
jhho strany,ale ptal se mne, jaké mám dŮcazy,že Henlein a jeho strana přímo

Rudolf Kopecký - Vzpomínky starého novináře část 1 – 4 Stránka 1309



297 
a záměrně vychováva jí Sieny k zradě a špionáži. Nemohl jsem ovšem dokázat, 
že si tito páni zařídili přímou školu zrady a špionáže. Byl jgem nesporně 
v právu,ale podle zatuchlé litery zákona jsem byl v neprávu,protože jsem 
tvrdil něco, co jsem nemohl nezvratně dokázat, i když to byla pravda a 
každý věděl, Že to pravda je.

Mnoho nechybělo a byl bych býval odsouzen, že jsem o Henleinovi napsal 
pravdu,jež byla ostatně dokumntárně dokázána, když už bylo pozdě.Ne,že 
bych si byl z toho něco dělal. Kolik článků v *Národě" mi zabavili,protože 
jsem o Henleinovi napsal pravdu, jíž naše úřady nechtěly slyšet a která 
je dnes doložena tí , co Henlein doznal po Mnichovu a co se nalezlo i v 
německých archiveoh. Ale Henleinův zástupce poslanec Hudetendeutsche Partei 
dr. Neuwirth věděl dobře, že tančí na příliš tenkém ledu a byl proto ocho
ten k smíru za pomalu každou cenu.Navrhoval, že naplši-li mu pro jeho 
vlastní ]BO±öädau a soukromou potřebuffe dopis,že nemohu přímo vinit Henlei
ns a jeho stranu,že by své stoupence vychovávali k zradě a špionáži,vezme 
žalobu zpět, dopis ani neotÍ3kne, ale uloží jen ve 3vém archivu a všechno 
bude ihned v nejlepšlm pořádku. Kátyž tohle slyšel soudce stupňoval nátlak a 
můj advokát - na neštěstí to byl jen substitut,který do procesu neměl 
kuráž - sa k tomu honem přidal. Vymohl jsem tedy, že dopis nestylisoval ani 
dr.Neuwirth, ani můj advokát,ani 3oudce.Napsal jsem jej sám, tak suše,že 
sa nelíbil ani soudci, ani mému advokátu,ale dr. Neuwirth byl učiněná pří
větivost a byl spokojen se vším cc jsem napsal. Nebylo toho mnoho, oo ode 
mne dostal, ale brzy jsem poznal,že ve styku s naoistou i to málo je příliš 
mnoho. Kavalír dr.Neuwirth si dopis otiskl v orgánu Henleinovy strany "Zeit" 
i se šťavnatými poznámkami. Dokázal,Že naoÍ3tioké slovo a nic má stejnou 
cenu.

Když jsem na žádost dr. Hbdáče reorganisoval "Severočeský deník", 
který patřil do sféry Národní jednoty severočeské a byl patronisován nejen 
Hodáčem, ale také agrárním poslanoem Dibickým a národně sociálním poslancem 
Jožkou Davidem, m?l jsem ještě jednou nemilou příležitost poznat těžkopád
nou omezenost některých soudoů,kteří pro paregrafý neviděli život. Severo
český deník" neměl peníze a proto neměl ani minimum redaktorů,jiohž
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bylo potebí k vydávání listu. Oběhl jsem proto úřady v Praze r.by mi da3y 
materiál k otiskování a ministerstvo národní obrany, kde tiskové službě 
vládl můj přítel ze studenské organisaoe národní strany svobodomyslné 
Alexandr, mi dal několik článků o armádě. Ehed první g niah, který jednal 
o zvětšení palebné síly moderní armády propadl konfiskaci,protože prý 
prozrazoval vojenská tajemství. Podal isem proti tomu námitky,ale zde 
jsem znova viděl, že jsou vwtfánl, s nimiž není řeč.Vytáhl jsem příručku 

pro záložní důstojníky, v níž byly přesně stejné údaje,jako v inkrimino- 
váném článku a předložil dopis ministerstva národní obrany>^e článek byl 
dodán tiskovým odborem. 3oudoe zabavil příručku, jež se veřejně prodávala, 
dopis nebral ne vědomí a Žádost, abv byl předvolán zástupce libereoké 
vojenské posádky odmítl. Konfiskace byla potvrzena a tím věo skončila. 
Ovšem, tohle se nemohlo stát v Praze.Novinář mimopražský zápasil s potí
žemi, o nichž se nám ani nezdálo.
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Vyšetřující soudce pro tiskové věci.

československá republike si nepotrpěla na trastmi stíhání novinářů pro 
tiskové delikty» Po této stránoe byla nesměmě liberálnější než habsburská 
monarchie a mnoho jiných států, Byly to delikty pro poškození cti tiskem, 
tedy žaloby soukromých osob, jež ztrpčovaly život novináře a zabíraly mu 
mnoho wasa jeho 3aau. Úlevou byla instituce odpovědných redaktorů a ustano
veni zvláštního vyšetřujícího soudce pro tyto případy. To se ovšem týká 
Prahy,kde byla soustředěna převážná většina denního a periodického tlaku.

Thstituoe odpovědného redaktora pooházela již z rakouských dob. Každý 
list musil jmenovat nejen vydavatele, majitele a tiácaře,ale také redakto
ra,který nesl plnou trestní odpovědnost ze obsah li3tu. Úmyslom bylo postih
nout osobu, jež o obsahu listu rozhodovala a dokud listy byly vystaveny 
časté persekuoi - někdy hodně kruté- odpovědný redaktor měl kromě odpověd
nosti také skutečnou míru kompetence,Ale za Československé republiky se 
fUrikce odpovědného redaktora, zejména ir denním tisku, zmínila pomalu ve 
frašku. Zřídka kdy byl odpovědným redaktorem někdo,kdo měl na list a jeho 
obsah rozhodující vliv, «jména,když soudce,který prováděl první výslech 
v přečetných tlskovýoh jcraasraack sporeoh, byl usídlen na Pankráci, znamenala 
každá jeho návštěva příliš značnou ztrátu času. A protože celý výslech se 
stal formalitou, ančnlla se funkce odpovědného redaktora také ve formali
tu. Mnoho listů svěřilo tuto funkci soudnímu redaktoru,který stejně čas od 
Sasu zabrousil na Pankrác, nebo některému jinému méně zaměstnanému členu 
redakce. Týdeníky ovšem tuto praxi nepěstovaly. Mé znalosti pankráckého 
úřadu pljmou právě z toho, že Jsera vedle působnosti v denních listech 
občas řídil i některý týdeník a nesl zaň dpovědfcost,jež nebyle tíživá.

Bylo-li vážnou nevýhodou nové úpravy tiskových procesů,že podporovala 
sudičství, dobrou věcí bylo, že odpovědní redaktoři nemuseli ohodit k 
předběžnému výslechu k vyšetřujícímu soudci,který byl právě na řadě,ale 
že dostali "svého*. Všechna tato agenda se soustředila v rukou docenta 
dr.Vladimíra Solnářfi, jenž dostal tuto funkci patrn' jafcc sinekuru,aby se 
mohl věnovat své kariéře na universitě»I když tlskovýoh procesů bylo víc 
než za^ot'ebí, nestačily plně zaměstnat seusse® jednoho vyšetřujícího xx 
soudce, tím spíše, že "vyšetřování* se omezovalo na velmi stereotypní
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kratičký výslech a tak se dr. Solnář zřejmě nudil ve svém úřadě,jehož 
chod velmi odborně racionoval. Proto také předvolané novináře xadt vítal 
jako vzácné a milé hosty.Protože se u něho objevovaly samé staré známé 
tváře, byl styk mezi dr. Solnářem. a žalovanými novináři velmi srdečný a 
nefromální.

Novinář, který dostal obsilku na dobu, jež se mu nehodila, jednoduše 
zatelefonoval Solnářov? sekretářce a dohodl se sx s ní na jiné době. Když 
přišel, uvítal ho Sr. Solná? srdečným:"A to jsou k nám hosti TUŽ jsem vás 
dlouho neviděl, pane rekatore, nějak nás zanedbáváte? Nabídl cigaretu a 
začal příjemný rozhovor o nejrůzněj'ich věcech.Nakonec ovšem nastalo úřed
ní řízení. Dr. Solná? přivolal svou sekretářku,aby sepsala protokol.Také 
ona znala praxi a prohlásila:"Vaše paresonálie máme v kartotéce a tak 
vás s tím nebudu zdržovat. Napísane to jako obyčejně, že ano?” Novinář 
přisvědčil, slečna mu podala k podpisu Ťtwyp&Wlf formulář jeho výpovědi, 
"aby ho nezdržovala*.

To "jako obyčejně * znamenalo,Že odpovědný redaktor prohlásil stereo
typně: "ne sal, ale četl a do tisku dal a vyhražuji si důkaz pravdy nebo 
pravděpodobnosti a veřejného zájmu*. Tato formule vyplynula jednak z tradi
ce neprozradit autora a dodržovalo se to i když byl autorem odpovědný 
redaktor,protože novináři soudili,Že úřadům do toho nic není,kdo věc psal, 
kčýž mají odpovědného redaktora k 'disposici, foud se tím také vždy spokojil, 
rádnou vzácností nebyly případy,kdy pisatel nejen že nebyl jmenován,ale 
zůstal nezjištěn,i když byl článek opatřen šifrou, o níž každý věděl, 
kdo se za ní skrývá. Pyl jsem přitopen jednomu přelíčení, při němž odpověd
ný redaktor odepřel jmenovat pisatele a soudce to vzal na vědomí,ač inkrimi
novaný článek byl dokonoe plně podopsán, což přehledl odpovědný redaktor, 
oba advokáti i slavný soud. Tormule "četl a do tisku dal", byla jaksi 
projevem novinářské nechuti doznat,že Slánek nečetl a do tisku nedal,což 
byla ostatně pravda vs většině případů. Ale prohlášení "nečetl a do tisku 
nedal" znamenalo jakousi nepatrnou pokutu pro zanedbání povinné péče a 
považovalo se to v novinářských kruzích za nedůstojné uhýbání se odpověd
nosti. Výhra žení práva nastoupit důkaz pravdy nebo pravděpodobnosti a 
veřejného zájmu bylo pouhým zajištěním pro případ,žs by došlo k řádnému 
přelíčení,aby měl obhájce otevřeny všechny možnost obhajoby.
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Dr. Solná? však někdy stonal, nebo byl na dovolené a pak docházelo k 

humorným scénám s jeho zástupci, vyšetřující soudoe,který neměl s tiskem 
sty?ry a neznal proto také Sclnářovu praxi, chtěl vůči novinářún postupovat 
srtt stejným způsobem, jako proti jiným obviněným. Chladně a přísně oznámil 
předvolaným, oo je proti nim a vyzval slečnu zapisovatelku,aby začala s 
psaním protokolu. Sán začal zjišťovat personálie a dotazovat se,zda se 
obviněný *oítí vinným”. Na štěstí tu byla ta slečna,kteří vyšetřujícího 
soudce zarazilat*ale pane doktore, my to tak neděláme u pana dooenta” a 
začala sama s výsleohem!* jako obyčejně ,pane redaktore?*. A k zděšení 
neinformovaného Solná*ova zástupce obviněnému odpovědnému redaktoru předlo
žila k podpisu nevyplněný protokol, který novin'? ochotně podepsal. Tako
vou zkušenost obyčejný vyšetřujíol soudoe s jinými obviněnými 
neudělal.

Většina někdejších klientů dr. Sclnáře byla vyvražděna naoisty,potom 
komunisty a ti,kteří to přežili, byli stejně komunisty vyhnáni z redakcí. 
Dr. Solná.? sám se udržel na universitě,Nevím zda a jak slouží komunistům, 
kolik musil slevit ze svého přesvědčení s jakou újmu musil uložit svému 
právnímu cítění,jak hluboko se musil nahrbit.Ale dokud byla v Českosloven
sku skutečná svoboda a spravedlivý právní řád, byl to slušný člověk a 
dobrý přítel novinářů. Zasluhuje proto vděčnou vzpomínku.
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